
eg BRHRDIR

Fabrika \r \lı*r}.r. Hür
Organ ter Sanayi 55',00 fcuiluMenl .v\MHIN 

Id  : «UM3c.ll J6o 70«
Internet: liUp:/Av>'vw bahadlr.ium.ir 

l  - m ili : I h rotu: baiuidlr.coiu. 11

M armara HoIro Mfldflrlilflil 
Nrvbaliar Mh. Mlllcl Cd, Özbrk Süleyman Efendi 5k. Ariî* A 

Fındıkıadr /  İSTANBUL /  IK 
Td : «0 <212) 612 80 34 • 632 80 33 fax : 90

EKc flölBe Müdürlüğü 
Kcm.il Pa)a Cad. Mııllıı Apt. No. 141 Do

_  . 90 |132 | i l I «5 43 - 3-11 85 46 Fax : 90 [ i s i )  J4.J

ik ilen il lîiM«r Müdürlüğü 
ltr>albrv \lh_A vn\a i M.ErofllySk, B rrldk  Apt.No 2 D.I3 Kal:2 ADANA 

T d  : 90 { 3 2 ^ 4 5 8  0 2 7 2  F*X «0 13221 458 02 92

İ< Anadolu BöİRr Müdürlüğü 
Talat Pa;a Cul van  No. 1 1 ) .  13 K«»l; I ANKARA /  TR 

Td  : *)0 (312) 310 36 0 6 - 3 1 0  16 07 f j»  : 90 1312) .110 36

Karadeniz İldiğe MôdürlüjjU 
Bdcdiyc Evleri Mb. Magosa 5k. Yagmurkaya Api. No.30 /  I SAMSUN /  TR 

T d  : 90 ( 5621 228 6 5 00 - 238 65 0 !  fax: 90 0  62) 238 0*) 1 I

meu k a l i t e s i n d e

yır .' ~

Tel iş : 242 02 89 Fax : 242 02 43 AMASYA

M 0€*m

MISUN GIDA SANAYİ TİCARET ve TAŞIMACILIK A.Ş.
ün Fabrikası Tel : 0.358 218 55 95 Fax : 0.358 218 27 58 AMASYA 
Yem Fabrikası Tel : 0.358 417 16 72 Fax : 0.358 417 73 52 SULUOVA





I. TÜRK GÜREŞ KURULTAYI

I

6-7 Ocak 2001 
Belek-ANTALYA



Dizgi
Prof. Dr. Mehmet Akif Ziyagil

Montaj, Düzenleme ve Baskı

nCem Ofset
M a t b a a c ıl ık -G a z e t e c il ik - Y a y ın c ılık  
İm a la t  S a n a y i  v e  T ic a r e t  L td . Ş tl.

Tel: 0.362.431 82 22 Fax : 435 47 06 
Ulutfazl Mh. Belde Sk. No.9 SAMSUN

©  Yayın hakları Türkiye Güreş Federasyonuna aittir. 
Hiçbir şekilde kopyalanamaz, çoğaltılamaz ve dağıtılamaz.



İ Ç İ M B E K İ L E R  Sayfa

Atatürk Diyor Ki i

Editörlerden İi

Önsöz iii

Kısaltmalar İV

Giriş 1

Devlet Bakanı Sayın Fikret ÜNLÜ’ nün Konuşması 7

Türk Güreşinin Bugünkü Durumu ve Sorunları 11

Güreş Federasyonu Başkanı Sayın Osman ŞANSAL’ın Gala Yemeği ^  

Konuşması

Basın ve Güreş 34

Hakemler 80

Serbest Güreş 126

Bayan Güreşi 164

Güreş Eğitim Merkezleri 187

Greko-Romen Güreş 243

Kulüpler 271

Karakucak Güreşi 301 

Üniversiteler ve Milli Eğitim Bakanlığına Bağlı 

Okullarda Güreş

Güreşte Yapılanma ve Bölgeleşme 376

Yağlı Güreş 413

Türk Güreşinin Sorunlarının Çözümleri 482

Federasyon Başkanı Sayın Osman ŞANSAL’ın Basın Toplantısı 507

EKLER 516

1 .Giriş Bölümünde Faydalanılan Kaynaklar 518

2.Kurultaya Katılanların Listesi 520

3.Kurultaydan Fotoğraflar 530





ATATÜRK  DİYOR Kİ;

cTürf(j$pom Ve Çüreşini ‘YönetenCer,

Tikti gelişmeyi oûfugu kadar 6edeni 
gelişmeye de önem verme k̂ ve özellikle milli 
karakteri derin tariflimizin ilham ettiği yüksell derecelere çıkarma^ 
lazımdır.

Spor yalnız 6edenyeteneğinin 6ir üstünlüğü sayılmaz. Anlayış, 
zeka ve ahlakta 6u işe yardım eder. Zeka ve kavrayışı geri olan 
kuvvetliler; zeka ve kavrayışı yerinde olan daha az kuvvetlilerle 
6aşa çıkamazlar. (Ben sporcunun zeki, çevik, ve aynı zamanda 
ahlaklısını severim.

öder çeşit spor faaliyetleri Tîirf  ̂Çençliğinin milli ter6iyesinin 
ana unsurlarından saymak̂  lazımdır. (Benim en çok, sevdiğim spor 
güreştir. Çünkü ‘Türf̂  milleti anadan doğma sporcudur. Jienüz 
yürümeye 6aşlayan köy çocuklarını 6ile harman yerinde güreşirken 
görürsünüz. Tür^ erleri bütün kuvvetleri ile 6ir6irine saldırmalı ve 
candan güreşmelidir. tfürk̂  Çençliğinin spor 6akımından da, milli 
heyecan içinde özenle yetiştirilmesi önemli tutulmalıdır.

(Başarılı olmak̂  için her türlü yardımdan çok, 6ütün milletçe 
sporun esasını, değerini anlamat̂ ve ona kalpten sevgigöstermel^ve 
onu vatani vazife sayma^lazımdır.

M ustafa  Kem al ATATÜRK





EDİTÖRLERDEN

Cumhuriyet tarihimizde çeşitli defalar spor adamları ve bürokratlar bir 
araya gelerek Türk Güreşinin sorunlarını ve çözüm yollarını iyi niyet ve 
gayretler içerisinde tartışmışlardır. Ancak bu tür çalışmaların hiç birisi “Her 
Şey Türk Güreşi İçin” parolası ile yola çıkılarak 6-7 Ocak 2001 tarihleri 
arasında Antalya Belekte yapılan bu “I. Türk Güreş Kurultayı” kadar geniş 
çaplı olmamış ve konuşmalar yazılı esere dönüştürülmemiştir.

Ön hazırlık çalışmalarının çok kısa olmasına rağmen yaklaşık 700 
kişinin katılımıyla gerçekleşen bu kurultayın bir çok niteliklerinin uluslar arası 
standartlarda olması; çağdaş müteşebbis ve müdafi anlayışla yeni 
federasyon başkanı sayın Osman ŞANSAL’ın devletten hiçbir maddi destek 
almaksızın bu kurultayı düzenlemiştir. Türk Güreşi ve sporu için özlenen bir 
çok müspet görüş ve icraatlar kurultayın genel seyri içinde ortaya konmuştur.

Bu kurultay kitabı metinlerinin hemen hepsine yakını video kasetlerden 
deşifre edilerek yazılmıştır. Konuşmaların büyük çoğunluğu irticalen yapılmış 
ve yazılı metin olarak sunulmamıştır. Bunun için cümle bozuklukları editörler 
tarafından mümkün olduğunca düzeltilmeye çalışılmış, fakat bazı durumlarda 
katılımcıların söylemek istediklerinin dışına çıkılmaması için müdahale 
edilmemiştir. Ayrıca, oturumların bir çoğunda konuşmacı konuşurken, arada 
söze karışanlar olmuştur. Genel düzenin bozulmaması için bu ara 
konuşmalar yazılı metin büyük oranda konuşmacının ağzından dolaylı 
anlatılmıştır.

Türk sporunu ve güreşini yönetenler çözüm yollarını ararken, 
muhakkak başvuru kaynağı olarak güreş için alın teri döken fedakar antrenör, 
sporcu, idareci, bilim adamı ve diğer gönüllülerin bu kitapta yer alan 
görüşlerinden yararlanmaları doğru yolda atılmış ilk adım olacaktır. 
Saygılarımızla.

* Y.Doç.Dr.Mehmet 
TÜRKMEN

** Prof.Dr.Mehmet Akif 
ZİYAGİL

Doç.Dr.Osman
İMAMOĞLU

* Ondokuz Mayıs Üniversitesi, Yaşar Doğu Beden Eğitimi ve Spor Yüksekokulu-SAMSUN 
** Ondokuz Mayıs Üniversitesi, Amasya Eğitim Fakültesi Beden Eğitimi ve Spor Bölümü-AMASYA





ÖNSÖZ

Ulusların kalkınması ya da ilerlemesi bir bakıma fertlerin fiziken ve 
ruhen sağlıklı olmasına bağlıdır. Bugün dünya da sporun ferdi, ulusal ve 
uluslararası düzeydeki fayda ve lüzumu çok iyi bilinmektedir. Ülkelerin 
tamamına yakınının ilgisini çeken, geniş kitleleri peşinden sürükleyen spor 
veya beden eğitimine ilgi her gün biraz daha artmaktadır. İnsanların bu 
sportif olguların içerisinde yer almaları; küçüğünden büyüğüne herkesin 
hayatına girmesi neticesinde, her yıl uluslararası sporlara yeni bir spor 
halkası ekleme gereği hissedilmiştir.

İlk çağlarda insanların kendi varlıklarını sürdürülebilmeleri için, tabiatta 
bulunan hem kendi cinsleri hem de diğer canlılarla mücadele etmek zorunda 
kalmışlardır.İnsan organizmasının bütünlüğü ilkesine dayalı olarak yapılan ve 
iki canlının en güzel mücadele örneği olarak sergilenen dünyanın ilk 
sporunun güreş olduğu da bir gerçektir. İnsanlık tarihi kadar eski olan bu 
spor, diğer sporlar gibi ilk zamanlar savaşa hazırlık amacıyla yapılmıştır. 
Çağın değişmesine, gelişmesine ve talebine göre alıntı veya eklenti yapılarak 
güreşte şekillenmiş ve gelişmiştir.

Mısır, Çin, İran, Grek eski Türkler vb. eski medeniyetlerin hemen 
hepsinde görülen güreş, her ulusta farklı boyutta ve farklı tatmin tarzı ile 
sergilenmiştir. Ancak, Türklerin sosyal yapı ve yaşayışının her safhasında 
görülen bu spor, adeta günlük yaşayışlarının bir parçası olarak Milli kültür 
halkası içerisine girmiştir. Ayrıca, sanat, edebiyat, adet ve geleneklerimizin 
teşekkülünde de mühim bir yer teşkil etmişti». Dolayısıyla Türkler de güreşin 
milli bir spor olarak telakki edilmesi tabii olmuştur.

19. yüzyılın ortalarından itibaren geleneksel tarzdan evrensel boyuta 
taşınma çabası içine girilen güreş, antik olimpiyatlarda olduğu gibi ilk modern 
olimpiyatlarda da (1896/ Atina) yer almıştır. Resmi anlamda ilk olarak, 1921 
yılında FILA kurularak güreşin uluslararası ortak kurallar çerçevesinde 
yapılması, bu teşkilat tarafından organize edilmesi sağlanmıştır. 1923 yılında 
Türkiye de FILA’ya bağlı olarak Güreş Federasyonu kurulmuştur.

Balkan Savaşı, 1 ’inci Dünya Savaşı ve ardından Kurtuluş Savaşı 
derken Türk Halkı yorgun ve bitkin bir duruma düşmüştür. Yeni kurulan 
Türkiye Cumhuriyeti henüz bu savaşların yaralarını sarma aşamasındayken 
bile, güreşin kalkınması için elinden gelen çabayı fazlasıyla sarf etmiştir. 
Cumhuriyetin ilk yıllarında Kurtdereli Mehmet, Çoban Mehmet ve 1936 Berlin 
Olimpiyatlarında altın madalya alan Yaşar Erkan vb. başarılı sporcular 
Atatürk’ün maddi ve manevi ilgisine, taltif ve iltifatına mazhar olmuşlardır.

Ulu Önder ATATÜRK’ün “Güreş zeka ve kuvvet oyunudur. Benim 
en çok sevdiğim spor güreştir...”  deyişiyle bu Asrın Lideri sayesinde en



popüler spor olarak, geleneksel tarzda tarihi seyrini devam ettirmiş, çağdaş 
kıymetlere bezendirilerek modern dünya da yerini almıştır. Yine ATATÜRK 
sayesinde o dönemin güreşçileri, KIT’lerden Cumhuriyet tarihinin en tatmin 
edici ücretlerini almışlardır.

Evrensel boyuta taşınan uluslararası güreşlerde (Serbest ve Greko- 
Romen) Türklerin geleneksel güreşlerinin tarzından ziyade, gelişmiş batı 
ülkelerinin klasik tarzları ağır basmaktadır. Güreşin dünyada ki popülaritesini 
artırmak amacıyla FILA 1921’den günümüze kuralların da değişiklik yollarını 
denemiştir. Fakat, yapılan değişiklikler hiçbir zaman amaca ulaşmamıştır. 
Türk güreşi bu değişimlere çoğu zaman uyum sağlayamadığı için hedeflerin 
ve özellikle beklentilerin gerisinde kalmıştır.

Günümüz Türkiye’sinde medyanın ilgisizliği ile çoğu insanımızın 
bilemediği, futbol kadar bir sektöre sahip geleneksel güreşlerimiz 
yapılmaktadır. Minder güreşiyle direk paralel bir stile sahip olmayan yağlı 
güreşler, kısmen paralellik arz eden karakucak, şalvar ye aba güreşleri; her 
şeye rağmen sektörel ve potansiyel açıdan Türk güreşinin vazgeçilemeyecek 
önemli unsurlarındandır..

1970’li yıllara kadar Türkiye’nin en popüler sporu olan, “  Türk gibi 
kuvvetli”, ” Siyah saçlı kuvvet ilahları”, “ Bir Türkterı daha kuvvetlisi 
kimdir”, ” Demir kuşaklı cihan pehlivanları”, vb. batı dünyasında adeta 
özdeyiş haline getirdiği gibi, Türkiye’yi yurt dışında en iyi tanıtan ve 
Türkiye’ye en çok başarı sağlayan güreş sporudur. Bu tarihten 1990 yıllarına 
kadar bir durgunluk dönemi geçiren Türk güreşi, bu tarihten 1996 yılına kadar 
tekrar bir canlılık içine girmiştir. Ancak, şu aşamada Türk güreşi; bir çok 
sebepler yüzünden istenilen düzeyde değildir.

Bizler seçimden önce söylediğimiz üzere Antalya’da bir güreş Kurultayı 
düzenledik. Burada ki amacımız; Türk güreşinin problemlerini dile getirerek 
çözüm yollarını bulup, böylece dünyada Türk güreşini hak ettiği yere bir an 
önce getirmektir. “ Vinci Türk Güreş Kurultayı” diye adlandırdığımız ve 
yaptığımız bu kurultay, amaca ve niyete uygun olmuştur. Ancak, ilk olduğu 
için bir çok hatalarımız olabileceği gibi, istenilen neticelerde mutlaka 
alınmayabilir. Kurultayda en azından güreş camiasının ihtiyacı olan birlik ve 
beraberlik mesajı verilmiştir.

Çıkarmış olduğumuz bu kitapta; mevcut sorunların ve Türk güreşinin 
farklı boyutlarının ortaya konması sağlanmış, federasyonun yeni politikalar 
üretmesi ve yeniden yapılanmasının gereği ortaya konmuş, güreş veya spor 
otoritelerinin görüşlerinin derlenmesi sağlanmıştır. Çözüm yollarından ziyade 
problemlerin ortaya konduğu görülecek olan bu kitabın, bazı eksikliklere 
rağmen Türk güreşine ve sporuna hizmet edeceğini ummaktayım.



Bu kurultay kitabını hazırlama görevini üstlenen Ondokuz Mayıs 
Üniversitesi öğretim üyelerinden Prof.Dr. Mehmet Akif ZİYAGİL, 
Yrd.Doç.Dr. Mehm etTÜRKMEN ve Doç.Dr. Osman İMAMOĞLU’na
ekipleriyle birlikte uzun $üren özverili çalışmalarından dolayı teşekkür ederim.

Ayrıca, bu kurüitayö katılan başta Spordan Sorumlu Devlet Bakanı 
sayın Fikret ÜNLÜ bey!e, millet vekillerimize, eski yeni genel müdürlere, 
benden önceki federasyon başkanlarına, akademisyenlere, organizasyonda 
emeği geçen yakın mesai arkadaşlarıma ve tüm katılımcılara teşekkür 
ederim.

Bununla birlikte eski Federasyon Başkalarımızdan Türk Güreşini 
yeniden hak ettiği yere getirebilmek için çok iyi projeler üreten sayın Yalçın 
İPBÜKEN’e; bu projeleri geliştiren ve uygulayan sayın Esat GÜÇHAN’a; yine 
projelerin üretilmesine ve uygulanmasına her türlü devlet imkanını sunan eski 
Cumhurbaşkanımız sayın Kenan EVREN’e ve Türk Sporuna her yönüyle 
damgasını vuran merhum eski Cumhurbaşkanı sayın Turgut ÖZAL’a Türk 
güreş camiası ve bizler minnettarız. Ayrıca, maddi ve manevi desteklerini 
esirgemeyen Başbakanımız sayın Bülent ECEVİT’e sonsuz teşekkür 
borçluyuz.

Yine, otuz yıllık bir durgunluk döneminden sonra Federasyon 
Başkanlığı döneminde Türk Güreşini yeniden canlandıran, büyük hizmetler 
veren ve ilkeli çalışmalarının takipçisi olduğum değerli İçişleri Bakanımız 
sayın Sadettin TANTAN Bey’e teşekkür ederim.

Güreş sporunu Türkün milli karakterinin ana unsurlarından biri olarak 
kabul eden, Türk Güreşine günümüzde en yüksek oranda maddi ve manevi 
katkı sağlayan başbakan yardımcısı sayın Devlet BAHÇELİ’ye camiamız 
adına minnettarlığımı ifade etmek isterim.

Bu Kurultay kitabının Türk Güreş ve sporuna faydalı olması, milli kültür 
değerlerinden biri olan güreş sporunun herkes tarafından sevilmesi ve 
desteklenmesi dileğiyle saygılar sunarım.

OSMAN ŞANSAL 
Türkiye Güreş Federasyonu 

Başkanı





KISALTMALAR
ı

AEL : Afşin Elbistan Linyitleri 
ASF: Amatör Sporlar Federasyonu 
Bk: Bakınız
BTGSM: Beden Terbiyesi Spor Genel Müdürlüğü 
DPT: Devlet Planlama Teşkilatı 
DSİ: Devlet Su İşleri
FIFA: Uluslararası Futbol Federasyonu Birliği
FILA: Uluslararası Güreş federasyonu
FISU: Uluslararası Üniversite Sporları Federasyonu
GEM: Güreş Eğitim Merkezleri/ Merkezi
GF: Güreş Federasyonu
GSDF: Geleneksel Spor Dalları Federasyonu
GSGM: Gençlik Spor Genel Müdürlüğü
IOC: Uluslararası Olimpiyat Komitesi
KİT: Kamu İktisadi Teşekkülleri
MEDAŞ: Meram Elektrik Dağıtım Anonim Şirketi
MHK: Merkez Hakem Kurulu
MTA: Maden Teknik Araştırmaları
RTÜK: Radyo Televizyon Üst Kurulu
SESAM: Sporcu Eğitim Sağlık Merkezi
TEAŞ: Türkiye Elektrik Anonim Şirketi
TEDAŞ: Türkiye Elektrik Dağıtım Anonim Şirketi
TEK: Türkiye Elektrik Kurumu
TMO: Toprak Mahsûlleri Ofisi
TMOK: Türkiye Milli Olimpiyat Komitesi
TSE: Türk Standartları Enstitüsü
TSK: Türk Silahlı Kuvvetleri
UEFA: Avrupa Futbol Birliği
ÜSF: Üniversite Sporları Federasyonları
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I.



GİRİŞ

Türk spor tarihinde engin, Türk spor geleneğinde zengin bir yere sahip 
olan güreş sporu, insanlık tarihi kadar eski bir geçmişe sahiptir. Bütün 
sporların prototiplerinde olduğu gibi, güreşte eski devirlerde savaşa hazırlık 
amacıyla yapılmaktaydı. Eski Türklerde de bu amaç var olmakla birlikte özel 
ve genel toylarda (şenlikler/ merasimler), yuğ (yas) merasimlerinde, pazar ve 
panayır yerlerinde, yaylada konup göçüşlerde ve her türlü buluşma ve 
kaynaşma yerlerinde yapılmıştır.

Diğer bir bakışla güreş, Türkler de siyasi ve askeri, dini, sosyal ve 
kültürel bir çok fonksiyonların yerine getirilmesinde en önemli aksiyonlardan 
biri olmuştur. Ayrıca, sosyo-kültürel ve sosyo-ekonomik yapı ve yaşayışında 
ayrılmaz bir parçası görünümünü almıştır. Dolayısıyla sosyal bütünleşmeye 
ve sosyalleşme sürecine de büyük katkılar sağlamıştır. Böylece eski 
medeniyetlerin hemen hepsinde görülen güreş sporu, hiçbir zaman Türklerde 
ki kadar çok yönlü fonksiyonları icra etmemiştir (Balgambayev,1981).

IXX. asrın ortalarından itibaren çağın değişmesine ve gelişmesine 
paralel olarak, Türk Güreşi de bünyesinde bulundurduğu bu çok yönlü 
fonksiyonların bir çoğunu, belki de tamamına yakınını kaybetmiştir.

Ancak, spora olan ilgi bütün dünyada gün geçtikçe daha da artmıştır. 
Milli düzeyden milletlerarası düzeye çıkan ve uluslararası spor halkasına 
eklenen branş sayısı her gün biraz daha artmıştır. Bunun en bariz örneği; İlk 
modern olimpiyatta (1896) yapılan spor branşlarının sayısına kıyasla son 
2000 Olimpiyat Oyunlarında yapılan spor branşları sayılarında ki artışla 
görülebilmektedir. Ayrıca, Olimpiyatlara katılan ulus sayısı da buna paralel 
olarak artmıştır. Fakat, milli düzeyden milletlerarası düzeylere çıkan 
sporlarda daha ziyade gelişmiş ülkelerin ağırlıkları görülmektedir. Bu durum 
sporun milletlerarası kültürel temaslarının yanı sıra, milletlerin birbirlerine 
siyasi ve kültürel propaganda yaptıklarını da göstermektedir. Milletlerarası 
spor halkasına yeni bir spor ekleyen uluslardan daha fazla, geçmişte 
bünyesinde bir çok sporu barındıran Türkler, bırakın bu sporları milletlerarası 
spor halkasına eklemeyi; milli kültür halkası için de bile yeterince 
barındıramamışlardır.

Zamanla bir takım gelenekler ortadan kalkmış veya orijinalliğini 
yitirmiştir. Bu durum telafisi mümkün olmayan kayıplara yol açmıştır. Türk 
kültür hayatında büyük öneme haiz olan geleneksel güreşlerde, bu durumdan 
kendisine düşen payı almıştır. Kahramanmaraş yöresinde yakın tarihe kadar 
çok yaygın olan Şalvar Güreşi vardı ki, bu güreş her bakımdan günümüz 
minder güreşi (özellikle serbest güreş) için çok önemli bir altyapı
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potansiyeliydi. Fakat, senede bir kez çok zorluklar altında ancak 
düzenlenebilmektedir.

Yine Geleneksel Spor Dalları Federasyonu’na (GSDF) bağlı olarak 
Gaziantep ve Hatay yörelerinde yapılan Aba Güreşleri bulunmaktadır. 
Günümüzde az da olsa hala yapılmakta olan bu güreşlerden özellikle Hatay 
yöresinde yapılanı; günümüz Orta ve Kuzey Asya ile Kafkasya da hala çok 
yaygın olarak yapılan ( Abbotov, 1991; Bektenov ve Musim, 1978) aba 
güreşleriyle her bakımdan aynilik ve orijinallik taşımaktadır. Bu güreşlerin çok 
önemli bir yanı da, eski Türk geleneğinde olduğu gibi hala Orta ve özellikle 
Kuzey Asya Türk halklarının bayanlarının da yapmış olmalarıdır. Hatay usulü 
aba güreşlerinin diğer bir önemli yanı da, minder güreşiyle teknik ve fizyolojik 
açıdan benzer oluşudur. Bu bağlamda aba güreşi; hem alt yapı ve potansiyel 
açıdan hem de Türk bayan güreşini kalkındırmak bakımından önem arz ettiği 
görülebilmektedir.

Güreş Federasyonu (TGF)’na bağlı olarak organize olan Karakucak ve 
yağlı Güreşlerde bulunmaktadır. Bunlardan karakucak güreşleri eskisi kadar 
yoğun yapılmamakla birlikte; eskiden beri serbest güreşin bölgesel 
potansiyelliği ve başarı grafiği ile paralel bir seyir izlediği bilinmektedir. Bu 
durum, karakucak güreşlerinin nazari-dikkate alınmasını gerektirmektedir.

Yağlı Güreş yukarıda adı geçen aba, şalvar ve karakucak güreşleri 
kadar geleneksel Türk unsurlarını, rituel sujeleri vs. bütün proto özellikleri 
üzerinde taşımamaktadır. Aynı zamanda minder güreşlerine de bir alt yapı 
görünümünde değildir. Çünkü yağlı güreş fizyolojik açıdan minder 
güreşleriyle farklılık göstermektedir. Ancak, yağlı güreşin günümüzde dahi 
bazı bölgelerde birinci lig futbol derbi maçları kadar bir sektörü 
bulunmaktadır. Bu açıdan göz ardı edilmemesi kanaati hasıl olmaktadır.

Minder güreşi (serbest ve Greko-Romen), Türkiye ye ilk geldiği yıllarda 
klasik (geleneksel) güreşlerin gölgesinde kalsa da, kısa sürede kendisini 
toparlamıştır. 1970’li yıllara kadar ülkenin en popüler ve sektörel bir sporu 
olan güreş, ondan sonraki yıllarda bu popülaritesini yavaş-yavaş yitirmiştir. 
Günümüzde çok şeyde olduğu gibi sporun popülaritesi de kitle iletişim 
araçlarına bağlıdır. Medya diye tabir edilen bu araçların Türk güreşine yeterli 
düzeyde yer vermediği açıktır. Buna sebep olarak Türk güreş camiası veya 
FILA gösterilebilir.

Ancak, şöyle bir geriye dönüp bakıldığında; Türkiye’yi yurt dışında en 
iyi temsil etmiş branşın güreş sporu olduğu açıkça görülecektir. Dünyanın en 
büyük organizasyonu olan Olimpiyat oyunlarında şimdiye kadar Türkiye’nin 
aldığı toplam altın madalya sayısı 33’dür. Bunun 27’si güreşten gelmiştir. 
Dünya ve Avrupa Şampiyonalarında güreşin getirdiği altın madalya sayısı 
ise, yaklaşık bunun altı katıdır. Güreş camiasının bütün sporlara çok iyi gözle

2



baktığı; güreşçilerin komple sporcu oluşlarıyla da ortadadır. Fakat, 
uluslararası düzeyde Türkiye ye hiç şampiyonluk yaşatmamış branşları 
saatlerce, günlerce, aylarca ve hatta yıllarca medyadan seyrederken; bu 
denli başarı kazandırmış güreşi, hiç denecek kadar az görmek veya hiç 
görememek; hem Türk güreş severleri üzmekte hem de Türk güreşinin bu 
ilgisizliği hakketmediği kanaati hasıl olmaktadır.

Bazı yabancı uzmanların güreşe en yetenekli ve istekli insanların 
başında Türklerin geldiğini hem teoride (Sımakov,1984) hem de pratikte 
(Sapunov, 2001) belirtmektedirler. Türkiye’de güreş sporunu yapacak çağda 
insanların çokluğu ve bu spora istekli pilot bölgelerin sıklığı herkes tarafından 
bilinmektedir. Bura da yetkili ve ilgililere, Türk güreşini dünyada hak ettiği 
yere getirebilmek için, maddi manevi imkanları en iyi şekilde değerlendirmek 
kalmaktadır. Elbette ki bu işte kolay değildir. Güreş alanıyla ilgili 
akademisyen ya da uzman kişilerin samimi veya özverili olmalarının da 
yeterli olmadığı anlaşılmaktadır.

Tüm mesai harcanmadan yapılmayan çalışmalarla Türk güreşinin bir 
yerlere gelemeyeceği özellikle son beş yılda yeterince anlaşılmıştır. Bütün 
olumsuzlukları olumlu yöne çevirmek; mevcut potansiyelleri en verimli veya 
başarılı hale getirmek; aynı zamanda profesyonellik gerektirdiği açıktır. 
Alanında uzmanlaşmış kişi veya akademisyenlerin zamanlarının tamamını 
veya bir çoğunu Türk güreşine ayırmalarının gerekli olduğu anlaşılmaktadır.

Güreş ve Pehlivan Sözcüğünün Tarihi Tasviri ve Açıklaması 

Güreş ;
Kaşgarlı XI. Asır DLT’de “Çalış” ve “Çelme” kelimesinin karşılığı olarak 

“Güreş” (küreş) diye tanımlanmıştır. Aynı sayfada “çalışçı” kelimesi “Güreşçi” 
olarak açıklanmıştır (Kaşgarlı, 1985). Bu büyük yazar eserinin bir başka 
yerinde “Kız ila küreşme kısrak ile yarışma” (Kaşgarlı, 1985) diye bir deyişle 
örnekleme yapmaktadır.

Aynı dönemlere (XI. Asır) tekabül eden ve temel eserlerden biri olan 
KB’de Yusuf Has Hacip; “Güreş” sözcüğünün karşılığı olarak “Küreşmek = 
Boğuşmak” olarak vurgulamaktadır (Yusuf Has Hacip, 1979).

Bu iki temel eserlerden yarım asır sonra (1127 - 1144) yazılmış olan 
ME.’de de El-Havarizmi güreşe “küreş” derken bu sporun bu isim altında 
Oğuz, Kıpçak ve diğer Karahanlı Türk’lerinin severek yaptıklarını 
vurgulamaktadır (El-Havarizmi, 1993).

Günümüz Orta ve diğer Asya Türk toplumlarından Azeriler “gülaş”, 
Başkurtlar “köraş”\ Kazaklar “küres”\ Kırgızlar “küröş”\ Özbekler “kuraş”\ 
Tatarlar “köraş /küreş; Türkmenler “göreş"\ Uygurlar’ın “küraş/küreş” (KTLS.,
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1992) dedikleri görülmektedir. Diğer Türk’lerden Gagouzlar “küreş”] Yakutlar, 
Sakalar, Tuvalar ve Hakaslar ise “küraş” demektedirler (BRSMSTS., 1988)

Yukarıda da görüleceği gibi güreş sözcüğü bütün Türk toplumlarında 
birbirine benzer ya da aynı şekilde telaffuz ediliyor. Bilindiği gibi Anadolu’da 
da güreş sözcüğü halk arasında “güleş” ya da “küleş” (Afşin, 1988) diye 
telaffuz edilmektedir. Görülen o ki, eski ve yeni bütün Türk toplumlarında bu 
sözcüğün kökeninin “kür” olduğudur.

“Kür” sözcüğü eski Türk yazıtlarında (Orhun ve Yenisey) da sık sık 
geçmektedir ve manası “güçlü”, “sarsılmaz”, “kuvvetli” anlamına gelmektedir 
(Orhun, 1987). “Eş” ise eski ve yeni Türkçe’de ”arkadaş” anlamına 
gelmektedir. “Kür-eş-mek” ME:’de kendisine denk başka biriyle aynı 
mücadeleyi paylaşmak ve yarışmak anlamına gelmektedir (El-Havarizmi, 
1993; Kahraman, 1989). Sımakov, bu konuyu daha sade şekilde şöyle 
yorumlar. “Türkler de 7. ve 8. asırlarda güçlü kuvvetli kişilerin karşılıklı 
eşleşerek at üzerinde ve yerde saatlerce kür-eş yaparlardı” (Sımakov, 1984) 
demektedir.

Her toplumun kültür hayatında farklı boyutlarda görülen güreş sporu, 
Türk spor geleneğinde çok zengin bir yere sahiptir. Buna rağmen eski Türk 
toplumları daha ziyade göçebe hayatı yaşadıklarından, konuyla ilgili MÖ. 
somut belgelere ulaşmak oldukça zordur. Belli bir coğrafyada değil üç kıtaya 
yayılmış olan Türkler hakkında tarihi vesikalar daha ziyade yabancı 
müelliflerden faydalanılarak aydınlatılmaya çalışılmaktadır (Safran, 1993).

Güreş ve türleriyle ilgili ilk vesikalar da, Çin kaynaklarından tasvir 
edilebilmektedir. Hanname, Can Çıyan Teskeresi’nde Türkistan’ın güreşini 
açıklamakta olup, “güreş” kelimesini “jiao Çu” şeklinde iki karakter ile ifade 
etmektedir. Aynı eser güreşlerin yapıldığı esnada güreşçilerin başlarında ve 
üzerlerinde giysilerin olduğunu ve halk arasında sevilerek yapıldığını 
vurgulamaktadır (Almaş, 1986).

M.Ö. Türk güreşleriyle ilgili ilk belgeler yeni Çin kaynaklarında ve 
vesikalarında görülmektedir. 1983 yılında Barçuk (Maralbaşı)’un Cona Tim 
harabelerinde; Çin Fen Bilimleri Akademisi, Arkeoloji Araştırmaları 
Bölümü’nün 1955-1957 yıllarında Şien (Congen) şehri civarındaki Şonglinten 
isimli bölgede Han sülalesi dönemine ait 140 numaralı özel bir mezarda 
bulunan kap ve heykellerde Türk güreşlerinin ilk figürleri tasvir edilmektedir 
(Şinjan Daşü, 1982; Rahman, 1996).

İlk Türk güreşlerini, ilk Batı medeniyeti güreşlerinden ayıran birçok 
özellik bulunmaktadır. Bunlardan birisi Türkler de namahrem yerlerinin her 
zaman giyimli ve kapalı olmasına rağmen Batılıların çırılçıplak güreştikleri net 
olarak görülmektedir (Umminger, 1990; Minkowski, 1963 ). Diğer bir ayırıcı 
özellik ise geleneksel tarzda yapılan Türk güreşlerinin hepsinde müzik
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bulunmaktadır. Diğer toplumlarda bu gelenek sadece İranlIlarda vardır ki bu 
da bunlara IX. asırlarda Türklerden geçmiş olduğu bildirilir (Lvov, 1989).

Ancak şu ana kadar tespit edilen belge ve bulguların hiç birisi, Türk 
güreş geleneğinin zengin boyutlarını yansıtmamaktadır. Çünkü güreş, atlı 
(binicilik) sporlarından sonra Türklerin sosyal yapı ve yaşayışlarının her 
safhasında görülebilen diğer bir spordur (Türkmen, 1996; Rahman , 1996; 
Almaş, 1986; BRSMSTS, 1988).

Pehlivan;
Bu sözcüğün aslı Farsça olup “Pehlevan”ö\r. Pehlivan “güreşçi, yiğit ve 

bahadır” anlamına gelmektedir (Develioğlu, 1993). “Pehlevan - ane” 
(Pehlivanlıkla = pehlivancasına = yiğitlikle = yiğitçesine) “Pehlivani” 
(pehlivanlık = güreşme = yiğitlik) ile ifade edilmektedir (Develioğlu, 1993).

XI. asrın sonlarına kadar Türk dilinde olmayan pehlivan sözcüğü, 
İranlIlarla savaş ve barış anındaki münasebetlerle Türklere geçmiştir. 
Önceleri sadece sıfat olarak kullanılan bu sözcük, sonradan özel isim olarak 
da kullanıldığı olmuştur (Kahraman, 1989).

Aslında mitolojiden genellikle uzak, sosyal yapı ve yaşayışı yansıtan 
Türk destanlarındaki “Alp” tipi, İran destanlarında "Pehlevan” olarak 
geçmektedir. Diğer yabancı destanlarda olduğu gibi İran destanlarının da 
mitolojik yönü çok ağır basmaktadır. Buna rağmen “Şahname”’de 
TuranlIlardan (Türklerden) Peşeng, Efransiyab ve Ercasb hem hükümdar 
hem de pehlivan olarak sıkça geçer. Yine Şahname'de adı İranlIların efsane 
güreşçisi Rüstem’inki kadar çok geçen Turanlı (Türk) güreşçi Efransiyab; 
güçlü-kuvvetli ve kolay yenilmeyen bir yiğittir. İranlIlara göre düşman 
pehlivanlarının en ünlüsü Efransiyab’tır. Diğer düşman saydıkları Arap, Rum 
vb... kavimlerin pehlivanları, İranlIlara göre çok kolay yenilenleridir ve bunları 
fazlaca ciddiye almazlar (Demirel, 1995).

Türk destanlarında ve gerçek hayatta eskiden ve günümüz Orta Asya 
Türk toplumlarında güreşte galip gelene “Baatır” (Bahtiyar - Kahraman) denir 
ve o gözle bakılırdı (Savalayev - Bukayev ve Membetkaliyev, 1995). Türk 
destanlarında pehlivan sözcüğü “alp" sıfatıyla geçmemektedir. Fakat, 
savaşlarda güreş (küreş) geçmektedir. Örneğin, iki düşman ordusu 
karşılaştığı zaman çoğunlukla iki tarafın alp’i veya savaşçısı güreşir, kim 
yenerse zafer o tarafın sayılır. Manas'ta Türk güreşçici Koşay Han’ın Çinli 
Coloy Han’la güreşip yenmesi gibi (Demirel, 1995; Saralayev-Bukayev ve 
Membetkaliyev, 1995).

XII. asırdan itibaren özellikle Selçuklularda pehlivan hem isim hem de 
sıfat olarak geçmeye başlar. Bunda önemli sebep de Tuğrul beyin resmi dil 
olarak Farsça’yı kabullenmesi de gösterilebilir. Selçuklu emiri Şemsettin
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İldeniz’in oğlunun adı “Nusret üd din Muhammed Pehlivan” idi (Kahraman, 
1989). Konya Selçukluları döneminde şimdiki Niğde ilinin adı “Dar ül 
Pehlivaniye” olarak geçmektedir (Taneri, 1977).

Daha sonraları Şecere-i Terakime/Türk’lerin Soy Kütüğü (Ebülgazi 
Bahadır Han, 1663/1972) ve diğer eserlerde pehlivan adı ve sıfatının geçtiği 
görülebilmektedir (BRSMSTS, 1988; Ciley, 1986; Liu, 1987).

Bilindiği gibi bugün Türkiye’de pehlivan sözcüğü güreşçi manasına 
gelmektedir. Hatta güreşçiler arasında “sen güreşçi olabilirsin ama pehlivan 
olamazsın” esprisi yaygındır. Bunu demekle pehlivanlığın çok iyi bir güreşçilik 
gerektirdiği ya da daha iyi meziyetlere sahip olunduğu vurgulanmaktadır.

Bugün Azeriler’in “pahlavan”, Kazaklar’ın “baluvan” Kırgızlar’ın 
“balban”, Uygurlar’ın “palvan” (KTLS, 1992) dedikleri ve güreşçiyi, hatta iyi 
güreşçiyi kastettikleri anlaşılmaktadır. Aynı terimi güreşçi için kullandıkları 
gibi güreş içinde kullanmaktadırlar (Balgambayev, 1985; Bahtiyavov, 1993; 
Kılıçov, 1995).

Orta Asya Türk halklarının ata sözleri ve deyimlerinde pehlivan 
sözcüğü sık sık geçmektedir. Örneğin, Kazaklar “palwağa on tersi birdey” 
(Pehlivana ters-doğru birdir); “Baiwandigti al al biledi, mırzalıgtı mal biledi” 
(Pehlivanlık güçtendir, efendilik maldandır) vb artırılabilir (İsmail ve Gümüş, 
1995). Türkmenler de buna benzer sözler sarfederler. “Gaharını yuwdan-, 
palwan” (Kahrını gizleyen pehlivandır) vb. (Kürenov ve Gümüş, 1995).

Kaynağını geleneksel zeminden aldığı için halk arasında büyük kabul 
gören güreş sporu,Türk halkının temsil kabiliyetine de haizdir. Belkide 
güreşte elde edilen başarının sırrı burada saklıdır.

Merkezin katı kuralları son derece dinamik olan bu sporun 
yaygınlaşmasıyla bir takım çelişkiler oluşturmaktadır. Bugün bu sporu 
yapanlar, idari ve teknik açıdan yönetenler büyük fedakarlıklara maruz 
kalmaktadırlar. Elbetteki güreş camiasının standartlarının yükseltilmesine 
yönelik bağlayıcı normların oluşturulması gereklidir. Ancak, madden ve 
manen tatmin edilmiş erdemli bir sporcu kişiliği oluşturulmalı ve sporcu onuru 
korunmalıdır. Böylece hür ve özgür ortamda güreş yapmak gençlerimiz için 
bir zevk olacak, gençlik gruplarının arzu ve istekleri bu branşta odaklaşacak, 
dolayısıyla halka inmeninde bir başka yolu bulunmuş olacaktır.

Bu Kurultayın Türk Güreşin sorunlarını çözmesi dileğiyle.

* Giriş bölümünde geçen bütün Kaynaklar bu kitabın en sonunda bulunan Ek-I’ de verilmiştir.

Yrd. Doç.Dr. Mehrafet TÜRKMEN

6



Spordan Sorumiy D@wl@t Bakanı 
Sayın Fikret ÜNLÜ’nün Konyşması

Türk güreşine gönül veren ve bu arayış içerisinde burada bulunma 
sorumluluğunu hisseden çok değerli arkadaşlarım, değerli medya mensupları 
hepinizi saygı ve sevgiyle selamlıyorum.

Türk güreşini geliştirme zenginleştirme ve kalkındırma konusundaki 
çabalarınızı ve arayışlarınızı takdirler karşılıyor ve federasyonu kutluyorum. 
Sayın başkana şimdiden başarılar diliyorum. Bende yıllardır bütün spor 
branşlarıyla birlikte başta Türk Güreşine hizmet etmeye çalışan hangi 
mevkide veya statüde olursa olsun bu arayışın içinde olan bir arkadaşınızım. 
Bu tür toplantılara birinci olsun, beşinci olsun önceki federasyon 
dönemlerinde de çok katıldım ve dinledim. Bu sorumluluk duygusu içerisinde 
şimdiden hasbel kader yetkili bir makamda görev alan kişi olarak bu 
sorumluluk içerisinde çözüm arıyorum. Tabii ki sayın Divan Başkanımızın 
söylediği gibi çözüm yasal zeminde aranacaktır. Buna kesinlikle katılıyorum 
ve bu çalışma içerisinde olduğumuzu ifade etmek istiyorum. Onun dışındaki 
arayışlar coşkular, heyecanlar tamamen işin motivasyonu ile ilgili olan 
yanıdır. Bu arayışı güçlendiren, yönetim kademelerine, federasyon 
başkanlarına, yöneticilerine güç veren kan veren itici güç görevi gören 
çalışma ve arayışlardır. Bu coşkunun faydası budur. Bunu hayata 
geçirebilmek için federasyon başkanının yasal yaptırım gücüne kavuşmuş 
olması gerekir. Spor teşkilatının da bu yasal dayanağa ihtiyacı vardır. Yoksa 
bütün bu arayışlar ve coşkular bir temenni veya bir dilek olmaktan öteye 
geçemez. Onun için düşündük, taşındık. Türk spor teşkilatının yeniden 
yapılandırmak ve sorunlarına çözüm bulmak düşüncesiyle bakanlar kuruluna 
bir yasa tasarısı sunduk. İmzalandı. Şimdi komisyonlarda görüşülüyor. Daha 
sonra da TBMM’de yüksek iradesine sunulmak üzere sevk edilecektir.

Değerli arkadaşlarım benim spor hayatımın içerisinde gördüğüm bütün 
eksikliklerin temelinde hep yönetim hatası vardır. Yönetim hatası nerden 
kaynaklanıyor? Oluşumdan kaynaklanıyor. Çünkü o oluşum içerisinde siyasi 
rolün etkisi çoktur. Siyasi irade bu rolünü Türk sporunu kalkındırmak ve 
güçlendirmek düşüncesiyle kullanabilseydi, bugün Türkiye her branşta 
olduğu gibi güreşte de dünyada başa güreşen ön sıralarda olan ülke olurdu. 
Bunlar kötü niyetle yapılmamıştır. Siyasi o konuda da daha başarılı olsun 
diye kendi adamlarını, kendi yakınlarını getirmiştir. Ama bir değer ölçüsü 
olmadığı için ne yazık ki birini diğerinden ayırmadan söylüyorum, büyük 
oranda yanlışlıklar yapılmıştır. Bu yönetim hataları başta öndeki yasayı 
uygulamaktan tutun, yeni yönetmeliklerin yeni düzenlemelerin
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organizasyonların gerçekleştirilmesine ve hazırlanmasına varıncaya kadar 
tamamı ile hatalar içerisinde bu duruma gelinmiştir.

Hepimizin iradesi dışına çıkan siyasi ve diğer sosyal baskı güçlerinin 
hakim olamayacağı o iradenin dışına çıkan bilimsel kurumsal temellere 
dayanan bir yasal dayanağı olan yönetime ihtiyaç vardır.

Bunu ben 20 yıldır yazıyorum ve söylüyorum. Bunun adı bana göre 
“Yüksek Spor Konseyi” dir. Çünkü yüksek spor konseyini oluşturacak kurul 
temsilcilerinin yaptırım gücük çok fazladır. Şimdi bizim hem Türk güreşinin ve 
sporunun önündeki engeller, daha çok konseye üye olarak aldığımız 
insanların kurumlarından kaynaklanıyor. Kimdir bunlar? Üniversitelerde 
sporsal faaliyetlerde gerekli koordinasyon kurulamıyor. Çünkü üniversite 
yönetim ve teşkilatı arasında bir organik bağ yok. Bu bağ olmayınca bir gün 
geliyor bürokrat yada hevesli bir bakan bir şekilde tutuyor “hadi arkadaşlar 
sîzlerden yararlanmak istiyoruz, size ihtiyacımız var” diyor, bir süre toplantı 
yapıyorlar ondan sonra o yönetim değişiyor. Tekrar o toplantılar kalıyor. Ama 
bunun bir yasal organik bağı olursa, o zaman o toplantılar devam edecek ve 
bugün 54 üniversite bünyesinde kurulan Beden Eğitimi ve Spor 
Yüksekokulumuzdaki bilim adamlarımızdan sürekli yararlanır hale geleceğiz. 
Bu görevlilerle eğer spor teşkilatının sorunu varsa, YÖK Başkanının içinde 
bulunduğu konseyde ve üniversitelerin kendi aralarından iki değerli temsilci 
ile aşağı yukarı 3 kişi 13 kişinin içinden seçilecek o 3 kişi bu sorunu 
çözeceklerdir. Milli Eğitim Bakanlığıyla sorunları varsa spor teşkilatının birinci 
adam müsteşarın içinde bulunduğu konsey bu soruna çözüm getirecektir. 
Her toplantıda diğer konsey üyeleri Milli Eğitim ile Maliye Müşaviri ile 
planlamada bir sorunu varsa tesisleşmede planlama müsteşarı ile Silahlı 
Kuvvetlerle varsa Genel Kurmay ikinci başkanının içinde bulunduğu 
konseyde bu meseleyi çözecektir.

Değerli arkadaşlar; ayrıca Türkiye Milli Olimpiyat Komitesi Başkanı 
ülkemizde spor hizmetleri ile tanınan kişiler arasından seçilecektir. İki kişi ve 
federasyon başkanlığından seçilecek 2 kişi olmak üzere 13 yada 15 de 
olabilir. İçişleri Bakanımızda müsteşar konusunda kararı var. Yasa 
tasarısında yok ama o komisyonda olabilir. 15 kişiden oluşan bir yüksek spor 
konseyi ile Türk Sporunu Türk Güreşinin sorunlarına çözüm arar. Yaptırım 
gücü ve yetkileri çok yüksektir. Federasyonların faaliyetlerinin 
doldurulmasında, yeni federasyonların oluşumuna karar veren yetkisinden 
tutunuz. Türkiye’deki tüm tesisleşme politikalarını belirleyen burada yeri değil 
ama gelmişken, bir satırla söyleyeyim. Bugün Türkiye’deki spor tesisleri 
tamamen teşkilatın gelir kaynaklarının artıran yeni kurumlar kurullar 
oluşturma yetkileriyle donatılmış bir kurumdur. Bu kurumla beraber Türk 
güreşi de içinde federasyonlarında bulunduğu bütün sorunlar aşağı yukarı



çözülecektir diye umut ediyorum. Bunun dışındaki düzenlemeler tabi ki 
önemli birkaç tanesini de söyleyeyim.

Değerli arkadaşlarımız, sponsorluğu dile getirdi. Bende bunu Türk 
Güreşinde Türk Sporumuzda sorunların çözümünde en önemli düzenleme 
olarak görüyorum. Buda aynı yasanın içerisinde yer alıyor. Sponsorluk 
yasası ayrıca spor kulüplerimizin dernekler yasasından çıkarılması ve 
tamamen bu bilimsel platform içerisinde değerlendirilmesi genel 
müdürlüklerin, genel müdür yardımcılarının spor yüksek konseyi tarafından 
başbakanlığa önerilmiş olmaları çok büyük bir yeniliktir. Önemli bir 
gelişmedir. Çünkü hepimiz biliyorsunuz başta da söylediğim gibi ne yazıktır ki 
bugüne kadar bu konuda gereken önem gösterilmemiştir. Doğal olarak 
gösterilmiştir. Bana sorarsanız gösterildi mi diye bende itiraf edeyim ki gereği 
kadar gösterilmemiştir. Ama yüksek spor konseyine bu yetki verildiği zaman 
günlerce aylarca belki aynen federasyon başkanlarının seçim sisteminde 
olduğu gibi o demokratik platformda yarışan arkadaşlarımızın gördükleri gibi 
genel müdürler ve genel müdür yardımcıları hiç değilse toplumda 2 ay, 3 ay,
5 ay tartışılacaklardır. Sayın KARAKUŞ’u genel müdür yapmak istiyorsa bir 
değerli Başbakan o zaman adı diğer adaylarla beraber spor kamu oyunda 
günlerce tartışılacaktır. Bunun da yararını taktir edersiniz. En azından aday 
olmak isteyen insanlar kendisinde spor birikimi ile spor deneyimi ile iddia 
sahibi olacaklar ve bu tabi ki Türk sporuna dolayısıyla Türk Güreşine çok 
büyük yararlar getirecektir diye düşünüyorum.

Güreşin tabii ki çok özel bir yeri vardır. Sîzlerde hepimiz için çok özel 
insanlarsınız. Bizim toplumumuzun güreşe verdiği değer Büyük Atatürk’ten 
bu yana çok iyi biliniyor. Türk toplumunun prestiji ve gurur kaynağıdır. Hiçbir 
branşta kazandığımız dünya ve olimpiyat şampiyonluklarında güreşteki kadar 
gururlanamıyor ve göz yaşı dökmüyoruz. Bu bir gerçek, bu bir tespittir. Ayrıca 
onun için güreşe vereceğimiz değer, göstereceğimiz ayrıcalık her kademede 
her zaman boşa gitmeyecek bir kaynaktır. Karşılığını alabileceğimiz bir 
kaynaktır. Toplumun en çok ihtiyaç duyduğumuz toplumsal barışa katkı 
yapması açısından tutun bölünmez bütünlüğümüze yapacağı büyük katkıya 
varıncaya kadar çünkü burada yaratılan toplumsal sevinç kaynağı her 
bakımdan toplumu birbiriyle kaynaştıran birleştiren ve bölünmez 
bütünlüğümüze en büyük katkıyı yapan bir sosyal olgu olarak ortaya çıkıyor. 
Herkesin bir kişinin, bir kurumun, şahsında sevinebildiği, coşabildiği, 
heyecanlanabildiği ve gözyaşı dökebildiği bir faaliyet var elimizde bir 
enstrüman var. Bunu çıkartmıyor ve kullanmıyorsunuz. Bu büyük kayıptır. O 
açıdan devlet her yönüyle Türk Güreşine en büyük katkıyı yapmalıdır. Yalnız 
Türk Güreşinde şampiyon olabilmek için değil dünya lideri olmak için değil
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kendi sorunlarına çözüm bulmak buna en büyük değeri vermek zorundadır. 
Anlayışım budur.

Şimdi buradan önemli bir noktaya gelmek istiyorum. Bu kadar önemli 
olan toplumun her kesimini gururuyla onuruyla prestijiyle ilgilendiren bir spor 
ortamında bu değer yargılarını zedeleyen bir olay yaşanmışsa, yaşanıyorsa, 
bunu bireyselleştirmek istemiyorum, fakat hepiniz anlıyorsunuz, yaşanıyorsa 
ona onun tavizini vermek size ait bir konu değildir. Bu toplumsal meseledir. 
Kişisel olarak sevebilirsiniz o ayrıdır. Toplumsal barışı sağlamada en büyük 
sevinç kaynağımız değer kaynağımız olan güreşte meydanlarında bu değer 
yargılarını zedeleyen kişiler veya topluluklar olursa bunun cezası en ağır 
şekilde verilmelidir. Çünkü onda bir defa taviz verirseniz o zaman o toplumsal 
barışı sağlayamazsınız. Toplumsal dayanışma duygusunu kaybedersiniz. 
Burada iyilik yapayım derken, istemeden kötülük yaparsınız. Zaman her şeyi 
çözer. Ama herkes hak ettiği ödülü ve cezayı da alacaktır. Bunda kuşku 
duyulmamalıdır. Benim evladım da olsa hiç fark etmez. Neden çünkü açılan 
yara toplumsaldır. O yarayı kapatmak genel bir zaman içerisinde ancak 
olabilir. Değerli arkadaşlarım birlikte sorunlarımıza çözüm arıyoruz. Çok 
değerli konuşma ve eleştiriler yapılıyor. Gerçekten heyecan dozunun yüksek 
tepkileri de oluyor, doğaldır. Demokratik bir ülkede yaşıyoruz. Türkiye 
Cumhuriyeti Devleti bir hukuk devletidir. Her zaman tanık olduğumuz gibi 
dünyada bu kadar özgürlüklere sahip toplumlara çok az rastlanır. Hepimiz 
her kademede her platformda statüsü konumu ne olursa olsun 
Cumhurbaşkanımızdan makam şoförümüze kadar herkes herkesi eleştiriyor 
eleştiriye açık bir toplumuz. Yeter ki bu arayışları eleştirilen toplumsal 
yararları olsun. Mesele budur. Bu arayış içerisindeyiz hepinizi kutluyorum.

Buradan çıkacak kararları ilgiyle dikkatle izleriz. Bana düşen görevim 
neyse yerine getirmeye hazırım. Kendimi Görevli hissediyorum. Başarılar 
diliyorum. Hepinizi saygıyla sevgiyle selamlıyorum.

Fikret ÜNLÜ 
Devlet Bakanı
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Oturum Başkanı Refaiddin ŞAHİN: Değerli Olimpiyat, Dünya ve 
Avrupa Şampiyonu olmuş pehlivanlarımız, kıymetli antrenörler, 
muhterem Milletvekilleri, Gençlik ve Spor eski Genel Müdürleri, basın 
mensupları ve. tüm katılımcılar Birinci Güreş Kurultayı’na hoş geldiniz. 
Hepinizi şahsım ve Divan Üyesi arkadaşlarım adına saygıyla 
selamlıyorum.

Şimdi başta Ulu Önder Atatürk olmak üzere, Türkiye 
Cumhuriyeti’nin kurulmasına, varlığına, birliğine ve bütünlüğüne emek 
vermiş büyüklerimiz, Türk Sporu’na emek vermiş, Türk Ulusunu onurla 
temsil etmiş, bugünlere gelmesini sağlayan sporcular için bir dakikalık 
saygı duruşuna ve ardından İstiklâl Marşını söylemeye davet ediyorum. 
Buyurun...

İlk sözü Gençlik ve Spor eski Genel Müdürü Kemal 
KAMİLOĞLU’na veriyorum.

Konuşmacı: Kemal KAMİLOĞLU
Gençlik ve Spor Eski Genel Müdürü-ANKARA

Konu: Türk Güreşinde Son Durum Değerlendirmesi ve Devletin 
Güreşe Bakışı

İzninizle önce Güreş Federasyonu Başkanı’na böyle güzel bir 
kurultay düzenlediği için teşekkür etmek istiyorum. Çünkü Osman 
ŞANSAL Bey böyle güzide bir topluluğu bir araya getirmiştir. İnanıyorum 
ki bu topluluk; Türk Güreşi’ni burada bulunacağı iki-üç gün içerisinde 
masaya yatıracaklardır. Ayrıca, seçimlerden önce söylediği gibi 
seçimden sonra bu camiayı da bir araya getirmiş ve kaynaştırmış 
görmekten mutluluk duyduğumu ifade etmek istiyorum.

Aslında ilk konuşmayı yapmak, böyle samimi ve elit insanların 
bulunduğu bir ortamda kolay değildir. Türk güreşinin bugünkü durumunu 
ve sorunları hakkında hem söylenecek çok şeylerin olduğunu hem de 
hiçbir şeylerin olmadığını söylesem buna şaşırabilirsiniz. Biz eğer bir 
yerlere gelmek istiyorsak, geçmişten ders alarak geleceğe bakmak 
zorundayız. Gayet tabii hepimiz güreş adamları olarak, Türk Güreşi’nin 
son durumunu, neden bu duruma düştüğünü, nasıl ilerleyeceğini ve nasıl 
gerilediğini aşağı yukarı hepimiz bilebiliriz. Zaten, güreşte de daha evvel 
olmuştur. Zaman zaman çok iyi performans yakalarız. Zaman zaman da 
düşüşler ve çıkışlar olur. Türk Güreşi, geçmişle kıyaslandığında, epey 
ileri seviyeye gitmiş. Nasıl ileri seviyelere gitmiş? Herkes ilerlemiş ve bir 
performans yakalamıştır. Ama burada hiçbir zaman başarının sonu yok, 
eğer başarıyı bir sonu olan olay olarak görüyorsanız, başarı elde etmeniz 
mümkün değildir. Çok daha iyi sonuçlar alınabilirdi. Her zaman için 
mümkündür. Her zaman için iyinin daha iyisi vardır. Ama mükemmele
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ulaştık demeyin, mükemmeli aramak zaten iyiyi kaybettik demektir. Türk 
Güreşi’nde geçmişte olanlar tabanı ezmiştir. Yalnız bizim görevimizi iyi 
şekilde yürütmememizin nedeni kulüpler arası faaliyetler maalesef yeterli 
önemin verilmemesidir. Bundan kaynaklandığı görüşündeyim.

Spor, dünyada bütün dallarda sadece güreşte değil, kulüpler eliyle 
yürütülür. Kulüplerin güçlü olmadığı bir spor dalında, o spor dalının güçlü 
olması mümkün değildir. Ben eski bir yönetici olarak, spor yöneticisi 
olarak, sporsever olarak mutlaka Türk Güreşi’nde kulüpler arası rekabeti 
artıracak tedbirlerin alınmasının zorunlu olduğunu söylüyorum. Bu heyet 
ve Türk Güreşi onu bekliyor diye düşünüyorum. Biraz evvelde 
bahsettiğim gibi, tabii bu konuda konuşmak, daha geniş konuşmak 
gerekiyorsa, bir takım kişileri belki suçlayıcı olabilir. Ben bunları pek 
umursamıyorum. Ama bir durum tespiti yapmak mecburiyetindeyiz. Bir 
de sporcuların ve spor adamlarının birlik ve beraberliğini tesis etmek 
lazım. Birlik beraberlik olması ise herkes bildiği gibi yaparsa, burada bu 
sporun gelişmesi sporcuların kaynaşması çok kolay olmaz. Onun için 
yeni federasyonumuzdan bir daire teşkil etmeli, teşkil ettikten sonra 
mutlaka Türk Güreşi’ne hizmet verecek, birlik ve beraberlik sağlayacak, 
güreşte eğitime önem verecek, bilhassa GEM’leri rasyonel hale getirecek 
oraya antrenör, eğitici öğretmen tayin edebilecek, istihdam edebilecek bir 
çalışmayı başlatmasını diliyorum. Benim Türk Güreşi’nin sorunu 
konusunda söyleyeceklerim kısaca bunlar. Hakikaten devletin güreşe 
bakışı ve elindeki imkanları bu spora kullanmada hep imtiyazlı olmuştur. 
Teşekkür ederim.

Oturum Başkanı Refaiddin ŞAHİN: Kıymetli katılımcılar, şimdiki 
konuşmacımız eski ve büyük bir şampiyonumuz İsmet ATLI Bey’dir. 
Avrupa, Dünya ve Olimpiyat şampiyonumuz ATLI Bey, buyurun efendim.

Konuşmacı: İsmet ATLI
Avrupa, Dünya ve Olimpiyat 
Eski Şampiyonu-ADANA

Konu: Dünyada Güreş ve Türk Güreşi’nin Dünyadaki Yeri

Öncelikle hoş geldiniz diyorum. Sayın divanımız değerli güreş 
camiamız hepiniz hoş geldiniz. Bizim çocukluk yıllarımızda ve 15-20 
sene önceye kadar 5-6 çeşit güreş yapılıyordu. Yağlı, güreş, karakucak, 
Kahramanmaraş taraflarında kısa şalvar güreşi, çengel güreşi aynı güreş 
İsviçre’nin Zürih şehrinde de var. Atina ordularından aldığı söyleniyor. 
İsviçre’nin Zürih şehrinde Kısa Pantolon güreşi yapılıyor. 
Kahramanmaraş’ta da Poturga yapıyorlar. Bizde, Gaziantep yörelerinde 
Aba güreşi yapılıyordu. Hatay Yayladağ yörelerinde Aşırtma Aba
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güreşleri yapılıyor. Bizim bu geleneklerimiz unutuldu. Yani en çok 
üzüldüğümüz şeylerden birisi budur. Atlı cirit oyunu, bir Amerika’nın 
olsaydı, yahut imparatorluğumuzun güçlü zamanında yapılmış olsaydı 
cirit oyunu olimpiyatların bir numaralı sporu olurdu. Buna da sahip 
çıkılmadı. Kars’ta Erzurum’da ve Ege Bölgesi’nin bazı yerlerinde 
oynanıyor. Bu geleneksel güreşlerimiz, bilhassa dünya şampiyonlukları 
için lazımdır. 1972 yıllarına kadar eli kolu tutanlar, çıkarsınlar hesap 
etsinler, Dünya ve Olimpiyat şampiyonu olanların 10’da 8’i bu geleneksel 
güreşlerimizden gelmiştir.

Ama maalesef sahip çıkılmadı unutuldu. Bundan birkaç yıl önce 
dönemin bakanı şöyle bir laf etti; Kültür Bakanı “bizim halkımız El-enseye 
paradan daha çok değer veriyor” dedi ve kıyamet koptu. Başta Hürriyet 
Gazetesi’nin baş yazarı Oktay Ekşi ve diğer köşe yazarları “vay efendim 
bir kişinin başından bir şişe zeytinyağı dökülecek, onlar birbirlerini 
iteleyecek-kakalayacaklar bu da baleden daha güzel bir şey olacak” bu 
lafı yazdılar. Gazeteyi o dönemin baş pehlivanı Ahmet Taşçı eline almış, 
üzülüyor. Biz, gazetelere bir cevap verdik ve dedik ki; Oktay Ekşi, siz 
Türkiye’nin en çok satan gazetesinin baş yazarısınız. Bir defa dedim 
“yalan söylüyorsunuz”. Daha dünya kuruldu kurulalı hiçbir Allah’ın 
kulunun başına 1 şişe zeytin yağı döküp de itişme kakışma diye bir şey 
yok. Başpehlivanlar dedim “zeytinyağıyla yağlanırlar, ama ekstra 
zeytinyağıyla yağlanırlar ve bu zeytinyağının vücuda ciide ne kadar 
faydalı olduğunu bilmiyorsanız gidin sorun” dedim. Sonra “o 
peşrevlerdeki estetiğin, dalmalardaki çabukluğu, çevikliği görmüyorsanız 
ve dualardaki kültürü, tevazuu bilemiyorsanız sizin kusurunuz” dedim. 
Yani güreşi, bu kadar güçlü ve kıymetli bir sporumuzu, atalarımızdan 
gelmiş güçlü bir sporu küçümseyen ve kötüleyenler vardır. Güreş sporu 
geriye gitmektedir. İşin doğrusu bu, tabii parayla olan bir şeyler değildir. 
Bu gönül meselesidir. İstek meselesidir. Bir Fransız spor yazarı diyor ki; 
“iki kavim savaşırlarsa mağlup olan kavim galip olan kavimin bütün 
adetlerini, ananelerini alıp kabul eder”. Cumhuriyet hükümetimiz çok 
şükür orada kendini gösterdi, Kıbrıs’ta kendini gösterdi, PKK’yı yendi. 
Niye kendi geleneklerimize sahip çıkamıyoruz? Ben buna üzülüyorum. 
Bunlara sahip çıkmamız gerekir. Bu güreşimiz çok yokluk içinden 
gelmiştir.

Geçen sene kardeşim Ahmet Ayık yüzlerce kişiye yemek vermiştir. 
Bu bizim aramızdan çıkmıştır ve bugün Osman Bey, bu şekilde bin kişiye 
ikramda bulunabiliyor. Yani güreş camiamız güreşimizin içinden mebus 
olanlarımız, zengin olanlarımız ve iş adamlarımız var. Yani birlik olalım 
beraber olalım ve böyle filanın aleyhinde konuşmakla, filanı bilmem ne 
yapmakla değil fedakarlık yapalım. Türk Güreşi’nin kalkınması için 
elimizden gelen şeyleri yapalım. Bugüne kadar Osman Şansal Bey’i 
tanımıyordum. Bugün gördüm. Biraz da Mehmet Esenceli anlattı.
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Çalışmalarını falan, fevkalade bir insan, bu işe yararlı olabilir. Yani bizim 
camiamız; bu adamları usandırmayalım! Ahmet Ayık’ta kıymetli bir 
adam, Osman ŞANSAL’da kıymetli bir adamdır. Güreşimize selam 
veren herkes kıymetli adamdır, ¡yi adamdır. Bizler bunu böyle bilelim. 
Başarılar diler saygılar sunarım.

Oturum Başkanı Refaiddin ŞAHİN: Değerli arkadaşlar, güreşimizin 
sorunlarını ve konularını yarın sabahtan akşama kadar yine tartışacağız. 
Yarın, yani 7.Ocak.2001 Pazar günü yedi ayrı salonda güreşimiz 
konuşulacaktır. Bizler şimdi genel sorunlara değineceğiz. İkinci 
konuşmacı olarak Sayın Prof.Dr. Orhan ASLAN Bey’e söz veriyorum. 
Buyurun Orhan Bey.

Konuşmacı: Prof. Dr. Orhan ARSLAN
Gazi Üniversitesi Öğretim Üyesi
Güreş Federasyonu Eski As Başkanı-ANKARA 

Konu : Güreşin Sorunları Popülarite Kaybı ve Giderme Yolları

Ata Sporu: Güreş Türk Milletinin ata sporudur. Olimpiyatlarda en 
çok madalya aldığımız spor dalıdır. Övüncümüzdür. Şampiyonalarımızla, 
onları şampiyon yapan idareci ve hocalarla gururlanırız, övünürüz.

Bütün atalarımız güreş tutmuştur. Türkler güreşirler ve Türk gibi 
kuvvetli olurlar. Peygamber Efendimiz güreş tutmuştur. Bütün meslekleri 
bir sahabeye bağlama temayülü, güreşi de Hz. Hamza’ya bağlamıştır. 
Ülkemizde çayırı gören herkes güreş tutmuştur. Bütün Türk boylarında 
güreş, ata sporudur. Osmanlı ve Selçuklu’da tarikatların bir kolu olarak 
Pehlivan Tekkelerinin olduğunu biliyoruz. Biz, güreş yapılan yeri “er 
meydanı” olarak görmüş bir milletiz. Ata sporumuz olduğu halde 
hayatımızda, milletimizin ve insanımızın spor hayatında güreş maalesef 
yer almıyor. Burada iki ihtimal var: Güreş ya ata sporu değil, ya da biz o 
ataların nesli değiliz.

Sumo güreşi Japonların milli sporudur. Bütün Japonya’da haftanın 
her günü, neredeyse bütün kanallarda Sumo müsabakaları naklen yayını 
yapılır. Bir de bizim milli sporumuz olan güreşe bakınız. Medyada hiç yer 
almıyor. O zaman sormalıyız. Bunlar bizim medyamız değil mi?

Güreş Kültürü ve Güreş Eğitimi: Her konuda olduğu gibi, sporda 
ve güreş sporunda da tesadüf diye bir şey yoktur. Çalışan kazanır. 
Çalışmayan ve çalışıyormuş gibi yapan kaybeder.İşte burada popülarite, 
yani halka mal olma ve geniş kitleler tarafından tanınma, gündeme 
geliyor. Güreş nasıl halka mal olacak ve ülkede nasıl tanınacak?

Elbette güreşi, eğitimin ve hayatın bir parçası yaparak. İşin kolay ve 
pratik yolu, güreş kültürünün ve güreş bilgisinin eğitimin her safhasında
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yer almasıdır. Yuvadan ve ana okulundan itibaren bu ülkenin çocuklarına 
spor olarak öncelikle güreş kültürü, eğitimi ve bilgisi verilmelidir. Bunu 
istemekle, çok bir şey talep ettiğimi kimse söyleyemez.

Günümüz çocukları delilik derecesinde bizimle hiç alakası olmayan 
kavramların esiri olmaktadırlar. Son zamanların çocuklarımızın 
kahramanı, bana göre tam bir çılgınlık sayılabilecek Pokemon denilen 
şekilsiz ve kılıksız nesne olmuştur. Bu hayali varlığın yüzlerce çeşit türevi 
ve fonksiyonu bulunmaktadır. Çocuklar hayallerini, çantalarını, kafa ve 
gönüllerini bunlarla doldurmaktadırlar. Çocuk, kahraman aramaktadır. 
Tabiat boşluktan hoşlanmaz. Siz kendi kahramanlarınızı öğretmezseniz, 
başka sanal kahramanlar bu boşluğu dolduruverir. Biz onlara Amerika 
fatihi Koca Yusuf’u öğretmedik, Adalı’yı, Kurtdereli’yi, Kara Ahmet’i 
Aliço’yu öğretmedik. Bunların hayatları tam bir efsanedir ve masal 
kahramanlarından daha ilgi çekici, etkileyici macera ve başarılarla 
doludur. Hem de gerçek başarılar. Hangi Pokemon denilen uçuk yaratık, 
Yaşar Doğu, Gazanfer Bilge, Mustafa Dağıstanlı, Mahmut Atalay, Akif, 
Hakkı, Hamza, Şeref, Sabahattin, Turan, Nazmi, Ercan, Harun ve 
Mahmut Demirle boy ölçüşebilir? Hangi Pokemon yaratıcısı benim 
dünyaya meydan okuyan hocalarım; Bilal Tabur, Vedat Ergin, Ata 
Karataş, Avni Tarhan, Yakup Topuz ve diğerleriyle boy ölçüşebilir?

Ben okulumdaki çocuklarıma bu değerleri ve isimleri öğretmedim 
ki. Aslında çocuklarım da bilmiyor, yetişkinlerim de. Verelim Sayın Ali 
Gümüş’e, Sayın Ata Karataş’a imkanı ve fırsatı, bakın bize neler 
hazırlarlar neler. Yuvadan başlamak üzere temel öğretim ve liseye spor 
dersi, ancak çok büyük ağırlıkla güreş dersi ve eğitimi konulmalıdır.

Fakültelerin beden eğitimi ve spor bölümlerindeki bütün 
öğrencilere, 4 yıl boyunca güreş ders olarak okutulmalıdır. Ana branş 
olarak ve mutlaka herkese yan branş olarak. Halka ve öğrencilere 
yönelik konferans, seminer, sempozyum ve paneller tertip edilmelidir. 
Güreş okulları ciddi biçimde ele alınmalı, sayıları ve kaliteleri 
yükseltilmelidir.

Spor Adamı Eğitimi: Spor adamı eğitimi de önemlidir. Halka mal 
olmak, tanımak, yani popüler olmak için, başarı şarttır. Başarının 
anahtarı da ehil ve layık güreş hocaları ile olur. Eğer (1) güreş hocaları 
gerçek eğitimle yetişiyorsa, (2) teknik konularda tam bir uzmanlık 
kazanmışsa, (3) oyun, beslenme, taktik, rakibi tanıma, müsabaka mahalli 
hakkında teknik bilgi elde etme gibi konularda, hiç hatasız kurt gibi 
davranabiliyorsa, (4) zamanı geldiğinde taltif ve ikram görebiliyorsa, (5) 
kendinden daha iyisi olduğunda kırılmadan nöbeti devir edebiliyorsa, 
güreş halka mal olacak ve gerekli desteği bulacaktır.

Şunu demek istiyorum. Yetişmiş hocalardan eğer faydalı ise, her 
dönemde istifade edilmelidir. Güreş hocaları hiçbir federasyonun değil, 
Türk Milleti’nin hocalarıdır. Onlar öyle çok ve kolay bulunan insanlar
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değildir. Kolay yetişmiyorlar. Bunlar bilgi, tecrübe, sporcuyu motive etme 
kabiliyeti, konusunu yaşayan ve düşünen, prensip ve eser sahibi 
insanlardır. Her birisinin maliyetleri yüksektir ve değerlidir. Kıymetlerinin 
bilinmesi lazımdır. Deneyimli ve başarılı teknik adamların kıyımı ile, 
başarısızlara teknik direktör unvanlarının verilmesi, güreşe gönül vermiş 
teknik kadroyu ata sporundan soğutmaktadır. Bu insanların varlığı ve 
çokluğu güreşe kalite ve başarı getirecek, bu da halka mal olmada en 
önemli etkin faktör görevini yapacaktır. Sporcu ve spor adamının 
eğitiminde Akademisyenler tam kadro olarak göreve çağırılmalıdır. 
Akademisyenlerden azami istifade sağlanmalıdır. Onların bilimsel yönleri 
popülarite temininde kullanılmalıdır.

Hakemlik: Tecrübeli, başarılı, akademik kariyere sahip doçentlerin 
ve FILA’ya danışmanlık yapan albayların bulunduğu bir ekibin başına, 
uzun zamandan beri hakemlikle ilişkisini kesmiş ve güreşten uzaklaşmış 
kimseler getirilmemelidir. Ayrıca hakemlerimize çok özel maddi imkanlar 
sağlanmalı ve kabiliyetli gençlerimiz güreş hakemliğine özendirilmelidir.

Güreş Ligleri: Yaygın güreş yapılanması ülkenin her tarafında 
gerçekleştirilmeli ve köy, belde, ilçe, il, bölge ve milli ligleri 
oluşturulmalıdır. Yağlı güreş bir folklorik spordur, Türkiye’ye mahsustur 
ve yaşamalıdır. Ancak yağlı güreş uluslararası spor olan mindere güreşçi 
alacak tarzda değil güreşçi verecek şekilde yapılandırılmalıdır.

Güreşçi Karakteri: Güreşi er meydanı olarak görmüş bir milletiz. 
Güreşçi, ciddi, yiğit, ahlaklı, erdemli, imanlı, gerektiğinde minderde ve 
meydanda ölümü göze alabilecek cesarette olmalıdır. Milli marşımızı 
çaldırabilmek için, eşinden, anasından, babasından ayrı kalabilen bir 
feragat ve fedakarlık sergilemektedirler. Güreşçilerimiz en az diğer 
sporcularımız kadar vatanına bağlı, milletini seven, bayrağına aşık 
insanlardır. Dolayısıyla din ve maneviyatlarına düşkündürler. Milletinin 
milli ve manevi değerlerine çok sıkı bağlıdırlar. Başarılarının sırrını biraz 
da burada aramak lazımdır.

Herkesin kafasında kendine özgü bir dünya vardır. Kişi bu 
dünyasını yaşarsa mutlu olur. Bireyler kafasının içindekini yaşayacak, 
söyleyecek ve yazacaktır. Aslında demokrasinin tarifi de budur. 
Hıristiyanlar maça çıkarlarken haç çıkartıp teslis yaparlar. Bizimkiler de, 
isteyenler abdest alırlar, fırsat varsa iki rekat namaz kılarlar ve inandığı 
Allah’ına sığınarak maça çıkarlar. Bütün güreş tarihimiz bunun 
örnekleriyle doludur. Maça konsantrasyon böyle olmaktadır. Kazanma 
ruhu böyle elde edilmektedir. Böyle yapanın da yapmayanın da kişilik 
haklarının korunması hepimize düşer. Sporcu korunmalıdır. Sporcu 
onuru korunmalıdır, manen ve madden tatmin edilmiş tam anlamıyla 
erdemli bir sporcu kişiliği oluşturulmalıdır.

Böyle hür ve özgür ortamda spor yapmak gençlerimiz için tam bir 
zevk olacak, büyük gençlik grubunun arzu ve istekleri bu branşta
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odaklanacak, dolayısıyla halka inmenin de bir başka yolu bulunmuş 
olacaktır.

Maddi Destek: Elbette her şey sadece maneviyat değildir. İnsanın 
yapısında para kazanmak ve rahat yaşamak tabii olarak vardır. Hayatını 
bu spora veren güreşçiler, elde edecekleri maddi imkanlar sayesinde de 
güreşi bir cazibe merkezi olarak görmelidir. Şampiyonlar çok özel ve 
yüksek para armağanları ile ödüllendirilmelidir. Marifet iltifata tabidir 
derler. İltifat edilmezlerse kimse bu branşa isteyerek gelmez. Marifetli 
güreşçiler mutlaka çok yüksek seviyede taltif edilmelidir. Bu branş hak 
eden için tam anlamıyla bir kazanç kapısı olmalıdır. Diğer branşlarda 
olduğu gibi, kaynak üretip sporculara ve kulüplere kaynak tahsisi 
yapılmalıdır. Bütçenin ne kadarı spora ayrılıyor? Bunun da % kaçı 
güreşe veriliyor? Geçen sene 5 trilyonun 1 trilyonu güreşe verildi diye 
biliyorum. Güreş Vakfı şampiyonlar ve hocaları için ne yapıyor? Bu 
sorulara çok açık, net ve tatminkar cevaplar verilmelidir.

Sponsorluk (Güreş Ağalığı) ve Reklam Unsuru: Diğer spor 
branşlarında olduğu gibi, güreşte de sponsorluk geliştirilmelidir. 
Kazanamayan, yani reklamından dolayı gelir elde edeceğine inanmayan 
zenginler, güreşin sponsorluğuna hiç heveslenmezler. Ülkenin 
tamamında bir güreş rüzgarı her an estirilmeli ki, reklam amacına ulaşsın 
ve sponsor da gönül hoşnutluğu ile reklamını versin. Bu konuda bir takım 
tekliflerim olacaktır; (1) Televizyonların bütün kanallarında güreşle ilgili 
programlar, naklen yayınlar, geçmiş başarılardan özetler verilmelidir, (2) 
Büyük güreş şampiyonları ve özellikle bizim başarılı olduğumuz 
şampiyonlar diziler halinde bütün televizyon kanallarından mefahirimiz 
olarak seyirciye ulaştırılmalıdır, (3) Büyük şampiyonların hayatları ve 
başarıları TV dizileri halinde çekilmelidir, (4) İnternette çok zengin ve 
mükemmel bir Türk Güreş Sitesi açılmalıdır, (5) Türk Güreş tarihi CD’leri, 
VCD ve DVD’le hazırlanmalı ve satılmalıdır ve (6) Birleşmiş Milletlerle 
görüşerek, 2002, 2003 veya 2004’ü “Dünya Güreş Yılı” olarak ilan ve 
kabul ettirilmesi için çalışılmalı ve organizatör ülke, Türkiye olmalıdır. 
Böylece güreşin daha çok tanıtımı mümkün olacak, eski popülaritesine 
kavuşacaktır.

Güreş Kulüpleri: Son zamanlarda güreş kulüplerinin içlerine el 
atılmış ve yapısal düzenleri bozulmuştur. Kulüplerin “bana oy verenler, 
oy vermeyenler” tarzında ayrımcılık yapılarak zayıflatılmaları fevkalade 
sakıncalıdır. Kulüpler konuya sürekli motive edilmeli ve değişik yerlerden 
kaynak elde edilerek, bu kaynakların kulüplere aktarılması sağlanmalıdır. 
Böyle yapılmadığı zaman alt yapının yok edilmesi söz konusu olacaktır. 
Güreşçi geleceğinden emin olmayacak ve sıkılacaktır. İşinden bıkacaktır. 
Kendi motivasyonu kaybolacaktır. Bu heyecan sağlanmalı ve 
yayılmalıdır. Ayrıca yersiz ve zamansız milli takım seçmeleri ile güreşçi 
sürekli stres altında tutulmamalıdır.
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Büyük Kulüplerde Güreş Şubeleri Açılması: Bu konu sürekli 
gündeme gelmektedir. Ama ne .hikmetse bir türlü çözülmez. Eğer yasa 
gerekiyorsa işte hükümet, kadro gerekiyorsa'işte Türkiye’nin en yetişmiş 
ve bilinçli kadrosu. Bu husus mutlaka çözülmelidir.

Güreş Federasyonunda Özerklik: Güreş artık Gençlik ve Spor 
Müdürlüğünün bünyesine sığmamaktadır. Türkiye çok güzel bir Futbol 
Federasyonu tecrübesine de sahiptir. Bu tecrübeyi Güreş için de 
kullanmalıyız. Özerk bir Güreş Federasyonu, yukarıda sadece bir 
kısmından bahsedebildiğim faaliyetleri çok daha kolay başaracak ve 
halka daha kolay inecek, kendini daha fazla tanıtma imkanı bulacaktır.

Güreşte Dış Temas: Tanıtım ve popülaritenin en kestirme 
yollarından biride yabancılara karşı alınan başarılardır. Bu amaca 
ulaşmak için dış ülkelerle çok yoğun bir güreş trafiği oluşturulmalıdır. 
Halen yapılmakta olan, Olimpiyat, Dünya ve Avrupa Şampiyonaları ile, 
Akdeniz oyunlarına ilaveten her yıl, (1) Türk Cumhuriyetleri arası güreş 
müsabakaları, (2) İslam ülkeleri güreş müsabakaları, (3) Akdeniz ülkeleri 
güreş müsabakaları, (4) Karadeniz ülkeleri güreş müsabakaları, (5) 
Kafkas ülkeleri güreş müsabakaları, (6) Asya-Avrupa karşılaşmaları 
güreş müsabakaları, (7) Asya-Amerlka güreş müsabakaları, (8) Asya- 
Afrika güreş müsabakaları, (9) Avrupa-Amerika güreş müsabakaları, (10) 
Avrupa-Afrika güreş müsabakaları gibi kıtalar arası karşılaşmalar tesis 
edilmelidir.

Kısaca bütün dünyada çok yoğun bir güreş teması sağlanmalı ve 
buralardan elde edilecek maddi imkan ve rüzgarı halka yayılmada araç 
olarak kullanılmalıdır.

FILA: Bana göre güreşte gerileme ve ilerlemeye etki yapan çok çok 
önemli bir diğer faktör de Dünya Güreş Federasyonu FILA’nın 
durumudur. Öncelikle, güreş bir Türk Sporu olduğuna ve bizim de ata 
sporumuz olduğuna göre, FILA başkanlığını Türkiye almalıdır. Ercegan 
30 yıldan beri FILA Başkamdir. Halefi mutlaka bir Türk olmalıdır. Ancak 
her hal ve durumda FILA’da etkin rol almak için çok özel gayret 
gösterilmelidir. FILA’daki mevcut haksızlıklar ve hakem oyunları, bütün 
dünya kamuoyu önünde gündeme getirilmeli ve tartışılmalıdır. 1-4 
kaybedilen maç itiraz ve video incelemesi sonucunda 5-2 
alınabilmektedir. Böyle bir şey olmaz. Ata sporumuz kimsenin oyuncağı 
olamaz. FILA olsa bile. FILA’daki dürüst ve etkili kimselerle iş ve güç 
birliği yapılarak FILA’nın hata kaynağı olması önlenmelidir. Tabii ki FILA 
üyeliklerine lisan bilen, konusunu bilen, etkili insanlar göndermelidir.

FILA’daki haksız uygulamalar ve hakem hataları, güreşçiyi 
canından bezdirmekte ve güreşten soğutmaktadır. Aşağıda bu konuya 
tekrar gelinecektir.

Kural Değişiklikleri: Güreşteki popülarite kaybının bir diğer sebebi 
de sürekli kural değişikliğidir. Şu anda çoğumuz güreşlerin kaç devre ve
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kaç dakika olduğunu hatırlayanlayız bile. Mesela futbolun kuralları 
bellidir, bunları herkes bilir. Mesela ofsayttan bütün dünya anlar. 
Güreşteki yerleşik kurallar her yıl değişmemelidir. Kişi tanımadığı, 
kurallarını bilmediği sporu niçin seyretsin ki?

Adaletin Sağlanması ve Haksızlkların Engellenmesi: 
Minderlerde, meydanlarda, şampiyonalarda, seçmelerde kesinlikle torpil 
ve adam kayırma hiç olmamalıdır.

Hakem oyunlarına kesinlikle mani olunmalıdır. Bu husus hem Türk 
Güreş Federasyonu, hem de FILA için geçerlidir. Masa başında hakem 
oyunuyla yenilecekse, güreşçiyi 4 yıl hazırlayıp mindere sürmek, moral 
bozmanın da ötesinde tam bir popülarite kaybıdır. Artık o sporcu ve grup 
için güreş ölmüştür. Güreşçi de bezmekte ve bıkmaktadır. Müsabakalara 
giderken “çok iyi hazırlandık, iyi çalıştık, her şey mükemmel en azından 5 
madalya alırız” şeklinde bir üslupla söylenmemelidir. Rakip takımlar 
ve güreşçiler analiz edilmeli, onların durumları ortaya konulmalı, sonuçlar 
mukayeseli olarak verilebilmelidir. Varsa, maddi imkanlar veya 
imkansızlıklar da söylenmelidir. Zaten fazla saklanmıyor. Baştan ifade de 
fayda var. Her şey gerçekçi olarak söylenmelidir.

Bu tavır ve üslup güreşe olan ilgiyi ve güveni pekiştirecektir. 
Özellikle uluslararası müsabakalarda, hakkı yenen diğer milletlerle bir 
olarak, yetersiz hakemler konusu gündeme getirilmelidir.

FILA nezdinde sürekli olarak hakem hataları, yanlışları, kayırma ve 
torpilleri video kayıtları ile tespit edilerek, hakem seminerlerine 
gönderilmeli, basın kanalıyla kamuoyuna duyurulmalı ve FILA başkanlık 
divanı bu konuda ısrarla uyarılmalıdır.

Sonuç: Yöneticiler işlerin ehli ve bilgili olmalıdır. Güreş kesinlikle 
bilgisiz ve cahillere teslim edilemez. Bütün güreşçilere eşit 
davranılmalıdır. Hepsinin nefsi, gururu ve haysiyeti aynıdır. Bir yardım ve 
fedakarlık yapılacaksa hepsi için yapılmalı ve yarımcılığa gidilmemelidir.

Konuşmacı : Müzahir SİLLE
Olimpiyat Eski Şampiyonu GüreşçMSTANBUL

Konu: Güreşte Birlik Beraberlik Kaybı

Sayın Bakanım ve Güreş Şurası’nın Sayın Üyeleri; bugün burada 
toplanmanıza vesile olan konu hepimizi yakından ilgilendiren güreşimizin 
güç kaybı, inanç kaybı, dostluk kaybı, en önemlisi ata sporumuz güreşin 
göz göre göre bir meçhule yol almasıdır. Meçhule diyorum çünkü Koca 
Yusufların, Yaşar Doğular Kel Aliçolar ve daha birçok efsaneler 
çıkardığımız güreşimiz, şu an burada bulunan, bulunmayan insanların 
tek yürek, tek nefes aramasından kaynaklanıyor. Elbette kulüplerimiz 
var, elbette okulların çok azında da olsa uğraşı var. Ancak bu birkaç
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gruba birkaç zümreye ve pek çok kimsenin ne yaptığı, nasıl çalıştığı ve 
en doğru sporcunun nasıl yetiştiği hakkında bilgi kopukluğu sağlıyor. Hal 
böyle olunca güreşimizde minderde kayboluyor.

Bizler olimpiyatlarda 1 altın ve sonradan alınan 1 bronz ile 
yetinmemeliyiz ve daha fazla başarı ve madalya kazanacak sporcular 
yetiştirmeliyiz. Herkes ister. Herkesten çokta ben isterim. Sporcular nasıl 
yetişir bunu pek çok kişi bilir. Fakat başarının nasıl kazanılacağı işte 
burada bir eksilik var. Nedir bu eksiklik? Hem sen -ben kavgasını bırakıp 
artık biz ve bizim sporcumuz bilincinin yerleşmemesindendir. Bu zor değil 
sadece biraz fedakarlık ister. Güreşimizi yeni nesil ile paylaşalım. Onu 
sevdirelim. Başarma hırsı verelim. Ama önce biz büyükler kavga etmeyi, 
ben sen kavgasını bir kenara bırakalım. Spor ahlaktır, fazilettir, 
duygudan çevikliktir, güçtür. Güreşimiz tanınmıyor kanaatindeyim. 
Çünkü kaba diye tanımlanıyor. Elbette güreş vücut sporudur. Tepeden 
tırnağa vücudun bütün organları çalışır ve zekâsı olmayan ister güreşçi 
ister herhangi bir sporcu herkül gibi olsa da başarılı olamaz. Bizde bir 
söz vardır “zekası, kuvveti, yüreği olmayan veya bunlardan birine sahip 
olmayan sporcu asla başarılı olamaz”. Maalesef bunu bilmeyenler var. 
Dolayısı ile güreşimizi aşağılayan sadece kaba kuvvet sporu diye 
tanımlayanlar hayatlarından bir defa dahi güreş maçına gitmeyenler 
güreşi yaşamayanlardır. Belki de sporun “S” sini bile bilmezler. Sporda 
bu minderde 50 yılı doldurdum, dünyada ve bizde benden başka bu 
kadar uzun yıllar güreşe hizmet eden hala öğreten bir tek sporcu yoktur. 
Zeki Müren sahnede öldü. Müzahir Sille’de güreş minderinde hayatını 
noktalayacaktır. Sanırım bu benim için büyük onur olur.

Şampiyon bir sporcu olarak daha çok şampiyonluklar görmek 
istiyorum. Tabi ki istemek yetmiyor. Sîzlerin de istediğine eminim ki 
buradasınız. Kavgayı bırakalım. Birlik ve beraberlik içinde birbirimize sırt 
vererek, inanarak, mücadeleden kaçmayarak güreşimizi lâyık olduğu 
yerlere çıkaralım. Birlik beraberlik kaybını bir daha yaşamayalım. Her şey 
Türk Güreşi için yapılmalıdır. Beni dinlediğiniz için teşekkürler.

Oturum Başkanı Refaiddin ŞAHİN: Değerli arkadaşlar, Türk Güreşi ne 
son yıllarda maddi ve manevi olarak destek veren, cefakar ve çalışkan 
Gebze Belediye Başkanı Sayın Ahmet PEMPEGÜLLÜ’ye söz veriyorum. 
Buyurun Ahmet Bey.
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Konuşmacı: Ahmet PEMBEGÜLLÜ
Gebze Belediye Başkanı-İSTANBUL

Konu : Türk Güreşinde İstihdam Sorunu ve Çözüm Yolları

Bilindiği üzere ata sporumuz güreş, uluslararası organizasyonlarda 
en fazla başarılı olduğumuz ve en çok madalya kazandığımız spor 
dallarının başında gelmektedir. Güreşin temel sorunlarını ve çözüm 
yollarını ortaya koymak amacıyla düzenlediğimiz bu toplantının verimli 
sonuçlanmasını diliyor, Türk Güreşi’nde başlatılacak yeni hamleler için 
bir başlangıç olmasını ümit ediyorum.

Türk Güreşi’nin temel sorunları ve çözüm yollarıyla ilgili burada dile 
getirilecek değerli fikirler, inanıyorum ki, Türk Güreşini şu anki 
konumundan daha iyiye götürecek, güreşte ü'kemizi daha fazla söz 
sahibi yapacaktır. Bu nedenle göreve yeni seçilen Güreş Federasyonu 
Başkanı Sayın Osman Şansal’ı, ayağının tozuyla Türk Güreşi’ne yeni bir 
ivme kazandırmak amacıyla düzenlediği bu organizasyondan dolayı 
kutluyor, Güreş Kurultayı’nın güreşimize yeni bir canlılık getirmesini 
diliyorum.

Türk Güreşi’ne emeği geçen ve yıllardır hizmet veren saygıdeğer 
arkadaşlar; Türk Güreşi’nin gelişmesi ve ilerlemesi; istihdam sorunun 
çözümüyle çok yakından ilgilidir. Güreşte anlık ve geçici zaferlerden ve 
sporcularımızın o günkü form durumuna endeksli başarılardan kurtulup, 
başarıyı sürekli ve kalıcı kılmak, istihdam sorununa köklü çözüm 
bulmakla mümkündür. Biz Gebze Belediyesi Güreş ihtisas Kulübü olarak 
6 yıllık kısa geçmişi olan, fakat ulusal ve uluslararası organizasyonlarda 
yaşadığımız yoğun tempo nedeniyle ciddi bir deneyim ve birikime sahip 
olan bir kulübüz.

2000 yılına kadar minik, yıldız, genç ve büyükler kategorilerinde 
100’den fazla sporcuyu istihdam ettik. Takdir edersiniz ki, her ne kadar 
Gebze Türkiye’nin birçok ilinden her bakımdan gelişmiş olsa da; bir ilçe 
belediyesi için 100 güreşçiye hizmet vermek, onların her türlü 
ihtiyaçlarını karşılamak kolay bir hadise değildir. Ancak ata sporumuz 
güreşe yaptığımız bu hizmeti biz ülkemize ve milletimize yapılmış bir 
hizmet olarak biliyor, karşılaştığımız çeşitli engellere ve zorluklara 
rağmen bu görevi onurla sürdürmekteyiz. Bir güreşçimizin altın madalya 
alıp, istiklal marşımızı dinletmesi bizlere karşılaştığımız tüm zorlukları 
unutturmaktadır. İnanıyorum ki, tüm diğer kulüplerimiz de aynı felsefeyle 
hareket etmekte ve hizmetlerini bıkmadan, usanmadan sürdürmektedir.

Değerli arkadaşlar, Gebze Belediyesi Güreş İhtisas Spor Kulübü, 6 
yıllık mazisinde yıldız, genç ve büyüklerde pek çok dünya ve Avrupa 
şampiyonu sporcu çıkarmış, takım halinde de Türkiye ve uluslararası 
turnuvalarda şampiyonluklar yaşamış bir kulüptür. Ben burada bireysel
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ve takım halinde elde ettiğimiz dereceleri değerli vakitlerinizi almak için 
sıralamayacağım. Benim dikkatinizi çekmek istediğim husus şudur ki; 6 
yıllık kısa geçmişinde bu kadar büyük başarının altında yatan sebeplerin 
başında kanımca, antrenör ve sporcularımıza sağladığımız istihdam 
güvencesi gelmektedir. Yarınından, geleceğinden emin olmayan bir 
sporcudan başarı bekleyemezsiniz.

Türk Güreşi’ne yetenekli güreşçiler kazandırmak, her sıklette yeni 
şampiyon adayları yetiştirmek istiyorsak, sporcularımızın geleceğini 
garanti altına alacak kurumsallaşmayı sağlamak zorundayız. Güçlü bir 
kuruluşun ve müessesenin kanatları altında olduğunu hisseden bir 
sporcu, psikolojik ve ruhsal olarak kendini mesleğine daha fazla verecek, 
işine daha sıkı ve disiplinli sarılacaktır. Minderde sadece kazanmayı 
düşünecektir. Bu yüzden Türk Güreşi’ni bireysel ilgi ve sevgilere bağlı 
kulüpleşmeden kurtarıp, süratle kurumsallaşmaya yöneltmeliyiz.

Bu anlamda zaman darlığı nedeniyle ayrıntıya girmeden, Gebze 
Belediyesi Güreş İhtisas Spor Kulübü Onursal Başkanı olarak tespit ve 
önerilerimi özetle şu şekilde sıralamak istiyorum;

1)Türk Güreşi’nin eğitimle birlikte en önemli sorunu istihdamdır.
2)Bugün Türk Güreşinin ve güreşçilerimizin geleceği, sadece 

belediyelerin ve sınırlı sayıda bazı kamu kuruluşlarının elindedir.
3)Uzun yıllar güreşe hizmet eden pek çok büyük kamu kuruluşu, 

son zamanlarda yavaş yavaş bu spordan elini çekmekte veya minimum 
düzeyde kaynak ayırarak, faaliyetlerine zoraki devam etmektedir.

4)Mali sıkıntı içindeki belediyelerin de güreşe ayırdığı kaynağı 
azaltmaları veya önlem alınmadığı takdirde faaliyetlerini durdurmaları 
kaçınılmazdır.

5)Bu nedenle; büyük kamu ve özel kuruluşların güreş kulübü 
kurmaları için yasal zorunluluklar ve teşvik edici düzenlemeler yapılması 
için çalışmalara hemen başlanmalıdır. Bu amaçla Federasyon 
öncülüğünde oluşturulacak komisyon, ülke gerçeklerini gözeten, 
gerçekleştirilebilir bir taslak hazırlamalı, yetkililer nezdinde temaslarını 
sonuç alıncaya kadar sürdürmelidir.

6)Bu konuda geçmişte yaşanılan deneyimlerden ders alınmalı, 
hatalar ve eksiklikler tekrarlanmamalıdır. Zira 1980’li yıllarda güreş 
camiası bu konuda acı deneyimler yaşamıştır.

O yıllarda çıkan bir kanunla 500 işçi çalıştıran işyerlerine güreş 
branşı zorunlu, diğer branşlar isteğe bağlı olmak üzere faaliyette 
bulunma mecburiyeti getirilmişti. Hatta her müesseseye 16-24 tane 
güreşçi, artı 2 antrenör kadrosu tahsis edildi. Bu zorunluluktan dolayı 
güreş kulübü sayısında büyük bir artış olmuştu. 1987 yılında Türkiye 
birinci ve ikinci güreş ligini belirlemek için Ankara’da yapılan 
müsabakalara yaklaşık 60 takım katılmış ve kıyasıya mücadele etmişti.
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Ancak iyi niyetle başlatılan bu uygulama, gerek liglerin sağlam bir 
temele oturtulamaması, gerekse güreşçiler için ayrılan kadroların 
müessese yöneticilerinin istismarıyla yakınlara tahsis edilmesi nedeniyle 
kadrolar kullanılamaz hale gelmişti. İyi niyetle başlatılan bu uygulama 
akamete uğrayarak kulüpler tek tek kapanmaya başlamıştı. Bu yüzden 
geçmişte yaşanılan acı tecrübeden ders alarak aynı hataları 
tekrarlamamalıyız. Bu konuda yapılacakları şu şekilde sıralayabiliriz;

1)Belli sayıyı aşan miktarda personel çalıştıran (bu rakam 1000 
olabilir, 2000 veya daha fazla olabilir; önemli olan uygulanabilir olması) 
kamu ve özel sektör kuruluşlarına belirli sayıda güreşçi istihdam etme 
zorunluluğu getirilmelidir. Güreş kulübü kurmak bazı kuruluşlara zor 
gelebilir. Böyle kuruluşlara Türk Güreşi’ni geliştirmek için oluşturulacak 
fona destekte bulunma zorunluluğu getirilebilir.

2)Güreş kulübü bulunan kuruluşlara vergilerde kolaylıklar 
getirilmelidir.

3)Büyük şehir belediyelerine güreş kulübü kurma zorunluluğu 
getirilmelidir.

4)Üç büyüklerin güreşe el atmaları sağlanmalıdır. Bu bağlamda 
Federasyon Başkanı Sayın Osman Şansal’ın girişimlerini destekliyor, 
çabalarının olumlu sonuçlanmasını ümit ediyoruz. Zira üç büyüklerin 
Güreş Ligi’nde mücadele etmesi güreşe olan ilgiyi artıracak, ata 
sporumuz medyada daha fazla yer bulacaktır.

5)Medyanın güreşe ilgisiz kalması istihdam sorununun çözümünde 
karşılaşılabilecek en büyük engellerden biridir. Zira özel sektörün 
medyada reklam olanağı bulamadığı bir sporu desteklemesi oldukça zor 
görünmektedir.

6)Bunun için; 1 ’inci Güreş Ligi’ndeki takım sayısı artırılarak lig daha 
uzun bir zamana yayılmalı ve özellikle TRT’nin her hafta en az bir maçı 
naklen yayınlaması sağlanmalıdır. Özel kanalların da hiç değilse güreş 
ligi müsabaka sonuçlarını yayınlaması yönünde girişimlerde 
bulunmalıdır.

7)Dünya, Olimpiyat ve Avrupa şampiyonu çıkaran güreş 
kulüplerine, şampiyon sporcular gibi tatminkar ödüller verilmelidir. Yine 
Türkiye Güreş 1 ’inci liginde ilk üç dereceye giren kulüplere mali destekte 
bulunulmalıdır. Ayrıca Türkiye Şampiyonalarfnda ilk üç dereceye giren 
güreşçilere diğer sporculardan farklı avantajlar sağlanmalıdır. Türk 
Güreşi’nde istihdam sorunuyla ilgili daha farklı çözüm önerileri de 
getirilebilir. Bizce yapılacak olan ilk iş, istihdam sorununu çözmek için bir 
çalışma grubu oluşturulması, ortak öneriler üzerinde karar kılınması ve 
bir eylem planı hazırlanmasıdır.

Ben konuşmama burada son verirken Birinci Türk Güreş 
Kurultayı’nın güreşimizde hayırlı gelişmelere vesile olmasını diliyor, Türk
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Güreşi’nin uzun vadeli geleceğine yön verecek kararlar alınmasını 
temenni ediyorum.

Konuşmacı: Refaiddin ŞAHİN
GSGM Eski Genel Müdürü 
Eski Tarım Bakan^ANKARA

Konu : Genel Anlamda Türk Güreşinin Sorunları

Bugün ülkemiz diğer Avrupa ülkelerine göre çok şanslı bir 
konumdadır. Çünkü fazla sayıda genç nüfusa sahiptir. Bütün 
toplantılarda söylediğimiz gibi bu fırsatı değerlendiremiyoruz. Türk 
sporunun elbette bu tür toplantılara ve panellere ihtiyacı vardır. Bu tür 
toplantılarda sorunlar ele alınarak daha ilerisi için daha iyi çözümler 
üretebiliriz. Böyle kısa bir zamanda bu toplantıyı gerçekleştirdiği için 
sayın başkana çok teşekkür ediyorum.

Burada birbirinden değerli dünya şampiyonlarımız olmasına 
rağmen ülke basını yeterli ilgiyi göstermediler. Fatih Terim olsaydı burası 
basınla dolup taşardı. Bunu aşmak mecburiyetindeyiz. Bu da sizlerin 
çabalarıyla gerçekleşecektir. Aşmamız gereken en önemli mesele birlik 
ve beraberlik içinde olmamızdır. Bir önemli sorunda kaynak ve istihdam 
sorunudur. Bunu çözmek mecburiyetinde Türk sporu. Gerekli olan 
kaynağı sayısal loto, at yarışları, spor loto ve buna benzer oyunlarla Spor 
Bakanımız sağlayabilir. Bir Yunanistan’da bir Bulgaristan’da kaynak 
olarak geri kalırsak bu genç nüfusu gerekli istikamete yönlendirenleyiz. 
Türk güreşinin ilerlemesi için bu camiada herkesin destek vermesi 
gerekmektedir. Spor tesislerini özel idarelere vererek daha verimli sonuç 
alabiliriz. Bakım, onarım ve diğer giderler özel olmadığı için buna verilen 
emek ve değer boşa gidiyor. Herkesi sporun alt yapısı içinde ve spor 
yapan geniş bir kitle haline getirmeliyiz.

Özellikle belediyelerimizin spora katkıda bulunmaları memnuniyet 
vericidir. Japonlar’ın Sumo güreşi bütün dünyada bilinmektedir. Bizimde 
yağlı güreşimizin Edirne ile sınırlı kalmayıp dünyaya yaymamız 
gerekmektedir. Kırkpınarı neden binlerce Türkün yaşadığı Berlin’de veya 
Belçika’da yapmıyoruz. Bunu iyi tanıtmanız lazım. 1 kilo zeytinyağının 
başa dökülerek yapılmakla sınırlı olmadığını göstermemiz lazım, 
Sanatsal ve Estetik olduğunu göstermeliyiz.

Şimdi bu oturumda bütün sorulara cevap verme imkanımız yoktur. 
Süremiz dolmuştur. Sadece ilk gelen Öğr. Gör. Metin KAPLAN’ın 
sorusuna müsaade ediyorum.
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Öğr.Gör, Metin KAPLAN’ın Sorusu: Ülkemizde dünya şampiyonumuz 
Harun Doğan’a 2 yıl ceza verildi. Ülkemizde katillere teröristlere ve 
banka hortumlayanlara affınıza sığınarak affediliyor da, niçin Harun 
Doğan gibi bir şampiyon affedilmiyor. Bunun açıklamasını rica ediyorum

Prof.Dr.Orhan ASLAN’ın Cevabı: Zaten benim notlarımda vardı. Sayın 
Bakanım, Sayın Başkanım, ben Sayın Bakanımın Tarım Bakanlığı’nda 
müsteşarıydım. İzin vermedi dokunmadık. Ayrıca bir bilim adamı sıfatıyla 
konuşmak istiyorum. Katiyen şu veya bu şekilde düşünmek istemiyorum. 
Söylediğim her şey inandığım her şeydir. Hep doğru olanı söylemeye 
çalışıyorum. Onları da söyleyeceğiz inşallah. Şimdi elbette bir durumun 
faturası ve hesabı doğru olarak yapjlmalı onu söyledik. Neticede Türkiye 
ve Türk spor adamları her şeyin doğrusunu söylemelidir. Ben hayatta 
hiçbir zaman yuvarlak konuşmayı beceremedim. Sizlerde öylesinizdir. 
Neyse o dur. Allah’ta biliyor. Amacımızda zaten dünyaya göre değil, 
Allah’a göre yapmaktır.

Türk sporu ve Türk spor adamları bu Harun Doğan ayıbını 
temizlemek zorundadır. Kesin ve net bunu söylüyorum. Orda 28 gün 
kalacaksınız da mayonun ne olduğunu görmeyeceksiniz. Son dakikada 
Özbek Moldavyalı’ya yenilecek. Sayın Ayık FILA üyesi karışmayacak. 
Aynı sebep altında bir süre problem ama neticede siz sporunuzu 
korumak zorundasınız. Bunu söylüyorum. Başka türlü olmaz zaten. 
Hangi sporcu 4 sene çalıştıktan sonra benim de başıma böyle bir şey 
gelecek demez mi? Dolayısıyla Sayın Bakan buradadır. Konunun en 
başındaki adamdır. Türk Güreşi ve sahipleri burada, deminden beri 
söylemeyim diyorum ama onu da söylemek zorundayım. Sayın Bakan 
buradadır. Lütfetti Sayın Vali burada, Federasyon Başkanı burada. Ama 
Türkiye’nin her yerinden gelmiş Dünya Şampiyonu, Olimpiyat Şampiyonu 
Türk Güreş alemi burada da Sayın Genel Müdür ¡1 Başkanları nerede? 
Bunu sormalıyız. Bunu sormadan duramıyorum. Birbirimizi nasıl 
seveceğiz? Nasıl sayacağız? Nasıl beyaz sayfa açacağız? Nasıl 
katlanacağız? Hepimizin hatası, doğrusu ve yanlışı vardır. Fakat bizler 
insanız ve bizler bu ülke için varız. Dolayısıyla bu eksikliği gidermek için 
devlet gelmiyorsa medyada gelmez. Ben demin söyledim güreş ata 
sporuysa o halde bu medya Türk medyası değil mi diye sormak hakkım 
değil mi?

Oturum Başkanı Refaiddin ŞAHİN: Değerli Kurultay Üyeleri, şimdi beş 
dakikayı geçmemek kaydıyla konuşmak isteyenlere söz vereceğim. İlk 
konuşmacı olarak Prof.Dr. Fehim ÜÇIŞIK Bey’i kürsüye davet ediyorum.
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Prof.Dr.Fehmi ÜÇIŞIK’ın Konuşması: Değerli Kurultay Üyeleri; güreşin 
kalkınması ve gelişmesiyle ilgili kendi görüşlerimi maddeler halinde 
kısaca açıklamak istiyorum.

1 . Türk Güreş Vakfı, Anadolu Lisesi gibi okullar açmalıdır.
2.Aynı şekilde güreş ilköğretim okulları açılmalıdır ve mevcut 

öğrenci güreşçi merkezleri bu tür güreş ilköğretim okullarına 
dönüştürülmelidir.

3.Güreş ligleri çeşitli kategorilerde ve olabildiğince yaygın olarak 
düzenlenmelidir. Gençlik ve Spor Genel Müdürlüğünün ve diğer kamu 
kuruluşlarının güreş kulüplerine yardımını ve güreş faaliyetlerine 
bağlantılı olmalıdır.

4.Eğitim kurumlarında spor -kulübü kurulmalı kolaylaştırılmalı ve 
.özendirilmelidir. Böylece her bölgede spor kulübü sağlanması 
kolaylaştırılır.

5.Bunu sağlamak üzere özel ligde spor kulübü düzenlemesi ve 
sponsorluk düzenlemesi ile diğer spor ilçe ekiplerini bir araya getiren 
spor kanunu veya spor kulüpleri kanunu bir an önce çıkarılmalıdır.

6.Özel sektörde ve kamu sektöründe 1982 anayasasında devletin 
başarılı her sporcuyu koruması öngören bir formül olarak başarılı 
güreşçilerimizi istihdam edilmesi halinde bu güreşçilere ödenecek 
ücretleri özel vergi indirimleri uygulanmalı ve buna bağlı olarak işveren 
kurum ve kuruluşlarda belirli bir indirimden yararlandırılmalar.
7.Güreş camiasındaki bütün kişi ve kuruluşlarda birlik ve bütünlük içinde 
azami yararın sağlanabilmesi ve hizmetin en üst seviyede olabilmesi için 
'bu kurultay önemli bir aşamadır.

YAZILI METİN VERENLER

TÜRK GÜREŞİ İÇİN YAPILMASI GEREKENLER

Dr. Şevki KOLUKISA
Karadeniz Teknik Üniversitesi-
Giresun Eğitim Fakültesi /GİRESUN

GİRİŞ

Türk Güreşi’nin sürekli ve daha başarılı olması için öncelikle Türk 
Güreşi’nin bugünkü sorunlarını ve hastalıklarını bilmek gerekir. Çünkü 
sorunları bilmek çözüm bulmamızda ve hedefe ulaşmamızda bize 
yardımcı olur. İlk bölümde Türk Güreşi’nin sorunlarını ana hatları ile ele 
alalım ve ikinci bölümde çözüm yollarını irdelemekte yarar vardır. Türk
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Güreşi’nin bir sisteme oturması ve sürekli başarılı olması için şunları 
bilmek ve yapmak gerekir;

* Türk Güreşi’nin şu anki sorunları
* Zihniyet değişimi
* İdari yapılanma
* Teknik kurul
* Eğitim çalışmaları
* Alt yapı ve Güreş Eğitim Merkezleri
* Ekonomik kaynak temini
* Güreş ligleri ve kulüpleşme

Türk Güreşinin sorunları :
Son yıllarda Türk Güreşi’nin en büyük sorunu birlik ve beraberliğin 

olmaması, tek adam despotluğu, sen-ben kavgası .bireylerin ve 
değerlerin küstürülmesi, eğitim çalışmalarının tamamen askıya alınması, 
paylaşmada yoksun, alt yapı ve güreş eğitim merkezlerin ihmal edilmesi, 
güreşçiler ve antrenörler suçlanmış ve tedirgin edilmiş bir durumdadır.

Teşkilatın hiçbir kademesinde sevgi,saygı ve ahde vefa kalmamış, 
sporcu kaynakları kurutulmuş medyada ilgiden yoksun değil tamamen 
uzaklaşmıştır. Milli takım antrenörü ve sporcusunun kendine güveni 
kaybolmuş bir durumdadır. Birliğin, beraberliğin, bilgi ve bilimselliğin, 
saygı ve sevginin, diyalog ve hoşgörünün, demokrasi ve özgür 
düşüncenin olmadığı bir ortamda, başarının gelmesi mümkün değildir.

Bu sorunları üstesinden gelmek için öncelikle şunları yapmak 
gerekir;

a-Zihniyet değişimi :
Türk Güreşi’nin her kademesinde görev yapan ve yapacak tüm 

bireylerin birlik ve beraberlik içinde, tek vücut hareket etmelidirler. Sen- 
ben yerine biz görüşü ön plana çıkmalıdır. Bireysel yönetim ve 
çalışmalardan çok bir ekip çalışması yapılmalıdır. Kendisinden başkasını 
yok sayan veya yok etmeye çalışan zihniyet yerine, herkesi kucaklayan 
gönlü geniş, ufku açık, demokrat düşünen bireylere ve zihniyete ihtiyaç 
vardır. Bireyler ise, kendisi için değil Türk Güreşi ve ülkesi için ne 
yapabilirim düşüncesinde olmalıdır.

b= İdari yapılanma:
İdari yapılanma; merkez-taşra ve bunlar arasında iletişimi,denetimi 

ve eğitimi sağlayacak koordinasyon birimi oluşturulmalıdır. Merkezi 
teşkilatlanma: a)Yönetim kurulu, b)Teknik Kurul, c)Eğitim Kurulu, d) 
Sağlık Kurulu e)Lig ve Organizasyon Kurulu f)Onur ve Danışma kurulu 
ve bunların alt birimi olabilecek g)Bölge Temsilciliği, h)İI Temsilciliği 
şeklinde herkesin görevi,görev alanı,rol paylaşımı, yetki ve sorumlulukları 
önceden açık ve net olarak belirlenmelidir. Kesinlikle her işi ben bilirim ve 
yaparım düşüncesinde olanlarla herkesin işine tecavüze yeltenen
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kişilerden uzak durulmalıdır. Bu kişiler ekip çalışmasını sekteye 
uğratırlar.

Taşra teşkilatlanması oldukça önemlidir. İllerde mutlaka il 
müdürlerinin altında olmayan, direk federasyona bağlı bağımsız ve özerk 
güreş şube müdürlüğü veya birimlerin mutlaka hayata geçirilmelidir. 
(Gençlik Merkezi Md. veya Futbol Bölge Temsilcilikleri gibi).

Merkez ile taşra arasında takip, bilgilendirme, eğitim ve denetleme 
görevini ifa edecek koordinasyon birimi oluşturulmalıdır. Teşkilatlanmada 
alt birim olmazsa üst birimin başarılı olması zor bir ihtimaldir, 

c- Teknik kurul ve antrenörlerin yapılanması:
(A) Milli takımdan başlayarak fahri olarak illerde görev yapan ve 

yapacak olan teknik adamları hakemlikte olduğu gibi veya futbol 
antrenörlerinde olduğu gibi vazgeçilmez ve açık kriterlere bağlı 
yönetmenlik hazırlayarak, antrenör yetiştirmek.yerleştirmek ve yükseltme 
yapmak gereklidir. Antrenörler aldıkları eğitim, kurs, seminerlere göre 
sınıflandırılmalıdır. Periyodik olarak antrenörler hizmet içi kurslara 
alınarak bilgileri yenilenmeli ve kategorileri yükseltilmelidir. Her çalıştırıcı 
çok iyi yetiştirilmelidir. Milli takımlar ise bir teknik direktör altında görev 
dağılımı belirlenmiş uyumlu bir ekiple çalıştırılmalı ve uzun süreli 
olmalıdır. Yaş gruplarını antrenörleri farklı olduğu gibi aynı zamanda iki- 
üç sıklete bir antrenörün sorumluluğuna verilerek bir ekip 
oluşturulmalıdır.

Antrenörü olmayan illerde, öncelikle antrenör temini edilmelidir. 
Bölge antrenörleri hem ekonomik, hem de bilimsel olarak güçlendirilmeli 
daha sonra çalışmaları takip edilmelidir. Bölge çalışmaları ve eğitim 
merkezleri için standart, bilimsel birliktelik arz eden antrenman 
programları hazırlanmalıdır. 

d-Eğitim ça lışm aları:
Bölge antrenörlerinden milli takım antrenörlerine kadar tüm teknik 

kurulla ortak çalışacak güreşte yeni gelişmeleri takip edecek ve bunlara 
bağlı kalarak iç ve dış eğitim çalışmalarını planlayan eğitim kurulu 
oluşturulmalıdır. Bu kurul yönetim kuruluna, milli takım antrenörlerine 
bilimsel destek sağlamalıdır. Türk Güreşi için yeni projeler hazırlayacak, 
Güreş Eğitim Merkezleri, bölge antrenörleri ile koordineli çalışarak 
programlar yapacaktır.

Bunun yanında, Anadolu’nun her tarafını tarayarak yeni yetenekler 
keşfedecekler ve bu sporcuları ve milli takımdaki güreşçilerin fizyolojik, 
anatomik ve psikolojik testler yaparak, ihtiyaç hisseden birimlere 
aktaracaktır. Eğitim kurulu; okullar ile bilhassa üniversitelerle işbirliği 
yaparak okul-kulüp-bölge üçgenini oluşmasına yardımcı olmalıdır. 
Başarının ilk ayağı olan eğitim çalışmasına çok ağırlık verilmeli ve yoğun 
şekilde antrenör, sporcu ve hakem eğitimi yapılmalıdır.
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e-Alt yapı ve Güreş Eğitim Merkezleri:
Alt yapısı olmayan bir kurumun kan damarları kesilmiş ve felç 

olmaya yüz tutmuş vücut gibidir. Türk Güreşi’nin sürekli başarılı olmasını 
temin etmek için alt yapıdan planlı bir şekilde yetenekli sporcuların 
gelmesi ile mümkündür. Bu akışın sağlanması için de mutlaka 
Anadolu’yu bölgelere ayırarak, hamurunda pehlivanlık olan dünyanın en 
genç nüfusuna sahip olan vatan sathında, yetenekli gençleri bilimsel 
testler yaparak, Türk Güreşi’ne kazandırmak, istihdam etmek ve 
şampiyon olması için ihtiyaç ve imkanları seferber etmek gerekir. Sonuç 
olarak alt yapıdan tesadüfi olarak sporcu beklemek başarıyı şansa 
bırakmaktır.

Güreş Eğitim Merkezleri daha verimli ve aktif hale getirilmelidir. 
Bilimsel ve standart çalışma programları hazırlanarak antrenmanlar 
yaptırılmalı ve çalıştırıcılar takip edilmelidir. Yetenekli çocukları bu 
merkezlere getirip iaşelerini temin etmekle şampiyon olması 
sağlanamaz. Mutlaka iyi çalıştırılmalıdır.

f- Ekonomik kaynak temini ve tesisleşme :
Türk Güreşi’nin zaruri ihtiyaçlarını karşılayacak ve Güreş Eğitim 

Merkezleri’ne, Milli Takım sporcularına, eski şampiyonlara ve gelecek 
vaat eden yetenekli güreşçilere daha iyi imkanlar sunabilmek için sadece 
devletin verdiği kaynakla yetinmeyip, devletini ve Türk Güreşi’ni seven 
şirket, iş adamı, kulüp ve bürokratları harekete geçirerek maddi ve 
manevi kaynak temin edilmelidir. Bunun yanında elde mevcut araç-gereç 
ve tesisleri en verimli şekilde aktif hale getirmelidir. En önemlisi sadece 
çalışma yapılabilen küçük ve maliyeti düşük güreşe özgü mini çalışma 
salonları inşa edilmelidir.

Tesis yapımında ve kulüpleşmede belediyeler teşvik edilmelidir.
g-Kulüpleşme ve Güreş Ligleri :

Güreş sporu yapan yetenekli gençleri sosyal güvenlik altına almak 
ve onları gelecek kaygısından kurtaracak çözümlerin başında kamu ve 
özel kuruluşlara güreş kulüpleri kurmasını temin etmek veya teşvik 
etmek gerekir. Bunun yanında düzenli bir lig oluşturarak bu kulüplerin 
heyecan ve motivasyonunu canlı tutmak gerekir. Bu hem güreşte 
rekabeti üst seviyeye çıkarır hem de güreşçiler, sürekli maç aksiyonları 
içinde bulunarak hazır hale gelmiş olur. Güreş ligleri yapılmış olsun diye 
yapılmamalıdır. Amaca yönelik olmalı, güreşi medyada haber olması ve 
seyirciyi salonlara çekmesini sağlayacak şekilde dört dörtlük organize 
edilmelidir. İllerde ise mutlaka belediyeleri güreş sporunun içine çekerek 
bölgesel ligler oluşturulmalıdır. Serbest ve Greko-Romen stillerde ayrı 
ayrı ve 1. lig , bölgesel lig, yaş gruplarının katıldığı (20 yaş altı) lig ve 
Güreş Eğitim Merkezleri arasında yapılacak ligler şeklinde organize 
etmek gerekir. Her kulüp kendini bir alanda temsil hakkı bulmuş 
olmalıdır.
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Üniversite Sporları Federasyonu ile işbirliği yaparak Üniversiteler 
arası ligi hayata geçirmek gerekir. Çünkü Futbol, hentbol, voleybol, 
basketbol gibi branşlarda üniversiteler arası müsabakalar lig usulünde 
yapılmaktadır. Güreşte bölgesel artı play-off şeklinde yapılmalıdır.

Sonuç olarak öncelikle ;
- Birlikte olabilecek uyumlu, ileriyi gören ve ibadet aşkıyla 

usanmadan çalışabilecek kurullar oluşturmak gerekir.
-Yoğun bir şekilde ve güreşin her kademesinde çok yönlü eğitim ve 

araştırma seferberliği başlatılmalıdır.
-Her türlü görüş ve fikrin dikkate alındığı ve değer bulduğu 

tartışmalı ve bilgilendirmeli toplantılar yapılmalıdır.
-Güreşe hizmet eden her kademedeki insanlara saygı, sevgi 

gösterilmeli ve değer verilmelidir.
- Camiada birlik ve beraberlik, işbirliği, diyalog etkileşim ve iletişim 

sağlamak için sosyal aktiviteler yapılmalıdır.
-Öncelikle herkesin görev bölümü, rol paylaşımı, yetki ve 

sorumlulukları açık ve net olarak belirtilmelidir. Kimse alanı dışında 
ahkam kesilmemelidir.

-Eldeki tesis, araç-gereç ve imkanlar en verimli şekilde 
kullanılmalıdır. Yeni imkanlar için seferber olunmalıdır.

- Antrenörlük müessesesi belirli kurallara bağlanarak bir statüye 
oturtulmalıdır.
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TÜRKİYE GÜREŞ FEDERASYONU 
BAŞKANI 

OSMAN ŞANS AL’İN 
GALA YEMEĞİ KONUŞMASI

6 Ocak 2001 Cumartesi

Değerli misafirlerimiz, biliyorsunuz bizim bu kurultayı yapmak için, 
seçimden önce sözümüz vardı ve kurullarımızı kurultaydan sonra 
belirleyeceğimizi söylemiştik. Ama, kurultayda sırf bunları yapmıyoruz. 
Sayın bakanımızın gündüz oturumda söylediği gibi sistemin tıkanmışlığını, 
sistemin artık işlemez hale geldiğini, bunların değişmesi gerektiğini hepimiz 
biliyoruz. Fakat sistem kendi kendisini değiştiremez. İnsanlarla değiştirilir. 
Tartışarak değiştirilir. Buradaki insanlar tarafından yapılıyor ve yönetiliyor. 
Güreş sözü söyleyecek herkesi buraya davet ettik. Hiç kimseyi istisna 
bırakmadık, hiç kimse “benim söyleyecek sözüm vardı, ben çağrılmadım” 
diyemez. Biz bizden önceki federasyon başkanlarını kim olursa olsun bütün 
Gençlik ve Spor Genel Müdürlüğü mensuplarını, daha önce delege olmuş 
herkesi bu kurultaya davet ettik. Bu toplantının isminin Kurultay olmasından 
tutun da, amblemin böyle olmasına kadar her şey problem yapıldı. Biz 
kimsenin her hangi bir katkısını beklemedik. Ne Olimpiyat Komitesinin nede 
Gençlik ve Spor Genel Müdürlüğünün, bu toplantının masraflarını ve 
organizasyonunu üstlenmelerini istemedik. Sadece insanlara “gelin hep 
beraber olalım, bu camia bizim camiamız, beraber tartışalım, birbirimizi 
tanıyalım, barışalım ve kucaklaşalım” dedik.

Burada herkes iki gün içerisinde her şeyi çözeceğimizi düşünmüyor 
tahmin ederim. Neticede burada konuşuyor ve tartışıyoruz. Bütün buradaki 
konuştuklarımız, burada yapılan konuşmalar bir kitap haline getirilecek. 
Gerçekten söyleyecek sözü olan geri durmasın, fikir olması için 
söylüyorum. Yoksa bu kısır çekişmeler kimseye bir şey getirmez. Bu 
camiayı, seçimden öncede gördük, Allah’a şükür şimdi de görüyoruz. 
Herkes birbirine düşman olmuş. Aslında parçalanacak bölünecek bir şey 
yok. Popülarite kaybolmuş, bir sürü sıkıntı varken, problem varken, yek 
vücut olarak ve el ele vererek birleşmek varken parçalanmak neye yarar? 
Kime ne fayda getirir? Şahsi kaprisi olan insanlar camia içinde aşağı yukarı 
bellidir. Bunlar kendilerini her halükarda ortaya koyuyorlar. Şunu bilin ki; 
onlar bu camiayla bir yerlere gelmişler, bu camiayla yok olurlar. Bu 
camianın yokluğu belki 3-5 günlük ikbal sağlar binlerine ama, şunu 
unutmayalım; dünya güreşi bile bizim kan kaybetmemizden ötürü kan 
kaybetmektedir. Yani bunu da bizim, konuşmacıların bir kısmı zaten 
söyledi. Dediler ki; “milli sporumuz, ata sporumuz demeyelim 38’inciyiz, 
ayıp oluyor. Dünyada 23’üncüyüz...” ama sonuçta bu bizim ata sporumuz.
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Yalnız bir şey güreşin popülaritesini bütün dünyada etkiliyor. İnşallah 
derlenip toparlandığımızda, Türkiye açısından söylüyorum. Örgütlenip 
sıhhatli ve yepyeni bir sistemle her alanda güreşimizi yere vuracak olan bu 
hastalığımızı yeneceğimize inanıyorum. Hepinize teşekkür ediyor, saygılar 
sunuyorum.
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BASIN VE GÜREŞ
6 Ocak 2001 Cumartesi

Oturum Başkanı: Murat İGREK

1. Basının Sorunları ve Beklentileri 
Murat İĞREK
Gazeteci-Yazar

2.Basın ve Güreşin Değerlendirmesi 
Mehmet ŞEYHO
Samanyolu TV Spor Müdürü

3.Basının Güreşe Katkısı 
Turgay RENKLİKURT
Gazeteci-Spor Araştırmacısı

4.Basının Güreşe Bakış Açısı 
Haşan SARIÇİÇEK
Türkiye Gazetesi

5. İdeal Federasyon - Basın İlişkisi 
Eyüp KARADAYI
FILA Komisyonu Üyesi ve Gazeteci-Yazar

6. Güreşin Yeniden Popüler Hale Getirilmesinde Medyanın Rolü 
Prof. Dr. Uğur DEMİRAY

Anadolu Üniversitesi-Eskişehir
D I G E R K O N U Ş M A C I L A R

Mehmet AKZAMBAK Güreş Federasyonu Eski Başkanı

Prof.Dr. Gazanfer DOGU Abant İzzet Baysal Universitesi-Bolu

Sebahattin KASAP Özel Yamanlar Lisesi-lzmir

Prof.Dr. Fehim UÇIŞIK Marmara Universitesi-lstanbul

Y.Doç.Dr.Mürsel AKDENK Ondokuz Mayıs Üniversitesi-Samsun

Dr.llyas KESKİN Türkiyeli Derneği-Amsterdam/Hollanda

Özkan EMINOGLU Türkiye Gazetesi-lstanbul

Nesim GEZER Emniyet Şube Müdürü-Van

Y A Z I L I  M E T İ N  V E R E N L E R

Necati CERRAHOGLU Onsekiz Mart Universitesi-Çanakkale

Y. Doç. Dr. Mehmet TURKMEN Ondokuz Mayıs Üniversitesi-Samsun
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Oturum Başkam Murat İĞREK: Birinci Güreş Kurultayının “Basın ve 
Güreş” ile alakalı oturumuna hoş geldiniz. Bu konuda uzmanlarımızı tek 
tek kürsüye davet ediyorum. Samanyolu TV Spor müdürü Mehmet 
Şeyho, Akşam Gazetesi yazarı Turgay Renklikurt, Star Gazetesi yazarı 
ve FILA güreş komisyonu üyesi Sayın Eyüp Karadayı, Türkiye Gazetesi 
yazarı Sayın Haşan Sarıçiçek ile birlikte Eskişehir Anadolu Üniversitesi 
İletişim Bilimleri Fakültesi Öğretim Üyesi Sayın Prof. Dr. Uğur Demiray. 
Önce konuşmalar yapılacak ve akabinde açıklamada bulunmak 
isteyenler için öncelikle sorular alınacaktır. İsteyenler varsa hostes 
hanıma teslim ederlerse, o bize soruları verecek. Ben ilk olarak basının 
ve güreşin genel değerlendirmesini yapmak üzere Samanyolu TV Spor 
Müdürü Mehmet Şeyho’ya söz veriyorum.

Konuşmacı: Mehmet ŞEYHO
Samanyolu TV Spor Müdürü-İstanbul

Konu: Basın ve Güreşin Değerlendirmesi

Sayın Vekilim, Sayın Başkan. Öncelikle yapılmakta olan Kurultayın 
Türk güreşine hayırlı olmasını diliyorum. Ayrıca federasyonunuza da 
başarılar diliyorum. Güzel bir amblem gördüm, Türk güreşi için 
arkasından gelen üç nokta var. Değişik şekillerde insan kendine göre 
yorumlamalı, kendine göre konuşmalı. Kendine göre elinden gelen 
katkıyı ortaya koyma manası var, bana göre. Ama ben öncelikle hocam 
yanlış anlamazsa, özür diliyorum. Son dakika da bize böyle bir bilgi 
ulaştırıldı. Ama biz güreş için gönüllü insanlarız, her halükarda geliriz ve 
geldik. Umarız ortaya koyacağımız fikirlerle güreşe katkımız olur. Ben 
baştan bunu diliyor ve temenni ediyorum.

Güreş ve Basın ikisini bir araya getirdiğiniz zaman bir arada olması 
gereken iki önemli kuruluş gibi iki önemli değer gibi geliyorsa da, 
maalesef son döneminde güreşin en büyük sıkıntısı bu oldu. Basında 
dolayısıyla basını örgütleyici halkla güreş federasyonu arasında 
geçmişteki duruma baktığımda, pek de bir sıcaklığın olmadığını 
görüyoruz ve buna da üzülüyoruz. Üzüldüğümüz için de herhalde 
buradayız zannediyorum. Güreşle basın arasındaki ilişkinin sıcak hale 
gelmesi ve bu sıcaklığın da halka dalga dalda dağılması ve güreşe olan 
ilgi ve alakanın artması için dilerim şu kurultay ateşleyici olur ve arzu 
ettiğimiz yeri tekrar yakalama şansı buluruz. Şimdi ne oldu? Güreşte 
başarılar elde edildiği zaman basın yine yeteri kadar güreşle bir araya 
gelmedi. Atlanta Olimpiyatların da yaşamış birisi olarak arz etmek 
istiyorum. Orada almış olduğumuz madalyalar vardı. Güreşte uzun bir 
aradan sonra aldığımız madalyalardı. Ama bunlar basında yeteri kadar 
yer almadı. Almayınca bu defa güreşçi arkadaşlarımız basına kırıldılar.
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Basına kırılmaya hakları var mıydı? Çünkü onlar diyorlar ki yani “diğer 
spor dallarında her hangi bir başarı elde edildiği zaman basın o 
sporcunun arkasından koşmasına rağmen bizimle hiçbir şekilde 
ilgilenmedi”. Gazetelerin birinci sütunlarında ince bir yazıyla o madalya 
haberleri geçti. Spor sayfalarında belki futbolla kıyaslanamayacak kadar 
yer aldı. Yorumsa yok denecek kadar ilmi tarifeler olmayan ifadeler 
içinde kaldı. Bu da güreşçiyi ve güreşe emek veren insanları kırdı. O da 
geldi basına, dolayısıyla halk küstü. Diyorlar ki gelsinler de beni 
bulsunlar. Ama gelmesi, bulması noktasında federasyonda basınla iyi 
ilişkiler kuran birinin olmadığını gördük.

Biz pek çok organizasyonu haber edip ancak olmasına çok yakın 
bir süre içerisinde güreşi çok seven insanlar tarafından haber verildiği 
zaman öğrendik. Bu benin şahsen üzüldüğüm bir hadise, sağ tarafımda 
sevgili Murat İğrek’le geçmişe dayanan bir arkadaşlığımız var bizim. 
Televizyonda görev yaptığım 1994 yılından bu yana güreşle alakalı 
faaliyette gerekli desteği bulamadım. Karşımda diğer arkadaşlarımda 
var. Şimdi güreşi niye biz popüler hale getiremedik, basında niye değerli 
kılamadık? Eyüp burada Turgay Abi de kendisi burada ama bana düşer 
mi bilemiyorum. Geçmiş şampiyonalarda Olimpiyatlara baktığımız zaman 
zannediyorum ki futboldan, basketbolden, çok daha önemli bir yeri var. 
Gazetelerde, dergilerde önemli yeri vardı, neden bu avantajı futbola 
kaptırdı? Bence bunun bir kez daha irdelenmesi lazım. Spor yazarları 
neden güreş yazmayı bırakıp da başka spor dallarına kaydılar ve genel 
de futbola kaydılar?

Çok kıymetli yazarlar var, eskilerin dediği gibi “marifet iltifata tabidir, 
müşterisiz mal zayidir”. Ben daha detaylı konuşmak istemiyorum. Birkaç 
canlı örnek vermek istiyorum: Yamanlar kolejinde görev yaptığım süre 
içerisinde arkadaşım Sebahattin Kasapla bir basketbol takımı kurma 
düşüncesini, güreş takımı kurarak liselerde yıkmaya çalıştık. Bu belki 
Amerikan anlayışıydı bir yerde. Yani kolej döneminde ilk akla gelen şey 
basketboldür. 1988 yılında Avrupa yıldızlar serbest ve grekoromen güreş 
şampiyonasını Türkiye’de organize eden kuruluş özel sektör olarak ilk 
Yamanlar koleji ortaya çıkmıştır. Ama bir sürü engellere maruz kaldık. Bu 
engellerden bir tanesi takımımız, okulumuzun kampusu içerisinde bir ay 
kamp süresi geçirmiştir. 13 ülkeden sporcular gelmiş ve nihayetinde 6 
arkadaşımızın şampiyon olmuştur. Orada tabii ki TRT var. TRT’ye 
arkadaşlarımız gittikleri zaman, Yamanlar Koleji’nin bir afişi vardı. Alt 
tarafına Yamanlar Koleji yazılmıştı, TRT de ama, Yamanlar kısmı 
kapatılmak suretiyle arkadaşlarımıza; “sakın ha! kolejden bahsetmeyin”. 
Bir ay kamp yapmış her istedikleri yerine getirilmiş “okul hakkında 
konuşmayın” diye bir talimat verilmişti. Sonuçta ne oldu? Sonuçta Milli 
takımımız güzel kamp yaptı. Başarılar elde etti ama bu önemli değil 
orada bir şey gerçekleşti. Yamanlar Kolejinin kurucuları, gönül verenleri,
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çok mükemmel bir spor salonu yaptılar ve kimse bir şey kazanmadı. Türk 
sporu kazandı. Bugün burada bir spor müdürü olarak söylüyorum. O spor 
salonu olimpiyatlarda kullanılacak kadar uluslararası düzeyde bir 
salondur. Demek ki, özel sektöre bunu kaydırdığınız zaman şu an 
zannediyorum bir şampiyona daha var. Sayın Şansal’da burada eğer 
Yamanlar’a böyle bir teklifle gelirse sakın, reddetmeyin onların bu 
konuda deneyimleri var. Bu işi verin derim. Bunun yayılmasını çok arzu 
ediyoruz. Özel televizyonlarda güreşe yeteri kadar yer verilmiyor. Çünkü 
konuların hepsi birbirine paralel gibi geliyor. Bir canlı örnek anlatarak 
hafızalarda kalmasını istiyorum. Şu an özel televizyonlar var. Özel 
televizyonlarda maalesef güreşe gereken yer verilmiyor diye bir 
şikayetiniz var ama TRT’nin tekelinde olan bir şeyi nasıl yayınlarsınız? 
Ben spor müdürü olarak söylüyorum ve yine 1996 yılında güreş programı 
yapmış birisi olarak söylüyorum. "Güreş yorum" diye bir güreş programı 
yaptım. Güreşçi arkadaşlarımızı kendi arabamla giderek gerek 
kulüplerinden gerekse muhitlerinden alıp televizyona getirdik. Bir saat 
süresince güreş programı düzenledik. Vehbi Emre turnuvasında her 
müsabakayı, her turnuvayı eski bir güreşçimizin yorumlarıyla 
yayınlamaya çalıştım. Bir güreş spikeri yetiştirdim. Yaşar Doğuyu, aynı 
şekilde 1996 yılında Budapeşte’de yapılan Şampiyonayı aynı şekilde 
vermeye çalıştım. Ama bilir misiniz ki özellikle bu son Olimpiyatlarda 
anlaşmamız olmasına rağmen Olimpiyatlarda hiçbir görüntüyü 
kullanmamıza TRT müsaade etmedi. “Kullanamazsınız” dediler bize. 
Peki ben nasıl duyuracaktım Hamza’nın şampiyonluğunu. Çekme 
imkanımız yok, çekemezsiniz oradan görüntü, taklit edemezsiniz. Nasıl 
yapacaksınız? Türkiye Şampiyonları ve Avrupa Şampiyonları bir tek 
televizyonun tekelinde. Bilemiyorum tüzükte ne var ne yok ama sayın 
başkan, işte kendisi burada yaygınlaşması, yaygınlaştırılması açısından 
diğer televizyonlar davet edilemez mi? Böyle bir ihale açılamaz mı? 
Bunlar bizim sıkıntılarımızın başında geliyor. Bunların mutlaka 
halledilmesi gerekiyor. Kaldı ki bugün bile futbolu konuşurken, diyoruz ki 
farklı görüntülerle, farklı pozisyonlarla, farklı yorumlarla gelsin bir çeşitlilik 
olsun ki futbolun sevilmesi adına bugün bir çalışma var. Bize, herkese 
aynı görüntünün verilmesine spor müdürleri şuan karşı çıkıyorlar. Zaten 
kaldı ki bu işin içine çekilemez mi? Bunu federasyonumuz sağlar mı 
sağlamaz mı bilemiyorum. İşte Kırkpınar’la alakalı Sumo güreşi bugün 
Euro Sport’tan yayınlanıyor.

İnanıyorum ki ciddi bir organizasyon olsa İstanbul’da Kasımpaşa 
stadı üzeri bir şekilde kapatılsa, birazcık bir takım düzenleme yapılsa 
gelen turistler için, orada en azından kendi ciddi müsabakasını yapsın ve 
yurt dışına bunun yayını sağlasın. Yapılmaz diye bir hadise yok. 
İstanbul’dakilere bunu söylüyorum. Dağıtmadan toplamak gerekirse, 
bakın güreş son iki yazarın yazdığı gibi isimlerini burada vermek
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istemiyorum. “Kas sporu veya af buyurun aptal sporu” değil, güreş akıllı 
insanın yapacağı iştir. Türkiye’de en akıllı öğrenciler Anadolu Liselerinde, 
Fen liselerinde ama buralarda güreşin “g” si yok.

Güreş müsabakalarının yapılacağı salonlarla alakalı ve az önce de 
arkadaşlarıma arz etmeye çalıştığım bir hadise vardı. GSGM sizin bu 
müsabakalarınıza nasıl bakacak yani okullar arası müsabaka yapmaya 
kalktığımız zaman, şehirlerin merkezindeki salonları mı verecekler? 
Hafta sonları öğrencilerin velisiyle beraber gelip seyredeceği salonları mı 
verecekler? Yoksa hafta içi çocuğu okuldan kopartan şehrin çok çok 
dışında olan güreşçisine de, hocasına da, hakemine de, basınına da, 
lanet olsun veya olmasın dedirtecek salonlarımı sevk edecekler? Bunu 
nasıl sağlayacaksınız? Burada güreşler yapıldıktan, müsabaka olduktan 
sonra gencecik çocuklar şayet GSGM tekelinde ki, il ve ilçe 
müdürlüklerinde bu öğrencilere emeklerinin karşılığı bir madalya 
verilmeyecekse, bir teşekkür belgesi verilmeyecekse, bu madalyayı 
hatıra olarak saklayamaz ise çocuk niye güreş yapsın. Ve bu nasıl 
duyurulacak? Ne olur işte bir cengaver çıkar basından arkadaşlarını 
toplar, onlara bir şeyler söylemeye çalışır. Ne olur şunu haber yapalım 
bunu haber yapalımla bu işin yürümesi asla mümkün değil. Kesinlikle 
federasyonun kendi işleri ayrı. İşte güreş kampları, çalışmaları, vs. bunlar 
bizi ilgilendirmiyor. Biz bunu duyurmak istiyoruz. Ata sporumuz gibi bir 
sporun böyle ellerimiz içerisinde kayıp gittiğini görüyoruz. Biz spor 
müdürü olarak ben programımı kaldırmak zorunda kalan bir insan olarak 
söylüyorum. Bu beni üzüyor, Amerika’da, 1993 yılında kültürel değişim 
programıyla Yamanlar’a gittiğimiz zaman 1000 kişilik köyde insanlar en 
iyi şekilde giyindiler. Giderken 2-3 dolar paralarını ödediler. Biz İstiklal 
Marşımızı okuduk, engelde iki tane lisenin karşı karşıya gelmesiydi bu, 
ama salon hınca hınç doldurulmuştu. Siz 1994'te Dünya şampiyonası 
yapıyorsunuz, bedava diyorsunuz insanlar gelmiyorsa o zaman nasıl 
güreş yaparsınız?

Gaziantepspor, Galatasaray ile seyircisiz oynadılar. Futbolcular bu 
işten sıkıldıklarını söylediler. Yani seyirci olmayınca bu işin tadı olmuyor. 
Kim için güreş yapacak, onun teşviki ne olacak güreşçi de bizim için bir 
sanatçıdır. Alkış eğer yaşatıyorsa, sanatçıyı o zaman alkışla beraber de 
getirtmek için basınla sıkı bir ilişkiye ihtiyaç var. Yeniden tekrar ediyorum, 
takdim şekli artık iyice eskimiş olan o iki ağabeyi çok seviyorum Sayın 
Cihat Soysalı ve Sayın Hüsnü Kaftanı, ama artık yeni nefesler, yeni 
seslere, yeni vizyonlara, yeni bir takım spikerlerle güreşi anlatmaları, 
güreşi takdim etmeleri, güreşi biraz daha sempatik hale getirecektir. 
Yoksa güreş oy zamanı olduğunda gündeme gelen Dünya 
Şampiyonluğu’nda 2-3 dakikalık değeri olan bir spor dalı olarak 
kalmasına asla gönlüm razı değil.
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Konuşacaklarım ana hatlarıyla bu kadar. Çünkü Turgay Hocamız 
da burada Sayın Sarıçiçek burada, Eyüp ağabey burada. Ben en 
genciyim, hele de sayın başkan bana öncelik verdi. İnşallah sorular 
bölümünde bir şeyler söylemeye çalışırız. Şunu samimiyetle söylemek 
istiyorum, şurada ki ifade; Türk Güreşi’nde üç nokta, herkes istediği 
şekilde anlatsın bence. Buraya gelenler bunları anlatsın. Teşekkür 
ederim.

Oturum Başkanı Murat İĞREK: Sıralama yaparken, konulara göre 
sıralama yaptık. Gençlik olarak değil. Şimdi sözü Akşam Gazetesi yazarı 
ve uzun yıllar güreş yapmış Sayın Turgay Renklikurt’a bırakıyorum. 
“Basının güreşe katkısı” konusunda buyurun hocam!

Konuşmacı:Turgay RENKLİKURT
Gazeteci ve Spor Araştırmacıshîstanbul

Konu: Basının Güreşe Katkısı

İyi günler Sayın Milletvekili, Sayın Federasyon Başkanı, Türk 
Güreşi’ne gönül vermiş büyüklerim ve kardeşlerim. Ben basını irdelemek 
istiyorum. Basını irdelemeden evvel güreşin pozisyonunu göz önüne 
getirmek istiyorum. Benim anladığım kadarıyla bir basın mensubu olarak 
şu anda güreşle olan ilişkimi bir tarafa bırakarak, güreşi irdelediğim 
zaman şu ortaya çıkıyor. Etik kurallara çok ehemmiyet veren kural dışı 
davranan insanı kendi camiası dışında bırakan, Türk toplumunun 
değerlerine sımsıkı sarılan, sahip çıkan bir toplum kesiti oradaki 
insanların değer hükümleri ana hatlarıyla böyle. Türkiye Cumhuriyetinin 
kurulduğu yıllarda ki değer hükümleriyle çok örtüşüyor, güreş camiasının 
bu değer ilkeleri. O zaman bakıyorsunuz, Türkiye Cumhuriyeti’nin ilk 
kurulduğu yıllarda basının değer kurallarıyla, güreşin değer kuralları 
Cumhuriyet ilkeleriyle örtüşüyordu. Zaten o zaman basında ki liderler 
çoğu da gazetecilikten gelmiş, liderlerin bazıları mücadeleye bir fiil 
katılmış olan kişilerdir. Yani arada bir ayrı gayrı yoktur. Özellikle ama 
son 20 yıl içerisinde Türkiye’de değişik değer hükümleri gelişmeye 
başladı. En basitinden basında değer hükmü değişti. Artık geçmişte 
kamunun bir parçası gibi kendini hisseden basın yok. Mal basın var. Yani 
malını satma anlayışıyla olaya yaklaşan, bir basın anlayışı var. 
Bakıyorsunuz, geçmiş dönem basın anlayışı mensubu bir kişi bile 
kalmadı. Ben deyim olarak söylüyorum “Bab-ı Ali”de” bir tek kişi bile 
kalmadı. Ben bunları niye anlatıyorum. Hekimlere bayılıyorum güçlü 
prensipleri var, doğru tespit yapacaksın ve doğru teşhis koyacaksın. 
Doğru teşhisin doğrultusunda hastayı tedavi edersin. Biz doğru tespit 
yapmazsak, teşhisimiz yanlış olur. Teşhisimiz yanlış olunca da çok
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değişik yerlere gideriz. O zaman hastanın masada kalma ihtimali çok 
daha yüksek olur.

Şimdi peki bu noktaya özetle geldikten sonra isterseniz şimdi mal 
basın anlayışı ne? Onunla ilgili bazı Anekdotlar size sunuyorum. Efendim 
sanat kaygısı olmayan bir tiyatro Fransa’da gelişmişti. Bu tiyatroyu 
yaratanlar sokaktaki, bulvardaki insana hitap ediyorlardı. Onun diliyle 
konuşuyorlardı. Onun damak zevkine hitap ediyor, onun kültürüne hitap 
ediyordu. Ona bulvar tiyatrosu dediler. Bizde şimdi o bulvar tiyatrosu 
türünü Allah Rahmet etsin, Karaca vardı. Şimdi hala gözde üstatlarımız 
var. Belli bir süre sonra da bulvar basın anlayışı denilen bir basın 
anlayışı çıktı. Bulvar basın anlayışı sokaktaki insana ve sokaktaki insanın 
bir kesimine hitap eden bir şey. Peki bu bulvar basın anlayışının felsefesi 
neydi? Olaya nasıl yaklaşıyor denilirse bu konu da araştırma yapmış 
uzmanlardan yabancı uzmanların kendilerinin ortaya koymuş olduğu 
tespitlerden çıkararak anlatayım. Mesela; Malfred Bloger adı verilen bir 
kişi var, o diyor ki; “bulvar basını sokaktaki insanın gündeminde yer 
almayı hedefler, günü birlik yaşayan bu insanların gündeminde yer almak 
için o insanların sürekli olarak dikkat çekici yaklaşım tarafını benimsemek 
zorundadır”. Kısık ses tonuyla söylenen söz tam işi bitirmez veya 
anlaşılmaz, dolayısıyla dikkat çekmez. “Bulvar basını her gün çığlık 
çığlığa bağırmak ve dikkatleri üzerine çekmek zorundadır”. Ve deniliyor 
ki yine bulvar basınının temel stratejisi bayağılık ve olağan üstülük ilkesi 
tayin eder. Bazı bulvar basın yöneticileri tiraj için her şeyi yaparken 
basitlik ve bayağılık niteliğinde cesaretle sunamazlar. Bulvar basınının 
damarlarında bayağılık, basitlik, şiddet, zorbalık, skandal, ters üst edilmiş 
olaylar dolaşamazsa çığlık fısıltıya döner ve sesini hem duyuramaz hem 
de dikkat çekemez.

Bakın bulvar basın anlayışından yola çıkmış olan bir kişi, isimde 
vermek istiyorum Hürriyet Gazetesi yazarlarından Harun Uluengin 
beyefendinin bu yaklaşım tarzının tipik bir cümlesini sizlere sunacağım. 
Diyor ki “bir çok konuda konuşamıyoruz hala, dine dokunamıyoruz, 
Aileye dokunamıyoruz, seksin en iğrenç boyutuna, en dedikodu tarafına 
dokunamıyoruz. Halbuki bunların hepsini karıştırıp, çalkalayıp ortaya paf 
diye atsak neler çıkar neler". Çünkü bunlar muhteşem enerji dolu 
konular. Bu bir anlayışın tescilini ifade ediyor, ortaya koyuyor. Daha çok 
uzun uzun da anlatılabilir. Mesela ben sizler için bana haber verildiğinde, 
geç de olsa haber verildiğinde bu şartlardan kaynaklanan nedenler, 
dersime çalışayım süratle kaynaklar edinmeye gayret ettim. Mesela 
diyorlar ki “suni olarak yaratılmış düşmanlıklar kitlelerin harekete 
geçirilmesinde etkili bir silahtır”. Spor dünyasın da “parfüm, centilmenlik 
ve şampanya değil, ter, kan, şiddet, kas sonucu belirler” . Kanı, şiddeti, 
düşmanlığı seyircisine sunmayan organizasyon ilgi çekemez. Bu 
nedenledir ki kan, düşmanlık ve şiddet bulvar basınında gerekirse masa
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başına yatırılmalı ve basit, bayağı, özgün görüntülerine sarıp sarmalayıp 
sokaktaki muhatabına sunulmalıdır. Buraya bir nokta koyalım mı? Güreş 
dünyası kurallara uygun bir dünya, etik değerlere sarılmış bir dünya, yani 
bulvar basınının uzaktan yakından alakasının olmadığı bir dünya. Niye 
sizinle uğraşsın ki? O anlamda bir yaklaşsa adamın boğazına 
sarılacaksın, dolayısıyla bugün gelinen nokta da, bugünkü Bab-ı Ali’de 
sizin yeriniz yoktur dostlarım. Açıkça vardır, nasıl vardır? Bir güreşçi, 
Güreş Federasyonu’nun boğazına sarılırsa, güreş federasyonu başkanı 
onu döverse veya ay yıldızını takmayı unutursa veya affedersiniz, 
güreşirken cinsel organı ortaya çıkarsa, siz manşet olursunuz. Ama onun 
ötesinde olma şansınız çok az bunu bir dostunuz olarak söylüyorum. 
Nedenlerini de söylüyorum daha bir sürü söylenecek şeyler de var.

Dolayısıyla peki biz böyle bir durumda boş mu bırakacağız? Bu 
dünyayı, ben sizinle içinizde bulunan spordan gelen ama Bab-ı Ali’nin 
içerisinden de gelen ve o dünyada ayakta kalmak için cehennemi 
çalışma mecburiyetinde kalan ve bir başkası 20 yılda 12 kitap okumuşsa 
ben iki yılın içerisinde o sayıya yaklaşmaya gayret eden bir kişi olarak 
söylüyorum. Yani hem elma, hem alma demesine gayret eden bir kişi 
olarak söylüyorum. Ama bir şeyler yapılamaz mı? Yapılabilir. O zaman 
ne yapmak lazım geliyor? Karşınızdaki muhatabınızı çok iyi incelemek ve 
onun istediği ama sizi tahrip etmeyecek boyutlarda bir komünikasyon 
veya ilişki dizesi ortaya koymak gerekiyor. Bu nedir? Bu bir uzmanlık 
alanıdır. Eğer biz geçmiş dönemdeki romantik duygular içersine gelip 
ciddi, çok özel bulvar basını mensuplarının önüne gelip, "ya arkadaş biz 
vatanın temsilcisi çocuklarız. Anadolu’nun bağrından gelmiş insanlar 
bakın ülkenizi temsil ediyoruz" dediğiniz zaman “öylemi?” derler kapıdan 
çıkıp gelme de gelmezler. Eğer o, sizin söylediğiniz satış değeri yoksa ki, 
onların hitap ettiği anlayış tarzıyla, piyasalaşma anlayış tarzıyla yok 
bunun anlamı derler.

O zaman benim kişisel kanıma göre, muhakkak güreşin Türkiye 
gündeminde kalabilmesi, tekrar eski konuma gelebilmesi için muhakkak 
ve muhakkak iyi pazarlanması lazım gerekiyor ve bunu çok iyi strateji ile 
hayata geçirilmesi lazım diye düşünüyorum. Bu konuda ne yapılır? Kesin 
olarak bilemiyorum ama bunun araştırması yapılırken görülüyor ki aynı 
zamanda güreşin de muhakkak masaya yatırılması çözüme 
kavuşturulması lazım.

Önemli sorunların ortaya çıkması ile ben size şu kadarını 
söylüyorum, benim araştırmalarımda ortaya çıkarttığım kadarıyla, bu gün 
gazetelerin yönetiminde bulunan kişilerin benim elimdeki ölçülere göre 
bilimsellik kokan ama %90 entelektüel değerlikle olaylara yaklaşan 
kişilerdir ve o kişilerin dünyasında basketbol vardır. O kişilerin 
dünyasında futbol vardır. Dolayısıyla siz o muhatapların dünyasına 
girmek mecburiyetindeydiniz. Ve yaklaşık olarak Bab-ı Ali’ye ilişkin milli
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takıma girmeye başladığım 1957’den bu yana 43 yıldır geçen süre 
içerisinde yazar olarak, köşe yazarı olarak girdim. Değişik gazetelerde 
bulundum. Ben yazmaya başladığım zaman çok ciddi bir gazetede 
başladım. Cumhuriyet gazetesinde köşe yazısı yazıyordum ve orada 
genel yayın müdürü bile bize elense çekiyordu, gelin bakalım ne 
diyorsun diyordu. Ara sırada güreş dünyasıyla erbabı olmuş olan kişiler, 
ama bu gün uzaktan yakından ilgisi olmayan kişiler etkin yerlerde görev 
alıyor. Peki biz bunları bırakacak mıyız arkadaşlar? Biz onların 
gündeminde, onların yaşamlarında veya onların sanal dünyalarında, 
kültür dünyalarında gerekli olan yerimizi alamayacak mıyız?. Türkiye’nin 
en önde gelen kültürü, güreş olarak yer alamayacak mı? Beni affedin 
içimizde bayanlarda olmasına rağmen bir Fransız özdeyişini dile 
getirmek istiyorum. Bayanlarla ilgili çok tuhaf bir deyiş ama yeri geldiği 
için söylemek mecburiyetinde kalıyorum. Onlar diyor ki; Güney Fransa ile 
ilgili bir özdeyiş “Dünyada elde edilemeyecek kadın yoktur, ama elde 
etmesini bilen erkek azdır". O sebepledir ki; “bazı kadınlar elde edilemez 
gibi gözükür” diyor onlar. Şimdi ondan yola çıkarak diyebiliriz ki, elde 
edilemeyecek bir şey yok, yeter ki biz bunu gündemimizin bir maddesi 
yapalım, ciddi bir işmiş gibi ele alalım. Tıpkı rakibimiz 75 kilodaki bir Rus 
güreşçisini veya onun taktiğini irdeler gibi irdeleyelim ve onun sonucunda 
Türk basınında biz yerimizi alabiliriz diye düşünüyorum. Şunu da 
söylemek istiyorum, gerçekten bu konuda çok ciddi çalışma yapabilecek 
basının içerisin de olmamasına rağmen, insan psikolojisiyle ve yönetimle 
ilgili çok müthiş değerlikleri olan Mehmet Akzambak gibi üstatlarımızın 
oluşturduğu bir yerde bu sorunun çözülmemesi düşünülemez diye 
düşünüyor, saygılar sunuyorum.

Oturum Başkanı Murat İĞREK: Turgay beye teşekkür ediyorum. Bulvar 
basınına ve entelektüel kişilere nasıl yaklaşılması konusunda Star 
Gazetesi yazarı ve aynı zamanda FILA basın komitesi üyesi Eyüp 
Karadayiya sözü veriyorum. Buyurun hocam.

Konuşmacı: Eyüp KARADAYI
FILA Komisyonu Üyesi, Gazeteci -  Yazar

Konu: İdeal Federasyon - Basın İlişkisi

Tüm katılımcıları saygıyla selamlıyorum. Şimdi burada kurultay var. 
Önce tespit sonrada tedavi, tedavisi benim konum oluyor. Çünkü herkes 
teşhisi yaptı. Tedavi nasıl yapılacak? Sıra bana geldi tedavi bana kalıyor. 
Şimdi beni tanıyan arkadaşlarda var tanımayan arkadaşlarda. Ben, 1948 
yılından itibaren güreşe gönül vermiş bir spor severim. Gazanfer 
kardeşimizin rahmetli babası, büyük şampiyon Yaşar Doğu’nun Kadıköy
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Halk evinde yaptığı güreşleri izlemiş bir insanım. Bu şansa eriştim ve 
1948 Olimpiyatları’yla o zaman ilk defa güreş Türk medyasına girdi.

Hürriyet Gazetesi o zaman yeni çıkmıştı, tam sayfa olimpiyatları 
veriyordu. Olimpiyat denince de sadece güreş vardı. Oradaki büyük 
kahramanlarımız peş peşe göndere çektirdiği al bayrağımız ve tüm 
dünyaya dinlettiği o zamanda televizyon yok ki bu gün olsa keşke o 
zamanlar İstiklal Marşımızla dünyaya ilan etmişti. Bu mutluluğu en 
azından gazete kupürlerinden yaşamış bir insanım, o zaman gazetecilik 
yapmıyordum. 1951’den itibaren gazeteci oldum. Ve uzun yıllar genelde 
1952 senesinde Burhan Feleğin biz şampiyonlarımızın profesyonel ilan 
edilmesi ve 52 olimpiyatlarına gidişleri engellendiğinden sonra uzun süre 
güreş medyada kaldı. Sonra büyük bir sessizliğe gömüldü. Tabii yıllar 
çok süratle geçti. Bizde tabii, artık büyük gazetelerde çalışmaya 
başladık. 15 yıl öncesinde Türkiye’de güreşte başarı yoktu ama Güreş 
medyası vardı. Biraz evvel Mehmet Şeyho kardeşimizin belirttiği gibi bir 
Talay Erker, “Güreş Yazarıdır”, bir Kazım Kanat, bir İlker Ateş, bir Tayfun 
Gündoğar, bunlar birer güreş sevdalısıydı. Bırakın Dünya ve Avrupa 
Şampiyonları’nı, özel büyük turnuvalara, özel büyük kulüplerin gittiği 
turnuvalara dahi grup halinde gidilirdi. Ve oradan Türkiye’ye başarı 
haberleri getirmeye çalışılırdı. Fakat biz 11 yıl bekledik, 1983 senesinde 
Reşit Karabacağın Avrupa Şampiyonluğunu TRT yayını kesip göz yaşları 
içinde finali bize izletti.

O günden bu güne, Allah'a çok şükür asla inkar edemem, payı olan 
bütün federasyonlara, bütün görev alan üyelere, teknik adamlara, 
şükranlarımı belirtmek istiyorum. Büyük başarılar elde edildi. İşte burada 
belki kazandığımız olimpiyat şampiyonalarında güreş, birkaç tane de 
halter var. Onun dışında bir şey yok. En sonunda Judo’da da bir 
çocuğumuz, bu sevincimizi bize yaşattı. Bu neden medyadan düştü. 
Turgay Renklikurt kardeşimin ifade ettiği gibi, açıkça söylemedi. Çünkü 
medya futbolun işgali altında. Futbol medyayı işgal etti. Bu bir reyting 
meselesi dendi, bir alış veriş meselesi dendi ve güreşin bir şanssızlığı 
dendi. Bence bu sporseverlerin başına gelen insanlar arasında güreşi 
seven hiç yok, bir iki tane gösteremezsiniz. Çünkü hepimiz çalıştık. 
Simtel Spor Kulübü’nün başkanlığını yaptım, yani ben hem medya 
mensubuydum, hem de bir kulübün yöneticisiydim. O zaman şartlar çok 
daha aleyhteydi. Mehmet Şeyho arkadaşımın Yamanlar örneği gibi, Reşit 
Karabacak’ı biz şampiyon yaptık, bunu Allah'la biz biliriz. TRT röportaj 
yapıyor. Antrenman sahasına geldi. Çocuğun üzerinde eşofman var, 
göğsünde Simtel yazısı var, dediler “eşofmanı çıkar!” Neden? Simtel 
reklam olacak. Yahu kulübün adı Simtel, siz Efes Pilsen diye 
bağırıyorsunuz, 40 dakika basketbol maçı anlatırken, Eczacıbaşı diye, o 
kulübün adı. Benim kulübümüm adı da Simtel. Yani böyle bir bağnazlık 
içinde bir şeyler yapmaya çalıştık. Ama ne oldu, bugün müesseseler
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küstürüldüler. Cumhurbaşkanlığı’na kabul edecek, sanırım Fahri 
KORUTÜRK'e şampiyonları götürecekler. Beden Terbiyesi’ndeki odacı 
bile, giden grupta var. Simtel Kulübü’nün başkanı yok protokolde. 
Şerefini bile paylaşmadılar. Ha bugün iş çok daha farklıdır. Bugün özel 
kanallar zannedersem ulusal, özeli ve yerlisiyle 1950 kanal var. Bunların 
başındakiler de maalesef güreşi sevmeyen insanlar. Yani özel bir şeyleri 
yok, hem futbolun reytinginden etkilendikleri bir yana, bir de gönülden 
sevmiyorlar. Seven gazetelerde, işte bakın arkadaşım Halil İbrahim 
gözümün içine bakıyor. Türkiye gazetesi Allah razı olsun, çünkü başka 
insanlar güreşi sevmiyorlar, o arkadaşlar bu işin gönüllüsü olarak belki 
haberleri inanın Türkiye gazetesi ve Zaman olarak alıyorum. Güreşle ilgili 
haberleri, Allah razı olsun. Güreş yayınlarını bize vermiyorlar. Bakın ben 
buna katılmıyorum.

Ben bizzat Ankara’da Dünya Şampiyonası öncesi, TRT Genel 
Müdürü benim yakın dostumdur, kendisine dedim ki; “Bizim diğer 
kanallar sizin yayınlarınızdan alıp ta verebilirler mi?” Bana “tabi sadece 
TRT amblemlerini kullansınlar” dedi. Ben bunu birkaç televizyon 
yöneticisine iletmeye çalıştım. Ama benim bir görevim yok ki, ne 
federasyonda görevliyim ne de şeyde görevliyim. İşte biraz sonra tarifini 
çizeceğim bir federasyon kurulu bunu gönüllü olarak yapmak zorunda. 
İcabında kapı kapı dolaşacak bu bilgileri ve dokümanları televizyonlara 
iletecek. Şimdi bakın federasyonlar kurulu sadece güreş federasyon için 
söylemiyorum. Ben halen jimnastik federasyonu üyesiyim. Federasyon 
kurulurken, işte bir kişi basınla ilgili üye olsun, İşte bu çok yanlış siz 
federasyonunuzu kurarken, nasıl teknik komitenizi kurarken, hakem 
komitenizi kurarken, özenle bu işin en iyilerini seçmek için özen 
göstereceksiniz. En önemli kuvvetiniz sizin basınla ilişkiler komitesi 
olmalıdır.

Ben bir halkla ilişkilerciyim. Uzun yıllar Simtel de dahil bu işi 
yaptım. Halkla ilişkiler genel müdürü veya patronun kapısını sırasında 
vurmadan giren insanlardır. Öyle bir olayla karşılaşırsınız ki sekreterden 
izin almaya vakit yoktur, yangın yanmak üzeredir. Siz o anda patrona 
söyleyeceksiniz, önlem alacaksınız. Zaten atılan top geri gelmez, önemli 
olan ondan öncesini önlemektir. Böyle önemli bir kuruluştur. Onun içinde 
bir kişiyle de olmaz. Bu ekip işidir. Bu kişi önce işini sonrada güreşi 
sevecek, kesinlikle medyanın içinden sayılan, sevilen, genç, enerjik ve 
gecesini gündüzüne katabilecek bir insan bulmak zorundasınız. Basın 
mensubu bunu kapıdan kovacak bacadan düşecek, gece gündüz basını 
kovalayacak. Bizim gazeteciler yüzden utanır, bir gün gazeteye X ya da 
Y ziyarete geldi, oturdu konuştular, giderken de ya ayıp oldu, ya işte 
Kemal Bey’in de bir haberini koyalım deriz. Bu böyle değil mi? Böyle 
yapılır.
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Kapıları aşındıracaksınız. Çünkü siz bir mal üretiyorsunuz ve bunu 
pazarlamak zorundasınız. Çünkü ilerde bu size kar olarak geri gelecek. 
Ne olacak? Yani sporcu kazanacaksınız, yeni imkanlar kazanacaksınız. 
Bunu bir yatırım olarak düşünmek zorundayız. Dünkü seminerde bize bir 
eleştiri geldi, çok haklı tabii, dendi ki; spor medyası ve bazı öneriler 
sunuldu. Bu kendi içimizde halledebileceğimiz bir şey değil.

Başkanımıza, bizzat özel sohbetimizde de söyledim, dedim ki, 
bakın bu işin tek çaresi var, olur olmaz ama denenebilir. RTÜK 
kanununda belirli ölçüler var; işte şu kadar Türk filmi gösterilecek, şu 
kadar müzik yayınlanacak, ha denebilir ki spor yayınları içinde %10 veya 
20 oranında da futbol dışı diğer sporlara yer verilecek. O zaman en 
azından güreşe yer vermek zorunda kalacaklar bu bir.

İkincisi, güreş müsabakalarının organizasyonunda takvime çok 
dikkat etmek lazım. Futbol maçlarının basketbol maçlarının onların 
ağırlıklı olduğu mesela şampiyonlar ligi var. Bu programlara çok dikkat 
etmek lazım müsabaka saatlerine, yerlerine çok dikkat etmek lazım. Bu 
çok önemli, yani bu bir organizasyon stratejisi, organizasyon stratejisi 
sporcudan siz bilhassa şöhretli sporcuları kanunun tanıdığı sporcuları 
medyadan uzaklaşmamalarını aksine, medyaya yakın olmaları telkininde 
bulunacaksınız. Yani küsmeyecekler.

Ben federasyon üyesiyken, Hamza şu kadarcık iken, kampta 
ağabeyi Muttalip o zaman bizim milli takımdaydı. Hamza’da ufak 
çocuktu, gelirdi ve yatardı. O zamandan beri tanıdığım bir çocuk, bazen 
geliyor “abi ya sen neredesin, biz ne yaparız, sen bizim hakkımızda şu 
kadarcık yazı yazmıyorsun” diyor. Dönüp gidiyor. Yahu sen bana bunu 
yapmazsan bir şey kazanamazsın ki, iyice kaybedersin, ben seni 
yazmamakla bir şey kaybetmem ama sen beni küçültmekle çok şey 
kaybedersin. Mesela yani bir örnek veriyorum. Bu nokta yapılması 
gereken bir olay. Diğer konu medya da görev yapan arkadaşların haber 
alma imkanlarını mümkün olduğu kadar kolaylaştırmak. Şimdi bakın bazı 
federasyonlar vardır. En iyisini yapan basketboldür. Sürekli bülten 
gönderir. Bir, iki, üç, beş artık derler ki “şu adamın şeyini de koyalım” 
deriz. Ya şimdi siz diyeceksiniz bunlarla mı uğraşacağız, haklısınız ama 
oyunun kuralları da bu. Ama bununla siz uğraşmayın, sayın başkanım, 
siz bir ekip kurun biraz önce tarifini yaptım. Amatör ruhla çalışabilecek bir 
profesyonel kişileri bulacaksınız. Yaptığınız takdirde çünkü televizyona 
girmeyen hiçbir sporun, bu gün yaşamasının şöyle şansı yok. Şöyle yok, 
popülaritesini sağlaması mümkün değil, yani sporcular bulması mümkün 
değil. Benim torunum Atletizm yapıyor, İşte Türkiye Şampiyonu 11 yaş 
grubunda iki defa televizyona çıktı, milli oldu. Yazmadılar sporu bıraktı. 
Dedi ki “Ben futbol oynayacağım, onların daha çok adı geçiyor”. Şimdi 
güreşte de böyle, şimdi isterseniz ben konuşmamı sonuçlandırayım, beni 
dinlediğiniz için hepinize teşekkür ederim.

45



Oturum Başkanı Murat İĞREK: Türkiye gazetesi yazarı Sayın Haşan 
Sarıçiçek Bey’e sözü bırakıyorum.

Konuşmacı:Hasan SARIÇİÇEK
Türkiye Gazetesi Yazarı-İstanbul

Konu: Basının Güreşe Bakış Açısı

Hepinizi saygıyla selamlıyorum. Zannediyorum ki, problemin en zor 
tarafı bize kaldı. Çünkü İnsanın dinlenmeye olan tahammül sınırı 45 
dakika. Biz bu süreyi çoktan aştığımızdan bazılarınızın uykusunun 
geldiğini görebiliyorum.

Benim bura da söyleyeceklerim sizi biran için bir düşünce ufkuna 
açmaktır. Mesela; konuşulanları da katarsak medya ile güreş ilişkisi dün 
neydi, bu gün ne durumda, yarın nasıl olmalı? Kabul edersiniz ki, bizi biz 
yapan değerler var. Bu değerler içinde Ata sporumuz güreş en öncelikli 
ve en özel olanıdır. Ne yazık ki, sayın konuşmacı arkadaşlarımın 
ifadelerine göre bu değerler sevgi noktasın da kaybolmamış. Ama ilgi 
noktasında, vizyon noktasında ne yazık ki olması gereken yerde değil. 
Peki neden değil? İfade ettiler kendilerine göre, değişenleri koydular. Bu 
gerçekler elbette %100 yanlış değil, %100’de doğru değil. Doğru olan 
tarafları da var, yanlış olan tarafları da. Eğer bir ilgi kaybı söz konusu ise 
ortada ciddi bir müessesenin yokluğu var demektir. Halkla ilişkiler yani 
“image maker” dediğimiz kurumlar yok demektir. Geçmişteki Güreş 
federasyonlarının en büyük zaafı Sayın Mehmet Akzambak hocamı 
burada ayrı tutuyorum. Çünkü onun dönemi en canlı dönemlerdendir. Bu 
zaafı ne yazık ki yaşamışlar. Eyüp abi de ifade etti, Turgay hocamda 
ifade etti, Mehmet kardeşimde ifade ettiler. Güreşçi güreşmiyor, spor 
medyası kendilerine gelsin diye beklemişler, bu beklenti olmuş doğru. 
Spor medyası içinde olduğum içinde şahsen ben ilk gazetecilik ödülümü 
güreşten aldım ve ilk yurt dışı seyahatimi güreşle yaptım ve biz göreve 
başladığımız yıllarda şimdiki gibi Türk spor medyası anlayışı yoktu. Biraz 
öz eleştiri yaparsak, şu andaki spor medyasının içindeki arkadaşlarımız 
ister spor yazarları eğitimi almış olsun, ister almamış olsun yarın 
karizmasından dolayı, özel dostluklarından dolayı herhangi bir gazete de, 
televizyonda veya radyoda spor yazabilir. Spordan kastım, bu futbol olur, 
popülaritede ne varsa o olur. İş bu noktaya gelince ister istemez bir 
bozulma, bir dağılma söz konusu olur ve ilgi kaybı oluyor. Biz spor 
yazarlığına başladığımız dönemlerde en az hangi konuda 
uzmanlaşacaksınız, o konuda teknik seminerlerin kursunu görmüş 
olmanız gerekiyor. Teknik direktörlük ve antrenörlük bazında olabilir. 
Oyun kuralları hakemlik açısından olabilir, menajerlik açısından olabilir.
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Yani sporla ilgili tüm bilgileri en az bir teknik direktör kadar iyi ve hakem 
kadar iyi bilmeniz gerekiyor.

Türk spor medyasının burada ki kaybı şu oldu, güreş sporu yıllar 
içerisinde, özellikle son 20 yıl içinde oyunun kuralları anlamında çok 
çabuk, sık değişiklik yaşadı. Ve spor medyası bunu takip etmekte 
zorlandı. Yanlışım varsa arkadaşlar görüşlerini ifade edebilirler. Bu Türk 
Güreşi’nin isteği doğrultusunda olan bir gelişme değildi, yani FILA 
düzeyinde olan bir gelişmeydi. Buna sizin dahiliniz olmayabilirdi ama şu 
yönde de biri dahil olabilirdi. Eğitim seminerlerini Güreş Federasyonu 
tertipleyebilir, medyayla olan eğitim seminerlerini yani burada ki kurulun 
bir parçası olarak bulunup, kendi içersinde yapılabilir. Ne yazık ki 
geçmişte bu yapılmadı. Medya bir şeyi niçin takip eder? popülaritesini 
olduğu için takip eder. Başarılarının devamı olduğu için takip eder, 
karizması olduğu için takip eder, rekabet ortamı olduğu için, canlılığı 
olduğu için takip eder. Bir pasta ortaya çıktı, şampiyonlar ligiyle gelen bir 
pasta. Dünya Kupası’nda televizyonlarda yıllık cirosu 200 milyar dolar 
olan bir futbol pastasının, sayın hocam ifade ettiler. Gazeteler geçmişteki 
anlamlan itibarı ile kamu oyuna bilgi veren unsur olmaktan çıktı. 
Kartellerin, holdinglerin birer bülteni haline geldi. Yani bunu üzülerek 
söylüyorum, öz eleştiri anlamında da rahatlıkla söylüyorum. İş bu 
noktaya gelince, sizin yapacağınız haberler ne kadar izlenebilir veya ne 
kadar okunabilir derecelendirmelerine getirildi. Televizyoncuysanız ister 
istemez, yapmış olduğunuz programın reyting ölçüsü nedir? Onu ölçmek 
durumunda kaldınız. Yani bu reytinge mutlaka önem vermek 
durumundayız. Vermezseniz patronunuz sizi kulağınızdan tutuyor ve 
atıyor. Bu iş bu kadar basit. Ama reytinginiz iyi ise, o zaman ne yapıyor? 
sizi patron sahipleniyor, çevre de sahipleniyor.

Peki reyting bu kadar önemli mi? Maalesef önemli oluyor, o halde 
güreş kendi reytingini nasıl yapabilir? Öncelikle, bence buradaki salonun 
içinde bulunan herkes mutlaka bir sorunun cevabını aramalı. Güreş 
kendi reytingini nasıl yapabilir? Yıldırım Yanılmaz arkadaşım oturuyor 
orada, çok önceden tanırım, yönetmenlik yapar. Çokta başarılı bir 
yönetmen, kendisini tebrik ediyorum. O kardeşimiz, beraberindeki ekiple 
Adem Bey’le böyle bir çalışma hazırlamıştı. Belgesel yapalım, dizi 
yapalım. Ama bir belgesel, bir dizi güreşi kurtarmaz, güreşi vizyona 
taşımaz. Dan King diye bir adam aklıma geliyor, şu an hepinizin ismini 
duyduğu, o kirpi gibi saçlarıyla televizyon da görüldüğü zaman Haa bu 
Mike Tyson’ın arkasındaki, Jordan’ın arkasındaki, Muhammet Ali’nin 
arkasında ki kişi. Boksu Dünya çapında en çok izlenebilir ve en çok 
kazanılan spor haline getiren kişidir. Peki güreş federasyonu siz Sayın 
Şansal görevde olduğunuz için söylüyorum bu tür bir menajerlik 
müessesesini ihdas edemez misiniz? Yani ille de Türkiye’de olmayabilir 
bu, dışardan bir tanesini getirip image Maker'la birlikte psikolojiden de
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faydalanarak, ekonomiden de faydalanarak bütün unsurları bir potanın 
içerisine koyup eritecek. Belki bu güç sizi de aşacak sayın başkanım. 
Bakan bir müjde verdi sponsorluk yasası geliyor, iş adamlarını da işin 
içine katarak hatta 2008 İstanbul Olimpiyat yılı olacak diyoruz. Benim 
kanaatim ne yazık ki onu da bize vermeyecekler. Ama onunda getirdiği 
bir ivmeden faydalanarak Ata sporumuzu en önde olacak noktaya 
taşıyabiliriz. Ama burada, yani taşıma suyla değirmen dönmez, yani fahri 
insanlar gelsin amatör ruhla çalışsın ama profesyonel düşünsün, bu 
olmaz, illaki bir profesyonel olacak burada, bir anket formu geldi, çok ta 
sevindim. Yani sorular beni tatmin edici olmamasına rağmen çok 
sevindim. Diyorlar ki; “Güreş Federasyonu kendi dergisini yayınlamalı 
mı”? Bu soruyu bence sormaması lazım. Elbette ki, o olması gereken bir 
yayın olarak yapılmalı. Ama güreş adında serbest kişilerin buradaki hür 
teşebbüs, insanların yapacağı bir yayın olmalı mı? Bu yayın tiraj 
anlamında en çok popüler noktaya ulaşmalı mı? Ulaşmalı. Bunu 
düşünmesi lazım. Mesela, şu anda televizyonların bir çoğunda krizler 
var, güreşi sevenler var ben inanıyorum. Hamza Yerlikaya, Olimpiyat 
Şampiyonu olduğu vakit, yanımızda Türk iş adamları vardı ve hüngür 
hüngür ağlıyorlardı. Özkan Eminoğlu kardeşimiz orada oturuyor yani, 
güreşe sevdalı iş adamlarımız var. Sayın Şansal, siz bu göreve 
herhalde sevdanızdan dolayı geldiniz, size artı bir değer 
kazandıracağından değil. Zannetmiyorum ki, Güreş Federasyonu 
Başkanlığı size kartınızda artı bir değer kazandırsın. Ama şu anlamda bir 
şey kazandıracağını zannetmiyorum. Ama güreş, olması gereken 
noktaya gelirse, elbette kazandırır.

Şimdi o insanları harekete geçirmek lazım, televizyonda güreş 
programı yapılabilir ve o programların altına sponsor olarak 
destekleyiciler sağlanabilir. O vakit televizyon ister istemez girer. Zaten 
bir program alıp yayınladığı vakit cebinden bir şeyler ödemek durumda, 
ona siz onu bedavaya getirdiğiniz vakit güreşe niçin hayır desin.

Eyüp Abi çok güzel bir noktaya hitap etti. Dedi ki; “RTÜK’le temas 
edelim”; bu temas niçin yayınlarda konu sınırlanması var? Konu 
sınırlanması nedir? Diyelim ki, modaya 15 dakika ayırıyorsunuz. Türk 
sanat müziğine 15 dakika ayırıyorsunuz, böyle bir mecburiyeti Türk 
Güreşi için de getirttirin. Bu Türkiye’nin, Türk insanının özel sporu eğer 
özelse. Özel sektör, devlet tarafından da özel nokta da bu gücün ben 
sizlerde olduğuna inanıyorum. Ben sözümü daha fazla uzatmak 
istemiyorum. Bizi bize yabancı kılacak her şey olabilir ama biz içimizdeki 
uyuyan sevgiliyi harekete geçirirsek Türk Güreşi olması gereken yere 
gelir diye düşünüyorum. Teşekkür ederim.
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Oturum Başkam Murat İĞREK: Sayın konuklar sabrınızı taşırdığımızın 
farkındayız konunun bütünlüğünün bozulmaması acısından 
konuşmacıların konuşmalarını bitirmemiz icap ediyor. Daha sonra sorular 
sağlıklı bir biçimde gelsin ki ve oturumun son konuşmasını güreşin 
yeniden popüler hale getirilebilmesi için neler yapılması gerektiği 
üzerinde Sayın Anadolu Üniversitesi İletişim Bilimleri Fakültesi Öğretim 
üyesi Prof. Dr. Uğur Demiray'a sözü veriyorum. Uğur Demiray Bey’de 
daha önce güreş federasyonlarında görev almış, FILA Marketing 
komisyonunda görev yapmış bir isim. Kendisinin bir tebliği var. Uzun 
olmayacağını sanıyorum. Buyurun, Sayın Demiray.

Konuşmacı: Prof. Dr. Uğur DEMİRAY
Anadolu Üniversitesi-Eskişehir

Konu: Güreşin Yeniden Popüler Hale Getirilmesinde Medyanın Rolü

Teşekkürler Sayın Başkan, Sayın Milletvekilim ve sayın medya 
çalışanları ve değerli konuklar; öncelikle üç özürle başlamak istiyorum. 
Birincisi sesimden dolayı. Sesimde bu günlerde bir problem var. İkincisi 
çok acil yola çıktım. Elbisemi ayakkabılığın askısında unutup gelmişim. 
Gerçi “kıyafet çok önemli değil” diyeceksiniz ancak böyle olmamalıydım. 
Üçüncü özür konumda ben ayrıntılı bir bildiri hazırlamıştım ama buradaki 
gelişmelerin ve olayların akışı öyle bir noktaya geldi ki, burada moda 
mod okumanın ya da aktarmanın bir gereği yok. Ama organizasyon 
komitesinden öğrendiğime göre, bu bildiriler en kısa zamanda basılacak. 
Dolayısı ile ayrıntıyı orada görmeniz mümkündür. Sizi sıkmak 
istemiyorum. Burada Akzambak Bey’in yönetimindeki federasyon 
dışındaki güreş federasyonlarının medya ile başarısız ilişkileri olduğu 
söylendi. Ben de buna katılıyorum. O başarılı dönemin hikmeti neydi? 
Yine az önceki konuşmalardan hareket edeceğim. Örneğin, son 
konuşmacı arkadaşım Haşan Bey dedi ki, “Sayın Şansal Bey, güreş 
Federasyonu Başkanı olması ile pek bir şey kazanacağını sanmıyorum, 
etiketine bir madde daha mı ekleyecek” dedi. Kesinlikle kendisine 
katılmıyorum. Hayır! Sayın başkan bu federasyon başkanlığı ile çok şey 
kazanacak. Ben neyi kazanmasını bekliyorum biliyor musunuz? Sağdan 
soldan duyuyorum ki; kendisi bir iş adamı ve başarılı bir iş adamı. O 
zaman bu güreş federasyonunda başkanlık yapmakla (bir sonraki 
başkanlığını ya da yetiştireceği genç bir elemanı da arzu ediyorum) iş 
hayatında şu ya da bu boyutlarda başarılı olmuş bir Osman Şansal 
acaba kişiliği, iş prensipleri, ilkeleri ile bakalım güreş federasyonunda 
neler yapacak? Ve demesi gerekir ki, “ben buydum, geldim, yaptım, 
başarılı oldum, işte başarımın sırrı bunlarda”. Bu nedenle kendisinin bu 
federasyon başkanlığından bu yönde bir beklentisi olması gerekir diye
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düşünüyorum. Çünkü kuşkusuz onun kişiliği, kimliği, çalışma yöntemi ve 
ilkeleri birlikte çalıştığı ekibine yansıyacaktır. Ve yine eklemek istediğim 
bir nokta var. Sanıyorum konular hepsi birbirinden önemli, sorunlar 
yumağı ama eğer başkanı burada görmeseydim ufak bir serzenişte 
bulunurdum. Çünkü en önemli konu bu odada. Tabii ki eğitim, hakem ve 
diğer sorunlar var ve onlar da önemlidir elbette. Onlar bir şekilde 
çözülecektir. En önemli çözülmesi gereken konu medya ve kurum 
kimliğinin medyada yansıması. Çünkü sayın başkan ve ekibi, ona destek 
olanlar birkaç yıl içinde bir şeyler yapacak ve bunu insanlara duyuracak. 
“Ben bunları, bunları yaptım” diyecek ki; duyanlar “bunu iyi yaptın veya 
şunu kötü yaptın” diye eleştiri mekanizması işletecekler. Diğer konuları 
sayın başkan bir şekilde çözecektir ama bu çözülmezse, medya- 
federasyon ilişkileri çok daha iyi çizgilere gelmezse, yaptığını 
anlatamayacak, yaptığını anlatamazsa da “böyle bir Şansal Bey geldi ve 
gitti” denilecek hakkında. İnanıyorum ki, kendilerinin bir dizi yetkileri var.

En azından çevresi itibarı ile yetkileri var. Arkadaşların dediklerine 
katılıyorum. Bazı bire bir ilişkilerde kişiliğinden, çevresindekilerden, 
dostluğundan ve insanlığından kaynaklanan bazı görevlendirmeler 
olması gerekiyor. Artık basın gitti, medya kavramı var. Medya çalışanı 
var. Örneğin yerel medya dediğimiz zaman yerel televizyonlar, yerel 
radyolar, gazeteler ve dergilere kadar inmek gerekir. Profesyonelce bu 
işe girmek lazım. Ata sporu deyip arkasına sığınmayalım. Kübalı gelip 
çatır çatır yenip gidiyor. Neresi bunun Ata sporu demez mi? Beni başka 
düşüncelerle suçlamayın sakın. Daha şimdiden Uğur Hoca şu, bu 
demeyin. Ben de güreş yaptım. Ben de güreş yazdım. Örneğin; 21 yıldan 
buyana bu güreş ailesine girip çıkıyorum. Bazı federasyonlar göreve 
çağırıyor, bazıları da çağırmıyor. Hepsine teşekkür ediyorum. Yani 
bende Ata sporu diyorum ama gönlümce diyemiyor ve içim kahroluyor 
demeğe başlıyorum. Diyenleri kınıyorum. Bunu nasıl diyeceksiniz? Bunu 
her seferinde elleriniz minderde havaya kalkarak, marşınızı okutarak ve 
bayraklarınızı sallayarak dedirteceksiniz. Bu andan itibaren bildirimi 
sunmak istiyorum.

Güreş Sporunun Kalkınmasında Medyanın İşlev ve Rolü;

Sayın Başkan, Milletvekili, saygın medya çalışanları ve değerli 
konuklar.

Öncelikle böylesi saygın bir toplulukla birlikte olduğum için mutlu 
olduğumu belirtmek durumundayım. Ardından da görüşlerimi sizlerle 
paylaşmak üzere buraya davet edildiğim için organizasyon yetkililerine 
teşekkür etmek istiyorum.
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Bildiri konusu güreş sporu merkezli olmakla birlikte, genelde spor 
kavramı ve olgusundan çok da ayrı değildir. Bu nedenle buradaki 
konuşmamda spor sözcüğünün hemen geçtiği her yerde önemli oranda 
güreş sporuna bir göndermede bulunma amacı yatmaktadır. Böylesi bir 
konuya genel çizgilerle de olsa spor-medya ilişkisinden söz ederek 
başlamanın, bir diğer deyişle; genelden özele sözü toparlamanın 
yararına inanmaktayım. Bu paylaşma sürecinde temeldeki birkaç konuda 
birlikte uzlaşmayı açıkçası ummuyor da değilim.

Günümüzde sadece birer olgu ve kavram olmanın ötesinde birer 
kurum haline gelen medya ve spor arasındaki ilişki kaçınılmazlık 
boyutuna ulaşmıştır.

Üçüncü binyıla girmiş Türkiye’nin bugünkü durumu ileri ve gelişmiş 
toplumlar ile karşılaştırıldığında; bilim, bilgi üretme, teknoloji, 
sanayileşme ve kentleşme sürecinde gözlemlenen geri kalmışlık spor 
alanında da kendisini göstermektedir.

Gün geçtikçe ağırlaşan ve karmaşıklaşan iş yaşamı ve buna 
paralel olarak güçleşen diğer yaşam koşulları, medyanın tek haber, bilgi, 
eğlence kaynağı olmasına yol açmıştır. Benzer bir biçimde stres, yaşam 
koşullan, gıdaların niteliksel olarak değişmesi, tıp biliminin ilerlemesine 
karşın, sağlık hizmetlerinin pahalılaşması ve ağır bürokratik bir yapıya 
bürünmesi de bireylerin spora yönelmelerine yol açmıştır. Ancak bu 
yönelim; toplumsal, politik ve ekonomik koşulların yanı sıra, kültürel 
koşulların da dayatması nedeni ile toplumumuz bireylerini, spora aktif 
katılımdan çok, pasif katılıma yöneltmektedir. Bireylerin sahip olduğu 
koşulların olumsuzluğu, siyaset ve bürokrasi yetkili ve sorumlularının 
spora öncelik vermemesi ile birleştiğinde, ülkemizde birey-spor ilişkisi, 
zorunlu olarak pasif katılımcı olmaktan öteye gidememektedir. Gerçekten 
de, kişi başına sadece 15 cm2 sportif amaçlı yeşil alan düşen bir 
coğrafyada bireylerin spor yapmasını beklemenin zaten güç olacağı gün 
gibi ortadadır.

Bireylerinin büyük bir bölümünün spor yapmadığı bir toplumda da 
kaçınılmaz olarak “spor yapan” değil, sporseverler eş deyişle “sportistler” 
oluşmaktadır. Bu sportistler de, genelde işyeri ve kahvehanelerde, 
özelde de işitsel, görsel ve işitsel medyada konu ya da içerik olarak 
spora yer verilmekte ve ilgi göstermektedirler.

Bu noktada bizi ilgilendiren boyut olarak medyanın neden spora yer 
verdiği? Sorusunun yanıtlanmak üzere tartışılması yararlı olacaktır.

Medya; toplumsal bir kurum olarak yaşamın bir parçası, hatta daha 
da ötede yaşamın vazgeçilemez bir gerçeği haline gelmiştir. Madalyonun 
bir yanında bireyler istese de, istemese de medyanın spora zorunlu 
olarak yer vermesi, diğer yanında ise sporun toplumsal yapı ve yaşam
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içinde ulaştığı yaygınlık ve popülerlik öylesi bir boyuta ulaşmıştır ki, 
bireyler de medyadan spor ister hale gelmişlerdir. Bu durum, gerçekte bir 
elmanın yarısı örneğinde olduğu gibi, her ikisi de, birbirinin hem nedeni 
hem de sonucu olarak düşünülebilir. Bir diğer anlatımla; spor, medya için 
bir konudur, medya spor için dünyaya açılan penceredir. Spor, medya 
için bir konudur çünkü var olan politik ve bürokratik dayatmalar sonucu 
günümüzde haber kaynaklarının sayısı azalmakta, bu da medya 
açısından haber, konu ve içerik sıkıntısını beraberinde getirmektedir. Bu 
bağlamda spor, medya için konu sıkıntısının aşılmasında kullanılabilecek 
etkili bir çıkar yol niteliği taşımaktadır. Medyada yer alan her tür ve 
düzeyden spor, diğer konulardan farklı bir yapıya sahiptir. Ekonomi, 
politika, teknoloji, bilim, doğa gibi konular, toplumun sadece belli ve 
sınırlı bir bölümünün ilgisini çekerken, spor çok daha geniş, hatta zaman 
zaman sınırları çizilemeyecek kadar geniş farklı alt kültürleri de 
kucaklayan bir kitlenin ilgi alanını oluşturmaktadır.

Üretim sürecinde makineleşme sonucu çalışma sürelerinin 
kısalması, çalışanların görece olarak ekonomik göstergelerinin 
iyileşmesi, resmi eğitimin zorunlu olması nedeni ile okur-yazarlığın 
artması, benimsenen ekonomik-politik nedenlerle ile rekabetin artması ve 
pazara birbirinden farklı nitelikte ürünlerin sürülmesi, bireylerin beğeni 
düzeyini farklılaştırmıştır. Beğenileri farklılaşan bireylerin istek ve 
beklentileri de artmıştır. Bireylerin artan bu istek ve beğenilerinden, 
medyanın da payına düşeni alması da beklenen yönde gelişen bir 
durumdur. Bu da sonuçta, tecimsel bir kurum olan medyanın tiraj, 
izlenme oranı (rating), reklam pastasından yüklü pay alma gibi 
kaygılarını gidermek adına işine gelmektedir.

Yukarıda sıralanan koşullardan dolayı medya ürünlerini 
çeşitlendirmiş ve sahip olduğu niteliklerini artırmak kendini albenili kılmak 
zorunda kalmıştır. Bu da medyanın daha yüksek maliyetler ile 
prodüksiyon yapmasını gerektirmiştir. Ancak ürüne yapılan yatırımların 
büyümesine karşın, beğenilme, okunma veya izlenme olasılığı ters 
orantılı olarak düşmüştür. Çünkü çeşitlenen yapıda alt kültür grupları 
kendilerini, spor teması dışındaki konularda yeknesak (kitlesel olarak) 
izlemenin dışında bulmuşlardır.

Böylesi yapısal bir zorunluluk altında olan medya da beğenileni, 
izleneni, okunanı vermek için ortak ve hatta mücadele, rekabet, 
yardımlaşma, paylaşım, ait olma, güçlünün yanında olma, estetik, 
görsellik vb. evrensel değerleri içinde barındıran spora yönelmiştir. Bu 
nedenle , örneğin yayın hayatına yeni başlayan bir gazetenin öncelikle 
ve özellikle en geniş servis olarak sporu bölümünü kurması, “yıldız” 
yazarları transfer etmesi, 12 sayfaya kadar spor haberi vermesi, basında 
spor sayfalarından başlı başına spor gazete ve dergilerinin yayın
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hayatına girmesi, televizyon kanallarının yüz milyonlarca doları bulan 
yayın hakkı için ödemelerde bulunması, başlı başına artık spor konulu 
kanalların yayına girmesi temelde yukarıda sıralanan nedenlerden 
kaynaklanmaktadır. Bu bağlamda sporun medyada yer almasının 
medyanın genel anlamda tecimsel kaygılardan kaynaklandığı da açıktır.

Peki spor medya ilişkisi içinde kazanç sağlayan sadece medya mı 
olmaktadır? Kuşkusuz bu sorunun yanıtı “hayır”dır. Spor ve medya 
arasında bir ilişki söz konusu ise bu ilişki karşılıklıdır. Amaç olarak, 
kazanç olarak, talep olarak, ivme ve yoğunluk olarak karşılıklı bir ilişkinin 
varlığı baştan kabul edilmelidir.

Spor ve medya arasındaki ilişkiden sporun payına düşen nedir? Bu 
sorunun yanıtı da sporcu, spor yöneticileri ve kurumlan gibi spor sektörü 
ve pazarındaki aktörlerinin elde ettiği maddi ve manevi kazancın artması, 
kendini geleceğin potansiyel aktif ya da pasif katılımı olabilecek olan 
genç kitlelere ulaşması, aktif katılımı seçmesi halinde bireylere zaman, 
maliyet ve bir dizi külfet getirecek olması nedenlerinden dolayı sporun 
medyada yer alması ile önem taşıdığı ileri sürülebilir.

Bir başka açıdan ise; medyanın öncelikli görev ve işlevi arasında 
bulunan bilgilendirme, spor açısından önemli bir kazançtır. Medyanın, 
konu ve içerik olarak yer verdiği bir spor dalı veya etkinliğinin etraflıca 
bilinmesini sağlamakta üzerine yoktur. Bununla birlikte medyada yer 
alması nedeni ile daha da bilinir kılınan spor, bir çok açıdan daha kazanç 
sağlamaktadır. Bireyler ve özellikle de geleceğin potansiyel medya 
izleyicisi yayınlanan veya haber formunda verilen o spor dalının 
varlığından haberdar olacaktır. Ardından bu spor dalına ilgi duyacak, 
daha fazla bilgi edinecekler ve yakın gelecekte belki de o spor dalının 
tutkunu haline geleceklerdir. Salt spor programları dışında örneğin 
televizyonda yayınlanan “Alaca Karanlık Sokağı” dizisinin o günün 
çocukları bugünün gençlerini basketbole, “Küçük Mo” dizisinin gençliği 
tenise, gerek bilgisayar oyunlarının gerekse de çizgi filmlerin çocukları 
otomobil yarışlarına ilgi duymaya ne denli yönlendirdiğini şöyle bir 
düşünmenizi salık veririm. İşte basketbol, buz pateni, kayak, futbol, tenis, 
voleybol ve araba yarışları yukarıda aktarılmaya çalışılan spor dallarının 
güncel örnekleri arasında yer almaktadır. Özcesi, herhangi bir spor 
dalının medyada konu ve içerik olarak işlenmesi önce o gün için 
medyaya kazanç, ardından da o spor dalı için gelecekte aktif ya da pasif 
potansiyel bir tüketicisi kitlesini hazırlamaktadır. Bu da reklamcıların, 
reklam verenlerin ve sponsorların ilgilerinin uyanmasına, spor alanına ve 
medyada spor kavramına yatırım yapmalarına yol açmaktadır.

Medyanın her ne şekilde olursa olsun, spora yer vermesi sporu ve 
aktif/pasif sporun tüm katılımcılarını ilgilendirmektedir. Medyanın spora
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yer vermesi sadece bir sporcu veya spor takımının bilinirliğini 
artırmamakta, daha da önemlisi o spor dalının bir tür tanıtımını, reklamı 
yapılmaktadır. Son yıllardaki başarıları ile medyanın gündemine alınan, 
Hamza Yerlikaya’nın, Şeref Eroğlu’nun, Hakkı Başar ve diğer 
güreşçilerin başarısını konu alan haberlerin sadece bu sporcuların yakın 
çevresini doyurduğu, yakın çevresi ile ilişkilerini yansıttığı, sadece 
takımının veya varsa sponsorlarının kurumsal reklamını yaptığı 
söylenemez. Ulusal ve uluslararası medyada yer alan bu tür haberler 
öncelikle “Türk Güreşi”nin tanınmasını, daha sonra bu sporun 
sevilmesini, prestijinin artmasını ve daha da ötede güreş sporunun 
yaygınlaşmasını sağlamaktadır.

Yerlikaya örneğinden hareketle medyanın bir diğer işlevi ise, 
sporun bir başka kazancı ile açıklanabilir. Medyanın işlevleri arasında yer 
alan gündem oluşumuna katkıda bulunma, bir diğer anlatım ile 
oluşmakta olan gündemi duyurma bu noktada devreye girmektedir. 
Herhangi bir sporcu ya da spor takımı ile birlikte kaçınılmaz olarak o spor 
dalını medya konu ve içerik olarak başarı ve başarısızlıkları ile gündeme 
getirmektedir. Konu edinilen gerek başarı gerekse de başarısızlık olsun, 
medya söz konusu edilen sporcu ve spor takımının bu sonuca nasıl 
ulaştığına ayrıntısı ile değinmektedir. Bu da o sporcu ve spor takımının 
sahip olduğu olanakların yanı sıra alt yapıdan fiziksel koşullara, yasal 
düzenlemelerden mali koşullara değin bir dizi sorunun da gündeme 
gelmesini gerektiğinde düzeltilmesi için kamu baskısını sağlamaktadır. 
Daha önce örnek olarak yer verilen güreşçi Yerlikaya’nın şampiyon 
olması veya şampiyon olamaması güreşçinin hazırlık kampından, aldığı 
maaşa, antrenörünün kariyerine, antrenman yaptığı salonun duşundan, 
onun sosyal çevresine kadar bir çok konunun gündeme gelmesine yol 
açmaktadır. Medyanın bu sıralananları gündeme getirmesi, söz konusu 
edilen ve gündem olması istenenlerin kamu gündemi ve siyaset 
gündeminde de yer almasını sağlaması açısından önem taşımaktadır.

Herhangi bir olay, konu veya sorunun gündem maddesi olması 
sadece medyada yer alması ile gerçekleşmemekte, medya ile birlikte 
kamu ve siyasetin de aynı olayı, konuyu veya sorunu konuşuyor olması 
gerekmektedir. Sporun yaşadığı sorunlar ancak bu şekilde çözüme 
kavuşturulmaktadır. Önce medya, ardından da siyasi eliti seçen kamu, 
spor konusundaki sorumlu ve ilgilileri göreve davet etmekte, sorunların 
çözümünü istemektedir. Örneğin Galatasaray Spor Kulübü futbol 
takımının başarılı olması, FIFA ve UEFA nezdinde Ali Sami Yen stadının 
dünya standartlarına çıkarılmasını zorunlu kılması ve bu standart 
kontrollerini yaparlarken televizyon kanallarından izleyip nasıl gurur verici 
olumlu düşüncelere yöneldi isek, benzer medya zorlamalarını spor
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dallarında oluşmakta olan diğer gündemi duyurması açısından da önemli 
görülmelidir.

Sporun medyada yer alması ile elde ettiği bir diğer yarar ise 
kuşkusuz ekonomiktir. Medyada yer alması ile birlikte tanınan bilinen ve 
yaygınlaşan spor dalları daha önce de belirtildiği gibi reklamcıların ve 
özellikle de sponsor kuruluşların dikkatini çekmektedir. Bu da söz konusu 
edilen spor dalının daha yüksek rakamlarla yayın hakkına sahip olması 
demektir. Futbol ve formula yarışları bu saptamanın en somut ve 
tartışmasız örnekleri olarak karşımızda durmaktadır.

Sporun medyada yer almasının bir diğer önemli yararı ise kültürel 
aktarımdır. Medyanın önemli işlevleri arasında yer alan kültürel aktarım 
spor için de oldukça geçerlidir. Sporun medyada yer alması ile genç 
kuşaklar farklı ve geleneksel spor dalları ile ilgili bilgilendirilmiş olmakta, 
böylece o spor dalının sürekliliği sağlanabilmektedir.. Medya sporu 
kültürel bir miras gibi korumakta ve bir sonraki kuşağa aktarmaktadır. 
Öte yandan medyanın eğlendirme, toplumsallaştırma, olumlanmış tutum 
ve davranış kalıplarını aktarma, genç kuşağın fiziksel ve duygusal 
enerjisini kendisi ve içinde yaşadığı toplum yararına kullanmasını 
sağlama, bu sürekliliği sağlama gibi işlevleri de spor açısından önemli 
kazançlardır. Sporun da yukarıda sıralanan bu işlevleri üstlenmesi, 
medyada yer alması ve bu nedenle siyasetten ve bürokrasiden destek 
görmesini günü gelince kaçınılmaz kılacaktır.

Spor ile medyanın karşılıklı kazançları yukarıda genel olarak 
sıralandıktan sonra, medya da hangi spor dalların yer alması veya 
medya neden bazı spor dallarına daha fazla yer vermekte soruları da 
tartışılmalı ve yanıtlar aranmalıdır.

Bilimsel nitelikteki araştırmalarla da doğrulandığı gibi günümüzde 
belli spor dalları baskın bir biçimde medyada yer almaktadır. Futbol, 
basketbol, voleybol, araba yarışları ve tenis bu spor dalları arasında tatil 
dönemleri dışında sürekli olarak yer almaktadır. Öte yandan kayak buz 
pateni, yüzme ve kule atlama gibi mevsimsel spor dalları da medyada 
konu ve içerik olarak işlenmektedir. Peki medya neden bu spor dallarına 
öncelikli olarak yer vermekte, diğerlerini görmezden gelmektedir?

Medyanın belli spor dallarına ağırlık vermesinin ilk ve en temel 
önemli nedeni tecimseldir. Sonuçta kar etme amacı ile kurulmuş olan ve 
sürekliliğini kar ederek sağlayan medya, bunu sağlayacak olan spor 
dallarını zorunlu olarak tercih etmektedir. Gerçekten de Türkiye Birinci 
Futbol Ligi’nin tatile girmesi ile tiraj kaybı yaşayan bir basınının, 
Galatasaray Spor Kulübü Futbol Takımı’nın herhangi bir uluslararası 
karşılaşmasını yayınlaması ile en fazla reytingi elde eden bir televizyon
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istasyonunun futbolu başat konu olarak görmemesi tecimsel açıdan 
mantıksız olacaktır.

Medyanın konu ve içerik olarak işlediği spor dallarının seçiminde 
kullandığı bir diğer ölçüt kendisi dışındaki reklam verenleri, sponsorları, 
merchandisng üreticileri, hisse senedi sahipleri gibi diğer yatırımcıların 
istek ve beklentileridir. Bu da fazla reklam veren ve sponsora sahip spor 
dallarının medyada yer alma süre ve hacimlerinin de fazla olacağını 
göstermektedir. Tenis ve Formula yarışları bu düşüncenin sadece iki 
örneğidir.

Medyada yer alacak spor dallarında kullanılan araç ve gereçler, 
giysiler kitlesel olarak üretilmeye ve kaçınılmaz olarak tüketilmeye 
zorunludur. Bu durum söz konusu edilen spor dalına sadece medyanın 
değil özel sektörün de üretici anlamında ilgi göstermesini sağlayacaktır. 
Bu durum da basketbolcü Michael Jordan ve Kobe Braynt adına üretilen 
spor ayakkabılarını, Galatasaray Spor Kulübü, Manchester United, FC 
Barcelona gibi kulüplerin formalarını gençlerin giymesi beklendik bir 
gelişmedir...

Yukarıda sözü edilen gelişmeler herhangi bir spor dalının medyada 
yer alabilmesi için başarılı olması, bu nedenle de güçlü bir aidiyet 
duygusu ve kimlik sağlaması gerektiğine işaret etmektedir. Yine gençlik 
modasına uygun, gençlerin yaşam tarzına paralel, onların dünya görüşü 
ile örtüşen spor dalları da medyada yer almaktadır. Michael Jordan’ın 
kaçırılan babası, Maradona’nın uyuşturucu kullanması, Deniş Rodman’ın 
Madonna ile aşk yaşaması, Monica Seles’in kortta sırtından 
bıçaklanması popüler kültür adına macera, zenginlik, aşk, şöhret, 
dedikodu, skandal gibi öğeler nedeni ile futbol, basketbol ve tenisin 
öncelikli olmasını sağlamaktadır.

Gelişen bilim ve teknolojinin olanaklarını bünyesine yansıtan ve 
bunları kullanan spor dalları da medyanın ilgili odağı olmaktadır. Benzer 
biçimde gelişen teknoloji içinde bir spor dalının yer alması ona medyanın 
kapılarını açmaktadır. Bunun en somut kanıtı bilgisayar dünyasıdır. 
Yaşamın hemen hemen her alanına giren bilgisayar sporun da içine 
girmiş ve hatta sporu içine almıştır. Bilgisayar oyunu biçiminde 
tasarlanan oyunlar günümüzde en fazla ilgiyi görmektedir. Ekonomiden 
sosyal psikolojiye değin birçok bilgi ve beceri gerektiren Simcity adlı 
şehircilik ve planlamacılık oyunu popülerliğini yitirirken FIFA 2000 adlı 
futbol, NBA adlı basketbol oyunları aynı yıl içinde birden fazla sürüm 
yapmaktadır. Tüm bunlar da grafik olarak bilgisayara uyarlanabilecek 
olan spor dallarının medyada daha fazla yayınlanma olanağına sahip 
olduğunu göstermektedir.
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Spor dalında uluslararası başarılara sahip olmak bir diğer tercih 
nedenini oluştururken, spor dalının yönetim yapısı ve tarzı da önem 
taşımaktadır. Medyada yer almak isteyen spor dalı medyanın yayın 
tekniğine uygun düşecek değişiklikleri yapacak esneklikte bir yönetim 
tarzına ve yapısına sahip olmalıdır. Gelecekte basketbolü 4 devre olarak 
oynatacak ve medyanın daha fazla reklam almasını sağlayacak bir 
federasyon oluşumu ve anlayışı yok ise basketbolün medyada yer 
alması ve daha yüksek yayın hakkı alması da beklenemez.

Medyanın taleplerine yanıt verecek, sürekli, çağdaş, tutarlı, 
yürürlükteki ekonomi-politiğe uygun, var olan kültürel ve toplumsal 
normlar ile çatışmayacak bir yönetim ve yönetim anlayışı da o spor 
dalının yayına konu olma şansını yükselten önemli görülmesi gereken 
diğer etmenlerdir.

Tüm bu sıralananlar ışığında günümüz Türkiye’sinde güreşin 
medyada fazla hatta yeterince bile yer almadığı açıktır. Çünkü güreş 
teknik ve yapı olarak şu anda medyanın taleplerine yanıt 
verememektedir.

Güreşin medyada yer alması ve bu sayede yukarıda aktarılmaya 
çalışılan kazançları sağlaması için birtakım düzenlemeler yapılmalıdır.

Söz konusu edilen düzenlemeler düşünsel ve uygulama olarak ikiyi 
ayrılmalıdır. Düşünsel düzenlemeler uygulamadan çok daha önemli 
görülmelidir. Galatasaray Spor Kulübü’nün UEFA Kupasinın 
kazanmasından bir asır önce futbol ata sporu olma yolunda önemli ve 
sarsılmaz adımlar atmıştır. Aynı adımlar güreşten de beklenmektedir.

> Öncelikle artık karakucak ve yağlı güreşin dışındaki minder güreşin 
bir ata sporu kavramını aşarak evrensel değerlerle kuşatıldığı kabul 
edilmeli, geleneksel ve tekrarlamalar nedeni ile içi boşaltılan 
söylemler terk edilmelidir.

> Alt yapı ve eğitim sorunları “köy kahvesi politikacısı” söyleminden 
uzak, var olan koşullar gerçeği ve olanaklar göz önünde tutularak 
çözülmelidir. Bilim ve teknolojinin desteği alınarak, diğer modeller 
de incelenerek ancak Türkiye gerçeklerine, koşul ve olanaklarına 
uygun yeni, ayakları yere basan, gereksinimleri giderecek olan bir 
model geliştirilmelidir.

> Bu bağlamda başarı planlaması ve performans değerlendirmeleri 
orta ve uzun vadeli olmalıdır.

> Antrenörlükten delegeliğe, ajanlıktan güreşçiliğe kadar tüm 
kademelerin görüşleri, eleştirileri alınmalı, bu kişilerin bir kimlikleri 
olduğu ve eğrisiyle doğrusuyla Türk güreşine hizmet ettikleri 
unutulmamalıdır. Böylece güreş yönetiminde hem katılım hem de
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şeffaflık sağlanmış olacak, olası hata ve sapmalarla birlikte yersiz 
ve haksız muhalefet ve dedikodu da önlenecektir.

> Tüm bunlar yapılırken görevi sadece başarıları aktarmak olmayan, 
var olan hataları, başarısızlıkları vurgulayan ve acımasızca 
eleştiren, tüm bunları yaptığı için de çok daha yararlı olan medya 
ve temsilcileri ile göstermelik ve yüzeysel değil, çözüme yönelik 
ciddi tartışma platformları yaratılmalıdır.

> Halen görevdeki ve gelecek federasyon yönetimleri ile medya 
çalışanlarının ilişkisi daha sağlıklı, sıcak samimi ve tutarlı iletişim 
düzeyinde olmalıdır.

> Medya ile kurulacak bu ilişki ve iletişim sadece üst düzey 
yöneticileri sınırlı kalmamalı, güreş ile birebir yüz yüze gelen, ilk 
elden gözlemi yapan, haberin asıl üreticisi muhabirler de bu sürece 
katılmalıdır.

> Güreş camiasının üzerinde var olan her düzeyden olumsuz imaj ve 
yüklemelerin ortadan kaldırılabilmesi için en kısa zamanda “Türk 
Güreşinin İmajı ve Kimliği” konularında bir dizi araştırma yapılarak, 
elde edilen sonuçlar doğrultusunda gerektiği ölçüde imaj 
çalışmalarına ivedilikle başlanmalıdır.

Türk güreşinin uluslararası platformda olduğu gibi medyada da 
kaybettiği mevziyi kazanması şimdilik güçtür, ancak olanaksız da 
değildir. Planlı, içten, inançlı, gösteriş ve popülizmden uzak kararlı 
atılacak adımlar Türk güreşini daha ileriye götürecektir.

Değerli Türk Medyası’nın değerli yönetici ve değerli çalışanları; 
Türk güreş severlerini aydınlatın, bilgilendirin, bilinçlendirin. Tiraj ve 
izlenme oranlarınızı böyle artırmayı deneyin. Eksik sayfalı 
ansiklopedilerle, tencere, tas , çorba, sabun vermekle ya da çok ucuz ve 
niteliksiz yarışma programı yayınlarınızla izleyici ya da okur kitlenizi 
sadece kısa bir süre için ve yine sadece binlerce artırabilirsiniz. Oysa, 
Medyamızın binlere değil milyonlarca izleyici ve okura gereksinmesi 
olduğu ortada değil mi?

Belki yapılacak çok şey yok ama çok önemli birkaç adım var. Bu 
adımı atacak güç ve kuvvet de bu genç toplumda fazlası ile var. Yeter ki, 
yetkililer ve alanlarının liderleri bu gücü harekete geçirsin. Görün ki, çok 
şey bugünden yarına değişecek.

Unutmamak gerekir ki zaman yitip gitmekte, zaman geçtikçe de her 
şey daha da güçleşmektedir.
Sabrınız için teşekkürler...

Unutmamak gerekir ki zaman yitip gitmekte, zaman geçtikçe de her 
şey daha da güçleşmektedir.
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Sonuç; federasyonda çok etkin bir medya biriminin oluşturulması 
ve diğer arkadaşlarımızın önerdiği gibi daha sonrada bu konularda 
toplanılmalı, konuşulmalı ve sonuçlarının ise önümüzdeki dönemlerde 
almanın olanaklı olduğunu belirtmek istiyorum.

Beni dinlediğiniz için çok teşekkür ediyorum. Ancak şunu da 
belirtmek istiyorum eğer arkadaşlarım kabul ediyorlarsa bildirimi rahmetli 
güreşe kendini adamış bir medya çalışanı Sayın Oktay Kurtböke’ye 
adamak istiyorum. Sabrınız için teşekkürler.

Oturum Başkanı Murat İĞREK: Değerli Oktay Bey’i rahmetle anıyoruz. 
Ondan çok şey öğrendik. Şimdi sayın konuşmacıların konuşmalarını ufak 
bir toparlamadan sonra hemen sorulara geleceğim. Hemen hemen 5 
konuşmacıda aynı konuda mutabık. Basınla güreş federasyonu arasında 
mutlaka sıcak bir ilişki olması gerektiği, TRT’nin tekelinin kaldırılarak 
özel televizyonların güreşe çekilmesi gerektiği; doğru tespit, doğru teşhis 
ve doğru tedavinin sağlanması, amatör bir ruh taşıyan profesyonel bir 
ekibin iş başına gelerek, bu medya ile ilişkileri düzenlemesi ve son olarak 
güreşinde imajının yeniden irdelenmesi gerektiği konuları üzerinde 
durdular. Ben sorulara geçeceğim. Beşer dakikayı geçmemek şartı ile 
yalnız kayda geçmesi için lütfen konuşmacı arkadaşlar kendilerini kısaca 
tanıtsınlar.

DİĞER KONUŞMACILAR

Mehmet AKZAMBAK'ın Konuşması: Değerlendirmeler yapıldı. Şunu 
kısaca arz etmek istiyorum. Siz basında güreşi seven son temsilciler 
olmazsınız inşallah. Son temsilciliğinize güvenim içerisinde lütfen şunu 
dikkate alır mısınız. Spor yazarları Futbol turnuvaları varken, niye güreş 
turnuvası yok. Lütfen spor yazarları güreş turnuvasına öncelik eder 
misiniz. Bir Eşref Şefik olsaydı, herhalde şu televizyonda çocukları 
kandıran oyunların peşine düşmez. Eşref Şefiği anlatır, dinlerdi. Bir 
Milliyet yazarı ve büyük insan, vefat etti. Kimdir ismi? Spor yazarı, 
efendim! Burhan Felek. Güreş federasyonu ile basın arasında bir 
dilenme vardır. Güreş federasyonu sizden korkar acaba yanlış yazar mı? 
diye. Acaba bir kelimeyi yanlış ifade ettiğimiz zaman, başka türlü bir 
manaya mı gelir diye size yaklaşımı olmaz. Güreş Federasyonu’na 
acaba para yiyor mu, olmadı mı bunlar? Bunu söylediler zat-ı aliniz, 
başka bir arkadaştı, Mehmet Bey’di. Galiba her hafta sonu Futbol üzerine 
konuşma yaparsanız tatlı tatlı futbol üzerine ilgim yok ama dinlerim onu. 
Niye güreş için böyle tatlı konuşmalar yok. Bütün bu konuşmalar 
sabahtan beri devam ediyor, bu 10 yılda devam edecek, ta ki güreş 
federasyonunun ne yapabileceğini bitinceye kadar. Güreş 
Federasyonu’nun kudreti ne, bana lütfen söyleyin? Güreş
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Federasyonu’nun şöyle bir kudreti vardır. Yapmayın diye kimse 
söyleyemez, Güreş Federasyonu, FILA takvimi içindeki organizasyonları 
Türkiye adına yerine getiren insan demektir. Kulüp başkanı da değildir. 
Federasyon başkanı toplar güreşçileri ya Avrupa’ya gönderir, ya 
Amerika’ya gönderir. Dünya Şampiyonasina veya Akdeniz Oyunlarına 
güreşçi göndermek için güreş federasyonu bir aracıdır. Siz yapısını yapın 
bu bakımdan mevzu şurada toplanıyor, Güreş Federasyonu’nun yapıcı 
hale gelmesi bütün bu sorunları yerine getirir. Bütün bu sorunları 
halledecek hürriyete kavuşturulması lazım. Onun için bir yöneylem 
araştırması yapmak icap eder. Bir stratejik araştırma yapmak icap eder. 
İkinci cihan harbini İngilizlerin kazanmasının sebebi bir yöneylem 
araştırmasının sonucudur. Planlama diye bir mevzu henüz 
federasyonlara girmedi. Planlama yapsa dahi icrasını kim yapacak? 
1960 yılından beri bir planlama devrine girdik ama bizde düşünce şudur; 
başarıya bakarız. O plan dönemi içerisinde ki icra planları içerisindeki 
mevzu, benim görevimi nereye kadar yerine getirdim diye. Başarının 
planlama ile olduğunu daha kavrayamadık. Plancıların hedeflediği plan 
hedeflerini biz daha anlayamadık. Onun için böyle Güreş Federasyonu 
başkanı geldi, Kurultay düzenledi, yarın yine devam edecek, yine 
konuşacak. İkinci kurultaylar toplanacak eğer bu sistematik bir halde 
Güreş Federasyonu’nu hürriyete kavuşturmazsa olmaz. Şimdi 
sabahleyin bakan bey Beden Terbiyesinin bünyesinde yeni bir 
konseyden bahsetti. Eğer o konsey gerçekleşirse, belki bu bahsettiğimiz 
konuları o zaman halletme imkanı buluruz. Biz yaşar mıyız yaşamaz 
mıyız bilmiyorum. Hürmetler efendim.

Eyüp KARADAYI'mn Sorusu: Seyirci nereden bulacaksınız? onu 
merak ediyorum. Bir Dünya şampiyonasına kapıları açtığımız halde 
seyirci gelmiyor. Turnuvanın bir şeyi kalmaz ki yani önce “ tavuk mu 
yumurtadan yumurtamı tavuktan” konunun ilgisi medya tarafından 
çekilirse ki hiçbir spor yazarları derneği medyaya hakim değildir.

Mehmet AKZAMBAK’ın Cevabı: Siz Simteide iken, çok güzel 
başarılara imza attınız. Siz içimizden birisiniz. Turgay bey ilmini yaptı siz 
pratiğindeydiniz. Pratiğinde başarılar elde ettiniz. Bugün spor 
yazarlarından, Allah Aşkına bir amatör nasıl yetişir bilen var mı? Ben 
gazetede Turgay Bey’in daimi görürsem, ben gazeteyi açtığım zaman 
onun sütununa bakarım. Ama her gün değişik karakterde yazılar çıkarsa 
onu da ben takip edemem. Kadri Akat vardı. Rahmetli büyük hizmetler 
verdi. Kadri Akat’ı, Kadri Akat yapan kim, biliyor musunuz? Allah rahmet 
eylesin Namık Sevük. Bin defa Allah rahmet eylesin. Eğer Abdi İpekçi 
beyi vurmasalardı, Abdi İpekçi Bey’le bir gün konuştuk, "Namık Sevük 
Beyi, Mehmet Beyi trans haline getirelim" dedi. Abdi İpekçi Allah Rahmet
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eylesin yapamadı. Eğer gazete yöneticilerini güreşi biraz tutacak hale 
gelirse, bütün yazar arkadaşlar onun istikametinde yol alır ama o 
mesuliyet içerisinde bulunan zatı bulmanız gerekiyor. Bir Namık Sevük 
nasıl temin ederiz? onu bilmiyorum. Rıdvan Yelekçi Bey vardı, Hürriyet’te 
onun tuttuğu yolu kim bana bugün temin eder? Yani aslında sîzlerin bu 
güreşe yön vermesi gerekiyor. Bugün politikaya yön verenler aslında 
gazeteciler. Niye siz güreşe yön vermiyorsunuz? Ama medya bu gün 
artık neyin peşinde koşuyor? haklısınız.

Mehmet Şeyho'nun Konuşması: İnsan bildiği alandan konuşur, biz bir 
kapalı devreden bahsettik. Yani az önce konuşmacılar teknik konulan 
dile getirdi. Futbolda kurallar değişti ama insanlar bunu takip ediyor. 
Güreşte değişiklikler sürekli olarak var ama federasyonla basın arasında 
epey zamandır sıcak ilişkiler olmadı. Bakın Hüsnü Kaftanla, Cihat 
Soysal’ın dışında şu anda güreşle ilgilenecek insanlar yok, onlarda 
zorunlulukla ilgileniyorlar zannediyorum. Biz istiyoruz ki, yeni insanlar 
çıksın, yeni spikerler, yeni yorumlar, bu bizimde arzumuz. Yalnız Sayın 
Şansal Büyükhan'ın bir yakınması var. Biz o kadar yakınmasak bile yani 
sağ kesim tabir edelim artık milliyetçi kesim ne derseniz o şekilde deyin 
artık çünkü bir kısım medya deniyor artık adı bu şekilde kaldı. Şimdi 
bizim gibi televizyonlarda gazetelerde bizim güreşe bağlılığımız var 
zaten, bizim herkes mutlaka bir şeyler yaptı, Zaman gazetesi yaptı. 
Türkiye yaptı, STV yaptı, bir şeyler yapmaya çalıştık ama biz de bunun 
pek ilgi ve alakasını görmedik. Ve ben Bolu’ya arkadaşımı gönderirken, 
trafik kazası geçirdi arkadaşım. Cam patladı ve çocuklar ölümden 
döndüler. Ben o güreşi kampta görüntüledim çektim. Ama arkadaşıma o 
insana bir veli kalkıp da o güreşçilerin ailesinden, “ya hakikaten 15 
günden beri çocuğumu göremiyordum, sizde gördüm teşekkür ederim” 
diyen bir Allah’ın kulu çıkmadı bilir misiniz? Futbolla alakalı program 
yaptığımız zaman en az 20 telefon gelir servise ama Adanaspor’dan, 
ama Kayseri spordan, Siirt’ten gelir. Güreş programı yaparsanız bir tane 
ne lehte ne aleyhte telefon gelmez. Reyting olmayınca ilgilenilmiyor.

Mehmet AKZAMBAK: Kurultay basında çıktı mı?

Mehmet Şeyho: Çıkmadı efendim.

Mehmet AKZAMBAK: Niye çıkmadı Greko-romen Rus antrenörü daha 
evvelki günkü gazetede var. O mu, bu mu önemli?

Mehmet Şeyho: Bakın şimdi televizyonlarda ki saatler çok pahalı en az 
5 milyarın üstünde. Bu rakamlar minimumu söylüyorum. Ben! bunu ve bu 
parayı geri kazanmanız lazım. Kazanmanız için reytingle savaşmanız
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lazım. Demin Şansal Bey çok iyi anlattı. Biz her sabah önümüze karne 
alıyoruz, yaptığımız programın karnesini alıyoruz. Akşam 18.30 da 
girdiniz, çıktınız. Ne aldınız, reytinginiz ne, ne kadar reklam alacaksınız? 
Haşan Bey çok güzel anlattı. Dedi ki, en azından bunlar karşılanabilir. 
Yani televizyonun kaybı bir şekilde telafi edilir ve insanlara bu ilgi alaka 
uyandırılır.

Haşan SARIÇİÇEK: Ben bir şey söylemek istiyorum. Başkanın yetkileri 
nelerdir biliyor musunuz? Şimdi yetkisiz birinin bu kadar organizasyonu 
yapmış olabileceğine ihtimal vermiyorum, yetkisi var ki ortada.

Mehmet AKZAMBAK: Yaptırım gücü.

Haşan SARIÇİÇEK: Önce görüşümü aktarayım, sonra tabi ki 
görüşünüzü açıklayın. Bu sözün altını özellikle çiziyorum. Siz Güreş 
Federasyonu’nu futbolda ki gibi, basketbol da ki gibi özerk bir yapıya 
kavuşturmazsanız bu sancılar yıllar yılı devam eder. Özerk yapı kendi 
mali gücünü, finans gücünü kendi tahsis eder. Kendi yönetim anlayışını, 
şablonunu, sistemini, kendi kuracak ve kendi camiasını duyarlı hale 
getirebilecektir. O vakit o duyarlı toplum, mesela ben bir Harun Doğan 
yazısı yazdım, Harun Doğan’ı asalım diyen binlerce, inanın binlerce 
telefon aldım, eleştiri aldım, tepki aldım, teşekkür aldım. Yani orada 
yazının başını anlamayan kişi Harun Doğan’ı asalım deyiverdi. Halbuki 
değil, olaya Özkan Eminoğlu'da şahit, birlikte yaşadık. Harun Doğan ay- 
yıldızı üzerine giymeden maça çıkma hadisesi değil, onun öncesinde 
başka hadiseler var. Halil Mutlu’nun mayosu yani halteri kaldıracağı 
mayo olimpiyatta gitti geldi hala verilmedi. Adidas tarafından kendisine 
ama bunu çok az kişi biliyor. Sayın Genel Müdür, Adidas’ın malzeme 
veren kişisiyle, Halil Mutlu biliyor, artı bir de bizim müdürümüz. Çünkü o 
problemi sayın başkana ilettiğim için biliyoruz. Şimdi Harun Doğan’ın 
mayosu üzerinde denk düşmediği için ve güreşirken dezavantaj 
sağlayacağı için giymiyordu. Yoksa burada fotoğraf makinesinde var 
hepinize tek tek gösterebilirim. Çünkü sayısı az. Harun Doğan kamp 
süresince giydiği tek bir eşofman vardı. Mayo vardı. Oda ay-yıldızlı 
mayosudur. Ama bu çocuk iki yıla mahkum edildi. Biz kimi mahkum ettik. 
Harun Doğan’ı mı asla! Türk Güreşi’nin bir değerini mahkum ettik. Siz 
değerlerinize yönetici olarak sahip çıkarsanız, sizin arkanızdaki toplum 
sizi gelebileceğiniz en yüksek yere taşır. Sayın hocam dedi ki, güreş 
federasyonu başkanlığı artı değer katar. Ben orada sadece bir kelime 
koydum, oradaki detayı hocam kaçırdı. Hasta güreşi hayata kavuşturan, 
eski sağlığına kavuşturan her şeye layık olur. Sizi ikinci planda görmek 
istiyoruz teşekkür ederim.
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Prof. Dr. Gazanfer DOĞU'nun Konuşması: Ben bir Üniversite’de 
Öğretim üyesiyim. Spor Eğitimi veriyorum. Kendi çevreme ve 
öğrencilerime demokratik değerler doğrultusunda tepkili bir toplum 
olmayı öğretmeye çalışıyorum. Dolayısıyla güreş camiasına güreşin 
basında daha çok yer alması için tepki göstermesi lazım. Bu tepkiyi de 
usullerle, mesela şuradan çıktığımız zaman bir 500 tane mektup çeşitli 
televizyonlara gidip “niye orada yoktunuz” dersek birileri bunu dikkate 
alacaktır ve ondan sonra sorunlar düzelecektir. Biz hep sizleri bize ne 
yaparsınız diye bekledik, dile getirdiniz. Ben de bir vatandaş olarak biz 
size karşı ne yapmamız onu dile getirmek istemiştim ama Mehmet Bey 
benden atik davrandı söyledi, teşekkür ederim.

Oturum Başkanı Murat İĞREK: Sayın Kasap, buyurun.

Sebahattin KASAP'ın Konuşması: Burada biz hep ulusal basın 
bazında olaya baktık. Fakat bizim esas yaramız, mesela Ege bölgesinde 
düzenlenen, Doğu’da düzenlenen, İç Anadolu’da düzenlenen bölgesel 
yarışmalarımızda yerel basında da yer almıyor. Yani biz Hürriyet, Sabah, 
Cumhuriyet gazetesinin İç Anadolu bölgesinde ki basında, İç Anadolu 
şampiyonasını da yayınlatamıyoruz. Yani böyle yerel sayfalarda daha 
çok yer var. Oralara haber olarak girebilme şansımız daha fazla. Fakat 
oralara da giremiyoruz. Belki şunun da bir etkisi var, bizim diğer 
yarışmalar gibi güçlü bir ligimiz yok, Örneğin; her hafta sonu hentbolde 
inanın şu an Hentbolün popülaritesi sporcu sayısını da tahmin ediyorum. 
Türkiye’de güreşten azdır. Bu sene İzmir’de il birinciliğine 5 okul katıldı. 
Güreşe 28 okul katıldı. İnanın benim şahsi dostluklarım sayesinde bir çok 
haber çıktı, yerel basında güreşle ilgili. Fakat Hentbolde 5 veya 10 
takımın her hafta yaptığı maç gazete de haber oluyor. Bizim yerel ligler 
oluşturup, bu yerel ligleri organize eden insanların mutlaka yerel medyayı 
birebir ziyaret ederek onları desteklemesi çok önemli. Bunun yanında, 
yurt dışına giderken, Yurtdışına gittiğimiz müsabakalarda ben 
zannediyorum, mesela diyelim Galatasaray’ın Monako ile yaptığı maçta 
burada Hürriyet gazetesinin muhabirlerinin parasını vererek gönderdi. Bir 
çok gazeteciyi zaten Galatasaray götürüyor. Hiç kendi insanımıza 
güvenmedik, hep güvensiz insanlar ürettik.

Özkan EMİNOĞLU'nun Konuşması: Bağışlayın bir aile 
toplantısındayız. Burada tartışılan konu spor, onun için bu spor kıyafetimi 
haklı yorumlamayın. Şimdi Osman Şansal’a çok detaylı ve içeriği 
gerçekten dolu olan böyle bir Güreş Kurultayı’na imza attığı için ve 
organize ettiği için şahsınıza ve hepinizin şahsında teşekkür ediyorum. 
Ve bu geleneğin de devamını diliyorum. Bir iki tane maddeler halinde 
sıralayacağım. Evet evet! Çok kısa önerilerim var. Bunu geçmiş
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dönemlerde bazı federasyon başkanları da yaptılar ve çok iyi neticeler 
aldılar. Güreş yaptığımız yıllarda Sayın Turgay Renklikurt hocamın 
bizlerde çok emeği vardır. Sarıyer, Mersin kampı sırasında Güreş Milli 
Takım kamplarında güreş yaptığımızda, Eyüp abi, Kazım Kanat, İlker 
Ateş, Tayfun Gündeğer gibi o zamanın güreş otoriteleri gelip bizi 
kamplarda haber yaptığında ertesi gün emin olun Güneş, Tercüman, 
Milliyet, Hürriyet gazetesi bulamazdık ve bunun Sayın Turgay hocamız 
psikolojik yönünü bizlere anlattı. Yani burada kamplarda haber yapılan 
sporcuların, sırf bu haberlerden dolayı ne kadar motive olduklarına biz 
canlı olarak şahit olduk. Resmimizde orada çıkacak haberimizde 
orada çıkacak. Anamıza, babamıza, arkadaşlarımıza. İşte ben gazetede 
çıkacağım diye haber gönderdik bu bir. İkincisi lütfen beni bağışlasın 
Turgay Renklikurt hocam demin bulvar gazeteciliğinin ilkelliği konusunda 
bir çok konulara temas etti. Ama Güreş Federasyonu başkanı Sayın 
Şansal ve ekibi mutlaka bunu yapmalı. Eğer spor bir şovsa, temaşayla 
Türkiye’de sahne ve spor dünyasının ileri gelenleri, siyaset dünyasının 
ileri gelenleri mutlaka ve mutlaka güreş milli takım kamplarına getirilmeli, 
güreş organizasyonlarına getirilmeli. Bunu geçmiş yıllarda Yılmaz Ulusoy 
federasyonunda ast başkan iken Fatma Girik’i, Kadir İnanır’ı güreş milli 
takım kamplarına getirdiği zaman arkasında bir medya grubunun 
geldiğine ben canlı şahidim. O zaman sporcuyduk, yani bu tür faaliyetleri 
somut bir takım öneriler alarak lütfen dikkate alınız. Ayrıca Güreş 
Federasyonu başkanı Osman Şansal yükünü hafifletsin. Geleneksel 
güreşi ve yağlı güreşi üzerinden atsın, onları ayrı bir federasyon çatısı 
altında mı toplayacak, yoksa geleneksel sporlar federasyon çatısı altında 
mı? Bu tür aktiviteler yapılabilirse, gerçekten güreşin medyaya taşınması 
konusunda önemli mesafeler kat edilmiş olacak. Son bir önerim, yine 
Esat Güçhan saygıyla anıyorum. Esat Güçhan, federasyon başkanı 
olduğu zaman 6 aylık süre içerisinde güreş teşvik ödülleri diye bir ödül 
uygulamaya koymuştu. Emin olun o zaman farklı bir alanda faaliyet 
gösteren TAN gazetesinde bile güreş yorumları, güreş haberleri vardı. 
Bu ne olabilir? inceleme olabilir, yorum olabilir, fotoğraf olabilir, seri 
fotoğraf olabilir. Bunları mutlaka Osman Şansal ve ekibinin basın teşvik 
yarışması adı altında bir organizasyonla bu bir yıllık olabilir, altı aylık 
olabilir, gündeme getirip güreş sporunun medyaya taşınması konusunda 
gerçekten önemli hizmetlere sebebiyet verebilir. Beni dinlediğiniz için 
teşekkür ediyorum. Panelistlerin konuşmalarından son derece keyif 
aldım, içeriği son derece dolu çok güzel bilgiler aldım. Bundan dolayı da 
her birinize ayrı ayrı teşekkür ediyor, saygılar sunuyorum.

Oturum Başkanı Murat ÎĞREK: Sayın Akdenk, buyurun.
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Yrd. Doç.Dr. Mürsel AKDENK'in Konuşması: Şunun için aslında 
kürsüyü kullanmak istiyorum. Sizinle konuştuğum zaman yanımdakileri 
göremiyorum. Arkamdakileri göremiyorum. Karşımdakilere mesaj verme 
ve alma acısından ve bir de üniversite hocasıyım. Beni yetiştiren 
hocalarıma örneğin Prof. Dr. Eyüp İspir, Prof. Dr. Fehim Üçışık ve Prof. 
Dr. Sacid Adalı beylere ve diğer hocalarıma teşekkür ediyorum. Ayrıca 
spor medyasına hizmet eden sizler dahil herkese teşekkür ediyorum. 
Spor medyası konusunda en büyük dersi Orta parmağı ortadan kesilmiş 
lise son sınıfta Bursa dan ayrılan Avustralya’daki Refik Süreli saygıyla 
anıyorum. Hafta da 40-50 sayfalık bir gazete çıkarıyordu. Avustralya’da 
bana Türk Güreşi’nin ve Türk medyasının sorunları anlatırdı ve 
sorunların ortak olduğunu söylerdi. Bunları arkadaşlar söylediler bunlara 
aynen katılıyorum. Birincisi ise Türkiye’de gençlik spor teşkilatı yok. 
Sayın Başkan; bu konuda bahsettim ama bir şey söylüyorum Güreş 
Vakfı var. Buna göre profesyonel futbol gibi bir güreş federasyonu olursa 
sadece Güreş Vakfı yetmiyor. Türkiye Güreş Eğitim Sosyal Dayanışma 
Vakfı kurulmalı. Profesyonel güreş medya kurulu kuralım ve hukuken 
mümkün. Türkiye Güreş Enstitü ve Akademisi kurulmalı.

Oturum Başkanı Murat İĞREK: Sayın Keskin, buyurun.

İlyas KESKÎN'in Konuşması: Özellikle konuşmacı arkadaşların şu 
sözüne katılıyorum. Güreş seyircisi, güreş medya okuyucusun mutlaka 
güreşe ilgi göstermesi lazım ki medya da ilgi göstersin. Olimpiyat 
komitesi başkanı sanırım grekoromen güreşlerin Olimpik spor olmaktan 
çıkarılmasını istiyor. İstemesinin sebebi de seyircisinin olmadığı, itiş 
kakışla ilgili olduğu, yani bir şeyin talibi varsa ilgi varsa, medyada bunu 
bir göstermeyecek, iki göstermeyecek, mutlaka ilgi göstermek 
zorundadır. İkinci bir konuda ben daha fazla yağlı güreşleri takip ettiğim 
için Türkiye de onlarla haşır neşiriz. Yağlı Güreşlere Türkiye’de hakikaten 
ilgi var. Seyircisi var ama bunu medya ısrarla görmemekte. Görmezlikten 
geliyor. Bu güreşin seyircisinin, güreşe medyanın ilgisini çekmekte yağlı 
güreşten faydalanabileceği, özellikle yağlı güreşten. Tabi Kırkpınar’a 
gittiğimizde bakıyoruz. İşte Türk medyasına şu kadar dışarıdaki 
medyadan bu kadar şekliyle yani, bir gelen bir daha geliyor. Yeni bir 
açmazın kırılmasında yağlı güreşin hem Türkiye organizasyonlarında 
hem de Avrupa, Hollanda’da, hemen hemen geleneksel hale geldi. Dört 
yıldan beri Hollanda’da yağlı güreş organizasyonları yapılıyor. İnanınki 
seyirci sayısıyla medya sayısı biri birine eşit. Çünkü yağlı güreş, hem 
göze görsel, hem de kulaklara hoş geliyor. Yani o güreşçilerin ne 
yaptıklarını bilmedikleri halde sırf göze ve kulağa hitap eden kısmıyla 
hakikaten ilgiyle izliyorlar. Hatta bizim şu anki güreşimizin aslı yağlı 
güreşten geliyor. Özellikle bir konuya daha değineceğim. Sumo nasıl bu
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kadar cazip hale getirildi, nasıl takip ediliyor, bunu çok iyi incelemeniz 
lazım. Yani Sumo güreşini seyrettiğinizde 30 saniye içerisinde her şey 
bitiyor o itişiyor kakışıyorlar ama o kadar popüler, onu o kadar popüler 
yapan nedir? Bence çok iyi araştırmalı, teşekkür ederim.

Oturum Başkanı Murat İĞREK: Buyurun, Sayın Fehim hocam.

Prof. Dr. Fehim ÜÇIŞIK'ın Konuşması: Ben bu toplantılar için, hem 
geneli hem özel toplantılar için sayın başkana teşekkür ediyorum. Destek 
verenlere çok teşekkür ediyorum ve bu bir umut kaynağı. Madem ki bu 
toplantı yapılabiliyor, madem ki bu gayet güzel hazırlanmış anketler 
sorulabiliyor. Mademki bu değerli medya mensupları burada bizlerle 
beraber olabiliyor, üniversite hocalarıyla beraber olabiliyor. Diğer 
ilgililerle beraber olabiliyor, bunlar bir bütündür. Hepsi bir bütündür. 
Birleşik kaplardaki su gibiyiz. Bendeniz Anadolu Hisarında görev 
yaparken, spordan tam 11 kişi basın mensubu toplandılar ve şunu 
konuştular. “Biz Futbol medyası dahi olamadık” 8-0’lık Altınordu- 
Erkutluspor maçının şike olduğunu rahmetli Örsan Öymen yazdı da biz 
yazamadık diye söylemişlerdi. Bir de yine olumsuzlukları bertaraf 
edebilmek için konuşuyorum. Yoksa doğru şeyler söylendi, yanılgı 
olmasın biliyoruz değil mi? Futbol milli maçlarının Bursa’ya alındığını 
İstanbul’dan, yani niçin Yaşar Doğu kupasında az insan demoralize 
olacağız hepsi bir bütün. Efendim kendinizden bahsettirebilirseniz 
sepette barut, pamuk varsa medya sizden yana olur. Medya bir anda 
kamuoyu oluşturur. Örnek veriyorum; yani şu arabesk müzik medyanın 
sayesinde mi meşhur oldu? Devlet sanatçılığı ortaya çıktı. Televizyonda 
yasaklanmıştı, yozlaşmış bir müzik türüydü. Şimdi her kanalda var. 
Türkü hangi iteklemeyle güncel oldu, aktüel oldu, yaygın oldu? Bu 
yüzden söylüyorum ben yasaklarla, kurallarla olmaz, ben hukukçuyum. 
Hukuk kurallarıyla fazla bir yere verip atamazsın, mahşeri vicdan da 
destek varsa bu kural olmalıdır ve kural benimsenir. Amerikan sigara 
yasağı ne oldu? Böyle 8 yaşındaki çocukları zaaflara kaçar halde hırsız 
polis oynatmaktan başka ne kazandırdı. Kalktı bir pantolon geldi. Daha 
örneklen var ama başka şeyler söylemek istiyorum bazı konuları bazı 
şeylere alet etmek gibi yanlış algılansın istemiyorum.

Özel konuşmalar söylemiyorum yüksek istişare kurullarında 
sanıyorum Osman Bey federasyonu kuracaktır. Bu toplantıları 
sürdürecektir. Bunların mutlaka etkisi olacaktır. Tavuk mu yumurtadan, 
yumurta mı tavuktan çıktı? Güreş konusunda Ahmet Ayık nereden 
şampiyonluğun ötesinde medyayla bağlantı kurdu. Kadir Akat’ı biraz 
evvel andık yani televizyonda belli bir organizasyonu anlatacak insanlar 
aranıyor derken, birileri ortaya çıkıyor ama bunun sınavı yapılırsa, Sayın 
Turgay Renklikurt federasyonu aldığı dönemde burada da var bilimsel
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olarak bir dergi çıkarılsa ve yaz okulları gibi binlerce on binlerce öğrenci 
için program yapılırsa bu denenmiştir. Çok şeyler, halk için bir hareket 
olursa ister istemez medya burada kimlerin ödül kazandığını kimlerin 
elemeleri kazandığını vermek durumundadır. Güçlü olursanız özel 
ilavelerde çıkartırlar medya da bizim toplumumuzun bir parçasıdır. Ben 
herkese umut satmak için şunu söylüyorum. Üniversite nasıl diyorlar? 
Orta öğretim gibi, orta öğretim nasıl bale gibi, bale futbol gibi, futbol 
nasıl? Hepsi birbirine bağlı. Bir toplumun parçasıyız bir yandan çok ileri 
olup da bir yönden geri olmak sosyal olaylarla mümkün mü? Tarihe 
baktığımızda, mimarlıkta ileri olmak, devleti idare de ileri olmak, adalette 
ileri olmak. Hepsi bir bütün. Ama bir irade lazım. Ben bu defa güreş 
federasyonunda böyle bir irade böyle bir ekip böyle bir bilimsel yaklaşım 
görüyorum. Çünkü bir tek şey vardır, bilimsel yaklaşım medyada yer 
bulmak için de bilimsel yaklaşım kalıcı olmak için de yoksa günü 
kurtarmak için iki tane haber çıkartmak için bir keresinde daha fazla yer 
işgal etmek için değil kalıcı olmak için, köklü olmak için bu yüzden ben 
bu heyete de Sayın Osman Şansal Bey’in kuracağı heyete çok umut 
bağlıyorum. Bir Türk vatandaşı olarak beni dinlediğiniz için teşekkür 
ederim.

Oturum Başkanı Murat İĞREK: Buyurun, Sayın Eyüp Karadayı.

Eyüp KARADAYI’nın Konuşması: Şimdi buradaki istediklerimiz bizim 
sizin federasyonlar hakkındaki çaresizliğinizi biliyoruz. Fakat bizim 
burada güvencemiz Osman Şansal arkadaşımızın kişiliğinde bu güzel 
organizasyonu yapabilen arkadaşımızı şahsi imkanlarını kullanarak 
federasyon imkanları dışında çok daha belki fantezi şeyler de istedik 
ama onları da yapabileceği kanısındayım.

İnsanlar “almadan vermek Allah’a mahsustur” derler. Allah insana 
orda hatta can veriyor. Osman kardeşim buraya bir şey almaya geldi 
kanısında değilim. Buraya vermeye geldi. Çünkü buradan bir şey 
alınmaz. Çünkü alınacak bir şey yok burada. Ya kendi imkanlarınla bir 
şeyler verecek, onun için bu güzel organizasyonu yapan insandan, daha 
güzel günleri Türk Güreşi’ne yaşatacağına inanıyorum. Şahsen bu 
açıdan dileklerimiz biraz da bu güvenden doğdu. Bakın şimdi güreşte 
biraz evvel hangi arkadaşımız söyledi, olimpiyatlardan çıkarılacak siz 
dediniz ben Sumocularla bu konuyu konuştum, dedi ki “Greko-romen de 
siz herhalde genelde final güreşlerine giriyorsunuz”. “Final güreşlerinde 
iki genç güreşçi ve sadece madalya ya güreştiği için tabiatıyla telkinli iş 
yapıyor ve 1 puan, 2 puan alan gerisini idare ediyor. Dolayısıyla çok 
tatsız bir güreş siz görüyorsunuz” dedim. Siz elemelere gelsenize 5 
puanlık 3 tane oyuna çıkan adama görün Greko-romen mi güzel, yoksa 
serbest mi güzel? Ben eskiden serbest, samimi söylüyorum seyretmeye
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gitmezdim. Ben 3-4 olimpiyat ve 50’ye yakın Dünya ve Avrupa 
Şampiyonası izledim. İnanın ben, son yıllara kadar gitmezdim, şimdi ben 
serbest seyrediyorum. Gereko-romen’in güzelliği oyun dolgunluğu hangi 
şeyde var, dalda var. Haa şu bizim televizyonlarda aynı şekilde yanlış 
yapıyor bir kere çekime gelen arkadaşlar, kameramanlar kusura 
bakmasınlar, bir kere güreş nasıl çekilir, bilmiyorlar. Yani hangi şekilde 
bir oyun olur. Fotoğrafçılar içinde aynı şeyi söylüyorum, ne yapıyorlar 
son müsabakada son dakikada doğru bir iki çekiyorlar çünkü adamın 
elini kaldıracak, mağlubu galibi gösterecekler ya o dakika da iki tane 
itişme ben bile bıkıyorum seyrederken. Şimdi güreş kurallarında son 
yıllarda değişiklikler bizim çok lehimize oldu. Şöyle oldu biz rakibimizi 
yere indiremiyorduk. Şimdi 3’er dakikalık indirme olayında maşallah 
yerden kaldırım taşı söker gibi söken çocuklarımız var. Aslanlarımız var 
ve şampiyonalarda dereceler almaya başladık. Bence büyük lehimize 
olan bir olaydır fakat FILA bizim bu gelişmemize biraz tedirgin bizim 
yükselişimizi gidişimizi önlemek içi bazı şeyler almak durumunda. Ben 
biraz evvel arkadaşın beni tanıtırken, FILA basın komisyonu deyince ben 
FILA marketing ve FILA basın komitesinde Ahmet Ayık yönetim kuruluna 
seçildi, bende bu komiteye seçildim toplantılara katılıyorum. Onlarda 
güreşin geleceğinden çok endişeliler. Her ne olursa olsun güreşi 
televizyona sokmaya çalışıyorlar. Bunun için icap ederse Euro Sporta 
para vermek, parayla güreş müsabakaları yayınlatacak. Sizde güreşte 
güzel organizasyonlar yapın ve hareket getirin müziği sokun dolayısıyla 
medya da yarışır diye düşünüyorum. Hepinizi saygıyla sevgiyle 
selamlıyorum. Çünkü güreşi sevenlerin burada olduğunu görüyorum 
bende mutlu oluyorum. Sağ olun, varolun.

Oturum Başkanı Murat İĞREK: Buyurun, Sayın Gezer.

Nesim GEZER'in Konuşması: Futbol bu pastayı oluşturdu, medya da 
iştahını kabarttı. Bu pasta, şimdi güreş olarak biz bu pastayı nasıl 
oluşturacağız. Sorunumuz bence bu pastanın önemini ben şunun için arz 
etmek istiyorum. Çünkü bu pastayı hemen oluşturmamız lazım. Ben 
Van’dan size güreş antrenmanından küçük bir sahne arz etmek 
istiyorum. Antrenmanı seyrederken, salonun çok soğuk olduğunu yerde 
güreşçilerimizin üstünde çalıştığı minderin yer çizgilerinin görünmediğini, 
bu güreşen çocukların ayaklarında bir ayakkabı olmadığını buradaki 
insanlar bilsinler. Ha benim arz etmek istediğim bu görüntüler sadece 
Van’da değil. Ben güreşe Hatay’da başladım, orada imkansızlıklar çoktu. 
Anadolu’muzun bir çok kulübünde bu imkansızlıklar mevcut efendim. 
Yani burada bunu vurgulamanın sebebi bu imkansızlıkların ortadan 
kaldırılması için bizim burada bulunan insanların bilimsel olarak, bu
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pastayı nasıl oluşturacağımızın biran önce çok ciddi ve güzel kararlar 
alınmasını istirham edeceğim.

Hem bu çok güzel ortam oluşturdu, bence bu ortam bu 
organizasyon bu pastanın nasıl oluşturulacağı konusunda ciddi bir 
adımın atıldığını gösteriyor.

Ben organizasyonun Vinci gününde o kadar çok etkilendim ki 
yatağa girdim ve düşündüm. Bana Türk güreşçisi olarak daha önce bu 
güzel imkanlar verilmemişti. Bu güzel imkanlar verildiği için o kadar 
duygulandım ki geç saatlerde gece 2’de kalktım kendim bir şiir yazdım. 
Onu sizlere arz etmek istiyorum, çok kısa bir dörtlük.Teri terine karışan, 
aynı minderi paylaşan ve birbirlerine, bir kardeş kadar yakınlaşan, Güreş 
camiasını daha güzel günlerin beklediğinin bir işareti olarak görüyorum. 
Bu organizasyonu işte Türk güreşi için şiirimizin adı;

“Türk gibi güçlü" sözünü ezberletmişti dünyaya o eski kahramanlar,
Şimdi boynu bükük ayrılır oldu minderden.
Şimdiki pehlivanlar; künde, sarma, elenseyi unuttu bu millet,
Yazık emanettir bize ecdattan güreşimiz bitsin artık bu zillet”
Minderi dünyaya dar eden bayrağı göndere çektiren,
Marşımızı ezberleten aslanlar görmek istiyor. Pehlivanları bekliyor,
Bu millet sizden Sayın Şansal gerisi hep masal.

Saygılar sunuyorum..

Bir Katılımcı: Olimpiyatlar sporun zirvesi biliyoruz. Avrupa, Dünya 
Şampiyonları, hep olimpiyatla varıyor. Sydney’in birkaç münferit yazı 
dışında Haşan Bey’in bahsettiği gibi analizi basınımızda çok ayrıntılı ve 
objektif yapıldı mı? Bunu sormak istiyorum, teşekkür ederim.

Oturum Başkanı Murat İĞREK'in Cevabı: Sydney’deki bir iki konu 
detaylı olarak incelendi. Onun dışında Sydney’de başarılı olduk mu 
başarısız mı olduk, neden başarılı olduk neden başarıyı elde edemedik 
irdelenmeli.

Mehmet Şeyho 'nun Cevabı: Bir şey aktarayım ben size yaşadığım bir 
olayı. Bu kültürel değişim programı çerçevesinde Amerikalıların Türkiye 
ye geldikleri zaman Menemen’de bir özel müsabaka yaptık onlarla. 
Sebahattin Bey burada, ilk müsabaka bitti ikinci müsabaka dediler: “Bir 
dakika durun. Biz sonuçları görmek istiyoruz. Oyunları görmek istiyoruz. 
Biz hangi oyunlarda başarılıyız, hangisinde başarısız olduk. Bizler bütün 
müsabakaları kasetlere alıyoruz. Aldığımız bu kayıtları ABD Güreş 
Federasyonuna veriyoruz. Federasyonumuzla ilgili şahıslar bunu 
inceliyor, bu şekilde çalışmalarımız yönlendiriliyor” dediler. Dolayısıyla bu
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tip teknik analizler federasyonun yapması gereken analizlerdir. Yani 
bunu basının yapmasının bence bir kıymeti ve itibarı yoktur. İşte bu 
müsabakada güreşle olan bir takım noksanlıklar var ise, bunu biz basının 
değerlendirmesi objektif olmayabilir. Bunun güreş federasyonunun 
değerlendirmesi halinde güreşe bir veya birkaç artı kazandırabilir.

Bir Katılımcının Sorusu: Peki siz basın mensuplarının güreşe olan 
objektif değerlendirmesinin Türk Güreşi’ne bir tür olumlu katkısı olamaz 
mı? Lütfen beni yanlış anlamayın.

Mehmet Şeyho ’nun Cevabı: Efendim! dediğim gibi. Bu mesele 
tamamıyla Güreş Federasyonu’nun iç meselesidir. Bakınız bizler futbolda 
bazı istatistikler yapıyoruz. Burada bizler futbolda bazı istatistikler 
yapıyoruz. Burada bulunan basın mensubu arkadaşlarım bunu çok iyi 
bilirler. Mesela; Fenerbahçe şu kadar maçtır Beşiktaş’ı veya 
Galatasaray’ı yenemiyor diye bazı istatistiklerde bulunuyoruz. Bu tip 
istatistikler bir takım insanları korkutabilir, ürkütebilir. Ne demek efendim 
bu takım şu zamandır şu takımları yenemiyor. Gayet tabidir ki yenebilir. 
Yani toplumun geniş kesimi bunu duymak istemez. Sadece ilgilisi 
duymak ve bilmek ister.

Turgay RENKLİKURT: Müsaadenizle bir şey söylemek istiyorum. Sn. 
Prof. Dr. Fehim Üçışık konuşmasında “ne olursa olsun sportif konularda 
olaylarda bilimsel yaklaşırsak, ancak o şekilde olumlu neticelere 
ulaşabiliriz” gibisinde cümleler sarfettiler yanılmıyorsam. Bu işin içinde bir 
kardeşiniz olarak size bir soru yöneltmek istiyorum. Teşkilatın başında 
bulunan Spordan Sorumlu Devlet Bakanı Sayın Fikret Ünlü, Olimpiyat’a 
gitmeden önce, 2000 Sydney’e çok iyi hazırlandıklarını, bilimsel 
hazırlandıklarını, 12-15 madalya alacaklarını, hatta altın madalya 
alacaklarını dile getirmişti. Şimdi teşkilat olarak 12-15 madalya alamadı. 
Bunun çok altında madalya alındı. Hatta spor bakanı itiraf etmek zorunda 
kaldı. “Biz hesaplayamadık, erken gittik, çocukların canı sıkıldı, bir çok 
konuyu hesaplayamadık, yapamadık vs.” söyledi. Şimdi ben bir basın 
mensubu ve gazeteci olarak bir savunma mekanizması ile 
konuşmuyorum. Bizim elimize veriler vereceksiniz ki, biz o datalardan 
yola çıkarak yorum yapalım, aktaralım. Ama siz bize veriler getiremediniz 
yollamadınız, kim bu hataları yaptı. Hangi antrenör bu hatayı yaptı. Ne 
kadar ağırlık yapıldı. Acaba aklimatizasyon (uyum) için gidilen zaman mı 
yanlıştı? Bu zaman zarfında gidilen doktorların bazı yanlış dozajlaması 
sonunda verilmiş olan bir takım medikametlerin-ilaçların sonucu mu 
bunlar bu olumsuz neticeleri aldılar? bittiler vs.

Şimdi bizim elimizde bu tip veriler olmadığı için, kulak dolusu 
verilerden yola çıktığımız için bunların objektif araştırmasını
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yapamıyoruz. Yani açıkça şunu söylemek istiyorum. Hepimiz üstümüze 
düşen görevi yapamıyoruz. Dersimize çalışmamış durumdayız. 
Müteselsil bir suçluluk vardır burada.

Oturum Başkanı Murat İĞREK: Son bir söz vereceğiz. Buyurun 
Mehmet Bey. Buyurun efendim.

Mehmet AKZAMBAK'ın Konuşması: Şurada bir güreş minderi olsa 
güreşin sorunu güreş minderlerinde değildir. Güreşin sorunu minderin 
dışındadır. Bu da müesseseleşmeden gelir. Müesseseleşemediğimiz 
müddetçe güreşin problemleri dışında daimi olmaya devam edecektir. 
Saygılarımı sunuyorum hepinize.

Oturum Başkanı Murat İĞREK: Buyurun Sayın federasyon başkanımız,

Konuşmacı: Osman ŞANSAL 
Güreş Federasyonu Başkanı

Değerli katılımcılar, hepinize saygılar sunuyorum. Geçenlerde FILA 
genel sekreteri Michael Dickson geldiğinde bir görüşme yaptık. Genel 
sekreterden İstanbul’daki Abdi İpekçi salonunu istedik. Greko-Romen 
Avrupa Şampiyonası Antalya’da 1500 kişilik seyirci kapasitesi olan bir 
salonda yapılacaktı. Genel Sekretere dedik ki, biz bunu 15.000 seyirci 
kapasiteli Abdi İpekçi de yani İstanbul’da yapalım. Bizler bu 15.000 kişilik 
stadı tamamıyla dolduracağız. Seyircilerin girişi de parayla olacaktır. 
Bizler konulara karamsar olarak bakmıyoruz. Burada bizim federasyon 
olarak basın-yayın olarak vs. hepimizin hataları vardır. Hiç kimse 
kusursuz değil ama, en büyük hata bana göre güreşi yönetmeye çalışan 
fakat iyi bir misyonu veya hiçbir tutarlı misyonu olmayanlar ile bu iş 
yürümüyor. Bu işin başına iyi bir misyon sahibi yeni bir kan gelmeli 
diyoruz. İşin başında Türk olması bizim baş arzumuzdur. Bunu çok 
arzuluyorum. Bizler bana göre güreşin problemleriyle entegre oluyoruz.

Bir de gözden kaçırmamamız gereken bir husus var. Güreşin 
cirosu konusudur.Yağlı güreşin cirosu nedir diye? Yağlı güreşin cirosu 
birinci futbol liginden fazladır. Endüstriden bahsediyoruz. Bir Antalya 
Akbalık yağlı güreşlerinde seyirci kapasitesi ve cirosu Fenerbahçe- 
Galatasaray derbisinin iki katıdır. Bu halk bu güreşlere parasını vererek 
gidiyor. Buralarda seyirci var. Organizasyona bu paralar havadan 
gelmiyor. Bizatihi güreşin seyircisinden geliyor.

Bu gün yerel basının satır aralarında dahi güreşle ilgili haberler 
çıkmıyor ise, bu işte bana göre başka bir problem var. Çünkü İzmir 
Yamanlar Lisesi Müdür muavini arkadaş böyle söyledi. Bu olayı, daha
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önce ismen tanıdığım şimdi yakınan tanıma imkanı bulduğum Turgay 
Renklikurt olayı tam karamsar bir hale getiriyordu ki, eyvah dedim. 
Tekrar açılmaya başladı ki görüşlerinin %90’ına katılıyorum. Ama bana 
göre bu olayın başka bir yönü var. Bizler bunu çözmeye talibiz. Hep 
beraber bunu siz değerli ağabeylerimizle, arkadaşlarımızla ve 
kardeşlerimizle birlikte çözeceğiz. Çünkü bu potansiyel var. Güreşin 
aslında potansiyeli var. Bir yerel basında, televizyonlarda kısaca 
bahsedilmeyecek bir konumda değildir. Aslında iki aydır ben 
konuşmuyorum. Biraz önce TRT’den bahsettim. Bakınız, TRT hala 
FILA’nın teklifine evet demiş değil. 2001 yılı sözleşmesini imzalamış 
değil. Mayıs ayında Avrupa Şampiyonası yapılacak. FILA Genel 
Sekreteri buraya geliyor. Bu arada 2004 olimpiyatlarına bayan güreşçi de 
alındı. Hem Serbest, hem Greko-romen hem de bayan güreşi var. 2008 
Olimpiyatları’na aday olan bir yerde, Adayım diyorsun, bu ülkede neler 
yapılabiliyor, Soruyorum sizlere? Osman Şansal Antalya’daki yapılacak 
Avrupa şampiyonasını oranın seyirci kapasitesi azdır diye 15.000 seyirci 
kapasiteli İstanbul’daki salona aldırtıyor. Bizlere “vay efendim teşkilat o 
tarihlerde Abdi ipekçi salonunun tamirata alacak” falan deniliyor.

Hem 2008 Olimpiyatlarına talip olup FILA’yı da arkana alma 
imkanı doğmuşken, bu tip olumsuz tavırların olacak, hem de net 
cevaplardan kaçınacaksınız. Bunu anlamak gerçekten zordur. Biz 
diyoruz ki, bu salonları doldurtacağız. FILA her gün beni arıyor ve 
diyorlar ki, hala TRT’den yanıt alamadık. Biz kendilerine şunu dedik “biz 
salonu da doldururuz. Bizim 15 bin seyircimiz var. Yani yağlı güreş 
izleyicisi o salona gelemiyor. Yağlı güreş camiası bu tip salonlara 
gelmekten çekiniyor. Daha doğrusu kendisini yabancı hissediyor. Bizim 
güreş camiası kadar tepkisiz, kendi içinde kavga eden başka bir camiaya 
çok az rastlanır. Bu camia eziktir, ezilmiştir. Mesela bir Harun Doğan 
olayı ile ilgili bir ajitasyon konuşması yapsan herkes alkışlıyor. Harun 
Doğan olayında ben de camia gibi düşünüyorum. Eyüp Karadayı Bey’le 
bundan 3 ay önce tesadüfen ayak üstü karşılaştığımda çok güzel bir 
noktayı söyledi ve hiç unutmuyorum. Ondan sonra da hep yorumum 
böyle oldu. “Olimpizm ruhuna aykırı bir hareket içine orada girmiştir. 
Türkiye, Yunanistan veya Kanada madalya alsın diye düzenlenmiyor. 
Olimpiyatlar binlerce, on binlerce gönüllü insan aylarca çalışıyor. Orada 
insanlık en üst noktada hümanist bir duyguyla birbirlerini kucaklasın, 
birbirleriyle sportif alanda birbirini tanısınlar kucaklaşsınlar diye yapılıyor. 
Dolayısı ile sen orada derecen ne olursa olsun herhangi bir Avrupa veya 
Türkiye Şampiyonasinda değilsin orada. Olimpiyatlar’dasın. Bu çocuklar 
bunları da bilmiyor aslında, bu çocukları da fazla suçlamamak lazım. 
Belki olimpik ruhun ne demek olduğunu da bilmiyor. Ama mayo olayı tam 
bir skandaldir. Bu da çocukların suçu değildir. Bunu da açık açık 
söylüyoruz, yani burada birbirimizi yanıltmayalım. Türk mayosunu
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giymemek gibi hiç bir düşüncesi olamaz bu çocukların, hiçbir tanesinin. 
Maça çıkmayı başka sporcularımızda yarışmadı. Örneğin; yüzücülerimiz 
şimdi bunları tartışmayalım. Burada günah keçisi lazımdı. Zaten güreş 
sadece o skandallarla kamuoyuna taşınabiliyor. Birinci sayfalara manşet 
olmadık mı haftalarca spor bültenlerinin oturumların baş konusu olmadık 
m?

Spor bültenlerinin oturumlarının birinci maddesi olmadık mı? 
Demek ki güreşle bu toplumun ilgisi yoksa sansasyon nasıl 
yaratabiliyorsunuz. Sansasyon olarak mücadele edebiliyorsan, onun ona 
karşı bir kitle olması lazım. Ona haber yapıp verebiliyorsam veya ben 
burada bir pot kırsam kamu oyuna sen bunu bir haber yapıp 
verebiliyorsan, üstüne de bir hafta on beş gün bir spekülasyon 
yaratabileceksen, malzeme olacaksa sana ben malzemeyi, medyanın 
malzeme seçeneğini düşünüyorum. Malzemeyi seçerek alıyor medya. 
Biz demek ki kötü veriyoruz medyaya. O da kötü malzemeyi alıp daha 
fazla iş yapıp önümüze koyuyor.

Bana göre güreşin potansiyeli yoksa o kadar trilyonlarca liralık 
cirolar nasıl oluyor ki? Karakucak yağlı güreşlerinde kat kat 
organizasyonu olan bir güreş stilimizdir. Onunla ilgili söylemiyorum, 
sadece karakucak güreşinin cirosu futbol liglerinden fazladır. Kim güreşle 
ilgili davetle ilgili, adam gibi programlar yaptı da halktan tepki veya 
reyting alamadık.

Ben federasyon başkanlığı seçimi sırasında seçimlerden bir iki gün 
önce benim hiç tanımadığım yüzlerce binlerce insan kadın çoğu da “sana 
hatim indirdik, başaracaksın” dediler. Bunların hepsi güreşi seven güreş 
için bir şeyler hisseden ve yaralanmış insanlardı. Hiç biri de güreşçi 
değil, kadın güreşi de Türkiye de henüz başlamadı. Bunların hepsi güreşi 
seven güreş için bir şeyler hisseden ve yaralanmış insanlardır. 
Türkiye’deki bu potansiyeli görmemek anlayamamak yanlıştır. Michael 
Dickson şunu söyledi; “Biz FILA’nın sizin üyesi olduğunuz yeni 2000 
katalogu çıktı, şuanda biliyorsunuz, bir tek Hamza’nın ve birde bir 
güreşçinin tek bir tane enstantanesi var. 160-170 enstantanenin içinde 
Türk güreşinin yeri bu kadar dedi. Kusura bakmayın çok üzgünüz” dedi. 
“Bu sizin hakikaten Ata sporunuzdu ama maalesef bu gün iki iane 
enstantaneyle yer alabildiniz”. FILA'nın 2000 Olimpiyatlarında tarihteki 
yeriniz bu kadar, dedi. İki tane enstantane fotoğrafı başka bir şey yok, 
getirdiğimizi hediye etti üzüldük. Kendileri "bizde üzüldük, siz güreşi 
olumsuz etkiliyorsunuz" diyor. Hem sen ata sporunda hem de güreş 
camiası kimliksiz bırak bu tip spekülatif gündemlere sebep olacak 
kavramların peşinde koşacak halimizde yok, bizi daha fazla şeye 
mahkum etsinler. Şimdi bu Türkiye'deki potansiyeli görmemek, 
anlamamak yanlıştır. Bu camiada şu bilinmesi lazım. Devletle özerklik 
kavgası yapacağımıza veya özel kalıp kavga edeceğimize hiç özellikli
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olmayalım. Hiçbir şey istemiyoruz ki sadece camia kendi meselelerine 
sahip çıksın, tepkisini ve derdini anlatabilsin. Medyayla bu bağlamda bir 
iletişim olabilsin. Bizim istediğimiz ilk başta yapmamız gereken bu, yani 
futbol federasyonu özerk oldu bakınız şimdi orada bir takım bir şeyler 
daha oturmadı. Çünkü bir takım kavramlarda, yetkilerde tanımlama 
eksikliği var. Hala bu devam ediyor. Biz şimdi bunlara girmek 
istemiyoruz. Ama biz federasyon başkanı olarak kendi imkanlarımızla 
değil tabi elimizden geldiği kadar bizde buna canı gönülden destek ve 
yardımda bulunacağız. Ama gerçekten herkes canı gönülden 
desteklemeye imkan vermeye kendi kamu kuruluşlarında dahil buna 
kendi ellerindeki imkanları da bize aksetmeye hazırlar. Ben gerçekten 
samimi olarak söylüyorum, para olsun biz bunları kabul etmekte hukuki 
zorluk çekiyoruz. Tek zorluğumuz bu hocam, sayın başkanımız onu da 
söyleyeyim. Samimi olarak söylüyorum bunda zorluk çekiyoruz. Ben 
büyüklerime dedim ki vakıf mı kurmak gerekiyor, yoksa mevcut 
vakıfların hangisi güreşe hizmet ediyorsa onların üzerine alalım bu mal 
varlıklarını. Çünkü bunları hibe etmek istiyorlar, yani demek ki herkes 
güreşin gidişatından rahatsız. Göreceğiz bunları bunlar hayali şeylerde 
değil isimlerini de tek, tekte verebiliriz. Şu anda bunların zamanı ve yeri 
değil. İnşallah yarın kapanış konuşmasında birtakım şeyleri anlatacağız. 
Hepinize iyi akşamlar diliyorum. Sağ olun.

Mehmet Şeyho'nun Sorusu: Sayın başkan, güreşin yayın telif hakları 
konusunda neler düşünüyorsunuz? Bunu, Futbol federasyonunun 
yaptığı gibi mi düşünüyorsunuz? Umarım sizler bunu yaparsınız.

Osman ŞANSAL'ın Cevabı: Avrupa, Dünya ve diğer büyük 
organizasyonların yayın haklarıyla ilgili olarak başta TRT olmak üzere 
medya ile görüştüm. Gerçekten Türk Güreşi’nin buna ihtiyacı vardır. Bu 
konuda net bir anlaşmaya varamadık. Ancak reklam konusunda kesin 
anlaştığımız kurumlar ve özel sektörler oldu. Bu konuda FILA’yı da 
bilgilendirdim. Çünkü bu seneki Greko-romen Avrupa Şampiyonası 
bildiğiniz gibi Mayıs ayında İstanbul’da yapılacak. Biz bunu FILA’ya teklif 
ettik. Biz federasyon olarak size yardımcı olmak istiyoruz. Mademki şu 
anda burada TRT den başkasına ihale vermiyorsunuz, mademki böyle 
bir anlaşmanız var, biz bunu ihale etmek istiyoruz. Buna kim girerse bu 
parayı kim verirse federasyonumuza kim daha fazla faydalı olursa, yayın 
hakkımızı ona satarız. Bir yıl için onunla anlaşırız veya Avrupa 
Şampiyonası için onunla anlaşırız. Bu çok anlamlı ve normal bir şeydir.

Mehmet Şeyho: Sayın başkamm, birileri bunları almalı. Türkiye 
Şampiyonasının turnuvasını almalı ve yayınlarken sponsorlar bulmalı ve 
bunların hakikaten hem para kazandığını, ilgi çektiğini göstermeli ve bu
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her sene artarak-katlanarak gitmeli bu hadise. Ama şimdi ulusal 
kuruluşların planı ve diğer kuruluşların en çok vericisi olan verici ağı en 
geniş olan kuruluşa bu yayını verme gibi bir eğilimleri var.

Osman ŞANSAL: Şimdi ben bir şey söyleyeceğim. Şimdi bir Avrupa 
Şampiyonu veya Dünya Şampiyonu olmuş bir çocuğu TRT çekerken, 
çıkart eşofmanını dedi. Onun içinde bu anlayıştan dolayı kulüpler 
kapandı. Nedeni de; kulüplerin kurucusu olan şirketlerin reklamı 
yapılmadığı için birçok kulübümüz kapanmıştır. Biz minderin zon bölgesi 
dahil oraya kadar reklam asacağız. Bunun anlaşmasını yaptık ve 
Televizyonlara da mümkünse kendimiz ihaleye verelim diyoruz. Eğer 
TRT ihaleye girmiyorsa, biz müşteriyiz bu kadar.

Oturum Başkanı Mehmet İĞREK: Sevgili misafirler birinci Güreş 
Kurultayının basın ve güreş kısmı burada sona erdi. Konuşmacı olarak 
katılan Eyüp Karadayı, Mehmet Şeyho, Uğur Demiray, Turgay Renklikurt 
ve Haşan Sarıçiçek beylere ve tüm katılımcılara çok teşekkür ediyoruz.

VERİLEN YAZILI METİNLER
Necati CERRAHOĞLLJ & Y. Doç.Dr. Mehmet TÜRKMEN

TÜRK SPOR MEDYASINDA GÜREŞ

Giriş
Uzmanlar 21. yüzyılın en çok büyüyecek sektörler arasında spor ve 

eğlence sektörünün başta geldiğini (H. ŞAHİN 1997) açıklıyorlar. Sporun 
dünyada artan ağırlığı, Türkiye’ de spora olan ilgiyle paralellik arz ettiği 
gözlemlenirken, güreşin bu gelişim trendindeki yeri çalışmamızın ana 
temasını oluşturmaktadır.

Bazı kültürlerdeki yerleşik sporlar o toplum basını ve bireyleri için 
ayrıcalıklı bir önem ve yere sahiptir. İngiliz ve Pakistan toplumları için 
kriket, Amerikan toplumu için Beyzbol, doğu toplumları için güreş ve 
türleri özel öneme sahiptir ( U. Demiray 1993 ).

1996 Avrupa Futbol Şampiyonasının yapıldığı İngiltere’de 
şampiyona öncesi İngiliz basınının “Futbol evine dön” çağrısıyla bu 
branşın İngiliz kökenli olduğu hatırlatılırken, hiçbir zaman aşırı 
milliyetçilik olarak algılanmadı. Buradan hareketle güreşe çağrı TRT 
öncelikli özel önem vermesi özel TV kanalların, yazılı basının sahip 
çıkması yadırganmamalı ve doğal karşılanmalıdır.
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Güreşin Spor Medyasındaki Yeri

Öztürk ve arkadaşları altı adet günlük gazetelerin spor sayfalarını 
bir ay süreyle incelemişler, güreşe Sabah Gazetesinin % 0.07, 
Cumhuriyet Gazetesinin % 0.45, Hürriyet Gazetesinin % 0.09, Zaman 
Gazetesinin % 2.79, Akşam Gazetesinin % 0.06, Emek Gazetesinin % 
1,64 oranlarında yer verdiklerini saptamışlardır. Spor sayfalarında % 
72.88 oranında futbola yer ayıran Akşam Gazetesi % 13,97 oranında 
diğer branşlara yer ayırmış, bu son dağılımda güreşin oranı, % 0,06’dır 
(F. Öztürk, 1996).

Karaküçük ve Yenel’in bilimsel incelemelerinde TRT 
televizyonunun ilgili araştırma süresi diliminde güreşe 14,6 dakika (% 
4,4) süreyle yer verirken, aynı tarihlerde incelenen özel kanalların güreşe 
ayırdıkları süre çok sınırlıdır (Karaküçük ve Yenel 1997). Aynı 
araştırmacıların “Spor köşe yazarlarının okuyucuya yansıttığı görüşlerin 
bir analizi” isimli bir başka çalışmalarında spor yazarlarının yazılarının 
pozitif ve negatif yansımaları incelenmiş ve puanlandırılmıştır. Bu 
incelemede güreş branşı sütunu oluşturabilecek yorum sıklığı 
yakalanamadığı görülmektedir (Karaküçük ve Yenel 1999).

Bugüne kadar güreşin basınımızda (gazetelerde) yer alışını en 
detaylı olarak inceleyen Uğur Demiray ve Araştırma grubudur. 1988- 
1993 yıllarındaki Avrupa Serbest Güreş Şampiyonları ile ilgili olarak 
yapılan içerik analizi çalışmalarını kapsayan “Türk Basınının Güreş 
Sporuna Bakışı” isimli çalışmasıdır (H. Demiray 1993).

Araştırma sonuçlarında elde edilen verilerden, gazetelerimizin 
Avrupa Serbest Güreş Şampiyonası’nı ağırlıklı fotoğraf ve başlıklarla 
vermeyi yeğledikleri ortaya çıkmıştır. Bununla haber-metin yapılarında 
yeterli olmadığı tespit edilmiştir. Haberden başka köşe yazısı, araştırma 
ve inceleme konuları beklenilenin tersi yönünde, habere oranla çok az 
yer almıştır (U. Demiray 1993 s.95).

Sporcu Sayısı ve Başarı İstatistikleri

Türkiye’de 222.352 futbol lisanslı sporcu bulunurken, GSGM’ne 
bağlı 37 federasyonda sadece 150.486 sporcu bulunmaktadır. Toplamda 
ise 372.838 lisanslı sporcu mevcuttur. Türkiye’de lisanslı sporcuların 
nüfus oranı sadece % 0.6 (binde 6) dır. Ayrıca her 10.430 kişiye sadece 
bir spor kulübü düşmektedir (Spor Yorum,15 Aralık 1999).

1999 Türk Sporu değerlendirilmesinde uluslararası müsabakalarda 
toplam 818 madalya kazanıldı. Avrupa ve Dünya şampiyonalarında tüm 
kategorilerde kazanılan madalya sayısı 200’de kaldı. Yıl boyunca sadece 
13 branşta Avrupa ya da Dünya Şampiyonası madalyasına ulaşabilirken, 
Türkiye’de organizasyonlarda en fazla madalya getiren branşlar ise
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Halter (88), Güreş (31), Kareta (17), Taekwan-do (17) oldu. Türkiye 
bedminton, binicilik, eskrim, kayak, tenis, yüzme ve yelken branşlarında
1999 yılında Avrupa ve Dünya Şampiyonlarında madalya 
kazanamazken, GSGM bütçesinden en yüksek payı olan branşlar 
arasında olan Atıcılıkta birisi dünya şampiyonluğu diğeri Balkan ikinciliği 
olmak üzere sadece iki madalya elde edilebildi (Spor Yorum, 17 Aralık
1999).

2000 Sydney Olimpiyat Oyunları Sonrası Güreş Tartışmaları

Güreş müsabakaları sonrası madalyalar ülkeler arasında yaklaşık 
tabir ile dengeli dağılması sonrası Türkiye’de başlayan güreşteki 
başarısızlık tartışmaları sırasında diğer branşlardaki eksiklik ve 
olumsuzluklar gölgede kaldı. Federasyon başkanları seçimleri öncesine 
denk gelen tarihlerdeki tartışmalarda özeleştiri sınırı aşılarak, seçim 
malzemeleri olarak kullanıldı. En aktüel branş yine güreşti. Spor 
gazetecilerinin güreşe skandal boyutlarıyla geniş yer vermesi başta 
güreş severlere yapılan saygısızlık olarak değerlendirilebilir.

Özellikle Harun Doğan üzerinde yoğunlaşan tartışmalara katılan 
gazetecilerin görüşlerinin aksine, olaya global bakanların sayısının 
oldukça sınırlı olması, ülke spor gazeteciliği açısından düşündürücüdür. 
Olimpiyat takımıyla spor psikologu ya da monitör götürülmemesi sonucu 
meydana gelen olumsuzluklardan dolayı sorumluları göreve çağıran sağ 
duyulu spor gazetecilerinin sayıları oldukça sınırlıdır (C. Can Temmuz
2000).

Medyanın Sorumluluğu

Türk toplumlarında güreş gücün, çevikliğin, zekanın ve erkek 
olmanın simgesi haline gelmiştir. Köy meydanlarında, düğünlere, panayır 
ve şenliklerden, Avrupa ve Dünya Şampiyonları ile Olimpiyatlara kadar 
uzanan her türlü düzenlemelerde Türk insanı güreşe ilgisiz kalamamıştır. 
Kuşkusuz ki basını ile iç içe yaşayan Türk insanı da bu tanımlamanın 
dışında değildir (Uğur Demiray 1993, İstanbul Güneş İhtisas Vakfı 
yayınları, s.8).

Ülkeler geleneksel spor branşlarına özel önem verdikleri bir 
ortamda güreş sporuna özel ilgi gösterilmesi beklentisi doğal 
karşılanmalıdır. Spor gazeteci-yazarları ve daha önce medya genel yayın 
yönetmenleri ve sahipleri bu sorumluluğu hissetmelidir. İstenildiğinde 
hedef kitle yaratabileceği bilindiğine göre, ticari kaygı taşınması 
gerekçesi pek de inandırıcı bulunmamaktadır. Bu beklentiler öncelikle 
kamu adına yayın yapan TRT’den olduğu gayet açıktır. Ayrıca bu 
TRT’nin görevleri arasındadır.
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Medyanın dışında yere! ve genel yönetimlerden güreşe ilgi ve 
destek beklenilmesi haklı bir taleptir. Gerek bu branşın kültür 
geçmişimizle bağlantısı ve gerekse madalya kazanma sıralamasındaki 
başarısından dolayı buna layık olduğu açıktır.

Türk toplumunda çok düşük bir yüzdenin ilgisinin olduğu opera ve 
bale etkinliklerine büyük bütçeler ayrılırken, milli sporumuz güreşe yeterli 
bütçe ayrılmaması açıklanması gereken yönetim sorunudur.

Güreşteki sponsorluk teşvik edilmeli ve böylelikle önemli ölçüde 
kaynak akışı sağlanmalıdır. Yasal düzenlemelerde Maliye Bakanlığının 
sponsorluk konusundaki engellemeleri aşılmalıdır.

Güreş sporundan beklentiler karşısında farklı toplum kesimlerinden 
bireylerin sorumluluklarını sorgulamadan önce Güreş Federasyonunun 
yönetim anlayışını yeniden dizayn etmesi gerekmektedir. Çağdaş ve 
bilimsel normların uygulanması sonrası kamudan ve özel kesimden katkı 
beklentisi doğru yaklaşım olacaktır. Ayrıca Bölgesel ve Türkiye 
Şampiyonalarında minderlerde yaşanan arbedelerin temelinde yatan 
mantık, adam kayırma, haksızlık ve adaletsizliktir. Yeni yönetim çocuk ve 
gençlerin güreşe olan ilgisinin artırılması çalışmalarında bu çirkinliklerin 
giderilmesi ve gençlere örnek model oluşturulması için olumsuzlukların 
tespiti ile işe başlamasında fayda mülahaza edilmektedir. Şampiyonalar 
videoya kaydedilip yapılacak itirazları anında inceleyip sonuçlandıracak 
komisyonların oluşturulması “güvensizlik” olgusunu giderecek ve 
tahmin edilemeyecek katkılarda bulunacağını düşünmekteyiz.

Türk Güreşi’ni ileriye götürmede; araştırma, inceleme ve eleştirel 
köşe yazılarıyla basının etkisi tartışılmazdır. Eğer bunlar gerçekleşmiyor, 
basın güreş sporuna sadece turnuvadan turnuvaya ilgi gösteriyorsa, 
bunun çok ciddi irdelenmesi gerektiği kanaatindeyiz. Sorunun spor 
gazetecilerden mi medya yönetmenleri mi veya medya sahiplerinin ticari 
kaygılarından mı olduğu araştırmaya değer konulardandır. Spor 
medyasında otorite, üstad kabul edilen spor yazarlarının sütunlarını 
kullanmakta çok özgür olduğu bilinmekte, kendilerine genel yayın 
yönetmenlerinden herhangi bir baskı söz konusu olmadığı da bilinen bir 
gerçektir.

Öneriler

Medya yönetimleri bilimsel araştırma sonuçlarını dikkate almalı ve 
yayın politikalarını gözden geçirmelidir. Spor gazetecilerine, muhabirlere, 
köşe yazarlarına güreşin güncel boyutları ötesinde araştırma, inceleme, 
eleştirisel yazılarıyla topluma yön verme, öncü rolünü yerine getirme 
konusunda özeleştiri ortamı hazırlanmalıdır. Sporcu, hakem, 
antrenörlerin kendilerini yenileyebilecek, geliştirebilecek bilimsel 
programlarla destekli seminer ve kongreler düzenlenmeli, bu
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çalışmalarda federasyon-üniversite-basın işbirliğine özel önem 
verilmelidir.

Güreşin üzerine değişik araştırmalar yapılmalı, bu araştırmalar 
desteklenmeli, basında yer alması ve finansmanı konularında kaynak 
sağlanmalıdır.

Özellikle okullardaki yarışmalara önem verilerek güreşi toplum 
tabanına yaymak ve uzun vadeli çalışmalar yapmak faydalı olacaktır. 
Kitleleri yönlendirmede en aktif rolü oynayan televizyonun, güreş 
yayınlarına yer verme konusundaki duyarsızlığına çözümler aranmalı, 
yarışmalar haricinde güreşin geleneksel kültürüyle topluma sunulmasına 
çalışılmalıdır. Başta TRT olmak üzere özel kanallarla bu bağlamda iyi 
ilişkiler kurulması faydalı olacaktır. Ayrıca Radyo Televizyon Üst 
Kurulunun (RTÜK) radyo ve televizyon kanalları için koyduğu kıstasların 
içine "güreşle ilgili yayın zorunluluğu" alınması için gereken yasal 
çalışmalar başlatılmalıdır.
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Oturum Başkanı Ender BÜYÜKERŞEN: Değerli arkadaşlar, 1. Türk 
Güreş Kurultayfna hoş geldiniz. Burada federasyon tarafından beş konu 
ve beş tane konuşmacı belirlenmiş. Önce, bu konuşmacılar kendi 
konularında konuşmalar yapacak, bu konuda konuşmak isteyenler de 
varsa onlara da bu konuda söz hakkı vereceğim. Oturumun yönetim 
şeklinde başka bir öneriniz var mı? Şimdi ilk konuşmacı olarak Dr. 
İbrahim Cicioğlu’na söz veriyorum. Buyurun Sayın Cicioğlu.

Konuşmacı: Dr. İbrahim CİCİOĞLU
Gazi Üniversitesi, BESYO-ANKARA

Konu: Türk Güreş Hakemliğinin Bugünkü Durumu

Değerli Komisyon ve Misafirler; hakem konularının görüşüleceği bu 
komisyonda, ben güreş hakemliğinden, Dünya ve Türk hakemliğinin 
genel durumundan bahsedeceğim.

Dünya tarihinde atletizmle birlikte en eski spor olan güreş, iki kişinin 
minder üzerinde çeşitli tutuş, oyun ve taktik varyasyonlarla birbirine üstün 
gelmesini amaçlayan ve bunu yaparken de belli bazı kural ve kaidelere 
uymak zorunda oldukları bir spor dalıdır. Bir güreş müsabakası sırasında 
güreşin akışını sağlayan ve yapılan oyunları değerlendirenlerde üç 
kişiden oluşan hakem heyetidir. Bunlardan biri minder üzerinde idareyi 
sağlayıp çeşitli işaretlerle müsabaka sırasındaki hareketlerin 
değerlendirmesini yaparak, diğer ikisi ise minder kenarında müsabakayı 
izleyerek bu değerlendirmeye kendi fikirleri ile katılarak, oyunların en adil 
ve doğru şekilde değerlendirmesini yapan jüriyi oluştururlar. Görüldüğü 
gibi bir güreş müsabakasının seyrini etkileyen en önemli unsurlardan biri 
hakemdir. Dolayısıyla güreş gibi dinamik ve kısa bir zaman diliminde pek 
çok aktivitenin oluştuğu bir spor müsabakasını en doğru ve isabetli 
kararları vererek yönetmekte, güreşin kendisi kadar zor bir olaydır. Bu 
yüzden güreş hakemliği diğer branşlardakinden daha zor ve daha üstün 
meziyetler gerektiren bir uğraştır.

Bütün bu zorlukların yanı sıra özellikle son iki yılda olduğu gibi 
müsabaka kurallarında sıkça yapılan değişikliklerde, hakemlerin işlerini 
ve adaptasyonlarını iyice zorlaştırmaktadır. Bir güreş müsabakasının 
vazgeçilmez unsuru olan hakemler; dünya ve kendi ülkelerinin 
minderleri olmak üzere iki alanda kendi bilgi, beceri ve deneyimlerini 
sergilemekte olup, buralardaki performanslarına göre değerlendirilerek 
gerekli kategorilerde görevlendirilmektedirler. Hakemin başarısı hakemlik 
eğitimi ve müsabaka deneyimi ile doğru orantılı olup buna şahsi ilgi ve 
becerisi de katkıda bulunmaktadır.

Dünyada hakemlik müessesesi genel olarak ülkelerin güreşe olan 
ilgisi ile paralel ve sayısal olarak gelişmekle beraber, bu gelişme hakem
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kalitesine yansımamaktadır. Şöyle ki, güreşte söz sahibi olan doğu 
bloğu ülkelerinin hakem kalitesi dünya standartlarının oldukça altındadır. 
Başarılı hakemler ise genellikle güreş potansiyeli doğu bloğu ülkelerinin 
altında olan Avrupa ülkelerinden çıkmaktadır. Türk hakemliğinin bu 
manzara içerisindeki yeri ise kesinlikle standartların üzerindedir. Bu 
saptama güreş camiasının diğer otoriteleri tarafından da 
desteklenmektedir. Türk hakemliğindeki bu başarının sebebi ise 
hakemlerin çok fazla müsabaka yönetme şansını elde etmelerinin yanı 
sıra, değişen yeni kurallara en kısa sürede adapte olma ve bilgileri 
pekiştirmek amacıyla yapılan eğitim çalışmalarıdır.

2000 yılı itibarıyla Türkiye Güreş Federasyonu ve FILA’nın resmi 
kayıtlarına göre ülkemiz 6 E kategori, 18 1. kategori, 13 2. kategori, 16 
3. kategori olmak üzere 53 uluslararası ve 154 milli hakeme sahiptir. 
Ayrıca bir E kategorisi hakemimiz de FILA hakem komisyonunda asistan 
hakem hocası olarak görev yapmaktadır. Hakem arkadaşlarımızdan 3 E 
kategorisi hakemde, çok sıkı bir eleme maratonu sonunda Sydney 
Olimpiyat Oyunlarfnda müsabaka yönetme başarısını elde etmişlerdir. 
Bu rakam Olimpiyat oyunlarında bir ülke için tanınan üst sınırdır. Ülkemiz 
üç hakemle bu üst sınırı yakalamıştır.

Türk hakemliğinin bu başarısının eğer arkadaşlarımıza fiziksel, 
psikolojik ve maddi yönden rahat çalışma imkanı sağlandığı taktirde 
artarak devam edeceği inancındayım. Yeni göreve gelen federasyon 
başkanımız ve ekibinin bize bu imkanları sağlayacağını umut eder, 
kendilerine başarılar dilerken, bütün hakem arkadaşlarıma ve misafirlere 
saygı ve selamlarımı sunarım.

Konuşmacı: Emekli Albay Ender BÜYÜKERŞEN
Uluslararası E Kategorisi Hakem-ANKARA

Konu: FILA’da Hakem Eğitimi ve Görevlendirme

Değerli hakem arkadaşlar ve kurultay üyeleri; 1992 Barselona 
Olimpiyatlarfndan sonra gerek Uluslararası Olimpiyat Komitesinin (IOC) 
“güreş müsabakaları çok uzun sürüyor” ve “aynı kurallarla yönetilen iki 
spor branşı (Serbest ve Greoko - romen) olmaz, Greoko - romen güreşin 
Olimpik Sporlar listesinden çıkması lazım” şeklindeki baskıları, gerekse 
sporumuzu daha büyük kitlelere seyrettirebilme arzusu FILA’yı bir arayış 
içine sokmuş ve bu arayış içinde ilk çare olarak kuralların değiştirilmesi 
görülmüştür.

Sürenin kısaltılması, sıklet sayısının azaltılması ve Olimpiyatlara 
gidecek güreşçi sayısının azaltılması başta olmak üzere büyük 
değişikliklere gidilmiştir. Değiştirilen kurallar her yılın Ocak ayında (1993-
2000 arasında 6 kez) Italyan federasyonunun Roma yakınlarındaki
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eğitim merkezinde yapılan seminerlerle hakemlere öğretilmektedir. Bu 
seminerlere bazen tüm “E” kategorisi hakemler, bazen en üst 
kategoriden ikişer hakem, Olimpiyat yıllarında da, Olimpiyat ilk elemesini 
kazanan hakemler çağrılmaktadır.

Seminerler; sözlü anlatım, video eğitimi ve minder tatbikatı olarak 
üç bölümde icra edilmektedir. Seminer sonunda da katılımcılar sınava 
tabi tutulmaktadır. FILA, bu seminerlere katılanlar vasıtasıyla kural 
değişikliklerinin ve geçerli kurallar hakkındaki yorumlarının tüm 
ülkelerdeki diğer hakemlere ve güreş ilgililerine yayılmasını 
amaçlamakta, ayrıca yazı ile de tüm Federasyonlara bildirilmektedir.

Arada yapılan (maalesef çok sık olarak) küçük çaplı değişiklikler de 
yine yazı ile Federasyonlara bildirilerek hakemlere ve diğer tüm ilgililere 
öğretilmesi istenmektedir.

Hakem eğitiminin diğer bir uygulamasını, Şampiyonalar ve hakem 
terfi sınavlarının bulunduğu Uluslararası Turnuvalarda görüyoruz. Bu tür 
müsabakaların bir gün öncesine zorunlu olarak “hakem -kliniği” 
programlanmakta, hakemlere sözlü ve video tatbikatlı eğitim verilmekte; 
sonunda da sınav uygulanmaktadır. Gerek genel seminerler, gerekse 
müsabaka öncesi kliniklerde, yeni kurallar, sık yapılan hatalar ve 
hakemler tarafından değişik uygulanan kurallar üzerinde durulmaktadır. 
Müsabakalar sırasında da her gün yarımşar saatlik klinikler tertip edilerek 
bir gün öncesi değerlendirilmektedir.

Değişiklikler ülkemizde de, düzenlenen seminerlerle tüm 
Uluslararası ve milli hakemlere anında iletilmekte, onlar vasıtasıyla da 
tüm yurda yayılmaktadır. Ayrıca yazı ile tüm Gençlik ve Spor İl 
Müdürlükleri ile güreş kulüplerine bildirilmektedir. Hakem görevlendirme 
konusunda FILA, uluslararası müsabakaları 5 gruba ayırmıştır;

1 .Tip 4 kategorisinde; Olimpiyatlar ile Dünya ve Kıta Şampiyonaları 
(Büyükler-Gençler-Yıldızlar kategorilerinde) yer almakta olup, sadece “E” 
kategorisi hakemler görev yapabilirler.

2.Tip 3 kategorisinde; Gençler ve Yıldızlar Dünya ve Kıta 
Şampiyonalarına bazen bu kategori de verilebilmekte, bazen de bu 
müsabakalar hem Tip 4, hem de Tip 3 olarak FILA takviminde yer 
alabilmektedir. Ayrıca çok önemli addedilen bazı Uluslar arası turnuvalar 
da (Grand Prix) Tip 3 olarak belirlenebilmektedir. Bu müsabakaları “E” 
kategorisi hakemler ile “E” kategorisi için sınava giren 1. kategori 
hakemler yönetebilir.

3.Tip 2. kategorisinde; bu müsabakalar, 3’üncü kategoriden 2’nci 
kategoriye ve 2’nci kategoriden Vinci kategoriye terfi sınavı olan 
uluslararası turnuvaları kapsamakta, her kategori uluslararası hakemler 
görev alabilmekte, terfi sınavına girmeyen hakemlerin de kontrolü 
yapılabilmektedir.
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4. Tip 1 kategorisinde; milli hakemlikten, uluslararası hakemliğe 
terfi sınavının olduğu müsabakalardır. Terfi sınavına girecek Milli 
Hakemler ve her kategori uluslararası hakemler görev yapabilirler ve 
yıllık kontrolleri mümkündür.

5. Numara verilmeyen uluslararası turnuvalar ve bu turnuvaları her 
kategori uluslararası hakem yönetebilmekte olup terfi sınavı yoktur ve 
hakemlerin kontrolü mümkün olmaktadır.

Tip: 1, 2, 3 ve 4 olarak belirlenen müsabakalar için FILA tarafından 
“Hakem Eğiticisi” veya “Hakem Eğiticisi Asistanı” statüsünde iki kişi 
görevlendirilmekte olup, hakem eğitimi ve müsabakalarda hakemlerin 
görevlendirilmesi, sorumluluk ve yetkisi ile, hakemlerin terfi etmeleri, 
kategorilerini muhafaza etmeleri veya bir alt kategoriye düşürülmelerin 
FILA’ya teklifi yetkisi bir iki görevliye verilmektedir.

Her “E” kategorisi hakemin yılda en az iki kez Tip 4 
müsabakalarında, diğer kategorilerdeki Uluslararası Hakemlerin de 
uluslararası turnuvalardan en az birinde görev almaları zorunludur. Aksi 
takdirde otomatikman bir alt kategoriye düşerler.

Uluslararası tüm turnuva ve şampiyonalara, uygun kategori ve 
sayıda olmak kaydıyla hakem görevlendirme yetkisi federasyonlarındır. 
Bu kurala uymayıp hakem görevlendirmeyen federasyonlar her 
defasında 2500 İsviçre Frangı para cezası ile cezalandırılırlar.

Sadece Olimpiyatlarda görev alacak hakemler federasyonların 
yetkisi ile değil FILA’nın çeşitli aşamalardan oluşan sınavları ile ve FILA 
yetkisi ile seçilirler.

Şimdi sözü sayın Şevket D em irkaya ’ya veriyorum. Buyurun Sayın 
Demirkaya.

Konuşmacı: Şevket DEMİRKAYA
Öze! Lise Müdürü-ÎSTANBUL

Konu: Hakem Yönetmenliğinin Değerlendirilmesi

Sayın Başkanım, Değerli Heyetimiz ve kıymetli güreş dostları. 1.Güreş 
Kurultayı’nın Türk Güreşi’nin geleceğe damga vurmasını dileyerek 
sözlerime başlamak istiyorum. Sözlerimin başında şunu da ifade etmek 
istiyorum. Eksik bıraktığımız bazı noktalar olabilir. Sürçü lisan olursa 
şimdiden af ola. Ancak gene de zaman zaman tartıştığımız hakem 
yönetmeliğiyle alakalı çeşitli konular var. Bunlar şablon olarak zaten 
kafamızda var. Onları burada dile getirmeye çalışacağım. Eksik 
bırakırsak, arkadaşlar zaten bunu tamamlarlar. Netice itibariyle bu 
konuda inşallah en güzelini, federasyonumuzun güzel bakışıyla 
araştırıcı, inceleyici ve geleceği kuşatıcı yaklaşım tarzıyla şu anda 
aksayan yönlerini bir anda giderip, mağduriyetlerin ortadan kalkmasına
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bizde bir nebze neşter vurmuş oluruz ve buna sebep oluruz. Bu bizi 
manevi olarak tatmin eder inşallah.

Hakem yönetmenliği değerlendirilmesi öncelikle gereklidir. Şimdi 
arkadaşlar çeşitli maddelerimiz var bizim. Bu maddeler arasında baştan 
başlayacak olursak, merkez hakem kuruluşunun oluşumuyla alakalı 
altıncı maddemiz var. Altıncı madde, "Türkiye Güreş Federasyonunun 
göstereceği sekiz hakem arasından, federasyon başkanı tarafından 
seçilir" der. Bu yönetmenlik maddesindeki ifadeye göre, bu şekilde 
deniliyor. Buna mukabil bizim bir düşüncemiz var. Arkadaşlarımızın 
çoğunun bu daha uygundur diye bir yaklaşım tarzı var. Ben bunu ifade 
etmek istiyorum. Daha demokratik, daha katılımcı ve dayanışmayı 
beraberinde getireceğine inandığımız için bu maddeyi “Merkez hakem 
kurulu beş asil, beş yedekten oluşur. Faal uluslararası ve milli 
hakemlerin, uluslararası hakemler arasından seçeceği yirmi aday hakem 
içinde on beş hakemin federasyon yönetim kurulunun teklifi ile beş asil 
ve beş yedek federasyon başkanı tarafından seçilir" şeklinde 
değiştirilmesi gerektiğini düşünüyoruz.

Birde sekizinci maddemiz var. Şimdi sekizinci madde üzerinde 
duracağımız birçok nokta var. İlk etapta şu son bölümü varya, ben o 
noktayı ele almak istiyorum. “Başkan üye yerine, federasyon yönetim 
kurulunun göstereceği adaylar arasından federasyon başkanı tarafından 
yeni üye atanır” şeklinde bir ifade var. Mevcut yönetmelikte başkan üye 
yerine sırasına göre atama yapılır. Aynı maddeyle alakalı v e ’ ayrıca 
hakem kurulu ve as başkan ve sekreterinin görevleri dikkate alındığında 
burada isterseniz okuyayım. Onu kısaca ifade edeyim. Merkez hakem 
kurulu as başkanı yapılan ilk kurul toplantısında oy çokluğuyla seçilir. As 
başkanın başkanlıktan istifası durumunda yeniden seçim yapılır. Kurul 
üyelerinin kendi aralarında bir üyeyi de sekreter olarak seçerler. Şimdi 
burdan itibaren görevler başlıyor. Bu görevleri dikkatli bir şekilde 
inceleyecek olursak çok basit görevler değil arkadaşlar. Hakikaten uzun 
süre mesai gerektiren görevler bunlar. Bu görevi yapmış ağabeylerimiz 
birkaç tanesi buradadır. Bu ağabeylerimiz bu konuyu çokta iyi bilirler. 
Basit bir iş değildir. Toplantı günlerini belirlemek, karar defterlerini 
tutmak, hakem sicillerini tutmak ve yazımıyla ilgili diğer görevleri 
yürütmekle hükümlüdür. Bunların yanında, federasyon başkanının 
vereceği diğer görevleri de yapar diye devam ediyor. Bizim burada 
hakem kurulu ve as başkanı sekreterinin görevleri de dikkate alındığında 
belirli bir mesai içinde olmaları gereği işlerinin daha sağlıklı yürümesi 
bakımından göz ardı edilmiştir. Şu yönetmelikte bir açıklık yoktur. As 
başkanı ve sekreteri için bu mesailer mutlaka değerlendirilmelidir 
şeklinde bir yaklaşım tarzında olduğumuzu belirtmek istiyorum.

Merkez hakem kurulunun görev ve yetkileri konusu hakkında da 
konuşmak istiyorum. Değerli arkadaşlarım demokrasinin geliştiği
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toplumlarla sosyal aktiviteleri merkezinde sivil toplum kuruluşlarının 
varlıklarını görüyoruz. Sivil toplum kuruluşları temsil ettiği kişilerin hak ve 
özgürlüklerinin yasal yönde aranması ve birlik ve beraberliğin tesisinde 
önemli bir rol üsleniyor biliyorsunuz. Hakemlere ait sivil toplum kurulu ise 
güreş hakemleri derneğidir. Bu derneğin güçlenmesi, hakemin 
güçlenmesi yapılarak çeşitli kültürel ve eğitsel faaliyetlerle Türk güreşini 
yürütmesi olarak temayüz edecektir. Bu bakımdan onuncu maddenin (e) 
fıkrasındaki onuncu fıkrayı okuyum isterseniz; "hakemlerin terbiye 
sınavını yapmak, kazananların federasyon başkanının onayına müteakip 
terfi işlemleri yapmak şeklinde" ifade ediliyor. Bu fıkrayı hakemlerin terfi 
sınavını yapmak, kazananların güreş hakemleri derneği uygunluk 
yazısından sonra şu şekilde ifade ediyoruz ki bir çok meslek grubu var. O 
meslek kuruluşundan bir yazı isteniyor buna benzer bir uygulamayı arzu 
ettiğimizi ifade etmek istiyoruz. Hakem derneği uygunluk yazısında, 
"federasyon başkanının onayını müteakip terfi işlemleri yapmak" şeklinde 
değiştirilmesini talep etmekteyiz.

Gelişmiş olan ülkelerde sivil toplum kuruluşları temayüz etmektedir. 
Bunu temayüz ettirende devletin kendisidir. Devlet sırtındaki bazı yükleri 
sivil toplum kuruluşu tarafından yaptırmak ve kişinin kendi katılımını 
sağlamaktır. Maksat şu kişi kendi katılımı olan konularda çok daha iyi işe 
sahip çıkmaktadır. Bu anlayışı geliştirmek ve üretimi yükseltmek 
amacıyla hedefleneni gerçekleştirmek amacıyla böyle bir çaba 
içerisindedir. Dolayısıyla, sivil toplum kuruluşu olarak böyle bir 
derneğinde güçlendirilmesi hakemler içinde bir onur vesilesidir diye 
düşünüyoruz. Yaklaşım tarzımı bu netice itibariyle derneği güçlü olan 
hakem kendisi de güçlü olacaktır. Çeşitli aktivitelerle dayanışmayla güçlü 
olan hakem, güçlü bir güreş camiasına güçlü bir şekilde hizmet 
edecektir. Bu hizmette dolayısıyla meyvesini en güzel şekilde verecektir 
yapısında bir yaklaşımımız var.

Şimdi hakem olabilme şartlarıyla birkaç cümlem olacak müsaade 
ederseniz. Yirmi yedinci maddede ifadesini buluyor bunlar. Bu maddeyi 
tek tek okumaya gerek yok zannediyorum. Özellikle eşitlik ilkesiyle ilgili 
fıkraların yeniden gözden geçirilmesini arzu ediyorum. İnceleme ve 
değerlendirmenin daha sağlıklı ve adaletli bir şekilde yerine getirilmesini 
teklif ediyorum.

Bu mevcut yönetmenliğin uygulanmasından geçici maddelere 
kademeli bir geçiş sağlansaydı bence adalet bir nebze tecelli edecekti. 
Fakat böyle bir uygulama yapılmamış olmamasından doğan belki 
haksızlık olarak telakki edebileceğimiz, veya en azından bu mağdur 
durumdaki arkadaşlarımızın ifadesiyle maalesef haksızlık ortaya 
çıkmıştır. Adaletin tecellisi adına gecikmelide olsa bir takvim belirlenerek 
ve geçici maddeler eklenerek bir kısım mağduriyetlerin giderilmesi 
demek olacaktır.
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Mesela kendi kanaatimce benim çok takdir ettiğim bir hakemimizi 
söylüyorum. Önü açık olsaydı çok daha iyi olabilecek bir arkadaşımız, bir 
örnek olarak Ahmet DEMİR, sadece Ahmet DEMİR değil. Bu 
yönetmenlik çıktığı zaman Ahmet Demir hakemdi ve üniversite 
zorunluluğu getirilince uluslararası hakem olamadı. Ahmet Demir gibi 
birkaç tane arkadaşımız da var tabi ki. Bu tabi kötü olduğu gibi diğer 
taraftan Ahmet Demir gibi bir çok arkadaşlarımız üniversite bitirme 
girişiminde bulundular. Bunlar çok güzel bir şey, Ahmet Demir gibi bir 
arkadaşımız güreş camiasına kazandırılmalıydı, diye düşünüyorum. 
Ahmet Demir’e bir süre verelim ve bu süre içerisinde Yüksekokulu 
bitirmezse, uluslararası bir hakem olamayacağını ve üçüncü sınıftan 
yukarı yükselemeyeceğini söyleyebiliriz. Yani bu ve benzeri şekillerde 
geçici maddelerle tedbirler alınabilirdi diye düşünüyorum.

İl hakemliği ve milli hakemlik için yaş sınırları yeniden 
değerlendirilmeli ve gözden geçirilmelidir. Arkadaşlarımız daha fazla 
zaman ayıramadığı için olgun çağa geldiğinde çeşitli sebeplerle bir üst 
kademeye terfi edememe güçlükleri ortadadır. Gerçekten hakem kolay 
yetişmiyor. Bazı sebeplerden dolayı küçük bir kırgınlıktan hakemliği 
bırakabiliyor. Onun o seviyeye gelebilmesi için verilmiş bir sürü emek bir 
anda heba olup gidiyor. Üst sınır olarak belirlenen yaşlara beş yıl daha 
ilave edilmesi hususu çok güzel bir düşüncedir. Başarılara imza 
atacağına inandığımız bu federasyon yönetiminden taleplerimizin yerine 
getirilmesi arzusundayız. En azından merkez hakem komitesine veya 
federasyon yönetimindeki ilgili kurulların vereceği kararla, tamamını değil 
de çok başarılı görülen üstün performans gösteren arkadaşlarımız için, 
en azından böyle bir esneklik ve uygulama gösterilmelidir diye 
düşünüyorum. 40-45 yaşlarında bir arkadaşımız, emekli olabilecek bir 
arkadaşımız çok daha fazla güreşe vakit ayırıyor ve hizmete zaman 
bulacağı halde tam o seviyeye ulaştığında yaş sınırı geldi diye, hak 
sınırlılığı bitmiş oluyor. Bu yanlışlığın önüne geçilebilir diye 
düşünüyoruz.

Hakemlerin sigortalanması ile ilgili bir maddemiz var. Yirmi 
dokuzuncu maddeyi çok kısa bir cümleyle ifade edeceğim. Burada, 
"hakemlerin sigortalanması genel müdürlüğün tespit edebileceği 
yasaklara göre yürütülür" şeklinde bir ifade var.

Şimdi genel müdürlüğün tespit edeceği çok yuvarlak ve muğlak bir 
ifadeyle geçiştirilmiştir. Bir müsabaka sırasında şeker komasına giren bir 
arkadaşımızın yaşadıkları ki, bunları hepimiz yaşamışızdır veya bir 
çoğumuz biliyoruz. Bunu bir uluslararası müsabakada kalp krizinden ölen 
bir büyüğümüzün cenaze işlemleriyle ilgili federasyonun sergilediği tutum 
ortadadır. Bunları hep biliyoruz.

Kesin ve net kriterler oluşturulmalıdır. Sigortayla alakalı ve sigorta 
işlemi mutlaka gerçekleştirilmelidir. Çünkü içimizdeki bir çok arkadaşımız
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bir sosyal çerçeve içerisinde değildir. En azından bu arkadaşlarımız 
açısından çok iyi olacaktır. Maçlar esnasında yorgunluk, sıkıntı ve 
stresten dolayı çeşitli sağlık problemleri çıkabilir. Bu arada darplar, 
sporcular ve antrenörler arasında yaşadığımız (bunu söylemeye gerek 
yok) şeyler sonucunda bir sigortalı olma hadisesi bizim bir güvencemiz 
olacaktır. Bunu gerçekten düşünüyor ve umut ediyoruz. Özetle ifade 
edecek olursak; tüm güreş hakemlerinin üzerinde mutabık olacağı ve 
sahipleneceği bir talebimiz var. Bunu saygıyla yeni federasyonumuzdan 
talep etmekteyiz. Hepinizi saygı ve sevgiyle selamlıyorum.

Oturum Başkanı Ender BÜYÜKERŞEN: Değerli katılımcılar şimdi sözü 
Y.Doç.Dr. Celal TAŞKIRAN'a veriyorum. Buyurun Sayın TAŞKIRAN.

Konuşmacı: Y.Doç.Dr.Celal TAŞKIRAN
İnönü Üniversitesi Öğretim Üyesi-MALATYA

Konu: Hakemlerin Sorumlulukları

Sayın Başkan, Sayın Divan ve siz değerli dinleyiciler, konuşmama 
başlamadan önce hepinizi saygı ve sevgiyle selamlıyorum. Benim 
konum hakemlerin sorumluluklarıyla ilgili. Bunu kısa sürede özetlemeye 
çalışacağım.

Sporcular ve antrenörler bir yarışmaya günlerce, aylarca ve hatta 
olimpiyat periyodunu göz önüne getirdiğimizde yıllarca çalışarak 
yarışmaya geliyorlar. Kilolarca ter kaybetmekte ve günlerce zihinsel ve 
bedensel emek sarf etmektedirler.Sonunda büyük beklentilerle, bu 
emeklerinin karşılığını almaya gelmekte ve yarışmada hakemlerin yanlış 
vereceği bir puan, fazladan vereceği bir pasivite ile güreşçinin ve 
antrenörünün o güne kadar ki çalışmaları, emekleri boşa çıkmasına 
sebep olabilmektedir. Bu durumu göz önüne aldığımızda hakemlerin 
üzerlerine aldıkları yükün, hakemlerin sorumluluklarının gerçekten büyük 
olduğunu görürüz.

Sporcular ve antrenörler bir müsabakaya günlerce aylarca hazırlık 
yaparak gelirken, hakemlerin hiçbir hazırlık yapmadan elini kolunu 
sallayarak yarışmaya gelmesi doğru mudur? Elbette doğru değildir. 
Aslında hakemler sorumluluklarını bilerek ve inanarak daha önceki 
yarışmalarda kazandığı bilgileri, tecrübeleri ve deneyimlerini tekrar 
hatırlayarak yarışmaya gelmesi hakemin bir hazırlığı olarak kabul 
edilmelidir. Hakemlerin bu şekildeki davranışlarını uzun süreli bir hazırlık 
olarak görebiliriz. Hakemlerin sorumluluklarını yerine getirebilmelerini üç 
aşamada gerçekleştirebileceğine inanıyorum.



Birincisi yarışma öncesi hazırlıktır. Hakemin yarışmanın 
büyüklüğüne uygun olarak kendini fiziksel, ruhsal ve zihinsel olarak 
hazırlaması gerekir. Neler yapabilir? Her şeyden önce kural kitabını 
tekrar gözden geçirir. Bunu yapmak elbette ki kuralları bilmiyor yeni 
bilgiler edinecek anlamına gelmez, o kuralları yüzlerce defa okumuş ve 
öğrenmiştir. Peki ne kazanacaktır? Bilgilerinin tekrar bilinç düzeyine 
eklenmesine ve yarışmada bu bilgilere daha fazla güven duyulmasına 
katkıda bulunacaktır. Yine aynı şekilde daha önceki yarışmalarda 
edindiği notları varsa, bunlara tekrar bakmalı, bunlar içinde emin 
olamadıklarını bilgisine, tecrübesine inandığı hakemlerle tartışarak, o 
bilgilerini sağlamlaştırması gerekir. Yarışma öncesi fiziksel ve ruhsal 
dinlenmeye önem vererek erkenden yatmalıdır. Yarışma öncesi veya 
sırasında bazı sosyal etkinliklere katılmasını normal karşılarken, bu 
faaliyetlerin hakemin bir sonraki gününü olumsuz etkilemeyecek 
derecede olmalıdır. Örneğin bir eğlence ve toplantıya giderek fazla alko! 
alınması halinde ikinci günü bunun etkilerini kendisi ve başkaları 
hissedebilecektir. Bu işin bir de etik boyutu vardır. Sporcu ve antrenör 
yarışma öncesi maksimum düzeyde yarışmaya hazırlık yaparken, 
yarışmaya motive olurken, teknik-taktik planlama yaparken, hakemin 
kendi görevini hafife alması, hakeme olan güvenleri sarsabilir.

İkinci olarak yarışmadan hemen öncesi yarışmaya çıkacak hakem, 
beynini maça tam konsantre edecek şekilde diğer bütün düşüncelerden 
arındırmalıdır. Yarışmaların sadece kırmızı ve mavi mayolu sporcular 
olarak görmeli, yarışmacıların özelliklerini biliyorsa onları hatırlayarak 
hazır olmalıdır. Örneğin, güreşçinin agressif bir yapısı varsa bunu 
erkenden uyararak önlem alabilecektir. Hakem mindere çıktığında 
beyninde sadece güreş kuralları, minder ve sporcular bulunmalı, 
kendinden emin ve sorumluluk taşıyabilmelidir. Yarışma içerisinde bir 
olaya veya harekete karar vermeden önce, bu an için düşünmeli, daha 
önceki bildikleriyle karşılaştırarak değerini takdir etmelidir. Ancak bu an 
çok kısa bir sürede olmalı, aksi halde gecikme halinde sorun 
yaratabilecektir.

Üçüncü olarak yarışma bittikten sonra yapılacaklar, minderden inen 
hakem, bütün kararlarını sakin bir şekilde tekrar değerlendirmelidir. Punu 
hakemler arası anlaşmazlık olmamışsa bile yapmalıdır. Ancak kabul 
etmek gerekir ki insanlar kendilerini tam bir objektiflik içerisinde 
değerlendirmezler. Bundan dolayı yarışmayı izleyen ve bilgisine 
güvendiği bu hakemler, kararlarını tartışacak olursa, doğruları bulmak 
daha kolay olacaktır. Daha sonra yarışmalar boyunca gerek kendisiyle 
ilgili gerekse başkasıyla ilgili tartışmalı, yoruma açık estanteneleri not 
defterine kaydedecek olursa, bunları bir daha unutmaz ve bir sonraki 
yarışmalarda bunları kullanarak belirli bir gelişme gösterebilecektir.

89



Toplayacak olursak; bana göre hakemlerin sadece vicdani 
kanaatlere göre karar vermeleri sorumluluklarını yerine getirmeleri için 
yeterli değildir. Vicdani kanaat elbette ki temel şarttır. Ancak kendisinde 
olan yeteneğini sürekli geliştirmek çaba içerisinde olmamak da bir 
sorumsuzluk örneğidir. Kendisini geliştirmek için de devamlı ilgili olan, 
öğrenen, tartışan, araştıran, yanlışlıklarını kabul eden ancak bunları 
düzelten bu hakem kişiliği oluşturmalıdır diye düşünüyorum.

Sözlerimi tamamlarken tekrar hepinizi saygıyla selamlıyorum.

Oturum Başkanı Ender BÜYÜKERŞEN: Değerli katılımcılar şimdi sözü 
uluslararası hakem Çetin Gülbiten Bey’e veriyorum.

Konuşmacı: Çetin GÜLBİTEN
Uluslararası E Kategorisi 
Güreş Hakemi-İSTANBUL

Konu: Hakemlerin Sorunları

Hepinizi saygı ile selamlar, yapılmakta olan çalışmaların hayırlı ve 
uğurlu olmasını dilerim. Ben sizlere güreş hakemlerinin sorunlarını arz 
etmeye çalışacağım.

Güreş hakemliği şu anda cazipliğini tamamen yitirmiştir. Mahalli 
maçları yönetecek hakem bulmakta büyük güçlük çekmekteyiz. Maçlar 
bu gün için, uluslararası hakemler ve uluslararası olma şansı bulunan 
hakemlerle güçlük içinde tamamlanabilmektedir. Gerekli önlemler 
alınmadığı takdirde kısa bir süre sonra bu şansı da 
yakalamayacağımızın endişesini taşıyorum. Bu durumun başlıca 
nedenlerini şöyle sıralayabiliriz; (1) hakemlerimize tüm ilgililerce, bu güne 
kadar gerekli önem ve ilgi gösterilmemesi, (2) güreş hakem yönetmeliği 
tüm branşların hakem yönetmeliklerinden daha ağır hükümler taşıması 
ve (3) hakem tazminatları görevlendirilen hakemin, müsabaka süresince 
yapmış olduğu zaruri harcamalarının ancak 1/3’ünü karşılayabilecek 
düzeydedir. Ben 1971 yılından beri faal olarak güreş hakemliği 
yapmaktayım. 30 yıllık süre içinde her yıl biraz daha eriyerek bu günkü 
duruma gelinmiş ancak ilgililerce herhangi bir önlem alınmamıştır.
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Anayasamıza göre görev yüklenmiş olmasına rağmen adeta tip 
uygulaması ile bu görevin yapılması angaryaya dönüştürülmüştür. Diğer 
federasyonlarda olduğu gibi fon ve sponsorlar vasıtası ile durumun 
makul bir seviye düzeltilmesi için gerekli neşter vurulmalıdır. Güreş 
hakemliğinin sorunlarının başında kaliteli hakem yetiştirmek gelmektedir. 
Kaliteyi yakalamak için rekabet ortamı sağlamak gerekir. Rekabet ortamı 
sağlamak içinde, hakem sayısını arttırmak şarttır. Bunu sağlayabilmek 
içinde hakem yönetmeliğinin revizyona tabi tutulması elzemdir.

Hakem arkadaşlarımın bana ilettiği yönetmelikten kaynaklanan 
sorunlarının satırbaşlarını şöyle sıralayabiliriz; (1) milli hakemlik yaş 
haddinin 50’den 55’e, il hakemlik yaş haddinin de 40’tan 45’e çıkarılması, 
(2) milli hakemlik sınavının iki yılda bir yapılması ve yalnız yazılı sınav 
şekli yerine başka kriterlerinde getirilmesi ve (3) bölge hakemlik sınavını 
kazanan hakemlerin, hakemlik lisanslarını alabilmesi için diğer meslek 
kuruluşlarında olduğu gibi hakem derneğine üye olma şartı aranması.

Uluslararası hakem olacaklarda son üç yılın sınav ortalama 
notunun 50’nin üzerinde olması ile dil sınavı haricinde başka bir şart 
aranmamalıdır. Adayların diğer artıları tercih nedeni olmalıdır.

E kategori dil sınavı KPDS sınavının belli bir rakamı baz alınarak 
uygulanmalıdır. Çifte standart önlenmelidir. FILA’nın kabul ettiği yabancı 
dil Fransızca ve İngilizce’dir. Ancak bu günkü uygulamalarda bu şarta 
uyulmadığı gibi, bazı hakemler hiç sınava girmeden E kategori için 
sınava gönderilmişlerdir. Bunun yanında FILA’ca muteber halde yabancı 
dilden sınava girip kazandığı bildirildiği halde, daha sonra E kategori 
sınavına gönderilmeyen hakemlerimiz olmuştur. Böylece bölgeler 
arasıdaki dengeler bozulmuş, bir yerde yığılma olurken, diğer yerde 
erime son haddine ulaşmıştır. Bundan sonraki dönem için bu konuda 
kalıcı önlemlerin alınacağını umuyor ve diliyorum.

Hakemler görevleri süresince, Gençlik ve Spor Genel 
Müdürlüğünce "ikametgahtan ayrıldıktan sonra tekrar ikametgahına 
dönene kadar geçen süre için" sigorta kapsamına alınmalıdır. Bir hakem 
arkadaşımız birkaç yıl önce müsabaka esnasında hayatını kaybetmiştir. 
Bu arkadaşımızın cenazesi yerde kalmıştır. Cenazeye ne 
federasyonumuz nede genel müdürlük sahip çıkmıştır. Biz arkadaşlar 
para toplayarak cenazesini İstanbul’dan Kayseri’ye nakledip orada 
defnedilmesini sağladık. Böyle biı durumu bir daha inşallah yaşamayız.

Şampiyona ve turnuvalarda hakem kontenjanlarının başka 
maksatla kullanılması önlenmelidir. Örneğin, beş sporcuya kadar olan 
kafilede bir hakem, beşten fazla sporculu kafilelerde en az iki hakem 
görevlendirme zorunluluğu varken, maalesef bu FILA talimatı dikkate 
alınmayarak hakem kontenjanı, idareci ve antrenörler lehine 
kullanılmaktadır. Bu durum karşısında hakemlerimize yeterli seviyede 
uluslararası tecrübe kazandırmamaktayız. Eğitimden yapılan tasarruf
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gerçek anlamda tasarruf değildir. Bu konuyu federasyonumuzun ilgili 
kurullarının dikkate alacağını umuyoruz. Sayın genel müdürümüz ve 
sayın bakanımızın da bu konuda yardımlarını esirgemeyeceklerini biliyor 
ve diliyorum.

Sporcuların ve hakemlerin yıllık FILA pullarının bedelleri, eskiden 
olduğu gibi federasyonumuzca karşılanmalıdır. Yurtdışında yapılan 
şampiyona ve turnuvaların sonunda verilen banketlere, o müsabakada 
görev yapan hakemlerin tümünün davetli olduğunu her gittiğim ülkede 
gördüm. Ancak bu alışkanlığın gelişmediği yegane ülke olarak ülkemi 
görmek beni ziyadesi ile üzmektedir. Bu da bu güne kadar hakeme 
ilgililerimizin ne derece önem gösterdiğine bir örnek teşkil etmektedir.

Dil bilme şartı çok iyi bir yaklaşım. Ancak bu yalnız hakemleri 
kapsamamalıdır. Zaten hakemler yükselebilmek için seminerleri takip 
edebilecek seviye dil öğrenmek mecburiyetindedir. Her uluslararası 
hakem uluslararası güreş terimlerini ilgili dilden ezbere bilmektedir. 
Şampiyona ve turnuvalarda hakemler, hakemlik göreviyle ilgilidir. 
Herhangi bir itiraz söz konusu olduğunda bunu yazılı olarak, kafile 
başkanı, idareci ve antrenörün yapması gerekmektedir. Bu nedenle dil 
yönünden onların da en azından hakemler kadar dil bilme yönünden 
değerlendirmeye tabi tutulmaları gerekmektedir.

İl hakem kurulları iki yıllık süre için seçimle göreve gelirler. Atama 
ile göreve gelen il temsilcisi veya il müdürünce, seçimle görev gelmiş 
olan il hakem kurulunca görevden alınması için federasyon başkanına 
teklifte bulunabilmektedir. Bu yetki çok geniş bir yetki olup tetkik edilerek 
bu maddenin yeniden düzenlenmesi gerektiği inancını taşımaktayım. 
Gereğini tensiplerinize arz ederim.

Merkez hakem komitesi önümüzdeki dönemler için seçimle göreve 
getirilmelidir. Örneğin, güreş federasyonu yönetim kurulunca 20 
uluslararası güreş hakemi, komite aday adayı olarak tespit edilir. Bu 20 
aday tüm ulusal ve uluslararası hakemlerce 10 aday olarak seçilir. 
Federasyon başkanı bu on adaydan beraber çalışmak istediği beş kişilik 
hakem kurulunu seçer. Geriye kalan beş kişide yedek kurul üyesi olarak 
kaydedilir. Bu sistem hem daha demokratik hem de daha gerçekçi bir 
komitenin oluşmasını sağlayacaktır. Merkez hakem komitesine seçilecek 
üyelerde aranması gerek özellikleri de şöyle sıralayabiliriz.; (1) herkesi 
kucaklayacak özellik ve olgunlukta olmak, (2) kendisini bir yerlere taşıma 
beklentisi bulunmamak, (3) adil olmak, (4) komite kararlarının gizliliğine 
uyacak yapıda bulunmak, (5) nüfuz kullanmamak, (5) sorumluluktan 
kaçmamak, (6) medeni cesaret sahibi olmak, (7) adam kayırmamak, (8) 
bölgecilik yapmamak ve (9) kulüplerle herhangi bir organik bağı 
bulunmamak.
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Hakem yönetmeliğinde yapılacak değişiklikler için hakem 
derneğinden görüş istenmesinin faydalı olacağını düşünüyorum. Bu 
hususu da tensiplerinize sunuyorum.

Genel müdürlük nezdinde faaliyet sürdüren, Sayıştay’a karşı hesap 
veren mâliyenin tahakkuk dairesinin bazı tasarrufları sıkıntı 
yaratmaktadır. Örneğin, şubat ayında alınan otobüs rayicinin aralık 
sonuna kadar yenilenmeden tatbik edilmesi gibi.

Otobüs biletlerine itibar edilmemesi, harcırahta beyan esas 
olmasına rağmen yasal dayanağı olmayan genelge gerekçe gösterilerek 
bireylerin beyanları dikkate alınmamaktadır. Karaman’dan Eskişehir’e 
gelene, Bursa’ya gelenden daha çok, yol ücreti ödenmesi, yine 
Karaman’dan Sakarya’ya gelene İstanbul’dan daha çok yol ücreti 
ödenmesi doğru değildir. Bu durumun yanlış olduğu hatırlatıldığında 
yanlışında ısrar etmek suretiyle personelin mağduriyetine sebep 
olunmaktadır. Görevlendirilen mutemetlerde gözdağından korkarak 
birilerinin uydusu durumunda hareket etmektedirler. Bu personelin 
eğitilerek, keyfi uygulamaların son bulması yönünde tüm ilgililerin 
yardımlarını bekliyorum.

Diğer alınması gereken önlemler, müsabakalarda güçlerince yeterli 
güvenlik önlemlerinin alınması, müsabaka mahallinde müsabaka 
başlamadan önce sağlık ekibi ve ambulans bulundurulmasının usul ihdas 
edilmesi zorunlu gözükmektedir. Ata sporumuz güreşte, vurma, tekme ve 
çirkin hareketlere tevessül etmek isteyenlere karşı caydırıcı önlemler 
alınmalıdır.

Maç tebligatları erken yapılmalıdır. Federasyon İnternet sayfası 
genişletilmeli, müsabakalara yeterli seviye ve hakem görevlendirilmesi, 
hakemlerin sık sık seminerlere tabi tutularak bilgilerinin devamlı olarak 
tazelenmesi, bu hususta eğitim kaseti hazırlatılması gereklidir. Yurt dışı 
görevlendirilmelerinde adil davranılmamaktadır. Kayıtlar incelendiğinde 
çok iyi anlaşılacaktır.

Lig müsabakalarının başlangıcında seremoni yapılırken, İstiklal 
Marşı ile başlanılması hususunu da tensiplerinize sunuyorum.

Seçimler sırasında iki başkan adayımızın birbirlerini karalamadan 
centilmence yarışmaları memnuniyet vericidir. Şimdi de Türk güreşi için 
her iki başkanımızın omuz omuza vererek, Türk güreşini daha ileri 
hedeflere taşımalarını arzulamaktayım.

Bu vesile ile yeni federasyon başkanı ve kurullarına başarılar diler 
hepinize saygılar sunarım
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Oturum Başkam Ender BÜYÜKERŞEN: Teşekkür ediyoruz. Sayın 
Çetin Güibiten Bey’den ben yine değişiklik ve teklifler hakkında değişik 
bir yorum yapmak istiyorum kesinlikle, hakem görevlendirme konusunda 
(FILA) nın standartlarını kural kitabından size bir okumak istiyorum.

Büyükler şampiyonalarında bir ile üç güreşçi götürüldüğü zaman 
hakem götürmek mecburiyeti yoktur. Dört ila beş güreşçi götürülürse bir 
hakem; altı ila sekiz güreşçi götürülürse de, iki hakem götürmek 
zorunludur. On sıkletli alanlarda yıldızlarda bir ila üç güreşçi götürülürse, 
yine hakem götürme mecburiyeti yoktur. Dört ile beş güreşçi için bir 
hakem, altı ile on güreşçi için üç hakem götürmek zorunludur. Altı 
kategorinin olduğu bayanlarda altı güreşçi için bir hakem; üç güreşçi 
götürülürse, yine hakem götürme mecburiyeti yoktur. Dört ila altı güreşçi 
götürülürse, bir hakem zorunludur. Bunlar asgari haktır. FILA'nın genel 
kuralı minder sayısı kadar, bir ülke müsabakaya hakem götürebilir. Yani, 
ilave bir maddi zorunluluğa girmeden normal görevlendirilen bir numaralı 
hakem ve iki numaralı hakemlere standartlara göre zaten 100 İsviçre 
Frangı para ödüyor. Üçüncü hakemi de götürürse yine üç minder oluyor 
ve yine 100 Frank daha öder. Üçüncü hakem için ödenen %50 oluyor. 
Bu durumda ilave para ödenmez. Buna bir açıklık getirmek istedim. 
Sayın Tayfun KARALİ sizin söyleyeceğiniz bir şey yoksa ara vermek 
istiyorum.

Tayfun KARALİ'nin Sorusu: Güreş ihtisas kulübünün yöneticisi olarak 
belki bunu kara kimliğiyle, belki biraz kusurluyum bu konuda, doksanlı 
yıllarda hakem bonservisini eline almış ama bu işe yönelmemiş birisi 
olarak benim de bazı sorularım ve yorumlarım olacak?

Konuşmacı arkadaşları dinlerken aldığım birkaç tane not var. 
Sizlerin sizin konuşmanızdaki FILA'nın kurallarından bahsederken 
güreşin kurallarının değişme periyodundan bahsetmiştiniz. Orada ki 
seminerlerden bazı konular açtınız. Kural değişikliklerinde hakemlerin 
rolü nedir? Yani FILA yönetimi kuralların değiştirilmesine karar alıyor. 
Hakemlerin birazını hazırlıyor. Yoksa düşünülen bu şeyler hakemleri 
değerlendirme yönünden ortaya koyuyor.

Oturum Başkanı Ender BÜYÜKERŞEN'in Cevabı:FILA yönetim kurulu 
kendisi toplanıp kararlarını alıyor. Bu alınan kararların gereklerini 
uygulanması için federasyonlara gönderiyor ve her zaman 
göndermiyorlar tabii ki federasyonların görüşünü alıyor ve tekrar FILA 
yönetimi karar alıyor. Hakemlerle hiçbir ilgisi yok.

Tayfun KARALİ'nin Sorusu: Bunu sormamın nedeni hakemlerle 
oluşunun boyutundan ziyade uluslararası ilişkilerin üstünde daha belirli 
noktalarda olayları yönlendirecek ve belirli disipline sokacak kurumlar
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yoktur. Böyle durumlarda lobiler çok şey ifade eder. Dolayısıyla 
hakemlerin ve yönetimin bir arada pozisyonu özel bir lobi hareketini 
yönlendirebilecek kuruma ihtiyacımız var mı? Bununla ilgili özel 
finansman her şeye ihtiyacımız var mı? Bununla ilgili öneriler sunuyorum. 
Tabii sizlerin açısından da önemli olduğunu düşünüyorum. Taktir sizin 
diye söylüyorum hocam. Birde arkadaşların çeşitli yönetmenlikle ilgili 
önerilen oldu. Ben tabii hukukçuyum. Hukuk çok önemlidir. Diğer 
branşlarla mukayese etmek durumundayız. Bu açıdan güreş tek başına 
bir spor dalı değildir. Mesela futbol, basketbol bunların mukayese 
edilmesi lazım. Futbolda çeşitli hakemlik tartışmaları oldu. Burada şunu 
söylemek istiyorum. Milli ve faal hakemler noktasına dönüldü. Faal olan 
hakemler olmalı mı veya olmamalı mı tartışılmalıdır. Faal olan 
hakemlerden faydanılmalı mı? Bir de beş asil beş yedek önerisi oluştu 
veya yedekler sırasıyla gelsin önerileri oluştu. Yedeklerden sırayla gelsin 
önerisi geldi. Bir de Sayın Bakanımızda söyledi. Günümüz yönetim 
anlayışına spor yönetimi anlayışında bazı problemler yaşanıyor ve 
hantallığın, tıkanıklığın herkes farkında çözüm problemleri aranıyor. 
Genel yönetim tasarıları var. Spor konseyi tasarıları var; dolayısıyla 
hakemlik yapılanmasının da bölgesel anlamda güçlendirilmesi benim 
önerim olarak iki yılda üç yılda bir yapılmasıdır. Buna benzer yapılanma 
molekülleri önerile bilinir mi? Birde hakemlerin sorumluluğu aktarılırken, 
sadece bireysel anlamda hakemlerin kendisiyle ilgili sorumlulukları 
aktarıldı. Bence bu kadar dar mı düşünülmeli? Bu önemli bir soru işareti. 
Şimdi bütün güreş maçlarını bütün güreşçileri en iyi hakemler izliyor. Bu 
sporcularla ilgili değişik bir düşüncedeyiz biz hakemlerin buna benzer 
objektif konularla ilgili sorumlulukları olabilir diye düşünüyorum. Örneğin 
bir Erman Toroğlu Şota'yı beğenip dışarıdan Türkiye’ye transfer edilmesi 
için öneride bulunmuştur. Yabancı dille ilgili çeşitli sert eleştiriler 
seziyorum. Ben burada yabancı dil eğitimine yönelik özellikle yurt dışında 
karşılıklı mübadeleyle çok önemli zeminler var. Ben çeşitli üniversitelerle 
yazıştım. ABD spor anlayışını, üniversite kimliği üzerine yerleştirmiş bir 
devlettir. Orada spor bursuyla bizim basketçilerimiz, yüzücülerimiz 
okurlar. Aynı spekülasyon güreşte de devam edecek. Hakemlerimizin de 
yurtdışında böyle bir yapıyı kendi aralarında üretebilirler mi? Yapabilirler 
mi? Bununla ilgili bir gündem oluşturabilir miyiz? Teşekkür ediyorum.

Oturum Başkanı Ender BÜYÜKERŞEN: Müsaadenizle ilk önce 
konuşmacılara söz veriyorum ve daha sonra soru kısmına geçmek 
istiyoruz. Sayın Kamber GÖKAY, buyurun.

Kamber GÖKAY'ın Kısa Konuşması: Sayın Divan, değerli 
arkadaşlarım, üç seneden sonra sîzlerle birlikte olmanın mutluluğu 
içerisindeyim. Nedense eski federasyon hiçbir şekilde görev vermedi.
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Sîzlerin çoğu beni tanıyorsunuz ve ben fazla bir'yorum yapmayacağım. 
Yalnız burada iki arkadaşıma kırgınım. Hakem komitesindeki 
arkadaşlarım olayı bir';nebze anlattı. Ben de hak verdim. Şimdi sayın 
Şevket Bey faal hakem komitesi olması gerektiğini söyledi. Ben şahsen 
buna karşıyım. Yaşım dolduğu için değil, hakemler özgürce 
davranamadığı için karşıyım. Geçmiş dönemlerde hatırlarsanız bir Ahmet 
Koksal var, Metin Bey var Ankara’dan İstanbul’dan bir beklentileri var. 
Örneğin siper olmuş arkadaşlarım federasyonun çizgisinden 
çıkmayacaklardır. Çıkamıyorlar, isteseler de, istemeseler de, değerli 
arkadaşlarım, senede beş defa uluslararası turnuva yapılıyor, hiç birine 
ben çağrılmadım. Niye? Sayın federasyon başkanıma gittim, bana niçin 
görev vermiyorsunuz dedim? Benim gibi beş altı tane daha arkadaş var. 
Örneğin birkaçı burada. Bana; "ben yapmıyorum" dedi. Bende dedim ki 
eğer siz yapmıyorsanız, ben size hakem komitesi üyelerimi şikayet 
ediyorum. Dedi ki "benim sorunum değil, FILA işte orada, onunla görüş". 
Sayın hakem komitesi etkin olmalıdır. Ben buna katılıyorum. Bu beş 
arkadaşımız için yazı yazdılar haberim var. Ama olumlu hiçbir şey 
alamadılar. Yani bir hakem komitesi federasyona söz geçirmelidir. Bence 
hakem olan arkadaşlar hakemler komitesine üye olmalıdır. Bu böyle 
olmazsa, yarın ben ezilirim, öbür günde bir başkası ezilir. Bunun için 
arkadaşlarım şahsen faal olmayan arkadaşlardan kurulursa, hiç 
kimseden çekinmez. Çünkü beklentisi yoktur. Öbür arkadaşında 
beklentisi var. Nitekim aralarında kıyıma uğrayan oldu. Bir takım kişiler 
süperlikten düşmeyim diye kendi paralarıyla, eğitime gidenler oldu. Ben 
diyorum ki faal hakem gayri faal hakemden hakem komitesinde daha 
faydalı olacağını söylüyorum. Hepinize saygılarımı sunuyorum.

Oturum Başkanı Ender BÜYÜKERŞEN: Bu konuda konuşmak isteyen 
not alsın. Sonra söz hakkı vereceğim. Şimdi söz hakkını Sadettin YÜCEL 
Bey’e veriyorum.

Sadettin YÜCEL’in Kısa konuşması: Değerli hakem arkadaşlarım 
bütün bu sorunları kendi aramızda tartışıyoruz. Müsabakalarda olsun, 
Türkiye şampiyonalarında olsun, kritik zamanlarda tartıştığımız konular. 
Bu konulan güreşçi arkadaşlarımızın dışında hakem arkadaşlarımızın da 
dinlemesini isterdim. Gene Tayfun Bey aramızda bu konulara pek 
yabancı değil. Şimdi anlatacaklarımı söyleyeceğim ama arkadaşlarım 
sözümü bölmesin biz alışığız kritik yapmaya. Eleştirdiğimiz arkadaşlar 
var. Kusura bakmasın. Biz burada açık açık konuşmaya geldik. Hakem 
yönetmenliğine giriyorum. Hakem yönetmenliğinde hakem olma şartı da 
lise ve dengi okuldan mezun olmak denmiş. Tamam çok güzel bu 
arkadaşlarımız milli oluyor. Uluslararası olacağı zaman "sen kardeşim
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üniversite mezunu değilsin veya İngilizce, Fransızca bilmiyorsun sen 
uluslararası hakem olamazsın" deniyor. Burada bir çelişki var. Bu 
yönetmenlik yanlış sen hazırla, hazırla yani dört dörtlük hakem yetiştir, 
sonrada önünü kapat böyle şey olmaz. Antrenör olan arkadaşlarımızın 
hakemlik yapabilme konusu bence yanlıştır. Arkadaşlar hem antrenörlük 
yapabilmesi hem de hakemlik yapması bana göre yanlıştır. Eğer bu 
arkadaşımız taraf tutuyorsa, hakemler komitesi tarafından tespit edilip 
lisansı iptal edilmelidir. Her şey ortada taraf tutuyor mu tutmuyor mu 
açıkça belli olur.

Dil sorununa gelelim, arkadaşlar KPDS dediler. Bu yanlış KPDS 
sınavını bir İngilizce öğretmeni geçemiyor. Bu nedir?. Bir insan yurt 
dışına gidince spor salonu sorabiliyorsa, otele gelip anahtar 
isteyebiliyorsa, bazı dertlerini anlatabiliyorsa, anonstaki ve borddaki 
yabancı kelimeleri anlıyorsa, bu yeterlidir. O zaman hakem yapabilmek 
için İngilizce öğretmeni olma şartını koyalım.

Diğer bir konu şimdi söyleyeceğim ama FILA’da yeni çıktı 
diyeceksiniz ama güreş yapmayan kişileri hakem yapmayalım 
arkadaşlar. Benim güreşimde ter dökmüş arkadaşlar gelsin burada 
hakemlik yapsınlar. Güreş yapmayan kişi gelipte hakemlik yapmasın bir 
güreşçinin nasıl ter döktüğünü, nasıl hazırlandığını, kulübün nasıl imkan 
verdiğini ancak güreş yapan kişi bilebilir. Hakkı yenildiği zaman, güreş 
yapan bir kişi vicdan azabı çeker. Fakat güreş yapmayan biri ise, çekilir 
bir kenara sigarasını içerek keyif çatar. Bu da Vicdan azabı verir. Güreş 
yapan kişi gelsin buraya. Hakemlik yaşının onsekiz yaşa indirilmesi diğer 
bir konudur. Hakemlerin izin sorunu, bu benim başımda var. Diğer 
arkadaşlarda da var. Kesinlikle ben bu toplantılara senelik iznimden alıp 
da geliyorum. Biz o kadar fedakarız ki arkadaşlar albayımız da var, 
doktor, öğretmen gibi kişiler de var. Bizim hakem camiası çok çeşitli 
kişilerle doludur.Ben bu güreşin hakemliğin yüzünden Halk Bankasında 
halkla ilişkiler bölümünde şefim. Benim arkadaşlarım yükseldi ve ben bu 
güreş yüzünden yerimde sayıyorum. Benim gibi birçok içerinizde 
arkadaşlarım vardır.

Hakem yönetmenliğiyle ilgili biz müsabakalara kar kış demeden 
Erzurum’da olsun başka yerlerde olsun terör bölgesi demedik gittik 
geldik. Hakem ücretleri dört milyon liradır. Halktan bir arkadaşımıza, "al 
sana yirmi milyon. Şırnak bölgesine git ve gel. Hiçbir şey 
yapmayacaksın" de. İnanın gitmez arkadaşlar. Biz bu kadar fedakarız. 
Buna rağmen bize geçmiş federasyonu eleştirerek konuşmuyorum, 
eskiden beri gelipte bize "elinize sağlık arkadaşlar" diyen olmadı. 
Hakemler kişiliğini kaybetti. Kişiliğini bulsun arkadaşlar. Biz bu hakem 
ücretleriyle bir yere varamayız. Hep aynı yerde kalıyoruz. Geldikleri 
zaman yağmacılar geldi diyorlar. Neden hep yemek ve yatak konusunda 
beleşe alışmışız. Hakem ücretleri cepte kalsın hesabı yapıyoruz.
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Hesabını yapmıyoruz da bir yerde mecbur kalıp yapıyoruz arkadaşlar. 
Hepimizin hali belli bunları konuşalım biz.

Müsabakalarda şimdiye kadar hakem komitesinin güreş hakemleri 
eğitimini dört ‘dörtlük yaptığına inanmıyorum. Son yedi ila sekiz yıl 
içerisinde hakem camiası çok iyi bir yere geldi. Şimdiye kadar hakem 
komitesinde görevli arkadaşları tebrik ediyorum. Yalnız müsabakalara 
bizler çağırılıyoruz ve hep benim üzerime sorumluluk biniyor. Ben ne 
zorluklarla maç yönetiyorum. Diğer çağırılan arkadaş "hiçbir şeyin 
farkında olmamış gibi elini kolunu sallayıp geliyor ve gidiyor" desem de 
az olur ve hiçbir şey yapmadan oturuyor. Dışarıda müsabaka olduğu 
zaman, biz ikinci plana düşüyoruz. Yani ikinci kişiye yok kardeşim böyle 
adaletsizlik olmaz. Bütün bu hakem yönetmenliğini bizim dışımızdan biri 
hazırlamadı. İçimizden birileri hazırladı. Kusura bakmasın. Bunlar bu 
yönetmenlikleri hazırlarken, kendi menfaatlerine göre hazırlamıştır. 
Bunları açıkça konuşalım. Bunlar kendi arkadaşlarımızdır. Bazı 
arkadaşlar yetişiyor bunların yolu engelleniyor bunlar yanlıştır. Benim 
diyeceklerim bu kadar teşekkür ediyorum. Sağ olun.

Oturum Başkanı Ender BÜYÜKERŞEN: Şöyle bir madde var "c" 
maddesi, uluslararası hakemlerin kendi sınavlarıyla ilgili konu diyor ki 
“mevcut uluslararasındaki hakemlerden en az lise mezunu olan hakemler 
genel sınavdan sonra E kategorisini almaya hak kazanırlar”. Bu ilave 
olarak, talimat çıktıktan sonra çok daha sonra genel müdürlükçe 
yürürlüğe konulmuştur. Diğer maddeye geçiyorum. Uluslararası hakem 
olma şartı. “En az üç yıllık milli hakemlik yapmak, yüksekokul mezunu 
olmak FILA da geçerli yabancı dili en iyi konuşulur düzeyde bilmek”. 
Genel Müdürlüğün gönderdiği kriterlerdir. Tamamen genel müdürlük bir 
kriter göndermiş. Yanılmıyorsam betmington federasyonunu baz 
almışlardır. Bunu göndererek bunları genel müdürlük koydu. Burada 
"FILA'da geçerli bir dilde yabancı dili konuşur düzeyde bilmek" maddesi 
federasyonlar tarafından bundan iki sene öncesine söylemiş olduğum 
maddeye bağlandı ve bir şeyler konuşulup aynı şartlara bağlandı. 
Yüksekokul mezunu olmak şartı tabii. Yani yüksekokul mezunu olan 
nasıl olsa en az bir şeyler bilir diye bir şartname hazırlanıyordu. Ancak 
bundan iki sene önce FILA'dan bir yazı geldi. Tam tarihini 
bilemeyeceğim. Uluslararası terfi sınavına gireceklerden "güreş 
yaptıklarına" dair belge istiyordu. Nerede güreştiğine dair, hangi dili 
biliyor artı üst düzey ulusal hakem olduğuna dair yazı istiyor ve bunun 
uygulanmasını istiyordu. FILA'da 1990-2000 yılları arasında bütün 
seminerlerde bütün terfi sınavlarında ulusal hakemlikten üçüncü 
kategoriye, üçten ikiye, ikiden bire, birden E'ye terfi sınavlarının lisanslı 
yapılacağını bildirmişti. Bunu defalarca beyan etmiştir.Bu yazı gelene 
kadar uluslararası hakem olacak kişilerin lisansları uygulandı mı?



Uygulanmadı. Hiçbir federasyon uygulamadı. Neden Yüksekokul 
mezunu olma maddesinin altında hiçbir düzeyde karar alamadı ama bu 
yazı gelince federasyon karar aldı? Çünkü mecburdur. Görevlendirme 
konusu sayın Sadettin Yücel de söyledi "ben iyi hakemim bana görev 
veriliyor". Türkiye şampiyonalarında fakat benden kötü olanlara görev 
verilmiyor onlar bir kenarda oturuyor oda görev yapmış oluyor bende 
görev yapmış oluyorum. Doğrudur hakemlerin her birinin aynı kapasitede 
olması mümkün değil. Daha doğrusu müsabakalarda daha iyi görev 
yapacağına inandığı hakemi vermesi bence doğaldır. O öyle olursa 
FILA'da en son hakemlerin kurayla ataması teklifi yapıldı. Bunun sebebi 
de hakemleri taraf tutmaktan uzaklaştırmaktır. Bazı hakemlerin taraf 
tuttuğu düşünüldü. FILA'da son olimpiyatlarda gündeme getirildi. Bu konu 
olimpiyatlarda toplanan ilk FILA toplantısında gündem konusu oldu. Ama 
kabul edilmedi. Duyumumuza göre ama fikirdir ben saygı duyuyorum. 
Ayrı bir konu teşekkür ediyorum.

Dr.İbrahim CİCİOĞLU'nun Konuşması: Şimdi dil konusunda ben 
Tayfun beyin yapmış olduğu uyarı doğrultusunda bir şeyler söylemek 
istiyorum. Bunu özellikle dil konusunda konuşurken her zaman rahatsız 
oluyorum. Fakat şimdi Tayfun Bey dedi ki; özellikle Celal Ağabey hakem 
sorunlarını anlatırken, "Ömer Suzan’ı götür. Dile gerek yok. Zimbabwe 
de seninle anlaşsın". Sosyal ilişkide Suat Ağabey bilmiyor ama seninle 
yabancı dil olarak birinci dereceden anlaşsın fakat kendisi içinde hepimiz 
bak kaçıyoruz. Müsabakalardan öyle bir zor durumda kalıyoruz ki bu 
kategori düşünmeye de götürebiliyor. Hakem camiası içinde o kurum 
içerisinde, zor durumda bile tabi orada bizi koruyor, gidip o dili 
bilmediğimiz için kendimizi kurtaramıyoruz. Gidip orda verimli 
olamıyorsun. Etkili bir şekilde cevabını veremiyorsun. Sporcunun hakkını 
gidip orda savunamıyorsun.

Oturum Başkanı Ender BÜYÜKERŞEN. Şimdi bu yönetmenliğin bazı 
kişiler tarafından hazırlandığını söyledik. Bu uluslararası dil konusunu 
açıkladım ve uygulanmadığını da açıkladık. Daha sonra E kategorisi 
olmak için lisan şartları el yazısıyla yazıyorum, başka orijinal metnimde 
yok. Resmi gazeteden aldım koydum buraya. Başkası "bunu kimin 
çıkarttığını söyleyin" diyor.

Musa ARIK'ın Konuşması: Onun değişmesi söz konusu olabilir ancak 
biraz önce evvel baştan söylediğiniz gibi bizim camiamız başta hakem 
camiası veya hakem camiasının dil seviyesinin düşük olduğu söylendi.

Bekir ÇEKER'in Konuşması: Hocam, Musa Hocam bu dil konusunu 
kapatmak istiyorum ve başka konuya değinmek istiyorum. 1995

99



senesinde hakem oldum. İki seferde uluslararası oldum. Yüksek lisans 
yaptım. İşte gelmeyeceğiz diye de bir takım olaylar oldu. Bir hakemin 
sporcuyu savunma şansı zaten yok. Kendi kriterinde kendini 
savunabilmek için güreş temsilcilerine 1992 yılında Kanada’da Dünya 
şampiyonasında Türk milletinin yobaz olduğunu söyleyen Türk Milletinin 
gerici olduğunu söyleyen bir hanımefendi Güreş Federasyonunda dört 
senedir genel sekreterlik yapıyor.

Dışişleri Daire Başkan’ı diyor ki yani arkadaşım bu dili bana verme. 
Böyle bir delil var resmi gazetede yayınlandı ama ben bu dili 
yapmıyorum. Bu dil sınavı bilakis güreş camiasına karşı olan bir kişi. Bu 
futbolun içerisinden gelip bize karşı olan bir kişi. Ben bunun şahsiyetini 
de tanıyorum. Kişiyi de tanıyorum. 1993-1994 yılında gidip de dünya 
şampiyonasına Macaristan’da bizim birinciliğimizi de geri aldığını da 
biliyorum. Yaşadığım için söylüyorum. Bana Avrupa Birliğinden soru 
sorarsan, Avrupa Ekonomik Topluluğundan soru sorarsan, bende 1927’li 
yıllardan kalma dilden kalırsam KPDS sınavında ben kendim için 
söylüyorum 30 ile 35'lik not almama imkan yok. Madem Tayfun Bey’in de 
söylediği gibi çözümü nedir? Biz de değil belirli seviyede olan insanları, 
millilikten uluslararasına terfiye alacakları hiç değilse iki aylık, üç aylık bir 
eğitim gibi yurt içerisinde yurt dışında bir kurs hızlandırılmış bir kurs 
açılırsa iyi olur kanaatindeyim.

Tayfun KARALİ: Hocam özür dilerim. Çok basit bir şey söylemek 
istiyorum. Köklü çözüm anlamında değil, aslında biz bir camia olsak 
kenetlensek kendi içimizdeki çözümleri çok rahatlıkla bulacağız. İnanın 
bana her yıl en az on tane üniversite öğrencisini üniversite kurslarına en 
az dört beş tane öğrenciyi bölgemizdeki yabancı dil kurslarına ücretsiz 
olarak göndersek. Çünkü Milli Eğitim Bakanlığının kontenjanları var. Biz 
o bölgede idarecilik yapıyoruz. Bir şekilde yardımcı olup ama bu şekilde 
birbirinden kopmuş birbirimizin sırtına yüklemeye çalışıyoruz. Yardımcı 
olma noktasında yoğunlaşmalıyız, kendi içimizde çözmemiz lazım bu 
konuları diyorum.

Sadettin YÜCEL: Şimdi ben sizi eleştirmek açısından bunu söylemedim, 
fakat yıllar yılı gelen bir konu bu, diğer arkadaşlarımız da var. Bu 
konunun içerisinde "ben yapmadım, yok şu yaptı, yok bu yaptı" devamlı 
konuşulan bir konudur. Ortaya çıkartılan bu sorundur. Ben sizi eleştirmek 
istemiyorum, hepinizi seviyorum, sayıyorum, söylenenleri söylüyorum. 
Duyduklarımı söylüyorum.

Oturum Başkanı Ender BÜYÜKERŞEN:Sayın Suat BEYENEL buyurun 
efendim.
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Suat BEYENEL’in Konuşması: Konuşmama başlamadan önce böyle 
bir organizasyon düzenleyen Sn. Osman ŞANSAL Bey’e ve bütün 
katılımcılara saygılar sunuyorum.

Önceki Federasyonda Merkez Hakem Kurulu yok denecek 
kapasitede idi. Son iki yıl hakemler açısından son derece sıkıntılı ve 
saçma sapan geçti. Zira uzun zaman görevleri sadece 2 kişi yazdı. Bu 
bilgi herkes tarafından bilinmektedir. Biri süper kategoriden olmak üzere 
bir çok hakem, nedeni bile belirtilmeden kızağa çekildi ve görev 
verilmeyerek uluslararası bazı hakemler kasıtlı derece düşürüldü. Milli 
hakemlerin birçoğuna görev verilmedi. Merkez Hakem Kurulu Başkanı 
faal hakem olmadığı için zaman zaman hakemler ile dalga geçildi. Arada 
kopukluk olduğu için kurul başkanı bazı hakemleri hiç tanımadığın! 
gösterdi. Şahsi fikrime göre kesin olarak teklif ediyorum ki Merkez 
Hakem Komitesi mutlaka üst düzey faal hakemlerden kurulmalıdır. Sayın 
Demirci Federasyonu zamanında bu böyle idi ve hiçbir sorun yaşanmadı. 
Faal olmayan Sayın Hocalarımız, arada mutlaka kopukluk meydana 
geldiği için faal hakemler ile anlaşamamaktadır. Zira güreşte kurallar çok 
sıklıkla değişmektedir ve bunu da ancak faal hakemler uygulamaktadır. 
Önceki federasyon MHK'nin ancak son 6-7 ayda 4 üyeye çıkarmış ve 
adeta tüm hakemler ile dalga geçercesine bir üyeliği 3'üncü kategori bir 
hakem ile doldurmuştur. Bu dünyada görülmemiş ve olmayacak bir 
uygulamadır. MHK kararlarını mutlaka toplantı yaparak almalıdır. Bir 
yada iki kişinin aldığı kararlar öteki üyeler tarafından günler sonra 
imzalatılmamalıdır. MHK hakemler arasında çok titizlikle ve tarafsız 
olarak uygulama yapmalıdır. Zira yan tutma örnekleri çoklukla 
görülmektedir. Hakemler arasında huzursuzluk yaratmaktadır. Türkiye 
Güreş Federasyonu’nda görev yapmakta olan çok zayıf güreş hakemleri 
vardır. Bu kişiler ya çok iyi eğitilmeli yada artık eğitilme durumları ortada 
yoksa tarafımızdan bilinenler ayıklanmalıdır.

Güreş müsabakalarında zaman zaman olaylar olmakta ve 
maalesef bu olaylar kesinlikle hakem hatalarından kaynaklanmaktadır. 
Hakem hatasından kaynaklanmayan olaylar ise, otorite yokluğundan 
meydana gelmektedir. Hakemler disipline edilmek zorundadır. Türkiye şu 
anda sadece uluslararası ve milli hakemlerin sayısı bilinmece ve 
hakemlerin sağlıklı bir envanteri yoktur. Benim daha önceki Demirci 
Federasyonu zamanında yaptığım bir envanter çalışması ise ortada 
yoktur. Bölge veya İl hakemlerimizin sayısını dahi bilmemekteyiz. Çünkü 
bölge hakemleri hiçbir surette görev alamamakta ve adeta hakem olarak 
görülmemektedir. Aday hakemlerin işi ise içler acısıdır. Bölge ve aday 
hakemlerin isimlerinden fazla bir şeyleri bilinmemektedir. Bu konuda 
geniş bir çalışma yapılması mecburiyeti vardır.

Şampiyonalarda, gruplarda, liglerde her hakem grubu içerisine 
mutlaka gerekli görülecek sayıda Bölge veya il hakemi görevlendirmek
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lazımdır. Bu arkadaşlarda yetiştirilmelidir. Bazı bölge hakemi bölgesinde 
yılda bir tane maç yapmakta ve bundan sonra milli hakemliğe terfi için 
sınava gelmektedir. Bu hakem aslında bölge hakemi iken tanınmalıdır. 
Bu yolda ne başarılı arkadaşlar kaybolmuştur.

Cetvel hakemi boşluğu gün geçtikçe büyümektedir. Uluslararası 
hakemlerin çok büyük bir kısmı dahi cetvel bilmemektedir. Cetvel 
hakemliği 4 veya 5 arkadaşımızın üzerinde dönmektedir. Bir grup yada 
şampiyonada rastgele hakemler arasından cetvelci arasanız belki de 
bulamazsınız. Bu sorun çok ciddi ve acildir. Derhal önlem alınması 
lazımdır.

Federasyonumuza bağlı hakemlerden milli olanlar yılda bir defa 
seviye tespit sınavına girmektedir. Bu sınav MHK tarafından 
hazırlanmakta ancak yapılması biraz sıkıntılar yaratmaktadır. Bu günkü 
ortamda bu sınav sadece Ankara’da yapılmakta, tüm milli hakemler 
kendi imkanları ile Ankara’ya gelmektedir. Bu günkü ortamda bu sınav 
hakemleri büyük bir mali külfet altına sokmaktadır. Mali külfet olmasa bile 
tüm Türkiye’den hakemler bütün gece yolculuk yaparak sınava gelmekte 
ve sabah saatlerinde uykulu bir vaziyette mini bir seminer görüp 
ardından sınava girmektedir. Buda başarıyı düşüren bir unsurdur. Bu 
durumun derhal düzeltilmesi lazımdır.

Halen yürürlükte olan Güreş Hakem Yönetmeliği eğer faal 
hakemlerden oluşmuşsa faal E kategorisi hakemlerin yapacağı 
toplantılar sonucu MHK tarafından derhal günün şartlarına uygun olarak 
yenilenmelidir.

Güreş müsabakalarına sırası gelmiş görev yapsın diyerek 
kapasitesiz hakemler yerine fazla görev yapmış olsa bile deneyimli 
hakemlerin görevlendirilmesi lazımdır. İllerde yapılan federasyon 
güreşlerinde mutlaka o ilden de kontenjan kullanılmalı ve görevlendirme 
yapılmalıdır. İllerdeki hakemler kendi illerinde yapılan grup yada 
şampiyona maçlarında tehditler nedeni ile görev yapamamaktadır. Bu da 
çok üzücü durum yaratmaktadır.

Tüm kategorilerde göreve giden hakemlerin lisanslarını yanlarında 
götürmeleri ve baş hakem tarafından kontrolü ile imzalanmasının 
sağlanması lazımdır. Türkiye’de güreş hakemlerinin lisanslarını yanında 
taşımak huyları yoktur. Bu da ciddiyetsizlik örneğidir.

Görev yazılarının federasyondan yazılma ve yollanma işi büyük bir 
aksaklık ile yapılmaktadır. Bu derhal düzeltilmelidir. Görev kağıtları çoğu 
zaman müsabakalardan sonra gelmektedir. Bu kısma çok becerikli bir 
kişinin görevlendirilmesi lazımdır.

Müsabaka baş hakemlerine alt kadro hakem listesi yazılmaktadır. 
Ancak değişen hakemler ile ilgili bilgi verilmemektedir. Baş hakem 
kadrosundaki hakem yerine değişik bir hakem görünce ortaya gülünç bir
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durum çıkmakta ve baş hakem değişiklik olduğunu o kişiden öğrenmekte 
ve prestij kaybına uğramaktadır.

Bazı hakemler görevlerinin uzak illerde olduğunu görünce göreve 
gitmemekte ve çok sudan mazeretler ileri sürerek bildirmektedir. Son 
zamanlarda ise, büyük bir çoğunluk tartıda bulunmamaktadır. İdari izin 
almakta olan bu hakem arkadaşlar güreşe gelmek için tüm gece yolculuk 
yaptıkları için müsabakada ciddi sorunlar olmaktadır.

Tüm hakemler sık sık federasyon tarafından hatırlanmalıdır. Bu 
MHK'nin hazırlayacağı bir program şeklinde olmaktadır. Örnek olarak 
gösterebilirim ki ben 16 yıllık Uluslararası hakemim ne özel gün de ne de 
bir başka günde federasyon tarafından hatırlanmadım. Bir bayram tebriki 
bile almadım. Son yıllarda bazı FILA yayınlarını bile sanki ulufe alır gibi 
ya gizli yada hatır için verilmiş gibi aldım. Halbuki yeteri kadar gelen ve 
FILA hakem listesini içeren dergiden birer tane her uluslararası hakeme 
vermek lazımdır.

Hakem ücretlerinde mutlaka ve çok acil olarak iyileştirme 
yapılmalıdır. Bu gün seans ücreti 4 milyon 700 bin liradır. Bir hakem 
günde 9 milyon almakta, yatak ve yemek mecburiyetini eklersek borçlu 
kalmaktadır. Bu gün için en mühim konu budur. Ayrıca, yağlı güreş 
hakem ücreti incelenmelidir.

İl dışı göreve giden hakemlerin yol veya otobüs paralan ile 
mutemetler arasında rayiç beden üzerinden yapılan ödemelerde büyük 
anlaşmazlıklar çıkmaktadır. Mutemetler illerden 5 yada 6 ay önceki rayiç 
bedel listesini almakta, hakemin elindeki daha fazla olan otobüs biletini 
kabul etmemektedirler. Görev yapan hakemler çoğu zaman düşük 
otobüs parası almaktadır. Genel Müdürlük ile bu sorun mutlaka 
çözülmelidir.

Yurt dışı görevlerinde hakemler mutlaka başarılarına göre 
değerlendirilmelidir. Sırası gelen şeklinde değil de başarısı ön planda 
olan hakemler yollanmalıdır. Sınavlara girecek hakemler özenle 
seçilmelidir.

Uluslararası liste gözden geçirilmeli ve uluslararası hakem sayısı 
göz önüne alınarak en az 4 yıllık bir plan yapılmalıdır. Rasgele ve 
başarısız çok sayıda hakem yerine başarılı ve yeterli sayıda hakem 
hedef olmalıdır.

Hakemlerin müsabakalarda davranışları mutlaka disiplin altına 
alınmalıdır. Faal olup da yukarıda da anlattığım küstürülen ya da 
kopartılan hakemler acilen kucaklanmalı ve bu arkadaşlarımız görevlere 
yollanmalıdır.

MHK'nin alacağı kararlar ile hakem tayinlerinde ambargo olmaması 
en büyük dilektir. Zira görevi biten federasyon ilgilileri alınan her kararı 
ters çevirerek büyük bir kaos doğmasına neden olmuşlardır.
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Müsabakalarda görev yapan hakemler mutlaka denetlenmeli ve 
federasyon temsilcileri müsabakanın geneli ile hakemleri hakkında rapor 
yazmalıdırlar. Bu gün federasyon temsilcileri sadece göreve gidip 
gelmekte yazılı bir rapor sunmamaktadır.

Baş hakemler, hakemler hakkında mutlaka notlu rapor yazmalıdır. 
Bu gizli olmamalı ve gerekiyorsa hakemlere açıklanmalıdır. Kimsenin 
kimseden çekinmemesi lazımdır. Bu iş devlet işi olduğu için kimse 
gocunmamalıdır. Bu sistem şu anda çalışmamaktadır. Her hakemde 
aldığı nottan kendisine pay çıkartmalıdır.

Sayın başkanımızın Türk güreş hakemlerini en üst düzeye 
getireceğini tüm hakemlerle birlikte bilmekteyim. Bu raporda eksik olan 
yada aklıma şimdilik gelmeyen kısımlarda zaman zaman şahsınıza rapor 
şeklinde bildirilecektir. Saygı ile arz ederim.

Tayfun KARALİ’nin Konuşması: Yapılanmanın istihdamla birlikte 
olması çok önemlidir. Yapının ilçelere kadar güzel bir organizasyonla 
binlerinin bu organizasyonu sağlaması gerekiyor. Bölgelerde tamamen 
olmasa da belli yetkilerin verildiği insanların olması gerekiyor. Bu arada 
bu organizasyonların yerinde halledilip çözülmesi lazım.

Suat BEYANEL’in Konuşması: 16 yıldan beri uluslararası hakemlik 
yapmaktayım. Son yıllarda 7 veya 8 yıl kadar yöneticilik yaptım. 
Federasyondan beni hatırlayan bir satırlık bir yazı bile almadım. 
Federasyonumuz bayram ve de yılbaşı gibi günlerde kendi elemanlarına 
bir kutlama mesajı göndermedi. Yeni federasyondan bunu rica ediyorum. 
Birkaç arkadaşımızın istenmeyen sebeplerden dolayı kategorileri 
ellerinden alınmıştır. Bu arkadaşların derhal kucaklanılması lazımdır. Bu 
arkadaşları burada görebiliyorum. Bu arkadaşları derhal göreve 
sokulması ve gereken layık olan yerlere yükseltilmesini canı gönülden 
istiyorum. Uluslararası liste gözden geçirilmelidir. Uluslararası hakem 
sayısı göz önüne alınarak en az 4 yıllık bir program uygulanmalı 
başarısız antrenörleri de başarılı bir hale getirilmelidir. Hakemlerin 
müsabakadaki davranışları mutlaka disiplin altına alınmalıdır. Özellikle 
Türkiye şampiyonalarında uluslararası liste kesinlikle elden geçirilmelidir. 
Ben bu listeden bıktım. Şahsım adına söylüyorum. Neden diyecek 
olursak atak yapıp ta yukarıya gelenler değil, onlar başımızın tacı. Ama 
ben nasıl güreş hakemiyim. Bana kimse dokunmasın bende kimseye 
dokunmuyorum. Ama artık listeye bakmak zamanı gelmiştir. Biz bunları 
ferdi olarak toplumda konuşuyoruz. Ama iş bu noktaya gelince burada 
konuşamıyoruz. Hakem ücretlerinin de mutlaka çok acil olarak 
düzeltilmesi lazım. Son olarak müsabaka baş hakemi olarak benim bazı 
sıkıntılarım oluyor. Arkadaşlarında herhalde vardır. Onu da söylemek 
istiyorum. Alt kadro listesi hakemleri yazılmaktadır. Ancak değişen

104



hakemlere bilgi verilmemektedir. Bir hakem diğerinin yerine geldiği 
zaman ona niçin geldiği ve nereden geldiği soruluyor. Ancak sorunca 
cevabını alabiliyoruz. Ben Malatya’da müsabakadan önce bir kişi 
beyazları giymiş yanımıza geldi. Hocam benimde ismim var dedi. 
Muhtemelen de orada idi. Bende ona “bana federasyondan herhangi bir 
bilgi verilmedi, vallahi seni tanımıyorum" dedim. Acaba kendime 
“görevlimi geldi” diye sordum mahcup oldum. Yani, arkadaşa karşıda 
ayıp oldu.

Başkan Ender BÜYÜKERŞEN: Görevlerin tebliği konusunda izin 
yazılarının yazılması konusunda da pek çok sıkıntılar olduğunu zaten 
herkes biliyor. Hatta görev yazısı şekli bile değişmiş herhalde. Askerlerde 
de şöyle yazılıyor “komutanımızın uygun gördüğü taktirde” çünkü askeri 
yönetmenlik ona aittir. Uygun görmezse vermiyor. O cümleyi son 
zamanda öğretmen arkadaşlara, mühendis arkadaşlara belediyede 
çalışan arkadaşlara da yazmışlar. Tabi ki sakıncalı bence de izin 
almalarını zorlaştırıyor. Bunu genel sekreterliğe bildirmek lazım. 
Federasyonun çözeceği konulardan biri de budur.

Suat BEYANEL’in Konuşması: Efendim, son olarak Ercan Yılmaz 
arkadaşımız burada, zannediyorum kendisi bölge hakemi. Milli 
hakemliğe teşebbüsünüz var mı? Tahmin ediyorum var. Türkiye 
genelinde Ercan Yılmaz gibi birçok arkadaşımızın olduğunu gördüm ve 
duydum. Bu konu ile bir çözüm getirilmesini de istiyorum. Saygılar 
sunuyorum. Bu federasyon böyle bir organizasyon düzenleyip bu 
sorunları ortaya çıkardığı içinde teşekkür ederim.

Ercan YILMAZ’ın Konuşması: Bu kadar çok sorun içerisinde ben güreş 
yaptığım zaman hırçındım ve hakemlerle çok kavga ettim. Birisi de bana 
beddua etti. Allah seni de hakem yapsın dedi. Onu da hatırlıyorum. 
Bende dolaştım geldim hakem oldum. Şimdi bir büyüğümüzün çok değer 
verdiğimiz bir kişinin sayın İçişleri Bakanının Sadettin TANTAN'ın bir 
sözü var federasyon seçimleri sırasında şöyle demişti "halka hizmet 
hakka hizmettir". Bizde bunu kendimize güreşe göre değiştirip "güreşe 
hizmet demek halka hizmet demektir" dedik. Güreş ihtisasında 8 kişi 
hakem seçildi. Ben Erkan Hocaya çok özenirdim. Öyle hareketlere filan 
puanları verirdi. Televizyonda görürdüm. Hatta bende bir tişörtü vardı. 
Onu da bize hediye etti. Özendirmek için bizde hakemliğe girdik. Yahu 
dedim, biz güreş yapmış insanlarız. Güreş yapmayanlara da saygı 
duyuyoruz. Hatta daha çok saygı duyuyorum. Çünkü ilerlediler. 
Başımızda yönetici olarak bulunmaktalar. Hiçbir şey bilmeden yani güreş 
yapmadan o kadar çok çalışmışlar ki, bu seviyeye gelmişler. Onları tebrik 
ediyorum. Açık konuşmak lazım. Siz 7-8 kişinin hakem olmasını
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sağladığınız zaman bir tek ben gittim güreşe. Yani müsabakalara bir tek 
ben gittim. Bütün arkadaşları müsabakalara ben çağırırdım ve bütün 
arkadaşları da güreş ihtisasında tebrik ettim ve biz bunu kimseye 
sevdiremedik. Hatta zor bir iş. Kardeşim “orada hakeme küfür ediyor”, 
diyor. Hatta bir gün Fikret ağabey var oradan bir tanesi küfür etti. Şiddetli 
tartışmalar oldu.Ben bu işe nereden bulaştım onu da bilmiyorum. Geçen 
sene ben bölge hakemliğini yedi senedir yapıyorum öyle böyle. Geldim 
Konya’ya bayağı yorulmuşum ayakta zor duruyorum. Dediniz hakemlik 
sınavı falan bende geldim girdim. Ya hakikaten öyle bir sorular vardı ki 
soruyu okurken bile anlamadım. Birazda benim kafam öyle sorulara 
basmıyor. Ben şu düşüncedeyim, o gün oraya yorgun şekilde geldim. 
Hepimiz yol yorgunuyuz ve sınava girdik kime soruyorsam Erol beyde 
yanımda mesela oda iyi hakem. İstanbul’da hocalarımız bilirler iyi düdük 
çalıyoruz. Belki pratiğimiz yok ama çalıyoruz gördüğümüzü veriyoruz 
falan bizde orada Erol Bey’le ikimiz kaldık. Yani biz bu kadar kendimize 
eziyet çektiriyoruz. Hem de işin içinden yani güreşin içinden geldik. 
İstanbul şampiyonası oluyor parayı almaya gidiyoruz üç buçuk milyon 
vermiş ve ben memleketten geldim benzin parası yirmi milyon harcadım 
filan diyorum bunlar bizim sorunlarımız. Ha şunu söylemek istiyorum. 
Yarın öbür gün böyle bir hakemlik yani güreşin içerisinde milli takıma 
yetişmiş, yani ben ayrıcalık filan istemiyorum şahsım içinde 
söylemiyorum, bu işi yapıp yapmayacağım belli değil, belki bir daha 
gelmeyebilirim öyle bir sınava, bilmiyorum ama bizim gibi gönüllü yani 
bizim tabirimizle "kurşun asker" derler. Yani, eğer böyle insanlar varsa 
birazda toleranslı birazda sıcak davranılmasını talep ediyorum. Saygılar 
sunuyorum.

Başkan Ender BÜYÜKERŞEN: Şimdi ben her zaman eşitlik ilkesinden 
yanayım. Sen dünya şampiyonu olsan, diğer hiç güreşmemişte olsa, 
benim için değerlendirdiğim o kağıt önemli ama sen gel benden yardım 
iste “hocam bir geleyim sana şu kuralları bana öğret” diye istekte 
bulunda o zaman birkaç günde öğretiyim yani.

Ercan YILMAZ’ın Konuşması: Başkanı burada biraz, propaganda 
ediyoruz. Burada biz, İbrahim Hoca ,ne yapacağız? Bize bir hak verin 
diyoruz. İbrahim hoca oralı bile olmuyor.

Öğr.Gör. Satılmış BAYKUŞ’un Konuşması: Bu konuda bir şey 
anlatmak istiyorum. Bu sene Avrupa şampiyonasına Moskova’ya gittik. 
Hakem olarak yanımızda Erol Bora vardı. Erol Bora dedi ki “hocam bana 
iyi hakem olduğumu söylüyorlar, ben sana geleceğim” dedi. Bende 
“tamam sana 20-25 soru yazdım kafadan cevaplarını da yazıp 
vereceğim, onlara çalış kesin geçersin” dedim. Çünkü sorular dönüp
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aktaralım aynı şeyler soruluyor. Dönüşte uçakta bir kağıt buldum ve 20 
soru-cevap yazdım. Ona düşünceyi izah ettim. Konya’ya geldik ve ne 
olduğunu sordum “ya ağabey valla açıp bakamadım bile" dedi. Sonunda 
sınavda başarısız oldu.

Başkan Ender BÜYÜKERŞEN: Ercan Yılmaz’ı kürsüye davet ediyorum.

Ercan YILMAZ’ın Konuşması: Sayın başkan, saygıdeğer arkadaşlar 
teşkilata 36 yıllık emeği olan bir kişi olarak bu yazın emekli oldum. 
Hakem ücretleri konusuna girdikten sonra sayın arkadaşların bazı 
önerilerine cevap vermek istiyorum. Şimdi bizde hiçbir sorun yok yalnız 
beyin sorunu var. Bunlar tecrübeden kaynaklanıyor. Şimdi hakem 
yönetmenliğinin en son maddesi 43'üncü maddeyle ilgili konuşmak 
istiyorum. Bu yönetmelik hükümleri Gençlik ve Spor Müdürlüğünce 
yürütülür. Bir öneri sunduk. Gürsel arkadaşımız da önerimizi beğenmedi 
tabi ki. Afyon’da ücret konusu gündeme geldiğinde sayın Teyfik Kış 
vasıtasıyla başkanımıza aktarıldı. Ankara’ya geldiğimizde bu işi 
yapacağız dediler ama maalesef yapılamadı. Şimdi bu yönetmenliğin 
43'üncü maddesine göre genel müdürlükçe yönetildiğine göre burada 
beyin sıkıntısı başladı. Bu yazının bu maddesine göre yani 43'üncü 
maddeye göre onay aldık genel müdürlüğümüzden hakem ücretlerinin 
günün sınırlarına uymadığı gerekçesiyle günün koşullarına uydurmak 
üzere resmi gazete yayınlanan "Bakanlar Kurulunu aşmamak kaydıyla 
resmi gazete belirtildiği gibi ücret ödenir" denseydi, cumartesi ve 
pazarları 4 milyon yerine 12 milyon para alabilirdik. Bu yuvarlak hesap 
tabi. Dolayısı ile yıllardır mağdur olduk. İşte demin arkadaşımızın 
söylediği beleş yerler aradık söylemesi ayıp verdikleri 4 milyona küçük 
çaplı bir yemek bile alamadım. 3 milyon 900 bin lira para verdim 
buyurun. Gitti bir seans zaten buradan 21 saatte Artvin’e gidiyorsun. 
Belin ağrıyarak varıyorsun 8 milyon paranı kesiyorlar. Yapılacak iş şu, 
dolayısıyla hakem yönetmeliğinin şimdiki ücretleri beyin vasıtası ile tekrar 
düzeltilebilir. O bakımdan Tayfun kardeşimiz yok değil mi burada 
gündem olarak el atsın görüşündeyim. Merkez hakem komitesi seçimi, 
ben arkadaşlarımın görüşüne hemen hemen katılıyorum. Merkez hakem 
komitesi kurulu 5 Kasim 5 Ocak olsun, bence fazla arkadaşlar 
enflasyondur. Ben federasyon başkanıysam, istediğimi seçer ve 
istediğimle çalışırım. Burada şu yumuşatılabilir içimizde bu işin uzmanı 
arkadaşımız Ender Bey, hakem komite kurulundan ben başkanım ama 
Ender Bey’de uzman olarak istediğini seçer. Ben de federasyon başkanı 
olarak çalışanı seçerim. Ama 5 Kasım, 5 Ocağa gerek yok nede olsa 
enflasyon, “Şevket Kardeşimizin as başkanlık ve sekreter mesaisi 
gündemde bulundurulmalıdır” sözünü pek anlayamadım. Acaba orada bir 
huzur hakkı mı var?
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Başkan Ender BÜYÜKERŞEN: Evet bende soracaktım evet orada bir 
zaman ayrılması gerekiyor, bu zamanı da bir şekilde değerlendirmek 
gerekiyor yani.

Çetin GÜLBİTEN'in Konuşması: Şöyle bir şey olabilir veya şu 
denilebilir. As başkanla genel sekreterin güreş federasyonunun 
bulunduğu yerde olması işleri takip edebilme bakımından önemli olabilir.

Ercan YILMAZ'ın Konuşması: İzin verirseniz yürütmeye elverişli 
kişilerin seçilmesi işi kolaylaştırır. Ben başkansam kendi komitemi 
kendim seçerim. Bu işe yakın olmasına özen gösteririm. Hakem 
olacakların dernekten referans alması gerekebilir. Dernekten nasıl 
referans alacak merak ediyorum. Hakem olmuş adama referans 
veremezsin. Referans almak için önce adam kazanacak, kazananların 
hemen gizlice derneğe iletilmesi lazımdır. Ona göre referansın 
hazırlanması gerekir. Kazananların listesi tekrar tebliğ edilecek lisansını 
alabilmek için derneklerden referans alınacak. Hakemlerde sınav, yaş ve 
terfi durumları açık olarak yeniden gözden geçirilmeli görüşüne aynen 
katılıyorum, dolayısıyla hakem yönetmeliği tekrar gözden geçirilmelidir. 
Hayatını cetvel hakemi olarak sürdüren arkadaşımız 45 yaşında il 
hakemiyse 50 yaşında milli hakem olarak gidiyor. Örneğin Ankara’da bir 
arkadaşımız var adı Kahraman Polat. Ne mindere çıkar ne başka bir şey 
adamın hayatı cetvel başka bir şey yok. Güreşin bir adamı olarak ben 
önce işimin yürümesini isterim. Ben federasyon olarak konuşuyorum. 
Dolayısıyla bu işler seven adamların ellerinde olmalıdır ve onların da 
yaşının uzatılmasında ben fayda görüyorum. Doğruları söyleyenin taktir 
edileceği yerde tekdir almayacağı görüşündeyim. Eşitlik ilkesinin elbette 
taraftarıyım, yalnız kaliteye göre eşitlik yapalım. Üç hakemin dört 
hakemin görev almasına karşıyım. Bu işim hamallığını da yükünü de 
ben yapıyorsam karşılığını da almak zorundayım. Hakem kurulları 
seçimle iş başına gelmelidir diye bir tez savunuldu ve teşkilatın kanunu 
bildiğim için maalesef ben bu Gençlik Spor Genel Müdürlüğünün 
kanununa da aykırıdır. Belki fahri kişiler illerde Vali merkezde bakan 
tarafından atanmaktadır. Bu kanun çıktıktan sonra seçime gerek yok. 
Dolayısıyla il hakemini il temsilcisi tayin eder. Validen onaylanır ve 
göreve başlar. Mevzuat budur arkadaşlar. Evet ben bir konuya daha 
değinmek istiyorum arkadaşlar. Kanunda bahsedilen bir olayın genelgesi 
olmaz kanun açık. 2445 sayılı kanun harcırah kanunudur. Mutlak 
masrafın dışında hiçbir şey alınamaz. Otobüsün tarifesi alınır mı 
arkadaşlar ben bunu sayın genel müdürümüze söylediğim zaman eliyle 
tersledi beni çok biliyorsun gibi. Emekli olmamın sebepleri de budur. 
Saygılar sunuyorum hepinize teşekkür ediyorum.
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Oturum Başkam Ender BÜYÜKERŞEN: Şimdi ben bu mahalli 
konularda konuşmak için hiç müdahale etmedim. Neden? Bugüne kadar 
bunlar bana her gittiğim yerde söylendi. Kendimde biliyorum tabii işte 
otobüs tarifesi şu kadar sözler söylediler. Örneğin ben Karaman’a gittim 
Eskişehir’den Mustafa Arslan geldi. Biletlerini gösterdi on bir milyona 
gelmiş. On bir milyonda dönüş parası; tarifi ise yedi milyon. Yedi geliş ve 
yedi dönüş toplam on dört aldı. O adam bedava yiyip içse cebinde o 
sekiz milyon yine de kalmaz, o sekiz milyon farkını da otobüs ücretine 
verdi. Bunları hep böyle gördük. Bu sorunlar hep bana anlatıldı ve bende 
federasyona anlatmak zorunda kaldım. Para konusunu hep ben 
gündeme getiriyormuşum gibi duruma düştüm kapattım çenemi. Bütün 
arkadaşlar bu konuya değindi. Bende bir şeyler söylemek istiyorum bu 
konularda fazla bir bilgim yok mali konularda ama Ercan’da teyit etti onu 
cumartesi ve pazar üç seans ödenebiliyormuş bu federasyonun 
bünyesindeymiş. Ben bunu yeni öğrendim. "Bu sefer bunu ödersek tartı 
ücretlerini keseriz" dediler. "Kaç tane hakem görevli yirmi tane o zaman 
tartıyı iki kişi yapar öbürleri de saat ücreti alamaz" dendi. "Aman aman 
ben bunu da söyleyemem" dedim. Yeni federasyonumuz belki hakem 
ücretlerini artırabilirse artırır. Cumartesi ve pazar belki üç seans 
ödeyebilirsek bir nebze faydası olur. Bu sınavların milli hakem 
sınavlarının asıl gayesi seminerdir. Bu seminerleri daha önceki yıllarda 
bunları bölgesel olarak ta yaptık. Şu anda detaylarını görmediğim 
mahsurları çıktı. Pek yaygın olması gibi bir görüş belirlendi. Burada 
hakem arkadaşlardan gelen "biz mağdur oluyoruz" konusunu gündeme 
getirdiler. Bilemiyorum, bir hakemi seminere çağırıp ve ona para 
ödememeyi gerektirmez. İstenirse ödenebilir öyle değil mi? Hakemleri 
seminere çağırıyoruz, seminer veriyoruz ve arkasından sınav yapıyoruz. 
İstenirse bu mağduriyetin kalkması için para ödeyebiliriz.

Çetin GÜLBİTEN'in Konuşması: Bunun örnekleri var, şu anda 
aileleriyle birlikte hakemler Akdeniz’de seminer görüyorlar hepsini 
federasyon karşılıyor. Bunun haricinde amatör olarak basketbol, voleybol 
federasyonunu örnek alın onlarında fonları var onlarda aynı şeyi yapıyor 
bizde aynı şeyi yapıyoruz.

Oturum Başkanı Ender BÜYÜKERŞEN: Bilet konusu şimdi şu firmanın 
bileti, şu takdirde ödenebilirmiş, şimdi biz iki günlük bir müsabakaya 
gidiyoruz. Cumartesi ve pazar seans ücreti alıyoruz. Perşembe günü ve 
pazartesi günü için de yol yevmiyesi alıyoruz iki milyon lira yani kanuni 
olarak perşembe günü hakemin gelmesi ve cuma günü tartısı 
gerekiyormuş. Şimdi akşam kısmı saat beşte yapılacak bir tartıya teknik
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toplantıya bir gün evvel kimse gelmez gelse muhakkak yatacak yer 
problemi çıkacak diyorlar ki federasyonda değil, genel mali müdür bunu 
söylüyor. Perşembe gününün bileti varsa elinde, hangi firma olursa olsun 
ödeyeyim ve pazartesi dönmek için mevzuat buymuş.

Şimdi sözü Musa ARIK'a veriyorum. Buyurun Sayın ARIK.

Musa ARIK'ın Konuşması: 'Şimdi şanslı olsaydım anam kız doğururdu" 
derler ya onun gibi zaten şansımızda bir yerde duruyor. Bazı konular 
geliyor, bu konuları burada söylemek istiyoruz, söyleyemiyoruz. Sıranız 
gelince konuşun diyorlar fakat sırası gelmeyen arkadaşlar gayet güzel 
konuşuyor yani nedir bu bir şey varsa hep beraber yoksa hep beraber 
ben bunun karşısındayım. Bazı aramızda tartışacağımız konular vardı. 
Arkadaşların bir kısmı söyledi. Bir kısmı unutuldu ve bir kısmı not edildi. 
Şimdi değerli arkadaşlar evvela biz mağdurlar olarak, birisi sayın Kanber 
Gökay, diğeri bendeniz, bir diğeri Seyit Efe, biri de Ali Tayyar 
arkadaşımızdır. Giden federasyonumuz tarafından görevlendirilmedik. 
Kesik yedik bizim için uğraşan olmadı. Olmadı derken ferdi oldu. Benim 
değerli arkadaşlarım benim için uğraştılar ama ferdi uğraştılar. O 
arkadaşlarım içinde ferdi uğraştılar. Ferdi uğraşmalarla bir yere 
varılamayacağı biraz önceki arkadaşların söylediği, güreş hakem 
derneğinin faaliyete geçmesi bütün hakemlerin oraya üye olmasıyla 
gerçekleşir. Bir de Kamber Gökay’ın söylediği gibi ben onun karşısında 
değilim ama bazı konularda yanındayım. Şimdi "sen daha önce böyle 
söylemiyordun ve şimdi niye böyle söylüyorsun" diyecekler. Daha önce 
ben şunu söyledim. Merkez Hakem Komitesi en üst seviye hakemlerden 
oluşsun faal hakemlerden niye çünkü görev verdiği hakemlere 
hükmedebilsin en iyi konuları onlar biliyor doğrudur. En çok yurtdışına 
müsabakalara onlar gidiyor, görüyor ve yaşıyorlar doğrudur. Çünkü 
zamanında bizde gidiyorduk. Ben bunun içinde bunların o söylediğim 
sözlerin arkasındayım. Ancak geçirdiğimiz bir dönemden sonra ben o 
sözümden dönüyorum. Karışık olsun istiyorum. En az beş kişiden ikisi 
gayri faal olursa, üç tanesi faal olur. Bu şekilde o iki tanesinin içinden bir 
yürekli adam çıkar üçte iki olayı bitirir. Yani mağdur olan 
arkadaşlarımızın hakları verilir. Ben giden federasyonla dört defa 
görüştüm. Ben bu camianın içinden çıkan bir insanım on iki yıl güreş 
yaptım. Bir çok kere Silahlı Kuvvetler şampiyonu oldum. 1975'den 1989'a 
kadar Türk Silahlı Kuvvetleri Karagücünü ve milli takımın antrenörlüğünü 
yaptım. Şu anda aramızda bulunan arkadaşlarımızın da bir çoğu benim 
talebemdir. Gurur duyuyorum, şeref duyuyorum. Onlarla bu seviyeye 
geldiler, yükseldiler. Kimisi burada kimisi milli takım antrenörüdür. Kimisi 
burada süperior hakemdir. Kimisi hakem hocası konumundadır. Ben 
bunlarla gurur duyuyorum. Şimdi durum böyleyken biz hiçbir sebep 
yokken dört sene kesik yedik, görev verilmedi. Gidiyoruz bizim
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camiamızdan gelmiş insanlara ağabey suçumuz nedir? Hocam hatam 
ne? Ne yaptım ben? Varsa yetkin benim savunmamı al. Federasyona 
bağlı bir hakemim ben savunmamı al savunmamda bana şu suçlardan 
dolayısı suçlanıyorsunuz savunmanızı verin de ve ceza kuruluna sevk 
et. Gücün vardır altı ay üzerinde bana ceza ver hakemliğimi bitir. Tabi ki 
Ali Tayyar ağabeyimiz çoğunluğumuz tanıyoruz, Amasya ilimizde güreşe 
emeği hayli çok olmuştur ve bu arkadaşımız mağdur edilmiştir. Bu 
arkadaşımız Konya’da güreş takımı kurmuş ve iki veya üç yıl içerisinde 
dört beş tane Türkiye şampiyonu çıkarmış ve o şampiyonların içinden iki 
tane Dünya şampiyonu çıkarmış arkadaşımızdır. Mağdur ediliyor. Bu 
arkadaşımız yıllardır hakemlik yapmış, güreş yapmış, mağdur edilmiş. 
Sebep hiçbir sebep yok. İşte bunlara karşı çıkacak bizler değil faal 
hakemlerde karşı çıkmıyor çıktıkları zaman aynı olayı onlarda yaşayacak 
benim gibi. Ben biliyorum son seçimlerden, bir yemek olayı vardı. Sayın 
başkanımızın yemeğine birçok arkadaşımız gelemedi. Sebep oraya 
geldiği zaman kelleleri gidecekti. Öbürü seçildiği zaman böyle 
federasyon mu olur ben onunda yemeğine giderim oy hakkı benimdir. 
İstediğim yere veririm.

Ben Türk Güreşi’ne yıllardır hizmet vermişim bunu sizler biliyor ve 
söylüyorsunuz. FILA'da iyi hakem yerinde değilsek bile normal hakem 
olarak sayılıyoruz. Suçumuz güreşe hizmettir. Bence o yönden 
komiteden komiteye olmasa bile, Şevket arkadaşımızın dediği bu hakem 
yönetmenliğinin bazı maddeleri değiştirilerek bazı yetkilerin güreş 
federasyonu başkanından alınması gerekiyor. Hakemlerinde bir hak 
sahibi olması gerekiyor. Benim derneğim bir ara bir yazı yazdı. Sayın 
Ertemur Baş dernek başkanı idi. Verilen cevap ne biliyor musunuz? 5, 
12 ve 35' inci maddeler gereği Güreş Merkez Hakem Kurulu tarafından 
görev verilmemektedir. Merkez Hakem Kurulu arkadaşlarım burada ben 
her gün onlarla beraberim kesinlikle onların böyle bir kararları yok. O 
dediği kararlarda samimi olarak söylüyorum hakemliği bitirir. Rüşvet 
almak, sahte rapor tutmak gibi şeyler var. Eğer öyle bir şey varsa zaten 
benim hakemliğim biter ve çok özür dilerim sayın temsilcilerimizde 
buradadır. Orada bir konuşma vardır. Albay, yardımcı doçent, albay, 
onbaşı,doçent vardır. Benim en çok zoruma giden olaylardan biri, o olay 
oldu. Üç sene kesik yememe rağmen kanıma dokundu. Oradaki görev 
yapan arkadaşı tanıyanlar 1C75 yılına kadar tanıyanlar Güreş 
Federasyonunu parmağında oynatan adamdı. Türkiye Güreş 
Federasyonu iki kişi önerdi. Üçüncü adam yoktu. O görevi yapamadığı 
zaman istifa edip çekip gidiyordu. Şimdi gelelim değerli arkadaşlarımızın 
konuşmalarından aldığım bazı notlar var. Sayın yetkililerimizde buradalar 
kuralların devamlı değişmesi doğru belki benim lisanım iyi değildir. Bunu 
açıkça açıklıyorum. Efendim güreşe bir yenilik getirmek güreşi seyredilir 
bir hale getirmek için bu kurallar düzenlendi. Şimdi bakın bunu
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hazırlayan FILA şunu söyledi. Biz sorduğumuz zaman bunu hazırlayan 
kimse güreş için bir şey yapmamış güreşin içinden gelmemiş kişiler 
hazırlıyorlar bu olmamış bir sene sonra öbürü olur diye değiştiriyorlar. 
Örneğin ABD’den gelen teklifler % 80 kabul oluyor ve diğer ülkelerden 
giden tekliflerde kabul oluyor. Oysa bizim ülkemizden hiçbir teklif 
gitmiyor, gitse de fazla kabul görmüyor. Bu tip değişiklikler yukarıda bu 
işi yapan kişilerin uzman olmadığından kaynaklanmaktadır.

Yeni oluşan komiteden isteğim şudur. Gerek yurt içinde gerekse 
yurtdışından gelen kasetlerle, güzel bir program hazırlanarak 
güreşçisinden tutun federasyon yetkililerine kadar eğitim semineri 
şeklinde sunulmalıdır. Eğitimli bir antrenör camiası yetiştirmek istiyorsak, 
antrenörler mindere çıkıp maçları yönetmeli ve maçtan sonra kasete 
çekilmiş olan maçlardaki hatalarını bizzat yerinde görürse, çok başarılı 
olacağına inanıyorum. As başkanın Ankara’da olmasında yarar var 
çünkü bu işlerin daha iyi yürütülmesi takibini ve programlamasını iyi bilen 
birinin olmasında yarar vardır. Arkadaşlar güreş hakemler derneğinin çok 
önemi var. Aldığım notlara göre, mesela bir yazısı var sayın Çetin 
Gülbiten’in bizim hakkımızda, birincisinde oraya bildiriyor. Bizim 
hakkımızda cevap bile veremiyor. Ancak federasyona cevap vermek 
durumunda kalıyor. Şimdi burada bir yönetmenliğimiz ve talimatımız var. 
Dört yıl uygulanmadı. Hiç kimsenin sesi çıkmadı. Eğer hakem 
arkadaşlarımız bir göreve gidiyorsa, talimatını okuyup dinlenmesini yapıp 
kendisini o müsabakaya konsantre edebilmelidir. Şimdi bu 
konuştuklarımız burada kalmasın bir rapor halinde federasyona sunalım.

Daha önce göreve giden arkadaşlarımıza yurtdışına takibin eski 
federasyon başkanımız Sadettin Tantan tarafından sarı bir zarf verilirdi. 
Bu zarfta denirdi ki "Musa Arık sorumlulukların ve görevlerin var, 
Antrenörlere ve güreşçilere bu konular hakkında bilgi vereceksin". 
Yurtdışına giden arkadaşlara yani herkese birer görev verilsin. Hepinize 
teşekkür ediyorum. Beni dinlediğiniz için hepinize saygılar sunuyorum.

Başkanı Ender BÜYÜKERŞEN: Değerli katılımcılar şimdi sözü Sayın 
Ruhi Seren'e veriyorum. Söz sizin, buyurun Sayın Seren.

Ruhi SEREN’in Konuşması: Sayın Başkan ve Divan Kurulu Üyeleri, çok 
kıymetli hakem hocalarım, değerli misafirler hepinize saygı ve sevgiler 
sunarak konuşmama başlıyorum.

Güreş hakemliğini ve hakem sorunlarını hepimiz çok iyi biliyoruz 
ama sesimizi duyuramıyoruz. Sadece dile getiriyoruz ve dilde kalıyor. 
İcraat ve uygulamada geri kalıyoruz “Birlik ve beraberlik” bizim en büyük 
gücümüzdür. Bunu sağlayacak gücün ise bir sivil toplum örgütü olan 
Türkiye güreş Hakemleri Derneği olduğu ve bu derneğin güçlenmesi için 
çaba sarf etmemiz gerektiğine inanıyorum. Dernek konusunda sayın
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Şevket Demirkaya hocam bahsettiği için uzun süreli konuşmak 
istemiyorum.

Diğer bir konu ise, Türkiye Şampiyonasında veya gurup 
müsabakalarında milli hakemlerin sayı, kronometre ve sayı tabelasında 
kullanılması ve hakemlik görevi yapmak için gelen hakemi orada 
saatlerce oturtulmamasını istemekteyim. Çünkü hakemlik görevi yapmak 
için başka bir ilden gelip de orada körlenmesi milli hakemlerin 
yetiştirilmesinde olumsuz bir olay olarak görüyorum. Bu görevi 
müsabakanın yapıldığı ildeki aday bölge hakemlerine yada personelden 
bu işi yapabilecek kişilere yaptırılmasını öneriyorum.

Milli ve bölge hakemlerin yakalarında olmayan bir kimlik problemi 
var. Yani uluslararası bir hakemin nasıl yakasında FILA tarafından 
verilen bir kokart var ise, Türk ulusunun simgesi olan bayrağımızın ve 
Türk Güreş Federasyonumun armasının birlikte bulunduğu bir logo’nun 
yapılarak milli ve bölge hakemlerinin de müsabakalarda yaka kartlarını 
takmalarını Federasyonumuzdan istemekteyim. Başka bir önerimde, milli 
hakemlerin her yıl tekrarlanan seminer ve seviye tespit sınavına 
Ankara’ya çağrılarak sınava tabi tutulmalarını sakıncalı buluyorum. Bütün 
milli hakemlerin bundan dertli olduklarına inanıyorum. Bu sorunun dile 
getirilmesine rağmen çözümü için her hangi bir gayretin sarf edilmediği 
ve çözümün üretilmediğini düşünmekteyim. Bu konuya öneri olarak aynı 
gün ve aynı zamanda Merkez Hakem Komitesinin belirleyeceği üst 
klasmandaki hakem hocalarımızın yapacağı seminer ile ve bu sınavın 5 
veya 6 merkezde yapılmasını öneriyorum. Ayrıca bu sınavdan yaş tahsisi 
dolmuş milli hakemlerin muaf tutulmasını istemekteyim. Sınav ve 
semineri ile milli hakemlikten uluslararasına teklif edilmesi ve nitelik 
taşıyanların çağırılması gerektiğine inanıyorum. Yine aynı sınav 
mazeretinden dolayı, katılamayan arkadaşların mağdur edilmemesi için 
katılamama nedenlerinin araştırılarak daha esnek olmalarını öneriyorum.

En önemli ve üzerinde titizlikle durulması gerektiğine inandığım 
milli hakemlerin uluslararası olabilmeleri için aranan kriterlerin yeniden 
federasyonumuzca düzenlenerek yeni bir yapıya kavuşturulmasını 
istemekteyim. 1998’den 2001 yılına gelinceye kadar sadece 1 bayan 
hakem arkadaşımız uluslararası oldu. Kendisine başarılar dilerim. Şimdi 
yetkililere soruyorum; neden bizler bu konuda mağdur edildik, neden 
FILA minderlerine yeni simaların katılması engellendi? Yabancı dil 
engeli yüzünden bir çok arkadaşımız hakemlik yapamamaktadır. Giden 
federasyonumuz ve yetkilileri bizi Genel Müdürlüğün Dış İlişkiler 
bürosuna kurban ettiler. Şimdiki Federasyonumuzdan bu konuda 
titizlikle çalışarak Federasyonumuz bünyesinde bir üst kurul oluşturarak 
yabancı dil tespit sınavı yapmalarını öneriyorum. Yada Kamu Personeli 
Dil Sınavı (KPDS) ve Üniversite Dil Sınavı (ÜDS) veya 
Federasyonumuzun belirleyeceği bir yabancı dil kursuna tabi tutarak
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bizlerin eğitilmesini istemekteyim. Ayrıca uluslararası hakem olarak 
arkadaşlarında yurt dışındaki masraflarında federasyonumuzca 
karşılanması ve hakemlerin mağduriyetinin giderilmesini istemekteyim. 
Görevdeki federasyon başkanımız ve arkadaşlarına başarılar dileyerek 
sözlerime son veriyorum. Saygılar sunar, teşekkür ederim.

Çetin GÜLBİTEN'in Konuşması: Biraz önceki faal hakem olma 
konusundaki söze cevap hakkı aldım gayri faal hakemlerimizin %99’u bu 
olaylardan uzaklaşmıştır. Kurallara hakim değildir. Son değişiklikleri 
bilmemektedirler, artı az çok bunları bilenlerde maksatlı olarak 
geleceklerinin işaretlerini vermişler, bazı önerilerde bulunmuşlardır. 
(FILA) nezdinde görev yapan asistanlık yapan üç dört tanede delege 
olarak hakemlerimiz var iken, hakemliği unutmuş veya intikam 
maksadıyla gelecek adamların hakemlik yapmasını ben şahsen sakıncalı 
buluyorum. Bunun dikkate alınmasını istirham ediyorum.

Birde lisanla ilgili Sadettin arkadaşımızın söylediği konuda bir 
eklemede bulunmak istiyorum. Kamu Personelinin Dil Sınavının belli bir 
rakamı gene de göz önüne alınmalıdır. 30 çok diyorsanız 20 olmalı ama 
genel müdürlükten gelen emirlere göre çifte standart uygulanmamalıdır. 
Buna mutlaka bir kalıcı çözüm getirmek lazımdır. 15 rakamı da kabul 
edilir 20 de federasyonumuz neyi uygun görürse odur.

Ama net bir kriter olsun çifte standart olmasın diyorum. Bir de bizim 
cetvel hakemimiz altmış yaşını geçmiş yazı yazıyor "ben devam edebilir 
miyim?" diye ve özel bir yazı geliyor. Sonra "evet sen devam edebilirsin" 
deniyor. Bunun resmi anlamda federasyon açısından olur olmaz 
konusunu yabancı dil iki yıl önce İran’da konuşulan yabancı dil mahiyeti 
tavsiye mahiyetindedir. Mutlaka İngilizce şartının olup olmadığının yazılı 
olarak FILA'ya sorulması gerekiyor. Çünkü teknik direktörün hiç biri 
yabancı dil bilmiyor ve bunlar yukarıya doğru tırmanmaya devam ediyor. 
Bu hususun FILA tarafından yazılı olarak istenmesini istiyorum.

Oturum Başkanı Ender BÜYÜKERŞEN: Aslında bunlar yazılı olarak 
var. bunların bir kere daha sorulmasında fayda görüyorum. Sayın 
Karali’nin konuşmalarından aldığım notlarda lobi faaliyetlerinin yapılıp 
yapılmaması belirlenmiştir. Mutlak surette yapılmalıdır. Ama nasıl 
yapılacağının belirlenmesi yönetim kuruluna üyeler sokarak mı bir 
yerlerde dostluklar kurularak mı oluyor? Bilemem ama maalesef bunlar 
mutlak gerekiyor.

Tayfun KARALİ'nin Konuşması: Elimizde gerekli bilgiler olmadığı için 
ama ben FILA'daki bütün üyeler ve görevlilerin yerlerine yılbaşı 
tebriklerini ulaştırmaya çalıştık. Bizim kültürümüzü bırakıp karşı tarafın 
mantığına geçmek gerekiyor. Örneğin doğum gününü gerekirse eşleri
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için özel günleri bunlarla ilgili bir komisyon oluşacak mı? Bunları siz 
tartışacaksınız ki bizde yeni oluşumumuzda bunlara ilişkin kqmisyon 
alalım ve kurumlar oluşturalım.

Hocam bir başka deyişle ben şuna inanıyorum ki bütün spor 
dallarında sporcu kadar kaliteli idarecimiz ve sporcu kadar kaliteli 
hakeminiz yoksa hiç bir şey olmaz. Kaç tane hakeminiz FILA'ya 
yöneltiliyorsa o kadar sporcunuz final yapar.

Kaç tane kişi FILA'da yöneticiyse, o kadar hakemsiniz demektir. Bu 
camiaya ama bu bahsedilen eksikliğin giderilmesi için ne olmalı ne 
yapılmalı tek kişinin düşündüğü çözümüdür. O tek kişi olmadığı zaman 
FILA ile ilişkiyi sağlarsak başarımız daha çok artar.

Musa ARIK'ın Konuşması: Şimdi efendim çok güzel bir konuya 
değindiniz orada bir yanlışlık var. Mesela nedir? Diyorsunuz ki bir 
ülkenin kaç tane güreşçisi finale çıkarsa, o ülkenin o kadar hakemi final 
yönetir. Biz bunu yaşadık. Yıllarca dört, beş kişi yaşadık. Bizim üç tane 
başarımız oldu. Hamza Yerlikaya, Şeref Eroğlu, Hakkı Başar’dır. 
Federasyon yetkililerinden gidip FILA’nın yetkilileriyle görüşmesini 
istedim. Biz neden final maçlarına çıkamıyoruz. Ama ben hep kendimi 
orada maç yöneteyim, ben istiyorum ki ben kötü maç yönettiysem beni 
düşürsünler. Ama beni oraya çıkarmıyorlar. Gidin diyorum ama 
söylemiyorlar hiçbir ilgisi yok.

Türkiye’de şampiyona oluyor Federasyondan gelen il temsilcisinin 
tüm ihtiyaç ve sorunlarıyla ilgileniyorum ama oturup da herhangi bir konu 
hakkında konuşma yapamıyoruz. Teşekkür ediyorum.

Oturum Başkanı Ender BÜYÜKERŞEN: Teknik konularda hakemlerin 
yardım konusu vardır. Şu güreşçinin şu oyunu daha iyidir. Hakem bunu 
gözlüyor. Hakemin güreş esnasında sporcunun performansını 
gözlemliyor. Ancak çok haklısınız. Bir tane hakemin ben size bu konuda 
dinleyeceğine inanmıyorum. Evet Sayın Avni SEL buyurun söz hakkı 
sîzindir.

Y.Doç.Dr. Celal TAŞKIRAN'ın Konuşması: Biraz önceki konuda 
hakemlere bir iki teknik konuda açıklamada bulunmak istiyorum. Ben 
senelerdir teknik direktörlükte yaptım. Şampiyonlarda yetiştirdim. Fakat 
giden antrenörler bizim yardım etmemizi değil sporcuları yendirmemizi 
istiyor ve hatta siz bu konuda yardımcı olmuyorsunuz diye antrenör beni 
de çekiştiriyor. Ben de dedim ki şimdiye kadar sen hangi antrenörlerin 
inisiyatifiyle şampiyonluk kazandın. Hakkinizin alınmış olması sizin için 
yeterli değil midir. Eğer benim teknik konularda yapabileceğim bir şeyler 
varsa, bu konularda yardımcı olmak istiyorum. Fakat bu konularda değil
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illegal konularda bizden yardım istediler. Bundan öncekilerle böyle bir 
diyalogumuz oldu. Bunlar benim içimde bir uhde olarak kaldı.

Avni SEL'in Konuşması: Değerli arkadaşlar ben çok fazla bu konuların 
üzerinde durmayacağım. Genellikle arkadaşlarımız bu konulara 
değindiler. Ben aynı zamanda il müdürlüğü yaptım. 1989’ a kadar illerde 
hakem ve personel ücretlerini il müdürleri danışma kurullarıyla tespit 
eder. İl Gençlik ve Spor Müdürlüklerine gönderir. Buna bütçe ayırdı ve 
ödedi. Merkezde de yine aynı şekilde federasyonu eleştiriyor. Fakat 
yönetmenliğin ismi şu spor hizmetleri uygulanmasında aktif olarak 
görevlendirileceklerin ücretleri diye bakanlık bu konuda bir kararname 
çıkardı ve bu kararname halen yürürlüktedir. Bu kararname bütün 
personel ve hakemleri kapsıyor. Ona da kat sayısı getirdiler. Mesela %10 
gibi her sene artıyor. Federasyon başkanımız bu kararnameyi alarak 
bakanlar kuruluna bu artışla ilgili bir yazı yazmalıdır. Bu işin yalnız 
takipçisi biz değiliz. Diğer federasyonda da aynı sorunlar yaşandı. Ümit 
ederiz yakında çıkar. İkincisi güreş hakem yönetmenliği hakikaten bütün 
materyalleri güreşçileri içerir. Artı güreş hakem yönetmeliği 3289 sayılı 
GSGM yasasıyla da çakışıyor. O zaman şu madde konabilir en azından 
lise mezunu olunacak. Ben daha fazla konuşmayacağım saygılar 
sunarım.

Seyit EFE’nin Konuşması: Muhterem ağabeylerim, değerli arkadaşlar; 
ben halkın huzurunda fazla konuşmuş bir kişi değilim. Lügat ta 
parçalayacak değilim. Sözümüzü anlatamadık ve duyuramadık. İşte 
kamera "biz sizi dinleyeceğiz" diyor. Biz burada dertlerimizi anlatmazsak 
nerede konuşacağız. Dinlenmeyecek arkadaşlar, çıksın gitsinler. Sayın 
hocam şimdiye kadar konuştuk çare bulamadık, bir şey bulamadık. 
Ondan sonra bir birimize eleştiriye açık olmalıyız. Bir birimize saygılı 
olmalıyız. Ben biraz sert konuşuyorum özür dilerim. Demin Sadettin 
arkadaşımız konuşuyor burada kızdınız. Bırakın konuşsun ortada yanlış 
anlaşılma varsa bırakın ortaya çıksın. Birbirimize kızmayalım bir birimizi 
sevelim. "Kaybım oldu" diyor doğru benimde kaybım oldu. Bende iki sene 
önce müdür olacaktım. Bakın vallahi başımdan geçen bir olayı 
söylüyorum. Bu adam spor yapıyor diye hakemim ben Ankara’ya 
gidiyorum ayda benim 100 milyon lira zararım var. Niye bu hakemlik 
yüzünden kaybımız var. Bu işi yapmak istiyorum, zaten kaybı olan insan 
buraya gelemez gidemez. Ben de fedakarlık yaptım buraya geldim. Birde 
birlik beraberlik içinde olmalıyız. Eğer birlik beraberlik içinde olmazsak, 
aynı böyle konuşur, konuşur böyle gideriz. Burada sağlayacağım bir 
güreş hakemleri derneği İkincisi ise siz değerli büyükler "E" 
kategorisindekiler, eğer sen "bu seyahate gideceğim, ben bu seyahate 
gideceğim" gibi bir sürtüşme olursa, kimseye fayda sağlamaz. Üç sene
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önce bunu duyuyordum. Kendi aramızda birlik yoktur. Hakemlerin 
güvenlik meseleleri, küfürde yiyoruz sopa da yiyoruz, hatta arabaya bile 
binemiyoruz. Kayseri’de bir basketbol müsabakasında belediye başkanı, 
kulüp başkanı, milletvekili sahaya inmek istedi. Ne yaptı burada hakem 
atın bunları dışarı dedi. Ben öyle istemiyorum ama hiç olmazsa 
güvenliğimiz sağlansın. Belirli bir yerimiz olsun. Eğitim konusuna gelince 
demin arkadaşlarımda dile getirdiler. Bilhassa uluslararası hakem 
arkadaşlarımız biz de dahiliz buna ne kitap açıp okuyoruz ne de kaset 
seyrediyoruz. Beş veya on sene çalışmış olan bir güreşçinin o anda 
hayatı gidiyor. Belki hayatıyla istikbaliyle belki de milli takımda bayrağı 
dalgalandıracak arkadaşı yok ediyoruz. Kendimizi yenilemeliyiz, eğitim 
ve kaset seyretme olayı da olmalıdır.

Oturum Başkanı Ender BÜYÜKERŞEN: Şimdi kendimizi yenilemeyi 
istiyoruz. Bu yenilemenin de test edilmesi lazım. Bu arada herkes imtihan 
yapılmasına karşı çıkıyor.

Seyit EFE'nin Konuşması: Fakat hocam uluslararası hakemlikte 
imtihan yapılsın. Fakat bu kategori düşülsün şekliyle de görev almak 
istemiyor adamlar. Düşüremeyiz, öyleyse orada aldığı puanlara göre 
verilsin görevler. Bir performansı bir de imtihanda almış olduğu puanlarla 
değerlendirme yapılsın. Antrenör arkadaşın hakemlik yapması, 
konusunda da bir şey söylemeyeceğim. En azından mindere çıksın ve 
hakemlik kolay mı zor mu görsün. Hakeme küfretmesinler. Dil konusunda 
imtihanlar güreşle ilgili olsun. Yurtdışında güreşle ilgili, konuşabilecek 
seviyede bir sınav yapsınlar. Saygılar sunuyorum müsaadenizle.

Tayfun KARALÎ'nin Konuşması: Güreş federasyonu adaylığı 
döneminde toplantı yapıldı. ABD’de yüksek lisans yapmış, fakat yabancı 
dil biliyor diye bir belgesi yok. Üç saat Ankara Hacettepe üniversitesinde 
altı profesörden oluşan bir heyetle imtihana girerek federasyon başkanı 
oldu.

Oturum Başkanı Ender BÜYÜKERŞEN: Şimdi sözü sayın Fehmi 
SARI'ya bırakıyorum. Buyurun Sayın SARI.

Fehmi SARI'nın Konuşması: Değerli büyüklerim ve arkadaşlarım; 
duygularımızı bizler mikrofona alışık olmadığımızdan yeterince 
yansıtamıyoruz. Hepinizin bildiği gibi 17 Ağustosta çok büyük bir felaket 
yaşadık. Beni en çok duygulandıran olay ise, çok değerli Ender hocamız 
ve Çetin hocamız önderlik yaparak deprem mağduru olan hakem 
arkadaşlara bazı yardımlarda bulundular. Bu organizasyonda da öncelik 
yaptılar. Bazı kimseler bunu görev fazlalığı olarak değerlendirdi. Tabi
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onlarda oldu, birde bazı hediyeler verildi. Onların önderliğiyle diğer 
arkadaşların katılımıyla oldu. Bu yardımları da Çetin hocamız ve Şevket 
hocamız bizzat Adapazarina gelerek bizlere iletti. Burada ben bütün 
Adapazarı hakemlerinin adına tüm arkadaşlara teşekkür ediyorum. 
Yalnız çok değerli federasyon başkanımız bizlere geçmiş olsun dileğinde 
bulunmadı. Buna çok üzüldük. Böyle bir şey beklerdik. Ama seçim 
zamanı gece gündüz telefonlarımız susmak bilmiyordu. Burada da 
onların ayıbıdır diye düşünüyorum. Her sene imtihana giriyoruz, ben 
zaten her gün hakemlik kursu görüyorum. Antrenman yaptırıyorum. 
Bizzat her gün hakemlik yapıyorum. Ama bizim kafamız bazı şeyleri 
almıyor yapamıyoruz. Bazı şeyleri 20 senedir yapamıyoruz. Hakemim, ya
10 tane maça geldim yada 15 tane her sene imtihan olayı bu nedir. 
Bunun bir şeye bağlanması gerekiyor. Birde izinle ilgili olarak, iş yerleri 
izin vermiyor. Gelmediğimiz zamanda görev verilmiyor. Buda doğaldır. 
Ama burada bizim yapabileceğimiz her hangi bir şey yok. Bunun da 
tekrar gözden geçirilmesini istiyorum hepinize teşekkür ediyorum.

Musa ARIK'ın Konuşması: Şimdi arkadaşlar demin Ruhi arkadaşımızın 
konuşması ve Seyit Efe’nin konuşmasında bu hakemlerde hep 
imtihandan yana. Bana göre de bu imtihanın her yıl yapılması yerine 
başarılı olan hakemlerin değilde başarısız olan hakemlerin her yıl 
yapılması lazım.

Oturum Başkanı Ender BÜYÜKERŞEN:Seminerde yapılıyor akabinde.

Musa ARIK'IN Konuşması: Başarısız olanlar için ikinci yıl imtihanın 
gerekli olduğuna katılıyorum. Ben başarılı olanlar için ikinci imtihanın 
gerekli olmadığını düşünüyorum. Uluslararası hakemler imtihana niye 
girsin ki bu hakemleri FILA göreve getirmiştir. Düşmesini de FILA sağlar. 
Ha bu demek değildir ki ben 70 almışım diğeri ise 90 doğru. Bu sadece 
teorik bilgiyle olacak olay değil. Burada uluslararası hakemlerin imtihanın 
daha önce uygulamadığınız bir kuralı vardır. Müsabakanın baş hakemi 
tarafından değerlendirilsin. Uluslararası ve milli hakemlerde 
değerlendirilsin. Hatta bunları ayrı ayrı değildi hepsi 100 üzerinden 
değerlendirilsin.

Oturum Başkanı Ender BÜYÜKERŞEN: Birinci kategori ikinci kategori 
diye iki kategoriye ayıramayız. Bu hakem kötüdür iyi görev yapamıyor 
diye, kısmen bunlar çok ağırdır.

Musa ARIK'ın Konuşması: Uluslararası hakemler gözden geçirilir layık 
olanlara ben baş hakemliğimi veririm çok sevinirim. Ben birinci sınıf
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hakemim iyi değilsem vermeyin İ>ana. Beni seminere çağırırsın, 
müsabakalara çağırarak bir değerlendirme yaparsın.

Oturum Başkam Ender BÜYÜKERŞEN: Birincisi benden bulmasın, 
İkincisi birlik beraberlik deniliyor sanki, diyelim ki 5 gurup müsabakası 
var. 5 tane hakem gittik. Bütün uluslararası hakemlerde orada görevlidir. 
Şimdi yazacak bu kötüdür diye. Şimdi Ali, Veli başlıca şu hakem benim 
hakkımda, kötü karar verdi diye. Halbuki bu gizli kalsın. Sonunda bu 
adama görev vermeyeceksin değil mi? Gelecek diyecek ki bana niye bu 
camiada görev yok. Bunu şeffaf olarak iyi açıklamak lazım. Futbol 
federasyonları nasıl yapıyorsa, sana arkadaş baş hakem iyi görev 
yapamadı diye denilebilir mi? Denilirse, o gidecek onunla kavga edecek. 
Baş hakem bir daha hiç öyle bir cümle yazmayacak. Ben bunun 
mahsurlarını da öne koyuyorum. Bunları tartışalım, çok güzel 
uygulanması lazım. Şimdi şunu söylemek istiyorum. Uluslararası 
hakemlerde dil sınavı yapılmalı mı yapılmamalı mı? Beyler bir yerde 
FILA futbol kurulunun koyduğu kural olarak ama hepiniz beyan ettiniz ki 
içimizdeki kötü hakemlerin silinmesi lazım.

Ruhi SEREN'in Konuşması: Milli hakemlerin uluslararası dil sınavına 
girerken, onların belli bir ölçüye alınması gerekiyor. Okuduğum için bunu 
beyan etmek istiyorum.

Sadettin YÜCEL'in Konuşması: Musa hocam doğru söylüyor. Lig 
müsabakası olsun, Türkiye Şampiyonası olsun, Federasyonun 
hakemlerinin haricinde, en azından hakem kadar bir bilgiye sahip olan bir 
arkadaş görevlendirilsin. Artı bir anket yapılabilir orada ama ben 
hakemleri, konseyi kurtarmak için diyorum. Ama bu Türkiye 
şampiyonaları da olabilir

Oturum Başkanı Ender BÜYÜKERŞEN: Hakemlerin dışında kaç kişi 
hakemleri değerlendirebilir. İşimi verebilir misiniz? Ama bunu giden 
federasyon uyguladı. Buna örnek vereyim. Yeni hakem olmuş arkadaşlar 
İzmir’e maç yönetmeye gittiler. Orhan bey federasyon genel sekreteri idi. 
Ama federasyonu da yönetiyordu. Belki federasyonda bir boşluk vardı. 
Yeni federasyon başkanı daha atanmamıştı. Bende orda minder 
hakemiydim. Minder hakemi olmaktan ziyade ortada maç yönetmeyi 
seven biriyim. Orada yaşlı adamın biri gelerek Ender bey siz ne zaman 
mindere çıkacaksınız dedi. Ben şöyle düşündüm. Bir gazeteci falan 
zannettim. Meğer adam federasyon temsilcisiymiş, ve beni 
değerlendirecekmiş. Hiç kimsede tanımıyor.
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Ercan YILMAZ'ın Konuşması: Ender bey arkadaşımın da dediği gibi 
Ercan Yılmaz kim dedi bana. Bende benim dedim. Sonra sordum kim 
diye, efendim federasyon yetkilisi puan veren kişi dediler bana.

Oturum Başkanı Ender BÜYÜKERŞEN: Şimdi konuşmasını yapması 
için sözü sayın Satılmış BAYKUŞ’a bırakıyorum.

Öğr.Gör.Satılmış BAYKUŞ'un Konuşması: Sayın başkan değerli 
arkadaşlar ben çok kısa bir iki soru sormak istiyorum. Bu hakem 
yönetmeliğinden herkes şikayetçi ve (E) kategorisi hakemleri tarafından 
hazırlanmıştır. Kendilerinin arkasından gelecek hakemleri engellemek 
için düşünülmüştür. Her ne kadar söylenmese de şimdi değişiklik 
öneriyorlar. Hepimiz değişiklik getirilmesi taraftarıyız. Benim bir önerim 
var, E kategorilerinin ağırlıkta olduğu bir kural çerçeve gelecek. Bunlar 
hazırlayacak, arkasından yine aynı şeyleri söyleyecek.

Oturum Başkanı Ender BÜYÜKERŞEN: Merkez Hakem Kurulu 
hazırlamasın diye bir olay yok. Bir kurul oluşturuldu. Eğitim ve 
federasyon kurulundan kişiler gelir ve tartışılır. Federasyon başkanıyla, 
bütün konularda tartışılır. Bakın şu konularda şu görüşler de maddede 
bunun görüşülüp incelenmesidir.

Öğr.Gör.Satılmış BAYKUŞ’un Konuşması: Benim teklifim "E" 
kategorisi hakemlerin dışında bir komisyon program hazırlanılmasıdır. Bu 
hakem yönetmeliğidir. İkinci bir teklifim başımdan geçtiği için söylüyorum. 
Hakemler gittikleri yerde deniliyor ki "hakemler kulüplerin yemeğine 
gidiyor, ve kulüp tesisin de kalıyor" deniliyor. Ben bütün arkadaşlara 
söylüyorum. Hiç kimse kulübün yemeğine gitmesin tesisinde kalmasın. 
Otobüsüyle taşımasın başıma geldi. İzmir’de tribünde sayın başkan 
"bunları yediriyorsunuz, içiriyorsunuz diye, ondan sonra aleyhinizde 
düdük çalıyorlar, tribünden bağırıyorlar" şeklinde konuştu. Bir merkez 
hakem komitesi kurulunda yer almak konusuna geleceğim. Ben bu işe 
talip olmam. Bu komitede yer almak büyük sorumluluk gerektirir. Bana 
göre hiçbir getirisi yoktur. Bilmiyorum bazılarına var mı? Ne olacak 
oraya oturunca, birçok arkadaşımla kötü olacağım. Bir çoğu bana az 
görev veriliyor diyecek. Diğeri ise dil sınavına beni aldırmadınız. Hatta 
birisi bir rapor yazmış milli hakemler yılda 130 dolar kapıyormuş. Ben 
geçen sene 3-4 müsabakaya gittim. En fazla 100 veya 150 dolar kalıyor. 
Suat hocamla geçen sene Polonya’ya nasıl ayarladılarsa, yolda bir gece 
yattık. 350 dolar verdim. Yurt dışına 3 veya 4 kez giden hakem iyi para 
alıyor. Yurt içinde ücretlerden herkes şikayetçi. Birincilikte maç 
yönetiyorum gidiş geliş hariç 14.500.000 lira alıyorum. Geçenlerde Şeker 
ile Karagücünün maçlarını yönettim. Neredeyse sopa yiyecektim. Bizler
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artık belli bir yere gelmiş polis, albay, profesör olmuş hakemleriz. Ben 
polis gücünde hakemim ve beni dövecekler. Böyle şey olmaz. O 
arkadaşlar halen kongrede cirit atıyor. Kimsenin bir şey dediği yok. Onun 
için hakemlerin durumu maddi yönden zaten cazip değil. Hakikaten 
dünyanın en büyük hakemi Ender Büyükerşen'dir. Gördüğü yerde 
düdüğü çalan yoksa bu Almanmış, bu İranlIymış, bu Türk’müş diye 
çalmaz. Şimdi böyle şeyler merkez hakem komitesinde rol çatışması 
oluyor neden? Kadir ağabeyimiz merkez hakem kurulu üyesi, çok 
sevdiğimiz bir de arkadaşımız. Şimdi biz baş hakemiz emrimizde ama 
merkez kurul üyesi, bu nasıl olacaksa bende anlamıyorum. Yani eziliyor 
altımızda bir takım kişiler. Arkadaşlar gerçekten biz kimseyi ezmek 
istemiyoruz. Belki ilk zamanlar tecrübesizliğimizden arkadaşlarımıza 
kırıcı olmuş olabiliriz. Kesinlikle kötü niyetimiz yok. Ödül bile verdiğimiz 
kişiye gerçekten sert davranmışız. Bu ailevi nedenlerden de 
kaynaklanıyor. Ben özür diliyorum. Onlarda burada rol çatışması oluyor. 
Bu nasıl çözülecekse bilemiyorum ve kesinlikle şunu söylüyorum ki faal 
olmayan hakemlerden hoca olmaz. Dünyanın hiçbir yerinde böyle bir şey 
yok. Birde yurt dışına gittiğimiz zaman deniliyor ki, hakemler takıma nasıl 
faydalı olacak. Gerçekten hakem varsa güreşçi için var. Güreşçi yoksa 
hakemler niye orada olsun. Amacımız şampiyon yetiştirmek. Şampiyon 
yetiştirmekten ziyade bu ülkede güreşi yaygınlaştırmak. Dünya 
şampiyonlarımız var, ülkemizdeki insanlar onu seyredemiyor yani şunu 
söylemek istiyorum, futboldaki ligleri kaldıralım. Futbol bir sıfır olur. Onun 
için kulüpleri güçlendirmek bu işi yaygın hale getirmek taktiktir. Hakemin 
en önemli yardımı bu noktadadır. Bu bir gerçek realitedir. Güreşçi beden 
eğitimi ve spor bölümü mezunu ve lisan biliyor. Antrenör ortaokul 
mezunu 1 kelime lisan yok. Köşede aciz kalıyor. Hakemin en büyük 
görevi yurt dışında sporculara taktiği olmalı, ben birçok müsabakada 
ağladım. Örneğin, Türkiye şampiyonasında bizim çocuklarımız insan 
parçalıyor. Birbirlerini yiyorlar. Bu çocukları yurtdışına götürüyoruz bitmiş 
eli kolu kalkmıyor. İnsanın içi sızlıyor. Şimdi başkana söyledim. Sayın 
başkanım hiç kamp yaptırma bunlara. Bu çocukları Türkiye 
şampiyonasından al götür daha çok başarılı olursunuz. Yanlış antrenman 
sonucu bitmiş çocuklar, kamplardan bıkmışlar ve antrenör sporcuya 
içerde sopa atıyor. Mağlubiyetten korkan sporcu kesinlikle başarılı 
olamaz. Antrenörlere söyledim "siz sporcuları kendi çocuklarınız gibi 
sevmedikçe onlarda sizi ağabeyi gibi sevmedikçe başarı mümkün değil" 
dedim.

Yeni federasyonumuzdan istirhamım Türkiye’de çok antrenör 
olacak başarılı arkadaşlar var. Gönderin ABD'de 10 veya 15 kişi en 
güzel şekilde işi öğrenip gelsinler. Amerikalılar kendine has bir güreş 
geliştirmişler. Metin Kaplan arkadaşımıza dedim ki; "Metin iyi izle 
Amerikalılar güreşi biliyor mu yoksa bilmiyor mu? Ne yapmışlar ne
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yapmamışlar". Serbest güreşte bilgisayardan bir insan geliştirmişler. 
Amerikalılar güreşi ve tekniklerini, bilimsel bir biyonik üstün bir hale 
getirmişler. Bizim de greoko - romende bu uygulama çok ileride ama 
serbestte bu yok. Orada herkesin kendi kişisel becerisi var. Sporcuya 
maç esnasında yanlış zaman da dal diye bağırılırsa güreşçinin 
yenilmesine sebep olur, işte milli hakemlerin bilgilerini böyle ölçüyoruz. 
Bu seneki sınavın sorularını okudum 250 soruyu 90 kişinin içinde 3-4 kişi 
doğru yapmış. Çok önemli bir kural benim en çok üzüldüğüm bir olay. 
Sınav kesinlikle kurallarda 100 alması lazım. Arkadaşlar lisan bilmeyen 
arkadaşlarımızın ezildiği orada gözüküyor. Teşekkür ediyorum.

Çetin GÜLBİTEN'in Konuşması: FILA hakemlerinin sınav durumu 
konuşuluyor. Bunu bir kere FILA gözden geçiriyor. Bunların tekrar bir 
daha sınava girmesi bence uygun değil. Milli hakemlerde senede 1 defa 
sınava giriyor. Uluslararası hakemlerde 1 defa sınava giriyor ve 
arkadaşımızın FILA hakemlerinde dili olmayanı silelim. Bu bence çok 
sakıncalı. Eski federasyon zamanında silme diye bir operasyona girişildi. 
Bilinçli ağabeylerimizi önlediler. Bu vahim olay çok üzücü, saçma bir şey, 
kurumsal yönden tazminat davası doğurur. Birde sayın başkanım biraz 
önce hiyerarşiden bahsedildi. Merkez hakem komitesi için geriden genç 
gelen kuşaklar var. Usta arkadaşlar var. Yerlerinin alınmasını istemez. 
Onun için bir yerde denge unsuru oluşturacak şekilde diğer bir 
kategoriden hakemlerin olması en adil bir şekildir. Hepinize saygılar 
sunuyorum.

Bekir ÇEKER’in Konuşması: Ben bilhassa hakemler için 3-5 hususu 
söyleyeceğim. Geçen hafta, iki hafta önce Şeker maçına 
görevlendirilmiştim. Şeker maçında bir tane güvenlik görevlisi yok. Maç 
yarı oldu, 3 veya 4 tane maç kaldı. Ben dedim ki “arkadaşlar burada maç 
yönetemiyorum”. Bana dediği şeyler de var. Kendime bu şekilde küfür 
ettirmezdim. Eğer güvenlik görevlisi olsa, ben içerde bazı şeyleri 
yapmazdım. Kendisi de şahit oldu. Ruhi’de burada kendimi korumak için 
orada rezil olmaktansa her şeyi yaparım. İkinci bir unsur böyle bir 
pozisyonda küfür yiyen hakem hakemlik yapmasın. Bununla birlikte olup 
hakeme hakaret ettikten sonra hiçbir arkadaşım teselli için boş bir yere 
ve o kişinin yanına gitmesin. Hakemler ne sporcuyla ne de antrenörlerle 
fazla muhatap olmasın gittiği yerde. Bir de şu var geçmiş federasyonda 
oldu bu olay. Bu tip insanlar, bu camiaya ne kadar büyük zarar verdiğini 
göz önüne getirmeliyiz .Bizim camiaya öcü gözüyle bakılıyor. Bunu bizim 
silmemiz lazım. Beden eğitimi öğretmeni öğrencilerine estetik olarak bir 
spordur diye güreşe bir şekilde öğrencinin yaklaşmasını sağlayacak. 
Güreş dediği zaman bayanlar izlemeye gelmiyor, korkuyorlar. Bunun için 
hakemlerin, birlik ve beraberlik içinde hareket etme zorunluluğu var.
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Şimdi çok güzel bir ortam yakalanmış. Arkadaşlar bazı isteklerde 
bulundu. Eğitim seviyesi olsun, dil sınavı olsun, yaklaşım olaraktan 
olsun. Daha önce bir üst kategorideki hakeme, şu şöyle olsun 
diyemiyorduk. Ama şimdi tartışılıyor. Hakemlik müessesesi bir saygınlık 
adı altında güreşe hizmet eder. Sporcusuna, başkanına hizmet eder. 
Aynı karşılığı da diğer birimlerden de aynı saygınlığı gören bir müessese 
haline getireceğiz. Teşekkür ediyorum.

Oturum Başkanı Ender BÜYÜKERŞEN: Bir diğer problem de 
hakemlerin tesir altında bırakılmaya çalışılma nedenidir. Hiç bir zaman 
bir güreşçi nedense kendisi yenilmiyor. Hep hakem o güreşçiyi 
yendiriyor. Sorumlu olduğu makamlara karşı burasıdır diyor. Onlar için 
kriter orasıdır. Liglerle ilgili şeyler tekrar gözden geçirilmelidir. 
Federasyon temsilcilerinin bu işi bilen kişilerden orada olacak şekilde 
seçilmesini de istiyoruz. Orada da teknik toplantısında emniyet ve 
doktoru şu saatte hazır bulundurulacak gibi talimatlar verilmelidir. Bir 
önceki federasyonumuz kendi sahasında oradaki güvenliği 
sağlayamıyordu.

Şimdi ben görevlendirme meselesiyle ilgili bir şeyler söyleyeceğim. 
Her türlü müsabakada hakeminiz ölçüsünde güçlüsünüz. Bunu defalarca 
anlattım. Bazen itibar edildi. Bazen seyahat düşkünlüğü şeklinde 
yorumlandı. Minder sayısı kadar hakem görevlendirmek gerekir. Bir A 
minderinde, bir C ve bir de B minderinde hakem aynı anda maç 
yönetiyorsa, bu minderlerde bulunan diğer ulusların hakemleri izlendiğini 
fark edecekler ve diyecekler ki, “biraz sonra bu minderde bir Türk hakem 
maç yönetecek”, Böylece taraf tutmaktan diğer hakemler kaçmak 
zorunda kalacak. Bu kesinlikle çok önemlidir. Bunu seyahat olarak 
düşünenler oralardaki maçlarda itibarlarının ne olduğunu olumsuz olarak 
görebileceklerdir.

İkincisi, federasyonumuzdan son isteğim bizler hakem eğitiminde 
iyi bir seviyedeyiz. Ama, daha iyiyi yakalamak her zaman amacımız 
olmalıdır. Hakem eğitim seminerleri yapılırken, ezbere veya teorik değil, 
görsel olarak, yani tatbiki olarak yapılmalıdır. Herkes bu şekilde hatasını 
görür ve bir yanlışlığa meydan vermemiş olur. Bir şampiyona yapılır. Bir 
ay sonra bu şampiyonanın kasetleri merkez hakem kuruluna verildiğinde, 
hakemler bir analiz yapma imkanı bulur ve varsa hatalar bu şekilde 
görülmüş olunur. Çünkü bazı hakemlerimize hatalarını inandıramıyoruz. 
Bu şekilde bakınız buyurunuz hatanız şudur diye gösterebileceksiniz. 
Ondan sonra düzelme kolay ve kendiliğinden olacaktır. Hepinize 
teşekkür ederim. Müsaadelerinizle oturumu kapatmak istiyorum.

Musa ARIK’ın Konuşması:Efendim müsaadenizle Ender Bey’i teyit 
etmek babından bir şey söyleyeceğim, “Uluslararası müsabakalarda üç
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hakem bulundurduğunuzda zaten kendi maçınızda müsabaka 
yönetemiyorsunuz. Binlerinin başka maçları yönetirken, birileriniz oturup 
kendi maçlarınızı izliyorsunuz. İtiraz konusu olduğu zamanda izleyeceği 
için şurada şu puan verilmeliydi veya verilmemeliydi diyebilir. Çünkü o 
maçı izlemiştir.

Y.Doç.Dr.Mürsel AKDENK’in Konuşması: Beyler birkaç dakikanızı 
alabilirmiyim? Bendeniz dışardan geliyorum. Ama sizleri biraz dinledim. 
Ben Ondokuz Mayıs Üniversitesinde Öğretim Üyesi Mürsel AKDENK. 
Biraz önce bir başka komisyonda da söyledim. Konunun sizler için 
önemli olduğu için söylüyorum. Hem akademisyeniz hem de medyayı 
takip ediyoruz. Birincisi, güvenlik konusu dediniz. Sosyal güvenlik 
meselesi maalesef ülkemizde tam anlamıyla yerleşmemiştir. Türkiye 
Futbol Federasyonu (TFF) 30 Kasım 1999 tarihinde sosyal güvenlik gibi 
bir vakıf kurdu. Sizleri de yeni federasyon başkanıyla görüşün böyle bir 
vakıf kurun. Çünkü hepinizin gördüğüm kadarıyla buna ihtiyacı var. 
Çünkü vakıflar kanunun 903 sayılı yasasına göre kurabiliyorsunuz. Bu 
konuda tereddüdü olanlar ayrıca tartışabiliriz. Çünkü sistem olarak tüzük 
de atlıyorsunuz. Bir başka şey ise hakemlik kurallarınız futbolda olduğu 
gibi profesyonelce olmalıdır. Çünkü, siz güreş hakemleri futbol 
hakemlerine göre daha profesyonelsiniz. Çünkü Türkiye’de futbolun 
dünya şampiyonluğu derecesi ne hakem düzeyinde ne de futbolcu 
düzeyinde yoktur. Ama sizler çok sayıda takım halinde dünya 
şampiyonlukları, olimpiyat şampiyonluklarını Türkiye’ye getirdiniz.

Bir başka önemli konu ise; bu sizleri de çok ilgilendiriyor. Bir de 
“Güreşte Etik Komitesi” olması lazımdır. Her türlü iş ile uğraşan hakemi, 
antrenörü ve güreşçisiyle bu komitede bulunması lazımdır. Diğer bir 
önemli konu ise, siz hakemler kendi aranızda sadece eğitim semineri 
yapmayın, yaptığınız seminerde antrenörler, yöneticiler ve hatta 
gerekiyorsa sporcuları da çağırın. Böylece kurallar konusunda onlarda 
sizler kadar bilgi sahibi olmuş olurlar. Bu siz hakemlerin işini kolaylaştırır. 
Ayrıca, bu seminerlere üniversitelerden ilgili elemanları çağırtmalısınız. 
Hatta onların olduğu bir heyet ile bu eğitim seminerleri yapmanızda fayda 
olacağı kanaatini taşımaktayım. Hepinize teşekkür ederim.

Oturum Başkanı Ender BÜYÜKERŞEN: Arkadaşlar süremiz doldu 
ama, bir arkadaşımız ısrarla söz istiyor. Buyurun Sayın EFE.

Nusret ATİK’in Konuşması: Biraz evvelde bahsedildiği gibi geçmişten 
bu tarafa bizim gibi hakemlik yapan arkadaşlar bir çok defa saldırıya 
uğramışlardır. Saldırı yapan sporcuyu polise teslim edip memleketine 
gönderemiyoruz. Polisler dışarı çıkartsalar bile adam bir yerden içeri girip 
salona oturuyor ve bizlere küfür veya tahrik etmeye devam edebiliyor.
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Bunu hepimiz defalarca görebildik. Bunlara tedbir alamadığımız zaman 
bir başkası da aynı fiili yapıyor. Benim yeni federasyon başkanımdan 
istirhamım, bizlerin can güvenliğini sağlasınlar. Hepimizin bazı zamanlar 
bu yüzden tedirgin olduğumuz bilinmektedir. İnşallah caydırıcı tedbirler 
veya müeyyideler konulur ve bizlerde rahat ve adil maçlar yönetebiliriz. 
Teşekkür ediyorum.

Ahmet KARSAVURDAN’ın Konuşması: Muhterem büyüklerim, değerli 
hakem arkadaşlarım; hakemin can güvenliği konusunda bir-iki sözde ben 
etmek istiyorum. Geçenlerde Ankara TEAŞ’ta maç yönetiyordum. Orada 
olan ve şu anda burada bulunan hakem arkadaşlarımda o konuyu 
görmüşlerdi. Benim orada hiçbir suçumun olmadığını, söz konusu kulüp 
yöneticileri de biliyorlardı. Haklı olduğumu da TEAŞ antrenörleri o anda 
bile yüzüme söylemişlerdi. Şimdi İller Bankasında güreşen o güreşçi 
şahsı herkes bilmektedir. Yüzüme haklı olduğumu söyleyen antrenörleri 
o güreşçiye haksızsın diyemediler. Bunlara kim dur diyecek? Benim ve 
arkadaşlarımın bu feryadını eski federasyon görmezlikten geldi. Umarım 
ki yeni federasyon bu ekibin önüne geçer ve hakemlere küfrettirmez. 
Yeni federasyon başkanımızdan bu konuya dikkat etmesini özellikle 
istirham ediyorum. Bizler analarımıza küfrettirmek için görev yapmıyoruz.

Oturum Başkanı Ender BÜYÜKERŞEN: Can güvenliği konusundaki 
yetersizliğimizin gözden geçirilmesini istiyor ve oturumu kapatıyorum
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Konuşmacı: Oturum Başkanı Avni TARHAN 
Spor Yazarı, Afşin TEAŞ Spor 
KulübüKahramanmaraş

Konu: Serbest Güreşin Bugünkü Durumunun Değerlendirilmesi

Türk spor tarihinin başarılı kulvarı Ata sporumuz güreş, serbestte 
1968 Meksiko olimpiyatlarından 26 yıl sonra 1996 Atlanta’da Mahmut 
Demirle altın madalyaya tekrar merhaba derken, Greko-Romen de ise, 
1964’ten 1992’ye tam 32 yıl aradan sonra Mehmet Akif Prim ile 
Barselona’da altın madalya ile buluştu. Ardından 1996 Atlanta ve 2000 
Sidney’de Hamza Yerlikaya ile altın madalyalı dönemi sürdürmüş oldu.
1993 yılı itibarı ile çok iyi bir çıkış yakalayan Serbest stil güreşimiz ise, 
1971-2000 Döneminde dünya şampiyonalarından Sebahattin Öztürk 
(1993’de), Mahmut Demir ve Turan Ceylan (1994’de) ve Harun Doğan 
(1999’da) ile 4 altın kazanırlarken, greko - romen güreşimizde ise; 1964- 
2000 döneminde Hamza Yerlikaya (1993-95), Hakkı Başar (1995), Ercan 
Yıldız, Şeref Eroğlu (1997), Nazmi Avluca (1999) ile toplam 6 altın 
madalya kazanmış olduk.Yukarıdaki tablodan da anlaşılacağı üzere, 
Serbestte Dünya şampiyonalarında 1971-1993 yılları arasında tam 23 yıl 
altın madalyasız beklerken, Greko-Romen de ise 1964-1993 yılları 
arasında 29 yıl madalyasız beklemek zorunda kaldık. Her türlü spor 
branşında olduğu gibi serbest greko - romen son yıllarda yakalanan altın 
nesil girilen her şampiyonada ses getirmiş ve bilhassa greko - romen 
stilde son 40 yılın en iyi takımı oluşmuştur. Biz şimdi konu itibarı ile 
güreşimizin bir bölümünü bu şekilde özetledikten sonra Sidney 2000 
Olimpiyat oyunlarında beklenen sonuçları neden alamadığımızın 
nedenlerini tarafsız ve teknik bir gözle araştırıp kamu oyunun bilgisine 
sunmak istiyorum. Başarısız sonuç alınmasının nedenlerini şu 
şekilde sıralayabiliriz; (1) sistemsiz ve plansız çalışmalar, (2) uzun süreli 
kamplar, (3) tekrar ihdas edilen seçmeler, (4) alt yapıda ilgisizlik nedeni 
ile düşüşler, (5) kulüplerin büyük problemleri ve yeni kulüp açılamayışı ve 
rekabet ortamının zayıflaması, (6) istihdam problemi, (7) teknik adam 
atamalarında hissi davranılması ve (8) Sidney olimpiyatlarına çok erken 
gidilmesi.

Serbest takımımızın çalışma planı ve yerine ne olabilirdi? Serbestte 
teknik adam olarak getirilen Yumin’in çalışma tarzını bir ele alalım.Yumin 
hiçbir zaman bir milli takım hazırlamış bir planlamacı değildir.Rusya’da 
Yumin’e sıra gelene kadar köprüden çok sular akar.Yaptığı idman 
modeline bir göz atalım. Çangal, çangallı salto, kol çekme gibi. Örneğin 
bir teknik antrenman dünyanın her yerinde dinlenmeler dahil 120 dakika 
olarak planlanırken, bu çalıştırıcının sisteminde zaman mefhumu 
olmadığı gibi belli bir metodu da yoktur. Antrenmanların 3 hatta 4 saat
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sürdüğü gözlenmiştir. Biz şimdi Türk güreşçisinin son yıllardaki temel 
çalışma tarzını ele alalım. Greko-Romen stilde Bilal Tabur ve bir 
dönemde Sapunov ile birlikte temel kuvvet, çabuk kuvvet, kuvvette 
devamlılık hatta ağırlık ile minder birleştirilmişti. Son yıllarda Minderde 
Hamza, Şeref, Nazmi, Akif, Hakkı gibi süper yeteneklerin attıkları künde 
öyle saatlerce teknik çalışma ile olması mümkün değil. Muazzam güç 
çalışmaları ile elde edildiği bir gerçektir.Kuvvetin tekniğe yansıtılması ve 
muazzam bir kuvvette devamlılığın sağlanması, bu devamlılığın 
sistematik olarak çabuk kuvvete dönüştürülmesi ile iyi motivasyon ile 
birlikte son yıllardaki rüya takım ortaya çıkmıştır. Bu hadise alt yapıya da 
yansımış ve alt yapıda da büyük başarılar kazanılmıştır. Hakeza Serbest 
stilde de dünya şampiyonu olan ekip tamamen çağın gereklerine uygun 
modern bir antrenman tarzı ile çalışmıştır. Burada en önemli etken 
büyükler gençler ve yıldızların müşterek kamp yapmaları ve bir 
birlikteliğin sağlanması ve tecrübelerin üst yapıdan alt yapıya doğru 
yansıması ile başarı sağlanmıştır. Fakat bu federasyon döneminde tersi 
uygulamalar olmuş ve mutlaka çalışılması gereken tarzdan vazgeçilerek 
gelinen bu noktaya sebebiyet verilmiştir. “Zor tekniği bozar” diye bir söz 
vardır. Günümüz güreşi güce dayalı bir tarzdadır. Temel kuvvet, çabuk 
kuvvet, kuvvette devamlılık kesinlikle elzemdir.Tüm spor bilimcilerinin 
söylemlerinde kuvvet çalışmalarından sonra, 24-72 saat sonra, 
kaslardaki kuvvetin azaldığı belirtilmektedir.Yine aynı görüşlere göre: 
haftada bir yapılan kuvvet çalışmasında kuvveti hafif artarken, 2 kere de 
kuvvetin arttığı ve haftada 3 kez kuvvet çalışıldığında ise yüksek 
düzeyde arttığı belirtilmektedir. Hal böyle iken, aylarca milli takımı güreş 
teknikleri ile antrene etmek doğrumu? 1990-1992 döneminde Türk 
güreşinde görev alan Şahmuradov da aynı şekilde kuvvete hiç önem 
vermezdi. Nitekim serbestin en kuvvetli dönemi olan bu dönemde dünya 
şampiyonalarından bir altın alınamadı. Oysa o dönem serbest 
güreşimizin çok başarılı bir sporcu birikimi olduğu dönemdi.Bu dönemde 
Şahmuradov ile A takımda beraber çalışan antrenörler bu hadiseyi çok 
iyi bilirler. Biz şimdi 1993 Avrupa, 1994 Dünya Şampiyonu olan ve 1996 
Atlanta olimpiyatlarında altın madalya çıkartan serbest güreşimizin bir 
haftalık antrenman dizaynını ele alalım. Fiziki çalışma, teknik ve taktik 
çalışması, sportif oyun, video analizle rakip etüdü, güreş, sauna, masaj, 
gezi ve sosyal aktivite olmak üzere haftalık 9 ile 11 saat arası antrenman 
yapılırdı. Genel hazırlık döneminde haftada 3 kez, özel hazırlık 
döneminde ise en az 2 kez kuvvet çalışmaları yapılırdı. Türk güreşçisinin 
uluslararası arenada teknik kapasite olarak son yıllarda bir hayli iyi 
olduğunu herkes bilmektedir. Bizim yıllardır başarısız olmamıza 
sebebiyet veren şey kuvvet noksanlığı ve fiziki güç yetersizliği olduğu 
gerçeğinden hareketle tüm kamplarda temel, çabuk ve kuvvette 
devamlılık ve dairesel antrenman çalışmaları yapılmıştır. İstanbul’daki
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şampiyonaya böyle sistemli bir planla hazırlanılmış ve Türk güreş takımı 
1951-54-57-1966 sonra tarihinin 5’inci takım halinde dünya 
şampiyonluğuna ulaşmıştır. Yıllardır serbest güreşte, otorite şeklinde 
lanse edilen bazı antrenörlerin kamp dönemlerinde de bir iki kere 
bulundum. Hatta federasyon başkanının görevlendirilmesi ile gitmiştim. 
Hiçbir antrenman planı asılmaz. Sabah kalkılır ve kahvaltı yapılır. 
Sporcular sorar “hocam ne yapacağız?”. Kimse bilemez. Hoca gelir 
“çocuklar bu gün koşuyoruz veya teknik çalışma var” şeklinde açıklama 
yapardı. Türk güreşi bu günlere inanılmaz sistemsizliklerle çağın yıllar 
gerisinden yavaş adımlarla gelmiştir. Şimdi Sidney için yapılan 
hazırlıklara baktığımızda, Yumin metotsuzdur. Kuvvet çalışmalarını 
tamamen bilmediği için takımı teknik antrenmanlarla dayanıksız bir 
şekilde hazırlamıştır. Bunu ispatlayın derseniz; bir Harun Doğan 6 
dakikadan sonra mindere sığmayan mükemmele bir dayanıklılıkla 
rakiplerini son devrede sürklase ettiğini herkes hatırlar. Sidney’e 
baktığımızda, tamamen durgun dayanıksız ve hazırlığı hiç yerinde 
olmayan bir sporcu konumunda gördük. Hatta her iki takımımızda öyle 
idi. Şimdi sormak lazım? Rahat şampiyon olacak bir insanı ehliyetsiz 
ellere teslim eden insanların bu konuda vebali yok mu?. Evet aradaki 
çalışma sistem farklarını gördük. Başarısızlığın bence en büyük 
nedenlerinden birisi yanlış antrenman planlaması dizaynı da hadisenin 
en önemli katmanlarından bir tanesi olarak hafızalarda yer edecektir.

Şimdi seçmeler konusunda konuşmak istiyorum. Başarılı olmuş bir 
çok ülkede milli takım tespitleri genelde belirli esaslara dayalı ve çok 
sistematik bir şekilde yapılmaktadır. Bunun nedeni bir çok ülkede sporda 
ileri gitmişliğin verdiği rahatlıktır. Bizdeki gibi, uzun süreli kamplar 
yapılmamaktadır. Kulüpler denetlendiği ve sık aralıklarla lig ve çeşitli 
müsabakalar yapıldığı için sporcular şu kriterler içinden seçilerek milli 
takımlar oluşturulmaktadır; (1) Ülke şampiyonası sonuçları, (2) uluslar 
arası turnuvalar, (3) Avrupa ve Dünya şampiyonalarında almış olduğu 
dereceler, (4) aynı sıklette katıldıkları turnuvalarda gösterdikleri 
performans, (5) o sıklette favori olan yabancılarla yapmış oldukları 
müsabakalar ve (6) yurt içinde ve yurt dışında birbirleri ile yapmış 
oldukları müsabakalar. İşte tüm bu kriterlere bakılarak milli takım dizayn 
edilmektedir.Tüm dünyada da görüldüğü gibi iki favori elemanınız vardır. 
Biri diğerini yenmektedir ama o yenilen her uluslararası turnuvada ve 
şampiyonada dış rakibe karşı çok iyi müsabakalar yapmaktadır. Bu 
nedenle de teknik adamlar her zaman dış sahada iyi maç çıkartan 
elemanı tercih eder. Peki seçme yapılmaz mı? veya hangi zamanlar 
yapılır? Evet seçme yapılır. Yukarıda belirtilen şartlar da eşitlik olduğu 
takdirde, en iyisini tespit etmek maksadı ile seçme elbette yapılır. 
Seçmenin her kamp döneminde yapılması çalışma verimini tamamen 
yok etmekte ve kamplarda bir stres gerilim meydana getirmektedir. Bu
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nedenle, genel hazırlık ve özel hazırlık kamplarında yeterli düzeyde 
yüklenme yapılamamaktadır. Çünkü sporcu sadece takıma girmeyi 
düşünmektedir. Hal böyle olunca kuvvet dahil hiçbir antrenman verimli 
olmamaktadır. Böylesine şartlarda da çalışıldığı zaman istenilen sonuçlar 
alınamamaktadır. Biz bu özetten sonra Sidney gerçeğine dönecek 
olursak, milli takımlardan sorumlu olan teknik as başkan ve kısacası bu 
federasyon döneminin, kesinlikle seçme yapılması ve her kamp 
döneminde bunun icra edilmesi için her türlü baskıda bulunduğunu tüm 
güreş camiası bilmektedir. Önceki zamanlarda kampımıza gelen 
şampiyon ağabeylerimiz her zaman derlerdi “Bizim zamanımızda haftada 
bir seçme yapılırdı. Siz neden yapmıyorsunuz? Böyle çalışmamı olur” 
şeklinde bizleri eleştirdikleri çok olmuştur. Şimdiki yönetiminde, seçme 
yapacaksınız diye zorla, dayatmalarla psikolojik gerilim ortamı meydana 
getirilmiş ve sporcuların yüklenmeleri ve iyi hazırlanmaları, her şey alt üst 
edilmiştir. Antrenörlerin bu karara karşı çıkmaları mümkün olmamıştır. 
Mesela bir örnek verecek olursak, Avrupa Şampiyonası için Zekeriya 
Güçlü ve Aydın Polatçı arasındaki müsabakaya 7 gün kala bir günde 3 
kez seçme yapılmış ve 3’üde sıfır sıfır biten maçlar sonucunda Aydın 
takıma konmuştur. Tükenen ve her türlü enerjisini harcayan bu gencimiz 
belki de, rahat olacağı Avrupa Şampiyonluğundan olmuştur. İkinci örnek, 
Dünya İkincisi olmuş Harun Doğan ile Arif Kama arasında zoraki 
federasyon isteği ile seçme yapılmış ve son saniyelere kadar 0-0 giden 
maçta Harun aldığı puanla maçı kazanmıştır. Kazanmasa idi Ankara’daki 
dünya şampiyonluğundan mahrum kalacaktık. Kamp listelerine 
müdahale; kamplarda, antrenörler hiç alınmasınlar, 4 yıllık dönem içinde 
federasyonun tasvip etmediği bir sporcuyu kampa alamamışlardır. Hatta 
takım teşkil edilirken dahi müdahil olunmuş turnuvalardan bazıların 
isimlen silinmiştir. Antrenörler gıkını dahi çıkaramamışlardır. Biz seçme 
hadisesine devam edecek olursak, sporcu cephesinde ise, kuvvet 
çalışamadıkları, iki maç sonunda tükendikleri stres ve gerilimden yeterli 
yüklenme yapamadıkları ve başarılı olamadıkları tek hedeflerinin takıma 
girmek olduğu ve ondan sonrasını Allah’a havale ettiklerini belirten kaç 
kişiden şikayet aldım. Bu hadise güreşimizin çöküşünün belki de temel 
nedenlerinden, en önemlilerinden birisidir.

İstihdam problemleri ve kulüplerimiz konusundan da bahsetmek 
istiyorum. Türk güreşinin bel kemiği olan kulüplerimiz ise son yıllarda 
yapılan özelleştirme hadisesinden yeterince nasibini almıştır. Hiçbir yeni 
kulüp açılmaması ile birlikte istihdam ve mali kaynak problemi 
kulüplerimizin bir çoğunu kapanmasına ve ilgisiz kalmasına sebebiyet 
vermiştir. Devlet Memurluğu Sınavı (DMS) ve işçilik sınavlarının merkezi 
sistemle yapılması nedeni ile kulüplerimiz son yıllarda bir tek kişilik kadro 
dahi alamamışlar ve kendilerini yenileyememişlerdir. Liglerinde karma 
yapılması sonucunda işyerinde güreşçi istihdam sayısında bir hayli
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azalma olmuş bu hususta hem Greko-Romen hem de serbest güreşimiz 
bir hayli zarar görmüştür. Kulüpler ancak ek kaynaklarla sporculara 
maaş vererek geçici tedbirlerle zar zor mücadelelerine devam 
etmektedirler.

Özel sektörün Türk güreşine katkısı %1 bile değildir. Bugün hiçbir 
özel sektör kuruluşu güreşe yaklaşmamaktadır. Hele ki bir KOMBASSAN 
hadisesinde Halil Mutlu için, yapılan uygulamalardan sonrada 
yaklaşacağını hiç sanmıyorum. Ayrıca ligler için verilen ödüllerde 
verilmemekte, ekonomik imkansızlıklar nedeni ile birçok kulübümüz bu 
gün çok zor durumda bulunmaktadır. Sayın Ayık döneminde kurulan yeni 
bir güreş kulübü olmamıştır. Sadece TEDAŞ ve diğer takımlardan Emlak 
Bankası kulübüne transfer hadisesi olmuştur. Türk güreşi son yıllarda 
ayakta ise İSTANBUL BÜYÜKŞEHİR BELEDİYESİ, TEDAŞ, ANKARA 
BÜYÜKŞEHİR BELEDİYESİ, MTA, ANKARA ŞEKER, İSTANBUL 
GÜREŞ İHTİSAS, GEBZE BELEDİYESİ, ANKARA BÜYÜKŞEHİR 
BELEDİYESİ, GAZİ OSMAN PAŞA BELEDİYESİ ve benzer birkaç kulüp 
yüzündendir. Eğer bu kuruluşlarda güreşe sahip çıkmasalardı, acaba 
halimiz ne olurdu? Düşünmek bile istemiyorum. Basınımızın kasıtlı ve 
yanlı tutumları yüzünden irtica safsatası ile belediyelerde töhmet altına 
alınmak istenmiştir. Bu hadisenin önümüzdeki dönemde de Türk 
güreşine büyük zarar vereceği muhakkaktır.Yapılacak en önemli şey, 
yeniden kamu kuruluşlarını harekete geçirerek 1000 kadar güreşçi 
kadrosunun alınmasıdır. Özel sektörü, güreşin içine çekmek ile mümkün 
olur kanaatindeyim. Şu tabloda kulüpler bazında Türk güreşi oksijen 
komasında bulunmaktadır ve acil tedbir alınması gerekmektedir.

Güreş Eğitim Merkezlerimiz ve alt yapıdaki son durumu da 
değerlendirmek lazımdır. Türk güreşinin geleceğinin teminatı olan belki 
de en büyük yatırım güreş eğitim merkezlerimizdir. Ülkemiz genelinde 
halı hazırda 26 tane eğitim merkezi bulunmaktadır.Bunların 20 tanesinde 
güreş ve diğer 6 tanesinde diğer branşlarla eğitim verilmektedir. Birçok 
okulumuz gerek tesis gerek ise malzeme olarak yetersiz bulunmaktadır. 
Bazı okullarımızda geleceğimizi emanet ettiğimiz yavrularımızın 
antrenman yaptığı minder küçücük ve 2 çift güreşçinin sığabileceği 
kadardır. Hakeza gerek iaşe gerek ibate olarak tamamen yetersiz 
konumdadırlar. Spor il müdürleri güreşi seviyorsa, okulda işler kör topal 
gitmektedir. Eğer güreşi sevemeyen il müdürleri var ise, orada zaten 
gerekli ilgi olmamaktadır. Okulların bir çoğunda antrenör olarak beden 
eğitim öğretmenleri ve eski güreşçi arkadaşlar görev yapmaktadırlar. 
Günde iki saat antrenmana gelmekte ve antrenman bitiminde çekip 
evlerine gitmektedirler. Üstelik çok komik bir ücret aldıkları içinde yeterli
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Tablo 1.1999 Yılı İtibarıyla Türkiye Genelinde Güreş Eğitim 
Merkezleri.

Sıra
no. Mevcut Eğitim Merkezleri Sporcu

sayısı
1 Afyon Güreş Eğitim Merkezi 24
2 Amasya Güreş Eğitim Merkezi 30
3 Artvin Güreş Eğitim Merkezi 23
4 Aydın Güreş Eğitim Merkezi 13

5 Bolu Sporcu Eğitim Merkezi 
(Güreş-Cimnastik)

46

6 Burdur Güreş Eğitim Merkezi 17
7 Çorum Güreş Eğitim Merkezi 28
8 Denizli 43
9 Erzurum 15
10 İçel Sporcu Eğt. Mrkz. (Güreş-Atletizm) 20
11 Kars (Güreş-Kayak-Boks—Atletizm) 82
12 Kayseri 26
13 Konya (Güreş-Jimnastik-Bisiklet) 66
14 Kahramanmaraş 39
15 Muğla 26
16 Ordu (Güreş-Judo) 25
17 Samsun 20
18 Sivas 26
19 Tokat (Güreş-Halter) 40
20 Yozgat 33

temayülü verememektedirler. Antrenman saatleri dışında okulda 
belletmen olmadığı için çocuklar kendi başlarına kalmaktadırlar. Birçok il 
müdürü yeterli ödenek ve tahsisat ayrılmadığı için hizmetleri zar zor 
yürütmektedir. Şimdiki bu tablo ile, çağdaş bir seviyede güreş eğitimi 
sağlandığını söylemek mümkün değildir. Bu okullara mutlaka yeterli 
tahsisat ayrılmalı, doktor, masör, belletmen veya öğretmen ve her türlü 
teknik cihaz ile donatılması gerekmektedir. Bunların dört dörtlük olduğu 
okul bulunmamaktadır. Zaten son yıllarda bu okullardan Şeref, Nazmi ve 
Harun’dan sonra başarılı bir ismin üst yapıya geldiği de görülmemiştir. 
Okullara kadrolu mesleğinde uzmanlaşmış, başarılı, iyi ücretlerle 
antrenörler atayarak günün tüm mesaisini bu okullarda harcaması 
sağlanmadıktan sonra ileriye dönük bir başarı elde edilmesi mümkün 
görünmemektedir.
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Tablo 2. Genç Greko-Romen Güreş Milli Takımımızın 1991-2000 
Yılları Arasında Dünya ve Avrupa Şampiyonasındaki Başarısı.

Dünya Şampiyonaları* Avrupa Şampiyonaları
Yıllar Altın Gümüş Bronz Toplam Yıllar Altın Gümüş Bronz Toplam
1991 1 1 2 4 1993 1 3 1 5
1992 1 1 2 4 1995 1 2 2 5
1994 2 1 2 5 1996 1 2 2 5
1996 1 2 1 4 1997 3 2 2 7
1997 2 2 2 6 1998 0 1 5 6
1998 2 1 0 3 1999 1 1 1 3
1999 0 1 1 2 2000 0 0 0 0
2000 0 2 0 2 Toplam 7 11 13 31

Toplam 9 11 10 30
*1999-2000 yıllarında takım sıralaması ve altın madalya sayısında büyük düşüş vardır.

Tablo 3. Genç Serbest Güreş Milli Takımımızın 1991-2000 Yılları 
Arasında Dünya ve Avrupa Şampiyonasındaki Başarısı.

Dünya Şampiyonaları Avrupa Şampiyonaları
Yıllar Altın Gümüş Bronz Toplam Yıllar Altın Gümüş Bronz Toplam
1992 1 5 1 7 1991 5 2 2 9
1994 1 1 0 2 1993 1 3 1 5
1996 1 1 0 2 1995 2 1 2 5
1997 3 0 1 4 1996 0 2 2 4
1998 1 1 1 3 1997 5 3 2 10
1999 0 1 1 2 1998 2 0 1 3
2000 0 3 0 3 1999 0 0 2 2

Toplam 7 12 4 23 2000 0 4 0 4
Toplam 15 15 12 42

Alt yapı kulvarında genel bir değerlendirme yapacak olursak, 1997 
yılında bir önceki federasyon döneminden alınan devir sonucu seyir iyi 
gitmiş fakat 1998 itibarı ile korkunç bir düşüşe geçilmiş ve nitekim 1999- 
2000 döneminde ise altın madalyasız günlere dönülmüştür. Hepimizin 
göz bebeği olan greko - romen güreşimizin alt yapısından gelen dünya 
ve Avrupa şampiyonu olmuş gençlerle, bu yıl Moskova da katıldığımız 
Avrupa Şampiyonasında sadece 97 Kg’da Mehmet Özal’ın kazanmış 
olduğu bronz dışında hiçbir şey elde edemedik. Eğer bir ülkenin alt 
yapısı üst sınavda böyle bir sonuç alıyorsa, alt yapıda büyük düşüş var
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demektir. Hakeza gençler, Greko-Romen de katıldığımız Avrupa 
Şampiyonasında ise hiçbir sıklette madalya alamayışımız güreşin 
nereden nereye geldiğinin bir işaretidir. Adeta sıfır çektiğimiz bu 
şampiyona sonrasında, alt yapının ehil ellerde olmadığı ve altyapıya 
ihtimam gösterilmediği gerçeğini de görmüş olduk.

Sidney de başarısız olmanın nedenleri olarak (1) erken gitme, (2) 
antrenman planlanmasındaki hatalar ve (3) teknik ekip dizaynında 
hatalar gösterilebilir. Hamza dışındaki sporcularda dayanıklılığın son 
derece düşük olduğu hepimizin gözleri önünde olan bir hadisedir. 
Böylesine önemli bir şampiyonaya sporcuların çok daha iyi 
hazırlanmaları gerekirdi. Salih ve Haluk hocalar burada böylesine önemli 
bir ekiple yıllardır beraberdir. 5 dünya şampiyonundan 4’ü ilk gün tribüne 
çıkıyorsa, burada antrenörler kredilerini tüketmiştir. Çünkü böyle bir 
takım 40 yılda ancak elimize geçmiştir. Sporcuların yüksek moralle oraya 
götürülmemeleri iyi antrene edilmemeleri, sporcuların çok sevdikleri ve 
kendilerini başarılı yapan bazı hocaların kampta bulundurulmaması ve 
onların devre dışı bırakılması federasyonun en büyük hatalarıdır. Burada 
kişisel kaprisler ön planda tutulunca, olan Türk Güreşi’ne oldu.

Serbest güreşimizde herkesin malumu son derece kötü bir sonuç 
alındı. Sebebi yanlış çalışma sistemi ve hiçbir milli takım tecrübesi 
olmayan Vlademir Yumin’e, Türk Milli Takımının teslim edilmesidir. 
Kamplarda antrenörler arasında uyumsuzluk vardır. Hatta antrenörlerin 
kampta birbirleri ile konuşmamaları gibi olaylar duyumlarımız 
arasındadır. Tüm bu hadiselerin çalışmalara yansıması, motivasyonun 
bozulması, gelinen bu kötü tablonun sebeplerindendir. Türk serbest 
takımı eğer ki yüksek oranda dayanıklı olsa idi Sidney’den bu sonuçlarla 
kesinlikle dönmezdi.

Sidney’e erken gitme en büyük hatalardan birisiydi. Milli 
takımlarımızın Sidney Olimpiyatlarına serbestte müsabakalardan 27 gün 
ve Greko-Romen de ise 21 gün önce götürülmesi fevkalade büyük bir 
hataydı. Çünkü yıl boyu devamlı yüksek ve uygun rakımlarda çalışan 
sporcularımızı, uzmanların görüşüdür diyerek 0 rakımlı ve 10 binlerce 
insanın istihdam edildiği Olimpiyat köyüne götürmek aslında onları bir 
bakıma ateşe atmak gibi bir şeydi. Bu hadiseye sporcular da razı 
olmamasına rağmen dinleyen olmadı. Ben kendi köşemden “20 ağustos 
tarihinde “Ateşle oynuyorlar güreşime yazık olacak şeklinde” yetkilileri 
uyarmıştım. Ama karar alınmıştı ve olan oldu. Erken gitmenin mahzurları 
ne idi? Bunları şu şekilde sıralayabiliriz; (1) sporcularımızın antrenman 
için partner olmayışı, (2) kilo düşerken yeterli motivasyon ortamı 
olamayacağı, (3) antrenmana gidiş ve gelişlerde gürültü ve organizasyon 
bozuklukları, (4) motivasyona direkt etki eden çevre faktörünün olmayışı,
(5) yüksek rakımda yıl boyu hazırlık yaparak müsabakaya 1 ay kala sıfır 
rakımlı deniz seviyesine inilmesi, (6) tam 6 kere Dünya şampiyonu olmuş
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iddialı bir takım olan milli takımımızın orada günlerce beklemenin 
verebileceği stres, sinir sisteminin yıpranabileceği hususunun 
düşünülememesi, (7) antrenman kadar dinlenmenin de önemini 
düşünerek binlerce insanın kaldığı ve her spor branşının ikamet ettiği 
Olimpiyat Köyünde psikolojik olarak yeterli dinlenmenin 
sağlanamayacağının hesaplanamaması ve (8) sporda teknik taktik 
bilgiler kadar önemli olan bir diğer öğe ise psikolojik dayanıklılık 
sağlanmasıdır. Bir sporcuya mutlaka, yarışmalardan çok önce bir eğitici 
yapacağı işi mutlaka başaracağını ruhen ona motive etmesi 
gerekmektedir. Bu başarıda en büyük etkenlerden biridir. Ne serbestte 
ne de Greko-Romen de bu mümkün olmadı. Çünkü her iki stilde de eser 
sahibi ve başarılı insanlar zaten milli takım dışında idi. Olan 
sporcularımıza oldu.

Sonuç olarak, Sidney’de dünya şampiyonları Şeref, Hamza, 
Nazmi, Ercan, Hakkı, ve Harun, Avrupa şampiyonları; Yüksel ve Aydın, 
dünya İkincisi Ahmet Doğu ve dünya üçüncüsü Adem Bereket’ten oluşan 
başarılı elamanlardan kurulu bir ekiple mücadele ettik. Sonuçta tek altın, 
Hamza Yerlikaya’dan geldi ve adeta güreşimizin prestijini kurtardı. Bu 
yeterli mi? Asla, güreşimizin hak ettiği başarı bu değildi. Güreşimizin 4 
senede geldiği bu durumu tekrar düzeltmekte bir hayli zor görünmektedir.

Teknik ekip dizaynında hatalar olmuştur. Bunu serbest ve Greko- 
Romen açısından ayrı ayrı değerlendirmek istiyorum.

Serbest güreşte, Vladimir Yumin gibi milli takım antrenörlüğü 
deneyimi olmayan birisini milli takımın başına getirmek büyük bir hata idi. 
Hakeza milli takımda İbrahim Akgün ve Ahmet Ak İkilisi mutlaka 
tutulması lazımdı. Çünkü gerek teknik gerekse çalıştırıcılık kabiliyetleri 
olarak başarılı insanlardı. Aynı şekilde alt yapıda tecrübesiz çalıştırıcılara 
emanet edilmiş ve çökme noktasına gelen alt yapı maalesef yönetimin 
hataları antrenör tayinlerinde yakın çevre kayırmaları sonucunda bu hale 
gelmemiştir.

Greko-Romen de ise, Salih Bora ve Haluk Koç uzun yıllardır bu 
takımın başındadır. Peki Milli takıma devamlı eleman veren İstanbul 
Büyükşehir Belediyesi antrenörü İbrahim Yıldırım ve alt yapının en 
başarılı kulübü İstanbul Güreş İhtisas Kulübü antrenörü Ata Karataş 
neden görevden alındı. Olimpiyat gibi büyük bir organizasyona en az 5 
antrenör olması gerekirken, neden iki hocada ısrar edildi. Oysa Rusya ve 
USA da en az 7 ila 10 arasında antrenör bulunmaktadır. Başarıları da 
herkesin malumu ortadadır. Oysaki Olimpiyat senesi olması hesabı ile 
kişisel hesaplar, kırgınlıklar ve dargınlıklar bir kenara itilerek her iki stilde 
eser sahibi güreşi iyi bilen güreşçi motivasyonundan anlayan antrenörler 
kampa alınmalıydı. Bir fikir sentezi yapılıp çalışmalar yapılmalıydı; ama 
yapılmadı. İşte O zaman sonuç ortadadır. 1997-2000 döneminde teknik 
ekiplere, antrenörlere, bilhassa çok baskı uygulanmış, onlar azarlanmış

135



ve onların işlerine müdahale edilmiştir. Bu husus birçok teknik insanın 
kendi ifadesidir. Kısacası, bu dönemde gerek üst yapı gerek alt yapı ehil 
ellere teslim edilmedi. Gelinen nokta zaten bunun en iyi göstergesidir.

Uzun süreli kamplar, önemli sorunlardan birisidir. 1999 yılında 
Ankara da düzenlenen Dünya Serbest Güreş Şampiyonası için son 
hazırlık kampı tam bir ay yapılmıştı. Son yıllarda serbest güreşte 
yakaladığımız en önemli fırsatlardan birisi Ankara da elimize geçmişti; 
ama ne yazık ki faydalanamadık. Gelişen teknoloji ile birlikte spor 
biliminde de büyük gelişmeler olduğu malumdur.Tüm dünyada kamplar 
14, 18 ve 21 gün şeklinde yapılmaktadır. Bir ay kampta dünyada hiçbir 
ülkede sporcu tutulacağını sanmıyorum. Hakeza bu durum Sidney 
ekibimiz içinde olmuştur. Greko -Romen ekibimiz 23 gün, serbest ise tam 
27 gün Sidney’de çalışmak zorunda kalmıştır. Sporda çalışmanın yanı 
sıra çevre faktörü, ara dinlenme ve vücudun tekrar toparlanması da son 
derece önemli hadisedir. Maalesef bu konularda büyük hatalar 
yapılmıştır.

Acilen alınması gereken tedbirleri; şu şekilde maddeler halinde 
ifade edebiliriz;

1) Tüm güreş okullarında mutlaka günün 24 saati orda kalacak, 
sporcularla ilgilenecek kadrolu antrenörler atanmalıdır.Bu okullar da her 
türlü mali finans açısından yeterli hale getirilmelidir.

2) Milli takım çalıştırıcıları tayin edilirken bir antrenör üst kurulu 
oluşturulmalı ve burada mesleğinde uzman, eser sahibi, Türk milletine 
faydalı olabilecek insanlar demokratik bir şekilde göreve getirilmelidir. 
Eskiden her gelen yönetimin kendi adamı ile çalışmak istemesi, 
güreşimizi bu hale, sen ben münakaşaları ile getirdiği bir gerçektir.

3) Ligleri ödüllü yapılmalı ve ödülleri kulüpleri özendirecek şekilde 
olmalıdır.

4) Sporcu ödül yönetmenliği kesinlikle değiştirilmeli, konut ve 
otomobil ödülü yeniden ihdas edilmelidir.Bugün Rusya’da dahi 250-500 
bin dolarların ödendiğini düşünürsek, bizdeki rakamın çok komik olduğu 
meydandadır.

5) Türkiye de tüm okullar genelinde güreşin ders olarak konması, 
yayın-medya ve TV kanalı ile güreş sporunun genç nesillere sevdirilmesi 
amaçlanmalıdır.

6) Büyük şehir belediyelerinin hepsine güreş takımı kurma 
zorunluluğu getirilmeli ve onlara yardım edilmelidir. Hakeza amatör 
olarak bir İstanbul Güreş İhtisas Kulübü gibi şampiyon makinesi 
kulüplerin de mali açıdan finanse edilmesi gerekir.

7) Şampiyonlara hayat boyu garanti olacak maaş sistemine derhal 
geçilmeli ve burada sağlanan refahla yeni nesillere iyi bir mesaj 
verilmelidir.
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8) Maaş bağlanma esaslarına, Dünya ve Olimpiyat şampiyonlarının 
yanı sıra Avrupa şampiyonlarının da mutlaka eklenmesi gerekmektedir.

9)Tüm spor branşlarında usta antrenör mumla aranır. 
Türkiye’mizde hiç değer verilmeyen ise çalıştırıcılardır. En az ödül alan 
onlar, horlanan onlar, kamplarda maaşsız bedava çalışan onlardır. Yeni 
çıkarılacak kanunda Türkiye’yi Dünya, Avrupa ve Olimpiyat şampiyonu 
yapmış teknik adamlara zaman mefhumu tanınmaksızın onlara da 
sporculara verilen maaşın aynısı verilmelidir. Bu madde kanuna mutlaka 
eklenmelidir. Çünkü dünyada hiçbir sporcu kendi başına şampiyon 
olmamıştır. Nasıl ki devlet sanatçısı, devlet sporcusu var ise ’’Devlet 
Antrenörü” neden olmasın? Çünkü sporcu büyük ödüller alırken, onu 
eğiten insanı rezil etmenin hiçbir haklı mantığı olamaz. Eğiticilere 
gereken önem mutlaka verilmelidir. Biz şimdi objektif ve tarafsız gözle 4 
yıl boyunca (1) göreve getirilen ve (2) görevden alınan ve tekrar göreve 
atanan kadroya bir göz atmalıyız;

1997-2000 4 yıllık dönemde güreşimizi yöneten eski yönetimin 
1997 seçimlerinde yayınlanan bildirgesinde iddialı bir söylemi vardı. 
“Ruhen ve bedenen sağlıklı gençleri seçkin çalıştırıcıların yönetiminde 
eğiterek.Türk Güreş Tarihinin şerefli sayfalarda yerini almasını 
sağlamak” söylem bu idi. Biz şimdi 4 yılda yapılan teknik adam kıyımına 
hiçbir yorum getirmeden göz atalım. Ne söylendi? Ne yapıldı?

1997-2000 döneminde A milli takımda görev alan serbest güreş 
antrenörleri Oktay Aktaş, Ahmet Ak, Muhammed Süleymanov, İbrahim 
Akgün, Nizamettin Oruç, Fevzi Şeker, Servet Aydemir, Sergei Yumin, 
Nihat Kabanlı, Mehmet Ayık, Hüseyin Çiçek, Halil İbrahim Oktay, 
Mehmet Ayhan ve Turan Ceylan’dır.

Serbest Güreşte gençler ve yıldızlar kategorisinde görev yapanlar 
ise; Ahmet Ak,Yılmaz Aslan, Sait Temiz, Nuri Ayık, Mehmet Ayık, 
Selahattin Sağan, Cengiz Karakız, Abdullah Benli, Ali Akkaya, Mustafa 
Öcal, Mahmut Akkuş, Remzi Musaoğlu, Metin Topaktaş, Haşan 
Karaman, İbrahim Üngör ve Ahmet Ceylan’dır.

Greko-Romen A Milli Takımfnda görev yapanlar Salih Bora, Ata 
Karataş, Haluk Koç, İbrahim Yıldırım, Ömer Suzan, Erhan Balcı ve 
Mehmet Acak’tır.

Greko-Romen stilde genç ve yıldızlar kategorisinde görev yapan 
antrenörler; Seçkin Saruhan, Erdoğan Koçak, Alaaddin Özgür, Mehmet 
Acak, Ömer Suzan, Erhan Balcı, Mustafa Boylu, Ahmet Özbeğe, 
Mehmet Uysal, Erdoğan Karaali, Mahir Yazıcı, Rüstem Koyuncu, Stefan 
Rusu, Salih Yılmaz ve Yalcın Karapınar’dır.

Görevden alınan antrenörler ise, Oktay Aktaş, Mehmet Ayhan, 
Nihat Kabanlı, Abdullah Benli, Cengiz Karakız, Halil İbrahim Oktay, 
Muhammed Süleymanov, Ata Karataş, İbrahim Yıldırım, Mehmet Uysal, 
Mustafa Öcal, Ali Akkaya, Mahmut Akkuş, Ahmet Ceylan,İbrahim Akgün,
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Ahmet Ak, Erdoğan Koçak, Rüstem Koyuncu, Erdoğan Karaali, Mahir 
Yazıcı, Nizamettin Oruç, Nuri Ayık, Yılmaz Aslan, Haydar Kabaktaş, 
Hüseyin Çiçek, Remzi Musaoğlu, Mehmet Acak, Alaaddin Özgür, Ahmet 
Özbeğe, Mustafa Boylu, Mahmut Akkuş, Mehmet Biçici, Turan Ceylan, 
Abdullah Benli, Mehmet Ayık ve Salih Yılmaz’dır.

Görevden alınıp tekrar görev verilen antrenörler ise, Alaaddin 
Özgür, Servet Aydemir, Mehmet Ayık ve Ahmet Özbeğe’dir. 
Görevlendirilen toplam antrenör sayısı 52, görevden alınan antrenör 
sayısı 36’dır. Görevden alınıp tekrar göreve getirilen antrenör sayısı ise; 
4’tür. Bu tablo büyük bir antrenör kıyımını göstermektedir.

10) Türk güreş vakfı daha aktif hale getirilmelidir. Tesis ve anıt 
mezar ile uğraşmak yerine güreşi ayakta tutacak altyapı kanallarına 
mutlaka yatırım yapmak zorundadır.

11) Halihazırda özelleştirme nedeni ile zor durumda olan kulüplerin 
yeniden canlandırılması ve bağlı oldukları bakanlık ve genel müdürlük 
nezdinde girişim yapılarak çareler bulunmalı ve kulüpler yeniden 
canlandırılmalıdır.

12) Milli takım kampları her türlü donanım açısından düzenli olmalı 
ve sporcular, kulüplerinde de yıl boyu karteks sistemi ile denetim altında 
tutulmalıdır.

13) Ferdi bazda verilen ödül sistemi takım sistemine 
dönüştürülmelidir. Çünkü şampiyon olan sporcuya ödül verilmekte geri 
de kalan partnerlik görevi yapan ve şampiyon sporcuyu hazırlayan, ona 
antrenman veren sporcular mağdur olmaktadır. Bu hadise zaman zaman 
kamplarda antrenman verecek sporcu bulunamamasına sebebiyet 
vermektedir. Bu nedenle şampiyon olan sporcuya devlet ödülü gereği 
ödül verilmesi şarttır. Buna ek olarak sponsorlar marifeti ile sıkletinin 
ikinci ve üçüncü isimlerine ve belirli bir kariyeri olan sporculara da ödül 
verilmeli ve kamplarda maaşa bağlanmalıdır.

14) Güreş sporunda antrenör en kolay göreve getirilen ve en 
kolayda görevden alınan, hiçbir esprisi ve geliri olmayan tek insandır. 
Görevden alınması federasyon başkanının “Kardeşim seni görevden 
aldım.” demesine yani iki dudağın arasından çıkacak iki cümleden 
ibarettir. Ne sigorta ne maaş sadece kamplarda 1 milyon TL yevmiye ile 
çile doldurmaktadır. Oysa sporcuya milyarlar ödül verilirken, ona 5 ile 10 
arasında cumhuriyet altını ile bayram şekeri verir gibi gönlü alınmaya 
çalışılmaktadır. Bana göre dünyanın hiçbir yerinde antrenörün bu kadar 
aşağılandığı bir yer yoktur.

15) Takım şampiyonlukları özendirilmelidir. Nedeni star sporcular 
şampiyon olunca ödül almaktır. Diğer ödül alamayanlarda kıskançlık ve 
motivasyon bozuklukları olmaktadır. Bu nedenle takımın ilk üç 
derecesine ödül konmalı ve takıma her puan getiren sporcu getirdiği 
puan paralelinde ödüle layık görülmelidir. Bu durum sağlandığı takdirde
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takım ruhu yeniden canlandırılacak, birlik ve beraberliğin pekişmesine 
sebebiyet verileceği kanaatindeyim.

16) Kamplarda mutlaka iki malzemeci bulunmalıdır. Kampta 
bulunan herkes çağdaş seviyede maaş almalıdır. Teknik kariyerlerine, 
antrenörlük derecesine, uluslararası kariyer, yetiştirmiş olduğu başarılı 
sporcular ve antrenörlük karnesine göre maaşa tabi tutulmalıdır.

Genel sonuç olarak, Türk Güreşi gerek alt yapı gerek ise üst yapı 
konumunda 1997-2000 dönemini iyi kullanamamıştır.Türk güreş tarihi 
boyunca gelmiş geçmiş federasyon başkanları arasında mali ve 
bürokrasi işlemleri açısından en şanslı başkan Sayın Ahmet Ayık'tı. 
Bunun sebebi yıllardır yakın arkadaşı olan Sayın Fikret Ünlü Bey’in 
Spordan Sorumlu Devlet Bakanı olmasıdır. Her isteği noksansız yerine 
gelmiştir. Bunun yanı sıra Türk Güreş Vakfının tek patronu sayın Ayık’tır. 
Yani mali açıdan görüntüde bir problemi yoktu. Bu büyük bir şans idi. 
Peki bu şan değerlendirildi mi? Maalesef; eğer bu nimetlerin kadri bilinse 
idi, güreşimiz bu hale gelmeyecekti. Genelde izlenen yol, ben bilirim 
zihniyeti, bilen insanların dışlanması, hakem kurulu, teknik kurul ve 
hiçbir kurulun sağlıklı şekilde çalıştırılmaması bu duruma gelinmesine 
sebep olmuştur. Bunun yanı sıra çok büyük bir antrenör kıyımı 
yapılmıştır.

Oturum Başkam Avni TARHAN: Şimdi ikinci konuşmacımız sayın ATİK 
Bey’e mikrofonu veriyorum.

Konuşmacı: Y.Doç. Dr. Muharrem ATİK
Dicle Üniversitesi-DİYARBAKIR

Konu: Dünya Güreşi’nin Son Durumu ve Mili Takım Antrenörleri 
Nasıl Olmalı

Değerli katılımcılar konuşmama başlamadan önce sizleri saygıyla 
selamlıyorum. Güreş sporunun müellifi olmadığı, çağlar boyu insanlığın 
daha güçlü kuvvetli olması amacıyla, tüm uluslar tarafından değişik 
şekillerde tatbik edile gelmiştir.

Bilindiği gibi güreşin kendine has spesifik özelliği nedeniyle diğer 
spor dallarından farklı olarak, rakip ile ikili mücadelede ve rakibe bağımlı 
olarak çeşitli vaziyetlerde uygulanan zengin teknikler sayesinde insan 
vücudunun tüm adaleleri bazen de hamur şeklini alarak güçlenir ve 
gelişir. Karşı karşıya, göğüs göğüse ikili mücadelenin gerektirdiği ve 
geliştirdiği güç, dayanıklılık, çeviklik, dikkat, cesaret ve kararlılık zengin 
tekniğin kullanımındaki beceri, esneklik ve zeka nedeniyle tüm 
otoritelerin de kabul ettiği gibi güreşçiler dünyanın bir numaralı sporcuları 
konumundadır. Milattan önce 776 yılı Olimpiyatlarında ve milattan sonra
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1896 yılında tertiplenen ilk olimpiyatlarda da güreş sporunun final sporu 
olarak tatbik edilmesi ona verilen önemin başlıca göstergesidir.

Güreş müsabakaları önceleri zaman mefhumu olmadan tatbik 
edilirken, daha sonra iki devrelik 20’şer dakika, takibinde iki devrelik 
10’ar dakikaya indirilmiştir, ikinci Dünya Harbinden günümüze kadar ise, 
güreş sporunda hiçbir spor dalında olmadığı bir şekilde 7 defa zaman 
değişikliği yapılmıştır. Bu kadar zaman değişikliği beraberinde birçok 
kural ve kaide değişikliklerini de getirirken, güreş sporunda daimi 
dalgalanmalara sebep olup, rayına oturmasını engellemiştir.

İkinci Dünya Savaşından sonra Türk Güreşçilerinin, 1948 Londra 
Olimpiyatlarında 4 Altın ve 1951 Helsinki’de tertiplenen ilk serbest güreş 
dünya şampiyonasında, 8 sıkletin 6’sında birden Dünya Şampiyonu 
olmaları, Türk güreşçilerinin dünya minderlerinde gerek güreş tarzları ve 
gerek teknik bilgileri bakımından örnek teşkil etmişlerdir. Türk 
güreşçilerinin, dünya güreşindeki hakimiyetleri 1960 yılının ortalarına 
kadar sürmüş, bu arada dünyada ikinci güç olarak önce, Sovyet Rusya 
ve daha sonra Bulgaristan, Japonya, İran ve Birleşik Amerika güreşçileri 
ortaya çıkmıştır. Böylelikle de güreş sporlarında altı büyükler ortaya 
çıkmıştır.

Bu altı-büyüklerin aralarındaki rekabet sayesinde dünya güreşi hızlı 
ilerleyip gelişmiştir. Türk güreşçileri ise bu arada bilimsel ve idari yönden 
gelişmelere ayak uyduramayarak 1965’lerden sonra büyük bir gerileme 
dönemine girmiştir. Altı-büyüğün dışında kalan Türkiye’nin yerine, dünya 
güreşinde yeni güç olarak, Moğolistan, Doğu Almanya, Polonya, 
Macaristan, Küba gibi ülkeler ortaya çıkmıştır. 1970-90 yılları arasında 
başta Sovyetler Birliği olmak üzere, yukarıdaki ülke güreşçileri 
madalyaların çoğunluğunu kendi aralarında paylaşmışlardır. Bu devrede 
ise, Türk güreşçileri büyük bir inişli çıkışlı, dalgalı hatta zaman zaman 
çöküntüye varan neticeler elde etmiştir. Örneğin, 1981’de Polonya’nın 
Lost kentinde düzenlenen Avrupa şampiyonasında takım olarak sadece 
bir puan alınırken, 1986 Atina Avrupa Şampiyonasından takım olarak 0 
puanla dönülmüştür. 1985-86 Budapeşte Dünya Şampiyonalarında ise, 
1985’te 6 puan ile 18’inci, 1986’da sadece 2 puanla takım olarak 22’inci 
olunmuştur. 1988-89 yılları arasında Türk Güreşinde belirli bir kıpırdama 
ve gelişme başlamıştır. Örneğin, Ankara Avrupa Şampiyonasında 10 
sıkletin 9’unda madalya alarak, uzun yıllar sonunda Bulgaristan’ın önüne 
geçerek Avrupa İkincisi olunmuştur. Yine, 1989 Lozan Dünya 
Şampiyonasında her ne kadar da madalyasız dönülmüş ise de, 49 
puanla uzun yıllardan sonra takım halinde dünya 3.sü olunmuştur. 1989 
yılının sonunda Doğu Bloğunun çöküşüyle, dünya güreşinde büyük bir 
dalgalanmalar başlamış, sosyo-ekonomik değişiklikler bu ülke 
sporcularını geçim derdine düşürmüştür. 1990-96 yılları arasında dünya
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güreşinde adeta çöküş denebilecek seviyede düşüşler meydana 
gelmiştir.

Sovyetler Birliği, Bulgaristan, Moğolistan, Doğu Almanya, Polonya, 
Macaristan, Romanya gibi ülkelerin güreşteki düşüşleri yanında Birleşik 
Amerikalı güreşçilerinde kendilerini gevşetmeleri, dünya güreşinin 
seviyesini daha aşağıya çekmiştir. Türk güreşinde başlayan ilerleme, 
Bulgaristan’dan göç eden 10-15 kaliteli güreşçinin yanı sıra, gençlerden 
gelen Mahmut DEMİR, Sabahattin ÖZTÜRK, Ahmet OREL, Muharrem 
DEMİRÖREN, Fatih ÖZBAŞ, Selahattin YİĞİT, Turan CEYLAN gibi 
gençlerinde takıma dahil olmasıyla rekabeti artırarak kaliteyi de 
yükseltmiştir. Ancak, 1990-96 yılları arasında bu potansiyelin tam olarak 
verimli bir şekilde kullanıldığını söylemek zordur. Bu devrede Türk 
güreşinin başına, spesifik serbest güreşi, özellikle Türk güreşçilerinin 
başarılı oldukları ayaklara dalıp, tutma tekniklerinde zayıf olan 
Şahmuradov’un getirilmesi büyük bir talihsizlik olmuştur. 1996’lardan 
sonra idari ve teknik hatalar Türk güreşini tekrar çöküş seviyesine getirip, 
2000 Sidney Olimpiyatlarında güreş sporunun anavatanı sayılan 
Türkiye’nin madalyasız dönmesine sebep olmuştur.

1996 Atlanta Olimpiyatlarından önce, bizzat Rusya ve Ukrayna 
devlet başkanlarının, Olimpiyat şampiyonlarına 50, İkincilere 30, 
üçüncülere 20’şer bin dolar ödül vaat etmeleri, bu ülke güreşçilerini 
kamçılamıştır. Bu arada geçim şartları yavaş yavaş düzelmeye başlayan 
Kazakistan, Özbekistan, Bulgaristan, Azerbaycan, Gürcistan gibi 
ülkelerde de belirli bir toparlanmalar görülmeye başlanmıştır. Bu ve 
benzeri ülkelerin sosyo-ekonomik durumlarının düzelmesiyle dünya 
güreşindeki rekabet ve kalite daha da artacaktır. Unutulmamalıdır ki o 
ülkelerde yetiştiriciler ve alt yapı yerinde durmaktadır.

Milli takım antrenörleri nasıl olmalıdır? Antrenörlük zor, meşakkatli, 
heyecanlı, yer yer dalgalı, inişli çıkışlı, ümit dolu, çok yönlü bilgi ve 
başarıya adanmışlık ve büyük fedakarlık gerektiren bir meslektir. 
Antrenörlüğün özelliklerini şu şekilde sıralayabiliriz;

1) Milli takım antrenörlüğüne yükselebilmek için antrenörler birçok 
aşamalardan geçmeli, çeşitli kulüplerde ve yaş gruplarında çalışarak 
başarıya giden yolları keşfetmeli, kendini ispatlamalı, bilime açık, daima 
gelişmeleri takip ederek, okuyarak, bilgisini ve kendisini geliştirmelidir.

2) Milli takım antrenörleri yüksek bilgi birikimi, tecrübesi, kabiliyeti 
ile herkes tarafından kabul ve saygı görmeli, sporcularına ise 
çalışmalarda ve müsabakalarda başarılı olmaları için ümit, inanç, itimat 
telkin etmelidir.

3) Milli takım antrenörleri teorik, pratik, teknik-taktik çalışma 
metotlarının yanı sıra, spor fizyolojisi, spor psikolojisi, çeşitli rakımlarda 
saat farklılıklarında çalışma ve müsabaka metotlarını okuyarak daimi bir 
şekilde bilgisini geliştirmelidir.
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4) Milli takım antrenörleri yaratıcı, yeni fikirler çalışma şekilleri 
üretebilen, muhasebe, tahlil ve tahmin gücü kuvvetli kendi ve rakip 
sporcularını objektif bir şekilde kıyaslayıp, değerlendirip, gerekli tedbirleri 
zamanında alabilmelidir.

5) Milli takım antrenörü en az 1 yabancı dil bilmeli, güreşte ileri 
ülkelerin güreşçilerini ve çalıştırıcılarını, çalışma metotlarını, çalışma 
vasıtaları ve perspektiflerini, gerçekçi bir şekilde takip ederek 
değerlendirmeli, ve bu konudaki bilgileri doyurucu bir şekilde güreş 
camiasına aktarmalıdır.

6) Milli takım antrenörleri başarılara odaklanan, zorluklarda 
yılmayan, başardıkları ile yetinmeyen daima daha yüksek başarılar 
hedefleyen, tuttuğunu koparan ve çelik iradeli bireyler olmalıdır.

7) Milli takım antrenörleri geniş ufuklu, yüksek spor kültürü, vizyonu 
olan, sporcularına adilane ve objektif davranabilen, ülke güreşinin 
gelişmesinde gerçekçi stratejiler belirlemede etkin fikirler üretebilen 
kişiler olmalıdır.

Oturum Başkanı Avni TARHAN: Kıymetli misafirler şimdi Avrupa ve 
Dünya Şampiyonu ve Serbest Milli Güreş Takım kaptanı Zekeriya 
GÜÇLÜ Bey’e söz veriyorum. GÜÇLÜ aynı zamanda kasım 2000’de 
Tokyo’da yapılan Üniversiteler Dünya Güreş Şampiyonasında 130 kiloda 
birinci oldu. Kendisini ve tahsil gördüğü Ondokuz Mayıs Üniversitesini 
tebrik ediyorum. Buyurun Sayın GÜÇLÜ.

Konuşmacı: Zekeriya GÜÇLÜ
Serbest Güreş Milli Takım Kaptanı 
Gebze Belediyesi Spor Kulübü

Konu: Serbest Güreşçilerin Sorunları

Sayın Başkanım, Kıymetli Davetliler; Sporcuların sorunlarını dile 
getirme fırsatı verildiği için şahsım ve arkadaşlarım adına sayın 
başkanımıza teşekkür ederim. Başlıca sorunlarımızı ifade edecek 
olursam, önem sırasına göre şöyle sıralayabilirim;

1) Milli kamplarda sürekli olarak bir doktor, masör ve psikolog 
görevlendirilmelidir.

2) Milli takım kampına çağrılan sporculardan birisinin sakatlanması 
halinde, sakatlığı ile baş başa bırakılmadan sporcu ile ilgilenilmelidir. 
Bununla birlikte milli takım kampında bulunan bütün sporcuların özel 
sağlık sigortası kapsamına alınarak, sporcuların kafasındaki sağlık 
problemleri ile ilgili sorunları tamamen çözümlenmelidir.

3) Milli takım kamplarında her sıklette en az dört sporcunun 
bulundurulması sağlanmalıdır. Daha fazla partnerle çalışmanın verimli
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olacağı kanaatindeyiz. Bu sporcuların kampta tutulması için maddi bir 
destek verilmelidir.

4) Her kampta bir kamp müdürü görevlendirilmelidir. Ancak kamp 
müdürünün teknik ve sporcu idaresine karışmadan diğer organizasyon 
konuları ile ilgilenmesi sağlanmalıdır.

5) Milli takım kampında bulunan sporcuların hayatlarının yalnız milli 
takım kampı olmayıp, bir aile yaşantılarının da olduğu antrenörlerimiz ve 
yöneticilerimiz tarafından bilinmelidir. Uzun süren milli takım kamplarında 
bulunduğumuz için ailelerimize gerekli ilgiyi gösteremiyoruz. Bu da bizim 
performansımızı olumsuz yönde etkilemektedir.

6) Yoğun ve yorucu antrenman programlarımızın sonunda, ruhen 
ve bedenen rahatlamamız için sinema, tiyatro ve tarihi geziler, kültürel 
geziler gibi sosyal aktivitelere yer verilmelidir.

7) Globalleşen çağa ayak uydurabilmemiz ve fiziki 
performansımızın yanı sıra eğitim düzeyimizi de yükseltmek için milli 
takım kamplarımıza birer kütüphane kurulması, bilgisayar kursları 
düzenlenmesi, yabancı dil eğitimi ve çeşitli seminerlere yer verilmesi 
gerekmektedir.

8- Federasyon tarafından atanan antrenörlere her konuda tam 
yetki verilmesi, federasyonla antrenörler arasında doğabilecek sorunların 
sporculara yansıtılmamasına, özen gösterilmelidir.

Sorunlarımız bundan ibarettir. Sayın başkanıma ve tüm ekibine 
şahsım ve sporcu arkadaşlarım adına başarılar dilerim. Teşekkürler.

Oturum Başkanı Avni TARHAN: Şimdi sözü eski milli takım 
antrenörlerinden Sayın Yakup TOPUZ’a veriyorum. Buyurun Sayın 
TOPUZ

Konuşmacı: Yakup TOPUZ
TEAŞ Spor Kulübü -Ankara

Konu: 2000-2004 Serbest Güreşin Hedefleri

Türkiye serbest güreşte, 1996 Atlanta Olimpiyatlarında istediği 
hedefe hepimizin bildiği gibi 28 yıl aradan sonra Mahmut DEMİR’in 
şampiyonluğuyla ulaştı. 1996-2000 yıllarını iyi analiz edersek, serbest 
güreşin Sidney’de istenilen başarıya ulaşamaması, gelecek için daha 
dikkatli plan ve programları yapmamız gerektiğini bizlere göstermiştir. 
Plan ve programlar genelde olimpiyattan olimpiyata yapılır. Türkiye’nin 
dünya güreşindeki yeri ilk altı’nın içerisindedir. Güreşte başarı A 
takımının aldığı derecelerle ölçülür. Tabi burada altyapı ve gençler 
başarılı ise, A takımı her zaman başarılı olur. Türkiye serbest güreşte 
kaynak bakımından Dünya güreşinde ilklerin içerisindedir. Türkiye’nin
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serbest güreşte başarısızlığı kabul edilemez. Eğer başarısız olunuyorsa, 
bunun sebebini mutlaka bulmamız gerekir. Güçlü ülkelerin hedeflerinde 
zaman zaman sapmalar olabilir. Örneğin, 1993 Toronto’daki serbest 
güreş şampiyonasında Amerikan takımı dünya şampiyonu olduğu halde,
1994 İstanbul’daki Dünya şampiyonasında 10’uncu olmuştur. Başka bir 
örnek daha vermek gerekirse, 1994’deki İstanbul’da yapılan 
şampiyonada birinci olan Türkiye, 1995 Atlanta’da 5’inci olmuştur. 
Sistemleri olan ülkeler zaman zaman başarısız neticeler alsalar dahi 
istikrarlı olan ülkelerdir. 2000 Sidney Olimpiyatlarında (serbest) 
güreşçilerimiz büyük bir hezimete uğramıştır. 1992-1996 yıllarında 
güreşte başarılı bir devre geçirildiği yapılan derecelerle görülmektedir. 
Serbest takım 1993’te Avrupa şampiyonu, 28 yıl aradan sonra 1994’te 
Dünya şampiyonu, yine 28 yıl aradan sonra Olimpiyat şampiyonu 
çıkarmışız. 1992-1996 yıllarında gençlerde ve büyüklerde alınan ferdi 
birincilikler, Türk Güreş tarihinin hiçbir devresinde alınmamıştır. 1996- 
2000 yıllarında Türkiye, yakaladığı istikrar ve başarıyı bu dönemde 
neden yakalayamamıştır. Bunun sebebi, görev yapan teknik kadroların 
işbaşından uzaklaştırılması ve bunun yerine ehliyetsiz, tecrübesiz bir 
ekiple devam edilmesidir. Dünyanın güreşte güçlü ülkelerine 
bakıldığında, güreş takımlarının başında en az 3-4 olimpiyatta görev 
yapan antrenörler bulunmaktadır. Federasyonun değişmesi bizde olduğu 
gibi “Sen bana oy vermedin bende sana görev vermiyorum” demezler. 
İstikrar açısından bir ekip başarılı ise yola onunla devam edilir.

Her federasyon başarılı olmak için göreve gelir. 1996-2000 
yıllarının Federasyonunun Türk güreşini daha ileriye götürmek ve kalıcı 
iyi işler yapmak için göreve geldiğine, şahsen bütün samimiyetimle 
inanıyorum. Çünkü zamanlarını ve enerjilerini bu işe verdiklerini yakinen 
bilen bir kişiyim. Ama neden başarı gelmedi, çünkü uygulanan metot 
yanlıştı. Göreve getirdikleri ekipler zayıftı. İstişare ettiği kişiler art 
niyetliydiler. Birde ben her şeyi bilirim zihniyeti başarısızlığı getirmiştir. 
Zaman zaman iyi işler de yapmışlardır. Göreve geldiklerinde birinci 
parolaları olan Türk güreşindeki birlik ve beraberliği sağlamayı 
başaramamışlardır. Huzurun olmadığı yerde başarıyı yakalamak 
mümkün değildir.

Sidney olimpiyatları sırasında ve sonrasındaki olan olayları ve 
konuşmaları Türk güreş camiası hak etmemişti. Bunlar bizim konumuz 
olmamakla beraber güreşte hedefe giderken maddi ve manevi 
huzursuzlukları belirtmek gerekmektedir. Göreve gelen yeni federasyon, 
bu konulara dikkat ederek aynı yanlışlıkları yapmasın. Önce camianın 
birlik ve beraberliği sağlanmalıdır. Ondan sonra başarı gelir. Bana göre 
ana hedefte bu olmalıdır. Güreşte hedefe varmak için nelerin yapılması 
gerektiği, hangi faktörlere öncelik verilmesi konularını iyi analiz etmemiz 
gerekmektedir. Serbest güreşte hedefe tesir eden faktörler olarak (1)
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Güreş Federasyonu ve yönetim kurulu, (2) Milli takım antrenörlerinin 
seçimi, (3) altyapı çalışmaları ve güreş okulları ,(4) kulüp çalışmaları, (5)
(6) yıldızlar ve gençler milli takım kamp çalışmaları,(7) kamp yerleri ve 
çalışma ortamı (8) biyokimya ve beslenme, (9) moral ve motivasyon, (10) 
Basınla ilişkiler, (11) Ödül ve sosyal konular gösterilebilir.

1) Güreş federasyonu ve Yönetim Kurulu : Güreşte iyi işleyen 
federasyon bürosu, işi bilen aktif yönetim kurulu, başarıyı getiren 
etkenlerin başında gelir. Önce yabancı dil bilen dürüst, çalışkan bir genel 
sekreterle işe başlamak, teknik ve idari ast başkanlar tespit edilirken 
işinin uzmanı kişilere görev verilmelidir. Federasyon yönetim kurulunu 
ben zihniyetinden çıkarıp, biz zihniyetiyle yönetmek gerekir. Federasyon 
başkanı kamptaki sporcunun malzemesiyle ilgilenmemelidir. Örneğin, 
federasyon yönetim kurulunun bazı konularda anlaşmazlığa düşmesi, 
milli takım antrenörlerine yansıtılması ve bu konuların sporcular 
tarafından bilinmesi moral ve motivasyonu etkileyerek fitneye sebep 
olmaktadır. En önemli konu milli takım antrenörlerine görev verildikten 
sonra işlerine karışılmaması, yetkilerinin artırılması ve onlara 
güvenilmesi gerekir. Korktuğu zaman çok fazla yanlış yapılmakta ve 
bunun sonucu olarak da başarısızlık gelmektedir.

2) Milli Takım Antrenör Seçimi: İşin temeli ve başarının 
mimarları olan antrenörler seçilirken, bilimsel kriterlere göre seçilmeli ve 
vazife ehline verilmelidir. Burada antrenörler, hangi kriterlere göre 
seçileceği benim konum olmamakla beraber yalnız adil ve doğru bir 
seçimin başarı getireceğine bütün kalbimle inanmaktayım.

3) Altyapı Çalışmaları ve Güreş Okulları : Bugün Türk güreşinin 
kalbi altyapı çalışmalarıdır. Bununda en önemli kaynağı güreş okullarıdır. 
Güreş okullarında güreşçi sayısını artırmak değil, kaliteyi artırmak ana 
hedef olmalıdır. Bu okullar bilimsel bir laboratuar gibi çalışmalıdır. Dünya 
güreşinde böyle bir kaynak sadece ülkemizde vardır. Bunu çok iyi 
değerlendirmeliyiz. Altyapıda yetişen güreşçiler 16 yaşına geldiklerinde 
güreşin bütün tekniklerini yapmalıdır. Bunun için güreş okullarında görev 
yapan antrenörler ülkenin en kaliteli antrenörleri olmalıdır. Altyapısı 
mükemmel olan güreşçiler A takıma geldiklerinde şampiyon olmaları çok 
kolay olmaktadır. Örneğin, Hamza YERLİKAYA, Şeref EROĞLU ve 
Nazmi AVLUCA gibi sporcular 1.7-18 yaşlarında Dünya 
şampiyonluklarına ulaşmışlardır. Bugün altyapıda istenilen başarı 
gelmemektedir. Bu konu çözümlendiğinde Türk güreşi dünya 
minderlerinde ilelebet var olacaktır.

4) Kulüp Çalışmaları: Ülkemizdeki kulüp çalışmaları federasyon 
denetimi altına alınmalıdır. Kulüplerdeki kamp çalışmaları mili takım 
çalışmaları ile aynı paralellikte olmalıdır. Kulüp ve milli takım antrenörleri 
yılda en az 2 defa bir araya gelerek, antrenman programları ve teknik- 
taktik konularında bilgi alış - verişinde bulunmalıdır. Kulüp antrenörleri
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zaman zaman milli takım kamplarına çağrılarak kulüp antrenörlerine bilgi, 
tecrübe kazandırılmalıdır.

5) Yıldızlar ve Gençler Milli Takım Kamp Çalışmaları : Yıldızlar 
ve gençler A milli takımı ile koordineli bir şekilde çalışma yapmalıdır. A 
milli takım teknik direktörleri yıldızlar ve gençler antrenörleri ile birlikte 
antrenman plan ve programları yapmalıdır.

6) Kamp Yerleri Seçimi ve Ortamı: Milli takım kamp yerleri 
seçilirken, her türlü modern dizayn içerisinde olmalıdır. Kamp yerleri 
çalışma dönemlerine göre seçilmelidir. Örneğin, genel hazırlık kampları 
rakımı yüksek doğal ortamda yapılmalıdır. Müsabaka kamp yerleri, 
müsabakanın olacağı yerin iklim şartlarına uygun olmalıdır. Çalışma 
ortamı sporcuları etkileyecek her türlü olumsuzluklardan uzak olmalıdır. 
Sporcuların dinlenme ortamı stres atmaya uygun olmalıdır.

7) Biyokimya ve Beslenme : Biyokimya, sporcu performansında 
önemli yer tutmaktadır. Artık babadan, dededen kalma usullerle 
beslenme yapılmıyor. Biyokimya denince akla kesinlikle doping 
gelmemelidir. Bir işte başarılı olmak isteniyorsa, dünyanın takip etmiş 
olduğu yolu bizde kullanmalıyız. Yıllarca performansa tesir eden 
vitaminleri kullanmadığımızdan, büyük şampiyonalarda herkesin bildiği 
gibi sayısız madalya kaybettiğimiz bilinen bir gerçektir. Güreş 
’te güçlü ülkeler yıllarca birlikte çalıştığı doktorlarla hedefe gitmektedir. 
Örneğin Amerikalılar, Almanlar, Ruslar, Romenler gibi, spor hekimliği 
tıbbın içinde ayrı bir uzmanlık dalı olarak bulunmaktadır. Ama maalesef 
yıllarca spordan anlamayan hekimlerle çalıştığımız bir gerçektir. Güreş 
federasyonu olarak, özellikle kilo düşülerek yapılan güreşte biyokimya 
konusuna çok önem vermeliyiz. Ayrıca kamplarda antrenman 
programları yapılırken kesinlikle doktor, masör, psikolog doktor ve 
diyetisyen bulunması şarttır.

8) Moral ve Motivasyon : Bu konu sporda performansa tesir eden 
konuların başında gelmektedir. Bir sporcuyu teknik-taktik fiziki bakımdan 
ne kadar iyi hazırlarsanız hazırlayın, şayet sporcunuzu şampiyonaya 
motive edemiyorsanız başarılı olmanız çok zordur. Motivasyon konusu 
bir bilim dalıdır. Çağımızda sporda olduğu gibi hayatımızın her 
safhasında karşımıza çıkmaktadır. Yıllarca milli takımlarda yöneticilik ve 
antrenörlük yapan kişiler, bırakın sporcuyu motive etmesini, kampın 
havasını ve sporcuların motivasyonunu bozdukları bir gerçektir. Güreşte 
söz sahibi ülkelerin bu konuda çok büyük çalışmalar yaptıklarını 
bilmekteyiz. Milli takım antrenörleri seçilirken, moral ve motivasyon 
konularını iyi bilen kişiler olmalarına dikkat edilmelidir. Bu konularda 
mutlaka kamplarda ve şampiyonalarda psikolog bulundurulmalıdır. Güreş 
federasyonu olarak dikkat edilmesi gereken en önemli konu, sporcu 
şampiyonaya hazırlanırken moral ve motivasyona etki edecek en ufak bir 
olaya izin verilmemelidir.
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9) Basınla İlişkiler : Bu konu sporcunun moralinde önemli bir yer 
tutmaktadır. Sporcu kendisi hakkında görsel ve yazılı basında yer alan 
her türlü olumlu haberle moral bulur. Ama olumsuz haberle morali 
bozulur. Çalışma şevki ve azmi kırılır. Bunun için basınla ilgili konuları 
federasyon takip etmeli, şampiyona öncesi kamptaki sporcuyu basından 
uzak tutmalıdır.

10) Ödül ve Sosyal Konular : Hepimizin bildiği gibi Ülkemizde 
ödül yönetmeliği yürürlüğe girdikten sonra, başarıda önemli bir itici güç 
olduğu bilinmektedir. Bugün ülkemizde şampiyon olmuş sporculara, 
verilen ödüller bugünün şartlarına göre azdır. Federasyon, şampiyon 
olmuş ve şampiyonluk vaat eden sporculara hariçten sponsor bularak 
desteklemelidir. Milli takım aday kadrosu ve gençlerde şampiyon olmuş 
sporculara kamp dönemleri maaş verilmelidir. Ayrıca milli takımda görev 
yapan antrenörlere maaş verilmelidir. Bunun yanında sporcuyu yetiştiren 
antrenöre de ödül verilmelidir. Milli takımlar antrenör ve sporcularının 
maddi, manevi ve sosyal durumları federasyon tarafından takip edilerek 
çözüm bulunmalıdır. Sporcu ve antrenörün kafasında şampiyonluktan 
başka hiçbir şey bulunmamalıdır.

Dünyada güreşte güçlü ülkelerin hedefe ulaşmasındaki en önemli 
etken, yukarıda anlatılan konuları en ince ayrıntılarına kadar çözmüş 
olmalarıdır. Türkiye serbest güreşte başarılı olmayı düşünüyorsa, tüm bu 
anlatılan konuları tekrar masaya yatırıp neşter atmalıdır. “ Olimpiyatlara 
altın madalya için 4 yıl çalışırsın 1 saniyelik hata yapar madalya 
kaybedersin. Rakibin 1 saniyelik hata yapar madalya kazanırsın” bunun 
için en ince ayrıntı hesaba katılmalıdır.

Türkiye’nin serbest güreşte 2004 olimpiyatlarında başarılı 
olabilmesi, elindeki kabiliyetli sporcuları yetiştirmesine bağlıdır. 
Önümüzde yapılacak 2001 Avrupa şampiyonasında güreşecek serbest 
güreş takımı, Sidney Olimpiyatlarından sonra moral yönünden çok kötü 
bir durumdadır. 2 as elemanı ceza almıştır. Bu sporcular mutlaka 
affedilmelidir. Bunun yanında eldeki kadro gençlerle takviye edilerek 
2004-2008 olimpiyat takımlarını hazırlamalıyız. Aşağıda isimlerini 
verdiğim güreşçileri milli takıma hazırlamalıyız. 2001-2004 yılları 
arasında milli takımda güreşmeleri muhtemel olan güreşçiler aşağıda 
tablo 1’de sunulmuştur.
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Tablo 1. 2004-2008 Olimpiyat Takımı için Hazırlanması Gereken 
Güreşçiler.

Sıkletler G Ü R E Ş Ç İ L E R
54 kg. Murtaza AYDIN, Fatih YERLİ, Ersin Burak ÇETİN, *Orhan BİNBOĞA
58 kg. *Tevfik ODABAŞI, *Erhan BAKIR, ‘ Hüseyin DEGE
63 kg. *Ömer ÇIBUKÇU, İsmail ÇAYLAK, Mehmet MACİT, Mehmet YÜKSEL
69 kg. *Ramazan....... ?., Abdullah ÇAKMAK, Bekir CEYLAN, *Hakkı CEYLAN
76 kg. Fahrettin ÖZATA, Ziya KAMBUR, *Fatih KOYUNCU, Şevki 

OKCANOGLU, Akif KURT
85 kg. *Serhat BALCI, Seyfullah GÜNAYDIN, Bahadır KARATOY
97 kg. Hakan KOÇ, Sait BİNGÖL
130 kg. Fatih ÇAKIROGLU, Recep KARA

( * )  Konmuş sporcular üstün kabiliyetlidirler.

Elimizdeki bu gençlerin tecrübelerini artırmak için senede en az 4-6 
turnuvaya mutlaka göndermeliyiz. Senede 20-30 maç yapmaları onları 
milli takıma kazandırır. 2004 Olimpiyatlarına kadar bizim elimizde altın 
madalya alacak sporcular mevcuttur. 130 kg’da Zekeriya GÜÇLÜ, Aydın 
POLATÇI, 76 kg’da Adem BEREKET, 69 kg’da Ahmet GÜLHAN bu 
kadroya Harun DOĞAN ve Yüksel ŞANLI katıldığında serbest takım çok 
daha başarılı olacaktır. 2004 yılına kadar hedeflememiz gereken Avrupa, 
Dünya ve Olimpiyat oyunlarında takım dereceleri ve madalyalar tablo 
2’de gösterilmiştir.
Tablo 2. 2004 Yılına Kadar Hedeflenmesi Gereken Avrupa, Dünya ve 
Olimpiyat Oyunlarında dereceler. _____ _____

YIL ŞAMPİYONA TAKIM DERECESİ MADALYA
SAYISI

2001 Avrupa 3-4 3 (1 altın)
2001 Dünya 3-6 2 (1 altın)
2002 Avrupa 2-4 3 (1-2 altın)
2002 Dünya 3-4 3 (1-2 altın)
2003 Avrupa 2-5 4-5 (2 altın)
2003 Dünya 1-5 4 (1-2 altın)
2004 Avrupa 1-4 3 (1 altın)
2004 Olimpiyat 2-4 4 (1-2 altın)

Not : Olimpiyatlara gidecek as takımla 2004 Avrupa Şampiyonasına da 
gidilirse madalya sayısı artabilir.

Yukarıda da söylediğimiz gibi, önemli olan serbest güreşin bu 
hedefleri tutturmasıdır. Milli takımın bu hedeflere ulaşmasında hiçbir 
eksiği yoktur. Yalnız tek bir şeye ihtiyacımız vardır. O da camiamızın
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birlik ve beraberliğinin sağlanması, akıllı, bilimsel plan programlarla, ehil 
kadroların iş başına getirilmesidir. Saygılarımla.

DİĞER KONUŞMACILAR

Oturum Başkanı Avni TARHAN: Sayın TOPUZ’a teşekkür ediyorum. 
Şimdi konuşma sırası sayın Dursun Ali KİSHALI da Buyurun Sayın 
KİSHALI

Dursun Ali KİSHALI’nın Konuşması: Muhterem başkan, güreş 
camiasının güzide mensupları, değerli basın mensupları; konuşmama 
başlamadan önce hepinizin geçmiş Ramazan Bayramı’nı tebrik 
ediyorum. 2001 yılının camiamız için başarılı bir yıl olmasını temenni 
ediyorum. Konuşmamı bölgesel olarak, üç ana başlıkta takdim etmek 
istiyorum; (1) bölge illerindeki güreş faaliyetleri, (2) Erzurum’daki güreş 
faaliyetleri ve problemleri, (3) Çözüm yolları ve tavsiyeler.

Bölgemizde Ağrı, Ardahan ve İğdır’da güreş adına hiçbir faaliyet 
görülmemektedir. Kars ilimiz, minik ve yıldız seviyesinde Gençlik ve Spor 
İl Müdürlüğü bünyesinde faaliyet sürdürmekte olup, herhangi bir güreş 
kulübü bulunmamaktadır. Keza Erzincan ilimizde önceleri Sümerspor 
daha sonra Şekersporun faaliyetlerini durdurmalarından sonra Gençlik 
ve Spor İl Müdürlüğü bünyesinde minik ve yıldız seviyesinde faaliyetler 
görülmektedir. Artvin’in de bu illerden farklı bir durumu yoktur. K.H. İl 
Müdürlüğünün güreş takımı olmasına rağmen bir faaliyeti 
bulunmamaktadır. Ancak, Yusufeli ilçesinde Eğitim Merkezi 
bulunmaktadır. Yusufeli’ne çok daha fazla önem verilmelidir. Çünkü 
Yusufeli’nin çocuğu güreşe çok yatkındır.

Muhterem arkadaşlar, ikinci bölüm olarak Erzurum’daki güreş 
faaliyetlerini ve problemlerini anlatacağım. Güreş sporu dünyada olduğu 
gibi Erzurum’da da çok eskiye dayanmaktadır. Daha önceleri Karakucak 
olarak Tortum, Oltu ve Hasankale ilçelerinde GSM’a güreşleri olarak 
yapılmakta iken, 1959 yılında şehir spor salonunun hizmete girmesi ve 
Şekerspor kulübünün kurulması ve daha sonra Kombinaspor ile Toprak 
Mahsulleri Ofisi ve Yolspor kulüplerinin güreşte faaliyet göstermeye 
başlaması ile birlikte minder güreşi de başlamış oldu. Şekerspor ve 
Yolspor o dönem Erzurum’da yetişen elit sporcuları bünyelerine almaları 
ve onlara kadro vermeleri sonucunda, güreşteki başarılar 1965 ve 1988 
yılları arasında doruk noktasına ulaşmıştır. Bu yıllar arasında birçok 
Avrupa şampiyonu, Dünya üçüncüsü ve dördüncüleri, Ordulararası 
Dünya şampiyonları, Akdeniz Oyunları şampiyonları, Balkan 
şampiyonları çıkaran, yurt içi ve yurt dışına güreşçi ihraç eden ve yine 
1980-1990 yılları arasında minik, yıldızlar, gençler, ümitler ve büyüklerde 
başarıdan başarıya ulaşan, milli takım kamplarında her dönem mutlaka
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beş, altı sporcu bulunan milli takımlara eleman veren Erzurum ilimiz, 
maalesef bugün sefilleri oynamaktadır. Bugün Şekerspor kapanmıştır. 
Yolspor ise minik, yıldız seviyesinde, DSİ Spor ise yıldız ve gençler 
seviyesinde, PTT Spor (Telekom) ise minik ve yıldız seviyesinde, 
rölantide faaliyetlerini sürdürmektedirler. 1996 yılında kurulan, Kazım 
Karabekir Belediyespor Kulübü 1998 ve 1999 tarihlerinde ¡kinci Türkiye 
Güreş Ligine katılarak eksik takımına rağmen 1999 yılında dördüncü 
olup, bünyesinde birçok elit sporcu barındırdığı halde 2000 yılında, 
“güreş bizim için bir külfettir”, diyerek kulübü kapatmalarından sonra 
hepsi üniversite öğrencisi ve mezun olan sporcularını işe yollamışlardır. 
1990 yılında açılmış olan Güreş Eğitim Merkezinde halen 28 sporcu 
bulunmaktadır. Ancak Erzurum’da yirmi yıldır antrenör bulunmadığı gibi 
Eğitim Merkezinde de antrenör bulunmamaktadır. Üniversite mezunu 
birçok genç antrenör çalışmak üzere müracaat etmiş olmalarına rağmen 
bu gençler değerlendirilmemişlerdir. Belediyelerde çalışan üniversite 
mezunu gençlere izin alarak geçici görevle çalıştırabilirle imkanı varken, 
maalesef bu da yapılmamıştır. Güreş Eğitim Merkezinde biri 55 diğeri 60 
yaşında iki arkadaşımıza görev verilmiştir. Yukarıda kısaca izahına 
çalıştığım Erzurum ve bölgedeki güreş faaliyetleri ve problemlerinden 
sonra üçüncü ana başlık olarak çözüm yolları temenni ve tavsiyeler 
bölümünü de kısaca bilgilerinize sunmak istiyorum.

1)Pilot bölgelerde güreş vakfının şubesi açılmalıdır.
2) Müessese kulüpleri ihya edilmeli, fevkalade tesislere ve maddi 

imkanlara sahip hale getirilmelidir.
3)Yolspor kulübünün minikler ve yıldızlar seviyesinde en üst 

düzeyde faaliyet sürdürmesi sağlanmalıdır.
4) DSİ Spor Kulübü aynı şekilde çalışmaya zorlanmalıdır.
5) Büyükşehir Belediyesi ve dört alt belediyenin güreşte faaliyet 

göstermeleri sağlanmalıdır.
6)Karakucak güreşi geliştirilmeli ve teşvik edilmelidir.
7) Geniş imkanlara sahip olan İl Özel İdarelerine güreş kulüpleri 

kurdurulmalı ve İlde ihtiyaç duyulan spor tesisleri acilen yaptırılmalıdır.
8)Güreşte pilot bölgeler tespit edilmeli, Erzurum’da bu bölgelerden 

biri olmalıdır.
9)Pilot bölgelere il temsilciliklerinin dışında federasyon temsilcilikleri 

açılmalıdır.
10)Pilot bölgelere sporu seven, münhasıran güreşi seven Gençlik 

ve Spor İl Müdürleri atanmalıdır.
11 )Yine pilot bölgelerdeki müessese müdürlüklerine güreşi seven 

idarecilerin atanmaları sağlanmalıdır.
12)Güreş il temsilcileri, illerinde sevilen, tanınan, resmi ve özel 

kurumlarla iyi diyalog kurabilecek zamanı olan, maddiyatı olan şahsiyetli 
kişiler olmalıdır.
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13)Federasyon temsilcileri, periyodik olarak bölgesindeki güreş 
faaliyetleri hakkında federasyona rapor vermelidir.

14) Federasyon kurulları zaman zaman pilot bölgelerde toplantılar 
yapmalıdır.

15)Pilot bölgelere ve özellikle Erzurum’a üniversite mezunu 
antrenörlerin görevlendirilmeleri zaman geçirmeden gerçekleştirilmelidir.

16) Gençlik ve Spor İl Müdürlerinin başkanı olan valilerden destek 
istenmeli, federasyon ve il temsilcileri bulundukları ilin valisi ile iyi diyalog 
sağlamalıdırlar.

17)Hepsinden önemlisi bu pilot bölgelerde güreşe destek 
verebilecek sporcular bulunmalıdır.

18)Bütün bunlardan sonra ben inanıyorum ki; Erzurum da, güreş 
eski parlak dönemlerinin çok daha ötesinde başarılı olacaktır.

19)Pilot bölge ilan edilen illerde mutlaka Güreş İhtisas Kulüplerinin 
kurulmaları sağlanmalı veya Gençlik Spor İl Müdürlükleri spor kulüpleri 
Güreş İhtisas Kulübü haline dönüştürülmelidir.

20) Büyükşehir Belediyesi ve alt belediyelerden spor tesisi 
yapmaları istenmeli ve yaptırılmalıdır.

21)Son olarak genel bir tavsiyem olacak, trilyonluk bütçelere sahip 
olan profesyonel futbol kulüplerinin güreşte de faaliyet göstermeleri 
sağlanabilmelidir.

Muhterem arkadaşlar, bugüne kadar hiçbir maddi harcamadan 
kaçınmayan, bugün de çok büyük bir maddi destek sağlayarak bizleri 
burada bir araya getiren Güreş Federasyonumuzun genç başkanı, 
kurullarını oluştururken varlıklı iş adamlarının yanı sıra bu işin heyecanını 
duyan becerikli ve cesur insanlara da yer verirlerse, ben inanıyorum ve 
temenni ediyorum ki başarılı olacaklardır. Bu münasebetle, güreş 
camiasının her kademesinde görev alacak arkadaşlarıma özellikle 
Federasyon Başkanı sayın Osman ŞANSAL ve kurullarına başarılar 
diliyorum. Hepinize saygılar sunuyorum.

Oturum Başkam Avni TARHAN: Sayın KİSHALI’ya teşekkür ediyorum. 
Buyurun söz sizin Sayın DEMİR.

Fikret DEMİR’in Konuşması: Sayın başkanım, sayın misafirler. Türk 
güreşimizin medar-ı iftiharları, sayın şampiyon ağabeylerim hepinizi 
Tekel Spor Kulübüm ve şahsım adına saygı ve sevgilerimle 
selamlıyorum. Bugün burada birlik ve beraberlik içerisinde Türk 
Güreşinin problemlerini görüşmek üzere toplanmış bulunmaktayız. 
İnşallah burada verimli bir çalışma yaparak sağlıklı ve yararlı sonuçlar 
elde edeceğimize inanmaktayım.

Saygıdeğer Türk Güreşi’ne değer vermiş arkadaşlar, biraz önceki 
konuşmacı arkadaşlarımız ve bundan önceki güreş toplantılarında da
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herkes basınla İyi diyalog içerisinde olmamız gerektiğini söylediler. Ama 
bu konuda, bir arpa boyu ilerleyemedik. Herkes konuşuyor, hiçbir şey 
yapılmıyor. Dünya, Avrupa, Olimpiyat Şampiyonu çıkaran, güreşten 
başka bir branş yoktur. Ama her nedense “Neremi, Neremi” diyen sarı 
kadın kadar kendimizi tanıtamıyoruz. Size bir örnek daha vereyim, 1994 
yılında Mahmut DEMİR Dünya Şampiyonu olmuştu. Televizyon kanalının 
birisi Kızılay Meydanına dikelmişti. Oradan geçen vatandaşlara 
soruyordu; “Bu arkadaşı tanıyor musunuz?” Vatandaşların bir çoğu 
tanıyordu. O anda devletin bakanı oradan geçiyordu. O zamanki devlet 
bakanı, Mahmut DEMİR’i tanımadı ve dedi ki; “Evet, tanıyorum, şarkıcı 
Balık Ayhan" diye cevap verdi. Belki de dalga geçti. Doktor Babuna için 
Türkiye’deki bütün spor İl Müdürlüklerine yazı göndererek bütün spor 
teşkilatlarını harekete geçiren ve herkesi kan vermeye davet eden bir 
bakan, bu memleketin bayrağını çektirmiş, Olimpiyat Şampiyonu Haşan 
GEMİCİ Hoca için kılını bile kıpırdatmaz iken, güreşe verdiği değer 
ortadadır. Bu da ortaya koyuyor ki, bize bizden başka fayda yoktur. 
Güreşte birlik ve beraberliğin zamanı gelmişte geçmiştir. Artık sen ben 
kavgasını bırakalım, herkes elini taşın altına koyarak, “Böyle gelmiş, 
böyle gider” zihniyetinden vazgeçelim. Biz Tekel Spor Kulübü olarak bu 
teze katılmıyoruz ve diyoruz ki; “Böyle gelmiş, böyle gitmesin artık” yeni 
ufuklara, büyük hedeflere yönelelim. Ufak hesaplar, siyasi çıkarlar, adam 
kayırmalar, ayrıcalıklar, sen-ben davaları olmasın. Birlik ve bütünlük arz 
ederim. Ben değil, siz ve bizler demesini öğrenelim artık.

1983 yılından bu yana özelleştirme kapsamı içinde olan kamu 
kuruluşları bünyelerinde bulunan kulüplerimize, sporcu kadrosu 
verilmediğinden zor şartlar altında hizmet vererek ayakta durmaya 
çalışmaktadırlar. Yine Türk güreşini ayakta tutan bu kuruluşlarımızda. 
Çünkü alt yapıları vardır. Güreşe hizmet alt yapı ile mümkündür. Yoksa 
bir kulüp batırarak yahut kapatarak o kulübün yetiştirdiği as elemanları 
kandırarak yahut çalarak kolay yoldan kulüp kurulmaz. Malumunuzdur 
bunun örneklerini hep beraber yaşadık ve yaşıyoruz.

Biz Tekel Spor Kulübü olarak birinci ligde faaliyet göstermekteyiz. 
Amacımız, ekmek yediğimiz bu spora hizmet etmektir. Şu anda 
kulübümüzde minikler, yıldızlar, gençler ve büyükler olarak, dört 
kategoride kırk sporcuyla yatılı olarak hizmet etmeye çalışıyoruz. Ama 
bin bir zorluklarla mücadele ederek; bu sporcuların kamu kulüplerindeki 
güçlükleri diğer kulüp hocaları ve idareci arkadaşlar bilirler. Mesela, 
TEDAŞ, MTA, ŞEKERSPOR, İZMİR TEKEL, ULAŞTIRMA gibi birinci lig 
takımları buralarda hizmet, siyaset ile başkan veya müdür olan 
yöneticilerin iki dudağı arasındadır. Bunlar güreşi severse idare eder, 
sevmezse artık her yola başvurulur. Kulübü ayakta tutmaya çalışırsın. 
Kulüplerin ayakta durması için, oralarda güreşin sabit olabilmesi için 
tedbirler almak lazım. Mesela; liglerde, kulüplerde maddi yardım,
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kulüplere sporcu kadrosu verilmesi gibi federasyon tarafından devamlı 
kontrol edilip, desteklenmesi gerekmektedir. Federasyon kulüpleri ne 
kadar desteklerse o kadar kulüpler devamlılık sağlar. Eğer yıllardır 
olduğu gibi boş vermişlik olursa, ayakta durması zor olur. Çünkü kırk 
sporcunun yatılı kalması onların yemesi, içmesi, okuması, çalışmasıyla 
ilgilenmezsen, başarı beklemek ve ayakta durmak zor olur. Öyle bol 
parayla kulüp kurarak elit sporcuları bir araya toplayıp, Türk Güreşine 
hizmet edilemez.

Hizmet edenleri hiçe sayarak, kendilerini Kaf Dağında görüp de, 
çalışanları enayi yerine koymak kaplumbağa sırtında mum söndürerek, 
devlet kurmaya benzer. Bu şekilde geçinen, güreşin içindeki asalakların 
temizlenmesi şarttır. Kulüpçülükte hizmet budur.

2000-2001 sezonunda devam etmekte olan Türkiye Vinci Liginin ilk 
yarısı bitti. İkinci yarısındaki ilk maçın 4-5 Ocak 2001 tarihinde yapılması 
gerekirken ertelendi. Ortada hiçbir gerekçe yokken, amaç milli takım 
kampı açmakmış. 12-13 Ocak’taki Greko-Romen Türkiye Şampiyonası, 
19-21 Ocak’taki Serbest Türkiye Şampiyonası varken, milli takım kampı 
açmaktaki amaç nedir? Türkiye Şampiyonasına hazırlık kampı mı? yoksa 
2004 Olimpiyatlarına hazırlık mı? Liglerin ertelenmesi hangi kulüp 
idarecisi ve hocalarına sorularak yapılmıştır. Biz birinci lig kulübü olarak, 
lig maçına hazırlanmak için bayrama dahi sporcularımızı izine 
gönderemedik. Her sporcu kilosunu düşmüş iken, kamu sektörü olan 
kulübümüz ne zorluklarla hazırlanırken, sadece 2-3 kişinin menfaati için 
ligler erteleniyor.

Bu kişilerin bol paralı kulüplerinde çalışma ortamı dahi olmazken, 
birinci ligdeki takımlarını ligden çekerek amaçsız ve gayesiz insanların 
sırtından geçinmekten vazgeçilsin. Kulüplerine elit sporcuları toplayıp 
ligde mücadele etmekten korkanlar, milli takım kampında neyin 
mücadelesini verecekler? Şu anda kulüpleri olmadığı halde hiçbir lig 
maçını izlemeye dahi gelmeden, hangi sporcu iyi, hangisinin kötü 
olduğunu araştırmadan telefonla milli takıma sporcu çağıran antrenörden 
ne fayda gelir? Bırakın artık bu işe emek veren cefakar insanların 
sırtından geçinmeyi, liglerin ertelenmesiyle bin bir zorlukla kiraladığımız 
sporcuların ve maddi açıdan zorluk çekilen liglerin hesabını kim verecek? 
İyi niyetle göreve seçilmiş, malıyla canıyla hizmet etmeye gelmiş, 
Federasyon Başkanımızın iyi niyetini su istimal etmeden el birliğiyle 
hizmet edelim. Tekel Spor Kulübü olarak Güreş Federasyonuna 
önerilerimiz;

1)Kulüplerimiz alt yapısına önem ve özen gösterilerek maddi olarak 
desteklenmeli ve denetlenmelidir.

2)Bazı Uluslararası turnuvalara kulüplerimiz gönderilmeye teşvik 
edilmeli, kulüplerimize imkan sağlanmalıdır.
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3)Bütün yaş kategorilerinde kendisini ispatlamış Avrupa, Dünya, 
Olimpiyatlarda ilk üç dereceye girmiş güreşçilerimize kadro imkanı 
sunulmalıdır.

4)Bölgelerimizdeki Spor İl Müdürlüklerinde görev yapan güreş 
antrenörlerimizin ne yaptıkları araştırılmalıdır.

5)Kulüplerimizdeki çalışmaların ve antrenmanların programları her 
yaş grubunun ayrı ayrı olmalıdır. Bütün Güreş Okulu ve Kulüplerinde 
hazırlanacak tek program uygulanmalıdır. Bu çalışmalar federasyon 
tarafından kontrol edilmeli ve denetlenmelidir.

6)Milli takım antrenörlerimiz (yaş kategorileri için) Teknik Kurul 
tarafından belirlenmelidir. Teknik Kurul ise tarafsız, işi bilen akademik 
kariyeri olan kişilerden oluşturulmalıdır.

7)Güreşin birlik ve beraberliği için, sen bana oy verdin diye milli 
takım antrenörü olmamalıdır. Yine sen beni seçimlerde desteklemedin 
diye de milli takımlarda görev yapmış hiçbir antrenör arkadaşımız 
dışlanmamalıdır.

8)Sizin taahhüdünüzdür. Bundan sonra yapılacak liglerin serbest 
güreş ve greko - romen güreşin ayrı ayrı yapılması yabancı antrenörlere 
de sporcuya da kiralama usulü ile yapılan transferlerin de kaldırılması 
gerekmektedir..

9)Güreş federasyonumuz bünyesinde Teknik Kurul Denetleme 
Kurulu, Teftiş Kurulu ve Danışma Kurulu oluşturulmalıdır. 
Kulüplerimizdeki çalışmalar, Milli Takım Kamplarımızın çalışmaları bu 
kurullar aracılığı ile bilgi akışı sağlanmalıdır.

10)Milli Takım Kampları kısa tutulmalı, sporcuya taviz verilmemeli, 
görev şuuru aşılanmalıdır. Kamplarda hakimiyet sporcuda değil, 
antrenörde olmalıdır.

11) Milli takım antrenörlerine ödül verilmelidir. Eğer ödül 
verilecekse sporcuyu yetiştiren, ona emek veren kulübüne ve 
antrenörüne verilmelidir. Görevli bulunduğu süre içinde Milli takımlarda 
görevli antrenörlerimize ise tatminkar bir maaş verilmelidir..

12) Medar-ı iftiharımız, vitrinimiz Avrupa, Dünya ve Olimpiyat 
Şampiyonlarımızın tecrübelerinden bilgi ve becerilerinden, üstün 
zekalarından onlara maddi ve manevi destek vererek yararlanmalıyız.

'13) Herkesin Milli Takım antrenörü olmaması bazı belirli kriterler, 
ölçüler, bilgi, beceri, liyakat, tecrübe, akademik kariyeri olan camiamız 
tarafından sevilen sayılan, kendisine güven duyulan ve sözüne inanılan 
kişiler tercih edilmelidir.

14)Türk güreşimiz tek federasyon adı altında yağlısı, karakucağı, 
serbesti ve Greko-Romen’i bir elin parmakları gibi bütünlük arz etmelidir.

15)Yurt içinde ve yurt dışında seminerler düzenleyerek 
antrenörlerimizin bilgi, beceri, beşeri ilişkilerinin geliştirilmesi ve sporcu 
antrenör arasındaki diyalogun ilmi olarak nakil olması gerektirir,
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psikolojik, pedagojik, motivasyon gibi önemli değerlere ulaşılması ve 
uygulaması yapılmalıdır.

16)Milli takım kamplarımızda ve kulüplerimizde çok yemekle, 
dengesiz beslenmekle değil de beslenme uzmanlarının ve 
kondisyonerlerin ortaklaşa hazırlayacakları antrenmanlarda kaybedilen 
kalori ve alınması gereken kalorinin bütün sporcularımıza anlatılarak 
beslenme programı uygulanmalıdır.

17)Türkiye Şampiyonalarında ilk beş dereceye giren sporculara 
değil de, ilk on dereceye giren sporculara federasyon tarafından harcırah 
ödenerek sporcularımızın bu mağduriyetlerinin giderilmelidir.

18)Türk güreşine hizmet etmiş eski, yeni antrenör, idareci, masör, 
kondisyoner hepsinin açık adresleri,ne iş yaptıkları maddi ve manevi 
sağlık durumlarının ne olduğu, telefonları bulunarak bilgisayara 
yüklenmelidir. Güreşte birlik ve beraberlik böyle başlamalıdır. Yoksa 
kimin nerede olduğunu bilmemekle değil.

Netice olarak hiçbir menfaat beklemeden, güreşe gönül vermiş 
herkesin maddi ve manevi gücü ölçüsünde bu ağır göreve katkıda 
bulunulması dileklerimle, kulübüm ve şahsım adına hepinize saygılar 
sunar, başarılar dilerim. Allah’a emanet olun.

Oturum Başkam Avni TARHAN: Sayın DEMİR’e teşekkür ediyorum. 
Buyurun Sayın OKTAY.

Halil İbrahim OKTÂY’ın Konuşması: Sayın Divan, değerli 
meslektaşlarım, kıymetli şampiyonlarım; sözlerime başlamadan önce 
hepinizi saygıyla selamlarım. Bu toplantının yapılmasında bize bu 
imkanları sağlayan sayın federasyon başkanımız Osman ŞANSAL beye 
teşekkürlerimi arz ediyorum. Değerli arkadaşlarım, 25-30 yıla yakın 
güreşin içinde bulunan bir kardeşiniz olarak sizlere hitap etmekten 
mutluluk duymaktayım. Bu toplantının amacı hep beraber ata sporumuz 
güreşin dünü bugünü ve geleceğiyle ilgili olarak çözüm önerileri ortaya 
koyup, bu fikir görüşler doğrultusunda Türk güreşinin Dünya güreşi 
arasında üst basamaklarda yer almasını sağlamaktır. Türk güreşinin 
analizini yaparken, yapılmayanları, eksikleri cesurca ortaya koyarak bir 
daha yanlış yapmamak için gerekli önlemleri alıp geleceğe ışık tutmak, 
ana hedefimiz olacaktır. Bunu yaparken her düşünceye, her görüşe 
saygı göstermemiz gerekiyor. Yaptıklarımız eleştirici ama yıkıcı değil 
yapıcı olmalıdır. Dünya coğrafyasına bakacak olursak Orta Asya, 
Kafkasya, Balkanlar dünya güreşinde önemli bir ağırlık merkezi 
oluşturmaktadır ve bu bölgelere baktığımızda her kısımda Türk ve Türk 
kökenli topluluklar bulunduğunu görmekteyiz. Bu, nerede Türk varsa 
orada güreş var demektir. Yapılan şampiyonaların sonuçlarını analiz
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ettiğimiz zaman, hak edilen şampiyonlukların bu bölgelerde yaşayan 
insanların %80’ninin elde ettiğini görmekteyiz. Atalarımızın Orta 
Asya’dan alıp Kafkaslara, Anadolu’ya ve oradan da Balkanlara taşıdığını 
görmekteyiz. Bu diğer ülkeler tarafından da benimsenmiş ve olimpik 
sporlar arasında da yerini almıştır. Türk güreşi 1950 yıllarından 
başlayarak 1970 yılına kadar en parlak dönemini yaşamıştır. Bu dönem 
Türk güreşinin adeta altın çağı olmuştur. Bu dönemde Türk insanının 
sosyal faaliyetleri olarak gördüğümüz düğün, bayram, festival gibi 
şenliklerde güreş varolmuş, güreşçi toplum tarafından benimsenmiş, 
sevilmiş ve varolmuştur. Daha sonraki yıllarda elde edilen 
şampiyonlukların temeli işte bu şölenlerde atılmıştır. Bu dönemde Türk 
güreşine hizmet etmiş eski şampiyonlarımızdan vefat etmiş olanlara 
Allah’tan rahmet diliyorum, kalanlara saygılarımı sunuyorum. Ayrıca bu 
dönemde bir Yaşar DOĞU Türk güreşine büyük hizmette bulunmuştur. 
Anadolu’yu karış karış dolaşarak, kabiliyetli sporcuları alarak onlara iş ve 
aş temin etmiş ve onları Türk güreşine kazandırmış bulunmaktadır. 
Değerli arkadaşlarım, 1970 yıllarından başlayarak çöküş dönemi 1980’li 
yıllara kadar sürmüştür. Bu çöküş dönemini çok iyi analiz etmemiz 
gerekiyor. Yaptığımız tespitler olumlu olmalı ve geçmişten ders 
çıkarmalıyız. Niçin 1970 yıllarından 1990’lı yıllara kadar Türk güreşi geri 
kaldı? O zaman niçin bu toplantılar yapılmadı? O zaman niçin Türk 
sporunun sorunları dile getirilmedi? Daha geçmişi 20 yıla dayanan 
Hentbol sporunun bile lig sistemi şu anda mükemmel bir şekilde işlerken, 
o zaman niçin Türkiye’de lig sistemi kurularak rekabet ortamı artırılmadı? 
Eski şampiyonlar güreşi bırakınca, niçin onlara imkan sağlanmayıp 
güreşin dışında bırakıldılar? Bu imkanlar sağlanmış olsaydı, Türk 
güreşine uzun seneler antrenör olarak hizmet edeceklerdi. Niçin ödül 
yönetmeliği o yıllarda çıkarılmadı? Bir sporcusunu madalya aldığında bir 
kuruluş tarafından ödüllendirildiği zaman bizim olimpiyat komitemiz 
tarafından amatör lig sporuna ters düşüyor diye, cezalandırmaya gidilen 
zihniyetle o zaman hiçbir yere varılamazdı. Burada suçlu kim arkadaşlar, 
suçlu hepimiz maalesef. Spor politikası gütmeyen devlet, suçlu kısır 
çekişmelerle sürtüşen antrenörler, suçlu birbirini çekiştiren yöneticiler, 
suçlu sporcusunu hakir gören köşelerinde kamp yaptıran federasyon 
başkanları yani suçlu hepimiz.

Bundan sonra ne yapabiliriz? Şahsımca en büyük tehlike, güreş 
kulüplerinin kapanma durumudur, %80’ini bünyesinde bulunduran KİT’ler 
bugün özelleştirme kapsamına girmektedir. Şimdi yapacağımız iş bir an 
evvel kulüplerin sayısını artırmak için yerel yönetimleri devreye 
sokmaktır. Özel sektöre girmenin yolları aranmalıdır. Kalıcı bir lig sistemi 
oluşturulup rekabet arttırılmalıdır. Tıp ve psikolojiyi tamamen güreşin 
eğitimine sokup gerekli hedefe varmak görevimiz olacaktır. Değerli 
arkadaşlarım, kısır çekişmeleri bir tarafa bırakıp hepimiz üzerimize düşen
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görevi elimizden geldiği kadar yapmalıyız. Bugün sporcuların yetiştiği 
kulüpler büyük bir sıkıntı içerisindedir. Yetkili kişilerin, kulüplerin maddi 
sıkıntılarını aşması için üzerine düşen görevleri yapmaları 
gerekmektedir. Sürem olmadığı için yarım kalan konuşmamı burada 
bitirmek zorundayım. Hepinize teşekkür ediyorum.

Oturum Başkam Avni TARHAN: Sayın OKTAY’a teşekkür ediyorum. 
Buyurun söz sizin Sayın BERÇİN.

Nezir BERÇİN’in Konuşması: Değerli katılımcılar, divan başkanımıza 
sabahleyin ilk itirazı ben yapmıştım. Türk güreşindeki meseleleri 
tartışmak için burada toplanmış bulunuyoruz. Maalesef sabahtan beri 
yaptığımız konuşmalarda, çok özür diliyorum. Kimseyi kınamıyorum. 
Ancak politikacılar gibi şu yapılacak, şu edilecek değil daha doğrusu 
yanlışı bilmiyoruz. Yanlışımız ney onu bulamadık. Ben bulmuş değilim. 
Şimdi yanlışı bilmedikten sonra doğruyu nasıl bulacağız. Bana göre, ben
12 yıldır Gençlik ve Spor Müdürlüğünde Şube Müdürlüğü yapıyorum. 
Sporun içindeyim. Hem idareci, hem antrenörüm. Ayrıca, güreş eğitim 
merkezinde 5 yıl antrenörlük yaptım. Onun yanı sıra il temsilciliğin de 
yaptım. Meselelerin tabanından geldiğimi biliyorum. Daha halen Türk 
güreşinde alt yapıyla, kaynağı ayırt etmiş değiliz. Çok acı 2 örnek 
vereceğim. (I) Alt yapının önemi için şunu arz ediyorum; 1989-90 
yıllarında en büyük seçmelerde 150 tane çocuk Sivas Yıldızeli kampına 
götürüldü. İçlerinden 4 tanesi alındı. Geri kalan nereye gitti? Bugün 
Türkiye’nin en üst seviyesindeki yıldız sporcuların alt yapısı hazır 
olmuyor. Sayın il müdürümüzü tenzih ediyorum, başarılıdır, işi biliyordur 
ama tek başına ne yapabilir? Benim çocuğum da bir sporcu, ama laflarım 
yanlış anlaşılmasın, Anadolu’nun birçok yerinde güreşi seven yerlerimiz 
var ama tek tek saymamıza gerek yok. Sporcu yolda yürürken insanlar 
ona başarısından dolayı saygı gösterebilir alt yapı bu, alt yapı sporcu 
çalışırken temizliğini yapacak hizmetli olmalıdır. (2) Hakem konusunda 
ben güreşi bırakalı 15 sene oldu. Bu gün geçmiş dönemde hakemlik 
yapanlar, halen maç yönetiyor. Bu hakemlerin üstüne çıkacak 
üniversiteyi bitirmiş akademik kariyeri olan hiç mİ hakemimiz yok. Ama 
maalesef halen çok özür diliyorum onların hepsi ağabeyimdir, özür 
diliyorum, antrenörlerimizin dilindedir ben bir sporcu olarak 
konuşuyorum, bir hakem mafyasıdır, tutturulmuş gidiyor. Bir genç 
hakemimiz çıkamıyor. Oturup konuşurken diyoruz ki dünya liderlerini 
titreteceğiz. Hakemleri niye titretmiyoruz? Hakem olmayınca sporcu nasıl 
yetişecek, antrenörün 5 yıllık emeğini kim karşılayacak? Neden bunları 
konuşmuyoruz? Tepeden başladık aşağıya doğru iniyoruz. Antrenörlük 
en büyük dertlerimizden birisidir. Biraz önce gösterildi. Atılanlar, gelenler 
ne kadar acı, atılanlar kim bizim antrenörümüz gelenler kim bizim
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antrenörümüz. Sonuç nedir? Sonra rant meselesidir. Kim ceketini 
düğmeliyorsa, o antrenör oluyor. Hangi antrenör kariyer sahibi olarak 
aşağıdan yukarıya doğru yükseliyor. Hangi antrenörümüz kademelerini 
geçe geçe gelmiş bir yerlere. Son olarak federasyonumuzdan şunu 
istiyorum; antrenörlerimizin milli takım bölge başarısı göz önünde 
bulundurularak ayrılmalarını, derecelerinin yapılmasını istiyorum. 
Teşekkür ediyor herkese saygılarımı sunuyorum.

Oturum Başkam Avni TARHAN: Sayın OKTAY’a teşekkür ediyorum. 
Buyurun Sayın GÜÇLÜ

Mehmet GÜÇLÜ’nün Konuşması: Değerli divan başkanı, arkadaşlarım, 
büyüklerim, küçüklerim, hepinize saygılar sunuyorum. Benim 
düşüncelerimi arkadaşlarım anlattılar. Özellikle en son konuşan kardeşim 
Nezir BERÇİN benim söylemek istediklerimin çoğunu söyledi. Ben de 
ilaveten şunları söylemek istiyorum; bu sadece serbest güreşte değil, 
karakucakta, yağlıda, aba güreşinde federasyon bünyesinde bu sancılar 
olmuştur. Şimdi arkadaşlarım hep temel eğitim diye başlıyor konulara 
fakat antrenörlük seminerleri seyrekçe yapılmaktadır.Güreşte şunlar 
yapıldı veya bunlar yapılmadı demeyeceğim, saygısızlık yapmayacağım, 
antrenörlük olayı neye göre; atıyorum, adam Milas GEM’de serbest veya 
Greko-Romen antrenör hiç fark etmez. Ben ordaysam ve serbeste sıcak 
bakıyorsam, adam Greko-Romenciyse ben onun kafasına yumruğu 
vuruyorum. Çok yanlış Greko-Romenciler ben emekli olunca o da benim 
kafama yumruğu vuruyor. Geldik buraya kendi kendimize boğuşup 
duruyoruz. Federasyonun görevlendireceği arkadaşların, yağlı güreşteki 
arkadaşların, sayın başkanım bunların aramızda yaşatmayalım. Bunlarla 
kastetmek istediklerim güreşin içindeki tehlikeli kişilerdir. Adam 
akademisyen, üniversite bitirmiş bu işi biliyor ama iyi niyetle yapmıyor. 
Açık yüreklilikle konuşalım er meydanı gibi sorunları ortaya koyalım, 
hepinize teşekkür ediyorum.

Oturum Başkanı Avni TARHAN: GÜÇLÜ’ye teşekkür ediyorum. 
Buyurun Sayın ŞAHİN.

Bekir ŞAHİN’in Konuşması: Değerli divan üyelerim, değerli 
arkadaşlarım, saygıdeğer ağabeylerim, hepinize saygılar sunuyor, 
hepinizi selamlıyor ve konuşmama başlıyorum. Ben Türk güreşi için bazı 
önerilerim olacak. Birincisi; yabancı antrenör konusu var çok şeyler 
gündemde, şimdi bu kadar akademisyen arkadaşlar var, öğretim 
üyelerimiz var, şampiyon ağabeylerimiz var. Pratik ve teorikte tahsil 
yapmış insanlar var. Biz gene de dışarıdan antrenör getirip bunlarla 
uğraşıyoruz. Ben başımdan geçen bir şeyi anlatacağım. 1989 yılında
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Ankara’ya geldim, şimdi stat otelinde doçent bir arkadaşım var. Yurt 
dışından Türkiye’ye getirilen arkadaşım da vardı. Biz üçümüz oturduk 
sohbet ediyoruz. Doçent arkadaşım dedi ki Türkiye’deki güreş sorunları 
kulüplerimizin durumu budur, karakucaktaki durum budur, şu budur falan 
filan. Yabancı durdu durdu şöyle dedi; zaten bende bunların bir kısmını 
yapmaya geliyorum da burada bilmediklerimde var. “Burada siz niçin 
bunları yapmıyorsunuz” dedi. Biz de dedik ki; çok acı bir şey, biz Türk’üz 
biz dediğimiz zaman yapmıyorlar. Yani bu kadar Türk sporcu, antrenör 
varken onların yaptıklarını teknikler, hareketler neden bir kasete CD’ye 
alınıp ta faydalanılmıyor. Biz kendi sporcumuza, antrenörümüze ne 
kadar değer verirsek, milli takım bazında da o kadar üst seviyeye çıkarız. 
Beni dinlediğiniz için hepinize teşekkür ediyor saygılar sunuyorum.

Oturum Başkanı Avni TARHAN: Sayın ŞAHİNE’e teşekkür ediyorum. 
Kısa konuşmasını yapması için sözü Abdurrahim İpek’e veriyorum. 
Buyurun Sayın İPEK.

Abdurrahim İPEK’in Konuşması: Sayın Divan Üyelerimiz, sayın 
büyüklerim, idareci, antrenör ve sporcu arkadaşlarım, hepinize 
saygılarımı sunuyorum. Sabahtan beri anlatılan bir şeyler var. Ama hala 
ana sebep bulunamamıştır. Herkes bir şeylerin peşinde. Konu şudur ki 
asıl sancı kulüplerdedir. Kulüp olmazsa sporcu olmaz. Kulüp antrenörü 
olmazsa, milli takım antrenörü olmaz. Eğer ki kulüp antrenörü olmazsa, 
stajyer antrenör olarak milli takım kamplarında eğitilmesi, uluslararası 
seminerlerde yetiştirilmesi, federasyona ve yönetime bağlıdır. Türk 
güreşinin sorunları geçmişten günümüze kadar devam ede gelmiş ve 
edecektir de. Sorunların çözümü çok hassasiyet ve özveri isteyerek, 
vurgulayarak söylüyorum ki, özveri isteyen anlayışla ancak biter. Bu 
hassasiyet federasyona, kulüplere ve kulüp antrenörlerine düşmektedir. 
Güreşin geleceği bitmiş geri gitmektedir. Eğitim merkezlerine gelelim 
şimdi, buraların da disiplini ve düzeni bozulmuş, halde başıboş, başarı 
seviyesi çok düşmüştür. Başarılı sporcular da okul sonrası istihdam 
edilecek kulüp aramaktadırlar. Maalesef kulüp yoktur. Varolan kulüplerde 
bunları istihdam edememektedir. Bunlar da Türk güreşinin ara sorunu 
haline gelmiştir. Güreş federasyonunun güreşe bakış açısı çok önemlidir. 
Zaman içinde işi bilenlerin göz ardı edilmesi bu insanların güreşe 
küsmelerine ve uzaklaşmalarına sebep olmuştur. Bunlar antrenör ve 
idareci bazındadır. Ligde bulunan kulüplere önem verilmemiştir. Bunlar 
antrenörlerin çabasıyla ayakta durmaya çalışmaktadır. Adam 
kayırmacılık, zamanın Türk güreşini tanımayan idarecilere görev 
verilmiştir. Türk güreşi, bulunduğu zamanda esaslı çalışmalarıyla ele 
alınmamıştır. Eğitim merkezlerinin çok olması ve bunların kontrolden 
çıkması, halbuki bunların azaltılması ve buradaki antrenörlerin maaşının
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düzeltilmesi önemlidir. Buradaki antrenörlerimize 130-150 milyon maaş 
veriliyor bu çok azdır. Bu antrenör bununla ne yapabilir. Ne kadar verimli 
olabilir. Düzenli hakem eğitimine gidilmemiştir. Gidilmediği gibi, kulüpler 
bazında Türkiye’nin doğu, batı, kuzey ve güneyinde güreşten kopuşu 
önlenememiştir. Türk güreşi hale devlet politikası haline gelmemiştir. 
Sponsorluk ve özerklik gibi yasalar hala çıkmamıştır. Madde döneminde 
manayla uğraşmanın anlamı yoktur. Beni dinlediğiniz için teşekkür 
ederim.

Oturum Başkam Avni TARHAN: Sayın İPEK’e teşekkür ediyorum. 
Buyurun Sayın DEMİREĞEN.

Muharrem DEMİREĞEN’in Konuşması: Sayın Divan Üyelerim, saygı 
değer arkadaşlarım, hepinize saygılarımı sunarak konuşmama başlamak 
istiyorum. Geçmişte ve günümüzde milli takımda, kulüplerde yapılan 
hataları söylemek istiyorum. Hocam biraz önce güreş okullarından misal 
verdi. Buna göre, Türkiye’nin en iyi antrenörleri buralardan yetişmesi 
lazım. Güreş okulları çok iyi sporcular yetiştiriyor da bu sporcular milli 
takıma gönderildiği zaman, bir ay içinde perişan edildiğini de düşünmek 
gereklidir. Yani buralarda eğitilen çocukların 5 yıllık emeği milli takım 
kamplarında bir ayda bitirilmektedir. Onun için güreş okullarından bütün 
kulüplere milli takıma kadar antrenörlerin çok iyi eğitimden geçmesi 
lazım. Ben bugün bakıyorum adama, kulüplerde 30 yıllık antrenörlük 
yapmış, bir tane adam yetiştirmemiş, Milli Takım başına getirilmiş. Size 
soruyorum, bu adam ne verebilir. Yani biz bu insanlara ödül mü 
vermeliyiz cezamı vermeliyiz? Söylüyorum, yani güreş okullarında, eğitim 
merkezlerinde sporcu yetiştiren antrenörleri milli takımın başına 
getiriyoruz, başarılı olduklarını görüyoruz. Ben bunların ödüllendirilmesini 
daha doğru buluyorum. Yani ben burada kendi acizane fikirlerimi 
söylüyorum. Sen şimdi bir adamı alıp Yalova’da kampta bir ay 
hazırlıyorsun, öteki adam Anadolu’nun bir köşesinde kendi başına 
çalışıyor. O adamın suçu ne? Türkiye Şampiyonası nedir? Objektif 
olunması gerekmez mi? Türkiye Şampiyonasına herkes objektif ve eşit 
şartlarda hazırlanıp, gelip, Türkiye Şampiyonası yapılmalıdır. Kamplar 
ondan sonra yapılmalıdır. O zaman sen Türkiye Şampiyonasını yapma, 
zaten kampı belirlemişsin. Şampiyonayı neden yapıyorsun? 
Şampiyonanın amacı nedir? Göze giren sporcuları kampa seçmek için 
mi? Ben kişiler üzerine konuşmadım. Genel olarak söylüyorum, hiç 
kimseyi itham altında bırakmak istemiyorum. Yapılan bu olumsuz 
eleştirilerden dolayı 1973’lerden 1993’lere kadar dünya şampiyonu, bu 
ülkeden çıkmadığı gibi bir 10 sene daha çıkmayacak gibi görünüyor. Ben 
o durumlara düşmek istemiyorum. Ayrıca Harun DOĞAN olayının da af
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edilmesi ve güreşimize kazandırılması taraftarıyım. Bu olayların bir daha 
yapılmamasını diliyor ve hepinize saygılar sunuyorum.

Oturum Başkanı Avni TARHAN: Sayın DEMİREĞEN’e teşekkür 
ediyorum. Buyurun Sayın BİRİNCİOĞLU.

Mehmet BİRİNCİOĞLU’nun Konuşması: Sayın Divan, değerli 
şampiyonlar, çok kıymetli dostlarım, ekmeğini çayırdan ve minderden 
çıkaran arkadaşlarım. Kurultaylar ve kongreler her zaman için faydalıdır. 
Eskileri hiç kurcalamadan ileriye bakarak gitmemiz lazımdır. Güreşte 
biliyorsunuz, 8 yıllık bir eğitim başladı. İleride kaynak problemi 
başlayacaktır. Başkanımızın burada üniversitelere eğilmesi söz konusu, 
üniversitelere gitmek tabi güzeldir ama biliyorsunuz 22-23 yaşından 
sonra güreşçi yetiştirmek çok zordur. Önce ilköğretimden başlamak 
lazım. Bundan sonra üniversiteye giren çocuklar oradaki güreşçi 
çocuklara sahip çıkılmalıdır. Sayın bakanımızdan isteğim, Türkiye 
genelinde tüm Milli Eğitim Müdürlüklerine genelge göndererek, okullar 
arası ligler kurulması, bunun masrafı da yoktur. Benim divan kurulundan 
isteğim, personel sayısı 500’ü geçen müesseselerde, bunu beden 
terbiyesi kanunu değil de meclisten geçirip bir kanun halinde getirilip, bu 
müesseselerin güreş kulübü kurmaları zorunlu kılınmalıdır. Aksi taktirde 
bazı kişilerin cebinden çıkacak paralar, bir yerlere gelmek zorunda 
kalacaktır. Güreşin kaynağı olan Balıkesir’de bir güreş eğitim merkezi 
yok. Ben başkanımdan bir an önce Balıkesir’e güreş eğitim merkezi 
yapılmasını istiyorum. Kısaca birlik ve beraberlikte olmamız, 
başkanımıza sahip çıkmamız lazım. Sözlerimi bitirirken herkese saygılar 
sunar, beni dinlediğiniz için teşekkür ederim.

Oturum Başkanı Avni TARHAN: Sayın Birincioğlu’na teşekkür 
ediyorum. Buyurun Sayın ÇAKIR.

Bekir ÇAKIR’ın Konuşması: Saygıdeğer Divan Üyelerim, antrenör ve 
sporcu arkadaşlarım, hepinizi saygıyla selamlıyorum. Ne yazık ki biz ulus 
olarak sahip çıkmadığımız sporumuza başkaları sahip çıkmıştır. Bizden 
ithal ettikleri bu sporu tekrar bize ihraç etmişlerdir. Hala biz yerimizde 
sayıyoruz. Maalesef ülkemizde, çok şehrimizde güreş minderimiz yok 
denecek kadar azdır. Buna paralel olarak başarılı güreşçi sayısı 
azalmaktadır. Türkiye bölgelere ayrılarak ele alınmalı ve bu şekilde 
çözüm yolları üretmeliyiz. Hepinize en içten teşekkürlerimi ve saygılarımı 
sunarım.

Oturum Başkam Avni TARHAN:: Sayın ÇAKIR’a teşekkür ediyorum. 
Şimdi sizlere en fedakar güreş adamlarından olan milli takım antrenörü,
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Gebze Belediyesi Güreş takımı kurucusu ve Gazi Osman Paşa 
Belediyesi baş antrenörü Sayın Ahmet CEYLAN’ı takdim ediyorum. 
Buyurun Sayın CEYLAN.

Ahmet CEYLAN’ın Konuşması: Şimdi burada sayın basın mensupları 
demeyeceğim. Burada olmayanlardan bahsetmeyeceğim, sadece 
burada olanlara selam vereceğim. Güreş sporunu konuşuyoruz, güreşin 
sorununu çözecek bizden başka kimse yok, biz çalacağız biz 
söyleyeceğiz. Basın nerede? Spor Bakanı nerede? Genel Müdür 
nerede? Peki o zaman biz neyi konuşuyoruz. Yakup Topuz arkadaşımız 
biraz önce bazı güreşçilerin isimlerini saydı. 2004’te olimpiyatlarda bu 
güreşçiler derece yapabilir. Peki bu güreşçilere bakıyorum, yarısı 
Şeker’de yarısı Ben’de. Niye söylemediniz Gazi Osman Paşa Güreş 
antrenörü diye. Bu güreş kulübünü kuran kişiler reklamla büyüyor, sen 
bunlardan bahsedeceksin. Ahmet Pembegül, Recep Oral, Şeker’den, 
Tekel’den bahsedeceksin ki bu insanlar güreşe yatırım yapsın. 2 veya 3 
tane güreşi seven arkadaşın sırtına güreşi yüklemişiz. Buraya gelen tüm 
antrenörlerin bende dahil bir tek gayesi var, nasıl milli takım antrenörü 
oluruz. Güreşçiler kimin, Gençler Gazi Osman Paşa’yla Şeker’in, 
Büyükler de Gebze ile Büyükşehir’in Tekel’in, peki bakıyorum kariyeri 
olanlar, peki kardeşim akademik değeri varsa git dört güreşçi çalıştır. 
Akademide bir sürü öğrenciler var, git onları çalıştır, şampiyon yap. 
Başkalarının çalıştırdığı insanların sırtına binme. Ondokuz Mayıs 
Üniversitesinden Y.Doç. Dr. Mehmet TÜRKMEN gibi git akademide 
okuyan öğrencilere tüm varlığınla destek ver. Sayın akademisyenler 
sizde verin, verebiliyorsanız, niye veremiyorsunuz? Üniversitelerde bu iş 
iki kişinin sırtında gidiyor. Benim bazı akademilerde güreşçim var, 
adamlar güreş yapamıyor. Ama Mehmet TÜRKMEN’in yanındakiler 
şampiyon oluyor niye? Antrenman yapma imkanı buluyor. Hepinize 
teşekkür eder, saygılar sunarım.

Oturum Başkanı Avni TARHAN: Bu toplantı buraya kadar. Emek sarf 
edipte buraya gelen bütün güreş severlere ve yönetici arkadaşların, 
benden büyüklerin ellerinden, benden küçüklerin gözlerinden öpüyorum. 
Hepinizden Allah razı olsun. Bugün Türkiye’de güreşe önem veren büyük 
kulüpler var. Yapılan bir araştırmaya göre, 50’ye yakın kulüp 
kapatılmıştır. Biz Ahmet Pembegülü, Büyükşehir, Gebze, Şeker, Gazi 
Osman Paşa dahil ben kendi adıma konuşuyorum, en büyük desteği 
sağlamaya çalışıyoruz. Bugün bir güreş yöneticisi ve kulüp yöneticisi 
arayıp ta, hocam bizim şu sorunumuz var dememiştir. Dört senedir diyen 
ya bir, ya da iki kişi olmuştur. Güreşte bir bilinçlenme yok. Deniliyor ki 
medyada bize yer verilmiyor. Neden yer versin? Çünkü sen ona haber 
vereceksin, onun senin peşinden koşacak hali yok. Ben güreşin son
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çırpınışını verdiği kulüplere sahip çıkan bu insanlardan Allah bin kere 
razı olsun diyorum. Türk güreşi bu insanların sırtında gidiyor. Toplantıyı 
ben en kalbii saygılarımla ve sevgilerimle kapatıyorum. Hepinizden Allah 
razı olsun.
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Konuşmacı: Oturum Başkanı İsmail ERDOĞAN 
Bayan Milli takım Antrenörü 
Güreş Eğitim Merkezi Antrenörü-AFYON

Konu: Türk Bayan Güreşinin Bugünkü Durumunun Değerlendirmesi

Değerli hocalarım, sayın misafirler; şimdi sırayla koordinasyonlu bir 
şekilde çok zor durumda olan bayan güreşinde değerlendirme yaparak 
mükemmel bir gelecek hazırlamaya çalışacağız. Tabii ki zor şartlar 
altında bayan güreşi erkeklerinki gibi değil. Mutlaka erkek güreşinin bir 
geçmişi vardır. Onların olması veya oluşması gayet kolay. Onların 
problemlerini kendi içlerinde çözmesi çok çok kolay ama bizim bayan 
güreşimizin sorunları maalesef ağır. Yeni başlanmış fakat yıpratılmaya 
hemen hazır bir ortam içerisindeyiz. Onun için bizler, erkeklerin 
durumundan daha ağır bir mücadele vermek durumundayız. Bunun 
sorumlusu sadece idarecilerimiz değildir. Bizim genç çocuklarımıza da 
yani yeni yetişen çocuklarımıza ve sporcularımıza daha fazla görev 
düşmektedir. Daha olgun, daha hareketli, daha olumlu, birbirine yakın ve 
daha güzel tavırda bir çalışma içerisine girmek durumundayız. Bugünkü 
çalışmalarımızın durumunun şöyle bir anatomisini çizersem, bundan 
sonraki arkadaşların değerlendirmeleriyle konu daha da mükemmel bir 
şekle girecektir. Belki sorunlarımızın tamamı çözülmeyecek fakat daha 
olumlu duruma gelecektir. Şimdi bugünkü anatomimize bakacak olursak 
bakın en tehlikeli konumunu anlatacağım. Bizde ilk kez Türkiye 
Şampiyonası Yaşar Doğu’da yapıldı. Turnuvada bir buçuk ay içerisinde 
41 tane güreşçi toplandı. Maalesef yanlış anlayışta yanlış tarzda 
tutumlar, yanlış veriler sonrasında 34 tane güreşçiye düştü. Ondan 
sonraki sene Eskişehir’de yapılan son müsabakalarda 29 güreşçiye 
düştü. Bu resmen bir erimedir. Yani yok olmaya gidiştir. Efendim 
bunlarda suçlu mu aramak gerekir? Bunun suçu hepimizindir. Bunu iyi 
bilmek gerekir. O zaman yanlış değerler neyi yapmamız neyi 
yapmamamız gerektiği hakkında iyi bilgi sahibi olmamız gerekir. 
Maalesef benim 30 senelik hakem, antrenör ve sporcu olarak vermiş 
olduğum mücadelemde erkeklerle hiç ayrılmadan hemen hemen 26 rene 
antrenör olarak çalıştım. Bayanlara sonradan geçtim. O da kızımın 
sayesinde oldu. Orda başladığım zaman gördüm ki bayan güreşinin 
erkeklerinkiyle hiçbir alakası yok. Onları çalıştırmak apayrı bir dünya, 
onlar bambaşka bir dünyada yaşıyorlar. Bizim anlayışımız erkek anlayış 
ve kavrayışıyla değişik çalıştığımızda ona göre düzenli, ona göre eğitimli 
arkadaşların yetişmesi, ona göre de güzel bir eğitim verilmesi 
gerekmektedir. Burada baktığımız zaman son durumumuz, maalesef 
gazetelerden aldığım habere göre son yapılan dünya şampiyonasında 
sıfır puan alınması inanın beni çok üzmüştür. İlk gidilen Avrupa
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Şampiyonası’nda aynı acıyı çok ağır bir şekilde yaşayarak dönmüştüm ki 
o zaman yemin ederek geldim. Bir daha hazır olmadan yurt dışına 
çıkmam veya bu işi de yapmam. Çünkü çok zoruma gitmişti. Kızım, 
Türk milli olabilir ve mağlubiyette alabilir. Ama başa baş verilen 
mücadelenin sonunda bu sonucun gelmesi benim için normaldir. Türk 
Güreşi’ni dünyaya yaymış Türk Güreşi’ni ispatlamış bir millet olarak 
orada gidipte hiç bir şey bilmez duruma düşmek beni çok üzmüştür. Bu 
kızlarımın kabahati mi? Hayır, tabii ki yapılan idari kesimde de bize 
verilen onaylarda da parmakla gösterilen yollarda da yanlışlıklar vardır. 
Onun için bu yanlışlıkları göz önüne alarak yolumuza devam etmeliyiz. 
Yani üç senelik bir mazimiz var. Bu üç senelik mazimize baktığımızda 
hatalarımızı yakından inceleyebiliriz. Orada yapılan hataları 
yapmadığımız taktirde, çok şey yaparız. Bırakın o hataları yapmayalım 
düzelir. Hayır yapmamız gereken çok şey olduğu kanaatindeyim. Bayan 
güreşinde dünyada gerçekten varız diyemeyiz. Bir avuç çocuğun kalkıp 
ta benzer azınlıkta çalışan o kişilerin verebildikleri ancak bu kadar 
olacaktır. O zaman daha geniş bir kitleye yaymak inancındayım. Bu 
yüzden buradan bakalım ki o bayan güreşçilerinde şu anki arkadaşlarının 
da her birinin bir antrenör olup etrafında güreşçi yetiştirmesi gerektiği 
inancını taşımaktayım. Çok çelişkili ve zor bir ortam içerisinde 
antrenörlük yapmış arkadaşlarım ve ben kötü günler yaşadık. Çok ağır 
günler yaşadık. Bunların ortadan kalkabilmesi için de çok kolaylıklar 
vardır. Nedir? Bayanlarımızın çabuk yetişmesi gerekir. Bunların olması 
gerekir. Bu gün burada bir çözüm bulunmasını istiyorsak, hep birlikte bir 
gayret göstermek zorundayız. Hepimiz bunu bilmekteyiz. Burada 
antrenör arkadaşlarımızın, bilhassa genç güreşçi kızlarımızın örnek 
olması ve etraflarına güreşe istekli bayanları toplaması gerekir. Ben 
konuşmamı bu oturum içerisinde yapacağım. Bundan sonra sırayla 
konuşmacı arkadaşlarım devam edecekler ve daha sonra sorusu olan 
arkadaşların sorularını alacağız. Dünya bayan güreşinde çok ileride 
değildir. Ben inanıyorum ki bilgili ve disiplinli güzel bir çalışmayla onlara 
yetişebilir ve hatta onları geçebiliriz diyorum. Bunun inancındayım. Şimdi 
uluslararası hakem arkadaşımız Tülay KARAYAZI’yı konuşmaya davet 
ediyorum.
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Konuşmacı: Tülay KARAYAZI
Uluslararası Güreş Hakemi-ANKARA

Konu: Bayan Güreşinin Dünyadaki Durumu ve Geleceği

Sayın Başkanım, değerli katılımcılar. Konu başlığım “bayan 
güreşinin dünyadaki yeri” dir. Ama ben öncelikle Türkiye’deki yerine 
değinmek istiyorum. Bugün bayan güreşi herkesin bildiği gibi Burdur, 
Afyon ve Malatya’da başlamış olup Türkiye’nin değişik illerinde temsili 
olarak çıkan güreşçilerle devam etmektedir. Fakat bu söylediğimiz 
bölgelerdeki bayan güreşi faaliyetlerini Türkiye’den çıkarıp, dünya 
platformundaki yerine oturtabilmek lazımdır. Önce bunu bilmek 
zorundayız ve gerçekten ciddi olarak incelenmesi gerekir. Şu anda 
bayan güreşinin tek madalyalı sporcusu İstanbul’dadır. Fakat buna 
rağmen İstanbul’da ciddi anlamda bayan güreş takımı yoktur. Ne yazık ki 
bir Türkiye şampiyonası yapıldığı zaman sayı olarak göreceğiz. Bu 
rakamlarla sınırlı takım çıkardığın zaman ilk üç sıra Ankara’dan 
çıkacaktır. Birçok büyük ilimiz bu durumdadır. Bunun dışında Ankara, 
Denizli, Aydın, Şanlıurfa, İzmir, Erzurum güreşin yaygın olarak yapıldığı 
ve ciddi anlamda başarıların geldiği illerde kesinlikle bu faaliyet yoktur. 
Bunların nedenlerinin mutlaka bulunması gerekir. Bu bölgede çalışacak 
eleman yok mudur? Yoksa yöneticiler bu işe sıcak bakmıyorlar mı? 
Buradaki sıkıntının acilen ortaya konulması gerekir. Ülkemizde bayan 
güreşi için henüz çok yeni bir dal dedik. Üç yıldır Türkiye şampiyonası 
yapılmakta ve dünyadaki yerimizi bulmak için şöyle bir baktığımızda da 
bu yerin az da olsa 2000 yılında bulunduğunu görmekteyiz. Zira 2000 
yılında bilindiği üzere bayanlarda madalya kazandık, ilk defa gençlerde 
Avrupa dördüncüsü çıkardık. Bu bir adımdı. Dünyada bayan güreşinin 
tanınması açısından benim için küçük bir noktaydı. Fakat şunu da 
söylemek gerekir ki: Burada yapılan bir şampiyonayla yada işte gelen 
madalya üç şampiyonayla yada yapılan kısa kamplarla olduğuna 
inanmıyorum. Zira Zarife’nin aldığı madalyanın temelinde judo var. 
Judodan gelmesi milli olması ve ayrıca judodaki tekniğini güreş ile 
birleştirmesi o madalyayı almasının en büyük etkendir. Zaten bu 
şampiyonayı izleyen seyirciler gördü ki sporcunun güreş tekniğiyle 
değildir. Gücü, gayreti ve kendi kişisel performansıyla almıştır. Hemen 
belirteyim ki uzun süreli kampların ve ikili müsabakaların bayan 
güreşinde etkili olacağını düşünüyorum. Dünyada durum çok farklıdır. 
Dünya şampiyonasını bilmiyorum izlediniz mi? Ben bir iki çekim izledim. 
Bayanlarda yaklaşık 15 yıllık bir geçmişi var. ilk defa 1989 da İsviçre’de 
yapılan şampiyonayla bayan güreşi başlamış oldu. Ne yazık ki ülkemiz 
2000 yılında ilk defa şampiyonaya katıldı. Maalesef başarılı olamadık. İlk 
etapta serbest ve grekoromen olarak başlayan bayan güreşi FILA’nın
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tercihiyle yada bayan güreşçi sayısının az olmasından dolayısıyla direkt 
serbest güreşe dönülmüştür. Dünyada gözden kaçmayan araştırmalar ve 
istatistikler var ki çok ilginçtir. Burada erkek güreşinin iyi olduğu ülkeler 
derece yapamamıştır. Bayan güreşinde Japonya’yı örnek aldığımızda 
altı şampiyonluğun beşini ülkesine götürmüştür. Ama bunun arkasından 
Kanada, Amerika, İsviçre gelmektedir. Buralara baktığımız zaman erkek 
güreşinin, Türkiye gibi üst düzeyde olduğunu göremiyoruz. Erkek 
güreşinde başarılı olan ülkeler, bayan güreşinde başarılı olamıyorlar. Bu 
da değişik bir bakış açısıdır. Ama ben inanıyorum ki burada konuşmayı 
çok uzatmakta istemiyorum. Alınan madalyayla kendimize bayan 
güreşinde bir kapı araladık. Gerekli olanaklar ve imkan sağlandığı 
taktirde o kapı sonuna kadar açılacak ve bizim kızlarımız dünyadaki 
güreşçilerle boy ölçüşebilecek hatta onlardan da başarılı olabileceklerdir. 
Ben sözlerimi burada noktalarken, bayan güreşinde bizim çok yeni 
olduğumuzu, önümüzde alabileceğimiz uzun bir yol olduğunu ama 
zamanımızı çalışmaya harcayarak bu yolu kısaltabileceğimizi, sistemli 
çalışarak bayan güreşinde başarılı ve önemli bir yere geleceğimize 
inanıyorum. Kızlarla yaptığım kamplarda ben bunu gördüm. Diğer 
arkadaşlarımızda konuştuktan sonra zaman içerisinde bu konuya dönüp 
tartışacağımıza inanıyorum. Teşekkür ederim.

İsmail ERDOĞAN: Şimdi sözü Dicle Üniversitesi Beden Eğitimi ve Spor 
Yüksekokulu öğretim görevlisi Sayın Erol ARSLAN’a veriyorum. Buyurun 
Sayın ARSLAN.

Konuşmacı: Öğr. Gör. Erol ARSLAN
Dicle Üniversitesi, BESYO-DİYARBAKIR

Konu: Türkiye’de Bayan Güreşinin Potansiyeli ve Antrenör 
Özellikleri

Sayın konuklar hepinizi saygıyla selamlıyorum. Şimdi Türkiye’de 
bayan güreşi potansiyeli var mı, yok mu diye kendimize sorarsak, ben 
önce şunu söylerim: Türkiye’de hiçbir spor potansiyeli yoktur. Bugün 
gelişmiş ülkelerde dünya ortalaması, spor yapan kesimin nüfusa oranı % 
21 iken, bizde bu oran %2’dir. Biz yıllardan bu yana spor 
politikalarımızda örneğin; güreşe ata sporu diyoruz ancak hiç alakası 
yoktur. Yılda bir-iki tane madalya alırsak bununla yetiniyoruz. 60 
milyonluk bir ülkede bir kaç kulübün güreşe katılması o ülkede güreşin 
olduğunu göstermez. Çok değil 1981 yılında Türk güreşini kalkındırma 
projesi hazırlandı. Yasayla 63 tane kulüp açıldı. Daha öncede kulüp 
vardı. En az 60 tane de daha önce vardı. Ben biliyorum. Türkiye 
şampiyonalarında her kiloda 60 ile 70 veya 75 arasında katılımcı
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olabiliyordu. 1981 yılında açıklanan 63 kulübe rağmen bu ne demektir. 
60 kulüpte daha önce vardı. 120 kulüp bu aşağı yukarı 2000 kişilik bir 
güreşçi ordusu demektir. Şu anda dünyada şampiyon olmakta çok 
önemli değildir ama biz şampiyon olarak ta insanların gözünü boyamaya 
çalışıyoruz. Şu anda önemli olan geniş halk kitlelerinin egzersiz 
yapmasıdır. İnsan vücudu hareket için yaratılmıştır. Hareketli yaşam 
eşittir, sağlıklı yaşam. Bugün dünyada spor konusu, teknik olarak halkın 
rehabilitasyonu ve birtakım hastalıkların tedavisi anlamında kullanılır. Bu 
anlamda herkesin spor yapması ön plandadır. Geniş kadrolu bir spor 
yapıldığı zamanda bunlar arasından elit sporcular çıkması kaçınılmazdır. 
Evinden işine, işinden evine giden kimselerin sırt ağrıları, boyun ağrıları 
gibi rahatsızlıklar aşağı yukarı çoğu insanın sorunudur. Ama hiçbir 
güreşçide bu tür bir rahatsızlığa rastlayamazsınız. Bu insanların büyük 
çoğunluğunun bu hastalığa yakalanma riski vardır. Spor yapmalarına 
rağmen egzersiz yapanların bile bel ağrılarına yakalanma riski fazladır. 
Ben çocuklara güreşte yapılan kültür fizik hareketlerinin bazılarının bel 
ağrılarına iyi geldiği tespitini yaptım. Kızlarla yaptığım konuşma 
neticesinde bana gönüllüler katıldı. Şu anda üniversitemde bir takım 
kurdum. Kızlar içinde güreşi seçmeli ders olarak koydurdum. Şu anda 
yedi kişilik bir kız öğrenci grubumuz var. Seçmeli olarak güreş dersi 
almaktadırlar. Biz Türkiye’de güreş potansiyelini nasıl oluşturabiliriz? 
Bence ilk önce üniversitelerimiz gönüllü olarak birer takım oluşturmalıdır. 
Daha sonra ilk ve orta dereceli okullarda bir çalışma yapılmalıdır. Şimdi 
bayan güreşçilerin yeni gelen kardeşlerine iyi örnek olmaları gerekir. 
Kısa sürede başarıya ulaşmaları gerekir. Teşekkür ediyorum ve 
konuşmamı bitiriyorum.

İsmail ERDOĞAN: Şimdi de sözü bayan güreşinde Türkiye’ye ilk 
madalyayı kazandıran sporcuya, Zarife YILDIRIM’a veriyorum.

Konuşmacı: Zarife YILDIRIM
Bayan Milli Güreşçi-İSTANBUL

Konu: Bayan Güreşçilerin Sorunları

Sayın konuklar, hepinizi saygıyla selamlıyorum. Ata sporumuz 
güreşin bayanlar tarafından yapılmaya başlanmış olması, Türk bayan 
güneşinin dünya minderinde güçlerini göstermeleri açısından büyük bir 
önem arz etmektedir. Bayan güreşçiler olarak ağabeylerimizin aldıkları 
şampiyonluklara, yenilerini katmak en büyük hedefimizdir. Türk güreş 
tarihinde ülkemize bayan güreşinde ilk madalyayı kazandırdım. Bunun 
haklı gururunu yaşamaktayım. Hedefim ülkeme daha çok madalyalar 
kazandırmaktır. Bu bilinç ve zorunluluk altında çalışmalarımı
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sürdürmekteyim. Benimle beraber diğer bayan arkadaşlarımın da 
madalya kazandıracağına olan inancım sonsuzdur. Tek eksiğimiz 
uluslararası düzeyde tekniğimizin olmayışıdır. Tecrübemizin yeterli 
olmayışıdır. Daha çok turnuvaya katılıp daha çok müsabaka yaparak bu 
eksikliğimizi en kısa zamanda giderek başarıya ulaşma arzusu 
içerisindeyiz. Şu anda ülkemizde bayan güreşi yapan sporcuların sayısı 
çok azdır. Bir çoğunun ise taekvvando ve judodan geçmiş olmasıdır. 
Bayan güreşçi sayısının arttırılması, altyapı çalışmalarının başlanması ve 
güreşçi sayısının arttırılması gerekmektedir. Bu sporun geleceği en 
büyük teminatı olacaktır. Bunun için kulüplere ve annelere çok büyük 
görev düşmektedir. Kulüpler, bayan güreşine bünyelerinde yer verdikleri 
taktirde, zamanla aileler ve çocuklar spora yönelmeye başlayacaklardır. 
Biz bayan güreşçiler, bazı antrenörlerin ve camiadaki büyük bir bölümün 
bayan güreşine olumlu bakmadıkları, hatta istemediklerinin farkındayız. 
Ama bizler minderde kendilerini ispat eden bir ulusun bayanları olarak örf 
ve adetlerimize, gelenek ve törelerimize en az erkekler kadar bağlı 
olduğumuzu ve bu işide layığıyla yapacağımızı düşünüyoruz. İspat 
edeceğiz. “Türk gibi güçlü” . sözünü bir kez de bayanların dünyaya 
duyuracağını iddia ediyoruz. Bu konuda imkanlar sağlandığı takdirde, şu 
anda alınan madalyanın yanına mutlaka fazlasıyla diğerleri eklenecektir. 
Böyle bir toplantıda bayan güreşçiler adına bana söz verdiğiniz için 
ilgilerinize teşekkür eder hepinize saygılarımı sunarım.

Başkan İsmail ERDOĞAN: Şimdi sözü Ankara Üniversitesi Beden 
Eğitimi ve Spor Yüksekokulu öğretim görevlisi Sayın Muhammet 
BODUR’a bırakıyorum.

Konuşmacı: Öğr.Gör. Muhammet BODUR
Ankara Üniversitesi, BESYO-ANKARA

Konu: Bayan Güreşinin Hedefleri

Herkesi saygıyla selamlıyorum. Türk bayan güreşi için genelden 
özele somut, felsefi ve özet bir öneri çıkartmaya çalışacağım. Hedef 
bilindiği gibi bir kişinin beyin faaliyetleri gerçekleştikten sonra oluşmayı 
arzu ettiği içinde bulunmak istediği bir durumdur. Kilo ve emek hedef 
değildir. Ama 70 kilo olmayı amaçlamak bu amacı gerçekleştirmek bir 
hedeftir. Hedef belirlenirken, kılavuz çerçevesinde şu öğeler göz önünde 
bulundurulmalıdır. Hedef açık bir şekilde formüle edilmelidir. Açık ve 
somut bir biçimde tanımlanmalıdır. Gerçekçi olmalıdır. Gerçeklere 
dayanmalıdır. Teşvik edici olmalıdır. Hedefe ulaşmak fazladan bir 
gayreti, uğraşı gerektirmektedir. Gerçekçiliğin ve teşvik ediciliğin 
dengesini iyi kurmak esastır. Hedef belirlenirken, yapılabileceğine
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inanılan düzeyin bir sonrasını göz önünde bulundurarak onu 
hedefleyerek hedef belirlemek gerekir. Hedefe ulaşmak yüksek oranda 
öncelik taşımalıdır. Hedef belirlenirken dikkat edilmesi gereken şu 
noktalar vardır; inanmak, bize saygılı olmanın ön koşuludur. Öz değerleri 
kavrayabilmek için, başarabilme duygusunu tatmak esastır. Hedeflere 
ulaşabilmek için hedefi bilmek önemlidir. Bir insanın hayatında karar 
vermesi için bir uğraşıyla ilgili karar vermesi zordur. Burada çoğu kişi ve 
konu üzerinde durmaz. İnsanın hayatında daha büyüğü hedeflemediği 
zaman başarıya ulaşması zordur. Ben Türk bayan güreşinde hedefi bir 
üçgene benzetiyorum. Bu üçgen tabandan tavana doğru manevi-maddi, 
kısa, uzun, küçük ve büyük hedefi içeriyor. Buradaki en önemli konu 
manevi hedefler boyutudur. İnsanlar genelde maddi şeyler hedefledikleri 
için maneviler pek akla gelmez. Kısa hedeflerde tekvando ve judodan 
güreşe transfer yapılabilir. Erkekler şampiyonasının hemen hepsinde 
bayana uyarlanabilir ve özel sektör harekete geçirilebilir. Kulüplere 
montaj yapılabilir. Alt yapı organizasyonlarında liselere, kolejlere önem 
verilebilir. Kamuoyu oluşturabilmek için medya harekete geçirilebilir. İkili 
temaslarla başka ülkelerden bayan sporcu transfer edilebilir. Erkeklerle 
beraber antrenman yaptırılabilir. Bayan takımlarının kurulması ve 
bunların kulübe eklenmesi mümkün gözükmektedir. Bayanlar güreşe 
katılmaya teşvik edilebilir. Uzun hedefler olarak okullar harekete 
geçirilebilir. Özellikle beden eğitimi ve spor yüksekokullarında bu spora 
yönelik bilgili ve kaliteli insanlar yetiştirilebilir. Bayanlar güreş ligi konusu 
gerçekleştirilmelidir. Bayanlar güreşinde iyi bir organizasyonla başarıya 
ulaştırılabilir. Büyük hedefte bütünüyle güreştir. Beni dinlediğiniz için 
hepinize teşekkür ederim.

Oturum Başkanı İsmail ERDOĞAN: Ben Sayın Muhammet Bey’e 
katılıyorum; ancak dışarıdan transfer fikrine karşıyım. Dışarıdan fikir 
alabiliriz; yalnız dışarıdan gelecek sporcu daha sonra Naim 
SÜLEYMANOĞLU gibi tekrar kendi vatanına döner. Sporcuyu hazır 
halde tutan ligdir. Bayanlar ligi gerçekten altı çizilmesi gereken bir 
olaydır. Ayrı sporlardan transfer yapıldığı zaman sporcunun bildiklerini 
silip yeniden doldurmak gerekecektir. Ben diyorum ki herkes kendi 
sporunu yapsın. Bizim ön konuşmalarımız burada sonlaşıyor. Sizden 
konuşmak isteyen var mı? Şimdi Kayahan İZMİRLİOĞLU’nu davet 
ediyorum. Buyurun Kayahan Bey.

Kayahan İZMİRLİOĞLU’nun Konuşması: Saygıdeğer Divan, değerli 
konuklar; eski bir sporcu, güreşçi olarak bugün bu kurultaya katılmaktan 
büyük gurur duyuyorum. Ben atasözleriyle sözüme devam etmek 
istiyorum. “Âğlarsa anam ağlar, gerisi yalan ağlar. Bir elin nesi var, iki 
elin sesi var”. Bir Hakan ŞÜKÜR’ü getirseniz yer yerinden oynar, bir
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Fatih TERİM’i getirirseniz skandal olur. Maalesef bizim en garip 
taraflarımızdan hiçbir zaman değerlendirilmeyen olayların psikolojik mi 
nedir? İşte böyle yerlere getirilip değerlendirilmesi yapılır. Biz bu işlere 
değer verdik, kıymet verdik. Bir sporcu bir güreşçi kendi branşında 
eşofmanın ter kokusunu duymamışsa, bu insandan hiçbir şey 
bekleyemezsiniz. Eğer bir yağlı güreşçinin gözüne teriyle beraber 
zeytinyağı gitmemişse, o güreşçiden hiçbir şey bekleyemezsiniz. 
Mesleğiyle ilgili konularda değerli olduğunu hissettirmezseniz, o kişinin 
başarılı olmasını bekleyemezsiniz. Bu değerlendirmeler bana göre 
şöyledir; mutlaka ve mutlaka bunları halka indireceksiniz. Halka 
indirgediğiniz zaman başarılı olursunuz. Eğer bir toplumda ne yaparsanız 
yapın, faaliyetiniz ne olursa olsun bunu halka indirgemediğiniz zaman 
başarılı olamazsınız. Bu konuda biz halkla birlik olabilirsek, dostları 
bulabilirsek, diğer konularda kamp ve malzeme gibi konularda yardım 
yapma imkanlarımızı ararsak biz ancak böyle gelişiriz. Hatırlıyorum, 
Yaşar DOĞU ağabeyimiz kamplara çalışmalara gelir, güreşçi getirir, 
parası olur olmaz, bulur buluşturur sporculara yardım ederdi. Kendi 
evinde yatırır, yedirir içirirdi. Ahmet BİLEK benim sınıf arkadaşımdır. 
Gazi’de hocalar sıkıydı. İran’da müsabakalar yapılacak Dediler ki; 
“gitmeyeceksiniz, güreşe gidenlere not vermeyeceğiz kusura bakmayın, 
sınıfta kalacaklar”. Ahmet BİLEK gitti. Acı bir hatıradır. Güreşin halk 
tarafından bilinmesi var ama benimsenmesi yok. Bunu halka 
benimsetmek lazımdır. Acizane benim gibi kişileri bulup yeni yetişecek 
gençlere bunun aşılanması borçtur. Beni dinleme lütfunda bulunduğunuz 
için hepinize teşekkür ederim ve saygılar sunarım.

Ahmet AYDINLI’nın Konuşması: Öncelikle bana söz verdiği için sayın 
Başkan’a teşekkür ederim ve tüm konuklara saygılarımı sunarım. 
Türkiye’de ilk bayan takımını kuran kişi benim. Gaziantep’te kurdum. 
Gaziantep’te potansiyel çok yüksek. Sizin tahmininizden daha yüksek. 
Fakat hiç kimse bana destek olmadı. Antrenörlük yapıyorum. Şu an 250 
kadar bayan sporcu temin edebilirim size. İlk kurduğum takımın teknik 
gücü ve başarısı çok yüksekti. Çok iyi bir takımım vardı. Fakat hiçbir 
destek göremedim. Benden sora bu işi devam ettirdiğiniz için size 
teşekkür ederim. Burada işi bilen antrenörlere bayan takımın teslim 
edilmesi lazım. Antrenörlere gerekli yetkinin verilmesi de gerek. İşi 
bilmeyen antrenörler bu işte başarı sağlayamazlar. Şu anda Gaziantep’in 
yıldızlar takımı da var. Bir arkadaşımız daha vardı bana yardımcı olan 
fakat Malatya’ya tayini çıktı. Bölge müdürümüz de çocuklardan beşer 
milyon para talep edince, bende takımı dağıtmak zorunda kaldım. Çok iyi 
hazırlanmış durumdaydık. Benim antrenörlük ücretimde kesilince, 
antrenörlüğü tamamen bıraktım. Hepinize teşekkür ederim.
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Bir Kurultay Üyesi Soruyor: Niçin Türkiye’de bu tür faaliyetler 
gecikmiş? Bugüne dek kurulmamış ta sizin yanınızda kurulmuş?

Oturum Başkam İsmail ERDOĞAN: Şimdi, arka arkaya sorular güzel 
geldi. Gaziantepli arkadaşımızın federasyona olan müracaatlarından ve 
oradaki bayan takımının kuruluşunu ve hatta biz bu olaya esprili bir 
şekilde yaklaşmıştık. Düşünebiliyor musunuz? Bir bayanın tutup ta künde 
atmasına gülmüştük. O zamanlarda federasyon tarafından halbuki 15 
senelik bir çalışma safhası olmasına rağmen, Dünya şampiyonasında 
bizim takım 14’üncü idi. 1998 senesinde 14’üncü yapılmasına rağmen 
bizim Türkiye’nin bir müracaatı dahi oluşmamıştır. Burada da oluşan olay 
kızımın bulmuş olduğu bir küpür vardır. Fransızların bayanlar güreşinde 
yazılmış bir küpürü. Araştırmalar sonucunda dünyanın en güzel 
vücudunun meydana getirildiği spor dalının güreş olduğunu yazan bir 
gazete küpürü. Bu yazı üzerine kızımın söylediği bir cümle vardır: “Eğer 
benim memleketim böyle herkese fırsat veriyorsa, Türk kadınları daha 
fazlasını yapar”.

Tülay KARAYAZPnm Konuşması: Türkiye Bayan güreş faaliyeti 1987 
yılında İstanbul’da başladı. Yedi tane bayan olarak başladı. Uzun olarak 
idman yaptılar. Öncelikle Abdi İpekçi Spor Salonunda, ardından İstanbul 
Güreş İhtisas’ta çalışmalar devam etti. Önce Mehmet Beyrazoğlu, Yüksel 
Başaran’ın babası ilgilendi. Altı ay veya bir seneye yakın devam etti. O 
sene Cumhuriyet Turnuvasında bayanlar gösteri maçı yapmak istediler. 
O dönem İstanbul Gençlik Spor İl Müdürlüğü bu olaya sıcak bakmadı. 
“Bayanlar güreşemez. Böyle bir olay olamaz.” diye bakıldı. Bütün 
ısrarlara rağmen, antrenörlerin ısrarlarına rağmen orada yapılmadı. 1987 
yılında bayanlar çok iyi idiler. Fakat bayanlar küstürüldüler. Yapılan 
faaliyetlere antrenör arkadaşlar el birliği ile yardımcı oldular. Onlar şu 
anda güreş yapan bayanlar çok önceliklidir. Ama tekrarlıyorum. O 
dönemde bayanların müsabakalara alınmaması bayanları küstürdü, 
uzaklaştırdı ve bayanlardan hiç kimse kalmadı.

Oturum Başkam İsmail ERDOĞAN: Şimdi bir soru sorma hakkı da 
Güreş milli takımlarının hekimliğini yapmış olan Dr. Adnan BAĞRIAÇIK’a 
veriyorum. Buyurun Adnan Bey.
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Dr.Adnan BAĞRIAÇIK’ın Sorusu: Ben Erol Hocamdan bir şey 
öğrenmek istiyorum. Konuşma konusu olarak “Türkiye’de Bayan 
Güreşi’nin potansiyeli ve antrenörlerin özellikleri” belirtilmişti. Fakat ben 
mi kaçırdım bilemiyorum. Bu konuda bir bayan olmadığı kanaatindeyim. 
Bu konu unutuldu zannediyorum. Bu konuda görüşlerinizi alırsak 
memnun oluruz.

Zarife Yıldırım’a Soru: Kendisi aktif bir sporcu olarak bayan güreşçilerin 
sorunlarına belirli ölçüde değindi. Benim merak ettiğim noktalar var. 
Mesela bayan güreşinin ve güreşçilerinin özelliklerini biliyoruz. 
Bayanların fiziksel, anatomik ve ruhsal anlamda erkeklerden farklılıkları 
malum. Bundan dolayı bayanlara has bir spor olmadığı, antipatik bir 
şekilde karşılanmasının sebeplerinden bazıları bunlar. Tabi bunların ölçü 
olup olmaması ayrı bir konu, var olan bu özelliği de göz önünde 
bulundurarak, bayan güreşçilerin antrenörlerle sporcuların ilişkileri nasıl 
olmalı? Ne gibi sorunlarla karşılaşıyorlar? Bunların çözümleri neler 
olabilir? Bayan sporcu potansiyelinin ve aktif sporcuların Türkiye’de az 
olmasından dolayı herhalde kendileri bir partner sıkıntısı çekiyor. 
Güreşte partner çok önemli bir etken herhalde. Bu noktada ne gibi 
çözümler düşünüyorlar. Keza genel anlamda sporcu sayısının az olması 
sporda rekabeti azaltıcı bir faktör haline dönüşüyor. Rekabetin olmadığı 
ortamda sporcularda bazı sorunlar ortaya çıkacağı aşikardır. Bu 
çerçevelerde neler söyleneceğini merak ediyorum. Teşekkür ediyorum.

Öğr.Gör. Erol ARSLAN’ın Cevabı: Bayan güreş antrenörlüğü, aslında 
bayan ve erkek güreşi antrenörleri arasında birçok ortak yön vardır. 
Ancak bayan güreşi antrenörlerinin biraz daha dikkat etmesi gereken 
bayan fizyolojisi ve psikolojisinde kendilerini biraz daha geliştirmeleri 
gerekmektedir. Şimdi hep alt yapıdan bahsediyoruz. Alt yapı dediğimiz 
zaman çocukların güreş için başlama yaşını 9-10 kabul edecek olursak 
bu dönem kız çocukları için ergenlik dönemidir. Ergenlik döneminde hızlı 
büyüme olayı dolayısıyla kas ve kemik yapısı gelişmektedir. Ancak bu 
büyümeye bağlı olarak iç organların, akciğerlerin, damar sistemlerin bu 
büyümeye faydalı olarak gelişememektedir. Şu anda ülkemizde yapılan 
büyük yanlışlardan bir tanesi budur. Örnek verebilirim. Güreş okullarında 
ülkemizin en gürbüz çocukları alındı. Fakat bu dönemde yapılan yanlış 
yüklemelerle biliyoruz ki egzersiz yapan kişide büyüme oranı arttırdığı 
için egzersizle kişinin boyu kassal özelliklerine göre bir miktar daha fazla 
büyüyebilir. Gelişimi daha fazla olur. Ancak spor okullarındaki çocukların 
seviyesi hiçte böyle olmadı. Hatta yüksek civarlarda 70 kilogram ve 
üzerinde spor okullarından ve güreş eğitim merkezlerinden çıkmış 
güreşçiye nadiren rastlanır. Bunun nedeni, bu bir fizyolojik yasadır. 
Dokuların hassasiyeti gelişmesiyle doğru orantılıdır. Kişinin en hızlı

174



büyüme dönemi ergenlikte kapasitesi çok daha zayıftır. Yani 10 yaşında 
ergenlik döneminde bulunan kız çocuğu 9 yaşındakinden daha güçlüdür. 
Yani 9 yaşındayken 30 kilo iken, 10 yaşında 50-55 kiloda, kalbi yine 30 
kg vücut ağırlığına sahip olduğundaki hacmindedir. O kalp kapasitesi 30 
kiloyu taşıyabilir ama 50-55 kg taşıyamaz. Kız çocukları özellikle atletizm 
müsabakalarında yarışı bitirdikleri zaman büyük bir sıkıntı içerisine 
girerler. Biz sağlıklı bir şekilde sporcu yetiştirmek istiyorsak, ergenlik 
döneminde kız çocuklarına dikkatli bir antrenmandan, düşük yoğunlukta 
ve uzun süreli antrenman yaptırmamız gerekiyor. Daha sonra bu kaybı 
telafi edebiliriz. Bence planlı çalışmaktan vazgeçilmemelidir. Yine bu 
yanlış çalışmalardan aynı şekilde Türkiye’de erkeklerde ergenlik dönemi, 
yıldız kategorisine rastlamaktadır. Dünya şampiyonalarında dereceye 
girmek için bugün derece yapmasına rağmen, 18-19 yaşında güreş 
hayatını bitirmiş, turnesini yapmış onlarca sporcumuz var. Bunun için 
antrenörlüğün son derece iyi bir fizyolojik bilgiye sahip olması gerekir. 
Antrenörün fizyolojik ve fiziksel ölçümleri yapabilecek ölçüde antropolojik 
bilgilere sahip olması gerekir. Vücut yağ oranını hesaplayamayan bir 
antrenör düşünün ki bu oranı ayarlaması gerekir. Bilimsel gerçekleri 
ayarlaması gerekir. Bir antrenörün insan psikolojisini bilmesi gerekir. 
Kendisini yetiştirmesi gerektiğine inanıyorum.

o

Bir Kurultay Üyesinin Sorusu: Siz bir bilimsel açıklayıcı olarak, sizce 
bir bayan sporcuya nasıl davranılması gerekir? 50 tane erkek sporcunun 
içerisinde bir bayan antrenman yapıyorsa, bu sporcuya nasıl 
davranılmalı?

Öğr.Gör. Erol ARSLAN’ın Cevabı: Bayanlar, erkeklere göre daha zayıf 
bir yapıya sahiptirler. Bir kere kesinlikle erkeklere oranla bayan 
hareketlerinin daha hafiften yapılması gerekiyor. Yani yapamayacağı zor 
işlerle onu rencide ettiğiniz zaman bu spordan vazgeçebilirler. Sürekli ilgi 
göstermek ve bazı başarısızlıklarını görmezlikten gelmeliyiz.

Oturum Başkanı İsmail ERDOĞAN: Arkadaşımızın dediği gibi sporcu 
anatomisini çizdiğimizde, erkek güreşindeki verilerle, bayan güreşindeki 
veriler çok farklıdır. Dışarıdan antrenör transferi konusunda bana bir soru 
soruldu. Eğer bilgisi yeterli düzeyde ise bize faydalı olacak ise, elbette ki 
karşı değilim. Bayan güreşçilerimizin erkek güreşçilerle antrenman 
yapması yanlıştır.

Bayan Güreşçi Semra AYDIN: Benim başka bir olanağım yok. Ya 
bırakacağım ya da 40 erkekle birlikte antrenman yapacağım. Bu konuda 
ne yapabilirim?
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Oturum Başkam İsmail ERDOĞAN: Şu kadarını söylüyorum. Aynı 
zamanda saygıyla karşılıyorum. Bu büyük bir özveridir. Zaten başarılar 
özveriden gelmektedir. Elindeki imkanı değerlendireceksin. Yoklar 
içerisinde en iyi olanı bulup değerlendirmek en doğrusudur. Başarı 
burada saklıdır. Bu işi yapmayacak olan bir insan eline hangi imkan 
geçerse geçsin yapmayacaktır. Ama sizin yapmış olduğunuz bir 
özveridir. Siz de istisnasınız. Şu an Türkiye’deki bütün kız çocukları da 
bu şekilde çalışmıyor mu? Bugün burada hocamızın da değindiği bir 
konu var. Bir altyapı oluşturmak istiyoruz.

Zarife YILDIRIM’in Cevabı: İlk önce antrenörle sporcu ilişkisi hakkında 
soru soruldu. Buna değineceğim. Ben kendimden örnek vermek 
istiyorum. Benimle antrenörüm arasındaki ilişki bir saygı çerçevesinde 
olmuştur. Ama Türkiye’de antrenör bulabilir miyiz? Çünkü bayan 
güreşine her antrenör istenmiyor. Milli takımda da istenmiyor. Ama bizim 
başımıza gelecek antrenör güvenilir, saygın, anlayışlı ve özverili olması 
gerekmektedir. Kesinlikle disiplinli olması lazım. Ayrıca federasyon 
erkekler kampına haftada bir defa gidiyorsa, bize haftada iki defa gelmesi 
gerekiyor. Federasyonun bayan güreşçilerle ilgilenmesi gerekiyor. Ayrıca 
bir bayan yönetici antrenör veya kamp müdürünün olması lazım. 
Bayanlar çok farklıdır. Bayanların spor yapması her noktada çok 
değişiktir. Bayanlar spor yapamaz diye de bir olay yoktur. Ondan sonra 
da ben kendi eksiklerimizden bahsetmek istiyorum. Şimdi İstanbul 
sporcusuyum. Diğer sporculara göre çok avantajlıyım. Demirspor’dan 
gelmeyim ama beni şimdi Beşiktaş aldı ve çalıştırıyor. Antrenörümle ve 
erkeklerle çalışıyorum. Zaten benim kilomda Türkiye’de bayan yok. Yani 
ben Türkiye şampiyonasında 5 maç attım. Ondan sonra onları kampta 
görmedim. Benim kilomda bayan olmadığı için erkeklerle de çalışıyorum. 
Eğer ilerlemek istiyorsam, erkeklerle çalışmak zorundayım. Bu da 
İstanbul’da düzenli olmaktadır. Ama milli takıma geldiğimizde kampta çok 
iyi bir formül bulunması zorunludur. Bir Avrupa üçüncülüğü geldiyse ve 
yerinde duruyorsa bu yetersizlikten gelmektedir. Benim hırsım var, 
Azmim var, ben birçok şeyden fedakarlık göstererek buraya geliyorum. 
Bundan sonra beni çalıştırmak federasyona düşüyor. Ben bunu her 
fırsatta söylüyorum. Ama antrenörün çok iyi seçilmesi lazım. Bizim 
başımıza gelecek antrenör veya antrenörlerin kız takımının her sorunuyla 
ilgilenmelidir. Yine, en az üç antrenör lazımdır. Ama mutlaka da bir 
bayan antrenör lazım. Diğer arkadaşların çalışma olayı çok az. Çoğu 
arkadaşlarım! görüyorum. Örneğin, Semra arkadaşımız kırk erkeğin 
içinde çalışıyor. Burada en pilot bölge olarak Tokat’ın olması gerek. Çok 
önemli. Tokat’a gittim. Orada şu an 5 tane bayan var. Bu rekor bir 
olaydır. Tokat’ta Sezgi hocanın davetiyle gittim ve 15 günlük bir çalışma 
yaptım. Mükemmel bir çalışma yaptım Tokat ili bunu benimsemiş. Yani
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bir İstanbul ili benimsememişken, Tokat bunu benimsemiş. Burada ben 
Tokat ilini tebrik ediyorum. Herkese teşekkür ediyorum.

Dr.Adnan BAĞRIAÇIK’ın Sorusu: Öncelikle beş konuşmacıya da hem 
sonuca vardıkları hem de bizleri bilgilendirdikleri için teşekkür ediyorum. 
Aynı zamanda bayan güreşine gösterdikleri ilgiyi gördüm. Kayahan 
İZMİRLİOĞLU, Ahmet AYDINLIK’la aynı salonda olmaktan mutluluk 
duyuyorum. Eski şampiyonalarımızın da bayan güreşini anlatan 
konferansa geldiği için ferdi açıdan önemli olduğunu söylüyorum. Ayrı, 
ayrı 4 tane sorum var. Bu kısa soruların birisi Muhammet BODUR 
hocamıza. Hocamız en son milli takımlarda görev yaptı. Son halini 
sanırım en iyi kendileri biliyor. Milli takımımız şu anda ne durumda, kaç 
tane bayan sporcuyla kamp yapabilecek durumumuz var ve en yakın 
Avrupa şampiyonasında madalya potansiyelimiz nedir? Erol hoca iyi bir 
antrenör özelliklerini saydı ama her güreş antrenörü iyi bir bayan güreş 
antrenörü olabilir mi? Bunu öğrenmek istiyorum. Bence bayan güreş 
antrenörlerinin erkek güreş antrenörlerinden bir farkı olması lazım. Bu 
farkı biz algılayamadık. En azından bu konuda bizi bilgilendirirse 
seviniriz. Bana göre güreş antrenörlerinin bayanlarda bir farkı olması 
lazım. Sayın Tülay hanıma bir sorumuz var. Kendisi bayan güreş milli 
takımında kamp müdürlüğü yaptı. Vücut geliştirme gibi, halter gibi güreş 
gibi bayanların az ilgilendiği ama kuvvetin ön planda olduğu spor 
dallarında özellikle bayanlarda doping sorunuyla karşı karşıyadır. Kendisi 
kamplarda böyle bir olaya şahit oldu mu? Türk bayan güreşinde bir 
doping tehlikesi var mı? Bunu sormak istiyorum. Size de hocam bir 
sorum var. Yaklaşık 15 gün sonra Eskişehir’de büyükler Türkiye 
şampiyonası var Bayan güreşinde ve serbestle birlikte sizde 
Afyon’dasınız. Eskişehir’de de sanırım bir bayan güreşçi seyirci kitlesi 
var. Sizce nasıl bir katılım olacak? Türkiye çapında bu katılımı artırmak 
için bize düşen görev nedir? Federasyona düşen görev nedir? Çok az bir 
süre var ama bu sürede neler yapılabilir. Teşekkür ederim.

Öğr. Gör. Muhammet BODUR’un Cevabı: Ben yaklaşık 6-8 aydır bu 
görevde değildim. Federasyonda bayanlarla ilgili bir görevim yok. Ama 
kamplardaki tabloyu merak ediyorsanız sizi bilgilendireyim. Ben 
bıraktığımda yaklaşık 30-35 bayan sporcu potansiyeli içerisinde bazı 
şeylerden faydalandık. Afyon bölgesi dahil edilseydi, yaklaşık 45 
civarında bir potansiyel olacaktı. Ama şu anki durumu bilmiyorum.

Tülay KARAYAZI’nın Cevabı: Bayanlarda dopingi sordunuz. Çok net 
şekilde olmadığını söyleyebilirim. Çünkü bayan sporcularımız judodan 
gelen Zarife ve Dilek var. Diğerleri amatörden gelen, sporu severek

177



yapan kişiler. Bir keresinde rast geldim. Onu uyardım. Önce inkar etti. 
Ama daha sonra onun hiçbir fayda getirmeyeceğini söyledim ve uyardım. 
Zararlarını anlattım. Daha sonra geldi; hocam, “teşekkür ederim." dedi. 
“Bir daha kullanmayacağım." dedi. Bayanlarda gerçekten doping yok. 
Normalde vitamin almayı da pek bilmiyorlar. Kızlarda doping olayı yok.

Öğr.Gör. Muhammet BODUR’un Cevabı: Bana göre, ek bir bilgi olarak 
doping diye bir şey yok. Fakat Avrupa şampiyonasında sporcularımızı 
psikolojik yönden bir etki yaratan ve onları motive eden karışık vitamin, 
kreatin minerallerini içeren çeşitli haplar verdik. Ama çok gerekli değildi. 
Sadece sporcularda psikolojik etki yaratsın diye kullandık.

Başkan İsmail ERDOĞAN’ın Cevabı: Şimdi Eskişehir’deki katılım 
soruldu. Katılıma bakacak olursak, geçmişe göre tahmin ediyorum ki 
12’ye varacaktır. Federasyon güvenini sağlayacak olursa, katılım 40’ı 
aşacaktır. Katılımın daha güzel olacağına inanıyorum. Son duyumlara 
göre 4 tane ilimizin yeniden toparlandığını katılımda bulunacaklarını 
duydum. Federasyonun yapması gerekenleri soruyorsunuz. 
Federasyonun yapması gerekenler çok önemli. Öncelikle altyapıyı 
hazırlamak burada çok önemli. Yani bir şeyi ekip biçerek bir verim 
alacaksanız, önce alt yapıyı hazırlayacaksınız. Şimdi dikkat edin; bayan 
güreşçiler erkekler içinde çalışıyorlar. Bayanların salonları yok. Şimdi 
öyle ilginç ki bayan güreşçiler öğlen ikide antrenmanlara alınmışlar o 
zamana kadar antrenmana gelmeyen erkek güreşçiler antrenmana 
gelmektedirler. Tamam bize salonu verin diyorsunuz. Şimdi güreş eğitim 
merkezlerinde 6-8 saatleri arası antrenman var. 8’den sonra gelin 
diyorsunuz. Saat sekizden sonra antrenmana bayan güreşçi gelir mi? 
Yani 3 senedir çektiğimiz sorunların başında bu geliyor. Erkek güreşçiye 
bir şey diyemezsin ki salon onların. İstedikleri vakit gelebiliyorlar. 
Öncelikle bayanlara kendi salonlarını yapmalıyız. Onlara istedikleri 
saatte antrenman yapma imkanı sağlamalıyız. Birde bayanların en büyük 
sorunu eve erken gitmedir. Hava karardıktan sonra eve gitmekte 
zorluklar yaşanıyor. Bizim kız çocuğumuz çok önemli. Bugün kız 
çocukları salonda çalışıyor, ebeveynleriyle geliyor salona, bakıyor içleri 
rahat ediyor ve gidiyorlar. Şimdi önce onların zeminini hazırlamak 
gerekiyor. Bu bir yeni başlangıç bir devlet konumunda bir olaydır. 
Bakanlığın, devletin bu konuya el atması gerekiyor. Bu çocukların önce 
salonlarını her vilayette yaptırmalıyız. İkincisi antrenör eğitimleri hemen 
yapılmalıdır. Antrenörler mutlaka bayanların fizyolojik ve ruhsal özellikleri 
hakkında bilgilendirilmelidir. Biz erkek olduğumuz için erkekleri 
çalıştırabiliyoruz. Ama ben bir senedir bayanları çalıştırıyorum. 
Bayanların bu kadar değişik olduğunu hiç bilmiyordum. Burada anladım.
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Onları anlayabilmek lazım. Üçüncü bir husus ise, bir lig oluşturup halkın 
cazibesini çekmektir. Beş, altı adet kulüp kurup her hafta maçlar 
yapılmalıdır.Böylece bayan güreşi hem ayakta tutulur hem de bayan 
güreşine dikkatler çekilir. Bu şekilde yapılacak mücadelelerde halkın 
ilgisini çekmek gerekiyor. Kim kiminle, neden güreştiğinin öğretilmesi, 
afişlerle bilgilendirilmesi gerekiyor. Gelelim dış müsabakalara efendim. 
Karar verdim bu sene dünya şampiyonasına gideceğim. Buna nerden 
karar verdim? Yani sen aleme değerlendirme yapmadan nasıl buna karar 
verdin. Öncelikle ülke içinde turnuva daha sonra yakın ülkelerle 
turnuvalar yapılmalıdır. Örneğin, Yunanistan, Bulgaristan, Polonya, 
Rusya. Bunların Avrupa ve dünyada büyük başarıları bulunmaktadır. 
Bunlarla yakın masrafları az olan ve zenginlerden alınacak sponsorlarla 
da bu işler götürülebilir. Federasyonumuzda fazla masraf olmayacaktır. 
Ama çocuğum hem kampta kalacak, hem tecrübe kazanacak hem de 
kamptaki tecrübeli arkadaşlarından yararlanacaktır. Kaynak dediğimiz 
olayda antrenördür. Eğer iyi bir antrenörse, yüz tane şampiyondur. 
Kaynak dediğimiz olayda bu antrenörlerdir: Diyorum ki kardeşim sekiz 
tane on tane güreşçi çıkarmış ve toplayıp getirip istihdam ediyorsa, bu 
adam antrenördür. Kalkıp ta bir Türk antrenörüne ben laf söyletmem. 
Niye bugün bu kadar dünya ve olimpiyat şampiyonlarını, Avrupa 
şampiyonlarını çıkardılar? Haksız ve sessiz kahramanlardır. Bunlar 
aşağıdan gelir kimse yukarıdan bakıp ta yukarıdan konmuyor en iyi fazla 
şampiyon çıkaranlar onlardır. Şimdi ise güreşçiler bilhassa kızlar gelirse, 
onlarla beraber aileleri geliyor. Gelsinler. Onların yediği içtiği önemli 
değildir. Aileleri onlara destek oluyor; çünkü o çocuk orada kendi başına 
kalıyor kendini yalnız hissediyor. Tabi ki federasyon o çocuğu 
çalıştıracak onun bilgisini verecek ama mutlaka çocuğun güç alması için 
hocasının orada olması gerekir. Çocuğun başında biri olmalı ve güç 
almalıdır. Çocuk orada başında biri olduğu zaman hem çevreyi tanıyacak 
hem de iyi adapte olacaktır. Eğer çocuktan iyi bir gelecek istiyorsak, onu 
her alanda iyi yetiştirmeliyiz. Sürekli adam değiştirmekle olmaz. Yani 
federasyonun görevi çocuğu her yönden geliştirmek ve çocuğu başarılı 
olmasını sağlamaktır.

Yüksel SULTANSUYU’nun Konuşması: Birçok konuya hocalarımız 
değindi ama ben bir bayan güreşçi olarak bu sene 4’üncü seneye 
gireceğim. 1998 yılında Yaşar Doğu turnuvasında ilk defa başladığını 
biliyoruz. Bu sene 4’üncü defa turnuvaya hazırlanıyorum. Bir sporcu 
olarak ilk seneden itibaren antrenörler arasında olsun, kulüp içerisinde 
olsun, aynı zamanda milli takım kamplarında birçok sorun ile 
karşılaşıyoruz. Bayan sporcular olarak kamplarda birçok eksikliklerle 
karşılaşıyoruz. Türkiye içinde kulüpler arası turnuvaların olmaması, 
uluslararası seviyede Türk bayan sporunun halen yarışmalara
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katılamaması bunlardan bazılarıdır. Türkiye’de antrenörlerin genelde 
akademisyen, Beden Eğitimi Öğretmenliğinden mezun branş 
antrenörlerin bulunmaması dezavantajdır. Şu an başımızdaki 
antrenörlerin teorik olarak yetersiz olması, birazda sporcu psikolojisinden 
anlamamasından kaynaklanıyor. Ben büyük güçlükler çektim. Çünkü 
beni çalıştıracak bir antrenörüm yoktu. Bu zorluklarla yılmadan ve 
bıkmadan mücadelemi verdim. Bayan güreşinde bana göre en büyük 
sorunlardan biri antrenör sıkıntısıdır. Beni dinlediğiniz için hepinize 
saygılar sunarım.

Oturum Başkanı İsmail ERDOĞAN: Bana göre federasyonun tarafsız 
antrenörleri bu işin başına getirmesi gerekir. Mesele antrenörden ziyade 
birazda sporcu kendi çalışarak şampiyon olmasını bilmelidir. Bu arada 
bütün görevleri antrenörlere yıkmak yanlıştır. Sporcunun da çok çalışıp 
gayret göstermesi gerekir.

Tülay KARAYAZI: Buraya gelemeyen bazı arkadaşların birkaç istekleri 
oldu. Ben bunları dile getirmek istiyorum. Ben 1988-1994 yılları arasında 
Bafra’da görev yaptım. O süre içerisinde biz orada Hilmi hocamla birlikte 
erkek güreşini başlattık. Şu anda milli takımda olan sporcular var. Ve 
Hilmi hocanın üstün gayretiyle malzeme konusunda ve maddi anlamda 
okuldan alabildiğim kadarıyla yardımcı oldum. Dün sohbet sırasında 
bana bayan güreş takımını kurduğunu söyledi. Özellikle de isim 
verilmesin dedi. Bizleri Gençlik Spor İl Müdürlüklerinin salonlarına 
almıyorlar. Oraya antrenmana gittiğiniz zaman, bir mazeret buluyorlar. 
“Erkekler ne işiniz var burada” diyorlar. Buna örnek gösterecek olursak 
Kayseri’yi örnek verebiliriz. Rabia adlı bir arkadaşımız var. Şunu 
söylemek istiyorum. Geçen kampa geldi. Kars adına güreşiyor ve şu 
anda Sarıkamış’ta Kars bölgesi ona orada çalışma ortamı ve yiyecek 
veriyor. Üniversitede okuyor bir arkadaşının yanında kalıyor. Sadece 
güreş yapabilmek için Kütahya’da üniversitede okuyan öğrencilerimiz 
vardı. Kızlar orada çalışma yapacak adam bulamıyor ve Üniversitede 
onlara hiç hoş gözle bakmıyorlardı ve bu problemi bana anlattılar. 
Beden eğitiminde okuyan öğrencilerimiz bunun dışında önümüzdeki 
sene üniversitelerde bayanların dünya şampiyonası yapılacak ama 
ülkemizde henüz üniversitelerde bayan güreşi ile ilgili hiçbir girişim yok. 
Yani şu ana kadar yoktu. Umarım bu göz önünde bulundurulur. 
Üniversite federasyonuyla iletişim kurularak en azından bu sene 
üniversitelerde bir Türkiye Şampiyonası yapılması girişiminde 
bulunabilirler. Hepinize teşekkür ediyorum. Saygılarımı sunuyorum.

Tülay KARAYAZI’nın Konuşması: Ben diyorum ki İstanbul, Ankara ve 
İzmir’de nerede gönüllü varsa bir toplantı mı yapılır yada bu gönüllülerin
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raporları mı ulaşır, bunlar bir şekilde tespit edilsin. Bayanların altyapısı 
ilköğretimden başlasın. Kendi adıma kendi bulunduğum ilçede 
Demirspor’la konuştum. İlçemizde yeni büyük bir spor salonu açıldı. 
İstanbul Büyük Şehir Belediyesine bağlı işte gereken tüm yardımı 
yapacağız denildi. Gerekirse antrenörlerimizi göndereceğiz yada 
çocukları aldıracağız. Böyle bir altyapı çalışmamız var. Bunu düşünen bir 
çok arkadaşım olduğunu tahmin ediyorum.

Bunun için pilot bölgeler seçilmesini öneriyorum. İller ve ilçelerde 
olabilir. Bu fayda getirecektir. Çünkü uzun süreli altyapı çalışması bizi 
uzun süreli çözüme götürecektir. Yani şu anda olanlarla zaten idare 
ediyoruz. Biz bugün bu olayı çözelim işte ithal etmek geçici bir çözüm ki 
zaten atletizme yada haltere dönelim yada işte başka sporlardan alsak 
yine aynı amacımız bayan güreşinde bir yere çıkmaksa altyapı 
sorununun acilen çözülebilmesi lazımdır. 2001 yılında biliyorsunuz Yıldız 
Bayanlar Avrupa Şampiyonası ülkemizde ve şu anda hiçbir çalışma oldu 
mu bilmiyorum. En son benimle görüşmeler yapılmıştı. Bunun dışında 
bayanlara bir öneri olarak bayanların en uygun yıldız erkeklerle idman 
yapmalarının uygun olacağını düşünüyorum. Kampların yıldızlarla 
beraber yapılmasıyla hem partner sorunu çözülecektir hem de yaş olarak 
bir denge olduğu için daha sağlıklı olacak bence. Birde en önemli sorun 
antrenör sorunudur. Çalıştıracak olan kişilere bayan olarak değil de 
antrenör olarak bakmak lazım bence.

Bayan güreşimizin yaşadığı en büyük sorun, bu bölgelerde sporcu 
gidiyor 1 gün 2 gün, 3 gün, 4 gün gitmiyor. Çünkü antrenörü ona 
sporcusu olarak değil de bayan olarak yaklaşıyor. Zaten bizim için en 
büyük problemler gördüğüm kadarıyla sporcuların ilettikleri kadarıyla 15 
yıl içinde hakem olarak çok büyük sorunlar yaşadım. Sporcu kızların 
yaşadıkları şeyleri normal karşılıyorum. Anlattıkları her şeye de 
inanıyorum. Zira ben hakem olarak yaşadıktan sonra onlar bir sporcu 
olarak muhakkak yaşıyor ve yaşadılar. İçlerinden bir iki tanesi çok şanslı. 
O da bulundukları ortamdan kaynaklanıyor. İşte İstanbul’da, Ankara’da 
olmalarından dolayı. Acilen bunlar çözülürse zaten arkası gelecektir. 
Yani olaya biraz fedakarlık yani maneviyat ön planda olacak, arkasından 
da bu antrenman sorunu çözülürse bayanlarda çok daha büyük patlama 
getirecektir. Teşekkür ediyorum.

Oturum Başkanı İsmail ERDOĞAN’ın Konuşması: Burada antrenörün 
yaklaşım meselesi mide bulandırıcı bir olay görünümündedir. Bayan 
güreşine böyle bir zihniyetle yaklaşan antrenör, Türk bayan güreşinin bir 
yerlere gelmesinde kesinlikle verimli olamaz. Ne demek oluyor, yıldız 
erkek güreşçilere siz bayan güreşçilerle ilgilenmeyin demek? Böyle bir 
insanın yaptığına antrenörlük diyebilir misiniz? Elbette hayır.
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Yalnız Tülay hanımın bayan güreşçilerin yıldız erkek takımıyla aynı 
anda kamp yapsın görüşüne katılamıyorum. Çünkü, yıldız güreşçilerin 
16-18 yaş grubunda olması ki bu durumu cinsiyet arzusu açısından çok 
tehlikelidir.

Tülay KARAYAZI: Genç erkeklerle bayanların beraber kamp 
yaptıklarında bize genç erkek güreşçiler partner vermez. Halbuki 
bunların birçoğu bizim kızları önceden tanıyanlardır. Bu genç erkek 
güreşçiler milli takımda ikinci isimler. Bir süre sonra bayanlardan 
tamamen uzaklaştıklarını gördük. Bizler bunu milli takım düzeyinde 
yaşadık ki düşünün artık. Kayseri’de Şeydi Bey bu konuda daha önceleri 
yardımcı olmuş. Bunun yüzünden adam işinden ekmeğinden olacaktı.

Öğr.Gör. Muhammet BODUR’un Konuşması: Bayanlar güreşine böyle 
yaklaşım kültürümüzden kaynaklanıyor. Halbuki bizim Türk kültürümüzde 
bayan güreşine yer vardır. Türk Kağanlarının kızlarına cirit attırdıklarını, 
ok attırdıklarını ve güreştirdiklerini bilmekteyiz. Özellikle nişan veya 
düğün esnasında bu konuda eski Türklerde bayanın nişanlanacağı 
erkekle güreş, ok, mızrak gibi sportif yarışlarda bulunduğu bir çok yazılı 
kaynaklarda yer almaktadır. Hatta 1930’lu yıllarda Kütahyalı Emine 
adında bir bayan Türkiye’de kendisiyle güreşecek pehlivan bulamadığı 
için Bulgaristan’da Türk asıllı pehlivanlara karşı güreştiği bilinmektedir. 
Yine ünlü dünya şampiyonu güreşçimiz Kara Ahmet bir Fransız bayan 
güreşçisiyle müsabaka yapmıştır. Avrupa bu işi 1930’lu yıllardan beri 
yapıyor. Amerika zaten 100 yıldır bayan sporunu aktif bir şekilde yapıyor. 
Tabii ki güreşi de yapmaktadır.

Biz bayan güreşi konusunda ikilemdeyiz. Binlerimize bu iş aykırı 
gelebilir. Fakat biz bu işi istesek de istemesek de yapmak zorundayız. 
Çünkü bu işi artık FILA zorunlu koşmuştur. Bir ülke güreş organizasyonu 
yapıyor ise, aynı anda bayan güreşini de yapması zorunluluğu getirmiştir. 
O halde bayan güreşine elimizdeki imkanları vermek ve belli bir zamanda 
dünya düzeyine gelmek zorundayız

Güreşin iki ana sorunu vardır. Biri alt yapı, diğeri üst yapıdır. Alt 
yapıda insanlarımızı bayan güreşine yönlendirilmesi için çabalar sarf 
edilmesi ve insanlarımıza bayan güreşinin sevdirilmesi gerekiyor. Üst 
yapıda ise çeşitli organizasyonlar düzenlenmelidir. Bu organizasyonlarda 
başarılar elde edebilmemiz ve bu başarıları reklam mahiyetinde 
kullanmamız lazımdır. Bu açıdan Zarife’nin başarısı çok önemlidir. 
Ayrıca, üst yapı için Türk Cumhuriyetleri başta olmak üzere bayan 
güreşçiler transfer etmemiz lazımdır. Bu konuda böyle düşünüyorum. 
Naim Süleymanoğlu’nun Türkiye’ye gelmesi, nasıl ki Türk halterine 
faydalı olduysa, bayan güreşi de üst yapıda bu tür başarılı transferden 
fayda görebilir.
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Bir de Türk bayan güreşinin içinde biri olarak bu konuda ivme kat 
ettiğimizi söylemek istiyorum. Partner konusunda bayan güreşçilerin 
bana göre kesinlikle erkek güreşçilerle antrenman yapması gereklidir. 
Türk bayan güreşinin düzeyi düşük olduğu için, yıldız erkeklerle 
antrenman yapmasında fayda vardır. Ancak, bu daha sonraları genç ve 
büyük erkek takımlarıyla da olabilir.

Antrenörler konusunda bazı görüşlerim vardır. Bir kere antrenörün 
antrenman bilgisi konusunda çeşitli manevralar yapmış ve bunu teorik 
olarak bilgi hâzinesine yüklemiş akademisyenlerin olması gereklidir. 
Özellikle de bayan antrenörlerin psikomotor gelişimi çok iyi bilmesi 
gerekir. Ayrıca, kadın psikolojisini ve pedagojiyi bilmesi gerekir. Bayan 
güreşçilerin maddi ve manevi desteklere şu anda çok büyük ihtiyaçları 
vardır.

Diğer bir konu ki çok önemlidir. Bayan güreşçilerimizi hep 
üniversiteler kovalamaktadır. Bayan güreşçilerimizi bir an önce lisans ve 
lisans üstü programlara yerleştirmenin imkanları kesinlikle sağlanmalıdır. 
Son olarak ta, yönetim konusunda radikal olunmalıdır. Çünkü bayan 
güreşinin buna ihtiyacı vardır.

Oturum Başkam İsmail ERDOĞAN: Sorusu olan arkadaşlar var mıdır? 
O halde konuşmak isteyenler var mıdır? Buyurun Semra Hanım.

Bayan Milli Güreşçi Semra AYDIN’ın Konuşması: Yaşım burada 
bulunanlar içerisinde en küçüğüdür. Belki bu açıdan konuşmak bana 
düşmeyebilir. Ancak, ben sporculuğuma güvenerek bu kürsüye geldim. 
Onun için cüretkarlığımı bağışlayın. Camiamız içerisinde bayan 
güreşçiler olarak istenmediğimiz bir gerçektir. Bunun için bayan güreşine 
camiamızın iyi bakabilmesi için elimizden gelen gayreti gösteriyoruz. 
Bayan güreşi zaten kendi içindeki problemleri halledememiş durumdadır. 
Bunun için iki gündür hep programlardan bahsediliyor. Önce bu bayan 
güreşini isteyip istemediğimize bir karar vermeliyiz. İstiyoruz veya istemiş 
olmak zorundayız ki şu anda bize de böyle ayrı bir salonda ayrı bir 
oturum düzenlenmiş bulunuyor.

Demek ki bazıları istemese de, bu bayan güreşini birileri istiyor. 
Bizler de bir araya gelip Türk güreşinin bir parçası ve hatta bundan sonra 
ayrılmaz bir gerçeği olmak durumundayız. Bunu iyice kafamıza sokalım.

Bir bayan için neler önemlidir? Elbette ki namus ve iffet önemlidir. 
Toplum içindeki değer yargılarınız çok önemlidir. Bizlerde bu toplumun 
birer gerçeğiyiz ve Türk toplumunun değer yargılarına bayan güreşçiler 
olarak herkesten daha çok saygılıyız ve bu değer yargılarıyla birlikte 
yaşamaktayız. Acaba insanlarımız bizlere ne gözle bakıyor? Elbette iyi 
gözle bakmıyorlar. Çok insan kötü gözle bakıyor. Layık olmadığımız bazı 
tavırlarla karşılaşıyoruz.
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Gelelim antrenörlük konusuna. Bayan güreşinin antrenörü 
kesinlikle erkek olması lazım. Çünkü Türkiye’de bayan güreşinin köklü bir 
mazisi yok. Şu anda bir tek burada oturan Tülay Karayazı 
hanımefendinin bir antrenörlük diploması var. Bunun da milli takıma 
antrenör olup olamayacağına yeni federasyon karar verecek.

Bence minderde kız-erkek ayırımı yoktur. Minderde güreş vardır. 
Ben bir erkekle güreş antrenmanı yapabiliyorsam, o erkeğin bana “a 
hocam bu kız, ben bununla antrenman yapmam” demeye hakkı yoktur. 
Eğer ben medeni cesaretimle her gün salona antrenman yapmaya 
gidiyorsam erkek güreşçilerin benim cesaretimi kırmaya hiç hakkı yoktur. 
Bazen salona vardığımda erkeklerin tribünde soyunduklarını görüyorum. 
Bu durum beni rahatsız ediyor. Ayrıca, benim orada yaptığım 
antrenmanların erkekler tarafından ince bir şekilde izlenmesi de rahatsız 
ediyor. Bu duruma kızlı-erkekli artık hazır ve alışkın olmalıyız.

Ailem ve kendimde bazen güreş yapmaya iyi gözle bakmadığımız 
oluyor. Belki örümcek kafalı olarak değerlendirilebilirim. Namus-iffet 
demiştik. Milli takımda bayan arkadaşlardan bazılarının antrenmandan 
sonra, odasına çekildiğinde namaz kıldığını ve Kuran-ı Kerim okuduğunu 
görüyorum. Bunun için birilerinin bizleri edebe aykırı diye 
değerlendirmeye hiç hakları yoktur. Ayrıca, bu tip imajları ilkler olarak 
yıktığımız ve çağdaş Tür kadınının yapması gerektiği gibi davrandığımız 
için de, birilerinin bizlere yobaz gibi gözlerle bakmaya hiç ama hiç hakları 
olmadığı kanaatindeyim.

Ayrıca, ben başımı kapatır minderin kenarında açıp antrenman 
yapabilirim. Kısacası bayan güreşini cinsellik olarak görmekten 
uzaklaşmamız gerekiyor. Bazı kulüpler ikişer bayan güreşçi alalım da 
bize farklı gözle bakılmasın deniliyor. Bu iş böyle yürümez. Artık 
kulüplere en azından iki bayan güreşçi barındırma zorunluluğu 
getirilmelidir. Lig maçlarından önce en az iki bayan maçı yapılmalıdır. 
Buna gösteri mahiyeti gözüyle de bakılabilir. Liglerde bu şekilde bayan 
maçları yapıldığında hiç olmazsa elimizdeki mevcut bayan imkanını 
değerlendirmiş oluruz. Çünkü, henüz bayan güreşinde alt yapımız yoktur. 
Örneğin, biz Eskişehir’de 12 bayanla güreşe başladık, şimdi hepimiz 
dağıldık. Onun için önce elimizdekilerin kıymetini bilmeliyiz. Daha 
sonraları bayan güreşinde potansiyeli artırabiliriz. Teşekkür ederim.

Oturum Başkanı İsmail ERDOĞAN’ın Konuşması:Şimdi ben kızımıza 
bu konuşmasından dolayı teşekkür ediyorum. Kızımız haklı. Bayanlar 
bildiğiniz gibi çok hassastır. Bunlar güreşçi olsalar da bazen bir bakıştan, 
jestten, mimikten rahatsız olabiliyorlar. Her şeyde ilkler çok zordur. 
Biliyorsunuz OsmanlIlarda matbaayı yıllarca koymamışlardır. Bir şeyde 
ilkseniz bu tip sorunlarla mutlaka karşılaşırsınız. Zaten cesarette burada. 
Önemli olan başlayabilmektir. Sizler başladınız. Dikkat edin 14 senedir
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bayan güreşi dünyada başladı. Biz bu işe dünyadan 14 sene sonra 
başlamışızdır. Bunu göz önüne almalıyız. Bunu güreş yetkilileri hep yurt 
dışına gidip görüyordu. Ama Türkiye’de başlatma cesareti 
gösteremiyorlardı. Onun için bayan güreşini başlatan ve bu konuda 
çabalar sarf eden federasyonu taktir etmek lazım.

Tülay KARAYAZI’nın Cevabı: Bayan hakemin Türkiye minderlerinde 
görev yapmasından rahatsız olan elbette bayan güreşinden daha da çok 
rahatsız olacaktır.

Oturum Başkam İsmail ERDOĞAN: Mutlaka öyledir. Şimdi bu anlayış 
artık yıkıldı. Bundan sonra bu tip rahatsızlıklarınızın olmaması lazım. 
Yıkılsanız da, yenilseniz de ilk kampta söylediğim gibi benim gözümde 
sizler birer şampiyonsunuz. Artık böyle konularda imajlar değişti. Hiç 
olmazsa bu konuda artık taraftarlarımız var. Bakınız bu konuda sizlere 
bizlere değer veren yeni bir federasyon başkanı geldi. Bakınız yeni 
federasyon sizlere her türlü imkanı sağlayacaktır. Bundan çok çok 
eminimdir.

Tülay KARAYAZLBugün Türkiye’de yapılan güreş liglerinde en azından 
bir iki sıklette bayan güreşi konulmalıdır.

Oturum Başkam İsmail ERDOĞANEvet ligler bayan güreşinde çok 
önemlidir. Ligler sayesinde bayan güreşi sorunları çözülebilir.

Öğr.Gör. Muhammet BODUR’un Konuşması: Bu konuda bir iki şey
söylemek istiyorum. Aslında Türk bayan güreşiyle erkek güreşinin ayrı 
sorunları yoktur. Sorunlar birbiriyle iç içedir. Bayan güreşini erkek 
güreşinden soyutlamak mümkün değildir. Bence Türk güreşi ata sporu 
olmaktan ziyade mahalli bir gelenektir. Yetkililerinde bu gözle bakması 
gerekiyor. Bu önemli bir sosyal olgudur. Nasıl ki İngilizler futbola, 
PakistanlIlar çim hokeyine bakıyorsa, Türklerde güreşe öyle 
bakmaktadır.

Diğer bir konu Türk güreşine yıllardır aranan kaynak tespitidir. 
Türkiye, uzun zamandır bu konuda bocalamaktadır. Bana göre kaynak 
okullardır. Eğer okulun dışında kaynaklar aramaya kalkışırsak, bir çok 
engellerle karşılaşırız.

Güreşin iç ve dış talepleri konusunda pazarlama çok önemlidir. Bu 
konuda maddi ve manevi açıdan standartlara uyulması gerekir. Şu anda 
iç ve dış alanda güreş pazarlamaya da ihtiyacı vardır. Bunda da reklam 
önemlidir. Bunda da özel sektörün müteşebbisin rolleri sağlanmalıdır.
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Zekai ERTEN: Altyapı konusunda, bence yetiştirme yurtları 
değerlendirilebilir.

Oturum Başkanı İsmail ERDOĞAN: Amacımız, bu kızlarımızın veya 
sizin dediğiniz gibi okullardaki genç bayanlarımızın hayat standartlarını 
yükseltmektir. Türk kadını sosyal hayatta hak ettiği yere Zarife kızımız 
gibi gelmelidir. Bunun yerini güreş niçin sağlamasın. Bu oturuma 
katıldığınız ve konuşmacıları dinlediğiniz için hepinize teşekkür ederim.
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Oturum Başkanı Nuri KILIÇ: Sayın genel müdürüm, değerli büyüklerim, 
sevgili arkadaşlarım. Bugün burada Türkiye’deki 20 ilimizdeki Güreş 
Eğitim Merkezlerinin sorunları problemleri ile ilgili konuları tartışacağız. 
Problemler tartışılacak, önerileriniz alınacaktır. Bu eğitim merkezleri 
bence iki gündür burada yapılan kurultayın temelini teşkil eden bu 
salondur. Sebebine gelince Eğitim Merkezlen güreşimizin alt yapısını 
oluşturuyor. Buralarda yetişen gençlerimiz kulüplerde faaliyetlerini 
sürdürmekte ve milli takımlarımızın temelini teşkil etmektedir. Bu vesile ile 
kurultayın Türk Milletine hayırlı olmasını diler hepinize saygılar sunarım. 
Bu oturumda G.E.M’ler hakkında genel değerlendirme konusunda Artvin 
Gençlik ve Spor ¡1 Müdürümüz Naci Numanoğlu konuşacak. İkinci 
konuşmacı olarak yine güreş eğitim merkezlerinin sorunları hakkında 
uzun yıllar G.E.M antrenör olarak milli takımımızda görev yapan Mustafa 
Boylu bey açıklamada bulunacak. Üçüncü olarak güreş eğitim merkezleri 
öğrencilerin girişi, sorunları ve genel değerlendirmeyi de ben yapacağım. 
4’üncü konuşmacımız G.E.M’ lere antrenör seçimi ve federasyon ilişkileri 
konusunda Atatürk Üniversitesi öğretim üyesi ve aynı zamanda da uzun 
yıllar Güreş Federasyonunda Güreş Eğitim Merkezleri ve federasyon 
arasındaki diyalogu sağlayan Şehzade ARSLAN bey konuşacak. 5’inci 
konuşmacı olarak uzun yıllar özellikle Yozgat’ta beraber çalıştığımız 
özellikle o dönemde Yozgat’ta 8 tane çocuğumuz şampiyon olmuştu ve 
Güreş Eğitim Merkezinde görev yapan Mehmet Acak Bey, G.E.M’lerin 
geleceği hakkında konuşmasını yapacak. Daha sonra da bu konu ile ilgili 
görüş bildirecek veya soru soracak arkadaşlarımıza ve büyüklerimize söz 
vereceğiz. Tekrar hayırlı ve uğurlu olması dileği ile ben şimdi bu oturumu 
açıyorum.

Ben şöyle bir Güreş Eğitim Merkezlerinin kuruluş amacını 
müsaade ederseniz kısa bir açıklayım ve sonra arkadaşlarımıza söz 
vermek istiyorum. Güreş Eğitim Merkezleri kuruluşu 1987 yıllarına 
rastlamaktadır. 1987 yıllarında uygulamaya başlayan karakucak projesi 
güreşimizin kaynağını teşkil eden karakucak güreşlerini minder güreşine 
kazandırmaya ve güreşimizin alt yapısını oluşturmayı amaçlıyor. Bu 
amaçla karakucak güreşi yapılan bölgelerde müsabaka düzenlenerek 
istikbal vadeden İlkokulu bitirmiş 11,12 ve 13 yaş arasındaki 
çocuklarımızın minder güreşine intikalini bir sistem içinde sağlamaktır. Şu 
anda aynı sistem devam etmektedir. İlk yıllarda Karakucak oldu, son 3-4 
senedir de minderde yapılıyor. Ata sporumuz güreşin alt yapısını 
oluşturmak amacı ile kurulan GEM’lere, spora başlama yaşındaki 
çocuklarımız teşkilatımıza ait çeşitli illerimizde güreşe uygun özel yetenek 
sınavı sonucu seçilerek alındı. Bu ilimiz 23, fakat Bolu da deprem nedeni 
ile başka illere nakledildi. Kağıt üzerinde 23 gözüküyor ama şu anda 22 
ilimiz vardır. Bu merkezlerde halen 541 öğrenci sporcumuzun eğitim, 
öğretimi ve masrafları teşkilatımızca karşılanarak elit sporcu olarak
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Oturum Başkanı Nuri KILIÇ: Sayın genel müdürüm, değerli büyüklerim, 
sevgili arkadaşlarım. Bugün burada Türkiye'deki 20 ilimizdeki Güreş 
Eğitim Merkezlerinin sorunları problemleri ile ilgili konuları tartışacağız. 
Problemler tartışılacak, önerileriniz alınacaktır. Bu eğitim merkezleri 
bence iki gündür burada yapılan kurultayın temelini teşkil eden bu 
salondur. Sebebine gelince Eğitim Merkezleri güreşimizin alt yapısını 
oluşturuyor. Buralarda yetişen gençlerimiz kulüplerde faaliyetlerini 
sürdürmekte ve milli takımlarımızın temelini teşkil etmektedir. Bu vesile ile 
kurultayın Türk Milletine hayırlı olmasını diler hepinize saygılar sunarım. 
Bu oturumda G.E.M’ler hakkında genel değerlendirme konusunda Artvin 
Gençlik ve Spor İl Müdürümüz Naci Numanoğiu konuşacak. İkinci 
konuşmacı olarak yine güreş eğitim merkezlerinin sorunları hakkında 
uzun yıllar G.E.M antrenör olarak milli takımımızda görev yapan Mustafa 
Boylu bey açıklamada bulunacak. Üçüncü olarak güreş eğitim merkezleri 
öğrencilerin girişi, sorunları ve genel değerlendirmeyi de ben yapacağım. 
4’üncü konuşmacımız G.E.M’ lere antrenör seçimi ve federasyon ilişkileri 
konusunda Atatürk Üniversitesi öğretim üyesi ve aynı zamanda da uzun 
yıllar Güreş Federasyonunda Güreş Eğitim Merkezleri ve federasyon 
arasındaki diyalogu sağlayan Şehzade ARSLAN bey konuşacak. 5’inci 
konuşmacı olarak uzun yıllar özellikle Yozgat’ta beraber çalıştığımız 
özellikle o dönemde Yozgat’ta 8 tane çocuğumuz şampiyon olmuştu ve 
Güreş Eğitim Merkezinde görev yapan Mehmet Acak Bey, G.E.M’lerin 
geleceği hakkında konuşmasını yapacak. Daha sonra da bu konu ile ilgili 
görüş bildirecek veya soru soracak arkadaşlarımıza ve büyüklerimize söz 
vereceğiz. Tekrar hayırlı ve uğurlu olması dileği ile ben şimdi bu oturumu 
açıyorum.

Ben şöyle bir Güreş Eğitim Merkezlerinin kuruluş amacını 
müsaade ederseniz kısa bir açıklayım ve sonra arkadaşlarımıza söz 
vermek istiyorum. Güreş Eğitim Merkezleri kuruluşu 1987 yıllarına 
rastlamaktadır. 1987 yıllarında uygulamaya başlayan karakucak projesi 
güreşimizin kaynağını teşkil eden karakucak güreşlerini minder güreşine 
kazandırmaya ve güreşimizin alt yapısını oluşturmayı amaçlıyor. Bu 
amaçla karakucak güreşi yapılan bölgelerde müsabaka düzenlenerek 
istikbal vadeden İlkokulu bitirmiş 11,12 ve 13 yaş arasındaki 
çocuklarımızın minder güreşine intikalini bir sistem içinde sağlamaktır. Şu 
anda aynı sistem devam etmektedir. İlk yıllarda Karakucak oldu, son 3-4 
senedir de minderde yapılıyor. Ata sporumuz güreşin alt yapısını 
oluşturmak amacı ile kurulan GEM’lere, spora başlama yaşındaki 
çocuklarımız teşkilatımıza ait çeşitli illerimizde güreşe uygun özel yetenek 
sınavı sonucu seçilerek alındı. Bu ilimiz 23, fakat Bolu da deprem nedeni 
ile başka illere nakledildi. Kağıt üzerinde 23 gözüküyor ama şu anda 22 
ilimiz vardır. Bu merkezlerde halen 541 öğrenci sporcumuzun eğitim, 
öğretimi ve masrafları teşkilatımızca karşılanarak elit sporcu olarak
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yetiştirmek üzere çalışmalar sürdürülmektedir. 2000-2001 eğitim yılında 
Güreş Eğitim Merkezlerinde başarısız olan 108 kişinin ilişiği kesilmiştir. 
Yerine yeni açılan eğitim merkezi ile birlikte bu sene 2000-2001 eğitim 
yılında 169 öğrenci sporcu alınmıştır. Ata sporumuz güreşte milli 
takımlarımızın alt yapısı Güreş Eğitim Merkezlerinden yetişen öğrenci 
sporculardan oluşturulmaktadır. Dünkü konuşmalarda da bahsedildi. 
Özellikle Greko-Romen de yıldızlar milli takımının % 80 inin Güreş Eğitim 
Merkezleri öğrencileri olduğu bilinmektedir. Dünya ve Avrupa Şampiyonu 
olan Şeref Eroğlu, Harun Doğan ve aynı zamanda Nazmi Avluca bu 
Güreş Eğitim Merkezlerinden yetişmiştir. Sözü sayın Gençlik ve spor İl 
Müdürümüz Naci Numanoğlu beye Güreş Eğitim Merkezleri hakkında 
genel değerlendirmesini yapmak üzere veriyorum. Buyurun Naci bey.

KonuşmacırNaci NUMANOĞLU
Gençlik ve Spor İl Müdürü- Artvin

Konu: Güreş Eğitim Merkezleri Hakkında Genel Değerlendirme

Sayın başkan, değerli konuklar, önce sevgi ve saygılarımı 
sunuyorum. 1 ’inci Türkiye Güreş Kurultayının Türk Milletine hayırlı 
olmasını diliyorum.

Ben, Güreş Eğitim Merkezleri ile ilgili ve benim başında bulunduğum 
ildeki çalışmalardan birkaç örnek vereceğim. Çok şanslıyım, güzel bir 
eğitim merkezimiz var, ama şanssızım Güreş Eğitim Merkezi 2-3 yıl 
içerisinde devletin en büyük yatırımı olan barajlar nedeniyle sular altında 
kalacak. Bu yönden şanssızım. İnşallah diğer ilçelerimizden birine 
taşıyacağız. Genellikle ben Güreş Eğitim Merkezlerinin sorunları içinde 
öncelikle antrenör sorunundan bahsedeyim. Uzun zaman antrenör ihtiyacı 
çektik ve ancak Sayın Genel Müdürümüzün büyük desteğini alarak bir 
sözleşmeli bir fahri antrenör ile bu çalışmaya devam ediyoruz. Ancak 1 
antrenörle bu işin yürümesi yeterli değil, daha sonra fahri 
antrenörlerimizle Güreş Federasyonu başkanlığınca açılan kursların 
belgesini almış değerli arkadaşlarımızı da buraya monte ettik ve bu 
çalışmayı yürütüyoruz.

Şu an 4’üncü yılımız olmasına rağmen belli bir yere kadar geldik. Ama 
mutlaka Güreş Eğitim Merkezlerine en az iki antrenöre Serbest ve 
Greko-Romen olmak üzere yerleştirilmesi şarttır. Bunun yanında 
psikolojik yönden uzman özellikle geceleri bu çocuklarımızın başında 
mutlaka rehberlik denetimi yapacak kişinin olması benim en çok üzerinde 
durduğum konudur. Öncelikle 3 yıldır açılışı bana nasip olan Güreş Eğitim 
Merkezleri ‘nin sorunlarını 3. ve 4. yılında aşağı yukarı tamamını bilen bir 
insanım. Zorluklar içerisinde açtık ama şu anda çok güzel bir yere kadar 
getirdik. Özellikle bir şeyi vurgulamak istiyorum. Ben eski bir boksörüm.
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Boks ve güreş kardeştir. Hiçbir ayırım yapmadan özellikle ben güreşe 
olan bir sevgimden dolayı göreve başladığım ilk günde Güreş Eğitim 
Merkezlerini hizmete açmakla başladım. Şu ana kadar 12 kişi ile 
başladığımız Güreş Eğitim Merkezlerin de 23 tane pırıl pırıl gencecik 
çocuklarımızın eğitimi yapılıyor. Ve periyodik olarak ta bizim bir Güreş 
Eğitim Dairesi ile yapmış olduğumuz bir yazışma sonucunda da 
antrenörümüz olmadığı dönemlerde talep ettiğimiz yıllar vardır. Zaman 
zaman yürüyor ama şu an yürümüyor. Milli takımda görev yapan çok 
değerli hocalarımızın Güreş Eğitim Merkezleri’nde periyodik olarak görev 
yapmaktadır. Bunun çok faydalarını gördük. Gençlerimiz ve çocuklarımız 
orada bunları görme fırsatını buluyorlar. Bunun da mutlaka devam etmesi 
lazım. Antrenör veya isimsiz fahri antrenörlerimizin yapmış olduğu 
mücadeleye onların da biraz katkısı olursa çok güzel olacağını 
düşünüyoruz.

Antrenörle beraber yetişmiş personelin olması gerekir. Özellikle Güreş 
Eğitim Merkezlerindeki idareci arkadaşlarımız, bunun alım satımından 
tutun, yetişmiş bekçi, bakıcısı, yardımcı hizmetler, çocuklarımızın çamaşır 
sorunları, kaloriferler. Bunlar için bir yatırım yapılması, kadroların olması 
lazım. Bunlar olmadığı sürece, biz sayın valimin, kaymakam ve belediye 
başkanımızın ilave desteği ile, bir takım arkadaşlarımızın desteği ile bu 
çalışmaları yürütmeye çalışıyoruz. Tabi kendi personelimiz büyük bir 
özveri ile çalışıyor. Cumartesi ve Pazarı var. Bütçenin çok önemli bir yeri 
var. Güreş Eğitim Merkezlerindeki aylık bütçeleri yaparken, 1 yıllık normal 
kendi bütçesini yaptıktan sonra bir de müsabakalar devri başlıyor. 
Müsabakalarda da biz devreye giriyoruz. İaşe onların konaklaması, eğitim 
merkezlerinin ihtiyaçları dışında çok yoğun bir gider de var. Biz bu konuda 
gerçi zorlanmıyoruz. Sayın başkanımızın fonu devreye giriyor. Ayrıca 
genel müdürlük bütçesinden yardımlar geliyor. Araç gereç yönünden bir 
sıkıntımız yok ancak dediğiniz gibi, özellikle Güreş Eğitim Merkezleri 
müsabakalarını bugün kendi bütçemizden ödüyoruz. Bu mutlaka 
federasyon bütçesinden verilirse Güreş Eğitim Merkezleri rahatlar diye 
düşünüyorum. Çünkü senede 15 tane maça gidiyoruz. Bir müsabakanın 
maliyeti 1-1,5 milyar. Bu da bize ayrı bir yük getiriyor. Son iki maçları 
federasyon karşıladı ve bu da bizim için mutluluk oldu. Müsabakalarla ilgili 
olarak, daha çok müsabakanın yapılması bana göre daha çok başarıyı 
getirir. Zaman zaman Güreş Eğitim Merkezlerinin kendi aralarında 
özellikle bu son dönemde Gürcistan Acar Özerk Bölgesi ile ikili yaptığımız 
spor değişim projesi adı altında müsabakalar yapıyoruz. Bu da 
sporcularımıza iyi bir motive oluyor. Yakın illerde de Güreş Eğitim 
Merkezleri kendi aralarında bu maçları yaptıklarına başarının geleceğine 
inanıyorum. Ben genel olarak Güreş Eğitim Merkezlerinin Türk sporuna 
gelecekteki demin bahsettiğim gibi çok değerli şampiyonlar çıkaracağına 
inanıyorum. Biraz daha özveri gerekli. Genel Müdürümüz ve sayın
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Başkanımızın bakış açıları çok güzel. Bu konuda güzel çalışma yapıyor. 
Güreş federasyonu başkanlığının da bize vereceği destekle bu 
çalışmaların daha da yükseleceğine inanıyorum. Hepinize saygılar 
sunuyorum.

Oturum Başkanı Nuri KILIÇ: Teşekkür ederiz Naci bey. Güreş Eğitim 
Merkezlerinin sorunları ile ilgili Mustafa bey konuşacak, buyurun Mustafa 
Bey.

Konuşmacı:Mustafa BOYLU 
Güreş Eğitim Merkezi Eğitmeni 

Konu: Güreş Eğitim Merkezlerinin Sorunları

Sayın başkan, sayın hocalarım, değerli antrenörler, hepinizi saygı ile 
selamlarım.Türk güreşini bulunduğu durumda kurtarmak için 1988 yılında 
yapılan Karakucak güreşlerinin seçimleri ile Güreş Federasyonu başkanı 
sayın Esat Güçhan döneminde Eğitim Merkezi Projesi başlamış oldu. 
Sayın Sadettin Tantan ve İsmail Demirci Federasyonları döneminde 
mükemmel seviyeye ulaştı. Ancak son federasyon döneminde ise adeta 
çöküş durumuna gelmiştir. İnanıyorum ki, inşallah yeni federasyon 
başkanı sayın Osman Şansal Eğitim Merkezlerini eski seviyelerine 
getirecektir. Güreş Eğitim Merkezleri periyodik olarak denetlenmeli. Güreş 
Eğitim Merkezleri de görev yapan antrenörün eğitim formasyonu almış 
akademik kişilerden oluşması gerekir. Güreş Eğitim Merkezleri nasıl 
olmalı? İlkokula başlayan bir öğrenci, 1. sınıftan 5. sınıfa kadar bir eğitim 
alıyorsa, Güreş Eğitim Merkezleri de öyle olmalı ve bu eğitimci kişilerden 
oluşmalıdır.

Güreş Eğitim Merkezleri de görev yapan antrenörler mutlaka maddi 
yönden desteklenmelidir. Güreş Eğitim Merkezlerinde her antrenör planlı 
ve programlı çalışmalıdır ve bu çalışmalar federasyonca denetlenmelidir. 
Halen 14 senedir ben Güreş Eğitim Merkezlerinde görev yapıyorum. Bir 
program yapılmadı ve federasyonca da verilmedi. Diğer merkezlerde de 
görev yapan arkadaşlar kendi plan ve programları doğrultusunda 
çalışmışlardır. Güreş Eğitim Merkezleri sayısını azaltmalıyız. 23 tane 
Güreş Eğitim Merkezleri açtık. Bir Güreş Eğitim Merkezi 20-30 kişi. Bu 
sayı olmaz. Zaten bunun 3-4 tanesi torpille giriyor, sakatlıklar oluyor ve ne 
oluyor ? Bir takım olamıyor. Liglere katılamıyor. Onun için Güreş Eğitim 
Merkezlerinin sayısını kesinlikle azaltmalıyız. Hem denetleme yönünden 
de faydalı olur. Güreş Eğitim Merkezlerinde sporcu sayısını çoğaltmalıyız. 
Yani her eğitim merkezinde en azından 60 sporcu olması lazım ki 60 
sporcu içinden daha elit sporcu şampiyon çıksın. Her Eğitim Merkezinde 
bir sorumlu antrenör olması lazımdır. Bu sorumlu antrenörün tüm yetki ve
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görevleri federasyona verilmelidir. Eğitim Merkezinde yaş kategorilerine 
göre ayrı ayrı çalıştırmalıyız. Diyelim ki bir eğitim merkezinde 10 tane 
güreşçi var. 2’inci yıl 3 tane daha alıyor. Ondan sonraki yıl iki, ondan 
sonra ki yıl 3 tane daha alıyor. Büyük takım olmaz. Yaş kategorisi diyelim 
15 veya 20 tane aldık. Bir öğretmen hocaları alsın yetiştirsin. İlkokulda 
öyle oluyor. Bir öğretmen 1. sınıftan alıp 5. sınıftan mezun ediyor. Güreş 
Eğitim Merkezlerinde bir hocaya “al 20 tane öğrenci sana aittir” diyelim. 
Bunu ta mezun edene kadar götür. Başarılı veya başarısız sana aittir. 
Öyle bir şey oluyor ki ben bir antrenman yaptırıyorum. Bir dünya 
şampiyonu var bir de yeni gelen çocuk var. Şimdi programı hangisine 
göre yapacağım. Onu bırak ona gidersen zaman kaybına gidersin. İster 
istemez öteki çocuklar eriyip gidiyor. Antrenör genelde kime yöneliyor? 
Tabi ki şampiyon olacak olan sporcuya yöneliyor. Eğitim merkezlerini 
branşlaştırmalıyız. Grekoromen ve serbest gibi. Nasıl branşlaştırmalıyız? 
Yaz dönemlerinde tüm eğitim merkezleri arasında seçme yaptırılıp 
Grekoromen de başarılı olanlar, grekoromen, serbestte başarılı olanlar 
serbestle ilgili Güreş Eğitim Merkezlerine gönderilir. Eğitim merkezlerinde 
her yıl sağlık taraması yaptırılır. Yani öyle bir şey oluyor ki çocuk 
seçmelerden geliyor arkasından gözleri görmüyor. Veya herhangi bir 
sakatlık çıktı. Çok geldi başımıza. Yani bu demektir ki sağlık taraması 
yapılmıyor. Sağlık raporu alıyor ama teşekküllü değil. Eğitim merkezi 
antrenman malzemesi takviye edilmelidir. Şu anda Güreş Eğitim 
Merkezlerindeki çocuklar yalınayak antrenman yapmaktadırlar. Bu doğru, 
açılsın denetlensin. Denetleyici bütün her şeyi görür. Güreş Eğitim 
Merkezlerine sporcu alımında kendi fikrim şöyledir: Herkes kendi seçme 
yaparak, illerden gelen sporcuları bir araya toplayalım. Örneğin, her yerde 
vardır. Çanakkale müsait illerden biridir. Bir yere toplayalım orda 30-40 
gün geniş bir antrenör denetimde çalışmaya tabi tutalım. Oradaki 
çalışmalarda 30-40 gün sonunda alalım. Ben bir sporcunun eğitim 
merkezine 40 gün sonunda girip girmeyeceğini anlarım. 30-40 günlük 
kamp sonundaki seçmeler sonucuna göre Güreş Eğitim Merkezlerine 
alalım. Böyle olmazsa yazık bir seneki masrafa. Halbuki bir senelik 
masrafı önceden 30 günde yapalım. Alırken sağlam alalım, bir daha 
çıkarmayalım. Bilgi, kondisyon ve sağlık yönünde ve en sonunda da 
seçme ile Minikler Türkiye Şampiyonasını yapıyoruz. Birde minik altı 
şampiyona yöneliyorum. Minikler 13-14 yaş 12 yaş doktor raporuyla, 
minik altı 11-12 yaş, 10 yaş doktora raporuyla bu minikleri de Türkiye 
şampiyonası yaptıktan sonra mutlaka kamp yaptıralım. Kaç tane kamp? 
Dönem sonu, iki sene 3 sene her yıl kamp yaptıralım. Yıldızların alt 
yapısını oluşturmak için. Ben şimdi 4-5 sene milli takım antrenörlüğü 
yaptım. Bence şu an altyapı bitmek üzere, bu senede belki yani 1998’de 
dünya İkincisi,1999’da dünya şampiyonu, geçen sene Avrupa şampiyonu. 
Bu sene belki ilk 3’e zor girecek, seneye kesinlikle giremez. Çünkü bitti.
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Yavaş yavaş, neden bitti? Orda açıkça konuşmamız lazım. Acilen tedbir 
almamız gerekli. Çocuklar okullarda 10 gün devamsızlık yaptığı zaman 
sınıfta kalıyor. İkinci bir şey Aksaray’da açılan üst düzey Güreş Eğitim 
Merkezine değineceğim. Şimdi burada dediler “efendim görüş aldık”. 
Hayır efendim hiçbir antrenörden görüş alınmadı. Onu söylüyorum. Üst 
düzey Güreş Eğitim Merkezi bütün iyi olan çocukları toplamaktadır. 
Güzelde şimdi adam diyor ki,” ben Milas Eğitim Merkezine Gittim iki tane 
iyi çocuk var”. Bu senede üst Güreş Eğitim Merkezine alınmışlar. Ondan 
sonra da hoca diyor ki, “ ne yapalım, bunların iyi olanlarını aldılar”. Çünkü 
“ben bu sene şampiyon çıkaracaktım, iyi olanları aldılar” diyor. Bir İkincisi 
ligler yapılıyor. Mesela liglerde bu çocukları alacaksınız. Hayır efendim! 
gelmiyor, “ben hastayım’’ diyor, gelmemesi de doğaldır. Hani orda bir 
antrenörün dersine çalışıyordun Artık çocuk oraya gitmiştir yani kalkıp ta 
oradan oraya gelmez Milas’tan Aydın’a maça gidiyoruz. Milas Aydın yol 
masrafı alıyor. Halbuki taaa Aksaray’dan gelecek oraya. Bir de Cuma 
günü gelirse, okuldan da devamsızlığı olacak, devamsızlığı olduğu 
zamanda 10 gün dolunca okuldan atılacak. Üst eğitim merkezi hocası 
nasıl olmalı? Üst eğitim merkezi bur da hocam da var. Okulu bitirdikten 
sonra veya Güreş Eğitim Merkezini bitirdikten sonra üst eğitim merkezi 
yapılabilir. Üniversite düzeyinde gençler üzerinde olursa daha faydalı olur 
kanısındayız.Teşekkür ediyorum.

Oturum Başkanı Nuri KILIÇ: Mustafa beye açıklamalarından dolayı 
teşekkür ederiz. Mustafa Bey birkaç konuyla ilgili konumuzla ilgilendirdiği 
için ben açıklama yapmak istiyorum. Birincisi Güreş Eğitim Merkezinin 
çöküş durumundan bahsetti. Şimdi ben bunu bir yerde kabul ediyorum, 
gerekçesi de şudur: G.E.M’de çalışan arkadaşlarımız var. Ben de on yıl 
Yozgat Güreş Eğitim Merkezinde çalıştım. Şube müdürü olarak şu anda 5 
yıldan beri Türkiye genelindeki eğitim merkezlerine bakıyorum. Gerekçesi 
şudur arkadaşlar; G.E.M ilde açıldığında heyecanlı bir çalışma vardı. 
Mehmet Bey yanında, ilgili arkadaşlarımız da var. Güreş Eğitim 
Merkezlerinde çalışan bu arkadaşlarımız, G.E.M’de ilini veya kendi eğitim 
merkezini ispatlama için gece gündüz bir çalışma gayreti içine girdiler. 
Sonuçta bu arkadaşlarımızın yetiştirdiği sporcularımız milli takıma gitti. 
Yıldızlarda ve gençlerde Dünya şampiyonu oldu, Avrupa şampiyonu oldu. 
Geriye döndüğü zaman, antrenör arkadaşlarımıza gözle görünür, elle 
tutulur bir maddi destek sağlanmadı. Sağlanmadığı zamanda 
arkadaşlarımızla biz, zaman zaman her şeyi görüştük. Haklı olarak “ben 
yetiştiriyorum” diyor. Yozgat’la ilgili söylüyorum. “A adamı götürüyor milli 
takım kampında bir ay çalıştırıyor ve şampiyonaya o götürüyor ödülü de o 
alıyor” diyor. “O zaman ben onun için niye çalışayım” diyor. “Ben 657 ye 
tabi devlet memuruyum. O zamanın parasıyla 150, bu zamana göre 170 
milyon lira para alıyorum” diyor. Ben bunu defalarca her toplantıda dedim
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bir kriter bir kıstas geliştirelim. Nedir? A eğitim merkezinden Yıldızlar 
gençler milli takımına sporcusu giren antrenörü ödüllendirmek üzere milli 
takım kamplarında görevlendirelim. Milli takımla birlikte o da gitsin. Öbür 
eğitim merkezi şunu diyebilsin, “bakın Tokat Eğitim Merkezinde iki tane 
güreşçi vardı”. O gitti orada derece yapan çocuklarında ödüllerini aldı, 
eğitim merkezlerine ilk giriş dönemlerinde cüzi de olsa bir ödül vardı. O 
gün biz Yozgat’ta 1300 mü yalan söylemesem, 1800 kişiden 20 kişi 
seçtik. Çünkü afişler, benim köydeki vatandaşımın alacağı paraya 
bakıyor. Diyor ki “benim oğlum güreşe girerse, 1 ’inci olursa o gün için 5 
milyon bugün için 100 milyon alacak”. Onun için iyi para, o paraya 
bakarak büyük ilgi alaka vardı. Zamanla bu para kalktı ve eğitim 
merkezlerindeki belli şeylerde düşüşler oldu. Artı basın yoluyla kendimizi 
ve sporcuyu tanıtamadık. Diyemedik ki ya bu eğitim merkezinde yetişen 
bir çocuğa buraya girişinden çıkışına kadar en sonunda hiçbir şey 
yapmıyorsak, buyurun işte Güreş Eğitim Merkezinden mezun olup da 
bizim Yozgat’ta söyleyeyim. Yozgat YIMPAŞ Güreş İhtisas Kulübünde 
güreşen ve oradan maaş alan öğrenciler var. Yine 8 tane çocuğumuz 
TEAŞ’a geldi. Yani bir yerde de çocuğun hayat garantisini gösteremedik 
ve tanıtamadık. Eksiklikler bizim eksiklerimiz. Federasyonlarda plan 
program dendi. Hatırladığım kadarıyla plan program gönderildi. Hatta 
Teknik Kurul Üyeleri özellikle Gazi Üniversitesinden gitti ama her sene bu 
yenilenebilir. Birde şunu söylüyoruz; arkadaşlar özellikle bulunduğumuz 
dönemde bütün arkadaşların fikirlerini biz alıyoruz. İllere yazıyoruz ve 
diyoruz ki “biz bu sene öğrencilere bir seçme sınavı uygulayacağız 
görüşleriniz nedir?”. Bütün illerin görüşleri alınıyor, teknik heyet veya ilgili 
milli takım antrenörler veya bu işin içinde yetişmiş arkadaşları topluyoruz. 
Diyoruz ki “arkadaşlar illerden böyle görüşler geldi. Buyurun”. Yani 
sîzlerin illerden gelen görüşler doğrultusunda yapılıyor. Ne olur? Bu her 
sene yenilenir.

Prof.Dr.Gazanfer DOĞU: Pardon Sayın Başkan!

Nuri KILIÇ: Buyurun.

Prof.Dr.Gazanfer DOĞU: Usul olarak söz alabilir miyim? Müsaade 
ederseniz diğer arkadaşlar konuşmalarını bitirsinler çünkü siz böyle bir 
konuşmaya cevap vermeye kalkarsınız, bizlerde konuşmak istiyoruz, 
bizlere vakit kalmayacaktır. Siz cevap vermeyin bizlerde konuşalım en 
sonunda toparlarsınız. Böylece daha iyi sonuca varırız.

Oturum Başkam Nuri KILIÇ: Rica ederim. O zaman en son konuşmacı 
olarak ben konuşayım.
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Prof.Dr.Gazanfer DOĞU: Zaten başkan olarak sonunda 
toparlayacaksınız.

Oturum Başkam Nuri KILIÇ: O zaman Güreş Eğitim Merkezlerine 
antrenör seçimi ve federasyon ilişkileri hakkında Şehzade Aslan bey 
konuşacak, buyurun hocam.

Konuşmacı: Öğr.Gör.Şehzade ASLAN
Güreş Federasyonu Uzmam-Ankara

Konu: Güreş Eğitim Merkezlerine Antrenörler Seçimi ve 
Federasyon İlişkileri

Sayın başkanım, çok kıymetli olimpiyat sporcusu İsmet hocam, 
saygı duyduğumuz Gazanfer hocam ve değerli arkadaşlar. Burada 
ağabeylerimizin bulunması bizi memnun etti ve heyecanlandırdı. Benim 
konum, Güreş Eğitim Merkezi antrenörler seçimidir. Mevcut yasalarımız 
ve kanunlarımız içinde şu anda Güreş Eğitim Merkezinde görevli 
antrenörlerimizin statülerini izah etmek istiyorum.

1-Kadrolu Antrenörlerimiz var. Bunlar GSGM bünyesindeki kanun 
ve yasa içinde sınava girmiş, kazanmış, kadro almış güreş antrenörü 
olarak hizmet ediyor.

2-Aynı statünün diğer bir benzeri sözleşmeli statüde antrenör 
arkadaşlarımız hizmet veriyor.

3-Beden Eğitimi öğretmeni olup ta sonradan güreş antrenörü olan 
arkadaşlarımız hizmetin içerisindedir.

4-Fahri, sadece lise mezunu veya güreş yapmış, milli olmuş, 
antrenörlük kurslarına katılmış diplomasını almış arkadaşlarımız hizmet 
etmektedir.

Şimdi kadrolu ve sözleşmeli hizmet eden antrenörler, Gençlik ve 
Spor Genel Müdürlüğü bünyesinde maaş alıyor. Beden eğitimi öğretmeni 
olarak görev yapan ve güreş antrenörlüğü statüsünde olan 
arkadaşlarımız da Gençlik ve Spor İl Müdürlüklerimizde kendi maaşı 
dışında ders ücreti karşılığında görev yapıyor. Bir de güreş Antrenörü 
olup yine fahri olarak il Müdürlüğünün kendi bünyesinde ücret ödeyip 
çalıştırdığı arkadaşlar var. Şimdi şu andaki hizmet bu arkadaşlarımızla 
devam ediyor. Fakat biz tabi üniversite kökenli, federasyonla şu anda 
eğitim şubesi ve yurt içi faaliyetlerinde çalışıyorum. Çalıştığım için Gençlik 
ve Spor Müdürlüğümüz sadece güreş faaliyetlerinde değil diğer branşlar 
için 2000’nin üzerinde bir antrenör ihtiyacının olduğuna dair başbakanlığa 
bir talebim var. Maliye bakanlığına müracat ediliyor bildiğim kadarıyla, 
ihtiyaç var. Şu anda bizim kadrolu antrenör sayımız 57 tanedir. Türkiye 
genelinde tabi bu yetmiyor, insana bir sosyal güvence maaş vereceksiniz
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ki ondan hizmet elde edeceksiniz. Yetmediği için Gençlik ve Spor Genel 
Müdürlüğü bunun mücadelesini veriyor. Ama Federasyonda Başkanlığın 
da şu anda milli olmuş, uluslararası dereceleri olan çok büyük yetenekli 
kabiliyetli, arkadaşlarımızdan boşta olan insanlar var. Bunlar için yine o 
siyasiler vasıtasıyla zorlamalar oluyor. Fakat sonuç Maliye Bakanlığı bu 
kadro tahsisini şu ana kadar gerçekleştirmedi.

Şimdi burada bizim geçmişimiz, işte hepimiz görüyoruz rahmetli 
Yaşar Doğu sembol olmuştur. Hizmetiyle çalışmalarıyla bizim hep 
efsanemizdir. Bana göre bu efsane anlayışını herkes kendi gönlünde 
yaşattığı gibi kendi icraatında da yaşatmalı. Yani bu hizmet eden insanlar, 
bizde bir alışkanlık var kusura bakmayın, sadece eleştiriyoruz, sadece 
konuşuyoruz. Ama herkes kendi üzerine düşen görevi yerine getirmeli ve 
onun çabası içerisinde olmalı. Bir de bir beklenti var. Her şey yukardan 
bekleniyor. Bulunduğu yerden de insanlar kendi kendilerine çözüm 
üretmeli. Bana göre Türk Güreşinin kurtuluşu o. Şimdi Mustafa hocam 
şunu söyledi. Kendisi hizmet adamıdır. Gerçekten Türk güreşine büyük 
hizmeti ve emeği geçmiş insan. Ben konudan konuya geçeceğim. Kusura 
bakmayın. Ve takdir ediyoruz mesela Şeref Eroğlu arkadaşımızın hocalığı 
yapmış yetiştirmiştir. Şimdi dünde ben konuşmaları dinledim. Gerçekleri 
objektif olarak ortaya koymamız lazım. Şu anda 38’inci Federasyon 
Başkanımız seçildi. Hepsi hizmet heyecanı ile, şu andaki başkanımızda 
hizmet heyecanı ile göreve geldi ve geçmişteki insanlar hepsi Ata 
sporuna görev yapmış ve görevleri sona ermiştir. Hepsine sonsuz 
teşekkür etmemiz lazım. Hepimiz bir güreş ailesiyiz. Şimdi Mustafa 
hocam siz Denizli’de görev yapıyordunuz, yani bir sene içinde federasyon 
desteği ile Aksaray’a tayininiz çıktı. Hizmet amacıyla, ondan sonra da 
Muğla’ya çıktı. Şu anda orada görev yapıyorsunuz. Dediniz ki “Güreş 
Eğitim Merkezleri de müthiş bir çöküş var”. Şimdi yani böyle çöküşün 
sebeplerini açıklamalıyız. Şimdi ben polemiğe girmeyeceğim. Müsaade 
edin. Güreş Eğitim Merkezlerinin iyiye ulaşması için her dönem herkes 
mücadele etmiştir. Burada oturan arkadaşlarımız var. Hizmetin içinde asıl 
sıkıntı nerede biliyor musunuz? İç bünyedeki çatışmadır. Bana göre iç 
bünye kendisiyle barışık olmalıdır. Antrenör, antrenör ile anlaşamıyor. 
Meseleleri medeni cesaretle ortaya koyamıyoruz. Hep birbirimize ayak 
oyunları yapıyoruz. Bununla bir yere varamayız. Camia olarak beni bir 
yere götüremez. Mesela Güreş Eğitim Merkezlerinde yıldızlarda yarışma 
sistemi içerisinde iyi bir noktaya geldik. Şimdi ben öneriler bölümünde çok 
detaylı açıklayacağım. Güreş Eğitim Merkezleri ile Federasyon ilişkisi ne 
olmalı, önerilerimiz var. Ama asıl konuma geliyorum. Eleştiririci değil de 
objektif olmalıyız.

Güreş Eğitim Merkezi Üst Kurulunda güreş eğitimi çalışmalarının 
içerisinde bir takım antrenörlerimiz de yer almıştır. Bu çalışmalarda da 
raporlar yazılmıştır. Federasyonumuzun hizmetlerini daha yukarıya
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taşımanın temeli bu olmalı. Spor Eğitim Dairesi ve federasyon başkanlığı 
Güreş Eğitim Merkezleri ile ilgili idari teknik konularda müşterek ve 
düzenli çalışmalar yapmaktadır. Bu biliniyor. Bu amaçla uzmanlardan 
oluşan Güreş Eğitim Merkezleri Üst Kurul oluşturulmuş olup, bu kurul 
eğitim ve denetim çalışmalarını yürütmektedir. Bu çalışmaların içerisinde 
milli takım antrenörlerimiz de periyodik olarak yer almıştır. Teknik, taktik 
ve eğitim amaçlı çalışmalardır. Bu çalışmalarda bakın raporlar yazılmıştır. 
Mesela örnek vereyim; Amasya Güreş Eğitim Merkezinin, mevcut güreş 
antrenman salonunun büyütülmesi bunlar eksik olarak tespit edilmiş. Ama 
şu andaki konumda hizmetin en iyi durumda verilmesi gereken bölgeyiz. 
Güreş Eğitim Merkezleri yemeklerin eğitim merkezi mutfağında 
çıkarılması, en iyi kaliteye çıkması için böyle bir rapor hazırlanmış . 
Mesela Afyon Güreş Eğitim Merkezi binası; yerinde tespit yapılarak 
binanın iç tefrişatının yeniden düzenlenmesinin sağlanması. Bina olarak 
biliyorum, biraz daha yeniden yapılanmasına ihtiyaç var. Buna benzer 
çalışmalar yapılmıştır. Bu çalışmada bulunduğu yerden daha iyi noktaya 
taşınmalıdır.

Kendi tespitlerimi söylüyorum. Türk Güreşinin alt yapısının en 
önemli kaynağı bunlar. Federasyonda güreş kelimesi geçtiği zaman onun 
sahibi biziz bir kere her güreşçi güreşçinin sahibidir. Yani güreş kelimesi 
bizin heyecanımız, yaşantımızdır. Öneriler bölümünde bu konudan 
bahsedeceğim. Şimdi sözü fazla uzatmak istemiyorum. Spor eğitim 
Dairesi Başkanlığı ve Güreş Federasyonu Başkanlığı ile Gençlik ve Spor 
İl Müdürlükleri Güreş Eğitim Merkezlerinin bulunduğu durumdan daha iyi 
seviyeye getirmesi amacı ile çalışmalarını sürdürmek zorundadır. 
Arkadaşlar dönelim yine geriye. 2,5 senedir Güreş Federasyonunda 
çalışıyorum. Buradaki oturan arkadaşlarım, Güreş Eğitim Merkezleri 
hizmetinde bulunan arkadaşlar, detayı benden daha iyi yaşamışlardır ve 
yaşıyorlar. Bir kere benim tespitlerimi söyleyeyim. Şu anda Türk güreşinin 
alt yapısına, kaynağına hizmet eden en önemli merkezler bunlar; 
Eleştirsek te Türk güreşinin alt yapısını Güreş Eğitim Merkezleri 
oluşturuyor. Burada Minikler Türkiye Şampiyonasının 2000 yılı 
sonuçlarına bakarsak ille 3 derecenin dışındaki ilk altı derecenin % 90’lık 
bölümünü Güreş Eğitim Merkezleri talebelerinden oluşuyor. Yıldızlar 
Türkiye Şampiyonları Grekoromen ve serbestlerde de yine % 70 yakın 
potansiyelini GEM oluşturuyor. Yıldız milli takımın Grekoromenin de 
hemen hemen %100, yine G.E.M’de yetişmiş ama kulüplerimize gitmiş 
sporcular bulunuyor. Ve bu kaynak Anadolu da mayasını tutturmuştur. 
Büyük ilgi heyecan var. Anadolu insanı güreş seviyor. Onun hayalini ne 
süslüyor? Hem eğitim yapacak hem de güreş yapacak. Büyük bir katılım 
ve istek var. Bu seçmelerde yetenekli insanlar var. 11 yaşında şiir gibi 
öğrenmiş o çocuklarla o yarışa katılmak için karşılaşıyoruz. Şimdi bu
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potansiyelin görevi Güreş Eğitim Merkezlerini hizmetlerini iyi bir yere 
taşımak olmalıdır. Önerilerim:

1.Güreş Eğitim Merkezlerinin fiziki ve bu gibi koşulları yeni 
federasyon tarafından bana göre bir komisyon tarafından yeniden 
oluşturulmalı ve bu insanlar objektif hizmetin daha iyi bir noktaya 
taşıyacak anlayışından olan insanlardan oluşmalı. Eksikler tespit edilip 
bunlar üzerine gidilmeli.

2.Güreş Eğitim Merkezlerin de görev yapan antrenörlerin 
değerlendirilmesi ve görev süresince hizmet performansı başarısız olanlar 
tespit edilmeli ve yerlerine başarılı olabileceklerin görevlendirilmesi ve 
başarılı olanlara maddi destek sağlanması gerekiyor.

Şimdi Necati hocamla dün konuşuyorduk dedi ki “mesela belirli bir 
yaşa gelmiş bir ağabey pozisyonunda ki yıllarca hizmet etmiş bir 
antrenörümüz ne olmalı. Gence yerini vermeli, hizmeti şöyle uygulamalı. 
Mesela doğru çeşitli yorgunluk belirtileri olabilir, maddi sıkıntıları olabilir, 
bunların çözülmesi gerekiyor”. Eskileri darıltmadan yeni, heyecanlı 
mesela beden eğitimi kökenli güreş antrenörü olabilir, diğer şeyler bunlar 
takviye edilmeli. Hizmeti kim üretiyor, arkadaşlar? Terleyen antrenörler! 
şimdi efendim Mehmet Biçici hocamız burada. Bunlar yürütüyor. Biz 
burada konuşuyoruz, ama hizmeti bunlar yapıyor. Onları her türlü ödül ve 
motivasyonla desteklemek gerekiyor. İşte yeni komisyon bunları dinlemeli 
ve o hizmeti de iyi bir yere taşımalı.

3- Diğer bir konu Güreş Eğitim Merkezlerinde görevli tüm 
personele görev alanları ile ilgili hizmet içi seminer verilmeli. Güreş Eğitim 
Merkezleri de çalışan personel eğitilmeli özelliklede aşçılar.

4- Antrenörlerin sürekli kendini yenilemesi ve geliştirmesi için 
gerekli eğitim, seminer ve kurs programlarının uygulanması. Zaten 
federasyonlar her dönemlerde bu tür seminerler ve kursları uyguluyorlar. 
Daha genişletilerek uygulanmalı.

5- Önemli diğer bir konu Güreş Eğitim Merkezlerine sponsorluk 
desteğinin sağlanması. Şimdi burada İçişleri Bakanımız sayın Sadettin 
Tantan bey de geçmişte federasyon başkanlığımızı yapmış büyüğümüz, 
ağabeyimizdir. Hatta bu konuda şöyle bir düşüncede ön planda, özel 
idareler şu anda İl Müdürlükleri, valilerin emrindedir. Hatta valilerimiz İl 
Müdürlüklerinin başkamdir. Asıl sorumlusudur. Bu koordine ile birincisi 
sponsorluk konusunda özel idarelerden etkili destek sağlanabilir.Bir şey 
daha söylemek istiyorum. Antrenör hizmet üretir ama kendisi için bir şey 
istemeye utanır. Biz de utanıyoruz. O antrenöre idareci sponsorluk 
hizmetinin sağlanmasına uğraşmalı.

6- Güreş branşı olan başarılı beden eğitimi öğretmenlerinden 
yararlanılması, Güreş Eğitim Merkezlerinde dışlamak olmamalı, camia 
her şeyi paylaşabilmeli, bilgisini ve hizmetini de paylaşmalı. Her şeyini
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paylaşmalı ve bütünleşmeli. Biz egoizmden benliğimizden kurtulmalıyız. 
Güreş camiası bir olabilmeli.

7-Güreş Eğitim Merkezleri ile Üniversiteler diğer eğitim kurumlan 
arasında bir koordinasyon sağlanmalı. Tüm hizmetlerde ama bak bizim 
burada, şu andaki konuşmalarımız samimidir. İç bünyemizde samimi 
olmayız. O samimi insanlarla diyalog kurup hizmeti bir noktaya taşımak. 
Aslında konuşulacak konu açıldığı zaman çok şeyler var. Hepinize 
teşekkür ediyorum.

Oturum Başkanı Nuri KILIÇ: Şimdi Güreş Eğitim Merkezlerinin geleceği 
ile ilgili Mehmet Acak bey buyurun.

Konuşmacı:Mehmet ACAK
TEAŞ Güreş Takımı AntrenörüAnkara

Konu: Güreş Eğitim Merkezlerinin Geleceği

Değerli başkan, arkadaşlar, sayın genel müdürüm, bana bu fırsatı 
verdiğiniz için hepinize teşekkür ederim. Öncelikle Oturum Başkanı olarak 
size teşekkür ederim. Güreş Eğitim Merkezlerinin kuruluşunda emeği 
geçen özellikle sayın, Esat Güçhan’a teşekkürlerimi arz ederim.

Güreş Eğitim Merkezlerini yetenekli, güreşi seven ve tecrübeli 
insanlara teslim etmek gerekmektedir. Bu nedenle buradaki sporcuların 
emin ellere teslim edilmesi gerekir.Teslim edilecek kişi antrenörlerdir. 
Antrenörler ve oradaki idarecilerdir. Güreş Eğitim Merkezleri 3289 sayılı 
Gençlik ve Spor genel Müdürlüğü Teşkilatlandırma Kanununun 2. 
bendine göre 21835 nolu kararına göre çıkarılmıştır. Bu çerçeveden 
dışarı çıkılmayan ana taslağı bu Resmi Gazetede yayınlanmıştır. 
Antrenörlerin ve özellikleri kendim antrenör olduğum için bu konuya 
değinmek istiyorum. Güreş Eğitim Merkezleri antrenörleri Üniversite 
mezunu, özellikle spor akademisi, milli takıma girmiş olmalı. Sosyal 
yönüyle insanlarla ilişkisi çok iyi olmalı. Sporcuların psikolojisinden 
anlamalı.

Antrenörler iyi eğitimden geçmeli ve vücut yapısı uygun olmalı. 
Antrenörlerimizin tek işi antrenörlük olmalı, en az bir yıllık eğitiminden 
geçmeleri gerekir. İdarecilere gelirsek; Güreş Eğitim Merkezleri müdürleri 
çok iyi birer eğitimci olmalıdır. Bu sorumlu kişiler, İl Müdürlüklerine bağlı 
oldukları için İl Müdürlüğünün emrinden dışarı çıkamazlar. Her türlü 
denetim İl Müdürlüğünün emri altındadır. İl Müdürü ne derse o olur. İl 
Müdürleri Güreş Eğitim Merkezlerine iyi bakarsa iyi olur. Kötü bakarsa 
kötü olur. Güreş Eğitim merkezinin her yere açılması ile sorunlar 
çözülmemektedir. Çünkü sporun yapılabilmesi için sporcuların sağlıklı 
olması gerekir. Güreş Eğitim Merkezleri açılmasında o ildeki Mülki İdare
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Amirleri ile işbirliği yapılmalıdır. Bilindiği üzere Güreş Eğitim Merkezleri 
federasyona bağlı değildir. Güreş Eğitim Merkezlerinin başarılı olabilmesi 
için Gençlik ve Spor İl Müdürlükleri ile devamlı iş birliği yapmak 
gerekmektedir. Gençlik ve Spor Genel Müdürlüğü Eğitim Dairesi ile 
Güreş federasyonu Eğitim Kurulunun ortaklaşa çalışma yapmaları sadece 
kağıt üzerinde eğitim kurulu değil çalışmalar seminerler denetimler 
yapılması sağlanmalıdır. Eğitim Kurulu, bu kurulların sadece Güreş Eğitim 
Merkezleri ile ilgilenen eğitimci ve antrenörlerden oluşan bir kurul olması 
gerekir. Bu eğitim kurulu, üniversitelerden öğretim üyesi, antrenörler, 
psikolog, il müdürleri, şube müdürlerinden oluşmalıdır. Çünkü burayı 
birinci yönetecek il ve şube müdürleridir. Bu kurul ayda bir toplanıp bilgi 
üretip bunların uygulanıp uygulanmadığını denetlemelidir. Güreş Eğitim 
Merkezlerine ayrılarnödenekler yeterli değildir. İl Müdürlüklerinin personel 
sayısının kısıtlı olması nedeni ile vasıflı eleman tayin edilememektedir. 
Vasıflı eleman (sağlıkçı, psikolog, aşçı,) dışarıdan temin edildiğinde 
maddi yönden sıkıntı çekilmektedir. Güreş Eğitim Merkezleri bulunduğu 
illerde spor salonları yetersiz olup; araç, gereç temininde il 
müdürlüklerinin desteğine ihtiyaç bulunmaktadır. Güreş Eğitim 
Merkezlerinde malzemeler kısıtlıdır. Maddi konularda desteğe ihtiyacımız 
vardır.

Güreşin Problemleri: Güreşin problemleri ülkenin ekonomik 
yapısı ile ilgilidir. Güreş te şu anda 17 yaşında Dünya şampiyonu 
çıkıyorsa, geçmişte ileriyi gören idarecilerin ürünüdür. 1988 yılında 
başlayan Güreş Eğitim Merkezlerinin meyveleridir. Ne yazık ki bu 
meyveler 2-3 yıldır yok. Bu açıdan bizim görüşümüz genellikle Güreş 
Eğitim Merkezleriyle ilgilidir. Bu gözlemlerimiz güreşin alt yapısı ve milli 
takımlar düzeyindedir. Bu problemler başlıklar halinde aşağıdaki 
şekildedir.

1-Güreş Eğitim Merkezleri,
2-Kulüpler

a) Özel kulüpler
b) Kamu kulüpleri
c)Belediye kulüpler.

3-Gençlik Spor İl Müdürlükleri
4-Güreş federasyonunun eğitim kurulu ve sağlık kurulu
5-Antrenörler

a)GEM antrenörleri
b)Gençlik Spor ve İl Müdürlüklerinin antrenörleri
c)Kulüp antrenörleri
d)Milli takım antrenörleri

6-Sporcuların problemleri
7-İdarecilerin problemleri
8-Güreş federasyonunun problemleri.
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Biz sadece Güreş Eğitim Merkezlerinin sorunlarını anlatacağız.
Güreş Eğitim Merkezlerinde çalışan antrenörler iki üç yıl çalışıp 

çocuğun spor eğitimii hakkında deneyim kazanmışlardır. Bunlar tam işi 
kavradıkları zaman verimli olmuşlardır. O yıllarda senede bir defa da olsa 
seminerler düzenlenmiş bu antrenörlerde o seminerlerden öğrendiklerine 
biraz da olsa becerilerini katmışlar ve araştırmışlardır. Dünyada en zor iş 
bize göre insan eğitimidir. Güreş Eğitim Merkezlerinde antrenörlük Milli 
takım antrenörlüğü gibi değildir. Orada antrenörün yaşamı, hareketi 
sporcuların her şeyidir. Temel bilgi orada verilir. Bu nedenle en zor 
antrenörlüktür. Çünkü sporcu ilkokulu bitirir, gelir ve liseyi bitirene kadar o 
çocuk ergenlik dönemini geçirir. Bizdeki antrenörler kulüpte veya milli 
takımda ne gördüyse onu çalıştırır. Ama Güreş Eğitim Merkezinin 
antrenörü öyle değildir. Buradaki antrenörlük bambaşka yapıdadır. Ayrı 
bir hüner sahibi olmaları lazım.

Güreş Eğitim Merkezlerinin Problemleri:
1-İI Müdürlüklerinin Problemleri.
2-Antrenörlerin Problemleri.
3-Güreş Federasyonunun problemleri.
Güreş Eğitim Merkezlerinin bulundukları illerde, il müdürleri 

değiştikleri için önceki il müdürlerinin Güreşe sempatisi vardır. Siyasilerin 
isteğiyle Güreş Eğitim Merkezi açılmıştır. Her hangi bir nedenle oradan 
ayrılan müdürlerin yerine gelenler, güreşe sempati ile bakmayabiliyor 
veya Güreşi sevmeyebiliyor. Bu nedenle Güreş Eğitim Merkezlerine 
soğuk bakıyor. Güreş Eğitim Merkezi olan İl Müdürlükleriyle Güreş 
Federasyonunun Eğitim Kurulu beraber çalışmamaktadır.Güreş Eğitim 
Merkezleri, İl Müdürlüklerinin elinde vasıfsız elemanlar vardır. Bir örnek 
verecek olursak, aşçılıktan anlamayan kişiyi aşçı yaparlar. Bunu da güreş 
eğitim merkezine gönderirler. Çünkü oradaki çocuktur. İl Müdürlüklerinin 
genellikle doktoru, aşçısı, psikologu, diyetisyen kadroları olmadıkları için 
bunlar yetersizdir.

Güreş Eğitim Merkezlerinde görev yapan antrenör arkadaşlar ne 
yazık ki kendilerini hiç yenilemiyorlar. Öğrenmek çabasında değiller. 
Antrenörler böyle olunca, o ilden oldukları için o il müdürü neden 
başarısız olduğunu veya neden çalışmadığını sorduğunda, ya maaşını 
beğenmez ya da herhangi bir neden öne sürer. Ata sporumuz olan 
güreşin devlet bütçesinden ayrılan payla büyük başarılara ulaşması 
mümkün görülmemektedir. Çünkü güreş sporu devletin bünyesinde 
olduğu için, teşebbüs girişimi yok denecek kadar azdır. Güreş sporunu 
özerk kurumlar haline getirebilirsek, yani özel kulüplere teşvik edici 
programlar yapılmalıdır. Özel kulüpler basın yoluyla teşvik edilmelidir. Bu 
nedenle Güreş Federasyonu, Gençlik ve Spor İl Müdürlükleri ile Güreş 
sporunun bir politikası olmalıdır. Bu nedenle alt yapının iyi olup, 
güçlenmesi lazımdır. Bu alt yapılarda Güreş Eğitim Merkezleri ile temel
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atılmıştır. Bu Güreş Eğitim Merkezlerinin sporcularının temeli iyi olursa, 
ülkemiz büyük başarılara imza atar.1988 yılında kurulan Güreş Eğitim 
Merkezlerinin ortaya çıkardığı genç güreşçilerin başarıları devam etmiştir. 
Ancak bu başarılar 1997 yılından sonra azalmıştır. Bu yıllarda Güreş 
Eğitim Merkezlerinde gençlerde ve yıldızlar milli takımlarda etkili 
olmuşlardır. 1992 yılında Güreş Eğitim Merkezinin sayısı 9’dur. Bu 
tarihten sonra gelen Güreş Federasyon Başkanları Güreş Eğitim 
Merkezlerine destek vererek katkıda bulunmuşlardır. 1997 yılına kadar 
gençlerde ve yıldızlarda Milli takıma giren sporcu oranı %70-80 iken, bu 
oran 1997 den sonra %10-20 ye kadar düşmüştür. Güreş Eğitim 
Merkezlerinin temel görevi güreşi bölgesine sevdirmek yetenekli gençleri 
Türk Güreşine kazandırmaktır. Görev yapan ilgililerin görevlerini yerine 
getirmedikleri elde edilen başarıyla orantılıdır.

Güreş Eğitim Merkezi Antrenörleri: Güreş Eğitim Merkezi 
Antrenörleri, çocuk yaştaki sporcuları yetiştirecek tecrübeli, yetenekli ve 
güreşi seven insanlara teslim etmek gerekmektedir. Bu nedenle ilk akla 
gelen buradaki sporcuları emin ellere teslim etmek gerekir. Teslim 
edilecek kişiler antrenörlerdir. Antrenörlerde şu vasıflar bulunmalıdır: 

Üniversite mezunu (beden eğitimi ve spor bölümü)
Milli takıma girmiş olmalı
Sosyal yönü ve insanlarla ilişkileri çok iyi olmalı.
Çocuk ve sporcuların psikolojisinden anlamalı
Antrenörlerin iyi eğitimden geçmesi
Vücut yapısı uygun olmalı ( ağır sıklet olmamalı)
Antrenörlerin tek işi antrenörlük olmalı.
Güreş Eğitim Merkezinin yöneticileri bağlı oldukları şube müdürleri 

veya Güreş Eğitim Merkezi müdürleri çok iyi bir eğitimci olmalıdır. Bu 
sorunlu kişiler il müdürlerine bağlı oldukları için il müdürlerinin emrinden 
dışarı çıkmasınlar. Her türlü harcama il müdürlüğünün yetkisinde olduğu 
için Güreş Eğitim Merkezleri İl Müdürlerinin güreşe bakış açısıyla 
orantılıdır. Güreş Eğitim Merkezlerinin her yere açılması ile bu sorunlar 
çözülmemektedir. Çünkü bu sporu yapabilmek için sporcuların sağlıklı 
olmaları, beslenme, psikolojik açıdan ve antrenman programları sürekli 
kontrol altında olmalıdır.

Güreş Eğitim Merkezlerinin bulunduğu illerde belediye kamu ve 
özel kuruluşlarda güreş kulüplerinin açılmasında o il mülki idare 
amirleriyle işbirliği yapılmalıdır. Bilindiği üzere Güreş Eğitim Merkezleri 
Güreş federasyonuna bağlı değildir. Güreş Eğitim Merkezlerinin başarılı 
olması için Gençlik ve Spor İl Müdürlükleri ile devamlı işbirliği yapmak 
gerekmektedir. Gençlik ve Spor Genel Müdürlüğünün Eğitim Dairesi 
Başkanlıklarının ortaklaşa yapacakları çalışmalara seminerler 
düzenlenmesi, ve denetimin yapılması sağlanmalıdır. Güreş federasyonu 
Eğitim kurulu kurulurken, sadece Güreş Eğitim Merkezleriyle ilgilenen
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eğitimci ve antrenörlerden oluşan bir kurul olması gerekir. Bu eğitim 
kurulu üniversitelerden öğretim üyesi, başarılı antrenör, psikolog, il 
müdürleri ve şube müdürleri olmalıdır. Bu kurul her ay toplanıp bilgi üretip 
bunların uygulanıp uygulanmadığı denetlemektedir.

Gençlik ve Spor İl Müdürlükleri, Gençlik ve Spor Genel 
Müdürlüğünden ayrılan ödeneklerden Güreş Eğitim Merkezine ayrılan 
ödenekler yeterli değildir. İl Müdürlüklerinin personel sayısının kısıtlı 
olması nedeniyle vasıflı eleman temin edememektedir. Vasıflı elemanı 
dışarıdan temin ettiğinde maddi yönden sıkıntı çekmektedir.Güreş Eğitim 
Merkezlerinin bulunduğu illerde spor salonları olup halter, kondisyon aleti, 
ve minder temin edilmesi konusunda il müdürlerinin desteğine ihtiyaç 
bulunmaktadır. Güreş Eğitim Merkezlerinde hemen hemen hiçbir temizlik 
ve antrenman malzemeleri ( eşofman, ayakkabı, vb.) bulunmamaktadır. 
Güreş Eğitim Merkezi açmakla iş çözülmüyor. Çocuğun antrenman 
salonu yok. Yemekhane, yatakhane çok yetersiz. Bunların başın da 
çalışacak insan lazım. Bunlarda maddiyata bakıyor.Güreş Eğitim 
Merkezlerinde bulunan sporcuların tümü şampiyon olamaz. Fakat bunlar 
ileride birer sporu seven özellikle güreşi seven devlet adamı, bürokrat 
olabilirler. Güreş Eğitim Merkezlerine bu açıdan bakmak lazımdır. 
Okullardaki eğitim seviyeleri çok düşüktür. Buralara özellikle rehber 
öğretmenler, (matematik, İngilizce, Türkçe) olmalıdır.Güreş Eğitim 
Merkezlerinin bugün sayısı 22’dir. Mevcut öğrenci 560 tanedir. Güreş 
Eğitim Merkezi bulunan illerin 11 tanesinde spor akademisi vardır. Bu 
spor akademilerinden faydalanılmalıdır. Güreş Eğitim Merkezlerinin 
kendi yakınlığına göre 5 gruba ayrılmalıdır.

Tablo 1. Güreş Eğitim Merkezlerinin Guruplandırılması.
1. Bölge 2. Bölge 3. Bölge 4. Bölge 5. Bölge

Afyon
Aydın
Denizli
Burdur
Muğla

Konya
Mersin

Aksaray
Eskişehir

Bolu

Kayseri
K.Maraş
Yozgat
Sivas

Çorum
Amasya

Tokat
Samsun

Erzurum
Kars

Artvin
Ordu

Bu bölgelerin eğitim kurulunun denetimi altında her grup şu kişilerde 
oluşmalıdır:

Milli takım antrenörleri 
Başarılı antrenörler ( Tecrübeli)
Şampiyon olmuş sporcular 
Eğitim Kurulundan görevli kişiler 

Bunlar arasında her grupta görev yapacaklar tespit edilmelidir. 5 
gruba bölünmelidir. Herkes kendi grubundan sorumlu olmalıdır. Bu kontrol 
eğitim kurulunun denetiminde çalışmalıdır. Güreş Eğitim Merkezlerindeki

203



rekabeti artırmak için sık sık müsabakalar düzenlenmelidir. Bu 
müsabakalarda, Güreş Eğitim Merkezleri Arası Lig, Cumhurbaşkanlığı 
Kupası, Başbakanlık Kupası gibi turnuvalar düzenlenmelidir. Her ay bir 
ilde müsabaka yapılmalıdır. Güreş Eğitim Merkezlerinde görev yapan 
antrenörlerin genç ve dinamik, serbest ve Groke-Romen olmak üzere iki 
antrenör olmalıdır. Gençlik Spor ve ¡1 Müdürlüklerinde bulunan kadrolu 
güreş antrenörlerinin %90 ‘ı işini aksatmaktadır. Bunlar kendi antrenörlük 
mesleklerini bir yük gibi görüyorlar. Güreş Eğitim Merkezi bulunan illerde 
Milli Eğitim Bakanlığı ile irtibata girerek bu illere spor akademisi mezunu 
branşı güreş olan Beden Eğitimi öğretmenlerini bu illere tayin ettirip, 
Güreş Eğitim Merkezlerinde görevlendirilmelidir. Diğer bir çözüm Ankara, 
İstanbul’da bulunan kulüplerden güreşi bırakmış, spor akademisi mezunu 
olan sporcu arkadaşlarımız var. Bu nedenle bu sporculara pek ihtiyaç 
yok. Bu sporcuları geçici görevli olmak üzere bu illere görevlendirilebilir. 
İstenirse, böyle bir liste yapılabilir.

Güreş Eğitim Merkezi öğrencilerinin en verimli çalışmaları yaz 
tatilinde yapılır. Çünkü bu sporcular okulda okudukları için pek verimli 
olamazlar. Ama yazın okul yoktur. Rahat olurlar. Bu nedenle yaz tatilini iyi 
değerlendirmek lazımdır. Yazın bu Güreş Eğitim Merkezlerini toplu halde 
toplayıp, deniz kenarında hem kamp yapıp hem de yaz tatilini geçirmek 
açısından toplu antrenman yapılmalıdır. Çünkü 1990’lı yıllarda böyle 
yapılıyordu. 2 yıl yapıldı. Böyle Gençlik Spor İl Müdürlüklerinin yerleri var. 
Örneğin Antalya, Adana, Çanakkale İntepe bu kamp merkezlerine uygun 
yerlerdir.

Güreş Eğitim Merkezlerinin maddi yönden desteklenmesi için, 
önceleri Türk Güreş Vakfından para geliyordu. Bu para iki yıl geldi, sonra 
kesildi. Bu nedenle ya alternatif vakıf kurulmalı yada Gençlik Spor 
Müdürlüğü bütçesinden kaynak aktarılmalıdır. Bir de bu illerin belediyeleri 
ile işbirliği yapılarak hem kulüp kurulmalı hem de Güreş Eğitim 
Merkezlerinin kısım ihtiyaçları belediyeler tarafından karşılanmalıdır. Bazı 
Güreş Eğitim Merkezleri ise gereksiz. Alt yapısı yok çünkü. Alt yapısı 
olmadan Güreş Eğitim Merkezi açılmış, yatakhane, yemekhane, 
antrenman salonu, güreş antrenörü yok olduğu halde açılmıştır. Böyle 
yerler her yönden gereksiz. Örneğin Kars, Mersin gibi Güreş Eğitim 
Merkezleri. Bazı Güreş Eğitim Merkezleri ise 10 yıldır var fakat öğrenci 
yetiştiremiyor. Buraları da antrenör ve il müdürleri yatakhane gibi 
kullanıyor. Güreş Eğitim Merkezlerinin tümü kontrolden geçirilmelidir. 22 
Güreş Eğitim Merkezinin spor akademisi mezunu antrenör sayısı 5 
tanedir.

Bazı büyük illerde Ankara, İstanbul, İzmir, Bursa, Konya, Denizli, 
Antalya gibi illerde sadece öğlen ve akşam yemeği verip, eğitim 
merkezleri açabilir. Buralara sadece o illerden öğrenci alınmaktadır. Böyle 
bir uygulamayı Judo Federasyonu Konya’da yapıyor. Bu sistem hem
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ekonomik hem de başarılı olmaktadır. Mustafa Boylu, Sedat Üçüncüoğlu, 
Mehmet Berciye, Hüseyin Çolakoğluna ve emeği geçmiş şampiyon 
yetiştirmiş tüm arkadaşlara teşekkür ediyoruz.

Oturum Başkanı Nuri KILIÇ: Teşekkür ediyoruz.

Prof.Dr.Gazanfer DOĞU: Benim bir önerim var başkanım, eğer 
arkadaşlarımız çoğunluk kabul ederse, düşüncelerimiz, duygularımız 
bölünmeden bir bütünlük sağlamak açısından burayı dağıtmadan bizlere 
de söz verirseniz iyi o lu r. Çünkü eminim bu grubu dağıttığınız zaman bu 
grubun yarısı geri gelmeyecektir.

Oturum Başkanı Nuri KILIÇ: Devam ediyorum. Hocam o zaman devam 
ediyoruz. Arkadaşlar müsaade ederseniz ben de bu Güreş Eğitim 
Merkezlerinin seçimi ve genel bir değerlendirme yaptıktan sonra 
arkadaşlarımıza sırası ile söz vereceğiz. Şimdi o zaman söz almak 
isteyen arkadaşlarımızdan geçmişi değil de önerilerimiz, video kayıtlarına 
geçiyor daha sonra da bunlar deşifre edildiği vakit oradan iyileri yetkililer 
tarafından seçilecek .Sayın hocam! Gazanfer Hocam buyurun,

DİĞER KONUŞMACILAR

Prof.Dr.Gazanfer DOĞU’nun Konuşması: Değerli arkadaşlarım:, 
burada hepinizi aile ortamı içerisinde bulunuyoruz. Lütfen! Söylediklerinizi 
dikkat edelim. Ben burada söz aldım. Güreş ailesinin evladı olduğum için. 
O zamanki Genel Müdürümün daveti üzerine ve ama burada 
zikredilmeyen bir sürü şeyler var. Mesela Mehmet Akzambak 
ağabeyimizin Karakucak güreşi de bu Güreş Eğitim Merkezlerinin bir 
parçasıdır. Onları da saygı ile anıyorum. Buradan başlamamın nedeni, 
çok kopuk olmadığımı söyleyerek söyleyeceklerimin bir birikim sonucu 
olduğunu ifade etmek istememdir.

Türkiye’nin realitesi, Gençlik ve Spor İl Müdürlüklerimizin hali belli. 
Onların ihtiyaçlarını çoğunuz bilmiyorsunuz. Bir zamanlar hizmetli sınıfı 
daha fazla, idari sınıfı daha azken, devletteki bir yapılanma ile bizim il 
müdürlüklerimizin ihtiyacı olan hizmetli sınıfı terse çevrilmiş ve hep şefler 
yaratılmış. Bize aşağıda çalışacak Kızılderili bulamıyoruz. İl müdürümüz 
bütün ildeki sorunları yanında Güreş Eğitim Merkezine bu kadar 
eğilebiliyor. Çok seven il müdürü olabiliyor. Güreşe verilen azıcık şeyden 
biz güreş camiası olarak tatmin oluyoruz. Halbuki tatmin olmamamız 
lazım. Çünkü yapılan harcamalara rağmen ulaştığımız nokta hiç de iyi 
değil. Bolu gibi bir il müdürü ise eviriyor çeviriyor, güreşin sırtından 
yapılan yatırımları jimnastiğe aktardı. O da spor o da Türkiye ye hizmet 
ama bugün deprem bahane edildi ve Bolu’da güreş kapatıldı.
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Jimnastikçiler niye devam ediyor o zaman? Aslında bu bizin Türkiye’nin 
realitesini suçlamak için demiyorum. Öncelikle şunu ifade etmek 
istiyorum. İllerimizdeki eğitim merkezleri çok branşlı olduğu zaman biz 
Türkler kavgacı milletiz. Branşlar arası ufak hesaplara giriyoruz. Ve bu 
kavgada ağır basan kazanıyor. İşte Bolu’da jimnastik ağır bastı ve 
kazandılar.

Bence biz güreş camiası olarak Güreş Eğitim Merkezlerini tek 
branşı illere çevirmeliyiz. Öncelikle kim gönül veriyorsa tek branşı 
oturtmamız lazım. Duyuyoruz başka illerde faaliyetler var, diğer 
federasyonların iteklemesi ile de diğer branşlar. Bu bize zarar verecek. 
Eğitim Merkezlerinin başlangıcını güreşçiler yaptı, biz bu özelliği 
korumamız lazım.

İkincisi yönetsel sorunlar çok. Nitelikte çok önemli. Sayısal 
problemler var ama diğer kalite programları var. Dile getirdiler. Örneğin; 
antrenörlerimiz konusu var. Öğretici olması lazım, Öğretmen olması 
lazım. Böyle olursa bir çok faydaları var. Çocuğu eren yaşta 
uzmanlaştırmayan ve ilerisinde olimpiyat şampiyonluğunu hedefleyen 
öğretmenlere ihtiyacımız var. Biz marifet mi yapıyoruz? Gençlerde ve 
yıldızlarda dünya şampiyonu çıkarıyoruz. Ama büyüklere geldikleri zaman 
ne oluyorlar? Mühim olan bu bütünlüğü sağlayacak tarzda planlamalar 
yapmamız lazım. Hazır antrenörlüğe geldiğimde karşı olduğum bir konuyu 
dile getireyim. Liglere ben karşıyım. Güreş Eğitim Merkezlerinde buna 
yaş grubu olarak karşıyım. Ne zaman? Lise yaş grupları için lig 
düşünülebilir. Çok erken bir müsabakaya şartlıyoruz. Hatırlar mısınız 
Güreş Federasyonu müdahale etti! Bir ara güreşçileri kilo düşürdüler ve 
saunaya güreşçi sokulmayacak diye bir uygulamaya girdi. Niye bazı 
hocalarımız 12 yaşındaki çocuğa 6-7 kilo düşürüyor, sonra o çocuk ileriki 
yıllardaki gelişimi ne olacak, bir sürü problem var. Eğitimci antrenör şart. 
Bu üniversitelerden yetişmiş olur. Federasyon ilave kurslarla takviye etmiş 
olur. Ama çocuk gelişimi açısından eğitimli antrenör şarttır.

Birde Milli eğitim Bakanlığı ile iyi bir koordine sağlanması 
bakımından öğretmen antrenör olursa çok daha iyi olur. Bu gün sistem 
hazır. Bırakın antrenörümüz öğretmen maaşı alsın ama iki protokol var 
iki bakanlık arasında. Ve gençlik ve Spor İl Müdürlüğü de ödeme yapsın 
ve dolayısı ile çift maaş alan antrenörümüz ekonomik olarak tatmin olur. 
Daha da iyi çalışır. Yalnız burada zaman ayarlaması açısından İl müdürü 
ile Milli Eğitim İl müdürü arasında güzel diyalog şarttır. Okullarımız Güreş 
Eğitim Merkezlerinde görev yapan beden Eğitimi öğretmenine o serbest 
zamanı tanımalı. Derslerini bir veya yarım güne toplamalı ondan sonraki 4 
günü Güreş Eğitim Merkezinde çalışabilmeli. Milli Eğitim bunu isterse 
başarabilir. Bu arada biz Güreş Eğitim Merkezlerinden şampiyon 
sporcular bekliyoruz. Biz aslında başlatırken amacımız şu idi. Devlet 
parası ile köyde güreşe yetkin kişileri şehir ortamına çekelim, sadece
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şampiyon yapmak değil ama güreş kültürüne sahip iyi vatandaşlar 
yetiştirelim istiyorduk. Güreş Eğitim Merkezlerinden mezun olanlar 
şampiyon olamadı, ne yapalım? Ne diyorlar, soran var mı? Bence başarılı 
ise Güreş Eğitim Merkezlerindeki bütün sporcular Üniversiteye girebilmeli 
ve üst eğitim alabilmeli. Böyle bir ön eğitim yaptırmamız lazım. Bir 
zamanlar güreş vakfı para ödüyordu. Etüt saatlerine hoca getiriyorduk. 
Sonra Gençlik ve Spor Genel Müdürlüğü dedi ki “bir dakika biz hepsini 
öderiz, vakıf karışmasın”. Para göndermeyi Genel müdürlük engelledi. 
Ben o zamanlar yönetimde idim. Ama devlet olarak her şey yapılanıyor. 
Vakıf artık işe yarar. Benim önerim Güreş Eğitim Merkezleri olan 
bölgelerde o yerlere hamilik yapacak birer “istişare kurulu” kurulsun, buna 
mütevelli heyeti denir. Ne denirse densin. Gençlik ve Spor ¡1 Müdürü, Milli 
Eğitim bir parçası olsun. Ama zenginleri de orada toparlanıp Güreş 
Eğitim Merkezinin babaları olsun. Belki de yapıyı değiştirelim. Bu vakfın 
şubeleri gibi her Güreş Eğitim Merkezinin bir vakfını veya şubesini 
kuralım, belki bugünkü şartlardan daha çok iş yaparız. Ama Genel 
Müdürlüğün yapısından uzaklaştı mı il müdürü doğal üyesi olsun. O 
vakıfta bizim için önemli görev yapmalı. Güreş Eğitim Merkezlerindeki 
çocuklara iyi eğitim vermeyi de hedeflememiz lazım. İyi eğitimin yolu 
takviyeden geçer. İyi eğitim veren okullara dağıtmaktan geçer. Bizim 
çocuğumuza en az eğitim vererek idare eden mezun edecek kalitesiz bir 
okulda tutmak marifet değil. Hatırlar mı arkadaşım? Sivas’ta birileri 
oradaki öğretmen okuluna demiş ki, “bunlara dokunma bunlar güreşçi. 
Bunları 3 sene burada misafir edeceksin, 3 sene sonra biz alacağız 
senden”. Has bel kader o sırada ben de güreşin yönetiminde idim.

Güreşçiler aslında en iyi öğretmen olarak yetiştirilmeye 
çalışılmalıydı. Şampiyon olacak sporcu yaş gruplarına zeka olarak da 
üstün olacak dolayısıyla biz biraz takviye edersek inanın iyi eğitim 
almamaları için hiçbir neden yok.Eğitim alamayan kişiler yani bu işi 
beceremeyen kişiler okullardan süratle uzaklaştırılmalı. Çünkü takviyeye 
rağmen notlarını düzeltemeyen kişi şampiyonda olamaz. Zihinsel olarak 
o hazır değil, dolayısıyla biz bir beygir çalıştırmıyoruz ki, beni robotsal 
bazı hareketlere alıştırıp ta olmaz, Üretecek çocuk sahada düşünmesi 
lazım. Biliyorsunuz araştırmalara göre güreş, zeka ve fiziğin en çok 
işbirliği içinde olan bir spordur. Ve güreşçi aynen satranççının 7 kademe 
üst düzey düşünebilmesi gibi, üst düzey düşünebilen kişi olursa ancak 
başarılı güreşebiliyor. Güreş zekası dedikleri olay var. Zira eğitimle güreşi 
birleştirdiği takdirde güreş eğitim projesi güreşte şampiyon yetiştirmeye 
hizmet edecektir. Son önerim ise Güreş Eğitim Merkezinde kadrolarda 
eğitim psikologu yok. Ama biz çok üstün düzeyde bir psikolog aramıyoruz. 
Bu yaş düzeyine hizmet edecek bir psikolojik danışman ve rehberlik 
eğitimi almış, daha alt düzeyde bu çocukları kucaklayacak, anne baba 
şefkati verebilecek bir aile arıyoruz. Bir zamanlar Rusya yapmış, devler
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anlayışından bölgelerden toplamış süze süze getirmiş ama birer makine 
yetiştirmeye çalışmış. Bugün dağıldı. Demek ki o yaramıyor. Güreş Eğitim 
Merkezleri bölgesel seçim yapmamız lazım. Bu çocukları yatılı okulda 
okutuyoruz ama ailelerinden uzak olmamaları lazım. Çocuğun ailesi bir 
günlük zaman dilimi içinde gelip çocuğunu ziyaret edebilecek kadar yakın 
mesafede olmalı. Çocuk sosyal olarak hem ailesiyle bağlantısını devam 
ettirmeli, hem bizim disiplinimiz içinde korunmalı ve yaz okulu yazın 
olduğu zaman çocuğu köye geri salmalı. Sosyal yapıyı korumak için çok 
güzel öneriler var. Güreş Eğitim Merkezleri çocuklarımız bir gençlik 
kampına götürelim. Sayın başkanımız bir sürü para akıttı ve gençlik 
kampları yapıldı. Güreş Eğitim Merkezleri öğrencileri bir araya getirilirse 
kaynaşması bütünleşmesi ve birbirlerinin okulları hakkında yorum 
yapmaları gerçekleşir. Devlet bunu yapamaz. Alın size Çanakkale gençlik 
kampı. Götürün okulu bir seferde hepsini kaldırın ve hakikaten yazın 
çocukları serbest bırakıp 8 aylık uğraşları sıfırlanmasına sebep olmamalı. 
Bende arkadaşların söylediklerine katılıyorum. Teşekkür ederim.
Mustafa BOYLU: “Pardon hocam bir şey sorabilir miyim? Şimdi siz bu 
eğitim konusunda söylediniz de ben böyle bir şey yaşamadım. Güreş 
Eğitim Merkezleri de 2-3 öğrencim liseye gidiyor. İdareciler diyor ki bir 
daha bunlar gitmesinler neden? Kitaplar pahalı bu bir, İkincisi burada 
yanımda müdürüm.

Prof.Dr.Gazanfer DOĞU: Bırakın kitabın pahalısını, biz diyoruz ki ekstra 
para verelim ve oranın en iyi İngilizce hocasını getirelim. Yani İngilizce 
öğretelim. Akılcı spor enternasyonaldir. Dolayısı ile bizim her Güreş 
Eğitim Merkezi çocuğunun iyi bir dil bilmesi lazım. Bizim sporcularımızın 
yurt dışına gittikleri zaman ne gerektiğini biliyor musun? Yabancı dil 
bilmemekten çekiniyor.

Mustafa BOYLU: Hocam İkincisi, oraya gitti ve bir eğitim merkezine 
“Bana şunları şunları çıkartıyorlar” diye telefon etti. Aman hocam etme 
dedim, bunların bütün dersleri 5, süper lisede okuyor, sakın bunları 
çıkartma diye söylemiş hemen, yani demek kİ eğitime karşılar.

Prof.Dr.Gazanfer DOĞU: Müsaade ederseniz biz ne olmalıyız? 
Konuşuyoruz. Burada karşı olanlar zaten dışlanmalı, burada benim 
söylediğim her şeye önem vermeniz gerek. İyi bir antrenman rejimi tabi 
bunlara kimse itiraz etmiyor. Onların karteksleri tutulmalı ve antrenman 
programları yapılmalı. Ben merkezi antrenman programına karşıyım. 
Çünkü, her çocuğun kendisi değerlendirilmeli ve ona göre antrenman 
yaptırılmalı. Ama genel bilgi olarak merkezi çerçevede hazırlanması 
lazım, merkezi eğitimden geçmesi lazım. Bu eğitim merkezlerinin 
antrenörlerinin, herkesi saldım meydana misali serbest bırakılmamalı.
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Federasyon koordinatör olmalı. Ama benim söylediğim eğitim kısmında, 
mesele bir sürü ilde yapılan hatta, il müdürü diyor ki, “benim için güreşçiyi 
götürüp getirmen daha kolay oluyor”. Tek okula koyuyorlar, tek okulda tek 
sınıfa koyuyorlar. “Hababam sınıfı” oluyor. Flababam sınıfı eğitim olmaz 
ki! çeteler oluşuyor ve maalesef yanlış bir kültür. Benim önerim şu; 
çocuklarımızı 3’er 5’er farklı sınıflara koyup kendi normal yaş grupları 
içinde normal çocuk gibi gelişirken sporculuğu o çerçeve içinde normal 
hale getirsin. Ve benim için ideal . Ben bir il müdürü olsam , Gençlik ve 
Spor İl Müdürü olsam Güreş Eğitim Merkezleri antrenörü olsam, kaç 
sporcum Dünya Şampiyonu oldu diye övünmem. Güreş Eğitim Merkezleri 
sadece 20-30 çocuğun değil, onlar aracılığı il ilde kaç kişiye güreş 
yaptırıyorum onunla övünürüm. Artvin il Müdürümüz burada; 23 dediniz 
değil mi sporcumuz? Peki bu çocukların gittiği okullarda o yaş grubundan 
güreş yapan var mı?

Naci NUMANOĞLU: Var tabi.

Prof.Dr.Gazanfer DOĞU: İşte övünülecek sizin raporlandıracağınız şey 
bu olmalı. Yaygınlaştırma da Güreş Eğitim Merkezleri bilimsel bir araç 
olur.

Naci NUMANOĞLU: Güreş Eğitim Merkezinde okuyan sporcular 
Yusufeli’nde bir ayrıcalık taşıyorlar.

Prof.Dr.Gazanfer DOĞU: Ben de inşaat aşamasında oraya geldim, has 
bel kader bir katkım oldu. Yusufeli sosyal yapı olarak güzel bir tercih. 
Mesela Samsun da, İl Merkezinde Güreş Eğitim Merkezini saymayın. 
Benim memleketim orası sosyetik. Sosyetik söylemem yanlış oldu. Orası 
takımların, diyelim ki misafirhane olarak kullanması gereken bir yer. Onun 
yerine Kavak’taki inşaatı bitiriverin de o çocukları oraya taşıyın çünkü 
kavak içinde çocuklar iyi bir yere gelirler. Bu çocukları sosyo-kültürel 
olarak alıp ta köyden, bir den bire sosyo-ekonomik olarak statüsü çok 
farklı bir yere getirirseniz sudan çıkmış balığa dönerler. Biraz yavaş, 
kademe kademe geliştirmek lazım. Bu nedenle ben Aksaray gibi bir 
merkez okulunu destekliyorum. Yalnız zırt pırt, her altı ayda bir yeni 
çocuklar kayda götür, getir, oraya geri ver, başarısız oldu geri ver, 
şeklinde oynatılmaması lazım. Daha geniş periyotlarla çok başarılı olan 
bir grubu meydana getir. Fledef ne? Milli takım oluşturmak. Dolayısıyla bir 
arkadaşımız çalıştırdı ama onun daha fazla antrenman alamayacağı 
durumu var.

Ya bugünler gibi bu çocuğu 365 günün 300 günü kamplarda 
dolaştıracaksın. O da Türk sporuna, güreşine bir yara veriyor. Çünkü 
kamp kültürüyle yetişen bizim güreşçilerimiz anti sosyal oluyor. Açıkça
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söylüyorum ben Abant İzzet Baysal Üniversitesi’nde serbest güreş 
takımını misafir ettim. İki ay, yok üç ay aşağı yukarı ve bir daha güreşçiler 
benim üniversiteme kolay kolay gelmeyecek. Öyle yaralar açtılar ki, Yahu 
Olimpiyat şampiyonu! Garson yan baktı diye kaldırdı çiviledi duvara. 
Onlar kendi kamp içinde kendi kültürlerini yaratmışlar. Toplumdan o kadar 
kopmuşlar ki. Neyse bu başka bir sorun. Ben Aksaray’da veya başka 
yerde bir süzgeçten geçirip çok elit olanları yetiştiren antrenörleri, bu 
haksızlık değil ama Türkiye’nin çıkarı için başka bir yerde toplanması 
taraftarıyım. Ama ben ödül yönetmeliğine de karşıyım. Çocuklara 
madalyasına göre antrenöre para verdiğin zaman çocuk Antrenörüne 
şöyle bakıyor “benin sırtımdan para kazanan kişi”. Ve ondan sonra 
Antrenör sporcu ilişkisinde özendiğimiz bu antrenörlerimiz sporcunun 
peşinden gidiyor. Olabilir mi böyle bir şey.

Mehmet ACAK:Güreş sporlarının en iyi yapıldığı yerler belediyeler. 
Belediyelerle irtibata geçilip o ilde Güreş Eğitim Merkezleri yoksa, 
buralarda kulüpler açılmalıdır. En büyük çözüm de odur.

Prof.Dr.Gazanfer DOĞU: Yani öyle bir vakıf mütevelli heyeti kurulursa 
yarının iyi yetişmiş güreş camiasına çok daha katkıda bulunur. Bir de 
sayın başkanın dile getirdiği husus 2000-3000 öğrenci her sene almak 
doğru değil. Yaş grubu antrenman prensipleri açısından doğruluyorum. 
Teknik kadro hatalı, dolayısıyla bir grubun kapasitesi 30 ise, antrenör 30 
tane öğrenci alır. Ondan sonra belli bir zaman gelir mezun verir, yeni bir 
grup alır ve böylece sistem daha iyi çalışır. Siyasilerin belli çıkarları 
doğrultusunda 2’şer 3’er adam sokmasının bir anlamı yok. Çok vakit 
aldım. Beni dinlediğiniz için teşekkürler.

Oturum Başkanı Nuri KILIÇ: Hocama teşekkür ederiz. Sayın arkadaşlar! 
sırası ile söz vereceğiz. Avni hocam, buyurun.

Avni SEL’in konuşması: Sayın başkan, değerli arkadaşlarım. Şu anda 
dışarıda bir ihtisas komisyonu daha var. Orada güreş hakemlerle ilgili 
konuşuluyor. Fakat orada konuşma lüzumu hissetmedim. Güreş Eğitim 
Merkezleri ile ilgili birkaç konuya eğileceğim. Şimdi önce öğrenci seçimi 
ile ilgili. Güreş Eğitim Merkezleri alınacak öğrencilerle ilgili talimat her 
nedense mayıs ayının son günlerine bırakıyorlar. Bu talimat, İl 
müdürlerine gittiği zaman ilgili yerlere bunu ulaştırması çok zor. 
Zamanında il müdürüyken bende yaşadım. Yarışmaları sevdiğim için 
zamanında milli eğitim müdürlüklerine gidip verirdim. Ama şuan son 
yıllarda hakem olarak ta gittim temsilci olarak da gittim. En büyük sıkıntı 
bu talimatın il müdürlüklerine zamanında ulaştırılamaması. İkincisi bu 
Güreş Eğitim Merkezleri sayısıdır. Şu anda 22 merkezde 541 öğrenci
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eğitim görüyor. Güreş Eğitim Merkezlerinde Gençlik ve Spor Genel 
Müdürlüğü Kamp Eğitim Merkezi yönetmeliğini incelediğimiz zaman 
doktor, psikolog ve sağlık beslenme uzmanı hatta telsizine kadar var. 
İkincisi antrenörler kusura bakmayın. Ben akademik personele çok saygı 
duyarım. Hiçbir federasyona nasip olmamıştır. Şimdi Mustafa Boylu 
hocam “geçmişte bir çok hatalar yapıldı” dedi. Mutlaka geçmişte bir çok 
hata olacaktır. Şu anda Güreş Federasyonunda 11 senelik sözleşmeli 
antrenörler var. Bu sözleşmeli antrenörlerle istihdam edilecek. Gerçekte 
Eğitim merkezlerine bakın teknik kapasitesi yüksek insan ve sporcu 
psikolojisini bilen insanların görevlendirilmesinde mutlaka fayda vardır. 
Çocuk ailesinden çıkıp geliyor. Aile hasreti var, çevre hasreti var, okula 
karşı bir yabancılık, artı kırsal kesimden geliyor. Mutlaka birer tane rehber 
öğretmene ihtiyaç var. Antrenörlerden beklemeyin. Ben de antrenörlükten 
geldim. Bunların hepsini bir antrenörün vermesi mümkün değil insan 
fıtratına aykırıdır.

Güreş Eğitim Merkezlerinde yetişen sporcuların bir üst eğitim 
merkezine yerleştirilmesi gerekmektedir. Gazanfer hocanın da dediği gibi, 
ya çocuğu birinci sınıftan alıp 6 sınıfa kadar eğitmeli veya 1. kademesini 
bitirmiş çocukların bir üst eğitim merkezine götürülmelidir. Yedinci sınıfta 
ki ile 1. sınıftaki çocuğu aynı kategoride tutamazsınız. Birinci sınıftaki 
çocukla 7. sınıftaki çocuğu aynı antrenörle de eğitemezsiniz. Birinci 
sınıftan son sınıfa kadar çocuk götürülecek veya ilk üç seneden sonra 
çocuk lise öğrenimine geçtikten sonra başka bir Güreş Eğitim Merkezine 
naklinde fayda vardır. Amaç Türk Güreşine hizmet ve bu çocuklardan 
birer şampiyon yetiştirmekse, bırakın nerede yetişirlerse oraya gitsin. 
Aksaray’daki bir çocuğun ta Aydın’daki Güreş Eğitim Merkezlerine 
gönderilmesine de karşıyım. Aksaray nere Aydın nere çocuğa yazık 
günah o çocuk şampiyon olsa ne olur olmasa ne olur. Bu konuyu 
arkadaşların mutlaka dikkate almasında fayda görüyorum.

Güreş Eğitim Merkezleri de öğrenim gören çocukların GSGM yaz 
kamplarından yararlanması lazım. Şu an da GSGM de 4 tane yaz kampı 
var. Çanakkale İntepe, Aydın Kuşadası, İzmir Daltaş bir de Hazar 
kıyısında var. Eğer bizim Gençlik Hizmetleri Daire Başkanlığı ile falan 
görüşülürse, burada bir şeyi en azından Güreş Eğitim Merkezlerinde 
eğitim gören çocuklarımıza ayırma şansı olabilir. Diğer taraftan sayın 
Gazanfer hocamızın da dediği bir konu var. Bende değineceğim. İllerde 
eğitim merkezlerinde birkaç branşın var olduğunu söyledi, işte kayak, 
atletizm, güreş. Bak! Bir eğitim merkezinde 4 tane spor branşı var. Ben 
mecliste görev yaptığım süre içinde Eğitim Merkezi yapımı için o zamanın 
parasıyla bir 100 milyar para çıkartmıştık. Neyse Kars Güreş eğitim 
Merkezi bitti ama oradaki kavgayı hangi spor branşı kazanır bilemem. 
Onu zamana bırakacağız. Teşekkür ederim.
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Öğr. Gör.Şehzade ASLAN:Sayın hocam sözleşmeli antrenörlerin 
Muhammet Kızvanof Afyonda, Mehmet Bicici Aksaray da, Ömer Demir 
Artvin’de, Zekai Erten Denizli’de, Mehmet Güçlü Muğla’da, Erdoğan 
Koçak Konya da, H.İbrahim Oktay İstanbul da görev yapıyor.

Oturum Başkam Nuri KILIÇArkadaşlar özellikle rica ediyorum. Bu 
anlattıklarımız yıllardır anlatılıyor. Tek çözüm var. Ekonomi para. Bir, 
ikinci çözümde yetkililerin olaya daha yakın durması. Avni hoca bir şey 
anlattı. Bu talimatlar her yıl şubat ayının en geç ikisinde illere gidiyor 
gerekçesini izah edeceğim hocam. 31 Mayıs’a kadar bütün iller il 
seçmesini yapıp takımını oluşturup Ankara ya bildiriyor. Yani bakanlardan 
özellikle rica ediyorum. Zaten bu konular yıllar önce tekrar edildi. Yani 
kısa ve öz anlatın . Değişik ne var? Arkadaşlarımızın söylediklerini tekrar 
tekrar arz etmeyelim. Zaman kısıtlı. Buyurun Ali bey.

Ali TAYYAR’m Konuşması: Sayın başkan, Türk güreşinin isimsiz 
kahramanları, hepinize hoş geldiniz diyorum, saygılar sunuyorum. 
İçimizde Dünya ve Avrupa Şampiyonu arkadaşlarımız var. Onlara da hoş 
geldiniz diyorum.Daha önce yazı hazırlamıştım onu gerekli yerlere ilettim. 
Gençlik ve Spor şube müdürüyüm ve 10 yıldır güreş eğitim merkezi 
müdürlüğünü vekaleten yürütüyorum. Bizim devletimizin sorunu sporun 
komitesidir. Milli eğitim ve spor problemleridir. Bütün kamu kuruluşlarında 
problem vardır. Bir de güreşin 1990 yılından sonra kötü gittiğine 
inanmıyorum. Türk güreşi A takımı seviyesinde 1990’lı yıllarda 17 
madalya almış, 1950 de 22 , 1960’ta 30, 1970’ den 1980’ e kadar ölü 
sezon dediğimiz bazı siyasi ve ekonomik yozlaşmaların olduğu dönemde 
5 madalya almışız. 1990’dan. 1998’e kadar hesap ettim 46 madalya 
almışız. Dün Sabahattin ile konuştum. Madalyaların 12 tanesi Sabahattin 
Öztürk’ünmüş. Ben şöyle söyleyeyim. Türkiyede ne zaman ekonomik 
çöküntü başladıysa sporun bütün dallarında çöküş başlamıştır. Rahmetli 
Özal’ın 1982’de iktidara gelmesi ile sporda bazı yapısal değişikliler 
yapılmıştır. 3530 sayılı kanundan cayılmış, 3289 sayılı yasa çıkarılmış 
buna rağmen ödül yönetmeliği çıkarılmış ve 500 spor kuruluşuna spor 
kurma yönetmeliği zorunluluğu getirilmiş. Bununla beraber de Türk 
Güreşine bir hareket getirmiş ve bu hareket 1986’dan itibaren başlamış 
1990’ dan sonra da meyvesini vermeye başlamıştır.

Tabi bizim gönlümüzde hep iyiye doğru gitmektir. 1998 den sonra 
da Milli takımda bazı güreşçilerin aniden güreşi bırakmaları ve Türk 
güreşinin altındaki yapısal değişikliklerin yapılmasına devam etme 
nedeniyle sporcu kaynağı iyi gelmediği için bir düşüş yaşanmıştır. Bu 
düşüşün 2000 yılında 60, 2000 ile 2009 yılları arasında 60-70 olmasını 
dilerim. Ancak 1996 olimpiyatlarında biz 11 madalya aldık, 2000 
olimpiyatlarında 4 madalya aldık. Bunun nedeni iyi tespit edilmeli ve
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mutlaka devletimiz tarafından tedbirleri alınmalı. Ancak Türk sporunda 
antrenörlerimizin bir sorunu vardır. Antrenörlerimiz birer ev reisidirler. 
Demin de Mehmet Acak’a takıldım. Adam kendi ekonomik durumunun 
daha iyi olması amacıyla Yozgat’tan TEAŞ’a gelmiş. Ben derim ki demire 
ağaca şekil veren insanlar teknik hizmet kadrosunda oluyor, ama insana 
şekil veren teknik elemanlar teknik kadroda olamıyor. Ben bunu Ahmet 
ağabeyimizin Beldibinde ki tesislerinde dile getirdim. Hocamda oradaydı. 
Biz bu konuda tedbir alacağız denildi. Ama belki de geçti. Genel 
Müdürümüzün buna gücü yetmedi. Mutlaka halledilmesi lazım.

İkincisi; eğer bu yapılıyorsa kadro karşılığı sözleşme ve bu 
sözleşme ücretidir. Antrenörümüzün arkasındaki ailesini düşünme 
durumu olmamalı, sporcusu ile ilgilenmeli ve sadece onu düşünmeli. 
Antrenöre iyi ücret, verimli olana devam, verimsiz olanların ise bürolarda 
değerlendirilmesine gidilmeli. Türkiye'de ki güreşin en büyük sorunu 
antrenörlerdir. Sporcu tespitinde bir tek konuyu meydana getirmek 
istiyorum. Mutlaka seçilmiş listenin bir yerde toplanıp sadece Güreş 
Eğitim Merkezlerine girmeye hak kazanan öğrenciler ile yedeğe kalan ilk 
üç kişi kesin kayıttan önce sağlık, zeka ve yeterlilik testinden geçirilmesi 
gerekmektedir. Güreş Eğitim Merkezleri ne gelen sporcular iyi 
tanınmadığından bir yıl sonra enkaz olduğu anlaşılıyor. Burada da 
devletin en az iki yılı heba oluyor. İki yıl sonra da adama çıkış veriyor. 
Benim şimdi Amasya Güreş Eğitim Merkezinden 5 öğrencim mezun 
olacak 5 öğrencim de çıkış alacak, niye? 2 senedir çalıştırıyoruz. Hiçbir 
ilerleme yok. Kafa basmıyor ve çocuğun bu işe yeteneği yok. 10 kişiyi 
çıkaracağız, on kişiyi almak istiyoruz. Ben emekli olacağım ama bu 
bensiz de olacaktır mutlaka. Fakat bu 10 kişinin iyi tanınarak alınmasını 
isterim. Devletin bunlara yapacağı masraflar boşa gidiyor. Adam çürük 
çıkıyor. Bir tanesinde Astım bronşit çıktı. Yolladık Amasya ya. Oradan 
Ankara Tıp Fakültesine gönderdik “bu hastalığın çaresi yok, kesinlikle 
terlemeyecek spor yapmayacak nasibini başka şeylerde arayacak” dendi. 
Eğitimde beslenme çok önemli, aşçılarımızın mutlaka eğitimden 
geçirilmesi lazım. Bir diğer sorunda araç- gereçtir. Bende 3 spor kolu var 
manken lazım alamıyoruz. Güreş Eğitim Merkezleri yani Gençlik Spor İl 
Müdürlüklerinin bu konuda sıkıntıları var. Halter takımının bir gözden 
geçirilmesi araç gerecin sağlanması lazım. Mutlaka rehber öğretmen şart. 
Akşamları biz çocuklarımıza kendi imkanlarımızla bütçemizden 
matematik, edebiyat öğretmeni tayin ettik.

Oturum başkanı Nuri KILIÇ: Hocam müsaade ederseniz bu yabancı dil 
eğitimi ile bütün illere talimat çıktı. Yabancı dil öğreteni tutularak 
eğitilecek. Yukarı gönderiyor da aşağı yapmıyorsa ne yapalım.

Ali TAYYAR: Biz bunu uygulamaya soktuk ama İngilizce branşında
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belirlenen rakamlarda adam gelmiyor. Ama bizim kendi girişimlerimizle 
edebiyat ve matematik öğretmenleri kendileri müracaat ettiler. Biz onlara 
görev verdik. Saat 8 ile 10 arası çocuklara etüt yaptırıyoruz. Saat 10’dan 
sonrada yatın diyoruz. Çocukların lig maçları var federasyon 
müsabakaları var. Okullardan bize şikayet geliyor. Bu çocuklar çok izin 
kullanıyor, bu çalışmalar ancak yaz aylarında devam edebiliriz. Beni 
dinlediğiniz için hepinize teşekkür ederim.

Oturum Başkanı Nuri KILIÇ: Sayın hocam bu konuştuklarımız 
gündemde Genel Müdürümüze ilettik. Bu söylediklerimiz en yukarı gidiyor 
ve tıkanıyor. Bu devletimizin sıkıntıları olabilir. Bunu hepimiz biliyoruz. İl 
Müdürlüğünün sıkıntısı belli. Şube müdürünün belli, antrenörün belli, her 
kesimin sıkıntısı belli. Eleman sıkıntısını açtı arkadaşımız. Genel 
Müdürümüzde o zaman Genel Müdür yardımcısı idi bu konular dile 
getirildi. Herkes bir şeyler yapmak istiyor ama yukarı gidiyor orada 
tıkanıyor. Ben çok basit bir örnek vereyim. Aksaray’a G.E.M. Üst Kurulu 
açıldı. Bu kurul açıkken, Kayseri’deki toplantıda dile getirildi. Gerekçeleri 
izah edildi. Arkadaşlarımız o gün tek bir şeye karşı çıktı. Antrenörler 
dediler ki “bu çocukları yetiştiremiyoruz, alacaksınız bizden gidecek yarın 
başkasına, başka yerde güreşecek”, başka yerde güreşmeyecek, sizin 
lisansınızla sizin adınıza güreşecek dendi. Bu olayı herkes kabul etti. 
Şimdi ben şunu söylüyorum. Bu olaylar yapılırken, işte sizin içinizden 
çağrılıyor, soruluyor, görüş alınıyor. İrfan Hocam burada, Mehmet Binici 
Hocam burada . Geçmişte SESAM’da bir toplantı yapıldı, dedik ki eğitim 
merkezlerinden şu şu insanlarda gelsin. O zamanki genel müdür 
yardımcısı, şu anki Genel Müdür Kemal Mutlu beyin başkanlığında, ilgili 
federasyonlar, ilgili üniversitelerden öğretim üyeleri ve bu işle uğraşan 
insanlarla oturuldu. G.E.M. problemleri ve çözümleri tamam mı, tamam, 
şimdi aynı şeyler tekrar tekrar tartışılıyor . Gönül istiyor ki her şey birden 
çözülsün. Basit bir örnek vereyim. Siz evinizde çocuğunuzun veya 
ailenizin her istediğini alabiliyor musunuz? Bu devletimizin sıkıntıları. 
Buyurun Fevzi Bey,

Fevzi ÇELİK’in Konuşması: Değerli arkadaşlarım hepinizi saygıyla 
selamlayarak başlamak istiyorum. Gerçi diğer konuşmacı arkadaşların 
hepsi de değindiler. Ama birkaç madde de ben eklemek istiyorum. Güreş 
Eğitim Merkezleri iyi niyetle Türk güreşinin alt yapısı bakımından son 
derece yararlı ve faydalıdır. Ancak Güreş Eğitim Merkezleri açılırken 
burada alt yapısı hiç göze alınmadan açıldığı için bu günkü sancılara 
gelindiğine inanıyorum. İl Müdürlüğünde biz bunu gerçekten yaşıyoruz. 
Bakıyoruz, fiziki açıdan Güreş Eğitim Merkezleri son derece ilkel, 
personel açısından bekçi, bakıcı arkadaşlarımızla işi götürüyoruz. Nereye 
kadar götüreceğiz? Ben diyorum ki yeniden kurulacak bir komisyonla
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Güreş Eğitim Merkezleri yeniden gözden geçirilmelidir. Raporların burada 
hazırlanarak, çözümler bulunması yanındayım. Diğer taraftan Güreş 
Eğitim Merkezlerindeki personel ve antrenörlerin ayrı bir statüde 
değerlendirilmesi lazım. Diğer GSGM’ne bağlı antrenörlerle aynı 
kategoride yer almaması lazım. Diğer antrenörler çalışmasını yapıyor 
evlerine gidiyor. Ama Güreş Eğitim Merkezlerindeki antrenörlerin gecesi 
gündüzü orada geçiyor. Bunu mutlaka yetkililerin göz önünde 
bulundurması lazım, ayrı bir statüde yer alması lazım.

Diğer konu Güreş Eğitim Merkezlerine bağlı karakucak projesi 
yapıyoruz. Gerçekten büyük paralar harcayarak bunu gerçekleştiriyoruz. 
Neticesinde bakıyoruz, Güreş Eğitim Merkezleri 5-10 tane öğrenci almış, 
biz bunlarla bir yere gidemiyoruz. Çok sayıda olması lazım, sporcu sayısı 
çok önemlidir. Bir sıklette ne kadar fazla sporcu varsa orada rekabet daha 
iyidir. Daha kaliteli sporcu yetişecektir. Onun için Güreş Eğitim 
Merkezlerinin kapasitesini artırmakta yarar vardır. Seçim sadece o 
gruplarda yapılmamalıdır. Seçim oradan alacağınız çok sayıda sporcuyla 
seçim Güreş Eğitim Merkezlerin de belli bir süre devam etmelidir. Orada 
diyelim, ama biz ne yapıyoruz bir grup alıp getiriyoruz kimisi sakat çıkıyor 
kimisi özürlü ondan sonra da ligler başladığında Güreş Eğitim 
Merkezlerinden takım çıkaramıyoruz. Diğer konu bu proje içerisinde 
kulüplerimiz neden yararlanmıyor. GSGM çok güzel bir program 
uygulamasında bulunuyor. Belli sıklette çok iyi sporcular orada 
gözüküyor. Grup müsabakalarında Güreş Eğitim Merkezleri’nin seçtiği 
gibi kulüplerimiz de buralarda yer alsa alt yapısını oluştursa ama 
bakıyorum, Güreş Eğitim Merkezlerin de kim daha iyi olmuş kulüplerimiz 
onları takip ediyor. Bu bakımdan belli kulüp yöneticisi arkadaşlarıma, 
buradan önemle söylüyorum. Bu projeleri takip etsinler, bu projeden 
sporcu alsınlar ki Türk güreşinin alt yapısı Güreş Eğitim Merkezleri ile 
kulüpler arasında müşterek devam etsin. Teşekkür ediyorum.

Oturum Başkam Nuri KILIÇ: Hocam çok güzel bir konuya değindi. Bu 
güzel konulardan birisi GEM çocuklarının kulüplere alınmasıdır. Neden bu 
gençleri takip edipte almıyorlar diyor. Tabi biz millet olarak hazıra 
konmayı seviyoruz. Hazır daha güzel evet buyurun Turan hocam,

Turan CEYLAN’ın Konuşması: Sayın başkanım, değerli büyüklerim, 
hepinize saygılar sunarım. Ben de şampiyon bir güreşçi olarak Türk 
güreşinin alt yapısını ve temelini düşünmek zorundayım. Onun için 
buraya geldim. Benim dört yıllık antrenörlük devresi geçirdiğim süre içinde 
Güreş Eğitim Merkezleri de çok güzel anılarım oldu. Biz Gebze Belediyesi 
Spor Kulübü olarak Yıldızlar ve Minikler Türkiye Şampiyonalarında 20 
tane çocuk ismi tespit ettim. Hepsi gelmeyi kabul etti. Hiç birini alamadık. 
40 kişi kapasitelik yatak ve yemekhaneli, bu çocukları alıp Türk Güreşinin
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alt yapısını oluşturmak amacı ile biz Eğitim Daire Başkanlığına müracaat 
ettik. 20 kişiyi alıp bunları Türk Güreşine kazandırmak amacı ile 
sporculara 2 milyar adam başı değer biçildi. O zaman dedik ki biz 20 
sporcuyu alamayız ve 40 milyar veremeyiz. Belediye kulübümüze bari 
birkaç tane alalım dedik. Bir tane dahi alamadık.

Oturum Başkam Nuri KILIÇ: Turan hocam, Fevzi hocam diyor ki neden 
kulüpler GEM’de yetişen çocukları alıyor da kendileri alt yapıdan 
yetiştirmiyor. Geçmişte bu Eğitim Merkezlerinde yetişen öğrenciler istediği 
zaman gidiyorlardı. Şimdi buna ilgili il müdürleri karşı çıktı. Antrenör farklı 
olarak diyor ki ben çalıştırıyorum ben yetiştiriyorum A ilgili kulüp 
götürüyor. Yani ben bunu hiç anlamıyorum.Eğitim merkezi niye var? 
Güreş alt yapısına sporcu yetiştirmek için var. Şimdi Gebze Belediyesi 
şampiyon olmuş bir kulüp, Türkiye de üst üste 3 yıl Dünya Şampiyonu ve 
Avrupa şampiyonu çıkartmış bir kulüp. O zaman sen niye yetiştiriyorsun 
bu adamları? Demin buradaki arkadaş kulüplere de el atılması gerek 
dedi. Kulüpler çok iyi adamsan tespit ediyorlar etmesine ama tespit 
ettiklerini alamıyorlar zaten.

Fevzi ÇELİK: Ben Gençlik ve Spor Şube Müdürüyüm, aynı zamanda 
Güreş Eğitim Merkezlerinin başında da görev yaptım. Bizlere kulüplerden 
geliyor “falanca sporcuları istiyoruz” diyorlar. Ben onlara orada 
sıralıyorum. Benim uyguladığım uygulanan şudur. G.E.M. müdürlüğüne 
bağlı Karahisar Kulübünü kurduk. Burada herkes rasgele sporcuları 
alamazsınız diyemez, ama siz talip olduğunuz zaman diğer kulüp talip 
olduğu zaman size soruyorum. Ya bu çocuğa maddi manevi destek 
olabilecek misiniz? Okutabilecek misiniz? Artı çocuğun eğitimini 
sürdürmesine yardımcı olacak mısınız? Kulüplerle çocuklar anlaşırsa 
tamam. Ama bunun haricinde kendilerinden biz maddi bir şey 
beklemiyoruz.

Turan CEYLAN: Türkiye genelinde 22 tane Güreş Eğitim Merkezi var. 
Bunların içinde iyi çocuklarda var, kötü çocuklarda var. Ama ben kötülerin 
iyilerini örnek olarak düzeleceği kanısındayım. Bir eğitim merkezi olan 
illerde bir A takımının olması lazım. Çünkü ben bunu yaşadım, örnekleri 
var. Ömer Osman Pelit, İsa Gürses, Ercan Tanrıverdi. Tokat Eğitim 
Merkezinde büyüdüler ve bunlar Ankara ya geldi. 3 sene sonra bunların 
hepsi kayboldu. Bunu en büyük nedeni bence, bizim memleketimiz kırsal 
kesim . Kırsal kesimden Ankara’ya gittiler. Aynı devreleri ben de geçirdim. 
Ben 1984’te gittim. İki sene kendime gelemedim. Çünkü Ankara yaşamı 
farklı Tokat’tan farklıdır. İstanbul farklıdır. Bu nedenle her ilimizde bir A 
takımı olursa çok isabetli bir karar olacağına inanıyorum. Beni dinlediğiniz 
için teşekkür ediyorum. Saygılar sunarım.
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Oturum Başkam Nuri KILIÇ:Mümkünse kısa ve öz aynı anlatım olsun. 
Aynı şeyleri tekrar etmeyelim. Bizde Turan hocanın fikrine saygı 
duyuyoruz. Ama 20 tane Antrenörün fikrini alarak uygulama yaptık. Sayın 
Hocam lütfen biz sizi dün dinledik. Videoda var. Teşekkür ederim. 
Buyurun.

Seyfi KARADAVUT’un Konuşması: Sayın Başkan; Güreş Eğitim 
Merkezlerinin bir antrenörü olarak şunu arz etmek istiyorum. En önemli 
sorunlardan birisi yabancı dildir. Yabancı dil çok önemli. Bu sene biz 
Polonya da yaşadık. İnanın başımızda giden adamlar dahi bilmiyor. Ders 
durumları matematik, fen, yabancı dil öğretmenleri gelmiyor. Hocam 
biliyor. Program sorunu hocam. Sayın Acak beye cevap veriyorum. 1995 
yılında Güreş Eğitim Merkezleri açıldı. Dünya Olimpiyat ve asrın 
güreşçisini seçen ve yetiştiren arkadaşlarımız buradadır. Hemen ben bir 
antrenör olarak koşarak gittim. Onu buldum ve program ondan aldım ve 
bu şekilde başarıya vardım. 1984’te 4 birinci çıkardım. Bölgeye kadrolu 
antrenörleri burada dışladık. Arkadaşta oradan geldi. Güreşçi bölgede 
yetişir. Bölge antrenör desteği ile gelir. Güreş Eğitim Merkezleri’ne bölge 
antrenörleri güreşçi getirir. Sen kalkar sözleşmeli antrenör olarak maddi 
durumu gayet iyi, her şeyin iyi; 150 milyon maaş alan-ve 6 yıldır Güreş 
Eğitim Merkezinde antrenörlük yapan ve 25-30 milyonu yol parası olarak 
veren ve takım halinde bir çok şampiyonluklar getiren bir adama program 
bilemiyor proje bilmiyor, kadrolu antrenörler şöyle şöyle diyorsunuz? Yani 
ben bunu size yakıştıramıyorum.

Oturum Başkanı Nuri KILIÇ: Her kes için söylemiyorum.

Seyfi KARADAVUT: Kimsenin onurunu rencide etmeye gerek yok, 
eksikliklerin tamamlanması lazım.

Oturum Başkanı Nuri KILIÇ: İlyas Hocam, buyurun.

İlyas KÖLÜK: Benden memnun kalacaksınız.

Oturum Başkanı Nuri KILIÇ: Teşekkür ediyorum.

İlyas KÖLÜK: Herkesi selamlıyorum. Adana da yani yapılan Güreş 
Eğitim Merkezlerinden haberiniz olsun diyorum. İnşallah bu önerilerimizi 
orada örneklersiniz diyorum, saygılar sunuyorum.

Oturum Başkanı Nuri KILIÇ: Mehmet Biçici buyurun.
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Mehmet BİÇİÇİ’nin Konuşması: Hepinizi saygı ile selamlıyorum. Güreş 
Eğitim Merkezleri, güreşi katleden bir kuruluştur. Evet, 1989 yılında 250 
öğrenciyle Mustafa Boylu ile Sedat Tütüncü başladı. Şu anda kaç kişi 
kaldı bir oraya bakalım. Güreş Eğitim Merkezlerine ne kadar para akıyor? 
Mezun olan çocuklar ne yapıyor, kimse bilmiyor. Güreş Eğitim 
Merkezleri’ne öğrenci alınırken, ben diyorum ki benim şahsi fikrim Güreş 
Eğitim Merkezleri’ne aktarılan imkanlar Türkiye de şu anda tamamlanan 
yatılı bölge okullarına aktarılmalı. Yatılı bölge okulları şu anda hem 
köyden kentten gelen çocuklar var, aynı sizin Güreş Eğitim Merkezleri 
kuruluş amaçlarına yönelik dinamik yapısı müsait köylü çocuklarının 
orada değerlendirilmesi lazım. Yatık bölge okullarında ister vasıflı ister 
vasıfsız antrenörler olsun bu önemli değil, önemli olan bunları sevk ve 
idare edebilecek çok kaliteli bir müdürün atanmasıdır. 22 tane Güreş 
Eğitim Merkezi var. Bunların başına çok kaliteli bir müdür atanmadıkça 
buralardan verim alamazsınız. Yatılı bölge okullarındaki öğrenciler, 
buradan başarılı olan öğrenciler alt yapısı tamamlanmış Güreş Eğitim 
Merkezleri ve Güreş Eğitim Genel Merkezine orada seçilecektir. Bu lise 
seviyesinde o zaman olur. Ondan sonra bu çocuklar kulüplere çıkartılırsa, 
başarılı olur. Bir yıl içerisinde çocuğu beceriksiz, yeteneksiz antrenöre 
teslim ediyorsunuz ve siz de buradan başarı bekliyorsunuz. Antrenörler 
bunların hiç biri fizik eğitimi, yabancı dil eğitimi görmedi, hasbel kader 
antrenör kursuna gitmiş antrenör olmuş. Siz gidip pırlanta gibi çocuğu 
bunun eline teslim ediyorsunuz . Bu da çocuğa yok şunu yanlış yaptın, 
yok bunu yanlış yaptın tekme tokat giriyor. Ondan sonra belki de çok 
başarılı olabilecek bir çocuğun hayatını karartıyorsunuz. Ondan sonra 
onu yolluyorsunuz. O da ailesinin yanında sen beceriksizsin diye 
aşağılanıyor, belki de çocuk hem sigaraya, başlıyor ondan sonra sokak 
çocuğu oluyor. Dolayısıyla bizim alt yapımızda, her şeyimizde çürük olur. 
Güreş Eğitim Merkezlerinde çok kaliteli yetişmiş vasıflı antrenör, 
alanında çok iyi olanları zaten Türkiye de 64 tane spor bölümü var oralar 
kapıyor. Bize gelenler gerçekten birazcık bu işte doyuma ulaşmış kişiler 
oluyor. GSGM eleştirmeye müsait yeni yapılanmaya uygun bir kurum. 
Herkese soruldu uygun bir şekilde gelindi. Ama alt yapısı müsait değil. Şu 
ana kadar hiç kimse güreşçilere “Asics marka” güreş ayakkabısı, 
mayosu ve eşofmanı almadı. Ama Aksaray Güreş Eğitim Merkezinde 
bunların hepsi mevcuttur, alınmıştır. 11,5 milyar lira sırf malzeme parası 
verdik. Ama salonumuz müsait değil aşçısı yok, vs. Bunlar yazıldı. Genel 
Müdürlükten bir tane cevap gelmedi. Bir de idari merkezimizde bir 
kopukluk var. Bir yapılanma eksiği var. Bu eksiklik giderilirse, tahmin 
ediyorum çok güzel olacak. Teşekkürler ediyorum.

Oturum Başkanı Nuri KILIÇ: G.E.M. ile ilgili problemleri çözün dedi. 
Hocam buyurun.
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Dursun Ali KISHALI’nin Konuşması: Sayın divan hepinizi en kalbi 
muhabbetimle selamlıyorum. Ben yıllardır görev yapmış bir spor idarecisi 
olarak, burada İl Müdürlüklerinin her şey olduğunu söylemek istiyorum. İl 
Müdürleri isterlerse illerdeki bu güreşle ilgili tüm sorunları gözerler. Yani 
nasıl diyeceksiniz? İl Müdürlüklerinin başında vali vardır. Vali il Spor 
Müdürlüklerinin başkamdir. Valinin emri altında özel idarenin bütçesi 
vardır. Valinin emri altında acil destekten paralar vardır. Şayet il 
müdürümüz valiyle iyi diyalog içerisine girerse, İl Genel Meclisi Üyeleri ile 
ortamı iyi tutarsa, maddi konuda ihtiyaçlarını bunlardan sağlayabilirler. 
Güreş Eğitim Merkezlerinin GS İl Müdürlerinin elinden alınması onların 
özel idareye devredilmesi, onları parasal yönden çok daha rahatlatacaktır. 
Bu da benim kanaatimdir. Gençlik ve Spor İl Müdürleri istihdam 
konusunda sıkıntı çekerler ama özel idarede böyle bir problem yoktur. 
Geçici işçi statüsünde çalıştırabilecekleri insanlar vardır. Güreş Eğitim 
Merkezlerindeki sporcu sayısını artırmak gerekir. Gazanfer hocanın 
dediği gibi önce elinizdekileri yetiştirip gönderin olmaz. Sayının çok 
olmasın da fayda vardır. Bir de sporcuları transfer konusunda serbest 
bırakmak gerekir. Transfer ücreti de almamak lazım. Ben özellikle il 
müdürlerinin bu konulara daha fazla eğilmesini istiyorum. Teşekkür 
ederim.

Şehzade ASLAN: Şimdi sayın hocam yıldızlarda iki tane yapılıyor. Zafer 
Turnuvası ülkemizde federasyon tarafından yapılıyor. Bir de Türkiye 
Cumhuriyetleri Turnuvası yapılıyor ama bunun geliştirilmesi daha iyi olur.

Oturum Başkanı Nuri KILIÇ: Hocam teşekkür ederiz. Nasip hocam 
buyurun. Hocam kendinizi tanıtır mısınız.

Nasip SAZAK’ın Konuşması: Ben Eskişehir İl Temsilcisi Nasip Sazak. 
Değerli katılımcılara buradan saygılarımı sunuyorum. Türkiye de icra ile 
ilgili bir söz vardır. “Ben bu işi yapabilirim ya da ben bu işi yapacağım.” İki 
kelime. Şu ana kadar tüm katılımcılar Güreş Eğitim Merkezlerinin tüm 
sorunlarını anlattılar ve ortaya koydular. Ama hepimizin söylediği şey “şu 
işler yapılabilir”. Ama biz bu işin karar ve yürütme yerinde maalesef 
yokuz. Demek ki ortaya çıkan sonuç Türk Güreşini Güreş Eğitim 
Merkezlerini önce güreşe mensubiyeti hisseden birinci dereceden 
insanlar yönetmelidir. Sizin karalarınız güreş camiası olarak sizin 
dışınızda ki inanlar tarafından temin edilirse ancak yapabilirim şeklinde 
olur. Maksat Güreş Eğitim Merkezlerinin temel sorunu “bizim yapabilme” 
noktasında olmamızdır. Hepimizin kaderi bir başkasına bağlıdır. Güreş 
Eğitim Merkezleri normal misyon içinde Türk güreşine ciddi anlamda 
taban oluşturması konusunda faydalı olmuştur. 23 tane Güreş Eğitim

219



Merkezinin fiziki yapısındaki verimsizlik, 23 ile çarpacak kadar sorun 
üretmiştir. Sorunlar çoğalmıştır. Maalesef sayın müdürümüz söyledi. Dedi 
ki bu işin esas sorunu para. Para olduğu zaman hemen hemen bir çok 
sorunları çözeceksiniz. Şimdi 23 Güreş Eğitim Merkezlerinin bütçesi 2000 
yılı iç in i75 milyar lira, yani bu 3’üncü futbol liginde oynayan futbolcunun 
transfer parası. Çok dar bir bütçeyle Türk Güreşine taban yapmaya 
çalışıyoruz. Şimdi Türkiye de bence artık Güreş Eğitim Merkezleri genel 
anlamda yapılanmasının ne derecede faydalı olmasını tartışmak lazım. 
Mehmet Biçici hoca bahsetti. Bölge yatılı okullarından, belki oda değil, 
Türk Güreşine taban yapacak ilk öğretim kolejleri var. Yani Türk güreşi 
tarafında tesis edilmiş, devlet tarafından desteklenmiş muhtelif yerlerde 
Türk Güreş Vakfı İlköğretim Koleji veya Lisesi veya kendi teknik ekibimizi 
yetiştirecek böyle bir camiaya hizmet edecek Üniversite. Bütün bunlar bu 
gün Ata sporu dediğimiz siyasilerimizin çok sıcak yaklaştıkları dönemde 
devleti kullanmanın dışında biz bu işi özel kişilerle de fevkalade 
yapabiliriz. Bu gün İstanbul’da liseler açıyorlar. Öyle o şekilde ilköğretim 
okulları açıp altların da fiziki yapısı tamamlanmış elverişli spor salonları 
olan, içinde psikiyatristlerinden İngilizce öğretmenine kadar Türkiye’nin 
seçkin öğretmenlerini çalıştırdığımız liselerle de sonuca gitmek bu gün 
mümkün gözükebilir.

Tabi ki bunun fizibilite araştırmasının yapılacağı bir iş. Şimdi 
güreşçilerimizin bir başka konusuna daha geçip fazla sizi meşgul etmek 
istemiyorum. Güreşçilerimizin istihdam konusu var. Güreşçilerimizi artık 
biz işçi ve memur olmaktan çıkartmalıyız. Halk Bankasında genç 
girişimciler kredisi var. Nasıl Üniversitelerde milli güreşçi olmak, 
üniversiteye girmek için bir öncelik ise, Halk Bankalarından da kendi 
işlerini kurmak için genç girişimciler kredisinden faydalanmaları 
sağlanmalı ve güreşçilerimiz kendi işlerine sahip olabilmeleri için mesleki 
formasyonları geliştirilmelidir. Bunlar diğer konular hakkında notlar 
almıştım. Burada hepsi söylendiği için farklı şeyler söylemek istedim. 
Hepinize teşekkür ediyorum, saygılar sunarım.

İrfan ERDOĞAN’ın Konuşması: Sayın başkanım, sayın hocalarım. 
Afyon Güreş Eğitim Merkezi antrenörüyüm. Bazı şeylere daha ayrıntılı 
bakmak zorundayım. Bence de başarı, ayrıntı da gizlidir. Bazı ayrıntıları 
da unutuyoruz, göz ardı ediyoruz. Şimdi burada kaç tane Güreş Eğitim 
Merkezi Antrenörü var. Ben biliyorum 22 tane Güreş Eğitim Merkezi var. 
Şimdi yorumları da ben sizlere bırakacağım zaten, videoda seyrederken 
oradaki insanlara bırakacağım. Şimdi anlatmak istediğim bir konu daha 
var. Sayın hocam şimdi kademeler var, 1 ’inci, 2’nci ve 3’üncü kademeler 
var. Ne işe yarıyor? Halen anlamış değilim. 20 yıldır bu işi yapıyorum. 
Vinci kademeye geçiyoruz, 2’nci ve 3’üncü kademeye geçiyoruz. Her 
insanın bir hedefe ulaşma sebebi var. Geçen bakanlık yapan sayın
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hocalarımız da var, bakan oldum ama hiçbir şey beceremedim. 
Başaramıyoruz işte. Ben de anlatmak istiyorum. 1 ’inci ve 2’nci kademe 
oluruz, parasal tasarruf yok. Peki ben soruyorum yani kademeler ne işe 
yarıyor? Demin söyledim ben. Ayrıntılardayız ama başarı da ayrıntıda 
gizlidir. Bu ayrıntıyı öğrenmek lazım. Şimdi diyorum ki; antrenörlerin 
ekonomik durumlarını düzeltmemiz gerekiyor. Tabi düzeltiriz, çok 
düzeltiriz o kadar ki; Bakanlar Kurulu’nu aşmamız gerekiyor. Onu da 
aşamayacağız. Diyoruz ki; sporcuların başarıları antrenörlere bağlı. O 
antrenörleri gerekli yerlere saygıyla getirmek lazım. Maddi ve manevi 
olarak akademik personel diyorsunuz. Hangi arkadaşımız akademik, 
söyleyin bakalım. Hangi akademik personel gelip, Güreş Eğitim 
Merkezleri’nde 150 milyon’ a görev yapar? Şimdi ben söylüyorum ama 
yorumlarını da size bırakıyorum. Kimse cevap vermesin. Peki hangi 
antrenör arkadaşımız Avrupa’daki yenilikleri görmek için çağrıldı? 1992’de 
çağrıldık, patlama oldu. Güreşçilerimiz zeki insanlardır. Bir de size şunu 
söylüyorum, hepiniz de bunu biliyorsunuz. Antrenör kaç kişiye 
sorumludur. ¡I müdürümüzün bakış açısı değişik. Onu geçecek, Şube 
müdürünü geçecek, Şube müdürünün bakış açısı, psikolojisi değişik. 
Onunla birebir diyalog sağlayacak, hepsine şirin görünecek, ama suyu 80 
dereceye çıkart diye arkadaşına rüşvet verecek, sırtını sıvazlayacak, 
ondan sonra federasyona sorumluluğunu gösterecek. Basına, 
müsabakadan sonra hesabını verecek, ondan sonra her şey antrenörden 
istenecek. Ondan sonra da bazı şeyler geldiği zaman, antrenör kenara 
çekilecek, çünkü o memnun. Sen 657’ye tabisin konuşma. 150 milyon da 
maaş verecek. Onun için ben ayrıntıların üzerinde durdum. Hepiniz de 
ayrıntılara dikkat edin. Antrenörlere Türkiye’de gerekli önemin verilmesi 
lazım. Önce antrenöre vereceğiz,sonra isteyeceğiz. Antrenöre önem 
verilmiyor ama her şeyi antrenöre soruyoruz. Hepinize teşekkür ederim.

Oturum Başkanı Nuri KILIÇ: Güreş Eğitim Merkezleri’nin yönetmeliğini 
tek başına yapmadık. Birkaç kurul bir araya gelerek yaptık. Kimsenin 
şahsi çıkarlarına göre uygulayamayız. Bir sporcunun istihdamında ve 
kulüplere gidene kadar hazırlanan konular, yönetmelikte var. Aynı şeyleri 
tekrarlamayalım.

İzleyici: G.E.M. İl müdürlüklerinin bir kamburu olarak görülüyor. Bunlar 
direk G.S.G. Müdürlüğü’ne bağlanırsa direk Ankara ile muhatap olur. 
G.E.M. Müdürleri bu çok önemli bir konu.

Oturum Başkanı Nuri KILIÇ: Buyurun hocam,

Mehmet BİNİCİOĞLU’nun Konuşması: Sayın divan kurulu, Şampiyon 
güreşçilerimiz, çok değerli antrenörlerimiz ve idarecilerimiz, hepiniz saygı
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ile selamlarım. Benim konuşacağım çok kısa. Ben bunu dün de okudum . 
“Seni cihanda büyük ün almış Türk Pehlivanı olarak tanıdım. Parlak 
muvaffakiyetlerinin sınırını şu sözlerinle izah ettiğini de öğrendim. «Ben 
her güreşte arkamda Türk Milleti’nin bulunduğunu ve milletin şerefini 
düşünürüm». Bu dediğini en az yaptıkların kadar beğendim. Onun için 
senin bu değerli sözünü Türk sporcularına bir meslek düsturu olarak 
kaydediyorum. Bununla senden ve sözlerinden ne kadar memnun 
olduğumu anlarsın”. 15.11.1931 Gazi Mustafa Kemal.

Bunun yanında Bizim Çoban Mehmet, en az Kurtdereli kadar 
Avrupa’yı kasıp kavurmuştur. Ondan sonra sırası ile Hakan Kayalar, 
Nurettin Ayarlar Balıkesir’i temsil etmişlerdir. Ama bakıyorum şurada bazı 
G.E.M.’lerin cimnastik salonu olmuş veya Balıkesir güreşçi yatağı, çevresi 
güreşçi yatağı, Gören, Bandırma, Çanakkale, Manisa güreşçi yatağı. 
Balıkesir’de Güreş Eğitim Merkezi yok. Bunun yorumunu size 
bırakıyorum.

Oturum Başkanı Nuri KILIÇ: Sizden istek gelmemiştir.

Mehmet BİNÎCİOĞLU: İsteğimiz çok, orada dosyalar doludur. Maalesef 
siyasi oluyor.

Oturum Başkanı Nuri KILIÇ: Balıkesir ile ilgili ben bakıyorum. 5 yıldır 
böyle bir dosya gelmedi.

Mehmet BİNİCİOĞLU: Ben kendim 1983’ten 1990’a kadar il temsilcisi 
idim. Yerini de, arsasını da hazırladık. Şimdi yine Bağ-Kur ile G.Spor İl 
Müdürlüğü kıyasıya mücadeleye girdi. 10 dönüm yer. Her türlü kamp 
yapılabilecek bir yer ve biz bunu Bağ-Kur’dan Gençlik Spor İl 
Müdürlüğü’ne aldık ve ekibi topladık, Ankara’ya geldik. Federasyon 
başkanımıza izah ettik ama çare bulamadık. İşte Nuri Bey dediler, 
“yukarıya gidin bundan sonrasına siz yol göstereceksiniz”. 10 tane 
dosyamız mevcut.

Oturum Başkanı Nuri KILIÇ: Hocam müsaade ederseniz, bu yatırımdan 
çıkar. Yatırım, Devlet Planlama’dan çıkar. Demek ki planlama teşkilatı 
Balıkesir veya Yozgat’a böyle bir binanın yapılmasını uygun görmemiş. 
Orası uygun görmezse, bizim veya bakanlığın yapabileceği hiçbir şey 
yok. Yatırımdan, programdan çıkarsa olur. Siz, açılmadığından şikayet 
ediyorsunuz, biraz önce Nasip Hoca Eskişehir’e açıldığı için teşekkür 
ediyor. Dedim ki; bunu yatılı mı yapalım? Sayın müdürüm, burada 
gördünüz, affedersiniz; ilgili kişi tek gözlükten bakıyor. Ama orayı idare 
eden İl Müdürü, her kesime bakmak mecburiyetindedir.
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İsmet ATLI: Arkadaşımıza Adana’yı misal verebiliriz. Adana da; Adana 
Valisi Oğuz Kaan Koksal; “biz güreş kulübü kuracağız” derken, 
adamcağız el attı ve İl Özel İdaresi’nden 150 milyar aldı. Türkiye’nin en 
büyük Güreş Eğitim Merkezini yaptık.

Mehmet BİNİCİOĞLU: Alaaddin Yüksel bize burasını aldı, 10 dönüm 
kadar, çok güzel bir yer. Milli takım kamp yapabilir. Gelip görmenizi 
isterim.

Oturum Başkanı Nuri KILIÇ: Ben gelip görsem çözüm yapamam. 
Çözüm senin mahallinde. Siyasilere baskı yapıp, Özel İdare’den temelini 
attırırsan, olur.

Mehmet BİNİCİOĞLU: İl müdürü güreş sevmiyorsa nasıl yapacaksınız? 
Bütün konu, G.E.M’leri için finans konusu. Valiler il başkanımızdır. Özel 
İdarelere özerklik verilirse, bu konunun çözüleceğine inanıyorum.

Oturum Başkanı Nuri KILIÇ: Hocam teşekkür ederim. Müsaade 
ederseniz dün iki tane bakan konuştu, devletin zirvesindeki insan. Onlar 
her şeyi izah etti, onlarda yapamıyorum diyor.

Mehmet BİNİCİOĞLU:Ben burada konuşmazsam nasıl duyuracağım.

Nuri KILIÇ: Hocam buyurun mümkünse kısa tutun.

Aslan TURAN’ın Konuşması: Sayın hocam, divan üyeleri, hepinize 
saygılar sunuyorum. Ben kısaca G.E.M. alınan sporcuların seçimi ve bu 
sporcuların tekrar Eğitim Merkezleri’nden atılmasıyla ilgili kısaca 
başımdan geçen bir olayı anlatacağım. 1987 doğumlu bir sporcu G.E.M 
sporcularından Türkiye İkincisi olarak Kayseri Eğitim Merkezi’ne 
yerleştiriliyor ve 1 yıl sonra bu çocuk hiçbir müsabakaya katılmadan, yaşı 
tutmadığı için müsabık olamıyor. Bu çocuğu, İl Müdürlüğü’nün atma 
yetkisi var mı? Onu da bilmiyorum. İl Müdürlüğü’nün bir yazısı ile çocuğun 
ilişkisi kesiliyor. Bunu bilemiyorum, en az 100-150 tane çocuk atılmıştır. 
Eğitim Merkezleri’nde. Hak eden çocukların yerine bir de hak etmeyen. 
Yanlış işte; antrenörün, İl Müdürünün veya öbürünün yakını. Birinin, 
insanların beslendiğine hepiniz şahit olmuşsunuzdur. Ben de şahit oldum. 
Hak eden insanları atıyorlar. Buradan sonra atılacak çocuklar konusunda 
psikologu, antrenörü, doktoru bir kurul inceleyecek, başarısız mı, hırsız 
mı, yolsuz mu? 11-12 yaşında çocuğu alıyorsun, hata yapabilir. Sen onu 
ülkesine faydalı insan olması için eğiteceksin. Belki spor alanında da 
başarılı bir insan olur ve Türk Bayrağı’nı dalgalandırır. Bu çocukları 
eğitmek ve hatalarını düzeltmek zorundasın. O çocuğun yıkılan
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psikolojisini siz benden daha iyi takdir edersiniz. Hepinize saygılar 
sunuyorum.

Oturum Başkanı Nuri KILIÇ: Hocama teşekkür ederiz, hocam 
mümkünse çok kısa ve öz,

Seyit EFE’nin Konuşması: Değerli arkadaşlar, Konya MEDAŞ’ta 1969’ 
tan beri güreş yapıyorum. Güreş hakemi idim. Maalesef Ahmet Ayık 
federasyonu tarafından 3 senedir bana görev verilmedi. Güreş Vakfı var. 
Güreş Vakfı ne yapıyor? Tesis yapıyor diyorlar, kimler faydalanıyor ve 
güreşe katkısı ne? Bak işte antrenörler, arkadaşlar ağlıyorlar; 150 milyon 
maaş ve malzeme yok diye. Vakıf üzerinde durulmalı. Ne yapılacaksa 
yapılsın. Ne için kuruldu? Hakem ağlıyor, antrenör ağlıyor, para yoktur. 
Sporcusu malzeme yoktur diyor. Güreş Vakfı ne yapıyor? Bir de 
G.E.M.’de yetişen insanlar illa şampiyon olacaklar diye bir şey yok. 
Kabiliyeti vardır, iyi antrenöre gelmiş, iyi zaman ve yer bulmuş, şampiyon 
olmuştur. Şart değil, eğitimci öğretmen veya iş adamı olsun işte 
arkadaşımız yetişmiş gelmiş hizmet ediyor. İşte Osman Şansal Bey 
gelmiş hizmet ediyor. Şampiyon olması şart değil. Güreş ruhunu ve 
terbiyesini alsın, güreşe hizmet etsin. Biz Anadolu’dayız bürokrasiyi 
bilmiyoruz. Neyin nereye gideceğini bilmiyoruz. Güreş federasyonu bize 
rehberlik etsin. Beni dinlediğiniz için hepinize teşekkür ederim. Güreşten 
ekmek yiyen ve sahip çıkan insanlara teşekkür ediyorum.

Oturum Başkanı Nuri KILIÇ: Bütün konuşmacı arkadaşlara teşekkür 
ediyoruz. Esas konuşmacı olarak ben konuları şöyle bir tekrar 
edersem;G.E.M. öğrenci alımları, biliyorsunuz ki; 3289 Sayılı Kanun’un 2. 
Maddesi gereğince hazırlanan yönetmeliğe göre, 31 Ocak 1994 tarih ve 
21835 sayılı Resmi Gazete’de yayınlanarak yürürlüğe giren, Gençlik ve 
Spor Genel Müdürlüğü Sporcu Eğitim Merkezleri Yönetmeliği’ne göre 
yapılır. Öğrenci alımları bu şekilde olduğu gibi çıkartılması da yine aynı 
şekilde olur. Nasıl çıkartılacağı yine aynı yönetmelikte açık ve nettir. Onun 
açıklayacağını öğrenci alımları ile ilgili bu eğitim merkezleri kurulduktan 
sonra Türkiye 6 grup merkezine ayrılıyordu. İşte Erzurum birinci grup 
merkezi. Yakın iller oraya göre ayarlıyor ve grup merkezlerinde başarılı 
olan ve Eğitim Merkezlerine alınacak olanların 3 katı Türkiye 
Şampiyonası’na davet ediliyor. Türkiye Şampiyonası’nda belli bir fizyolojik 
testlerden, belli bir şeylerden geçtikten sonra alınmalı.Türkiye genelinde 
kaç eğitim merkezi var? Atıyorum, bugün için söylüyorum 22 tane, kaç 
öğrenci almışsın? 200 tane. Bunları, illerine yakın olacak şekilde Güreş 
Eğitim Merkezleri’ne dağıtıyorsun. Bu şekilde devam ettikten sonra belli 
sıkıntılar geldi. Çünkü Edirne’deki çocuğu alıp, Kars’a veriyorsun. Bunun 
aileden uzak, çeşitli fizyolojik sıkıntıları oluyor. Yöresel yapalım, Türkiye
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Şampiyonası’nı kaldıralım grup yapalım. Grupta Artvin grubunda kaç tane 
merkez var? 3 tane. Bu gruba yakın illerden seçelim, Artvin’e 5, Kars’a 4, 
Erzurum’a 6. Bu şekilde yerleştirelim. Şu andaki sistem bu şekilde devam 
ediyor. İkinci bir konu Eğitim Merkezleri’nden çıkartılacak öğrenciler; 
yönetmelikte açık, İl müdürü, komisyon başkanı, İlgili şube müdürü ve 
antrenörler, gerek duyduğu takdirde Ankara’dan federasyon üyesi geliyor, 
doktor da var. Hoca dosyaları getiriyor, bilgi veriyor. 3 yıl olmuş, 
merkezde başarısı ne? Sıfır. Ders durumu ne? Sıfır. O zaman bu çıksın, 
çocuk güreşte başarılı değil ama derslerinde başarılı. Diyoruz ki, bu 
ileride güreşe yönetici vs. olarak faydası olur. Devam etsin. 1 yıllık 
öğrenci atılmaz, nasıl atılır o öğrenci? Çok istisnai bir şey olursa. Örneğin, 
öğrenci toplum huzurunu bozuyorsa vs. Veli olarak çocuklarımızın ne 
yaptığını araştırmıyoruz.

Şimdi Sivas G.E.M’ne sokmuşsun çocuğunu. Yaşını gizlemişsin, 
okuduğunu gizlemişsin, orta ikide okuyan çocuğu orta 1’den başlatmışsın, 
dosyasını getiriyor çocuğun orta 2’de olması gerekir. Dosyası geliyor, 
bakıyorsun ki bu orta 2’de. O zaman bu çocuk bir başkasının hakkını 
gasp etmiş. Çıkartılan kanun, yönetmelik dışına çıkmış. Ne yaparsın 
bunu? Sahte beyanda bulunmuş. O zaman bu çocuğu da, velisini de 
savcılığa vereceksin. Toplumda böyle insanlarla karşılaşıyoruz. Çok 
mecbur kalmadığımız müddetçe bu yola başvurmuyoruz. Güreşteki puanı 
hazjrlayan milli takım antrenörleri, 40 puanı güreşe diğerini kondüsyonel 
özelliklere vermiş. Eğer güreş bilmiyorsa öbür taraftan 60 piuanı alsın 
geçsin. Güreş Eğitim Merkezleri’ndeki sorunları sayarak geçiyorum.

Güreş Eğitim Merkezleri’nin Temel Sorunları:
1-Güreş Eğitim Merkezleri’nde antrenör sorunu,
2-Güreş Eğitim Merkezleri’nde okuyan öğrencilerin eğitim ve 

öğretim sorunu,
3-Güreş Eğitim Merkezleri’nin fiziki imkansızlıkları sorunu, 

(yemekhane, yatakhane, Antrenman salonu, Kondisyon salonu)
4-Ödenek tahsis sıkıntısı,
5-Güreş Eğitim Merkezleri’nde okuyan çocukların yaş farkından 

doğan sorunlar,
6-Güreş Eğitim Merkezleri’ne başka illerden gelen öğrencilerin 

uyum sorunu,
7-Güreş Eğitim Merkezleri nde malzeme sorunu
Güreş Eğitim Merkezleri’nin Mevcut Durumlarından Daha İyi 

Duruma Getirilmesi İçin Öneriler:
1-Bu merkezlerde kalitenin yükseltilmesi için açılan ödenek 

sıkıntısı giderilmeli.
2-Öğrencilerin eğitim ve öğretim sorunları için seçme sınavı 

esnasında bu konuya dikkat edilmeli, zeki öğrencilerin alınmasına gayret 
gösterilmeli. Eğitim Merkezleri’nde eğitim ve öğretim başladıktan sonra,
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ana temel derslerde Türkçe, matematik, fen bilgisi ve İngilizceden özel 
takviye kurs verilmeli.

3-Güreş Eğitim Merkezleri’nin fiziki koşullarının bir komisyon 
tarafından tespit edilerek, eksikliklerinin giderilmesi. Bütün G.E.M. 
eksiklikleri bende mevcut istenirse veririm.

4-Eğitim Merkezleri’nde görevli antrenörler elden geçirilmeli, onlara 
maddi destek sağlanmalı ve ödüllendirilmelidir. Ayrıca kaliteli antrenörler 
görevlendirilmeli.

5-Merkeze öğrenci alımları afişlendirilmeli, teşvik edici ödüller 
verilmeli. Yozgat’ta o dönem biz 1200 kişiden seçme yaptık. Şimdi 100 
kişiden seçiyorum.

6-Eğitim Merkezleri yaş gruplarına ayrılmalı.
7-Eğitim Merkezleri’nde görev yapan ve başarılı olan antrenörler 

milli takımda da görevlendirilmeli.
8-Eğitim Merkezleri’nde okuyan öğrencilerden 3 yılı aşıp ta bir 

ilerleme kaydetmeyenlerse, kurulacak komisyon tarafından elenmelidir.
9-Eğitim Merkezleri, en az ayda bir yetkililer tarafından 

denetlenmeli, denetleyecek kişiler iyi seçilmeli.
10-Güreş Eğitim Merkezleri antrenörleri senede en az iki defa 

seminerlere tabi tutulmalı.
11-Eğitim Merkezleri’nden çıkartılacak öğrenciler kurulacak 

komisyon tarafından çıkartılmalı.
12-Eğitim Merkezleri’nin malzeme eksiklikleri tespit edilerek en 

kısa zamanda giderilmeli.
13-Merkezlere alınacak öğrenciler kendi illerinden veya yakın 

illerden alınmalı.
14-Üniversite veya diğer kurumlarının desteğinin sağlanması için 

gerekli çalışma yapılması.
Şu anda durum bu. Daha konuşacak çok şeyler var. Hepinize 

teşekkür ediyoruz. İnşallah hayırlı ve uğurlu olur. Hepimizin amacı bir 
şeyler yapmak. Teşekkür ediyoruz.

YAZILI VERİLEN METİNLER

Öğr.Gör.Metin Kaplan
Sütçü İmam Üniversitesi-Kahramanmaraş

Bölge Faaliyetleri

Türkiye’nin bölgelere ayrılması, her bölgenin sorumlusu veya 
sorumluları belirlenip çalışmalar büyük bir gizlilik içinde takip edilmelidir. 
Sorumlu, yetkili ve görevli tarafından olumlu, olumsuz her şey disiplinli bir 
şekilde rapor edilmeli, federasyona bildirilmelidir. Bölgelerdeki
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sorumlulara çalışma odası oluşturulmalı. Telefon, fax, video, 
kamera,bilgisayar gibi teknik malzemeler temin edilip maaş karşılığı 
hizmet ettirilmelidir. Alt yapının zenginleştirilmesi ve iyileştirilmesi için pilot 
bölgeler tespit edilip, bu bölgelerde yine tespit edilen ilköğretim okullarına 
üniversitelerin Beden Eğitimi ve Spor Bölümü güreş ihtisas branşlarından 
mezun olan antrenör ve beden eğitimi öğretmenlerinden faydalanılarak, 
kendi okullarında minik, yıldız ve genç yaş gruplarından güreş takımları 
oluşturma çalışmaları yapılmalı. Okul müsabakaları düzenli olarak bölge, 
grup, Türkiye Şampiyonaları organize edilmeli. Bu çalışmalara gönülden 
katılan eğitimcilere ya federasyon kanalıyla yada Milli Eğitim Bakanlığfnın 
desteğiyle ders ücretleri dışında emeklerinin karşılığı olarak ek bir ödeme 
yapılmalı. Çünkü hizmet edecek eğitimcilerin başarı ve motivasyon 
açısından daha hırslı çalışmaları sağlanır. Federasyon Bölge 
Sorumlusu’nun denetim ve nezaretinde, çalışmaların sağlıklı yürümesi 
daha ciddi, daha disiplinli takip edilmesi sağlanacaktır. Bu faaliyet hayata 
geçirildiğinde, belirlenen aylarda ve günlerde müsabakalar yaptırılıp, 
sporcu ve antrenörlerin performans ve başarıları da takip edilmiş 
olacaktır. Daha sonra bütün bölgeler Türkiye Şampiyonası gibi bir 
organizasyonla bir araya getirilip, başarılı olanlar çeşitli gruplara ayrılarak, 
bölgelerinde kamp çalışmalarına alınarak, güzel bir çalışma ve disiplin 
ortamı sağlanmış olacaktır. Her şampiyona ve grup müsabakalarında 
başarılı antrenör ve sporculara altın veya parasal ödüllerle veya imkanlar 
dahilinde sportif malzeme, madalya, takım başarılarına kupa, şilt gibi 
teşvik edici ödüllendirme sistemi getirilmeli.

Bölgelerde; yatılı bölge okullarında, çocuk esirgeme kurumlarında 
güreşin, sportif faaliyet olarak mecburi yapılması için okul ve kurum 
müdürleri ile görüşülerek program hazırlanabilir. Bölgelerde yapılacak 
okul yarışlarına G.E.M. güreşçileri alınmamalı. Sebebi Güreş Eğitim 
Merkezleri'nin olduğu illerde diğer okulların güreşte başarılı 
olamayacakları düşüncesi ile güreş faaliyetlerinde bulunulmamaktadır. 
Çünkü Güreş Eğitim Merkezleri güreşçileri okulları adına yarıştıklarında 
kesin başarılı oldukları için, diğer okul takımları güreşte şanslarının 
olmadığından güreş faaliyetlerini durdurmuşlardır. Ayrıca okullar maddi 
sıkıntılarla boğuştukları için bütün spor branşlarında spor faaliyetlerini de 
durdurma noktasına getirmiştir Milli Eğitim Bakanlığı'nda bu konuda 
uyarılmalı ve spordan sorumlu Devlet Bakanlığı, spor federasyonları 
işbirliği ile okul yarışları ve ata sporumuz güreşi kalkındırma projesi 
çerçevesinde Türk Sporu tekrar canlandırılmalıdır. Güreş adına kurulan 
bölge danışma kurumlan, kendi bölge ve illerinde bu projenin hayata 
geçirilmesinde, yürütülmesinde, organizasyonunda, antrenör ve eğitimci 
bulmada, okul çocuklarının çalışmalarına yardımcı olacak her türlü 
hizmeti götürmede, faal olarak çalışmalı. Böylece Türk Sporuna ve Ata 
sporumuz güreşin alt yapısına en önemli kaynak sağlanmış olacaktır.
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M.E.B. ile yazışıp, görüşülerek belirlenen pilot bölgelerde, 
ilköğretim okullarında Ata sporumuz güreşin teorik ve uygulamalı ders 
olarak okutulması sağlanmalıdır. Çünkü altyapıda yetişecek 
çocuklarımıza şampiyonların hayatları, başarıları ve nasıl şampiyon 
oldukları vs. gibi çeşitlendirilmiş konular anlatılarak özendirme ve teşvik 
edici bir altyapı çalışması yapılmış olacaktır. Bu başarılırsa şu an 
öğretmen olamayan beden eğitimi ve spor bölümü güreş ihtisas 
mezunları bu programla hemen öğretmen edilerek dışarıda kalmamaları 
sağlanacaktır.

Eğitim kurulu sürekli planlama, programlama ve kitap hazırlığı 
çalışmaları yaparak, güreşin kalkınmasına ve başarılı olmasına katkıda 
bulunmalıdır. Bu kurul, üniversitelerden, eğitimli ve tecrübeli 
antrenörlerden oluşturulmalıdır. Saadettin Tantan zamanındaki gibi video, 
kaset ve eğitim çalışmaları yapılmalıdır. Bu kaset ve kitaplar çoğaltılıp, 
spor kulüplerinde, okullarda ders olarak okutulmaya başlanırsa pilot 
bölgelerdeki sorumlular vasıtasıyla bu çalışmalar okullara 
dağıtılabilmelidir. Eğitim Merkezi güreşçilerine aylık harçlık verilmeli, 
antrenöre daha iyi maaş temini sağlanmalı. Güreş Eğitim Merkezleri'nin 
bir bir sorunları tespit edilip, bu sorunlar çözüme kavuşturulmalı ve 
üniversitelerin Beden Eğitimi ve Spor Bölümü güreş ihtisas mezunları 
antrenör edilmelidir. Federasyon yönetimi son derece demokratik olmalı, 
her milli takım sorumlu antrenörü çalışacağı yardımcı antrenörlerini kendi 
tespit etmelidir. Sorumlu antrenörle resmi sözleşme yapılarak göreve 
getirilmeli, karşılıklı anlaşma şartları belirlenip, imzalar atılmalı. Sorumlu 
antrenör planıyla, projesiyle gelmeli ve hiçbir hazırlığı olmayan antrenörler 
tercih edilmemelidir.

Milli takım kamplarında yapılması gerekenlerKamp 
merkezlerinde antrenörler ve sporcular dışında görevli bir veya iki tane 
malzemeci, yine bir veya iki tane masör, bir tane doktor ve psikolog 
bulunmalı. Sporcuların antrenman malzemeleri bir veya iki kampta tek tip 
eşofman, ter forması, ayakkabı, çorap vs. olarak verilmeli. Her antrenman 
sonrası malzemeci tarafından odalardan poşetle teslim alınıp, yıkanıp ve 
kurutulup yine odalara teslim edilmeli. Aksi taktirde, sporcular bugüne 
kadar kamp merkezlerinde ve otellerde yapılan kamp çalışmalarında 
malzemeleri balkon ve odalarında kuruttukları için çirkin ve pis bir görüntü 
oluşturduğu gibi hijyenikte olmamaktadır. Odalarda istirahata çekilen 
güreşçiler ter kokulu malzemenin içerisinde istirahat ettiği için, hiç 
dinlenememekte ve çalışmalarda da performans ve verim düşmektedir. 
Monoton kamp çalışmalarından sporcu ve antrenörleri, görevlileri 
korumak ve kollamak için uygun kamp merkezlerinde aile ve çocukların 
kamplara katılmaları sağlanmalı. Sürekli uzun süren kamplardan dolayı 
güreşçiler kamplara artık gelmek istemiyor. Gelseler de çalışmalardaki 
verim istenilen seviyede olmuyor; çünkü psikolojik olarak kafa sürekli aile
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ve çocuklarını arıyor. Onların hasreti sporcuyu olumsuz etkiliyor. Artık bu 
tabularda yıkılmalı ve modern ülkelerde olduğu gibi kamp merkez ve 
çalışmaları ciddi bir aile ortamı ve aile merkezi gibi olmalıdır. Amerika, 
Almanya örneklerindeki gibi. Kamplarda sporcuların sürekli iyi 
beslenmelerinin yanında, doktor kontrolünde, doping ihtiva etmeyen 
ilaçlar temin edilmeli. (Yurt içinden ve dışından )Milli takım kamplarına 
gelen sporcu ve antrenörlere Esat Güçhan dönemindeki gibi, maaş 
bağlanmalı ve rekabet oluşturulmalıdır. Bütün kategorilerde Avrupa, 
Dünya, Olimpiyat Şampiyonları’na ve madalya kazanan diğer güreşçilere 
daha büyük ödüller verilerek turnuvaların büyüklüğüne, kalitesine, 
zorluğuna ve başarıya göre de, yine Esat Bey zamanındaki gibi altın veya 
para ödülü sistemi getirilmelidir. Güreş ligleri daha geniş kapsamlı bir 
şekilde devam ettirilmeli. Kategorilerinde Vinci, 2’nci ve 3’üncü olan 
takımlara büyük ödüller verilerek teşvik edilmeli, diğer takımlar da 
özendirilmelidir. Ata sporumuz güreşin diğer branşlarından ayrı tutularak, 
güzel ve iyi bir çalışmayla Avrupa , Dünya ve Olimpiyat Şampiyonlarına 
kırk yaşından sonra verilen şeref maaşı iyileştirilerek birinci derece devlet 
memuru maaşı seviyesine getirilmeli. Yine maaş artışı memurlara 
yapılan zam oranında arttırılmalıdır. Yine Avrupa, Dünya ve Olimpiyat 
Şampiyonları’na diğer spor branşlarından ayrı tutularak, Ata sporumuz 
güreşe özel bir yasa çıkartılarak korunması ve alanlarla aynı özlük 
haklara ölene kadar sahip olması sağlanmalıdır. Öldükten sonrada eşinin 
faydalanacağı bir şekilde olması gerekir.

Güreş Eğitim Merkezleri’nin Güreşe Katkısı: Güreşin 
kalkınmasının ileriye dönük başarılarının elde edilmesini sağlamak 
amacıyla, Güreş Eğitim Merkezleri’nin kurulma düşüncesi çok isabetli ve 
yerinde bir karar olmasına rağmen, maalesef iyi niyetle başlanan bu 
projenin uygulanmasında, yani hayata geçirilmesinde her alanda olduğu 
gibi bir çok eksiklikler ve çarpıklıklar ortaya çıkmıştır. Ne yazık ki 1987 
yıllarına rastlayan eğitim merkezlerinin faaliyete geçmesinden, 1994 yılına 
kadar talimatlar doğrultusunda hizmetlerini yürütmüş ancak, 31 Ocak 
1994 tarih ve 21835 sayılı Resmi Gazete’de yayımlanan “Sporcu Eğitim 
Merkezleri Yönetmeliği” ile kendi şahsiyeti içerisinde hizmetlerini sürdüre 
gelmektedir. Söz konusu yönetmeliğe şöyle bir göz gezdirdiğimizde, bir 
eğitim merkezinin arzulanılan ve istenilen şekilde faaliyetini 
sürdürebilmesi için bu yönetmeliğin bir ölçüde yeterli olduğunu 
söyleyebiliriz düşüncesindeyim. Ama bilfiil görev yaptığım bu kuruluşun 
teorikteki ifadesiyle, pratikteki yaşamsal boyutu tamamen tezat 
oluşturmaktadır. Nasıl derseniz kısa ve öz olarak madde halinde 
sıralamak istiyorum:

1.Yeterli sayıda personel bulunmamaktadır.
2- Doktor, beslenme uzmanı, psikolog, fizyoterapist, hemşire 

sağlık memuru ve yabancı dil bilen öğretmenler bulunmamaktadır.
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3~ Eğitim merkezi birimine tahsisli araç bulunmamaktadır.
4- Kütüphane, sauna gibi fiziki müştemilatlar hemen hemen bir 

çoğunda bulunmamaktadır.
5- Şehir merkezleri içerisinde yapılandırılması, motivasyonun 

sağlanması gibi faktörler eğitim merkezlerinin bilimsel yönden yoksun 
faaliyet göstermesine sebebiyet vermektedirler.

Bunun yanında; bir defa antrenörlerin durumu başlı başına bir 
sorun olarak karşımıza çıkmaktadır. Eğitim merkezlerimizin bir çoğunda 
asli görevleri başka bir kurumda olup, fahri olarak antrenörlük 
yapmaktadırlar. Bu hizmetler cüzi bir ücret karşılığı, antrenman saati ile 
sınırlı kalmakta, sporculara yeteri kadar faydalı olamamaktadırlar. Sosyal 
ve kültürel yönden boş zamanlan değerlendirme konularında sınıf 
ortamında antrenman bilgilerin sunulmasında olsun hiçbir icraat 
yapılamamaktadır. Sadece antrenmanla sınırlı bir toplama merkezi 
halinde faaliyetlerini sürdürmektedirler.

Ödenekler zaman zaman yetersiz olup, yeterli olduğu zamanlarda 
bile parayı yönlendirme eğitim merkezi için kullanma, yani masrafların 
yerine getirilmesi ve ihtiyaçların karşılanmasında mali açıdan müstakil 
değiller. Her icraat o dönemin il müdürünün güreşe bakış faaliyetine 
endeksli olarak yapılmaktadır. Antrenörlerin takipsizliğinden dolayı ara 
öğünlerin verilmesinde, yeterli beslenme konularında antrenörlerin 
olumsuz çalışma koşullarına paralel aksamalar olmaktadır. Bütün bunlar 
antrenman bilimine, bilimsel verilere dayanan, eğitim merkezi olma 
özelliğiyle bağdaşmayan çok çok yetersiz hizmetle güreşe katkı 
sağlamaktadır.

Eğitim Merkezi’nden yetişen güreşçilerin uluslararası başarısı, 
hemen hemen yıldızlar ve gençler kategorisi ile sınırlı olup, aynı başarı 
büyüklerde görülmemektedir. Temel eğitim almış, ergenlik çağındaki, 
elitleşmiş, başarılı bir güreşçi herhangi bir kulüp tarafından istihdam 
yönüyle veya maddi bir katkı yönüyle yardım alamadığı zaman 
otomatikman gelecek kaygısı psikozu ile başarısızlığa itilmektedir. 
Buradan şu sonucu da çıkarabiliriz. Eğitim Merkezi’nden kulüplere geçiş 
dönemi içerisinde kulüplerin iyi bir yapıya kavuşturulması ihtiyacı 
doğmaktadır.

Çözüm noktasında ama başlıklar altında izah edilen bu eksiklerin 
yerine getirilmesinde dört başı mamur tabir ettiğimiz ve özlemini 
çektiğimiz örnek bir eğitim merkezinin hizmet sunması hiç te zor bir olay 
olmasa gerek. Neden derseniz; bir defa sayıları 19’a ulaşmış eğitim 
merkezlerinin çoğalması yerine, tabi ki bunların bir çoğu fiziki yetersizlikler 
içerisinde teknik yönündeki eksiklerde hal böyleyken mantar gibi 
çoğalması yerine Türkiye’yi 7 bölgeye ayırarak, 19 Eğitim Merkezi’nde 
barınan öğrenci sayısı kadar sayıyı azaltmadan, hatta kapasiteyi daha da 
büyüterek, her bölge içerisinde 1 tane pilot ilin seçilmesi; pilot ilde Eğitim
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Merkezi’nin faaliyet göstermesi; faaliyet gösterecek Eğitim Merkezi’nin 
yukarıda izah ettiğim eksiklikler olmadan tam kapasiteli, teknik ve fiziki 
donanımı yeterli, günün 24 saati nöbetleşe olmak üzere sözleşmeli, ücret 
yönünden tatminkar, başka bir işi olmayan yarı profesyonel antrenörlerin 
görevlendirilmesi; dağınık yapılanmaya gidilmeden, bütün ağırlıkların 
imkanların oluşturularak, bu 7 Eğitim Merkezinin seferber edilmesini 
ancak çok ciddi yaklaşımlar neticesinde eğitim öğretim aksatılmadan alt 
yapıda arzulanan hedefe ulaşılacaktır.

Unuttuğum diğer konu da, Aksaray’da açılan, bu yıl hizmet veren 
Eğitim Merkezleri Genel Merkezi’ne de değinmek istiyorum. Orada da 
yanlış uygulamaya gidildiği tespitine vardım. Bu yıl muhtelif Eğitim 
Merkezleri’nden oluşan 51 öğrenci-sporcunun buraya nakilleri 
gerçekleştirilmiş olmasıdır. Buda diğer eğitim merkezlerindeki 
antrenörlerin teşvik yönünden olumsuz etkilenmiş, hatta atılacağı endişesi 
doğurmuştur. Birebir görüşmelerde bunun böyle gerçekleşmediği iyi 
anlaşılmış oldu. Bu gidişe bir son verip, sporcuları kendi illerine gönderip, 
onun yerine eğitimden mezun olan, üniversiteye yerleşmeyen elit 
sporcuların barındırılması daha isabetli olacaktır. Yoksa diğer 
merkezlerde antrenman verecek başarılı sporcular olmayacak, iyi 
sporcular yetişmeyecek anlamına gelmektedir. Saygılarımla.

ALİ TAYYAR 
Gençlik ve Spor Şube Müdürü-Amasya 

A-Sporcu Eğitim Merkezleri

1.Antrenörlerle İlgili Problemler: Tüm spor branşlarındaki 
antrenörler, kadro ve derecelerine göre çok az maaş almaktadır. Bunun 
mutlaka çözülmesi gerekmektedir.Çözüm ne olabilir? Bir kanun teklifi 
hazırlanır ve antrenörler teknik hizmetler sınıfına dahil edilebilir. Durumları 
düzeltilir. Demir ve ağaca şekil veren insanlar teknisyen oluyor da neden 
insana şekil veren kişiler teknisyen sayılmıyor? Bunu anlamak mümkün 
değil. Bir de şu çözümle düzeltilebilir: Tüm antrenörler kadro karşılığı 
sözleşmeli personel statüsüne dönüştürülebilir. Tabi bu arada çalışkan, 
verimli antrenörlerinde ayrıca ödüllendirilmesi, konuya rekabet ve teşvik 
sayılabilir. Bu ödül yönetmeliğinde yapılacak bir değişiklik ile sporcunun, 
ilk antrenörüne belli bir miktar ödül verilmesi şeklinde düzeltilmelidir. 
Kısaca antrenörler dinlenilmeli. Problemleri çözülmeli ve daha sonra spor 
kontrolörleri vasıtası ile üç ayda bir denetlenerek rapor hazırlanmalı. Bu 
raporlardan bir adet federasyona bir de il müdürüne verilir. Bir adet de 
antrenörün kendisine verilmeli ki, antrenör varsa eksiklerini tamamlamalı, 
gelişmesine ve kendini yenilemesine yardımcı olunması gerekir.
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2.Yönetimle İlgili Problemler: Eğitim merkezlerinin yönetiminde 
görev alacak personel mutlaka uzman kişiler olmalı veya eğitilmeli. 
Yönetmeliğe göre bulundurulması ve atanması gereken yardımcı 
personel, rehberlik öğretmeni mutlaka atanmalı, sporculara 
çalışmalarında ve tercihlerinde yol göstermeli.

3.Sporcu Tespit ve Seçmelerindeki Problemler: Sporcu 
tespitlerindeki başarı maalesef %100 oran olarak çok düşük, % 40- 50 
civarındadır. Bu da seçici kurulun sporcuları, iki üç gün gibi kısa bir 
devrede olması nedeniyle isabet oranı düşüyor. Benim önerim, yapılan 
testler ve imtihandan sonra okula girmeye hak kazanan çocuklar ile yedek 
listeden en fazla üç kişi, yani illerin belirlediği ihtiyaç sayısının üç de biri 
nispetinde yedek listeden sporcuları tıp fakültesi bulunan bir merkezde 
toplayıp 15 günlük bir kamp neticesinde kesin listeyi oluşturmak lazım 
düşüncesindeyim. Bu sporculara ciddi bir sağlık taraması ve zeka testi 
yapılması gerektiği inancındayım. Biz eğitim merkezlerinde Güreş Eğitim 
Merkezleri’ne hiç gelmemesi gereken sporculara en az iki yıl bakmak 
zorunda kalıyoruz.

4.Araç - Gereç ve Çalışmalarla İlgili Problemler: Sporcu Eğitim 
Merkezleri’nde her 15 kişiye bir minder düşecek şekilde salon, her 5 
kişilik sıklet grubuna bir adet düşecek şekilde bir manken, kondisyon ve 
ağırlık aletleri noksansız olmalı.

5.Yiyecek ile İlgili Sorunlar: Sporcuların beslenmeleri mutlaka 
bir diyetisyen tarafından yapılmalı, gerekirse yaz tatilinde aşçılar Ankara 
SESAM merkezinde kursa tabi tutulmalı. Sıklet ağırlığına göre tüm 
sporculara bilimsel beslenme yapılmalı. Bizim yaptığımız biraz gelişi 
güzel alışılmış bir şey gibi geliyor bana. Eğitim Merkezleri’nin daha verimli 
ve rantabıl olması için, mevcut imkanların ve kaynakların kullanımında 
kapsamlı diyalog içine girilmeli ve 2004 yılına mutlaka bir hedef tespiti 
yapılarak koşmalıyız. Aksi taktirde 2004 yılı olimpiyatlarındaki hüsranımız 
bundan daha kötü olabilir. Güreş Eğitim Merkezleri’nde kalan öğrencilerin 
günlük bedelleri 1200 000 TL’dir. Günümüzde bir sporcunun üç öğün bu 
parayla ne derece besleneceğini fikirlerinize sunuyorum. Bu ücretler akılcı 
bir düzeye getirilmelidir. 2000 yılı içinde Amasya Güreş Eğitim 
Merkezi’mizin tüm yiyecek, içecek ve kırtasiye masrafları 36 çocuk için 17 
milyar liradır. Bu da 36 kişilik bir grup için fazla bir para değildir. Bu 
paranın denkleştirilmesinde yine de İl müdürlüğümüz zaman zaman zor 
durumda kalmaktadır. Sporculara şampiyon olmadan önce nasıl sahip 
çıkılmasının sorularını ve çözüm yollarını, şampiyon olduktan sonra da 
onların bilgi ve becerilerinden nasıl yararlanabiliriz. Bulmalıyız. Onların 
kendi görüşlerini alarak gerçeğe ulaşmalıyız. Eğitim Merkezleri’nden 
mezun olan sporcuların takipleri sağlanmalı. Devletin harcadığı 6 yıl boşa 
gitmemelidir.
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B- Klüpler:
1- Klüplerin Kaynakları ve İşlevleri: Kulüplerimiz, dernekler 

yasasına göre kurulmuş amatör kişilerle yürütülen ve amatör faaliyetler 
içerisinde yer alan kuruluşlarımızda. Federasyon faaliyetlerine iştirak 
eden tüm klüplerimizle bire bir görüşerek onların problemleriyle 
ilgilenmenin, onlara en azından moral vereceği inancındayım. Ayrıca 
klüplerimizin lig müsabakaları öncesi yıldız takımlarının maç yapmaları 
hususunda girişimde bulunulması gerektiğine inanıyorum. Bu usul 
sanırım Almanya’da uygulanmaktadır. Özel sektörümüzün amatör 
faaliyetlerde de yerini alması için özendirici tedbirler alınabilir. Mesela 
vergi muafiyeti gibi. Amatör federasyonların faaliyetlerine katılan ve en az 
üç branşta faaliyet gösteren klüplere belli oranda vergi muafiyeti 
getirilebilir.

2-Sporcuların Arzu ve İstekleri: Klüplerde bulunan sporcuların 
ne gibi sorunları var, çalışma ortamları güzel mi? yapmış olduğu spora 
uygun mu, değil mi? Bunların mutlaka dinlenmesi ve sporcuların istekleri 
doğrultusun da kulüplerimizin uyarılması gerekir. Bir klüp kurulurken şu 
kontrollerin mutlaka yapılması gerekir. Klüp faaliyetlerine uygun saha ve 
salonu var mı, o sporla ilgili araç-gereç, antrenör ve sporcunun 
çalışmasını sağlayacak ortam hazır mı, değil mi? Bunların kontrolünün 
yapılması gerekir.

3-Antrenörlerin Çalışma Usul ve Esasları: Klüp antrenörleri de 
aynen eğitim merkezi antrenörleri gibi denetlenmeli. Dernekler masası ve 
spor teşkilatı arasında yapılan sözleşme ve talimat imzalanarak 
protokolün bir nüshası klüplere gönderilir ve kontroller Spor Kontrolörlüğü 
Dairesi Başkanlığı’nca denetleme sağlanabilir. Antrenörlerin sorunları 
tespit edilir varsa bunlar giderilir ve daha sonra verimlilik istenir.

4-Kulüp Yöneticilerinin Sorunları: Klüplerin yöneticileriyle 
görüşülerek sorunları bakanlıklar nezdinde çözümleri sağlanabilir.

5-Klüp Tesisleri: Klüplerin kuruluş tüzüklerini Gençlik ve Spor 
Genel Müdürlüğümüz onaylamaktadır. Onaylamadan önce klüplerin 
tesisleri kontrol edilmeli yeterli görülen faaliyetlerine izin verilmelidir. 
Çünkü daha sonra sporcuların heder olmasına, çalışma ortamı 
bulamadığından dolayı sadece aylıklı sporcu olarak boş gezmelerine 
neden olmaktadır. Mevcut kaynaklar boşa gitmektedir. Bu nedenle spor 
tesisi yapan klüplerimize teşvik edici kaynaklar sağlanmalıdır. Yeni 
kurulan klüplere yakın olan spor tesislerinden yararlanmalar hususunda 
protokol imzalattırılması ön koşul olarak getirilmelidir.
C- Okul Spor Kolları:

1-Spor Kolları İle İlgili Problemler: Okulların spor kollarının 
kaynak ve spor tesisi, araç-gereç konusunda kurumlar arası diyalog 
kurularak bunların problemleri giderilmelidir. Sporda altyapının çok önemli
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olduğu, günümüz dünyasında sporcu sayısının artırılarak rekabet ortamı 
oluşturacağı inancındayım. Mevcut tesislerimizin tam kapasite 
kullanılması hususunda çalışmalar yapılmalı ve okullarımızın spor 
tesisine kavuşturulması hususunda Milli Eğitim Bakanlığı, Spor Bakanlığı, 
Belediyelerimiz ve İl Özel İdare katkıları ile spor salonları ve açık 
sahaların yapılması sağlanmalıdır.

2-Beden Eğitimi Öğretmenlerinden Gerektiği Gibi Yararlanma: 
Beden eğitimi öğretmenlerimizin ders saatleri dışında ve tatil günlerinden 
yaralanmak için belirlenecek ücret karşılığında günde en az 2 saat, 
haftada 8 saat çalışmaları karşılığında ücret ödenerek, en az 15 kişilik 
sporcu takımının çalıştırılması sağlanmajıdır. Bunların alacağı ücretlerle 
ilgili kaynak sağlanmalı, denetim ve takibi Gençlik ve Spor İl Müdürlüğü ile 
okul müdürlerinin sorumluluğunda olmalıdır. Milli Eğitim Bakanlığı’nın 
organize ettiği müsabakalarda dereceye giren sporculara eğitim bursu 
imkanı ve çalıştırıcılarına ödül verilmelidir.

3-0kul Yöneticileri İle Diyalog: Okullarımızın yöneticileri ile bire 
bir diyaloga girilmeli ve sorunları dinlenmelidir. Gençlerimizin % 100 ünü 
temsil eden okullarımızın sporun içine çekilmesi ve elit sporcuların 
çıkartılması hususunda beden eğitimi öğretmenlerimizin görüş ve 
düşünceleri dinlenerek sistemi okul, klüp ve federasyon faaliyetlerindeki 
rekabet ortamı içerisine çekilmelidir.
D- Federasyon:

1-Federasyon Seçimleri: Federasyon seçimlerinde oy 
kullanacaklarla ilgili yönetmeliğin her seçimde değişikliğe uğraması doğru 
değildir. Federasyonlarımızın özerkleşmeye doğru gittiği günümüz 
dünyasında oy kullananların daha çok devlet memurları olduğu yanlış bir 
inanıştır. Bu nedenle federasyonları temsil eden sporcu,.antrenör,hakem 
ve il temsilcileri ve klüp yöneticilerinin oy kullanması sisteminin getirilmesi 
gerekmektedir.

2-Federasyon Kaynakları: Federasyonlarımızın kaynakları son 
derece yetersiz olması nedeniyle Anadolu ya gerekli hizmeti 
götürememektedir. Kaynakların çoğaltılması konusunda birinci önerim, 
Türk Güreş Vakfı gelirlerinin bir miktarının (kanunla tespit edileceği kadar) 
güreş federasyonuna aktarılması gereklidir. İkinci önerim, profesyonel 
futbol gelirlerinin ve sporcu transfer ücretlerinden kesilecek bir miktarın 
(kanununla tespit edileceği kadar) amatör federasyonlara aktarılması, 
üçüncü bir gelir olarak ta, yine kanunla sağlanacak olan aşağıda izah 
edeceğim gelirlerdir. Bu gün il ve ilçelerdeki sokak aydınlatmaları ve 
camilerimizin kullandığı aydınlatma bedelleri o şehirde yaşayan halkın 
faturalarına ortak kullanım bedeli olarak yansımaktadır. Gençlik ve Spor İl 
Müdürlüğü’ne ait tesislerimizin de o şehrin halkına ve gençliğine hizmet 
verdiğini düşündüğümüzde, aydınlatma giderlerinin halka yansımasında 
bir mahzur olmayacağı inancındayım. Yine su giderlerimizin de bu
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mantıkla hareket edilerek halka yansıtılması amatör faaliyet gösteren 
federasyonlarımızın bütçelerine katkı sağlayacağı inancındayım. Bu 
meblağın ne kadar olacağına bir açıklama getirecek olursak 2000 yılında 
tüm Amasya Spor Tesisleri’nin aydınlatma su ve yakacak giderleri toplamı 
43 milyar 500 milyondur. Oysaki 2000 yılının spor il temsilciliklerinin 
amatör spor faaliyetleri için harcadığı ödenek 20 milyar 700 milyondur. 
Yukarıda önerdiğimiz kanun teklifleri gerçekleştiği taktirde spor 
faaliyetlerine %100 ek kaynak sağlanacaktır.

3- Federasyon Çalışma Usulleri: 22-11 -1993 tarih ve 21766 
sayılı Resmi Gazetede yayınlanarak yürürlüğe giren federasyonların 
çalışma yönetmeliği incelendiğinde, görev ve sorumlulukları iyi 
belirlenmiştir. Federasyonumuzun her müsabakasında, her minder için 
mutlaka video ve kamera bulundurulması şarttır. Müsabakalarda 
hakemlerimizin yapmış olduğu hataların anında düzeltilmesi, antrenör 
hakem tartışmasını önleyecektir. Antrenör medeni kurallar içerisinde 
itirazını yapacak, hakem heyetimiz banttan müsabakayı tekrar izleyecek 
ve durum anında düzelecektir. Bu yapılmadığı taktirde hakem ve antrenör 
tartışması hiçbir zaman önlenemez. Uluslararası güreş kurallarının 
değişiklikleri en son haliyle kitap halinde basılarak hakem ve antrenörlere 
iletilmelidir. Yapılacak olan seminerlerin hakem ve antrenörle birlikte 
düşünülmesi, antrenör hakem kaynaşmasını sağlayacaktır. 
Federasyonumuz yıllık programlarını zamanında yapmalı ve illere 
zamanında göndermelidir.

4-Milli Takım Antrenörleri: Milli takım antrenörlerimiz antrenör 
yönetmeliğinin 6. maddesinde yer alan kıstaslara uyularak tayin edilmeli, 
sık sık milli takım antrenörü değiştirilmesi önlenmelidir. Şayet 
antrenörlerimizin çağdaş kurallara uygun olarak geliştirilmeleri gerekiyor 
ise üniversitelerimizde ortak çalışmalar neticesinde bunların 
yetiştirilmeleri sağlanmalıdır. Yabancı antrenörlerin kullanılması 
hususunda bilimsellik ön planda tutulmalı, o antrenörün daha önceki 
başarıları iyice incelenerek tespit edilmelidir.

5-Aday ve Birinci Kademe Antrenörler: Sık sık antrenör kursu 
açmaktan ziyade, mevcut lisanslı antrenörlerimizin geliştirilmesi 
sağlanmalı, mevcut kapasite iyi kullanılmalıdır. Bilhassa birinci kademe 
belgesine sahip olan Güreş Eğitim Merkezleri ve bölge antrenörlerimizin 
yarıyıl tatilinde ve yaz tatilinde seminerlere çağırılarak bilgi ve görgülerinin 
arttırılması sağlanmalıdır.

6-Hakemler: Flakemlerimizin yükselmeleri ve ceza verilmesi 
merkez hakem komitesince yapılması, federasyon yönetim kurullarının 
merkez hakem komitesine müdahalesi olmamalıdır. Ayrıca çok gülünç 
durumda olan hakem ücretlerinin, hakemlerimizin onurlarına yakışır bir 
seviyeye getirilmesi gerektiği inancımdayım.
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7- Karakucakla İlgili Problemler: 17.01.1998 tarihinde çıkan 
karakucak yönetmeliğinin 5. maddesinde yetki belgesi almayan hiçbir kişi 
ve kuruluşun müsabaka yapması mümkün değildir. Oysaki daha önceki 
yönetmelikte yoktur. Köy düğünlerinde yapılacak müsabakalar için mülki 
amirden müsaade almak yeterliydi. Bu kesin şart köylü vatandaşlara 
külfet getirdiğinden düğün güreşleri yapılmaz hale gelmiştir. Ayrıca 
festival güreşleri yapan belediyelerimizde fazla teferruatlardan dolayı 
güreş yapmaz hale gelmişlerdir. Bununla ne kaybettik: Bununla 10-11 
yaşlarına gelmiş, eğitim merkezleri seçme müsabakalarına gidecek 
çocukların güreş sporunu tanımadığını gördük. Bu nedenle de tanımadığı 
bir şeyi tercih etmediğinden seçmelere iştirakler azalmıştır. Onun için 
diyorum ki; karakucak güreşlerinin geliştirilmesi için tedbir alınması ve 
gereksiz teferruatların kaldırılması iyi olur diye düşünüyorum. Güreş 
sporu yazılı ve görsel basında gerektiği gibi yer almadığından spor yapma 
çağındaki çocuklarımızda Türk Güreşi’ne yabancı kalmaktadır .Türkiye 
Birinci Futbol liginde mücadele eden klüplerimizin yöneticileriyle 
görüşülerek güreş takımı kurmaları sağlandığı taktirde, bu sporun 
seyircisinin de artacağı kanaatindeyim. Günümüzde seyircisi olan 
sporların reklamı da daha çok olmaktadır. Bazı şampiyon güreşçilerimizin 
hayatlarının film haline getirilerek televizyonlarda yayınlanması, bu 
sporun daha çok yaygınlaşmasına katkı sağlayacağı inancındayım. 
Sonuç olarak, çok yönlü çalışmamız gerektiği inancındayım.

Zekai ERTEN 

Türk Güreşi’nin Alt yapısını Oluşturan Güreş Eğitim Merkezleri

Bunlar, Türk güreşinin alt yapısını oluşturmak amacıyla, spora 
başlama yaşında bulunan çocuklarımızın eğitim ve öğretimlerini 
aksatmadan, elit sporcular olarak yetişmelerini sağlamaktır.Güreş Eğitim 
Merkezleri’ne alınacak öğrencilerin yaşının, 11-12 yaş yerine eğitim 
çağının başlama yaşı olan 7 yaşına indirilmesi, kemik gelişim çağına 
kadar güreşin alt yapısının teorik olarak verilmesi ve yardımcı spor 
çalışmaları yapmaları gerekir. Ayrıca eğitim ve öğretimlerinin de Güreş 
Eğitim Merkezleri’nde yapılması için Genel Müdürlük Müfredatı’nda 
düzenlemeye gidilmesi bu durumda idareci ve eğitimciler arasında birlik 
beraberlik sağlanacak olup, sporcunun takibi, disiplini ve çalışma düzeni 
sağlanarak başarıyı olumlu yönde etkileyecektir. Güreş Eğitim 
Merkezleri’ne alınacak öğrencilerin seçmelerinde yeni düzenleme 
getirilmesi gereklidir. Çünkü seçmelere katılan bazı illerin öğrencileri il 
merkezinde oldukları için 1-2 yıl gibi uzun süre çalışma imkanı 
bulmaktadırlar. Bazı iller ise ilçeler ve köylerden seçtikleri öğrenci ile 
katılmakta, bunların okullarının yaz tatiline girmesi ile katılmaktadırlar. Bu

236



10 günlük çalışma ile 1 yıllık çalışma arasında çok fark olduğundan 
dolayı, seçmelerdeki güreş bölümünden aldığı 35 puan ile toplam puanı 
etkilendiğinden emsallerine göre avantajlı olup, Güreş Eğitim 
Merkezleri’ne yerleştirilme şansı daha çok artmaktadır. Bu durumda elit 
sporcu yerine güreş yapmış çocuk seçilmektedir. Bunlar Güreş Eğitim 
Merkezleri’nde başarılı olamadığı, bir gelişme gösteremediği için 
çıkarılma ile karşı karşıya kalmaktadırlar. Güreş Eğitim Merkezlerinde 
başarılı olamadığı, bir gelişme gösteremediği için çıkarılma ile karşı 
karşıya kalmaktadırlar. Güreş Eğitim Merkezleri de Milli takımlara kaliteli 
sporcu veremediği için, Türk Güreşi’ni olumsuz yönde etkilenmektedir. 
Güreş Eğitim Merkezleri konum olarak açık alanda, havadar yerde 
olmalıdır. Fiziki durumları, Eğitim Merkezleri fonksiyonuna taşıyabilecek 
şekilde projelendirilerek, yeni binaların yapılması gerekmektedir.Yeni 
Güreş Eğitim Merkezleri aşçısı olamayan, tek antrenörle çalışan ve diğer 
personellerinden yoksun kadroyla çalışmaktadırlar. Spor malzemesi 
konusunda da sıkıntılara düşülmektedir. Acilen aşçı ve antrenör kadroları 
sözleşmeli olarak tahsis edilmelidir. Güreş Eğitim Merkezleri’nin ilk 
kurulduğu yıllarda olduğu gibi öğrencilere cep harçlığı verilmelidir. Güreş 
sporuna yapan genelde kırsal kesim çocuğudur. Bundan dolayı fakirdir. 
Çoğunun birinin köyüne gidecek parası yoktur. Güreş Eğitim 
Merkezleri’ni, Gençlik ve Spor İl Müdürlükleri, İl Müdürlüğü’nün bir 
kamburu olarak görmektedirler. Çalışmalarımızı olumsuz yönde 
etkilemektedirler. Bundan dolayı G.E.M’lerinin Genel Müdürlüğü’müze 
bağlanması gerekmektedir.

Türk Güreşlerinde Genel Durum:Türk Güreşinin yeniden 
yapılanmaya gidilmesi gereklidir. 3289 sayılı kanunun 14. maddesine 
göre alınmakta olan %1 spor payı oranın yükseltilerek, spora olan geliri 
artırıp, branşlara göre dengeli dağılımın sağlanmasının temini için Genel 
Müdürlüğümüze, sponsorluk konusunda firmalara teşvik yapılması için 
Maliye Bakanlığı nezdinde gerekli girişimin yapılması. Özelleştirmeden, 
vakıf mallarının devrinden ve hazine arazilerinin satışlarından doğan 
gelirden, belirli bir oranda Türk Güreşi’ne gelir temin edilmesi için 
Başbakanlık nezdinde gerekli girişimin yapılması gerekir. Güreş Eğitim 
Merkezleri’nde başarı oranının artırılabilmesi için, serbest ve grekoromen 
stildeki çalışmaların kesinlikle ayrılması ve tek sitilin bir yerde çalışmalara 
devam etmesi. Ulusal müsabakalara dikkat edildiğinde yıldızlarda her iki 
stilde de gerek bireysel, gerekse takım halinde başarılı olunuyor, 
dereceye giriliyor. Gençler ve büyüklerde başarı düşüyor. İşte bunun 
sebebi Yıldızlar Güreş Eğitim Merkezleri’nde disiplinli ve özverili çalışma 
ile başarıya ulaşılıyor. Bunlar mezun olup, kulüplere gittiklerinde bazı 
problemlerle karşı karşıya kalıyorlar ve başarısız oluyorlar. Bu da Türk 
Güreşi’ni olumsuz yönde etkiliyor. Bunun sebebinin, antrenörlerden mi, 
kulüplerin yapısından mı, yoksa olumsuzluğa iten faktörlerin büyük şehrin
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havası mı, araştırılması gereklidir. Kesinlikle kulüpleşmeye hız verilerek, 
rekabetin artırılarak kalitenin yükseltilmesi gereklidir. Ülkemizin büyük bir 
coğrafi yapıya sahip olması nedeniyle, geniş bir kitlesi olan güreş 
camiasına, güreşin içine çekilebilmesi bunlardan fayda sağlanabilmesi 
için bölgeselleşmeye gidilmesi gereklidir. Ödül yönetmeliği değiştirilerek 
sporcuya teşvik edici olmalıdır. İş adamı, bürokrat ve basın kesiminde iller 
bazında komiteler oluşturularak, bunların maddi ve manevi desteği 
alınmalıdır. Antrenörler A-B-C kategorileri diye sınıflara ayırarak bunların 
mali durumları kesinlikle iyileştirilmelidir. Bir antrenör maddi sıkıntı nedeni 
ile ikinci bir meslekle uğraşmamalıdır. Yurt içi ve yurt dışında bunlar için 
gelişim seminerleri düzenlenmelidir. Bunlar sözleşmeli olarak 
çalıştırılmalıdır. Değişen dünyada yabancı antrenörlere de yer verilerek 
onların da bilgilerinden yararlanılmalıdır. Okullar arası Türkiye 
Şampiyonasfna Güreş Eğitim Merkezi öğrencilerinin alınmaması 
gereklidir. Çünkü bunlar devamlı antrenman yapıp iyi beslendiği için, 
emsallerine göre fizik ve oyun olarak üstün olup, maçları ezici üstünlükle 
sonuçlanmakta, bundan dolayı Milli Eğitim öğrencileri sonraki 
şampiyonlara katılmamaktadırlar. Caydırıcı niteliği taşımaktadır. 
Üniversitelerde de diğer branşlarda olduğu gibi, erkek ve bayan takımı 
kurulup üniversiteler arası lig müsabakası düzenlenmesi için YÖK’e 
gerekli girişimlerin yapılması gerekmektedir. Üniversite araştırma 
görevlilerince Güreşin tarihinin araştırılarak, bir arşiv oluşturulması 
gereklidir. Bayan güreşini yaymak için bayan antrenör yetiştirilip, pilot 
bölgelerde uygulamaya geçilmesi gereklidir. Türkiye Şampiyonası oluyor, 
basın olmuyor. Ayrıca güreş haberi gazetelerin bir köşesinde ayda-yılda 
bir yer alıyor. Televizyonlarda hiç yer verilmiyor. Köşe yazarlarının 
sayılarının artırılması ve Türkiye Şampiyonaları’nda TRT kanallarının 
birinde naklen yayın yapılması ve haftada bir gün güreşin tarihçesi ve 
günümüzün güreşleri ile ilgili program yapılarak, toplumu bilgilendirmek 
ve genç nesili güreşe kanalize etmek için gerekli çalışmaların yapılması 
ve tiyatro gösterileri de konulması gerekmektedir. Dünya ve 
olimpiyatlarda; Türk gururu, Türk cesareti ve Türk’ün temsilcisi olarak 
mindere çıkıp İstiklal Marşı’mızı söyletip, Bayrağımızı dalgalandıran 
şampiyonlarımıza sahip çıkmamız gerekmektedir. Bunlar kamu kurum ve 
kuruluşlarında istihdam edilmelidir. Federasyonda oluşacak kurullarda 
görev verilmelidir. Genel müdürlük nezdinde girişimler yapılarak spor 
tesislerine ayrıca, illerdeki valilerle temas kurularak uygun olan cadde, 
sokak ve bulvarlara isimleri verilerek bunları yaşatmak gereklidir. Türk 
Güreş Vakfı’nın güreşe ve güreş camiasına olan katkısının tekrar gözden 
geçirilmesi gerekmektedir. Buradan sporcu, antrenör ve maddi sıkıntı 
çekmekte olan güreşçilere de yardımcı olunması gerekmektedir.

Karakucak ve Yağlı Güreşler:Yağlı güreşlerde de yeniliklerin 
getirilmesi, değişen dünyaya ayak uydurulması için, kültürümüze zarar
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vermeden devamı gereklidir. Bazı organizatörlerce düzenlenen yağlı 
güreşlerde sporcular para alamamakta, disiplinsiz olduğu için şike 
nedeniyle seyirci zevk alamamaktadır. Bu yörelerde de güreş ağır ağır 
bitme noktasına gelmektedir. Bundan dolayı da organizatörlüğe bir düzen 
getirilmesi gerekmektedir. Güreşi baltalayan bu tür kişilerin elinden 
kurtarmak için ya belirli kurallar çerçevesinde organizatörlük belgesi 
verilmesi, ya da bölgeler oluşturulup bu yetkinin bunlara verilmesi 
gereklidir.Türk Güreşi’nin kaynağı olan karakucak ve yağlı güreşleri sahip 
çıkılması zorunludur. Yağlı güreşçilere sosyal güvence ve maddi destek 
sağlanmalıdır. Bunların üst boylarını bir kulüp çatısı altında toplamakta 
yarar vardır.İllerde yapılan yağlı güreşlerde güreşin büyüklüğüne göre 
sporcu hakem ve görevlilere ödenecek ücretin tespit edilmesi ve her yıl 
günün koşullarına göre ayarlanması, ödenecek ücrete İl 
Müdürlükleri’nden mutemet tayin edilmesi gereklidir.Yağlı güreşlerde 
federasyonca görevlendirilen temsilcilerin organizasyonlarda, kule 
hakemlerinin sporcular üzerinde etkili olamadıkları gözlenmektedir. 
Bunların İl Müdürlükleri’nce görevlendirilmesi gerekmektedir.

Denizli Güreş Eğitim Merkezi:
1. Kuruluş Amacı: Spor dallarına göre, spora başlama yaşında 

bulunan çocuklarımızın eğitim ve öğretimini aksatmadan elit sporcu 
olarak yetişmelerini sağlamaktır.

2. Faaliyete Geçiş Tarihi: 1986 yılı.
3.Tesis Durumu: Yetersizdir. Bölümleri tek bina altında 

toplanmayıp, dağınık halde, alanı dar, çevresinde yapılan yüksek binalar 
nedeniyle ışık almayan, havasız, izbe bir konuma sahiptir.

a-Yatakhane: Odalar dar, kapı ve pencereleri deforme olmuş, duş 
yok, tuvalet yetersiz, çalışma masaları yok, elbise dolapları uygun değil, 
revir odası da yoktur.

b-Yemekhane: Atatürk Stadı açık tribün altında yatakhaneye 100 
metre mesafededir.

c-Etüt ve Dinlenme salonu: Böyle bir yer olmamakla beraber 
etütler yemekhane ve yatakhane altında bulunan 15-20 kişiye hitap 
edecek dinlenme salonunda yapılmaktadır. Ayrı dinlenme salonu yoktur.

d-Kondisyon ve Spor Salonu: Kondisyon salonu yoktur. Spor 
salonu ihtiyaca cevap verecek durumda fakat zemin parkesi yenilenmesi 
gereklidir. Ek spor aktivitelerini yürütecek ek bir salon yoktur.

e-Çamaşırhane: Çamaşırhane yeri, çamaşır makinesi ve kurutma 
makinesi yoktur. Öğrenciler çamaşırlarını duşlarda, kendi elleriyle 
yıkamaktadırlar. Çarşaf ve nevresimler, başka kurumların 
çamaşırhanesinde yıkandığından, bu hizmetler zaman zaman 
aksamaktadır.
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4. Ulaşım Hizmetleri: Hiç taşıt yoktur. Mutfak malzemesinin nakli 
için bir pikap gereklidir. Bu araç aynı zamanda şehre 25 km. mesafede 
bulunan cankurtaran kamp tesislerinin de hizmetini görebilecektir. 
Okulların eğitim merkezlerine 5 km gibi mesafede olması, öğrencilerin 
gidip gelmeleri ve kontrolü zorlaştığından, 20-25 kişilik bir servis aracına 
ihtiyaç bulunmaktadır. Bu araç aynı zamanda müsabakalara gidilmesi için 
de faydalı olacaktır. Geceleri hastalanan, antrenmanlarda sakatlanan 
sporcuların hastaneye nakli için ambulans görevi yapacak binek oto 
gereklidir.

5. Sporcu Sayısı ve Personel Durumu: 36 öğrenci vardır. 
Tesisin yetersiz oluşu nedeniyle sporcu sayısını artırmak mümkün 
olmamaktadır. 20 öğrenci de dışarıdan antrenmanlara katılmaktadır. 1 
sözleşmeli, 2 fahri antrenör vardır. Öğrencilerin disiplinli yetiştirilmeleri, 
kontrol altında tutulmaları ve daha başarılı olabilmeleri için İl 
Müdürlüğü’müze 2 antrenör kadrosu verilmesi gerekmektedir. Derslerinde 
başarılı olmaları, daha düzenli etüt yapabilmeleri için, kadrolu belletmene 
ihtiyaç bulunmaktadır. Personel sıkıntısı da çekilmektedir. 36 sporcu 
öğrencinin barındırıldığı ve 70 îl Müdürlüğü personeline yemek çıkarıldığı 
Eğitim Merkezinde, aşçı kadrosunda hiç personel yoktur. Acilen 2 aşçı, 2 
bulaşıkçı kadrosu gereklidir. Aynı zamanda büro için 1 memura, gece 
nöbeti için 1 bekçi kadrosuna, sağlık sorunları için 1 sağlık memuruna, 
psikolog, fizyoterapist gibi rehber öğretmenlere, daha dengeli 
beslenmeleri için beslenme uzmanına ihtiyaç vardır. Sporcu eğitim tesisi 
görüntüsünden ve fonksiyonunda uzak bir görünüm arz eden bu binayı 
yerel imkanlarla küçük onarımlar yaptırmamıza rağmen, ihtiyaca cevap 
verecek duruma getirmek mümkün olmamaktadır. Semikler spor 
kompleksi içine yeni Sporcu Eğitim Merkezi yapılması için, 1995 yılı 
yatırım programına alınmasına rağmen ödenek yetersizliğinden dolayı, bu 
güne kadar ihalesi yapılamamıştır. Semikler haricinde Bağbaşı 
Belediyesi’nden de tesis için bir tane daha arsa bulunmuştur (17.771 m2). 
80 kişilik yeni bir Sporcu Eğitim Merkezi’nin yapılması halinde Milli 
Takımlar’da ilimizi temsil edecek sporcu sayısı daha da çok olacak ve 
sanayide attığı cesaretli adımlarla, kazandığı başarılarla sporda da 
dünyada ülkemizin ismi duyurulacaktır. Bu imkanlara rağmen 
merkezimizde Dünya ve Avrupa çapında 1986 yılından beri, 12 şampiyon 
sporcu yetiştirilmiş olup, bu şampiyonlar Uluslararası müsabakalarda 
ülkemize 22 de şampiyonluk yaşatmışlardır. Yukarıda belirtilen konuların 
acilen çözüme kavuşturulması, çözüme kavuşturulamaması durumunda 
da Eğitim Merkezlerimizin kapanma tehlikesi ile karşı karşıya kalacağı 
kaçınılmaz olacaktır.

Eğitim Merkezlerinin Başarıları: Kuruluş yılı olan 1986’dan 
itibaren 12 Avrupa ve Dünya Şampiyonu yetiştirmiş, bu şampiyonalar 
ülkemize 22’de şampiyonluk hediye etmişlerdir.
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Lig Başarısı: 1996 yılında başlayan Yıldızlar Deplasmanlı Güreş 
Ligi’nde tüm Güreş Eğitim Merkezleri’nin en büyük kulüplerinin de 
katıldığı lig’de; 1996-1997 Sezonu Türkiye 3’üncüsü; 1997-1998 Sezonu 
Türkiye 2’ncisi; 1998-1999 Sezonu Türkiye 2’ncisi; 1999-2000 Sezonu 
Türkiye 2’ncisi olmuştur. Güreş Eğitim Merkezleri’nin yetiştirmiş olduğu 
ve şu anda Milli Takım’da olan sporcuların listesi tablo 2’de gösterilmiştir. 
Tablo 2. GEM Çıkışlı Milli Güreşçilerin Listesi._________________

Adı ve Soyadı Adı ve Soyadı
Kaşif ŞAKIROGLU Erkan DÜNDAR

Ilhami ORHAN Bünyamin EMİK
Muhittin UZUN Adem TAŞÇI

Recep ZİNCİRCİ Şeref AYRATA
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Tablo 3. 1986 Yılında Kurulan Denizli Güreş Eğitim Merkezi’nin Yetiştirdiği Uluslararası Şampiyon 
Sporcuların Listesi. _____ _______________ ____________________ __________________

Adı soyadı Sikleti Branşı Kategori Yıl Yer Derecesi Şu Andaki Durumu
Mükremin KIZILKAYA 47 KG Serbest Yıldız 1988 İzmir Avrupa Şampiyonu Öğretmen
Mükremin KIZILKAYA 47 KG Serbest Yıldız 1989 Amerika Dünya Şampiyonu Öğretmen
Mükremin KIZILKAYA 50 KG Serbest Genç 1990 İstanbul Dünya Uçüncüsü Öğretmen
Mükremin KIZILKAYA 50 KG Serbest Genç 1991 İstanbul Avrupa Uçüncüsü Öğretmen

Veli ERİŞ 63 KG Serbest Genç 1989 Bursa Avrupa Şampiyonu GEM Antrenör
Ali DİNÇ 40 KG Serbest Genç 1989 Amerika Dünya Uçüncüsü -

Recep ZİNCİRLİ 47 KG Serbest Genç 1992 İstanbul Dünya Şampiyonu T E AŞ Kip.-Ankara
Recep ZİNCİRLİ 50 KG Serbest Genç 1993 Avustralya Avrupa İkincisi T E AŞ Klp.-Ankara
Emin KIN AB AŞ 65 KG Serbest Yıldız 1993 Almanya Dünya İkincisi -

Gökhan GUÇLU 95 KG Serbest Yıldız 1995 Macaristan Dünya İkincisi TEAŞ Klp.-Ankara
Erkan DÜNDAR 40 KG Greko. Yıldız 1993 Almanya Dünya İkincisi TE AŞ Klp.-Ankara
Erkan DÜNDAR 43 KG Greko. Yıldız 1994 Amerika Dünya Şampiyonu TEAŞ Klp.-Ankara
Bünyamin EMİK 47 KG Greko. Yıldız 1994 Amerika Dünya Şampiyonu TEAŞ Klp.-Ankara
Bünyamin EMİK 50 KG Greko. Genç 1995 Almanya Avrupa Uçüncüsü TEAŞ Klp.-Ankara
Bünyamin EMİK 63 KG Greko. Üniversite 2000 Tokyo Dünya Şampiyonu TEAŞ Klp.-Ankara

Ahmet YATAĞAN - Greko. Yıldız 1992 İstanbul Dünya Uçüncüsü -

Kaşif ŞAKIROGLU - Greko. Gene 1995 Almanya Avrupa Uçüncüsü TEAŞ Klp.-Ankara
Adem TAŞÇI 95 KG Greko. Yıldız 1997 Slovanya Dünya İkincisi TEAŞ Klp.-Ankara
Adem TAŞÇI 95 KG Greko. Yıldız 1998 G. Afrika Dünya Dördüncüsü TEAŞ Klp.-Ankara
Adem TAŞÇI 95 KG Greko. Yıldız 1999 Danimarka Dünya Şampiyonu TEAŞ Klp.-Ankara

Şeref AYRATA 42 KG Greko. Yıldız 1998 G. Afrika Dünya İkincisi GEM-Denizli
Şeref AYRATA 46 KG Greko. Yıldız 1999 Danimarka Dünya Dördüncüsü GEM-Denizli
Şeref AYRATA 50 KG Greko. Yıldız 2000 Slovanya Avrupa İkincisi GEM-Denizli.
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Konuşmacı: Oturum Başkanı Ata KARATAŞ
Greko-Romen Milli Takımlar Baş Antrenörü-İSTANBUL

Konu: Türk Greko-Romen Güreşi’nin Bugünkü Durumunun 
Değerlendirilmesi

Değerli katılımcılar, sevgili meslektaşlarım; hepiniz Türk Güreş 
Kurultayı’na hoş geldiniz. Genellikle güreş denince; Türk milletinin aklına 
hep yağlı güreş veya serbest güreş gelmiştir Ancak minder güreşinin bir 
diğer tarafı olan Greko-Romen stil ise özellikle son yıllarda Türkiye’de 
büyük bir çıkış gösterirken, serbestle arasındaki farkı kapatmaya 
başlamıştır. Geçmiş yıllara bakıldığı zaman istatistiksel olarak Greko- 
Romen stilde büyük bir ilerleme kaydedilmiştir. Tabii bunun altında yatan 
en büyük etken gerek Greko-Romen’in alt yapısına verilen önem ve 
gerekse burada yetişen genç sporcuların kazandığı başarılardır.

Türk güreşi Greko-Romen stilde dünya, Avrupa ve olimpiyatlarda 
büyükler kategorisinde bu güne kadar toplam 114 madalya kazanma 
başarısı gösterdi. Bu madalyaların 40’ı altın, 37’sl gümüş ve yine 37’si 
ise bronz madalya olmuştur. Bu rakamlar serbest stilin gerisinde 
olmasına rağmen başarıların büyük çoğunluğu ise 1990’dan sonraki 
yıllarda elde edilmiştir. Bu dönemde kazanılan toplam madalya sayısı 
37’dir. Yine bu dönemde yıldızlar 24, gençler 16 ve ümitler ise 6 birincilik 
kazanmıştır.

1970 yılında Türk güreşinin içerisine girdiği durgunluk Greko- 
Romen’e de yansıyınca, 1970-1992 yılları arasında hiç altın madalya 
kazanılamadığı gibi, gümüş ve bronz madalyalarda çok nadir geldi. 1992 
yılında ise Türk Greko-Romen’i gözle görülür bir çıkışın içerisine girdi. 
Barselona’da yapılan Olimpiyat Oyunları’nda, şeytanın bacağını kıran 
Greko-Romen’ciler, devam eden yıllarda, her yılı mutlaka altın madalya 
ile kapattılar. 10 sıkletin altısında katıldığımız 1992 olimpiyatlarında 28 
yıllık hasret, Mehmet Akif PİRİM’in altın madalyası ile dinerken, Hakkı 
BAŞAR da direkten dönerek bir gümüş madalya kazandı.

1996 yılında Atlanta’da yapılan Olimpiyat Oyunları’nda ise, Greko- 
Romen’cilerimiz, bir önceki olimpiyattaki başarının aynısı olmasa bile 
benzerini yakaladılar. Bir önceki olimpiyattan daha fazla elemanla, yani
10 sıkletin yedisinde katıldığımız olimpiyatta, yine bir altın madalya 
kazanırken, Hamza YERLİKAYA bu madalyanın sahibi oldu. Ancak bu 
sefer geçen olimpiyatların şampiyonu PİRİM, bronz madalyada kaldı.
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2000 Sidney Olimpiyatlar’ma ise, neredeyse bir rüya takımı diye 
adlandırılacak kadro ile katıldı. Sekiz sıkletin altısında mücadele eden 
Greko-Romen takımın içerisindeki güreşçilerin biri dışında diğer beşi 
dünya şampiyonu olmuş isimlerdi. Yine, bunların 4’ü Avrupa şampiyonu 
ve biri olimpiyat şampiyonu olmasına rağmen gerek erken gidilmesi, 
gerek motivasyonsuzluk ve gerekse minder dışı organizasyonun eksik 
olması sebebiyle ancak bir şampiyon çıkarırken, diğer isimlerimizin hepsi 
başta elenerek gittiler. Yani ibre yeniden düşmeye başladı.

2000 yılı içerisinde geçte olsa alınan bir karar, aslında alt yapının 
ve ikinci adamların ne kadar güçlü olması gerektiğinin bir göstergesi 
olmuştur. Bu yıl yapılan Avrupa şampiyonasına ikinci adamlarla katılan 
Greko-Romen’cilerimiz maalesef beklenen başarıyı gösterememişlerdir. 
Sadece Mehmet ÖZAL bronz madalya kazanırken, diğerleri dereceye 
girememiştir. Aslında bu davranış, yani ikinci veya üçüncü adamlarla 
Avrupa Şampiyonalarıma, Akdeniz Oyunları’na turnuvalara katılmak 
gerekliliği 1996 yılından itibaren kendini göstermiştir. Eğer bu karar, o 
yıllarda alınmış olsaydı belki de olimpiyatlarda daha büyük başarılar 
gelirdi. Bunu gören teknik kadro iyi yapmıştır, ancak çok geç kalmıştır. 
Zira bunun yıllar önce yapılması gerekirdi. 1990 sonrası başlayan alt 
yapıdaki çıkış bir noktaya gelip durmuştur. Bugünkü milli takımın 
iskeletini oluşturan isimlerin hepsi 1990 sonrasının alt yapısının 
meyveleridir. Ancak özellikle son 4-5 yılda duraklayan alt yapı tehlike 
sinyalleri veriyor. Zira şu anda milli takımda bulunan isimlerin yerine 
ikame edecek fazla isim bulunmamaktadır. Bunu da 2000 yılındaki 
Avrupa Şampiyonası’nda gördük.

Tabii alt yapıya da değinmeden geçmek imkansız. Alt yapımız 
1990 sonrası dönemin federasyon başkanlarının da desteği ile büyük bir 
çıkış yakaladı. Kazanılan şampiyonluklar, takım halinde gelen dünya 
şampiyonlukları başarının göstergesiydi. Ancak daha sonra bu yine bir 
iniş seyrine girdi. Bir dönem kaldırılan yaş tahsisi sebebiyle de yeniden 
yaşlı isimler milli takıma girince, yine alt yapı tehlike sinyalleri vermeye 
başladı. Şimdi aşağıda göstereceğim tablolar gerçektir:
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Tablo 1. Tüm Avrupa Greko-Romen Güreş Şampiyonalarında Altın,
Gümüş, Bronz Madalya Dağılımı ve Toplam Madalya Sayısı.________

A L T I N G U M U Ş B R O N Z T O P L A M

Sıra
no

Ülke Madalya
Sayısı

Sıra
no

Ülke Madalya
Sayısı

Sıra
no

Ülke Madalya
Sayısı

Sıra
no

Ülke Madalya
Sayısı

1 RUS 130 1 RUS 64 1 RUS 49 1 RUS 243

2 BUL 46 2 BUL 49 2 HUN 45 2 BUL 131

3 SWE 46 3 SWE 44 3 BUL 34 3 SWE 123

4 HUN 33 4 ROM 36 4 SWE 32 4 HUN 113

5 FİN 26 5 HUN 35 5 ROM 29 5 ROM 86

6 ROM 21 6 POL 26 6 FİN 24 6 FİN 74

7 GER 19 7 FİN 24 7 TCH 23 7 POL 65

8 POL 18 8 GER 24 8 POL 21 8 GER 62

9 TUR 16 9 EST 11 9 GER 19 9 TUR 43

10 YUG 8 10 TCH 10 10 İTA 17 10 TCH 37

11 BLR 5 11 TUR 10 11 TUR 17 11 YUG 25

12 EST 5 12 GDR 9 12 FRG 11 12 EST 25

13 FRG 5 13 YUG 9 13 GRD 10 13 FRG 24

1-4 GDR 5 14 FRG 8 14 EST 9 14 GDR 24

15 NOR 4 15 BLR 8 15 FRA 9 15 İTA 21

16 TCH 4 16 UKR 7 16 NOR 9 16 UKR 20

17 UKR 4 17 GRE 6 17 UKR 9 17 NOR 17

18 ARM 3 18 DEN 5 18 GRE 8 18 GRE 17

19 EUN 3 19 AUT 4 19 YUG 8 19 FRA 15

20 FRA 3 20 NOR 4 20 BLR 5 20 BLR 18

21 GRE 3 21 ARM 3 21 DEN 3 21 ARM 9

22 İTA 2 22 FRA 3 22 GEO 3 22 DEN 9

23 AZE 1 23 GEO 3 23 LET 3 23 GEO 6

24 DEN 1 24 AZE 2 24 MOL 3 24 EUN 5

25 EGY 1 25 İSR 2 25 ARM 3 25 LET 5

26 LET 1 26 İTA 2 26 BEL 2 26 AUT 5

27 sw i 1 27 MOL 2 27 İSR 2 27 MOL 5

28 AUT 0 28 sw i 2 28 AUT 1 28 AZE 4

29 BEL 0 29 EGY 1 29 AZE 1 29 İSR 4

30 GEO 0 30 EUN 1 30 EUN 1 30 SWİ 4

31 İSR 0 31 LET 1 31 KOR 1 31 EGY 2

32 KOR 0 32 BEL 0 32 NDR 1 32 BEL 2

33 MOL 0 33 KOR 0 33 SWİ 1 33 KOR 1

34 NDR 0 34 NDR 0 34 EGY 0 34 NDR 1
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Tablo 2. Tüm Dünya Greko-Romen Güreş Şampiyonalarında Altın,
Gümüş, Bronz Madalya Dağılımı ve Toplam Madalya Sayısı.

A L T I N G Ü M Ü Ş B R O N Z T O P L A M

Sıra
no

Ülke Madalya
Sayısı

Sıra
no

Ülke Madalya
Sayısı

Sıra
no

Ülke Madalya
Sayısı

Sıra
no

Ülke Madalya
Sayısı

1 RUS 152 1 RUS 58 1 RUS 43 1 RUS 244
2 BUL 25 2 BUL 32 2 BUL 34 2 BUL 100
3 HUN 23 3 HUN 32 3 FİN 23 3 HUN 77
4 FİN 22 4 ROM 26 4 HUN 22 4 FİN 63
5 SWE 21 5 POL 25 5 ROM 22 5 ROM 63
6 GER 16 6 TUR 23 6 GER 21 6 SWE 61

7 ROM 15 7 SWE 22 7 SWE 18 7 TUR 53
8 TUR 13 8 FİN 18 8 TUR 17 8 GER 52

9 CUB 11 9 YUG 17 9 POL 16 9 POL 51
10 POL 10 10 GER 15 10 YUG 16 10 YUG 38
11 KOR 7 11 AUS 8 11 FRG 12 11 CUB 27
12 AUS 6 12 FRG 8 12 CUB 11 12 FRG 22
13 KZK 5 13 GDR 8 13 JPN 9 13 AUS 21
14 YUG 5 14 USA 7 14 TCH 8 14 KOR 18
15 DEN 4 15 JPN 6 15 USA 8 15 JPN 18
16 FRG 4 16 CUB 5 16 AUS 7 16 USA 17
17 JPN 3 17 İRN 4 17 DEN 7 17 GDR 16
18 EGY 2 18 İTA 4 18 KOR 7 18 DEN 13
19 FRA 2 19 KOR 4 19 GDR 6 19 TCH 13
20 GDR 2 20 KZK 4 20 İTA 6 20 İTA 11
21 TCH 2 21 NOR 4 21 GRE 5 21 İRN 10
22 USA 2 22 ARM 3 22 İRN 5 22 NOR 10
23 İRN 1 23 FRA 3 23 NOR 5 23 KZK 9
24 İTA 1 24 TCH 3 24 UKR 5 24 FRA 9
25 NOR 1 25 BEL 2 25 FRA 4 25 UKR 7
26 UKR 1 26 DEN 2 26 EGY 3 26 EGY 5
'27 ARM 0 27 MOL 2 27 BEL 2 27 GRE 5
28 AZE 0 28 AZE 1 28 BOH 2 28 ARM 4
29 BEL 0 29 BLR 1 29 GEO 2 29 BEL 4
30 BLR 0 30 CHN 1, 30 İSR 2 30 GEO 3
31 BOH 0 31 CZE 1ı 31 NDR 2 31 İSR 3
32 CHN 0 32 EST 1 32 ARM 1 32 MOL 2
33 CZE 0 33 GEO 33 LBN 1 33 LBN 2
34 EST 0 34 İSR 1 ı 34 MOL 1 34 BOH 2
35 GEO 0 35 LAT 1 35 SWİ 1 35 NDR 2
36 GRE 0 36 LBN 1 36 SYR 1 36 AZE 1
37 İSR 0 37 UKR 1 37 AZE 0 37 BLR 1
38 LAT 0 38 BOH 0 38 BLR 0 38 CHN 1
39 LBN 0 39 EGY 0 39 CHN 0 39 CZE 1
40 MOL 0 40 GRE 0 40 CZE 0 40 EST 1
41 MON 0 41 MON 0 41 EST 0 41 LAT 1
42 NDR 0 42 NDR 0 42 KDK 0 42 MON 1
43 swl 0 43 SWİ 0 43 LAT 3 43 SWİ 1
44 SYR 0 44 SYR 0 44 MOL 0 44 SYR 1
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Tablo 3. Tüm Olimpiyat Oyunların GrekoRomen Güreşte Altın,
Gümüş, Bronz Madalya Dağılımı ve Toplam Madalya S^ısı.

A L T I N G U M U Ş B R O N Z T O P L A M
Sıra
no

Ülke Puan Sıra
no

lllke Puan Sıra
no

lllke Puan Sıra
no

lllke Puan

1 RUS 37 1 RUS 20 1 SWE 19 1 RUS 70
2 SWE 21 2 FİN 19 2 FİN 17 2 SWE 56
3 FİN 20 3 SWE 16 3 ROM 13 3 FİN 56
4 HUN 14 4 BUL 14 4 RUS 13 4 HUN 15
5 TUR 11 5 GER 14 5 HUN 11 5 BUL 32
6 BUL 9 6 HUN 10 6 BUL 9 6 ROM 27
7 ROM 6 7 POL 8 7 GER 8 7 GER 27
8 GER 5 8 ROM 8 8 İTA 8 8 POL 19
9 İTA 5 9 TCH 6 9 DEN 7 9 TUR 18
10 POL 5 10 USA 6 10 POL 6 10 İTA 17
11 KOR 5 11 JPN 5 11 KOR 5 11 KOR 12
12 JPN 4 12 YUG 5 12 EST 4 12 USA 12
13 EST 3 13 İTA 4 13 GRE 4 13 YUG 12
14 EUN 3 14 TUR 4 14 TCH 4 14 JPN 11
15 YUG 3 15 CUB 3 15 YUG 4 15 DEN 11
16 CUB 3 16 DEN 3 16 CHN 3 16 TCH 11
17 USA 3 17 EUN 3 17 EUN 3 17 EUN 9
18 GDR 2 18 GRE 3 18 FRA 3 18 CUB 8
19 NOR 2 19 AUS 2 19 TUR 3 19 GRE 8
20 ARM 1 20 BLR 2 20 USA 3 20 EST 7
21 AUS 1 21 EGY 2 21 BLR 2 21 GDR 6
22 DEN 1 22 FRA 2 22 CUB 2 22 FRA 6
23 EGY 1 23 GDR 2 23 EGY 2 23 EGY 5
24 FRA 1 24 KOR 2 24 GDR 2 24 NOR 4
25 GRE 1 25 FRG 1 25 GEO 2 25 BLR 4
26 KZK 1 26 İRN 1 26 JPN 2 26 AUS 3
27 TCH 1 27 LAT 1 27 LBN 2 27 CHN 3
28 UKR 1 28 LBN 1 28 BEL 1 28 UKR 3
29 BEL 0 29 MEX 1 29 FRG 1 29 LBN 3
30 BLR 0 30 NOR 1 30 İRN 1 30 FRG 2
31 CHN 0 31 UKR 1 31 MOL 1 31 İRN 2
32 FRG 0 32 ARM 0 32 NDR 1 32 GEO 2
33 IRN 0 33 BEL 0 33 NOR 1 33 ARM 1
34 LAT 0 34 CHN 0 34 PRK 1 34 KZK 1
35 LBN 0 35 EST 0 35 SWI 1 35 BEL 1
36 MEX 0 36 GEO 0 36 UKR 1 36 LAT 1
37 MOL 0 37 KZK 0 37 ARM 0 37 MEX 1
38 NDR 0 38 MOL 0 38 AUS 0 38 MOL 1
39 SWI 0 39 NDR 0 39 KZK 0 39 NDR 1
40 PRK 0 40 PRK 0 40 LAT 0 40 PRK 1
41 GEO 0 41 SWİ 0 41 MEX 0 41 SWİ 1
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Oturum Başkanı Ata KARATAŞ: Değerli katılımcılar şimdi 2’inci 
konuşmacı olarak kendisini dünyaca ispatlamış, çok sayıda Avrupa, 
Dünya ve Olimpiyat şampiyonları çıkarmış, G.SAPUNOV’u dinleyeceğiz. 
Buyurun Sayın Sapunov.

Konuşmacı: G. SAPUNOV
Rusya, Türkiye, Kazakistan, Bulgaristan, Yunanistan ve 
Romanya Milli Takımlar Eski teknik Direktörü

Konu: Greko-Romen Güreşinin Dünyadaki Durumu ve Önde Gelen 
Ülkelerin Antrenörlerinin Analizi

Hepinize,sevgi ve saygılarımla konuşmama başlamak istiyorum. 
Türk Güreşi için düzenlenmiş olan 1. Kurultay’a katılan Federasyon 
Başkanı, yöneticiler, basın ve değerli antrenör arkadaşlarım. Türk Güreşi 
için yeni seçilmiş olan federasyon başkanı Sayın Osman ŞANSAL, 
Birinci Güreş Kurultay’ına şahsımı davet ettiğinden ve Greko-Romen 
güreşi hakkında konuşma fırsatı verdiğinden dolayı kendilerine teşekkür 
ederim. Sayın çok değerli arkadaşlarım, son 10 yıldır Türkiye Greko- 
Romen güreşinin gelişmesinde bana verilen görevlerden dolayı 
memnuniyetimi bir daha belirtmek istiyorum. Değerli arkadaşlarım, 
dünyadaki Greko-Romen güreşi hakkında şahsım adına kısaca 
görüşlerimi sizlere açıklamaya çalışacağım.

Tüm dünya ülkelerinde Greko-Romen güreşi gelişmektedir. Bazı 
ülkelerde Greko-Romen güreşi çok popüler duruma gelmiştir. Bunları 
dünyada ve Avrupa’da yapılan müsabakalarda bizler kolayca 
görmekteyiz. 50 veya daha fazla dünya ve Avrupa ülkesinde Greko- 
Romen güreşine çalışma imkanı sağlanmaktadır. Fakat, şahsım adına 
söylüyorum, dünya Greko-Romen güreşinin daha çabuk gelişmesi için 
bazı problemlerin olması, Greko-Romen güreşinin gelişmesi 
engellenmektedir. Bunlar nelerdir? Güreş sporunda sık sık güreş ve 
hakem kurallarının değişmesidir. Bu da tüm sistemlerin değişmesi 
demektir. Ayrıca bazı ülke hakemleri müsabakaları doğru ve bilinçli 
olarak yönetmekte, bazıları ise bilinçsiz yönetip, güreşçinin alacağı 
neticeyi ve dereceyi engellemektedir. Örnek, son yapılan olimpiyat 
oyunlarında Rus Karalin ve Amerikalı arasında görülmüştür.

Sistemlere gelince; Türkler çok sayıda daha önce Avrupa, dünya 
ve olimpiyat şampiyonalarında madalya almışlar, fakat bu sistemlere 
göre sıralamaya bile girememişlerdir. Örnek, Şeref EROĞLU’nun 1 ’inci 
turda olimpiyat şampiyonu olan Rus güreşçiye karşı kaybetmesi. Bu 
sporcunun en azından bronz madalya alma imkanı vardı.

Önde gelen ülkelerin antrenörlerinin analizine gelince; sistemler sık 
sık ve çabuk değiştiğinden antrenör arkadaşların yeni çalışma metotları
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araması gerekmektedir. Bu yeni metotları bulabilmemiz için yüksek 
seviyedeki müsabakaların analizini çok iyi bir şekilde değerlendirilmelidir, 
en iyi ve yüksek seviyede neticeler nasıl alınabilir? Çalışmaların ne 
şekilde, hangi özellikleri içermesi gerektiğinin belirlenmesi lazımdır. 
Örneğin, güç, dayanıklılık, çabukluk, teknik ve taktik, sporcunun 
psikolojisi gibi. Bunu belirledikten sonra, sonunda göreceğimiz şey, 
sporcumuzun yüksek seviyedeki müsabaka için çok iyi bir yere geldiğini 
görebiliriz. Bu da demektir ki; diğer ülkelerden önce kuralları ve sistemi 
en iyi, en çabuk ve en doğal benimseyebiliyoruz. Şahsım adına 
söylüyorum, bu kuralları diğer ülkelere nazaran en çabuk ve en doğru 
Güney Kore ve Küba benimsemektedir. Bunu da kolaylıkla görebilmemiz 
mümkündür. Seul 1988’den beri bu ülkelerin sporcuları dünya ve 
olimpiyat altın madalyası almışlardır. Son yıllarda küçük ülke olmalarına 
rağmen büyük şampiyonalarda 1-2 altın, 1-2 gümüş ve bronz madalya 
almışlardır.

Benim görüşüm, Türk güreşçilerinin bu seviyeye gelmesinde hiçbir 
engel yoktur. Çünkü Türkiye’de güreş atalardan kalmış bir spor dalıdır. 
Türkiye’de güreşe devlet, maddi manevi her türlü desteği vermektedir. 
Türkiye’de güreşin alt yapısını bulmak hiç mi hiç zor değildir. Türkiye 
Güreş Federasyonu başkanı seçilen, güreşin içinden gelen, genç, 
dinamik sayın başkan Osman ŞANSAL’a, Türk Güreşi’nin dünya güreşi 
içinde en iyi yere gelmesinde başarılar diliyorum. İyi bir sistem eğitim 
merkezleri, okullar, kulüpler ve de milli takımlarda uygulandığı taktirde 
başarının olmaması mümkün değildir. Çok değerli arkadaşlarım, beni 
dinlediğiniz için sîzlere tekrar teşekkür ediyorum ve başarılar diliyorum.

Oturum Başkam Ata KARATAŞ: Sayın SAPUNOV’a çok teşekkür 
ediyoruz.Şimdi Üçüncü Konuşmacı olarak sayın Remzi ÖZTÜRK Bey’e 
söz veriyorum. Buyurun sayın ÖZTÜRK.

Konuşmacı: Remzi ÖZTÜRK
SVlilli Takım Eski Antrenörü-İSTANBUL

Konu: Greko-Romen Güreşin Alt Yapısı

Sağlam bir temele oturmayan hiçbir yapının uzun ömürlü olması 
mümkün değildir. Bu noktadan hareketle Milletimizin medarı-iftiharı olan, 
ata sporu kabul ettiğimiz güreşin, gelecekte büyük başarılar kazanmaya 
devam etmesi, A Takım seviyesinde, takım halinde Dünya 
şampiyonlukları kazanması, bunun da istikrarlı bir biçimde devam etmesi 
için alt yapıya gereken önemin mutlak surette bir an önce verilmesi 
gerekmektedir.
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Başarılı olabilmek için öncelikle bilimsel temellere oturtulmuş, 
sağlıklı ve akılcı bir biçimde işleyen gelişmeye açık, dinamik bir sistemin 
gerekliliği herkes tarafından kabul edilen bir gerçektir. Bu sistemin 
sağlıklı ve kalıcı bir biçimde işlemesi, kararlı, tutarlı ve her türlü bilimsel 
gelişmeyi kabul eden, yarını bu günden planlama yeteneğine sahip bir 
yönetim anlayışıyla mümkündür.

Türkiye’de GrekoRomen güreşte son on yılda bir takım başarılar 
ve şampiyonluklar kazanılmışsa ve Greko-Romen güreş 1990 öncesi 
düştüğü duraklama döneminden bir atağa geçmiş ise, bunun altında 
1980’li yılların sonunda ve 1990’lı yılların başında yapılan alt yapıya 
yönelik çalışmalar vardır. 1980’li yılların sonunda dönemin federasyon 
başkanı Esat GÜÇHAN tarafından başlatılan, Karakucak Projesi 
çerçevesinde Güreş Eğitim Merkezleri’nin (GEM) kurulması, meyvelerini 
1990’lı yılların başlarında vermeye başlamıştır. GEM’lerden ve 
kulüplerden yetişen yetenekli yıldız sporcular doğru bir çalışma 
metoduyla üst yapıya adapte edilmiş ve sonuç alınmıştır. O dönemlerde 
atılan tohumlar daha sonra meyvelerini vermiş ve yıldızlarda takım 
halinde şampiyonluklar kazanılmıştır. Daha sonra bu çocuklar üst yapıyla 
birlikte çalışarak ve bütünleşerek Avrupa, Dünya ve Olimpiyat şampiyonu 
olabilmişlerdir. Ancak bu gün baktığımız zaman GEM’lerin sayılarının 
artmasına rağmen nitelik olarak eski kalitede olmadıklarını görüyoruz. 
Kulüplere baktığımız zaman ise, durumun pek te farklı olmadığını ve 
birçok kulübümüzün kapanma tehlikesi ile karşı karşıya kaldıklarını ve 
büyük sıkıntı içinde olduklarını görüyoruz.

Yıllarca Türk Güreşi’ni ve bilhassa Greko-Romen güreşini 
omuzlayan ve adeta lokomotif görevi gören bir çok müessese kulübü; 
ilgisizlik, kadrosuzluk ve imkansızlık içerisinde adeta kapılarına kilit 
vurulacak günü beklemektedir. Bu acı gerçeği görmek ve çözüme yönelik 
bir şeyler yapmak gerekmektedir. Bugün A Takımlarımızda şampiyon 
sporcuların bulunması kimseyi yanıltmasın. Bir çok şampiyon güreşçi, 
birkaç yıl içinde güreşi bırakınca onların arkasından aynı kapasite ve 
kalitede güreşçi bulmakta zorlanacağız. Nitekim serbest güreşte bunun 
sıkıntısını bir nebze olsun çektik. Kısa zamanda sonuç almak ve başarı 
sağlamak düşüncesi ile son yıllarda kurulan kulüpler de arzu edilen 
hareketliliği sağlamamıştır. Hele hele alt yapıya hiçbir katkıları 
olmamıştır. Çünkü alt yapıyla uğraşmak, sıfırdan güreşçi yetiştirmek 
zaman ister, büyük özveri ve sabır ister. Bu sebeple yeni kurulan ve 
imkanı olan kulüpler, yetişmiş sporcuları transfer etmeyi tercih 
etmektedir. Bu da sınırlı sayıda olduğundan ve yeteri kadar kulüp 
açılmadığından Türk Güreşinin alt yapısına çok fazla katkı ve köklü bir 
çözüm sağlamamaktadır.

70 milyona yakın nüfusa sahip ülkemizde, lisanslı güreşçi sayısı, 
İstanbul kadar bile nüfusu olmayan Bulgaristan’ dan daha azdır. Bunun
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üzerinde önemle durmak gerekir. Şu anda Greko-Romen güreşin alt 
yapısındaki sorunlar Türk Güreşi’nin genel olarak içinde bulunduğu 
sorunlardan bağımsız değildir. Bu sorunları kısaca şöyle sıralamak 
mümkündür; (1) kulüplerin bozulan durumları ve istihdam problemleri, (2) 
yetersiz tesisleşme ve malzeme eksikliği, (3) ekonomik veya kaynak 
sorunları, (4) eğitsel ve bilimsel çalışmaların yeterli seviyede olmaması,
(5) antrenörlerin durumları, (6) sporcu sağlığı konusunda yeterli 
çalışmanın yapılmaması, (7) hakemlerle ilişkiler, (8) FILA ile ilişkiler, (9) 
basın ve medya ile ilişkiler ve (10) daha da önemlisi disiplin sorunu ve alt 
yapıya gerekli önemin verilmemesi.

Türkiye’de giderek zayıflayan alt yapı konusunda kapsamlı ve 
sonuç verici çalışmalar bir an evvel başlatılmalıdır. Bu gün Türkiye’de 
Greko-Romen güreşin alt yapısını omuzlayan Güreş Eğitim Merkezleri, 
Kulüpler ve Gençlik Spor İl Müdürlükleri’nin yani bölgelerin çalışmalarıdır. 
Şu anda Türkiye’de Güreş Eğitim Merkezleri’nin sayısı son açılanlarla 
beraber 22’ye ulaşmaktadır. Ancak bunların sayılarının artmasıyla 
problemlerinin de arttığı ve istenilen kaliteden giderek uzaklaştığı 
görmekteyiz. Ancak kısaca, GEM’lerin sorunlarını şöyle sıralayabiliriz; (1) 
tesis ve malzeme sorunu, (2) öğrenci, sporcu ve okul ilişkileri, (3) idari 
sıkıntılar ve ilgisizlik, (4) dengesiz beslenme, beslenme uzmanının bir 
çok yerde olmayışı, (5) sağlık konusundaki eksiklikler, (6) birkaç merkez 
hariç, antrenörlere verilen ekonomik imkanların yetersizliğinden dolayı 
deneyimli antrenörlerin buralarda görev almak istememeleri, (7) sporcu 
açısından diğer bir önemli sorunda okuldan mezun olduktan sonra 
istihdam konusundaki sıkıntılar.

Bir çok genç sporcu kulüplerde iş bulamıyor, belki de yıllarca 
verilen emek boşa gidecek ve sporcu giderek güreşten kopabilecektir. 
Kulüpleri ele aldığımız zaman ise karşılaştığımız tablo pek farklı değildir. 
Bu gün birçok kulübümüzün kadrosuzluk yüzünden işlerini yitirmiş ve 
neredeyse kapanma durumuna geldiğini hepimiz biliyoruz. Bu durum 
hem Greko-Romen hem de serbest güreşin alt yapısını olumsuz yönde 
etkilemektedir. Kulüpler bin bir güçlükle yetiştirdikleri sporculara 
kadrosuzluk yüzünden sahip çıkamamaktadırlar.

Greko-Romen güreşte alt yapıyı olumsuz yönde etkileyen diğer 
sorunları da şöylece sıralamak mümkündür; (1) medyanın ve yazılı 
basının güreşe olan ilgisinin yetersizliğinden dolayı güreşin popüler 
olmaması ve bu yüzden genç kuşağın güreşe yeterli ilgi göstermemesi,
(2) güreşin okullara istenilen düzeyde girmemesi, (3) ödül yönetmeliğinin 
uzun yıllar kulüplerin alt yapısında çalışan antrenörlere gerektiği gibi 
uygulanmaması sebebiyle antrenörlerin çalışma motivasyonlarının yeteri 
kadar sağlanmaması, (4) Greko-Romen güreşin alt yapısına serbeste 
oranla çayırdan yani yağlı ve karakucaktan daha az sporcu gelmesi, (6) 
yeni güreşe başlamış minik sporculara yanlış antrenman metotları ve
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yüklenmede de sporcuları erken bıktırıp bazen sakatlayıp güreşten 
soğutulması ve (7) diğer bir olumsuzluk ta güreş sporu yapma arzusunda 
olan minik sporculara, antrenör ve idareci konumundaki insanların 
takındıkları sert ve yanlış tavırlarla onları güreşten soğutması ve 
uzaklaştırması.

Alt yapının Milli Takım seviyesinde de bazı sorunları vardır. Bunlar 
zaman içerisinde istikrar ve başarıyı olumsuz yönde etkilemektedir. 
Mesela, minik ve yıldızların, genç ve büyüklerin birlikte ve yeteri kadar 
kamp yapmamaları gibi. Bu durum uzun vadede gelişme ve alt yapıya 
adaptasyonu, alternatif sporcu yetiştirilmesini zorlaştırmaktadır. 
Özellikle yıldız milli takımlarda yaşı büyük sporcuların son yıllarda tekrar 
güreştirilmeye başlandığını maalesef görüyoruz. Böylelikle alınan 
madalyalar yanıltıcı ve aldatıcı olmakta ve uzun vadede alt yapıya fayda 
sağlamamaktadır. Kıymetli katılımcılar, değerli misafirler, bu noktada 
bazı önerilerle sözlerimi tamamlamak istiyorum.

1)Mevcut kulüplerin durumları iyileştirilmeli, kadro sağlanmalı ve 
malzeme yardımı yapılmalıdır.

2)Yeni kulüpler kurulmalı, bu konuda belediyeler ve özel sektör 
kuruluşları teşvik edilmelidir.

3)Güreşi cazip hale getirmek için medya ve basınla ilgili çalışmalar 
başlatılmalıdır.

4)Güreşe yeni başlayan minik ve yıldız sporculara malzeme ve 
ekonomik destek sağlayarak, onları güreşe ısındırmalı ve teşvik 
etmelidir.

5)Alt yapıda başarılı sporcu yetiştiren antrenör ve kulüpleri 
ödüllendirmelidir.

6)Minik ve yıldızlar Türkiye şampiyonalarında, başarılı olan 
sporcular ödüllendirilmelidir.

7)Yaş gruplarında bölgesel ligler ciddi bir biçimde yapılmalı ve 
şampiyon takımlar ödüllendirilmelidir.

8)Güreşin okullara ciddi bir biçimde sokulması için Milli Eğitim’le 
ortak bir çalışma yapılarak, okullara her türlü malzeme yardımı ve minder 
temin edilmelidir. Ayrıca okullarda güreş kökenli bir çok beden eğitimi 
öğretmenlerine destek verilmediği için güreşle İlgilerini en aza indirmiş 
durumdadırlar. Buradaki beden eğitimi öğretmenlerinin güreşle 
ilgilenmesini sağlamalı ve tatilde güreş yaz okulları açılmalıdır.

9)Antrenör seçimi ve eğitimine özen gösterilmeli ve bazı kriterler 
getirilmeli, antrenörler yurt içi ve yurt dışı eğitimden geçirilmelidir.

10)Güreşe ilginin artması ve alt yapının güçlenmesi için güreşin 
özendirilmesi gerekir. Bu amaçla müsabakalardan önce minik güreşçilere 
cazip hareketlerle gösteriye yönelik güreşler yaptırılmalıdır.

11 )Milli Takım seviyesinde alt yapıda ikili kamplar yapılmalı, yurt 
içinde ve yurt dışında müsabakalar çoğaltılmalıdır.
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12)Miniklerin yıldızlarlarla ve gençlerin büyüklerle birlikte kamp 
yapmaları sağlanmalıdır.

13)Yaş gruplarında yaş istismarını önlemeli, büyük ve yaşlı 
sporcuların müsabık olmaları engellenmelidir.

14)Milli takımlarda sık sık antrenör değişikliğine gidilmemelidir. Zira 
bu istikrarsızlığa ve motivasyon eksikliğine yol açmaktadır.

15)Son olarak sponsorluk yasası mutlaka çıkartılmalı ve özel sektör 
imkanlarından, güreş ve güreşçiler yararlandırılmalar.

Bu düşüncelerle sözlerimi tamamlıyorum. Bu kurultayın ve 
çalışmalarımızın Türk Güreşi’nin daha iyi yerlere gelmesine katkı 
sağlayacağını umuyor, hepinize saygılar sunuyorum.

Oturum Başkanı Ata KARATAŞ: Sayın Öztürk’e konuşmasından ötürü 
çok teşekkür ediyorum. Değerli katılımcılar şimdi 4’üncü konuşmacımızı 
davet ediyorum, buyurun sayın Hakkı BAŞAR.

Konuşmacı: Hakkı BAŞAR
Greko-Romen Milli Takım KaptannİSTANBUL

Konu: Güreşçilerin Sorunları

Sayın Başkanım, Değerli Konuklar ve Büyüklerim; ben öncelikle 
aktif ve şampiyon bir sporcu olarak, arkadaşlarımı temsilen bu çok 
değerli toplantıya, az da olsa bir katkıda bulunmak ve bazı sorunlarımızı 
sizlerin bilgisine sunmak maksadı ile burada bulunmaktayım. 
Arkadaşlarımın sıkıntılarını burada gündeme getirme fırsatını bana 
tanıyan değerli büyüklerime teşekkür ederek konuşmama müsaadenizle 
başlamak istiyorum.

Güreşçilerin sorunları derken, aslında ben futbol gibi bazı branşlar 
dışındaki tüm branşlara ait sporcuların bir anlamda sorunlarına da 
değinmiş olacağım. “Güreşçilerin sorunları nedir?" diye bana 
sorulduğunda, ilk olarak aklıma, özellikle milli takımlar düzeyindeki 
sporcu arkadaşlarımın moral ve motivasyon sorunu gelmektedir. Herkes 
bilir ki, hiçbir güreşçi maç kaybetmek istemez. Her güreşçinin en büyük 
hedefi ve hayali şampiyon olmaktır. Ancak çeşitli sebeplerle maç 
kaybeden sporcu tek suçlu olarak gösterilir ve boy hedefi olur. Galip 
gelen ve şampiyon olan insana herkes sahip çıkar. Önemli olan 
kaybeden insanın yanında olabilmektir. Çünkü spor yarışmaları bir 
defaya mahsus değildir. Dünyada yenilmeyen sporcu pek nadirdir. Alınan 
başarısız derece sonunda bir konsültasyon yapılmalı, başarısızlığın her 
türlü sebepleri araştırılarak sonraki yarışmada o eksiklikler izole edilmeli 
ve başarı sürekli hale getirilmelidir. “Sen yenildin, böyle maç mı olur, ben 
onu tek elimle yenebilirdim” gibi kötü ve olumsuz tavırlarla dünyası
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yıkılan insanı, yapıcı tavırlarla motive ederek ona öz güveni tekrar 
kazandırmak lazımdır. Yenilenler de bizim sporcularımızda.

Değerli büyüklerim, her türlü spor branşında başarıyı getiren önemli 
şartlardan bir tanesi de amaca uygun tesislerdir. Bilindiği üzere, yıllardır 
Türk Güreşi otel odalarında kamp yapmaktadır. Bir çok yarışmaya, 
gerekli motivasyon çalışması yapılmadan ve çevrenin de olumsuz şartları 
ile hiçbir sağlıklı hazırlık devresinden geçmeden gidilmektedir. Gelişmiş 
birçok ülke, başarıyı sürekli hale getirmek için her türlü teknolojik 
imkanları, sporculara tahsis etmekte ve sporcunun başarısını 
engelleyecek olumsuz pozisyonları ortadan kaldırmaktadır. Son yıllarda 
ülkemizde de bu yönde olumlu gelişmeler olmaktadır. Avrupa Kıtasında 
en büyük genç nüfusa sahip olan Türkiye’mizin, yeterli tesisleşme ve 
teknolojik donanımla önümüzdeki dönemde büyük başarılara imza 
atacağı kanaatindeyim.

Değerli büyüklerim, bütün spor branşlarında başarıyı etkileyen en 
önemli bir diğer etken de, çalıştırıcı ve teknik heyetin isabetli 
seçilmesidir. Teknik ekipte yer alacak kişilerin mesleki formasyona sahip, 
çağın gerektirdiği, bilgi ve beceriyi taşıyan, sürekli araştırmacı olan 
insanlardan seçilmesi gerektiğini düşünmekteyim. Geçmiş yıllarda 
olduğu gibi, her gelen yönetim kendi adamını göreve getirdiği taktirde 
bunun zararını millet olarak maalesef hepimiz çekeriz. Bu yeni yönetimin 
çok adil ve liyakatli bir kadroyla, Türk Güreşi’nin her branşını temsil 
edeceğine inanıyorum.

Değerli büyüklerim, spor branşlarında başarıyı etkileyen bir diğer 
faktör de medyadır. Bilindiği üzere medyamız her zaman düzenli şekilde 
güreşe yer vermemektedir. Kırk yıl kar yağar bir gün av olur, misali bir 
sansasyonel haber olduğu zaman günü birlik yazılar yazılmaktadır. Yılın 
365 gününü anne, baba ve sevdiklerinden ayrı, bir ideal uğruna, 
kamplarda geçiren sporculara, medyamız hiçbir moral ve motive edici 
katkıda bulunmamaktadır. Bu da tüm sporcuları üzmektedir.

Yeni yönetimin medya ile daha şeffaf ve sıcak ilişkiler içinde 
olacağını ümit ediyorum. Bunun yanı sıra bir başka problem de, 
federasyon yönetimi, teknik ekip ve sporcu arasındaki iletişimdir. 
Üzüldüğümüz bir çok olumsuz davranışlara şahit olduk. Yönetim görev 
verdiği teknik ekibe tam güvenmelidir. Dünyanın hiçbir yerinde teknik 
ekibin işlerine karışılmaz. Umarım, şimdiki yönetimimiz bu ilişkiyi çok iyi 
bir şekilde düzenleyecek, özlenen birlik ve beraberliği yeniden tesis 
edecektir.

Değerli büyüklerim, güreşçi kardeşlerimin bir diğer sorunu ise; 
malzeme ve teknik ekipman noksanlığıdır. Bana göre güreş milli 
takımının kamp merkezlerinde, branşında uzmanlaşmış spor hekimi, 
fizyoterapist ve her türlü etüt ve analizi yapabilecek teknik cihazların 
bulunması lazımdır. Kısacası başarıyı etkileyecek olumsuz şartların
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ortadan kaldırılması gereklidir. Bugün gelişmiş ve sporda bir hayli ileri 
gitmiş ülkelerde bu duruma şahit olmaktayız. Türk spor tarihinin en 
başarılı branşı olan ata ve ecdat yadigarı güreşimiz için devletimizin ne 
verse az olacağı kanaatindeyim. Çünkü güreş, desteğin en büyüğünü 
hak eden tek branştır.

Türk Güreşi’nin yıllardır başarılı bir grafik çizmesinde belirleyici 
faktörlerden birisi birlik, beraberlik ve disiplin gerçeği idi. Ben, benden 
büyük bir güreşçi ağabeyimi gördüğüm zaman ona saygılı davranmayı 
hayatım boyu bir borç bildim. Yeni nesil gençlerde bu davranışı ben 
görmedim. Ayrıca milli takım kamplarında sinema, tiyatro gibi herhangi 
bir sosyal aktivite olmamaktadır. Kamplarda hayat, günde 5-6 saat 
antrenman, oda, spor salonu ve yemekhane çemberinde sürmektedir. 
Başarının en önemli etkenlerden birisi de, moral ve motivasyondur. 
Moralli bir insanın hem çalışma verimi, hem de performansı çok iyi olur. 
Son yıllarda güreş sporunu yapan arkadaşlarımızın büyük bir bölümü 
yüksek öğrenim görmüş bir nesilden gelmektedir. Uluslararası 
yarışmalarda yabancı dil bilmek sporcular için bir kazançtır. Sporcu ve 
hakemlerle, ülke kültürünün dünyaya açılımını sağlamak açısından bunu 
bir noksanlık olarak görmekteyim. Bu nedenle kamplarda mutlaka 
güreşte lazım olan enternasyonal dil eğitimi verilmelidir. Uzman 
insanların, spor hekimlerinin, doping ihtiva eden ve sporcu sağlığını ciddi 
boyutta tehdit eden ilaçlarla ilgili, her türlü bilgi ile sporcuları 
bilgilendirmeleri gerekmektedir. Yeni yönetimimizin bu hususları dikkate 
almasını önemle rica etmekteyiz.

Değerli büyüklerim, sizlerin de taktir edeceği üzere Türk sporunda 
mali açıdan en zor durumda bulunan dal güreş sporudur. Kamu 
kuruluşlarının özelleştirilmesi sonucunda bir çok kulübümüz kapanmış ve 
birçok şampiyon olacak genç kardeşimiz işsiz ve başı boş kalmıştır. Türk 
güreşinin selameti açısından, kulüplerin mutlaka sağlam kadro ve 
kuvvetli bir ekonomik pozisyonda tutulması lazımdır. Sporda başarı 
mutlaka iyi çalışma şartları, iyi beslenme ve sosyal güvence şartları 
sağlanması ile olacağı kanaatindeyim. 2001 yılı itibariyle güreşimizi 
devralan ve büyük bir özveri ile Türk Güreşi’ni omuzlamaya çalışan 
federasyonumuzun yukarıda zikretmiş olduğum konuları çözeceği 
kanaatindeyim. Yapılan bu kurultayın, Türk Güreşi ve Türk milletine 
hayırlı olması, tarih boyu bizleri başarıdan başarıya taşıyan güreşimizin 
bu başarısının sürekli hale getirilmesi temennisi ile hepinize en derin 
saygılarımı sunuyorum ve teşekkür ediyorum.
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Oturum Başkanı Ata KARATAŞ: Değerli üyeler şu anda son divan 
konuşmacısı olarak Vedat ERGİN Bey’e söz veriyorum.

Konuşmacı: Vedat ERGİN
Milli Takım Antrenörü, Şekerspor-ANKARA

Konu: Türk Greko-Romen Güreşinin Hedefleri

Bugünkü konumumu güreşe borçluyum. Hedef, güreşi en üst 
seviyeye çıkarmak olmalıdır. Dört yıl önce olimpiyatlarda rekor olan 
dereceler Sidney’de birinci günde kırıldı. Bu da gösteriyor ki, bilim ve 
teknoloji çok hızlı ilerliyor ve bunlardan yararlanılmalıdır.

Kamplarda sağlıkçı, malzemeci gibi görevliler olmalıdır. Bizim 
zamanımızda milli takım antrenörü her şeyi yapar ve en son iş olarak da 
antrenörlük yapardı. Bir takım kısıtlamalarla karşı karşıya kaldık; her 
zaman antrenörler ilaç yapımı, malzeme temini gibi konularla dahi 
ilgilenirlerdi.

Türk güreşinin sorunları maalesef çok gözükmektedir. Sayın Remzi 
ÖZTÜRK çoğunu* açıkladı. Bunlar arasında daha çok yönetimden 
kaynaklanan sorunlar mevcuttur. GSGM yasalara göre yönetiliyor. 
Güreşin önemli sorunlarını aşağıda olduğu gibi sıralamak mümkündür:
(1) 1.derecede antrenör eğitimi ele alınmalıdır, (2) Göstermelik 
seminerler yapılıyor ve bunlara iş olsun diye antrenörler gönderiliyor. 
Seminerler gerçek ve bilimsel olarak yapılmalı ve bu seminerlere bu işi 
hak eden genç insanlar gönderilmelidir, (3) İdarecilerin eğitimine de 
önem verilmeli, bu işi bilen ve en iyisini yapmak isteyen insanlara 
görevlendirilmelidir, (4) Akademik kariyere sahip insanlardan 
yararlanılmalıdır, (5) Elit sporcu normları iyi düzenlenmelidir, (6) 
Hacettepe Üniversitesi ile imzalanan protokolün hızlanması 
sağlanmalıdır, (7) Üniversitelerin sağlık ve kültür merkezleri ile ilişki 
kurulmalıdır, (8) Kamplarda doktor bulunmalıdır, (9) Kamplarda 
psikologlar bulunmalıdır ve bunlar göstermelik olmaktan uzak olmalıdır, 
(10) Ekonomik sorunlar çözülmelidir, (11) Türk Güreş antrenörlerine bir 
şahsiyet kazandırılmalıdır, (12) Sosyal sorunlar çözülmelidir, (13) Bir 
dayanışma derneği kurulmalıdır, (14) Antrenörler derneği kurulmalıdır, 
(15) Sağlık sorunları çözülmelidir.

Bu güne kadar 22 GEM’de 560 sporcu çalışmakta ve 37 tanede 
antrenör görev yapmaktadır. Bu insanlar bir şeyler yapmaya 
çalışmaktadır. İlk olarak buralarda görev yapan antrenörlerin ekonomik 
durumları iyileştirilmelidir. Genel merkez daha önce sporcuları 
Aksaray’da toplamıştır. Bana göre bu, Ankara, İstanbul, İzmir veya 
Bursa’da olmalıydı ve üniversitelerdeki psikologlardan yararlanılmalıydı.
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Kulüplerin, kadro, sigorta ve ekonomik sorunları çözülmelidir diyorum. 
Herkese teşekkürler.

Oturum Başkam Ata KARATAŞ: Değerli divan üyelerinin konuşmaları 
bitmiştir. Şimdi Sayın Sapunov aramızdan ayrılacağından, ilk soruları 
Sayın Sapunov için almak istiyorum. Sayın Sapunov’a sorusu olan 
buyursunlar.

G. SAPUNOV’a Sorulan Sorular ve Cevapları :

Soru - Kamil CESUR: Sayın hocam, Türkiye’de çalıştığı sürede elit 
seviyede antrenör yetiştirmesi için kendilerine görev verilmiş midir? Bunu 
öğrenmek istiyorum.

Cevap -  SAPUNOV: Bana Güreş Federasyonu’nun verdiği 
antrenörlerle, Milli takım kamplarında çalıştım, ama ayrıca bu antrenörle 
çalışacaksınız, bu antrenörü yetiştireceksiniz, diye görev verilmedi.

Soru -  Serdar KORKUSUZ: Şu anda en önemli gerçeklerden biri 
FILA’nın Greko-Romen güreşte sürekli olarak değişiklikler yapmasıdır. 
Bu gerçek doğrultusunda bizim Greko-Romen güreşin özellikle puan 
kaybetmemeye yönelik çalışmaları, puan kazanma ve daha aktif yönde 
geliştirme açısından düşünceleriniz ve görüşleriniz nelerdir?

Cevap -  SAPUNOV: Arkadaşlar bu kurallar sık sık değiştiği için antrenör 
arkadaşların kendilerini yenileyip bu kurallara çabuk şekilde adapte 
olmaları gerekiyor. Antrenörlerin bunu hissetmesi lazım. Başka yolu yok.

Soru -  Mithat BOZKURT: Sapunov Türkiye’deyken yeni bir sistem 
getirdi, başarılı olduk. Ben de kendisiyle çalışma şansı bulduğum için 
kendi kulübümde de bu sistemi uyguluyorum. Şunu merak ediyorum; 
Türkiye’den ayrıldıktan sonra Yunanistan, Bulgaristan ve Kazakistan’ı 
çalıştırdınız. Aynı başarıyı yakalayabildiniz mi? Hakkı Başar’a sorum ise; 
siz bu sistemle şampiyon oldunuz. Sapunov gittikten sonra bu sistemde 
kopukluk oldu mu?

Cevap -  SAPUNOV: Yunanistan’da bu sistem üzerinde çalıştım. Yalnız 
gençlerde başarılı oldum. Halkı başka yapıda. Yunanistan halkı çalışmak 
istemiyor. Oysa burada çocuklar çok yetenekli ve istekli. Kazakistan’da 
başka bir problem var; çok tecrübesizler, psikolojik olarak bitmişler, 
çalışmak istemiyorlar.
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Cevap Hakkı BAŞAR: Tabii ki Sapunov Hocanın sistemiyle bir yerlere 
geldik, şampiyon olduk.

Soru -  İbrahim ŞAHİN: Türkiye’de çalıştıktan sonra başka ülkelerde de 
çalıştınız. Türk sporcularla oradaki sporcuların anlama kapasitelerinde 
bir farklılık var mı acaba?

Cevap -  SAPUNOV: Ben bu soruya değer veremem. Değişik insanlar 
var. Yalnız Türkiye’de yetenekli çocuklar var. Türkiye’de çok imkan var.

Soru -  İbrahim YILDIRIM: Türkiye’de kendi döneminden sonra kendi 
sistemini yönlendirecek, geliştirecek antrenörler var mı?

Cevap -  SAPUNOV : Bizde Rusya’da bir atasözü vardır: “Dünyada her 
insanın yeri vardır” derler. Bu soruya cevap verecek yetenekte değilim. 
Burada birçok antrenörler var. Benim kendi değerlendirmem var. Bunu 
arkadaşlarımın karşısında söyleyemem.

Oturum Başkanı Ata KARATAŞ: Çok teşekkürler ediyorum arkadaşlar 
Sayın Sapunov’a hayırlı yolculuklar diliyoruz. Şimdi değerli arkadaşlar 
söz alıp konuşmak isteyen arkadaşlarımıza beş dakikalık konuşma 
süresi veriyorum. İlk konuşmacımız Sayın Necdet UÇAR Beyefendi. 
Buyurun Sayın UÇAR.

Necdet UÇAR’ın Konuşması: Ben 1949 yılında güreşe başladım, 
1989’da bıraktım. 20 sene milli takım antrenörlüğü yaptım. Eşofmanı 
sırtımdan hiç çıkartmadım. Ben kimseyi tenkit etmeyeceğim. Biz Avrupa 
şampiyonasına giderken, 25 gün kamp yapardık. Şimdi bakıyorum 365 
günün 262 günü kamp yapılmaktadır. Yani biz kendi antrenörlerimizi 
sürekli yeriyoruz, sanki bu ülkede hiç antrenör yok gibi. Ben buraya eski 
arkadaşlarımı görmeye geldim ve çok mutlu oldum. Hepinize teşekkür 
ediyorum.

Oturum Başkanı Ata KARATAŞ: Bizlerde değerli hocamıza teşekkür 
ediyoruz. Şimdi sözü Sayın Salih BORA’ya veriyorum. Buyurun sayın 
Bora.

Salih BORA’nın Konuşması: Değerli hocalarım, kıymetli büyüklerim ve 
arkadaşlarım. Ben acizane olarak milli takım antrenörleri, milli takım 
kampları ve de müessese kulüplerinin sorunlarına değinmek istiyorum. 
Müessese kulüpleri senelerdir Türk güreşinin lokomotifi olmuş ve 
peşinden sürüklemiştir. O dönemlerde milli takımı oluşturan sporcular da, 
%100 bu müessese kulüplerinden gelmektedir. Bunun haricindeki ihtisas
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kulüplerinden de güreşimize takviyeler olmaktadır. Müesseselerimiz bu 
son dönemlerde iyice geriye gitmiş ve bitme aşamasına gelmişlerdir. 
Özel sektöre pek cazip gelmeyen güreş, eğer kamu sektörlerinden de ilgi 
görmezse bitme aşamasına gelmektedir.

Milli takım antrenörleri konusundaki düşüncelerimi sarf etmek 
istiyorum. Milli takım antrenörlüğünde kademe aranmadığı için 1 ’inci 
kademe olan bir antrenör bile milli takımlarda görev isteyebilmektedir. Bu 
kademelerin ayrılarak hangi kademedekiierin hangi görevleri alabileceği, 
derecelerine göre belirlenmesi gerekir. Milli takım antrenörlerinin milli 
takım güreşçileri karşısında en çok zorlandığı konuların başında 
maddiyat konusu gelmektedir. Güreşçilerimizinki ise, eskiye nazaran çok 
iyi duruma gelmiştir. Türkiye’de güreş antrenörlerinin hiçbir statüsü 
yoktur. Federasyon başkanlarının iki dudağı arasından çıkacak 
cümlelere bağlıdırlar. Sözleşme yapma imkanı teknik direktörlerle 
anlaşma yaparken kendi grubunu hazırlama çok az rastlanan bir 
durumdur. Antrenörün onuru yoktur. Fakat sporcular başarı elde ettiği 
zaman başarı ona mal ediliyor, başarısızlık durumunda ise antrenöre 
yöneliyor. Günümüzde tek bir kişi başarı elde edemez, bu bir ekip işidir. 
Antrenörlük büyük özveri isteyen bir meslektir. Önemli bir konu da, 
antrenörlerin eğitimidir. Şampiyon olmuş bir sporcu hemen milli takımda 
bir görev istemektedir. Ancak antrenörlük bir eğitimle yapılmalıdır. Milli 
takımla ilgili görüşlerim ise, özellikle son dönemlerde uluslar arası 
yarışmalarda başarılı olmamızın nedeni, sistemli kamp çalışmalarının 
yapılmasıdır. Antrenmanlar sık ve yoğun geçmektedir. Kampta 30-40 
sporcu bulunmaktadır. Kamplardaki en önemli problemlerden birisi, 
sosyal etkinliklerin olmamasıdır. Dinlediğiniz için teşekkür ediyorum.

Oturum Başkam Ata KARATAŞ: Sayın hocamıza da teşekkür ediyoruz. 
Şimdi arkadaşlar sırada Sayın Seçkin SARUHAN var. Buyurun sayın 
Saruhan.

Yzbş. Seçkin SARUHAN’ın Konuşması: Değerli konuklarımız, 
saygıdeğer federasyon yetkililerimiz, bir konuda dikkatinizi çekmek 
istiyorum. Türk güreşinin sorunları belli, bunları tekrarlamaya gerek yok. 
Milli takımların durumu, tesis sorunu, GEM’lerin durumu, bunlar belli 
başlı sorunlarımızdır. Bundan sonra belli konulara değinmenin yanlış 
olduğunu düşünüyorum. Sorunlarımızı çözümleriyle birlikte dile 
getirmeliyiz. Bizim antrenörlerimiz eğitim amaçlı birçok yere (yurt dışına) 
gitmiş fakat bir fayda sağlayamamıştır. Diğer bir konu hiçbir teknik adam 
başarısızlığı istemez, başarı sporcunun kendisinden başlayıp herkesi 
kapsamaktadır. Son olarak hiç kimse sorunları istemez. Sorunlarımız 
gerçek ama sonuçları halledilmemektedir. Gerçekçi çözümler 
bulunamamaktadır. Bunlar hayali olarak kalmaktadır. Güreşin neresinde
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olduğu belli olmayan insanlarla çözüm üretmemiz mümkün değildir. 
Çözüm üretecek insanlar Türk güreşinin kulüplerinde ve GEM’lerindedir. 
Hepinize çok teşekkür ediyorum.

Oturum Başkam Ata KARATAŞ: Sayın Saruhan’a çok teşekkür 
ediyoruz. Şimdi Sayın Ömer SUZAN Beyefendiyi davet ediyorum 
buyurun efendim.

Ömer SUZAN’ın Konuşması: Değerli hocalarım, değerli antrenör 
arkadaşlarım ve değerli federasyon yetkilileri, ben bilindiği gibi yıldız milli 
takımda 3 yıl görev yaptım. Genelde alt yapı yok deniyor, ama çok 
yetenekli sporcularımız mevcut. GEM’lerdeki hocalar rahat çalıştırılmıyor. 
Kulüplerimizde birçok genç sporcumuz var. Akademisyen olmuş, genç 
bir sürü antrenör arkadaşlarımız var. Bunlardan bir ekip oluşturularak, 
bunların başına bir ağabey veya bir arkadaşlarını getirerek onu da bir as 
başkana bağlayarak, en az bir hafta kalacak şekilde GEM’lere gidilip 
oradaki çalışmayı yerinde görmek, hem de dertlerini birebir dinleyip, 
anında federasyona ileterek, acil çözüm bulunması gerekiyor. GEM’lerin 
acilen bir yapılanmaya ihtiyacı vardır. Yatağından, yorganından, 
dolabından tutun birçok şeyinin yenilenmesi gerekiyor. Güreşin alt yapısı 
GEM’lerdir. Beni dinlediğiniz için teşekkür ederim.

Oturum Başkam Ata KARATAŞ: Sayın Ömer Suzan Hocamıza da 
teşekkür ediyoruz. Buyurun Sayın Mehmet ÖZDEMİR.

Mehmet ÖZDEMİR’in Konuşması: Konuşmama başlarken hepinize 
saygılar sunarım. GEM dedik hep, problem, problem, problem. Beslenme 
bir tanesi. Çocukların beslenmeleri, aşçının saat beşte mesaisi bitiyor. 
Çocuk zaten saat beşte okuldan geliyor. Beşten sonra mutfağa girmek te 
yasak. Ne yiyecek bu çocuk soruyorum size. Gidip bir bisküvi alacak, 
onu yiyecek. Antrenmana gelecek onunla, sonra yetersiz beslenme ve 
hepimizin bildiği mazeretler. GEM’lerdeki hocalara sormak istiyorum, 
çocuklara aylık ne kadar maaş veriliyor. Bunun cevabını almak istiyorum. 
Hocalarımızın verdiği cevaba göre, GEM müdürünün inisiyatifine kalmış 
bir şey, isterse verir istemezse vermez. Anlaşılan maaş yok. 150 bin lira 
okul parası değil. Onunla okula mı gidecek, yoksa karnını mı doyuracak? 
En küçük şehirde dolmuş parası 300 bin liradır. Giydiği ayakkabıya 
bakıyorum, sanki 10 yıldır değişmemiş ve çok eski görünüyor. Genel 
müdürlüğü falan suçlamıyorum. Malzemelerde çalınma var diyorum. 
Açıkça söylüyorum, suçlamıyorum ama çalınma var, ya da alınmama 
var. Aylık maaşları yetersiz ve idari mekanizma iyi çalışmıyor. Eğitim 
merkezleri ve GEM’ler bir şube müdürlüğüne bağlanıyor. Şube müdürü 
güreşi seviyorsa, ilgileniyor, bir şeyler yapmaya çalışıyor. Bir hocamla
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konuştum. Daha doğrusu bu hoca doğuda bir yerde görev yapıyordu. 
Çok üzüldüğümü belirttim. O hoca bana “sıcak suyu veya kaloriferi 
açtırmam için, orada çalışan görevliye rüşvet vermem gerekiyor" dedi. 
Düşünebiliyor musunuz arkadaşlar. O hoca eğer görevliye hediye 
alabiliyorsa, kaloriferi ve duşu açtırabiliyormuş. Peki buradaki görevlinin 
asli hizmeti nedir? Niçin bu görevini yerine getirmiyor. Aynı hoca bir 
başka GEM’e yine antrenör olarak gitmiş. Orada da bağlı olduğu şube 
müdürünün inisiyatifine kalarak iyileştirme yoluna gidebiliyormuş.

Bir başka konu; GEM’lerin hocalarına verdiği maaştır. Şimdiye 
kadar sorup öğrendiklerime göre, bu antrenörlere 100-200 milyon 
arasında maaş verilmektedir. Hocalar aldığı bu cüzi miktardaki 
maaşlarından bir kısmını da öğrencilere vermek zorunda kalıyorlar. 
Soruyorum size; bu antrenörler GEM’in sporcularını mı besleyecek, 
yoksa evine, ailesine mi bakacak? Onu da merak ediyorum. Yani benim 
burada teklifim, GEM’lerde çalışan antrenörlerin maaşlarının 
iyileştirilmesidir.

Diğer başka konu ise, az önce söylemiştim, GEM’lerde uygulanan 
antrenman programıdır. Az önce bazı büyüklerimiz dedi ki; “bu 
antrenman programı için akademisyenlerden faydalanılsın” bana göre 
çok doğrudur. Üniversitelerimizde güreşten gelme belli bir kariyer sahibi 
arkadaşlarımız var. Yardımcı doçent, doçent ve profesör gibi. Bunlardan 
bazılarının alanı antrenman bilgisidir. İşte bunların oluşturacağı bir “Bilim 
Kurulu” olmalı ve bu kurulda ortak bir antrenman programı yapılarak tüm 
GEM’lerde uygulanmalıdır. Bu programlar GEM’lerde bulunan güreşçi 
çocukların testlerinin sonucuna göre olmalıdır. Sapunov hocamın dediği 
gibi, bu testlerin sonucuna göre çift antrenman programı hazırlanmalıdır. 
Programların tek tip olmasına dikkat edilmelidir. GEM öğrencilerinin test 
kontrolleri üç ayda bir yapılmalıdır. Başkanımız Sayın ŞANSAL’ın dediği 
gibi; altı ayda bu periyotlar yine testlerle kontrol edilmelidir. Çünkü buna 
göre bir gelişme olup olmadığı somut bir şekilde belli olsun. Hepinize 
beni dinlediğiniz için teşekkür ederim.

Oturum Başkam Ata KARATAŞ: Arkadaşlar, konuşmacılar beş 
dakikayı aşmamaya dikkat ederlerse memnun olurum. Aksi halde elimde 
bulunan listede beş kişi talepte bulunmuş, sadece bunlara söz veririm. 
Sırasına göre ve süreye uygun olarak konuşsunlar. Şimdi sırada bulunan 
Şanlıurfa bölgesinden Sayın Arif KISACIK’ı konuşması için kürsüye 
çağırıyorum. Buyurun Sayın KISACIK.

Öğr.Gör.Arif KISACIK’ın Konuşması: Sayın hocalarım, değerli 
arkadaşlar ve değerli katılımcılar. Böyle bir otelde ağırlanmak, böyle bir 
otelde yemek yemek, herkesin arzu ettiği bir şeydir. Fakat bunu
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rüyasında dahi göremeyen birçok insanımız mevcuttur. Tahmin ediyorum 
100-300 milyar liraya yakın bir masraf edilmiş. Bu masrafa, Şanlıurfa’ya 
bir Güreş Eğitim Merkezi kurulabilir. Ben bunu bir iyi niyet temennisi 
veyahut hüsnü zan olarak değerlendiriyorum. Yani Sayın Şansal’ın bu 
talebi yerine getireceğini düşünüyorum. Ben Şanlıurfa Harran 
Üniversitesinde öğretim görevlisiyim. Orada bazı problemlerle 
karşılaştım. Özellikle Gençlik ve Spor İl Müdürlükleriyle ilgili. Öyle tahmin 
ediyorum ki İl Müdürlüğüyle ilgili bu tür problemler Türkiye genelinde 
yaşanıyor. Benden önceki konuşmacılarda buna değindiler. Yine Vedat 
hocamın da belirttiği gibi, sadece antrenörler eğitimden geçmemeli; 
bunların yanı sıra idareciler de eğitilmeli ve kendilerini 
yenileyebilmelidirler. Güreş, iki kişinin görünürde olduğu gibi birbiriyle 
sadece güreş tutması değildir. Bu sporu yapmanın ve yapabilmenin 
birçok sebebi vardır. Bunlar; psikolojik, sosyolojik olabilir. Biraz önce 
söylendiği gibi doğu illerindeki sorunlardan bir tanesi de yönetici 
sorunudur. En önemlisi bunların, bu illerin insanlarının, gelir düzeyleri 
oldukça düşüktür ve insanlar fakirdir. Güreşçiler de maalesef fakir aile 
çocuklarından çıkmaktadır. Yine maalesef güreşçiler fakir insanlardır. 
Hepimiz bu camianın çocuklarıyız. Kimin babası trilyoner veya 
katrilyoner. Hepimizin durumu bellidir. Bu durum doğuda hat safhadadır. 
Eğer bu bölgenin insanlarına biraz imkan tanınırsa Türk güreşine büyük 
katkılar sağlayacaklardır.

Yine Mehmet ÖZDEMİR kardeşimiz '‘GEM’lerin Gençlik Spor İl 
Müdürlüklerine değil de, Güreş Federasyonu’na bağlanması gerektiğini” 
söyledi. Eğer İl Spor Müdürlüklerine bağlı olarak devam ederse çok 
büyük problemlerin yaşanmasına devam edilecektir. Spor İl 
Müdürlüklerinde görevli veya idareci olan birçok insanların kapasiteleri 
yüzünden oralarda spor yaptırılamamaktadır. Örneğin, bir spor salonuna 
bizler dahi giderken endişe duyuyoruz. Acaba bize spor yaptırırlar mı? 
Yoksa yaptırmazlar mı? diye. Çoğu zaman salonlardan birçok bahaneler 
yüzünden geri dönüyoruz. Bugün burada bu veya şu etkinlik var, veya 
temizlik, boya, badana gibi bir çok neden söylüyorlar, antrenman 
yaptırmıyorlar. Dolayısıyla GEM’lerin federasyona bağlı olmasının, çok 
iyi olacağı kanaatindeyim.

Önümde yazılı birçok notun tamamını söylemiyorum. Çünkü 
benden önceki arkadaşlar aynı konulara değindiler. Söyleyeceklerim bu 
kadar, hepinize saygılar sunuyorum.

Oturum Başkanı Ata KARATAŞ: Sayın Arif Kısacık Bey’e teşekkür 
ediyorum. Şimdi sıra Hüseyin ÇADIRCI Bey’de, buyurun efendim.

Hüseyin ÇADIRCI’nm Konuşması: Ben Şanlıurfa Güreş İhtisas Kulübü 
başkanı, aynı zamanda Balıklıgöl’ün muhtarıyım, aynı zamanda bir siyasi
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partinin gençlik kolları başkanıyım. Öncelikle bütün büyüklerime, 
şampiyonlara saygılarımı sunuyor, kurultayın hayırlı geçmesini temenni 
ediyorum. Ben üç başlık altında konuşmak istiyorum.

Türkiye’de güreşin iyi bir yere gelebilmesi, uluslararası arenalarda 
şampiyonlar çıkarıp, takım olarak şampiyon olabilmemiz konusunda üç 
ana temadan bahsedeceğim.

Birinci olarak, okullara eğilmemiz lazım. Bakanlar Kurulundan 
çıkarılacak bir yasayla bütün okullarda güreş takımlarının kurulması 
zorunlu olmalıdır. Bu şartı, değerli mebuslarımız bir an önce 
kanunlaştırmalıdır. Bu konu güreşin alt yapısı veya potansiyelini 
halletmiş olur.

İkinci olarak, yerel idareler, yani belediyelerin de takım kurmak 
zorunluluğu yine mecliste yasalaşmalıdır. Burada konuşulanlar sümen 
altı edilmeden, ciddi bir şekilde konuyu mecliste ele almalılar. Yoksa bu 
iş lafta kalır. Bu konuda yasal bir zorunluluğun gerekli olduğu kanaatini 
taşıyorum. Bunlar yapıldığı sürece güreşte başarıya ulaşırız.

Üçüncü olarak, Federasyonumuz Türkiye’yi güreşte bölgeleşmek 
adına sekiz bölgeye ayırmıştır. Bizim bundan haberimiz olmadı. Bu 
konuda federasyon neyi kriter aldığını bilemiyorum. Ama, bazı bölgelerin 
isabetli olmadığını duydum. Nüfusu bir milyona varan ve çok sayıda 
şampiyonlar çıkaran bölgeler dururken, 150 bin nüfuslu bir ile bölge 
temsilciliği verildiyse, bu bir hatadır. Bu konu üzerinde, sayın federasyon 
başkanının yeniden düşünmesini ve buna göre bölgelerin yeniden tespit 
edilmesini istiyorum. Bu konu mutlaka yeniden analiz yapılırsa 
başkanımıza minnettar kalırız.

Buraya gelmişken bizim Şanlıurfa’nın bazı problemlerini dile 
getirmek istiyorum. Bizim bu ilde sekiz sene önce kurduğumuz bir Güreş 
İhtisas Kulübü bulunmaktadır. Bu iş, ilimizde sadece üç kişinin sırtında 
gitmektedir. Bunlar güreşle ilgilenmez ise Şanlıurfa’da güreş bitti 
demektir. Biz bu sene 2’nci ligden çekildik. Sebep neydi derseniz 
efendim, federasyon perşembe günü bize bildiride bulunuyor. Benim 
sporcularımın hepsi öğrenci, cuma günleri tartı var, Cumartesi maçlar 
oluyor. Yani ben sporcuyu perşembe gününden okuldan alacağım, 
İstanbul’a veya başka bir İle götüreceğim ve Pazar günü Urla’ya 
getireceğim. Bu haftalarca devam edecek arkadaşlar. Söyleyebilir 
misiniz, bu zor şartlara bir de maddiyatsızlığı eklerseniz, bu işin altından 
nasıl kalkılır? Benim sporcularımın hemen hepsi devamsızlıktan okulda 
kaldı veya atıldı. Diğer bir konu da maddi imkansızlık ki, bu durum beni 
kahrediyor. Örneğin, güreşçilerime ufak birer hediye alabilmek için şu 
ticaret odası, bu sanayi kapısı velhasıl kapı kapı dileniyoruz. Çok iyi bir 
ödül yönetmeliği çıkarılması lazım ki bu dilenme işinden vazgeçelim. 
Utanıyoruz arkadaşlar. Bir dünya şampiyonu güreşçinin en azından 
3’üncü lig futbolcusu kadar maddi imkana sahip olabilmesi gerekir.
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Güreşçinin neden kıymeti bilinemiyor, anlamak çok zor. Kurultayın 
başarılı olmasını arzu ediyor, herkese saygılar sunuyorum.

Oturum Başkanı Ata KARATAŞ: Sayın ÇADIRCI Bey’e teşekkür 
ediyorum. Sırada bulunan konuşmacı, Sayın Nuri KILIÇ Bey’i kürsüye 
davet ediyorum.

Nuri KILIÇ’ın Konuşması: Ben Gazi Beden Eğitimi Öğretmenliğinden 
mezun oldum. Altı yıl beden eğitimi öğretmenliği yaptım. Bundan sonra 
Yozgat’ta Spor İl Müdürlüğünde on yıl şube müdürlüğü yaptım ve fiilen 
orada bulunan Güreş Eğitim Merkezi’ne katıldım. Beş yıldır da GSGM 
Spor Eğitim Daire Başkanlığı’nda çalışmaktayım. Burada da spor eğitim 
ve Güreş Eğitim Merkezleri’ne bakmaktayım. Yani güreş eğitim 
merkezlerinin açılışından, öğrenci alımından ve atılımından, 
denetlenmesinden sorumluyum. Kurultayın hayırlara vesile olmasını 
diliyor saygılar sunuyorum.

Şimdi öncelikle, Vedat Ergin hocamın bir sorusu var. Yanlış 
anlamadıysam “GEM’lerin merkezi, niçin Ankara veya İstanbul gibi büyük 
illere değil de, Aksaray’a kuruldu” gibi bir sorusu var. Vedat hocam doğru 
mu? Vedat Ergin cevap veriyor ’’evet doğru”. Şimdi şöyle açıklayayım, 
ben Artvin Öğretmen Lisesinde okudum. O dönem taşra öğretmen 
liselerinde çok başarılı olmuş öğrenciler Ankara veya İstanbul fen 
liselerine yatay geçişle alınırdı. Bizler de okurken hep bunun hesabını 
yapardık. Şimdi biz zaman zaman GEM antrenörleriyle Kayseri’de bir 
araya geliyorduk. Bu araya gelişler seminer şeklinde oluyordu. Bu 
antrenörlerin şikayetlerini veya temennilerini alıyorduk. Özellikle de 
Kayseri’den örnek vereyim Cuma Güzel, Mahmut Gürüz ve Ali Oğuz 
Gürsoy şampiyon olmuş birer sporculardı. Çocuk diyordu ki “benim 
burada artık rakibim yok”. İstişare sonucu önce Kayseri’ye karar 
verilmişti. Daha sonra Aksaray’a çevrildi. Amaç; burada altı sene okumuş 
ve bıkmış bir çocuğa, başka bir ilde okuma imkanı ve heyecanı 
tanımaktı. Ayrıca, bu işi tatlı bir rekabete dönüştürüp, öğrencileri bir 
merkeze götürebilmek ve yarıştırmaktı. Amasya’da bu iş için 
düşünülmüştü. Bu arada Kayseri ve Amasya illerindeki eğitim 
merkezlerine gidilip kontrol edildi. Bu iki ilin de eğitim merkezleri 
binalarının merkez binası olabilme vasfına haiz olmadıkları anlaşıldı. Bu 
arada Aksaray’da bir eğitim merkezinin yeni yapıldığı bildirildi. Buraya 
giden arkadaşlar, bu binanın Merkez GEM için müsait olduğu bildirildi. 
Ayrıca da, Aksaray il Müdürü Nuri Öcal’ın güreşin içinden geldiği de 
bilinmekteydi. Nuri Bey’e durum iletildi. Nuri bey Vali ile görüşüp 
müsaade alarak, Ankara’ya bildirecekti. Vali izin verdi ve orası Merkez
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GEM oldu. Şu anda GEM’lerin 52 elit sporcusu orada bulunmaktadır. 
Oraya 300 milyar Türk lirası para gitti.

Şimdi arkadaşlar diyor ki: “GEM’ler çoğaltılsın”. Ne oldu? İşte 
Aksaray’a 52 kişilik bir GEM açılmış oldu. Diğer okullar yine aynı sayıda 
sporcu alacaklar. Aksaray’a çok iyi iki antrenör olan Mehmet Biçici ve 
Hüseyin Çolakoğlu görevlendirildi. Şimdi buraya kadar gelindi. Oradaki 
antrenörlere şube müdürleri, şube müdürlerine il müdürü, il müdürüne 
vali, valiye Ankara yardımcı olacak ve bu iş böyle devam edecek. Bu 
işler böyle devam etmelidir. Benim ne konuştuğuma bakmayacaksınız. 
Ne iş yaptığıma bakacaksınız. GEM’lerin bizim tespit ettiğimiz 16 
maddelik sorunları var. Bu problemleri aşmak için bütçe lazım. Biz 
gerekli bütçeyi hazırladık. Ancak, bu bizim istediğimiz gibi olmadı. 
Problemde budur işte. Bu kurultay çok güzel geçiyor. Yapılması gereken 
birbirimize destek olmak, eldeki imkanların ölçüsünde olabildiğince 
hizmet vermek, özveride bulunmak gerekmektedir. Birbirimize destek 
verip, sırt sırta mücadele verirsek, birçok problemi aşarız. Devletimizin 
imkanı ancak budur. Gönül isterdi ki daha fazla olsun. Olmayınca 
elimizdeki ile yetinmek zorundayız. Seçkin hocayla Eskişehir’e gittik, 
oradaki antrenörün ilgisini ve isteğini gördük. Eskişehir il müdürünün 
istememesine rağmen oraya eğitim merkezi açtık. Samsun’a eğitim 
merkezini denetlemeye gittik. Oranın il müdürü ile sohbet ettik. Bize, 
“hocam buraya gelen denetçiler sanki amirim gibi davranıyorlar. Halbuki 
sizlerle ne güzel anlaşıyoruz” dediler. Buralara da dikkat etmemiz 
gerekiyor. Konuşmama son verirken, kurultayın tekrar hayırlı ve uğurlu 
olmasını dilerim.

Oturum Başkanı Ata KARATAŞ: Sayın Nuri Kılıç beye teşekkür 
ederim. Sayın Mehmet ÖZSOY’u davet ediyorum. Buyurun efendim.

IVÎehmet ÖZSOY’un Konuşması: Ben Erzincan Şeker’de çalışan eski 
milli bir güreşçiyim. Erzincan Şekerspor kulübünde 1977 yılından beri 
greko-romen güreşini ayakta tutmaya çalışıyoruz. Konumuz Greko- 
Romen güreş olmasına rağmen bakıyorum konuşmacılar bu konuya pek 
girmediler. Biz 1977’den 1988’e kadar Greko-Romen stilde ve 1 ve 2’nci 
ligde hep yer aldık. Bu zaman zarfında başımıza gelen amirlerin güreşe 
bakış açılarına göre inişli çıkışlı dönemlerimiz oldu. Şu anda Şeker 
Fabrikaları Genel Müdürlüğünün Ankara dışında güreşi bitirmek üzere 
olduğundan endişeli ve dertliyiz. Buna rağmen bizler bulunduğumuz 
yerlerde bir şeyler yapma gayreti içindeydik. Maalesef federasyon ligleri 
yaparken coğrafi konumları hiç dikkate almıyor. Eğer liglerin yapılmasını 
istiyorsan bazı katkılarda da bulunman gerekir kanaatindeyim. Güreş 
ligini oluşturan heyetin bu durumları göz önünde bulundurması gerekir. 
27 Şeker Fabrikasından sadece Turhal, Ankara ve Erzincan ayakta
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kalabilmiştir. Ben de geçen sene İstanbul kulüpleriyle eşleştim ve coğrafi 
olarak uzak bulunduğum için tepki gösterip, liglerden çekildim. 20 senelik 
bir işletme olmasına rağmen, aslında şu zamanki dönem en parlak 
dönemimizdir. Müessesemize çok güzel bir güreş salonu yapıldı. Bizde 
orada vatanı milleti seven temiz insanlar yetiştirme gayreti içindeyiz. 
Aynı, dört yılda milletvekili seçimlerinde olduğu gibi, federasyon 
başkanlıkları seçimlerinde de çok sayıda telefonlar alıyoruz. Halbuki, 
bizler orada 20 yıldır çok uğraşlar veriyoruz. Bizler, inanıyoruz ki 
federasyon başkanları müessese müdürlerimizi arasalar, onlarla iyi bir 
diyaloga girseler, bizim orada yaptığımız hizmetler güreş adına kat kat 
artacaktır. Şu anki müessese müdürümüz aransa, bu müdüründe biz 
güreşçilere, çok katkı ve destekte bulunacağından eminim. Ama o 
müdürleri arayıp soran olmadıkça, onlar da güreş olayına soğuk 
bakıyorlar. Ben dört senede bir değil de, hiç olmazsa denetleme 
bakımından da olsa oralara gelmeleri, bizleri sorup dilek ve temennide 
bulunmalarının dahi çok katkı sağlayacağı kanaatindeyim, il 
temsilcilerinin güreşe katkıları olabilir. Erzincan’da maddi açıdan çok iyi 
bir il temsilcisi seçtik. Kendisi Erzincan milletvekilinin danışmanıdır. 
İsteseler bir takım kuracak imkana sahiptir. Çünkü mağazalar zinciri 
vardır. Federasyonun da bu tür temsilcileri iyi değerlendirmesi gerekir. 
Bunu not defterlerine kayıt etmelidirler. Bizler doğuda olmamıza rağmen 
Greko-Romen güreşe ağırlık veriyoruz, inşallah, yıldız ve miniklerde çok 
iyi Greko-Romen’ci güreşçiler çıkaracağız. Bu imkanlar yavaş yavaş 
gelmektedir.

Vedat hoca Ankara’da olmasına rağmen Şeker Sporla ilgili birçok 
şikayette bulundular. Neden Malatya, Erzurum, Kayseri ve Erzincan’da 
bulunan kulüpler kapandı. Bizim taşrada olan kulüplerin çok ağır 
problemleri var. Ankara’da bizim bu zor durumlarımızı birilerinin dile 
getirip destek olması lazım. Vedat hoca Erzincan’dan milli takıma neden 
antrenör gelmedi deyip, ilgili yerden bir telefon açtırabilirdi. Ankara’da 
bulunan arkadaşların sızlanmaya bizim kadar ihtiyacı yoktur. Buradaki 
tesisler ile bizim tesislerin kapasiteleri her yönüyle aynıdır. Ancak, 
buradaki imkanlar Erzincan’da yoktur. Biz Ankara’nın her yönüyle 
desteğini bekliyoruz. Buna gerçekten ihtiyacımız var. Beni dinlediğiniz 
için hepinize teşekkür ederim.

Oturum Başkam Ata KARATAŞ: Mehmet Bey’e teşekkür ediyorum. 
Seyfi Bey mesajı aldınız herhalde, buyurun.

Seyfi KARADAVUT’un Konuşması: Ben Kayseri’den yetiştim. 20 
senedir bu bölgede antrenörlük yapıyorum. Benim şu anda karşımda 
oturan değerli hocalarım Sayın Müzahir Sille, Necdet Uçar, İsmail Oğan 
ve Turan Koçak’tır. Bu hocalarımdan almış olduğum derslerle Türkiye
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çapında iyi veya kötü bir yere kadar geldik. Ancak, milli olamadık. Birçok 
sakatlıklar geçirdim. Bir köylü çocuğuyum. Sizlerin alkışlarına mahzar 
olmak benim için çok önemlidir. Teşekkür ediyorum. GEM Kayseri’ye 
1995 yılında açıldı. Diğer GEM’ler bizden beş yıl önce açılmıştı. İlginçtir 
ki bizim GEM’in öğrencileri, okulların açılmasından bir buçuk ay sonra 
Kırşehir, Nevşehir, Kayseri ve Malatya’dan diğer GEM’lere girememiş 
öğrenciler arasından seçildi. Buradan hepinizin dikkatini çekiyorum. Yani, 
bu dört vilayet arasından seçtiğimiz bu öğrencilerin, birazdan 
başarılarından bahsedeceğim.

1995 yılında ben yalnızdım. İlk olarak ilkokulun dördüncü sınıfından 
başlattım. 16 öğrencimle beraber burada görevlendirildim. 1996 yılında 
Mehmet Biçici’de geldi. İkimizin gayretiyle şu başarıları aldık; bu 
başarıları küçümsemeyin lütfen.

1997 Minikler Türkiye Birinciliği / Aksaray, takım birinciliği,
1997 Minikler Serbest Güreş Türkiye Şampiyonluğu,Elbistan, takım 

birinciliği,
1998 Minikler Türkiye Şampiyonası, Adana, takım birinciliği,
1998 Serbest Güreş Türkiye Birinciliği, yine üç birincilik aldık,
1998 Yıldızlar Türkiye Birinciliği, Malatya üç altın, takım birinciliği,
1998 Serbest Türkiye Birinciliğine biz takım çıkarmadık. Sadece bir 

sporcumuz katıldı, o da ikinci oldu. Çünkü biz Greko-Romen ağırlıklı 
çalıştık ve devam ediyoruz.

1999 yılında Türkiye’de altı kişimiz kürsüye çıktı. Gelelim yurt 
dışına. Yurt dışında da bizim GEM’den çok sayıda derece elde ettik. 
Lütfen kendi aranızda beni eleştirmeyin. Ben lise mezunuyum. Şimdi 
akademisyenler gelecek onların da başarısını göreceğiz.

Oturum Başkanı Ata KARATAŞ: Sayın Seyfi Bey; derecelerinizi 
yeterince dinledik. Şimdi ne gibi çözüm öneriyorsun, lütfen oraya geçiniz.

Seyfi KARADAVUT’un Konuşması: Efendim geleceğim. Ama yabancı 
antrenör dediniz de onun için bunları söylüyorum. Bakınız biraz önce 
Seçkin SARUHAN ne güzel dedi, yabancı antrenörün ne işi var efendim. 
Türkiye’de hiç antrenör yok mu? Siz hiç kendinize güvenip 
inanmıyorsunuz. Seçkin hocayı bunun için binlerce tebrik ediyorum. Eğer 
akıl alacaksanız, karşımızda dünyayı dize getiren değerli 
şampiyonlarımız var. Onlara danışın ve onlara güvenin. Bu sene minikler 
milli takımına antrenör olarak çağrıldım. Ne yazık ki, öğrencilerimle 
birlikte yurt dışına gidemedim.

Oturum Başkanı Ata KARATAŞ: Lütfen arkadaşlar iki dakikamız var, 
sabredin. Siz de sayın Seyfi Bey; bir an önce konuyu özetleyin ve gerçek 
mesajlara geçin.
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Seyfî KARADAVUT’un Konuşması: Şimdi karşımızda b u # unan ^  ~
hocalarımın yanında benim antrenörlüğümün lafı bile o lm a z :. /¡\ma b . 
de başarılarım göz önündedir. Maalesef 45 günlük f i  ızlandırH n,m 
eğitimden mezun Spor İl Müdürlerinin elinde oyuncak o luyort_ j2 HeDin™ ^ 
huzurundan ayrılırken mutlu ve bahtiyarım. ' ,2,n

Oturum Başkanı Ata KARATAŞ: Türkiye’nin uzağından yakınınd 
gelen değerli arkadaşlar. Bu salona 96 kişilik bir katılım oldu. Bövlece h*1 
salon rekor kırdı. Bundan sonraki çalışmalarımı bire b î r  heoin 
ulaştırmaya çalışacağım. Bu denli katılımlarınızdan d o l a y ı  heDini 6 
teşekkür ediyorum. Son sözü Değerli Hocamız M üzahir SİLLE’^ 9 
veriyorum. Buyurun hocam.

Müzahir SİLLE’nin Konuşması: Kıymetli arkadaşlar, sevgili ta le b e le r im  
değerli hocalar; ben pek konuşmayı sevmem ama, bazı b e y le ri d ’ 
söylemek istiyorum. Konu biraz dağıldı. Bizim devremizdeki S ^ im  hoc^ 
İran’a, Hüseyin Meksika’ya ve Nuri hoca İtalya’ya ve Adr>an  hoca 
Polonya’ya gitti. Bunların yurt dışına gitmesinin sebepleri Türk takım ının 
güçlü olmasına bağlıydı. Çünkü Türk takımı yurt dışına gittiği z a m a n  he 
şampiyonluklar alıyordu. Bu hocaların hiç birisi gittikleri yerde başarıl 
olamadılar. Nedeni ise; At koşmuyordu. Diğer bir deyişle, e llerinde 
eleman yoktu. Türk gibi güreşçi yoktu. Bu gün Türk güreşi eskiden 
olduğu gibi çok iyi bir noktada. Ara sıra sarsıntılar olabilir. Ben serbest 
güreşten bahsetmek istemiyorum, çünkü alanım değil. Türk Greko- 
Romen’inin bu düzeye gelmesinin sebebi, karşımızda bulunan 
hocalardır. Yani benin öğrencilerimdir. Bunlardan gurur d uyuyorum 
Böylesine başarılı antrenörlerimiz varken, yabancı antrenöre bence  hic 
gerek yoktur. Antrenörlük yaptığım dönemlerde Rus, Macar, İsveç ve 
Finlandiya gibi ülkelerin sporcularına bakıp imreniyorduk. Şimdinin 
güreşçileri ve antrenörleri güreşi o dönemimizden daha iyi bilmektedir 
Eğer, bizler o dönemde, şimdiki sporcular gibi güreşi bilseydik coJ 
sayıda şampiyonlar çıkarırdık. Ben şahsen son olimpiyattan ©n az 
Greko-Romen’den üç madalya bekliyordum. Bunun ikisi kesinlikle ajtjn 
olmalıydı. Orada başarılı olunamadı. Bunun sebebi değişik faktörlere 
bağlanabilir. Ben konuşmak istemiyorum ve zaten konuşmayı 
sevmiyorum.

Son olarak, yabancı antrenöre gerek olmadığından eminim, s iz  
değerli antrenörlerin çalışmalarınızı devam ettirmenizi istiyorum. / \S|a 
yılmayın ve küsmeyin. Size güveniyorum, başarılı olacağınıza Ve 
şampiyonlar çıkaracağınıza inanıyorum. Hepinizin gözlerinden 
öpüyorum. Türk güreşi sizlerin sayesinde gelişecek ve ilerleyecektir.
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Oturum Başkam Ata KARATAŞ: Değerli arkadaşlar, o' 
burada bitmiştir. Bütün katılımcılara teşekkür ediyorum, yarı, 
konuda ayrı ayrı salonlarda oturum olacak. Oralarda sorulanı,, 
konuşmalarınızla iştirak ederek katkıda bulunacağınızdan emin. 
Tekrar teşekkür eder, hepinize saygılar sunarım.
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KULÜPLER
6 Ocak 2001 Cumartesi

Oturum Başkanı : İsmail DEMİRCİ

1- Güreş Kulüplerinin Bugünkü Durumu ve Sorunları 
Bekir AÇIKGÖZ
TEDAŞ Kulüp Başkanı-ANKARA

2- Türk Silahlı Kuvvetlerinde Güreş 
Öğretmen Albay Hıdır BOZYEL
KKK Spor Şube Müdürü-ANKARA

3- Belediyelerin Güreş Kulübü Kurmadaki Sorumluluğu ve Kaynakları 
Mustafa ERDOĞAN
Büyükşehir Belediyesi Spor Kulübü -İSTANBUL

4- Kulüplerin Sorunları ve Çözümleri 
Önder YAKŞİ
Eski Haliç Tersanesi Kulüp Başkanı- İSTANBUL

5- Kamuda Yeni Kulüplerin Açılması 
İsmail DEMİRCİ
Eski Güreş Federasyonu Başkanı- ANKARA

SORULAR CEVAPLAR
Mustafa TÜRKMEN Seçkin SARUHAN
Mithat BOZKURT İsmail DEMİRCİ

Bahattin DEMIRAY İsmail DEMİRCİ
Refik TELLİ Bekir AÇIKGÖZ

Ali Şeydi KORKMAZ Alb.Hıdır BOZYEL
Nesim GEZER Mustafa ERDOĞAN
Erol DINÇER İsmail DEMİRCİ

Mithat BOZKURT İsmail DEMİRCİ
Refik TELLİ Ahmet PEMBEGULLU

Yüzbaşı Seçkin SARUHAN Önder YAKŞİ
Erzincan Bölgesinden Bir Katılımcı Bekir AÇIKGÖZ

Mehmet OZSOY İsmail DEMİRCİ
DİĞER KONUŞMACILAR

Ahmet PEMBEGULLU Gebze Belediye Başkanı-Kocaeli
Eyüp ERDURAN MEDAŞ Spor Kulübü-Konya
Metin CENGİZ GSGM. Şb.Müd.-ANKARA

Dr. Ahmet ERDURMUŞ T M O  Kulüp Başkanı ANKARA
İsmail DEMİRCİ Kapanış Konuşması
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Oturum Başkanı İsmail DEMİRCİ: Kıymetli arkadaşlarım, değerli 
Kurultay Üyeleri; bugün bu toplantıda salonun tıklım tıklım dolması 
gerekirken, dolmaması beni çok üzdü. Hepiniz hoş geldiniz. İnşallah 
bundan sonra, kulüplerimizin problemlerine ve sıkıntılarına daha açık 
bir çözüm getirmeye çalışacağız. Kulüplerimiz daha güzel bir 
organizasyonla çok iyi bir hale getirilebilir.

Değerli Kurultay üyeleri; şimdi konuşmasını yapması için sözü 
Sayın Bekir AÇIKGÖZ beye veriyorum. Buyurun.

Konuşmacı: BEKİR AÇIKGÖZ
TEAŞ Kulüp Başkam-ANKARA

Konu: Güreş Kulüplerinin Bugünkü Durumu ve Sorunları

Değerli arkadaşlar, misafirler, sayın başkanım, emniyet 
mensupları ve değerli basın elemanları, öncelikle sizlere saygılarımı 
sunuyorum. Bildiğim kadarıyla TEAŞ kulübümüzün yüzeysel bir 
şekilde sorunlarını anlatmak istiyorum. Kendime göre bazı öneriler ve 
çözüm yollarını bu panelde arz etmek istiyorum. Ben kulüplerde 
başkanlık yaptım ama, büyük bir deneyime sahip değilim. Amerika’da 
Dupont diye bir firma var. Bu firmada aşağı yukarı 30.000 civarında 
mühendis var. Yani dünyanın devi diyebiliriz. Onları Türkiye’ye davet 
ettik. Yemekten sonra bize, “sizi test yapacağım.” dedi. Bizleri sıraya 
dizdi. En baştakinin eline bir tenis topu verdi ve tenis topu baştakine 
tekrar dönene kadar geçen zamanı hesapladı. Bu testi birkaç defa 
yineledi ama, istediği sonucu alamadı. En sonunda topu kendi eline 
alarak hepimizi yanına çağırdı ve bizden topa dokunmamızı istedi. 
Sonra bize dönerek sadece bir saniye sürdüğünü söyleyerek bize 
"herkesin eline taşının altına koyması ve bu işin birlik beraberlik içinde 
hızlı ve seri olması için herkesin katılmasının gerektiği" mesajını 
vermek istedi.

Şu anda TEAŞ kulübümüz özenle kurulmuş bir kulüptür ancak 
büyük bir maddi sıkıntı içindeyiz. Bu maddi sıkıntının yanı sıra bizim 
kulübün iki tür elemanı var. Bu elemanların bir kısmı kadroludur. Bir 
kısmı da gençlerdir. Kadrolu elemanlar zaman içerisinde kulübe 
alınmış, güreş hayatı sona erdiği halde halen güreşçi kadrosuyla 
çalışmaktadırlar. Buna bir çözüm önerecek olursak; onların yerine 
yetişmiş olan genç güreşçilerin kadro almasının sağlanmasını 
söyleyebiliriz. Biz bu sıkıntının içerisinde iş adamları ve 
müteahhitlerden gelen maddi destekle bugüne kadar gelebildik. En 
büyük sorun kulübün nasıl yapılanacağıdır. Bunun devlet desteği ile 
planlı ve programlı bir şekilde yapılması lazımdır. Normalde devlette
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bir genel bütçe vardır. Bir katma bütçe ve bir de özel b ^ j j - ce va  
bütçeler içinde halkın boş zamanını değerlendirmesi ¡ç(n S'. Bu 
ayrılmıştır. Bu bütçe eşit şekillerde spor tesisleri ya jo m a k  UtÇ6 
branşların federasyonluklarına verilmiştir. Bakanlar K uru* / u arac?  f  
"amatör ve özel kulüplerdeki sporcuların en azından i ş ^  1 'S'V'3
bağlanması, araç gereç ve giderlerinin bir kısmının S a r s ı la n a §lr*a 
konusunda yasal bir düzenleme yapılabilir. Bu c # , j2en|e ması 
gerektiğine inanmaktayım. Sonuç itibarıyla kulüplerin b e r - | jm te .®nın 
göre, bir mali sıkıntı bir de istihdam problemi vardır, yanj e
sorununun parasal bir boyutu vardır. Ama çözümü; gerek «devlet e r  ^  
gerekse özel teşebbüs eliyle yapılabilir. Şu an iş adamla *~| save^'* 
sıkıntımızın bir kısmını aşıyoruz. Ben hepinize teşekkür e d î ^ ^ J ^  e

Oturum Başkanı İsmail DEMİRCİ: Değerli arkadaşlar § j mcjj s 
öğretmen Albay Htdır BOZYEL beye veriyorum. B u y u ru n  o ° Zu 
BOZYEL. a y ,n

Konuşmacı: Öğretmen Albay Hıdır BOZYEL
Kara Kuvvetleri Komutanlığı Spor Şubesi M C idürlüğü

Konu: Türk Silahlı Kuvvetlerinde Güreş

Sayın Başkan, Güreş camiasının çok değerli m ensup|a r j . b 
Kara Kuvvetlerinin bir komutanı olarak güreşle ilgili yapmış o^duaumu?1 
faaliyetler adına bilgi vereceğim. Bir defa bizim görevirn jz mj|j- 
sporculardan kurulu ekiple, Kara Kuvvetlerini en iyi şekilde temsil 
etmektir. Bu görev tabi ki başarıları kapsıyor. Kara Kuvvet|e rj’ncje 
yaklaşık 8 tane spor dalı vardır. Güreş takımlarımız konumu it ib an ile 
Kara Kuvvetleri platformunda en üst düzeyde ve en başta aeip 
ekibimizden biridir. Eğer önceki yıllara göre bir istatistik yaparsa j< 
şimdi daha başarılı olduğunu görüyoruz. Türk Silahlı Kuvvetle r j>ncjg 
herhangi bir Uluslararası durumda ordu birliği seviyesinde temsil 
görevi olduğu zaman bu görevi Kara Kuvvetleri yönetiyor. ^  
zamanda Türkiye’de düzenlenen liglere, Dünya Şampiyonaları’,-^
Askeri Konsey’in düzenlemiş olduğu Dünya Şampiyona|a r,-na 
katılıyoruz. Burada 1990 yılından beri birçok madalyalarımız Varcj (r 
Birçok şampiyonluklarımız vardır.

(1)1990 yılında ABD’de Dünya Şampiyonluğu
(2)1991 yılında İstanbul’da Dünya Şampiyonluğu
(3)1993 yılında İsviçre Dünya ikinciliği
(4)1995 yılında İtalya’da Dünya ikinciliği
(5)1997yılında İtalya’da Dünya ikinciliği
(6)1999 yılında Hırvatistan’da Dünya üçüncülüğü
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(7)2000 yılında hem Greko-Romen hem de serbestte l 
birinciliğimiz vardır.

Buradan da anlaşılacağı gibi, Kara Kuvvetleri güreş takımın 
dünya şampiyonaların da dahi başarılı olduğunu görüyoruz. Şu ar. 
GÜREŞTE ordu milli takımları klasmanında, Türk Silahlı Kuvvetleri 
dünya çapında güreşte birinci sıradadır. Bu faaliyeti nasıl 
yürütebiliyoruz? Bu başarıyı milli takım seviyesinde değerli 
sporcularımızla elde ediyoruz. Bu sporcuları federasyonun is teğ i 
üzerine, milli takım kamplarında Türkiye’yi temsil etmesi için askerlik  
süresi içerisinde kamplara gönderebiliyoruz. Kara Kuvvetlerinin K a ra  
Gücündeki durumu, güreş takımı açısından yeterlidir. Orada bu lunan 
antrenörler ise milli takımda bulunan arkadaşlardır. Sporcuları eğ itm e  
konusunda herhangi bir eksiğimiz yoktur. Yer ve malzeme konusunda 
bir takım sıkıntılarımız oluyor. Yeni Güreş Federasyonu içeris indeki 
yapılanmaları şu konuları dikkate alırsak son derece uygun o lacağına 
inanıyorum: Kulüpler ile askeri görevi olan sporcular konusunda 
koordineli bir şekilde çalışmak zorundayız. Bu konuda ku lüp lerden 
anlayış ve destek bekliyoruz. Sizin Dünya Şampiyonası ö n c e s i 
kamplarda müşterek bir çalışma yapılması kanaati içerisindeyim. B u  
hem milli takım sporcuları için, hem de bizim sporcular için a n tre n m a n  
bazında çok faydalı olacaktır. Yine ferdi veya takım halinde b a ş a r ıy ^  
sivil kulüplerdeki gibi, yada milli takım seviyesindeki sporcular g i ^ j  
başarının düzeyine göre ödül verilmesi, hem sporcuların p e rfo rm an s ın , 
yükseltecek hem de motivasyonunu arttıracaktır. Bir diğer konu g e r ^ ^  
yurt içi gerekse yurt dışı organizasyonlarda veya u lu s la ra r^ S| 
platformda Kara Kuvvetleri Gücü olarak daha etkin görevler a l r n ^  
istiyoruz. Bir diğer konu lig müsabakalarının devam etmesini, ancak fc>u 
devam eden ligin sistemli ve değişik yapılmasını istiyoruz. T ü rk iy e 
Şampiyonalarımın daha görkemli yapılmasını, çok sayıda katılım cıla r in  
olmasını gerekli görüyoruz. Türk Silahlı Kuvvetleri, Güreş E ğ i^ m  
Merkezleri ve Milli Takım, üçlü bir eşgüdümle Türk Güreşi’ne d a h a  jvi 
hizmet verebileceğimizi arz etmek istiyorum. Hepinize s a y g , , ^  
sunarım.

Oturum Başkanı İsmail DEMİRCİ: Değerli üyeler şimdi konuşm asını 
yapması için sözü Sayın Mustafa ERDOĞAN Bey’e veriy0rurn 
Buyurun.



Konuşmacı: Mustafa ERDOĞAN
Büyükşehir Belediyesi Spor Kulübü 
Güreş Bölümü Başkam-İSTANBUL

Konu: Belediyelerin Güreş Kulübü Kurmadaki Sorumluluğu ve 
Kaynakları

Sayın Divan, güreş sporuna hizmet etmiş ve etmekte olan değerli 
spor adamları; öncelikle amatör sporumuza yönelik böyle etkili ve işi 
sahiplenme arzusuyla dolu spor adamlarıyla birlikte olmaktan mutluluk 
duyuyorum. Başta güreş olmak üzere, amatör sporlara destek veren 
herkesin hayalinde, alt yapısı tamamlanmış tesis ve imkanlarla 
donatılmış, devletin ve kitlenin ilgilendiği bir spor kültürü vardır. Ülke 
çapında bir çok alanda yaşadığımız istikrarsızlık, tabiatı ile güreş ve 
amatör sporları yıllarca etkisi altına almıştır. Ancak burada tesadüfler 
ve kişisel başarılardan arındırılmış diplomatik bir süreçten, yani 
İstanbul Büyükşehir Belediyesi adı altında faaliyet gösteren güreş 
branşından söz ederek konuya başlayalım. 1994’te İstanbul Belediyesi 
için olduğu kadar, diğer yan kuruluşlar için de sporun içerisinde büyük 
bir atılım ve yükselişin başladığı yıldır. Sporun içinden gelen, sporcu 
bir belediye başkanının teşvikiyle başlamış ve bu kişinin tevkif olması 
akıllara kalıcı olmayan bir takımı getirmiştir. Zira bir takım kişilere bağlı 
olarak yükselip, kapısına kilit vurulan kulüpleri bu camia, fazlasıyla 
görmüştür. İşte bu noktada belediye, sporun kötü akıbete uğramaması 
için,bir sistem ile takımı oluşturmak gayreti içindeyiz. Tek başına 
olunca sistemin işlemediğini ve birbirimize candan bağlanıp başarıya 
kilitlenmedikçe çabaların bir işe yaramadığını görüyoruz. Bunun için 
finans desteğinden, yöneticisine, sporcu yetiştirilmesine ve antrenör 
yetkilerine kadar tümüyle netleştirilmiş bir belediye spor oluşturmaya 
çalışıyoruz. Belediye spor belirli bir gelir ve akara sahiptir. Bu netlik 
sporcu ve yöneticilerin rahat çalışmasına vesile olmaktadır. Burada 
yetkililer, amatör spora nasıl parasal destek çıkaracakları yönünde 
tereddütler yaşamaktadır. Yöneticilerin işi ise başarı sağlamış bazı 
sporculara da bağımlı olmayan, takım ve takımların oluşturulmasıdır. 
Bu da farklı kadrolarla üçüncü kez yaşadığımız Avrupa Şampiyon ve 
Klüpler Şampiyonluğu ile ispatlanmıştır.

Söyleyeceğim bir çok konu daha vardı. Ama oturum esnasında 
bana söz geleceğini biliyorum, onun için bütün vaktinizi şu anda almak 
istemiyorum. Beni dinlediğiniz için teşekkür ederim.

Oturum Başkanı İsmail DEMİRCİ: Değerli Kurultay üyeleri şimdi sözü 
Sayın Önder YAKŞİ Bey’e veriyorum. Buyurun.
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Konuşmacı: Önder YAKŞİ
Eski Haliç Tersanesi Kulüp Başkanı-İSTANBUL

Konu: Kulüplerin Sorunları ve Çözümleri

Sayın Divan Kurulu, değerli şampiyon ağabeylerim, kardeşler ve 
saygı değer konuklar; hepinizi saygı ile selamlıyorum. Ne yazık ki 
bugün sizlere kapanmış bir kulübün başkanı olarak hitap etmekteyim. 
Bugün, bu toplantının vermiş olduğu mutluluk bile Kulübümüzün 
verdiği üzüntüyü maalesef giderememektedir. Bünyemizde bulunan 
100 kadar minik ve yıldız sporcu ve ileride dünya şampiyonu 
olabilecek bu gençler kapı önüne koyuverilmiş durumdadır. Bin bir 
emekle Anadolu’nun her bir yerinden, karış karış seçip getirdiğimiz 
körpecik yavrularımız artık yok. Yıllarca emek vererek yapmış 
olduğumuz tesislerimiz de artık başka amaçlara hizmet vermektedir. 
Bu kulüpler kapanırken, ilgililerin kılı dahi kıpırdamamıştır. Burada eski 
güreş federasyonu başkanımızı anıyorum. Yılların birikimi olan 
emeklerimiz bir anda yok olmuştur. Bu olayın güreşimiz için bir kara 
leke oluşturduğu düşüncesindeyim. Ata sporu güreş olan bir ülkede, 
maalesef bu olaylar başa gelmektedir. Önlem alınmadığı taktirde yarın 
başkaları da aynı duruma düşebilir. Sonuçta olan Türk Güreşi’ne 
olacaktır. Değerli büyüklerim güreşin geleceği kulüplerin var olmasına 
bağlıdır. Kulüpler yoksa güreşte yok olacaktır. Bugün hala mevcut 
kulüpler maddi sıkıntı içerisindedir. Sporcusunu istihdam etmekten 
acizdir. Kulüplerin var veya yok olmaması kulüplerde bulunan o 
yöneticinin inisiyatifine bırakılmamalıdır. Dolayısıyla kulüplerin 
devamlılık arz etmesi ve sağlıklı bir yapıya kavuşturulması mevcut 
sistem içerisinde söz konusu değildir. Mevcut sıkıntıların ortadan 
kaldırılması ve sağlam bir sistem oluşturulması için federasyonların, bu 
yöneticilerle sıkı işbirliği sağlamaları gerekmektedir. Siyasi tasarruflara 
karşı destek olmaları, kulüplerin faaliyetlerine devam etmeleri 
bakımından büyük bir yaptırım olacaktır. Kulüplerin var olması mevcut 
yönetimin inisiyatifine bırakılmamalı ve belirli bir sisteme 
bağlanmalıdır. Sözlerime son verirken, bundan sonra hiçbir kulübün 
kapanmaması dileğiyle, hepinizi saygıyla selamlıyorum.

Oturum Başkanı İsmail DEMİRCİ: Mutlaka mecliste özelleşen 
kulüplerin konusuyla ilgili çalışmalar yapılacak. Güreşin kulüplerde 
yaşaması için ciddi bir anlamda çalışmamız vardır. Gelecekte güreşin 
kaynağı tamamen yok olmak üzeredir. Şu anda federasyon kurumlan 
dahilinde o konuda bir çalışma var.
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Konuşmacı: İsmail DEMİRCİ
Güreş Federasyonu Eski Başkanı

Konu: Kamuda Yeni Kulüplerin Açılması

Değerli katılımcılar divan başkanı olarak, ben konuşmak 
istiyorum. Değerli arkadaşlar ne yazık ki Önder Bey’in söylediği sözler 
bizim içimizi sızlatıyor. Buna benzer çok kulüplerimiz kapandı, inşallah 
bundan sonraki temennimiz kulüplerimizin kapanmamasıdır. Şimdi 
KİT’de, müesseselerde yeni kulüplerin açılması ve açılacak kulüplerde 
karşılaşacağımız engellerle ilgili ben yıllarca aynı acıları çektim. Şimdi 
her şeyden önce en büyük sancımız bugün bizim kulüplerimiz, 
dernekler kanununa göre çalışıyor. Türkiye’deki “horoz kulüpleri, çiçek 
kulüpleri derneğiyle bizim kulüp derneği arasında hiçbir fark yoktur.”

Sayın Genel Müdürümüz de buradadır. Aslında biz dernekler, 
kulüp olma özelliğini taşırsak, kulüplerin sorunlarının daha iyi 
çözüleceğine inanıyorum. KİT’de açılması gereken yeni kulüpleri konu 
gereğini anlatmak istiyorum. KİT’de ne gibi engeller var? Öncelikle ben 
bunlardan konuya gireyim. Sporcu ve Antrenör istihdamı ile ilgili 
güçlükler; antrenörümüz bir kuruluşa gidiyorsa, şayet müdür o sporu 
seviyorsa, herhangi bir siyasi görüşün bakanı o sporu seviyorsa veya 
birileri tarafından empoze edilerek bir yerlere kulüp kuruyorsunuz, 
sonuçta önünüze istihdam sorunu çıkıyor.

KİT’in tümünde istihdam sorunu vardır. Salon sorunu, yeme 
içme, beslenme sorunu, kulübün kalıcılığını devam ettirmesi için bu 
sorunların çözülmesi lazım. , Bu günün şartlarında bizim istihdam 
sorunumuzun çözülmesi mümkün değil gibi görünüyor. Öyleyse ne gibi 
çalışmalar yapmalıyız. Öncelikle salonların bulunduğu bölgelerde, 
istihdam sorununu kesinlikle çözmeliyiz. Güreşe ciddi bir anlamda 
potansiyel oluşturacak (altyapı), pilot bölgelerde (İl-İlçe) yeni Güreş 
Eğitim Merkezleri’nin açılması konusunda çalışmalar yapmalıyız. 
İlçelerdeki hocalara görev vererek, köylerdeki yetenekli çocukların 
güreşe kazandırılması konusunda, daha aktif bir çalışma içerisine 
girmeleri sağlanmalıdır. Şimdi Devletimiz ne yapıyor? Sınavla işç; ve 
memur alıyor. Oysa benim sporcum o sınava girme hakkına sahip 
değil. Kulüplerimizin en büyük sancısı budur. Hiçbir kulübe hiçbir 
şekilde eleman alınmıyor. Hatta bu çocuklarımız güreşte başarılı 
olmak için okullarından ayrılıyorlar. Türkiye Şampiyonu bir çok 
bölgesel başarılar alıyor. Ve daha sonra ekmek kazanma derdine 
düşüyor. Oysa ki 7 yaşından 20 yaşına kadar, bize hizmet veren bu 
çocuğa işsizlik maaşı dahi veremiyoruz.

Kadroyla alınan eski sporcuların yerine, yeni yetişmiş olan 
çocuklarımızın alınmaması gibi önümüzde engel bulunmaktadır. Bu
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sorunları aşabilmek için parlamentodan yeni istisnai bir kadro istemek 
zorundayız. Nasıl sağırlar, dilsizler, mahkumlar ile ilgili yasa 
çıkarıyorlarsa, ata sporumuz olan güreş için de bazı yeni yasalar 
çıkmalıdır.

Bugün KİT özelleşiyor. Biz kendi gerçeğimizi görmek zorundayız. 
Nedir bizim kendi gerçeğimiz? Yarın bu KİT özelleştiği zaman, bu 
sporcularımız ve kulüplerimizi nasıl yaşatabiliriz? Ya vakıflar kurarak 
bu işi götürmeliyiz, ya da devlet özel teşebbüsü ile istihdam sorunlarını 
ve benzeri problemleri çözmeye çalışmalıyız. 3289 Sayılı Kanun 
çerçevesinde; 500’ün üzerinde işçi çalıştıran fabrika ve kuruluşlar 
oradaki insanların spor yapması için özel tesisler kurmak zorunda ve 
ayrıca bir yönetici bir hafta antrenör-beden eğitimi öğretmeni 
bulundurma zorunluluğu vardır.

Bu görevi ise yasa haline getirmeyip insiyatifi Gençlik Spor Genel 
Müdürlüğü’ne vermiştir. Oysa ki, Gençlik Spor Genel Müdürlüğü’nün 
bu konuda hiçbir yaptırım gücü yoktur. Türkiye’deki diğer bir sorun ise, 
siyasi iktidarın değişmesi ile, müdürlerin sürekli değişmesidir. Bundan 
da anlaşılacağı gibi kulüplerin varolması genel müdürün spora bakış 
açısına bağlıdır. Biz ciddi bir yasal çerçeve içinde bu sorunları çözmek 
zorundayız. Yarın, özelleşen bu tip yerlerde kulüplerimiz tek tek 
kapanacaktır. Sonra da minderde güreştirecek güreşçi bulamayacağız.

Belediyelerimizin durumu da göz önündedir. Birkaç belediye 
dışında, küçük belediyelerin imkanları kısıtlı olup bütün yükü çekmek 
zorunda değildir. Öyleyse ne yapmamız lazım? Devlet kuruluşlarında 
özelleşemeyecek kuruluşlara, mutlaka güreş kulübü bulundurma 
zorunluluğu getirme çabası içinde olmalıyız. Bunun gayretini de 
federasyonumuz gösterecektir. Ciddi şekilde çalışmalar yapacaktır. 
İnşallah ileride kulüplerle toplantılar çok sık devam edecek, en azından 
ayda birkaç defa, ayın başında ya da sonunda birer defa olmak üzere 
toplanacağız.

Bizde antrenör var; sporcu var, antrenörde ve sporcuda sıkıntı 
çekmeyiz; Özel teşebbüslerden para da bulabiliriz, ancak en önemli 
sıkıntımız; profesyonel idareci yok. Benim arkadaşlarıma ve güreş 
camiasına en önemli tavsiyem şudur; benim yıllarca izlediğim genç 
arkadaşlarımız var. Bunlar kulüplerine hizmet veriyor, güreşe bir şeyler 
kazandırmak için büyük çabalar sarf ediyorlar. Bunlar aynı zamanda 
gerek idareci gerekse politikacılardan istifade etmesini iyi biliyorlar. Biz 
her kulübümüzde, en az bir iki tane profesyonel yöneticilerin olmasını 
istiyoruz. Güreş yapmış arkadaşlarımızın, güreş camiasında olan 
seçilmiş kişilerin önem verecekleri dallardan birisi de idareciliktir. Bizim 
bu güne kadar en büyük sancımız idareciliği yapmayı bilmeyen 
insanlardır. Güreş camiası içinden seçilmeyen idareciler, sporcunun 
sorununu bilemez, sporcunun psikolojisini bilemez. Sporcunun aldığı
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her kuruşta gözü vardır. Siz bu sporculara nasıl böyle bir pirim 
verebilirsiniz, gibi sorularla karşılaşıyorsunuz. Güreşçiyi, güreş 
kulübünü angarya olarak gören yöneticiler de vardır. Şimdi bizim 
ayağımızın üzerinde durabilmemiz için ne yapmamız lazım?

Güreş camiamıza şöyle bir baktığımız zaman eskiden lise 
mezunu olmak yetiyordu. Ama şimdi ise bir çok eğitilmiş üniversite 
mezunu açıkta kalmaktadır. Bize düşen görev ise; bu eğitimci 
topluluğunu özel kuruluşların kurduğu, kulüplere antrenör olarak 
verebilmektir. Ve bunların sorunlarına (salon, konaklama, malzeme) 
yardımı için elimizden geleni yapmalıyız. Yeni açılan bu kulüplere, 
profesyonel idareci ve bilgili antrenörlerin yerleşmesini sağlamalıyız.

1982 yılında Kenan Evren Cumhurbaşkanı iken, bir yasa 
çıkartıldı. Bir yıl özel kuruluşlara sporcu almayla ilgili zorunluluk 
getirdiler. O dönemde ben hatırlıyorum, müdürlerin akrabası, oradaki 
işçilerin yakınları, orada tamamen güreşin dışında bir yığın insan vardı. 
Oysa o dönem cidden değerlendirilmiş olsaydı, şimdi güreşimiz de 
hiçbir problem yoktu. Şu anda eleman sıkıntısı çekiyoruz. Kulüplere 
maddi imkanlar sağlanmıyor, bu yüzden kulüpler ayakta 
duramıyor.Yeni sporcu istihdamı sağlanmadığı için sporcu alamıyor. 
Bunlar bizim çok ciddi temel sorunlarımızdır. Bu sorunları nasıl 
aşabiliriz? Bu sorunları mutlaka yasal bir çerçeve içine oturtmamız 
lazım. Ancak bu şekilde önleyebiliriz.

Kulüpten bazı arkadaşlarla, bakanlara hatta başbakana bile 
ulaştık ama özelleşen bu iş yerlerindeki kulüplerin kapanmasına engel 
olamadık. Güreş camiası çok büyük bir potansiyele sahiptir. Ve şu 
andaki bakanlarımız bizim oylarımızla bir yerlere geliyorlar. Biz de 
büyük bir camia olarak o bakanların güreşe hizmet edebilmesi için 
elimizden geleni yapmalıyız. Devletimizden isteklerimiz; sağır, dilsiz ve 
mahkumlarda olduğu gibi bizim güreşimizin de yasal çerçeveye 
oturtulmasının sağlanmasıdır. Bu konuyla ilgili çalışmalar yapılacak. 
Bu meseleler konuşuldu, önümüzdeki seansta mutlaka çözüm önerileri 
olacaktır.

Bekir Bey sizin ilaveniz vardı. Buyurun anlatın. Arkadaşlar daha 
sonra sorularınızı alacağız. Çünkü zamanımız var.

Bekir AÇIKGÖZ’ün Konuşması TEAŞ Spor Kulübü, Türkiye’de 
kurulan kulüpler arasında ilk defa Avrupa Şampiyonu olan kulüptür 
ve bunda sayın başkanımızın emeği geçmiştir. Bakanlığın yetkileriyle 
1994 senesinde kurulmuştur. Şu anda bizim antrenörlerimiz, takımı 
Dünya Şampiyonu yapmış; yardımcı arkadaşlarıyla beraber çok 
kuvvetli bir ekiptir. Hatta şunu da söyleyebiliriz: Milli takımda 
güreşçiler var, antrenman yapmaya bize geliyorlar. Bizim çocuklarla 
beraber yemek yiyorlar, bunların hepsini biliyoruz. Soframız herkese
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açık, niye Türk Güreşi’ne hizmet yapıyoruz. Hangi takımlar gelirse 
gelsin dört tane minderimiz var. Kapalı spor salonumuz var. Devletin 
verebileceği her şeyi yaptık, ama üniversiteli çocukları 
besleyebllmemiz için cep harçlığı verebilmemiz lazım. Yaklaşık üç 
milyar civarında bir masraf ortaya çıkıyor. Bunu devletten 
karşılayamazsak, nasıl olacak? Sayın Genel Müdürümüz Osman 
Nuri DOĞAN Bey, bu işin başına geçtik ama ben sıkıntı içerisindeyim 
diye kurula komple duyuru yaptırdı. Bütün personelden birer 
milyon lira para kesilsin dendi. Bizim yaklaşık Türkiye çapında 
sayımız. 15.000 kişi. Birer milyondan on beş milyar yapar. Bazı 
istemeyen kişiler oldu. 6000 kişi geri çekildi dokuz milyar topladık. 
Burada esas ' şu önemli biz her halükarda, Türk toplumu olarak, 
bizim ata sporumuzu destekleyen, şu organizasyonu yapan, yeni 
federasyon başkanımız başta olmak üzere, emeği geçen herkese 
teşekkür etmemiz lazım. Güzel bir organizasyon, tam modern 
yönetimin başlangıcıdır. Daha öncekiler yapamadı mı? Tabi ki 
onların da emeği geçti, sağ olsunlar.Biraz önce de sayın 
başkanımızın belirttiği gibi de tuğlaları üst üste koyup, eksik kalan 
yeri, diğer kişi devam etmelidir. Yani bir bayrak yarışı gibi, burada 
sporcular da önemlidir. Ben kafile başkanlığı yaptım, sporculuk 
hakikatten zor bir iş; sporcu yemesine dikkat etmesi lazım, antrenör 
iyi teknik vermeli, masör iyi masaj yapmalı, zamanı iyi ayarlamalı, 
güreş sporu diğer branşlara benzemez, gerçekten zor bir iş, kolay bir 
hadise değil. Bizim güreşçilerimiz öncelik olarak karnını doyurmak 
ister. Doğal olarak artık geleceğini düşünür. Çünkü bu spor belli 
yaştan sonra yapılmaz. Burada problem şudur; koordinasyon eksikliği. 
Türkiye’nin problemi budur. Bizim sıkıntımız da koordinasyondur.

Türkiye’de paramız var, Antrenör mü var, personel mi var? 
Ama bir türlü bu helvayı yapamıyoruz. Niye yapamıyoruz ? İnşallah 
Osman Bey bu konuda hızlı bir girişim yaptı. Ben başaracağı 
inancındayım. Gecen izlediğimde eski federasyon denetleme genel 
müdürlerinden birisi dedi kî; şu yöntem uygulansın, bu yöntem 
uygulansın, hepsi denebilir. Ama bizim problemimiz ne? Hedefimiz 
güreşçilerimizin en tepeye çıkmasıdır. Ve şampiyon güreşçi çıkması 
lazım Bu şampiyonların aranarak belli program ve plan çerçevesi 
içerisinde eğitilmesini sağlamalıyız. Şöyle bir söz söyleniyor:

“Bir ata yanlış çakılan çivi bir devleti batırır”. Bu söz ne demek? 
Eğer ata çivi yanlış çakılırsa, at topallar; üzerindeki kişiyi düşürür. Ve 
sonuç itibariyle insanlar inanmalı, inandığını bilimsel zeminde el birliği 
ile Türk güreşinin kalkınması için kullanmalı. Sayın Başkan ben 
teşekkür ediyorum , saygılarımı sunuyorum.
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Oturum Başkanı İsmail DEMİRCİ: Değerli Kurultay üyeleri şimdi 
sorularınızı almak istiyorum. Mümkünse sorularınızı yazılı metin olarak 
verin, eğer yazılı olmayacaksa hostes hanımı çağırın, hostes 
hanımdan mikrofonu alıp öyle sorun. Siz buyurun Sayın Mustafa Bey.

Mustafa TÜRKMEN’in Sorusu: Ben Afyon Sağlık Müdürlüğü, Spor 
Kulüp başkanıyım. Normalde bizim Beden Terbiyesi’nin kanununa 
göre 500 ile 600’ün üzerinde işçi çalıştırma durumlarında, kulüp 
kurma zorunluluğu ve 4 branşta faaliyet gösterme zorunluluğu var. Bu, 
Afyon’da sadece TEAŞ’ta 15.000 olabilir. Ama şu anda bizim 
Afyon’daki sağlık kuruluşunda 5000’in üzerinde işçi var. Ben on aydır 
Sağlık Müdürlüğü personeliyim. Kulüp başkanı olarak en ufak bir 
gelirim yok. Sponsor bulmaya çalışıyoruz. Vatandaşlar, eczanelerden, 
sağlıkla ilgili kurumlardan gelir sağlıyor. 10 milyon gibi paralarla 
faaliyet gösteriyoruz. Kulüp kurma zorunluluğu geliştirilmiş, ama 
kaynağın nereden sağlanacağı belirtilmemiş. Kulüp olarak aktarma 
yapılabilir mi? Personelden kesilmeler olabilir mi? Biz fazla bir ücrette 
istemiyoruz. Kişi başına 100 bin veya ayda %1 gibi bir kesinti olabilir 
mi? Federasyon olarak girişimde yapılabilir mi? Bu konuda bir şeyler 
yapabilir misiniz?

Yüzbaşı Seçkin SARUHAN’ın Cevabı: Bu konuda Ahmet Ali Durmuş 
hocam söyledi. O kulüplerin kendi personeline spor yaptırma bazında 
kanun olduğu içindir. Kulüplerin güreş ve basketbol gibi branşlarda 
faaliyet göstermeleri sağlandı. Herhangi bir kaynak belirtilmemiştir. 
Kanunda kaynakların yeri yok. Ancak bundan sonraki düzenlemelerde 
konabilir.

Oturum Başkanı İsmail DEMİRCİ’nin Cevabı: Sizin de bahsettiğiniz 
kurum ve kuruluşlar bizim milletvekilleri ve bakanlarla ilgilidir. Ben 
sizin sorunlarınızı anlıyorum. Milletvekillerimiz de burada, çıkışta bu 
konuyla ilgili konuşabilirsiniz. Buyurun Ali Bey.

Ali EKER'in Konuşması: Biz 1970 senesinde, Gençlik Spor 
Bakanlığı’nın kuruluşundan beri ben bu görevi sürdürüyorum. 
Kuruluşundan beri de güreşi ve güreş sporunu okullarda yaptırıyoruz. 
Şimdi “bir kulüp kurulsun” bombardımanı başladı. Biz kulüp kurulmasın 
demiyoruz. Şu an bulunan kulüplerin düzeltilmesi şarttır. Daha sonra 
yeni kulüpler açarak güreşin yayılması ve tabanın oturtturulması lazım. 
Geçen sene bizim yapmış olduğumuz faaliyetlere 8.000 dolayında 
güreşçi katılmıştır. Benim arz etmek istediğim durum şu, okullarda 
kulüp kurmakla ilgili dayatmalardan ziyade özel okullarda bu işin 
yapılması daha yararlı olur. Devlet okullarında bu özel okullardan daha
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farklı olur. Amerika’da bu işe girmek için kolejlerden başlandığını 
biliyoruz. Kask takılarak kulağı yada burnu kırılmadan bu sporu 
sevdirerek cazip hale gelecek şekilde yaptırılmaktadır. Ancak biz 
istiyoruz ki, güreş kulüplerinin çalıştırıcıları, idarecileri bizim 
okullarımıza gelsin. Buradan iyi bir eğitim alan buradaki yetenekli 
çocukları bir araya getirerek okullarda kulüpleşmeye gidilmelidir. 
Gerçeği söylemek gerekirse kulüplerimizin malzemeyi alarak 
işlemesini istiyorum. Bu şekilde planlı ve programlı kurulursa başarıya 
ulaşacağımıza inanıyorum.

Mehmet BİNİÇİOĞLU: Bu konuyla ilgili olarak, Spordan Sorumlu 
Devlet Bakam’na gittik. Belli partilerin milletvekillerine de gittik. Hatta 
burada bulunan milletvekillerimizin 3-4 tanesine gittik ama, bir çözüme 
ulaşamadık.

M ithat BOZKURT’un Sorusu: Başkanım biliyorsunuz birçok 
kulübümüz mali sıkıntı içindedir. Şu anda liglerimizde, serbest, Greko- 
Romen olarak karma yapılmaktadır. Hani bir söz vardır ya bir kişilik 
yemekle, 2 kişi aç kalır. Bir çok kulübümüz başarılı olmak için serbest 
stilde güreşse bile, grekoromen güreşçisi aldı. Greko-romen’de 
güreşiyorsa, serbest stilde güreşçi aldı ve bu bir ek yük getirdi. Zaten 
kulüplerimizin bir çoğu mali sıkıntı içinde. Şu anda sizinde başında 
bulunduğunuz Ulaştırmanın hiçbir tane Greko-Romen güreşçisi yok. 
Serbest ve Greko-Romen stilin ayrılması hakkında ne 
düşünüyorsunuz?

Oturum Başkam İsmail DEMİRCİ’nin Cevabı: Şimdi burada biz 
federasyon başkanı adına, yönetim kurulu adına böyle bir yetkiye 
sahip olmadığımız için sadece taahhüt ettiğimiz bir kural var. Greko- 
Romen ayrı olacak serbest ayrı olacak. Taahhüt ettiği her şeyi de 
yapan bir başkan var. Bundan sonrada kulüplerle ilgili bir çalışma 
yapılacak. Ama ben burada neyi söyleyebilirim, sadece şahsi fikrimi ve 
önerimi söyleyebilirim. Her iki branşın ayrılması ve ihtisaslaşması 
getirilmelidir. Kulüplerin yapısal özellikleri, branşlaşması bozuldu. 
Greko-Romen ve serbest liglerin karışık yapılması yanlıştır. Çünkü 
önümüzde Avrupa Şampiyonası var. Dünya Şampiyonası’nda da, 
Greko-Romen ayrı, serbest ayrı. Bizim böyle bir çalışma stiline 
gitmemiz yanlıştır. Kulüplere çok ciddi sorunlar getirmiştir. Kulüplerin 
yapısal özelliklerini de bozmuştur. Zengin olan kulüplerimiz kaynakları 
iyi ise, karma yapabilir.

Bir Kurultay Üyesinin Konuşması: Bu sistemin kalkması gerekir. 
Bunu söylemek istiyorum. Sayın Başkanım Bekir Bey, Murat Bey’de
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konuyu açtı, güzelce izah etti, zaten yarayı açtınız. Bizlere izah edecek 
konu kalmıyor. Bu arada TMO başkanımız da bu konuya değindi. Esas 
konumuz ise burada. Bizim fikir olarak yardımlaşmamız gerekmektedir. 
Her kulüp kendi sorunlarını konuşuyor. Oluşacak olan komitelerin 
sorunları çözebilmesi için, izlenimine ve aktivitesine ihtiyacı vardır. Bir 
noktada giderek bürokratın da yardımı gereklidir. Örneğin bizim kendi 
kulübümüzü alacak olursak, dağılma safhasındayken şansımıza sayın 
bakanımızın, içimizden çıkan biri olması önemlidir. İnşallah, yeni 
Federasyon Başkam’mızla 2001 yılında da hedefimizi sürdüreceğiz. 
Türk toplumunun da spor amaçlı belli bir hedefe gidilemeyişi söz 
konusudur. Burada sporcu kadrosu oluşmadığına göre, 657 sayılı 
kanun gereğince personeli alıp da yetiştirebiliyor sanmayın. Belli bir 
elemanın gelip de güreş yapması için birtakım kategorilerden geçmesi 
gerekir. Buradaki arayışımız belli bir hedefe gitmektedir. Gelecek yeni 
bakan, bu olaya sıcak bakmayabilir. Bu sorunlar sporculara 
yansımaktadır.

Sayın TMO başkanımızın da dediği gibi, ya bekçi olacak ya 
odacı olacak, belli bir saat sonra bunların yaşanması söz konusudur. 
Bunların garantisi de yok. Örneğin kaynak konusunda kendi 
imkanlarımızla 25 yıllık aktif görevde kaldım. Büyüklerimizin de yardım 
ve desteğini istiyorum.

Oturum Başkanı İsmail DEMİRCİ: Konuşmacıya teşekkür ediyorum. 
Sizin sorunuz var galiba beyefendi, buyurun sorunuzu alayım.

Bir Kurultay Üyesinin Sorusu :Türk Güreşi’nde kulüplerin yeri nedir? 
Ya da Türk Güreşi’ni bazı bilimler mi, bazı kulüpler mi, ya da şahıslar 
mı ayakta tutuyor? Şimdi burada tartışıyoruz da, şahıslar konuşuyor ve 
kendilerine pay çıkarmaya çalışıyorlar. Şahsi kanaatim, çoğu antrenör 
ve idareci bunun acısını çekenler bazında, asıl meselenin kulüplerde 
olduğuna inanıyorum. Bu konuyu da sizlerin açıklamasını arz 
ediyorum.

Oturum Başkanı İsmail DEMİRCİ’nin Cevabı: Acaba bizde hiç 
kabahat yok mu? Bunu kişilerle ilgili söylemiyorum. Bakanlıklarla, 
özelleşmeler ayrı, birçok kulüplerimizde de kadro sıkıntısı yaşanıyor. 
Mutlaka kulüplerdeki arkadaşlarımız kendilerine bir ihtisas programı 
seçmek zorundadır. O kulüplerde ihtisastan mezun olan şahıslar, bir 
müdür, amir olmalı ve o yönlü bir çaba sarf etmelidir. O konuda güreşe 
sahip çıksın. Güreşçiler çalışkan insan, güreşçiler bir çok meziyetlere 
sahiptir. Ortada bir itibar kazanmamız lazım. Şimdi bizim kendi 
ayağımız üzerinde durmamız gerekir. Her şeyi federasyondan 
beklememeliyiz. Beklersek bir yere de varamayız. Herkes Osman
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Şansal olmak zorunda, bu camianın elemanı olarak çalışmak 
zorundayız. Sizler de yerinde, milli takım antrenörü, yönetici, 
federasyon temsilcisi, kulüp başkanı olarak kendi bölgenizde 
kulübünüzü ayakta tutmalı ve yeni kulüpler açmak için çaba ve gayret 
içinde olmalısınız. Bunu yaparken de dayanışma içinde olun, bir 
birinizle tartışın ve meselelerinize çözüm örneği arayın, çözün. Artık bu 
camianın birliğe beraberliğe, bir birine sahip çıkmaya ihtiyacı var.

Bahattin DEMİRAY’ın Sorusu : Sayın Divan, Sayın eski hoca 
arkadaşlarım; kendi kulübümün sıkıntılarıyla ilgili konuları dile getirmek 
istiyorum. Kendi kulübümün yani Emniyet’in sorunları hepimizin 
sorunları. Bizlerin güreşçi olarak, antrenör olarak halen sporcularımızın 
güreşçi kimliği esasında yoktur. Her biri değişik kadrolarda, 
amirlerimizin, müdürlerimizin inisiyatifine bağlı, müdürlerimizden seven 
biri olursa bizi sporcu olarak görüyor. Sevmiyorsa kapatıyor, kulübü işe 
gönderiyor. Bu şekilde biz idare edenlerin arasındayız. Yeni 
federasyonumuzdan, bürokraside güreşçilere kimlik kazandırılmasını 
istiyorum. Kulüplere sporcu kadrosu istenmeli diyoruz. Örneğin Şeker 
Fabrikalarının spor öğretmenliği kadroları vardır. Bu yönetmeliğin 
araştırılarak bizim gibi müesseselere de istenmesini de arz ediyorum. 
İkinci konum da liglerde yaş durumunun biraz artırılmasıdır. Otuz beş 
yaş düşüktür bence. Liglerin 40 yaşına kadar çıkarılmasını arz 
ediyorum. Serbest ve Greko-Romen liglerinin ayrı ayrı yapılmasını da 
çok arzu ediyoruz. Benim takımım serbest takımdı. Serbest takımı zor 
idare ediyorken, zorla grekoromen takımı durumunda bırakıldık. 
Kulüpler arası müsabakaların artırılmasını arz ediyorum. Yöneticilerim 
benden yılda 1 defa müsabaka istemiyorlar. Yılda 5-10 sefer maç 
yaptırmak istiyorlar. Bir yıl içinde de beni orda beslemiyorlar. 
Kulüplerin yurtdışına iştirakini istiyorum. Örneğin yurtdışındaki 
kulüpleri belirleyip bize bir yazıyla bildirmeli ve diyalogu sağlayıp böyle 
bir organizasyonu yapmasını arz ediyorum. Maçların 2 ve 3 ay önce 
kulüplere, medyaya ve halkımıza duyurulmasını istiyoruz. Böylece 
güreşe olan ilgi de çok olur. Hepinize saygılar sunuyorum.

Oturum Başkanı İsmail DEMİRCİ: O yazmış olduğunuz listeyi 
verirseniz bir değerlendirme yapacağız.

Bahattin DEMİRAY’ın Cevabı: Daha sonra veririm başkanım.

Refik TELLİ’nin Sorusu : Sayın Bekir Bey dedi ki; “Biz, büyükler 
güreş takımını kapattık”. Bizim güreşte genç ve yıldız takımımız devam 
etmektedir. Kapatmayı da hiç düşünmüyoruz. Ligden çekilmemizin
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sebebi de hem maddi imkansızlık hem de serbest ve Greko-Romen’in 
birleştirilmesinden dolayı olmuştur. Teşekkür ederim.

Oturum Başkanı İsmail DEMİRCİ’nin Cevabı: Benim size tavsiyem; 
taze çocukların gençler liglerine girmesine zamanı yok. Ama yaş 
konusundaki 35 yaş konusu sanmıyorum, istisnalar aynı bir konumda 
tutulur. Taban çalışması, çok önemli; bu konuda güzel kulüplerimiz 
var. Hangi ilimizde kulübünüz varsa mutlaka o çevrenin insanlarından 
genç çocukları kulübünüze kazandırmalısınız. O bölgedeki insanlar 
kendi çocuğu şampiyon olduğu zaman, o kulübe sahip çıkacaktır.

Bahattin DEMİRAY’ın Cevabı: Konuşuyoruz, tartışıyoruz. Ne yaptık, 
ne yapmalıyız? Bence şöyle olmalı; doğu bloğu güreşte çok başarılı. 
Nedeni ise bunları ordu, üniversiteler, polis güçleri korumuştur. Bir 
bakın Rusya’daki güreşen güreşçiler hepsi üniversite mezunu, 
askeriyeden emniyet mensuplarıdır. Bizim de en zayıf noktamız 
orasıdır.

Bekir AÇIKGÖZ’ün Cevabı: Şimdi burada özünde güreş bir sanattır. 
Özünde yoksa adamın 20 veya 40 yaşında veya üniversitesinde olsun 
hiçbir şey ifade etmez. Yapacak şeylerin esas kaynağına bakılıp işe bu 
noktadan bakmak lazım, size katılıyorum.

Bir Kurultay Üyesinin Sorusu : Güreşçinin askerde kadrolu olarak 
kalması söz konusu olabilir. Arkadaşımız doğu blokta Albay olarak 
yıllarca kalıyor. 18-20 yaşından sonrada askeriyede kalması (kendim 
asker olduğum için) sağlanabilir mi? Askeriyenin bu konuda imkanları 
çok iyi.

Albay Hıdır BOZYEL’in Cevabı: Arkadaşıma cevap vermek istiyorum. 
Arkadaşımın bahsettiği doğu bloğunda önceki yıllarda sporun başarılı 
olması ayrı bir sistem. Orada insanı sadece spor için yetiştirip bu 
şekilde, istihdam ettikleri için başarılı oldular. Şimdi biz aynı şekilde bir 
kişi askerden önce, askerde ve askerden sonra silahlı kuvvetlerde 
güreşçi diye tutmamız söz konusu değildir. Böyle bir kanun da yok. 
Örneğin başarılı olmalarının nedeni oradaki disiplindir. Doğu bloğunda 
olsun, bizdeki sistemde olsun; Kara Kuvvetleri’ndeki sporcularım nasıl 
bir askeri eğitim yapıyorsa, onun eğitimi de öyle olabilir. Başındaki 
personelin onu çalıştırmasından dolayı başarılı olmuştur. Ben şöyle bir 
örnek vereyim: Milli sporcuların dışındaki kamplara giden diğer 
sporculara bir izin verdiğimiz zaman performansının çok düştüğünü 
görüyoruz. Bana göre kulüplerdek aynı sıkıntıyı biz de yaşıyoruz. 
Kulüplerdeki o sıkıntıyı hissettim. Güreşçileri 12 ay gibi bir süre
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içerisinde kadrolu da olsa, çok az çalıştırıp, yarıştırmamız mümkün 
olabilir. Sporcuların çalışmaları 1, 3 veya 8 ay da bitirilirse, diğer 8 
ayda ne yapılabilir? Milli takıma gönderiliyorsa, bir takım kamplara 
katılamıyorsa, milli sporcu değilse bu güreşçinin motivasyonunu nasıl 
koruyacaksınız? Bana göre problem güreşte faaliyet programlarının 
kısa ve tek yönlü olmasıdır. Çeşitli antrenman programları ve uzun 
süreli çalışma programlarıyla başarı sağlanabilir. Bunları federasyona 
yazılı olarak sunacağız. Önemli olan 10 tane güreşçiyi milli takımda 
yarıştırmak değil, tabanında performansını korumak ve yıl boyunca 
geliştirmektir. Bu bana göre çok büyük sıkıntı. O doğu bloğu sınırındaki 
sporculara verilen hiçbir askerlik yapmadan verilmiş rütbelerdir. 
Örneğin, Albay KARALİN. En önemlisi de asker liglerinde askerliği 
biten kimsenin kulübümüzde asker veya görevli olarak kalması 
mümkün değil. Onu takdir edecek bir maddi imkan olmamış. Teşekkür 
ederim.

Oturum Başkanı İsmail DEMİRCİ: Biraz önceki konuda arkadaşım bir 
şeyler söylemek istiyor buyurun.

Bir Kurultay Üyesinin Konuşması: Spor örgütlerinde şikayetler 
genelde aynı. Maddi imkanları, tasarruf genelgesi sonucu hatta 
istihdamları gibi özellikli sorunları ifade etmek istiyorum. Kulüpler 
kapanıyor, kapandıktan sonra ne yaptılar? Açılırken de zaten bir şey 
yapamıyorlar. Yeni federasyonumuz kapanan kulüpler için tekrar, bazı 
yerlerle görüşüp tekrar açtırabilirler. Bunun yapılmasında fayda var. 
Diğer bir husus da özel sektör güreşte hiç tanınmıyor. Diğer branşlarda 
reklamı yapılıyor. Bunlarla da görüşme yapılıp güreşe katkı 
sağlanacaktır. Bu konuların dikkate alınmasını temenni ediyorum. 
Teşekkürler.

Oturum Başkanı İsmail DEMİRCİ: Federasyon bu konularla ilgili bir 
çalışma yapacaktır. Çok ciddi çalışma içerisindedir.

Ali Şeydi KORKMAZ’ın Sorusu: Malatya sporun 2’nci lige çekilmesi 
yenilerek olmamıştır. O dönem TANTAN dönemiyle başlayan Ahmet 
AYIK’la devam eden harcırahların ödenmemesi hususunu hatırlatmak 
isterim. Bu harcırahlar niye ödenmemiş? Diğer federasyonlardaki bu 
kulüplerin kapanma nedenleri de bunlardır. Bugün İstanbul ve Gebze 
Belediyesi, Türkiye için büyük bir şanstır. Bu yaşadığımız dönemlerde, 
bunu gördük. ANAP’ın iktidar döneminde de belediyeler güreş takımı 
kurmuşlardır. Diğer bir yönetim geldi güreş kulüplerini kapattı. Oradaki 
arkadaşlarımız perişan oldu. İstanbul ve Gebze’deki yönetim değişirse 
buradaki güreşçilerin durumu ne olur?
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Oturum Başkanı İsmail DEMİRCİ’nin Cevabı: Şimdi liglerdeki 
harcırahların ne kadar verilip verilmediğini kesin olarak bilemiyorum. 
Federasyon belli bir bütçe yapıyor. Bu bütçenin dışına çıkamaz. Bu 
dönem bunlar düzelecek. Kulüplerin ayakları üzerinde durmaları 
sağlanacak.

Mustafa ERDOĞAN’ın Cevabı: Çok teşekkür ediyorum. Bütün 
kulüplerdeki sıkıntıya siz değindiniz. İzmir TEKEL’deki Abdurrahim 
kardeşim de çok güzel değindi. Sistem olmadığı zaman maalesef olay 
kişilere endeksleniyor. Bu nedir? Spora iyi bir yönetici geldiğinde spor 
bir bakarsınız tavan yapar, onun akabinde Türkiye’deki siyasi kadro 
farklı bürokratları atar. O bürokrat sporu tenzih eder, sporu, angarya 
görür. Onun da kendi görüşüdür. Bir anda en alt seviyelere düşer. Biz 
İstanbul ve Gebze belediyesini aldığımızda aktif olarak voleybol ve 
futbolumuz vardı. Şu anda yedi tane branşta Türkiye’yi Avrupa’da 
temsilen biz gidiyoruz. Bu neden 1994 seçimlerinde spordan gelen bir 
belediye başkanının seçilmesi spora bakış açısını değiştirdi. 
Belediyede ve bu gibi kuruluşlarda öyle bir sistem olsun ki, gelen 
yönetici de o sisteme uymak zorunda kalsın. Bekir Bey’in de arz ettiği 
gibi, TEAŞ’ta, TEKEL’de, Şeker’de kulüplerin sıkıntısı ve belediyelerin 
sıkıntısı aynıdır. Olay kişilerin inisiyatifine bırakılmamalıdır. Belediyenin 
de başarısının sırrı iki başkanının bu sporu sevmesinden 
kaynaklanıyor. Bugün Ahmet bey buradadır. Kendisi canlı örneğidir. O 
tamamen sonraki yönetimin inisiyatifine bağlıdır. Teşekkürler saygılar 
sunarım.

Erol DİNÇER’in Sorusu: Kulübümüz bir çoğunuzun da bildiği gibi 
1930 yılında kuruldu. 70 yıllık kulübümüz Nasuh AKAR, Ahmet DİLEK 
gibi değerli güreşçiler yetiştirmiştir. Ancak maalesef bugün zor şartlar 
altındadır. Biz yönetime yeni geldik. Bizden önceki yöneticiler güreş te 
dahil olmak üzere birçok branşı kapatmışlardır. Şu anda Suat Süren 
Bey güreş seven biri olduğu için güreş kulübümüzü açtık. Bazı öneriler 
doğrultusunda okullara da başladık. Fakat bizim başarıya ulaşmamız 
kolay değil ve işimize devam edeceğiz. Hiçbir branşı da 
kapatmayacağız. Fakat deminden beri bir tek duyduğum bir şey 
buradakilerin doymama meselesidir. Biz burada bırakın güreşi, bütün 
spor dallarını devlet politikası haline getirmeliyiz. Burada Albayımın 
dediği, “biz askerde hiçbir şey yapamıyoruz” fikrini kabul etmiyorum. 
Siyasi düşündüğümü zannetmeyin. 12 Eylül döneminde çıkarılan 
anayasada bir şey var; bazı Anayasa maddeleri değiştirilemez diye. 
Biz de yasalara öyle yasalar ilave edelim ki, kim gelirse gelsin 
değiştiremesin. Sporcu barındırma diye bir madde konmalıdır. Burada
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hiç kimse devletçilikten bahsetmedi. Devletçi olalım, devletçi olmanın 
yolu da yasalara sahip çıkmaktan geçer. Önüne gelen hükümet yasa 
değiştirecek. Ancak biz devletçi olurda, yasları anayasa temeline 
oturtursak ancak böyle bu sporu ayakta tutarız 400 kişi atıldı ve 
tazminat alamadılar. Seçime gittik. Bizim liste kazandı, diye sayın 
genel müdür bütün imkansızlıkları sunuyor. Elimizden bir takım 
olanakları alıyor. Dün sayın bakana bir şeyler arz etmeye çalıştım. 
Benden kaçarak yüzünü dönüyor. Kimse burada sorunlarını gerçekçi 
olarak anlatmıyor. Dünkü konuşmaları da izledim. Sayın bakan 
gülüyor. Bazı milletvekillerimiz gittiklerinde adam yerine konulmadılar. 
Başta Önder bey olmak üzere. Bizim adam yerine konmamız için 
acilen spor yasasının getirilmesini istiyorum. Teşekkürler.

Eyüp ERDURAN’ın Cevabı: İstenildiği taktirde bir çok ilimizde sıkıntısı 
yaşanan sadece futbolla ilgilenen görüntüsünden sıyrılıp, karşılıklı 
işbirliği içerisinde, futbol dışı branşlarda hangi noktaya gelindiğini 
görelim. Türkiye 2 yıldır en azından Avrupa dışında ülkemizi başarıyla 
temsil etmiş sporcusunu ödülsüz bırakmadı. Görüyoruz ki, bu güreş 
federasyonu kurultayında amatör güreş kulübü başkanı olarak 
Konya’da biz varız. Önümüzdeki açılımlarımızda yakın plan ve işbirliği 
içerisinde çalışıyoruz. Salondan ayrılan arkadaşımızın sorusuna 
cevabım: Gelişen kulüplerin spor yapılanması içerisinde yeri nedir? 
Planlama içerisinde bir tane kulüp temsilcisinin olmadığını hatırlatmak 
istiyorum. Türkiye’de en fazla örgütlenmiş birçok sivil toplum kuruluşu, 
Türkiye Amatör Federasyonu iddiasıdır. Bir tane planlamadan 
toplantımıza gelen olmadı. Bunu kınıyorum. Bunu duyurmak istiyoruz. 
Bu yanlışların düzeltilmesi şahsi sorunların değil, kurumların 
geleceğinin ön planda tutulmasını istiyorum. Hepinize teşekkür 
ediyorum.

Oturum Başkanı İsmail DEMİRCİ’nin Cevabı: Bazı kaynak ve 
çabalarımız olacaktır. Bu günden itibaren hepimiz birlikte hareket 
etmemiz lazım. Şahsınıza söylemek istemiyorum Amatör Spor 
Kulüpleri Federasyonu olarak asla ilgilenmediniz.

Mehmet BAYKAN : İsmail bey sayın başkanımız Osman ŞANSAL’ın 
genel başkan doğrultusunda görüşmeleri var. Ayrıca güreş olarak 
değil. Diğer branşlarla ilgili ben oturumdan sonra dergimizi size takdim 
edeceğim, çalışmalarımızı incelersiniz.

Mithat BOZKURT’un Sorusu: Yıllardır bir şeyi merak ediyorum. Türk 
Güreş Vakfının ne gibi bir işleri var? Bunun kaynağı var mı? Nasıl
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kaynak sağlıyor? Federasyonla ilgisi var mı? Ayrıca hangi kulübe mali 
yardımda bulundu? Hangi sporcuya mali yardımda bulundu? 
Kulüplerin Türk Güreş Vakfından bir istekte bulunma şansları var mı? 
Teşekkür ediyorum.

Oturum Başkanı İsmail DEMİRCİ’nin Cevabı: Ben o Vakfın 
yönetiminde bulunduğum için o konuda bilgilendireceğim. Türkiye 
Güreş Vakfı güreş için kurulmuş bir vakıftır. Nedir bu vakfın hizmeti? 
Kulübünden, antrenöründen, sporcusundan, camianın eksiklerini 
gidermek için kuruldu. Güreş Vakfı gelirlerinin %75’ini güreş için 
harcadılar. Bugüne kadar bu kullanılmadı. Güreş Vakfı için yapılan 
tesis, Türk Güreş Federasyonu’nun değildir. Bugün Türk Güreş 
Federasyonu’nun çaktığı bir tane çivisi yoktur. Neden? Buna şu andaki 
mevzuat müsaade etmiyor. Ne zaman özelleşirsin, o zaman sen 
tesisine sahip olursun. Her türlü şeyine sahip olursun. O vakıf, 
camiada kulüp başkanı veya yöneticisi olan içinizde kaç kişi var, bende 
dahil olmak üzere, 2 defa yönetimde bulundum. Mutlaka bu konuda 
çalışmalar yapılması lazım. Vakıf bugün birilerinin tekeline geçmiş, aile 
vakfı haline gelmiştir. Bunun dışında sorularınız kendiliğinden geliyor. 
Örneğin geçen yıl Başbakanlıktan bir trilyon 750 milyar civarında 
yardım verilmişti. Onun dışında Spor Totodan gelirler var. Futbol 
sahalarındaki maçlardan yüzde veriliyor.

Mithat BOZKURT’un Sorusu : Örneğin bize 20 çift eşofman gibi 
malzemenin şampiyon olan sporculara ödemesi yapabilir mi?

Oturum Başkanı İsmail DEMİRCİ’nin Cevabı: Şimdi arkadaşlar 
ortada bir tüzük değişikliği var. Daha önceki federasyon başkanları 
vakfın otomatik başkanları oluyordu. Şimdi ise federasyon başkanının 
vakfın başkanı olması önlenmiştir. Bunun üzerinde de çalışma 
yapılması lazım. Bu çalışma da yapılacaktır.

Ali FIRAT’ın Konuşması: Sayın başkan Konya’dan gelen 
arkadaşımın konuştuğu şeyler hakkında bazı bilgiler arz edecektim. 
Amatör spor kulüplerinin, yeterince güreşe yer vermediğini söylediniz. 
Ben bir spor kulüp başkanı olarak buradayım, güreşle ilgili çalışmayı 
yapacağız fakat, 5 tane beden eğitimi öğretmeni var fakat güreş dalı 
olan bir arkadaşımız yok. Biz de daha önce görev yapmış olan polis 
arkadaşımız takımı çalıştırıyor. Eğer üniversitelerde güreş mecburi 
ders olarak verilirse güreş daha çok il ve ilçelerde tabana yayılmış 
olacaktır. Bizimle ilgili daha geniş bilgiyi sîzlere vermek isterdim. 
Şimdilik bu kadar. Teşekkür ediyorum.
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Oturum Başkanı İsmail DEMİRCİ’nin CevabıBizim camiamızın asıl 
görevlerinden biri de okullar zorunlu olarak güreşten anlayan beden 
eğitimi öğretmeni yerleştirmek olmalıdır.

Gebze Belediye Başkanı Ahmet PEMBEGÜLLÜ’nün Konuşması:
Sayın başkan, sayın divan, değerli arkadaşlar. Ben kulüp başkanı 
değilim. Kulüp başkanımız Abdullah Bey burada, teknik direktörümüz 
burada. Çağrıldığımız için buraya teşrif ettik. Türk Güreşi’ne inşallah 
yeni bir ivme kazandırmış olacağız, burada herkes söylüyor. 
Arkadaşlarımız not alıyorlar, bildiri yapıyorlar, ¡yi olacak ta. Yalnız ben 
şunu arz etmek istiyorum: Burası kulüp toplantısı, kulüpler de sivil 
toplum örgütü demektir. Bazı kulüplerin başına bazı şeyler geldi 
diyorlar, haklı veya haksız çeşitli nedenlerle. Ama kulüpler herhangi bir 
olumlu veya olumsuz bir tepki gösteremiyorlar. Doğrudur, haklıdır “bu 
kulüp kapatılmalı ve cezalandırılmalıdır” da diyebilirler, saygı duyarız. 
Haksızlıklar karşısında bir ses çıkması lazım. Ben özür dileyerek, 
sadece fikrimi söylüyorum, katılınır veya katınılmaz, saygı duyarız; 
bazı arkadaşlar sanki “sporcular bir devlet memuru olmalıdır” şeklinde 
ifadeler kullanıyor, ben tenzih ederim devlet memurluğunu. Kastım o 
değildir. Ben de devlet memurluğunu yaptım. 6.5 yıl belediye 
başkanlığı, 17 ila 18 sene kadar sivil mühendis ve müteahhit olarak 
çalıştım. Burada hiçbir güreşçi, hiçbir antrenör, hiçbir kulüp başkanı ve 
idareci devlet memuru olmamalıdır.

Bizim bildiğimiz zihniyetle çalışmamalıdır. Bir devlet memuru 
maaşıyla sporcu ayakta duramaz. Bir devlet memuru maaşıyla 
antrenör ayakta duramaz, görev yapamaz. Yaparsa böyle olur hiçbir 
başarı gelmez. Mutlulukla geçiniyorsa bir 600 milyon maaş almalıdır. 
Antrenörün maaşı 800 milyonu aşmalıdır. “Biz yiyelim içelim zihniyeti” 
Türk Güreşi’nde yerleşmişse, bu camiadan başarı beklenemez. Bunu 
aklınızdan silin başarıya doğru koşalım. Bunun için de birinci madde 
maddiyattır. Zenginleri harekete geçirelim tabi ki legal yollardan 
kulüplerimize bağışlarda bulunsunlar. Sporcularımızın transfer 
durumları var; mutlaka elit sporculara resmi yada gayrı resmi transfer 
ücreti ödenmelidir. Tabi ki bu resmileşmelidir. En güzel olanı da budur. 
Efendim! “Ben Hamza Yerlikaya olacağım, Harun Doğan olacağım, 
devlet memurunun aldığı parayı alacağım. Benim yemeğime yetmez.” 
Bırakın aile geçindirmeyi özel statüde olması lazım.

Sporcu, yönetici, kulüpçü normal insanlar değil ki olağan üstü 
insanlardır. Bunların göz önüne alınması lazım. Bunlarında mutlaka 
tartışılması lazım. Bunların buralarda dile getirilmesi lazım. Ben burada 
sözü toparlamak ve sözüme son vermek istiyorum. Bizim kulübümüz, 
dernekler kanuna tabi olduğu için polisler tarafından denetleniyor. Her 
denetimde takdirname almıştır. Ama bizim kulübümüz, bir devlet

290



memuru tarafından kapatılmak üzere mahkemeye verilmiştir. Tabi ki 
salahiyeti var. O memurun biz de salahiyetine saygı duyuyoruz. Ama 
art niyete saygı duymuyoruz. Gebze ve İstanbul kulübü kapatılınca ne 
olur? Türk Güreşi biter. Sidney’deki başarısızlığımızın nedeni neydi? 
İşte birlik ve beraberlik içerisinde olamayışımız, şu şudur, bu budur, o 
halde bu kötüdür, bu başarısız olması lazım. Kim başarılı olacak? Kim 
şampiyon olacak? Bunları iyi incelemek lazım. Ben şunu da arz etmek 
istiyorum; Kendileri de burada olduğu için değil, TEAŞ kulübüne 
tebriklerimi, taktirlerimi arz ediyorum. Niye? Çünkü hep yetiştirmiştir, 
hep öncü olmuştur. Daha önce de yetiştiriyordu, şimdi birçok 
problemler başlamış. Bunlar idarecilerimizin zihniyetinden başlamıştır. 
Her ne siyasi görüşte olursanız olun, hepinize saygım var. Siz kulüp 
yöneticisi olarak, sporcular olarak, idareciler olarak bazı kişilere görev 
verirken, lütfen bunları düşünelim. İdarecinin biri diyor ki; yıldızı, genci, 
büyüğü zayi edelim; yeniden belli bir fikre sahip sporcu yetiştirelim. 
Mümkün mü efendim? Siz öyle yaparsanız, adamın aklı başına 
geldikçe fikri değişir. Böyle saçma - sapan insanları seçerken, lütfen 
biraz düşünelim. Yeni federasyon, yeni seçim geçirmiştir. Şahsi 
kanaatimle iyidir. Olumlu sonuca doğru gidecektir. Tabi ki sizler işinizi 
gücünüzü bırakıp buralara geldiniz. Biz de böyle yaptık. Çağrıldığımız 
için bizde buralara geldik. Bundan sonra da çağrılırsak, her sene 
geliriz. Çünkü biz kendimizi bu spora adamışız. Gebze Belediyesi 
sadece güreşte değil. 27 Aralık atletizm faaliyetlerini de Gebze 
Belediyesi düzenledi ve Türk Sporuna kazandırdı. Türkiye’yi dünyada 
temsil eden, Türk bayrağını göndere çeken ve Milli Marşımızı 
okutturan insanlara saygı duymamız lazım. Bunlara hem manevi, hem 
de maddi yönden destek olmalıyız. Bunun aslı, o kararı verebilecek, o 
yetkiyi kullanabilecek insanları oralara getirmektir, diye düşünüyorum. 
Tabi ki katılabilir veya katılmayabilirsiniz. Hepinize başarılar diliyor, 
saygılar sunuyorum.

Bir Kurultay Üyesinin Sorusu : Başkanım söz almışken, bir şey 
sormak istiyorum. Harun Doğan ceza aldığında siz kulübü olarak neler 
yaptınız? Ben bunu öğrenmek istiyorum. Kulüp olarak, ne gibi 
programlar uyguladınız?

Ahmet PEMBEGÜLLÜ’nün Cevabı: Benim şahsi kanaatim şudur. 
Affınıza sığınarak söylüyorum. Bu cezayı medya vermiştir.

Bir Kurultay Üyesinin Konuşması: Artık ülkede özelleşemeyen bir 
şey kalmadı. Artık kulüpler de özelleşmelidir. Dernekler Yasası’ndan 
kurtarılıp, kendi çabalarıyla, her şeyi yasadan beklemeden 
vakıflaşmalıdır. Çünkü vakıflaşmadığı sürece dernekler ticari işler
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yapamıyor. Dernekler ticari işler yapmadığı için de gelir kaynağı 
bulamıyor. Bunun için öncelikle vakıflaşmaya gidilmelidir. Ligler çok 
erken başlıyor. Eylül ayında, hazırlık döneminde çocuklar liglere 
katılmaktalar. Hazır olmadıkları için sakatlıklar oluyor. Bence, dünya 
şampiyonasına kadar bu liglerin devam etmesinde yarar vardır. Üç 
ayda bir yapılmalıdır. Albayıma katılıyorum. Dünya Şampiyonası’nın 
dışında da İstanbul’da 6 tane kulüp vardır. Bunlar da kendi aralarında 
çalışmalar yapması lazım. Teşekkür ediyorum.

Metin CENGÎZ’in Konuşması : Herkes bir şeyler söylüyor. Ben de bir 
şeyler söylemeliyim. Ama herkes problemleri söyleyecek. Buraya 
kürsüye, size arkamı dönmemek ve yüz yüze görüşmek için çıktım. 
Sayın başkan, sayın divan üyeleri, değerli spor adamları; herkes 
problemleri söyledi. Çözüm yollarını da arkadaşlarımız söyledi. Ben 
tabii iştirak ettiğim çözüm yollarıyla beraber kendi yöntem ve 
önerilerimle, yaklaşık 30 senelik spor yöneticisiyim. Ben edindiğim 
bilgilerle çözüm yolları aramalıyım. Çözüm yollarına ulaşmak için 
camianın birlik ve beraberlik içinde olması lazım. Sayın Gebze 
Belediye Başkam’mız söyledi; “herkesin siyasi görüşü ne olursa olsun 
mutlaka doğrularda birleşmelidir". Mutlaka aynı noktada birleşmeli ve o 
noktaları ortaya koymalıyız. Biz sadece güreşte değil müşterek 
noktaları tespit edip onların etrafında toplanmalıyız. Bütün dünyada 
güreş kulüpleri yoluyla işler götürülür. Bunlar, sağlam prensipleri 
oturtulmuş kulüplerdir. Türkiye’de 3 türlü kulüp var; birincisi spor 
kulüpleri, İkincisi geçlik spor faaliyeti ile ilgili kulüpler, hem gençlik hem 
de spor faaliyetinde bulunan kulüpler, üçüncüsü de ihtisas kulüpleri. 
Güreş İhtisas Kulübü gibi şimdi Kulüpler Kanunu çıkması lazım. 
Kulüplerin fonksiyonu, oluşumu, gelir kaynakları, bütün federasyonun 
ve milletvekillerinin, konfederasyonlarda bakanlara etki etmek için 
çalışması lazım. Çünkü TEAŞ Başkanı Bekir Bey söyledi; “Trilyonlar 
cirosu var bir aktarmanın”. Efendim bir müfettiş onun hesabını 
sormayacak onunla ilgili bir esasın getirilmesi lazım.

Birde istihdam konusu var. Bir arkadaşımız söyledi; Norm 
kadrolardan güreşçi sporcu bile alamıyoruz. Efendim onu spor 
kulübüne alacaksınız. Spor kulübüne gerekli kaynağı aktaracaksınız. 
Onun parasını sayın genel başkanımız da söyledi; ona devlet 
statüsünde maaş ödeyebilirsiniz. Halbuki özel kulüplere baktığınızda 
Galatasaray ve Beşiktaş’ta bir sporcuya ödenen transfer ücretinde bir 
sınırlama var mı? Yok. Siz de kulüp olarak bütçeniz dahilinde 
ödeyebilmeniz lazım. Kulüp bir sivil toplum örgütü olarak bu işi 
çözecek. Ayrıca birde sponsorluk yasasının çıkması lazım. İşletmelerin 
spor için harcanılan parayı vergisinden düşürebilmesi lazım. Hep
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beraber spor ailesi olarak, bunun gayreti içerisinde olmamız lazım. 
Beni dinlediğiniz için teşekkür ediyor, saygılar sunuyorum.

Yüzbaşı Seçkin SARUHAN’ın Sorusu: Şimdi benim inancım; 
İstanbul Büyükşehir Belediyesi dışında 1500 adet şu veya bu iş 
yerlerindeki güreşçilerin, daha doğrusu güreşin, İstanbul’da bittiği 
kanaatindeyim. Güreş İhtisas Kulübünü bunun dışında tutabiliriz. 
Geçmişte Türkiye Şampiyonalarından daha kuvvetli bir İstanbul Bölge 
Şampiyonası yapılırdı. Şimdi bu ilimizde bir katılım sıkıntısı 
çekilmektedir. İstanbul Demirspor Kulübümüz başta olmak üzere; sizin 
gibi değerli güreş kulüplerinin kapanmasında bundan önceki 
yönetimdekilerin mi, yoksa sizin yöneticilerin mi hatası oldu? Ayrıca 
Problemlerinizi, Ankara’daki ilgililere götürdünüz de buna karşılık 
orada bulunan yetkililerden mi ilgi ve alaka bulamadınız? Bunu 
öğrenmek istiyorum.

Önder YAHŞİ’nin Cevabı : Kulübümüz kapanma aşamasına 
geldiğinde GSGM’ne durumu ilettik. Sayın Genel Müdürümüz de 
Müessesemizin özelleştirme kapsamında olduğu için son derece 
duyarlı davrandı. Bana şunu söyledi: “Yapabileceğin siyasi bir girişim 
varsa bunu dene” dedi. İlk aşamada eski federasyon başkanımız 
Sayın Ahmet AYIK’ı aradım. Aramam gereken ilk merci orasıydı. 
Cevap gelmedi. Sayın başkanım İsmail Demirci’yi aradım, organize etti 
biz güreşçi arkadaşlarımızla beraber meclise gittik. Sayın İsmail 
Demirci Bey yardımcı oldu. Yaklaşık on tane bakan ve yine yaklaşık 20 
tane milletvekilini bir odada topladık. Sorunu anlattık. Hepsi yardımcı 
olacağına söz verdi ama, politikadan hiç sonuç gelmedi ve dolayısıyla 
Sayın Genel Müdürlüğümüzden kapanmaması konusunda en ufak bir 
telefon gelmeyince, bana da kapatmak kaldı. İsmail Bey de 
aramızdaydı. Organizeyi İsmail Bey yaptı. Güreş Federasyonu 
Başkanı Sayın Ahmet AYIK’ın yapması gerekirken, ama maalesef 
sonuç alamadık. Özelleşme süreci içerisinde olduğu için sayın genel 
müdürümüzün yapacağı pek bir şey yoktu.

DİĞER KONUŞMACILAR

Dr.Ahmet ERDURMUŞ Konuşması: Sevgili Divan, değerli kulüp 
başkanları iki gündür burada bazı konuları tartışmaya çalışıyoruz ben 
önce kendimi tanıtayım: Toprak Mahsulleri Ofisi (TMO) Spor Kulübü 
Başkanı Ahmet ERDURMUŞ. Değerli arkadaşlarım; ben yaklaşık bir 
yıldır yöneticilik yapıyorum. Özellikle kamu iktisadi kuruluşlarında spor 
kulüpleri hevesli insanlar tarafından kurulmuştur ve bu kurulan spor
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kulüplerinde tercihler farklı yönlerde değerlendirilmiştir. Bir kurumun 
spor kulübü varsa o illaki güreş yaptırmak mecburiyetinde değildir. 
Sporun başka dalları da vardır. Benim başkanı bulunduğum spor 
kulübü de beş dalda müsabaka yapmaktadır ve bu spor kulübü 
kurulduğundan bu yana değişik yöneticiler tarafından, farklı spor 
dallarına yönlendirilmiştir. Daha önceki yöneticiler, bayan hentbol 
takımına önem vermişlerdir. Güreşi ikinci ligde tutmayı öngörmüşlerdir. 
Yeterli desteği alan bayan hentbol takımımız Avrupa kupasında 
oynamıştır.

Güreş ikinci ligde olursa daha iyi olur düşüncesiyle hareket 
edilmiştir. Atlı cirit konusunda; biz devam ettirmek zorunda değiliz, gibi 
bir görüş hakim olmuştur. Ata sporu güreş ve cirit, atasına bağlı olan 
insanlar için önemlidir. Bu değerlendirmeyi yapamayacak 
yöneticilerinde her Kamu İktisadi Teşekkülünün (KİT) başına gelmesi 
yanlış olur. Bu işler yöneticilerin inisiyatifine bırakılamaz. Ben bunu bir 
spor kulübü başkanı olarak söylüyorum. Eğer kurumun kaynaklarıyla 
yürütülecek bir faaliyetse, kaynağın oraya aktarılmasına imza atacak 
yönetim kuruludur. Kulüp başkanlığını aldığımda bütçede bir buçuk 
milyar liralık katkı vardı. Bunun sebebini sorduğumda, daire başkanı 
bana “şimdiye kadar hiçbir yönetici spor kulübüne kaynak aktarın 
demedi” dedi. Kısıtlı kaynaklarla bu işin yürümesi mümkün değildir. 
Aslında ben bu konuşmayı dün yapmak isterdim. Sayın Bakanımdan 
önce konuşmayı yeğlerdim, fakat sayın bakanımın konuşmasını 
bölmemek için daha sonra söz hakkı aldım. Zaten büyük çıkmazlar 
içerisindeyiz. Maç yapacağız diyerek salon tutuyoruz.

Avrupa’dan müsabakalar için sporcu getiriyoruz ama, 400 
milyona salon tutmak zorunda kalıyoruz. Hentbol takımımız maç yaptı. 
Slovakya’yı yendi. Gazetelerde iki satırlık yazıyla geçiştirildi. Bunun 
kulübümüze hiçbir katkısı olmadı. Bu konuda dahi büyük sıkıntı 
çekmemize rağmen, yarın güreş organizasyonlarında da aynı sıkıntıyı 
yaşayacağız. Ancak bizim kendi salonumuz olduğu için çok büyük 
sıkıntımız yok. Bence biz özelleştirme kapsamında değiliz ama, 
Uluslararası Para Fonunun (IMF) küçültülmesini istediği KİT’ler 
arasındayız.

Belki de yarın bir gün kurumumuz borsaya düşecek o zaman 
üreticilerimize gidip pul karşılığı yardım almamız da ortadan kalkacağı 
için büsbütün sıkıntı yaşayacağız. Bu nedenle mutlaka kulüplerin 
müesseseleşmesi lazımdır. KİT’ler belli limitin üzerinde personel 
çalıştırdıklarında kendi personellerine spor yaptırmak için spor kulübü 
kurarlar, dışarıdan sporcu getirmezler. Ama biz bunu 
değerlendiriyoruz. Sporcu arkadaşlar istihdam ediliyor mu? İktisadi 
teşekküller artık bunu yapmalı güreş yapacak çocukları dahi artık 
bulamıyoruz. Ama öbür tarafta, artı kapasiteyi değerlendirmeye
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yönelik, mevcut yönetmenliğe uygun olarak sporcu ararsanız, günlük 
iki milyon lira masrafla sporcu almak durumundasınız. 
Özelleştirilmekte ve küçültülmekte olan KIT’lerle ilgili benim bir teklifim 
var; Öncelikle ve özellikle bu teklifim güreş federasyonunadır. Madem 
ki, bu KİT’ler özelleştirilecek veya küçültülecek, spor tesislerinin de 
satılması söz konusu olmadığından, mutlaka ama mutlaka vakıflara 
dönüştürülmesi gerekmektedir..

Biz bunun örneklerini bir çok dernekte yaptık. Bir çok derneği 
vakıflaştırmayı başardık. Bu yöntemle mutlaka yasalaştırılmalıdır. Bu 
konu bir milletvekilinin bir kanun teklifi vermesine bağlıdır. Bugün bu 
kulüplerin geleceği meçhuldür. Eğer ki bu koşullar altında KİT’ler 
küçültülüp özelleştirilirse, spor kulüpleri kapatılmak noktasına gelir. 
Kuruluşlarda sporcu istihdamı konusundan eski başkanım Sayın İsmail 
Bey bahsetti. Koşullar daha da zorlaşıyor. Bunu kulüp başkanlarının 
dikkate alması için söylüyorum. Kadro tanımlamasının yeniden 
yapılması, yapılacak kadro tanımlarının başkanlıklara kaldırılması, 
norm kadroların hazırlanmasını ve personel taleplerini yeni yapılan 
kadrolaşmaya uygun olarak değerlendirilmesi için de belirli bir süre 
gerekir.

Küçülmekte veya özelleştirilmekte olan veya mevcut düzeni 
korumakta olan tesislerin de norm kadrolara kavuşması zorunlu 
olmalıdır. Bu kadrolara yalnızca güreşçi koyamazsınız, sporcu da 
koyamazsınız, odacı koyabilirsiniz. Güreşçi, sporcu veya başka bir 
sporcuyu yönetmenlikten doğan problemler dolayısıyla farklı kadrolara 
koymak zorunda kalıyoruz. Dikkatlerinizi bu yöne çekmek istiyorum. 
Asıl olan kulübü ayakta tutarak, sporcuyu o kulübün kaynaklarıyla 
desteklemektir. Onun için de bence kulüpleri mutlaka 
müesseseleştirmek gereklidir ve burada kulüpleri vakıflar haline 
dönüştürmeyi öneriyorum. Kulüpler kurumlaştığı takdirde amatör 
ruha renk katılır, profesyonelleşmeye ve çok sayıda profesyonel 
sporcunun yetişmesine olanak sağlanır. Oyuncu temin etmek için 
Ankara’da bir spor tesisinin vakıflaştırılması yoluna gittik. “Cirid’i 
Yaşatma Vakfı” adıyla geleneksel bir spor dalını bu şekilde ayakta 
tutmaya gayret gösteriyoruz. Güreş için de aynı şeyi düşünüyoruz.

Bunun için bu konuyla ilgili uzmanlarca bir teklif hazırlayarak 
yetkililere' sunmak üzereyiz. Biliyorsunuz ki, bu teklifler zaman 
içerisinde olgunlaşarak kanunlaşabilir. Kanunun bu programlardan 
ziyade bakanlığın inisiyatifi ve yetkisinde olduğunu belirtirim, 
teşekkürlerimi arz ederim.

Oturum Başkan İsmail DEMİRCİ: Evet değerli arkadaşlar, değerli 
konuşmacımızın da bahsettiği bu konuları biz de yetkililer nezdinde 
üzerinde durarak hassasiyetle takip ediyoruz. Bu konuşmalarından ve
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açıklamalarından dolayı değerli konuşmacımıza teşekkür ediyorum. 
Sizler buyurun İsmail Bey.

İsmail ERDOĞAN Konuşması: Evet değerli arkadaşlar bende 
sözlerime “anlayana sivri sinek saz, anlamayana davul zurna az” 
atasözüyle devam etmek istiyorum. Biz davul zurnayla sesimizi ilgili ve 
yetkililere duyurma çabasındayız, bizim daha önce anlata anlata 
geldiğimiz problemler var ama sesimizi duyuramadık. -Burada bunun 
bir defa daha altını çiziyorum. Aslında yapmak isteyen için basit 
konular, ama yapmak istemek lazımdır, ilk söyleyeceğim şey kurum 
kadroları meselesidir. Bütün kulüplerimizdeki yetişmiş kadroları veya 
sporcu kadrosu adı altında alınmış ama, ortada şu kadar güreşçimiz 
var denilmesine rağmen, şimdi hiçbir güreşçimizin olmadığı 
anlaşılmıştır. Bu konu sporcu kadrosu veya güreşçi kadrosu şekline 
dönüştürülmelidir. Sporcular, okul zamanından sonra 25-26 yaşlarına 
kadar, çeşitli müesseselerde kendi durumlarını değerlendirmek üzere, 
kadrolarda yoğunlaşmalıdırlar. Hazırlanması gereken kanun da bu 
kadroların devamlı genç kalması yönünde olmalıdır. Bu inisiyatif ile 
sürekli bir kadro oluşmasına ve bir güreşçimizin devamlı 
desteklenmesini sağlayacak yönetmeliklerin kanunlaştırılması ihtiyacı 
vardır. Güreşçi kadromuz daima elimizde kalacaktır.

İkinci konu salon meselesi, her kulüpte ve her okulda bir spor 
salonu olması gereklidir. Ama her müessesenin de kendi insanları için 
ihtiyacı vardır. O salonun yapılması için bütçelere gereksinim 
duyulmaktadır. Bunun için de devlet yardımı şarttır. Devlet 
memurlarından ve işçilerinden daha önce tesisler için kesilen bir tutar 
vardı, fakat şimdi durduruldu. Bu tutar kesilmiş olsa bir nebze tesisler 
için kaynak oluşturulabilir. Bu konularda bilhassa güreş dediğiniz 
zaman hiçbir zaman geri dönmedim. Eğer her kurumun ve her okulun 
salonu olursa, çalışacak kişiler spora daha yakın olurlar. Her kurum bir 
tane güreş antrenörü barındırır. Bir güreş antrenörünün bulunması en 
azından kulübü harekete geçirerek, dört tane çocuğun çalışmasına 
katkıda bulunur. Böylelikle bir zemin ve kaynak elde tutulmuş olacaktır. 
Bir şeyler yapabilmek için bu şarttır. Yani basit görünen bu öneri 
altyapımızı harekete geçiren bir olay olacaktır. Lig’de her zaman 
anlatıp, üzerinde durduğum konudur. Her sporun atar damarı can 
damarı olan liglerdir. Böylece liglerin kurulmasıyla sporcularımız 
yapılabilecek uluslararası bütün turnuvalara bu sayede hazır tutulmuş 
olacaklardır. Yine kapatılan Şeker Fabrikaları Başkanı Osman Bey’in 
dediği gibi bu aktivitelerin azlığı nedeniyle performanslı sporcu 
yetiştiremiyoruz. Dolayısıyla Milli Takım için de alt yapı 
hazırlayamıyoruz. Masraf olmasın diye şehir dışına çıkmamak 
sporcularımızın tecrübelerini engellemektedir. Güreşte bu sorunlardan
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dolayı çektiğimiz emeklerin karşılığını alamıyoruz. Hem sporcunun 
değerlendirilmesi ve yetiştirilmesi, hem kulüplerin kurumsallaşması, 
hem de federasyonun hareketliliği güreş sporuna ivme katacaktır. 
İstikrarlı bir ligin sağlanması çok önemlidir. Anlattığım bu sorunları 
zannediyorum ki herkes onaylayacaktır. Özetle altını çizdiğim konular 
gündeme getirilip değerlendirildiğinde, Türk Güreşi’ne büyük katkılar 
sağlayacağını belirtir, teşekkür ederim.

Refik TELLİ’nin Sorusu : Ben Erzincan Bölgesindenim, Sayın 
Başkanım, benim Bekir AÇIKGÖZ’e bir sorum olacak. Taktir edersiniz 
ki; Anadolu’daki illerde güreş gittikçe ilgiyi yitirmektedir ve kan 
kaybetmektedir. Bunlardan biri de Erzincan Bölgesi’dir. Erzincan’da 
kurulan Şeker Spor Kulübü eski desteğini çektiği için burada sadece 
minikler ve yıldızlar kategorisinde şu anki tasarrufu da devam 
etmektedir. Erzincan Güreş Eğitim Merkezi olmaması ve 1992 yılında 
Gençlik ve Spor İl Müdürlüğünün salonunun depremden hasar görmesi 
sebebiyle salonsuz bir durumdayız. Güreş çalışmaları yapılamamakta 
ve tamamen kan kaybedilmektedir.

Diğer müesseselerle de diyaloga girdiğimiz zaman, onlarla kulüp 
kurma açısından iş birliği konusunda muvaffak olamamışızdır. İşte 
kanunlar, tüzükler veya yasalar el vermediğinden dolayı, bu konuda 
gördüğüm şudur ki; Erzincan’da da kan kaybının telaşı var. Sayın 
Bekir Bey bu konuda tasarruflu olabilir mi? oraya bir güreş salonu 
kurabilir mi? Destek olabilirler mi? diye bir sorum olacak?

Bekir AÇIKGÖZ'ün Cevabı: Gönül ister ki oraya her şey yapılsın ama 
ben elimdeki mührümü koruyamıyorum. O zaman bu bizim sıkıntımız 
ama bu çözüm böyle kalmayacak yani aynı şey biraz önce TEAŞ’ında 
benzer sorunları dile getirildi. Bu kulübün yetkilisi olan arkadaşımız da 
buradadır. Onların da kulübü kapandı. Aslında şöyle söylemeliyim ki; 
Türkiye’de koordinasyon eksikliği var. TEAŞ ayrı, Erzincan ayrı 
bölünmüş değil de; sistem içerisinde bir vücut haline dönüştürmemiz 
lazım. Bu vücudu organize ederek, federasyon çatısı altında daha 
homojen hale dönüştürmemiz lazımdır. Herkes bireysel yaparsa, 
sonuca ulaşamayız. İstanbul Belediyesi zirvede olduğu zaman biz bir 
noktadaydık. Biz parayı vakıfa aktarıyoruz, vakıf ta bu parayı kulüplere 
pompalıyor ve bununla yetinmiyordu. Türkiye’de alt yapıda ne kadar 
yetişmiş eleman varsa hepsini alıyoruz. Hepsini besliyoruz. Şu anda 
bu çocukların çoğu %50’ye yakını spor bölümlerinde okuyor. Cep 
harçlığını, yemesini, içmesini ve aklınıza gelecek her türlü ihtiyacını 
veriyoruz. Bunlar arasında dünya yıldızlar şampiyonu var şimdi. Türk 
Güreşi’ne gelecek şeyler bunlar. Fakat şu bir eksiklik, ben bunu yine 
görüyorum, bağışlayın beni kimya mühendisiyim ben, amme
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idaresinde mastırımı yaptım. Orda şunu gördüm. Anadolu'ya girişimiz 
Selçuklularla başlıyor. Bir sistemi var. Selçukluların yönetim 
biçiminde. Sistem olarak liyakati esasa getirmiş onu da seçerken ne 
yapmış? Sultanın elemanları bölge, bölge gezerek hangi bölgede 
çocuklara annelik yapan oyun safhasında kimse onu doğal halini 
görüyorlar, onun babasını tespit ediyorlar; ben sultanın elemanıyım, 
çocuğunu okutabiliriz diyorlar. Sonuçta, Anadolu yüzyıl içerisinde, o 
günün şartlarında 1100-1200 yılları arasındaki şartlarda bir asırda 
sisteme hakim oluyor. Nasıl hiç kan dökülmüyor, bu neden oluyor 
düşünülmesi gerekmektedir? İşte şimdi güreşte de aynı şeyi 
yapabiliriz. Ben sayın başkana da arz ettim. Ona dedim ki, Hatay 
tarafında muazzam bir güreş potansiyeli var fakat, ben Hatay’dan 
güreşçi çıktığını hiç duymadım, bizim bildiğimiz Tokat, Sivas, 
Kahramanmaraş, Denizli kısmen o bölgeler veya Balıkesir tarafı 
Trakya’da kısmen ama aslında özümüzde veya yeteneğimizde mi 
var? bilemem. Biz Türk toplumu tuhaf bir toplumuz. Bütün zorlukları 
aşıyoruz. Özellikle şunu söyleyeceğim. Ben size şunu yapabilirim 
TEAŞ olarak bizim durumumuz müsaitse, orda başarılı olan 
sporcuların bir kısmını tayin yada başka bir şekilde bize çekebiliriz. 
Belli kesimi bir cevapta da değil, ama yıl başından itibaren hatları 
kiraya veriyoruz. Biz otuz, otuz dokuz yıllığına, şahsa kiraya veriyoruz 
Satışa verdiğim için bina yaptıramıyoruz.

Refik TELLİ ‘nin Dileği: Sayın İbrahim Bey; belirli binalarınız var, 
oradaki mülki idarenin inisiyatifini kullanarak mülkiyetiniz olan yerleri 
değerlendirme açısından; mesela misafirhanenin yatakhanesini, 
arkadaki prefabrik bölümünüzü salona çevirebilme ihtimaliniz var. Yani 
bunlar hep çırpınışlarımızda. Biz diyoruz ki; Güreş İhtisas Kulübü 
kuralım. Nerden gelir kaynağı elde edebileceğiz? Hiçbir yerden.

Ama sizin gibi bir takım kuruluşlar da çocukların masraflarını 
karşılayabilirlerse belirli bir aşamayı kat etmiş oluyoruz. İşte bir bina, 
tesis, duş, salon, yatacak yer vb. sorunları halletmiş oluyoruz yani en 
azından bu sorunu ortadan kaldırmış oluruz. Bize şöyle bir şey 
söyleyebilir misiniz? Sizin kulübünüzün maddi imkanları daha iyi çünkü 
geçmişinizden görüyoruz. Bunu aynı zamanda Büyük Şehir Belediyesi 
Spor Kulübü’ne de söyleyebiliriz. Bize şu teminatı verebilir misiniz? 
Erzincan’da bir spor kulübü kuralım, bize salon, minder veya bize bir 
şekilde arsa tahsisi almaya çalışalım. Bir spor salonumuz olsun. Bize 
ait, güreşe ait bir şeyler olsun. Bu konuda yardımcı olabilir misiniz? 
Biraz önce sayın başkanım, belediyenin bu tür kulüplere yardımcı veya 
gerekli, malzeme konusunda yardımcı olabileceğini söyledi. TEAŞ 
kulübünün de böyle bir yardımı söz konusu olabilir mi?
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Oturum Başkanı İsmail DEMİRCİ: Erzincan’ı İstanbul’a getirme 
şansımız yok. Ancak sizin bu girişimleriniz devam etsin. Bunun çözüm 
yolları TEAŞ’ın Genel Müdürlüğü’yle ve siyasilerle bu olayı çözebiliriz. 
Daire başkanı olan bu arkadaşımız ancak kendi birimiyle ilgili yardım 
edebilir.

ErzincanlI Katılımcı : Sayın Başkanım biraz kaçamak cevap bu. Biz 
bu mevzuatı bilerek soruyoruz. Sayın Bekir Bey! Nasıl bir yardımınız 
olabilir?

Bekir AÇIKGÖZ Cevap: Tamam ErzincanlI arkadaşın problemini 
anladım. Sizin şuan kaç güreşçiniz var?;

ErzincanlI Katılımcı : Yaklaşık bizim orada bütün imkansızlıklara 
rağmen 20-25 tane güreşçimiz var.

Bekir AÇIKGÖZ: Peki Türkiye Şampiyonası’na katılıp da derece alan 
güreşçiniz var mı? Aranızda.

ErzincanlI Katılımcı : Şimdi takdir ederseniz bütün bu sorunlar 
arasında sekiz yıldır salonsuz Türkiye Şampiyonası’nda mevcut 
imkanlarla derece yapmak mümkün değil.

Bekir AÇIKGÖZ: Tamam bu konuyu müdürümle görüşeceğim ne 
yapabiliriz, ne yapmamız lazım en azından malzeme yönünden 
yardımcı olabiliriz düşüncesindeyim. Defterime not alıyorum. Teşekkür 
ediyorum.

Mehmet ÖZSOY’un Sorusu: Ben Erzincan Güreş Kulübü Antrenörü 
Mehmet ÖZSOY, Benim sorum sayın İsmail Bey’e, bütün Şeker 
Fabrikaları 1970-1977 yılları arasında kendi aralarında Türkiye 
Şampiyonası kadar büyük ligler oluşturabilen müesseselerdi. 2000’ li 
yıllarda bu müesseselerin sayısı üçe kadar düşmüştür. Sizde o 
dönemde federasyon başkanlığı yaptınız. Örneğin bir Kayseri özelleşti 
ama yine eski şekilde devam edebilecek durumda. Örneğin bir Konya 
özelleşmedi, Örneğin bir Konya’da bisiklet, futbol, basketbol ve 
Kayseri’ye gittiğimizde basketbol, futbol mevcut olan spor ve 
öğretmenlik kadrolarıdır. Milli güreşçilerle birlikte Konya Şeker 
Fabrikası işe gönderilmiştir. Varolan Kayseri Şeker Fabrikasında milli 
güreşçiler, işe gönderilmiştir.

Son zamanlarda liglerin olumsuz coğrafi konumları göz önünde 
bulundurulmadığı için bir Malatya Şeker Fabrikası çekilmiştir. Bir
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Erzurum çekilmiştir ve en sonunda Erzincan sporda liglerden 
çekilmiştir. Bu süre içerisinde sîzlerle diyalog kurulmadı mı ki bir 
bisiklet, basketbol Konya’da devam ederken, Sümer Koçak, Doğan 
Koçak, Seyfullah Şahingöz gibi milli güreşçileri barındıran Konya 
ilimizde; sîzlerle diyalog kurulmadığı için mi böyle oldu? Sizler 
Ankara’dasınız . Şeker fabrikaları yönetim kuruluna yakınsınız Şeker 
fabrikaları güreşten uzak bir yönetime sahip değildir. Şimdiye kadar 
değerlendirdiğimize göre biliyorum ki, bir genel müdür muavinimizin bu 
işe çok sıcak bakmaktadır. Bundan sonra özelleşecek olan fabrikaları, 
sosyal tesisleriyle birlikte şart koşularak mevcut olan güreş sporunun 
devam ettirilmesi sağlanabilir mi? Diğer bir sorum ise, bu geçmişi olan 
kulüpleri neden kapattınız? Siz de o dönemde federasyon 
başkanıydınız.

Oturum Başkanı İsmail DEMİRCİ'nin Cevabı:Tabi ki sancı bir tane 
değildir. Herkeste sancılar vardır. Şimdi KİT’lerin özelleştirilmesi bizim 
elimizde olan bir şey değildir. Bu devletin almış olduğu bir karardır. 
Şimdi biz burada güreşi nasıl kurtarırız, güreşin kapanmasını nasıl 
engelleriz. Onun gayreti ve çabası içinde olmamız lazımdır. Geçmiş 
dönemlerde belki bunun sancısını hissettirmemiştir, ama bugün bir 
şekilde her müessesenin, her kuruluşun bu sancıları vardır. Siz biraz 
önce çözümünü de içinde söylediniz. Bu konuyla ilgili bir çalışma var. 
Şekerle ilgili ben, şu anda da biliyorum çok ciddi bir şekilde çalışma 
var. Dileğimiz hem kapananların tekrar açılması, hem de mevcutların 
korumasıdır.

Değerli Arkadaşlar, tüm katılımcılarla; Yaklaşık 3-4 saattir 
tartışıyoruz. Türkiye’deki güreş kulüplerinin birçok konusunu dile 
getirdik. Ancak, birçok arkadaşımız söz almadan oturduğu yerden ya 
soru sordu veya her hangi bir konu hakkında konuştu. Biliyorum ki, bir 
çok arkadaşımız dertlidir. Fakat oturduğumuz yerden sormak veya 
konuşmak bu tür kurultayların usulüne aykırıdır. Dertlerinizi, 
sıkıntılarınızı anlıyorum, ama bu tür davranışlarımızın iyi olmadığını da 
söylemek istiyorum.

Şimdi bütün katılımcılara, katkıları olan herkese teşekkür ediyor, 
Türk Güreş Kurultayı’nın hayırlara vesile olmasını diliyor ve oturumu 
kapatıyorum.
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Oturum Başkanı Mehmet AKZAMBAK: Konuşmacıları davet 
ediyorum. Emekli Milli Eğitim İl Müdürü Zafer ALTUĞ Bey, “Karakucak 
Güreşinin Bugünkü Durumunun Değerlendirilmesi” konusunda, Dünya 
Şampiyonu Milli Güreşçi Sabahattin ÖZTÜRK Bey “Karakucak Güreşinin 
Sorunları ve Çözüm Önerileri” konusunda, Milli Hakem Musa ARIK bey 
“Karakucak Güreşinde Hakemlik Müessesesi” konusunda ve son olarak 
Sütçü İmam Üniversitesi Öğretim Görevlisi Metin KAPLAN hocamız 
“Güreşçilerin Sorunları” konusunda konuşma yapacaklardır. Değerli 
Kurultay Üyeleri; “Karakucak Güreşi" oturumuna hepiniz hoş geldiniz. İlk 
konuşmacı olarak buyurun Zafer Bey.

Konuşmacı: Zafer ALTUĞ
Emekli Milli Eğitim İl Müdürü

Konu: Karakucak Güreşinin Bugünkü 
Durumunun Değerlendirilmesi

Sayın Başkan, Değerli Divan Üyeleri; sizlere karakucak güreşinin 
bugünkü durumunu anlatarak değerlendirmesini yapmaya çalışacağım. 
32 yıldır en kötü dereceyi Sydney Olimpiyatlarında aldık. Artık kükreyen
o aslanları seyredemiyoruz ve göremiyoruz. Hani nerede güreşin Koca 
Yusufları, Yaşar Doğuları, Dağıstanlıları? Meydanlar kurulup davullar 
vurulduğunda yiğitlere meydan dar gelirken, kültürümüzün bir parçası 
olan ata sporumuz güreş, nakış nakış işlenmeye başlar. Çayırda cazgır 
seslenir; “El paçada diz yerde, güreşelim düz yerde, vur sarmayı 
kündeden at, verelim Hazreti Muhammed’e salavat”. Diğer bir 
seslenişte; “Hani Ali, hani Veli işte Kurtdereli”. Bu sesler çimenden gelen 
sesler, bu sesler bayrağımızı göndere çektiren, yiğitlerin yetiştiği yerlerin 
sesleri, açıkçası karakucağın sesidir. Bu ses Tokat’tan, bu ses 
Kahramanmaraş’tan, bu ses Çorum’dan yükselir. Toylarda, düğünlerde, 
Cumalarda ve Pazarlarda hep spor olarak karakucak güreşini görürüz. 
İşte Atlılar, Atalaylar, Akbaşlar, Dağıstanlılar, Yerlikayalar ve 
Karabacaklar çimenden çayırdan hep karakucaktan geldiler. Öyleleri 
geldi geçti ki, insan dinlerken gururlanıyor ve heyecanlanıyor. Ben kısaca 
bir anımı anlatmak istiyorum. 1985 yılında Çorumda yapılan okullararası 
güreş müsabakasına güreşçileri götürmüştüm. 68 kilodan çok ümitliydim. 
Bir maçında 1-0 kaybetti. Biraz sıkıntılı ve sinirliydim. Şöyle şeref 
tribününe doğru yürürken, orta boylu ve tıknaz birisi beni yanına çağırdı. 
Bir çay içtik, sohbet ettik. Sordum! kimdi diye? İsmi Abidin Güler, lakabı 
“döver biçer”. Başta, başaltında güreşler yapar ve o boylarda birinci 
olurmuş. Minderlerde adını duymadık ve görmedik. Gençliğinde 
Almanya’ya gitmiş emekli olmuş ve dönmüş. İşte böyle çok yiğitler bu 
çimenlerden, karakucaklardan gelmedir. Bu durumu anlatabilmek için
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veya karakucağımızı ifade edebilmek için biraz daha geriye dönmek 
gerekir. Ben Erzurum’un Pasinler ilçesinde 1955-60’h yılları arasında 
öğrenci iken, gözümüzü açtığımızda hep güreşi görürdük ve onu 
yaşardık. O zaman voleybol, basketbol hiç yoktu. Futbolu ise ancak 
çocukların ve gençlerin %3 veya %5’i oynardı. Bugün ise köylerimizde 
çocuklarımız futbol takımları kurmuş futbol maçı yapıyorlar.

İlkbahar ayında ilçemizde geleneksel “Yedi Hafta Cuma Güreşleri” 
yapılırdı. Geçmişi tarihimiz kadar eski Cuma güreşleri halen devam 
etmektedir. Cuma günü oldu mu bütün köyler ilçeye inerler, davul ve 
zurnalar vurulur, Cuma namazından çıkıldı mı mahşer olurdu. Mahşer! 
Gerçekten hayal mi acaba, bunlar geride mi kaldı? Meydan kurulur, 
köylüsü ve kentlisi iki gruba ayrılırdı (Aşağı Pasinler, Yukarı Pasinler). O 
zaman tartı yoktu ve güreşçiler birbiriyle eşleşirdi. Cuma Güreşleri 
1970’li yıllardan sonra tartıyla yapılmaya başlandı. Kültürümüzün ve 
yöremizin en önemli aktivitesinden bir spor olarak, sadece onu yaşadık 
ve onu gördük. Bu, güreş sayesinde oldu. Küçücük bir kaza olan 
Pasinler’den ordulararası Dünya Şampiyonu, yıldızlarda Dünya 
Şampiyonu, Balkan Şampiyonu ve derece yapan bir çok güreşçiler çıktı. 
Bu güreşçilere Mustafa Sarıcalar, Rahmetli Hacı Süerler, Atalaylar ve 
hepsine bu meydanlar tanıktır. O çimenlerde güreş yapmışlardır. O, 
Hasankale’nin karakucak güreşlerinde ve şu anda Sayın Esenceli, 
Sebahattin Öztürk denince yıllarca burada güreş yaptıkları ve güreşi 
idare ettiklerini biliyoruz.

Tortum, Oltu, Dumru yine Erzurum’un Pasinler’i kadar önemli 
güreş kaynaklarındandır. Avrupa Şampiyonu, Akdeniz Oyunları 
Şampiyonu ve Dünya üçüncüsü çıkaran Erzurum, bu yıl Türkiye 
Şampiyonası’na güreşçi gönderemiyor. Bu yılki Türkiye Şampiyonası’na 
Erzurum’dan güreşçi gitmiyor. Amacım Erzurum’u anlatmak değil, 
amacım Erzurum’u anlatırken, kaynakları daha zengin olan 
Kahramanmaraş’ı, Çorum’u, Tokat’ı, Sivas’ı, Amasya’yı anlatmak 
istiyorum. İşte, şampiyonlar bu kaynaklardan ve bu çimenlerden yetişiyor. 
Bunlar kurudu ve kurumak üzere. Artık çocuklarımız pırpıtlarını alıp 
çimenlere gitmiyor. Köylerde futbol maçları yapıyorlar. Ben zamanınızı 
almış olmayayım. Kısaca bir şey ifade edeyim ki 1968 yılında 
televizyonlarda Beyaz Gölge diye basketbol dizisi vardı. Bu dizi ile 
basketbol Türkiye’de başladı ve bugün Avrupa’da basketbol da söz 
sahibiyiz. Burada sporun dizi film olarak ekrana yansımasının önemini 
görüyoruz. Bu tabii ki Sayın Ömer ERSÖZ’ün dediği gibi “özenti" dir. 
Özenti tabi ki. Çocuk kalkıyor ve onu görüyor. Şimdi biz, birisi Dünya 
şampiyonu oluyor, Dünya şampiyonası oluyor, İstanbul da, Ankara da 
veya bir Avrupa Şampiyonası, ne kadar acı ki biz bu şampiyonayı kendi 
televizyonlarımızda izleyemiyoruz. İnanın en acı tarafı burası. Güreşi 
seven insanlar, için için çırpınanlar, güreşi nasıl izleyeceğiz diye
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sızlanıyorlar. Ben bir gün televizyonu kırdığımı hatırlarım. Televizyonun 
başında bir dünya şampiyonası izleyeceğim, vermiyor. Siz eğer bu 
güreşin sohbetini yapmazsanız, seyretmezsiniz. Günlük sohbetimizde bu 
olmazsa bunu elbette ki biz kaybedeceğiz, kurutacağız ve kurutmak 
zorundayız. Bu basında olmalıdır. Kaynaklarımız o kadar büyük o kadar 
geniş ki; bunlardan istediğimiz kadar dizi ve film olur. Her şey yapılır. 
Eğer anlattığımız bu kaynaklar yeniden vücuda gelirse, bu karakucaklar 
yapılırsa, fertlerimiz çocukların elinden tutup, abisi, kardeşi, akrabası, 
onu seyretmek için gelecektir. Şampiyonlar böyle çıkmıştır. 
Kahramanmaraş’ta güreşlere gittim, izledim ve gördüm. Bugün onları 
bulamıyoruz ve yaşayamıyoruz. Bitmek üzere olan bunlar, 
üzüntümüzdür. Asıl minderde bitmiyor güreş, karakucaklarda bittiği için 
minderde de bitiyor. Yağlı güreşten mindere geçiş pek zor oluyor. 
Güreşçilerin kas yapıları ve çalışmaları itibarıyla yağlı güreşten mindere 
geçiş zor oluyor ama karakucak güreşinden mindere geçmek çok 
kolaydır. Oradan aldığımız genci istediğimiz ölçüde minderde 
yetiştirebiliriz. Şimdi ne yapacağız, çaremiz ne? Şöyle zannediyorum ki 
14-15 yıldır Türkiye’de Karakucak şampiyonaları yapılmıyor. Ercan 
YILMAZ kardeşimizin “niye yapılmıyor?” sorusu yerindedir. Yıldızlarda ve 
gençlerde yapılıyor. Ama büyüklerde Karakucak Türkiye şampiyonası 
yok. Sayın Esenceli’nin belirttiği gibi maalesef eski şampiyonalar yok. 
İnanıyorum ki yok. Yani bunların olması gerekir. Bunu vatandaşımız 
seyredecek. Yine Sayın Esenceli’nin tespitinde olduğu minik ve 
yıldızlarda da bu iş üstün körü yapılmaktadır. Bakınız bu konuda Sayın 
Salim ATICI’da bu işin ciddi yapılmadığını söylemektedir. Ben kendisine 
şahsen katılıyorum. Sayın AKZAMBAK’ın “ciddiyetin olmadığı yerde 
sistem yürümez, sistemin yürümediği yerde o sistemi bozup yerine 
yenisini kuracaksın” sözlerine katılıyorum. Şimdi bu şampiyonaların 
yapılması gerekir. Halkın doyurulması gerekir. Buna çekilmesi gerekir. 
Eğer bunun temaşası ve sohbeti olursa bu yaşanır ve devam eder. Ben 
güreşçilerden bu konuda biraz daha sıkıntılıyım. Güreşlerde anlaşıyorlar 
efendim. Bir boyda diyelim 30-40 tane 50 tane güreşçi var. Orada iki 
müsabaka izleyebilirsiniz. İyi olan iki güreşçiyi birbirleri ile güreştiğinde 
onu izleyebilirsiniz. Seyrediyoruz efendim. O iki güreşçi karşı karşıya 
geliyor ve birbirine yatıyor. Güreşi bilen, yapan ve izleyen seyircilerimiz 
çok iyi anlıyorlar. Hiç aldattıklarını sanmasınlar. İnanın bir dahaki güreşe 
gelmiyorlar. Niye? Anlaşma var diye. Sayın AKZAMBAK’a, güreşçilerin 
yönetmeliklere uymadığı konusundaki görüşüne katılıyorum. Sayın 
Akzambak, ben şunu söyleyeyim; yönetmeliğimiz de var. Yazıyorum 
afişlere anlaşmalı güreşçiler diskalifiye edilecektir. Ama güreşçilerimiz 
yine de bunu yapıyorlar. Bu yapıla yapıla geldiğinden seyircimizin bir 
çoğunu böyle kaybettik. Bunun üzerinde basa basa durulması gerekir. 
Bu çok önemli efendim. Dediğiniz gibi yönetmeliği federasyon
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faaliyetinde belirtmek lazım gelir. Sayın Musa ARIK’ta karakucaklara 
giden güreşçilere yolluk mu yoksa ödül mü verildiğini merak etmektedir. 
Kendisine buradan cevaben yolluk ve ödülün verildiğini ifade etmek 
isterim. Sayın ARIK, ayrıca "buna göre yolluğu kaldırıp oraya normal ödül 
konursa ve o ödüle güreşilirse, bu anlaşmanın daha da az olacağını, 
güreşçi yolluğu aldığı zaman zaten ben ödülümü aldım diye ondan sonra 
örneğin Mehmet Esenceli’yi şampiyon edeceğini ve herkes ona göre 
çalışacağını ve sonunda, Mehmet Esenceli şampiyon olacağım” 
söylemektedir. Bu görüşüne de katılıyorum. Yine Sayın Salim ATICI’nın 
dediği gibi sıkı güreşecek başka bir güreşçi varsa oda makasa 
alınmaktadır. Beni dinlediğiniz için hepinize teşekkür eder saygılarımı 
sunarım.

Oturum Başkanı Mehmet AKZAMBAK: Ben en sonda anlatayım. Nasıl 
arzu ederseniz, isterseniz? Sabahattin Öztürk siz mi yoksa ben mi 
konuşmaya başlayacağım? Tamam şimdi ben konuşmaya başlayım.

Konuşmacı: Mehmet AKZAMBAK
Eski Güreş Federasyonu Başkanı

o

Konu: Karakucak Organizasyonu ve Yönetimi

Değerli katılımcılar öğretmenlerimiz olmasaydı bizler bu seviyeye 
gelemezdik. Bizimde bundan sonraki geleceklerin daha iyi yetişmeleri ve 
başarıları için bir takım vazifelerimiz var. O vazifeleri yerine getirdiğimiz 
müddetçe biz mesut oluruz. Yoksa içimizde bir sıkıntı ile ömrümüzü 
tamamlarız. 70’in üzerindeyim şimdi. Seydişehir’de Samanpazarı diye bir 
yer var. Küçük yaşlarımda 1930-35 senelerinde orada Samanpazarı’nda 
baharda falan, yaza doğru genç çocuklar böyle altlarında kispet 
çayırlarda güreş oynarlardı. Biz de koşardık, ne yapıyorlardı? Meğerse 
güreş yapıyorlardı. 1930-35’lerde ama 150-200 tane genci nerden 
buldular. Vücutları pırıl pırıl güzel insanlar. Konya orta mektebinde 
okurken, Konya İdman Yurdu yıllarında Dinarlı Mehmet, Cimlandos ile 
güreşiyordu. Evet Sayın Nusret ATİK’in belirttiği gibi Dinarlı Mehmet 85 
yaşında Bursa’da vefat etmişti. Dinarlı Mehmet, meşhur değil mi, yıllar 
sonra tanıyorlar. Televizyonlar gibi iletişim araçları yok, kafanızı başka 
şeylerle karıştırmıyor, oraya yöneliyorsunuz. Londra’da Olimpiyatlar var. 
Ben, fakültede okuyorum. Hadi olimpiyatları kim kazandı, kim kazanmadı 
puanlama başladı. Ben puantajı o zaman öğrendim. Ali Yücel İstanbul 
Spor Sergi Sarayında ilk Dünya Şampiyonu oldu. Rahmetli Eşref Şefik 
anlatıyor. Heyecanlı, millet heyecanlı, yalnızca ülkede radyo var. 
Ankara’ya geldiler arkadaşlarımız. Ankara tren istasyonuna 10 bin kişi 
dökülmüşler. Millet heyecan içerisinde, 19 Mayıs Stadyumu içerisinde
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güreşler yapıldı. Orada gösteri mahiyetinde güreşler yaptılar. 
FinlandiyalIları yendiler. Ondan sonra devam etti. Güreş Federasyonu 
Başkanlığı 1970 senesinde daha önce tabi emniyet teşkilatının 
güreşçilerini yetiştiriyordum. Japonya’ya gittim ama Japonya’ya 
gitmeden önce 1967 senesinde affedersiniz Berlin’de ihtisas yapıyordum. 
1967 senesinde bir faaliyet yapıyorlardı. Almanya’ da 12 ila 13 yaşındaki 
çocukları yetiştirmeye başladılar. 1967’de, meğersem 1972 
Olimpiyatlarına hazırlığa başladılar. 13 yaşındaki çocuk 5 sene sonra 18 
yaşında olacaktı. Tam kıvamında, 5 senede bunları hazırlıyorlar.

1970 senesinde federasyona geldim Japonya’ya gittim. Tabi güreş 
federasyonunu almadan. Japonya’daki bütün müesseseleri tetkike 
başladım. Orada bir ay kaldım. Japon Güreş Federasyonu başkanı ile 
dostluk kurduk. Türkiye ye geldiğimde mayıs ayı içerisinde Avrupa 
şampiyonası vardı. Federasyondan bana ne antrenörlük verdiler, ne de 
takım verdiler. Hiçbir şey yoktu. Ahmet Ayık güreşi bırakmış, takım 
dağılmıştı. "Ne yapalım” diye düşündük, Türkiye’de ne var? Karakucak 
var, gelin bir karakucak elemesi yapalım. Şöyle bir tane toparlama 
yaptık. Dedik ki; “birinci olanları kampa alalım’’, dedim ki; “İkinciyi de 
alalım”. Niye? Şansızlığından bir puan kaybetti diye onu dışlamayalım. 
Ali Rıza Alan ikinci oldu. Onu da alalım dedim. Edmonton da Dünya 
Şampiyonu oldu. Mehmet Uzunlar ve bütün arkadaşları da böyle başarı 
kazanmışlardır. Bunlar nerden kazandılar, nasıl oldular böyle? Yani 
bunların kaynağı ne? Efendim hepsi Karakucak! Yani karakucak nedir 
kardeşim? Ankara’da Atıf Kahraman diye eli öpülecek insan var. Atıf 
Kahraman alim, filozof bir adam, şimdi 80 yaşının üzerinde. Geçen gün 
kendisi ile konuştum. Atıf Kahraman dedi ki “Mehmet Bey, Orta Asya’dan 
gelmişsiniz, kavimler akıyor. Orta Asya Türkleri neden kuvvetli, biliyor 
musunuz, neden ayak oyunlarında biz kuvvetliyiz?” Efendim Sayın 
KAHRAMAN “at sırtındasın” diyor. “Yüzyıllar boyunca ata oturmaktan, 
kalça eklemindeki değişimden denge özelliği gelişmiş”. İşte bu denge bizi 
başarılı yapıyor. Niye Hüseyin Akbaş topal bacağı ile şampiyon oldu 
biliyor musun? İşte, “o dengeden dolayı olduğunu” söyledi. Hüseyin 
Akbaş’ı kim buldu? Hüseyin Akbaş çobanmış. Eğer o zamanlar sakat 
sporcular Olimpiyatları olsaydı, ölünceye kadar Dünya şampiyonluğunu 
bırakmazdı ve herkesi devirirdi. Dediler ki; “tüm sporcuların çoğu 
serbestten geldi” . Peki ama greko - romenler var? Serbest yapan greko - 
romende yapar. Ne yapalım o zaman? Nerde bu karakucak, 
karakucaktan başka ne var? Aba güreşi var, şalvar güreşi var efendim. 
Nedir bunlar efendim? Kahramanmaraş’ta şunu yaparlar, Hatay’da bunu 
yaparlar. Peki nerde? Sayın Atıf KAHRAMAN, “Bir boydan geliyor” dedi. 
Bir kısmı gelmiş Karadeniz’den, Doğudan, Çorum, Amasya havalisine 
yerleşmiş. Bir kısmı gelmiş, Kahramanmaraş havalisine yerleşmiş. Bir 
kısmı gelmiş, Denizliye yerleşmiş. Bunlar bir nevi kol gibi, damarlar gibi.
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Mesela Eskişehir’de yok, bunlar hem düğünlerde yapabilir ama bir 
organizasyon yok. Birkaç ağa, belediye veya muhtarlık. Bunlar 
toplanırlar, düğünlere giderler ve sonbahar geldiği zaman ve sezon 
sonunda karşılaşma yaparlar. Bunu insan bir düzene sokar. "Peki, ama” 
dedim. Yani hangi köylerde var. İsmet Sezgin zamanında 20 bin tane 
köye mektup yazdım. Kaymakamlara ve valilere yazdım. Gençlerden 12,
13 ve 15 yaşlarında toplayıp bunlardan bir seçme yapalım. O zaman öyle 
bir seçme yaptık. 1970-71 yıllarında, arkadaşlar dediler ki; “bir kere bir 
insan, küçük yaşlarda alınıp o muayyen testlere tabi tutulduktan sonra, 
yaptıracağın sporda kalitesini yükseltmek gerekir”. Yani eğitimle, bilgiyle, 
psikolojik yapısıyla, istikbali ile ve onun geleceği ile ilgili eğitim. 
Türkiye’de sporun politikası yok. Sporu tabana yayacaksın ve yayıldıktan 
sonra onun kalitesini yükselteceksin. Piramit gibi. Peki Türkiye’de tabana 
yayılmış ne var? Köylerde karakucak var. Karakucak, köylerde yayılmış 
artık. Yeni bir malzemeye gerek yok. Malzeme orada kum gibi hazır 
duruyor. Bakınız Sayın Kamber GÖKAY’ın dediği gibi; “bu malzemeyi 
şekillendirmeliyiz”. Kaliteyi değerlendirebilmek için küçük yaşlarda 
alacaksın. Birde küçük yaşların dışında yetişmiş olanlar var. Onlar ayrı 
bir grup. Onların sen müsabakalarını yap, onları şöyle bir yönetmelikle 
sisteme bağla. Tabi ki o zaman bu yönetmelik çıktı. Asıl mesele o 
kaynağı ve hevesi artırmaktır. Yani karakucak yaparsan bunun istikbalde 
teminatı var. Dünya Şampiyonu olduğu zaman onun heykelini 
dikeceksin.Türkiye’de reklamı olacak, babası reklam edecek. Biri 
şampiyon olduğunda, 500 tane cumhuriyet altını vereceksin. İstikbalini 
garanti edeceksin. Bu projenin içinde yazıyordu. Ha mesele ne? Esat 
GÜÇHAN federasyon başkanlığına geldiklerinde, dediler ki “ağabey ben 
sizi federasyon dışında görmek istemiyorum”. Peki sizin 
federasyonunuza nasıl yardım edebilirim? Beden Terbiyesi Genel 
Müdürlüğü yaptım. Vali kadrosundan emekli oldum ama federasyonda 
üye olarak çalışmam iyi karşılanmaz. Size bir koordinatör gibi ama şu 
şartlarla; (1) Federasyonumuzda yurt dışı seyahatlerine beni 
almayacaksınız, (2) Yöneylem araştırması yaptıracaksınız ve Türkiye’nin 
güreşi üzerinde istatistiksi araştırma yapacaksınız, (3) Karakucak 
projesini realize edeceksiniz. Kabul mü? “Tamam abi” dediler ve bende 
kabul ettim.

Celal Bey o zaman ki bakana anlattı. Vakıflar Bankası o zaman 27 
tane köye 150 milyon verdi. Kısaca anlatayım. Kaymakamlara vilayetlere 
mektup yazdık. Her köyden, ilkokulların tatil zamanında, 12 yaşındaki 
çocuklardan köyde seçme yapılacak. Mayıs ve Haziran aylarında 
seçmeden çıkan çocuklar kazaya gelecekler ve kazada takım 
oluşturulacak. Takımın 1, 2 ve 3’üncülerine şu kadar para verilecek. 
Kazadaki takımlar vilayete gidecekler. Vilayette, vilayetin takımı oluşacak 
onlarda 1, 2 ve 3’üncü kişilere para verilecek. Eğer kazadaki çocuk orada
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da kazanırsa, oradaki parayı da alacak. 16 vilayetteki takımlar 1, 2 ve 
3’üncü olanları sıkletlerine göre Türkiye Şampiyonasına gelecekler. 
Türkiye Şampiyonasını Amasya veya Sivas’ta yaptık. Tam 
hatırlayamıyorum. Evet Sayın Kamber GÖKAY’ın doğruladığı gibi 
Sivas’ta yaptık. Gaziantep seçmelerine Kenan Evren Paşa geldi. 16 
takımın Türkiye Şampiyonası yapıldı. Zannederim Türkiye Şampiyonu 
olan kişiye o zaman 450 bin TL para verildi. Kazada ve vilayette 
şampiyon olan nerdeyse 800-900 bin lira para alıyordu. O çocukları bir 
mektebe alacaksın. Orada lisan öğrenecek, bilgisayar öğrenecek. 
Affedersiniz yeme içmeyi öğrenecek, beşeri ilişkiyi öğrenecek. 
Affedersiniz bir Hilton oteline gittiğinde kapıyı açarken 
sersemleşmeyecek. Yani köyden gelmiş yabancı bir insan değil, dans 
etmesini bilecek. Türk müziğini çalabilecek. İcabında araba 
kullanabilecek. Orası sırf güreşçi yetiştirecek değil. İstikbalde bu insanlar 
Beden Terbiyesi Kadrolarını oluşturacak ve liseyi okuyacak. Üniversite 
imtihanlarına girdiğinde kazanırsa, daha yükseğine devam edecek ama 
devlet yardım edecek. Tabi büyük kapasitelerde değil. Pamukpınar 
İlköğretim Okulunda iken, 3’üncü sınıflar vardı. Dedim ki 12 yaşındaki 
çocukları bunlardan ayıralım. Tamamen gençlerden olsun. 12 yaşındaki 
çocuk bir sene sonra 13, iki sene sonra 14 yaşına girer. Ama orada yine 
11 yaşındakiler aynı yaş grubunda oldukları için bir tehlike olmaz. Böyle 
devam etti. Nasıl ki Hüseyin Akbaşın şampiyonluğunu onu getiren adam 
görmüş veya görmemiştir.Onun için sizler için ve benim içinde 
muammadır,kim o adam diye. Geçen sene Ankara’da Dünya 
şampiyonası oldu. Şeref Eroğlu yanımdan geçerken gözlerim 
yaşardı.Türkiye’de şehirler vardır, isimsizdir hepsi. Gözümüzün 
yaşarması sebebi sevinçti. Bir eser meydana getirmişsiniz, sen içinde o 
gururu yaşayabiliyorsan, o stadyumlara gelip güreş seyredenlerin 
heyecanını hissedebilirsin. O heyecanı yönetici duyabilirse, Türkiye’de 
başarmamanın imkanı yok. İsmet ATLI hocanın bir yazısı var. Onu 
okuyayım size. Şahmuradov demiş ki “bu sistemi nasıl buldun?”. 
Şahmuradov oraya geldi. İlk idmanı da o verdi. Rusya milli takımının baş 
antrenörü. İyi veya kötü. Beni enterese etmez, bana verdiği fikirler 
önemli. Güreşin meselesini konuşmaya başlarsam sabahlara kadar 
bitmez. Asabım bozulacak mesele minderde değil. Güreşin asıl meselesi 
minderde değil minderin dışındadır. Minderin dışında güreşi 
teşkilatlandıramadık, müesseseleştiremedik. Böyle toplantılar yapılacağı 
daha önceden niye yazılmadı? Her şeyi federasyon başkanı yapsın. 
Eğer o kadar güçlü ise Meclise de, Cumhurbaşkanına da gerek yok o 
yapsın. Biraz daha anlayışlı olalım. Bütün meselenin bizim sistemsizlikte 
bu müesseseleşme olmadığı için bu sistem yozlaştı. Pırıl pırıl aldığının 
yerine torpille başkasını aidin. Başkası geldi, kıramadın onu da aldın. 
Torpilliler de girdi ve su kaynaktan çıktığı gibi akmadı. Nazmi Avluca ve
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Şeref Eroğlu çıktı. Bilmiyorum şimdi İlköğretim okulunda kimler kaldı, 
kimler kalmadı?

1970 senesinde Tokat’a gittim. Tokat’ta bir gazeteci hanım vardı. 
Orada ilk güreş eğitim merkezini Tokat’ta kurmaya çalıştık ama gücün ne 
kardeşim, o zaman cebimdeki para ile ancak Sitelerde lahmacun yemeye 
gidebilirdik. Sistem olmadığı için biz bu konuşmayı ömrümüz vefa ederse 
birkaç sene sonra yine yapacağız. İş maddiyata dönüştü. Mesele şurada 
eğer, antrenör kendi istikbalinden emin olursa, antrenör aç kalacağım 
korkusundan uzaklaşırsa, ihtiyarladığı zaman ekmek kaygısı olmazsa, 
doktor bulunursa, çocuklarının eğitimini yaptırabilirse, güreşçide o hırsını 
gücünün sonuna kadar maddi durumu iyi olduğu için devam ettirirse, 
yöneticilerde bugün buradayız yarın tayinimiz çıkacaktır korkusundan 
kurtulursa, antrenörde aynı düşüncelerde olursa, hakem beni “Karahisar 
feneri” yaptılar demezse, o zaman bu düzen kurulur. Yoksa bu düzen 
devam ederse, hüsran içinde kalınır. Saygılar sunarım. Allah muvaffak 
eylesin.
Buyurun Sabahattin Bey. Şimdi, karakucak güreşinin sorunları ve çözüm 
önerileri konusunda görüşünüzü alalım. Herhalde siz bizden daha ileri 
adımlardasınız. Bizde sizden istifade edelim.

Konuşmacı: Sabahattin ÖZTÜRK
Dünya Şampiyonu Güreşçi-Sivas 

Konu: Karakucak Güreşinin Sorunları ve Çözüm Önerileri
Değerli dinleyenler,hocalarım. Şimdi daha kalabalık bir kitle olsa 

daha güzel olurdu. Karakucak madem Türk Güreşi’nin temeli veya alt 
yapısı, bugün, işte bunu sadece hakem arkadaşlar ve eski şampiyonlar 
dinliyor. Şimdi bizim yöremizde Sivas’ta, Tokat’ta, Erzincan ve Erzurum 
dahil olmak üzere karakucaktan yetişen insanlar var. Biraz önce 
bahsettiğim okullar ne kadar? Türkiye’ye şampiyon sporcu yetiştirdiyse 
onun belki de kat kat fazlasını karakucak müessesesi yetiştirmiştir. 
Şahsım bir hevesle babamın eski bir güreşçi olması nedeniyle güreşe 
karakucakçı olarak başladım. Kendim istiyordum. Babamda “minder 
güreşçisi.Türkiye Şampiyonu ol oğlum ben olamadım” diyerek başlattı. 
Türkiye Şampiyonu olduktan sonra biraz daha ileriye giderek Avrupa ve 
Dünya hedeflendi. Bu hedeflerde kendi düşüncemdi. Ben doğduğumda, 
1970 yılında Dünya Şampiyonu olan Ali Rıza Alan’dı. Aynı şampiyonluk 
23 yıl sonra işte bana nasip olmuş. Şimdi şahsım karakucaktan gelen bir 
insan olarak güreşlerim bittikten sonra, haliyle herhalde aslımıza döndük 
yine. Karakucak organizasyonları ve ağalıklar yapmaya falan başladım. 
Çok sevdiğim bir iş. Tabi bu arada karakucaklarında bizim bıraktığımız 
gibi olmadığını da gördüm. Sayın başkanım; sizler belki Ankara da, 
İstanbul’da yüzeysel olarak bazı şeyleri duyuyorsunuz, işitiyorsunuz ama 
karakucak bölgelerinde sorunlar o kadar büyük hale gelmiş ki her
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müessese, hakemlik, sporculuk veya idarecilik, müessesesi çıkar peşine 
düşmüştür. Sayın hocam işte sporcuların anlaşmalarından bahsetti. Ben 
ona da şahidim ama güreşin üzerinden büyük paralar götüren işte 
kaymakamlık, belediye veya bir dernek onları da gördüm. Onun yanında 
adam 1 milyar para harcayarak düğün güreşi yapıyor. 1 milyar, 2 milyar 
düğün güreşi, bunun üzerinden güreş vakfının pay koparma çabası, 
hakemlerin yevmiyelerinin 13 katı gibi bir baskı, adamı güreşlerden 
soğutmuş. Bu gün bizim köyümüzde kız güreşi, oğlan güreşi, gelin 
alındıktan sonra da büyük güreş olurdu. Belki her yörede olmayabilir, 
bilmiyorum. Bu olay bitmiştir. Şu anda Sivas’ta böyle bir şey yok. Onu da 
geçtik hadi. O bitsin ilçelerimizde hocamın söylediği gibi haftalık Pazar 
güreşleri olurdu. Bizim yöremizde Yıldızeli’ni söyleyeyim. Cuma Güreşleri 
olurdu. Halk toplandığı için biz bunu senede bir defa dahi zor yapıyoruz. 
Yani şahsım önderlik etmese oda olmayacak. Maddi imkanları 
sağladığım için oluyor. Ama o yörelerde çıkarcı çeteler, “bu adam 
organize yapıyor, yok para götürüyor, yok para çalıyor” diyorlar. 
Bakıyorum Yıldızeli’ni hep soysam 5 milyar çıkması mümkün değil, onlar 
köylü insanlar, garip insanlar. Hadi götürüyorsun güreşe 5 milyar para 
harcıyorsun, dönüyorsun hocam federasyon sana ceza veriyor. Çok 
tuhaf işler. Şöyle bir yasa önümüze getirdiler, bu çok güzel bir şey. 
Türkiye güreş federasyonunun yönetmeliği bu. O ayrı bir şey, kısaltılmış 
şekli, bu eski çok geniş bir şey, ben bunu inceledim. Onu da inceledim. 
Ben onun yüzünden ceza kuruluna sevk edildim hocam. Bu çok güzel 
geldi, onu okuyorum çok daraltılmış, her şeyi hakemle federasyonun 
çıkarları doğrultusunda yönlendirilmiş bir yönetmelik. Hocam işte onu 
söylemek istiyorum. Oradaki yönetmeliğe göre karakucak güreşi minder 
usulü gibi yapılmaya çalışılıyor ve bu da bizim geleneğimizi bozuyor. 
Seyirci diyor ki “ben bunu seyretmeye gelmedim” ve federasyon 
temsilcisine diyorum ki “sayın Başkan, bu böyle olmaz halk gidiyor”. Bir 
Belediye başkanı bugün 10 milyar güreşe para veriyor. Siz direttiniz mi 
minder güreşi gibi yapacağım. Benim cazgırım anons edecek 30 güreşçi 
perdahını çekecek meydanı dolduracak hocam öyle değil mi?

Bakınız Sayın AKZAMBAK “Çorum’da geçmişte Adil Hoca 
olduğunu, 129 güreş oyunu bildiğini, kendisine bu oyunları ölmeden 
önce kitap haline getirmesini söylediğini, şimdi affedersiniz bu günkü 
minder güreşinde kaç tane oyun olduğunu, sadece bir çırpmanız 
olduğunu, insanın en fazla kaç tane oyun yapabileceğini” soruyor. Şu 
anda normaldir hocam. 20 tane oyunu meleke hale getirmemiş bir 
sporcunun başarılı olması zor. Bakınız Sayın AKZAMBAK diyor ki “20 
tane, peki 20 tane oyuna karakucağı uydurmak mı lazım? Hayır! işte 
demin o yanlışlık oldu. Karakucak kendi sistemi içerisinde gelişir. Yani 
güreşi minder güreşine uyduracağım diye karakucağın bazı oyunlarını 
ortadan kaldırıp bu sistem diyorsunuz, öylemi?” Evet çok zarar
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veriyorsunuz. Belki minder güreşine kazandırmak istediğimiz doğal ama
o yolla olmaz kesinlikle. Çünkü ben oradan ağayı kaçırırsam, bunun 
finansörlüğünü yapacak kurum kalmıyor. O zaman ne olacak? 
Organizasyonda kalkacak. Bu gün köylerde adam düğün güreşi yapıyor 
ve federasyon %10 diye baskı kuruyor. Köylü dişinden tırnağından 
artırmış oğluna bir düğün yapacak, 1 milyara güreşçi çağıracak ve şenlik 
yapacağım diyor. Hocam siz daha iyi biliyorsunuz 1 milyarın %10’u 
federasyona gidiyor. Adam bir de ağadır diyorlar ve bölge 5 hakem 
gönderiyor. 60’ar milyondan 300 de öyle gidiyor. Buna bir afiş, yok 
cazgır, 1 milyarda öyle gidiyor. Güreşçiye para kalmıyor. Ondan sonra da 
bağırıyoruz ki; güreşçiler anlaşıyor. Hocam, güreşçi o organizasyonun 
ana unsurudur. Güreşçiye en iyi parayı vermek lazım. Ben hem güreşçi 
gözüyle hem de idareci gözüyle bakıyorum. Ben hiçbir güreşçinin ta 
Tokat’tan veya Erzurum’dan gelip de parasız dönmesini nefsime 
yediremiyorum. Bu bir onur meselesidir. Adam geliyor ve ona ben bir şey 
demiyorum. O güreşiyor. Ama senin davetine icabet etmiş bu adam, 
yemek yiyecek, gariban insan, yol parasını ödeyecek, Bu adamı nasıl 
geri göndereceksin. Orada kalıyor, yolluk ta alacak ödül de olacak. 
Sadece herkes kendi bölgesinde şerefli insanlar yetiştirecek, sorun orda. 
Çocuklarımızın hiç birisine biz şereften ve onurdan bahsetmiyoruz. 
Sadece şurada şu para var, oraya git diyoruz. Bizim hocalarımız böyle 
hocam. Suç bizde değil mi? Şimdi hocam ben bu konuda birkaç şey 
söyleyerek organizasyon, hakem, federasyon temsilcisi cazgır olarak işte 
birkaç başlık altında topladım. Bu konularda da yani düzeltme 
yapabilirsek sayın hocalarım burada belki ağır sözlerle hitap edebilirim 
ona da siz müdahale edebilirsiniz. Bakınız Sayın Musa ARIK hakemlerle 
ilgili konularda cevap verebileceğini söylüyor. Teşekkür ederim.

Hocam, bunları ben şimdi size verebilirim. Hocam, bizim ülkemizde 
Anadolu yöresinde organizasyonlar yapmak isteyen çok insanlar var. 
Onlar Bitlis’te, Siirt’te Van’da. Bu organizeleri yapmak isteyen bölgeler 
var. Sivas’ta güreşmiş, sonra memleketine gitmiş orada istiyor. Ben şu 
konuyu özellikle vurgulamak istiyorum. Ağrı’da bir güreşe davet edildim 
ve gittim, hakemler gelmemiş. Uzak yörelerden hakemler ve güreşçiler 
oraya gelmiyor. Erzurum’a telefon ederek birkaç tane hakem getirttik ve 
güreş öyle oldu. Bu hakem sorunu hocam, büyük bir sorun çünkü yer 
seçiyorlar. İkinci konu federasyon temsilcisi yok. Federasyona para 
yatırmışsın, adamların harcırahını göndermişsin, %10 da yatırmışsın 
temsilci nerde? Yok, büyük bir sorun. Sayın ESENCELİ’nin de belirttiği 
gibi aynı anda daha yüksek yolluklu yerler temsilci ve hakemler 
tarafından tercih edilmesi sebebiyle bu sorunlar yaşanıyor. Oturum 
başkanımda görüyorum ki bunu doğruluyor.

Hocam, 6 senedir güreşi bıraktım ve sonra Üniversiteye gittim. 
Yıldızeli, Ladik, Sivas, Şarkışla yörelerinde oraların insanlarını iyi
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bildiğim için güreş karşılaşmaları 4-5 yıldır da devam ediyor. Sivas güreşi
1 milyara yapıyor. Ben işte Dünya Şampiyonu oldum ondan sonra 
başladım. 11 yıl oldu şimdi güzel olaylar oluyor hocam. Millet öyle bir 
hale gelmiş ki oralardan idareci vasfın olduğu için karşılanıyorsun kim 
olursan ol. Ama orda çok daha büyük para dağıtıyorsun, insanlara yine 
yaranamıyorsun, olmuyor. İnanın bir yerde ben bile bıktım yani. Bazı 
çevrelerde bana artık bu işi yapma diyor. “Ben bu işi seviyorum” diyorum. 
Arkadaşlarım, öğrencilerim ve çocuklarım burada öyle yetişsin. Belki 
yanlış belki doğru ama ben geleneklerini bozmak istemiyorum. Bizim 
yörelerimizde hocalarım iyi bilir. Kazova güreşi olur. Kazova güreşi 
demek, güreşçiyi alttan kaldıramazsın ya kendi kalkacak ya orda 
yenecektir. Bizim minder güreşini oraya getiriyorlar ve sokmaya 
çalışıyorlar. Seyirci sevmiyor. Sayın AKZAMBAK’ın dediği gibi bu iş böyle 
yürümez, yürümüyor. Bitmiş haliyle hocam, bundan 5-10 sene köyleri 
bırakın ilçelerde bitmiş bu güreş. Hocam, hakemler konusunda 
komitelerin organize olmaları sağlanmalıdır. Niye hocam? Bu da şunu 
doğuruyor. Hakemler geliyor ve başına buyruk hareket ediyor. Yemek 
saatlerine dikkat etmiyorlar. Bazen bir iki güreşte kavga çıktı diye 
protesto ediyorlar. Hakemler bırakıyor ve çıkıp gidiyorlar. Oradan 
federasyon temsilcileri geliyor, harcırahını alarak bir liste yapıyor ve 
imzalatıyor. Yemin ediyorum öğle vakti olmadan kaçıp gidiyorlar. 
Federasyon temsilcisinin toplantıya katılması lazım. Yönetmelikte 
yazıyor. Bir iki tane organizasyona katılması lazım, güreşi sonuna kadar 
organizeyi seyretmesi lazım. Sayın Salim ATICI’nın dediği gibi 
federasyon temsilcisi güreş sonunda raporu alıp öyle gitmesi lazımdır. 
“Ben otobüse yetişeceğim” diye kaçıyor. Bu büyük bir mesele. Sayın 
Musa ARIK’ın federasyon temsilcilerinin liyakatli kişiler arasından 
seçilmesi fikrine katılıyorum.

Federasyon temsilcilerini hakem komite başkanı ve il ajanı tayin 
etmelidir. Federasyon temsilcisi federasyondan az maaş alıyor diye 
insanlar oraya gönderilmez. Sivas’ta il ajanım var benim. Güreş 
temsilcileri o şahsı görevlendirir veya hakem komite başkanını 
görevlendirmek lazım değil mi hocam? Gene işi yapan onlar. Hakem 
komite başkanı ve il ajanı tayin edilmelidir. Federasyon temsilcisi 
göndereceğimiz insan, Ankara’dan Erzurum’a gitmiyorsa oranın il ajanı 
veya komite başkanı olabilir. Onlar vasıflı insanlar ve konuyu bilen 
insanlar . Yazarım hocam ben bunları not aldım. Aslında derin konular 
ama 15 dakika bir söz aldım. Sayın Kamber GÖKAY’ın dediği gibi %10 
federasyona değil, İl’e yatırılsın. Hayır hocam bu sene oldu, bu sene. 
Ondan önce öğle değildi. Organizasyon komitesince para duruyordu. 
Geliyordu federasyon temsilcisi, listemiz bu kardeşim o dağıtıyordu. O 
kaldırılmalı bu düşüncem yani, iyi olurdu benim için o benim memleket 
için iyi olurdu hocam. 3izinle %10’luk kesintinin köylerden kaldırılması
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konusunda hemfikirim Sayın AKZAMBAK. Onlardan işte hocam, adamlar 
ondan sonra diyor ki “bunlar sahtekar, hırsız, resmi yapmıyor”. İlk kez 
yapılan güreşlerden alınmasın. Adam senede bir güreş yapıyor oğluna 
düğün yapıyor hayatı boyunca. Bakınız Sayın Kamber GÖKAY % 10’un 
İran’da da federasyona yattığını söylerken, ESENCELİ hocam “İran’da 
kesilen paralarla güreşin desteklendiğini; bizde ise Güreş Vakfı’nın 
parayı güreş ve güreşçiler hariç başka konularda kullanılacağını 
söylüyor. Hocam, hakem konusunu geçiyorum şimdi, organize işlere 
geliyorum, bizim yöremizde adam beni Ağrı’dan, Bitlis’ten arıyor. “Bize 
yardımcı olun şimdi” diyor. Ben Ağrı’ya niye gideyim hocam?. Yani 
adamlar bir şey bilmiyor. Ben para istemeden gidiyorum. Oradaki 
insanlar Ağrı’da güreş olsun sporcuları mehter takımı alıp götürüyorum. 
Güzel davulcu ve cazgır götürüyorum. Güzel de güreş oluyor. İnsanlar 
mutlu oluyor. Mehteri görmemiş, güreşçi kispetini görmemiş ve kispete 
bakıyor. Hiçbir şey görmemiş ama oda bizim insanımız, adamlar yinede 
çalışıyor.

Bir belediye başkanı ve bir kaymakam güreş yaptırmak istediği 
zaman federasyon yardımcı olmalıdır. Yönetmeliği ilçelere göndersen 
adamlar güreş nasıl yapılacak ve hakemler nasıl bulunacak hepsini bilir. 
Şimdi hocam güreş yapılacak yerlerin, organizelerin olmayışı o günleri 
azaltmaktadır. Bu kaymakam veya belediye başkanı bu işe niyetlendiği 
zaman bu iş nasıl olacak falan gibisinden bilgisi olmadığından güreşçiyi 
nerden bulayım, cazgırı nerden bulayım, resmi nasıl yapabilirim bilgisi 
olmayışı organizeleri Türkiye genelinde azaltmaktadır. Bunlar şöyle 
giderilebilir; danışmanlık hattı oluşturularak bunlara hizmet verebilir. 
Federasyonu aradığı zaman bu konuda bilgi alabilir. Bununda daha 
ötesine gidersek, federasyon il, ilçe ve nahiyelere yardımcı olabilecek 
bilgileri bildiri olarak yayınlayabilir. Türkiye’de güreş organize edecek ne 
kadar il ve ilçe varsa biliyoruz. Yani buralara şu yönetmeliği göndersek, 
adamların hepsi nereye para yatacak, hakem nasıl çağrılacak, güreş 
nasıl organize edilecek bilirler.

Sivas’ta bir güreş oluyor. Orada o işin sahibi olmazsa güreş gittikçe 
kötüye gidiyor. Güreş iyi organize olmazsa kötü oluyor. Bu iş 
yamyamların eline düşüyor. Millet organize ayağından işi götürmeye 
çalışıyor. 12 yıldır Sivas güreşini devam ettirmeye çalışıyorum. İnşallah 
bu güreşi bundan sonra yine yaparım. Ama bütün yörelerde olan 
güreşler, mesela Tokat güreşi bitmiştir. Tokatta 3 yıldır güreş oluyor mu? 
Olmuyor. En büyük güreş de Sivas güreşidir. Bakınız Haşan SEVİNÇ 
hocamda “Tokatta daha güreş olmuyor. Turhal da ben yapıyorum” diyor. 
Oturum başkanım Sivas’ta ne yaptığımı merak ediyor. Ben üniversiteyi 
orada okudum. Şimdi Ankara’ya iş yerine dönüyorum. Sayın AKZAMBAK 
Sivas’ta kalma durumum olup olmadığını sorsa da, şimdi ben her zaman 
buradayım. Yani orda iş yerim var. SivaslIyım ben. Organizelerde yaş
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sınırı var hocam, 40 yaşına gelmiş Erol Yıldırım bugün 20-25 yaşındaki 
çocukları yeniyor. Ya bu sınırı 45 yapalım ya da kaldıralım. Sayın Zafer 
ALTUĞ “ Bir dakika yaş sınırı kaldırılmamalı, Karakucakta yaş sınırı 
koyacaksın” diyor. Yanlış anladınız hocam, yaş sınırı olmayacak. Hocam 
ben çocukken Mustafa Teke ile ve Tan Uğur’la da güreştim. Beni 
yensinler önemli değil. Ben onun güreşini gördüm, ondan bir şeyler 
öğrendim. Ama ben kesin böyle olacak diye bir şey söylemiyorum. Yaş 
sınırı 35 ya da daha yukarıya çekilmeli. Gençlerde var. Şimdi hocam 
Ahmet Taşçıyı kim gelip yeniyor. Ahmet Taşçı ne kadar meydan da 
kalırsa o kadar faydası var. İsmiyle, tekniğiyle örnek, bilgisiyle o kadar 
fazlası vardır. Güreşin cazibesi artıyor. Sorunları biz arkadaşlarımızla 
oturup tartıştık. Bir Mustafa Bektaş vardır. Benim ustamdır o, 40 yaşında 
ama adamı kimse yenemiyor. Herkes tanır onu çok güzelde bir güreşçi. 
40 yaşına geldi diye adamı bıraktık, onlar aslında faydalanılacak 
çocuklar. Yaş sınırı 17-20 yaş oluyor, yöresine göre yıldızlar yapılıyor.

Onlar güreşin organizesine göre yapılıyor. Federasyon temsilcisi 
konusuna geliyorum. Bunlar bilir kişiden oluşmalı, özellikle yani şimdi 
isim vermek istemiyorum. Federasyondan biri geliyor malzemeci. Adam 
orada güreşi bilmiyor, konuyu bilmiyor ve getiriyor ben hesaplıyorum. 
Oraya ben 20 de yazabilirim. Adam bir şey bilmiyor, parayı dağıtmayı 
bilmiyor ama federasyon temsilcisi. Oraya gelen temsilci konuyu iyi bilen 
kişilerden olmalıdır.

Federasyondan gelen karakucak temsilcisi sadece hakemle 
şahsının sorununu düşünüyor. Ben orada özetledim.Bu federasyonun bir 
üyesidir. Sporcunun çıkarlarını ve organizenin çıkarlarını düşünmüyor. 
Organize ne kadar güzel olursa o kadar devamlı olur. Oradan ekmek 
yiyecek hiçbir federasyon temsilcisi hiçbir güreşçinin sorununu getiriyor 
mu? Getirmiyor. Hocam size hepsi belediyenin organize yapan kurum 
kaymakamının önüne dikildiler, sorun orda varsa organize edenler nerde 
harcırahını alıp gidiyor. Mehmet ESENCELİ hocam “güreşler bitmeden 
federasyon temsilcisinin harcırahını alarak kaçtığım” söylüyor. Bu görüşe 
bende katılıyorum. Yine Sayın Mehmet AKZAMBAK “Bunları sağlayacak 
kişi nasıl olmalı, var mı?” derken, ben de Sayın Musa ARIK Bey’in “O, 
burada var” ifadelerine katılıyorum. Şimdi hocam bir iki tane daha kaldı. 
Federasyon organizeye tek bir temsilci ile katılmalı. Şimdi bazı güreşlere 
federasyon temsilcisi geliyor. Federasyon görevlisi geliyor. 
Federasyondan görevli 3 hakem dışında geliyor.Şimdi bunun kesin 
olması ve buna tedbir alınması lazım. Federasyon temsilcileri geliyor, bir 
de hakemden fazla para istiyor, burada bir sınırlılık ölçüsü veya bir fiyat 
yok. 15 katı mı, 13 katı mı? Federasyon temsilcisi diyor ki “işte benim yol 
param, işte biraz yemek yedim, yok şunu yaptım” fazla para alıyor. 
Hocam organizelerin sınıflaması dedim. 3 sınıfa girmiştim, bu sınıfları da 
şöyle yapabilirim. Hemen okuyayım kısaca bu sınıflandırmaya göre
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organizeye hakem tayin edilmelidir. Sayın hocam Mehmet bey 
“Federasyonun özel temsilcisini harcırahla falan uğraşmasın, federasyon 
kendi halletsin”diyor. Orada gelip de federasyon kendisi halledecek 
zaten.

Benim burada okuduğum her şey tartışmaya yol açıyor.Fakat Sayın 
Mehmet ESENCELİ, “Tartışmaya yol açsın, güzel yol bulalım” diyor. 
Vakıf yüzdeleri belirlenmelidir. Bunlar çok önemli ve güreşleri etkileyen 
karardır. Karakucaklar geleneklere göre yapılmalıdır. Çünkü güreşlerimiz 
yörelere göre farklılık arz etmektedir. Örneğin; Kazova güreşi, Çukurova 
Güreşi.

Her yerin güreşi farklı, federasyon geliyor ne oraya bakıyor ne 
buraya bakıyor. Yönetmelik üzerinde ısrar ediyor, illa minder güreşi 
olacak diyor. Hepimiz bu konuları iyi biliyoruz hocam; Kazova 
güreşleri, Kahramanmaraş güreşleri, Çukurova güreşleri. Bunları oraya 
götürüp orda yapamazsın, oranın kendine göre ağa seçimi vardır ve para 
toplama olayı vardır. Ben ona itiraz ediyorum, yani süresi 15 dakika 
yazıyor. Ona uymuyor güreşi provoke ediyor ve 5 dakika da bitirmeye 
çalışıyor. Kendi bindiği dalı kesmeye çalışıyor. Böyle hakkı yenen 
insanlardan da kurtulmalıyız. Bir gazeteci vardı; Akşam Gazetesi’nde, 
buranın sistemi budur, siz bu sistemi buraya uygulayamazsınız diyordu. 
30 sene sonra aynı şeyi işliyoruz” dediği gibi olur. Bir sporcu Sivas’tan 
kalkıp Kahramanmaraş’a gittiği zaman orada bile acemilik çekiyor. 
Kispeti giydim, şöyle sırtım göğü gördü mü yenildim zannediyor ve 
bırakıyor. Halbuki orada köprülü güreş yapılıyor. O, bir taraftan da bizim 
memleketimize gelince güreşi köprülü zannediyor, köprüye geliyor, yenik 
sayılıyor onda güreşçi bile zorlanıyor. Ama federasyon buna yönetmelik 
üzerinde ısrar ediyor. Ne orayı dinliyor, ne burayı. Diyor ki “illa minder 
güreşi olacak” ve sonra başkanı arıyorum soruyorum, başkanım bu niye 
böyle oluyor? Başkan diyor ki; “O Karakucak Türkiye Şampiyonalarında 
gençler ve yıldızlarda geçerli”. Kardeşim geleneksel güreş yazıyor mu 
burada? Yazıyor. O zaman federasyon temsilcisini niye 
bilgilendirmiyorsun? Kardeşim geldi güreşi bir günlüğüne mahvetti gitti. 
Belki seneye orada güreş olmayacak. Üçüncü konu buradan büyük rant 
elde eden cazgır durumu var. O çok büyük bir problem. Hiç kimse ona el 
atmıyor. Hocam, cazgırlık yapacak kişiler önceden belirlenmeli. Şu veya 
bu adam geliyor ve cazgırım diye güreşi berbat ediyor. Cazgır 
geleneklere göre sporcuyu organize eder ,salar vs. Sayın Mehmet 
AKZAMBAK cazgırı nasıl seçeceğimizi soruyor. Hocam onlar yetiştiği 
zaman federasyon der ki “şu insanlar cazgırlık belgesi alacak, seçilecek”. 
Bugün 7-8 tane cazgır var. Aynı hafta 20 tane güreş oluyor. Cazgırlığın 
fiyatı artıyor. Bu güreşçi sabahtan akşama kadar güreşiyor 50 milyon zor 
alıyor, adam geliyor 400 milyon alıyor. Sayın Mehmet AKZAMBAK 
“Milyarlar dönüyor” diyor ama yağlı güreşte dönüyor. Hatta daha fazladır.
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Bizim karakucak da para yok. Sayın Metin KAPLAN Bey de, Türkiye de 
benim profesyonel düşündüğümü ve karakucağın biraz fakir kalmış 
olduğunu belirtiyor. Hayır, bunu fakir yapanda bizleriz. Hocam bu 
cazgırların ücretleri de o dediğimiz sınıflara göre değerlendirilmeli. 2.sınıf
3.sınıf.3. sınıf güreşe 300 milyona geliyorum denecek, 3. sınıf 200 milyon 
neyse öyle değerlendirilmelidir. Federasyonla direkt olarak irtibatlı 
olmalıdır. Bugün hiçbir cazgır hiçbir yere bağımlı değil, cep telefonu ile 
ihale yapıyor. Şimdi diyorsunuz ki; Sivas güreşine anlaştım, adamlardan 
ertesi gün cep telefonu ile görüşür. Diyor ki; “350 milyon verdi”, oraya 
gidiyor, senin güreşine gelmiyor. Resmen bu sahtekarlığa giriyor. Bu 
konuyu da Federasyon düzeltmeli veya kontrol altına almalı. Bu ortada 
gezen cazgırlara ceza versin, bir şeyler yapsın ve onları meydana 
sokmasın veya onları bünyesine alsın, kontrol etsin. Bir hakemi kontrol 
ediyor da o işi organize eden cazgırı niye kontrol edemiyor. Sayın 
Mehmet ESENCELİ, “Sporcuya ceza veriliyorsa cazgıra da verilsin” 
diyor.Bu görüşe bende katılıyorum.

En büyük sorunda hocam; Federasyonun yapacağı 
organizasyonlarda. Bir sezonda karakucak güreşleri zannedersem yılda 
300 taneyi geçiyor. Yağlı güreşin (Türkiye genelinde) kat kat üstündedir. 
Güreşçi bakımından da oradan yetişen güreşçi kariyer olsun, kaynak 
olsun, teknik olsun, yağlı güreşlerin çok üstündedir. Yağlı güreşler 
bölgesel olarak Ege ve Akdeniz’de oluyor. Evet, Salim ATICI hocamın 
dediği gibi Samsun’da da var. Federasyon organizeleri onure etmeli bu 
da nasıl olur? Bugün 300 tane güreşte 300 ağa oluyor, 300 de 
organizasyon komitesi 600 eder. Hadi 400 diyelim, 800 eder. Bunlara bir 
plaket veya bir teşekkür belgesi hizmetinden dolayı veremez mi? 
Federasyon temsilcisine havale etsin, o oranın seçilen ağasına versin. 
Ben oradaki organizasyon için şahsım plaket yaptırıyorum. 
Federasyondan gelmiş gibi ağayı onure ediyorum veya belge 
veriyorum.İnsanın gittiği bir şampiyonadan böyle bir belge alması güzel 
bir şey.Ben ondan gurur duyuyorum.Onu bir yere asar onunla gurur 
duyar. Bir ikinci konuda güreş ağaları ve organize komitelerini 
federasyon % 10 para alma yerine bunları Ankara’ya çağırıp yılda bir 
defa bir akşam yemeğinde birliktelik sağlamayı beceremiyor mu? 
Karakucak Anadolu’da bitti. Ne yapıyor ağalarımız, belediyelerimiz veya 
kaymakam? Yatıyor. Ankara’ya güreş federasyonuna yaptığınız 
hizmetlerden dolayı şu günlerde buyurun yemeğimize, kokteylimize veya 
bir hediye dağıtırsın o yapılamaz mı? Renault Mais yılın futbolcusunu 
takımını seçiyor da, biz niye yılın en çok başarı almış güreşçisini 
seçemiyoruz? Geniş çaplı düşünmek lazım. Artık ben malı 
götüreyim,öbürü oradan götürsün,kimsenin haberi olmasın bunlar çağ 
dışı işler. Bir güzel organizasyon yapıyorsa Kahramanmaraş bölgesi 
Sivas bölgesi bunun rekabet halinde olması lazım.Ben bu sene Sivas



güreşine 350 güreşçi getirmişim. Sermes Bulut gibi bir dünya şampiyonu 
bir arkadaşımızı getirmiş baş pehlivan yapmışım.Ben ondan gurur 
duyarım. Belediye başkanımızda onur duyuyor. Ama federasyon hiçbir 
şey duymuyor. Federasyon belediye başkanımızı çağırsa böyle bir 
organizasyonda orda onurlandırsa. Federasyon başkanından çok 
oradaki belediye başkanı ve kaymakam bu ilin peşine düşerler. Ufacık 
işler bunlar. Bir plaket vermek, onur belgesi vermek veya davet edipte 
yemek yedirmek bu büyük federasyon için ufak şeydir. Bugün bakın 600 
insan buraya geldi, dertlerimizi konuşuyoruz. Çok güzel bir şey. Bu 
yıllardır güreşimizde olmayan. Madem öyle karakucak komitemiz de bazı 
kararlar alsın ve bundan sonra ağalarımızın adresini en azından bilsin. 
Bayramda tebrik göndersin. Bu kadar kötü insanlar değiller. Sivas 
güreşinde bakan geldi ve 5 milyar verdi, ağa oldu. Karakucak şu anda 
belki Türkiye’nin bir numaralı sporudur. Ben yağlı güreşle 
kıyaslamıyorum. Sayın başkanım bizim yetişmemiz Karakucak 
güreşleriyle oldu ama değerli hocaların eline veya değerli bir kulübün 
eline geçmezsen, hiçbir şey olmuyor. Karakucaktan yetişen çok insanlar 
var. Hiçbir şeyleri olmadı. Benim güreştiğim günlerde salona 150 güreşçi 
ile geliyorduk ama, çayıra bir çıkıyorduk 1000 kişi oluyorduk. Olmaz öyle 
bir şey mindere niye 100 kişi geliyor? Sivas’ta yazın okulların kapanması 
ile çoğalıyordu ama bugün gittikçe azalıyor. Sivas’ta benim adıma bir 
spor salonu var, bir kulüp kurduk oraya rica minnet. Okul müdürlerinden 
şu öğrenciyi bize ver, şunu şuraya getir, adamlardan rica minnet sporcu 
istiyoruz.Bu faaliyetler çoğalsa, çocuk güreşi görüyor ve seviyor. 
Yıldızeli’nden güreşçiler geliyor otobüse biniyor, adam güreşçi olacağım 
diye geliyor. Sivas’a geliyor güreş faaliyeti yok . Yıldızeli’nde 
Karakucakların önemi büyük ama biz hep konuşuyoruz. Federasyon 
büyüklüğün bilincinde olmalı. Bugün milletvekili, bakan talip olursa oranın 
ağalığına demek ki orada güzel şeyler oluyor. Sayın Mehmet 
AKZAMBAK hocam “Siz kulübün başına gelseniz bunları yapabilir 
misiniz? Yani kayayı tırnaklarınla kazır mısın?” diyor. Sonuna kadar 
hocam.Mehmet AKZAMBAK “Siz niye benim zamanımda yoktunuz?” 
diyor. Sayın Mehmet ESENCELİ’nin dediği gibi, “sizin zamanınızda 
çocuktum efendim”. Hocam bunlar çok basit hemen yapılır. Hocam ben 
sorunların olduğu sürece üstünde duracağım. Ben önceki Federasyonda 
da ısrar ettim ama onlar, “bu işleri büyükler bilir” dediler ve kendi 
kafalarına göre yaptılar. Benim uzmanlık konum serbest güreş ama 
uzman olmadığım halde bunları tespit ettim. Şimdi bir adam öyle yapıyor 
diye güreşi komple değiştiremezsin. Ben oradan güreşçi almaya 
çalışıyorum, oraya kural vermek değil. Ben oradan güreşçi alır ve her 
türlü eğitirim, genç yaşta gelir orada seçerim ve kulübüne götürürüm. 
Ama bu kurallar oraya konduğu zaman güreş komple yok oluyor. Kusura 
bakmayın, yine Adana, bölgesine göre yapsın ama usullerini koyalım
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ama sistemi değiştirmeyelim. Seçimleri de sen böyle yapacaksın diye, şu 
minderde yapacaksın dedirtmeyelim. Onun seçimini oradan alalım. 
Minderde kendi usulümü ben ona öğreteyim. Yani yöresel güreş 
yapılmalı.

Oturum Başkanı Mehmet AKZAMBAK: Sayın Metin Kaplan Bey in 
konuşmalarına geçiyoruz.

Konuşmacı: Öğr. Gör. Metin KAPLAN 
Sütçü ¡mam Üniversitesi 
BESYO- Kahramanmaraş

Konu: Güreşçilerin Sorunları

Değerli güreş severler,başkanlar,şampiyonlar ve basın mensupları. 
Bende konuma geçmeden önce mümkün olduğu kadar kısa anlatmaya 
çalışacağım. Bugün niye burada tartışıyoruz. Aslında burada 
tartışmamızın sebebi şu: Türkiye de sağlıklı bir spor politikası olmadığı 
için hep güreşe kaynak arıyoruz. İşte basketbolcü, basketbol da, futbolcu 
futbolda, boksör boksta kaynak arıyor. Türkiye de sporun alt yapısında 
son yıllarda sadece futbolda büyük paralar döndüğü için baba, amca, 
çocuk işte herkes çocuklarını futbola yönlendiriyor. Çünkü orada bir 
gelecek var, her türlü sosyal güvence var. Ama amatör spor olarak 
gördükleri sporda bir gelecek kaygısı gördükleri için kimse çocuğunu bu 
branşa yönlendirmiyor. Şimdi devlet politikası nasıl olmalı? Örnek; 
sporda alt yapısı kalkınmış bir çok ülkeler var, model olarak almamız 
gereken ülkelerde var. Örneğin sporun alt yapısı sadece ve sadece 
okullardadır. Bu gün Türkiye de ilköğretim okullarında ve liselerde toplam
14 milyon insan günlük olarak devlet okullarına gidiyor ve akşam eve 
geliyor. Eğer sporun her alanında okullarda sporu yaygınlaştırdığımız 
sürece, okul sporlarını canlandırdığımız sürece on yıl sonra geleceğiz 
yine alt yapıyı tartışacağız. İşte çocuklar niye yetişmiyor? Devlet ana 
okulundan itibaren 20 yıllık süre için sporu okullara sokamadığı sürece 
biz bunu hep tartışacağız. Sayın Ömer ERSÖZ’ün dediği gibi bazı 
bölgelerimizde spor liseleri açıldı, buralarda ders olarak verilebilir.

Evet! şimdi söylediğim gibi, sadece bir Mersin’i örnek 
verebiliyorsunuz. O da ders saati olarak haftada ya bir saattir ya da iki 
saattir. Şimdi bu sorunu böyle konuştuktan sonra, yani okullara yayıp 
rekabet ortamı sağladıktan sonra sporumuzun alt yapı sorunu 
kalmayacaktır. Bugün Amerika okullara yaygınlaştırdığı için orada sorun 
yok. Profesyonel ligler var. Sadece okul müsabakaları kanalı ile 2 milyon 
güreşçi var. Bundan 1,5 -  2 ay önce Japonya’ya (Tokyo) Üniversiteler 
Dünya Şampiyonasına gittim. Serbest stilde Amerika’yı o kadar harika

318



gördüm ki, Üniversiteler bazında bunu konuşuyorum. Ama diğer 
alanlarda da biliyoruz. Çünkü birkaç kerede orada büyük şampiyonalara 
girdik. Tam 18 minderde Gençler Amerika Şampiyonası yapılıyor. 18 
minder 2 milyon güreşçi var. Önce Eyaletler kendi arasında yarışları 
bitiriyor, sonra Amerika Şampiyonasına geliniyor. Amerika Şampiyonası 
18 minder de yapıldı. Ben o kadar söyleyeyim. Yani biz güreş ülkesi 
olarak Ata Sporumuz, Türkiye Şampiyonası yapacağız, şimdi önümüzde 
iki minder, kaç tane kaliteli güreşçi bulacağız. Kaç tane seyirci var. Ata 
sporumuz her halde kan kaybediyor. Sporcu potansiyeli ve güreşçi 
açısından kaybımız var. Seyirci açısından kaybımız var. Tabi ki sebepleri 
birinci dereceden iyi reklamını yapamıyoruz ve alt yapıdan güreşçi 
yetiştiremiyoruz. Alt yapı sorunumuz ve reklam sorunumuz var. Ata 
sporumuz güreşi biz anlatamıyoruz. Büyük Şampiyonlarımızın hayatları, 
nasıl şampiyon oldukları senaryo yazılıp bir film, dizi haline getirilse 
bunlar bazı kanalarda tabii ki çok kanallarda izleyicimize iletilse, bugün 
Türk güreşinde bu sorunlar büyük ölçüde çözülür. Ben şimdi tabi ki ahlaki 
değerleri zayıflatıcı yayınlar olduğu için hepimiz tarafından eleştirilen o 
tür programlara karşıyım. Tabii ki bizim güreşlere ve diğer branşlara 
potansiyel bulmamız zor ama RTÜK denilen bir müessese bu tür 
programlara dur deyip geleneksel ve geleneklere uygun bu tip dizilerin 
yapılmasına katkı sağlayabilir. Örnek verecek olursak; Bugün TGRT’de 
birkaç tane geleneklere uygun filmler oynatıldı. Hakikaten ben tahmin 
ediyorum ki çok insan tarafından izlenmiştir.Çünkü hakikaten içimizdeki o 
töreyi bizde ateşliyor, içimizde olan bir şeyi izliyoruz, hoşumuza gidiyor. 
Aynı şeyler niçin güreş içinde yapılmasın diyorum. Evet Mehmet hocam 
siz sistemsizlikten bahsetmiştiniz, bizde bu yönetimde inşallah 
olmadığımız bir şey bu, Türkiye’nin 8-9 bölgeye ayrılarak her bölgeye 
grup başkanları falan oluşacak herkes kendi yöresinde yani merkezden 
yönetim den ziyade yerel bir anlayış olmalı. Sayın Mehmet AKZAMBAK 
hocamın “bunun olması için müesseseleşme olacak, yani bu kaide 
halinde olacak” sözlerine katılıyorum.

Evet şimdi bu değerlendirmeden sonra bir de dernek ve vakıflar 
yardım toplayarak güreş falan organize ediyorlar. Sabahattin bey biraz 
önce söyledi. Bu dernek ve vakıfların fişlerini her şeyden, tabii ki onların 
denetlenme görevi bizim görevimiz değil. Emniyet Müdürlüğünün görevi 
ama güreş yapıyorlar ise bizimde denetleme yetkimizin olması lazım. 
Çünkü güreşe fiş kesiyor, fişi iptal ediyor, burada bazı insanlar aldatılıyor. 
Burada genellikle halk kandırılıp güreş yapılmıyor biz bunu çok duyduk. 
Sayın Sabahattin ÖZTÜRK, “Orada adam 30 milyarlık işi 3 milyar 
gösteriyor ve 27 milyarını yiyor” diyor. Sayın Haşan SEVİNÇ Bey’in “ 
Güreşe bir ödül koyalım. Bütün ödülleri muhasebe müdürü gelir, 
personel şefleri gelir ve zarflara koyarlar. 1,2,3.’ye hepsine bizde öyle 
yapıyorlar. Bir dakika efendiler bir dakika muhasebe müdürüne teslim
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ediyoruz. Herkes oraya gidiyor,örneğin birinci çocuk imzasını atıyor ve 
fişini kesiyorlar” sözlerine katılıyorum.Bu bizim elimizde değil emniyetin 
elinde. Yani bizimde bir denetleme yetkimiz olmalı, yoksa özel işlerinde 
değerlendiriyor. Eğer derneğe topiuyorsa acaba orayı mı 
harcıyor?Burada kontrol altına alınmış olur. Ben hemen kısaca söylemek 
İstiyorum. 6 önemli madde tespit ettim ve bütün güreşçilere anket 
hazırladım. Karakucak Güreşlerinde Sporcu Sorunları nelerdir?

On asırdır Türkler tarafından yapılan güreşleri Türklerin Anadolu’ya 
geldikten sonra özellikle Cumhuriyet döneminde düğün, şölen, eğlence 
ve festivallerde geleneksel olarak organize edilmektedir.1987 yılında 
Güreş Eğitim Merkezinin (G.E.M) kurulmasıyla proje resmi bir statü 
kazandı. Amaç Ata sporumuz güreşin alt yapısını oluşturmak ve 
G.E.M.’ne güreşçi temin etmekti. Önceki dönemlerde, karakucak 
güreşleri illerde ve bölgelerde festival şeklinde organize edildi. Minder 
güreşine karakucak güreşçileri yönlendirildi. Yine bu festivaller kanalı ile 
il ve bölgeler güreş alt yapısını zenginleştirdi.Ayrıca küçük ve büyülerde 
müsabakaya katılan sporcular maddi ve manevi açıdan az çok 
desteklendi. Bugün ise değişen fazla bir şey olmadı. Büyüklerde 
karakucak müsabakalarına katıianlar kendilerine sadece maddi kaynak 
sağlama amacı ile büyük başarılar için katılıyor, ileriye dönük hiçbir 
hedefleri yok. Minik ve yıldız güreşçiler ise başarılı olup milli takımlara 
yükselmek istiyorlar. Güreş federasyonu minik ve yıldızlarda organize 
edilen güreşleri desteleyerek, onları kendi içinde değerlendirip gelecek 
için ümit vaat edenleri milli takım kamp çalışmalarına davet 
etmelidir.Karakucak müsabakalarında Sporcu Sorunlarını 6 ana başlık 
altında inceleyebiliriz.

1.Ulaşım, İaşe ve İbate Sorunu: Karakucak yarışmalarına katılan 
sporcular düzenli bir katılım çalışması yapılmadığından çok zor şartlarda 
müsabakalara katılabiliyorlar. Ulaşım sorununun düzeltilmesi için 
bölgelerde müsabakalara katılabiliyorlar. Ulaşım sorununun düzeltilmesi 
için bölgelerde düzenleme yapılarak, katılacak sporculara çeşitli 
kurumlardan araç tahsisi yapılmalı. Sorunları bu yollarla temin edilmeli. 
İaşe ve ibare sorunu ise organizasyon sahibi bölge tarafından 
çözümlenmeli, yarışlara gelen sporcuların çeşitli misafirhanelerde ve 
kurumlarda misafir edilmeleri sağlanmalı. Bu kolaylıkları sağlamayan 
organizasyon sahiplerine güreş yapma izni verilmemeli. Yine misafirler 
için çeşitli lokanta ve yemekhanelerde anlaşma sağlanarak yeme içme 
sorunları organizasyon tarafından çözümlenmeli. Mümkünse bölgede 
maddi durumu iyi iş adamlarından faydalanılarak davetler organize 
edilmeli. Yarışlara katılan güreşçilere bu kanallarla kolaylık sağlanmış 
olacaktır.

2-Ödüllerle ilgili problemler: Ödüllerle ilgili problemler, özellikle 
adalet olmadığında. İşte büyüklerde büyük anlaşmalar oluyor.Ve
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ödüllerin büyük bir kısmı onlara gidiyor. Güreşi biz yapıyoruz diyorlar 
ama para onlara gidiyor.Bu sadece Sivas’ta düzeltildi ama Türkiye 
sadece Sivas değil. Vaat edilen ödüller veriliyor mu? Vaat edilen ödüller 
verilse de sporcuları tatmin etmiyor. Müsabakalarda güreş yapan yıldız 
ve genç güreşçilere maddi destek verilmezken, sadece baş ve baş 
altında yarışan güreşçilere büyük ödüller verilmekte. Bu adaletsiz 
ödüllendirme federasyon tarafından düzeltilmeli.

3-Yollukla İlgili Problemler: Özellikle büyük güreşlere büyük 
pehlivanlar çağrılıyor. Yolluğu alan, “Ben yolluğumu aldım” diye güreşi 
bırakmasın,güreşsin. Anlaşmalı güreşi önlemek için, ödül ne kadar? 200 
milyon. Kaç güreş yapılacak? 5 güreş, her galibiyette 40 milyon. Ne 
yapıyoruz? Ödül, diyelim 200 milyon. Kaç güreş yaparsam şampiyon 
olurum? Diyelim 5’e böldün. O zaman 200’ü 5’e bölelim, her güreşe kaç 
milyon düşüyor 40-50 milyon, yani maç başına para verilsin. Nasıl olur? 
İyi olduğu kanaatindeyim. Çünkü maç yaparsa para alır. Şampiyon 
oldun, ödülün hepsi senin. Ama ben zaten anlaşmalı güreşe engel olmak 
için bunu teklif ediyorum. Bazı sporculara ödüller değerinde paralar 
verilirken, bir kısım sporculara verilen paralar benzin parasını bile 
karşılamıyor. Afişlerde bu konularla ilgili gerekli açıklamalar yapılmalı. 
Davet edilen ekipler ve davetli sporcular, organizasyon tarafından 
yollukları ödenmeli. Ödeme yapmayanlar hakkında federasyon gerekli 
işlemleri yapmalıdır.

4.Anlaşmalı Güreşler ve Bunların Engellenmesi: Anlaşma 
genellikle ağır siklet güreşçilerinde ve birbirlerini tanıyan ve birbirlerinden 
çekinen güreşçiler arasında oluyor. Bunların önüne geçmek ancak 
sporcuların kulüplerde barındırılması ve önüne bir hedef çizilmesiyle 
mümkün olabilir. Anlaşma yapan güreşçiler teknik komite tarafından 
tespit edilerek federasyon tarafından cezalandırılmalıdır.

5.Sporcuların Hakemlerle Olan İlişkileriKarakucak güreşlerinde 
hakemler tanıdığı sporcuların ağır olduğu halde bir alt kiloya 
yazılmalarına göz yummaları ve haksızlığa uğrayan sporcuların itiraz 
etmeleri hiç göz önüne alınmaması, kesinlikle ve hiçbir hak iddia etme 
hakları olmaması görülüyor. Hakem komitesi başkanlığındaki görevliler 
bu tür haksızlığa göz yumabiliyorlar. Bu problemler her yerde sık 
karşılanan önemli bir sorundur. Tanıdığı bir sporcuyu galip getirmek için 
elinden gelen her şey yapılıyor. Hakemlerin az olduğu müsabakalarda 
rastlanılan problemlerden biri de, hakemin tek başına orta ve yan 
hakemin görevini yapması. Hem maçı yönettiği hem de elindeki küçük 
kağıda puanları yazması, hem orta hakem hem de yan hakem görevini 
üstlenmesi durumunda, istediğine istediği puanı yazma hakkı doğuyor ve 
sporcu yine haksızlığa uğradığından hiç bir hak iddia edemiyor.
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6.Sporcuların Karakucak Güreşlerini Organize Eden 
Federasyon ve Komiteden BeklentilerhÖdüllerin doyurucu olması 
gerekir. Konaklama ve beslenme problemlerinin aşılması lazımdır. 
Hakem seçimi ve atamalarında tarafsız olmaları gerekir. Tartılara dikkat 
etmeleri, fazla gelen sporcuların alt kiloda güreşmelerine engel olmaları 
ve güreş alanlarının uygun hale getirilmesi, Güreş Federasyonu Büyükler 
Karakucak Türkiye Şampiyonası’nın tekrar organize edilerek ve büyük 
ödüller verilerek yapılması sağlanmalıdır.Türkiye de sağlıklı bir spor 
politikası yoktur. Türkiye’de sporun bir alt yapısı yok. Türkiye’de futbol 
tutundu, bir geleceği var ve çok para dönüyor. Ama güreşte bir gelecek 
yokmuş gibi görünüyor. Okullarda sporun her alanını yaygınlaştırdığımız 
zaman okul sporlarını canlandırmadığımız sürece bu böyle gider. Devlet 
eğitim süresi içinde sporu okullara sokmazsa biz bu sorunu hep 
tartışacağız. Bu işte tabi ki Gençlik ve Spor Genel Müdürlüğü, Spordan 
Sorumlu Devlet Bakanlığı ve Milli Eğitim Bakanlığı oturacak ve 
Türkiye’de sağlıklı bir spor politikası oluşturulacak. Benim bu gün 
önermek istediğim bir şey daha var. Pilot bölgeler seçilecek 8-9 bölge bu 
bölgelerde hayata geçirilirse en az o bölgelerde güreşin alt yapısı 
kurtarılmış olur. Bu da devletin işi. Seçilen pilot bölgelerdeki okullarda, 
güreş teorik ve uygulamalı ders olarak güreş dersi konulmalı ve Milli 
Eğitim Bakanlığı’nın bizim seçeceğimiz illerde ve seçilecek pilot okullarda 
haftada 3 gün antrenman yaptırarak teorik anlatımla onun kitaplarını da 
hazırlarız. Ders olarak konulmasını isteyeceğim. Çünkü bir alt yapı 
sorunum var, alt yapıyı da bu okullardan temin etmiş olacağız.

Ben düşündüm, taşındım ve anlaşmalı güreşin önüne nasıl 
geçebiliriz? Arkadaşlarla düşündük, böyle bir yol bulduk. Anlaşmalı, 
şuradaki herkesin şikayetçi olduğu birinci nokta burası. Güreşlerin 
zevkini, tadını ve tuzunu kaçıran bir olaydır. Artı seyircisini küstüren 
kaçıran bir olaydır. Bunun önüne geçilmiş olur. Sayın Sabahattin 
ÖZTÜRK “ Daha ileri götürüp de bütün boylara tur başına, her turu 
geçene 20 milyon verelim” diyor. Sayın AKZAMBAK “ Onu nasıl sisteme 
koyarsın” derken, Zafer ALTUĞ Bey’in “orada ödül yok mu? Ben bunu 
tam anlamadım. Bir örnek verin" sorusuna örnek vereyim. Ben bu sistemi 
şöyle izah ederim. 50 kiloya 500 milyon ödül koydum. Birinci olabilmek 
için 5 güreş mi gerekiyor, bellidir. Yani yolluk ayrı, onu buna katmıyorum. 
Bu benim anlattığım sistem ödülle ilgili, yollukla alakalı değil. Adam 
yolluğunu zaten alıyor. Ben güreşi organize ettim, sen benim güreşime 
geldin. Sen gelirken anlaşma yaptım. Sen dedin ki ; “ben senin güreşine
1 milyar isterim”, ben sana razı oldum getiririm, razı olmadım getirmem, o 
şenle benim aramda. Burada müsabakanın sağlıklı olması için ve 
anlaşmayı önlemek için bu benim bir sistemim. Bir örnek veriyorum 50- 
60 kilogramın ödülü birinciye 500 milyon ama bu nasıl pay edilecek? 
Birinci olabilmesi için zaten yollukla gelen insan daha çok para
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kazanmak ister. Genellikle bu yolluklar birinci olabilecek pehlivana 
veriliyor. Şöhretli isimlere veriliyor. Bunu da garanti ettiği için arkadaş bir 
güreş yapıyor, bunun en az %50-60’ı da kendine geliyor. Öbür taraftan 
yolluk parası da kendine geliyor. Hiç elini kolunu sallamadan, 
yorulmadan büyük bir parayı alıp götürüyor. Bu anlaşmalı güreşi ortadan 
kaldıracak örnek vereyim; Bir bu kiloda birinci olabilecek insan kaç tur 
güreşecek , 4 veya 5 tur. Bu 500 milyonu 4’e veya 5’e böldüğümüz 
zaman yüzdesi ortaya çıkar. Her maça bir güreş yaptı ve yendi 125 
milyonu var, 4 maç yaptı yendi, o zaman 500 milyonu hak etti. Anlaştı, 
birinci turda yattı çıktı, bir kişi mi yendi 25 milyon, ikinci turda yendi 250 
milyon, üç kişi yendi 375 milyon alır. Sayın Musa ARIK “Burada bir şey 
var. Siz bir kişi üzerinden değerlendirirseniz doğru ama 40 tane güreşçi 
var. Bu 40 güreşçi için nasıl değerlendireceksin? 40 güreşçinin 20’si 
yendi 20’si yenildi” diyor. Hayır! Ben bunu yolluklu anlaşılan güreşçi için 
söylüyorum. Yolluklu güreşçi gelip anlaşıyor ve genellikle hem buradan 
vuruyor parayı, hem de yolluktan. Sayın Sebahattin ÖZTÜRK’ün “Bir 
boyda 400 milyon. Yolluğu da o kadar. O sporcular 40’ının da yolluğunu 
alıp Ankara’ya dönüyor, ortalama kilo başına 800 milyon düşüyor. 700- 
800 milyonu her için, mesela; 1. turda 5 milyon, 20 kişi kaldı, ikinci turda 
10 milyon ne eder? 200 milyon bu para böyle pay edilebilir” ifadelerine 
katılıyorum. Ben bunu özet olarak, öneri olarak söylüyorum. Karakucak 
komitesini federasyon oluşturduğunda bunları biz tespit ettik. Bu 
fikirlerimizden faydalanabilirler, ben üniversitede öğretim görevlisi 
olduğum için fikir üretiyorduk yani. Tartışarak sağlıklı olanı, en iyisini 
tespit etmeye çalışıyoruz. O zaman maddeleri söyleyeyim. Sayın Salim 
ATICI orada para çok olduğu için Kırkpınar’da tur başına uygulandığını 
söylüyor.

Son olarak da hocam , sporcuların hakemlerle olan ilişkileri var. 
Hakemlerimizden sporcularımız şunları diliyorlar. Tartılarda tolerans 
tanınmasın, 50 kiloyu geçen bir insan bir üst kiloya alınsın, kim olursa 
olsun. Sahte kimliklere çok dikkat edilmesini istiyorlar. Birbirlerinin yerine 
tartılanlar oluyor. Karakucak komitesi bir lisans sistemi getirse, her kez 
lisansı ile güreşlere gelse, daha bir disiplinli ortam sağlanmış olacaktır. 
Güreş il temsilcilerine lisans verme yetkisi ve onunla belgeleri ile Ankara 
ya gönderecek. Yetki dağılımı gerekir. Federasyon il temsilcilerine bu 
görevi verirse, yetkiyi verip yerinde denetlemeli. Bir de hakemlerden 
istedikleri özellikle hakemlerin az oldukları müsabakalarda bir yan hakem 
veya yan hakem hiç olmuyor, ortada tek hakem. Hem elinde kağıda 
bakıyor hem yazıyor, hem maç yönetiyor. Bunların olmasını istiyorlar. 
Çünkü çok zor oluyor. Bunlar oluyor, karakucaklardaki sporculardan 
araştırdım. Benim bir iki maddem kaldı. Hakemlerden karakucaklardaki 
güreşçi arkadaşlarımızın istekleri, güreş organizasyonu sahipleri 
yakınları güreşince onlara biraz tavassut ediyor.Bunların yapılmamasını
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istiyorlar, çünkü komiteden hakem para alacak, organizasyonu yapan 
insanlardan para alacağı için biraz onlara bağımlı gibi olduğu için bu 
onun adaletsiz olmasına sebep oluyor. Federasyon komitesinden 
istediğimiz kendinden emin böyle bir şeye tavassut etmeyen hakemi, 
önemli ve bu tür maçlarda görevlendirilmesini, çünkü çok kritik maçlar 
oluyor.cesaretli düdük çalabilmeli, öyle pozisyonlar oluyor ki güreşi 
düzenleyenlerin oğlu orada güreşiyor.Öyle bir hakem vermişler ortaya ki 
cesaretli düdük çalamıyor. Sayın Sabahattin ÖZTÜRK “ Öyle hakem 
olamaz” diyor ama bunu bizzat kendim düzenledim ve soruları 
güreşçilere dağıttım.Ve ilk ağızdan öğrendim.Böyle güzel bir şey çıktı 
ortaya ve onların şikayeti efendim.Bir de hakemlerden istedikleri özellikle 
hakemlerin az oldukları müsabakalarda bir yan hakem veya yan hakem 
hiç olmuyor. Ortada tek hakem, hem elinde kağıda bakıyor hem yazıyor, 
hem maç yönetiyor. Bunların olmasını istiyorlar çünkü çok zor oluyor. 
Bunlar oluyor karakucaklardaki sporculardan araştırdım.Sporcuların 
hakemlerle olan ilişkileri var. Tartılarda tolerans tanınmasın, Karakucak 
güreşlerine lisans sistemi getirilirse her kes kimliği ile güreşlere gelse 
daha disiplinli olacaktır. Güreş il temsilcilerine lisans verme yetkisi 
verilse, onlarda iyi niyetli biçimde görevlerini yaparlarsa tabi ki 
federasyon başkanı bunları denetleyecek, daha güzel bir yönetim 
oluşacak. Yine hakemlerden istedikleri; hakem sayısı az oluyor, bazen 
bir hakem oluyor, hakem hem maçı yönetiyor, hem saate bakıyor, hem 
yazı yazıyor. Güreş organizasyonunu yapan insanların yakınlarına 
hakemler tolerans tanıyor, bu da adaletsizlik yaratıyor. Federasyon 
hakemler konusunda dikkatli olmalı. Sporcuların karakucak güreşlerini 
organize edenlerden beklentileri var. Bunlar; ödüllerin doyurucu olması, 
konaklama ve beslenme problemlerinin aşılması, hakem seçimi ve 
atamalarında tarafsız hakemlerin atanması, (tartılara dikkat eden) güreş 
alanlarının uygun hale getirilmesi, güreş federasyonu Türkiye büyükler 
karakucak şampiyonasının tekrar yapılmasını istiyorlar.

Sporcuların federasyon ve komiteden beklentileri var. Ödüllerin 
doyurucu olmasını istiyorlar.Yine özellikle zor ulaşım olan yerlerde 
konaklama ve beslenme problemlerinin aşılması gerekir. Hakem seçimi 
ve atamalarında tarafsız olarak hakemlerin atanması, tartılarda dikkat 
eden tarafsız hakemlerin tartıya görevlendirilmesi, tartılarda fazla gelen 
güreşçilere tavassut edilmemesi, güreş alanlarının uygun hale 
getirilmesi. Türkiye Karakucak güreş şampiyonasının tekrar yapılmasını 
istiyorlar ve buralarda ödül olarak altın gibi çok büyük para ödülleri 
konmasını istiyorlar. Çünkü ben onlara şöyle bir şey söyledim. 
“Federasyon niye yapmıyor bunu?” Karakucak güreş şampiyonasının bir 
ilerisi yok sadece hedef orda bitiyor ama minder güreşini büyüklerde ve 
gençlerde yapabiliriz. Arkadaşlar büyükler Türkiye Şampiyonası’nın 
yapılmasını istiyorlar. Beni dinlediğiniz için sizlere çok teşekkür ediyorum.
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Oturum Başkanı Mehmet AKZAMBAK: Konuşmasını tamamlayan 
Sayın Metin KAPLAN’a teşekkür ediyorum. Şimdi sözü Milli Güreş 
Hakemlerinden Musa ARIK Bey’e bırakıyorum. Buyurun Musa Bey.

Konuşmacı: Musa ARIK 
Milli Güreş Hakemi-ANKARA 

Konu: Karakucak Güreşinde Hakemlik Müessesesi

Sayın dinleyenler. 1998 yılında karakucak yönetmeliği çıktı. 98 
yılında Sabahattin beyin anlattığı konuların hepsi var ama eksik. 
Sabahattin Bey’in arzu ettiği bazı öneriler var, onlar yok. Alt yapıdan 
yetişsin, mindere gelsin ve bizim şampiyonlarımız gibi şampiyon çıksın, 
doğru.Peki! Şampiyon olacak kardeşlerimiz eğer mindere çıkacaksa 
mindere yakın bir şekilde yapılmasının yararlı olacağı kanaatindeyim. 
Hocam bir şey daha söyleyeceğim. Şimdi burada yazmış. Güreş iki türlü 
yapılır. Birincisi yöresel olarak Adana karakucağı, köprülü yapılır. İkincisi 
normal güreş. Normal güreşte Türkiye’nin güreşçisi zevk alıyor. Bunun 
için ne yapmış? Buraya pasifite demiş.

Bir diğer konu federasyon temsilcisi giden kimse görevini bilmiyor, 
yetkisini bilmiyor. Federasyon temsilcisinin görev ve yetkileri (madde 6); 
federasyon temsilcisi Güreş Federasyonu Başkanlığı tarafından 
görevlendirilir. Harcırah ve yolluğu organizasyon kurulu tarafından 
karşılanır, görev ve yetkileri şunlardır:

a)Organizasyonun amacına uygun bir şekilde yürütülmesini 
sağlamak.

b)Müsabakaların yönetmeliğe uygun olarak yürütülmesini sağlamak 
ve organizasyonda yardımcı olmak.

c)Müsabakaların devamı süresince gördüğü noksanlık ve aksaklığı 
bir raporla Federasyon Güreş kuruluna sunmak.

d)Organizasyon kurulu ve müsabakalarda görevlendirilmiş bulunan 
hakem ve diğer görevliler ile gerekli toplantıları yapmak. Müsabakaların 
en iyi yürütülmesi konusunda önlemler almak.

e)Hakemlerin müsabaka yönetimi hakkında rapor vermek.
f)Müsabaka sonunda tutanak ve raporların bir dosya halinde söz 

konusu federasyona iletmek.
g)Dağıtılan ödülle Türk Güreş Vakfı hissesini kontrol etmek ve 

varsa aradaki farkın, varsa Türk Güreş Vakffnın ilgili hesabına yatmasını 
sağlamak.Yani şurada aslında federasyon temsilcisinin görevleri var.

Hakemler için federasyon adına yatırılırsa zaten parası hazır 
demektir. Onun haricinde organizasyon hakemin cebine bir kuruş para 
vermez. Hakkı ne ise; otuzsa otuz, elli ise elli, on ise ondur, onu verir.
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Ancak federasyon adına federasyona hakemler adına yatırılmamış bir 
ücret varsa hakemlerin durumunu ben şöyle izah edeyim: Müsabakalar 
bittiği an güreşçi parasını alır, gider. Baş pehlivanlar haricinde genellikle 
diğer sporcular parasını alır hakemler organizasyon etrafında dolaşır. 
Verilmiyor, çünkü daha evvel öyleydi. Bir tane zarf gelir zarfın içerisinde 
senin hakkın hakem olarak 50 milyon. 30 milyonsa ki o yeni yükselmiş şu 
anda hakem ücreti seansı 5 milyona çıkmış. Günlük iki seans maç 
yöneteceksin 10 milyon para alacaksın ve 15 saat, 16 saatte yolculuk 
yapacaksın. Affedersiniz, dilencilik pozisyonundan kurtulmak için şimdi 
federasyon öyle bir karar aldı. Dedi ki efendim. Hakem ücretleri daha 
evvel organize tarafından yatırılsın. Federasyon temsilcisi olarak 
görevlendirilen arkadaşımızda bu parayı çeksin oraya gitsin.Yani dolayısı 
ile ne yapsın, hakemin organizeye maddi yönden bir bağımlılığı 
kalmasın, ezilmesin daha rahat maç yönetsin. Benim ücretim verilmiştir, 
hakkımdır ve bende burada çıkayım ne organizatörün oğlu için, ne 
kardeşi için, ne de akrabası için maç yöneteyim. Allah rızası için maç 
yöneteyim.

Efendim! müsaade ederseniz şöyle izah edeyim: Biraz evvel 
konuşuldu. Sabahattin beyin ifadeleri gayet güzeldi. Diyor ki; “güreşi 
geleneksel olarak 1. sınıf, 2 sınıf, 3. sınıf şekline sokalım”. Çok güzel ve 
buna göre de hakem sayısı çağıralım. Bu da doğru, zaten Yıldızeli’nde 3 
senedir yapılıyor. 3. sınıf yahut ta 2. sınıf olarak değerlendiriliyor. Bakınız 
Sayın AKZAMBAK diyor ki “sınıflandırma yapmayalım, karakucağı da 
sınıflandırdılar gibi anlaşılır.” Yanlış anlaşılma var, müsaade ederseniz 
ben düzelteyim. Mesela, geleneksel şekilde her sene yapılan güreşler 
vardır. Örnek; Kahramanmaraş’ın Göksün kazası diyelim. Yahutsa Afşin 
kazası diyelim. Afşin kazası bunu her sene geleneksel şekle sokmuştur. 
Biz burada daha ziyade devamlı yapıldığı için buraya güreşçi sayısı 
itibarı ile, kalite itibarı ile, seyirci sayısı itibarı ile daha yükselme oluyor ve 
dolayısı ile burada gelir daha fazladır. Buraya daha fazla hakem verelim 
diyor. Mesela benim memleketim Sarız’da bir güreş düzenlenmiş, burada 
seyirci potansiyeli düşük, maddi durum düşük, yani para 
toparlayamıyorsun ki gelen güreşçiye ve hakeme para verebilesin.

Sayın AKZAMBAK “Yıllara göre fazla güreş yapan kıdemi artan 
yerlerdir” derken, Sayın Sebahattin ÖZTÜRK “Bu ekonomik seviyesi 
güreşteki ödüle bakarsan belli oluyor. Şimdi bir yerde bir kiloda 1 milyar 
ödül var. Bir yere bakıyorsun 100 milyon ödül var” diyorsa bence 
haklılardır. Sayın KAPLAN’ın belirttiği gibi ekonomik seviye ne kadar iyi 
olursa, organizasyon o kadar iyi olur. Güreş güçlü olur. Bakınız, Sayın 
AKZAMBAK, “hakemleri bu sistem içerisinde nasıl değerlendireceğimizi 
öğrenmek istiyor. Ben onu şöyle düşünüyorum. Arkadaşların isteği 
doğrultusunda ve doğrusu da bu. Arkadaşların söylediği şekilde olan 
güreşleri hakem görevlendirme ve olayını zaten merkez hakem komitesi
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yaptığı için organizasyonla komitenin işbirliği sonucunda güreşin 
büyüklüğüne göre gerekli sayıda hakem yollanır. 5 hakem verir, 5 de 
mahalli hakem koyar ve 10 hakemle oradaki müsabaka bitirilir. Sayın 
ÖZTÜRK bu konuda “bir problemin olduğunu, az hakem geliyor diye 
kendi güreşinin küçük olamayacağını, böyle derecelendirmenin yanlış 
olduğunu, resmi olacak 5 yılı geçtiğinde ikinci derece güreşin olduğunu” 
söylemektedir. Yine ÖZTÜRK’ “bazı kurnazların olduğunu, bundan güreş 
camiasının zarar görmesini istemediğini, Güreş Vakfının birinci sınıf 
güreşlerden %10 almasının doğru olacağını, 20 yıllık güreş organize 
edenler güreşlerini küçük göstererek aldatmaca yaptıklarım” ifade 
etmektedir. Gerçi Sayın Mehmet AKZAMBAK “1 ’inci sınıfın manası 5 
seneden fazla yapanlar, 2’nci sınıfın manası 3 seneden fazla yapanlar” 
şeklinde derecelendirme önermektedir. Sayın ÖZTÜRK “hakemlerin en 
büyük sorunu hakemlerin kendi aralarındaki muhalefetleri ve problemleri 
olduğunu, şimdi Sivas’ta 20 hakem olduğunu, hakem komitesinin 3 
kişiden oluştuğunu, 10 güreş olduğunda o üç kişinin devamlı her yere 
gittiğini, onların arkadaşları olan 5 kişinin de her yere gittiğini, diğer 10-12 
kişinin iki veya 3 güreşe yazıldığını, babasının il ajanı iken bu sorunu 
hakemleri sıraya sokarak çözdüğünü, bugünkü problemin taraflı tutum 
olduğunu” söylemektedir. O zaman Sabahattin bey şöyle bir şey olabilir. 
Merkez hakem kurulu deplasman hakemlerini görevlendirir. Gözlemci 
yanında mahalli görevlendirilecek hakemleri de il temsilcisine 
görevlendirme yetkisi verirsiniz. Sayın oturum başkanımda bu işin 
federasyona ait olduğunu söylemektedir. Biz, yani arkadaşlar karakucak 
güreşlerinin yönetimi minder hakemleri tarafında yapılır. Minder 
hakemlerinin kıyafetleri karakucak hakemlerinin kıyafetleri ile aynıdır. 
Merkez hakem kurulu deplasman hakemlerini görevlendirir, onun 
yanında mahalli görevlendirilecek hakemleri için de il temsilcilerine yetkiyi 
verirseniz, olabilir. Hakemlerin tayini merkez hakem kurulu tarafından 
yürütülür.Bunu da yaparken merkez hakem kurulu şuna dikkat etmelidir. 
Nedir? Karakucak yapmış, karakucağın içerisinden gelmiş, hatta 
minderde dereceleri olan ve ondan sonra hakemliğe dönen arkadaşların 
görevlendirilmesi gerekir. Çünkü karakucak güreşi zaman zaman tehlikeli 
bir güreştir. Yani sonucu ölüme dahi gidebilecek tehlikeler olabilir. Bir 
güreşçi diğerini kaldırıp kafa üstü çakarsa, bunu hakem 
değerlendirmezse, o zaman o çocuğun hayati tehlikesi söz konusu 
olabilir. Bakınız Sayın AKZAMBAK “ bu güreşe katılacaklar için vakfa 
para verildiğini ve dolayısıyla bunlara bir grup sigortası yapılabileceğini”, 
Ömer ERSÖZ ise “ lisanslı olanların zaten sigortalı sayıldığım” 
söylemektedir.

Şimdi efendim bir de şu var; bunu genişletirsek sizin dediğiniz 
şekilde köylerdeki güreşler için bu olabilir. Ancak biraz evvelki 
konuşmalarımızda da Metin beyin bir araştırması en fazla konulardan bir
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tanesi diyor ki; “hakemlerin adil ve yeterli sayıda olması gerekir”. Şimdi 
siz denizden geçerken derede boğulmanın da hiç gereği yok. Eğer bir 
olay olmamasını istiyorsanız, o güreşin selametle bitmesini istiyorsanız 
hakeme vereceğiniz 3-5 kuruşu da gözünüzde büyütmemeniz gerekir 
diye düşünüyorum.İki tane güreşçi güreşiyor. Biri A tarafının adamı, biri B 
tarafının adamı. Bu iki güreşçiden bir tanesi diyelim ki Mehmet 
ESENCELİ yanlış karar verdi. Öbür tarafa göre verdiği karardan dolayı 
yenik sayıldı. Mehmet ESENCELİ’ye ne yaparlar? Dışarıdan geleni en 
azından tarafsız olarak görüyorlar. Mesela Kahramanmaraş’ta daha 
evvelki güreşlerde taraflı maç yönetildi diye bir sürü olay oluyordu. Aşağı 
yukarı 80 yılından bu yana oraya hep yabancı deplasman hakemi gider. 
Hiç olay olmaz. Niçin? Çünkü güreşçi hakemin tarafsızlığına inanıyor. 
Yenilse bile ses çıkarmıyor ve olaylar büyümüyor. Deplasman 
hakemlerinden kaçmayın, mahalli hakemlerle deplasman hakemlerini 
%50 %50 değerlendirin. 10 hakem verilecekse 5’i mahalli, 5’i deplasman 
hakemi olsun. Hakeme vereceğin 3-5 kuruş için hakemden kaçmak 
yerine bana göre güreşin selameti ve sağlıklı yürümesi bakımından 
deplasman hakemlerinin gelmesinde yarar var.Ancak burada şuna dikkat 
etmek lazım. Verilecek hakemlerin merkez hakem komitesince, güreşin 
içinden gelmiş, bilhassa yöresel olarak karakucak yapmış, bu işi iyi bilen 
hakemlerden değerlendirme yapılsın. Önüne gelen verilmesin. Sayın 
KAPLAN “bir şey açıklamak istediğini, Kahramanmaraş’ta hala kısa 
şalvar güreşinin 36 tane köyde yapıldığını, bir de bu Zeytin Ilıcası denen 
Süleymanlı Nahiyesinde düğün güreşlerine davet edildiğini, bugüne 
kadar pek gidemediğini, köylülerin kendi kendilerine iyi organize 
olduklarını, ödül küçük olduğu için orada boy boy güreş yapıldığım” 
söylemektedir.

Tartı konusunda yine görevli arkadaşlar zaman zaman bazı 
sorunlar yaşıyor. Tartı; "sabahleyin 8’den 10’a kadar yapılır” diyor. 
Doğru, ondan sonra gelen güreşçiler kabul edilmez, o da doğru. Fakat bir 
pehlivan gelmiştir, iyi veya kötü derecesi vardır. Bu güreşçiyi harcamayın 
denir. Ondan sonra hakemlere yükleniliyor. “Ne biçim hakemsiniz siz, 
zaten güreş katilisiniz. Siz Türk güreşini geriye götürüyorsunuz” diye 
bağıran organize ve oradaki insanlardır. Bir kural koymuşsunuz 8-10 
arası tartı yapılır, ondan sonra gelen alınmaz diyor. Bunu bozan yine 
orası oluyor. Mesela tartıda arkadaşımızın söylediği gibi zaman zaman 
yanlışlar yapılıyor. Kontrol! lisans kontrolü, köy güreşleri hariç lisans 
kontrolü mecburidir.Lisans kontrolü şart, tolerans verilmişse, uluslar arası 
müsabakalarda bile iki kilo tolerans veriliyor. Biz kalkmışız karakucak 
güreşi yapıyoruz, tolerans zaten afişe asılmıştır. Varsa onun 
haricindekileri kimse alamaz. Esas baskı organizeden geliyor. Örnek; 
Zekeriya Güçlü farz edelim ki, Kahramanmaraş’ta güreşe saat 11’de 
geldi. Zekeriya Güçlü’yü almadığınız zaman halk orayı başına yıkıyor.
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Niye kardeşim! Zekeriya Güçlü gelmiş. Dünya Şampiyonu. Sen bunu 
nasıl tartıya alamazsın. Buyurun! Ben bunların yaşandığını bildiğim için 
isim olarak ta veriyorum. Sayın ESENCELİ hocanın dediği gibi 
arabalarının arızası sebebiyle gelememiştir. Sayın Metin KAPLAN 
“Kahramanmaraş’ta 8-10 arası tartı bittiğinde ondan sonra gelenin 
alınmadığını ama Sivas ta, Tokatta ve başka yerlerde alındığım” 
söylemektedir. Bakınız Sayın ALTUĞ’da başpehlivanlarında mı 
alınmadığını merak etmektedir?

Şimdi bu şike olayı ile ilgili müsaade ederseniz ben bir şey 
söylemek istiyorum. Bugün 6-0 ,7-0 galip olan güreşçi tuş olamaz diye bir 
kural mı var? Burada şampiyonlar, gerçi ben onların yanında bu konuda 
pek konuşmamam gerekir. Ama yılların antrenörlük deneyimi de var. 
Güreşçi arkadaşlarım da yaşadı. Nedir? İlle bunu şike diye tespit etmek 
mümkün değil. Örneğin; Bir güreşçi köprü pozisyonuna gelmiştir. Kendi 
oyununa gelmiş olabilir. Nitekim bu görülüyor, veya görüyoruz. Alıyor 
işte. Bir oyunu bu anlaşmalıda olsa sen bunu çözemezsin. O künde 
atarken öbür taraftaki adam bir topuk kesiyor, onun üzerinde kalıyor. 
Yani bunları tam ispat edemeyiz. Ama hocamın az önce söylediklerini 
ispat edebilirsiniz. Bunlar;hayali isimler yazılması, eşlendirme de yanlış 
eşlendirme, çektiği kurayı başka türlü değiştirme gibi konularda oluyor. 
İspat edebilirsiniz. Ama yenildi- yendi olayına hiçbir şey yapamazsınız.

Şimdi hocam! Tespit nasıl yapılıyor? Siz görünüm olarak 
diyorsunuz ki, “evet bu şikedir”. Buna kim karar verebilecek? Bu adam 
şike yaptı diye resmi bir yazı yazıp, altına kim imza atacak? Ne olacak? 
Bu tutanak federasyona gidecek, o müsabakanın baş hakemi tarafından 
tutularak federasyona götürülecek, federasyon ceza kuruluna sevk 
edecek, ceza kurulu bunun ispatını isteyecek, ispatı olmayan bir şey için 
ne yapabiliriz. Benim konuşmam hakem konusunda idi. Fakat diğer 
arkadaşlarımızın katkıları ile tartışmamızı yaptık. Konuşacaklarım bu 
kadar hepinize teşekkür ediyorum.

\

DİĞER KONUŞMACILAR

Oturum Başkanı Mehmet AKZAMBAK: Yüksek kilolardaki 
boylardakileri iki saat sonra tartın. Ne olur o zaman tartılsa? Öğleden 
sonra güreş yapacak insan .Sabah saat 9.00’da gel, olmaz ki.

4

Ercan YILMAZ: Sayın başkanım izin verirsen, yakın illerde güreşi 
öğleye kadar bitiriyorlar arkasından oraya geçiyorlar. Şike ile para işini 
bitirip oraya geliyorlar.

Mehmet ESENCELİ: Kahramanmaraş’ta karakucak festivali yaptık. 
Devam ediyorken biri bir ekip ile geldi. Bu adam 80 kilo. Bu 80 kiloya
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girdiği zaman hepsini yıkıp alacak. Diyor ki 80 kiloda kendinden aşağı 
orada kim birinci olacak, Zafer Bey. Zafer Beye varıp diyor ki, Zafer 
beyde o Kahramanmaraş’ın çocuğu, Bu ikramiye ne kadar? 100 milyon. 
Bana 50 milyon ver burada sen birinci ol. Orada onu alıyor ve cebine 
koyuyor. 90’a çıkarsa 90’da da birinci olacak. Onlara da diyor ki 90 da ne 
kadar var 200 milyon, “bana burada 100 milyon ver ben başa çıkacağım 
veya hiç güreşmeyeceğim” diyor. “Oradan da ne zaman varırım 2 
saatte”, buradan paraları alıyor, uçuyor. Bu burada 50 milyona güreşiyor 
ve 1 inci oluyor.

Sebahattin ÖZTÜRK: Hayır hocam! O senin sorunun. Güreşçiler o 
kadar aptal mı? Vermesin. 3 boyun parası alınır mı?

Mehmet ESENCELİ: Veriyorlar.

Metin KAPLAN: Sayın hocam, benim söylediğim maç sistemi konulursa 
böyle şeyler olmaz.

Mehmet ESENCELİ: Şunu anlatayım. İsmen söyleyeceğim dedim ya bu 
arkadaşlarımız şahsımdan kötüsü, küçüğü de yok. Kahramanmaraş’ta bir 
Gençlik ve Spor kulübünün başkanı. Bu her sene büyük bir güreş yapar. 
Allah’a şükür seyircimizde azaldı, dışardan gelen sporcumuzda %10 
düştü, hakemlerden de artık gelmemeye başladı, her tarafı suiistimal.

Oturum Başkanı Mehmet AKZAMBAK: Sonuç ne Esenceli?

Mehmet ESENCELİ: Sonuç, bunun dört tane oğlu yetişti. Herkes 
dönüyor, dolanıyor ve oraya geliyor. İsmen söylenemiyorlar ve diyorlar ki 
“arkadaşımız Kahramanmaraş’ı gayet iyi bilir, disiplinli de bir hakem”. 
Buna gücü yetmiyor ama o; “benim oğlum burada birinci olacak ha!” 
diyor.

Ömer ERSÖZ: Hocam aynı zamanda oğlu hem güreş yapıyor hem de 
hakemlik yapıyor.

Mehmet ESENCELİ: Hakemleri ona göre ayarlayın diyor, kurayı ona 
göre ayarlayın. Bir adam 2-3 defa tur atlıyor. Dönüyor, dolanıyor 5 tane 
adam varsa 4’ ü bunu yenecek durumda, 4’ünü de birbirine kırdırıyor. 
Oğlu Kahramanmaraş’ta birinci oluyor ama parayı öbürleri alıyor. Üstüne 
kendi de para veriyor. Önceden parsayı toplamış ama 40-50 milyar 
bakandan almış, bankalardan almış, fabrikatörlerden toplamış. 40 milyar 
topluyor ve 10 milyarını güreşe dağıtıyor. 30 milyarını kendi alıyor ve 
cebine koyuyor. Bu işi 8 seneden beri yönetiyor.
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Oturum Başkam Mehmet AKZAMBAK:Allah razı olsun.

Talat TEZEL: Başkanım bizim bir eksiğimizde Mehmet hoca gibi açık ve 
net konuşan adamın çok akıllısını bende oldum olası sevmem. Deli 
manasında demiyorum da biraz kara gözlü olacak. Açık ve net konuşan 
olmuyor. Herkes eviriyor, kıvırıyor ve doğruyu söylemiyor, açık ve net 
konuştu. Gelen rakipleri otele götürüyor, önceden o çocuğun rakiplerini 
otelde parasını veriyor ve sahaya çıkarmadan gönderiyor. Bilinen şey bu.

Osman DEMİR: Efendim çok önemli bir şey söyleyeceğim.

Mehmet ESENCELİ: Osman bey Kahramanmaraşlı bir gazeteci -yazar.

Osman DEMİR: Son bir tespitimi söylüyorum. Karakucak veya yağlı, 
neyse şike yapıldığı zaman o sporcuyu 1-2 sene minderden veya 
çayırdan uzaklaştırmak sistemi getirmek lazımdır. Yani komite isterse 
işleniyor. Yedi sıfır önde olan bir saniyede tuş oluyor. Teknik komite bunu 
şike olarak göremiyorsa artık pes doğrusu. Yani bir dakika da 7-0 
yapmış onu oynasa 25-0 yapacak, arkasından bir ceza yok. Şike yapanı 
uzaklaştırmalıyız.

Oturum Başkanı Mehmet AKZAMBAK: Federasyonun koyacağı 
kaideye bağlı, şu anda bunu teknik olarak değerlendirmeliyiz.

Mehmet ESENCELİ: Zaten eski federasyon dağıldığı için onun zaten 
görevi değişti. Artısı bu ihtisas kulübü şu anda mevcut, 
Kahramanmaraş’ta kulüp başkanı bu arkadaşımız.

Zafer ALTUĞ: Ben yıllarca güreş komitelerinde bulundum, güreşi idare 
ettim. Şurada şu camiayı geçelim.Kahramanmaraş’ta veya bir başka 
yerde güreşten anlayan seyircilerimiz dahi anlaşan güreşçileri gayet tabi 
anlıyorlar. Ve onun için gelmiyorlar zaten. Adam görüyor, bakıyor ki 
anlaşmalı güreş, güreşimizin kalitesinin bozulmasının bir sebebi de 
budur.

Oturum Başkanı Mehmet AKZAMBAK: Federasyon anlaşmalı güreş 
yaptılar diye nasıl tespit etsin de ceza versin?

Mehmet ESENCELİ: Tespit ediyorum ve bunu gönderiyorum. 1 ay ceza 
veriliyor. İkinci müsabakaya yine geliyorlar.
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Zafer ALTUĞ: Şöyle bir öneri getireyim. Orada varsa federasyon 
temsilcisi, varsa il temsilcisi, yoksa komitede yeterli olan kişiler tarafından 
bir rapor tutulur ve orada buna en az 2-3 ay veya o yaz döneminde güreş 
yapma hakkını elinden alırsanız büyük ölçüde caydırıcı olur.

Mehmet ESENCELİ: Yaptık da biz bunu, misalini yine vereceğim. 
Kahramanmaraş’ta İskenderun Demir Çelikten ... güreşirken rakibine 
alttan yumruk vurdu. Karakucak teknik komitesindeyim, böyle de yazılı. 
Federasyondan gelen temsilci ile raporumuzu tuttuk ve gönderdik. Buna 
bir sene ceza verdiler, hakketti o. Ama size de tuttum aynı pozisyonda 
bir rapor hazırladım gitti. Federasyona oyma cevizden bir sandık ve 
içinde 5 kilo Gaziantep fıstığı giderse, ondan sonra senin cezan 1 hafta. 
Sonra 1 haftalık ceza ile öbür maça tekrar gelir. Sen istediğin kadar 
raporu yaz işte ben yine geldim ....der gibi.

Oturum Başkanı Mehmet AKZAMBAK: Şimdi konuşmak isteyen Sayın 
Kamber GÖKAY’a sözü veriyorum.

Kamber GÖKAY’ın Konuşması: Zafer Bey’in anlattıklarının çoğuna 
katılıyorum. Örneğin; Çorum, karakucağın yoğun olduğu bir ildir. Şimdi 
sayın hocam samimi söylüyorum. Kahvede anlaşıyorlar. Çorumda iki 
düğün var. Tokat’tan gelen, Amasya’dan ve Çorum’dan gelen hepsi 
orada anlaşıyorlar. İki-üç grup oluyorlar ve gidip oraya güreş yapmadan, 
affedersiniz boğuşmuş gibi alt üst olmak kaydıyla güreşi bitirip, akşam da 
gelip, kahvede parayı bölüşüyorlar. Bu gerçekten böyledir. Federasyon 
temsilcisi de var sorumlu baş hakemde var. Çorum’da genelde 
karakucaklarda baş hakem olarak ben oluyorum. Şimdi hiçbir işlem 
yapılmıyor. Ben bunu söylediğim zaman “güreşi siz mi kurtaracaksınız?” 
deniyor. Bu Türkiye’nin her tarafında var. Hocam dedi ki; “efendim 
futbolda tıklım tıklım çocuklar oynuyor sahalarda yeşil çimenlerde şimdi 
futbolda bir yükselme olayı var. Bir Hakan Şükür’ü düşünün, ama güreşte 
olimpiyat şampiyonu olan bir sürü arkadaşlarımız var. Türkiye şampiyonu 
oldu ne verildi?” Bir değerlendirmesi olmalı, yani insanların başarısının 
bir sonucu olmalı. Bu gün futbolcu benim hayatım garanti diyor ama bir 
güreşçi bunu diyemiyor. Antrenörü de hakemi de aynı şeyi söylüyor.

Oturum Başkanı Mehmet AKZAMBAK: Yalnız güreşçi değil, antrenör 
de bunu diyemiyor. Güreşin içinde bütün unsurların şu ana kadar tatmin 
edildiğini veya tatmin edilmekte olduğunu kimse söyleyemez. Antrenör 
de, hakem de aynıdır. Yani bütün hayatını, ömrünü ona bağlamıştır. 
Birde müesseselere aldığımız güreşçi olarak arkadaşlar var. Kaç yaşına 
kadar bu güreş yapabilir? En fazla 35, ondan sonra ne oluyor? Tabanda 
kaynak getirmezseniz, o müessesede o güreşte ölür demektir. Yani bir
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nevi istihdam sorununu çözer gibi bir hal var ama o müessese, fabrika 
yeni güreşçileri almadığı müddetçe orada güreş ölüyor.

Kamber GÖKAY: Şimdi geçmiş dönemlerde biliyorsunuz 500 kişiyi 
geçen iş yerlerindeki durumu, adı var kendisi yok. Yok işte.

Oturum Başkanı Mehmet AKZAMBAK: Gebze Belediye Başkanımız 
çok güzel anlattı. Şahsi gayreti ile yapıyor. Yarın o belediyede kaldığı 
müddetçe o çocuklar güreş devrini bitirirlerse, bitirmeden evvel onun 
yerine kaynak getirebilecek misiniz. Yok, neye benzedi bu? Hani bir 
banker vardı da parayı yüksek faizle toplamıştı, alttan kaynak gelmediği 
için çöktü. İşte bunu ona benzetiyorum. Onun için bunu bir disiplin altına 
almaları lazım, kaideye bağlamak lazım. Kaideyi de tek başına Güreş 
Federasyonu yapamaz, bunu kanun veya nizam haline getireceksiniz.

Kamber GÖKAY: Spor politikası ile İlgili benim söylediğimde,söylemek 
istediğimde aynı şey.

Oturum Başkanı Mehmet AKZAMBAK: Şimdi konuşmak isteyen Sayın 
Ömer ERSÖZ’e sözü veriyorum.

Ömer ERSÖZ’ün Konuşması: Sevgili hocalarım, büyüklerim, saygılar 
sunarım. Hepinizin güreşe büyük katkıları var, hepinizin anlattıkları 
gerçekten karakucak güreşinin sorunları. Türk Güreşi’nin alt yapısı 
karakucak diyoruz. Daha önceki federasyon döneminde, lisanslı sporcu 
olmayanlar karakucağa alınmayacak diye yönetmelik getirdiler. Mesela 
bizim yöremizde ilk defa babası güreş yapmış veya bir yakını güreş 
yapmış kendine güveniyor gelmiş, kardeşim sen güreşemezsin. Senin 
lisansın yok, lisansta Ankara’dan çıkıyor. Nasıl bu sorunu çözeceğiz? 
Sayın AKAZAMBAK’ın dediği gibi doktor raporu olmadan güreşmek 
mümkün olur mu? Bakınız Sayın Metin KAPLAN ne diyor “şöyle yazılı bir 
dilekçe ile bu sorun çözülebilir, doktor bulamayabilirsin, o anda 
sporcudan her türlü sorumluluğu ben üstleniyorum diye bir belge 
alırsınız, güreş il temsilcisi ebeveynin imzası ile geçici bir lisans verir, 
daha sonra istenilen evrakları getirir ve eline istediği güreşin karakucak 
lisansı verilir, o güreş için geçici lisans verilmesi ile sorun çözülür”. Sayın 
AKZAMBAK’a bu konuda katılıyorum, geçici bir lisans temin edilebilir. İki 
sene önce ben bir çocuk gördüm, köylü bir çocuk ama güçlü kuvvetli. 
Adam geldi herkesi yendi ve iki sene evvel Elazığ’da yapılan Yıldızlar 
Türkiye Şampiyonası’nda, adam Türkiye Şampiyonu oldu. Uzaktan 
gelenler lisanssız gelmesin ama adam mahalli olarak köyden geliyor, 
lisansın ne olduğunu bilmiyor. Köyün muhtarı otobüs tutmuş gelmiş, sen 
güreş yapamazsın dediğin zaman adam küsüyor. Küstürmememiz lazım
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hocam bu birinci husus. İkinci husus ise, Gebze’de yapılan Karakucak 
finalinde afişlerimizde belirttik, “yolluk yoktur” ama çok yüksek derecede 
3 milyar civarında ödül koyduk. Güreşçilerimiz, sporcularımız geldiler. Bu 
arada baş pehlivanımız 8 taneydi. Baş pehlivanlar telefon açtılar, “bize 
yolluk vermezseniz gelmeyiz” dediler. Ben de gittim Belediye 
Başkanımıza "durum böyle böyle, nasıl edelim?” dedim. Dört kişilik taksi 
Ankara’dan Mersin’e ne kadar yakar diyelim ki 50 milyon, diyelim ki 100 
milyon verelim güreşimizi yapalım. Neticede, bunlarla bağlantıları kurduk. 
“Hepinize birer araba parası, benzin parası vereceğiz” dedik. Güreş 
başladı, tartılar yapıldı. Güreş başlayacak 10 tanesi karar almışlar, 
dilekçe yazmışlar “bize bir milyar ekstra para vermezseniz bizim hiç 
birimiz güreşe çıkmayacağız” diye komitemize görüş getirdiler. Sayın 
Metin KAPLAN’ın dediği gibi biz ne yaptık? Tabi Karakucak komite 
başkanı, kendisi önlerine düşmüş, zaten karakucak komite başkanı 
getirdi. Bakınız Sayın ESENCELİ, bu komite başkanının kendisine ekstra 
pay almak istediğini söylüyor. Bu şahıs bize “arkadaşlar, ben Karakucak 
komite başkanıyım, baş pehlivanlar her yerde yolluğunu alır, 
vermezseniz bu adamlar güreşmeyecek” dedi. Bakınız; Sayın ESENCELİ 
komite başkanlarının da bu işin içinde olduğunu söylemektedir.

Ben mikrofonu aldım, seyirciye izah ettim. Yanımızda millet 
vekillerimiz de vardı. Sayın milletvekilimizin bir tanesi dedi ki “ben parayı 
cebimden çekiyorum, parayı cebimden vereceğim, sırf güreş yapılsın 
diye”. Ama bir dahaki güreşe gerekli önlemler alınmasını istedi ve parayı 
verdi. Fındıkpınar’a gelindiğinde yine aynı şeyi yaptılar. Güreşler 
başlamadan Belediye Başkanımıza ve Yüksel hocamla oturduk ve 
toplantı yaptık. Dedik ki Gözede böyle böyle bir olay oldu. Burada yine 
aynısı olursa ne yapalım? Kesinlikle bir lira yol parası vermeyeceğiz. 
Kuralımız, afişimiz ne ise onu uygulayacağız, yapılmazsa rapor 
tutacağız, tartıldığı için ceza kuruluna vereceğiz. Biz orada rapor tuttuk. 
Güreşçiler geldiler aynı şekilde “1 milyar vermezseniz güreşmeyeceğiz” 
dediler. Sonunda güreşmeyince biz rapor tuttuk ve federasyona verdik. 
Sayın ESENCELİ’nin sorduğu gibi “bunlara hiç ceza geldi mi?” Ceza 
verilmedi ve seyirciyi güreşten tiksindirdiler ve seyirci ayağa kalktı “bu 
sporcuları biz daha bu meydanda görmek istemiyoruz” dediler. 
Önümüzdeki yıllarda almayalım dediler. Bir sporcu gelip tartılmışsa 
güreşini yapsın, ekstra bir şey beklemesin. İkinci sınıflandırma dediğimiz 
olaylarda mesela; bir düğün güreşi mahalli güreş yapılıyor. Diyelim ki, 
adam 200 milyon ödül koymuş. Federasyondan izin aldığı zaman mahalli 
hakemlerimizle il temsilcisi nezaretinde yapılsın. İl temsilcisi zaten 
federasyonu temsil ediyor. Bölgeden iki hakem, bir temsilci idare 
edebilir. Hatta onlardan federasyon payı bile alınmasın. Talat Bey’in 
dediği şekilde, karakoldan, vilayetten ya da kaymakamdan izin alınarak 
mahalli düğün güreşleri böyle yapılsın. Önceden 30 tane güreş
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yapılıyorsa şimdi 4-5 tane yapılıyor. Tabana inelim,daha sonra büyük 
güreşlerde peşi sıra arkalarından gelir. Teşekkür ediyorum.

Oturum Başkanı Mehmet AKZAMBAK: Sayın ERSÖZ’e konuşmaları 
için teşekkür ediyorum. Şimdi sözü Sayın Sadettin YÜCEL’e veriyorum.

Sadettin YÜCEL’in Konuşması: Teşekkür ederim. Şimdi ben bu 
konuşmalarıma başlamadan evvel değerli şampiyon Mustafa Dağıstanlı 
kalktı gitti. “Karakucak güreşinin sorunları yoktur” diye çekti gitti. Türk 
Güreşi’nin temeli olan karakucak güreşi en önemli konudur, sorunları da 
çoktur. Gerçekten acınacak hali var. Biz güreşi kalkındırmaya geldik, sağ 
olsun federasyon başkanımız çok güzel organizasyon yapmış. Burada 
her kes fikirlerini söyleyecek, dertler-yaralar konuşulacak, Türk Güreşi’ni 
kurtarmak için buradayız. Sabahtan beri Karakucak güreşinde maliyet 
konuşuldu. Esas Karakucaktaki sorunlar ne? Ve minder güreşine 
faydaları nelerdir? Ben Kahramanmaraşlıyım, bizim Kahramanmaraş’ta 
karakucak güreşleri yöresel usulleri ile yapılır. Karakucak ve yağlı 
güreşte kispet vardır ama bizde Kahramanmaraş’ta pırpıt derler. Bu 
pırpıt olayı bir kere Karakucak güreşinden kalkmıştır. Amasya’dan, 
Çorum’dan, Tokat’tan, herhangi bir vilayetten gelen sporcularımız, 
kasnak olayını biliyorsunuz. Dikişlerden dolayı tutunmaz hale gelmiştir. 
Karakucakta o kadar estetik, güzel olaylar var ki; çabuk kuvvet, 
dayanıklılık, ağırlık ve bunların hepsi karakucak güreşinde ortaya çıkıyor. 
Bizim orada Kahramanmaraş’ta 7’den 70’e, iki üç yaşındaki çocuk 
yürümeye başladı mı güreşle haşır neşir olur. Karakucakta çangal olayı 
vardır, çangal takarlar, takmayan da yoktur. Bizde çangal olayı 
kendiliğinden kalkmıştır. Neden kalktı? Kispet olayında tutma yoktur. Bir 
güreşçinin serbest güreşte de dahil, kolları çok önemlidir, her şey 
kollardadır. Kolları dayanıklı olmayan bir sporcu ne dalabilir, ne adamı 
bastırabilir, ne de puan alabilir. Bu kalktı ortadan. Tabi ki bu kurallar 
federasyonda gerek teknik komite olsun gerek merkez hakem 
komitesinde güreş yapmayan kişilerin fikirleri ile ortaya çıkmıştır. 
Karakucak bu yüzden ölmüştür. Karakucak güreşinde minder güreşi gibi 
güreş yapılıyor. Aynen dalıyor, indiriyorsun, yerde yarım bir çırpma 
yapıyor. Madem aynı minder güreşi gibi mayo giydirelim güreş 
yaptıralım. Hiç kispet, pırpıt giydirmeden yapalım karakucağı. 
Arkadaşların dediği gibi eskiye dönülsün ve bir de kasnak olayı kalksın. 
Burada pırpıt olayı getirildiği takdirde öz güreşimiz çangal oyunu ortaya 
çıkar. Bir de Musa hocanın dediği gibi hakem arkadaşlarımız bu 
karakucak olayını bilememektedir. İnanın, minder güreşinden daha zor 
diyorum. Karakucak hakemliği minder güreşi hakemliğinden zor. Diğer 
arkadaşlarımıza göre karakucak hakemliği çok rahat, şöyle böyle bir 
hakemlik gibi düşünüyorlar. Arkadaşlar havadan düşüşler falan minderde

335



çok rahat puan verirsin, karakucakta öyle bir incelik var ki çok rahat 
hakemlik yaparsın, sağa sola bakarsın ama öyle bir pozisyon gelir ki 
adam künde yapmıştır, tam atacağı zaman topuk keser, ilk düşeni orada 
görmek çok önemli. Bir bakmıştır kündeyi yiyeni yenik saymıştır. Ama 
künde yiyen adam galip gelmiştir. O zaman ne yapıyor seyirci, bizim 
Kahramanmaraş seyircisi davulcusu ile dahi güreşi hakem kadar bilir. 
Bunu yanlış yaptığı zaman seyircide aşağı iniyor ve kavgalar çıkıyor. 
Onun için Karakucak güreşinden gelmiş kişileri oraya vermekte fayda 
vardır.

Sebahattin ÖZTÜRK: O zaman yörelere göre hakem verilmeli, sizin 
güreşinizi sizin hakeminiz , Mersin güreşini Mersinli hakem, Sivas 
yöresini de Sivas’lı hakem daha iyi bilir. Onu aslında yöre hakemleri 
daha iyi yapıyor. Ama dürüst ve tarafsız olursa daha iyi olur.

Musa ARIK: Benim tezim şu: Mahalli hakemler yeteri kadar varsa 
deplasman hakemi 3 veya 5 kişi verilir. Onlar kritik maçların hakemi olur. 
Tarafsız hakem gibi görülür.

Mehmet AKZAMBAK: Koordinatörlük görevi yapar.

Sadettin YÜCEL: Şimdi Kahramanmaraş’ta Karakucak güreşlerinin 
hepsine çağrılıyorum ve gidiyorum da, bazı aksaklıklar görüyorum. 
Geçtiğimiz yazın federasyon genel sekreterinin yapmış olduğu bir hatayı 
anlatacağım sizlere; Göksun’da yapılan Karakucak Yıldızlar Türkiye 
Şampiyonası’na hakem olarak görevlendirildim. Biz bu yörelerde gelen 
hakemler, sporcu, antrenör hepsi dahil misafirperverliğinden dolayı 
yemesi, içmesi, yatması kesinlikle para karşılığında yapılan olay değildir. 
Bizi gönderdiler buraya hakem üçte bir yevmiyesini alacak, çünkü orada 
sizi yediriyorlar, yatırıyorlar vs. Sana ne kardeşim. Seni ilgilendirmez bu 
konular. Orası organizeyi yapan kişilerin sorunudur. Bu Afşin festivalinde 
bir söz aldım. Gelecek hakem arkadaşları mağdur etmeyeceğiz. Biz 14 
milyona Afşin’e, Kars’a, Erzurum’a gidiyoruz. İnanın bana dediler ki, “size 
100’er milyona iki günlük müsabaka” . Oraya 3 günlük müsabaka için 
gidiyorduk. Verseniz de vermeseniz de önemli değil, kendi 
memleketimizin güreşini yapacağız. Bir bakıyorum iki tane milli takım 
antrenörü kendisini temsilci ve gözlemci olarak yazdırmış, gelmişler. 
Hem federasyondan harcırah aldılar hem de karakucak komitesinden 
para aldılar. Hakemleri inanın asalak olarak görüyorlar ve hakemleri 
dışlıyorlar. Burada da birkaç arkadaşımız hakemleri dışlıyorlar. Hakemler 
olmadığı takdirde müsabakaların ne güvenliği kalır ne de düzgün 
yapılırlar. Hakemleri kucaklayalım.
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Mehmet AKZAMBAK: Söylediğinizi sistem haline nasıl getirelim? Şu 
olsun, şu olmasın ne diyelim oraya biz.

Sadettin YÜCEL:Federasyonun her faaliyetine yetki verilmesi lazım. 
Belirtildiği gibi üçüncü sınıf, dördüncü sınıf güreşlerde kesinlikle %10 
alınmasın. Ama 10-15 senelik geleneksel güreşlerden %10 hatta daha 
fazla alınsın.Düğün güreşlerine federasyon karışmasın.

Mehmet AKZAMBAK: Ne dereceye kadar karışmasın?

Sadettin YÜCEL:Geleneksel olmuş güreşlere kadar.

Mehmet AKZAMBAK: O zaman geleneksel olması için kaç yıl gerekli?

Sadettin YÜCEL:On yıl, on yılı geçmiş olmalı.

Sebahattin ÖZTÜRK: Kültür Bakanlığının bazı reklamlarından 
faydalanılıyor, onlar var yani.

Sadettin YÜCEL:Güreşlere izin alınmış bakıyoruz cami yararına 
yapılmış, güzel bilmem ne yararına yapılmış. Fakat siyasi amaçla yapılan 
güreşler var içinde, öyle değil mi arkadaşlar?

Kamber GÖKAY: Evet! var.

Sadettin YÜCEL: Bunlara kesinlikle müsaade edilmemesi lazım

Mehmet AKZAMBAK: Ama bunlar geleneksel hale mi gelmiş oluyor?

Sadettin YÜCEL:Hayır, o ayrı, federasyondan bir federasyon temsilcisi 
geliyor artı yanında mutemet geliyor.

Mehmet AKZAMBAK: O zaman affedersiniz şu şöyle olsun, şu şöyle 
olmasın şeklinde açıklamayalım.

Sadettin YÜCEL:Federasyonun görev vermiş olduğu 5 hakem içinde bir 
tane baş hakem oluyor. Kesinlikle federasyon temsilcisi de mutemedi de 
olsun. Çünkü önceden para yatırmadığı takdirde o güreşe izin verilmez. 
Şu kadar hakemin parası yatırılsın.

Mehmet AKZAMBAK: Yani müsabakaya federasyon temsilcisi ve 
muhasebeci gelsin, başka?
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Sadettin YÜCEL:Gelmesin, gelmesin, biz nasıl olsa hakem olarak 
gidiyoruz, bu görev hakeme verilsin.

Metin KAPLAN: Orada yanlışa düşerseniz hakem arkadaşımıza böyle 
bir federasyon temsilcisi görevi verilirse orada organizasyon esnasında 
zor durumda bırakılır. Sen hem hakemsin, hem federasyon temsilcisisin, 
aslında federasyon komitesinin belirlediği karakucakta teknik ve bilgi 
seviyesi yüksek bir kişi görevlendirilsin.

Mehmet AKZAMBAK: Bunu bir kaide haline getirmek için şuraya madde 
madde beyefendi yazıyor. Madde haline getiremeyeceğimiz soruyu 
burada konuşup vakit kaybetmeyelim .

Sebahattin ÖZTÜRK: Kendiniz dediğinizi çürütüyorsunuz. Kendiniz 
dediniz ki, biraz önce federasyon bize harcırahınızın 3 de birini 
alacağınızı dedi. Hakem komitesi olarak ona itiraz ettiniz mi hocam?

Sadettin YÜCEL: Etmedik.

Sebahattin ÖZTÜRK: Orada federasyon temsilcisi bir karar alıyor da siz 
itiraz etmiyorsanız o zaman suçlu duruma düşüyorsunuz.Bir federasyon 
komitesine nasıl baskı yapıp parayı alıyorsunuz. Federasyona da 
yapmak lazım.

Mehmet AKZAMBAK: Sayın Dursun Ali Bey buyurun.

Dursun Ali KISHALI: Teşekkür ediyorum sayın başkan, sayın divan, 
saygı ile selamlıyorum. Değerli arkadaşlar, bizim burada 
konuştuklarımızın tamamı yönetmelikte ki maddelerle birlikte federasyon 
organizasyonlarında uygulanması mümkündür. Ancak mahalli bir 
karakucak güreşine bu yönetmeliğin yenme ve yenilme şekilleri hariç, 
kısmen de harcırah bölümleri hariç uygulanması mümkün değildir. 
Oralarda bir güreş tertip komitesi kurulur, ona o kadar zorluklar getirmiştir 
ki federasyon temsilcisi gelecek, il temsilcisi katılacak ve bir gün önceden 
toplanacaklar, bazı kararlar alacaklar, ondan sonra bunu uygulamaya 
koyacaklar. Bir de burada bir noksanlık v a r . Buna göre koyulan ödülden 
güreş federasyonuna %10 pay isteniyor. Bu güreşlerin federasyona 
bildirmeden yapılmasını sağlıyor. Misal olsun diye söylüyorum, 
Erzurum’un Uzundere ilçesinde, bura ilçedir ben mahalli güreş 
yapamıyorum diyerek kaymakamdan izin almak suretiyle güreşini icra 
ediyor. Federasyona bilgi vermiyor. % 10 meselesi olmasa federasyonun 
da bilgisi olur, orada bir güreş yapıldığında haberi olur.
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Tartı meselesinde hayali sporcular geldiği söylendi. Federasyon 
uygulamasında tartı sırasında kura çektirip uygulamak mümkündür. Ama 
mahalli bir organizasyonda kurayı müsabaka başlarken çekilirse o 
zaman hayali güreşler ortadan çıkar, meydana çıkar. Güreşçileri sıraya 
koyar kurayı çektirisiniz. Hayali güreş ortadan çıkar.Eskiden bu güreşler 
rant için yapılmıyordu. Bu güreşler mahalli bir kaynaşmayı ve 
dayanışmayı test etmek için yapılıyordu. Şimdi rant için yapılıyor. Kimin 
rantı? Ali’nin, Veli’nin, Haşan, Hüseyin’in, birilerinin veya bir kurumun 
rantı için. Bunun önüne geçebilmek için federasyonun bu işe el atması 
lazım. Onun haricinde karakucaktan eskiden kaynak geliyordu. Neydi bu 
kaynak sporcu kaynağj? Ama şimdi gelmiyor hocam. Bu bir gerçektir. 
Neden diyeceksiniz? Erzurum da güreş eğitim merkezi için ben misal 
veriyorum. Erzurum da güreş eğitim merkezi var. Erzurum da bölge var, 
Erzurum da okullar var, gelip salonda çalışıp güreşi öğreniyorlar. Ağ 
içerisinde Tortum’a ve Oltu’ya gittikleri zaman Oltu’dan gelen mahalli 
güreşçilerle güreşirken onlar yeniliyorlar. Dedim ki, Tortum’da 
karakucakta çalışan bir güreşçi yeterince çalışıp eğitim göremediği için 
bölgeden gelen güreşçilerle baş edemiyor, yeniliyor. Dolayısıyla oradan 
kaynak gelebilmesi için yetişmiş güreşçiler bu organizasyonlara 
katılmaması lazım.

Metin KAPLAN: Sen güreşçiyi geri çekemezsin. Yapman gereken şey 
Tortum’a iyi bir güreş antrenörü götürmen lazım veya Beden Eğitimi ve 
Spor Bölümünün güreş ihtisas dalı mezunlarından o ilçeye öğretmen 
tayini çıkarttır.

Dursun Ali KISHALI: Çok zor.

Metin KAPLAN: Hayır! zor değil, biz bunu Kahramanmaraş’ta köylere 
bile yaptırdık.

Dursun Ali KISHALI: Müsaade ederseniz bir şey daha arz edeyim. 
Zafer hocam bu işin içindedir. Eskiden Tortumda, Oltu’da, Haşan kalede 
Yedi Cuma güreşleri yapılırdı. Onun sonunda büyük Karakucak güreşleri 
organize edilirdi. Ve adam çıkardı, kaynak temin edilirdi. Bu gün sadece 
Pasinler yapıyor bunu. Buna Gençlik ve Spor ¡1 Müdürlüğü tutarsız 
davranıyor, hiç gitmiyor bile.

Mehmet AKZAMBAK: Bütün bunlar federasyonun faaliyetleri içinde 
teferruata ilişkin yönetmeliklerde değişiklik yapıldığı zaman dikkate 
alınacaktır.

Metin KAPLAN: Sorun 8-9 bölgeye ayrılacak ya orada çözülecek .
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Haşan ARSLAN: Metin hocam özellikle buna cevap verebilir. 
Zannediyorum, şimdi elimizde resmi gazete var. Siyasi partiler karakucak 
güreşi düzenleyemiyor. Fakat siyasi parti düzenliyor bunu. Bunu kim 
engelleyecek? Emniyet güçleri. Emniyet güçleri kime bağlı? Devlete 
bağlı, şu an iktidarda olan bir parti emniyet güçlerine de tesir ediyor. 
Devletin bakanı gelip izliyor. O zaman ben il temsilcisi olarak zor 
durumda kalıyorum. Burada ne yapabilirim? Yapsın güreşi, kim yaparsa 
yapsın? Belediye siyasimi yapıyor. A veya B partisi adına mı, yapıyor 
yapsın.

Metin KAPLAN: Organizeyi yapan kişilerin hüsnü niyetine bağlı olay. 
Onlar siyasi kimliklerini ön plana çıkarırlarsa organizasyon siyasi bir 
kimliğe bürünüyor.

Mehmet AKZAMBAK:Parti bayrakları var mı orada?

Haşan ARSLAN: Parti bayrakları yok, ama Türk bayrakları var.

Metin KAPLAN: Hocam Mehmet Bey! Bu olayları ben de yaşadığım için 
burada bunların hepsi bu olayları yaşıyor.

Ömer ERSÖZ: Komite kurulsun ve ondan sonra bunlara bir çözüm 
bulunsun,

Metin KAPLAN: Ömer bey bir fikir sundu. İl temsilcisi, Gençlik Spor ¡1 
Müdürü ve federasyondan karakucak komite başkanı öncelikle güreş il 
temsilcisi oradaki arkadaşımız ve Gençlik Spor İl Müdürü ortak 
görüşecek. Çünkü o yörenin sorununu onlar daha iyi bilir. Veya oradan 
ileri gelen birkaç kişi görüşüp bunun siyasi kimlikten arındırılmış bir 
şekilde yapılmasını onlara tebliğ edilmesi, arkasından alınacak cevaba 
göre de Karakucak komite başkanına bilgi verilip, yapılıp yapılmamasına 
karar verilmesi gerekir.

Mehmet AKZAMBAK: Müracaat yok mu?

Metin KAPLAN: Kopukluğu önlemek için güreş il temsilcisi söylediğimiz 
bölge sistemi ile aktif hale getirilecek. Bir bölgede karakucak yapılacaksa 
bu 8 bölge veya 9 bölge sisteminde birinci derecede il temsilcisi ve 
bölge başkanı yetkili ve sorumlu olacak. Gençlik ve Spor ¡1 Müdürlüğü 
hep beraber, birlikte bunu daha sonra da karakucak komitesi başkanına 
bilgi verilerek organizasyon yürütülecek.
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Mehmet AKZAMBAK: Tamam.

Kamber GÖKAY: Cazgır, o siyasi partinin reklamını yapıyor. Ben şikayet 
ettim ve cazgıra ceza aldırdım.

Metin KAPLAN: Organizasyon anında sporcular arasında ki ve 
organizasyon esnasında oluşacak her türlü olumsuz ilişkileri; cazgır 
olsun, sporcular arasındaki ilişki ve organizasyonu yöneten kişiler 
arasında bir aksaklık çıkarılmışsa federasyon temsilcisine ondan sonra 
da federasyon başkanlığına gönderecek.

Mehmet AKZAMBAK: Son defa beyefendi konuşacak.

Zafer ALTUĞ: Karakucakların yörelere göre yapıldığı düşünülürse bu 
sorunu çözebilmek için benin kafamda bir şey var. Bir güreşçi güreşiyor, 
biri birini bastırdı. Bizde hiç bekletmeden minder gibi kaldırıyoruz. 
Genelde öylemi yapıyoruz? Evet genelde hiç beklemeden yapıyorum.

Musa ARIK: Şimdi efendim minderde de hemen kaldıramaz. Bir güreşçi 
rakibini bastırdığı yerde rakibinin çalışmasına müsaade edin. FİLA öyle 
diyor. Bizde yapıyoruz. Çalışmasına ve bir oyuna müsaade edin. Eskiden 
bir oyundan ötekine geçilince düdük çalınırdı. Şimdi yok öyle bir şey. 
Şimdi süre bir dakika da olabilir. İcabında 15-20 dakika da olabilir. 
Çalışıyorsa, bir oyun arayışı içinde ise, bir oyundan ötekine geçiyorsa bir 
hakem karar verir.

Zafer ALTUĞ: Ben Erzurum Pasinler ilçesindenim. Bizim yörede halen 
baharda Yedi Hafta Cuma güreşleri yapılır. Ben 53-54 yaşındayım. 
Geçmişimizden beri şu anda halen 7 hafta Cuma güreşleri devam 
etmektedir. Ben orada görevli olduğum süre içerisinde beş yıl bizzat 
kendim yürüttüm. 20 yıl da spor kulübünde görev aldım. Festival şeklinde 
güreşlerimiz yapılmaktadır. Pasinler’de karakucağın en iyisini bu yıl, 
önümüzdeki yazdan itibaren daha büyük çapta yapmayı düşünüyoruz. 
Bilgilerimiz olsun diye söyledim. Sizi davet edeceğiz.

Sebahattin ÖZTÜRK: Sayın hocam bu güreşler için federasyona 
müracaat ediyor musunuz?

Talat TEZEL: Çok önemli konuşmalar yapıldı. Keşke bütün bu 
konuşmalar banda alınıp çözülüp, işlense idi. Benim bir teklifim var. Çok 
kısa, gelin bu işi seçim zamanları biz bir komite oluşturalım. Milli olmuş 
ve okulları bitirmiş kurt gibi adamlarımız var. Bunlarda 3-5 tanesi meclise 
girsin. Mecliste bu mesele çözülmüyor diyor sayın bakan , mecliste ne
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çözülür biliyor musunuz? Kendi maaşları mevzu bahis olursa çok kısa 
zamanda çözülür. Oraya götürelim bu meseleyi. Çözersek orada çözeriz. 
Yoksa başka türlü çözülmez.Bir saniye efendim! Esas güreşin 
kaynağının kesilmesinin nedeni köylerde olan güreşlerdir. Bizim 
yöremizde her düğünde güreş olurdu. Şimdi İçişleri Bakanlığı bir tamim 
verse Jandarmaya. Jandarmadan müsaade alıyor köylü düğün yapmak 
için. O bölgenin Jandarma Komutanı da şart olarak güreş yapmayı 
koşsa, yalnız buraya hakem gelmesin. Hakem gelirse para gerekir. 
Orada ne olur? ufak tefek şeyler olur ama güreşe teşvik olur. Göksün ve 
Kahramanmaraş yöresinde güreşin kaynağı kesildi. Adam güreş yapacak 
ama 10 tane hakem geliyor. Para veremez ki.

Ender BÜYÜKERŞEN: Ben süper ligden falan değil, ben hayatımda hiç 
festivale gitmedim. Karakucak Türkiye Şampiyonaları güreş 
organizasyonlarının hepsinde görev aldım ama festival güreşlerine hiç 
gitmedim. Onun üzerine Esenceli hocam da dedi ki; “niye oraya hakem 
gitsin. Aynı anda Edirne’de de güreş var. Daha fazla para veriyor” dedi. 
Bir hakemin böyle bir şansı olamaz. Bir hakem aynı anda iki yerde 
görevlendirilemez, bu mümkün değildir. Oraya mazeretsiz gitmemesiyle 
cezalandırılır. O ayrı konu. Ama o hakem başka bir yerde olamaz. 
Efendim, ben hakem komitesindeyim ama karakucakla ilgili atama 
yapmadım.

Mehmet AKZAMBAK: Efendim, bağışlayın. Konuşmalarımız burada 
sona erdi. Ercan bey beynelmilel hakemlerimizdendir. Son bir kez onun 
ifadesini alalım. Şöyle bağlamak istiyorum. Burada federasyon 
bünyesinde yeni açılmış bir karakucağı temsilen bulunuyoruz. 
Meselelerimizi tartıştık. Burada bana yeni bir fikir geldi. Demek ki şu 
yapılan yönetmelikte bir kavram anlayışsızlığı var. Mahalli karakucak 
güreşlerinin devamını biz şu yönetmelikle bozmuş oluyoruz. Birincisi bu 
yönetmeliğin değişmesi lazım, İkincisi bütün mesele maddiyata 
dayanıyor. Hakemlerin problemleri var. Vakfın para alması lazım. Bunlar 
bir nevi sistemi mevcut olan ananevi karakucak güreşini yozlaştırıyor ve 
ortadan kaldırıyor. Bunların ortadan kaldırılması lazım. Bunu yeni güreş 
federasyonumuzun çalışmalarında dikkate alınmasını temenni ederek 
sizlere başarılar diliyorum.

Ercan YILMAZ: Sayın genel müdürüm, değerli arkadaşlar. Karakucak 
projesinin konuşulmasında birkaç sene daha konuşurum ben. Bu işi 
bırakalım dememenizden gerçekten çok yara aldım. Bunun da sebebi 
ben size katılarak şöyle izah etmek istiyorum. Türkiye’nin siyasi ve 
ekonomik paraminde yöneticilerimiz, istikrarlı değiller. Geleceğinden 
korkuyorlar, dolayısıyla duyarlı yönetici yerinde kalamamak korkusu ile
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koltuğuna yapışıp hizmet yapamamaktadır.Bu kişilerin hizmetleri 
itibarlılara yöneliktir. Dolayısı ile sadece memur zihniyetli adamların 
elinde kaldığı için her konumda olduğu gibi sporda da bu yönde 
gerilemekte. Teşekkür ederim.

Oturum Başkanı Mehmet AKZAMBAK: Sayın katılımcılar; burada 
“karakucak oturumunu” tamamlamış bulunuyoruz. Tüm konuşmacılara 
ve dinleyicilere teşekkür eder, Kurultay’ın Türk Güreşi’ne başarılar 
getirmesini dilerim.
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ÜNİVERSİTELER VE MİLLİ EĞİTİM 
BAKANLIĞINA BAĞLI OKULLARDA GÜREŞ

7 Ocak 2001 Pazar

Oturum Başkanı : Prof.Dr.Mehmet Akif ZİYAGİL

1.Üniversitelerin Türk Güreşi’ne Bilimsel Katkısı 
Prof.Dr.Mehmet Akif ZİYAGİL
Ondokuz Mayıs Üniversitesi Öğretim Üyesi-Amasya & Samsun

2.Üniversitelerde Güreş Takımları ve Güreşçilerin Durumları 
Y.Doç.Dr.Mehmet TÜRKMEN
Ondokuz Mayıs Üniversitesi Öğretim Üyesi-Samsun

3.Türk Güreşi Üniversitelerden Nasıl Faydalanabilir 
Prof.Dr.Eyüp G. İSBİR
Gazi Üniversitesi Öğretim Üyesi-Ankara

4.MİIİİ Eğitim Bakanlığını ve Güreş Federasyonun 
Koordinasyonu
Ali EKER
Milli Eğitim Bakanlığı, Spor İşleri Daire Başkanı-Ankara

5.Özel Okullar ve Güreş Federasyonunun Koordinasyonu 
Mazhar GÜLEN
Özel Yamanlar Koleji Müdürü-îzmir

S O R U L A R C E V A P L A R

Dr.İbrahim CİCİOĞLU Ali EKER
Oğr.Gör.Sümer KOÇAK Prof.Dr. Eyüp İSBİR
Oğr.Gör.Halit KISACIK Y.Doç.Dr. MehmetTURKMEN
Dr. Adnan BAGRIAÇIK Y.Doç. Dr. Mehmet TÜRKMEN

D İ Ğ E R  K O N U Ş M A C I L A R
Oğr.Gör.Kamil CESUR Niğde Üniversitesi / Niğde

Doç.Dr. Şeydi KARAKUŞ Kütahya Milletvekili / Ankara
Doç.Dr.Mehmet KUTLU Fırat Üniversitesi / Elazığ

Oğr.Gör.Muhammet BODUR Ankara üniversitesi / Ankara
Y.Doç.Dr. Mürsel AKDENK Ondokuz Mayıs Üniversitesi / Samsun
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Oturum Başkanı Prof.Dr. Mehmet Akif ZİYAGİL: Değerli Katılımcılar; 
günümüzde bir çok alanda olduğu gibi, spor alanında Üniversiteler 
toplumdaki değişim ve gelişim öncülüğünü yapmaktadır. Bugün 2008 
Olimpiyat Oyunlarını organize etmeye aday ülkemizde Üniversiteler Spor 
Federasyonu yoğun çabası ve İzmir Büyükşehir Belediye Başkanı Sayın 
Ahmet Priştine’nin önemli maddi destekleriyle 2005Üniversite Oyunları 
İzmir’de yapılacaktır. Bu organizasyondaki başarımız belki de Türkiye’ye 
Yaz Olimpiyat Oyunlarının organizasyon hakkının verilmesine yol 
açacaktır. Ayrıca, 2005’de İzmir’de yeniden erkeklerde güreş branşı 
yarışma programına alınacaktır. Yine, ilk defa olarak bayanlar 
kategorisinde de güreş müsabakaları yapılacaktır. Üniversiteler Türk 
sporunun lokomotifi olurken, güreşte Türk milletinin yüzünü güldüren bir 
spor olmaya devam edecektir.

Konuşmacı : Prof. Dr. Mehmet Akif ZİYAGİL 
Ondokuz Mayıs Üniversitesi 
Öğretim Üyesi-Amasya & Samsun

Konu: Üniversitelerin Türk Güreşine BilimselKatkısı

Değerli Kurultay Üyeleri; Ülkemizde 70’i aşkın üniversitede 54 
beden eğitimi ve spor bölümü veya spor yüksekokulu hizmet 
vermektedir. Sporla ilgili bilginin kaynağı bu okullardır. Diğer spor 
branşlarıyla birlikte güreşle ilgili birçok konuda verilerin ve bilgilerin 
bilgisayar ortamında toplanması (web sitesi, CD), güncelleştirilmesi ve 
değerlendirilmesi üniversitelerin en önemli görevlerinden birisidir. Bu 
fonksiyon bazen bilgi bankası olarak da ifade edilmektedir. Bilgi bankası 
aşağıda sıralanan şu başlıklardan oluşmalıdır;

1.Güreş müsabakalarının ulusal ve uluslar arası düzeyde 
yıllara ve kategorilere göre sonuçları: Bu uygulamayla farklı 
yönetimlerin, antrenörlerin ve hükümetlerin ve diğer eşzamanlı olayların 
güreşteki başarıya etkisi ortaya konabilir.

2.Başarılı güreşçilerin yapısal, fonksiyonel, psikolojik, teknik, 
taktik, sosyal ve ahlaki özellikleri: Araştırma üniversitelerin en temel 
fonksiyonlarındandır. Farklı boyutlardaki araştırma sonuçları 
antrenörlerin antrenman programlarının değerlendirmesinde ve yetenekli 
güreşçilerin seçilmesinde önemlidir. Doğru ve yeterli araştırma sonuçları 
zaman ve kaynak israfını önleyecektir.

3.Başarılı ve başarısız güreşçilerin müsabakalardaki teknik ve 
taktik özelliklerinin analizi. Bu analiz aşağıdaki başlıkları 
kapsamalıdır;

a)Tekniklerin kullanım oranları ve etkinlik yüzdeleri,
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b)Her güreşçinin mükemmel, iyi, orta, zayıf ve çok zayıf düzeyde 
uyguladığı yer ve ayak tekniklerinin belirlenmesi,

c)Yeni tekniklerin kinematik analizleri ve bunların güreş camiasına 
tanıtılması,

d)Ulusal ve uluslar arası güreş müsabakalarının karşılaştırmalı 
teknik ve taktik analizleri,

e)Teknik ve taktik konulardaki bilgilerin güreşçilerin rakiplerini 
tanıması ve kendi teknik potansiyellerini en son gelişmelere uygun olarak 
güncelleştirmesini mümkün kılacaktır.

4.Uluslararası düzeyde ilk üç sırada yer alan ülkelerin güreş 
sistemlerinin incelenmesi. Bu başlık aşağıdaki konuları 
kapsamalıdır;

a)Yetenek Seçimi,
b)Güreş öğretimi ve eğitimi,
c)Antrenman sistemleri,
d)Beslenme alışkanlıkları,
e)Kamp ve sosyal yaşantıları,
f)Federasyonun yönetimi veya çalışma şekli,
g)Ulusal organizasyonlar.
Amerikanın ikinci defa keşfedilmesinin yarar sağlamayacağı gibi o 

zamana kadar güreşte en üst düzeydeki ulusların yaptıklarına bakmak, 
nasıl organize olduklarını anlamak zaman ve kaynak israfını 
önleyecektir. Önemli olan diğer ülkelerin yaptıklarının kendi 
gerçeklerimize hangilerinin uygun hangilerinin uygun olmadığının 
belirlenmesidir. Ayrıca, tüm bu işlemlerden sonra yapılanların üzerine 
bize ait yeni neler ekleyebiliriz, eğitim seviyemiz nedir, imkanlarımız 
nelerdir, tesislerimiz yeterlimidir sorularının cevaplanmasıdır.

5. Mevcut güreş kurallarının öğretilmesi: Çoğu zaman kuralları 
yeterince anlamamadan kaynaklanan başarısızlıkları yaşadığımız bir 
gerçektir. Mevcut teknik ve taktik yeteneğimiz bu kurallar çerçevesinde 
bize sağladığı avantajları ve dezavantajları belirlememiz zorunlu 
gözükmektedir. Kuralların güreşçilerin yapısal ve fonksiyonel 
özelliklerinin belirleyicisi olduğu unutulmamalıdır.

Üniversitelerin beden eğitimi ve spor bölümleri veya 
yüksekokullarının yukarıda belirtilen ana noktalarda İnternet’te veya 
CD’lerde derleyecekleri bilgiler güreş sporunun temel elemanları olan 
yönetici, teknik direktör, antrenör, sporcu, hakem ve masörlerin doğru 
bilgilenmesini, yeni bilgilerle önceki bilgilerini karşılaştırılmasına, yeni 
uygulamalar yapılmasına, uygulamaların analiz edilmesine, sentezlerle 
kendi birikimlerine yeni şekillerin kazandırılmasına, mevcut durumunun 
en son bilgiler ve bulgular ışığında yanlışlar terk edilerek daha iyiye 
doğru değiştirilmesine sebep olacaktır. Böylece güreşteki değişime 
uygun adaptasyon geliştirilecektir.
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Oturum Başkanı Prof.Dr. M. Akif ZÎYAGİL: Değerli kurultay üyeleri; 
şimdi sizlere konuşma yapacak olan meslektaşımı takdim etmek 
istiyorum. Yrd. Doç. Dr. Mehmet TÜRKMEN, Ondokuz Mayıs 
üniversitesinde görev yapmaktadır. Arkadaşımız güreşçilerin sorunlarını 
kendi sorunu bilip, zamanının büyük bir kısmını güreşçilere adamıştır. 
Türk Güreşini çok iyi tanıyan Mehmet hoca, şimdi sizlere üniversitelerde 
güreş sporunun mevcut durumundan bahsedecektir. Buyurun Sayın 
TÜRKMEN.

Konuşmacı: Yrd. Doç. Dr. Mehmet TÜRKMEN 
Ondokuz Mayıs Üniversitesi 
Öğretim Üyesi-Samsun

Konu: Üniversitelerde Güreş Takımları ve Güreşin Dırumu

Değerli başkanım, kıymetli öğretim elemanları, ve pehlivan 
meslektaşlarım, muhterem milletvekilleri hepinize saygı ve hürmetlerimi 
sunarım. Bana iltifatlarda bulunan oturum başkanımız Sayın ZİYAGİL 
hocama da teşekkür ederim.

Bildiğiniz gibi bana verilen konu “Üniversitelerde güreş takımları 
ve güreşin durumu” dur. Gördüğünüz gibi size sunmak istediğim slayt 
gösterilerini makinenin bozukluğu sebebiyle sunamıyorum. Bir teknolojik 
azizliğe uğradık. Bunun için sîzlerden özür diliyorum. Şimdi konuma 
sözlü olarak devam ediyorum. Yalnız şunu baştan belirteyim ki 
konumuzun muhatabı bir tek güreş federasyonu değildir. Konunun asıl 
muhatapları YÖK ve Üniversite Sporları Federasyonudur. Ancak, burada 
her iki kurumu temsilen kimsenin olmadığını görüyorum. Öyle bir çetrefilli 
güreş faaliyeti sürdürüyoruz ki, YÖK, Üniversitemiz, Güreş ve 
Üniversiteler Federasyonu arasında problemler ve protokollerle 
uğraşmaktan adeta sürantrene durumuna düştük. Saydığım bu dört 
kurum arasında spor faaliyetleri açısından resmi hükümlere bağlı doğru 
dürüst bir bağın olduğuna henüz rastlayamadık. Günün birinde umarım 
gerçek muhatabımızı buluruz.

Ata sporu olarak telakki ettiğimiz güreş, aslında eski medeniyetlerin 
hemen hepsinde görülmektedir. İki canlının dünyada ilk ve en güzel 
mücadele örneği olarak belirtilen bu spor, tarihin çözülebildiği ilk 
günlerden beri Türkler’in sosyal yapı yaşayışlarının her safhasında 
görülebilmektedir. İran, Çin, Mısır, Yunan ve eski Türkler kendi 
kültürlerine bağımlı bir şekilde ve geleneksel tarzlarda güreş 
yapmışlardır. Zamanla bir takım gelenekler ortadan kalkmış veya 
orijinalliğini yitirmiştir. Geleneksel güreşte bu değişimden kendisine 
düşen payı almıştır.
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Yaklaşık bir asırdır evrenselleşen modern güreş; ilkin greko - 
romen olarak, sonra da Türk stiline daha uygun bilinen serbest güreş 
uluslararası güreş olarak ortaya çıkmışlardır. Dünya ve Olimpiyat 
Şampiyonası’nda Türkiye’ye ilk altın madalyalar Greko - Romen stilinden 
alınmıştır. Ancak uluslararası arenalarda serbest stilinden aldığımız 
madalyalar daha fazladır.

Şimdi zamanımızın daraldığını görüyorum onun için konumuzu 11 
başlık altında kısaca özetlemeye çalışacağım .

1) Ülkemizde 54 beden eğitimi ve spor bölümü veya yüksek 
okulu bulunmaktadır. Türkiye Cumhuriyeti’nde ilk olarak 
üniversitelerarası güreş müsabakalarına 1950’li yıllarda rastlıyoruz. Bu 
konuda maalesef yeterli arşiv veya literatüre rastlayamıyoruz. Bugün 
ülkemizde ağrıdan Edirne ye, Van’dan İzmir’e Samsun’dan Hatay’a 54 
beden eğitimi ve spor bölümü veya yüksekokulu bulunmaktadır. Diğer iç 
bölgelerimizdeki üniversitelerimizi de zikredersek, coğrafi açıdan 
Türkiye’nin her bölgesinde sporun dolayısıyla güreşin neden 
yaygınlaşmadığının hesabını kendi kendimize sormamız gerekmektedir. 
Yukarıda da belirttiğim gibi bir yetki kargaşası ile karşı karşıyayız. Bugün 
üniversitelerde güreş yapmak veya güreşçilere sahip çıkmak, tamamen 
özel ilişkilere ve idarecilerin hoş görüşüne bağlıdır.

2) Üniversitelerde güreşle ilgili tesisleşme, öğretim elemanları 
ve öğrencilerin tutumu. Bahsettiğimiz 54 üniversiteden 13 tanesi hariç 
hiç birisinde güreş yapmak için ayrı bir salon bulunmamaktadır. 
Antrenman salonu bulunan üniversitelerinde hemen hiç birisinin hijyenik 
ölçülerde olmadığı, burada bulunan bir çok arkadaşımız tarafından da 
bilinmektedir. Üniversiteli güreşçilere karşı genellikle öğretim 
elemanlarının tutumu olumludur. Bu tutumun iyi olmasının en büyük 
nedeni yine güreşçilerdir. Onlar hocalarına karşı saygılarını devam 
ettirdikleri sürece, hocaları da yasaların müsaade ettiği ölçülerde 
güreşçilere iyi niyetlerini kullanacaktır.

3) Güreş Takımlarının Oluşturulması: Herkesin bildiği gibi 
bulunduğumuz üniversitede sıkletlerinde en iyi olan güreşçilerden 
takımlar oluşturulmaktadır. Aynı sıkletlerde denk sporcular varsa, o 
zaman milli takımlarda olduğu gibi seçme yaptırıyorsunuz. Son dört yıldır 
üniversiteler arası şampiyonasında ilk üçe girmek oldukça zorlaşmıştır. 
Bu şampiyonada derece yapabilmek için milli olmakta yetmemekte, 
uluslararası ilk üçü olanların müsabakaları şeklinde geçmektedir. 
Örneğin köklü bir mazisi olan Marmara Üniversitesi artık güreş 
yarışından çekilmiş, yarış Gazi üniversitesi ile Ondokuz Mayıs 
Üniversitelerinin ikili çekişmesine dönüşmüştür. Sırasıyla 1997-98, 1998- 
99, 1999-2000 dönemlerinde Türkiye Üniversitelerarası Güreş 
Şampiyonası’nda üniversitelerin başarı durumları tablo 1,2 ve 3’de 
gösterilmiştir. Ayrıca, 1996, 1998 ve 2000 yılı Dünya Üniversiteler Güreş
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Şampiyonaları’nda Türkiye’nin takım sıralamasındaki başarı durumu 
tablo 4’te sunulmuştur. Üniversitede takımlarını oluşturan ve senede bir 
ay gibi veya biraz daha fazla sürede çalıştıran antrenörler, kendi 
imkanlarına müracaat etmekten başka bir çözüm yolu olmadığını çok iyi 
bilmektedir. 1995 yılına kadar güreş federasyonunun organize ettiği 
üniversiteler Türkiye Şampiyonası’nı, bu tarihten itibaren kurulan 
Üniversiteler Spor Federasyonu (ÜSF) organize etmektedir. Güreş 
Federasyonu (GF) döneminde maddi açıdan fazlaca sıkıntı 
yaşanmazken, Üniversite Spor Federasyonu’na verilen sınırlı bütçeden 
dolayı takımlar bu açıdan daha fazla sıkıntıya girmişlerdir.

4- Üniversite Sporları ve Güreş Federasyonu İlişkisi : Bu iki 
federasyon GSGM’ nin ikinci katında ve yan yana çalışmaktadır. GF ile 
ÜSF arasında genellikle müsabaka dönemleri ile ilgili sorunlar 
yaşanmaktadır. Sene boyunca güreşçi öğrencisinin sıkıntısını yaşayan 
ilgili üniversitenin öğretim elemanı, hocası, senede bir kez yapılan 
Türkiye şampiyonasına sporcusunun girmesini istemesinden daha tabii 
bir isteği olamaz. Fakat, öyle oluyor ki takımında aynı anda 3-8- 
civarında güreşçisi milli takım kampında bulunuyor. Bu durumlarla ÜSF 
hiç ilgilenmezken, GF’ de bu benim meselem değil diyor. Kampta 
bulunan veya sıradan bir turnuvaya götürülmek istenen öğrenci güreşçi, 
üniversitesinin müsabakasına katılmak istemesine rağmen katılamıyor. 
Bu arada ilgili öğretim elemanı ve amirlerine karşı zor durumda 
kalmaktadır. Ayrıca , çoğu zaman vize veya final imtihanlarıyla kamp 
dönemleri çakışıyor. Burada da öğrenci ve dolayısıyla hocası problem 
yaşıyor.

5) Üniversitelerle Güreş Kulüplerinin ilişkisi: Günümüz güreş 
milli takımlarında bulunan sporcuların % 83’ ü üniversite öğrencisi veya 
üniversite spor bölümlerinden mezundur. Milli takım düzeyine gelmiş her 
güreşçinin çalıştığı bir de kulüp bulunmaktadır. Hatta milli olmamış 
Türkiye’de derece yapmış bir çok üniversitedeki güreşçi de kulüplerde 
çalışmaktadır. Kulüp antrenörleri sporcularının üniversiteden ziyade 
kulübünde bulunmasını istiyor. Bu isteğini sporcusunun performansının 
bozulmasını istememesinden kaynaklanıyor. Üniversiteli güreşçiler bir 
taraftan kulübünün isteklerini yerine getirmek isterken, diğer taraftan 
okullarındaki devamsızlıkları dolmaktadır. Dolayısıyla bu sıkıntıyı kulüp 
antrenörü ile üniversitedeki ilgili hoca ve de güreşçi üçü birlikte 
yaşamaktadır. Ancak güreşte popüler olan Ondokuz Mayıs Üniversitesi 
bu sıkıntıyı kısmen aşmış durumdadır. OMÜ’ nin en büyük sıkıntısı 
güreşçilerinin bağlı bulunduğu kulüplerin Samsun’da olmayışlarıdır. 
Bugün Ankara’da sekiz kulüp bulunurken, Samsun’da sadece 2’ inci 
Ligde bir kulüp bulunmaktadır. Üniversitelerle güreş kulüplerinin asıl 
ilişkileri bilimsel çalışmalar olması gerekir. Yani üniversitenin ilgili spor 
yüksekokulu, kulüplere bilimsel olarak antrenman programı, egzersiz
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fizyolojisi gibi, konularda yardımcı olmaları gerekir. Özellikle tıp 
fakültelerinin bulunduğu üniversitelerde kulüplere her açıdan yardımcı 
olabilir. Fakat, bu konuda ne üniversiteler ne de kulüpler üniversitelere 
bir talepte bulunmamışlardır.

6) Milli Takım Düzeyindeki Öğrencilerin İzin Durumu ve 
Antrenman Programı: Bu konuya 4’üncü maddede değinmiştik. Burada 
asıl problem üniversitelerle spor teşkilatının direkt olarak yasal bir 
bağının olmayışıdır. Bu konuyu dünkü konuşmalarında Sayın Spordan 
Sorumlu Bakanımız Fikret ÜNLÜ Bey değindiler. Milli takım kamplarında 
bulunan veya Türkiye’yi temsilen yurt dışına giden sporcularımız 3289 
sayılı yasanın 29’uncu maddesi gereğince izinli sayılıyor fakat 
üniversitelerin 2547 sayılı yasasıyla GSGM’nün yasası bu konuda 
çelişmektedir. Yani 2547/ 15’ e göre üniversitede de okuyan öğrenciler “ 
“Üniversite, Fakülte veya Yüksekoku-I temsilen görevlendirilen 
öğrencilerin görevli oldukları süre devamsızlıktan sayılmaz. Bunun 
dışındaki tüm mazeretler ve raporlu olunan süre devamsızlık süresinin 
içindedir” denilmektedir. Bu durum çoğu üniversitelere sorun olmaya 
devam ediyor. Örneğin hoca diyor ki; “3289 sayılı yasa öyle diyor, ama 
2547’de böyle diyor. Beni ilk önce bağlı bulunduğum kurum ilgilendiriyor”. 
Benim şahsen bu konuda çok sıkıntım var. Çalıştığım üniversitede de bu 
şekilde düşünen meslektaşlarım bulunmaktadır. Başka üniversitelerde 
aynı mesele daha çok yaşanmaktadır. Fakat, benim üniversitemde daha 
ziyade öğretim elamanlarının iyi niyetiyle bu iş yürütülebilmektedir. 
Fiuzurunuzda onların gıyabına teşekkür ederim. Şimdi, üniversitedeki 
milli sporcuların sıkıntısı direk bizim problemimiz demektir. GF, şimdiye 
kadar milli takım kamplarının yazılarını dahi doğru dürüst 
göndermemiştir. Çoğu zaman kendim Güreş Federasyonunu arayarak 
“şu isimler şu tarihlerde kamptadır, bunların izin yazıları gelmedi, 
mümkünse gönderin” diye ricalarda bulunuyoruz. Bu yaklaşım 10 senedir 
yaşanmaktadır. Umarım bundan sonra Güreş Federasyonunu aramak 
zorunda kalmayız.

7) Üniversiteye Girişteki Millilik Problemindeki Yaşanan 
Sıkıntılar: A yada B federasyonu dört ülkenin iştirak ettiği bir turnuvaya 
katılmış . Sporcu bu turnuvada bireysel olarak hiç derece yapamamış 
veya elenmiştir. Fakat takım derece yaptı diye YÖK bu öğrenciyi 
merkezi sistemle BESYO’lara yerleştiriyor. Çünkü, bağlı bulunduğu söz 
konusu A veya B federasyonu, söz konusu sporcuyla ilgili belgeyi 
veriyor. Bu belgeyi veren federasyonlara sporcularına sahip çıktıkları için 
diyeceğimiz bir şey yoktur. Yasaların gereğini yerine getiriyorlar. Güreş 
Federasyonu Cumhuriyet Turnuvasında bireysel ve takım halinde birinci 
olan Türk güreşçilerine millilik belgesi vermemiştir. Kısacası birileri Türk 
güreşçisinin üniversitelerde okumasını istemiyor kanaati bizlerde hasıl 
oluyor. Bu tür örneklerin sayısını arttırabiliriz. Bakınız, Vehbi Emre veya
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Yaşar Doğu turnuvasında bir kiloda üç kişi çağrılıyor. Çağrılan üç 
isimden ilk ikisi derece yapamıyor ve üçüncü isim sıkletinde o turnuvanın 
birincisi oluyor. Hatta takımı da şampiyon oluyor. Sporcuya okula girmek 
veya atanmak için millilik belgesi lazım oluyor. Tabi ki GF’nuna müracaat 
ediyor . “Senin ismini üçüncü sıraya yazmışız, sen birinci adam 
olmadığın için millilik belgesi veremiyoruz. “ denmektedir. Söz konusu 
güreşçi “ Efendim öyle ama, benim önümdeki iki isim de elendi . Ben 
adı gecen turnuvada birinci oldum. Millilik belgesi almak hakkım değil 
mi?” diye sorduğunda, GF’nun cevabı; “maalesef kural, kanun veya 
yönetmelik böyle” şeklinde oluyor. Şimdi soruyorum arkadaşlar; GSGM’ 
nün aynı çatısı altında bulunan söz gelişi A veya B Federasyonu bu 
konuda çözüm üretirken, bizim Güreş Federasyonu niçin problem 
üretmektedir? Güreşçilerimiz bu konuda gerçekten mağdur olmaktadır.
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Tablo 1. 1997-98 yılı Türkiye Üniversitelerarası Güreş Şampiyonasında Üniversitelerin
Sıralaması.

Sıra
No

ÜNİVERSİTELER
Serbest Stil Greko-Romen Stil

Serbest
Toplam

Greko-Romen
Toplam

Gene!
ToplamAltın Gümüş Bronz Altın Gümüş Bronz

1 GAZİ 4 1 1 2 3 2 6 7 13
2 ONDOKUZ MAYIS 0 2 2 4 1 3 4 8 12
3 ATATÜRK 3 0 2 0 0 0 5 0 5
4 ULUDAĞ 1 1 0 0 2 0 2 2 4
5 DUMLUPINAR 0 2 0 0 0 0 2 0 2
6 GAZİOSMANPAŞA 0 0 2 0 0 0 2 0 2
7 MARMARA 0 0 0 1 0 1 0 2 2
8 SELÇUK 1 0 0 0 1 0 1 1 2
9 AKDENİZ 0 1 0 0 0 0 1 0 1
10 FIRAT 0 0 0 0 0 1 0 1 1
11 HARRAN 0 0 0 0 0 1 0 1 1
12 MUĞLA 0 0 0 0 1 0 0 1 1
13 NİĞDE 0 0 0 0 1 0 0 1 1
14 SUTÇU İMAM 0 0 1 0 0 0 1 0 1



Tablo 2.1998-99 Yılı Türkiye Üniversitelerarası Güreş Şampiyonasında Üniversitelerin
Sıralaması.

Sıra
No ÜNİVERSİTELER

Serbest Stil Greko-Romen Stil
Serbest
Toplam

Greko-Romen
Toplam

Genel
ToplamAltın Gümüş Bronz Altın Gümüş Bronz

1 ONDOKUZ MAYIS 3 2 2 6 0 2 7 8 15
2 GAZİ 1 0 2 1 4 2 3 7 10
3 CUMHURİYET 3 1 1 0 0 0 5 0 5
4 NİĞDE 0 1 0 1 2 1 1 4 5
5 SELÇUK 0 2 0 0 1 1 2 2 4
6 ATATÜRK 0 1 2 0 0 0 3 0 3
7 DUMLUPINAR 0 0 0 0 0 3 0 3 3
8 DİCLE 1 0 0 0 0 0 1 0 1
9 İNÖNÜ 0 0 0 0 1 0 0 1 1

10 ONSEKİZ MART 0 0 1 0 0 0 1 0 1
11 PAMUKKALE 0 1 0 0 0 0 1 0 1



Tablo 3. 1999-2000 Yılı Türkiye Üniversitelerarası Güreş Şampiyonasında Üniversitelerin
Sıralaması.

Sıra
No ÜNİVERSİTELER

Serbest Stil Greko-Romen Stil
Serbest
Toplam

Greko-Romen
Toplam

Genel
ToplamAltın Gümüş Bronz Altın Gümüş Bronz

1 ONDOKUZ MAYIS 3 5 0 4 3 1 8 8 16
2 GAZİ 3 3 1 3 1 1 7 5 12
3 GAZİOSMANPAŞA 1 0 2 0 0 0 3 0 3
4 NİĞDE 0 0 1 0 2 0 1 2 3
5 MARMARA 0 0 0 1 0 2 0 3 3
6 CUMHURİYET 1 0 1 0 0 0 2 0 2
7 ULUDAĞ 0 0 1 0 0 1 1 1 2
8 SELÇUK 0 0 0 0 0 2 0 2 2
9 İNÖNÜ 0 0 1 0 0 0 1 0 1
10 SÜTÇÜ İMAM 0 0 1 0 0 0 1 0 1
11 CELAL BAYAR 0 0 0 0 1 0 0 1 1
12 HARRAN 0 0 0 0 1 0 0 1 1
13 MUĞLA 0 0 0 0 0 1 0 1 1

Tablo 4. Dünya Üniversiteler Güreş Şampiyonasında Türkiye’nin Takım Sıralamasındaki Yeri.

YIL YER ŞAMPİYONA STİL
Serbest Greko-Romen

1996 Tahran-IRAN 2’inci 3 1
1998 Ankara 3’üncü 2 1
2000 Tokyo-Japonya 4’üncü 2 1
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8-Güreş Eğitim Merkezlerinden (GEM) Mezun Oian 
Öğrencilerin Beden Eğitimi ve Spor Bölümlerine Girişteki 
Sorunları: Hepimiz biliyoruz ki, GEM mezunu bir sporcu en az altı yıl 
aktif olarak spor yapmıştır. Bütün meslek okulları mezunları kendi 
alanıyla ilgili üniversite bölümlerine girmelerinde kolaylık sağlanmaktadır. 
Fakat GEM mezunlarının böyle hiçbir averajı yoktur. 1999-2000 Eğitim- 
Öğretim yılında YÖK’ nun Beden Eğitimi bölümleri veya yüksekokullarına 
ön kayıtla nasıl öğrenci almamız gerektiği konusunda hazırlanmış bir 
karar göndermiştir. Bu kararda liselerin spor kolundan mezun olanlar ile 
spor liselerinde mezun olanların söz konusu üniversitelere girebilmeleri 
için çok büyük kolaylık sağlanmıştır. Milli sporcular özel yetenek 
sınavlarında çok iyi dereceler çıkarıp tam puan aldılar ancak bu yetmedi . 
Okulu kazananlar liselerde hiç spor yapmamış veya çok az yapmış 
adaylar oldular. Böylece hayatını sporla geçirmiş GEM mezunları 
üniversitelere yerleşemediler. Başta da belirttiğim gibi kanunun muhatabı 
YÖK’ dur. Spordan sorumlu devlet bakanı Üniversitelerarası Kurulu 
,GSGM, hatta MEB işbirliği ile bu konuda spor lisesi, lisenin spor kolu 
veya bölümü mezunu öğrencilerin katsayılarında olduğu gibi GEM’de 
eğitim gören öğrencilerin katsayılarının yükseltilmesiyle bu sorun 
aşılabilir.

9- Üniversitelerde Lisans veya Lisans üstü Eğitim Gören 
Güreşçilere Türk Güreş Vakfının (TGV) Burs Vermesi: Güreş 
camiası çok iyi bilmektedir ki, TGV’ nın gelirleri yüksek meblağlara 
ulaşmaktadır. Aynı vakfın güreşe veya güreşçilere şimdiye kadar yardım 
elini uzattığına da pek rastlanıldığı söylenemez. TGV’nın bilinen asıl 
amacı; Türk güreşine ve güreşçilerine maddi açıdan destek olmaktır. 
Vakıf hakkında duyulan ve görülen o ki, amacın dışında inşaat işleri ile 
uğraşmaktadır. Umarım bu uğraşları ileride Türk güreşine hizmetler 
sunabilir. Günümüzde beden eğitimi bölümleri veya yüksekokullarında 
kayıtlı çok sayıda milli ve milli olmayan güreşçiler okumaktadır. Bunların 
içinde oldukça gelir düzeyi düşük güreşçiler bulunmaktadır. 
Üniversitelerde öğretim elemanı olan karşımdaki arkadaşlar bu durumu 
çok iyi bilirler. GF ve TGV bir araya gelerek belli bir kriter koyup ilgili 
üniversitelerde okuyan lisans ve özellikle lisansüstü eğitimi gören 
güreşçilere mutlaka burs verilmesi gerekir.

10- Üniversiteler Güreş Ligi ve Kaynak Sorunları: 
Üniversiteler Türkiye genelinde önce üç guruba ayrılıyor. Gruplarında ilk 
dörde giren takım, Türkiye Şampiyonası’na katılıyor. Bunun yanı sıra 
üniversitesi ilk dörde girememiş, fakat bireysel olarak ilk üç dereceyi 
almış güreşçiler de Türkiye Şampiyonası’na katılabiliyor. Ayrıca Türkiye 
şampiyonasına ilk üç dereceyi elde etmiş üniversite ertesi yıl gurup 
seçmelerine katılmadan direk Türkiye Şampiyonası’na katılıyor. Son beş 
yıldır Üniversiteler Güreş Şampiyonası’nda hep maddi sıkıntılar
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çekilmektedir. Çünkü bu süre zarfında hiç yolluk ödenmemiştir. Ayrıca bir 
çok üniversite de kendi güreşçilerini maddi problemler yüzünden 
müsabakalara gönderememektedir. Kısacası maddi açıdan hem 
üniversiteler hem de ÜSF sıkıntıdadır. Eğer bu tür sıkıntı olmaz ise, 
üniversiteler güreş ligi yapılmasında fayda olacağı kanaatindeyiz. Sıkıntı 
aşılmadan birileri “ sizler senede bir kez yaptığınız Türkiye 
şampiyonasında kafilelere yolluk vermiyorsunuz da haftada bir kez 
yapacağınız üniversitede güreş liginin masraflarını nasıl 
karşılayacaksınız?” sorusuna cevabı bulmak gerekiyor. Bu cevaba 
olumlu karşılık verilecek bir şeyler bulunduğu taktirde, üniversitede güreş 
ligleri başlayabilir.

11- Güreşte Başarılı Üniversite Takımlarının Maddi Olarak 
Desteklenmesi: Bu konu bir yurt içi diğeri yurt dışı olarak 
değerlendirilebilir. Yurtiçinde Türkiye de derece yapmış takımlara 
şimdiye kadar hiçbir ödül verildiğini hatırlamıyorum. Zaten buna ÜSF’ 
nun şu anki bütçesi de kafi değildir. Bu konuda asıl mesele, yurt dışı 
derecelerinin hak ettiği maddi desteği almayışıdır. Her iki yılda bir FISU 
tarafından organize edilip yapılan Dünya üniversiteler Güreş 
şampiyonası vardır. Üniversiteler güreş milli takımımız son üç dünya 
şampiyonasına katılmıştır. Bunun üçünde de grekoromen takımımız 
şampiyon olmuştur. Serbest ise ilkinde dünya üçüncülüğü , son ikisinde 
de dünya ikinciliği almıştır ( bakınız tablo 4). İran’da yapılan derecelere 
hiçbir ödül verilmemiştir. İkinci katıldığımız Ankara’da elde edilen 
başarıya sembolik birer ödül verilmiştir.

Huzurlarınızda değerli devlet adamı Başbakan yardımcısı sayın Dr. 
Devlet BAHÇELİ’ye Türk Güreşi adına minnettarlığımı ifade etmek 
isterim. Çünkü 3-9 Kasım 2001 tarihinde Tokyo’da yapılan Üniversiteler 
Dünya Güreş Şampiyonasına sayın BAHÇELİ’nin maddi ve manevi 
desteğiyle katılmamız mümkün olmuştur.

Maalesef ödül yönetmeliğine göre, Tokyo’da Türk milli takımlarının 
kazandığı dünya birinciliklerine 15, ikinciliklerine 10, üçüncülüklerine 5’er 
altın verilmiştir. Üniversitelerin mutlaka ödüller yönetmeliğine dahil 
edilmesi gerekmektedir. Zira, Üniversite Oyunları, Olimpiyatlardan sonra 
en büyük spor organizasyonudur. Hepinize saygılar sunuyor, kurultayın 
Türk Güreşilne faydalı geçmesini diliyorum.

Oturum Başkanı Prof.Dr. M. Akif ZİYAGİL: Değerli kurultay üyeleri; 
şimdi sizlere 1980’li yıllarda Ondokuz Mayıs Spor Akademisi ve Gazi 
Üniversitesi Beden Eğitimi Öğretmenliği Bölümünde Başkanlık, ayrıca iki 
dönem Fırat Üniversitesinde Rektörlük yapan değerli hocam Prof. Dr. 
Eyüp İSBİR Bey’i takdim ediyorum. Bu oturumda “Türk Güreşi 
Üniversitelerden Nasıl Faydalanabilir” konusunda konuşmasını 
yapmasını rica ediyorum. Buyurun Sayın Hocam.
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Konuşmacı: Prof. Dr. Eyüp G. İSBİR
Gazi Üniversitesi Öğretim Üyesi-ANKARA

Konu: Türk Güreşi Üniversitelerden Nasıl Faydalanabilir

Değerli Kurultay Üyeleri ve Basın Mensupları; Günümüzde okul 
sporlarının dolayısıyla güreş sporunun bir çok sorunu vardır. Bu sorunları 
öncelikle genel anlamda daha sonrada yüksek öğrenim kurumlarında 
spor ve güreş konularında konuların da incelenmesi gerekmektedir.

Genel olarak sorunları şu şekilde sıralayabiliriz;
I.Spor faaliyetlerine katılmak sporcu öğrencinin eğitim ve 

öğretimini aksatmakta ve zora sokmaktadır. Bunun köklü çözümü 
gerekir. Diğer ülkelerde başarılı sporcular çeşitli burslarla teşvik 
görmektedir.

2.Okullarda spor tesisi, beden eğitimi ve spor öğretmeni, araç ve 
gereç eksikliği vardır.

3.Okul spor faaliyetlerinde yerel yönetim, İl Milli Eğitim Müdürlüğü, 
Gençlik ve Spor Genel Müdürlüğü arasında yeterli koordinasyon yoktur.

4.Engellilerin spor tesislerinden spor yapmak veya seyretmek 
amacıyla yararlanmaları için düzenlemelerin yetersiz olduğu 
gözlenmektedir. Yine engellilerin sportif eğitimleri için gerekli beden 
eğitimi öğretmenini yetiştirecek programlar geliştirilmelidir.

5.Eğitim ve öğretim kurumlarındaki planlı spor faaliyetleri bütçedeki 
maddi kaynak sorunları sebebiyle sürekli aksatılmaktadır.

6.Eğitim ve öğretim kurumlarının spor faaliyetlerine medyanın 
ilgisinin çekilmesi ve yeterli tanıtımın yapılması gereklidir.

7.Çocuk Esirgeme Kurumu gibi çeşitli sosyal güvenlik kurumlarının 
himayesi altındaki çocuklarımıza sportif hizmetleri ve faaliyetleri daha 
fazla götürmek zorundayız.

Yüksek Öğrenim kurumlarındaki spor ve güreş değerlendirildiğinde 
sorunlar ve yapılması gerekenler şu şekilde gururlandırılabilir;

1. Üniversitelerin Sağlık, Kültür ve Spor Dairesi Başkanlıkları ile 
işbirliği yapmak suretiyle güreş faaliyetlerinin organizasyonu planlanmalı 
ve gerçekleştirilmelidir.

2. Üniversitelerde güreş sporuna ilgi duyan öğrencileri teşvik etmek 
ve spor aktivitelerini desteklemek için malzeme, antrenör ve maddi 
destek sağlamak gerekmektedir.

3.Üniversiteler arasındaki güreş müsabakalarının eğitim ve öğretim 
yılının tamamına yaymak ve bir cazibesi olacak şekilde organize etmek 
gerekmektedir.

4.Üniversitelerdeki seçmeli spor dersleri arasında özellikle “güreş 
dersinin” seçilmesi için cazip hale getirilmesi lazımdır.
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5.Üniversitelerin beden eğitimi ve spor yüksekokullarının eğitim ve 
öğretim programlarında “güreş dersine” ve “güreş ihtisas programına” 
daha fazla işlerlik kazandırmak için federasyonun özel bir çaba sarf 
etmesi gerekmektedir. Mezunlara iş ve belirli bir kademede antrenörlük 
imkanı sağlanmalıdır.

6.başarılı güreşçi, sporcu öğrencilere barınma, beslenme ve 
eğitimlerine destek olacak çözümler bulunmalıdır.

7.Sportif faaliyetlere katılan öğrenciye ödenen harcırah yanında 
kampa katılan öğrenciye de yeterli harcırah ödenmesi sağlanmalıdır.

8.Güreş sporcu eğitim merkezlerinin gözden geçirilerek yeniden 
yapılanmaları gerekmektedir.

9.Belli başlı üniversitelerde “Güreş Araştırma Merkezleri" kurularak 
beden eğitimi ve spor yüksekokulları ve Güreş Federasyonuyla 
koordinasyon içerisinde çalışması sağlanmalıdır.

10. Okullardaki güreş faaliyetlerinin ve eğitiminin yaygınlaştırılması, 
geliştirilmesi için medyanın desteği sağlanmalıdır.

11. Güreş sporuyla ilgili olarak üniversitelerdeki araştırmalar 
desteklenmeli ve bunların yaygınlaştırılması gerçekleştirilmelidir.

12. Yüksek Öğretim Kurumlarındaki “Milli Sporculara” yönelik yeni 
düzenlemelerin yapılması gerekmektedir.

Yukarıda belirtilen sorunların bir takvim içerisinde halledilmesiyle 
üniversitelerde ata sporu güreş yaygınlaşacak ve üniversitelerin Türk 
güreşine olan katkısı tesisleşme, eğitici, sporcu ve bilimsel araştırma 
alanlarında artacaktır.

Oturum Başkam Prof.Dr. M. Akif ZİYAGİL: Değerli kurultay üyeleri; 
şimdi sözü Milli Eğitim Bakanlığı Spor İşleri Daire Başkanı Sayın Ali 
Eker’e bırakıyorum. Buyurun Ali Bey.

Konuşmacı: ALİ EKER
Milli Eğitim Bakanlığı, Spor İşleri 
Daire Başkanı-ANKARA

Konu: Milli Eğitim Bakanlığını ve Güreş Federasyonun 
Koordinasyonu

Değerli divan kurulu arkadaşlarım, hepinizi bakanlığımız ve 
şahsım adıma selamlıyorum. Şu anda tabi şunu belirteyim ki son 
zamanlarda okul sporlarının geçte olsa gündeme gelmesi bizi etkiledi. 
Kulüpçülükte okul anlayışı çok farklıydı. Bende sporun içinden gelen 
biriyim. Üniversitelerde spor bölümlerinin açılması ve böyle toplantıların 
yapılması beni çok mutlu ediyor. Buradan yetişen arkadaşların böyle 
yerlerde bilimsel konuşmaları beni içtenlikle sevindiriyor.
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1933 yılında 2287 sayılı kanunla MEB merkez teşkilatı 
bünyesinde kurulan beden eğitim ve izcilik müdürlüğünce yürütülen bu 
faaliyetler Cumhurbaşkanlığı 3 Kasım 1969 gün ve 4/1983 tezkeresi 
gereğince Gençlik ve Spor Bakanlığı kurulmuştur. Cumhurbaşkanlığı 6 
Şubat 1971 gün ve 3/707 tezkeresi gereğince Beden Eğitimi ve İzcilik 
Yürütme Faaliyetleri Gençlik ve Spor Bakanlığı’na devredilmiştir. 1981’ 
de MEB Beden Eğitimi Spor Dairesi kurulmuş, 8 Temmuz 1982’de MEB 
ve GSB arasında yapılan protokol gereğince her iki bakanlıkça 
faaliyetler yürütülmüştür. Bakanlar Kurulunca 13 Aralık 1983 yılında 
çıkarılan 179 sayılı KHK ile MEB ile GSB birleştirilerek yeniden kurulan 
MEGSB bünyesinde Gençlik Beden Eğitimi ve Okul Müdürlüğü’nce 
sürdürülmüştür. Daha sonra iki bakanlığın birbirinden ayrılması ile 21 
Mayıs 1986 gün ve 3289 sayılı Beden Terbiyesi Gençlik ve Spor Genel 
Müdürlüğü teşkilat ve görevler hakkındaki kanuna eklenen geçici 6’ncı 
maddesiyle Gençlik Beden Eğitimi ve Spor Hizmetleri Genel Müdürlüğü 
Beden Eğitimi ve Spor Genel Müdürlüğü olarak değiştirilmiş ve 
faaliyetlerini bu tarihten, itibaren Beden Terbiyesi ve Spor Genel 
Müdürlüğü’nce (BTSGM) yürütmüştür. 24 Ocak 1989 gün ve 356 sayılı 
KHK ile 3289 sayılı kanunun 179 ve 181 sayılı KHK’de değişiklik 
yapılarak MEGSB ana hizmet birimleri arasında bulunan Gençlik 
Hizmetleri Genel Müdürlüğü kaldırılarak faaliyetler, Gençlik Spor Genel 
Müdürlüğü’ne verilmiştir. Faaliyetlerin GSGM’ce yürütülmesinde bir çok 
aksaklıkların meydana gelmesinden dolayı 10 ay sonra 23 Ekim 1989 
tarih ve 385 KHK ile Milli Eğitim Bakanlığı Teşkilat ve Görevleri 
hakkındaki 179 sayılı KHK’ de değişiklik yapılarak MEB ana hizmet 
birimleri arasında Okul İçi Beden Eğitimi ve İzcilik Faaliyetleri kurulmuş 
ve örgün ve yaygın eğitim faaliyetleri, bu daireye verilmiştir. 30 Nisan 
1992 gün 3797 sayılı MEB Teşkilat ve Daire İçi Başkanlığı tarafından 
Okul İçi Beden Eğitimi, Spor ve İzcilik Daire Müdürlüğü kurularak 
faaliyetlere devam edilmiştir.

Değerli arkadaşlarım; şimdi size şurada çok kısa bir tarihçe 
anlattım. Bunu size niye anlattım? Şimdi bu süreç içerisinde defalarca 
söylüyorum ki bir kaza çıkar. Çok güzel bir takım şeyler yapılıyor, spor 
bakanlıkları kuruluyor. Bu bakanlıklarda, okullara ne şekilde önem 
verildiği gözüküyor. Ondan sonra sorunlar çıkıyor ve bölünüyor, 
dağılıyor. Sonuçta gençlik, zarar görüyor. Biliyorsunuz ki, olimpiyatlara 
talip olduk. Olimpiyatlara talip olununca, Uluslararası Olimpiyat Komitesi 
Türkiye’nin durumunu bizden daha iyi biliyor. Keşke her okulda bir spor 
kulübü kurabilsek, bizde bundan çok memnun ve mutlu oluruz ama özel 
okullarda mali durumu iyi olan bunu başarıyor. Ancak diğer devlet 
okullarında bunu yapmak mümkün değildir. Her federasyon kendi 
branşında atak yapmak durumunda, biz daire olarak şu anda 19-20 
branşta faaliyet yürütüyoruz. Gençlik ve Sporla ilgili Devlet Bakanlığı’nda
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bu okullara ne derece önem verildiği görülüyor. Ondan sonra bir takım 
değişiklikler oluyor. Mali konularla ilgili sorunlar dile getirilince şimdi 
bütçemizi yapıyoruz. Bir küsür trilyon bize veriliyor, ne yaparsan yap. 
Gençliği zararlı faaliyetlerden kurtarmak için. 1970 senesinden beri 
çalışıyoruz. Bu aktiviteleri sinirlensek de, yorulsak da yapıyoruz. Tenkit 
de ediliyoruz ve hata da yapıyoruz. Ancak çok genel düşünmek 
zorundayız. Bütün faaliyetlerimizin okullarda yapılmasını istiyoruz. Bir 
okulda 3 faaliyet yapıldığında o okul gruplara gidecek, yarı finale ve 
Türkiye birinciliğine gidecek ve dereceye girdiği zaman ise daha ileriye 
gidecek. Dört senedir gruplara para ödenmemesi gündeme gelmiş, ben 2 
senedir bu dairenin başındayım. Düşünüyorum ki spor erozyona uğruyor. 
Gruba katılamayan bir okulu ben nasıl ayakta tutacağım. Türkiye 
birinciliğine gitmiş bir okula zaten parayı vereceğim.

Okulda yapılan toplantılarda beden eğitimi öğretmenlerine 
tembihlediler “aman birinci olmayın başınıza iş alırsınız”. Bunu beden 
eğitiminin içindeki bütün arkadaşlarım biliyor. Çünkü hepsi bu işe gönül 
veren kişiler ve takdir ediyorum. Büyük zorluklarla çalışıyorlar. Ders 
saatlerinin düşürülmesi gündeme geldi. Biz gençleri sürekli ileri sürelim 
derken, hızlı giden arabanın önüne taş çıkar gibi frene bastık. Bölümlerin 
sayısı artıyor ve mezun olan öğrenciler dışarıda kalıyor. Şimdi de norm 
kadro çıktı ve bazı öğretmenlerimiz bu yüzden sıkıntıda. Bizde bu 
yüzden rapor hazırladık. Bakanlığımıza ders saatlerinin artırılması 
konusunda rapor sunmayı düşünüyoruz. Bu, Türk sporu açısından çok 
önemli.

Problemlerimiz çok ama yılmıyoruz ve şevkle bunların üzerine 
gitmeye çalışıyoruz. Benim dairem adına sizden isteyeceğim husus 
şudur; idarecisi ve antrenörü bizim okullarımıza güreşçilerin girmesini 
istiyoruz. Eskiden imam hatiplere malzeme ve güreş minderi temin 
ediyorduk, elimdeki kitapta 1979-80 de güreşle ilgili katılımı gösteren 
yazılar var, üniversitelerin katılımları ve dereceleri var, Okulların ne kadar 
önemli olduğunu Gençlik ve Spor Genel Müdürlüğü içerisinde yapılan 
toplantılarda çok iyi yaklaşımlar içerisindeyiz. Çok iyi diyaloglarımız var. 
Bunu çok memnuniyet verici buluyorum. Federasyonlarla ilk 
görüşmelerde okulların spora girmesini ve diyalog kurması teklifi geldi. 
Bu yönde bir çalışmamız var. Benim bir yıllık sporla ilgili bakan 
arkadaşlarım var. O da güreşçidir ve madalya almıştır. Şu anda çok iyi 
çalışmalar yapıyoruz. Biz her kulübe Gençlik Spor Genel 
Müdürlüğünün herhangi bir federasyonuna hayır dediğimiz baki 
değildir. Hangi konuda olursa olsun araştırırız, inceleriz, otururuz, 
konuşuruz kapımız her zaman için üniversitelere açıktır. Bakın bu beden 
eğitimi öğretmenleriyle ilgili çalışmalarda Hacettepe Üniversitesinden bir 
teklif geldi. Bu araştırma ve incelemenin bu kadar süratli bizi 
yönlendireceğinizi hiç beklemiyorduk. Federasyonun daha hemen
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başında yani ben bunu sadece güreş için söylemiyorum. Senelerdir bunu 
söylüyorum. Şu anda kadrosu mükemmel olan bir sürü Beden Eğitimi 
bölümü var. Yurt dışında eğitim görüp gelen değerli arkadaşlarımız var. 
Büyük zevkle çalışan arkadaşlarımız var. Büyük bir şevkle çalışan 
arkadaşlarımfz var. Bunlara birkaç üniversiteye birden bir proje 
yarışması.Türk Güreşi’nin kalkınması ile ilgili bir proje yarışması ve ivedi 
olarak yaptırmasını istiyorum. Bu yarışma neticesinde aşama, aşama 
atağa geçmesini istiyorum. Çünkü şimdi bu tür yerlerde konuşulanlardan 
anlamamızı mesajlarla burada açık veriyoruz. O mesajın bilimsel 
araştırılmasını, yapılıp yapılmadığını nereye kadar gideceği, ne kadar 
süre gideceği, ne kadar oranda bulunacağı havada kalıyor. Arkadaşlar 
tabi ki şu anda üniversitedeki öğretim elemanları tarafından bu projeyi 
maddi, manevi Federasyonun destekleyerek bir an önce açtırmasını 
talep ediyorum. Bu projenin içerisinde birinci olmuş, ikinci olmuş, üçüncü 
olmuş her neyse birinci olmuştur. Ancak ikinci olan üniversitenin yapmış 
olduğu çalışmadan da alınacak çok güzel şeyler olabilir. Üçüncü olandan 
da olabilir,dördüncü olandan da olabilir. Bunları kaydederek ivedi olarak 
bu defter üzerinde de hareket etmesini istiyorum. Dinliyorum iki gündür 
ata sporumuz falan filan şimdi arkadaşlar dün basınla ilgili toplantıya 
katıldım. İşte basın niye böyle diyor. Eskiden tabi derecelerden dolayı 
ilgileniyordu. Düşüş başlayınca kusura bakmayın işte duygu sömürüsü 
başladı. Duygu sömürüsünden onlarda bıktı çekildi. Şimdi biz 
üniversitelerde yaşadık işte bilmem ne oldu falan filan gibi mesaj atıldı. 
Üç gün soruşturmayla geçti. Şimdi tenzih ederim yanlış anlaşılmasın o 
anda yapılacak basit bir şeyin ört bas edilmesi için büyük olaylar ortaya 
atılıyor. O büyük olaylarla meşgul olurken, oradaki esas ana temayı 
kaçırıyoruz. Şimdi bir takım ufak olayları bir kenara bırakıp işin geneliyle 
kaydederek çalışmalara girmek lazım. Bu sadece güreş değil bütün 
branşlarda aynı şekilde arkadaşlar. Özerklik verilsin, veriliyor ama 
kaynak bulma sorunu çıkıyor. Şimdi devletten almaya alışmış bazı 
federasyonlar. Futbolun durumu farklı, geliri-gideri belli ama bir basketbol 
da özerkliğe gitme çalışması yaptı. Şimdi frene bastı duruyor.

Bir vakıf vardı. Vakıflarla ilgili bazı durumlar meydana geldi durdu. 
Ne de olsa devletten bir beslenme damarı var. O damarı kesmemek için 
bekliyor rölantide tuttu. Diğerleri nasıl yapacak bunu arkadaşlar bir 
düşünün şimdi. Güreş Vakfı’nın eskiden karakucaklardan geliri vardı 
falan-filan daha fazla detayına girip hata yapmak istemem. Çünkü 
uzmanlık alanım değil. Çünkü genel olarak biliyorum ki ben, okullarda 
ivedi olarak güreş için, pilot bölgelerdeki federasyon, yani Gençlik ve 
Spor Bakanlığının, Genel Müdürlüğü’nün kadrolu antrenörleri var. İllerde 
il temsilciliğinde çalışırlar. Bunların okullara girmesini istiyorum. 
Okullardaki biz değerli arkadaşlarımız bakın son bir genelgemiz oldu. 
Gönderdiğimiz bütün okullara okul spor kulübü kurulmasıyla ilgili sanki
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biz mani oluyormuşuz gibi bir tema yaratıldı. Bir anda daha önceden bazı 
kişiler tarafından yani biz okullarla içli dışlı olduğumuz için onların 
problemlerini bildiğimiz için uyarıyoruz ancak yanlış algılanıyor. Bizde 
bunu silmek için bir genelge yaptık, “kurabilirsiniz” dedik. “Kurun” dedik, 
bütün illere duyurduk. Şimdi bazı iller arıyor. “Nasıl kuralım?” diyor. 
Canım, imkanı olan kuracak, herkes kurmak zorunda diye bir şey 
demiyoruz. O nüansları da sizler değerlendirebilirsiniz. Okullarda 
çalışanlarınız varsa bilirsiniz. Ama yoksa bir şey diyeceğim yok. Evet ben 
sabırlarınızdan dolayı dinlediğiniz için teşekkür ediyorum.

Oturum Başkanı Prof.Dr. M. Akif ZİYAGİL: Değerli kurultay üyeleri; 
Şimdi sıradaki konuşmacımız Türk Güreşi’ne sevgiyle bakan ve onun 
yücelmesi için kendi çapında gayret gösteren Özel Yamanlar Lisesi 
Müdürü Sayın Mazhar GÜLEN’e konuşmasını yapmak üzere söz 
veriyorum. Buyurun Sayın GÜLEN.

Konuşmacı: Mazhar GÜLEN
Özel Yamanlar Lisesi Müdürü-ÎZMİR

Konu: Özel Okullarda Güreş

Değerli Güreş Severler;gönül isterdi ki böyle bir kurultay Türkiye’de 
genel anlamda bütün spor dalları için yapılsın ve bu çok büyük 
organizasyon içerisinde, güreşte ayrı bir organizasyon olarak konuşulsun 
tartışılsın. Çünkü Türkiye’nin spor ve spor eğitimi bakımından ciddi 
anlamda irdelenmeye ihtiyacı var. Ancak özelde güreş için böyle bir şura 
tertibi gerçekten çok önemli ve gerekliydi; bundan dolayı, bu kurultayı 
gerçekleştiren herkese özellikle sayın federasyon başkanımıza 
şükranlarımı arz ediyorum.

Güreş geçmişten beri, hatta mitolojik kaynaklara kadar dünyanın 
gündeminde hep yer almış, süregelmiştir. J.J.Rousseau, Dante, Goethe, 
Puşkin, Tolstoy, Jack London, Pablo Neruda, Baki, Mehmet Akif gibi 
yazarlarca eserlere taşınmış, kendi hayatlarında güreş önemli yer işgal 
etmiştir. Yine Hardian, 3.Henry, George Washington, Abraham Lincoln, 
Roosevelt, Babür Şah, I.Ahmet, 4.Murat, Sultan Aziz ve Büyük Atatürk 
bizzat güreş yapmış, güreşi sevmiş ve teşvik etmiş devlet adamlarının ilk 
akla gelenleridir.

Güreş bizim tarihimizde, örfümüzde, anane ve geleneğimizde hep 
yer almış, Dede Korkut Hikayelerinden, bir çok hikaye ve romana kadar 
konu edinilmiş, şenliklerimizin, eğlencelerimizin başköşesine 
oturtulmuştur. Pehlivanlarıyla bizim milletimiz kadar övünen ve bu spora 
ata sporu adını verip yüceltecek derecede değer veren ikinci bir millet 
olmadığı kanaatindeyim.
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Ancak, tarihte hep başköşede gördüğümüz güreşimizi bugün 
gerektiği anlamda yaşattığımızı söyleyemeyiz. Gençlerimizin gündemine 
güreşimizi yeterince sokamadık... Güreş haberleri televizyon kanallarının 
en son haberleri haline geldi. Medya satırlarının en sonunda küçük 
puntolarla görür olduk güreşi ve güreşçileri... Futbolun, Basketbolün, 
Voleybolun adını, yedek oyuncularına hatta aile bireylerinin diğer 
fertlerine varıncaya kadar öğrendiğimiz halde, güreşimizi yeterince 
tanıttığımızı söyleyebilir miyiz? Tabii ki bu durumda devlet 
adamlarımızın, medyanın, eğitimcilerimizin, bizzat güreşin içinde olan 
hepimizin suçu var... Ancak amacımız suçlu aramak değil, güreşimizi 
layık olduğu noktaya getirebilmenin çarelerini üretebilmektir.

İşte bu noktada, yani güreşin layık olduğu yere gelmesinde, 
gençlerimizin gündemine sokulabilmesinde özel okullarımızın çok önemli 
bir taze kan olduğu kanaatindeyim.

Özel okullar her yönden kendini iyi ifade edebilen öğrenciler 
yetiştirmeyi hedefler. İnsanın kendini pozitif anlamda ifade edebilmesinde 
güreşin çok katkı sağlayacağı kanaatindeyim. Güreş sadece hız, kuvvet, 
esneklik, dayanıklılık gibi fiziksel özellikleri mükemmelleştirmekle 
kalmayıp cesaret, alçakgönüllülük kendine güven gibi psikolojik özellikleri 
de geliştirir. Hatta buna işaret eden Ulu Önder Atatürk’ün şu sözü çok 
önemli bir tespittir. “Güreş şudur; kuvvet ve zeka oyunu, bu iki üstün 
varlık insanda birleştiği vakit ancak büyük işler görebilir."

İşte bu anlayışla başta Amerika Birleşik Devletleri, Rusya ve 
Japonya olmak üzere dünyanın bir çok ülkesinde güreş orta eğitim ders 
programında yer almakta, gerekçe olarak güreşin gençliğin eğitiminde 
geniş çapta etkili olduğu, iradelerinin ve özelliklerinin gelişmesini 
sağladığını, her antrenman veya müsabakanın genç güreşçilerin irade 
gücünde, yiğitliğinde, öz kontrolünde, dürüst davranışlarında yeni 
gelişmeler sağladığı ifade edilmektedir.

Sevgili Güreş dostları, bütün bu saydığım sebeplerden dolayı 
Güreşin kazanımları ile özel okulların hedefleri birbirleriyle örtüşmektedir.

Ayrıca özel okulculuktaki girişimcilik ruhu, altyapı ve maddi 
imkanlar güreşin geleceği açısından çok faydalı olacaktır. Ancak bugün 
Türkiye’de ilköğretim ve ortaöğretim dahil 1147 özel okuldan sadece 
11’inde güreş takımı mevcuttur. Bu çok kötü tablodur. Bundan dolayı 
özel okul yöneticilerine ve velilerine güreşin yukarıda saydığım özellikleri 
anlatılarak buralarda bu sporu başlatmanın yolları aranmalı, özel 
okulculuğun gündemine mutlak surette güreş sokulmalıdır.

Gelelim Özel Yamanlar Lisesi olarak bizim bu işi nasıl 
yaptığımıza... Öncelikle altyapı ve tesisleşme işimizi hallederek kapalı 
spor salonumuz bünyesinde güreş salonu oluşturduk. Güreş 
programımızı ilk öğretimin birinci kademesinde Cimnastik eğitimi ile 
başlatıyoruz. 6.sınıfta Güreş eğitimi vermeye başladığımız
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öğrencilerimizi 7 ve 8. sınıfta 15’er günlüğüne İngiltere ve Bulgaristan’da 
yapılan güreş kamplarına, 9. sınıftan itibaren her yıl birer ay Amerika ve 
Ispanya’daki turnuva ve yaz okullarına götürüyoruz. Bunun yanı sıra her 
yıl iki defa düzenlediğimiz kültürel değişim programları ile güreşçi 
öğrencilerimize farklı kültürlerinin tanıtımı, yabancı dil pratiği 
yapabilmelerini sağlıyoruz. Bu da okulumuzda güreşin cazibesini 
arttırıyor. Ayrıca güreşi bizzat güreşçi bir beden eğitimi öğretmeninden 
öğrenen öğrencilerimiz daha iyi motive olabiliyorlar. Güreşi sadece güreş 
takımımızdakilere yaptırmıyoruz. Ayrıca kulüpçülük anlamında da bu işi 
ele alıyor, daha geniş öğrenci kitlesini de güreş kulübü faaliyetiyle 
güreşin içine çekebiliyoruz. Bütün bu altyapı, sistemli çalışma ve 
motiveyle başarı kendiliğinden geliyor. Bizdeki amaç profili şöyle 
anlatabilirim; iyi bir güreşçi, iyi bir akademisyen veya bilim adamı 
olmalıdır... ve bunun örneklerini kendi içimizden çıkarmayı başardık. Şu 
an Amerika'da öğretim görevlisi olan veya fizik, kimya, matematik 
olimpiyatlarında derece yapmış veya Türkiye’nin sayılı üniversitelerinde 
burslu okumaya hak kazanmış nice güreşçi öğrenciler yetiştirdik, bundan 
mutluyuz.

Yarının işadamı veya bürokratlarını siz bugün güreşle meşgul eder 
ve güreşi sevdirirseniz yarın o insanın gündeminden güreş 
çıkmayacaktır. Unutmayalım ki işadamı Bülent Eczacıbaşı lise 
döneminde Voleybol yerine güreş yapmış olsaydı Eczacıbaşı Holding’in 
Voleybol yerine Güreş takımı olacaktı... Dolayısıyla yarının işadamı ve 
bürokratlarının harman yeri olan özel okullarda güreş mutlaka olmalıdır. 
Şimdi;

Özel Okullarda Güreş Programlarının başlatılması ile ilgili 
önerilerimizi şöyle sıralayabiliriz.

1. Güreş Federasyonu ve il temsilcilikleri özel okullarla sıkı işbirliği 
içinde olmalı ve her okul mutlaka güreşi programına almalıdır. Bunun için 
özel okul idaresi, beden eğitimi zümresinde, öğretim yılı başında yapılan 
beden eğitimi dersi yıllık planında diğer sporlarla birlikte güreşe de yer 
vermesini istemelidir. Bu 4 haftalık bir programı kapsayacak bütün 
öğrencilere en azından güreşin kuralları ve temel teknikleri öğretilecektir. 
İnsanlar kurallarını bilmediği sporu seyretmeyecek ve ilgilenmeyecektir.

2.Yıllık planlara bile alınmayan güreş, hiç olmazsa M.E.B. tarafından 
seçmeli ders olarak okullara konmalıdır.

3.Güreş programı uygulayacak özel okulda mutlaka bir güreşçi beden 
eğitimi öğretmeni görev almalıdır. Okul idaresi de bu öğretmenin 
uygulayacağı programın arkasında olduğunu öğrenci ve velilere 
hissettirmelidir. Özel okulda dışarıdan gelecek bir antrenörün öğrencileri 
tek başına güreşe yönlendirmede başarılı olması güçtür. Öğrencinin 
dersine giren öğretmen her zaman daha çok yaptırım gücüne sahiptir.
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4.Özel okullara, altyapı anlamında, güreş vakfı ve benzeri kuruluşlar 
yardımcı olmalıdır.

5.Yıldızlarda Türkiye, Avrupa ya da Dünya Şampiyonu olan öğrenciler 
Güreş Vakfı’ndan sağlanacak bursla özel okullarda okutulmalıdır. 
Böylece bu okulda idare ve öğrenci gözünde güreşin imajı yükselecek, 
hem de güreşçiler iyi bir eğitim almış olacaktır.

6.Güreş altyapısı olan öğrencilerin üniversitede de aynı ortamları 
bulabilmesinin yolları aranmalıdır.

7. Amerika ve bir çok ülkede olduğu gibi, özel üniversiteler güreş 
bursu vermeli, güreş başarıları olan öğrencileri ücretsiz okutmalıdır. Biz 
bununla ilgili olarak bu yıl ülkemizde yapılacak olan Avrupa Yıldızlar 
Güreş şampiyonasında şampiyon olacak olan öğrencileri ücretsiz burslu 
olarak okutacağımız sözünü veriyoruz.

8.Güreş programı uygulayan özel okullar güreş takımlarını yaz 
aylarında yurt dışındaki turnuva, ikili müsabaka yada kamplara 
götürmelidir. Aileler zaten maddi gideri karşılayacaktır. Burada okula 
düşen, kültürel değişim programı dahilinde organizasyonu yapmaktır.

9. Belki en önemli öneri olarak da, yine bir çok dünya ülkesinde 
olduğu gibi çok ciddi bir temel spor eğitimi vermenin yollarını aramalıyız. 
Belki bunun için yapılacak ilk iş, ülkemizde ilköğretimin 2. kademesinde 
haftada 1 saat olan beden eğitimi dersini Avrupa, Amerika ve Japonya’da 
olduğu gibi 4 saate çıkarmalıyız.

Sonuç olarak; biz Yamanlar camiası olarak güreş sporunu seviyor 
ve önemsiyoruz. Bu spor dalında başarıdan başarıya koşmak istiyor, 
bedelini ödeme bilincini taşıyor ve böylece ülkemize, aziz milletimize bir 
hizmet sunmuş olacağımıza inanıyoruz.

Atatürk’ün işaret ettiği nitelikleri taşıyan güreşçilerin yetişmesine 
katkıda bulunmak hem görevimiz hem de mutluluk kaynağımızdır.

Bu amaca uzanan yol; azim, gayret, emek ve özveri 
gerektirmektedir. Bedelini ödemeden başarı beklemek hayalcilikten öte 
bir şey değildir.

Yamanlar Koleji olarak yaptıklarımız, Türk güreşini layık olduğu 
yere getirme adına minik bir adımsa bundan sonsuz mutluluk duyacağız. 
Saygılarımla.

SORULAR VE CEVAPLAR

Dr.İbrahim CİCİOĞLU’nun Sorusu: En fazla alt yapıya önem veren 
sporun güreş olduğunu düşünüyorum. Niye bizde G.E.M’ler var? Bunlar 
yaklaşık şu anda 25 tane ve buradaki 500’ü aşkın sporcunun büyük 
kısmı ilköğretime devam eden çocuklardır. Güreş Federasyonunun 
veyahut da güreş faaliyetlerinin alt yapıya hitap etmediği veya böyle bir
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beklentisi olmadığı tarzında diyorum. Bizde mayıs ayından veya nisan 
ayından itibaren bütün bölgelerde ilçelerde dahi bu çocukların katılması 
için aktiviteler başladı. Ne olur illerdeki ilk okullarda, ilçelerde seçmeler 
yapılsa veyahut da buna benzer çeşitli seçmeler yapılsa. Eksikliğin 
noktası Milli Eğitimde tıkanıyor. Niçin tıkanıyor? Bence Milli Eğitim 
Bakanlığı faaliyetleri yapıyor. Niye gidiyoruz? Mesela Türkiye 
Şampiyonasına güreşçi seçiliyor. Örnek olarak güreşte biz Metin 
arkadaşımızla konuştuk. Türkiye Şampiyonası’na gruplardan güreşçi 
seçiliyor. İki senedir grupta ilk ikiye giren güreşçi Türkiye Şampiyonası’na 
katılıyor. Biz bunun mantığını anlayamıyoruz. Bizim Güreş Federasyonu 
uygulamamız niçin iki güreşçi seçiyor? Bize göre üç-dört güreşçi 
seçilmesi lazım. Çünkü üçüncü olan güreşçi de bir kere yeniliyor. Türkiye 
Şampiyonası’na katılma bakımından, ikinci olan güreşçi de bir kere 
yeniliyor. Bu, yüzeyselliktir. Bu yapılmış olması için yapılıyor. Bunun 
yanında maddi problemler kuşkusuz, yani kesinlikle bunlar yapılırken, 
maddi problemlerle karşılaştığınız için böyle bir kısıtlama yaptığınızı 
düşünüyorum. Fakat bizce daha fazla federasyonda organizasyona 
girilip, bu faaliyetler düzenlenirken, daha fazla nasıl yararlı oluruz, 
bunların üzerinde durulması lazım değil mi?

Ali EKER’in Cevabı: Geçen gün, Metin Bey kardeşim şahit, işitme 
engellilerle ilgili görür görmez tanıdım, gel bakayım dedim. Bizim eski 
güreşçilerden, Oktay Bey’i talebeliğinden tanıyorum. Hemen çağırdım, 
“hayrola niçin geldin” dedim. Beni görünce şaşırdı, öpüştük. Dedi ki; 
“bizim işitme engelliler federasyonu var”. Aferin dedim ilk defa geldin 
hayret. Niçin geldin? İşte sizinle bazı şeyleri konuşacağım. Otur evladım 
dedim. Bundan sonra buradan çıkma dedim. “Ne istiyorsan yaparız 
sana” dedim. Bizim gibi bu işi kovalayan kaç kişi geldi de git işine dedik 
kardeşim. Bütün federasyonların hepsine biz gitmişizdir. Hepsine biz 
demişizdir ki; “programı yapıyoruz bir istediğiniz var mı? İllerdeki 
temsilcilerinizle diyalog kurun yalnız iptal ettirmeyin bana” diyorum. 
Türkiye birinciliği istiyorsunuz. Parasını pulunu koyuyoruz, yalnız 
geçtiğimiz zaman diğer branşlar aksıyor. Diyorum ki; “il temsilcilerinizle 
hemen irtibata geçin. Kaç kişi şampiyonaya katılacak şu tarihe kadar 
bize bildirin. Kaç kişi var” diyorum. O ise, “500 kişi var” diyor. Bir 
bakıyorum 16 kişi.

Öğr.Gör.Sümer KOÇAK’ın Sorusu: Elazığ’da Rektörlük yaptığınız 
dönemde futbol takımının ikinci lige çıktığını gördük. Spora önem 
verdiğinizi gördük. Fakat güreşin hiçbir sesini duyamadık. Bunun belli 
sebepleri var mı?
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Prof.Dr. Eyüp İSBİR’in Cevabı: Sadece biz futbolu değil bütün sporları 
destekliyoruz. Mesela badminton takımı deplasmanda birinci ligde 
oynuyor, hentbol takımımız süper lige kadar tırmandı. Futbol aynı keza 
öyle. Güreş ve diğer sporlarda Sayın Mehmet KUTLU doçenttir, 
Yüksekokul müdürümüzdür. Spor Akademisinden itibaren benim 
öğrencimdir. Özellikle Yüksekokul Müdürü’nü güreşçi bir arkadaş 
yapmak suretiyle Ata sporunda bu yönde mesafe kat etmesinde çaba 
gösterdik ama bizim en büyük dezavantajımız özellikle doğuda bir 
üniversite olmamız sebebiyle bizi tercih ve müessese içerisinde hem 
çalışıp hem spor yapacak öğrencilerin bizi tercih etmemesinden 
kaynaklanmaktadır. Bu öğrenciler Ankara’yı tercih etmektedir. Niçin 
çünkü orada çeşitli müessese kulüplerinde aktif spor hayatını 
sürdürmekte hem de eğitim ve öğretimlerini devam ettirmektedir. Bizim 
bu gibi imkanlarımız olmadığı için Elazığ’da bizi tercih etmediler. Kaldı ki 
bizim üniversitede barındırabilecek imkanımız vardı. Bizim en büyük 
şansızlığımız doğuda olmamızdır.

Öğr.Gör.Halit KISACIK’ın Sorusu: Benim sorum Sayın MEHMET 
TÜRKMEN hocama olacaktır. Sayın hocam, bizler beden eğitimi 
bölümlerine güreş eğitim merkezlerinden gelen güreşçileri bildiğiniz 
sistemden dolayı alamıyoruz. Sizin yıllardır üniversiteler arası hatta 
Türkiye ve Dünya şampiyonu olan güreş takımınız vardır. Siz bu 
güreşçileri üniversitenize nasıl alıyorsunuz? Bizim de güreşçi almamız 
için neler önerebilirsiniz? Ayrıca bu takımı sizin çalıştırdığınızı biliyorum. 
Ücret durumunu nasıl hallediyorsunuz ?

Y.Doç.Dr. MEHMET TÜRKMEN’in Cevabı: Benim üniversitemin çok 
güçlü, serbest ve greko -romen takımı olduğu doğrudur. Ancak güreşçi 
alma konusuna gelince, son üç senedir bende istediğim güreşçileri 
okuluma alamamaktayım. Biliyorsunuz geçen sene YÖK ön kayıtla ve 
özel yetenekle öğrenci alan beden eğitimi ve spor yüksekokullarına 
veya beden eğitimi ve spor bölümlerine nasıl öğrenci almamız 
gerektiğine dair program göndermiştir. Bu programda bir çok kriterler 
belirlemiştir. YÖK’ ün bu programına göre biz ve bütün Türkiye’deki ilgili 
okullar öğrenci aldılar. Ancak söz konusu sisteminde daha önce 
belirttiğim gibi GEM mezunlarını spor kolu statüsüne sokmamaktadır. 
Dolayısıyla sporla hiç alakası olmayan insanlar beden eğitimi ve spor 
bölümlerine veya yüksekokullarına girerken, GEM mezunları giremediler. 
Yani senin şikayetçi olduğun YÖK ‘ün bu sisteminin yetenek sınavında 
güreşçilerin katsayılarının yükseltilmesinin gerekliliği dikkate alacağını 
düşünüyorum.

Diğer sorunuza gelince; benim bu güçlü takımım merkezi 
yerleştirmeyle bizim üniversiteye tercih eden güreşçilerden oluşmaktadır.
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Bizde sizin gibi taşra üniversitesi sayılırız. Güreşçilerin bizim orayı tercih 
etmelerinin cevabını en iyi bu şampiyon güreşçiler ile bağlı oldukları 
kulüplerin antrenörleri veya idarecileri verebilir.

Sorunuzun son şıkkına gelince; Zannediyorum üniversitenin takım 
çalışması ile ilgiliydi. Ondokuz Mayıs Üniversitesi’nin serbest ve 
grekoromen takımlarını benim çalıştırdığım doğrudur. Daha doğrusu 
organize etmekteyim. Ancak, biliyorsunuz üniversitelerin spor faaliyetleri 
ile Sağlık-Kültür ve Spor Dairesi ilgilenmektedir. Ben de, kendi 
üniversitemden takım çalıştırdığım için şimdiye kadar para almadım. 
Yine sizinde bildiğiniz gibi, son beş yıldır üniversitelerin Türkiye 
Şampiyonası’nı Üniversite Sporları Federasyonu organize etmektedir. 
Bu federasyona yeterli bütçe ayrılmadığından müsabakalara gittiğimizde 
maddi sıkıntılarla karşılaşmaktayız. Yine 5 yıldır sadece yevmiye 
verilmekte, yolluk verilmemektedir. Sadece verilen yevmiyelerde çoğu 
zaman müsabaka anında verilememektedir. Dolayısıyla taşra 
üniversitelerinin güreş takımlarını müsabakalara götüren antrenör veya 
hocalar, bizler gibi maddi sıkıntılar çekmektedir. Çoğu zamanda bir çok 
ihtiyacı cebinden karşılamak durumunda kalmışlardır. Yalnız şunu iyi 
bilmekteyim. Bizim Üniversite Sporları Başkanımız Sayın Prof. Dr. Kemal 
TAMER, bu konuda en az bizim kadar sıkıntı çekmektedir. Sayın 
Hocamız TAMER’in iyi niyet girişimlerinin ve bu tür sıkıntıları aşma 
gayretlerinin olduğunu bilmekteyiz Teşekkür ederim...

Oturum Başkanı Prof.Dr. M. Akif ZİYAGİL: Burada bende bir şeyler 
söylemek istiyorum. İki senede bir FISU tarafından organize edilen 
Üniversitelerarası Dünya Güreş Şampiyonasına serbest ve greko - 
romen Türkiye milli takımlarıyla katılmaktadır. 3- 9 Aralık 2000 
Japonya’da yapılan 4’üncü Dünya Üniversiteler Güreş Şampiyonası’na 
ÜSF’nin bütçe yetersizliğinden dolayı katılamayacaktık. Ancak yanımda 
oturan Sayın hocamız Mehmet TÜRKMEN’in özel gayretleriyle ve 
özellikle Başbakan Yardımcısı Dr. Devlet BAHÇELİ’nin Türk Güreşi’ne 
sağladığı kaynakla Tokyo’ya gidilebildi. Japonya’da Türkiye, en iyi 
şekilde temsil edildi. Şimdi diğer soruyu alayım.

Dr. Adnan BAGRİAÇIK’ın Sorusu: Benim sorum Sayın TÜRKMEN 
hocaya olacak, Hocam biliyoruz ki sizin okulda yıldız, genç, büyükler, 
serbest ve greko - romen güreşçiler olmak üzere Türkiye’nin en elit milli 
sporcuları bulunmaktadır. Ancak kulüp antrenörleri üniversitelerde 
okuyan güreşçilerin antrenman yapamadıkları ve dolayısıyla bir efor 
düşüklüğü olduğu konusunda şikayetçiler. Sizin bu konudaki düşünceniz 
nelerdir?
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Y.Doç. Dr. Mehmet TÜRKMEN’in Cevabı: Bu belirttiğiniz olayı Türkiye 
genelini değerlendirdiğimizde kulüp antrenörlerinin dediklerine katılırım. 
Ancak bizim Ondokuz Mayıs Üniversitesi’nde böyle bir sıkıntımız yoktur. 
Çünkü bizim milli sporcularımız belki de kulüplerinde bulamadıkları bir 
çok imkanı üniversitemizde rahatlıkla bulabilmektedirler. Bunun en bariz 
örneği Mahmut DEMİR, Harun DOĞAN, Zekeriya GÜÇLÜ, Serkan 
ÖZDEN gibi isimlerin okulumuza geldikten sonra uluslararası düzeyde 
derece elde etmiş olmalarıdır. Ayrıca dünden beri, bu kurultay yerinde 
karşılaştığım bir çok kulüp antrenörünün bize teşekkür etmiş olmaları da, 
bizde böyle problemlerin olmadığını açıklamaktadır. Hatta bir çok 
antrenörler bize şu sözleri sarf etmektedir "Hocam sizin üniversitenizde 
okuyan güreşçilerimiz formlarını koruyorlar ve uluslararası düzeyde 
derece elde ediyorlar, sizden çok memnunuz”. Bende burada şunu 
söyleyeyim ki güreşçilere bizim okulda sadece benim iyi yaklaşımım 
yeterli değildir. Bu bir ekip işidir. Okulumuzun bütün hocaları ve özellikle 
öğretim üyelerinin hepsi ilgilenmektedirler. Huzurunuzda onlara teşekkür 
ederim.

Oturum Başkanı Prof.Dr. M. Akif ZİYAGÎL: Bu oturumun soru ve cevap 
kısmını böylece bitirmiş oluyoruz. Şimdi 5 dakikayı geçmemek üzere kısa 
konuşma yapmak isteyen katılımcıları tespit etmek istiyorum. Sırasıyla 
Öğr.Gör. Kamil CESUR, Kütahya Milletvekili Doç.Dr.Şeydi KARAKUŞ, 
Öğr.Gör. Muhammet BODUR, Doç. Dr. Mehmet KUTLU ve Yrd.Doç.Dr. 
Mürsel AKDENK’i kürsüye davet ediyorum. Buyurun Sayın CESUR.

DİĞER KONUŞMACILAR

Öğr.Gör.Kamil CESUR’un Konuşması: Sayın başkanım, Sayın 
milletvekilleri, sayın hocalarım ve değerli arkadaşlarım; bu toplantıda 
bu güne kadar bir çok ortamda yapılan toplantıların tersine bir işleyiş 
dikkatimizi çekiyor. Bu ise bizleri sevindiriyor. Her toplantıda sorular dile 
getirilirken, bugün bir beyin fırtınası oluşmuş, her arkadaşımız çözüm 
önerileri sunuyor. Ben de burada edindiğim bilgilerin ışığında bazı çözüm 
önerilerini kendi bakış açımdan arz edeceğim. Milli Eğitim Bakanlığı 
okullarda kulüpleşme çalışmalarına izin verdiğini bildirdi. Buna göre 
mevcut kulüplerimiz ve kurulacak diğer kulüplerimiz, kendi bölgelerinde 
bulunan ilk öğretim okulları ikinci kademe ve lise kısmı bulunan bir 
okulu, alt yapı okulu olarak almalı ve belli bir protokolde bu okullarda alt 
yapı çalışması konusunda teşvik edilmeli veya zorlayıcı yönetmelikler 
getirilmelidir. Bu çalışmayı yapan kulüplerin alt yapı olarak kabul ettiği 
okullara federasyon tarafından vakıf, fonlar kanalıyla okullarda 
kullanılmak üzere antrenman malzemesi, eşofman ve minder gibi maddi 
yardım ve desteğin sağlanması gerekmektedir. Bu uygulama için ise,
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güreşçi beden eğitimi öğretmenlerinden yararlanılabilir. Üniversitelerin 
güreşin içine çekilebilmesi için gelişmiş ülkelerde olduğu gibi 
üniversitelerde güreş ligi oluşturulması ve başarılı sporculara burs 
verilmesi yararlı olacaktır. Bu organizasyon için üniversiteler spor 
federasyonu ile ortak bir çalışma başlatılmalı, YÖK ile diyalog kurularak 
Sağlık Kültür ve Spor Daire Başkanlarının güreş liginin maddi külfetine 
katkı yapması sağlanmalıdır. Bu birimlerin maddi külfeti karşılayacak 
gücü ve bu tür spor faaliyetlerini organize etme zorunluluğu vardır. Bu 
açıdan bakıldığı zaman üniversitelerin güreşte rekabet ortamına girmeleri 
güreşin popülaritesinin artmasına kesinlikle çok büyük katkılar 
sağlayacaktır. Güreşte rekabet ortamını yaşayan ve bu hazzı alan 
yarının idarecileri yönetim kademelerinde güreşi bilen, tanıyan, seven 
insanlar olarak Türk güreşine büyük katkılarda bulunacaklardır. 
Popülariteyi arttıracak bir diğer araç ise ödüllerdir. Günümüzde 
uygulamada bulunan ödül yönetmeliği hedeflenenin tersine sporcuların 
moralini bozmakta ve memnuniyetsizlikler ortaya çıkmaktadır. Buna bir 
örnek verecek olursak Üniversiteler Dünya Şampiyonasında güreşte 
şampiyon olan güreşçiye 15 cumhuriyet altını gibi çok komik ve küçük 
düşündürücü bir ödül verilmektedir. Sponsorların güreşe yönlendirilmeleri 
ve desteklerinin alınması gerekmektedir. Medya ile ilişkileri iyi organize 
edilip şampiyon güreşçilerin daha iyi tanıtımı sağlanmalı ve toplumun bu 
şampiyonlara hak ettikleri değeri vermeleri sağlanmalıdır. Beni 
dinlediğiniz için teşekkür ve saygılar sunarım.

Oturum Başkam Prof.Dr. M. Akif ZİYAGİL: Sayın CESUR’a teşekkür 
ediyorum ve ikinci konuşmacı olarak sözü Kütahya milletvekili 
Doç.Dr.Şeydi KARAKUŞ’a veriyorum. Buyurun Sayın KARAKUŞ.

Doç.Dr.Seydi KARAKUŞ’un Konuşması: Sayın başkanım değerli 
öğretim üyesi arkadaşlarım. Oturuma geç katıldığım için konuşmamda 
kopukluk olursa şimdiden özür dilerim. Şimdi hadiseye fil gibi bakıyoruz. 
Kimi ayağını, kimi kulağını tutuyor. Bir sonuca varamıyoruz ama 
bakıyoruz ki uğraştığımız fil. Şimdi bütün arkadaşlar üniversitelerden 
güreşi seven ve ilgilenenler olarak geldi. Bizde aynı şekilde geldik. Şimdi 
üniversite nedir, güreşe katkıları nedir, yada güreşin üniversiteden 
beklentisi nedir, Milli Eğitim bu noktada ne düşünüyor? Gençlik Spor 
Müdürlüğü bu noktada ne düşünüyor? Bu korelasyon iyi düşünülüp 
ortaya konulmazsa başarı elde edilmesi mümkün değil. Bunu birçok 
toplantıda senelerdir konuşuyoruz, ama bir türlü çözülemiyor. Sebebini 
ben parlamenter oldum hala da anlayamadım. Birinci anayasa gereği 
hem sporcuyu koruyacağız hem sporu koruyacağız. Bir taraftan da 
gençliği koruyacağız ve kötü alışkanlıklardan arındıracağız. Bir taraftan 
da hepsine zorunlu eğitim vereceğiz. Eğitimin amacı nedir? Kendi
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karakterini yaşayan olumlu insan kazandırmak. Bütün bunları yaparken,
eğitimde çeşitli kaynaklar var, bir tanesi de spor diyoruz. Her milletin
kendi karakterine uygun sporu var. Bizim sporumuzda güreştir..
Yaptığımız hareketle hem fiziksel aktivite sağlıyoruz, hem de toplumun
kültürüne uygun davranışlar sergiliyoruz. İlköğretim zorunlu diyoruz ve
çocuğunun iyi gelişebilmesi için beden eğitimi dersi veriyoruz.
Hızlandırılmış öğretmen okullarından mezun olan ilköğretim öğretmenleri
beden eğitimi dersinde hava güzelse çıkıyor dışarıya bir kenara oturuyor.
Bir top veriyor öğrenciye kendi kendi.ne oynuyor öğrenci. Öğretmen
gerekli beden eğitimi bilgisi almadığı için derste hiç bir şey yapmıyor.
Öğrenci apartmanlarda büyüyor enerjisini harcayamıyor, hafta içi
okuldan geldiği zaman oturup ders çalışıyor, hafta sonu dershaneye
gidiyor. Çocuk aldığı enerjiyi harcayamıyor. Harcayacak en iyi yerde
okuldur. Ancak okulda denetim altında enerjisini iyi bir şekilde
harcayabilir. Çocuğun beden eğitimi sayesinde yani beden eğitimi dersi
ile hem birikmiş olan enerjisini harcayabilir hem de çocuğa spor bir
alışkanlık olarak öğretilebilir. Kötü alışkanlıkların çözümü noktasında ne
yapabiliriz, asıl mesele bu. Çözüm bu sorunları temelden halletmek yani
sporu çocuklara aşılamak ve maddi açıdan da destek sağlamaktır.

/

Oturum Başkanı Prof.Dr. M. Akif ZİYAGİL: Sayın KARAKUŞ’a 
teşekkür ediyorum ve üçüncü konuşmacı olarak sözü Ankara 
Üniversitesi öğretim görevlisi Muhammet BODUR’a veriyorum. Buyurun 
Sayın BODUR.

Öğr. Gör. Muhammet BODUR’un Konuşması: Sporla ilgili çok önemli 
bir misyon var. Ülkemizde sporun, güreşin yapısını inceleyerek 
uygulayıcı kadrolara bilgi verecek olan bilimsel araştırma yapacak olan, 
spor bilimlerinde dünya literatürlerini inceleyen veya araştırmaları 
çıkaracak olan uluslararası spor bilimleri örgütlerinde genelde spor 
özelde güreş spor bilimleri komisyonuna ihtiyaç vardır. Yada güreş 
araştırma merkezlerine ihtiyaç vardır. Milli Eğitim Bakanlığı Okuliçi Spor 
Faaliyetleri Daire Başkanlığı neredeyse Güreş Federasyonu 
sekreteryasının fonksiyonunu yüklenecek kadar aktif olmalıdır. Çünkü 
çağımızda tek kaynak okuldur. Eskiden olduğu gibi askeriye ya' da 
sanayi kulüpleri değil tek kaynak okuldur. Güreş Federasyonu 
sekreteryası gibi bir fonksiyonu olmalı diyorum. Özel okullar sosyo
kültürel ya da sosyo-ekonomik avantajları yönüyle okullarda kullanılacak 
ilk kaynaktır. Bunun önemini söylemek istiyorum. Sayın ZİYAGİL hocanın 
bilgi bankası harika bir fikir. Bu konuda daha ayrıntılı bilgilere 
ulaşılabilirse, bizde bu konuda katkılar yapmak isteriz. Hepinize 
teşekkürler.
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Oturum Başkanı Prof.Dr. M. Akif ZİYAGİL: Sayın BODUR’a teşekkür 
ediyorum ve dördüncü konuşmacı olarak sözü Fırat Üniversitesi Beden 
Eğitimi ve Spor Yüksekokulu Müdürü Doç.Dr. Mehmet KUTLU’ya 
veriyorum. Buyurun Sayın KUTLU.

Doç.Dr. Mehmet KUTLU’nun Konuşması: Sayın Rektörüm, Sayın 
Divan, Sayın Federasyon Başkanım, Sayın Milletvekillerim, değerli 
Akademisyenler ve Eğitimciler; sözlerime Türk Güreş tarihinde böylesine 
kapsamlı bir istişare toplantısını gerçekleştirme niyeti ve başarısı 
göstermesinden dolayı değerli federasyon başkanımı tebrik etmekle 
başlıyor, bu toplantının hayırlara vesile olmasını ve iyi bir başlangıç teşkil 
etmesini canı gönülden temenni ediyorum.

Bundan önceki federasyon hariç diğer federasyonların eğitim 
komitelerinde hem olanın içinden gelmiş, hem de alanda eğitim görmüş 
bir kişi olarak, teknik eleman ve eğitimci olarak görev yaptım. Görev 
yaptığım süreçte fahri bir güreş hizmetlisi olarak Güreş eğitim merkezleri 
için sporcu alt yapısı oluşturulması, seçim işlemleri ve kamplarda bilimsel 
çalışmalarda, hazır bulunan bazı arkadaşlarımla şevkli inançlı ve gayretli 
görevler yaptığımıza inanıyorum. Buralarda seçilen ve başarılı görülen 
güreşçilerimizde bu ekibin emek, destek ve katkılarının olduğuna güreş 
camiası şahittir. Ancak bu çabalar zamanla yetersiz kalmıştır. 
Temennimiz eğitim kurulunun daha planlı olarak kendilerine sunulan 
daha iyi imkanlar çerçevesinde bu hizmetlerini devam ettirebilmesidir. 
Çeşitli araştırmalar planlayarak bunlar gerçekleştirilebilmelidir. Böyle bir 
olumlu çalışma ortamı Sayın Tantan döneminde çok güzel ve verimli bir 
şekilde gerçekleştirilmiştir. Şu anda görülen bu ortam geleceğin daha da 
iyi olacağı izlenimini vermektedir.

Günümüzde bilimsel alt yapısı, analiz ve değerlendirme ortamı 
olmayan bir spor branşında yüksek düzeyde başarılı olamayacağı 
muhakkaktır. O halde, böyle bir bilim ve eğitim komitesi güreş 
federasyonu için önemli bir gerekliliktir. Bu komite öncelikle federasyon 
için bir WEB sitesi oluşturulmalı ve federasyon faaliyetleri ile beraber 
güreşçilere ve güreşe yönelik bu sitede genel bilgi ve tanıtım sayfaları 
oluşturulmalıdır. Bu çalışma Mehmet Akif hocamızın teklifi gibi bilgi 
bankası olarak da değerlendirilebilir. Ancak ilgili teklife benim bazı 
ilavelerim olacak bunları kısaca özetlemem gerekirse;

WEB sitesi içerisinde; (1) dünyada ve Türkiye’de güreş tarihi, (2) 
şampiyon sporcularımızın geçmişleri, (3) şampiyonların dereceleri ve 
karakteristik özellikleri, (4) güreş teknikleri ve tanıtımı, (5) yıldız, genç ve 
büyükler için müsabaka takvimleri, (6) geleneksel güreşlerimiz tanıtımı 
ve halen yapılanlara ait organizasyon bilgileri ve tarihleri, (7) FILA 
kaynaklı yazıların tercümeleri, (8) güreşle ilgili önemli kitap, dergi ve 
diğer kaynaklarla ilgili sayfa, (9) güreş kuralları ve hakemlik ile ilgili
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bilgiler, (10) elit Türk ve yabancı güreşçilerin karakteristik özellikleri ve 
başarı derecelerine ait sayfa, (11) halen işleyen hakemlerimiz ve 
hakemlikle ilgili tüm sorunların cevaplandırdığı sayfa, (12) periyodik 
olarak güreşçilerimizin performanslarına ait ölçüm ve test sonuçları, (13) 
istatistik ve veri sayfası hazırlanmalıdır.

Yukarıda belirtilen WEB sitesine ilaveten eğitim kurulu, güreş 
okulları ve problemleri, yetenek belirleme, performans belirleme, yabancı 
güreşçilerin özelliklerini belirleme, yabancı başarılı ülkelerin çalışma 
sistemlerini ve stillerini belirlemeye yönelik ciddi çalışma problemleri 
hazırlamalı ve bunlar uygulama şansı bulmalıdır. Son olarak güreşin 
yaygınlaştırılması, araştırma merkezi, araştırma bursları ve bunun gibi 
konular gündeme alınmalıdır. Eğitim kurs ve seminerlerine ait eğitim 
kurulunun bir çalışma programı içerisine girmesi gerektiğine inanıyor, 
sözlerimi kısa kesiyor ve saygılar sunuyorum.

Oturum Başkam Prof.Dr. M. Akif ZİYAGİL: Sayın KUTLU’ya teşekkür 
ediyorum ve son konuşmacı olarak sözü Ondokuz Mayıs Üniversitesi 
Yaşar Doğu Beden Eğitimi ve Spor Yüksekokulu Yönetim Bölümü 
Başkanı Yrd. Doç. Dr. Mürsel AKDENK’e veriyorum. Buyurun Sayın 
AKDENK.

Yrd.Doç.Dr. Mürsel AKDENK'in Konuşması: Önce hepinizi teker teker 
selamlamak istiyorum. Ben görüşlerimi bu zaman zarfında ancak 
maddeler halinde sıralayabilirim.

1) Üniversitelerden mezun güreşçileri altı (6) aylığına bir yada iki, 
üç veya beş seneliğine yurt dışına master veya başka bir program için 
gönderebiliriz. Burada Rektörlük yapmış hocalarımız var. Onlarda bunun 
böyle olabileceğini çok iyi bilirler.

2)Diğer bir konuda ders sistemleridir. Bizler illa altı hafta diyoruz. 
Batı da ise onlar haftada 6-12 saatlik dersler verebiliyorlar. Blok ders 
olması şart değil. Aynı ülkelerde tıp fakültelerine varıncaya kadar Beden 
Eğitimi dersleri veriliyor. Bizim ülkemizde sporla ilgili bölümlerde eğitim 
yapan üniversitelerde haftalık altı ve üstü saatlerde güreş dersi verilebilir.

3)1993 Avustralya Beden Eğitimi Koleji, ki Sydney Olimpiyatları 
orada yapıldı. Türkiye’de Beden Eğitimi ve Spor ile ilgili eğitim yapan 
üniversitelerle işbirliği yapmak istiyordu. Ayrıca ülkemizin Güreş 
Federasyonu’yla da işbirliği yapmak istiyordu. Bendeniz 1993 yılında o 
zaman ki federasyon başkanına ve as başkanına bunu söyledim. Hiç 
kimse bu işbirliği teklifini kabul etmedi. Eğer kabul etselerdi biz 
Sydney’de daha fazla madalya alabilecektik. Bu tip iş birlikleri 
yabancılarla kurmak ülkemize fayda getirebilir.

4)Spor ve güreş pedagojisi Almanlar tarafından 1950 yılından 
itibaren hazırlanmıştır. Bizde onlardan örnek alabiliriz.
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5)Ayrıca okul öncesi programlarda güreşi sevdirmemiz gerekiyor. 
Sizler burada ağlayacağınız yerde ilkokul, orta ve liselere hatta daha 
öncelerine güreşi nasıl sevdirebiliriz diye, basına, kadına, erkeğe, 
dehaya, üstün yetenekliye güreşi nasıl sevdireceğiz diye projeler 
yapmanız gerekiyor.

6)Bir başka konu ise, on tane ulusun gençlik spor milli liderliği 
rekreasyon programı tarafımızdan hazırlanan bir projeyle yanımızda 
bulunmaktadır. Bundan güreşe yönelik bir proje çıkartabiliriz. Buna göre 
bizim lider güreşçi, lider antrenörü gibi çocuk yaşlardan itibaren çalışma 
yapmamız gerekiyor.

7)Ayrıca, güreş akademisi, güreş enstitüsü gibi, hatta Japonya’nın 
yaptığı gibi uluslararası bir güreş üniversitesi kurabiliriz. Bunu her zaman 
söylüyorum ama nafile.

8)Bir başka konu ise; Almanya, Avustralya, Fransa gibi ulusların 
yaptığı biçimde ilkokullarda, orta okullarda zorunlu seçmeli spor branşı 
olduğu gibi ülkemizde de konulabilir. Örneğin, ABD’de olduğu gibi 
kolejlerde sağlık-spor-rekreasyon gibi sağlığı başa almışlar. Avustralya 
da aynı şey var. insanın genel sağlığının % 33’ünü Beden Eğitimcilere 
bırakmışlardır. Ülkemizde de ilk ve orta dereceli okullarda güreşi zorunlu 
branş olarak haftada en az dört saat koyma imkanı olabilir.

9)Bir başka konu ise; Bu çok önemli, lider güreş adamı, lider güreş 
antrenörü ve lider güreş menajeri yetiştirmek zorundayız.

10) Şimdi toparlıyorum. Sizler önce kendinizi seviyorsanız, Sevin- 
sevmeyin, güreşe hizmet eden herkesi seviyorsanız, bir ayağınız 
Antalya’da, bir ayağınız dünyada güreş sevgisiyle dolaşabilirseniz, 
Güreşe hizmet eden herkese karşı ilginiz varsa, Türkiye bir Uluslararası 
Güreş Federasyonu örnek olabilecekse, sayın federasyon başkammıza 
da arz edeceğiz. Bu elimde bulunan tezde bir güreş teşkilatı şeması var. 
Bu şemaya göre; Güreşte, hizmet edenleri onur kuruluna veya şeref 
kuruluna koyuyorsanız. Uluslararası araştırma merkezleri kuruyorsunuz. 
Avrupa, Afrika, Amerika gibi her kıtaya güreş temsilcilikleri kuruyorsunuz. 
Buna benzer çalışmalarla, güreşe okul içi ve okul dışı gibi en iyi şekilde 
hizmet edebilirsiniz.

11)Bir başka konu ise; bir hadise var. O bizi çok çok ilgilendiriyor. 
“İnsanlara anlayacağı dilde hitap edin diyor”. Beyler kusura bakmayın, 
bizler düşük zekalısına, dehasına, mucidine göre güreş kitabı yazdık da 
kimseler ilgilenmedi mi? Bu insanlar okumadı mı beyler?

12)Önce kendi kendimize gelelim. Önce kendi içimizde öz eleştiri 
yapalım. Flep beraber bu salonlarda birer aşama kaydedelim. Elimdeki 
bu çalışmada 15 yıllık Türk güreşinde kalkınma planı diye 1989 yazılmış 
bir tezde bulunmaktadır. Bunları da kullanarak, ama hep beraber, 
basınımızla, okulumuzla, üniversitemizle, okul dışı ve içi ile
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federasyonumuzla bu işi kalkındıracağımıza ve ilerleteceğimize 
inanıyorum. Hepinize en içten saygılar sunuyorum.

'Oturum Başkanı Prof.Dr.Mehmet Akif ZÎYAGİL: Bu oturumda değerli 
konuşmalarından dolayı divan üyelerine, diğer konuşmacılara ve tüm 
katılımcılara teşekkür ediyorum. Birinci Güreş Kurultayının 
organizasyonunu sağlayan Güreş Federasyonu Başkanı Sayın Osman 
ŞANSAL’a ve diğer emeği geçenlere huzurlarınızda teşekkür ediyor ve 
Kurultay’ın Türk Güreşi’ne hayırlı olmasını diliyorum.
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GÜREŞTE YAPILANMA VE BÖLGELEŞME
7 Ocak 2001 Pazar

Oturum Başkanı : A. Haluk ÇETİN

1.Güreş Yapılanmasına Farklı Bir Bakış 
A. Haluk ÇETİN
GSGM Başmüfettişi-Ankara

2. Güreş Yönetiminde Bugünkü Tablo 
Bekir DOĞAN
Güreş Federasyonu Genel Sekreteri-Ankara

3. Hedefler ve Büyümenin Gerçekleşmesi İçin Öngörüler ve 
Kurulların Oluşumu

Tayfun KARALİ
İstanbul Güreş İhtisas Kulübü ve Vakfı Yöneticisi 

Beşiktaş Belediye Başkan Yardımcısı-lstanbul

4.İl, İlçe ve Köylerin Güreşe Katılımı 
İbrahim Demirel

Gençlik Spor İl Müdürü -Sakarya

5.Bölgelerin Sorunları, İl temsilcilerinin Önemi ve Görevi
Yük.Müh. Serdar KORKUSUZ Telekom Başmüdürü- Bingöl

D İ Ğ E R  K O N U Ş M A C I L A R
Mustafa DAĞISTANLI Olimpiyat Şampiyonu-Samsun
Nejdet UÇAR Milli Takım Eski Antrenörü-İstanbul
Dursun Ali ERBAŞ İstanbul
Müjdat KAYAYERLİ Afyon Milletvekili-Ankara
Taştan KOÇAK II temsilcisi-lstanbul
İbrahim ASLAN Salihli/Manisa
Prof.Dr. Fehim ÜÇIŞIK Marmara Üniversitesi-lstanbul
Ali İhsan ÇOKAN Gençlik ve Spor il Müdürlüğü-Sakarya
Ali Rıza ALAN Dünya Şampiyonu-Tokat
Abdurrahim KUZU Türk ve ABD Milli Güreşçisi-lstanbul
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Konuşmacı: Oturum Başkanı Haluk ÇETİN
Gençlik ve Spor Genel Müdürlüğü Baş Müfettişi

Konu: Güreş Yapılanmasına FarklıBir Bakış

Bu çok önemli konu, fakat görüyorum ki katılımcı sayısı az. Güreşte 
yapılanma ve bölgeleşme, güreşin yönetim biçimi burada tartışma 
konusudur. Ben kısa bir giriş yapmak istiyorum. Konuşmacı arkadaşlara 
15 dakika süre vermeyi kararlaştırdık. Söz almak isteyen diğer 
katılımcılara daha sonra 5’er dakika konuşma hakkı vereceğiz. Soru- 
cevap şeklinde konuyu çok geniş bir şekilde tartışmak istiyorum. Güreşte 
yapılanma, bölgeleşme ne demek? Bu noktaya gelmiş güreşin 
yapılanma sisteminde güreş federasyonunun yönetsel sisteminde 
birtakım sıkıntılar var. Bunların çözümlenmesi gerekiyor. Ben kısaca bir 
açıklama yapmak istiyorum. Şu anda güreş federasyonunun yapısı 
şöyledir; 3289 sayılı Gençlik ve Spor Müdürlüğü kanununun 4’üncü 
maddesine göre federasyonlar Gençlik ve Spor Genel Müdürlüklerinin bir 
ara hizmet birimidir.Yani bu ne demek? Özerklik yok demek, idari ve mali 
özerkliği yok demek.Gençlik ve Spor Müdürlüğü genel bütçeden para 
veriyor ve federasyonda bu parayı devletin malum katı kuralları 
çerçevesinde harcıyor. Kural kötü bir şey mi? Hayır. Ama bir taraftan 
devletin katı kuralları, diğer taraftan da son derece dinamik olan spor. En 
büyük çelişki burada. Şimdi biz burada bunu tartışacağız. Asıl konu olan 
bölgeleşmedir. Bölgeleşmeden yerel yönetimi anlıyoruz. Yerel Yönetim 
ne demek? Geniş katılım demek, demokrasi demek, çok seslilik demek. 
Buna büyük ihtiyacımız var. Ülkemizin idealist sisteminde malumunuz 
bunu başaramadık. Böyle bir hazırlık var. O da henüz gerçekleşmedi. 
Bunu pek bırakmak istemiyoruz. Merkezi Yönetime yani kişilere bağlı 
otoriter yönetime bırakmak istemiyoruz. Bu değişimi sağlamak kolay 
değil. Ama mutlaka olması gereken bir şey. Modern dünya böyle yapıyor, 
doğru olanda budur. Burada bunu tartışmak istiyoruz. Konuyu fazla 
uzatmadan ilk konuşmacı arkadaşım Bekir DOĞAN’ a söz veriyorum.

Konuşmacı: Bekir DOĞAN
Güreş Federasyonu Genel Sekreteri

Konu: Güreş Yönetiminde Bugünkü Tablo

Sayın Divan, değerli şampiyonlar, basın mensupları, kıymetli 
misafirler; Bugün benim size sunacağım konu bilindiği gibi “Güreş 
Yönetiminde Bugünkü Tablo” dur. Sizlere sunacağım tablodan kısaca 
bir-iki konuya değineceğim.
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1-Güreş Kulüpleri ile Güreş Federasyonunu bir bütün haline 
getirmemiz gerektiğini söylemek istiyorum. Çünkü, kulüplerimiz 
güreşçilerimizi bir şekilde yetiştiren hazırlayan ve onlara nispeti 
ölçüsünde maddi ve manevi imkanlar sağlayan önemli kurum yada 
kuruluşlarımızdır. Federasyonla ilişkileri veya Federasyon’un onlara olan 
bakışları şimdiye kadar samimi bir hava içinde olamamıştır. Kulüp 
antrenörlerine seminer ve kurslarla bilgilerini artırıcı ve kendilerini 
yenileyici bir hizmeti federasyonumuz vermemiştir. Ancak bu hizmetin 
kulüplere verildiği dönemlerde olmuştur. Örneğin, Sayın Güçhan 
döneminde bu görev yapılmıştır. Ayrıca, milli takım seçmelerinde 
kulüplerimiz bundan böyle göz ardı edilmeyeceği kanaatindeyim.

2-Milli takım antrenörleri teknik ve eğitim kurulu tarafından adil bir 
değerlendirmeyle seçilmesi gerekiyor.

3-Türk Güreşi’ni kalıcı bir sisteme kavuşturmak gerekiyor.
İster Devlet Sektöründe, ister özel sektörde olsun, sistemli bir 

çalışma olmadığı zaman elde edilecek başarılar daima geçici olmuştur. 
Bu sebeple gerek milli takımlar antrenörlerinin seçiminde, gerek milli 
takımlara çağrılacak güreşçilerin seçiminde ve gerekse hakemlerin 
yurtiçi-yurtdışı görevlendirilmeleri mutlaka bir sisteme kavuşturulacaktır. 
Sistem öyle kurulmalıdır ki, federasyon başkanı dahi normal şartlarda 
kurallara uymayan bir güreşçiyi milli takım kampına alınmamalı, şartlara 
uymayan bir antrenörü milli takım antrenörü yapılmamalı ve de şartlara 
uymayan bir hakemin görevlendirilmesini yapılmamalıdır. Şimdi aşağıda 
görünen geçmişteki başarı ve günümüzdeki Güreş Federasyonu’nun 
bugünkü tablosunu izlemenizi istiyorum.
Tablo 1.31.12.2000 tarihi İtibarıyla Lisanslı Faal Sporcu, Antrenör ve Güreş
Federasyonu Personel Sayısı.

LİSANSLI FAAL SPORCU Sayı FAAL ANTRENÖR DURUMU Sayı
Erkek Sporcu 6970 Kadrolu Antrenör 57
Bayan Sporcu 78 Sözleşmeli Antrenör 11

Toplam 7048 Fahri Antrenör 939
Toplam 1007

FAAL HAKEM DURUMU MİNDER DURUMU
E Kategorisi Hakem 6 10 m x 10 m ebadında 150
PS (Cetvel Hakemi) 1 12 m x 12 m ebadında 86
1.Sınıf Uluslar Arası Hakem 18 10 m x 10 m ebadında 10
2.Sınıf Uluslar Arası Hakem 13 12 m x 12 m ebadında 10
3.Sınıf Uluslar Arası Hakem 14 Toplam 256
Milli Hakem 150 PERSONEL DURUMU*
Bölge (İl) Hakemi 359 Genel Sekreter 1
Aday Hakem 481 Uzman 1

Toplam 1042 Araştırma Görevlisi (Atatürk Üni.) 1

Şef 2
Memur 9

Toplam 14

* lisan bilir iki personel vardır.
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Tablo 2. 1999, 2000 ve 2001 yılları Bütçeleri ve Gerçekleşme Oranları.

YIL BÜTÇE HARCANAN KALAN
Gerçekleşme 

Oram (%)
1999 600.000.000.000 TL 497.000.000.000 TL 103.000.000.000 TL. % 83
2000 850.000.000.000 TL 679.574.700.000 TL 170.425.300.000 TL % 80
2001 1.100.000.000.000 TL ? ? ?

Tablo 3. Güreş Federasyonunun telefon ve Faks Numaraları
Telelfon Numaraları

Genel Müdürlük Santral (0312) 310 39 60/253-231

Uluslararası Görüşmelere Açık +90 312 310 70 47

Şehirlerarası (0312) 310 09 95
T E L - E F A K S

Uluslararası +90 312 311 96 77

Şehirlerarası (0312) 324 09 95

Bilgisayar-Fotokopi Makinelerinin Durumu

Bilgisayarlar : 8 adet Bilgisayar ve 5 adet Yazıcı bulunmakta 
olup, ancak şu anda mevcut bilgisayarlar sadece siyah-beyaz yazı 
amaçlı kullanılmaktadır. Federasyonumuzun mevcut bilgisayarlarının 
kapasitelerinin artırılması yada en az 3 yeni bilgisayar alınması 
gerekmektedir. Geriye dönük istatistik ve arşiv çalışması yapılması 
gerektiğinden, bu çalışmalara cevap vermemektedir.

Bu durum göz önünde bulundurularak en az 3 adet yeni bilgisayar 
ve 1 adet yazıcıya ihtiyaç duyulmaktadır.

Fotokopi Makineleri: Bir adet Canon ve bir adet Mita marka 
fotokopi makinesi vardır. Sık sık bozulan bu iki makine şu anda arızalı 
durumdadır.

Büro ve Depolar: 10 adet oda ve 2 adet çok küçük depo 
bulunmaktadır.
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Tablo 4. Türkiye Birinci ve İkinci Güreş Ligi Takımları.

S.no BİRİNCİ LİG S.no İKİNCİ LİG

1 ISTAN BUL BÜYÜKŞEHİR 
BELEDİYESİ SPOR KULÜBÜ 13

TOPRAK MAHSULLERİ OFİSİ SPOR 
KULÜBÜ

2 GEBZE BELEDİYESİ GÜREŞ 
İHTİSAS SPOR KULÜBÜ.

14 TURHAL ŞEKER SPOR KULÜBÜ

3 ANKARA TEDAŞ SPOR 
KULÜBÜ 15 ANKARA EMNİYET SPOR KULÜBÜ

4 ANKARA.KARA KUVVETLERİ 
.GÜCÜ SPOR KULÜBÜ 16 YİMPAŞ GÜREŞ İHTİSAS KULÜBÜ

5 ANKARA BÜYÜKŞEHİR 
BELEDİYE SPOR KULÜBÜ 17 ANKARA JANDARMA GÜCÜ SPOR 

KULÜBÜ

6 İSTANBUL TEKEL SPOR 
KULÜBÜ 18 ŞANLIURFA GÜREŞ İHTİSAS 

KULÜBÜ (ÇEKİLDİ)

7 ANKARA ŞEKER SPOR 
KULÜBÜ 19 ANKARA İLLER BANKASI SPOR 

KULÜBÜ

8 ANKARA MTA SPOR 
KULÜBÜ (ÇEKİLDİ) 20 GAZİ OSMAN.PAŞA GÜREŞ 

İHTİSAS KULÜBÜ.

9 KONYA MEDAŞ SPOR 
KULÜBÜ

21 İSTANBUL HAYDAR PAŞA DEMİR 
SPOR KULÜBÜ

10 İZMİR TEKEL SPOR KULÜBÜ 22 KAHRAMANMARAŞ GÜREŞ İHTİSAS 
KULÜBÜ

11 İSTANBUL.EMLAK BANKASI 
SPOR KULÜBÜ (ÇEKİLDİ) 23 SİVAS DİKİ İŞ GÜREŞ İHTİSAS 

KULÜBÜ

12 ANKARA ULAŞTIRMA SPOR 
KULÜBÜ 24 SAMSUN TEKEL SPOR KULÜBÜ
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Tablo 5. Güreş Branşında Faal Olan İller.

S.No İli S.No İli S.No. İli
1 Adana 29 Gümüşhane 57 Sinop
2 Adıyaman 30 Hakkari 58 Sivas
3 Afyon 31 Hatay 59 Tekirdağ
4 Ağrı 32 İsparta 60 Tokat
5 Amasya 33 İçel 61 Trabzon
6 Ankara 34 İstanbul 62 Tunceli
7 Antalya 35 İzmir 63 S.Urfa
8 Artvin 36 Kars 64 Uşak
9 Aydın 37 Kastamonu 65 Van
10 Balıkesir 38 Kayseri 66 Yozgat
11 Bilecik 39 Kırklareli 67 Zonguldak
12 Bingöl 40 Kırşehir 68 Aksaray
13 Bitlis 41 Kocaeli 69 Bayburt
14 Bolu 42 Konya 70 Karaman
15 Burdur 43 Kütahya 71 Kırıkkale
16 Bursa 44 Malatya 72 Batman
17 Çanakkale 45 Manisa 73 Bartın
18 Çankırı 46 K.Maraş 74 Ardahan
19 Çorum 47 Mardin 75 Yalova
20 Denizli 48 Muğla 76 Karabük
21 Diyarbakır 49 Muş 77 Kilis
22 Edirne 50 Nevşehir 78 Osmaniye
23 Elazığ 51 Niğde 79 Düzce
24 Erzincan 52 Ordu 80 İğdır
25 Erzurum 53 Rize 81 Şırnak
26 Eskişehir 54 Sakarya
27 Gaziantep 55 Samsun
28 Giresun 56 Siirt

TOPLAM 81
* Tunceli ili faal değildir.
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Tablo 6. Güreş Federasyonu İl Temsilcileri.
S.No İli Adı Soyadı Yazışma Adresi Tel-Fax

1 Adana
Ramazan
Karataş

Toros Mh.68.Sk.Barış 
Apt.A-1blok.Zemm Kat

2 Adıyaman
M.Emin 
Yağımlı

İmamağa Camii-İmam Hatip 
Lis. 4162321616

3 Afyon Mehmet Çınar
Anbaryolu.Arapçıoğlu
Apt.No:29 2722161972

4 Ağrı
Ahmet

Söylemez
Fatih Mh.Hacı Baba 
Cd.No:25

5 Amasya Arif Güler
Kocacık Çarş.Yayla Pizza 
Kebap 2125054

6 Ankara Nihat Oztay

7 Antalya
Ahmet

Karsavurdan
Yeşiltepe Mh.Tevfik Fikret 
Cd.10 Emek Apt.4115

8 Artvin
Mehmet
Külekçi Ersis Ccd.No:79 Yusufeli 4468112088

9 Aydın
Mahmut
Yörük

7eylül Mh.Cine Cd.21.SkA 
Blok.5.Giriş Kat:4 No:8 2562265166

10 Balıkesir
Mehmet

Binicioğlu
Dumlupınar Mh.Saman Sk. 
No:7

11 Bilecik
Hüseyin
Yenice

Gazipaşa Mh.Garajlar Sk. 
No:17

12 Bingöl
Sebahattin

Genç Milli Eğitim Müdürlüğü 4262132585
13 Bitlis
14 Bolu Ayhan Acar İzzet Baysal Cd.No:123 2155665
15 Burdur Engin Bakay Bilgi Yapı Koop.

16 Bursa Nusret Atik
Elmasbahçeler Yüksel 
Çıkmazı No:13 Kat.2

17 Çanakkale Sabri Aşkın
Barbaros Mh.Körfez Sk. 
No:50

18 Çankırı
Hüseyin
Bukan

Yeni Mh.Bağlar 
Sk.No:11/55

19 Çorum

20 Denizli
Mehmet
Ucutürk

Kuşpınar
Mh.1290.Sk.No:28

21 Diyarbakır Atakan Aydın

22 Edirne
Mustafa
Angun

Kaleiçi Doğan Mh.Manyas 
Karakol Sk. No:9

23 Elazığ
Mehmet
Orhan Sanayi Sitesi No:21 2185696

24 Erzincan
Muhammet
Karakelle Erimpaş Fevzi Paşa Cd.

25 Erzurum Ali Eroğlu Atatürk Univ.İlahiyat Fak.
26 Eskişehir Hasip Sazak İstiklal Mh.Başan Sk.45/A

27 Gaziantep Metin Gür
Küçük Sanayi Sitesi.C 
Blok3.Ada 4 Tip No:8

28 Giresun
Naim Kadir 

Tozlu
Teyyare Düzü Mh.Altın 
Yunus Cd.No:19

29 Gümüşhane Özcan Varan
Hasanbey Mh.Bilali Habeşi 
Camii Yanı
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Tablo 6’nın DEVAMI....

30 Hakkari
Nevzat
Yılmaz

Gençlik Ve Spor II 
Müdürlüğü 2115000

31 Hatay Adil Çelikel
Gençlik Ve Spor İl 

Müdürlüğü
03262142492

-93
32 İsparta Faik Arslan Hilmi Dilmen Ortaokulu 2420500
33 İçel Ziya Erdoğan Sivil Savunma Şb. Md. 3242214
34 İstanbul Taştan Koçak Eşref Efendi Sk.No:191/3 2162328634

35 İzmir
M.Hanifi
Cengiz

Yeşilbağlar 637/56 
Sok.No:11 5326905321

36 Kars Öztürk Toptaş
Bülbül Mah.Seyhan 

Kümeleri No:27

37 Kastamonu
Coşkun
Aydeniz

İsmailbey Mahkışla 
Cad.No:61/A

38 Kayseri Üstün Tunalı
Fevzi Çakmak Mh.Fuzuli 

Cd.87/15

39 Kırklareli
Galip

Tarhandel İmam Hatip Lisesi

40 Kırşehir
Mehmet
Yanar

Tarım İl Müdürlüğü Loj. 
No:5

41 Kocaeli Ziya Ürük
Veli Ahmet Mh.Kertil Tekke 

Sk.Çamlık Apt.No:12/12

42 Konya Ali Uğur Sayın
Mahmuriye Mh.Akademi 

Sk.Leylak Köşk. 13/6
43 Kütahya Veyis Tazegül S.L.I. Loj. B.3.D.1

44 Malatya Haşan Aslan
Halep Cd.Tekin Sk.Bilal 

Sitesi B.Blok
45 Manisa Erdem Yiğit Galericiler Sitesi No:11

46 K.Maraş Fahri Gemici
ismetpaşa Mh.2.Hanım 

Cd.No:1/1 2231012

47 Mardin
Şahin

Özdemir Yaylı Köyü
48 Muğla Ali Genek Orköy Başmühendisliği 2141894

49 Muş
Mikail

Gökaslan Hürriyet Mh.

50 Nevşehir
Cafer

Erdoğan
Esentepe Mh.Oz Yenişehir 

Koop.B Blok
51 Niğde Emin Ozdemir Arçelik Bayii 2133589
52 Ordu Boş

53 Rize
Adem

Özdemir
Gülbahar Mh.Yakut 2 Sitesi 

A Blok No:11

54 Sakarya Enver Ersöz

K.Paşa Mh.Kampüs Yolu Y. 
Kent Y.Kopasil Skno:8 

Serdivan 2733315

55 Samsun Yaman Kefeli
Gazi Cd.Tülüzoğlu 

Apt.No:11 2331066
56 Siirt Selim Keleş Siirt Lisesi
57 Sinop Orhan Al D.S.İ. Müdürlüğü

58 Sivas Cengiz Kaya
Demircilerardı Mh. 

8.Sk.No:2 2244570
59 Tekirdağ Rahim Celep İzmir Giyim 2624296

60 Tokat Mustafa Teker
Esenteoe Mh.Fatih 
Cd.3.Geçit. No:6
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Tablo 6’nın Devamı....

61 Trabzon
Mehmet
Aydın

2 Nolu Beşirli Mh.Necati 
Değer Cd.13/5

62 Tunceli

63 Ş.Urfa
M.Emin 
Özyavuz

Halk Eğitim Bitişiği-Güreş 
Çay Bahçesi

3128156-
3120432

64 Uşak Halis Has Ünalan Mh.Kreş Sk.No:24

65 Van Necmi Çelik

100.Yıl Univ.Öğrenci 
İşi.Daire Başkanlığı-Zeva 

Kampüsü 2251090

66 Yozgat
Alpaslan
Serbest

Menderes Mh.Saray 
Apt.21/9

67 Zonguldak
Varol

Demirköse
Mithatpaşa Mh.Güver 

Sk.No:9
68 Aksaray Mehmet Çekiç
69 Bayburt İbrahim Şahin

70 Karaman
Halil İbrahim 

Yiğit N.Sultan Mah251 .Sk.No:12

71 Kırıkkale
Abdullah
Pekdoğan

Kaletepe Mah.5.Yıl Blokları 
Üstü.No:65

72 Batman
Mehmet Emin 

Şimşek
Fatih Mh.Tuba Koop. A Blok 

No:3

73 Bartın Kemal Atlı
Gölbucağı Mh.2 Nolu 
Stadyum Sk.Ebru Apt. 2839263

74 Ardahan
Mehmet
Soytürk

Korogöl Mh.Gençlik 
Cad.No:4 2113709

75 Yalova Sadi Çotuk
Vali Ak Cd.Nilton 

Çar.Ekvaryum Çınarcık

76 Karabük
Harun

Ustaoğlu Demirçelik Lisesi Lojmanı
77 Kilis Şahin Köroğlu Doğan Güreş Bul.No:88/4

78 Osmaniye
Hatem

Kocamemik
Güneysu Polis Karakolu 

Üstü Kat:1 8136807

79 Düzce
Ramazan

Topal Konaklı Köyü 6972759
80 İğdır
81 Şırnak
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Tablo 7. Serbest ve Greko-Romen Stilde Olimpiyatlarda Kazanılan
Madalyaların Dağılımı.

Organizasyon Stil ALTIN GUMUŞ BRONZ TOPLAM

Olimpiyat
Oyunları

Serbest 16 11 6 35
Greko-Romen 11 4 3 18

Genel Toplam 27 15 9 53

Dünya
Şampiyonası

Serbest 25 20 24 25
Greko-Romen 15 23 17 15

Genel Toplam 40 43 41 40

Avrupa
Şampiyonası

Serbest 33 47 42 33
Greko-Romen 16 11 16 16

Genel Toplam 49 58 58 48

Olimpiyat + Dünya + Avrupa 
Toplam Madalya Sayısı 126 116 108 350
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Tablo 8. Olimpiyat Oyunlarında Birinci Olan Türk Güreşçileri.

Adı ve Soyadı Yıl Yer Stil Sıklet (kg)
Yaşar ERKAN 1936 Berlin GR 61

Mehmet OKTAV 1948 Londra GR 62
Ahmet KİREÇÇİ 1948 Londra GR Ağır

Nasuh AKAR 1948 Londra SS 57
Gazanfer BİLGE 1948 Londra SS 62

Celal ATIK 1948 Londra SS 67
Yaşar DOGU 1948 Londra SS 73

Haşan GEMİCİ 1952 Helsinki SS 52
Bayram ŞİT 1952 Helsinki SS 62

Mithat BAYRAK 1956 Melbourne GR 73
Hamit KAPLAN 1956 Melbourne SS Ağır

Mustafa DAGISTANLI 1956 Melbourne SS 57
Mustafa DAGISTANLI 1960 Roma SS 62

Ahmet BİLEK 1960 Roma SS 52
Haşan GUNGOR 1960 Roma SS 79

İsmet ATLI 1960 Roma SS 87
Müzahir SİLLE 1960 Roma GR 62

Mithat BAYRAK 1960 Roma GR 73
Tevfik KIŞ 1960 Roma GR 87

Kazım AYVAZ 1964 Tokyo GR 70
İsmail OĞAN 1964 Tokyo SS 78

Mahmut ATALAY 1968 Meksiko SS 78
Ahmet AYIK 1968 Meksiko SS 97
M.Akif PİRİM 1992 Barselona GR 62

Hamza YERLİKAYA 1996 Atlanta GR 82
Mahmut DEMİR 1996 Atlanta SS 130

Hamza YERLİKAYA 2000 Sydney GR 85

SS=Serbest Stil, GR=Greko-Romen
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Tablo 9. Dünya Şampiyonalarında Birinci Olan Türk Güreşçileri.

S.no Adı ve Soyadı Yılı Şehir Stil Sıklet
(kg)

1 Muharrem CANDAŞ 1950 Stockholm GR 87
2 Ali YÜCEL 1951 Helsinki SS 50
3 Nasuh AKAR 1951 Helsinki SS 57
4 Nurettin ZAFER 1951 Helsinki SS 62
5 Celal ATİK 1951 Helsinki SS 73
6 Haydar ZAFER 1951 Helsinki SS 79
7 Yaşar DOGU 1951 Helsinki SS 87
8 Hüseyin AKBAŞ 1954 Tokyo SS 52
9 Mustafa DAGISTANLI 1954 Tokyo SS 57
10 Dursun Ali ERBAŞ 1956 İstanbul GR 52
11 Yaşar YILMAZ 1956 İstanbul GR 57
12 Mehmet KARTAL 1957 İstanbul SS 52
13 Hüseyin AKBAŞ 1957 İstanbul SS 57
14 Mustafa DAGISTANLI 1957 İstanbul SS 62
15 Hamit KAPLAN 1957 İstanbul SS Ağır
16 Rıza DOĞAN 1958 Budapeşte GR 67
17 Kazım AYVAZ 1958 Budapeşte GR 73
18 Hüseyin AKBAŞ 1959 Tahran SS 57
19 Mustafa DAGISTANLI 1959 Tahran SS 62
20 Hüseyin AKBAŞ 1962 Toledo SS 57
21 Kazım AYVAZ 1962 Toledo GR 70
22 Tevfik KIŞ 1962 Toledo GR 87
23 Cemal YANILMAZ 1963 Sofya SS 52
24 Tevfik KIŞ 1963 Helsinborg GR 87
25 Ahmet AYIK 1965 Manchester SS 97
26 Mahmut ATALAY 1966 Toledo SS 78
27 Ahmet AYIK 1965 Yenidelhi SS 97
28 Sırrı ACAR 1967 Bükreş GR 78
29 Ali Rıza ALAN 1970 Edmington SS 52
30 Sebahattin OZTURK 1993 Toronto SS 82
31 Hamza YERLİKAYA 1993 Stockholm GR 82
32 Turan CEYLAN 1994 İstanbul SS 74
33 Mahmut DEMİR 1994 İstanbul SS 130
34 Hamza YERLİKAYA 1995 Prag GR 82
35 Hakkı BAŞAR 1995 Prag GR 30
36 Zekeriya GÜÇLÜ 1997 Krasnoyarks SS 115
37 Ercan YILDIZ 1997 Wroclaw GR 54
38 Şeref EROGLU 1997 Wroclaw GR 63
39 Nazmi AVLUCA 1999 Atina GR 76
40 Harun DOĞAN 1999 Ankara SS 58
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Tablo 10. Avrupa Şampiyonalarında Birinci Olan Türk Güreşçileri.
Adı ve Soyadı Yıl Yer Stil Sıklet (kg)

Gazanfer BİLGE 1946 Stockholm ss 62
Celal ATİK 1946 Stockholm ss 67
Yaşar DOGU 1946 Stockholm ss 73
Yaşar DOGU 1947 Prag GR 73
Ali YÜCEL 1949 İstanbul ss 52
Nasuh AKAR 1949 İstanbul ss 57
Servet MERİÇ 1949 İstanbul SS 67
Celal ATIK 1949 İstanbul SS 73
Adil CANDEMIR 1949 İstanbul SS 87
Yaşar DOGU 1949 İstanbul SS 79
Mehmet ESENCELİ 1966 Karlsruhe SS 52
Haşan GUNGOR 1966 Karlsruhe SS 87
Tevfik KIŞ 1966 Essen GR 87
Mehmet ESENCELİ 1967 İstanbul SS 52
Haşan SEVİNÇ 1967 İstanbul SS 57
Nihat KABANLI 1967 İstanbul SS 63
Ahmet AYIK 1967 İstanbul SS 97
Sırrı ACAR 1967 Minsk GR 78
Sırrı ACAR 1968 Vasteras GR 78
Metin ALAKOÇ 1969 Modena GR 62
Omer TOPUZ 1969 Modena GR Ağır
Ahmet AYIK 1970 Berlin SS 100
Sefer BAYGIN 1972 Katowice SS 48
Reşit KARABACAK 1983 Budapeşte SS 82
Ahmet AK 1989 Ankara SS 57
Fevzi ŞEKER 1990 Poznan SS 68
Metin KAPLAN 1991 Stutgart SS 62
Ali KAYALI 1991 Stutgart SS 100
Sebahattin OZTURK 1992 Kapoşvar SS 82
Ahmet OREL 1993 İstanbul SS 52
Remzi MUSOGLU 1993 İstanbul SS 57
Mahmut DEMİR 1993 İstanbul SS 130
Muharrem DEMIREGEN 1994 Roma SS 62
Şeref EROGLU 1994 Atina GR 57
Erol KOYUNCU 1994 Atina GR 74
Mahmut DEMİR 1995 Fribourg SS 130
Şeref EROGLU 1996 Budapeşte GR 57
Nazmi AVLUCA 1996 Budapeşte GR 74
Hamza YERLIKAYA 1996 Budapeşte GR 82
Mahmut DEMİR 1996 Budapeşte SS 130
Hamza YERLIKAYA 1997 Finlandiya GR 85
Hakkı BAŞAR 1997 Finlandiya GR 97
Şeref EROGLU 1998 Minsk GR 63
Hamza YERLIKAYA 1998 Minsk GR 85
Yüksel ŞANLI 1998 Sovakya SS 68
Aydın POLATÇI 1998 Sovakya SS 130
Hamza YERLIKAYA 1999 Sofya GR 85
Harun DOĞAN 1999 Minsk SS 58
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Tablo 11. Güreş Federasyonunun Merkez ve Taşradaki Sözleşmeli Antrenörleri
Adı ve Soyadı Görev Yeri

Merkezde
A.S.Muhammed
RIZVANOV

Afyon

Omer Suzan Güreş Federasyonu
Omer DEMİR Artvin

T Nihat KABANLI Bursa
A Zekai ERTEN Denizli
Ş Osman DOGRUOGLU İstanbul
R Mehmet BİÇİCİ Aksaray
A Erdoğan KOÇAK Konya
D Mehmet GUÇLU Muğla
A Servet AYDEMİR Sivas

H.İbrahim OKTAY İstanbul

Tablo 12. Güreş Eğitim Merkezlerinin İllere göre Dağılımı, Öğrenci Sayısı ve 
Antrenörleri. ______

SIRA
NO

EĞİTİM
MERKEZİNİN

ADI
KURULU 
Ş TARİHİ

ÖĞREN
Cİ

SAYISI Antrenörün Adı
1 AFYON GEM 1990 20 İrfan Erdoğan
2 AMASYA GEM 1989 39 İbrahim Keleş,Nevzat Çıplak
3 ARTVİN GEM 1997 21 Ömer Demir,Ahmet Kırbıyık(Fahri)
4 AYDIN GEM 1998 19 Osman Alanbey
5 BOLU SEM 1985 Aydın Bal
6 BURDUR GEM 1998 16 Engin Bakay
7 ÇORUM GEM 1990 21 Ruşen Çetin

8 DENİZLİ GEM 1987 36
Z.Erten,V.Eriş,C.Pehlivan, 
A.Pehlivan

9
ERZURUM

GEM 1999 25 Mukaddem Taşkın
10 İÇEL SEM 1998 14 Omer Ersöz
11 KARS SEM 1995 20 Gürsel Polat
12 KAYSERİ GEM 1994 17 Seyfi Karadavut
13 KONYA SEM 1997 23 Haydar Şahin-Mustafa Şahin
14 K.MARAŞ GEM 1989 37 Metin Karpuzoğlu,Cengiz Karakız
15 MUĞLA GEM 1997 25 Mehmet Güçlü
16 ORDU SEM 1998 18 Cafer Keser
17 SAMSUN GEM 1996 20 Bayram Yetkin,Mustafa Berber
18 SİVAS GEM 1995 23 İbrahim Üngör, Serkan Topbaş
19 TOKAT SEM 1991 32 Ahmet Turan, Necati Temel
20 YOZGAT GEM 2000 34 M.Başer, B.Karadavut, M.Doğan

21
ESKİŞEHİR

GEM 2000 11 İbrahim Ünalsoy
22 AKSARAY GEM 2000 51 Hüseyin Çolakoğlu, Mehmet Biçici
23 BURSA GEM 2000 22
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Tablo 13. Gençlik ve Spor Genel Müdürlüğü Merkez ve Taşra Teşkilatında 
Kadrolu Görev Yapan Antrenörlerin İsim Listesi. _______ ______
S.no. Adı Soyadı Görev Yeri S.no. Adı Soyadı Görev Yeri

1 Remzi Göçer Adana 30 Mehmet Pehlivanlıoğlu İstanbul
2 Bekir Pehlivan Adana 31 Ali Mutlu İzmir
3 Ahmet Erkmen Adıyaman 32 Kemal Altay İzmir
4 İrfan Erdoğan Afyon 33 Eol Köklü K.Maraş
5 İbrahim Keleş Amasya 34 Gürsel Polat Kars
6 Nevzat Çıplak Amasya 35 Seyfi Karadavut Kayseri
7 Bektaş Çelik Ankara 36 Özkan Çekilmez Kırklareli
8 Hüseyin Pehlivan Ankara 37 Ferhat Mutlu Kırklareli
9 Ramazan Papıl Antalya 38 Ali Osman Kara Kırklareli
10 Muzaffer Gürsoy Ardahan 39 Mustafa Şahin Konya
11 Züref Sofuoğlu Balıkesir 40 Haydar Şahin Konya
12 Mehmet Sönmez Bilecik 41 Fikri Vatansever Kütahya

13 Aydın Dal Bolu 
(Geçici Yozgat) 42 İbrahim Koçyiğit Malatya

14 Engin Bakay Burdur 43 Mustafa Ali Unlüsoy Muğla
15 İsmail Acıbunar Çankırı 44 Ebu Muhsin Eksoy Muş
16 Cengiz Aşkın Çankırı 45 ilhan Kacur Niğde
17 Halis Akdere Çankırı 46 Cafer Keser Ordu
18 Hüseyin Çolakoğlu Çorum 47 Yusuf Yılmaz Sakarya
19 Habil Kara Edirne 48 Selman Mülayim Siirt
20 Mehmet Güzel Elazığ 49 Mehmet Tahir Özgeliş Ş.Urfa
21 Nazım Kaya Elazığ 50 Galip Şentürk Tekirdağ
22 Refik Telli Erzincan 51 Metin Eren Tekirdağ
23 Hanifi Çamurcu Erzincan 52 Necati Temel Tokat
24 İbrahim Unalsoy Eskişehir 53 Ahmet Turan Tokat
25 Beşir Tosun G.Antep 54 Ali Osman Canikli Tokat
26 İsmail Taşçı Hakkari 55 Beytullah Karadavut Yozgat
27 M.Cemil Delioğlu Hatay 56 Mustafa Başer Yozgat
28 Besim Hızlı İsparta 57 Mustafa Doğan Yozgat
29 Omer Ersöz İçel
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Tablo 14. İllere Göre Lisanslı Güreşçilerin Sayısı.

S.N
o İlin Adı Erk. Byn. Top. S.No İlin Adı Erk. Byn. Top.
1 Adana 106 106 41 Kocaeli 335 335
2 Adıyaman 25 25 42 Konya 94 94
3 Afyon 52 13 65 43 Kütahya 38 38
4 Ağrı 14 14 44 Malatya 8 8
5 Amasya 44 44 45 Manisa
6 Ankara 480 480 46 K.Maraş 343 343
7 Antalya 456 456 47 Mardin 16 16
8 Artvin 85 85 48 Muğla 190 190
9 Aydın 117 117 49 Muş 8 8
10 Balıkesir 183 183 50 Nevşehir 4 4
11 Bilecik 33 33 51 Niğde 20 20
12 Bingöl 7 7 52 Ordu 20 20
13 Bitlis 7 7 53 Rize 22 22
14 Bolu 25 25 54 Sakarya 153 153
15 Burdur 62 13 75 55 Samsun 457 21 477
16 Bursa 246 246 56 Siirt 83 83
17 Çanakkale 67 67 57 Sinop 19 19
18 Çankırı 87 87 58 Sivas 171 171
19 Çorum 80 80 59 Tekirdağ 76 76
20 Denizli 79 79 60 Tokat 60 2 62
21 Diyarbakır 5 5 61 Trabzon 50 5 55
22 Edirne 112 112 62 Tunceli
23 Elazığ 37 37 63 Ş.Urfa 41 41
24 Erzincan 49 4 53 64 Uşak 15 15
25 Erzurum 163 163 65 Van 45 45
26 Eskişehir 63 9 74 66 Yozgat 67 67
27 Gaziantep 21 2 23 67 Zonguldak 43 43
28 Giresun 8 8 68 Aksaray 38 38
29 Gümüşhane 12 12 69 Bayburt 18 18
30 Hakkari 25 25 70 Karaman 38 38
31 Hatay 68 68 71 Kırıkkale 21 21
32 İsparta 46 46 72 Batman 30 30
33 İçel 59 3 62 73 Şırnak 1 1
34 İstanbul 773 1 774 74 Bartın 14 14
35 İzmir 437 437 75 Ardahan 11 11
36 Kars 23 23 76 İğdır 9 9
37 Kastamonu 14 14 77 Yalova 16 16
38 Kayseri 115 1 116 78 Karabük 15 15
39 Kırklareli 44 44 79 Kilis 31 31
40 Kırşehir 2 2 80 Osmaniye 19 19

Toplam 6970 78 7048
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Tablo 15. İllere Göre Güreş Branşında Faaliyet Gösteren Kulüpler.
İli Kulübün Adı Sayısı

Adana Çukobirlik Sp.KIb. 2
Ceyhan Belediyesi Sp.KIb.

Adıyaman Beden Terbiyesi Klb. 1

Afyon Karahisar Sp. Klb. 2
Sağlık Sp.KIb.

Amasya Gençlik Sp.KIb. 1
Tedaş Sp.KIb.

Kara Kuvvetleri Gücü Sp.KIb.
Şeker Sp.KIb.
Mta Sp.KIb.

B.Şehir Bld.Sp.KIb.
Tmo Sp.KIb.

Ankara Ulaştırma Sp.KIb. 13
Emniyet Sp.KIb.

Jandarma Gücü Sp.KIb.
iller Bankası Sp.KIb.

Tedaş Sp.KIb.
Kara Kuvvetleri Gücü Sp.KIb.

Şeker Sp.KIb.
Kumluca Belediyesi Sp.KIb.

Antalya Talya Sp.KIb. 4
Büyükşehir Belediyesi Sp.KIb.

Artvin Gençlik Sp. Klb. 2
Köy Hizmetleri Sp.KIb.

Gençlik Sp. Klb.
Aydın Kuyucak Sp. Klb. 3

Söke Belediyesi Sp. Klb
Gençlik Sp. Klb. 5

Kara Gücü Sp. Klb.
Balıkesir Yeni Sanayi Sp. Klb.

Belediye Sp. Klb.
6 Eylül Güreş Ihts.KIb.

Bilecik Gençlik Sp. Klb. 1
Bingöl Telekom Sp. Klb. 1
Bitlis Gençlik Sp. Klb. 1
Bolu Gençlik Merkezi Sp.KIb. 1

Burdur Gençlik Sp. Klb. 1
DSİ. Nilüfer Sp. Klb.

Büyükşehir Belediyesi Sp.KIb.

Bursa Yol Spor Klb. 6Merinos Sp.KIb.
Kestel Sp. Klb.

Köy Hizmetleri Sp.KIb.
Çankırı Belediye Sp. Klb. 1

Gençlik Sp. Klb.
Çorum Belediye Güreş İht. Klb. 3

Mecitözü Güreş İht.
Denizli Gençlik Sp. Klb. 2
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Tablo 14’ürı Devamı.......

Edirne
Gençlik Sp. Klb.

3Dsi.Sp. Klb.
Trakya Birlik Sp. Klb.

Elazığ
Gençlik Sp. Klb. 2
Telekom Sp. Klb.

Erzincan Gençlik Sp. Klb. 1

Erzurum

Gençlik Sp. Klb.

6
Yol Spor Klb.
Dsi.Sp. Klb.

Telekom Sp. Klb.
Yakutiye Belediyesi Sp. Klb.
3 Temmuz Belde Sp. Klb.

Eskişehir
Gençlik Sp. Klb.

3Hava Gücü Sp. Klb
Demir Sp. Klb.

G.Antep Gençlik Sp. Klb. 1
Giresun Gençlik Sp. Klb. 1

Gümüşhane Şiran Sp. Klb. 1
Hakkari Gençlik Sp. Klb. 1
Hatay Gençlik Sp. Klb. 1
İsparta Yurt Sp.KIb. 1

İçel
Gençlik Sp. Klb. 2

Tarsus Huzur Kent Sp. Klb.

İstanbul

Büyükşehir Belediyesi Sp.KIb.

13

Tekel Sp. Klb.
Emlak Bankası Sp.KIb.

Haydarpaşa Demir Sp.KIb.
Beşiktaş Sp.

Gemi Sanayi Sp. Klb.
Sultanbeyli Bl. Sp. Klb.
Ümraniye Güreş Klb.

Gop Sp. Klb.
Kartal Belediyesi Sp.KIb.
İstanbul Güreş Ihts. Klb.

Gençlik Sp. Klb.

İzmir

Tekel Sp. Klb.

9

Göztepe Aş.Sp.KIb.
Emniyet Gücü Sp.KIb.

Hava Gücü Sp. Klb
Gençlik Sp. Klb.

Büyükşehir Belediyesi Sp.KIb.
Buca Sp.KIb.

Çiğli Belediyesi Sp. Klb.
Altay Sp.KIb.

Kars Gençlik Sp. Klb. 1
Kastamonu Dsi Sp. Klb. 1

Kayseri
Gençlik Sp. Klb.

3Kaski Sp. Klb.
Pınarbaşı Belediyesi Sp. Klb.

Kırklareli Gençlik Sp. Klb. 1

393



Tablo 14’ün Devamı.......

Kocaeli

Gebze Bl. Güreş İht.KIb.

4Kağıt Sp. Klb.
K.Barbaros Sp. Klb.
Karamürsel Sp. Klb.

Konya
Medaş Tek Meram Sp. Klb.

3Gençlik Sp. Klb.
Belediye Sp. Klb.

Kütahya Gençlik Sp. Klb. 1

Malatya
Beden Terbiyesi Sp. Klb.

3Yeşilyurt Güreş İht.KIb.
Şeker Sp.KIb.

Manisa
Soma 13 Eylül Bl Sp. Klb.

3Turgutlu Güreş İht. Klb.
Salihli Bld. Sp. Klb.

Kahraman 
M araş

Gençlik Sp. Klb.

5
Güreş Ihts. Klb.
Afşin Tek Işık
AELSp. Klb.
Dsi Sp. Klb.

Mardin Gençlik Sp. Klb. 1
Muğla Muğla Güreş Ihts. Klb. 1
Muş Gençlik Sp. Klb. 1

Nevşehir Gençlik Sp. Klb. 1
Niğde Gençlik Sp. Klb. 1
Ordu Gençlik Sp. Klb. 1
Rize Çay Sp. Klb. 1

Sakarya

Akyazı Belediyesi Sp. Klb.

7

Güreş Ihts. Klb.
Pamukova Güreş Ihts. Klb.
Erenler Belediyesi Sp. Klb.

Hendek Güreş İhts.KIb.
Gençlik Merkezi Sp.KIb.

Ada Şeker Sp. Klb.

Samsun

Gençlik Sp. Klb.

5
Canik Belediye Sp. Klb.
Bafra Güreş Ihts. Kulübü

Tekel Sp. Klb.
Ladik Belediye Sp. Klb.

Siirt Gençlik Sp. Klb. 1

Sivas
Gençlik Sp. Klb.

3Dikim İş Güreş Ihts. Klb
Belediye Sp. Klb.

Tekirdağ Çerkezköy BI.Sp Klb. 1

Tokat

Gençlik Sp. Klb.
4Turhal Yeni BI.Sp Klb.

Turhal Şeker Sp. Klb.
Zile Belediye Sp. Klb.

Trabzon Belediye Sp. Klb. 1
Ş.Urfa Güreş ihts. Klb. 1
Uşak Gençlik Sp. Klb. 1
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Tablo 14’ün Devamı.......
Van Gençlik Sp. Klb. 1

Yozgat Gençlik Sp. Klb. 2
Yimpaş Sp. Klb.

Zonguldak

Erdemir Sp. Klb.

4Köy Hizmetleri Sp.KIb.
Belediye Sp. Klb.

Zonguldak Sp.KIb.
Aksaray Gençlik Sp. Klb. 1
Karaman Gençlik Sp. Klb. 1
Kırıkkale Polisgücü Sp.KIb. 1
Batman Gençlik Sp. Klb. 1
Ardahan Gençlik Sp. Klb.

Karabük Gençlik Sp. Klb. 2
Kardemir Karabük Sp. Klb.

Kilis Gençlik Sp. Klb. 1

Oturum Başkanı Haluk ÇETİN: Bekir Doğan Güreş yönetiminde 
çalışmış biri olarak, Güreş Federasyonu’nun ve güreşin yapısını sayısal 
olarak ortaya koydu. Sistemin önemini vurguladı. Buna katılmamak 
mümkün değil. Şimdi sözü hedeflerin ve büyümenin gelişmesi için 
öngörülen, kuruluşların oluşması için konuşma yapacak olan Tayfun 
KARALİ’ ye veriyorum.

Konuşmacı: Tayfun KARALİ
Beşiktaş Belediye Başkan Yard.-İstanbul

Konu:Hedefler ve Büyümenin Gerçekleşmesi İçin Öngöiiler ve 
Kurulların Oluşumu

Türkiye Güreş Federasyonu Türkiye’deki genel kamu 
yapılanmasına uygun olarak BTGM’ nin teşkilat modeli ile yapılanmıştır. 
Bu yapılanma en genel olarak merkez ve taşra teşkilatlarıdır. Dolayısıyla 
Türkiye’nin idari yapılanması için ortaya konan bütün eleştiriler bu yapı 
içinde ortaya konulabilmektedir.

Bu genel yaklaşım problemin belirtilmesinin akabinde birde 
camiamız açısından kronikleşmiş bir probleminde zikredilmesi 
kanaatindeyim. Bu problem her türlü demokratik ve katılımcı anlayıştan 
uzak tek adam anlayışıdır. Bu anlayışın Türk Güreşi’ne verdiği zarar 
tartışılmaz. Bugüne kadar yönetim kurulu ve bağlı kurullar 
oluşturulurken, doğru şekillendirilmemiş ve sembolik kurullar halinde 
kalmıştır. Bu sebeple Türk Güreş yönetimi anlayışında köklü bir 
değişime ihtiyaç olduğunu söylemek zorundayım. İşte yapılan bu 
kurultay bu anlayışın yani tek adamlık felsefesinin sona ermesinin en
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önemli göstergesidir. Yeni yapılanma ile ilgili teknik anlamda fikir ve 
önerilerime gelirsek;

Federasyon yönetim kurulunun oluşumu Türk Güreşi için yeni 
açılımlar, vizyon ve yeni bir misyon oluşturacak şekilde camiamızın 
içinden veya camiamıza büyük katkı sağlayacağı aşikar içi güreş 
sevgisi ile dolu kişilerden oluşmalıdır. Her türlü duygusal yaklaşımdan 
uzak, seçkin ve saygın kişilerle yapılanmalıdır. Bu arada yönetim 
kurulunun ve başkanın proje icraatlarına büyük katkı sağlayacak, 
camianın aradığı her türlü desteği sağlayabilecek kişilerde oluşan bir 
kurula acilen ihtiyaç vardır. Bu kurulun ismi bence “Yüksek İstişare” 
kurulu olmalıdır.

Diğer yandan camianın büyükleri ve eski şampiyonlar gibi beceri ve 
tecrübesinden faydalanabileceğimiz camiaya manevi destek verebilecek 
kişilerden müteşekkil bir onur kurulunun da muhakkak oluşturulması 
gerekmektedir.

Yönetim kurulunun yanında, yasal zorunlulukla var olan; Merkez 
Hakem Kurulu’ndan başka, bu güne kadar ihmal edilemez olan yeni bazı 
kurullarında oluşturulması kanaatindeyim. Bunlar; eğitim kurulu, sağlık 
kurulu, hukuk kurulu, teknik kurul, basın kurulu, denetleme ve disiplin 
kurulu, kulüpler-GEM koordinasyon kurulu, müsabaka yürütme kurulu, 
kaynak üretme ve geliştirme kurulu, dış ilişkiler ve organizasyon kurulu 
ve bölgelerarası koordinasyon kuruludur.

Bu noktada yeni yapılanmaya göre, federasyon il ve ilçe temsilciliği, 
federasyon bölge başkanlığının ve ilgili kurulların yapısı ve fonksiyonları 
hakkında açıklama yapma ihtiyacı duyuyorum;

Federasyon İl Temsilciliği: Bu yapı, güreş il ajanlarından 
bağımsız veya bazen aynı yapı altında olabilecek saygın, ekonomik 
bağımsızlığı olan bölgedeki kurulların uzantıları şeklinde görev 
yapabilecek ve bu hususlardaki ihtiyaçları giderebilecek güçte, sosyo
ekonomik yapıya sahip kişilerden oluşmalıdır. Stratejik ve potansiyeli 
yüksek illerde bu yapı kurul haline dönüşebilir.

Federasyon İlçe Temsilciliği: Mahiyeti itibarı ile il vasfında olan, 
güreş aktivitelerinin önemli yer tuttuğu ilçelerde yapılanması gereken 
ve il temsilcilerinde aranacak vasıflara ilçe bazında sahip kişilerden 
oluşur. Bölgelerde yapılan müsabakalarda, sağlık tedbirlerinin alınmasını 
sağlar. Bu temsilcilik bölgeselleştirilebildiği takdirde bölgesinde lisans ve 
vize işlemlerini yapar.

Bölge Organizasyon Kurulu: Bölgesel güreş organizasyonlarının 
en iyi şekilde yapılmasını sağlar. İl ve İlçe birimleri ile birlikte çalışır. Her 
türlü teknik ve alt yapı desteğini sağlar. Bölgelerde yapılan yöresel 
aktiviteler (Festivaller, Törenler vb...) güreş organizasyonlarının 
yaygınlaşmasını sağlar. Bölgesel Güreş Organizasyonlarımın soyunma 
odaları, duş ve tribün gibi alt yapısını geliştirmeye ve yapmaya çalışır.
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Yukarıda anılan görevleri ifade edebilmesi için etkin ve güçlü kişilerden 
oluşması gerekir.

Federasyon Bölge Başkanlığı: Yerinde yönetim anlayışının 
Türkiye’nin coğrafik, kültürel ve güreş potansiyeli gibi konular belirtilerek 
oluşturulan bölgelerin Türk Güreşi açısından önerilen yönetim yapısıdır.

Bölge Federasyon Başkanı: Güreş Federasyonu bölgelerde 
temsil kabiliyetini haiz, Bölge Yönetim Kurulunun başında olacak seçkin 
ve saygın kişidir.

Bölge Yönetim Kurulu: Bölgenin seçkin, saygın, siyasi, ekonomik 
ve kültürel açıdan yetkin, güreş camiasının içinden gelmiş veya güreş 
camiasında faydalı olabilecek kişilerden oluşur (Milletvekili , Belediye 
Başkanları, Rektörler, vb).

Bölge Koordinasyon Kurulu: Bu kurul Türkiye’nin ihtiyacı olan, 
yerinde yönetim anlayışını güreş federasyonuna taşıdığımızda bölgeler 
arasındaki plan ve programlamayı ve koordinasyonu sağlayacak en 
önemli yapı taşlarından biridir. En önemli hedeflerimizden biri olan 
güreşin, okullara indirgenmesi ve güreşçi potansiyelinin taramalarının 
yapılması için ekiplerin oluşturulması bunların koordinasyonunu sağlar. 
Sonuçlarını ve yapılması gerekenleri yönetime sunar.

Bölge Hakem Kurulu: Yönetmelik çerçevesinde olması gereken 
bu kurul bölge içi organizasyonların mahiyetine göre merkeze bilgi 
vererek hakem tayinleri yapar.

1 . Hukuk zemini sağlandıktan sonra belli statüye kadar hakem 
seminer ve değerlendirmesi bölgelerde Bölge. Hakem kurulunca 
yapılabilir.

2 . Diğer bölgelerdeki bölge içi nitelikli organizasyonlarda diğer 
bölgenin hakemlerinin tespiti veya hakemlerinin sağlanması konusunda 
fonksiyon görebilir.

Eğitim Kurulu: Konusu güreş olan öğretim üyelerinden, güreş 
kökenli akademisyenlerden, beslenme uzmanı, psikologlar, doktor gibi 
yardımcı unsurlardan oluşmalıdır. Bu kurulun faaliyetleri olarak;

1. Diğer branşların bölgesel yapılanmalarında elde edilen bilimsel 
çalışma ve tezleri güreşte de değerlendirecek çalışmalar yapılmalıdır.

2. Türkiye’nin güreşçi ve güreş haritası bölgesel eğitim kurumlan 
aracılığı ile düzenlenmelidir

3.Antrenörler ve hakem eğitimleri bölgelerdeki üniversiteler aracılığı 
ile düzenlenmelidir.

4.Bölgedeki kulüp ve güreşçilerle iş birliği yapılarak sporcu 
standardı yükseltilmesinde bilimsel çalışmalar kullanılmalıdır.

Sağlık Kurulu: Merkezi sağlık kurulu yaptığı çalışmaları bölgesel 
bazda uygular.

1. Bölgelerindeki sağlık kurumlan ile koordineli olarak sporcu 
sağlığına katkıda bulunur.
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2. Bölgesel müsabakaların sağlık çalışmalarını yapar.
3.Sporcuların bağlı oldukları kulüplerin ve okulların yıllık sağlık 

taramalarını yapar.
4. Lisans ve vize işlemleri bölgeselleştirilebilirse sağlık kurullarınca 

yapılır.
Denetleme ve Disiplin Kurulu: Şu an ki mevzuat çerçevesinde 

herhangi bir yaptırım gücü olmamakla birlikte, ilk etapta karar 
mercilerinin doğru sonuca ulaşabilmelerini sağlamak, güreş camiasını 
belli bir disiplin ve nizam içerisinde gelişmesi için raporlar ve dosyalar 
hazırlar.

Diğer kurulların olaylara müdahalesi için gerekli olan materyalleri 
hazırlayarak, camiamızın ihtiyacı olan temizleme ve yeniden yapılanması 
için zemin hazırlar. Disiplin cezasının mahiyetiyle ilgili federasyonun tavrı 
için rapor hazırlar. Ayrıca hedeflenen yapıya kavuşulması halinde, 
bağlayıcı anlamda teftiş kurulu kimliğine kavuşacak olacağından, bu 
yapıya hazırlık mahiyetinde yapılanmalıdır.

Bölge Kulüpler - GEM Koordinasyon Kurulu: Merkezi Kulüpler 
ve GEM Koordinasyonu Kurulu’nun belirlediği standartlarda kulüpler 
açılmasını sağlar. Kamu kurumlarının (BİT, Belediye, KİT, Bölgesel KİT, 
Özel idare vs...) Kulüpleşmelerini sağlamaya çalışır. Özelleştirme veya 
farklı nedenlerle kapatılma riski taşıyan kulüplerin, ıslahına yönelik 
tespitler yapar ve merkeze bildirir.

Bölgelerdeki kulüp ve GEM’lerin istatistiki bilgilerini oluşturur, 
arşivler, takip eder ve merkeze bildirir. Kulüplerin ve GEM’lerin 
sıkıntılarını bölgede çözmeye çalışır ve çözemediklerini merkeze bildirir. 
Ayrıca üniversite, eğitim, askerlik, vb, nedenlerle kulübünden uzak kalan 
sporculara bulundukları yerlerde kulüpler bulur veya güreş aktivitesinin 
devam etmesini sağlar. Bu sporcuların denetimlerini yaparak kendi 
kulüpleri ile ilişkilerini devam ettirir.

Hukuk Kurulu: Stratejik açıdan federasyonun yeniden yapılanması 
ve sıhhatli işleyişi için en önemli kurumlardan biridir. Federasyonun 
GSGM ile arasındaki statü ile ilgili çalışmaları yapar. Disiplin ile ilgili 
çalışmalarda hukuksal değerlendirmeler yaparak yönetime yardımcı 
olur.

Bölge Müsabaka Yönetim Kurulu: Bölgesel bazda okullar, 
kulüpler, üniversiteler, GEM’ler ve ordulararası müsabakaların 
programlarını ve organizasyonlarını şekillendirir. İl ve İlçeler bazında 
yapılacak olan lokal organizasyonlarda belirleyici kurul görevi yapar. 
Yağlı ve karakucak güreşlerde aynı şekilde müsabaka ve takvim 
programlarını belirler ve koordine eder.

Bölge Basın Kurulu: Merkezi Basın Kurulu’nun görevlerini 
bölgesel bazda yerine getirir. Yerel basın ve medya kuruluşları ile iletişim
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Yukarıda anılan görevleri ifade edebilmesi için etkin ve güçlü kişilerden 
oluşması gerekir.

Federasyon Bölge Başkanlığı: Yerinde yönetim anlayışının 
Türkiye’nin coğrafik, kültürel ve güreş potansiyeli gibi konular belirtilerek 
oluşturulan bölgelerin Türk Güreşi açısından önerilen yönetim yapısıdır.

Bölge Federasyon Başkanı: Güreş Federasyonu bölgelerde 
temsil kabiliyetini haiz, Bölge Yönetim Kurulunun başında olacak seçkin 
ve saygın kişidir.

Bölge Yönetim Kurulu: Bölgenin seçkin, saygın, siyasi, ekonomik 
ve kültürel açıdan yetkin, güreş camiasının içinden gelmiş veya güreş 
camiasında faydalı olabilecek kişilerden oluşur (Milletvekili , Belediye 
Başkanları, Rektörler, vb).

Bölge Koordinasyon Kurulu: Bu kurul Türkiye’nin ihtiyacı olan, 
yerinde yönetim anlayışını güreş federasyonuna taşıdığımızda bölgeler 
arasındaki plan ve programlamayı ve koordinasyonu sağlayacak en 
önemli yapı taşlarından biridir. En önemli hedeflerimizden biri olan 
güreşin, okullara indirgenmesi ve güreşçi potansiyelinin taramalarının 
yapılması için ekiplerin oluşturulması bunların koordinasyonunu sağlar. 
Sonuçlarını ve yapılması gerekenleri yönetime sunar.

Bölge Hakem Kurulu: Yönetmelik çerçevesinde olması gereken 
bu kurul bölge içi organizasyonların mahiyetine göre merkeze bilgi 
vererek hakem tayinleri yapar.

1 . Hukuk zemini sağlandıktan sonra belli statüye kadar hakem 
seminer ve değerlendirmesi bölgelerde Bölge. Hakem kurulunca 
yapılabilir.

2 . Diğer bölgelerdeki bölge içi nitelikli organizasyonlarda diğer 
bölgenin hakemlerinin tespiti veya hakemlerinin sağlanması konusunda 
fonksiyon görebilir.

Eğitim Kurulu: Konusu güreş olan öğretim üyelerinden, güreş 
kökenli akademisyenlerden, beslenme uzmanı, psikologlar, doktor gibi 
yardımcı unsurlardan oluşmalıdır. Bu kurulun faaliyetleri olarak;

1. Diğer branşların bölgesel yapılanmalarında elde edilen bilimsel 
çalışma ve tezleri güreşte de değerlendirecek çalışmalar yapılmalıdır.

2. Türkiye’nin güreşçi ve güreş haritası bölgesel eğitim kurumlan 
aracılığı ile düzenlenmelidir

3.Antrenörler ve hakem eğitimleri bölgelerdeki üniversiteler aracılığı 
ile düzenlenmelidir.

4.Bölgedeki kulüp ve güreşçilerle iş birliği yapılarak sporcu 
standardı yükseltilmesinde bilimsel çalışmalar kullanılmalıdır.

Sağlık Kurulu: Merkezi sağlık kurulu yaptığı çalışmaları bölgesel 
bazda uygular.

1. Bölgelerindeki sağlık kurumlan ile koordineli olarak sporcu 
sağlığına katkıda bulunur.
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2. Bölgesel müsabakaların sağlık çalışmalarını yapar.
3.Sporcuların bağlı oldukları kulüplerin ve okulların yıllık sağlık 

taramalarını yapar.
4. Lisans ve vize işlemleri bölgeselleştirilebilirse sağlık kurullarınca 

yapılır.
Denetleme ve Disiplin Kurulu: Şu an ki mevzuat çerçevesinde 

herhangi bir yaptırım gücü olmamakla birlikte, ilk etapta karar 
mercilerinin doğru sonuca ulaşabilmelerini sağlamak, güreş camiasını 
belli bir disiplin ve nizam içerisinde gelişmesi için raporlar ve dosyalar 
hazırlar.

Diğer kurulların olaylara müdahalesi için gerekli olan materyalleri 
hazırlayarak, camiamızın ihtiyacı olan temizleme ve yeniden yapılanması 
için zemin hazırlar. Disiplin cezasının mahiyetiyle ilgili federasyonun tavrı 
için rapor hazırlar. Ayrıca hedeflenen yapıya kavuşulması halinde, 
bağlayıcı anlamda teftiş kurulu kimliğine kavuşacak olacağından, bu 
yapıya hazırlık mahiyetinde yapılanmalıdır.

Bölge Kulüpler - GEM Koordinasyon Kurulu: Merkezi Kulüpler 
ve GEM Koordinasyonu Kurulu’nun belirlediği standartlarda kulüpler 
açılmasını sağlar. Kamu kurumlarının (BİT, Belediye, KİT, Bölgesel KİT, 
Özel idare vs...) Kulüpleşmelerini sağlamaya çalışır. Özelleştirme veya 
farklı nedenlerle kapatılma riski taşıyan kulüplerin, ıslahına yönelik 
tespitler yapar ve merkeze bildirir.

Bölgelerdeki kulüp ve GEM’lerin istatistiki bilgilerini oluşturur, 
arşivler, takip eder ve merkeze bildirir. Kulüplerin ve GEM’lerin 
sıkıntılarını bölgede çözmeye çalışır ve çözemediklerini merkeze bildirir. 
Ayrıca üniversite, eğitim, askerlik, vb, nedenlerle kulübünden uzak kalan 
sporculara bulundukları yerlerde kulüpler bulur veya güreş aktivitesinin 
devam etmesini sağlar. Bu sporcuların denetimlerini yaparak kendi 
kulüpleri ile ilişkilerini devam ettirir.

Hukuk Kurulu: Stratejik açıdan federasyonun yeniden yapılanması 
ve sıhhatli işleyişi için en önemli kurumlardan biridir. Federasyonun 
GSGM ile arasındaki statü ile ilgili çalışmaları yapar. Disiplin ile ilgili 
çalışmalarda hukuksal değerlendirmeler yaparak yönetime yardımcı 
olur.

Bölge Müsabaka Yönetim Kurulu: Bölgesel bazda okullar, 
kulüpler, üniversiteler, GEM’ler ve ordulararası müsabakaların 
programlarını ve organizasyonlarını şekillendirir. ¡1 ve İlçeler bazında 
yapılacak olan lokal organizasyonlarda belirleyici kurul görevi yapar. 
Yağlı ve karakucak güreşlerde aynı şekilde müsabaka ve takvim 
programlarını belirler ve koordine eder.

Bölge Basın Kurulu: Merkezi Basın Kurulu’nun görevlerini 
bölgesel bazda yerine getirir. Yerel basın ve medya kuruluşları ile iletişim
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sağlar. Bölge içi organizasyonların tanıtımı ve yaygınlaştırılması için 
faaliyetlerde bulunur. Yerel basının etkin isimlerinden oluşur.

AR-GE (Kaynak Üretme ve Geliştirme Kurulu) Güreşin sektör 
haline gelmesi için dolayısıyla kendi dinamiğini kendi içerisinde üreten 
bir yapıya taşınmasında en önemli kuruldur. Finansmanın, popülarite ve 
kalite standardını yükselmesi için yurt içi ve yurt dışındaki benzer diğer 
yapıların kullandığı yöntem ve çalışmaları güreşe adapte eder. Yeni fikir 
ve öneriler üretir. Reorganizasyon ile ilgili kaynak ve projeler geliştirir. 
Medyanın ve güçlü ekonomik yapıların güreş ile ilgilenmesini ve güreş 
camiasına dahilini sağlayacak projeler üretir. En önemli görevlerinden 
biride, halen yasa tasarısı halinde bulunan, sponsorluk yasasının 
çıkması haJinde, güreş camiasının bu yasadan en geniş en verimli 
şekilde faydalanmasını sağlayacak çalışmaları yapar. Eğitim kurulu ve 
diğer kurulların yapacağı çalışmaların en alt birimlere ulaşması için 
projeler geliştirir.

Kulüpler-GEM Koordinasyon Kurulu: Türk güreşinin en önemli 
yapı taşı olan kulüplerin kurulma şartlarını belirlemek, (yağlı ve 
karakucak) aynı şekilde yeni açılacak olan ve mevcut GEM’ lerin 
standartlarını belirlemek, müsabaka statülerini tespit etmek bu kurulun 
başta gelen görevleridir. Türkiye’nin yaşadığı özelleştirme sürecinde, 
güreş camiasında lokomotifleri olan KİT Kulüplerinin özelleştirme 
öncesinde değerlendirmelerini ve çözüm reçetelerini takip eder.

Kulüplerin ve GEM’ lerin Türkiye çapındaki fonksiyonları, tesisleri 
ve bilumum istatistik bilgilerini toplar ve barındırır. Kulüp ve GEM1 lerin 
sportif alandaki her türlü problemlerin çözümlenmesi, bölgesel bazda 
çözüme ulaştırılmış veya ulaştırılacak sonuçların diğer bölgelerde 
doğabilecek çelişkisini ortadan kaldıracak koordinasyon kararlarını alır. 
Kulüplerin ve GEM’lerin yeni açılımları sağlayacak proje ve önerilerini 
değerlendirilmesini yaparak uygulamaya konulması yönünde yönetime 
raporlar hazırlar.

Müsabaka Yürütme Kurulu: Hedeflenen güreş popülaritesini ve 
yaygınlaşması çerçevesi üzerinde bireysel bazda veya okullar arası, 
kulüpler arası, üniversiteler arası, GEM’ler arası, ordulararası, emniyet 
kulüpleri arası müsabakaların ilçelerden başlayarak , iller, bölgeler ve 
Türkiye çapında organizasyonlarını yapmak ve yapılacak olan 
müsabakaların diğer müsabakalarla, uluslararası organizasyonlarla, Milli 
Takım Kampları gibi çalışmaları koordine ederek fonksiyonel olarak 
yapılanmalarını sağlar. Yukarıda yapılan çalışmalar sırasında 
doğabilecek hukuksal sorunların, çözüm mercileri olan kişi ve kurumlara 
iletip çözümlenmesini sağlar.

Dış İlişkiler ve Organizasyon Kurulu: Bu kurul yurt içi ve yurtdışı 
organizasyonların koordineli yapılabilmesi ve birbirlerine destek 
sağlayabilmesi açısından iki alt kurum halinde çalışmalıdır.
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Genel anlamda Fİ LA’ ya ve bağlı kurumlardaki kişilerle, ilişkilerinin 
geliştirilmesi , uluslararası arenada Türk Güreşi’nin saygın ve etkin hale 
taşınmasında çalışmalar yapan büyük organizasyonların ülkemize 
taşınmasında fonksiyon gören ülkemizde yapılan uluslararası ve yurt içi 
organizasyonların güreş camiasına yakışır şekilde yapılmasını sağlar. 
Yurtiçi ve yurt dışı yazışmaları, davetleri, davetlileri, Türk Güreşi için 
faydalı olabilecek ilişkileri sıcak tutmak, geliştirmek uluslar arası alanda 
Türk Güreşine lobi desteği sağlayacak yapılanmaları oluşturur.

Yüksek İstişare Kurulu: Başkan ve yönetimi kurulunun ufkunu 
açabilecek, yönetimi güçlendirecek, siyasi , ekonomik, sosyal ve eğitim 
açısından etkin yurt içi ve yurt dışında yaşayan saygın kişilerden oluşur. 
Güreş camiasının içinden veya dışından camiamıza katkı 
sağlayabilecek, mevzuat değişikliklerini yapmakta destek olacak , daha 
önceki tecrübe ve birikimlerini, Başkana ve Yönetim kuruluna aktaracak, 
( basın, meslek sahipleri, eski ve yeni bakanlar, federasyon başkanları, 
bürokratlar gibi.) kısaca Başkanı ve Yönetimi yönlendirecek kişilerdir. Bu 
kurul Başkan ile koordineli çalışacak bir kuruldur.

Onur Kurulu: Türk sporunun seçkin ve saygın eski 
idarecilerinden, şampiyon sporcular ve Türk sporunun vefa borcu olan 
büyüklerimizden oluşur. Bilgi ve tecrübelerinden faydalanılır, kendileri ve 
kendileri vasıtasıyla camianın motivasyonu olacak kişilerden müteşekkil 
olur. Bu kurul federasyon başkanı ile koordineli çalışır.

Eğitim Kurulu: Yurtiçi ve yurt dışı üniversitelerdeki güreş ile ilgili 
bölümlerin üyeleri, üniversite dışında akademik çalışmalar yapmış 
kişilerden oluşan güreşçi, antrenör ve hakemlerin teorik ve pratik 
bilgilerin arttırılması yönünde çalışmalar yapan, sosyolojik psikolojik, 
kültürel ve ahlaki değerler acısından güreş camiasının standardının 
yükseltilmesine yönelik bağlayıcı normların oluşması için yönetime 
çalışmalar sunar.

Yurtdışında bulunan üniversite, enstitü ve diğer akademik 
kuruluşlara bilgi alış verişi içinde bulunup , antrenör, sporcu, hakem ve 
diğer destek ünitelerinin yurtdışında eğitim ve pratik çalışmalarının 
sağlanması için gerekli diyalog ve koordinasyonu sağlar. Diğer kurulların 
ve kendisinin üretmiş olduğu bilgileri arşivler, kütüphaneler oluşturur, 
İnternet ve diğer iletişim araçları ile (CD, VCD vb) Türkiye çapında 
güreş konusunda ilgilileri bilgilendirir, eğitir.

Bütün bu kurullardan sonra güreş federasyonunun yapılanmasında 
bir çığır açacağına inandığım bir kurulda belirtmem gerekir ki buda 
“Bölgeler Koordinasyon Kurulu “ dur.

Bu nedenle; farklı sportif ve coğrafik yapılarda olan ülkemizin 
güreş sporu açısından bir çok probleminin yerinde yönetim anlayışına 
geçmesi var olan güreş potansiyelinin en verimli kullanılması demektir. 
Böyle bir yapıya geçildiğinde hantallaşmış yapı hareketlenecek, tek bir
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bakış açısı, tek bir gözlükten değil herkesin daha iyi bildiği problem ve 
sorunlara daha kolay, pratik ve hızlı çözüm bulunması demek olacaktır. 
Böylece merkezdeki yapı da hareketlenecek ve karar mekanizmasının 
işleyişi için daha hızlı bilgi ve belge akışı sağlanacaktır. Bu kurul oluşan 
bölgesel yapıyı koordine ederek bölge başkanlarından veya bölgeyi 
temsil kabiliyetine haiz temsilcilerinden oluşacaktır. Bölgelerin 
merkezdeki en önemli temsil merci olacaktır.

Oturum Başkam Haluk ÇETİN: Sayın Tayfun Karali, federasyonun 
bölgelerde örgütlenmesi konusundaki bilgileri aktardı. Tabii ki bunun 
hukuki dayanağı ve alt yapısının hazırlanması gerekiyor. Bunu da 
tartışmamız gerekiyor. Kendisine teşekkür ediyoruz. İl, ilçe ve köylerin 
güreşe katılımının sağlanması için konuşma yapacak olan Sakarya 
Gençlik ve Spor İl Müdürü İbrahim DEMİREL’in görüşlerini alacağız. 
Buyurun Sayın Demirel.

Konuşmacı: İbrahim DEMİREL
Sakarya Gençlik ve Spor İl Müdürü

Konu: İlçe ve Köylerin Güreşe Katılımı

Sayın Başkan, değerli konuklar; öncelikle Birinci Türk Güreş 
Kurultayı nın, Türk Sporu ve Türk Güreşi’ne hayırlar getirmesini temenni 
ederim.- Gençliğimize spor ile ilgili her türlü ortamın hazırlanması ve 
hizmetine sunulması yönünde çıkarılan 3289 sayılı yasa ile belli 
yaptırımlar getirilmiştir.

Bu arada devletin ve Bakanlığımızın ¡1 Müdürlüklerine vermiş 
oldukları bütçeler doğrultusunda, bu hizmetlerin sürdürülmesi söz 
konusudur. Bu bütçenin içinde sportif faaliyetler, iç ve dış 
organizasyonlar, hakem, personel, tesis, bakım ve onarımları söz konusu 
olduğundan, her an maddi problemler yaşanmasına ve spor branşlarına 
eşit şekilde yaklaşılamamasına neden olmaktadır.

Sporcu potansiyelinin artmasını temin amacı ile Genel 
Müdürlüğümüzün lisans konusunda belirli yaptırımların getirilmesi önemli 
nedendir. Lisans ücretlerinin kaldırılması, merkezden lisans işlemlerinin 
yapılması sporcu potansiyelinin artması için pozitif yönde etki yapabilir.

İlçe ve köylerin güreş sporuna yaklaşımı konusunda şunları 
söyleyebilirim; Güreş sporuna gönül veren insanlar, genellikle 
Anadolu’da tabir edilen ve buna bağlı olarak da ekonomik şartları yüksek 
olmayan, fakat maneviyatı güçlü insanların yaptığı bir spor dalı olarak 
karşımıza çıkmaktadır. İlçe ve köylerimizde, il ve İlçe müdürlüklerinin, bu 
konuda duyarlı belediyelerin ve spora gönül veren insanların çabaları ile 
bu günlere gelmiştir. Biz Sakarya Gençlik ve Spor İl Müdürlüğü olarak
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ilimizde başlattığımız çalışmalardan örnek vermek istiyorum. İlimize bağlı 
Hendek ilçemizde, dağ köylerinde, İl ve İlçe Müdürlüğümüz ile Belediye 
Başkanının da bizzat takip ettiği 1986-1990 doğumlu çocuklara yönelik 
bir tarama gerçekleştirilmiştir. Bu taramanın sonucunda yaklaşık 15 
çocuk köylerine gidiş ve dönüşleri ücretsiz olarak sağlanmış, İlçe 
merkezindeki okullara gittiklerinde ilçedeki lokantalardan Belediyemizce 
ücretsiz yemek yemeleri sağlanmıştır. Bu yönde yapılan çalışma diğer 
ilçelerimizde de yapılmasına kısmi olarak başlanmıştır. Yapılan bu 
çalışma Hendek ilçesinde 50 olan güreşçi sayısının bir anda 120’ ye 
yükselmesine neden olmuştur. Bu noktada malzeme sıkıntısı baş 
göstermiştir. Ancak il Müdürlüğü imkanları ile minder, malzeme temin 
edilerek devam edilmiştir.

Güreşimize büyük bir alt yapı desteği sağlayan Güreş Eğitim 
Merkezleri’nin yeniden yapılandırılması verilecek illerin coğrafi, fiziksel 
ve beşeri şartları taşıyan ve bunun dışında kalan belirli kriterleri taşıma 
durumuna göre değerlendirilmesi düşünülmelidir. İllerdeki sporcu 
potansiyelinin en büyük ölçü olması gerektiğini düşünüyorum.

İlköğretim öğrencilerine yönelik müsabaka sayılarının arttırılması, 
hem alt yapı sorununa bir çözüm, hem de güreş sporunun popüler hale 
getirilmesi yönünde uygun bir adım olacaktır. Milli Eğitim Müdürlükleri’nin 
düzenlediği müsabakaların dışında, okullarda ikili müsabakalar modelinin 
getirilmesi, fayda sağlayacaktır. Özellikle altyapı ağırlıklı çalışan illere 
hem gerekli malzeme desteği yapılması hem de teknik ekip tarafından 
da antrenman programları verilerek, teşvik edilmesi sağlanmalıdır.

Antrenörlerle ilgili olarak, İl müdürlüklerine tahsis edilen kadrolu 
yerine sözleşmeli antrenörler, antrenörlerin daha verimli çalışabilmeleri 
yönünden önemli bir etkendir.

Kurultayda genel olarak görüşülen konuların başında gelen 
kulüpler ile ilgili sorunlar son yıllarda daha da belirgin olarak ortaya 
çıkmıştır. Belediyeler ve ileri gelenler sayesinde ve fazla destek almadan 
yürütülen faaliyetler, maddiyatsızlıktan dolayı kapanma sınırına gelmiştir. 
Kalıcı ve etkili çözümler bulunması ve devamını sağlayacak tedbirlerin 
alınması elzem olmuştur. Bir de kulüplerdeki faaliyetlerin futbola endeksli 
olduğunu düşünürsek, güreş gibi diğer salon sporlarının ikinci plana 
itilmesine sebep olmaktadır.

Geçtiğimiz yıllarda Greko-Romen Milli takımına 3 güreşçi, serbest 
güreşe de sporcu verebilen ve faaliyet gösteren Adaşeker, Uniroyal, 
Erenler Belde, Donatım, Demirspor gibi müessese kulüpleri güreş 
faaliyetlerini durdurmuş veya sona erdirmiştir. Bu konuların nedenlerinin 
incelenip, gerekli tedbirlerin alınması yönünde yapılacak hızlı ve doğru 
çalışmalar müesseselerin tekrardan güreş faaliyetlerinin başlamasına 
sebep olabilecektir.
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Güreş Eğitim Merkezleri’nin (GEM) katılmadığı okullararası Türkiye 
Şampiyonalarfnın organize edilerek, diğer bölgelerden katılan 
sporcuların derece yapma şansının yükseltilmesi sağlanarak, en azından 
kamplara katılmalarının temin edilmesi bu sporcuların kendini 
göstermesine fırsat verecektir. Saygılarımı sunuyorum.

Oturum Başkanı Haluk ÇETİN: Bölgelerin sorunları il temsilcilerinin 
misyonu hakkında konuşma yapacak Bingöl Telekom Başmüdürü Serdar 
KORKUSUZ’a sözü bırakıyorum.

Konuşmacı: Yük.Müh. Serdar KORKUSUZ 
Bingöl Telekom Başmüdürü

Konu: Bölgelerin Sorunları, İl temsilcilerinin Önemi ve Görevi

Sayın milletvekillerini, sayın dünya şampiyonlarım hepinizi 
saygılarımla selamlıyor ve konuşmama başlıyorum. Öncelikle Türk 
Güreşi’nin büyük bir kurultayda, bu derece güzel ve kaliteli yapısı içinde 
bulunmaktan çok büyük onur duymaktayım. Bölgelerin sorunları, il 
temsilcilerinin misyonunun yeri deyince, aklımıza o kadar geniş bir 
perspektif geliyor ki, ben 2-3 saat konuşacağım diye zannediyorken, 
bunları özetleyerek kısa bir zamana sığdırmaya çalışacağım. İşin gerçek 
tarafı vardır. Bir insan bir görev üstleniyorsa, bu görevin sorumluluğunu 
bilincini, en ince ayrıntısına kadar bilmek ve onu yerine getirmek 
zorundadır. İl temsilcisi dediğimiz arkadaşlarımız her şeyden evvel güreş 
federasyonu başkanının, o ildeki temsilcisi olduğunu bilmek zorundadır. 
Güreşin valisidir orada. Güreşin padişahıdır. Ama maalesef il 
temsilcilerimizin biraz önce belirtildiği gibi, ben açıkça bir konuyu 
belirtmek istiyorum. Bilgi, doküman ve kalitelerini değerlendirmesi 
konusunda çok iyi analizler yapmak zorundayız. Birçoğu afaki olan, 
buyurun elimde iki sayfa olarak çok değerli il temsilcilerinin adları ve 
telefonları var. Burayı arayın. Nasıl bir tepkiyle karşılaşacaksınız. Biraz 
önce 3 ilimiz haricinde hepsinde il temsilciliği var denildi. Sayın yeni 
federasyon yönetimi ve kurultayını oluşturan arkadaşlar, çok iyi bilirler ki; 
onların hiçbirine ulaşamadık. Çoğunluğu Güneydoğu ve Doğu 
Anadolu’da bulunan il temsilciliklerimiz, bu özellikle terör bölgesinden 
kaynaklanmış değil midir? Bilmiyorum ama gerçek tarafı şu ki; bunlara 
dahi hiçbir şekilde ulaşamadık. 3 milyon genç nüfusa sahip Diyarbakır’da 
Muharrem Atik geldikten sonra faaliyet olacağını umut ediyorduk. Gençlik 
ve Spor İl Müdürlüğü’nün yüzünden midir? Bilinmez. Diyarbakır’da hiçbir 
güreş faaliyeti yoktur. Çok ciddi analizlerin yapılması gerektiği inancıyla 
birçok şeyi söylemek zorundayız. Öncelikle şunu belirtmek istiyorum. Bir
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kişi bir misyon üstlenmişse, bu il temsilcisi olsun, güreş antrenörü olsun, 
bu Güreş Federasyonundaki herhangi binayı olsun, sonuç itibariyle o 
derin görevi el parmaklarından saç ucuna kadar hissetmek zorundadır. 
Sorumluluk almayı bilmeyen, hasbelkader giderek bir yere varamayız. 
Uzay çağındayız. 2001 yılların uzaydan buradaki konuşmaların takip 
edileceği bir yıldayız. Kendi branşım olan elektronik konusunda, şu anda 
uzay çağıyla rekabet halindeyiz. İnanın hocalarımızın, antrenörlerimizin, 
il temsilcilerimizin, her birimin kendisini çok iyi yetiştirmesi gerektiğini 
bilmelidir. Hocalarımızın hepsi, hakemlerin hepsi, il temsilcilerinin hepsi 
bilgisayar kullanması gerekiyor. Bilgisayarı bilmeyen biri 2000 yıllara 
girmişse ayakları yere basmıyor demektir. Bu il yöneticilerimizin güreşle 
ilgili güreş antrenörlerimizin, İngilizce konusunda yabancı dil konusunda 
gerekli ciddi konuşmayı yapmak zorundadır. Kişinin spor kütüğünün 
oluşturulması, mevcut kas yapısının incelenmesi, her türlü yapının içine 
girmek şartıyla, kişinin anatomik yapısını takip etmesi için bazı testlere 
tabi tutmak zorundayız. Doğu ve Güneydoğu Anadolu’da neredeyse 
güreş bitmek üzeredir. Milli Eğitimle işbirliği yaparak okullarda güreşi 
sevdirmeli, okullara güreş minderi gibi malzemeler alıp onları bu yoldan 
yürütmeliyiz.

Temsilcisi olmayan illere temsilci seçilerek burada güreş yapan 
beden eğitimi öğretmenleri, fahri antrenörlerin ciddi çalışmaları 
federasyon tarafından desteklenmeli ve planlanmalıdır. Eğitim gördükten 
sonra yeterli olanlara sertifika verilmelidir. Her bölge için belirlenen 
temsilciler tarafından her ilde çok ciddi çalışmalar yapılarak afaki 
değerlendirmeler yapılmalıdır. Çalışma ortamı, çalışma saatleri, çalışma 
aletleri ve çalışan sporcular değerlendirilerek, bir an önce uygulamaya 
geçilmesi sağlanmalıdır. Bölgesel hakem seminerleri düzenlenerek, 
güreş hakemlerinin sevilmesi sağlanmalıdır. Temsilci arkadaşların 
mutlaka çalışma yapmaları gerekmektedir. Bu bölgede güreşçi 
antrenmanı, güreşçi ahlakı ve hayatlarında başarıya ulaşacak doküman, 
kaset, cd’lerle bilgisayar yoluyla bilgileri onlara aktarabiliriz. Mutlak 
süratle okullar bazında çok ciddi çalışmalar yapılarak, okullarda sporun 
yaygınlaşması gerekmektedir. Güreş, bu okullar içerisinde başlatılmak 
suretiyle güreşe seçilme ile başlayan bir yarışın, maratonun içinde 
çocuklar tutulmalıdır. Ferdi birinciliklerin yanı sıra, mutlaka takım 
birincilikleri de göz önünde tutulmalıdır. Kurumların güreş sporuna sevgi 
ve ilgiyle bakacak yaptırımların sağlanması ve bu yaptırımların takip 
edilerek raporlar hazırlanmalıdır. Aktivitesiz çalışma ve toplantılardan 
uzak durulmalıdır. Özellikle eski şampiyonlarımız medyatik güçleriyle 
Bingöl’e geldiği zaman güreşin gelişimine önemli katkı sağlayacaktır. 
Beni dinlediğiniz için teşekkür ederim.
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DİĞER KONUŞMACILAR
Oturum Başkanı Haluk ÇETİN: Değerli katılımcılar: oturum konusuyla 
ilgili konuşma yapmak isteyenlere 5’er dakikalık konuşma süresi 
veriyorum. Herkesin lütfen bu zamana riayet etmesini diliyorum. Buyurun 
Sayın DAĞISTANLI hocam.

Mustafa DAĞISTANLI’nın Konuşması: Çok büyük bir kaynak isteyen, 
hem maddi anlamda, hem de insan kaynakları anlamında, bunun çok 
kısa zamanda temin edilmesi çok kolay değildir. Bu kaynakların temin 
edilmesi sağlanmalıdır. Bu kaynakları en kısa zamanda nasıl sağlarız 
acaba? Bu kaynakları spor toto ve loto gibi talih oyunlarını, bu 
federasyonlara (amatör federasyonlara) bilhassa, Güreş Federasyonu’na 
böyle bir kaynak bulmamız lazım. Şimdi böyle bir kaynak aranmalıdır. 
Türk Güreş Vakffmn kurucusuyum. Ben bu maksatla kurdum. 
Arkadaşlarımız bu vakfı sporcu yetiştirme değil de tesisleşme 
bakımından kullanmışlardır. Umarım bu yeni federasyon hem bu güreş 
vakfına sahip çıkacak, hem de bu kaynakları düzgün bir şekilde 
kullanacaktır.'

Başkan Haluk ÇETİN’in Konuşması: Bugün Milli Piyango’dan gelir elde 
etmek çok zor. Milli Piyango batmak üzere. Milli Piyango gelirlerinde 
olimpiyat kanunu gereği sadece olimpiyat düzenlemeye kaynak 
aktarılabiliyor. Spora ayrılan kaynaklar, bilhassa bizim federasyonla ilgili 
oturulup bir kitap şeklinde hazırlanmalıdır. Ama bizim yaptığımız bu 
çalışmalar sadece bizim elimizde kalmaktadır. Buyurun Sayın KARALİ.

Tayfun KARALİ’nin Konuşması: Bende Mustafa hocamın önerisine 
veya sorusuna cevap vermek istiyorum. Eleştirinize katılıyorum. Fakat 
bakış açınıza değil. Yeni bir model ortaya koyarken, en önemli işimiz 
insanları mevcut yapıdan değiştirme zorunluluğunuzdur. Yeni yapıyı 
veya sistemi mükemmele yakın ortaya koymadığımız zaman başarılı 
olmamız mümkün gözükmemektedir. Ben Türk güreşinin kaynak 
problemi olduğu kanaatinde değilim. Bugün bir karakucak güreşinde 
yaklaşık 3000 kişi köy ortamında toplanabiliyor. Türkiye şampiyonasında 
500 kişi bile olmuyor. Biz bu insanları Tribüne doldurmayı başarabilirsek 
siyasetçisi de gelir, seyircisi de gelir, sponsoru da olur. Bugün bir 
şampiyonada mesela, yakında Avrupa Şampiyonası olacak, Abdi İpekçi 
Spor Salonuna 15.000 kişiyi doldurursanız bakın o zaman reklam nasıl 
yapılıyor.

Oturum Başkanı Haluk ÇETİN: Tekrar sözü Değerli şampiyonumuz 
Mustafa DAĞISTANLI’ya veriyorum. Buyurun Sayın DAĞISTANLI.
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Mustafa DAĞISTANLI’nın Konuşması: İstanbul’da Dünya Şampiyonası 
yapılıyor. Ben Dünya Güreş Federasyonu başkanını yemeğe götürdüm. 
Bana “Sizin zamanınızda İstanbul’un nüfusu 1 milyondu, kırk elli bin kişi 
geliyordu, şimdi İstanbul'un nüfusu 10 milyon ve statlara 5000 kişi 
gelmiyor” dedi. Ben de dedim ki “ekselans bunun bir tek sebebi sizsiniz, 
güreşte o kadar kaide değiştiriyorsunuz ki, ben 2 Olimpiyat, 4 Avrupa 
şampiyonuyum, daha güreşin kaidelerini anlayamıyorum”. Futbola niye 
gidiyorlar? Anlıyorlar çünkü, orada deşarj oluyorlar. Fakat güreşte o 
kadar kaideler değişiyor ki insanlar bile anlamıyor ve artık gelmiyorlar.

Nejdet UÇAR’ın Sorusu: Sizce milli takım antrenörü nasıl yetişmelidir?

Oturum Başkanı Haluk ÇETİN: Şimdi sorunun muhatabı Sayın Bekir 
DOĞAN’a sözü bırakıyorum..

Bekir DOĞAN’ın Cevabı: Ben bu konudaki hem tecrübelerimi hem de 
şahsi görüşümü söylemek istiyorum. Şimdi kurumlanınız resmileştikten 
sonra, Sayın Federasyon Başkanımız teknik kurulu çağırıp “milli takım 
antrenörü nasıl seçilmelidir” diye sorduğunda antrenörün yaşından tutun, 
şampiyonluklara, yetiştirdiği adamlara kadar bir çok özelliğe bakılmalıdır. 
Bu şekilde sorular hazırlanmalıdır. Antrenörlere bu sorular 
gönderilmelidir ve tekrar bu kurul antrenörlere gönderilen belgeleri, 
kontrol etmelidirler. Zorunlu olursa gerekli bilgiler kulüplerden alınmalıdır. 
Diploma derecesine bakılmalıdır. Kademesine bakılmalıdır. Tekrardan 
oturulup bu antrenörlerden gelen bilgilerin federasyonumuzca 
değerlendirilmesi gerekir. Antrenörlere verilen soruların 
sonuçlandırılması da öğrenci-hoca ilişkisi şeklinde olmalıdır. Diyelim ki, 
antrenörlere 10 soru sorduk, bu soruların değerlendirilmesi önem 
derecelerine göre yapılmalıdır. Antrenörlük, sporculuk ve büyük bir 
şampiyonluk birbirinden ayrıdır. Büyük bir şampiyon, iyi bir antrenör 
olacak diye bir kaide yoktur. Bundan sonra da antrenörlere yapılan 
değerlendirmelerde en yüksek puanı alanlardan, en düşük puanı alanlara 
kadar değerlendirilmelidir. Ama bu sistem bu işle ilgili tüm arkadaşlara 
duyurulmalıdır. Katılımcılara bu sistemle katılım sağlanıp, değerlendirme 
yapıldıktan sonra, diyelim ki 30 kişi lazım. En yüksek puan alan 30 kişiyi 
seçmeliyiz. Mesela bu seçilen kişilerin içine giremeyen, alt kademelerden 
birisi itiraz ettiğinde tıpkı öğrencilik yıllarında olduğu gibi, buyur kardeşim 
kağıdın burada, değerlendirmen bu, falanca isimli şahsın 
değerlendirmesi bu diyebiliriz. Eğer burada bir adaletsizlik varsa, bunu 
giderme şansımız da vardır diyebiliriz.

Oturum Başkanı Haluk ÇETİN: Sayın Bekir DOĞAN’a teşekkür ediyor 
ve sözü ERBAŞ’a veriyorum.
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Dursun Ali ERBAŞ’ın Konuşması: Sayın federasyon başkanım sevgili 
arkadaşlarım. Ben buraya içimdeki milliyetçilik için geldim. Bugün Avrupa 
minderlerinde büyük başarı sağlamış güreşçilerimizin hiç birinden 
haberimiz yok. Bunlara ulaşabileceğiniz ne bir telefon ne de bir adres 
elimizde yoktur. Bugün birinin başına bir şey gelse hastalansa veya vefat 
etse hiç birinden haberimiz olmayacak. Vefat etseler bunlara ne bir tören 
ne de herhangi bir merasim düzenlenmemektedir. Ben bunları söylemek 
için buradayım. Hastaneye düşseler maddi durumları iyi olmamakla 
beraber aciz duruma düşmektedirler. Bunlara yardım için elimizde hiçbir 
şey bulunmamaktadır. Mustafa Çakmak gibi bir hocamız ölüyor, ben 
bunu tesadüfen bir kamyoncudan duymaktayım, il temsilciliklerimize bu 
şampiyonlar hakkında bir bilgi verilmeli ve maddi imkanlar sağlanmalı, 
özel bir kart basılmalıdır. Zor duruma düştüklerinde bu kartlardan 
faydalanmalıdır. İkincisi, bu kulüplerin dağılması parasızlıktan değil 
ilgisizlikten, yani anlayacağınız halkımızdan koptuk. Teşekkür eder 
saygılarımı sunarım.

Oturum Başkanı Haluk ÇETİN: Değerli katılımcılar şimdi Afyon 
Milletvekili Sayın Müjdat KAYAYERLİ’ye söz veriyorum. Buyurun Sayın 
KARAYERLİ.

Müjdat KAYAYERLİ’nin Konuşması: Sayın Başkan, değerli 
arkadaşlarım. Güreş Federasyonu bize göre yani milletvekillerine, bir 
envanter hazırlamalıdır. Hangi bakanlıklardan ne gibi işler 
yapabileceğimiz için bunları bize gönderdiğinizde çözüm yolları 
bulabileceğimizi ifade etmek istiyorum. İkincisi ise, sayın Tayfun Karali 
arkadaşımızın hazırladığı bir projeyle ilgili olarak şimdiye kadar 
şampiyonluklar kazanmış sporcuların özellikleri dereceleri bir kitap 
şeklinde hazırlanmalıdır. Bir arşiv çalışması yapılmalıdır. Bunun gelecek 
nesillere örnek olacağı düşüncesindeyim. Üçüncüsü bölgesel bazda 
şampiyonlarımızın belirlenmesi, bunların hem bölgesel radyolarda hem 
televizyonlarda duyurulup güreşimizin tanıtılması gereklidir. Diğer önemli 
konuda kaynaktır. Dün Spor Bakanımız bu konu hakkında bir spor 
konseyi oluşturulacağına değinmiştir. Bu spor konseyi ile güreş 
federasyonunun ilişkisi ne olabilir. Dünyadaki uygulamalar ortadadır. 
Spor bir bütün olarak ele alınmaktadır. Yani farklı farklı ele alınmıyor. 
Çok kazanılan federasyonlardan az kazanılan dallara aktarma 
yapılmalıdır. Beni dinlediğiniz için teşekkür ederim.

Oturum Başkanı Haluk ÇETİN: Sayın Milletvekilimize teşekkür 
ediyorum. İstanbul bölgesinin emektar Güreş İl Temsilcisi Sayın TAŞTAN 
Hoca’yı konuşmak üzere kürsüye davet ediyorum.
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Taştan KOÇAK’ın Konuşması: Sayın Milletvekilim, Sayın Başkanım, 
Sayın Kurul Üyeleri; İl Temsilcilerimiz, bulunduğu bölgedeki tüm 
sorumlulukları taşıyacak güçte olmaları gerekmektedir. Yani orada Güreş 
Federasyonu’nu temsil etmektedirler. Ben 23 senedir İstanbul İl 
Temsilciliği yapıyorum. Elimdekilere dayanarak güreşe hizmeti sonuna 
kadar yapmış bulunmaktayım. Şimdi size İstanbul’daki güreşi arz etmek 
istiyorum. Görevimiz dahilinde her yılın sonunda Federasyonumuzun 
programına uygun bir şekilde bir rapor hazırlıyoruz. Neden diğer 
illerimizdeki güreş temsilcileri, gençlik spor il müdürlükleri güreş için 
hiçbir şey yapmıyorlar. Bunun güreşe çok büyük zararı bulunmaktadır. 
Ben geçmişteki güreşçilerimiz için Ankara’da ve İstanbul’da bir müze 
açılmasını isterim. Bugün okullarımızda güreşe yeteri kadar ilgi 
gösterilmemektedir. 15 milyon nüfusu olan İstanbul’da bir Güreş Eğitim 
Merkezi açılmalıdır. Güreşin ihtiyacı olan güreş eğitim merkezlerinin 
büyük şehirlerde çoğaltılması gerekmektedir. Bugün İstanbul’da 
sözleşmeli iki antrenör bulunmaktadır. Bunlardan da yeterince 
faydalanamıyoruz. Arz edeceğim çok konu var. Ama zamanımız kısıtlı 
beni dinlediğiniz için hepinize teşekkür ederim.

Oturum Başkanı Haluk ÇETİN: Teşekkür ederim Sayın TAŞTAN. 
Buyurun Sayın İbrahim Bey.

İbrahim ASLAN’ın Konuşması: Saygıdeğer Başkanım ve sevgili 
arkadaşlarım. Güreş Federasyonu’muzun özellikle Karadeniz Bölgesi’ne 
bir ağırlık vermesini istiyorum. Allah bütün insanları gerekli meziyetleri 
vermiştir ama Karadeniz insanında bu meziyetler fazlasıyla 
bulunmaktadır. Boksta Türkiye’de profesyonel olarak ilk derece yapan 
Cemal Kamacı’dır. Ayrıca amatör olarak ta Avrupa’da derece yapan 
Bülent Ulusoy’da Trabzon’ludur. Gelelim Futbola; Futbolda Karadeniz 
belli bir başarı elde etmiş ve Türk Futboluna Hami, Kemal, Tanju gibi 
yıldızlar kazandırmıştır. Güreşi zaten saymaya gerek yok. Bir dünya 
şampiyonasında 8 tane milli sporcunun 7 tanesi Karadenizlidir. En 
önemli konulardan biri güreşten gelen akademisyenlerden 
yararlanmaktır. Bölgelerin 3-4 ayda bir araya gelerek problemlerini ortaya 
koymalıdırlar. Kamplardaki gruplaşmanın Anadolu’daki sporcuları 
spordan soğuttuğu ortadadır. Bunlardan kaçınılmasını ve tüm sporculara 
eşit davranılmasının gerektiğini söylemekteyiz. Uluslararası 
karşılaşmalarda sporcuları en iyi şekilde motive etmek kendi hocası 
tarafından mümkündür. Gerekli bürokratik engeller aşılarak bunların 
yapılması gerekmektedir. Sonsuz saygılarımı sunar hepinize teşekkür 
ederim.
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Oturum Başkam Haluk ÇETİN: Değerli katılımcılar şimdi Eski Anadolu 
Hisarı Spor Akademisi Başkanı ve Marmara Üniversitesi Hukuk Fakültesi 
Dekanı, spor yazarı muhterem hocamız Prof.Dr. Fehim ÜÇIŞIK Bey’i 
kürsüye davet ediyorum. Buyurun hocam.

Prof.Dr.Fehmi ÜÇIŞIK’ın Konuşması: Sayın Başkan, değerli 
dinleyenler, öncelikle bu toplantının oluşmasını sağlayan 
federasyonumuza teşekkür ediyorum. Ben 1986’dan itibaren İstanbul’da 
Beden Eğitimi Spor Yüksekokulu’nun önce bölüm başkanlığı ve sonra 
Yüksekokul Müdürü olduğum için bazı dönüm noktalarını arz etmek 
istiyorum. Bunlardan biri olduğum için burada bulunmaktan büyük 
mutluluk duymaktayım. Bu dönüm noktalarını söyleyelim. Birisi 1986’da 
normal prosedürle İstanbul’da sporda doktora başlattım. Birisi 1990’da 
unutulmuş spor şurasının tekrar toplanmasıdır. Birisi Gençlik Spor Genel 
Müdürlüğünün Olimpiyat komitesi ve Hacettepe Üniversitesi’nin 
Türkiye’de spor bilim kongresinin toplanmasıdır. Bu da Türkiye’de bir 
gazetede yazdığım genel nitelikli şuraların dışında ilk defa bir branşta 
böylesine geniş bir kurultay yapıldı. Çok önemli bunun yeni bir çağ 
açacağına inanıyorum. Fazla detaya inmeden birkaç başlık halinde 
konuya dönmeye çalışacağım.

Beden Terbiyesi denilen teşkilat malumunuz 1988 de kuruldu. Bu 
kurumun Genel Müdür’ü demiyorum, umum direktörü diyorum. Umum 
direktörden baktığımız zaman federasyon reislikleri görüyoruz. Buradan 
da şu sonuç çıkıyor. Umum direktör yani genel müdür, Genel Müdür 
Güreş Başyardımcısı Federasyonların kanunu buydu. 1990 şurasında 
ben bunu tenkit ettim. 1990 şurasında bildirilen bilgiler 1991 de kanun 
olarak karşımıza çıktı. Ana hizmet birimlerinin başına Spor 
Federasyonları getirildi. Ben futbola özerklik getirilmesinden önce güreşe 
özerklik getirilmesini istiyorum. Rakamlar ortaya koyuyor, mali güç bu 
camiada daha fazla ise, en azından futbol kadar fazla ise, niçin bir 
okçuluk federasyonu gibi bir hukuki yapıya sahiptir? Bu tür sorunların 
aşılması gerekir. Federasyon başkanlarının teşkilatlarının zor şartlarda 
çalıştıklarını görmekteyiz. Bir başka görüş idareden oluşacaksak, 
yapılacak kongrelerde ortak görüşe ulaşacaksak, bu günkü spor teşkilatı 
mutlaka değişmelidir. Ama spor konseyi değil, daha baştan başlamalıdır. 
Bugün Türkiye’de idareci bir spor bakanına ihtiyaç vardır. Çünkü Türkiye 
1970’lerde Gençlik ve Spor Bakanlığı kurmuş bir ülkedir. Nüfusumuzun 
büyük kısmının spora ilgisi azaldı. Spor sorunumuz kalmadı ki bakanlık 
olsun. Spor bakanlığı kurulunca ne olacak? Spor Bakanlığı özellikle bir 
çelişki içindedir. Güreşle ilgili temsilciliklerin sayısı artırılmalı ve 
bilgilendirilmelidir. Güreş kulüplerinin sayısı artırılmalıdır. Kulüp sayısı 
arttıktan sonra ligler birçok gruplara ayrılarak kurulmalıdır. Bütün bu 
kulüpler vasıtasıyla eğitim kurumlarından da kulüpler kurulduğu için artık
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bu noktada bunları destekleyecek eğitim ve sağlık kurumlan da 
kurulacaktır. Birlikten kuvvet doğar burada sadece herkesin görevi 
elinden geleni sonuna kadar yapmaktır.

Oturum Başkanı Haluk ÇETİN: Değerli katılımcılar şimdi divan üyesi 
Sayın KARALİ’ye tekrar söz veriyorum.

Tayfun KARALİ’nin Konuşması: Sayın hocama çok teşekkür ederim. 
Çok duygulandım. Söylediğiniz her şeyin altına imzamı atıyorum. 
Bölgesel düzenlemeler hakkındaki görüşlerinize katılıyorum. Bu bölgeler 
arasında sadece birlik yok. Karakucak organizasyonları, okullararası 
yağlı güreşler, yani güreşle ilgili bütün organizasyonlar coğrafya ve 
denge gözeterek hazırlanmıştır. Şu haritaya baktığımızda Amasya’nın 
Karadeniz’de ne işi var derim. Ama Amasya, Samsun - Trabzon arasında 
bölgeler arası rekabetleşmeyi hazırlayacak bir zemin hazırlanmıştır.

Oturum Başkanı Haluk ÇETİN: Değerli katılımcılar şimdi kürsüye 
Sayın Ali İhsan Bey’i davet ediyorum. Buyurun Sayın ÇOKAN.

Ali İhsan ÇOKAN’ın Konuşması: Saygıdeğer başkanım ve sevgili 
arkadaşlarım. Burada uzun bir zamandır notlar alıyoruz ve dinliyoruz. 
Ben buraya Sakarya’dan deprem bölgesinden geliyorum. Sakarya Güreş 
adına veya 37 branşta büyük bir hareketlilik vardı. Fakat 17 Ağustos 
sonrası büyük bir gerilemeye girmiştir. Geçmişte Sakarya ili Greko- 
Romen Milli Takım’ının üçte birini oluşturmaktaydı. Ancak iki gündür bazı 
hedefler konuşulmaktadır. Sakarya bu hedeflerden uzak kalmıştır. 
Yeniden yapılanma dediğimiz bir planla minikler ve yıldızlarda güreşe 
hizmet etmekteyiz. Özellikle büyük bir afetten sonra 85-90 doğumlu 
çocukların böyle bir ortamdan nasıl çıkartılmaları konusunda bir 
organizasyon yaptık ve başarılı olduğumuza inanıyorum. Bizler SakaryalI 
olarak Türkiye çapında 22 tane G.E.M.olduğunu öğrendik. 500 den fazla 
öğrencinin bu eğitim merkezlerinde eğitim gördüğünü öğrendik. Kendi 
içimizde istatistikler yaptık. 180 ile 200 güreşçi bölgemizde tam olarak 
aktif pozisyondadır. Şöyle bir soru soracağım yanlış anlaşılmasın 
Sakarya güreş eğitim merkezinin kurulması için bu kriter yeterli midir? 
Bölgeleşmeyle ilgili yapılan planlardan ilkokuldan en yüksek seviyeye 
çıkana kadar buralarda beden eğitimi öğretmenlerine büyük iş 
düşmektedir. Beden Eğitimi Spor Okullarında 4 yıl okuyup beden eğitimi 
öğretmeni olamayan arkadaşlar var. Türkiye yıldızlar ligi Türkiye’nin en 
büyük altyapı merkezlerinden birini oluşturabilir. Türkiye yıldızlar ligine 
gerekli önemin verilmediğine inanıyorum. Beni dinlediğiniz için teşekkür 
ediyorum.
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Oturum Başkam Haluk ÇETİN: Değerli katılımcılar şimdi eski Dünya 
Serbest Güreş Şampiyonlarından Sayın Ali Rıza ALAN’ı konuşmasını 
yapmak üzere kürsüye çağırıyorum.

Ali Rıza ALAN’ın Konuşması: Saygıdeğer federasyon yöneticilerim, 
sevgili dostlarım. İki gündür Türk Güreşi’nin sorunları için buradayız. 
Bizim sorunumuz Türk Güreşi’dir. Güreşi tabana yayma ve zengin bir 
kitleye sevdirmemiz gerekmektedir. Bunu zengin kitleye sevdirmek için 
bizim önce antrenman salonlarımız dışardan gelecek antrenmanı 
izleyecek seyirciye güzel göstermemiz gerekmez mi? Çocukların annesi 
babası geliyor ve ter kokusundan gidiyorlar. Bölgelerde bazı 
arkadaşlarımız bazı sorunlar anlattı. Ama gördüğüm kadarıyla pırıl pırıl 
bir başlangıcımız var. Burada her şeyin düzeleceğine inanıyorum. Ben 
burada herkesin elinden geleni yapacağına inanıyorum. Hepinize 
saygılar ve sevgilerimi sunuyorum.

Oturum Başkam Haluk ÇETİN: Değerli katılımcılar son olarak sözü 
Türk Güreşi’ni ABD’de başarılı şekilde temsil eden eski Türkiye ve ABD 
Şampiyonu Sayın Abdurrahim KUZU’ya bırakıyorum. Kürsüye buyurun 
Sayın KUZU.

Abdurrahim KUZU’nun Konuşması: Çok değerli Başkanım, 
saygıdeğer konuklar. 1993 yılında Amerika’dan Türkiye’ye dönmüş 
bulunmaktayım. O zamandan beri sağ olsunlar çok onure oldum. İlk defa 
bir oturuma davet edildim. Ne kadar teşekkür etsem azdır. Ben bugün 
inanıyorum ki Türk güreşinde yeni bir çağın açıldığı kanısındayım. 
Yıllarca Amerika’da bulunmuş olup, bir çok çalışmalarda bulundum. 
Geldikten sonra bir tane arkadaşımızda çıkıp o adamların nasıl idman 
yaptığını sormadılar. Ben bunu parayla satmıyorum. Hiç kimseden maaş 
talep etmedim. Yeni yönetimin başarısı için elimizden geleni kendi adıma 
yapacağıma söz veriyorum. Herkese adil davranılarak bu iş yapılmalıdır. 
Güreşin sorunları üzerinde elbirliği ile hep beraber çalışılırsa üstesinden 
gelinir. Başarının sırrı, çok iyi bir yönetim kurulu oluşturmaktır. Çok iyi 
teknik kadrolar kurulması gerekir. Biz yaptığımız programlarda en basitini 
yapmışız. Ne yapmışız? Kamp açmışız ve kapatmışız, milli takım 
oluşturmuşuz turnuvalara gitmişiz, o veya bu kişiler hasbelkader 
başımıza gelmişler, biz takıma giderken, bakardık birisi var, kimdir bu 
diye birbirimize sorar dururduk. Güreş federasyonumuz, güreşin içinden 
gelen arkadaşlarımız, hiç birini ayırt etmeden adaletli bir şekilde hep 
beraber gönül birliğiyle destek verilirse ve gereken şansları tavsiye 
ederlerse, elbirliğiyle çok iyi şeyler yapacağız. Başarının sırrı, çalışmak, 
çalışmak, çalışmaktır. Ama dürüstçe, namusluca çalışmaktır. Türk 
Güreşi’nin uluslararası platforma çıkması için acil reform ve kalıcı bir



sisteme ihtiyacı olduğu hepimiz tarafından bilinmektedir. Türkiye’nin 
şartlarına göre bazı önlemler alınması gerekiyor. Ben bunları 3 maddede 
topladım. Birincisi acil alınacak tedbirler, İkincisi orta vadede, üçüncüsü 
kalıcı ve uzun vadede alınacak tedbirler olarak sıralayabiliriz. Acilen 
tedbirler kısaca hiç kimse yıllardan beri beslenme konusunda bir kelime 
etmedi, etmiyor. Şimdi biz spor yapıyoruz sporu neyle yapıyoruz? Aç 
karnına spor yapılabilir mi? Niçin ne yediğimizi biliyor muyuz? 
Amerika’daki herkes tarafından bilinen ünlü tenisçiler vardır. Bunların 
beslenmesi için ayrı ayrı doktorları vardır. Şimdi bunun paralelinde kilo 
düşme sistemini de bilmiyoruz. Yıllardan beri güreşte Avrupa’ya ayak 
uyduralım diyoruz, fakat hem de ne yediğimizi bilmiyoruz. Ülkemizde 
birçok kulüp bulunmaktadır. Ama bunların hiç birinde bir tek kondisyon 
salonu bulunmamaktadır. Hangi kulüpte idmandan sonra vitamin 
verilmektedir. Türk Güreşi’nin Almanya’dan, Amerika’dan Rusya’dan ne 
eksiği vardır. Hiçbir eksiğimiz yok. Her şeyimizle ata sporumuz diyoruz. 
Genlerimizde var diyoruz. Türkiye’de şampiyonlar var yeter ki onlar 
bilinçlendirilsin, öğretilsin, eğitilsin. Türkiye’de mevcut olan imkanların 
iyileştirilmesi kulüplerimizin modernize edilmesi gerekir. Mevcut sporcu 
kapasitesinin artırılması, teknik heyetlerin eğitimi, modern kaliteli eğitim 
yapılması gerekmektedir. Sporcu sayısının çoğaltılması lazımdır. 
G.E.M’ler arası lig müsabakalarının yapılması, milli takım kamplarının 
modernize edilmesi, uzman kadro oluşturulup G.E.M’lerde ve kulüplerde 
güreş eğitim seminerleri verilmelidir. Oradaki arkadaşlarında eğitilip daha 
başarılı hale getirilmeli, yağlı ve karakucak güreşlerinden kaynak 
oluşturulmalıdır. Bunun yanında güreşimizin lise ve üniversitelerde 
Amerika’da olduğu gibi yaygın hale getirilmesi gerekmektedir. 
Uluslararası kamplar yapmak lazımdır. Sponsor araştırma ve geliştirme 
merkezinin kurulması, televizyonda güreş programlarının yayınlanması, 
yarışmalar düzenlenmesi, güreşe ilginin arttırılması için gereklidir. Milli 
takım seçmeleri için adil, eşit ve kalıcı bir sistem mutlaka getirilmelidir. 
Uzun vadeli olarak, güreş kulüplerimizin artırılması gerekir. Lise ve 
üniversitelerde güreşin geliştirilmesi gerekir. Neticede kalıcı ve sağlam 
başarı istiyorsak, özerklik gelmesi mutlaka şarttır. Saygılar sunuyorum.

Oturum Başkanı Haluk ÇETİN: Bütün konuşmacılara ve katılımcılara 
oturumumuza göstermiş oldukları yakın ilgi ve katkılarından dolayı 
teşekkür ediyor ve oturumu kapatıyorum. Saygılarımla.
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YAĞLI GÜREŞ
7 Ocak 2001 Pazar

Oturum Başkanı: Recep KILIÇ
1.Yağlı Güreşin Sorunları ve Çözüm Önerileri 

Recep KILIÇ
Gazi Üniversitesi Öğretim Üyesi-Ankara

2.Yağlı Güreşin Bugünkü Durumunun Değerlendirilmesi 
Şükrü KAYABAŞ
Kırkpınar Baş Çazgırı-Balıkesir

3.Yağlı Güreşin Yönetimi Nasıl Olmalıdır?
Ahmet TAŞÇI
Kırkpınar Başpehlivanı -Balıkesir

4.Yağlı Güreşçilerin Sorunları 
Cengiz ELBEYE
Kırkpınar Başpehlivanı-Antalya

5.Yağlı Güreş Organizasyonunda Hakemlik Müessesesi. 
Osman ŞENEL
Yağlı Güreş Hakem Kurulu Eski Başkam-Ankara

D İ Ğ E R  K 0 N U Ş M A C I L A R
Ozcan OZALTIN Karamürsel
Abdullah ERSOY Kırkpınar Başpehlivanı-lstanbul

Salih AŞÇI İstanbul
Yakup TOPUZ TEAŞ Kulübü- Ankara

Yusuf Ziya GÜNAYDIN İsparta Belediye Başkanı
Kenan ŞİMŞEK Büyükşehir Belediyesi-Ankara

İsmail CAFO Antalya
Bekir ŞAHIN MTA Kulübü-Ankara
Fikret DEMİR Tekel Kulübü Antrenörü- İstanbul

Kemal DEMIRSUREN İstanbul
Fevzi ÇAKIR Balıkesir

Kaplan YAPAR Emniyet Spor Kulübü-Ankara
Vedat ERGİN Büyükşehir Belediyesi-Ankara

Muharrem DEMIREGEN Ulaştırma Spor-Ankara
Y A Z I L I  M E T İ N  V E R E N L E R

Halil DELİCE Türkiye Gazetesi Yazarı-İSTANBUL
Doç.Dr. Osman IMAMOGLU Ondokuz Mayıs Universitesi-Samsun

Y.Doç.Dr.Mehmet TÜRKMEN Ondokuz Mayıs Universitesi-Samsun
İsmail CAFO Antalya

Dr. Veyis GUNGOR Hollanda Türkevi-Amsterdam
Dr.llyas KESKİN Hollanda Türkevi-Amsterdam

İbrahim BOZDAĞ Zile Güreş Antrenörü
Salim ATICI Bölge Fahri Antrenörü-Samsun

Yrd.Doç.Dr.Mürsel AKDENK Ondokuz Mayıs Üniversitesi-Samsun
Zekai ERTEN G.E.M. Antrenörü- Denizli
Ruhi SEREN Hakem-Beden Eğitimi Öğretmeni-Samsun



Oturum Başkam Recep KILIÇ: Türk Güreşi’nin ve yağlı güreşin 
değerli üyeleri, hepiniz hoş geldiniz. Oturuma katılan arkadaşlara, 
divandaki arkadaşları ve yapacakları konuşmaları sunuyorum.

“Yağlı güreşin bugünkü durumunun değerlendirilmesini” Kırkpınar 
başcazgırı Şükrü Kayabaş, “Güreşin yönetimi nasıl olmalıdır?” Kırkpınar 
Başpehlivanı Ahmet Taşçı, “Yağlı Güreşin sorunları ve çözüm önerileri” 
Recep Kılıç, “Yağlı Güreşin sorunları” Kırkpınar Başpehlivanı Cengiz 
Elbeye ve “Yağlı Güreş organizasyonunda hakemlik müessesesi” 
konularında yağlı Güreş hakem komitesi başkanı Osman Şenel konuşma 
yapacaklardır.

Konuşmak isteyen arkadaşlarımız divana bildirecekler ve sırayla o 
arkadaşlarında görüşlerini alacağız. Divan üyelerine konuşma vermeden 
önce dünkü toplantıda bir şeyi ifade ettim. Bunu dinlemeyen 
arkadaşlarımız vardır sanıyorum. Özel olarak sizlere sunmak istiyorum. 
Dün İsmet Atlı Hocamız biliyorsunuz; “minder güreşlerindeki birçok 
şampiyonun % 80’ini karakucak ve yağlı güreşlerden geldiğini” söyledi. 
Ben bunun %100’ünün geldiğini söylüyorum. Daha önceden, yağlı 
güreşle minder güreşinin benzeştiği dönemlerde, yani süresinin aynı 
olduğu, temposunun ve aktivitesinin aynı olduğu dönemlerde % 100’ü 
karakucak ve yağlı güreşten geliyordu. Bu gün ise bu değişti. Tarihine 
baktığımız zaman bu benzeşmenin bozulduğunu görüyoruz. Bir 
zamanlar 30’ar devrelik halinde yenişinceye kadar veya 40’ar dakikalık 
devreler halinde olan minder güreşi, bugün 6 dakika civarında 
yapılmaktadır. Bundan dolayı da süre benzeşmesi ortadan kalktığı için 
birçok şeyi de etkilemiştir. Sürelerin kısalmasından dolayı antrenman 
programları değişmiştir. Güreşin aktivitesi değişmiştir. Bu da fizyolojik 
olarak güreşçileri etkilemektedir. Aradaki farkı ortaya koymaktadır. Vital 
kapasiteyi etkilemiştir. Ayrıca fizyolojik olarak kas yapısını etkilemiştir. 
Tip 1 ve tip 2 diye kas lif yapısı vardır. Antrenmana göre bu kaslar 
gelişmektedir. Uzun süreli yapılan antrenmanlarda Tip 1 ve kısa süreli 
yapılan antrenmanlarda Tip 2 lifleri gelişmektedir. Belli bir süre sonra 
olgunluğa erişen bu kasların yeniden bir birine dönüşmesi çok 
zordur.Yeniden antrenman yapılsa bile, yani yağlı güreşçi minder 
antrenmanı yapsa bile çok üst düzeyde gitmesi çok zordur. İstisnalar 
olabilir. Yine yağlı veya karakucaktan çıkar gelir minder güreşinde 
şampiyon olabilir. Onları tebrik ederiz. Burada birinci konuşmacı olarak 
Şükrü Kayabaş’a sıramızı veriyoruz.Buyurun.
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Konuşmacı: Şükrü KAYABAŞ
Kırkpınar Başcazgın-Balıkesir

Konu: Yağlı Güreşin Bugünkü Durumunun Değerlendirilmesi

Sayın Başkanım, Güreş camiasının değerli insanları. Güreş 
kurultayına yurdun dört bucağından gelen, her biri kendi dalında bir 
değer olan değerli yöneticiler, şampiyonlar ve Kırkpınar Başpehlivanları! 
Hepinizi saygı ile selamlıyorum.

Güreş camiasını kucaklayan değerli Güreş Federasyonu 
Başkanımız Sayın Osman ŞansaPın ve onunla birlikte gecesini 
gündüzüne katıp yurdumuzu dolaşarak; güreşimizin dert ve sıkıntılarını 
dinleyen, çözüm arayan, yakın çalışma arkadaşlarının başarılı olmasını 
canı gönülden diliyorum. Onun ve ekibinin başarısı, Türk Güreşi’nin 
kazancı olacaktır. Burada toplanan bu camia, fikirler üreten ve birbirini 
çok iyi tanıyan bir camiadır. Ben yağlı güreş için söz almış bulunuyorum. 
Geleneksel yağlı güreşimiz, 640 yıldır devam etmektedir. Spor 
tarihimizde çok önemli bir yeri olan bu geleneksel sporumuz “böyle 
gelmiş böyle gider” mantığı ile yönetilemez ve yönetilmemelidir. Bu 
nedenle yağlı güreşte, özüne ters düşmeyen bir reform yapılması şarttır. 
Yağlı güreşin bugünkü durumu hepinizce malumdur. Geleneksel Spor 
Dalları Federasyonu (GSDF) zamanında bir yıllık icraattan sonra diğer 
federasyona bağlandı. Yapılan icraatlar hepimizi gözü önündedir. İşte 
öyle bir yönetim gelmelidir ki; herkesi kucaklayan, dargınlıkları aradan 
kaldıran bir yönetim teşekkül etmelidir.

Yağlı güreşimizin sorunları hem çoktur hem de hiç yoktur. 
Sorunlarını arayacak olursak birçok sorunları vardır. Bütün bunları 
ortadan kaldırmak için birlik ve beraberliğe ihtiyaç vardır. Dünden beri 
zaten yapılan toplantılarda bu günde burada bulunmamızın nedeni birlik 
ve beraberliktir. Bu beraberliği sağlayabilmek için yönetici ve sporcu 
arasında köprü kurulmalıdır. Diyaloglar iyi olmalıdır. ¡1 temsilcileri ile 
aramızda köprü kurulmalıdır.

Ben tarihi Kırkpınar’ın 37 yıllık başcazgırı Şükrü Kayabaş olarak 
yurdun çeşitli yörelerinde yapılan yağlı güreşleri izlemekteyim. 
Tecrübelerime ve gözlemlerime dayanarak yağlı güreşimizin sorunlarına 
ve çözüm önerlerine satırbaşları ;!e değinmek istiyorum;

1) Geleneksel yağlı güreşimizin daha ileriye gitmesi için ivedilikle 
ve öncelikle ödül yönetmeliğinin çıkarılması,

2) Sponsorlukla ilgili yasal düzenleme yapılması,
3) Dünyada sadece Türklere ve Müslümanlara ait yağlı güreşimizin 

Türki Cumhuriyetlere yayılmasının sağlanması,
4) Tarihi Kırkpınar güreşlerinin geleneğine göre yapılması ve 

kesinlikle uluslararası bir niteliğe dönüştürülmemesi gerekir. Çünkü tarihi
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Kırkpınar güreşleri 640 yıldır devam etmektedir. Türkiye başpehlivanı 
Kirkpınar’da belirlenmektedir,

5) Tarihi Kırkpınar güreşleri hariç olmak üzere yağlı güreşimizi, 
eğer uluslararasına açmak istiyorsak bunun için çalışmaların 
başlatılması,

6) Yağlı güreş sezonunun sonunda Ankara’da “Cumhurbaşkanlığı 
Uluslararası Yağlı Güreş Şampiyonası“ düzenlenmelidir. Bu 
şampiyonaya Kırkpınar Güreşleri’nde ilk 8 dereceyi paylaşan sporcular 
da katılmalıdır. Kırkpınar’ı uluslararasına açtığımız zaman Petrov gelir ve 
Kırkpınar’da başpehlivan olmak için mücadele eder. Madem ki 
müslümanlara ve Türklere ait olan bir spor, müslüman geleneğine göre 
gitmelidir. Kırkpınar özün özü ile devam etmesi gerekmektedir. Seçim 
sistemi muhakkak değiştirilmelidir. Yeni seçimden çıktık ama bugün 
benim Kırkpınar başpehlivanlarım oy kullanma şansına sahip değildir. 
Hakemlerim oy kullanamamaktadır. Bizi yönetenleri biz seçmeliyiz 
kanaatindeyim. Dün bakanın ve üst. düzey yöneticilerinin olduğu 
toplantıda yağlı güreşin konuşulmasını istiyordum. Çünkü biz her zaman 
biz bize toplanıyoruz. Onlarda bizi dinlesin isterdim. Ama şu anda 
maalesef onlardan hiç biri burada yok.

Her doğan çocuk çayırda güreşmek istiyor. Fakat yağlı güreşin 
kurallarını hiç bilmiyor. Bu suç kimde ? Federasyonlar da, yöneticiler de 
ve bizler de. Yağlı güreşçi sahaya çıkıyor peşrev yapıyor. Bazı 
pehlivanlarımız peşrevin ne olduğunu bilmiyor. Çünkü biz bunları 
öğretemedik. İlk önce suçu kendimizde aramamızda yarar vardır. 
Kırkpınar gibi güreşlerde Antalya Elmalı gibi güreşlerde geçen sene 
olduğu gibi, Kurtdere güreşlerinde ve 2000 yılında tarihi Kırkpınar’da 
karakucak güreşleri yaptırıldı. Halkın tepkisini aldı, karakucak güreşleri 
yaygın oldukları yerde yapılmalıdır. Kırkpınar’da Karakucak güreşinde 
geçen sene yuhlar çekildi. Gerçekten o bir yönetim hatasıdır. Bunlar 
değişmelidir. Böyle gelmiş böyle gider mantığı ile yönetilmemelidir. 
Bunun içinde il temsilcileri ile aradaki diyalog artırılmalıdır.Hakem 
atamalarına gelince merkez hakem komitesi kendi bildiği gibi 
yapmaktadır. ¡1 temsilcilerinin gönderdiği listeler kesilmekte ve hiç görev 
almayan belki de hakemlerimiz vardır. Ben bunları tenkit etmiyorum, 
tenkit hataları düzeltmek demektir. Yapılan düğün güreşleri yönetmeliğe 
alındı. Düğün güreşi yapacak olan vatandaş düğün güreşi yapmıyor. 
Çünkü Anakara’dan federasyondan düğün güreşlerine hakemler gidiyor 
ve halk bu güreşten vazgeçiyor. Düğün güreşi, yönetmelikten 
çıkarılmalıdır,

7)Güreşlerin daha iyi olması için tur ücretinin ve pirim sistemini 
getirilmesi gerekir. Kırkpınar’a kadar yapılan güreşler baz alınarak seri 
başı uygulamasına geçilmesi, hakem heyeti kararıyla karşılıklı kura 
çekilmesi,
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8) Yağlı güreş yapılan bölgeleri 5 bölgeye ayırıp belirlenen 
bölgelerde hakem seminerlerinin düzenlenmesi, değişen yönetmelik ve 
alınan kararlar konusunda hakemlerin düzenli olarak bilgilendirilmesi,

9) Kırkpınar ve geleneksel olarak yağlı güreş şeklinde başlatılan 
organizasyonlarda sadece yağlı güreş yapılmalıdır. Çünkü 2000 yılının 
Kırkpınar’ın da olduğu gibi küçük boylarda karakucak güreşleri 
yaptırılması halkın büyük tepkisini çekmektedir. Karakucak güreşleri 
eskiden olduğu gibi kendi yörelerinde yapılmalıdır,

10) Yağlı ve karakucak güreşlerinin Türkiye genelinde ve özellikle 
doğu illerine yaygınlaştırılması için ve yerel kurtuluş günlerinde belediye 
başkanlarıyla işbirliğine gidilip teşvik edilmesi,

11) Cazgır kurslarının açılması ve geleneklerimize uygun cazgırlar 
yetiştirilmesi,

12) Bazı yerlerde yapılamayan geleneksel yağlı güreşlerin neden 
yapılamadığının araştırılmasına yardımcı olunması. Örneğin; Çanakkale 
Çan, İpsala Kel Aliço, Akyazı Akbalık, Samsun 19 Mayıs güreşleri gibi,

13)Yörelerimizde yapılan düğün güreşlerinin yağlı güreş 
yönetmeliğinden çıkartılarak kendi özüne ve geleneğine uygun olarak 
yapılmasının teşvik edilmesi,

14) Yağlı güreş faaliyetleri ve yağlı güreş yönetmeliğinin kitapçık 
haline getirilerek tüm hakemlere dağıtılması ve hakemlerin eğitiminin 
titizlikle sağlanması,

15) Kırkpınar’da başpehlivan olmuş güreşçilere, Avrupa ve Dünya 
Şampiyonaları gibi maaş bağlanması. Tüm lisanslı yağlı güreşçi, hakem, 
cazgır ve yağcıların sosyal güvence altına alınması,

16) Güreş ağalığının özendirilmesi, ağaları onurlandıracak ve 
kendilerine yönetmeliklerde yer alacak bazı yetkilerin verilmesi. Yağlı 
güreş faaliyetleri ve yağlı güreş hakemliğini kitapçık haline getirilerek tüm 
hakemlere dağıtılması şarttır. Alınan kararları hakemler bilmiyor. 
Bakıyorsun diyor ki, kuledeki hakeme Sayın Osman Şenel veya Recep 
Kılıç “kaç dakika baş güreşi, puanlama kaç dakika?” Bunu hakem 
arkadaşımız soruyor. Bu suç kimde? Yönetimde, çünkü eğitmemişiz. 
Derhal bunların önüne geçilmelidir,

17) Ülkemizi yurt içinde ve dışında temsil etmiş ve sonsuzluğa 
göçmüş olan şampiyonlarımızın mezarlarının onarılması, heykellerinin 
dikilmesi. Örneğin; Kel Aliço, Koca Yusuf gibi,

18) Yağlı güreşimizin tarihinin kökten araştırılıp kıyafetlerinin aslına 
uygun şekilde düzenlenmesi. Yağlı güreşimizin medya yolu ile 
tanıtılması, ayda en az bir kez TRT’de yağlı güreş programı yapılması, 
geleneksel yağlı güreşlerin tüm boylarının, finallerinin naklen verilmesinin 
sağlanması, böylelikle yağlı güreşimizin halkımıza ve özellikle gençlere 
sevdirilmesi sağlanmalıdır,
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19) Yurt çapında yağlı güreşlerin yayılması için kulüpleşmeye 
gidilmesi, kapalı salonlardan yararlanarak yağlı güreş yapılması 
sağlanmalıdır,

20) Çok eskiden ramazanlarda, direkler arasında yapıldığı gibi, 
kışında kapalı salonlardan yararlanarak yağlı güreşler düzenlenmesi,

21) Turistik bölgelerde yağlı güreşimizin tanıtılması için, Turizm 
Bakanlığı ile iş birliğine gidilmesi,

22) Yörelerimizde kaçak güreş organize edenlerin ve güreşenlerin, 
hakem ve cazgırların tespit edilerek haklarında yasal işlem yapılması,

23) Kırkpınar güreşlerinde üçüncülük-dördüncülük müsabakası 
yaptırılarak kazanan güreşçinin üçüncülük kürsüsüne çıkmasının 
sağlanması gerekir,

Satırbaşları ile belirtmeye çalıştığım bu öneriler, değerli 
katkılarınızla daha da zenginleştirilip olgunlaştırılabilir. Bunlar sadece en 
doğru olanı arama ve bulma, yağlı güreşimize hizmet etme çabalarıdır. 
Arayarak, çabalayarak, hep birlikte daha iyisini ve güzelini bulacağımıza 
içtenlikle inanıyorum. Burada toplanan tüm güreş camiasının engin 
tecrübelerinden istifade etmek istiyoruz. Bu nedenle hepinizin görüş ve 
önerilerinizi bekliyoruz. Hepinize değerli katkılarından dolayı şimdiden 
teşekkür ediyorum.Konuşmamı bitirirken Federasyon Başkanımız Sayın 
Osman Şansal’a şahsım ve tüm yağlı güreş camiası adına başarılar 
diliyor ve hepinizi saygı ile selamlıyorum. Sağ olun, varolun.

Oturum Başkanı Recep KILIÇ: Sayın Şükrü Bey’e teşekkür ediyoruz. 
Ahmet Taşçı’ya sözü veriyorum.

Konuşmacı: Ahmet TAŞÇI 
Kırkpınar Başpehlivanı - Balıkesir 

Konu: Yağlı Güreşin Yönetimi Nasıl Olmalıdır?

Değerli büyüklerim, değerli hocalarım, değerli arkadaşlarım 
hepiniz hoş geldiniz. Ben yağlı güreşin daha çok gelişebilmesi için 
organizasyonların düzenlenmesi ve daha dikkatli davranmalarını güreş 
federasyonunun bu organizasyondan alınan paraların mümkünse 
alınmaması, gerektiğini düşünüyorum ve ata sporunun Avrupa’da 
tanıtılması için federasyonunuzun desteğini istiyorum. Zaten burada bu 
sorunlar hepimizin bildiği sorunlardır. Bu sorunları daha önceki 
yönetimlerde hiç biri çözmedi. Fakat bu yönetimin olaylara parmak 
basacağı ve çözeceği inancındayım. Çünkü böyle bir toplantı hiçbir 
zaman olmadı. En azından benim dönemimde olmadı. Fakat görüyorum 
ki bu başkanın çok güzel şeyler yapabileceği kanısındayım.Kendi 
açımdan söylüyorum bunu, herkesin düşüncesi de böyledir. O yüzden
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Şükrü Bey’in dediği gibi kulüpleşmek gerekiyor. Bu kulüpleşme olayında 
da bizim Karamürsel Belediyesi 10 yıl önce başlatmıştır ve bunun 
faydasını da bugün görmekteyiz. Karamürsel’de bu kulüp olayının 
şeceresini görüyor. Aşağı yukarı 5 yılda bir pehlivan çıkıyor. Karamürsel 
30 bin nüfuslu bir yer ve 6-7 tane başpehlivana sahip. Bu kulüpleşmenin 
güzel bir örneğidir. Türkiye genelindeki belediyelerin bu konuya eğilmesi 
ata sporumuzun daha ileriye gitmesine sebep olacaktır. Ben bu 
düşünceler içerisinde ata sporumuzun gelişmesini dileyerek konuşmamı 
bitiriyorum.

Oturum Başkam Recep KILIÇ: Ahmet Taşçı’ya teşekkür ediyoruz.Yağlı 
güreşin sorunları ve çözümleri hakkında bilgileri de ben sunmak 
istiyorum.

Konuşmacı: Recep KILIÇ
Gazi Üniversitesi Öğretim Görevlisi-Ankara

Konu: Yağlı Güreşin Sorunları ve Çözüm Önerileri

Biraz istatistiksel bilgilerden bahsedeyim. 1977-2000 yılları arasında 
yapılan yağlı güreş organizasyonları; I997’de 201 tane organizasyon 
gerçekleşmiş, I998 de 203 tane, I999 da 99 tane, 2000 yılında 185 tane, 
Yağlı güreş hakemleri kule I. sınıf 26 kişi, Kule 2. sınıf 48 kişi, meydan I. 
sınıf 114 kişi, kule II. Sınıf 129 kişi, aday hakem 41 kişi. Kırkpınar’a 
katılan pehlivanlar I998’de 910, I999’da 858 ve 2000 yılında 928 kişi, 
başpehlivanlar 1998’ de 35, 1999’da 36, 2000 yılında da 34 kişidir.

Yağlı güreşin kısa tarihçesinden bahsedeyim.
Güreş, gerek eski gerekse modern Türk toplumlarının tamamında 

çok sevilen ve yaygın olarak uygulanan spor branşlarından biridir. Tarihi 
süreç içerisinde ortaya çıkan; yağlı, aba, şalvar, kemer ve karakucak 
güreşleri gibi farklı güreş formları, Türkiye'de günümüze kadar yaşatıldı. 
Anadolu ve Rumeli'yi yurt tutan Osmanlılar’ca geliştirilmiş olan yağlı 
güreş, Cumhuriyet döneminde de korunması gereken bir gelenek olarak 
görüldü ve desteklendi. Bu çerçevede özellikle, Marmara, Ege, Akdeniz, 
Orta Karadeniz ve kısmen İç Anadolu bölgelerinde yaygın olan yağlı 
güreşin tüm yurtta ortak ve bağlı kurallar altında yapılabilmesinin ön 
şartı olarak bir yönetmelik hazırlama çalışmaları, henüz erken 
Cumhuriyet döneminde başlatıldı. I93I yılında Ankara'da yapılması 
planlanan yağlı güreş Türkiye birinciliği öncesinde yağlı güreşin zengin 
ananesiyle ihya edilmesi için Suyolcu Mehmet ve Cemal pehlivanlardan 
"umumi bir alaturka nizamnamesi" hazırlamaları istendi. I965 yılında, 
spor teşkilatı ve güreş otoritelerinin reform planları çerçevesinde, Atıf 
Kahraman tarafından hazırlanan, “'Kırkpınar Güreşleri Yönetmeliği”
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üzerinde, Beden Terbiyesi Genel Müdürlüğü'nce oluşturulan bir kurul 
çalışmalar yaptı. I975'de bazı başpehlivanların yolluklarının azlığını ileri 
sürerek güreşleri boykot etmeleriyle, Kırkpınar güreşlerinin 
tamamlanmaması ve o yıl başpehlivanın belirlenememesinin ardından, 
BTGM'nin isteği üzerine Kırkpınar güreşleri ile tüm yağlı güreşleri 
kapsayan bir yönetmelik hazırlandı. Bu yönetmelik ancak .1984 yılında 
son şeklini alarak Resmi Gazete’de yayımlandı ve ülke genelinde 
uygulamaya konuldu. Yağlı güreşlerin, Güreş Federasyonu bünyesinde 
kurulan yağlı güreş komitesi tarafından yürütülmesini öngören bu 
yönetmelik, 1991 tarihinde aynı esaslar dahilinde yeniden düzenlendi. En 
son yönetmelik çalışması ise Geleneksel Spor Dalları Federasyonu 
tarafından yapıldı ve I998'de yayımlanarak yürürlüğe girdi. I996 yılına 
kadar Güreş Federasyonu bünyesinde yer alan yağlı güreş Gençlik ve 
Spor Genel Müdürlüğü Merkez Danışma Kurulu kararlarıyla, I996 yılında 
Geleneksel Spor Dalları Federasyonu'na, I999 yılında ise tekrar Güreş 
Federasyonu'na bağlandı. '

Bu girişi yaptıktan sonra problemleri başlıklar halinde şöyle 
sıralamak istiyorum.

Yağlı güreşin sorunları;
• Yağlı güreşin minder güreşine kaynak olup olmaması;
• Yağlı güreşe üst düzeyde verilen önemin değerlendirilememesi;
• Yağlı güreş geleneksel yönetmeliği;
• Yağlı güreş modern yönetmeliği;
• Yağlı güreş de kulüpleşme;
• Yağlı güreş geleneksel faaliyetleri;
• Yağlı güreş modern faaliyetleri;
• Yağlı güreş antrenör (usta) eğitimi;
• Yağlı güreş hakem (geleneksel ve modern) eğitimi;
• Yağlı güreş müsabaka ve antrenman alanları;
• Yağlı güreş yolluk ve ödülleri;
• Yağlı güreş'de illere, ilçelere, ve kulüplere antrenör istihdamı;
• Yağlı güreş kispet üretimi yapılması;
• Yağlı güreş seyircisine değer verilmesi;
• Yağlı güreş uluslar arası politikasının belirlenerek uygulanması;
• Yağlı güreş gelirleri;
• Yağlı güreşin sorunlarının çözümü,
Yağlı Güreşin Minder Güreşine Kaynak Olup Olmaması:Minder

güreşinde müsabaka süresi geçtiğimiz yüzyılın başından itibaren sürekli 
azalmıştır. 1912 Stockholm Olimpiyatlarında, 30'ar dakikalık devreler 
halinde yenişinceye kadar süren Minder güreşi, 1913' de FILA tarafından 
40 dakikaya, 1924 Paris Olimpiyatları’nda 30 dakikaya, 1948 Londra 
Olimpiyatları’ndan sonra, Greko-Romen'de 20, Serbest Stilde 15

420



dakikaya, I957'de Serbestte 12 dakikaya, Greko-Romen'de 1960' da 15, 
1969' da 12'şer dakikaya, daha sonra 9'ar ve nihayet I980 Moskova 
Olimpiyatlarından sonra 6'şar dakikaya indirilmiştir. Böylece 1980'e kadar 
orta yada uzun süreli dayanıklılık yüklenmelerini içeren minder güreşinin 
süresi 6 dakikaya düşürülüp, yüklenme şiddeti arttırıldığından halen 40 +
10 dakikalık dayanıklılık yüklenmesine sahip, yağlı güreş ile arasındaki 
bilimsel ilişki antrenman yönünden kaybolmuştur.

Buna antrenman bilimi acısından baktığımızda, egzersizde, 
anaerobik (oksijensiz) ve aerobik (oksijenli) olmak üzere iki tür enerji 
kazanımı söz konusudur. Bu iki sistem birbirinden tamamen farklı 
olmakla beraber, kas potansiyeline bağlıdır ve performansın en önemli 
sınırlayıcısıdır. Minder güreşinde sporcunun enerji ihtiyacının %90'ı 
anaerobik, % lO'u ise aerobik yolla karşılandığına göre, bu sonuç minder 
güreşinin, anaerobik enerji sistemini daha çok kullanan, kısa süreli, 
yüksek şiddette maksimal yüklenme ile yapılabilen ve her şeyden 
önemlisi interval (aralıklı) bir spor olduğunu ortaya koymaktadır. Yağlı 
güreşte ise yapılan sürekli egzersizlerde temel enerji kazanımını 
sağlayan sistem aerobik (oksijenli) sistemdir. Bu tip egzersizler daha az 
yoğun yüklenme ile yapılır. Dolayısıyla enerji kazanımı açısından minder 
güreşi ile yağlı güreş birbirinden tamamen farklıdır. Diğer bir deyişle, 
minder güreşi anaerobik dayanıklılık, yağlı güreş ise aerobik dayanıklılık 
gerektirir. Minder güreşi çabuk kuvvet, hız, çabukluk ve potansiyel güç 
gerekirken, yağlı güreşte kuvvette dayanıklılık, aerobik dayanıklılık ve 
yorgunluğa direnç yeteneği ön plandadır.

Fizyolojik açıdan ise; insan organizmasında Tip I ve Tip II olmak 
üzere iki tür kas lifi vardır. Minder güreşi yapacak sporcuda yetenek, 
seçim ilkelerine göre Tip II, yağlı güreş yapacak sporcuda ise Tip I 
liflerinin daha baskın olması gerekir. Tip I liflerinin dayanıklılık ve oksijenli 
ortamda enerji üretme yeteneği yüksek iken, Tip II liflerinin kuvvet, 
çabukluk, hız ve oksijensiz ortamda enerji üretme yetenekleri yüksektir. 
Bu sonuç minder güreşçisi ile yağlı güreşçinin kas yapısının da farklı 
olması gerektiğini ortaya koymaktadır. Enerji kazanımı ve kas 
yapılarındaki yukarıda açıklanan temel farklılıklar nedeniyle, minder 
güreşinin ve yağlı güreşin antrenmanları da birbirinden farklı olmak 
zorundadır. Minder güreşine özgü antrenman yapan sporcunun, yağlı 
güreşte 40 dakika kadar süren yüklenmelere direnç göstermesi imkansız 
iken, yağlı güreşçinin de kısa süreli yüksek şiddetli anaerobik 
yüklenmeleri yapabilmesi mümkün değildir. Bunun nedeni yağlı güreşin 
antrenmanlarının aerobik temele, minder güreşinin ise anaerobik 
temellere dayanarak organize edilmiş olmasıdır. Ayrıca antrenmana 
adaptasyon sonucu kaslarda FOG (fast oksidadif glikolitik) tipi lifler ya 
Tip I’ e ya da Tip II1 ye dönüşüm gösterir. Minder güreşi yapan sporcu da 
Tip I bu liflerin dönüşümü Tip II, yağlı güreş yapan sporcuda Tip I
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istikametindedir. Bu dönüşümü tekrar eski haline döndürmek mümkün 
değildir. Bu bilgilere dayanarak yağlı güreşin minder güreşine altyapı 
teşkil ettiği söylenemez. Şu anda aynı federasyon içerisinde ayrı bir 
branş olarak değerlendirilmelidir.

Yağlı Güreşe Üst Düzeyde Verilen Önemin 
Değerlendirilememesi: Yağlı güreş kadar eski olan, dünyanın hiçbir 
ülkesinde bir spor organizasyonu yoktur. Bir milletin millet olma özelliği 
olan, tarihi derinliğinin göstergesi yağlı güreş daha nice yüzyıllara hatta 
bin yıllara bunu taşıyacak potansiyele sahiptir. Milyonları aşan seyircisi, 
on binlerle ifade edilen sporcusu, trilyonlarla ifade edilen yıllık gelir-gider 
aktiviteleri, bütün yurt sathında (hastane, Okul, yurt, cami, vb.) hizmetleri, 
iki yüzü aşan organizasyonları, cemiyetleri ve yüzlerce müsabaka 
sahaları bulunmaktadır. Türkiye Cumhuriyeti Hükümeti kurulduktan sonra 
önemseseydik; geçmişte hükümdarlarımızın ve Mehmet Akif Ersoy gibi 
şairlerimizin dahi yaptığı, hükümdarların, vezirlerin, paşaların, beylerin 
himaye ve organize ettiği bu eşsiz yağlı güreşimizi bugün olimpiyat 
sporları arasında da yapabilirdik.

Cumhuriyet döneminde Kara Ali (4 kez), Tekirdağ’lı Hüseyin (8 
kez), Adapazar’lı İrfan Atan (4 kez) Samsun'lu İbrahim Karabacak (4 
kez), Ordu’lu Mustafa (3 kez), Denizini Hüseyin Çokal (3 kez), 
Karamürselli Ahmet Taşçı (9 kez) gibi, tarihi Kırkpınar pehlivanlarımızı 
Olimpiyat Şampiyonu olarak alkışlayabilirdik. Yağlı güreş bu 
potansiyeline rağmen ne önceden, ne de Türkiye Güreş Federasyonu 
içerisinde gereken önemi görememiştir Federasyon yönetimleri 
tarafından hiçbir zaman yıllık faaliyet programlarında yer almamıştır. 
Sadece bir kurula bağlı yönetmelikle kendi kaderine terk edilmiştir. Bir 
çok spor adamı da 1970-90 yılları arasında, minder güreşinin kötü 
gidişini yağlı güreşe yüklemiştir. Hatta yağlı güreşin kapatılmasıyla 
minder güreşinin eski günlerine döneceğini bile söylemişlerdir. Minder 
güreşinin altyapısı olarak görülmüş, hiçbir zaman ayrı bir branş olarak 
değerlendirilmemiştir.

Atatürk, Kudretli Mehmet Pehlivanı “Ben güreşe çıkarken arkamda 
bütün Türk Milleti’nin varlığını ve millet şerefini düşünürüm.” sözlerinden 
dolayı ödüllendirmiştir. 8. Cumhurbaşkanımız merhum Turgut Özal 1982 
yılından ölümüne kadar her yıl düzenli olarak, Tarihi Kırkpınar Güreşlerini 
şereflendirmişlerdir. Yağlı güreş ve pehlivanlara verdiği önemden dolayı 
er meydanına pehlivanlar kapısından girerdi. Önce pehlivanlarla beraber 
olur, daha sonra meydandan halkı selamlayarak protokoldeki yerine 
geçerdi. Pehlivanları ödüllendirir ve ödüllerini bizzat kendisi takdim 
ederdi. Bunları yaparken beraberinde bir çok bakan, parlamenter ve iş 
adamları da bulunurdu. Daha sonra bu geleneği bazı parti genel 
başkanları da devam ettirdi. 9’uncu Cumhurbaşkanı Sayın Süleyman 
Demirel her gelişinde ağaların ağası olarak takdim edildi ve bunu kendisi
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de hediye edilen ağa kıyafetini giyerek göstermiştir. Bütün bunlar ne 
Türkiye Güreş Federasyonu, ne de Türkiye Cumhuriyeti'nin spordaki üst 
düzey yöneticilerini yağlı güreşle ilgili hiçbir kayda değer çalışmaya sevk 
etmemiştir.

Yağlı güreş kısa bir süre yeni bir federasyona bağlanmış olsa da 
kısır çekişmeler yüzünden yeni ve düzenli bir çalışmanın başlangıcını 
yapamamıştır. Yağlı güreş potansiyeli, yapılış biçimi, özellikleri 
(peşrevdeki dostluk mesajları) ve insan yaşamının en önemli faktörü olan 
sağlık açısından dünyada en önemli sporlar arasında yerini almasının 
ivedilikle sağlanması gerekmektedir. 2000 yılında olimpiyat sporu olan 
tekvando son olmayacaktır. Daha birçok ülkenin sporlarının olimpiyatlara 
girmesi kaçınılmazdır.Yağlı güreşimizin de tarihine yakışır bir programla 
bir yerden başlanması gerektiğine inanıyorum.

Devlet politikası haline getirilerek geleneği bozulmadan geleneksel 
kurallarla devam etmesi; uluslararası kurallarının hazırlanarak dünya 
ülkelerine sunulması; bir de yağlı güreşte üst düzeyde verilen önemin 
değerlendirmesi var. Son olarak, bunların bazılarına arkadaşların 
derlendiremediklerine kısa kısa değinerek geçiyorum.

Yağlı Güreş Geleneksel Yönetmeliği: Bu yönetmeliğin uzman 
kişiler tarafından yağlı güreşin tarihine ve geleneğine uygun bir şekilde, 
erozyona uğratmadan düzenlenmesi gerekmektedir. Yapılış kuralları, 
kolay , belirgin ve sonsuza kadar değişmeden devamlılığı sağlanmalıdır.

Dünyada şüphe yoktur ki, en istikrarlı, vefalı ve bilerek seyreden 
seyirci yağlı güreş seyircisidir. Seyircilerin Kırkpınar güreşlerini izleme 
rekoru kırmaya çalışmaları, güreşçileri yakından tanımaları, tahmine 
çalışmaları, müsabakaların gizemini çözmeye çalışmaları, peşrevlerde 
ve teknik hareketlerde kendilerinden geçmeleri bunun bir delilidir. Bütün 
bunlardan dolayı da geleneksel yönetmeliğin titizlikle hazırlanmasına 
dikkat edilmelidir.

Yağlı Güreş Modern Yönetmeliği: Kırkpınar güreşleri yabancılara 
açılsın mı? açılmasın mı? tartışmaları her yıl gündeme gelir. Sporda 
hiçbir branş ham olarak dünya ülkelerine sunulmamıştır. Günümüzde 
dünya ülkelerine sunulan Sumo güreşi, geleneğinde tek sıklette 
yapılırken, bugün birden fazla sıklette yapılmaktadır. Yağlı güreş sekiz 
ana sıklet (deste küçük, deste orta, deste büyük, küçük orta küçük, 
küçük orta büyük, büyük orta, baş altı, baş boyu) halinde yapıla 
gelmektedir. Hatta teşvik ve toz koparan diye, iki de alt boyu 
bulunmaktadır. Yaklaşık yüz yıldır yapılan, minder güreşin de birçok 

, değişikliğe uğramasına rağmen en son, sekiz sıklette (54, 58, 63, 69, 76, 
85, 97 ve 130) karara bağlanmıştır. Yağlı güreşin günümüz şartlarına 
uygun olarak modern kurallarının ivedilikle hazırlanarak dünya ülkelerine 
sunulması gerekmektedir. Geleneksel kurallar içerisinde devamlılığı 
sağlanırken, modern kurallarla dünya sporları içerisinde yerini almasına
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çalışılmalıdır. Tarihi Kırkpınar güreşlerine geleneksel katılım daha sonra 
değerlendirilebilir. Modern kurallarla dünyada önemli başarılar yapan 
sporculara istisnalar tanınabilir.

Yağlı Güreş Geleneksel Faaliyetleri: Bugün elli civarında yapılan 
geleneksel organizasyonları uygun tarihlere yerleştirerek, her yıl yeni 
takvim yılıyla ilan edilmelidir. Geleneksel organizasyonların gelirlerinden 
cemiyetlerin ortak kararlarıyla belirleyecekleri miktar federasyon 
hesabında (vakıf ve şirket gibi) toplanmalıdır. Her yıl yapılamayacak 
geleneksel organizasyonları önceden tespit ederek aynı isim altında bu 
hesaptan yaptırılmalıdır. Ayrıca, geleneksel organizasyonların yapıldığı 
tarihlerde, başka önemli organizasyona yer verilmemelidir. 
Organizasyonları şu şekilde sıralayabiliriz; birinci sınıf organizasyonlar, 
mahalli organizasyonlar, Türk Cumhuriyetlerinde geleneksel ikili kamp ve 
şampiyonalar, Türkler’in yoğun yaşadığı ülkelerde geleneksel 
organizasyonlar ve şampiyonalar, Türk tanıtma festivallerinde, 
geleneksel güreşler ve geleneksel kupa şampiyonaları. Yağlı güreş 
modern faaliyetlerini ise şu şekilde tasnif edebiliriz; ¡1 şampiyonaları, 
bölge şampiyonaları, Türkiye ferdi şampiyonaları, Türkiye kulüpler arası 
deplasmanlı lig şampiyonaları, Türk Cumhuriyetleri şampiyonaları, 
Dünya Şampiyonası, kupa şampiyonaları ve özel turnuvalar.

Yağlı Güreş Ödül ve Yollukları: Geleneksel organizasyonların 
garanti altına alınması ve yapıldığı tarihe başka bir önemli 
organizasyonun verilmemesi, yollukların kendiliğinden otomatikman 
makul ölçülerde kalmasını sağlayacaktır. Ödüllerin organizasyonların 
(geleneksel, birinci sınıf ve mahalli) sınıfına göre günün şartları göz 
önünde bulundurularak her yıl Ocak ayında ilan edilmelidir. 
Organizasyonlar yolluklu -ödüllü veya sadece ödüllü olarak 
düzenlenmesi planlanmalıdır. Bunlar yapılırken hem cemiyet hem de 
güreşçiler göz önünde tutularak her iki tarafta mağdur edilmemelidir.

Yağlı Güreşte Kulüpleşme: Mevcut spor kulüplerinin temsil 
ettikleri kurum, kuruluş ve firmaların reklamlarını ön planda tutarak yağlı 
güreş branşını açmaları sağlanmalıdır. Özel kulüp projeleri üreterek, 
varlıklı kişiler faaliyete geçirilmelidir. Belediye ve özel kuruluşlara yağlı 
güreşin potansiyeli anlatılarak özendirilmelidir. Bu kulüpleri canlı tutmak 
için de kulüp müsabakalarını devamlı yaparak isimlerinin veya ürünlerinin 
reklamları yapılmalıdır.

Yağlı Güreş Antrenör (USTA) Eğitimi: Yağlı güreşte usta -çırak 
geleneği günümüzde önemini kaybetmiştir. Bu da yağlı güreşçilerin 
teknik becerilerinin her geçen gün biraz daha geriye gitmelerine sebep 
olmuştur. Teknik açıdan ve yağlı güreş geleneğinden kazanılan 
meziyetlerden müsabakalardaki heyecan ve duygular azalmıştır. Bütün 
bunlardan dolayı yağlı güreşteki heyecanı ve duyguyu yaşatmak için 
antrenör (usta) eğitimi yapılmalıdır. Uygun kişiler seçilip yetiştirilerek,
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yağlı güreş geleneğinin devamlılığı ve modern yağlı güreşin hem 
ülkemizde taem de dünya ülkelerinde gelişimi sağlanmalıdır.

Yağlı Güreş Hakem (Geleneksel ve Modem) Eğitimi: Bu gün 
hakem eğitimi şart olmuştur. Eskiye göre daha aktif yapılan yağlı 
güreşlerde eğitimini almadan görev yapan hakemler başarısız 
olmaktadır. Kule hakemi öncelikle başpehlivanlardan olur zihniyeti birçok 
'müsabakanın yanlış sonuçlanmasına neden olmaktadır. Bunlar göz 
önünde tutularak geleneksel ve modern kuralları en iyi algılayan ve 
uygulayan kişilerden seçilerek yetiştirilmelidir. Çünkü seyirciye daha aktif 
ve ahenkli müsabakaları hakemlerin yerinde verecekleri kararlarla 
sunabiliriz.

Yağlı Güreş Müsabaka ve Antrenman Alanları: Güreş 
organizasyonlarının yapıldığı alanlar antrenman yapmaya cevap 
verecek şekilde düzenlenmelidir. Yağlı güreşin ihtiyaçlarına cevap 
verecek şekilde soyunma odaları projesi geliştirerek, bütün yağlı güreş 
sahalarına yapımı sağlanmalıdır. Tam mevsim faaliyet yapacak şekilde 
dizayn edilmelidir.

Yağlı güreşte İllere, İlçelere Kulüplere Antrenör İstihdamı: 
Antrenör olarak yetiştirdiğimiz teknik elemanlar vasıflarına (Beden eğitimi 
öğretmeni, memur, işçi vs.) göre yerleştirilmelidir. Öğretmenlik vasfına 
sahip antrenörlerimizi Milli Eğitim Bakanlığı ile temasa geçerek en önemli 
güreş merkezlerinin yakınında bulunan okullara atamasını yaptırmak 
suretiyle, oradaki alanlarda hizmet sunmasını sağlayabiliriz. Önemli 
merkezlerde belediyelere yerleştirerek oradaki güreş alanlarında 
çalışmalarını yaptırabiliriz.

Yağlı Güreş Kispet Üretimi Yapılması: Güreşçilere kolay kispet 
edindirmek, güreş alanlarına tek tip kıyafetle çıkmalarını sağlamak 
gerekir. Yurt dışına tanıtımda kispet sıkıntısını ortadan kaldırmak için 
hızlı üretime ihtiyaç duyulmaktadır. Birincisi kişi ve kuruluşları kispet 
atölyesi açmaya yönlendirmekle, İkincisi federasyonun bir yan kuruluşu 
ile bunu gerçekleştirme yoluna gidilmelidir.

Yağlı Güreş Seyircisine Değer Verilmesi:Seyircilerin yağlı güreşi 
takip edebilmeleri için, güreşlerin tarihlerini gösteren takvim ve güreşlerin 
haberlerini yayınlayan dergiler hazırlanmalı. Önemli güreşlerin çekimleri 
yapılarak televizyonlarda yayınlanmalı. Mümkün oldukça naklen yayına 
çalışılmalı. Kırkpınar, Elmalı ve yurt dışında yapılan önemli güreşlere 
seyahat düzenlenmelidir Bu seyahatler ya federasyonca yapılacak ya da 
federasyon turizm şirketlerine ihaleye verecek Kırkpınar’a gidecek orada 
yer bulabilir miyiz? rahat edebilir miyiz düşüncesi Kırkpınara gitmemeye 
sebebiyet vermektedir. Turizm şirketlerine bunları verdiğimiz zaman 
onlar üç ay önceden oradaki organizasyonu yapacaklardır.

Yağlı Güreş Uluslararası Politikasının Belirlenerek 
Uygulanması: İnternette sayfa açılarak bütün yönleriyle güreş



tanıtılmalı. Modern kurallarla yapılışı, görüntülü kasetlerle ilgili yerlere ve 
ilgi duyanlara ulaştırılmalıdır. Temaslar kurularak başta Türk 
Cumhuriyetleri olmak üzere, anlaşmalarla beraberinde kispetlerle 
antrenörler gönderilmeli, ülkelerde tanıtıcı müsabakalar düzenlenmeli, 
her yıl sonbaharda tanıtılan ülkeler davet edilerek Dünya şampiyonası 
düzenlenmelidir.

Yağlı Güreş Gelirleri: Bu en önemli konulardan birisidir. Yağlı 
güreş kendi gelirleri ile kendi devamlılığını sağlayabilecek bir güce 
sahiptir. “G.S.G.M. Federasyon hesabı, oluşması halinde özerk 
federasyon, ilgili vakıf veya vakıfta şirketleşme ile gerçekleştirilebilir”. 
İlgili şirket bununla ilgili çalışma yapabilir. Geleneksel yağlı güreş 
organizasyonlarının devamlılığını sağlamak için katılım paylarından, 
diyoruz. Federasyonun en önemli payı da burada zaten cemiyetlerle 
oturacağız onlarla konuşacağız. Onların katılımını alacağız. Onlar kendi 
elleri ile %10,%20 neyse o hesaba yatıracaklar, onları yatırdıktan sonra 
o güreşçilerin sigortası olacak . Diyelim 30 güreşçiyi bu şekilde garanti 
altına aldık. Kırkpınar gibi 30 güreş her sene devam edecek. 1. Hafta şu,
2. hafta şu güreş olmalı mesela Eylül ayının ilk haftası, Korkuteli, 
Ağustosun son haftası. Bu şekilde devam edecek, hafta sonları 

değiştiği için kesin gün veremiyoruz. Bu güreşler her sene devam 
edecek eğer devam edemeyecek güreşler olursa, diyelim ki Korkuteli 
güreşi o sene yapamıyor, bunu federasyona ocak ayından önce 
bildirecek. Korkuteli’nde güreşçilerin yollukları ve masrafları bu 
cemiyetler tarafında karşılanacak.Federasyon tarafından güreş 
cemiyetleriyle belirlenecek katılım paylarını bir hesapta toplamak. 
Cemiyet tarafından yaptırılamayacak güreşleri önceden tespit ederek, bu 
hesaptan aynı isim altında yapılmasını sağlamaktır. Bugün elli civarında 
yapılan geleneksel güreşleri uygun tarihlere yerleştirerek Kırkpınar 
güreşleri gibi kesintiye uğratmadan devam ettirilmesini sağlamak. Ayrıca 
her yıl yeni takvim yılıyla ilan etmek, yağlı güreşimizin sonsuza kadar 
devam etmesini sağlayacaktır.

Federasyonun devreye girdiği geleneksel organizasyonlardan 
cemiyetlerin yaptıramadığı geleneksel güreşleri, federasyonun ilgili birimi 
tarafından aynı isimle yaptırmak;

Güreş organizasyonlarına verilen yetki belgelerinden geleneksel 
güreşlerin haricinde yapılan organizasyonlara federasyon tarafından 
verilen yetki belgelerinden;

Yurt dışı organizasyonlarından, federasyon tarafından yapılacak 
geleneksel yağlı güreş organizasyonlarından, kişi ve kuruluşlarca 
düzenlenecek organizasyonlara verilecek yetki belgelerinden;

Federasyonun resmi (modern) organizasyonlarından; yağlı güreşin 
minder güreşi gibi modern kurallara bağlandıktan sonra yapılacak 
organizasyonlardan;
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Yayın haklarının satılmasından; Federasyon faaliyetlerinde yer alan 
organizasyonların yayın haklarının verilmesinden;

Televizyonlara program hazırlayarak; yağlı güreşin ve geleneksel 
organizasyonların çeşitli yönlerini ve enstantanelerini içeren 
programlardan, filmlerden ve oyunlardan; “Biliyorsunuz bir çok güreş 
naklen verilemiyor. Kısmen veya elmalı güreşlerini birer saat ikişer saat 
naklen verebilir. Normal saatler veya gece geç saatler olabilir.”

Kitap yayınlarından; “yağlı güreşin, teknik -taktik ve tarihini içeren 
kitaplar hazırlamak veya hazırlatmaktan; yağlı güreş için hazırlanan 
kitapların yayın haklarını satın alarak yayınlamaktan.”

Yağlı güreşle ilgili dergi yayınlarından, son yapılan güreşlerin 
kritikleri, enstantaneleri ve hemen yapılacak .güreşlerin bilgileri ve 
reklamlarını yayınlamaktan;

Yıllık yağlı güreş programlı takvimlerden; her yıl başında 
yayınlanacak, içerisinde geleneksel güreşlerin tarihleri ve enstantaneleri 
bulunan takvimlerden;

Tarihi Kırkpınar güreşlerine ve yurt dışında yapılacak yağlı güreş 
organizasyonlarına seyahat düzenlemekten veya düzenletmekten; her 
zaman Kırkpınar için yer ve bilet endişesi olmaktadır .Ayrıca yurt dışına 
yapılan organizasyonlara katılmak isteyen seyirci ve taraftar taleplerini 
karşılamak;

Kispet imalatından; kispet atölyesi açarak, yurt içi ve yurt dışı talebi 
karşılayarak yağlı güreşi tanıttığımız ve katılımını sağladığımız her ülke 
kispet talep edecektir.

Hakem görevlendirmelerinden; federasyon hesabında hakemlere 
bir güvence oluşturmak için hakem tazminatlarını yeniden düzenleyerek; 
mevcut durumuna dokunulmadan veya gelirlerini kısıntıya uğratmadan 
her görevlendirmeden belli bir miktar alarak onları belli bir yerde hakem 
güvencesi olarak toplamak, çünkü her an hakemlerimizin sorunları 
olmaktadır. Yine burada hakem kurulu oturacak karar verecek. 
Arkadaşlarımızın bir mağduriyeti var; oraya bir veya iki milyar, ailesine 
hiç masraf ettirmeden onu karşılayacak.

Sporcu tazminat ve mukavelelerinden; federasyonun yapacağı 
organizasyonlardan ve zaman içerisinde gündeme gelecek sporcu 
transferinden; Çünkü kulüpleşme olacak, bunların transfer borçları 
ortaya çıkacak.

Bağışlardan; (arsa, araba vb.) kurum - kuruluş ve kişilerin 
bağışlarından; burada zaten en çok bağış zannediyorum arsa yönünden 
olacaktır. Hatta güreş alanlarının federasyonun yan kuruluşu olan yerlere 
bağlanması bir takım görüşmelerle yine buna örnek olarak, "1996 yılında 
şu anda görevde bulunan Belediye Başkanı Seki Güreşleri’nin yapıldığı 
alandan, 100 dönüm arazinin yağlı güreş için federasyona bağışlandığını, 
spordan sorumlu devlet bakanının huzurunda, güreşlerde cazgıra ilan
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ettirmişti." Zamanın Spor Bakanı Bahattin Şeker orada idi. Bu gibi arsalar 
bağışlandığı zaman zannediyorum yağlı güreşin Türkiye Güreş 
Federasyonu içerisinde olgunlaşması, nizamı sağlanacaktır.

Tablo 1. 1997- 2000 Yılları Arasında Yapılan Yaği Güreş
İllere Göre Dağılımı.

İLLER 1997 1998 1999 2000
1 AFYON 2 2 1 4
2 ANKARA 7 9 2 5
3 ANTALYA 25 27 8 17
4 AMASYA - 1 1 1
5 AYDIN 3 8 2 7
6 BALIKESİR 7 10 3 8
7 BARTIN - - 1 1
8 BOLU 3 3 2 1
9 BURDUR 7 6 3 7
10 BURSA 11 5 2 7
11 ÇANAKKALE 6 7 5 ıo
12 ÇANKIRI 5 4 2 3
13 ÇORUM 4 - - -

14 DENİZLİ 3 9 6 11
15 DÜZCE - - - 1
16 EDİRNE 3 3 2 4
17 İSPARTA 6 2 4 5
18 İSTANBUL 10 7 5 8
19 İZMİR 16 17 3 -

20 KASTAMONU 1 2 - 1
21 KIRKLARELİ 3 3 1 6
22 KOCAELİ 5 3 2 2
23 KÜTAHYA 5 2 1 2
24 MANİSA 20 17 3 23
25 MUĞLA 14 20 8 15
26 ORDU 12 10 9 11
27 SAKARYA 2 2 2 1
28 SAMSUN 4 12 6 8
29 SİNOP 2 3 1 2
30 TEKİRDAĞ 4 3 3 5
31 TOKAT 3 1 1 -

32 UŞAK 3 1 - 5
33 YALOVA 1 1 1 1
34 ZONGULDAK 4 3 1 3

TOPLAM 20I 203 91 I85

428



Tablo 2. Türkiye’deki Yağlı Güreş Hakemlerinin Dağılımı.
Adı Sınıfı Sayısı

KULE 1 26
KULE 2 48

MEYDAN 1 114
MEYDAN 2 129

ADAY HAKEM - 41
TOPLAM 358

Tablo 3. Kırkpınar’a Katılan Pehlivanlar ve Başpehlivanların Sayısı.

Yıl Pehlivanlar Başpehlivan
1998 910 35
1999 858 36
2000 928 34

TOPLAM 2696 105

Beni dinlediğiniz için teşekkür ediyorum. Üçüncü konuşmacı olarak 
ben tamamlamış bulunuyorum. Dördüncü konuşmacı Cengiz Elbeye, 
“Yağlı güreşin sorunları hakkında konuşacak” buyurun.

Konuşmacı: Cengiz ELBEYE
Kırkpınar Başpehlivanı-Antalya

Konu: Yağlı Güreşçilerin Sorunları

Teşekkür ederim hocam. Cümleten hoş geldiniz. Öncelikle Güreş 
Federasyonu’muzun, Türk Güreşi’ne hayırlı olmasını dilerim.

Ata sporumuz olan güreşin daha iyi yerlere gelebilmesi için bu gün 
buradayız. Kendi branşımda bazı şeyleri ana hatlarıyla burada belirtmek 
istiyorum. Yüzlerce yıl öncesine dayanan bu kutsal sporun 
canlanabilmesi, sevilmesi ve geliştirilebilmesi için tüm camia olarak 
üzerimize düşeni yapmalıyız. Bundan 30-40 yıl öncesine kadar 
stadyumlara seyirciyi çekip doldurabilen Türk Güreşi bu yüzden o 
muhteşem seyirciyi tekrar toplayabilecek mi? Kendi yaşadığımız yörede 
bundan 10 sene öncesini düşündüğüm vakit, en azından yarı yarıya 
azaldığını söyleyebilirim. Seyirciyi toplayabilmek için herkes üzerine 
düşeni yapmak zorundadır. Ben de Kırkpınar başpehlivanlarından birisi 
olarak sonuna kadar varım. Herkesinde gerekirse elini taşın altına 
sokması gerekir. Kimsenin mevki ve makam gözetmeden bu ise baş 
koyması gerekmektedir. Ben burada toplanan insanların buradan çok 
güzel kararlarla ayrılacağını umut ediyorum. Bu yüzden hepimiz özverili,
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bencil davranmayarak yağlı güreşin sorunlarını gerçi bahsettiler ama ben 
kendi kafamda olanları sizlere arz etmek istiyorum. On maddelik bir 
sorun listesi yaptım. Bunlar;

1) Uzun süredir yapılmayan güreşlerin tekrar yapılması. Örnek: 
Bayır, Kemer, Altın,Nar ve bunun benzerleri.

2) Hakemlerin tekrardan toplanıp seminer ve eğitim vermeleri. 
Çünkü yanlış kararlar güreş severleri üzmektedir.

3) Cazgırlarda uyarılıp kendilerine çeki düzen verilmesin 
istenmelidir. Cazgırlar ağalan ve maddi açıdan cemiyetleri oldukça 
bunaltmaktadır.

4) Güreş tertip eden cemiyetlerin kesinlikle şu hususları dikkate 
almaları gerektiği hatırlatılmalıdır; a) Yıkanma ve soyunma yerlerinin 
temiz ve sağlıklı olması, b) sağlık ekiplerinin bulunması, yani spor 
sakatlıklarından anlayan ehliyetli kişiler bulunmalı.

5)Yağlı Güreşlerde yapılan ağalık gelirlerinin yağlı güreşin 
gelişmesi için harcanması.

6) Bilhassa Kırkpınar da kritik güreşleri adaletli ve iş bilir 
hakemlerin atanması. Tartışmalı pozisyonların değerlendirilmesi için 
mutlaka video kullanılması. Hatırlarsanız ikibin yılının Kırkpınarında bir 
olay yaşanmıştı. O televizyonlarda defalarca gösterilmişti. Fakat kule 
görmedi, orta hakem görmedi, bunun benzeri olay.

7) Geçen sene yağlı güreşlerin lekelenmesine sebep olan doping 
skandalinin bu yıldan itibaren daha sıkı kontrol edilmesi. Bilhassa baş 
güreşlerinden de çekilecek kura neticesi ile idrar örneği alınıp doping 
kontrolü yapılması.

8) Kırkpınar’da yapılan bu güreşlerdeki A-B gruplarının adaletli 
şekilde yapılması, baş altından her sene sadece bir kişi çıkması kuralına 
kesinlikle bağlı kalınması gerekmektedir.

9) Bir de son olarak Edirne Belediyesi’ne (güreşçilere) maddi 
manevi yardım sağlanması gerekmektedir.

Bir de ben burada Allah rahmet eylesin Sayın Hüseyin Şahin’i 
rahmetle anmak istiyorum. Çünkü kendisinin bu yağlı güreşe, camiaya 
çok faydası oldu. Onun hakkını ödeyemeyiz. Son olarak sözlerimi 
bitirmek istiyorum. 640 yıllık bir geçmişi olan böyle kutsal bir spora 
özverili ve menfaat gözetmeksizin bir şeyler veremiyorsak bu bizim kendi 
ayıbımızdır. Sizlere beni dinlediğiniz için teşekkür ediyorum. Saygı ve 
selamlar.

Oturum Başkam Recep KILIÇ: Cengiz Kardeşimize de önemli 
önerilerinden dolayı teşekkür ediyoruz. Burada benimde üzerinde 
durmak istediğim önemli güreşler vardır. Anadolu’da yapılan Kargı 
güreşleri hepimizin bildiği gibi mevsimin en son güreşi idi. Bütün 
Başpehlivanlar olarak orada güreş yapardık, ve o yörede değişik
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yörelerde Kargı değil de değişik yörelere gittiğimizde iç Anadolu’daki 
insanlar biz Kırkpınar’a gidersek Kargıya gider bütün başpehlivanları 
orada seyredebiliriz intibasını yaratmıştı. Bu güreş biliyorsunuz 
kapatıldı.Yine Çorumda Sungurlu güreşleri aynı şekilde, yine Antalya da 
Cengiz’in köyü olan Çomaklı güreşlerinde ben bir çok güreş yaptım, ve 
seyirciyi sahalar almazdı. Yine Çaldır da biliyorsun tepede çok güzel bir 
güreş sahası yapıldı. Çok büyük emekle soyunma odası ve alanı süper 
bir saha yapıldı. Yine o güreşlerde yapılamamaktadır. Çanakkale Can, 
yine Akyazı güreşleri; federasyon yönetimine gidecek arkadaşlar 
zannediyorum bunları da göz önünde bulunduracaklardır, ¡kili temaslarla 
bunların yapımı yeniden sağlanacaktır. Beşinci konuşmacı olarak Yağlı 
Güreş organizasyonunda hakemlik müessesesi konusunda Osman 
Şenel arkadaşımıza söz veriyoruz.

Konuşmacı: Osman ŞENEL 
Yağlı Güreş Hakem Kurulu Eski BaşkamAnkara 

Konu: Yağlı Güreş Organizasyonunda Hakemlik Müessesesi

Sayın Kılıç’a teşekkür ediyorum. Saygıdeğer divan üyeleri, sayın 
misafirler, sayın belediye başkanlarım. Sayın güreşe gönül verenler. 
Geçmiş Ramazan Bayramınızı ve yeni yılınızı kutlar, yeni yılda yeni 
federasyon başkanımıza başarılar dilerim.

Hakemlik nasıl olmalı? Bildiğimiz gibi 640 yıllık geleneğimiz olan 
yağlı güreş 622 yılını sadece kendi örf adet ve gelenekleri ile yaşamış bir 
spor dalıdır. 1982 yılında bir yönetmelik “güreşe gönül verenler” adı 
altında Güreş Federasyonu’na yağlı güreşten eleman aktarmak 
amacıyla, yağlı güreşimizi bağlamış bulunmaktayız. O anda yönetmelikte 
hakemlik müessesesi kurulmuş olacak. 622 yıl önce hakemlik 
müessesesi diye bir şey yoktu. Yalnız köylerde güreşi bırakmış insanlar 
bu işi götürüyordu. 1982 yılında Güreş Federasyonu’na bağlandıktan 
sonra bir hakemlik müessesesi kuruldu. Yine aynı insanlar, güreşten 
anlayan insanlara eğitim, seminer verilmeden ellerine birer kağıt parçası 
verilerek, “sen hakemsin” diyerek sahaya gönderdik. Bu 1997’ye kadar 
devam etti. Yalnız 1997’de Geleneksel Spor Dalları Merkez Hakem 
Komitesi atandığında hakem semineri başladı. Federasyonlar, kurullar 
olarak buna önem verdik. İlk etapta hakem seminerlerini yaptık. Bir de bu 
hakem seminerlerini, hakemlerin kategorilerini belirlemek; aday hakem, 
birinci sınıf hakem, ikinci sınıf hakem, kulede 2. sınıf kule hakemi, 1. sınıf 
kule hakemi. Onun için hakemlik müessesesini yetiştirmek için 1997 
yılındaki gibi yeni federasyon başkanımızın oluşturulacak kurullarında 
eğitim seferberliğine başlamasını rica ediyorum. Çünkü orada olan 
güreşçinin hakkı yeniliyor. Halkımızın protestosu hakeme mal oluyor.
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Güreşlerimizin geri gitmesine mal oluyor. Onun için hakemlerimizin 
eğitimine önem vermemiz lazım. Yani şunu söylemek istiyorum, her 
güreşi yapmış iyi bir güreşçi iyi bir hakem değildir. Her iyi güreş yapmış 
iyi bir antrenör değildir. Çünkü bunların seminerleri eğitimleri 
gerekmektedir. Onun için biz de gelişen çağımızda siyah beyaz 
televizyondan renkliye, bilgisayara ve oradan İnternet’e geçtik. Artık 640 
yıllık fikirlerimizi günün şartlarına göre yapmak mecburiyetindeyiz. Günün 
şartlarına göre hakemlik müessesesini geliştirmeliyiz. Hakemlik 
müessesesini kazanç müessesesinden çıkartmamız lazım. Hakemlik 
müessesesini kazanç olmaktan çıkarıp hobi haline sokamazsak tarafsız 
olmak mümkün değildir. Onun için maddiyat girdiği yere, her şeyin 
girebileceği aşikardır. Bunu ben yıllardan beri söyledim ve söylemeye 
devam edeceğim. Çünkü hakemlik müessesesi tarafsızlık dürüstlük 
ilkelerine bağlı bir camia olmalıdır.

Hakemlik nedir? Önce ona bakalım. Spor oyunlarına kendi 
kuralları çerçevesinde oyunu yöneten sorumlu kişi ve sonucu 
belirlemekte yetkili kişi ve kurumlardır. Kimlerden seçilir? Bir sakatlığı 
olmayan kararlı ve tarafsız saygın olan kişilerden seçilir. Hakemler, 
hakemlik sıfatını kazanmış olan kişiler, ilk önce tarafsızlık ilkesine bağlı 
temsil ettiği camiayı taşıyabilen, anlayışlı, kararlı ve sinirlerine hakim 
olabilen kişi olmalıdır. Hakemler sporcu ile aralarındaki mesafeyi 
korumak zorundadırlar. Sporcuya davranışlarında nazik ve sevecen 
olmalıdır. Hakem maçları tarafsız yönetmeli, sporcuların itirazlarına 
meydan vermemeli. Sporcu maç esnasında maçın atmosferine kapılıp 
asabi davranabilir. Bu gibi durumlarda hakem karşılık vererek değil 
güzellikle ikna yoluna gitmeli, tansiyonu düşürmelidir. Yapılacak el ve kol 
hareketleri, seyirciler üzerinde hakemlik müessesesi ve sporcular 
açısından olumsuz etki bırakmaktadır.

Hakemlerin maç esnasında çıkabilecek tartışmalarda tarafları 
destekleyecek davranış ve sözlerden kaçınmaları gerekmektedir. 
Sporculara, davranışlarında nazik ve sevecen olmalıdır. İşaretleri ile 
konuşmak, maç içindeki kritikleri, saha içinde sporcu ve seyirci önünde 
yapmamalıdır. Çünkü müsabakaların kalitesine, sağlığı bakımından; 
müsabakaları bu vasıflara sahip hakemlere yönettirmek zorundayız. 
Bunlarla başarılı olabilen hakemleri seçmeliyiz. Sonuç olarak maçları 
izlenebilir, zevkli ve çekişmeli hale getirmek hakemlerin tutumu ile 
dolayısı ile hakemlerle gerçekleşmektedir. Bunun için de hakemler, bu işi 
bir meslek değil de; hobi gibi görüp sevmelidir. Herkes hakemlik 
müessesesinde yaptığı hakemliği sevmek, ona aşık olmak 
mecburiyetindedir. Şimdi değerli arkadaşlarım, hakemlik yönetmeliğini 
çıkarıyoruz, yönetmelikte; hakem kategorilerini belirledik. Ne dedik? 
Aday hakem, 1.Sınıf hakem, 2.Sınıf hakem. Aday hakem, yeni hakem 
olan arkadaşımızdır. Bunların bekleme süresi bir yıl. Bir yıl sonra,



seminer ve sınava tabi tutulduktan sonra, kazandığı takdirde, 2. sınıf 
hakem olur. 2. sınıf hakemliğin bekleme süresi 2 yıldır. 2 yıl bekledikten 
sonra, sınavlara tabi tutulduktan sonra I. sınıf hakemliğe terfi vardır. İlk 
başpehlivan olan arkadaşımıza 2. sınıf kule hakemliği vermek statüsünü 
getirdik. Onlarda 2 yıl bekledikten sonra, sınavları kazandıkları takdirde,
1. sınıf kule hakemliğine terfi etmelerini getirdik. Yalnız sadece altın 
kemer sahibi olan başpehlivanlarımızı seminer ve sınavlara tabi 
tutmaksızın, onlara 1. sınıf kule hakemliği ve oluşacak hakemlik 
müessesesinde onursal başkan olarak görev yapmakla yağlı güreşi onur 
simgesi haline getirmiş oluruz. I997’de bir eğitim semineri yaptık. 1999 
yılında geri döndü. Federasyona yalnız hiçbir suretle şu yönetmeliğin dili 
yokmuş gibi hareket ediyoruz. Yani yönetmeliğe uymuyoruz. Hiç adı sanı 
olmayan hakemlik işi bitmiş kişilerin hakem olarak yazıldıklarını gördük. 
İşte ne kadar basiretsiz bir çalışma içerisinde olduğumuz görüldü.

Birlik ve beraberlik içinde olmamızı temenni ediyorum. Ve bilhassa 
başpehlivanlarımızı, onlardan ricam 50 yağlı geleneksel güreşimiz 26 ya 
düşmüştür. Bugün deve güreşleri 20 ila 50 bin seyirci buluyor. Biz insan 
olarak güreş yapıyoruz ve sahalarda iki bin seyirci zor buluyoruz. İşte bir 
grup için başpehlivanlar profesyonel olarak ne yapabiliriz? Bu seyirciler 
için biz hakemler olarak sizlere nasıl yardımcı oluruz ve güreşi daha 
cazip hale nasıl getirebiliriz? Sonuç olarak maçları izlenebilir, zevkli ve 
çekişmeli hale getirmek hakemlerin elindedir. Hakemlerin bu işe meslek 
değil hobi olarak girmelidir, işini sevmelidir. Hep birlik ve beraberlik 
içinde olmanızı temenni ediyorum ve hakemler adına hepinize teşekkür 
ve saygılarımı sunuyorum.

Oturum Başkam Recep KILIÇ: Sayın Şenel’e teşekkür ediyorum. 
Konuşma yapacak arkadaşlar isimlerini bize bildirirlerse onlara sıra ile 
konuşma hakkı vereceğiz. Bir de elinde yazılı metin varsa onları da bize 
versinler. Bir de hakemlik konusunda ildeki görevlendirmeleri yapan 
arkadaşlar Ankara’ya göndermektedirler. Hakem kurulunun kontrolünden 
geçtikten sonra federasyon başkanının imzasından sonra, bu 
görevlendirme yeniden bölgelere gitmektedir. Fakat bölgedeki 
arkadaşlarımız, “gel seni şuraya görevlendirdim” diye baskı altında 
tutmasın. Yine ikinci bir husus olarak hakem tazminatları konusunda çok 
konuşmalar yapılmaktadır. Hakem tazminatlarını da yeni gelecek 
federasyondan aynı şekilde ve onun paralelinde devam ettirilmesini rica 
ediyorum. Çünkü bu görevi yapan arkadaşlar zamanında yağlı güreşe 
hizmet etmiş arkadaşlardır. Bunların kimilerinin vardır, kimisinin yoktur. 
Üç beş kuruş alıp hayatlarını sürdürsünler. Oturuma 20 dakika ara 
veriyoruz.
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DİĞER KONUŞMACILAR

Oturum Başkam Recep KILIÇ: Sayın Özcan Bey’i ilk konuşmacı olarak 
davet ediyoruz.

Özcan ÖZALTIN’ın Konuşması: Sayın Divan, değerli arkadaşlarım, 
aslında Ata Sporumuz olan yağlı güreşlerin yarım günde tartışılacağını 
zannetmiyorum. Yeni yönetime başarılar diliyorum. İyi olacağına 
inanıyorum. Dün hiç kimse yağlı güreşten bahsetmedi. Değerli 
arkadaşlar, senelerce Kırkpınar’da müsabaka yapmış geçmişimizi bu 
güne taşımış, bugünü geleceğe taşıyacak olan bu spor dalına ilginin 
bütün spor dallarından fazla olması gerektiğini düşünüyorum. Yaklaşık 
20 senedir bu işin içindeyim, başındayım ve organizasyonundayım. 
Yağlı güreşler her geçen gün ilgisini yitiriyor. Bu sporu sevdirmemiz için 
ilk önce birbirimize kenetlenmemiz ve birbirimizi sevmemiz gerekir. Eğer 
biz birbirimizi seversek yolumuzun doğru olduğunu, bu sporun Türk Ata 
Sporu olduğunu, ecdat sporu olduğunu yayarsak bize olan sevgi ve 
saygınlık o nispette artar. Şimdi çok üzücü olaylar yaşadık. Dünkü 
panelistler yağlı güreşi tek başına ifade etmiyor, yağlı ve aba güreşi diye 
bahsediyor. Yağlı güreş ecdat sporumuz; futbol bizim sporumuz değil ki. 
Yağlı güreşlerin ayrı bir güreş olarak federasyonun eline vermek gerekir. 
Yoksa maddi özgürlüğüne hiçbir zaman ulaşamaz. Biz birbirimize sahip 
çıkmaksak kimse bize sahip çıkmaz. Bu spora gönül veren yeni adamlar 
yetişmeyecek. Sevgili arkadaşlar; bana göre ilk önce bu spora gönül 
vermiş bütün sporcuları sosyal güvenceye almak lazımdır. Ekonomik 
özgürlüklerini vermek mecburiyetindeyiz. Eğer ekonomik özgürlüğümüze 
federasyon olarak biz kavuşursak, sallıyorum yani öyle bir iddialı değil 
diyebiliriz ki Kırkpınar’da 18 yaşını doldurmuş her boyda ilk 3’e, ilk 4’de 
giren insanları Sosyal Sigortalar kapsamı altına alacağız, diyebiliriz. 
Mesela; ne olur? Bu adam sporcu ilk 3’e ilk 4’e girebilmek için hem fazla 
çalışır, hem bu işin tekniğini öğrenir, hem de ilk üçe girdiği zaman sosyal 
güvenceye kavuşur. Şimdi hepinize sormak istiyorum. Eski pehlivanlar 
var. Eğer yağlı güreş yapan bir arkadaşımın en ufak bir sosyal güvencesi 
yoksa 35 yaşında bir kaza geçirdiğinde Allah muhafaza ne olacak bunun 
sonu? Pehlivanlarımıza, eğer gönüllü kuruluşlar çıkar ve kulüpler kurar, 
dernekler kurar pehlivanları bir araya toplarsa tabi ki güzel olur. Bizim 
yaptığımız gibi. Ama bu pehlivanında çıkıp çayırda Mehmet Ağanın 
başpehlivanı, dedirmesini de kendime yedirmeyeceğim. Saygın bir 
spordur bu, kolay elde edilebilecek bir spor dalı değildir.

Başpehlivan kolay yetişmiyor. Çayırlarda güreşen insanlar kolay 
yetişmiyor. Eğer biz o arkadaşlarımıza sosyal güvence verirsek kimse 
gidip de Mehmet Ağa “bana işte ekonomik yardımda bulunsa da bende 
onun pehlivanı olayım” diye boyun bükmez. Bunlar herhalde gerçekler,
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ben gerçekleri söylüyorum. Bu bakımdan mutlak suretle yeni bir 
düzenleme ile yağlı güreşlerin ayrı bir federasyon olarak ekonomik 
özgürlüğüne kavuşması gerekir. Federasyonun ekonomik özgürlüğünü 
vermek zorundayız. Aksi halde hep böyle onun bunun eline bakarız. 
Geliriz burada 3 gün bu salonlarda tartışılır ve bizden kimse bahsetmez. 
Ama belki de haklıdırlar. Biliyorum, çünkü bugün yapılan konuşmaların 
içinde en yüksek katılımı olan yer burası olması lazımdı. Onun için lütfen 
birbirimize sahip çıkalım, birbirimize sarılalım. O kadar çok dert var ki 
anlatmakla bitmez kardeşim. Şimdi bir % 10 çıkarıldı. Adam bana geliyor 
diyor ki “başkanım bilmem ne köyünde karakucak güreşi yapacağım. 
Ama Yalnız müracaat etmek için 60 milyon para lazım". Adam 
vazgeçiyor kardeşim.

Şimdi rakamlar ne bilmiyorum, eskiye göre söylüyorum. Afiş 
yapıyorusunuz, aidat yatırıyorsunuz adam güreş yapmaktan vazgeçiyor. 
Onun içindir ki müsabakalar ve güreş adedi her geçen gün azalıyor. Acı 
bir gerçeği size anlatayım. Bundan 3 sene evvel Çeltiklide bir güreş 
vardı. Güreşler yapıldı baş altı pehlivanlarına sıra geldi. “Pehlivanlar 
sahaya çıkmıyor. Niye çıkmıyor bu pehlivanlar?” dedim. Baş altı 
pehlivanlarına altışar milyon lira verdim. “Biz dilenci miyiz? Spor 
yapıyoruz kardeşim, ayıptır” diyor. Adam Samsun’dan zembilini almış 
Ege’ye inmiş 6 milyon para veriyorum. İster güreşin, ister güreşmeyin 
paranız bu kadar. Ama öbür tarafta bir hesap ediyorlar. Şu kadar hakem 
gelmiş, şu kadar para, 1 milyar lira. Tabi kesin rakamı bilemiyorum. İşte 
bu hakem paralarını federasyon karşılasa iyi olur. Netice olarak bu yeni 
yönetimin ülkemize hayırlar getirmesini temenni ediyorum. Yağlı güreşe 
biraz daha iyi gözle bakmalarını diliyorum. Ve ata sporumuz, ecdat 
sporumuz bu spora biraz daha fazla önem verilmesini istiyorum. Ve de 
bu sporu yapan arkadaşlarıma Allah’tan kuvvet ve sabır temenni 
ediyorum. Önümüzdeki yıllarda yağlı güreşlerin istediğimiz seviyeye 
gelmesini yeni kurulacak yönetimden istiyorum. Cenab’ı Allah’tan bütün 
bu ata sporunu yapan gençlere selamet diliyorum. Allah yardımcınız 
olsun. Beni dinleme lutfun da bulundunuz. Hepinize teşekkür ediyorum.

Oturum Başkam Recep KILIÇ: Arkadaşlar birden fazla olmak üzere 
konular görüşülüyor. Sadece yağlı güreş yok burada, onun dışında en az 
8-I0 tane kurullarda görüşülmekte, onlardan öneriler alınmakta, bunların 
ışığında yeni federasyonda bir takım çalışmalar başlatılacak. Özcarı 
Bey’in konuşmalarından ben şunu anlıyorum. Eğer zannediyorum yağlı 
güreş kurultayı düzenlense bu kadar seyirci olmaz. Bizi salonlarda, 
sahalarda almaz ve İnşallah daha uzun süreli konuşmalar yapabiliriz. 
Özcan Bey’in belirttiği konularda biri Güreş Federasyonu içerisinde yağlı 
güreşin bütçesinin belirlenmesi ve yine yağlı güreşçilere ekonomik 
özgürlüklerinin kazandırılmasıdır. Biraz önce Olimpiyatlarda saydığım,
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yağlı güreş yapmış arkadaşlarımız derken, en az 3 yıllıkları olarak saydık 
bunun içinde Aydın Demir ismini bahsetmemişiz. Özür dileriz. Ondan 
ziyade zannediyorum orada listede var. Aynı yazı içerisinde var. Sırayı 
Abdullah arkadaşımıza veriyorum Fakat süreye lütfen bağlı kalalım. 3 
dakika ile sınırlıdır. Önerilerinizi net olarak anlatın. Net sunun, daha fazla 
öneri sunun!

Abdullah ERSOY’un Konuşması: Sayın Başkanım, değerli belediye 
başkanlarım ve yağlı güreş camiasının üyeleri, hepinizi saygı ile 
selamlıyorum. 25 yıldır yağlı güreşin içindeyim bu en önemli 
toplantılardan biridir. Bu toplantı da 3 dakika ile sınırlandırılmaya 
kesinlikle karşı çıkıyorum. Çünkü gece yarısına kadar, icabın da sabaha 
kadar bu toplantının olmasını talep ediyorum. 10-20 dakika, 1 saatte 
bitecek bir olay değil, demin ki çıkışımı da maruz görün. Çünkü bundan 
önceki toplantılara hep hazırlıklı geliyoruz. Değerli büyüklerim 
konuşmalarını yapıyor, en ince detaylarla ilgileniyor ondan sonra ben 
diyorum ki; “her şey görüşüldü ve konuşulmaya gerek yok.” Evime 
döndüm, huzurluyum. O yüzden detayları ben de anlatmak istiyorum.

Türk Ulusu, dünya ulusları arasında en eski ırklardan biridir. Tarih 
boyunca varlığını sürdüren, bir çok başarılara ulaşan övülen ve ilgi gören 
bir ulustur. Güreş camiasının bir ferdi olarak ata sporumuz olan, yağlı 
güreşimizi, belli yerlere getirmek daha geniş kitlelere yaymak önceden 
beri zihniyetlere yer etmiş fikirleri silerek bundan sonra yağlı güreş 
sporunun dünya tarafından tanınan bir spor dalı haline getirmek 
sorumluluğumuzun başlıca temel amaçlarındandır. Yağlı güreş uzmanı 
olarak yağlı güreş sporunu kendi örf, adet ve geleneklerini terk etmeden 
bu sporu dünya seviyesinde bir spor dalı olarak insanlara aşılamak ve 
tanıtmak en büyük gayemizdir. Tabi ki bunlar bura da yazıldığı gibi 
hemen olabilecek ve kolayca ortaya çıkabilecek bir olgu değildir. Bunları 
başarabilmemiz için tüm camia olarak en büyüğünden en küçüğüne 
kadar herkes fedakarlıkta bulunacak ve en içten özveri ve tüm benliği ile 
olması için çaba sarf edecektir. Tabi bunlar gerçekleşirken bir çok 
zorluklar çekilecektir. Bunun için sabretmeyi bilmeliyiz. Menfaat ve 
çıkarları bir yana bırakarak bu spor için el ele vermeliyiz. Yağlı güreş 
sporunu bir kazanç teknesi olarak görmemeliyiz. Tabi ki bu dediklerimizi 
gerçekleştirmek için kendi içimizden çeşitli komisyonlar kurarak, birtakım 
araştırmalardan sonra en iyi fikirlerle ortaya iyi bir faaliyet programı 
çıkarmalı ve bunu uygulamamız gerekmektedir. Ben kendi 
araştırmalarım sonucu hazırladığım programı sizlere sunmak istiyorum.

1) Yaşı Dolmuş Başpehlivanların Durumu: Daha önce 
geleneksel spor dalları federasyonuna bağlı olan yağlı güreş 
komisyonundayken, yağlı güreşi bırakan büyüklerimize Türk lirası 
enflasyon karşısında değer kaybettiğinden 5 bin dolar verilmesini
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öngörmüştüm ve kabul edilmişti. Şu anda tekrar kaldırıldı. Güreşi 
bırakmış ağabeylerimize bırakın bunu vermeyi, bir plaket bile 
verilmemektedir. Bu uygulamanın tekrar geçerli olması temennimizdir.

2) Pilot Bölgelere Yağlı Güreş Eğitim Merkezlerinin Kurulması: 
Yağlı güreş camiası olarak pilot bölge olarak tespit edilen Antalya, 
Balıkesir, Kocaeli ve Samsun’da yağlı güreş eğitim merkezlerinin faydalı 
olacağına inanıyorum. Bu merkezlerin kurulması ile kışın sporcuların bu 
spordan tamamen kopmamaları, kışında yeni sezona hazırlık yapmaları 
ve alt tabanın yetiştirilmesi amacıyla bu faaliyetin yararlı olacağına 
inanmaktayız. Bu yerlerin kazanılmasını sağlamak için o yörelerdeki 
zengin kişilerin, belediyelerin reklamını yaparak eğitim merkezine o 
kuruluşların ismi verilerek ve daha bir çok çeşitli yollarla bu merkezlerin 
kazanılması sağlanabilir.

3)Yurt Dışı Tanıtımı ve Faaliyetleri: Son yıllarda yurt dışındaki 
faaliyetlerde hızlanma olmuştur. Başarı ile sürdürülen bu faaliyetlerin 
daha da genişletilerek ve denetlenerek geliştirmemiz gerekmektedir. 
Yağlı güreş sporunun yurt dışında tanıtımını sağlamak için yurt 
dışındaki Türk Cemiyetleri ile ortak işbirliği yaparak bu sporumuzu yurt 
dışında en iyi reklamlarla, afişlerle, ufak el kitapları ile kendi örf, adet ve 
geleneklerimizi en iyi şekilde tanıtmaya çalışmaktayız.

4)Yaşı Dolmuş Pehlivanların Durumu: Yağlı güreşi yönetecek 
olan büyüklerimiz mutlaka yağlı güreşin içinden gelmelidir. Böyle 
büyüklerimiz varken, hiç kispet giymemiş kişilerin çıkmasına kesinlikle 
tahammül edemiyorum.

5)Yağlı Güreşte Kulüpleşmek ve Ligler: Camia olarak üstünde 
duracağımız konu kulüpleşmek ve liglerdir. Bu konuda amacımız 
güreşleri daha kaliteli duruma getirmek, sporcular arasındaki rekabeti 
artırarak daha geniş kitlelere yaymak için kulüpleşmenin ve liglerin şart 
olduğunu görmekteyiz. Şu anda kulüpleşmeye hazır olan kulüplerimizle 
bu işin önderliğini yaptırmaya çalışmak, bunlarla yola çıkarak diğer 
kuruluşlara bu kulüpleşmenin yaygınlaşmasını sağlamaya çalışmalıyız. 
Çünkü şu anda bu işe hazır olan potansiyel güç vardır. Örnek olarak; 
Karamürsel Belediyesi, İzmit Büyükşehir Belediyesi, Antalya Ant Birlik, 
Balıkesir Belediyesi ve Balıkesir Sanayi Spor Kulübü bu işe yakınlaçmış 
kulüplerdir. Lig maçları ise kış aylarında kapalı spor salonlarında, eleme 
usulü yapılarak 16 lig başpehlivanı seçilmesi daha sonra da bu 16 birinci 
sınıf başpehlivan illerdeki kapalı spor salonlarında çimden ringlerde 
kozlarını paylaşmalıdır. Bir pehlivan, bir kuruluşu temsil etmelidir. Yazılı 
ve görsel basında beraber büyük seyirci kitlesine ulaşmak gerekir. Bu 
muhteşem Türk geleneğini dünyaya tanıtmanın bir olgusudur. Bu ligler 
Japonya’da Sumo güreşlerinde uygulanmaktadır.

6) Kispet İmalathanesi: Ülkemizde kispet dikme ustasının iki üçü 
geçmediği bir gerçektir. Federasyonumuzun bir çözüm bulması
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gerekmektedir. Bu kispet olayı federasyonumuza maddi kaynak da 
sağlayacaktır. Kispet ustalarının kadrolaştırılması ve bir atölye açılarak 
seri imalathaneye geçirilmesi gerekmektedir. Böylece gerekli önlemi 
almış oluruz. Yılda yaklaşık 600 kispet tüketimi olmaktadır. Bu projenin 
gerçekleşmesi de gerçekten federasyon adına önemli bir gelişme 
olacaktır.

7)Yağlı Güreş Organizasyonları: Yağlı güreş organizasyonlarını 
genelde organizatörler yapıyor. Yağlı güreş organizasyonlarına çok 
dikkat edilmelidir. Bu konu ile ilgili benim bir önerim var. 
Federasyonumuzun organizasyonla ilgili bir antetli mukavele kağıdı 
olması gerekir. Örneğin organizatör güreşi kaça almış, ağalıktan pay 
alacak mı, pehlivanlara ve hakemlere ne dağıttı, kendisine ne kaldı? 
İmzalı şekilde federasyonumuza ve bölgelere gönderilmelidir. Böylelikle 
federasyonumuz da bu güreşlerin kapasitesini öğrenmiş olur. Böylelikle 
güreşi ve güreşçileri sömürenler, kendini organizatör yerine koyanlar 
meydanlarda cirit atamazlar.

8) Cezalar: Federasyonumuzca açıklanan yönetmelikte 
pehlivanlara yanlışlık yaptığında ceza verilmektedir. Ama bu uygulama 
cazgırlara yapılmamaktadır. Bunun dikkate alınmasını rica ediyorum. 
Yıllarca camiayı yöneten bazı büyüklerimiz faaliyet dönemlerinde o kadar 
güzel konuşuyorlar ama yine büyük sıkıntılar çekiyoruz. Demek ki güzel 
konuşmakla, uygulamalar aynı değil. Büyüklerimizin yapabileceklerini, 
konuşmalarını önemle rica ediyorum.

9) Sosyal Güvence: Pehlivanların sosyal güvenceleri ile ilgili sayın 
başkanım yüreğim sızladı, vücudum titredi. Çok önemli bu konuda ben 
kendi şeyimi arz ediyorum. Bizim iş yerimiz özelleştirme kapsamına 
alındı. Bu nedenle işimize son verildi. Ben şu anda işsizim. Aynı 
uygulama dün öğrendim, Ant Birlikte başpehlivan arkadaşımızın işine 
son verilmiş ama kimsenin kılı kıpırdamıyor. Pehlivanların sosyal 
güvenceleri sağlanmalıdır. Ne yazık ki, yağlı güreşimizin bulunduğu 
durum pek iç açıcı değildir. Bu itibarla pehlivanlarımız gerek iş hayatı 
gerek sağlık ve ekonomik yaşantıları sıkıntılarla geçmektedir. Sayın 
başkanım ben 23 yıldır yağlı güreşin içindeyim. Ayaktan başa kadar 
bütün boylarda güreştim şu anda başta güreş yapmaktayım. Yağlı 
güreşimizin faydalarının ve sıkıntılarının bilinci içindeyim.

Bir de çok kısa önerilerim var. Yağlı güreş organizasyonlarına 
federasyonumuzdan temsilci geliyor bu temsilcileri kimse denetlemiyor. 
Yağlı güreşe ilgisi olmayan temsilciler geliyor, organizeye ve belediyeye 
zorluklar çıkarıyorlar. Bunların önlenmesini rica ediyorum. Başpehlivanlar 
olarak her yıl “Cumhurbaşkanlığı Kupası” adı altında güreşmek istiyoruz 
ve bunun uygulamaya geçmesini istiyorum. Futboldan sonra en çok 
seyircisi olan yağlı güreşimizdir. Fakat ne yazık ki, ne görsel nede yazılı 
medya da kendimizi duyuramıyoruz. Bunun için çalışmalar yapılmasını
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büyüklerimizden rica ediyorum. Kırkpınar Güreşleri’ni yaptığımız 
Edirne’de güreş yolluklarımız çok düşük. Bunu her yıl tartışıyoruz, 
görüşüyoruz ama bir türlü uygulamaya geçmiyor. Ve konuşmalarımı 
böyle bitiriyorum. Fazla zamanınızı aldım. Bu kurultayın yağlı güreşi 
bundan sonra çok iyi seviyeye getireceğini umut ediyorum. Saygılar 
sunuyorum, teşekkürler.

Oturum Başkam Recep KILIÇ: Arkadaşlar aynı öneriler tekrar tekrar 
sunmayalım. Yeni öneriler sunalım, aynı öneriyi ben veya sen 
sunmuşsun fark etmez. Çok konuşmacı arkadaşımız var. Konuşmacı 
arkadaşların elinde metin varsa bunları bize versinler. Zaten 
federasyonda bir kurul kurulacak kitap haline getirilecek . Burada 
söylediklerimizle birleştirilerek ortak öneri olarak alacaklar. Aynı şeyleri 
tekrar ediyorum. Sizin konuşmanızın aynısı yapıldı ise yazılı metninizi 
bize veriniz.İsminiz geçer zaten Salih Aşçı arkadaşımızı rica ediyoruz.

Salih AŞCI’nın Konuşması: Sayın divan, Türk Güreşi’nin Tarihi 
Kırkpınar Güreşleri’nde Kel Aliço’ların, Adalı Halil’lerin, pehlivan olduğu 
sahalarda güreş yapmış, pehlivan olmuş değerli kardeşlerim. Güreşe 
gönül veren saygıdeğer güreş temsilcileri ve değerli kardeşlerim. Bu 
güreş şurasının ve yeni Federasyon Başkanı’mızın Türk Güreşi’ne hayırlı 
olmasını Cenab-ı Allah’tan niyaz ediyor hepinizi saygı ile selamlıyorum. 
Bende sizin içinizden gelmiş bu spora gönül vermiş bir kardeşiniz olarak 
güreşimizin geçmişi ve geleceği ile ilgili kısa konulara değinmek 
istiyorum. Başta güreşimizin belli bir seviyeye gelmesi, Türk seyircisine 
tanıtımı için basınla kucaklaşmamız gerekir. Federasyonumuzun inşallah 
temsil edeceği yeni kardeşlerimizin basın yoluyla, TRT yoluyla 
halkımıza güreşlerle ilgili güzel bilgi vermelerini önemle rica 
ediyorum.Türk seyircisinden şunu duyuyoruz. Biz devamlı halkın 
arasındayız. Güreşle ilgili küçük bir gazetede ufak bir satır dahi yok. Şu 
toplantı eğer Futbol 3 lig takımları ile ilgili bir toplantı olsa idi burada bir 
basın, TRT ordusu olurdu ve kuyruğa dizilirlerdi. Güreş gerçekten garip 
bir spordur. Bir elin beş parmağı gibi o kadar azınlıkta kalmış 
durumdayız. Belki bir seviyeye gelmesi için bazı şeylerin yapılması 
gerekir.

Değerli kardeşlerim, Türk Güreşi’nin belirli bir yere gelebilmesi için 
büyük reklama, TRT’ye ve büyük basına ihtiyacı vardır. Ben vaktimiz 
kısıtlı olduğundan fazla konulara değinmeyeceğim. Aydın Demir’le Arap 
Mustafa’nın bir güreşini kısaca özetleyeceğim: Tarihi Kırkpınar 
Güreşleri’nde Aydın Demir’i sakatlayarak, kendisini rahmetle anıyorum 
Sayın Mustafa Yılmaz, Allah’ın rahmetine kavuştu, bir arızalı güreşleri 
olmuştu. Aydın Demir’in gözüne parmak sokarak bir başpehlivan olma 
durumu ile ilgili. Onun akabinde, ikinci Kırkpınar’ın İzmit’te yapılacağını
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basın yoluyla TRT yoluyla afişlerle duyurulmuş, çok büyük rekabet 
oluşmuştu. Biz buradan Aydın Demir ile Arap Mustafa’nın güreşini 
seyretmek üzere akın akın gittik. Sanki Kırkpınar İzmit’e yığılmıştı. Türk 
Güreşi’nin böyle reklamları yapılıyordu. Böyle durumların basın, TRT ve 
afiş yoluyla gerçekleşmesi gerekiyor. Seyirci şu anda biletsiz olarak dahi 
güreş yerine gelmiyor, kardeşlerim. Yemesiyle içmesiyle öğlen yemekleri 
dahi veriliyor, seyirci gelmiyor. Bence güreşçilerimizde, idarecilerimizde 
bir noksanlık var. Noksanlıkların giderilmesini önemle rica ediyorum. 
İkinci bir durum, organizasyon durumları. Bugün gerek Trakya’da 
gerekse Türkiye’de, güreş bitmiş vaziyette. Kırkpınar’dan sonra, Antalya, 
Kurtdere gibi tarihi yerler, buralar da giderse güreşimiz tamamen bitmek 
üzere demektir. Organizasyonlara büyük önem verilmesi, imkan 
tanınması, yeni federasyonumuz tarafından bu güreşin yurt sathında 
yayılması önemle rica ediyorum. Ben şunu söylemek istiyorum; “Türk 
güreşinin birliğe beraberliğe saygıya sevgiye çok büyük ihtiyacı var.” 
Yağlı güreş, Türkiye’nin en samimi camiasıdır, Türk Güreşi de böyledir. 
Türk sporu içinde güreş camiası saygılı, hürmetkar, en güzel 
camialardan biridir. Yurt dışına gitsek orada kulağı kırık birini görsek, 
gayri Müslim’de olsa bize kanı sıcak geliyor. Peygamber sporu, ata 
sporumuzu yaptığı için. Belediye Başkanı olarak yurt dışında bir 
mağazanın kapısında kulağı kırık birini bana gösterdiler. Tercüman 
aracılığı ile görüştük. O da bana çok ilgi gösterdi. Birlik ve beraberliğimizi 
sürdürelim. Federasyonumuza yardımcı olalım. İnşallah bu açıklarımızı 
kapatacağız. Yeni kurulan federasyon ve kurulların güreşe hayırlı ve 
uğurlu olmasını Cenab-ı Allah’tan niyaz eder, hepinizi saygı ve sevgiyle 
selamlarım.

Otuâ'uî'îj üaşkanı Recep KILIÇ: Sayın başkanım hoş geldiniz. Sayın 
Salih Aşçı’nın konuşmasında cemiyetlerimizin yönlendirilmesi konusunda 
onun altını da biz çiziyoruz. Federasyon bununla ilgilenecek.Yakup 
Topuz arkadaşımızı rica ediyoruz.

Yakup TOPUZ’un Konuşması: Sayın Divan, Sayın Federasyon 
Başkanı ve değerli arkadaşlarım. Değerli divan bize 3 dakika verdi. 
Bütün panelde konuşan arkadaşlar önemli konulara değindiler . Ben de 
burada kısaca yağlı güreşin içinde bulunan bir kişi olarak en çok 
aksayan yönlerini dile getireceğim . Önce hepinizin bildiği gibi her 
branşta bir idari sorun vardır. Sosyal sorunlar vardır. Bunlar ana 
başlıklar. Bunların altında küçük başlıklar olarak ele almak gerekirse ara 
başlıklar şunlardır.

Birinci sorun, yağlı güreşte hakem sorunudur. İkicisi, profesyonel 
konusu , üçüncüsü organizasyonlardır. Bu üç tane sorunu biz eğer 
çözersek, güreş eski seviyesini ve önemini kazanır. Ben bunu üzülerek

440



iletmek istiyorum. Sayın Ahmet Taşçı arkadaşımızın ve diğer 
arkadaşlarımızın ceza alması çok üzücü bir durumdur. Yağlı güreş 
gerçekten önemini kaybetmiştir, inşallah, benim temennim odur, Ahmet 
Taşçı gibi bir arkadaşımızın ceza alması hoş olmaz. Ahmet Taşçı 
arkadaşımızın bu işi yaptığına inanmıyorum. İnşallah bu işten kurtulacak.

Hakem konusunu, Osman Şenel arkadaşımız bu konuyu anlattı. 
Bizde beraberce kararlar aldık. Bizim Türkiye’de hakemlik yapan 
arkadaşlarımız gerçekten hakemler yönetmelikleri okumuyorlar ve 
yönetmelikleri takip etmiyorlar. Tabi ki, seminerler yapılması lazımdır, bu 
doğrudur. Geçmiş merkez hakem komitesinde biz seminer yapmak için 
çok çırpındık. Federasyonun bizim başımızda, bir as başkanı vardı. İşte 
paramız yoktur, müsabaka çoktur v.s. olmaz. Tabi öyle olmamız lazım, 
önce iyi bir yönetim as başkan, ondan sonra bu sorunlar iyi bir şekilde 
çözülebilir. Şimdi hakemlerin, özellikle kule hakemlerinin “ben her şeyi 
bilirim. Ben başpehlivanım bu işleri benden daha iyi kimse bilemez” 
dediklerini görüyoruz. Yönetmeliğin hiçbir maddesini okumuyor, 
puanlama yapıyor. Üzülerek söylüyorum, arkadaşlarımı eleştirerek, 
yönetmeliği en iyi şekilde okumaları lazım veyahut bunları eğitmemiz 
lazım. Seminerlerden geçirmemiz lazımdır.

İkinci bir konu, sayın başkanıma ben canı gönülden katılıyorum. 
Buradaki yağlı güreşçilerin profesyonellik konusudur. Yağlı güreş 
seviyesini biz güreş yapan insanlar düşürmüştür. Bunu hepimiz 
biliyoruz. Bunun için ne yapmamız lazım? Ben burada Koca Yusuf’tan 
bir örnek vermek istiyorum ve herkesin böyle olmasını diliyorum. Koca 
Yusuf Amerika’da bir güreşinde, tabi kısa zamanda rakiplerini yendiği için 
kendisine diyorlar ki “bu güreşi biraz uzat, anlaşma yap demiyorlar ama 
sana şu kadar para bu güreşi uzat” teklif ediyorlar. “5 dakika 10 dakika 
olsun" seyirciler geliyor 1 dakika, işte 30 saniye de rakibini yeniyor. 
Tamam kabul ediyor. "Nasıl olsa anlaşmıyorum, netice de rakibimi 
yeneceğim”. Güreşe çıkıyor ve yine aynı kısa bir sürede rakibini yeniyor. 
Buna diyorlar ki “ne yaptın Yusuf! Bu kadar insan bekliyor”. Herkes orada 
güreşi seyredecek, güzel uzun bir güreş olacak, onun reklamını 
yapıyorlar, çok büyük güreş olacak. Diyor ki; “ben çıktım fakat güreşe 
başlarken düşündüm ki Allah’ın verdiği kuvvete ihanet edemem ben”. 
“Aldığım parayı anlaşma olarak kabul ediyorum uzun vadede o paranın 
bana haram olacağını düşünmekte ve milletime de ihanet edemem, 
Allah’ın verdiği kuvveti o saniye de kullanmam gerek” diyerek rakibini 
yeniyor. İşte yağlı güreşçi bu duygu ve düşünce içerisinde olmalı. 
Profesyonelce eğitilmesi lazım. Bunun için öneriler olabilir. Örneğin; 
Kırkpınar’dan önce Elmalı güreşlerinden önce yağlı güreşlere hakemleri 
toplayarak onların nasıl olması gerektiği konusunda onları 
bilgilendirmeliyiz. Dünyaya nasıl açılabiliriz? Organizasyonların 
Türkiye’de daha ciddi olması ve organizasyonların takip edilmesi
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lazımdır. Federasyonun ödül yönetmeliğini organizasyona mutlaka 
uygulamamız lazımdır. Burada sözlerime son veriyorum. Divana 
teşekkür ediyorum ve seçilecek federasyon kuruluna da başarılar 
diliyorum.

Oturum Başkanı Recep KILIÇ: Yakup Topuz’a teşekkür ediyoruz. 
Ahmet Taşçı konusuna değindi tabi ki, bu önemli konu. Yağlı güreş 
tarihine baktığımız zaman bir yıllık, iki yıllık şampiyonalardan pek 
bahsedilmez. 3 yıl, 5 yıl, 10 yıl, 26 yıl şampiyon olanlardan daha çok 
bahsedilir. Yağlı güreş bu güne geldiyse onlarla gelmiştir. Onlarla tarih 
yazılmıştır. Ahmet Taşçı da bizim için önemlidir. Eğer yağlı güreş 100 yıl, 
1000 yıl yaşayacaksa en az Ahmet Taşçı ile bir yüz yıl daha 
yaşayacaktır. Onun için çok şampiyon olan arkadaşlarımızı ben zaten 
gönülden destekliyorum. Federasyonumuz da zannediyorum 
destekleyecek. Yine biliyorsunuz Kırkpmar’da verilen altın kemer olayı 
var. Bunu burada öneri olarak vermek istiyorum. Kırkpınar’da verilen altın 
kemer bir çözümü bulunarak en az 5 kilo veya 10 kilo altın da olması, 
zannediyorum Tarihi Kırkpınar Güreşleri’ne daha çok önem 
kazandıracaktır. Şimdi sırayı Yusuf Ziya Günaydın, İsparta Belediye 
Başkanı, buyurun.

Yusuf Ziya GÜNAYDIN’ın Konuşması: Çok değerli Divan, değerli 
Federasyon Başkanım, değerli güreş camiasının pehlivanları, değerli 
insanlarımız; hepinize saygı ve sevgi ile selamlıyor ve saygılarımı 
sunuyorum.

Biraz önce “güreş camiasının insanları hep bir aradayız, başka 
kimseler yok” demiştiniz. İsparta Belediye Başkanı olarak ben varım. 
Güreş camiasının sizler gibi fiilen içinde olmayan, ama dıştan çok seven, 
takip eden, gözlem yapan bir insan olarak ilk defa buraya katılıyorum. 
Ben ata sporu kelimesini de burada kullanmadan bu yağlı güreşimizi bir 
ata sporu, aynı zamanda Türkiye’ye, Türklere bir ana vatanı olarak kabul 
etmek istiyorum. Şimdi bu güreşimizin bizim için, milletimiz için ata 
sporumuz olan bu sporun, dünyaya tanıtılmasının gerektiğine 
inanıyorum. Evvela bunlardan başlanmasını arzu ediyorum, tabi bunun 
olması lazım. Başta değerli federasyon başkanımıza naçizane olarak bu 
hususu arz etmek istiyorum, kendilerine bilgi olarak, bilgim dışında bir 
yanlış konuşma, bir lisanı hata yaparsam bağışlamanızı diliyorum.Evvela 
bu sporumuzun bilimsel hale gelmesi gerektiğine inanıyorum. 
Federasyon başkanımızın hayırlı uğurlu olsun çok değerli bir zat 
olduğunu duydum. Kendilerini, seçildiği için tebrik ediyorum. Federasyon 
başkanımızın aynı zamanda ana spor, ana demek oradan doğan 
demektir. Yani diğer güreşler bu gün dünyaya tanıtılmış ama ana olan bu 
çimenlerde güreşilen, er meydanlarında güreşilen yağlı pehlivanlık güreşi
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olmasaydı bu olamazdı. Dünyada bu icat edilmeseydi, bunu icat eden 
Türkler olmasaydı, diğer güreşler bu gün dünyada tanıma lütfün da 
bulunmayacaktı. Minder güreşlerini bilmeyeceklerdi. Mademki ana spor, 
diğer sporların buradan doğduğunu kabul edersek, bu ana sporun ön 
plana geçmesi gereklidir. Nasıl geçebilir? Naçizane tavsiye olarak, önce 
bunun bütün bakanlıklarda, başta Turizm Bakanlığı’nın ele alması 
gerekiyor. Hemen onun yanı sıra Turizm Bakanlığı ile yarışırcasına 
Kültür Bakanlığı buna sahip çıkması gerekiyor. Bir tanıtıma geçmek 
gerekiyor. Çünkü bu güreşi dünya üzerinde ön plana geçirmek 
zorundayız. Başlangıç olarak Türk devletleri arasında bu çalışmaların 
yapılması gerektiği kanaatindeyim. Önce kendimizin bu konuya sahip 
çıkıp, millet olarak sahip çıktıktan sonra internasyonel bir boyuta 
geçirme, belki de dünya kapılarına doğru yol aldırma, ama bunun 
başlangıcında Türk devletleri arasında başlayacağı kanaatindeyim. 
İkincisi bununla beraber araştırma ve geliştirme, bağımsız gelirleri olan 
ve bu konuya ciddi bazda samimiyetle üzerine gidildiği zaman bu para 
kaynakları biraz öncede başkanımızın konuşmasında dinledim. Sanırım 
Belediye Başkanımız idi evet ben burada tanıdım sizi konuşmaları 
dinledim. Ekonomik özgürlüğe kavuşturulması şeklinde konuşuldu. Bu 
gün bu konuya samimiyetle saygı ve güven içinde girdiğimiz zaman ben 
çok güçlü kaynakların bulunabileceğine inanıyorum. Hatta paraların fazla 
geleceğine inanıyorum.

Bağımsız, ekonomik özgürlükten bahsettiğimiz için bunun çok bile 
geleceğine inanıyorum. Büyük iş adamlarımız, fonlarımız, kaynaklarımız 
var. Başbakan yardımcılarının bile kaynakları var. Biraz önce 
bahsettiğim iki bakanlığın da fonları bulunmaktadır. Bu insanlara bunların 
inandırılması gerekli, inandırıldıktan sonra ben para sıkıntısı olacağına 
hiç inanmıyorum. Ama önce bu konuyu bir dava haline getirmek gerekli. 
Hiçbir mesele dava haline getirilmeyince halledilmez. Ben naçizane 
olarak, sizin gibi deryaların ve uzmanların önünde konuşma acizliği 
olarak hissediyorum. Ama bizim ana güreşimizin bence Türkiye’de ön 
plana getirilmesi lazım. Bugün en büyük turistik özelliğin ülkemizde güreş 
olması lazımdır. Bütün insanları Türkiye’ye çeken kaynaklar olması 
lazımdır. Bir liderliğini çeken yağlı pehlivan Kırkpınar’ımız olmazsa 
nerdeyse kaybolup gidecek, paramparça olacak her tarafta. Yöresel 
bölgelerimizde de Allah’a şükürler olsun var ve halkımızda gidiyor. 
Bunun bir de biraz daha kırsal ağırlıklı kasabalarımızdan, köylerimizden 
daha sevme noktasında olunuyor.

Bunu bir de tüm bakanlıkların, bilim adamlarının, özellikle büyük 
şehirlerimizdeki yaşayan insanlara da bunlara anlatılması gerekir. 
İnsanlarımız, bizim genç çocuklarımız, daha doğrusu bizim özellikle 
şehirde yaşayan evlatlarımızdır. Bu güreşten hiç birinin haberi yok. 
Haberdar değiller, bilmiyorlar. Ana güreşini bilmiyor ve o anadır, ondan
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doğmuştur. Ama anasını tanımayan bir nesil herhalde nesil değildir. 
Bence yağlı pehlivan güreşi özbeöz gururla hiçbir yerde utanmadan bunu 
başka mezralara çekenlere karşı bunu güzel bir felsefe ile güzel bir 
düşünce ile ön plana getirip araştırma ve geliştirme merkezlerinin 
kurulması lazımdır. Birde pehlivanlarımızı yalnız kırsal ağırlıklı 
bölgelerden seçiyoruz veya öyle oluşur hale gelmektedir. Bunun dışında 
yine naçizane olarak bir konuyu daha aktarmak istiyorum. 
Pehlivanlarımızın bundan sonra, bu araştırma geliştirme kısmında 
okuyan kesimde olması çok önem arz etmektedir. Özellikle bir üniversite 
mezunu olması gerekmektedir. Eskiden usta çırak ilişkisi ile yürüyordu. 
Şimdi bu da zayıfladı, bunu da kaybettik. Ne olacak şimdi? O usta ona 
derya gibi fikirler veriyordu, her şeyi anlatıyordu, koltuğundan 
ayrılmıyordu. Eğitiminde sporunda daha doğrusu pehlivanlığın bütün 
oyunlarını ona aktarırken bütün pehlivanların hikayesini de anlatıyordu. 
Tarihteki duyduğumuz, duymadığımız bizim pehlivanlar olarak kültürel 
bilgiye sahip oluyordu. Şimdi bu usta çırak ilişkisinde azalma başladı. O 
zaman çağımıza ve zamanımıza bunu kaybetmeden, öldürmeden 
geçirmek gerekiyor. Pehlivanlarımızın bir araştırma ve endüstri 
merkezine süratle bir eğitimle de ilişkili olmasını istiyoruz. Örneğin; ben 
bir doktordan pehlivan olması gerektiğine inanıyorum. Bir mimar dan 
pehlivan olmasının gerektiğine inanıyorum. Bunlarda eğer olursa Dünya 
da bence kalitesinin çok büyük olduğunu zannediyorum. SUMO güreşi 
dünyaya tanıtılıyor, güzel şerefli Türk güreşimizi maalesef kendine 
egemen hale, lider spor haline getirememenin üzüntüsünü yaşıyorum. 
Eğer ben İsparta Belediyesi olarak, işte pirler burada sîzlersiniz. Benim 
Belediye olarak yapmam gereken, bir taban oluşturmam gerekirse, genç 
çocuklardan bir güreş , özellikle yağlı güreşi ön plana almak istiyorum. 
Bana yardım ederseniz, bana bilgi, birikim ve naçizane bu düşünceler 
içinde bir tabanı oluşan , bundan hiç siyasi birim vs. beklemiyorum. Böyle 
şeylerde beklenmez zaten. Bir oluşum isteniyorsa İsparta Belediye’sinin 
çok büyük imkanları da yok ama ben böyle bir şeyde de hazır olduğumu, 
bana yardımcı olunursa ilk enstitüyü ve bilimsel olarak, başlangıç haline 
getirebilecek bir şekilde olursa ve federasyonumuzda buna ilgi duyarsa 
öyle bir birimin bir belediyeden yeni bir açılımla, yeni bir düşünce ile bir 
kuruluş haline getirmeye ihtiyacı olursa ben buna hazırım. Türk 
Güreşimize belki naçizane olarak küçücük deryalardan bir damlada bizim 
katkımızla bir sebebiyet ve vesile olabilirsek çok şeref duyarım. Bana bu 
şekilde uzun boylu konuşma fırsatı verdiğiniz için ve bu kurultaya da 
davet ettiğiniz için sizlere de teşekkür ediyorum. Saygı ve sevgilerimi 
sunuyorum. Sağ olun.

Oturum Başkam Recep KILIÇ: Sayın Yusuf Ziya Günaydın Bey’e 
bizde teşekkür ediyoruz. Biz sizi hiçbir zaman dışlamadık, her zaman
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sizinle beraberiz. Bütün cemiyetler , güreşle ilgilenenler derken; sadece 
güreş yapanlar olmuyoruz, güreşle ilgilenen herkes bizdendir. Ayrıca son 
sözlerinizde bir güreş organizasyonu yapmayı düşünmeniz beni de hayli 
memnun etti. Zannediyorum federasyonla iş birliği yaptığımız takdirde en 
üst düzeyde bir güreş yapılacağına inanıyorum. Burada Turizm ve Kültür 
Bakanlığı ile işbirliği yapılmasının altını bizde çiziyoruz. Yine araştırma 
geliştirme eğitim konularının yurt dışına açılması konusunda da biz biraz 
önce önerilerimizi yapmış bulunuyoruz.

Teşekkür ediyoruz. Evet organizasyonlarla ilgili değilmiş, güreş 
kulübü işe ilgili imiş, ama güreş kulübü yanında bu bir organizasyonla 
başlarsa daha renkli ve güzel olur diye düşünüyorum. Kenan Şimşek 
başpehlivanımıza söz hakkı veriyoruz.

Kenan ŞİMŞEK’in Konuşması: Sayın Divan, değerli Federasyon 
Başkanfmız, ağabeylerim ve sporcu arkadaşlarımız, hepinizi saygı ile 
selamlıyorum.

Ben güreşte iki konuya temas etmek istiyorum. Şike olayı ve 
hakemler konusuna iki şey söyleyeceğim. Bildiğiniz gibi önceki dönemde 
güreşçi arkadaşlarımızın çoğuna ceza verildi. Ceza yağdırıldı. Bundan 
önceki dönemde herkesin bildiği gibi cezalar çok fazla idi. Bunların 
önlenebilmesi için öncelikle güreşçi arkadaşlarımızın ne işi yaptıklarının 
bilincinde olması lazım. Bir eğitim sisteminde geçirilmesi gerektiğine 
inanıyorum Bu işin eğitimi verilmeli, yaptıkları işin önemi anlatılmalı, 
ortalara hakemlere etki etmemelidirler. Orta hakemlere daha fazla yetki 
verilmelidir. Güreş sırasında yeniş olduğu zaman orta hakemin kuleye 
bakmadan güreşi vermelidir diye düşünüyorum. Yeni bir federasyon, yeni 
sayfa açılmaktadır. Bu dönemde yağlı güreş camiası birbirine 
kenetlenmeli, kişisel menfaatleri ve ferdi takım işlerimizi bu işlere 
karıştırmadan, her kesin birbirine hoş görü ile yaklaşması güreşimizin 
menfaatine olacaktır. Sözlerimi burada bitiriyorum. Bu konuştuklarım 
benim istek ve temennilerimdir. Beni dinlediğiniz için hepinize teşekkür 
ediyorum.

Oturum Başkanı Recep KILIÇ: Kenan Şimşek arkadaşımıza teşekkür 
ediyorum. Orta hakem konusuna değindi. Bu önemli bir konu. Kule 
hakemleri onları etki altına bırakmadan kendi kararlarını verebilme 
güvencesi onlara verilmelidir. İsmail Cafo arkadaşımızı rica ediyoruz.

İsmail CAFO’nun Konuşması: Saygıdeğer Federasyon Başkanım, 
saygı değer divan, değerli şampiyonlar, değerli güreş camiası bu 
kurultayda böyle güreş kurultayında bulunduğunuz, birbirinizi dinlediğimiz 
ve acizane olarak ben de burada iki kelime güreşin sorunları ile ilgili 
söyleyeceğim. Değerli arkadaşlarım benden önceki konuşmacılar gerek
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başkan gerek Başpehlivanlarımız Ahmet Taşçı, Cengiz Elbeye, Recep 
Kılıç arkadaşımız , Sayın Şükrü Kayabaş bir çok konuları anlattılar ve 
bizden sonra panelden sonra da çok değerli konuşmacılar anlattı. Ben 
fazla zamanınızı almayacağım. Yalnız konuşmamı da zaten yazılı olarak 
hazırladım. Onu da o şekil vereceğim, zaman almamak için şimdi güreşin 
potansiyelinin neden azaldığı, ilgi ve alakanın azaldığı kısaca; şimdi 
sayın federasyon başkanımız kurullarını hayırlısı ile kuracak, kurduktan 
sonra ben acizane olarak bu mutlaka olsun demiyorum, fikir olarak 
kurullardan tabi ki her konuda branşlar olacak, basından yayından 
sorumlu bir başkan veya bir kurul üyesi örnek veriyorum. Nasıl futbolda A 
kulübü B kulübü üç büyükler, veya Anadolu kulüplerinin maçları filan 
hakem B takımı maçını falan hakem yürütecek. Halk bunu gazetelerde 
duyuyor ve maçların olduğunu biliyor. Şimdi bizde de yani, Güney Doğu 
ve Doğu Anadolu’da bu yağlı güreş olmadığına göre saymıyorum diğer 5 
bölgemizi hepimiz biliyoruz. Akdeniz, Karadeniz, Ege, İç Anadolu, 
Trakya. Şimdi bu bölgelerde kurul üyelerimiz olacak veya yöneticilerimiz 
olacak, federasyon başkanımızın burada federasyondan sorumlu olan 
şimdiki gibi altı ayda eskisi gibi mektup gidecek vs. gidecek, evrak 
gidecek diye bir olay yok. Şimdi faks çağında yaşıyoruz. O bölgedeki 
yapılacak olan güreşlere basının davet edilmesi, faks verilmesi, yani 
başkanın görev verdiği yetkili kişiler örnek veriyorum; Antalya’da, 
Elmalı’da, Korkuteli’nde vs. güreş oluyor o bölgede bütün Antalya’da 
diyorum misal: ben memleketimden konuşuyorum tüm basın var, her 
türlü ulusal ve yerel basın. Bu basına burada güreşin olduğunu bildirmeli. 
Ve güreş neticeleri nasıl akşam üstü A takım yendi, B takım yendi olduğu 
gibi güreş bitiminde oraya giden bir kurul üyesi veya federasyon 
temsilcisi müsabakaları alacak efendim. Seyirci kapasitesi kaç kişi, kim 
başpehlivan oldu, bunları bildirecek hemen fakslayacak, onu basın 
anında yazacak ertesi gün. Çünkü ertesi gün falan yerdeki güreş, kim 
birinci oldu halka bu haberler verilmelidir. İkincisi uzatmadan söylüyorum 
sayın başkanımızın, güreş yapan organizasyonlar ve oradaki ağalığı alan 
kişilere özendirme bakımından, şimdi diyelim ki; biraz önce bir konuşma 
yapan sayın İsparta Belediye Başkanı burada çok güzel bir organizasyon 
düzenlemiş. Buradan giden temsilci federasyon başkanımızın onur 
belgesi, güreş amblemli arkamdaki amblem veya onun kispet amblemli 
olarak, yağlı güreş olduğu için bu halkın huzurunda tam başpehlivanlık 
finali yaparken, ağalık ihalesi de yapılırken ağa zaten orada milyarlar 
vermiş, bir ağa olmuştur. Ona da sayın federasyon başkanımın şildini ve 
onur belgesini halkın huzurunda ağalığa teşvik etme bakımından halkın 
huzurunda verildiği an ağa onu çoluk çocuğuna hatıra olarak saklar. “Ben 
filan yerde, falan güreşte ağa olmuştum”. O bir hatıra olacaktır, diye 
düşünüyorum. Ayrıca aynı kurulda belediye başkanı da aynı hediyenin
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bu ata sporumuz güreşin minyatür kispeti olabilir. Efendim onur belgesi 
olabilir, şilt olabilir diye düşünüyorum.

Sizi sıkmadan bunları söyledim. Ayrıca potansiyel olarak zaten 
arkadaşlar çok söyledi. Haddimiz olmayarak yıllarca Kırkpınar’da görev 
yaptık, pay ayrımlarında bulunduk, senede 800-900-1000’e yakın güreşçi 
Kırkpınar’a katıldığı zaman orada merkez hakem kurullarının 
sekreterliğini yaptığımız dönemlerde, elimizdeki arşivlerde hep 
baktığımız zaman 300-400’e yakın Antalya’iı güreşçi Kırkpınar’a iştirak 
etmiştir. Şimdi kaynak olarak yağlı güreşin Olimpiyatı denecek kadar 
potansiyeli Antalya’da var ise, bir eğitim merkezinin Antalya’ya kurulması 
gerekir. Yazın zaten faaliyetler oluyor, kışın sıcak yerdir. Kış sporlarının, 
salon sporlarının, örnek veriyorum, halı sahalar var her bölgede. Halı 
sahaya çimen döşense, ben eski park bahçe müdürü olarak da özür 
dilerim. Yani çimenini kesme , döşeme çimenler makine ile kesilir ve 
döşenir. Döşenip bir yer yapıldığı zaman sporcularımız orada antrenman 
ve müsabakalarını yapar. Ve kaynak olarak da halı sahalarda nasıl özel 
şirketler burada maç yapıp para kazanıyorsa federasyonumuza alt yapı, 
kaynak olarak bunlarda düşünülebilir diye düşünüyorum. Ben zamanınızı 
fazla almak istemiyorum. Güreşlerde bir de ödül, yani yolluk var. Herkes 
kaldıramıyor, örneğin; Vedat Ergin şimdi görevde olduğu için söylüyorum 
kusura bakmayın. Herkes bir mal alırken dahi en iyisini görmek ister. 
Herkes orijinalini görmek ister. Gayet tabi başpehlivanın da seyirci en 
iyisini görmek ister. Ama şimdi organizasyon yapıyoruz. Örnek 
veriyorum, ben bir konsere gidiyorum, konsere giderken İzmir fuarında 
kanaryada veya işte filan yerde A sanatçısı var bir bakıyorum orada o 
sanatçı yok ta S sanatçısı en sonda. Orada seyirci durur mu, çıkar 
gider. Şimdi organizasyon yapan arkadaşlarım tabi ki yapsınlar ama 
orada Cengiz Elbeye’nin, Ahmet Taşçı’nın, Vedat Ergin’in resimlerini 
afişlere basarsak ondan sonra köy köy dolaşacaklar işte bunu 
görüyorum. Ertesi günde bakıyoruz ki, kusura bakmayın! Yani 
başpehlivanlarımızı sanatçıya benzetmek istemiyorum. Yani 
kandırılmanın altını çizmek istiyorum. Orada ne Cengiz var, ne Vedat 
var, ne Ahmet var. O zaman ne oluyor? Tabi ki halk kandırılıyor. Bunların 
önüne geçilmesi için ciddi organizasyonlar yapılması lazım. Biraz önce 
Karamürsel Belediye Başkanı arkadaşım başaltı güreşlerine 6 şar milyon 
dedi. Şimdi bu tip organizasyonların olması güreşçiyi de bıktırır, seyirciyi 
de bıktırır, hiç yapılmasın daha iyi arkadaşlar. Ciddi organizasyonlar 
yapılması lazım, az olalım biz olalım değil, hep beraber olalım. Birileri 
dama çıkarken merdivene asılmaması lazım. Benim arkamdan herkes 
gelmeli diye düşünmesi lazımdır.

Şimdi Oturum Başkanımın isteği üzerine konuşmamı 
tamamlıyorum. Ödül yönetmeliği diye düşünüyorum. Yani yolluğun yerine 
25 cumhuriyet altını verelim. Yerine göre birinciye 25, İkinciye 20 altın,
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15-10 veya bu küçük bir güreş olursa 10-5 cumhuriyet altını olur. Bu 
konuşmayı bana verdiğiniz için, zaman çok kısıtlı, ben zaten konuşmamı 
kurula yazılı olarak vereceğim, beni dinlediğiniz için teşekkür ederim. 
Hepinize saygılar sunarım.

Oturum Başkanı Recep KILIÇ: Bekir Şahin’i başpehlivan arkadaşımızı 
rica ediyoruz.Bekir! önerilerini şöyle kısa kısa söyle. Çünkü oraya bütün 
arkadaşlarımızı çıkaralım. Süre çok az kaldı.

Bekir ŞAHİN’in Konuşması: Sayın divan, sayın değerli başpehlivan 
arkadaşlarım, sayın basın mensupları ve izleyici arkadaşlarım, her 
birinizi saygı ve sevgi ile selamlıyorum. Demek ki sorunlarımız aynı, 
çözümlerimizde o zaman aynı olması lazım. Bir arkadaşımız çıkıyor, 
bakıyorum aldığım notları anlatıyor, bir başka arkadaşım çıkıyor aynı 
şeyleri söylüyor. Demek ki hepimizin sorunları bir. O halde aklın yolu da 
birdir. Çözümü de birdir, bu işin daha başka şeyi olmaz. Şimdi İsparta 
Belediye Başkanıma özellikle teşekkür ediyorum. 640 küsür yıldır yapıla 
gelen bu yağlı güreşler sadece bir spor olayı değil bu bir kültür olayıdır, 
tarih olayıdır. Burada Kültür Bakanlığı’nın mutlaka olması lazım, 
Kırkpınar’ın organizasyonunun içerisinde Turizm Bakanlığı’nın mutlaka 
olması gerekir. Diyelim Turizm Bakanı Recep Kılıç arkadaşımızla bizi 
yanına çağırdı, davet etti. Metin Aydın arkadaşımızda vardı o zaman. 
Dedi ki “arkadaşlar bir yağlı güreş takımı kurmak istiyoruz ama bunun 
içinde bir kulübümüz yok, kulübü nasıl kurarız?”, tabi ki biz konuyu 
kendisine anlattık, izah ettik. Şimdi Recep Kılıç arkadaşımız sağolsun. O 
kulübü en kısa sürede kurdu. Fakat ben şimdi kendisine sordum. Sayın 
başkanım siz bu yağlı güreşle ilgili ne yapmak istiyorsunuz. Hiç daha 
şimdiye kadar bakan, özellikle turizm bakanı bizi çağırıp; “efendim güreş 
takımı falan kurmak istiyorum” demedi. Efendim! dedi ki “bu iş turizmin 
işi, bizim işimiz” dedi. Hatta Kırkpınar’ıda biz organize edelim, niçin 
bunları söylüyorum. Bu tüm turizm lokomotifi olacak spor dalı. Tarihi, 
kültürü, estetiği, geleneksel özellikleri ihtiva etmektedir. Şimdi Turizm 
spor kulübünü kurdu arkadaşımız, bizde ona hasbel kader yardımcı 
olduk. Fakat siyasi kadro değişince bizim bakan bey ayrıldı oradan. 
Ayrılınca bizim turizm spor kulübünde başladılar kayak yapmaya, tenis 
oynamaya falan. Yani amacı dışında . Şimdi ben Turizm Bakanlığı ve 
Kültür Bakanlığı’nın da mutlaka Kırkpınar organizasyonu içerisinde 
olmasını istiyorum.

Oturum Başkanı Recep KILIÇ: Şimdi sözü sayın Fikret DEMİR’e 
veriyorum. Buyurun Sayın Demir.
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Fikret DEMİR’in Konuşması: Saygı değer arkadaşlarım hepinizi saygı 
ile selamlıyorum. Ben burada öneri vermeyeceğim. Çünkü öneri verdiğim 
zaman hiç birisi geçerli olmuyor. Biz Recep Hocanın 1978’den beri 
önerisini dinliyoruz. Osman Şenel’le, Yakup Topuz’un 1989’dan beri 
önerisini dinliyoruz. İsim vererek konuşacağım ben burada. Dünya spor 
tarihinde tartışmasız ve emsalsiz yeri olan ata sporumuz yağlı güreş, bu 
toplantının neticesinde inanıyorum ki, daha iyi günlere kavuşacaktır. Bu 
spor dalına çayır sporu adını yakıştıramıyorum. Bu sporda akıl, şuur ve 
efsane sporu olduğunu tüm dünyaya beraberce kabul ettirmeliyiz.

Bu konuda basınımız ve televizyondan ilgi bekliyoruz. Bu ata sporu 
yağlı güreş, kamu oyunda seyirci ve seveni çok olmasına rağmen ne 
yazık ki, yazılı ve görsel basında bir türlü yer almıyor. İlgi ve alaka 
gösterilmiyor. Bu konuda beraber gayret göstermeliyiz. Başarıları için 
ecdat yadigarı ata sporumuz yalnızca güreşçilerin sermaye ve geçim 
kaynağı olarak bilinse bile manevi değerlere en büyük hizmeti yapan 
dünyada başka bir spor dalı yoktur.

Bunlardan örnek verecek olursak; okul, cami, yol, su ve tesisler 
yapımında büyük hizmet olarak halkımıza yardımcı olur. Bu faaliyetlere 
katkı yapan başka bir spor dalı yoktur. Bu yüzden sporumuzu en güzel 
yere getirmek bize düşüyor. Bu toplantıda alınacak kararların arkasında 
olmalıyız. Daha öncekiler gibi olmamalı. Konuşulan şeyler hepsi lafta 
kalıyor. Şimdi 1989’da aynı toplantı yapılıyor. 1993’de aynı, 1997’de 
aynı, ama hakem heyeti yine aynı hakemler, değişen hiçbir şey yok. 
Yaptıkları tek şey geleneksel güreşlere birbirlerini çağırmak. I979’dan 
beri Recep Hoca’nın aynı projelerini dinliyoruz, geleneksel güreşleri az 
önceki konuşmasında sıraya koyuyor. Çünkü Antalya’daki geleneksel 
güreşle İstanbul’daki geleneksel güreş aynı oldu mu hepsi bir araya 
gelemeyecek. Onun için sıraya koyması lazım ki hepsi bir araya gelsin. 
Yine konuştukları bir şey var. Aynı ekibin her şeyleri kendi menfaatleri 
doğrultusunda yönlendiriyorlar. Geleneksel güreşleri bir araya gelen bu 
ekip bir de yaptıkları bir şeyler var. Güreşçilere nasıl ceza veririz. Nasıl 
yaparız, nasıl ederiz. Yaptığınız projeyi anlatıp ortaya koyduktan sonra, 
2000 yılında 11 tane başpehlivana ceza verilmiş. Sizin raporlarınız 
yüzünden verilmiş, niye savunmanızı yapmadınız. Tutuyorsunuz orada, 
mesela Murat Köse’nin 85 yılında ağa olmuş Çanakkale’ye gidince onun 
zenginliğinden faydalanıyorsunuz. Galip Ramazan, Recep Gürbüz gibi, 
Cengiz Elbeye gibi başpehlivanlar getirmiş onun bilgilerinden 
faydalanıyorsunuz. İşte bir örneği daha veriyoruz. Arap Mustafa’yı 
rahmetle anıyoruz burada. Eğer o gece rahmetli olmasaydı ertesi gece 
çardak güreşlerine geliyordu orada cebinde hakem heyetinin ikaz yazısı 
vardı, ceza vereceklerdi. Kendilerine cezayı verdiler. Allah rahmet 
eylesin gitti ama size kim ceza verecek? Size bir türlü ceza verilmiyor. 
Şimdi Recep Hoca, “Aydın ağabeyi unuttum” dedi. Zaten göreve gelince
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eski başpehlivanların hepsini unutuyorsunuz. Ben bir şeye şahit oldum. 
1974 başpehlivanı Davut Usta burada. Kırkpınar’da bilet alıp sıraya 
girerken seyirci gibi girdiğini gördüm. O zaman niye hatırlamıyordunuz 
bunları? Ben o aynı ekibin Mehmet Güçlü’ye ve Hüseyin Çokal’a görev 
yazmadığını da biliyorum.

Geçmişini bilemeyen geleceğini bilemez. Eski başpehlivanlık 
yapmış arkadaşlarımız, ağabeylerimiz, ustalarımız Kırkpınar gibi 
yerlerde protokol yerlerini ayırın, hatırlansınlar, halka tek tek tanıtın. 
Oturup ta yok şu projeden, bu projeden yapılan hiçbir şey yok. Ancak 
aynı ekibi kuracaksın, eski tas eski hamam. Ve sizin şu dönemin kadar 
biz basından rezil olmamıştık. Hiçbir dönemde. İşte ben size örneğini 
veriyorum, bazı basın mensupları bizi travesti yaptı. Hiç sesimiz çıkmadı. 
Oturmuş burada ahkam kesiyoruz. Hepinize saygılar sunarım.

Oturum Başkanı Recep KILIÇ: ‘Galip Ramazandan 
yararlanamıyorsunuz” diye bir söz söyledi. Galip Ramazan'dan biz, 
güreştiğimiz yıllarda teknikleri öğrendik. 1987 yılında da başpehlivanlık 
finalinde bana sorduklarında Recep Gürbüzü, Galip Ramazan gibi 
ustalardan teknikler öğrenmiş diye orada bahsettim. Sen bugün 
bahsediyorsun, ben o gün bahsettim. Ondan sonra bizde hepimiz burada 
şampiyonluğumuzu hep güreş yaparak belli yerlere geldik. Hakemlikte de 
bu böyle, diğer sahalarda da bu böyle. Her kes bir mücadele vererek 
gelebildiği yerlere kadar gelecek . Teşekkür ederiz. Kemal Demirsüren’i 
davet ediyoruz. Buyurun.

Kemal DEMİRSÜREN’in Konuşması: Kıymetli güreşe gönül verenler, 
hepinizi saygı ile selamlıyorum. Ben önerimi sunup bir şey 
demeyeceğim. 1947 senesinde Kırkpınar’a gittim. Doğmuş 
olmayanlarda var içimizde. Derece alamadan döndüm. Ama çalıştım, 
azimliyim. 1950-1951 senesinde bir kamyon dolusu TrakyalIları 
süpürdüm. Böyle hepsini bütün süpürdüm. Gelecekte altın madalya 
aldım orada. Açın tarihi bakın 1950-1951 senesinde beni Kırkpınar’a 
getirdiler, hepsini yendim birinci olarak altın madalya aldım. Vali Emin 
Akıncı, ben burada şunu söylemek istiyorum. Osman hakem heyetinde 
eskiden efendim , eskiden. Sen hangi eskiyi biliyorsun? Eskiden hakem 
heyeti yok muhtar varmış, eski ihtiyar heyeti vardı, I947’de bakın kim 
vardı. Süleyman Demirel çadırı, Ahmet Taşçı tribünü, Mehmet Kalkavan 
tribünü. O zaman ip vardı tel örgü bile değil. Asker çadır yoktu, zavallı 
kule hakemleri köşedeydiler şöyle. O çadırın içinde kim vardı? Bakın 
benden duyun. Bunu hatırlayan yok. Tarih okuyan bilir. O çadırın içinde 
yazın? Çin Emin Alamettin, Alamet! kulakları benim gibi sarışın, 7 kuleli 
Alamettin. Hani artist, bu alamet pehlivan. Yakup Topuz’un dediği gibi 
“Bandırmalı”. Onu sen bilirsin söylemeyecek dedin ya Yakup Hoca.
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Hüseyin Alpkaya, Tekirdağlı Hüseyin Molla Mehmet Pehlivan bunlar 
vardı. Benim kule hakemim.

Oturum Başkanı Recep KILIÇ: Şimdi sözü Sayın Fevzi ÇAKIR’a 
veriyorum. Buyurun söz sizin Sayın Çakır.

Fevzi ÇAKIR’ın Konuşması: Bu faaliyetlerin ne şekilde yapıldığının 
ayrıntısına girmek istemiyorum. Ne zorluklarla kapı kapı dolaşıp burada 
bu organizasyonların nasıl tertiplendiğine değinmek istiyorum. Bunun 
zorluğunu bütün arkadaşlar hep birlikte görüyoruz. Ama bu yapılan 
anketlerde özellikle bizim sporcu arkadaşlarımızın sözünde durmayarak 
bu güreşlere katılmama neticesinde cemiyetler üzerinde soğutma 
durumuna gelmiştir. Buna bir çok arkadaş sahiptir. Ben özellikle 
güreşçiler ile cemiyetler arasında yapılan akitlerin yazılı olaraktan 
federasyon tarafından belirlenerek cezalandırılmasını ve bir sonraki 
organizasyona katılmamasını talep ediyorum. Bir diğer konu bizim bu 
yağlı güreşlerimizin seyircisinin büyük bir çoğunluğunu kırsal kesimin 
oluşturduğunu biliyoruz, %80’i diyebilirim, %70-80 fakat bu güreşlerin 
neticesini tam olarak alamamakta , tatmin olamamakta. Ne şekilde tatmin 
olamamakta, açmak gerekirse; özellikle dengesi bozulmayan güreşçiler 
konusu var. Artık bir çok güreşçiler denk kuvvetler mücadelesi haline 
geldi. Sonuçta puanlama güreşine intikal etmekte bu yapılmakta bu 5 
dakika neticede bozulmadığında 3 dakika içinde altın puan alan galip 
sayılmakta veya burada ihtarlar çalışmakta. Bu ihtarlarda tamamen 
hakemlerin inisiyatifine kalmakta. Bunun bir çok örneğini verebilirim. 
Ahmet Taşçı ve Vedat arkadaşımızın geçen seneki Kırkpınar’daki 
müsabakalarında bunu gördük.

Bu döneme, “bilgisayar devri” diyoruz. Bunlar bilgisayara kayıt 
edilsin, Ankara’dan gelen arkadaşa bunlar verilsin, çıktı verilsin. Şimdi 
bakıyoruz 35 tane, 35-36 neyse tam müsabakaya çıkacak lisansını öteki 
elbisenin cebinde unutuyor. Özellikle isteniyor. Zaten başpehlivan 
arkadaş belli. Diğer boylardaki arkadaşların sınıflandırılması yapılabilir. 
Bakılır Bilgisayardan hangi boyda olduğu tespit edilir. Çok zor bir olay 
değildir. Bir diğer konuda özellikle sporcuların ve hakemlorin 
denetlenmesi açısından bu müsabakalara 1 veya 2 gözlemci arkadaşın 
gelerek buradaki hakemlerin ve sporcuların yapmış olduğu hataları, 
cemiyetin yapmış olduğu hataları not ederek onları ilgili federasyonlara 
bildirerek burada bundan sonrası için, rapor tutmak için gözlemci 
olmasını talep ediyorum.

Bir diğer konuda bu geleneksel olan güreşlere katkı sağlanıyordu. 
Bir güreşin geleneksel olabilmesi için zannedersem 7 yıl gerekiyordu. Bu 
geleneksel olan güreşlerden değil de geleneksel olmaya aday olan 
güreşler tespit edilsin. Özellikle belirli bölgelerde şimdi ben özellikle kendi
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bölgem olarak konuşmak istiyorum. Bu bölgede köy, ilçe vs. güreşleri 
olarak en azından 50 tane düzenleniyordu. Ama şu an düzenlenen güreş 
sayısı 3-4’de kaldı. Şimdi biz Yenisanayi spor kulübü olaraktan bu işin 
temelini atma açısından orada arkadaşlarla birlikte kapı kapı dolaştık, bu 
işin mücadelesini yaptık. Bu yıl dördüncüsü yapılacak. Fakat şu anda 
federasyondan gerekli olan desteği göremedik. Aday güreşlerin tespit 
edip desteklenmesini, belli programa alınmasını talep ediyorum. Beni 
dinlediğiniz için teşekkürler.

Oturum Başkanı Recep KILIÇ: Şimdi sözü sayın Kaplan YAPAR’a 
veriyorum. Buyurun söz sizin sayın Yapar.

Kaplan YAPAR’ın Konuşması: Sayın güreş camiasının değerli 
insanları, bu güne kadar hizmet veren vefakar başpehlivan 
arkadaşlarımız. Türk güreşinde yıllardır, 40 yıldır hep darbe yiyen güreş 
camiasıdır, Türk güreşidir, yağlı güreşe hizmet etmiş kişilerdir. Bundan 
bir ay önce bir afiş asılmış Ankara Emniyet spor kulübünün kapısına: 
Zekai Albay yerde, Davut Yılmaz yukarıda. Pehlivan pehlivanı bir 
yumrukta yıkmış, gazetelere manşet olmuş. İlgili emniyet müdürü 
“Kaplan Yapar bu neyi teşkil ediyor” dedi. Efendim bu hiçbir şeyi teşkil 
etmiyor. Bizim güreşçimizin cahilliğine gelmiş oraya asmış, gazetede 
çıktı. Yanlış bir olay. Ve bu olay üst düzeylere intikal etmektedir. Ve 
güreşçilerimizin cahilliğinden bahsedilmektedir. Halbuki bizim 
pehlivanımız gayet zeki ve akıllıdırlar.

Oturum Başkanı Recep KILIÇ: Şimdi sözü Sayın Vedat ERGİN’e 
veriyorum. Buyurun söz sizin Sayın Ergin.

Vedat ERGİN’in Konuşması: Kısa ve öz cümlelerle yetiştireceğim.
Hakemlerle İlgili Görüşlerimi şu şekilde sıralayabilirim;
1)Yağlı güreşin ruhunu kavrayamamış, bu görevi sadece maddi 

kaygılarla yapan, sporcular ile iletişim kuramayan problemli insanlara 
hakemlik görevinin verilmemesi,

2) Eğitim görmüş genç kadrolara hakemlik görevinin verilmesi,
3) Hakkında fazla şikayet gelen hakemlerin uyarılıp savunmalarının 

alınması,
4) Bölgesel milliyetçilik yapan hakemlerin cezalandırılması,
5) Hayatında aktif güreş yapmamış kişilere hakemlik verilmesi,
6) Meydan hakemlerinin yenilgi durumunda kuleden bağımsız 

hareket etmesi,
7) Şike yapan seyirci ve rakibi ile münakaşaya giren sporcular 

cezalandırılması,
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8) Hakemlerin en büyük eksikliklerinden biride güreş esnasında 
faullü güreşen pehlivana ihtarı geciktirmesi, onun akabinde rakibine 
karşılık veren pehlivanın anında ihtar alması,

9) Kırkpınar’da ve geleneksel güreşlerde boy ayrımında yapılan 
tutarsızlıklar, örneğin; kilosu ve yaşı tuttuğu halde üst boylara çıkarılması 
ya da hiçbir derecesi olmadığı halde başaltında güreştirilmesi,

10) Özellikle Kırkpınar ve büyük organizelerde hakemlerin çelişkili 
kaldığı durumlarda video kameralardan faydalanılması,

11) En iyi teknik, peşrev ve centilmen seçiminde yanlışlıklar 
düzeltilmeli, örnek; hakkı yenen pehlivanlara bu ezikliği gidermek 
amacıyla bu ödüllerin verilmesi,

12) Şike yapan pehlivanlara en az 1 aydan başlayan cezalar 
verilmeli,

13) Özellikle Kırkpınar ve Elmalı gibi büyük organizelerde kulenin 
çift taraflı kurulması. Buradaki amaç köşelerde güreşen güreşçilerde 
kontrol etmek,

14) Başpehlivanlık süresinin hızlanması açısından 30 dakikaya 
indirilmesinin fayda ve zararlarının tartışılarak karar verilmesi,

15) Her turda yapılan A ve B grubunun sadece I. turda yapılması. 
Amaç B grubunda güreşen pehlivanında derece yapmasının önü 
açılmalı.

16) Başpehlivanların her organizasyonda lisans gösteriminin 
kaldırılması,

17) Güreş esnasında oluşan tartışmalı pozisyonlar seyirciye anons 
edilerek seyircinin aydınlatılması,

18) Futbolda yılın sporcusu seçildiği gibi yağlı güreş sezonunun 
sonunda da en iyi üç Başpehlivan seçilerek kamuoyuna duyurulması,

19) Hakemlerin sporcularla olan diyaloglarına dikkat etmesi,
Organizasyonlarla İlgili Görüşler:
1) Kırkpınar’da; TRT harici basında Kırkpınar gösterim ihalesine 

katılımı sağlaması,
2) Türkiye’deki güreş organizelerinin gösterimini yapacak bir 

kanalla anlaşılması,
3) Şikeli güreşi kaldırmak amacıyla yolluk harici ödül konması,
4) Güreş organizesi yapan cemiyetlere güzel zemin mecburiyeti 

getirilmeli, ayrıca tuvalet ve banyo yerlerinin düzenli bir şekilde 
kurulmasının sağlanması,

5) Güreş sahası içerisine alkollü içkilerin sokulması yasaklanmalı,
6) Açık yerlerde çıplak olarak kispet giyen ve yıkanan pehlivanların 

tespit edilerek cezalandırılması,
7) Şaibeli bir takım organizeler yaparak yüksek meblağlar 

kazanarak hem güreşin hem de pehlivanların değerini düşüren aferist 
zihniyeti organizatörler cezalandırman. Bu işi yapmaları engellenmelidir,
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8) Yağlı güreşlerde ciddi sakatlık geçiren sporcuya federasyonun 
maddi destekte bulunması. Şuan yağlı güreşçilerin hiçbir güvencesi 
yoktur,

9) Yapılan organizelerde görev alan cazgırların klasik nağmeleri 
azaltarak güzel nakaratlar ve şiirler okumaya teşvik edilmesi,

10) Dopingin zararları hakkında kulüplerin bilinçlendirilmesi, 
dergi, broşür veya konferans verilmesi,

11) Yağlı güreşlere verilen cezanın “ceza kurulu veya merkez 
hakem kurulu” tarafından değil, sporcu psikolojisini iyi bilen 5 adil 
hakemin ceza vermesi sağlanmalıdır.

Oturum Başkanı Recep KILIÇ: Şimdi konuşmasını yapmak üzere sözü 
Sayın Muharrem Demireğen’e veriyorum. Buyurun söz sizin Sayın 
Demireğen.

Muharrem DEMÎREĞEN’in Konuşması: Kırkpınar’a gözlemci olarak 
gittiğimde, kule hakemlerinin sporcular üzerinde öyle büyük baskılar var 
ki sahadaki hakem sporcu sırt üstü yatarsa kuledeki hakem elini 
kaldırmadan o adam elini kaldırmıyor, düdüğünü çalamıyor. Şimdi kule 
hakemlerinin durumları çok tartışılacak duruma gelmiş. Otellerin önünde 
sabah 5’e kadar nargile içip, rakı içiyorlar. Sabah 5’de yatıp 7’de kalkıp 
sahaya gidiyorlar. Biz o hakemlerin arkasına 10 kişi iseler 10 adam 
koyalım ve arkadan dürtelim. Adam yenildiği zaman dürtsünler; “adam 
yenildi hocam karar ver” diye. Günde 2 saat uyuyan, alkolün verdiği 
sarhoşlukla, güreşin altında, 100 metre ilerde adamın yenip, yenmediğini 
ne kadar görebilir? arkadaşlar. Bunun şahidi İrfan Şelle, Ciro Mehmet’in 
maçının ispatıdır. Yani bu görüneni, görünmeyeni bir sürü var.
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YAZILI VERİLEN METİNLER

Halil DELİCE
Türkiye Gazetesi Spor Yazarı 

Kırkpınar’a Yeni Ufuklar

Geleneksel spor dallarımızın birinci ve en köklüsü olan yağlı güreş 
ve onun sembolü Kırkpınar’ın daha geniş kitlelere ulaşması, başta eski 
Osmanlı toprakları olmak üzere dünyada tanıtılması, Karkpınar’ın yeni 
ufuklara yelken açması. İki projem ve bir teklifim var.Projelerimden 
birincisi, “Yeniden Kırkpınar’a” projesidir. Kırkpınar kutlamalarının, 
yalnızca Edirne’de kutlanır olmaktan kurtarılıp, Türk Cumhuriyetlerine ve 
güzel vatanımızın bütün sathına yayma, trilyonlarca lirayla 
yapılamayacak tarihi, kültürel ve sportif tanıtımı başarma 
projesidir.Kırkpınar, Türkoğlu’nun Türkistan’dan başlayıp Anadolu’ya, 
oradan da Avrupa’ya devam eden vatan edinme destanının sembolüdür. 
Türkoğlu Avrupa’yı vatan edinirken doğmuştur, doğmasına sebep olan 
yiğitler Alp Erenleridir. İşte bu sebepten biz, Kırkpınar kutlamaları Türk’ü 
Anadolu’ya ve Avrupa’ya yönlendiren, Türk’ün manevi iklimini yoğuran, 
onlara yeni hedefler çizen büyük evliya Ahmet Yesevi hazretlerinin 
Kazakistan-Yesi (Türkistan) şehrindeki türbesinde başlamalı ve onun 
tutuşturduğu meşaleyi Anadolu ve Avrupa ya taşıyan gönül erlerinin 
bulunduğu mekanlarda devam etmeli. Kırkpınar’ın başladığı Cuma günü 
Edirne’de doruk noktasına ulaşmalı diyoruz.

Türkiye’den pehlivanların ve ağanın bulunduğu bir heyet, Ahmet 
Yesevi Hazretlerinin kabrinden toprak alacak, daha sonra Ankara’da 
Hacı Bayram Veli, Kırşehir’de Hacı Bektaşi Veli, Söğüt’te Ertuğrul Gazi, 
Bursa’da Osman Gazi ve Birinci Murat, Lapseki Çardak’da Salcı Baba 
kabirlerinden toprak alınacak. Salcı Baba, Şehzade Süleyman ve Kırk 
arkadaşının Anadolu’dan Avrupa’ya geçiren salları yapan mübarek zat. 
Burada, Deli Kızıl Sultan’ın hatırası canlandırılacak. Deli Kızıl Sultan, 
Şehzade ve arkadaşları, sala binip karşıya geçmek için harekete 
geçtiklerinde o da gelmek ister. Delisin, deyip kabul etmezler, yollarına 
devam ederler, gürültü üzerine döndüklerinde bakarlar ki, Deli Kızıl 
Sultan, kucağına kumları doldurmuş, saçıyor, saçtığı yerde kara denizin 
fçine doğru yürüyor. Bakarlar ki, boğazı kapayacak onu da alırlar. 
Sevinçle kucağındaki son kumları da saçar ve hilal şeklinde bir yarım 
ada gelir. Bugün, Lapseki’de, Deli Sultan’ın yolu ve hilali denize doğru 
uzanmakta, her yıl, 26 Ağustos’ta kum günü yapılmakta, bu kum şifalı 
kabul edilmekte. Deli Kızıl Sultan, yalnızca efsane değildir, kabri 
Yunanistan-Dimetoka’dadır. Deli Kızıl Sultan’ın hatırası yaşatıldıktan 
sonra, Şehzade Süleyman ve arkadaşlarının sal ile Rumeli’ye geçişleri
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canlandırılacaktır. Her yıl, Gelibolu’da Haziran ayında Gelibolu’nun fethi 
ve Rumeli’ye geçiş kutlamaları yapılmaktadır. Yesi’den Kırkpınar’a 
kutlamasıyla bu ikisi birleştirilebilir. Bundan sonra, Rumeli’ye geçenlerin, 
Türkiye Avrupa’yı vatan tutanların öncüsü Şehzade Süleyman’ın 
Bolayır’daki kabri, sonra Ipsala-Koyun yerinde efsane pehlivan Aliço’nun, 
Keşan Paşayiğit’in kabri, Büyük Mandıra’da Kavasoğlu’nun Babaeskide, 
Sarı Saltuk’un (Sarı Saltuk, şehzade Süleymandan önce talebeleriyle 
Rumeline geçen, Edirne de 40 yıl hüküm süren, Avrupa’yı OsmanlI’ya 
hazırlayan ve Türkiye’de dört yerde, Avrasya da ise sayısız kabir ve 
makamı bulunan bir alperendir, Kırkpınar güreşlerini ilk başlatandır. Asıl 
kabri Romanya-Dobruca- Babadağda’dır), Edirne’de Adalı Halil’in 
kabirleri ziyaret edilmeli buralardan toprak alınmalı, kabirlerden alınan 
topraklarla Kırkpınar sahasında tahsis edilecek Yesi’den Kırkpınar’a 
mevkiine dikilmelidir. Bu proje 9. Cumhurbaşkanımız Süleyman Demirel, 
Geleneksel Spor Dalları Federasyonu ve eski başkanı Alper Yazoğlu, 
Kazakistan’daki Ahmet Yesevi Üniversitesi Mütevelli heyeti Başkanı 
Namık Kemal Zeybek, T.C Kültür Bakanlığı destek vermişti.

İkinci projeyse, hem Kırkpınar’ı ananevi özelliklerini koruyarak 
milletler arası yapma hem de eski sınırlarına kavuşma projesidir. 
Makedonya, Bulgaristan, Yugoslavya, Arnavutluk gibi, eski Osmanlı 
toprağı olan yerlerdeki Müslüman güreşçiler Kırkpınar güreşlerine 
katılabilmeli. Bu şekilde hem Kırkpınar eski sınırlarına kavuşmuş hem de 
dışarı açılmış olacak. Bugün, Makedonya Üsküp’te çok sayıda yağlı 
güreş kulübü vardır.Diğer ülkelerden gelenler içinse Kırkpınar günlerinde 
ayrı bir yarışma tertiplenebilir. Bu konuda, Kırkpınar’ın geleneksel yapısı 
bozulur mu şeklinde tereddütler var. Tam tersi, Kırkpınar tarihi yapısına 
kavuşacak. Aliço’dan Adalı Halil’e, Koca Yusuf’a Kırkpınar 
Şampiyonlarının tamamına yakını bugün T.C sınırları dışında kalmış, 
Rumeli topraklarındandır. Hatta, cumhuriyet devri başpehlivanlarından 
Benli Abdullah, Arnavutluktan, Gostivarlı Mülayim Makedonya’dan, 
Tekirdağlı Hüseyin Kırcali’dendir. Teklifim ise “Yağlı güreşin ayrı bir 
federasyon olmasıdır”. Yağlı güreş ile minder güreşi gaye, vasıta ve 
mekan itibarıyla birbirlerinden çok farklıdır. Minderde amaç milletlerarası 
başarıdır, yağlı ise mahallidir. Minderde mekan bütün dünya, yağlıdaysa 
Türkiye’dir. Minderde uluslar arası kurallar geçerlidir. Yağlıdaysa 
mahalli, geleneksel ve tarihidir. Milli geleneği, kültürü ve tarihi yaşatma, 
ekmek parası kazanmak amacıyla ağır basar. Minderin derdi meşguliyeti, 
ilgi alanı o kadar büyüktür ki minder ilgilileri yağlıyla meşgul olmağa vakit 
bulamamaktadır. Yağlı mindere bağlandığında, çok büyük taahhütlerde 
bunlardan hiç birini gerçekleştirememişlerdir. Yağlıyı mindere bağlarken 
en büyük gerekçeleri yağlıdan mindere güreşçi teminiydi. Fakat bu da 
gerçekleşmemiştir. Sonra yağlı ayrı bir federasyon olduğunda, yağlıdan 
mindere güreşçi aktarılmasına hiçbir engel yoktur. Tam tersi, bütün
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yağcılar severek buna yardımcı olurlar. Yağlı minderde işi bitmişlerin 
ekmek kapısıdır, problemleri sıkıntıları minderden çok farklıdır. Yağlı için 
Cumhuriyet döneminde, geleneksel spor dalları adı altında 
teşkilatlanınca bir şeyler yapılmıştır. Başka zaman hep göz ardı 
edilmiştir. İşte bu bakımdan yağlı, ayrı bir federasyon olmalı diyorum. 
Spordan sorumlu Devlet Bakanı Fikret Ünlü, yağlı mindere 
bağlandığında kendisiyle görüştüğümüzde hele bir görelim eğer netice 
alamazsak, faydalı olmazsa yağlıyı ayrı bir federasyon yaparız demişti. 
Akıl ve sağduyu yağlının ayrı bir federasyon olması yolunu gösteriyor. 
Aklın, sağduyunun, tarihin, gelenek ve kültürün söylediğini yapalım.

Doç.Dr.Osman İMAMOĞLU & Yrd.Doç.Dr. Mehmet TÜRKMEN 
Ondokuz Mayıs Üniversitesi, Yaşar Doğu BESYOSAMSUN

Yağlı Güreş ve Minder Güreşi İlişkisi

Başarı için birçok faktör etkilidir. Güreş branşı için düşünürsek bu 
faktörlerden bir tanesi fibril tipi bileşimidir. Genetik faktörlere bağlı olarak, 
kaslarda çabuk kasılan (FT) ve yavaş kasılan (ST) fibrillerin yüzde 
olarak bulunması önemli bir rol oynar. FT fibrilleri kasılma süreleri kısa, 
kasılma kuvvetleri ve anaerobik kapasiteleri yüksektir. Yavaş kasılan ST 
fibrilleri aerobik metabolizma olaylarına daha uygundurlar. Kasılma 
süresi daha uzun ve sevk yeteneği hızlı kasılan fibrillerden daha 
yavaştır. İnsan kaslarının çoğunda fibril tipleri birbirine yakın oranlarda 
bulunurlarsa da bazı istisnalar vardır. Nüfusun en büyük kısmında ST 
fibrillerinin oranı aşağı yukarı %50-60 ve FT fibrillerinin oranı %40-50 
bulunmuştur. Genellikle %40-50 oranında bulunan FT fibrillerinin %60'ı 
hızlı kasılan oksidadif fibril (FTO) ve %40'ı hızlı kasılan glikolitik fibril 
(FTG) şeklinde bulunur. İstisnai durumlarda kas fibril dağılımı 90:10 
veya 10:90 şeklinde farklı olabilir.Yani bir kişi %90 hızlı ve %10 yavaş 
kasılan fibril oranına veya bu oranların tersine sahip olabilir.
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Üçüncü kişi doğuştan sprinter veya ikinci kişi doğuştan 
maratoncudurlar. Çabukluk ve dayanıklılık alanında dünyada zirveye 
çıkan sporcular için bu tür ekstra kas dağılımı şarttır. Dünya şampiyonu 
sprinterlerde doğal olarak kuvvetli kasılan FT fibrilleri baskındır. 
Günümüzdeki minder güreşi de bu tür fibrilleri gerektiriyor.Yani hızlı 
kasılan fibril oranı yüksek olan kişilerin bulunup minder güreşi 
yaptırılması zirve güreşçisi için şarttır. Grafikteki üçüncü kişi günümüz 
minder güreşinde başarılı olmaya daha yatkın iken ikinci kişi yağlı güreş 
de daha başarılı olur. Birinci kişi her iki güreş türünde de belli oranda 
başarılı olabilir. Ama minder güreşi için üçüncü kişinin başarılı olma 
şansına göre doğuştan başarı şansı azdır. Antrenman ile ilgili fibrillerde 
büyüme olur. Fakat Tip I ve II arasında bir geçiş görülmez.Yani yavaş 
kasılan fibril oranı kaslarında çoğunlukta olan bir kişiyi sürat ve çabuk 
kuvvetle ilgili antrenman yaptırarak, patlayıcı güç ve çabukluğunu fazla 
artırmak mümkün değildir.Özetle bu kişi bugünkü minder güreşinde 
başarılı olamaz.Yine Tip FT fibrilleri sadece yüksek kasılma süratine 
değil, aynı zamanda ST fibrillerinin yaklaşık iki katı kadar yüksek gerilim 
oluşumuna sahiptirler. FTG fibrillerde glikolitik enzimler ile enerji 
kullanımı gerçekleşir. Glikolitik enzimlerin antrene edilebilirliği bu çabuk 
kasılan fibrillerde relatif sınırlıdır ve maksimal yüklenmede sadece az bir 
enzim artışı ortaya çıkar. Daha uzun maksimal yüklenme süresinde de 
kas içi glikojen depolarının hızlı bir şekilde tükendiği görülür. Performans 
yeteneği çabuk kasılan fibrillerde primer olarak miyofibrillerin enine kesiti 
ve sarkomerin glikojen rezervine bağlıdır. Çabuk kuvvet, bu faktörlerin 
yanı sıra, miyozin- aktin bağlanma sayısı tarafından her zaman birimi
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için etkilidir. Yani minder güreşçisinin glikojen rezervleri dolu olmalıdır. 
İskelet kaslarının uyarılmasında, maksimal yüklenmede çabuk kasılan 
FTG fibriller, submaksimal yüklenmede ise yavaş kasılan fibriller(ST) ve 
intermedial fibriller(FTO) uygundur. Günümüz minder güreşi için FTG ve 
FTO fibrillerine yönelik antrenman gereklidir. Yavaş kasılan ve 
intermedial fibrillerde her şeyden önce uzun süren enerji üretimi cereyan 
eder. Burada sitrik asit siklüsünde aerobik metabolizma rol oynar ve 
uzun yüklenmelerde serbest yağ asitleri kullanılır. Yani bu fibril tipleri 
gerek hız gerekse enerji üretimi ve kullanımı acısından düşünülürse yağlı 
güreşçiler için daha önemlidir.

Tablo 1. Yağlı ve Minder güreşinde fizyolojik farklılıklar

Minder güreşi Yağlı güreş
Anaerobik dayanıklılık(% 90 anaerobik ve % 10 

aerobik) ön plandadır.
Aerobik dayanıklılık(% 10 anaerobik ve 

% 90 aerobik) ön plandadır.
Çabuk kuvvet.hız,çabukluk,patlayıcı güç 

vardır.Kasılma sn'de 30-50 kez
Kuvvette dayanıklılık ve yorgunluğa 

direnç vardır. Kasılma sn'de 10-15 kez
Tip II fibrilleri ön planda (FTO ve FTG) Tip I fibrilleri ön planda

Antrenman tip II fibrillerine (FT= FTO ve FTG) 
uygun olmalı

Antrenman tip l(ST) fibrillerine uygun 
olmalı

Glikojen depolarının dolu olmasına ve glikolitik 
enzimlere daha çok bağımlı,Fosfojenlerden (ATP 

ve KF )enerji kullanımı ön planda

Serbest yağ asitleri kullanılır. 
Karbonhidrat ve yağı çok kullanma 

Glikolitik enzimler azdır.

Antrenman ile bir fibril tipinin diğerine dönüşümü mümkün değildir. 
Amaçlanmış çalışmalar sayesinde hiç şüphesiz fibriller metabolik olarak 
aerobik ve anaerobik yönde farklılaşabilir. Bu özellikle FTO ve FTG 
fibrillerinde olur.Yani uygun yüklenme faaliyetlerinde mevcut oksidatif 
çalışan FTO fibrilleri daha anaerob ve glikolitik çalışan FTG fibrilleri ise 
aerobik yönde biraz değişir. Çabuk kuvvet ve maksimal kuvvet 
yüklenmelerinde FTG yönünde, hafif kuvvet ve dayanıklılık 
yüklenmelerinde FTO yönünde artış olur. Yani FT fibrilleri yapılan 
antrenmana göre kendi içerisinde oksidatif veya glikolitik yönde bir 
değişime uğrayabilir.Bu noktada dünya arenalarında başarılı olmak 
isteyen minder güreşçilerinin yağlı güreş yapması uygun değildir. 
Devamlı oksidadif yönde antrenmanlarla glikolitik fibrillerin arka plana 
atılması minder güreşinde zirveye çıkmak veya zirvede kalmak için bir 
engeldir. Özetle FT fibrilleri bulunan ve diğer şartları da yerine 
getirebilecek güreşçilerin yağlı güreşlere sokulmaması gereklidir ama ST 
fibrilleri çoğunlukta olan kişileri de minder güreşinde müsabık olarak 
barındırmaya gayret göstermekte sonuçta hüsrandır. Çünkü bazı spor 
fizyologlarına göre “sporcu sonradan olmaz,kişi doğarken sporcu 
doğmalıdır”. Yani minder güreşçisi doğduğunda bu güreşin gerektirdiği 
fizyolojik özelliklere uygun olmalıdır. Burada uygun güreşçilerin
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seçiminin ne kadar önemli olduğunu görüyoruz. Antrenmana bağlı 
değişiklikler yaklaşık 4-8 haftada açıkça görülebilir.Bu süre içinde veya 
daha fazla süre yağlı güreşlerde kalan bir minder güreşçisinin minder 
güreşine uygun zirve performansı kaybolur. Fibril tipleri çalışması 
ölçüsünde uygun ilave özellikler kazanır. Az kuvvet gerektiren ve yavaş 
seyreden hareketlerde ST fibrilleri gelişir. Yüksek yoğunluktaki 
çalışmalarda FT fibrilleri uygundur.

Sürat, çabuk kuvvet ve maksimal kuvvet antrenmanıyla: FTO lifleri 
FTG lifleri yönünde farklılaşmaya gider. Hücre plazmasında anaerobik 
enzimler çoğalır. FT liflerinde glikojen artar. Yüksek performans 
seviyesinde aerobik dayanıklılık kabiliyetinin gerilemesine götürür.Yani 
bu tür çalışmalar yapan kişiler fibril tiplerine ve bazı genetik faktörlere 
bağlı olarak yağlı güreşlerde başarısız ama minder güreşinde başarılı 
olurlar.
Dayanıklılık, kuvvetle dayanıklılık antrenmanıyla: FTO fibrilleri yönünde 
FT fibrillerin metabolik farklılaşması oluşur. ST liflerinde glikojen artışı 
olur. Yüksek performans seviyesinde maksimal kuvvet, çabuk kuvvet ve 
hızın gerilemesine götürür.Bu özelliklere dikkat edilirse fibril tiplerine ve 
bazı genetik faktörlere bağlı olarak yağlı güreş yapan güreşçiler 
bugünkü minder güreşinde başarısız olmaya mahkumdurlar.

Minderden Çayıra Kaçış

Minder güreşçilerinin ellerine kispet alıp yağlı güreşe soyunmaları 
onlara adeta karakucak ve yağlı güreş vasıtası ile yeni bir meslek 
kazandırdı.Yağlı güreşin para getiren bir sektör oluşu kaçışın 
sebeplerinden biridir. Bunun dışında minder güreşine yönetimler 
tarafından yeterli destek ve ilginin olmayışı,Türk güreşinin üst 
kademesinde zaman zaman olan sürtüşmeler ve dışarıda alınan 
başarısız sonuçlar yanında, başarılı olan güreşçilere yeterli destek 
sağlanamaması gibi sebepleri de sayabiliriz.Yağlı güreş bazıları 
tarafından minder güreşi için yeşil erozyon olarak adlandırılıyor.Sebebi 
ise; “yağlı güreş yapan kişiler nefes itibari ile sıkı güreşe alışık 
değillerdir.Sıkışıp kalırlar.Üç yağlı güreş bir mindercisinin tam altı aylık 
idmanını alıp götürür.” ifadeleri ile izah edilmektedir.Yine halk arasında 
“kıçına yağ değdi ise senden hayır gelmez” görüşü vardır.Yağlı ve 
minder güreşinin kullandıkları ağırlıklı enerji sistemleri değişik olduğu için 
bu ifadeler bilimsel olaraktan doğrudur. Yağlı güreşte yavaş güreşildiği 
için yavaş kasılan fibriller daha fazla çalışır ve gelişir.Hızlı kasılan fibriller 
körelebilir.

Minder güreşinin yıllık hazırlık ve müsabaka programı dikkate 
alındığında yağlı güreşin minder güreşine olumsuz etkilerini yine 
görebiliriz.Genel bir örnek bu program değişebilir.
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I.hazırlık dönemi:Kasım-Aralık-Ocak 
Geçiş dönemi:15 Nisan-15 Mayıs
II. hazırlık dönemi: Mayıs-Haziran 
Müsabaka dönemi:Temmuz-Ağustos-Eylül 
Geçiş dönemi: Ekim

Karakucak ve yağlı güreşlere baktığımız zaman genel olarak 
ilkbahar sonuna doğru başladığını yazın devam ettiğini ve sonbaharın 
yarılarına kadar sürdüğünü görürüz.Yani minder güreşçisinin geçiş ve 
hazırlık dönemleri bu aylar içine rastlamaktadır.Buradan yağlı ve 
karakucak güreşi yapanların minder güreşi için hazırlık periyodu 
geçiremedikleri ortaya çıkmaktadır.Yeterli hazırlık periyodu geçirmeyen 
güreşçilerin diğer şartlar yerinde olsa bile Dünya minderlerinde başarılı 
olmasını beklemek hayal aleminde yüzmeye benzer.Yine minder 
güreşçisinin kulağı hakemde olmalıdır.Yağlı güreşçinin hakemle böyle 
sıkı bir ilişkisi yoktur.Yağlı güreş dikkat konusunda minder güreşçisini 
olumsuz etkileyebilir.Yağlı güreş ve karakucak güreşleri yenişme şeklide 
minder güreşine pek uygun değildir.Ayrıca yağlı ve karakucak güreşleri 
soğuk havalarda ve sert zeminlerde olması gibi sebeplerle minder 
güreşçilerinin sakatlanmasına sebep olabilirler.Yani yağlı güreş ve 
karakucak güreşi ile minder güreşi arasında sıklet yönünden,giysi 
yönünden ve kural yönünden farklılıklar vardır.

Güreşte Performansı Etkileyen Faktörler

Güreşçinin iyi bir performans gösterebilmesi ve başarı 
kazanabilmesi için aşağıda sıralanan maddelerden yüksek puan alması 
gerekir.

1-Motorik özelliklenSürat, kuvvet, dayanıklılık, esneklik ve 
koordinasyon

2- Fibril tipleri .aerobik ve anaerobik kapasite,tempo
3- Zeka, konsantrasyon ve düşünebilme
4- Güreş kuralları bilgisi. Oyun bilgisi Güreşçinin uyguladığı oyun
sayısı ve çeşidi. Rakibinin oyununu sezme
5- Müsabaka hırsı, müsabaka disiplini ve zamanlama
6-Tecrübeli olma ve heyecanını kontrol edebilme.
7-Yerde ve ayakta uygulayabildiği oyun sayısı,müdafaası zayıf
olduğu oyun sayısı ve çeşitlerini bilme
8- Risklere hazır olmak.
Minder güreşi hız,denge,teknik ve kuvvet sporudur.Yüksek 

düzeyde performans isteyen güreşte güreşçinin fiziksel ve fizyolojik 
uygunluk seviyesinin yeterli olması için anaerobik ve aerobik 
güç,kuvvet,dayanıklılık ve esneklik gibi özelliklerin en üst seviyede 
gelişmiş olması gerekir. Kazanan ve kaybeden güreşçi arasındaki farkı
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ortaya koyan kuvvet, hız,dayanıklılık,esneklik ve çabukluk gibi 
özelliklerdir.Rakibi atma ve hücum gibi güreşirken yapılan kısa süreli ve 
patlayıcı hareketler için maksimum anaerobik güç çok önemlidir.Bir 
günde yapılan 4-5 güreş müsabakası için ihtiyaç duyulan toplam vücut 
dayanıklılığına katkısından dolayı maksimum aerobik gücünde önemli 
olduğunu görürüz.Yani minder güreşi bir anaerobik aktivitedir. Ama 
toparlanma için aerobik kapasitede gereklidir.Minder güreşinde enerjini 
%90’ı ATP-CP sisteminden ve % 10’u da Laktik asit ve oksijen 
sistemlerinden temin edilir. Bugünkü minder güreşinde daha çok 
anaerobik ortamdaki antrenman programlarının kullanılması gerektiği 
ortaya çıkmıştır. Minder güreşinde başarılı olmak için öncelikle motorik 
özellikler ve fibril tiplerinin uygun olanların bulunması ve yukarda sayılan 
faktörlere dikkat edilmesi gerekir.
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Şekil 1: Minder ve yağlı güreşte antrenmanın başarıya etkisi

Fibril tipleri ve genetik özellikleri aynı olan bir güreşçi yağlı güreş 
antrenmanı yaparsa ve bu güreş türünde devamlı çalışırsa başarılı olma 
şansı minder güreşi yapıp sonradan veya arada bir yağlı güreş yapan 
güreşçiden daha başarılı olur.Veya yağlı güreşle devamlı veya arada bir 
uğraşan birinin minder güreşine geçmesi ile yine başarılı olamaz. Başarı 
için önce minder güreşine uygun fibril tipleri çoğunlukta olan kişileri 
bulmak ilk şarttır. Küçük yaşta ilgili spor dalına uygun yapı ve boyda 
çocuklar seçilmez ise ileride başarısızlıklar yaşanacaktır.Örneğin ince 
kemik ve kas yapısına sahip (ektomorf) bir çocuk ileride kas yapısı da 
gelişir ümidi ile bir ağır sıklet güreşçisi olarak yetiştirilirse sonuç 
başarısız olacaktır. Çünkü yapısı nedeni ile gerekli güç ve kuvvete sahip 
olamayacak,zorlanmalar sonucu sakatlanacak ve sık sık yenilerek 
sonuçta güreşi bırakmak zorunda kalacaktır. Yağlı güreşler minder 
güreşçilerinin minder güreşi için gerekli kondüsyonlarını olumsuz yönde
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etkileyecektir. Yağlı güreşlerde yapılabilecek anlaşmalar spor ahlakına 
uygun olmadığı gibi minder güreşi yapanların yenme azmini de 
köreltebilirler.

Yağlı güreşten minder güreşine ne faydalar olabilir? Başarısız olan 
minder güreşçileri ve minder güreşini bırakmış minder güreşçilerine 
ekonomik (maddi kazanç temini),psikolojik(kendine güven kazanma,alkış 
ve tezahürat ile mutlu olma,yalnızlıktan kurtulma vs.) ve sosyal (kişiler ve 
kurumlar arası ilişkileri artırma,sosyal statü kazanma vs.) faydaları 
olabilir.İyi kanalize edilebilirse seyirci desteği sağlayabilir.

Yağlı güreşçiler ile minder güreşçilerini günümüz Türkiyesin’de 
birbirinden katı kurallarla ayırmak pek mümkün değildir.Eğer başarılı 
olana emeğinin karşılığı diğer sporlarda, özellikle futbolda olduğu gibi 
verilirse yağlı güreşte ata sporu olarak devam eder. Minder güreşinde de 
daha fazla şampiyonlar çıkarabiliriz.

İsmail CAFO 

Türk Yağlı Güreşi Kalkınma Programı

Sayın Başkanımızın 4 yıllık görev süresi boyunca Türk yağlı güreşi 
kalkınma programında yapılması gereken konular;

1) Güreş organizasyonlarında boy ayrımının yapılarak boylara 
kaçar güreşçinin katılacağı tespit edildikten sonra federasyon temsilcisi 
ve kule hakemi tarafından güreşçi listesi imzalandıktan sonra 
organizasyon yetkilisine verilmesi, yolluk alma konusundaki şaibeleri 
önlemek açısından yararlı olacaktır.

2) Tarihi Kırkpınar güreşlerinde 25-30 meydan hakemi, 9 kule 
hakemi sabah 09.00 dan akşam 19.00’a kadar 10 saat aralıksız hiçbir 
ihtiyaçlarını giderme imkanı olmadan görev yapmaktadırlar. Kura 
çektirme, boyları ayırma sahanın düzenini ve disiplinini sağlamak için 5 
koordinatör, yedek hakem, meydan hakemlerinin gerekli ihtiyaçlarını 
karşılayabilmeleri için 5 yedek meydan hakemi, güreşçilerin yendi yenildi 
yazma çizme kargaşası olmaması için yeterli sayıda yedek cetvel 
hakemi, mevcut 9 tane kule hakeminin meydandaki güreşleri düzenli 
şekilde takip edebilmeleri ve puanlama güreşlerinin düzenli yapılabilmesi 
için 5 yedek kule hakemi kura çektirmeye gidince yeterli yerlerini 
doldurmak için 2 tane kronometre yedek hakemi, bulundurulması 
hususunun Edirne Belediyesi yetkilileri ile görüşülerek sağlanması 
güreşlerin daha düzenli ve disiplinli yapılabilmesi için faydalı olacağı 
kanaatindeyim.

3) Kırkpınar Elmalı gibi geleneksel ve birinci sınıf güreşlerden 
görev alan hakemlerin kendi bölgelerinin güreşçilerinin müsabakalarını 
yönetmemesi şaibeleri ortadan kaldıracağı için faydalı olacaktır.
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4) Güreş organizasyonlarında organizatörlerin sadece anlaşma 
yaptıkları güreşçilerin resimlerini afişlere bastırması, bunun dışında 
anlaşması olmadığı halde şöhretli pehlivanların resimlerini kandırıcı 
şekilde afişlere bastırmalarının önlenmesi için kandırıcı afiş bastıran 
organizatörlerin yetki belgelerinin iptal edilmesi ile sağlanacağı 
kanaatindeyim.

5) Organizasyonlarda anlaşmalı güreş yaptığı tespit edilen 
güreşçilerin lisanslarının alınarak en az üç maç ceza verilmesi, 
güreşçilere ciddiyet getirmek açısından faydalı olacaktır.

6) Geleneksel ve birinci sınıf güreşlerde verilen yolluk parası 
yerine kaliteli güreşçiler oluşturulması bakımından ödüllü güreşlere 
geçilmesi uygun olacağı kanaatindeyim.

Tablo 4. Kırkpınar ve Geleneksel Güreşler İçin Örnek Ödül Dağılımı.

Sıralama Cumhuriyet Altını Türk Lirası Prim
Birinci 25 1 milyar
İkinci 15 700 milyon

Üçüncü 10 500 milyon
Dördüncü 5 350 milyon

Beşinci 3 250 milyon
Altıncı 1 150 milyon

Başaltı ve büyük orta boylarında da uygun görülecek miktarda 
teşvik pirimi verilmesi ayrıca tüm boylarda birinci ikinci ve üçüncü olan en 
teknik güreşçiye en centilmen güreşçiye en iyi peşrev yapan güreşçiye 
miniklerden başpehlivanlara kadar federasyonumuzun hediyesi olarak 
kispetlerin arkasına federasyonumuzun ismi de yazılarak kispet vermek 
faydalı olacaktır.

7) Kırkpınar’da üç kez aralıksız üst üste başpehlivan olan 
güreşçilere dünya ve olimpiyat şampiyonlarına olduğu gibi ( vatanı terkip) 
onur maaşı bağlanması güreşlere olan ilgiyi artıracağı kanaatindeyim.

8) Antalya / Finike altın portakal (Antalya), Korkuteli Çomaklı Altın 
Bardak, Antalya/ Korkuteli Altın Kiraz, Antalya Kovanlık, Antalya Elmalı 
Yuva, (Kocaeli)Karamürsel Fevziye, (Kocaeli) Karamürsel Altın kemer, 
Kocaeli, Gebze Konya, Doğanhisar Çanakkale, Bayramiçi Çınaraltı, 
Çanakkale) Gebez, Balıkesir Sındırgı yağlı güreşleri gibi daha önceden 
yapılıp ta şimdi yapılmayan güreş organizasyonlarının tekrar yapılması 
için federasyonumuzun bölgelere göre komite üyelerinden oluşturacağı 
heyetler tarafından ilgili kuruluşlara görüşülerek teşvik etmenin faydalı 
olacağı kanaatindeyim.

9) Dış ülkelerde yapılacak olan güreş müsabakalarına Kırkpınar, 
Elmalı gibi geleneksel ve birinci sınıf güreşlerde ilk üç dereceye giren
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güreşçilerin kış sezonunda üç beş ay önceden kampa alınarak gıda 
uzmanı,doktor ve antrenörlerin nezaretinde disiplinli bir şekilde hazırlık 
devresi geçiren güreşçilerden, federasyonumuzun tespit edeceği 
güreşçilerden seçilmesi Türk yağlı güreşini yurt dışına tanıtmak ve başarı 
sağlamak açısından daha olumlu olacaktır. Ayrıca federasyonumuz 
tarafından tüm bölgelerde teknik komite, merkez hakem komitesi üyeleri 
veya bölge sorumlularınca ekipler oluşturularak küçük yaştaki kabiliyetli 
gençleri tespit edip yarınlara bilinçli, eğitimli, seviyeli, temiz dürüst bir 
çekirdek kadro oluşturmak amacıyla güreş eğitim merkezleri kurulması 
gereklidir. Federasyonumuz ata sporumuz Türk güreşini okul branşı 
olarak eğitim sistemine aldırmak amacıyla Milli Eğitim Bakanlığına 
gerekli koordinasyonu sağlayarak ve tüm illerde yağlı güreş kulüpleri 
kurulması müessese kulüplerinin uhdelerinde yağlı güreş branşı 
bulundurmaları hususunda girişimlerde bulunarak kışın salon yağlı güreş 
turnuvaları veya salon yağlı güreş ligleri oluşturmaları güreşimizin 
geleceği bakımından yararlı olacaktır.

10) Diğer spor branşlarının basında düzenli olarak halka 
duyurulduğu gibi yağlı güreşin de basın ve yayın da gereği kadar yer alıp 
halka düzenli şekilde duyurulabilmesi için bir federasyon üyemiz veya as 
başkanımfz basın ve yayından sorumlu olarak görevlendirilmesi faydalı 
olacaktır. Örneğin her hafta futbol da hangi kulüp yendi yenildi basın ve 
televizyonlarda yer aldığı gibi tüm yurtta yapılan yağlı güreşlerin 
müsabaka sonrası teknik sonuçlarının federasyon temsilcisi ve bölge 
sorumlularınca anında fakslanarak kamuoyuna duyurulması en az futbol 
kadar seyircisi olan Türk güreşinin sporseverlere duyurulması ilgiyi 
arttıracaktır.

11) Yarım saat güreşte yenişme olmadı; 5, 10 dakika sınıfına göre 
puanlamada da netice alınamadı. 2 dakika uzatma yine yenişme olmadı, 
kule baş hakemi ve kule puanlama hakemince minderde olduğu gibi 
pasif güreşçiye ihtar yerine göğüs çapraz, kol bağlama cezası verilmeli 
eğer pasif kabul edilen bu güreşçi bu oyundan kurtulursa aktif güreşçiye 
aynı ceza verilerek tüm boylarda yarım saatlik güreşler sonrası yapılan 
puanlama güreşlerinde hakemlerimizce federasyon başkanlığımız uygun 
görürlerse yönetmeliklere alınarak güreşlerin daha aktif ve seri olması 
sağlanacaktır.

12) Puanlama güreşlerinde futbol maçlarında olduğu gibi kulede 
dördüncü hakemin devamlı puanlama güreşlerini yenişemeyen güreşleri 
meydan hakemleri ile hazırlama, mavi kırmızı paça bağlarını bağlatarak 
basında puanlamasını yapacak meydan hakemlerini belirleyip kule baş 
hakemine puanlama güreşini hazırlaması faydalı olacaktır. Çünkü kule 
hakemleri bir de bunlarla uğraşınca yendi yenilgiyi fark edemeyip hem 
güreşçinin hakkı yenilecek, hem de seyirci bakımından olumsuzlukların
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ortadan kalkacağı cazgırla ilişkinin protokolün karşılanıp uğurlanması 
bakımından faydalı olacaktır.

13) Tüm yağlı güreşlerde güreş düzenleyen organizasyon komitesi 
başkanımıza ve güreş ağasına sayın başkanımızın şildinin halkın 
huzurunda ağalık merasimi ile birlikte, federasyon temsilcisi veya bölge 
sorumlusu tarafından takdim edilmesi ağalığı ve güreş 
organizasyonlarını teşvik bakımından faydalı olacağı kanaatindeyim.

Dr. Veyis GÜNGÖR & Dr.İlyas KESKİN

Yağlı Güreşler ve Avrupa’da Türk Kültürünün Tanıtımı 
Hollanda Örneği

Giriş
Saygıdeğer Güreş Federasyonu Başkanı, yönetim kurulu üyeleri, 

güreş severler ve basın mensupları, hepinizi saygıyla selamlar, şu anda 
idrak etmekte olduğumuz birinci güreş kurultayının Türk Güreşi’ne, 
milletimize ve insanlığa hayırlı ve uğurlu olmasını dilerim. Kurultayın bu 
bölümünde, dört yıl süreyle her geçen gün daha da genişleterek organize 
ettiğimiz Hollanda’daki yağlı güreş organizasyonunun etkilerini sîzlere 
takdim ederek, yağlı güreşlere Avrupa’da Türk kültürünün tanıtımı 
yönünde acizane görüşlerimizi arz edeceğiz. Konuşmama Hollanda da 
yağlı güreş festivallerini organize eden Türkevi Derneği’nin kısa 
tanıtımıyla başlayıp, güreş organizasyonlarının insanlar üzerindeki çok 
yönlü etkileri ve çok kültürlü Avrupa topluluğunda yağlı güreşlerin yeri 
olarak sonuçlandıracağım.
Türkevi Derneği; Türkevi Derneği Hollanda’nın Amsterdam şehrinde I992 
yılında;

a. Türk kültürünün her yönüyle HollandalIlara ve Türk çocuklarına 
tanıtılması,

b. Hollanda ve Türk toplumunun arasındaki diyalogun geliştirilmesi,
c. Türklerin sosyal, ekonomik ve eğitim konumlarının iyileştirilmesi,
d. Türkler ile mahalli yönetimlerin daha sıhhatli ilişkilere girmesinin 

sağlanması,
e. Türk ve müslüman kimliğimizin , değerlerimizin ve varlığımızın 

korunarak geliştirilmesi yönünde faaliyetler yapmak amacıyla 
kurulmuştur.

Bu amaçları gerçekleştirmek için kurulduğu yıldan itibaren ( I992- 
2000 yılları arasında) şu faaliyetleri yapmaktadır.
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Süreli Haftalık Eğitim Programları

Eğitim programı çerçevesinde; HollandalIlara ve Türk çocuklarına 
yönelik haftada bir iki gün Türkçe dil kursları, HollandalIlara yönelik Türk 
yemekleri kursları, Türk gençlerine yönelik gazetecilik kursu, Türk Kültür 
Tarihi Kursu, gençlere ve bayanlara yönelik yöneticilik kursları, organize 
etmektedir.

Kültürel Faaliyetlerimiz

Kültürel etkinliklerimiz ise; hat sanatı sergisinden, Tasavvuf Musikisi 
Konserlerine, Aşure, Nar şerbeti, Etli Pilav ve Pişmaniye Şölenlerine, 
Kırkpınar yağlı güreş televizyon yayınlarından çok yönlü Ramazan 
etkinliklerine kadar uzanan geniş alanda etkinlikler düzenlenmektedir. 
Doğu ve Batı Avrupada’ki Türk Yazarları Sempozyumu:

Türkevi Derneği bünyesinde yayınlanmakta olan Türkevi Dergisi; 
son üç yıldır Doğu ve Batı Avrupa’da ( Moldova, Bosna, Kosova, 
Yunanistan, Bulgaristan, Makedonya, Romanya, Almanya, Belçika, 
Fransa, Avustralya, Polonya) varlıklarını azınlık statüsünde olan ve bu 
ülkelerdeki Türkçe süreli yayınların temsilcileri ve gazetecileri 
Hollanda’ya davet ederek çeşitli konularda uluslar arası sempozyumlar 
organize etmektedir. Bu etkinliğimiz T.C. Lahey Büyükelçiliği aracılığıyla 
T.C. Dışişleri Bakanlığı ve Türk İşbirliği ve Kalkınma Ajansı tarafından 
desteklenmektedir.

Kalkınma İşbirliği Projemiz

Türkevi Derneği 1996 yılından itibaren Hollanda kalkınma işbirliği 
kurumlarıyla ortaklaşa şu projeleri gerçekleştirmiştir.

1) Van’ın Ulupamir Köyüne bir traktör, pulluk, çekici ve çeşitli tarım 
malzemeleri bağışı yapılmıştır (I996)

2) Elazığ’da bir öğrenci yurdunun iç donanımı yapılmıştır( I997)
“Kültürümüzün bir bölümü olan yağlı güreşin tanıtılması,

Hollanda’ya yerleşmesi, HollandalI ve Hollanda da yaşayan diğer 
göçmenlerle diyaloğun güçlenmesi “ amacıyla 14 Eylül 1997 tarihinde 
Amsterdam da I. Avrupa Yağlı Güreş Şampiyonluğu organize edilmiştir. 
Hollanda tarihinde ilk olması açısından tarihi bir öneme sahip olan güreş 
Amsterdam Belediye Başkanı Patijin’nde ifade ettiği gibi güreşlerin basit 
bir yarıştan daha ziyade bir kültür fenomeni olması ve değerin Hollanda 
ya taşınması bir o kadar daha tarihidir. Hollanda tarihinde ilk defa 
güreşçilerimizin kispet giymelerinden peşrev çekmelerine, dua ve davul 
zurna bütün bunlar başlı başına tarihi anlar ve gelişmelerdir 
denilmekteydi.İşte bu duygu ve düşüncelerle I997 yılından itibaren her yıl
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Hollanda da yağlı güreş müsabakaları yapılmaktadır.Şimdi müsaadenizle 
bu güreş müsabakalarının sosyolojik yansımalarına değinmek istiyorum.

Çok Kültürlü Toplum ve Yağlı Güreşler

Avrupa ülkeleri, ikinci dünya savaşından sonra almış oldukları 
göçlerle birer göçmenler ülkesi haline gelmiştir. Göçmenlik bir süre 
devam etmiş ve göç eden insanlar artık bulundukları ülkelerde yerleşik 
hayata geçişin yollarını aramışlardır. Bu geçiş süresince; yani Türklerin 
Avrupa Ülkelerine yerleşim sürecinde bir taraftan kendi işlerini kurarak 
ekonomik gücü eline geçirme gayreti, diğer taraftan da mensup oldukları 
kültürel değerlerin yaşatılması ve bu normların kurumlaşarak bu 
ülkelerde doğan büyüyen genç Türklere aktarılması gayreti ortaya 
çıkmıştır. İşte bu çerçevede Avrupa Türklerinde yepyeni bir planlama 
süreci başlamış ve yeni yeni kurumlar oluşturulmuş, müzik, sanat, eğitim, 
tiyatro ve spor dallarında etkinlikler düzenlenmiştir. Bu etkinliklerle 
Türklerin bulundukları toplumlara entegrasyonları da 
hedeflenmektedir.Kültürel kurumlaşmanın yaşandığı batı Avrupa 
Türklüğünde diğer spor dallarının yanı sıra yağlı güreşler hem 
gençlerimizin dikkatini çekmekte hem de AvrupalIları cezp etmektedir. 
Exolik, kültürel sportif yönleri olan yağlı güreş her geçen gün daha da 
popüler olmakta ve tanınmaktadır. Hatta yerli politikacılar arasında Türk 
gençlerinin entegrasyonunu ilerletmede yağlı güreşlerin bir vasıta olup 
olamayacağı tartışılmaktadır. Zira yağlı güreşler yaygın hale gelince 
gençler bu spora yönelecek, boş zamanlarını yağlı güreşler ile 
değerlendirebilecekleri ise bazı sosyal pedagogların ilgi alanına girmiştir. 
Avrupa Kültürüne Katkı: Güreş sadece entegrasyonla mı sınırlı? Yağlı 
güreşlerin Avrupa da yaygınlaştırılması yıllarca Avrupa topluluklarının 
sırtında adeta bir kambur olarak görüne Türklerin bu kültürel değerle yani 
yağlı güreşle içinde yaşadıkları toplumların kültürlerine katkıda 
bulunabilecekleri, zenginleştirebilecekleri de düşünülmelidir. Bu 
meseleye kültür sosyolojisi açısından bakıldığında, bir taraftan Türk 
kimliği pekişecek, Avrupa kültürüne katkıda bulunduğu için öğünecek ve 
ezilmiş azınlık psikolojisiyle gelen yalnızlık duygusu bertaraf edilecektir. 
Diğer taraftan da AvrupalI insan spor kültürüne yeni gelmiş olan sporla 
Türk insanına ve kültürüne ısınmış olacaktır.

Türkiye’nin Tanıtımı

4 Haziran 2000 tarihinde Amsterdam’da yapılan yağlı güreşlere 
gelenler hatırlayacaklardır. Türbinleri dolduran seyircilerin bir bölümü 
HollandalIyken, fotoğraf çekmek isteyen HollandalI gazetecilerle Türk 
basın mensupları arasındaki yarış ve koşturma görülmeye değerdi.Türk
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müziğinin mehterinin vuruşu, bayrakların dalgalanması, Türk mutfağının 
saha etrafında sergilenmesi, Türk ayranının, Türk dönerinin dağıtılması, 
İstiklal Marşımızın Amsterdam semalarını inletmesi Türkiye’nin ve 
Türk’ün tanıtılmasından başka bir şey olamazdı.

İç Entegrasyon ya da Birlik ve Beraberliğe Susamışlık

Hollanda’da organize edilen yağlı güreşler yukarıda ifade etmeye 
çalıştığımız etkinliklerin yanı sıra çeşitli gruplara ayrılmış, bölünmüş, 
parçalanmış, Türk insanını da bir araya getirmektedir. Zira yağlı güreşler 
HollandalI dostlarımızın yanı sıra ülkede ve Avrupa ülkelerinde yaşayan 
insanlarımıza fark gözetmeksizin seslenmekte ve onları böyle bir günde 
bir araya getirmektedir.Birlik ve beraberliğe susamış Türk insanı sağcısı 
ve solcusuyla, alevi ve sünnisiyle, yağlı güreşler sayesinde davul ve 
zurna eşliğinde, cazgırın duaları doğrultusunda bir araya gelmekteler 
ve birbirleriyle adeta yeniden tanışmaktalar. Gruplar arasında oluşturulan 
suni ayrıcalıklar bu etkinlikler sayesinde giderilmektedir, yani sosyolojik 
olarak iç uyum sağlanmaktadır. Kısacası yağlı güreşler Avrupa’da her 
zamankinden daha fazla birlik ve beraberliğe ihtiyaç duyan insanımızı bir 
araya getirme özelliğine sahiptir.

T.C Lahey Büyükelçisinin Güreş Mesajı

Sözlerimi Türkiye Cumhuriyeti Lahey Büyükelçisi sayın Aydan 
Karahan’ın Yağlı Güreşlerle ilgili mesajından bir bölüm okuyarak bitirmek 
istiyorum. Sayın büyükelçi şöyle diyor; “ Yağlı Güreş Şampiyonasına 
HollandalIların ve Hollanda basınının ilgiyi müşahede etmekteyiz. Bu 
şampiyonanın çok kültürlü Hollanda’nın söz konusu değerlerine olumlu 
katkıda bulunacağına, HollandalIlarla Türk’ler arasında mevcut olan 
bağların gelişeceğine ve bu vesile ile yeni yaklaşımlar sağlanacağına 
inanıyorum. “Bir taraftan Türklerin birlik ve beraberliğini sağlayan, bir 
taraftan kültürümüzün hem kendi gençliğimize hem de içinde 
yaşadığımız Avrupa ülkeleri insanlarına artı bir değer, kendi 
kültürümüzden örnekler verebileceğimiz yağlı güreşler, bizzat güreş 
federasyonu tarafından desteklenerek bir çok Avrupa ülkesinde organize 
edilmelidir. Hepinizi Hollanda Türkleri adına, Batı Avrupa Türkleri adına 
saygıyla selamlarım.
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İbrahim BOZDAĞ
Zile Belediyesi Antrenörü-Tokat 

Yağlı Güreş

Yağlı güreşimiz ata sporumuz olup bunu her yıl Kırkpınar’da 
yaşatıyoruz. Yağlı güreş yönetmeliği değiştirilmelidir. Kırkpınar hafta içi 
seri başı uygulanmalıdır. Yaş sınırı kaldırılmalıdır. Yolluk ve ödüller esas 
dahilinde olup, organizelerin çoğalması ve halkımıza sevdirilmesi 
lazımdır.Tarih kitaplarında ecdadımızın kahramanlıklarını anlatan 
sayfalar olması sağlanmalıdır. Sosyal güvence güreşçilerin en büyük 
arzusu olup bir an önce hayata geçirilmesi gerekmektedir. Bu güreşin 
dünyaya tanıtılması önemlidir. Kültür Bakanlığı ve Turizm Bakanlığının 
iş birliği yapması lüzumlu gözükmektedir. Basın yoluyla güreşler ilan 
edilmelidir. Tarihi Kırkpınar başpehlivanlarına protokol verilmesi 
gereklidir.

Salim ATICI 
Samsun Bölgesi Antrenörü

Bölgelerde yapılan yağlı güreşlerde teşvik, ayak, deste boylarının 
tartılı karakucak yapılması gelecek için faydalıdır. Çünkü aileler 
çocuklarını güreşe teşvik için bu boylara getiriyorlar. Ne yazık ki bu 
boylar hakemlerin tahmini eşlemelerin, irili ufaklı körpecik çocuklar 
ezilmektedir. Veliler bu ezginlik karşısında çocuklarına güreş sporunu 
tasvip etmiyorlar. Karakucak güreşleri potansiyeli olan illerimize sık sık 
karakucak güreşleri organizasyonu yapılmalıdır. Bu organizasyonlar için, 
federasyonumuz yardımcı olmalıdır. Türkiye’mizde karakucak güreşi 
yapılan illerimiz; Artvin, Adana, Gaziantep, Adapazarı. Samsun, Sivas, 
Sinop, Erzurum, Erzincan, Ordu, Tokat, Çorum, Kahramanmaraş, 
Yozgat, Malatya, Manisa gibi illerimizde karakucak güreşleri yapılmalı, 
yapılan bu organizasyonlar, federasyonumuzun desteği ile olmalı, 
buradan seçilen elit sporcuları yine güreş eğitim merkezlerinde veya 
bölgelerde çalışmaları sağlanmalıdır.Diyeceklerim bunlardan ibarettir. 
Çalışmalarınızın güreş sporu adına hayırlı olması dileğiyle. Başarılar 
dilerim.
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Yrd.Doç.Dr.Mürsel AKDENK 
Ondokuz Mayıs Üniversitesi-SAMSUN

Bu oturumla ilgili önerilerimi şu şekilde sıralayabilirim;
1- Yağlı Güreş Eğitim ve Dayanışma Vakfı
2- Yağlı Güreş Enstitüsü / Yağlı Güreş Akademisi/ Uluslararası 

Yağlı Güreş Üniversitesi,
3- Uluslararası Yağlı Güreş Organizasyonu
4- Uluslararası Kırkpınar Güreşleri
5- Yağlı güreşin salonlara taşınması
6- Edirne gibi şehirlerde yağlı güreş stadyumları vs. kurulmalıdır.
7- Türkiye’de, Türk Dünyasında, İslâm Ülkelerinde dünya da.
8- Yağlı güreşçilerin sigortalanması
9- Yağlı güreşçilerin CD, DVD, Video Kasetleri, ( her sporcunun 

hayatları vs. yazılma.)
10- Yağlı güreşin Dünya, Olimpiyatlarda yer alması.
11 - Yağlı güreş Etik Kurulu
12- Yağlı Güreş Medyası
13- Yağlı Güreş Endüstrisi / Sanayisi
14- Yağlı Güreş Eğitim Merkezi
15- Yağlı Güreş Araştırma Merkezleri
16- Yağlı Güreş Ligleri
17- Türklerin yoğun bulundukları ülkelere
18- Yağlı Güreş Kalkınma planları 1, 5 ve 15 yıllık Altın planlar 

hazırlanması
19- Yağlı Güreş Dergisi / Türkçe-İngilizce, Rusça v.s.
20- Yağlı Güreş Antrenörleri Ünlüler Birliği
21- Yağlı Güreş Hakemleri Eğiti.
22- Yağlı Güreş Ekonomisi işletmesi
23- Yağlı Güreş Kulüpleri Şirketleşme
24- Spor liselerinde yağlı güreş bölümleri
25- Yağlı güreş masaj ve tedavi çalışmaları.

Zekai ERTEN

Karakucak Ve Yağlı Güreşler

Yağlı güreşlerde yeniliklerin getirilmesi, değişen Dünyaya ayak 
uydurulması için, kültürümüze zarar vermeden gereklidir.Bazı 
organizatörlerce düzenlenen yağlı güreşlerde sporcular para 
alamamakta, disiplinsiz olduğu için şike nedeniyle seyirci zevk 
alamamaktadır. Bu yörelerde de güreş ağır ağır bitme noktasına 
gelmektedir. Bundan dolayı da organizatörlüğe bir düzen getirilmesi
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gerekmektedir. Güreşe baltalayan bu tür kişilerin elinden kurtarmak için 
ya da belirli kurallar çerçevesinde organizatörlük belgesi verilmesi, yada 
bölgeler oluşturulup bu yetkinin bunlara verilmesi gereklidir. Türk 
Güreşi’nin kaynağı olan karakucak ve yağlı güreşleri sahip çıkılması 
zorunludur. Yağlı güreşçilere sosyal güvence ve maddi destek 
sağlanmalıdır. Bunların üst boylarını bir kulüp çatısı altına toplamakta 
yarar vardır.İllerde yapılan yağlı güreşlerde güreşin büyüklüğüne göre 
sporcu, hakem ve görevlilere ödenecek ücretin tespit edilmesi ve her yıl 
günün koşullarına göre ayarlanması, ödenecek ücrete İl 
müdürlüklerinden mutemet tayin edilmesi gereklidir.Yağlı güreşlerde 
federasyonca görevlendirilen temsilcilerin organizasyonlarda, kule 
hakemlerinin sporcular üzerinde etkili olmadıkları gözlenmektedir. 
Bunların İl müdürlüklerince görevlendirilmesi gereklidir.

Ruhi SEREN
Beden Eğitimi Öğretmeni-Hakem 

Yağlı Güreşin Sorunları

Sayın divan, kıymetli misafirler, kurultaya metin vererek yağlı güreşte 
bazı çözüm önerileri olacak konulara değinmek istiyorum. Bu konular 
sırasıyla;

Meydan ve Kule hakemleri
Yağlı güreş ve basın yayın,
Yağlı güreşin kültürümüzdeki yeri, turizm ve kültür bakanlığı 

arasındaki ilişkiler.
Yağlı güreş organizasyonları,
Yağlı güreş afişlerinin dizaynı ve baskısı
Sporcu, antrenör, hakemler ve diğer görevlilerin ekonomik 

sıkıntıları ve sigortalamaları.

IVIeydan ve Kule Hakemleri

Geleneksel Sporlar Federasyonu zamanında hakemlere 
sınıflandırma getirdi. Bu sınıflandırma ile bizler insanları 1 ’inci 2’inci 
sınıflar diyerek, insanlar arasında aşağılayıcı bir üslubu andıran bu 
sistemi değiştirerek klasman kriterini en kısa zamanda, yeniden 
düzenleyerek yapmamız gerekir. Bu nasıl olacak? Bu konu hakkında 
şöyle bir öneri getiriyorum.

1. Aday Hakem: 5-7 günlük hakem semineri alması gerekir.
2. Meydan il hakemi: En az bir yıl Aday Hakemlik yapmış ve 

yapılan sınavda başarılı olmak gerekir.
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3. Meydan bölge hakemi: En az 2 yıl İl hakemliği yapmış, 
yakasında bölge kokartı olan ve yapılan sınavda başarılı olmak gerekir.

4. Meydan milli hakem: En az 2 yıl Bölge hakemliği yapmış, 
yakasında federasyon ve bayrak kokartı taşıyan ve yapılan sınavda 
başarılı olmak gerekir.

Tarihi Kırkpınar da herhangi bir boyda ilk üç dereceye giren sporcu, 
buna başpehlivanlarda dahil, meydan milli hakemlik sınavına girerek 
başarılı olursa bu kategoriden göreve başlayabilir.

5. Kule alt klasman hakemi: Meydan milli hakemliğinde 3 yılını 
doldurmuş hakemlerden sınavda başarılı olanlar ile Tarihi Kırkpınar’da 3 
yıl üst üste başpehlivan olan sporculara sınavsız verilir.

6. Kule üst klasman hakemi: Kule alt klasmanda 3 yıl görev 
yapmış sınavda başarılı olanlardan oluşur. Hakemlik, diğer ayrıntılı 
bilgiler hakem yönetmeliğinde var; kısmen değişikliğe gitmesi gerekir.

Mevcut lisansı olan hakemlerin görev süreleri göz önünde tutularak 
yapılacak sınav ve seminerlerle yeniden düzenlenmeye gidilmesi gerekir.

1. Hakemlerle ilgili seminerlerin kendi bölgelerinde toplantı ve 
derslerle eğitilmesi gerekir.

2. Meydan hakemlerinin yetki ve sorumlulukları maddeler halinde 
yazılarak kitapçık halinde dağıtılması gerekir.

3. Kule hakemlerinin yetki ve sorumlulukları maddeler halinde 
yazılarak kitapçık halinde dağıtılması gerekir.

4. Yağlı güreşlerde mutlaka federasyon temsilcisi değil de gözlemcisi 
gönderilmelidir.

5. Hakemlerin kılık kıyafetleri ile ilgili düzenleme getirilerek her yerde 
aynı kıyafetin kullanılması gerekir.

6. Her yıl lisansların federasyon tarafından vizelenmesi gerekir.
7. Hakemliği bitmiş veya yaşı dolmuş hakemlerin onure edilerek 

görevlerine son verilmelidir.
8. Hakem ücretlerinin organizasyonun büyüklüğü veya 

gelenekselliğine göre düzenlenmesi gerekir.
Bütün konuşmacıların sorularının hemen hemen hepsi aynı ama 

%70’i hakemlerle ilgilidir. Onun için hakem müessesesinin çok ciddi bir 
yapılanmaya ihtiyacı vardır. Hakemliği çok basit işmiş gibi gören 
insanların onları yönetmelerine müsaade etmemeleri gerekir. Hakemlik 
ayrı, sporculuk ayrı, antrenörlük ayrı, idarecilik ve yöneticilik apayrı bir 
iştir.Yönetmelik de olan; başpehlivanlara 1 ’inci sınıf kule hakemi 
lisansının verilmesi çok büyük bir yanlışlıktır ve derhal düzeltilmesi 
gerekir. Kırkpınar da diğer boylardan derece yapan sporcular insan değil 
mi? Bu madde ile sporcular arasında ayırım yapılmaktadır.
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Yağlı Güreş ve Basın Yayın ( Medya)

Yağlı güreş organizasyonları genelde kırsal bölgemizde, 
yaylalarda ve yüksek rakımlı bölgelerde yapılmaktadır. Bu açıdan 
medya mensupları haber ve görüntü almakta zorluk çekmektedirler. 
Güreş haberleri yazmamaktadırlar. Mutlaka bu insanları davet ederek 
haberdar etmek gerekir. Güreşe gelemeyenlere ise iletişim araçları ile 
sonuçları haber vermek gerekir.

Yağlı Güreşin Kültürümüzdeki Yeri, Turizm ve Kültür Bakanlığı
Arasındaki İlişkiler

Geleneksel yağlı güreşlerimiz 640 yıldır kültürümüzün bir parçası 
olarak devam etmektedir. Geçmişte yaşayan insanlarımıza güreş 
sporunu sorduğumuzda; hemen o eski saraylarda yapılan yağlı 
güreşlerden ve padişahlar huzurunda yapılan güreşlerden, Kel 
Miçolardan, Koca Yusuflardan, Çolak Mümin’lerden, Kazıkçı Kara 
Bekir’den daha nice ecdadımızdan söz etmeden hikayelerini 
bitirmezlerdi. Aynı kültürümüzün devamını yaşatmak için bütün 
sporcularımıza tarihimizi bilerek ve çalışarak daha başarılı olmalarını 
dilerim. Turizm ve Kültür bakanlığının yağlı güreşe ekonomik olarak 
bütçe aktarmasını ve yağlı güreşin Dünya da tanıtımına katkıda 
bulunması için gerekli çalışmaları yapması gerekir. Japonların SUMO 
güreşinde yapılan reklam ve tanıtımın yağlı güreş müsabakalarında da 
yapılması gerekir. Yağlı güreş sporunun tanıtılması ve sadece yaz 
aylarında değil, diğer mevsimlerde de yapılabilmesi için kapalı çim 
salonlarının yapılması gerekir. Güreş sporunun eski popülaritesini 
kazanması için TRT Genel Müdürlüğünün tekelinde olan görüntü veya 
yayın hakkının mutlaka özel televizyonlara da aktarılması gerekir. Güreş 
sporunu seven insanların medyayı; telefon, fax, veya diğer iletişim 
araçları ile arayarak sürekli bu sporun gündemini ekrandan 
gösterilmesini sağlamamız gerekir.

Yağlı Güreş Afişlerinin Dizayn ve Baskısı

Yağlı güreşlerin afiş konusuna hiç kimse, hiçbir kuruluş veya 
organizatör dikkat ederek dürüstçe basılmasını sağlamıyorlar. Ödülleri 
yazıyorlar ama davet etmiyorlar. Güreş sever insanların beklenti ve 
umutları kırılıyor, güreş meydanında isimleri yazılı sporcuları görmeyince 
organizatör ve güreşi yapan kişilere hakaretlerde bulunabiliyorlar. Diğer 
bir konu olarak da güreşin; yağlı güreş mi yoksa karakucak mı olduğu 
net belli değil. Ödüllerin para miktarı da belli, afişlerle güreş 
düzenleniyor. Gençlik Spor İl Müdürlüğü ve güreş il temsilcisinin ortak
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çalışmaları ile bu afişlerin düzenlenerek, o ilde veya belde de yapılacak 
olan müsabakaların yapılmasına müsaade etmeleri gerekir.

Sporcu, Antrenör, Hakem ve Diğer Görevlilerin Ekonomik Sıkıntıları 
ve Sigortalanmaları

Yağlı ve Karakucak güreşlerinde sporcu güreşini yapıyor dereceye 
girerse ödülünü alıyor, giremez ise alamıyor veya yolluk alarak en 
azından yol ve diğer masraflarını çıkarıyor. Ya bunu çalıştıran ustası, 
antrenörü ne yapıyor? hiçbir şey, sadece sporcusunu çalıştırıyor, 
müsabakalara hazırlıyor. Yağlı ve Karakucak güreşlerinde sporcu sayısı 
ve antrenör nezaretinde müsabakaya giderecek bir miktar ödül veya 
yevmiye verilmesi gerekir. Hakemler bir çok yapılan organizasyonlardan 
paralarını tam olarak alamıyorlar, aldıkları parayı da mutlaka münakaşa 
veya zorlukla alabiliyorlar. Sporcu ve hakemlerin ücretlerini tam olarak 
ödemeyen organizatör ve kişilerin tespit edilerek daha sonraki yıllarda o 
kişi ve kuruluşların güreş müsabakaları düzenlenmesine izin verilmemesi 
gerekir.

Sporcu, antrenör, hakem ve diğer görevlilerin (federasyon 
temsilcisi, gözlemci, sağlık görevlisi, saha komiseri ve güvenlik 
görevlileri) sigortalanmaları için çalışma yapılması gerekir. Bu insanlar 
değişik il ve ilçelerden saatler önce kara yolu ile ulaşım yaparak güreş 
müsabakalarına gitmektedir. Yolculukları esnasında ya da görevli 
oldukları günler içerisinde özel bir sigorta ile sigortalanmaları ve 
bakmakla yükümlü olduğu ailelerini zor durumda bırakmamak için 
yapılması gereken en önemli konulardan biri olduğunu söyleyerek buna 
bir iki örnek vermek istiyorum. Amasya bölgenin başpehlivanlardan 
Zekeriya ÇAKICI diyelim bir trafik kazasında hayatını kaybetti. Bu güreşçi 
arkadaşımız güreş müsabakasına giderken kendi arabası kaza 
geçirerek Çorum yakınlarında vefat etti. Diğer bir örnek Sinop bölgesi 
pehlivanlarından Ufuk YANIK pehlivan arkadaşımız sakat kalarak genç 
yaşta güreş meydanlarından uzaklaştılar. Allah (c.c) kimsenin başına 
böyle olaylar vermesin ama bu gibi kazalar sporcunun da hakemlerinde 
ve diğer görevli olan insanların da başlarına gelebilir. Bunun için mutlaka 
sigortalanmaları gerekir.
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Tablo 5. Yağlı Güreş Organizasyonu Yapan Belediye Başkanları, Köy Muhtarları ve 
Dernek Başkanlarının Listesi.___________ _____________ _____________________
ADI SOYADI TELEFON CEP TEL. FAKS ADRES Ünvanı

Abdullah BAYRAM 0216-311 22 26 0216-31118 72 Samandıra-istanbul Şamandıra Belediye Başkanı
Alkış BARIŞ 0212-883 24 25 0532-233 72 20 Büyükçekmece İST: Muhtarlar Derneği Başkanı

Ali ÖZER 0282 455 30 08 0282-455 36 15 Tekirdağ Şalqamtaş Belediye Başkanı
Ali ÖZTÛRK 0284-757 64 23 0542 576 63 18 Keşan Edirne Türkmenköy Muhtarı

Ali Rıza AKKOYUN 0288-543 10 01 0288-543 74 83 Babaeski Karahalil Belediye Başkanı
Alim ÖZEV 0256-534 52 88 0256- 534 52 48 Söke-Aydın Özbaşı Köyü Muhtarı

Arif CALBAN 0212-294 20 50 0212- 294 20 53 Kağıthane-İstanbul Kağıthane Belediye Başkanı
Arif KILIÇ 0288-563 92 15 0542-592 42 91 Babaeski-Kırklareli Ertuğrul Köy Muhtarı

Bahattin EKŞİ 0 216 4291235 0 216 4291242 Ümranire-İstanbul Alemdağ Belediye Başkanı
Bayram EMİNEL 0 212 5972150 0 212 5972151 Arnavutköy-bayra m paşa-ist Arnavutköy Belediye Başkanı

Bülent ŞAHİNŞAH 0 282 3214107 0 284 3214178 Edirne Lalapaşa Belediye Başkanı
Cemal KAHRAMAN 0 212 8759250 0 212 8458610 Büyükçekmece-İstambul Ykuplu Belediye Başkanı

Cemil ERGİN 0 282 6743003 Viliçeşme-Çorlu -Tekirdağ Veliçeşme Belediye Başkanı
Cengiz VARNATOPU 0 284 2139140 0 284 2120994 Edirne Edirne Belediye Basakanı

Erdinç TABAK 0 212 7343169 0 212 3112060 Silivri/İstanbul Ortaköy Belediye Başkanı
Erdoğan Zambak 0 288 4936529 0 532 3559009 Lüleburgaz -Kırklareli Sakızköy Belediye Başkanı

Ergül Oğuz 0 282 3376476 0 532 2653450 0 282 3376038 hayrabolu-tekirdağ Şalgamlı Belediye Başkanı
Esat Sen 0 264 6812481 0 532 7821313 0 264 6812482 Söğütlü- Sakarya Söğütlü Belediye Başkanı

Haldun Özbatur 0 212 6423020 -21 0 212 5989510 Küçükçekmece-İst. Küçükçekmece Belediye Başkanı
Halim Birgül 0 288 443 9744 0 288 4439745 Lüleburgaz -Kırklareli Evren Sekiz Belediye Başkanı
Halis Orhan 0 286 5274148 5214055 Lapseki-Çanakkale Açialan Köy Muhratı

Haşan Akgün 0 212 8832990 0 5322138384 0 212 8836968 Büyükçekmece- İst. Büyükçekmece Belediye Başkanı
Haşan Yenici 0 282 4274652 0 532 3439285 Malkara-Tekirdağ Çavuşköy Muhtarı

Hülya GDrman 0 282 5334015 0 532 5002061 Babaeski Mandıra Belediye Başkanı
ilhan Eriş 0 288 5222026 0 532 6831551 0 288 5222105 Kırklareli Sinanlı Belediye Başkanı
İsmail İp 0 212 7892001 0 212 7891052 Çatalca-İstanbul Çatalca Belediye Başkanı

İsmail Sevinç 0 212 7845010 Çatalca-İstanbul Çiftlikköy Belediye Başkanı
Kasım Öskan 0 272 3661012 0 272 3661129 Suhut-Afyon-Karaadilli Ağası Kadılar Belediye Başkanı

Lütfü Karaman 0 288 4361141 0 532 4210956 Lüleburgaz -Kırklareli Büyükkarıştıran Belediye Başkanı
Mehmet Karagöz 0 284 6I6I0II 0 284 6161078 İpsala -Edirne İpsala Belediye Başkanı
mehmet Korkmaz 0 272 7487670 0 532 7457072 0 272 7487660 Suhut-Afyon Karahalil Belediye Başkanı
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Tablo 5’in Devamı..... !
ADI SOYADI TELEFON CEP TEL. FAKS ADRES UNVANI
Mehmet Sekmen 0 216 3531980 0 532 2760429 0 216 3538580 Kartal İstanbul Kartal Belediye Başkanı

Mehmet Uz 0 282 7265019 0 282 7268325 Tekirdağ Çerkezköy Belediye Başkanı
Metin Kılıç 0 266 2983001 Kurtdere- Balıkesir Kurtdere Köy Muhtarı

Muhtarlık Fevziye köyü Yalova Fevziye Köyü Muhtarı
Mustafa Danış Tanrıöver 0 286 5325090 0 542 3223851 Çanakkale Çardak Belediye Başkanı

Mustafa Değirmenci 0 212 6956200 0 212 5901489 Avcılar- İst. Avcılar Belediye Başkanı

Nebi Tepe 0 282 3612313 0 282 3612314 Tekirdağ Muratlı Belediye Başkanı
Nihat Öztürk 0 288 7622100 0 288 7622099 Koçaz-Kırklareli Kofcaz Belediye Başkanı

Osman Şimşek 0 216 3209400 0 216 3209407 Beykoz-İst. Çavuşbaşı Belediye Başkanı
Osman Tabak 0 282 2611318 0 282 2611069 Tekirdağ Tekirdağ Belediye Başkanı

Ömer Faruk Mutan 0 288 2635013 0 286 2636264 Kepez- Çanakkale Kepez Belediye Başkanı
Ömer Yılmaz 0 284 6331116 0 284 6331023 İpsala -Edirne Kel Aliço Belediye Başkanı
Rahuf Çetiner 0 282 6511616 0 532 4519819 0 282 6512939 Çorlu-Tekirdağ Çorlu Belediye Başkanı
Reşat Yaman 0 282 4478152 0 532 2368285 0 282 4478152 Malkara-Tekirdağ Balabancık Belediye Başkanı

Rıfat Güzel Ocak 0 282 3154471 Tekirdağ Hayrabolu Belediye Başkanı
Sedeftin Özalay 0 262 4525145 0 262 4521389 Karamürsel- Kocaeli Karamürsel Belediye Başkanı

Seffet Bulut 0 212 4419673 0 212 4419942 Bahçelievler-ist. Bahçelievler Belediye Başkanı
Salih Keskin 0 282 4272820 0 282 4271033 Malkara-Tekirdağ Malkara Belediye Başkanı
Savaş Öacal 0 212 7712473 0 212 7718329 Hadımköy-İst. Hadımköy Belediye Başkanı
Sefa Sirmen 0 262 35II5II Kocaeli Kocaeli Belediye Başkanı

Selim Kesebir 0 282 3250808 0 542 6823202 Hayrabolu-Tekirdağ Çerkez Müsellim Belediye Başkanı
Sonnur Kanlızoğlu 0 212 6201503-02 Büyükçekmece-İst. Kıraç Belediye Başkanı
Süleyman Akkoç 0 282 5Î83744 0 282 5181052 Tekirdağ Şarköy Belediye Başkanı

Ünal Kaymaz 0 288 4231001 0 288 4231187 Lüleburgaz -Kırklareli Ahmet Bey Belediye Başkanı
Yaşar Sevinç 0 288 3886160 0 288 3886007 Kıyıköy-Nize-Kırklareli Kıyıköy Belediye Başkanı

Yüksel Canseven 0 266 2461318 Balıkesir Mer. Küçük Sanayi Sitesi Bşk
Zeki Eren 0 282 4271882 0 282 4271119 Malkara-Tekirdağ

Ziyamettin Yaman 0 282 6832251 Çorlu-Tekirdağ
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Tablo 6. Türkiye’deki Yağlı Güreş Ağalarının Listesi.
ADI SOYADI TELEFON CEP TEL FAKS ADRES UNVANI
Osman Şansal 0 286 7777 0286 9394 Ağazağa Tic. Mer. Sümerbenk Plaza K.ll. Maslak Güreş Fed. Bşk. Çatal Murat Bey Ağa.
Abdülkadir Sarı 0 216 3121809 0532-4553634 Turgut Özal cad.No:96. Ümraniye İst. Alemdar güreş ağası

Adem Şahin 0 264 2251228 0542-4334989 Taş kasap Edirne 1998-1999 lalapaşa ağası
Ahmet demiröz 0 212 5095249 0532-6126677 Ambarlı Sümbül sok. No: 20 Avcılar İst. Güreş ağası
Ahmat Kesebir 0 282 3258282 Çerkez Müsellim-h.Bolu/ Tekirdağ Çerkez müsellim ağası

Ali Ozyurt 0 212 5934681 0212-5901489 Avcıler Belediye Başkanlığı Avcılar ağası
Alper Yazoğlu 0 212 2883043 0212-2663216 Ortaklar cad. No: 3/1 8029 M.KÖY/ist. 1991-92-93 kırkpınar ağası

Asip Şen 0 212 5188408
Tiyatro aralığı sok. Balkan Çar. No: 5/47 Beyazıt- 

İst. Zeytinburnu ağası
Atilla Tunca 0 288 5232833 0288-5232837 Günnür Tekstil sanayi ve Tic.A.Ş. Alpullu/ Kırkareli Alpullu ağası
Aydın İşlek 0 284 7142862 0532-6821735 0284-7142459 hal çarşısı No:55. Keşan Türkmenköy güreş ağası

Ayhan Sezer 0 212 6400388 0212-6400474
Mega Çenter c. Blk.No: 132 K.Tepe. Bayrampaşa- 

İst. 1998-99 kırkpınar ağası
Bilal Günday Babaeski-Kırklareli Karahalil ağası

davut Oruçoğlu 0 216 4357218 0216-4358504 Şile yolu Oruöoğlu Tesisleri Ömerli güreş ağası
Emin Başaran 0284-6161011 0284-6163402 İpsala-Edirne İpsala ağası

Emin Doğansoy 0242-7151015 0542-4515297 0242-7151401 Kırkpınar ağası
Emrullah Doğu 0288-4655153 0542-4122459 Kofçaz- Kırklareli Devletli Ağaçköyü ağası
Enver Kaplan 0212-5569444 6441525 Fatih cad. No:72Kaplan Spor Şirinevler İst. Bahçelievler ağası
Fatih Okumuş 0216-2994708 0216-3837602 Bağdat cad. yeşildağ Apt. No:ll2/8 Maltepe-ist. Kartal ağası

Fetih Ozver 0282-4271096 0282-4272666 Petrol Ofisi Malkara-Tekirdağ Malkara ağası
Fevzi Fıçıcı 0212-2823176 0535-7420902 Talatpaşa cad. No: 391 Gültepe-İst. 1994-95-96 Kağıthane ağası

Gazenfer Bilge 0216-3028821
Bağdat cad. Nihat Kızılhan Sk. Bilge sit. Bilge Apt. 

No: 5/1 şaşkınbakkal-kadıköy-İst 1967-68 kırkpınar ağası
Güven Kabakçı 0266-4422I35-5H 0266-2214444 Reno Mais yetkili bayi. İzmir yolu Balıkesir Balıkesir 6 eylül ağası

Halil Duma 0212-2940745-46 0212-2946646 Sadabat Cad. kaya han No: 32/2 Kağıthane İst. 1001-92-93 Kağıthane ağası
Halil Sayı 0282-2618119 Tatbir köfte Salonu Hükümet cad. No322 Tekirdağ Tekirdağ ağası

Haşan Akalın 0284-6162626 0532-3453618 Bayrambey mah. No: 19 İpsala Edirne 1997 İpsala güreş ağası
Haşan Koç 0212-7917105-06 Dursunköy Çatalca Çatalca Dursunköy ağası

Hüseyin Aksöz 0126-4436970 0216-4436974 Aledağ cad.mengiroğlu Ap. No:2l8/4 Ümraniye- İst. Şamandıra ağası
Hüseyin Akkanat Söke Özbaşı güreş ağası

Hüseyin Boz 0282-4274652 0532-2049176
Kahveciler derneği baş. Yeni mah. Bağlar sk. No4 

Malkara Tekirdağ Çavuşköy güreş ağası
Hüseyin Çanakçı 0266-2461318 Küçük sanayi sitesi Sanayi spor güreş ağası
Hüseyin Girgin 0284-6331156 Kel Aliço İpsala-Edirne Kel alico köyü ağası
Hüseyin Kara Ertuğrul Köyü Babaeski-Kırklareli Karahalil güreş ağası
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Tablo 6’nın Devamı.... !
ADI SOYADI TELEFON CEP TEL FAKS ADRES UNVANI

İhsan «ademoğlu Karamürsel Belediyesi- Kocaeli Karamürsel güreş ağası
İsmail Beşli 0282-5181549 0282-5182549 Beşli Ticaret- Şarköy-tekirdağ Şarköy ağası

İzzet Güneş 0266-2244521 0266-2492225
Akıncılar mah. Şehit pamit cad. No:8 Galericiler sit. 

Balıkesir 1999 Balıkesir kurtdere ağası
Levent Diktaş 0282-6511126 0282-6511622 Diktaş Yağ sanayi Böl. Çorlu Tekirdağ Çorlu ağası
Mehmet Can 0212-7272559 Marmara sok. Cav. Apt. No; 1 Silivri/İst. Silivri ağası

Mehmet Diktaş 0282-6511126 0282-6511622
Hatim mah. Sanayii böl. Diktaş yağ sanayi Çorlu 

Tekirdağ Çorlu ağası
Meliha Okumuş 0216-3664420 Yalı mah. 27 mayıs sk. Dişle ap. 17/1 Maltepe İst. Kartal ağası

Mesut İşlek 0282-7266238 0532-3416250 0282-7250849 işlek Tic. Atatürk cd. No23 Çerkezköy Tekirdağ Çerkezköy ağası
Mithat Erqöz 0212-5332409 0532-3712981 Vatan cad. Fatih adlitesi arkası Ulubatlı otopark İST. Çatalça Çiftlikköy ağası
Murat Köse 0286-4161330 0286-4161828 101 ticaret- Çanakkale 1990 Kırkpınar ağası

Mustafa Saruhan 0286-3161275 0286-3161275
Hamîtbey mah. İnönü cad. Nol4 renault servisi biga 

Çanakkale Kırkpına güreş ağası
Mustafa Yamak 0288-7141674 Kırklareli cad. Yamak pastahaneleri Babaeski / K.Eli B.Mandıra Güreş ağası
Mümin Özkan 0256-5187870 Yüksel yalova Cd. No2l Söke Aydın Söke ağası
Necmi Yıldız 0532-3603832 Kavaklı Belediyesi B.Çekmece İst. Kavaklı ağası
Nedim Özel 0266-2123408 0532-2758680 Cumhuriyet meydanı. Ozay işhanı No23 Kepez Kepez güreş ağası

Nurettin Turhan 0212-4088851-52 0212-5055722 Fatih cad. Zeki MürenSk. No.ll/4 B.Evler/İst Bahçelievler ağası
Özer Yüce 0532-6779666 0216-3675055 Kutsi tecer Sk. No:5l/l Küçükyalı İst. Şamandıra ve Fevzite güreş ağası

Rasim Özlem 0282-3155040 Alpullu Cd. Özlem Pastanesi hayrabolu/ Tekirdağ Hayrabolu ağası
reşit Ala kaş 0286-5122215 0532-2350656 lapseki- Çanakkale Ecialan köyü güreş ağası
Salih Yaman 0212-2787491 0212-2787613 Gültepe mah. Talatpaşa Cd. No: 140/6 kağıthane İst. Kağıthane güreş ağası

Salih Yerlikaya 0288-5121727 0288-5126191 Sanayii Çarşısı Güroğlu Sit. No:8 Balıkesir Ertuğrulköy ağası
Selami Tuncel 0212-6675320 Eski edime asfaltı No: 516 Sultançiftliği B.Paşa İst. Lalapaşa güreş ağası

Tahsin Albayrak 0212-7353026 0212-7352450 Değitmenköy Silivri İst. Gümüşkaya ağası
Tahsin Keskin Otel ninni Babaeski- Kırklareli Sinanlı ağası
Tuncer Aydın 0264-8713487 Kaynarca Adapazarı Söğütlü ağası

Veli Yükseloğlu 0212-8750391 0532-2073950 Reşitpaşa Çiftliğ- B. Çekmece- İst. Güreş ağası
Yılmaz Dilber 0212-7892001 0212-7891052 Çatalca Belediye Başkanlığı Çatalca ağası
Yüksel Gürer 0212-7712310 0532-2877443 0212-7717594 Hadımköy İst. Hadımköy ağası
Zeki Akpak 0212-7342082 Ortaköy Silivri Ortaköy ağası
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Tablo 7. 1861 ile 2000 Yılları Arasındaki Kırkpmar Başpehlivanlarının Listesi.
Yılı Pehlivanın Adı Yılı Pehlivanın Adı

1861-1886 Gaddar Kel Aliço 1941 Tekirdağlı Hüseyin Akkaya
1887 Şumnulu Koca Yusuf 1942 Tekirdağlı Hüseyin Akkaya
1888 Adalı Halil 1943 Babeskili İbrahim Erdi
1914 Hergeleci İbrahim 1944 Hayrabolulu Süleyman Ertaş

- Silivrili Molla İzzet 1945 Babaeskili İbrahim Erdi
- Çatalcalı Nakkaş Eyüp 1946 Sındırgılı Şerif Unai
- Kızılcıklı Mahmut 1947 Düzceli Çolak İsmail İle Hayrabolulu
- Kurtdereli Mehmet Süleyman Ertaş Birlikte Diskalifiye Edildiler
- Çolak Mümin Molla 1948 Babaeskili (Kulelili) Mustafa Yenici
- Suyolcu Mehmet 1949 Sındırgılı Şerif Unal

1924 Benli Badullah 1950 Hayrabolulu Süleyman Ertaş
1925 Geçkinli Yusuf 1951 Adapazarli İrfan Atan
1926 Edirneli Kara Emin 1952 Samsunlu İbrahim Karabacak
1927 ManisalI Rıfat 1953 Adapazarli İrfan Atan
1928 Mandıralı Kayıkçı Ahmet 1954 Samsunlu İbrahim Karabacak
1929 Gostivarlı Mülayim 1955 Adapazarli İrfan Atan
1930 Bandırmalı Kara Ali Acar 1956 Samsunlu İbrahim Karabacak
1931 Bandırmalı Kara Ali Acar 1957 Bandırmalı Kara Haşan Acar
1932 Bandırmalı Kara Ali Acar 1958 Adapazarli Adil Atan
1933 Bandırmalı Kara Ali Acar 1959 Samsunlu İbrahim Karabacak

1934
Mülayim Pehlivan İle Tekirdağlı Hüseyin 

Yenişemedi 1960 Samsunlu İbrahim Karabacak
1935 Tekirdağlı Hüseyin Akkaya 1961 Sindirgili Mehmet Ali Yağci
1936 Tekirdağlı Hüseyin Akkaya 1962 Layık Pehlivan Görülmedi
1937 Tekirdağlı Hüseyin Akkaya 1963 Adapazarli Sezai Kaymaz
1938 Tekirdağlı Hüseyin Akkaya 1964 Sidirgili Mehmet Ali Yağci
1939 Tekirdağlı Hüseyin Akkaya 1965 İzmirli Göçmen Kara Ali Çelik
1940 Tekirdağlı Hüseyin Akkaya 1966 Ordulu Mustafa Bük
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Tablo 7’nin Devamı....... !
Yıh Pehlivanın Adı Yılı Pehlivanın Adı

1967 Ordulu Mustafa Bük 1984 Denizlili Hüseyin Çokal
1968 Ordulu Mustafa Bük 1985 Bandırmalı Sabri Acar
1969 Babaeskili Nazım Uzun 1986 BalIkesirli İbrahim Gümüş
1970 Layık Pehlivan Görülmedi 1987 Hataylı Recep Kılıç
1971 Denizlili Haşan Şahin 1988 AntalyalI Recep Gürbüz
1972 Akhisarlı Arap Mustafa Yıldız 1989 BalIkesirli Saffet Kayalı
1973 Ordulu Davut Yilmaz 1990 Karamürselli Ahmet Taşçı
1974 İzmirli Göçmen Kara Ali Çelik 1991 Karamürselli Ahmet Taşçı
1975 Güreşler Yarıda Kaldı 1992 Karamürselli Ahmet Taşçı
1976 Karamürselli Aydın Demir 1993 Karamürselli Ahmet Taşçı
1977 Karamürselli Aydın Demir 1994 AntalyalI Cengiz Elbeye
1978 Karamürselli Aydın Demir 1995 Karamürselli Ahmet Taşçı
1979 Banaırmalı Sabri Acar 1996 Karamürselli Ahmet Taşçı
1980 Muğlalı Mehmet Güçlü 1997 Karamürselli Ahmet Taşçı
1981 Akhisarlı Arap Mustafa Yıldız 1998 AntalyalI Cengiz Elbeye
1982 Denizlili Hüseyin Çokal 1999 Ahmet Taşçı
1983 Denizlili Hüseyin Çokal 2000 Ahmet Taşçı
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TÜRK GÜREŞİNDE SORUNLARIN ÇÖZÜMLERİ
7 Ocak 2001 Pazar

Oturum Başkanı: Refaiddin ŞAHİN
1. Müsabaka Süresindeki Değişiminin Güreşe Etkisi 

Y.Doç.Dr. Muharrem ATİK
Dicle Üniversitesi, BESYO-Diyarbakır

2.Güreşte Popülarite ve Prestijin Yeniden Kazanılması 
Prof. Dr. Gazanfer DOĞU
Abant İzzet Baysal Üniversitesi, BESYO Müdürü -B o lu

3. Güreş Camiasında Yeniden Bütünleşme 
Mustafa DAĞISTANLI
Dünya ve Olimpiyat Oyunları Eski Şampiyonu-Samsun

4.Örnek Kulüp 
Ali TOKUŞ

lilli Takım ve Şekerspor Kulübü Antrenörü- Ankara

5. Güreşte Kulüpleşmenin Önemi 
Doç.Dr. Şeydi KARAKUŞ
Kütahya Milletvekili, TBMM-Ankara

6. Genel Anlamda Türk Güreşinin Sorunları ve Çözümleri 
Osman ŞANSAL
Güreş Federasyonu Başkanı-Ankara______ ________

S O R U - C E V A P
Soru-Prof. Dr. Gazanfer DOĞU Abant İzzet Baysal Üniversitesi-Bolu

Cevap-Dr. İlyas KESKİN Türkiyeli Derneği- Hollanda/ Amsterdam
D İ Ğ E R  K O N U Ş M A L A R

Dr. İlyas KESKİN Türkiyeli Derneği- Hollanda/Amsterdam
Taştan KOÇAK Güreş İl Temsilcisi-istanbul

Nihat OZTAY Ankara
Oğr.Gör.Metin KAPLAN Sütçü İmam Üniversitesi -Kahramanmaraş

Refaiddin ŞAHİN Eski GSGM Genel Müdürü ve Tarım 
Bakanı-Ankara
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TÜRK GÜREŞİNDE SORUNLARIN ÇÖZÜMLERİ 
7 OCAK 2001 Pazar

Oturum Başkam Refaiddin ŞAHIM: Değerli arkadaşlar; dünkü 
oturumumuzda bazı arkadaşlara zaman kısıtlılığı nedeniyle söz hakkı 
verememiştik. Şimdi burada ismi yazılı olan kişilere 5’er dakikalık 
konuşma hakkı vereceğim. İlk konuşmacı olarak Sayın Muharrem ATIK 
Bey’i davet ediyorum. Atik Bey, buyurun.

Konuşmacı: Y.Doç.Dr.Muharrem ATİK
Dicle Üniversitesi, BESYO-DİYARBAKIR

Konu: Müsabaka Süresindeki Değişimin Güreşe Etkisi

Değerli divan, kıymetli konuklar; bu konuşmamda “güreşin 
süresiyle ilgili bazı değişikliklerden bahsedeceğim. Kuralların 
değişmesiyle dünya güreşinde çok büyük dalgalanmalar oldu. Özellikle 
de güreşin beş dakikaya indirilmesiyle, güreşin seyir zevki ortadan kalktı. 
Benim yaptığım bazı incelemelere göre maça başlamadan önce 
sporculardaki heyecanlı halleri, maç başladıktan sonra ise bu heyecanlı 
halleri 1-1,5 dakika arası sürüyor idi. Elde edilen 3 dakikalık zaman 
içinde yaklaşık 1 dakikası müdafaa ile geçiyor. Pozitif zamanı ise 2-2,5 
dakika arasındadır. Bu 2 dakikalık güreşte herhangi bir güreşçi hata 
yapıp puan kaybederse, onun hatası maalesef telafi edilemez. Ayrıca 
devresiz güreşin seyir zevkinin ortadan kalkması şu dönemler 
sonucunda ortaya çıkmıştır. Devre arasında antrenörle güreşçinin teması 
güreşçinin kendini toparlamaması, yeni taktik alması elinden alınmıştır. 
Seyirciler arasında güreşe olan ilgi bu yüzden azalmıştır. Televizyonların 
devre arasında yapılan oyunları tekrar göstermemeleri gerekir. Bunun 
yanı sıra 1991 yılında şahsi inisiyatifimizle güreşin iç dinamiklerini göz 
önünde tutarak FILA’ya, güreşin tekrar 2 devre yapılması teklifinde 
bulundum. FILA’nın yanıtı ise, incelenip gereğinin yapılacağı şeklindeydi. 
O yıllarda güreşte çok hak yeniliyordu. İtiraz edildiğinde ise güreşçilerin 
hakları geri verilmiyordu. Örneğin, Ahmet AK 5-6 puan farkla yermişti. 
İtiraz ettik. Hakemler ceza aldı. Fakat Ahmet AK madalyasını alamadı. 
Bu arada serbest güreşin 2,5 dakika, greko - romen güreşin 3,5 dakika 
olması nedeniyle 4 dakika olması teklifi yapılmıştı. Sayın Mustafa 
DAĞISTANLI hocamızın teklifi gibi dünyanın bir çok ülkesinden de aynı 
teklifler sonucu 2 devreli 6 dakikalık güreş getirildi. Ancak şunu söylemek 
istiyorum ki şu anda bu 6 dakikalık güreş bile seyir zevkinden uzaktır. 
Bunun sebeplerinden biri de ihtarda puan verilmesidir. Bir güreşçi birkaç 
puan aldığı zaman ihtar puan almadığı için kaçabildiği kadar kaçıyor. Bu 
güreşin nasıl seyir zevki olabilir. Şöyle bir teklifte bulunmak istiyorum. Biz

483



güreş ülkesiyiz, güreşin ana vatanı sayılıyoruz. Biz öncülük te yapabiliriz. 
Mesela güreş dakikalarını arttırabiliriz. 4 dakikayı 6 dakika yaparız. 1,5 
fark olur. Galip geleni 3 puanla galip saymayız da 5 puan sayabiliriz. 
Böylelikle seyir zevki çoğalır. Aynı zamanda ilgi de gittikçe artar. Yağlı 
güreşteki gibi FILA kurallarına uymamıza gerek yok süre ne çok uzun 
olmalı (karakucak güreşteki gibi), ne de aradaki farklar çok kısa olmalıdır. 
O zaman daha dinamik bir güreşle seyircinin de güreşten zevk alması 
sağlanabilir. Yurt dışına giderken FILA’nın kurallarını göz önünde tutarak 
seçmeler ve ona göre düzenekler sağlanır. Birde güreşte rekabet 
yaratılmalıdır. Basınla veya kendiliğimizden halk arası rekabetler 
yaratılmalıdır.

Oturum Başkanı Refaiddin ŞAHİN: Sayın ATİK'e değerli 
konuşmalarından dolayı teşekkür ediyorum. Şimdide sözü konuşmasını 
yapmak üzere Prof.Dr. Gazanfer DOĞU'ya bırakıyorum.

KONUŞMACI: Prof. Dr. Gazanfer DOĞU
Abant İzzet Baysal Üniversitesi,
BESYO Müdürü -BOLU

Konu: Güreşte Popülarite ve Prestijin Yeniden Kazanılması

Ben burada konuşmacılar içinde 3 konuya değinilmediğini 
görüyorum. Popülarite, imaj ve prestijdir. Bunlar iç içe geçmiş 
kavramlardır. Güreşimiz yaygınlaşır ve tabanı iyi oluşturulursa, prestiji 
sağlanır. Aynı zamanda popülarite ve prestiji de artar. Olay aslında 
sosyal, ekonomik ve kültürel tabakaya Türk güreşini nerede olması 
gerekiyorsa, oraya yerleştirmektir. Yeni Federasyon Başkanımız 
eğitimcilerden olan bir araştırma grubu ortaya koyarsa, ciddi araştırmalar 
sonucu sorunlar analiz edilir ve daha gerçekçi olarak çalışmalarımıza 
katkı sağlayabiliriz. Gerek toplumumuzda gerekse antrenör ve 
sporcularda çeşitli testlerle veya anketlerin analiziyle bilimsel olarak daha 
güzel sonuca ulaşabiliriz. Güreş Türkiye’de kırıcı ve zor bir spor dalı 
olarak biliniyor. Oysaki ufak çocukların güreş yoluyla da iyi bir eğitim 
aldığını anne ve babaların iyi bilmesi gerekir. Burada ise görev bize 
düşüyor. Eğitim camiası olarak televizyonlarda ve kulüplerde güreşle ilgili 
çeşitli sportif etkinliklerin eğlence yoluyla halkın tabanına yayılması 
sağlayabiliriz. Türkiye’de hep fakir güreş yapar diye bir imaj yaratılmıştır. 
Oysaki Federasyon Başkanımız da zamanında güreşçidir fakat fakir 
değildir. Güreş camiası olarak çeşitli dallarda çalıp bu camiaya faydalar 
sağlamalıyız. Ayrıca pehlivanlarımız sosyal yönden çok az gelişmişlerdir. 
Bunun sebebi ise yoğun antrenman programları nedeniyle normal 
yaşıtları gibi bir gelişim gösterememeleridir. Sosyal yönden eksikliklerin
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giderilmesi için çalışmaların yapılması şarttır. Örneğin bir Olimpiyat 
şampiyonu sebep ne olursa olsun, uygunsuz davranışlarda bulunursa, 
bu tamamen camiamızı lekeler. Güreşçilerin sosyal faaliyetlere fiilen 
katılması sağlanmalıdır. Bunlar kaynak, sinema, yüzme havuzu, çeşitli 
gezi turları ve eğitici sempozyumlar sonucu bilgilendirilmelidir. Bir 
güreşçinin yılın 365 günlük hayatının 300 günü kamplarda geçmektedir. 
Aile hayatından uzak olduğu için büyük sorunlar meydana gelmektedir. 
Güreşi ne kadar değişik kitlelere yayarsak, halk içerisinde popülaritesi 
artar. ABD’de ortaokul, lise ve üniversite çağına çok yoğun programlarla 
güreşin yayılması ve popüler olması sağlanmaktadır. Buradaki 
sporcuların futbolcular değil de güreşçilerin daha popüler olduğu 
görülmektedir. İstanbul’da 12 tane kulüp var. Bu on iki kulüpte bir çok 
güreşçimiz bulunmaktadır. İstanbul’da yapılan uluslararası güreşe beş 
yüz seyirci bile gelmiyor. Güreşçiler ile aileler arası kopukluk, salon ile 
ailenin kopukluğu gibi bir çok sebepten dolayı bayan izleyici sayısı çok 
düşük olmakta veya hiç olmamaktadır. Güreş camiası olarak geçmişten 
bu güne medyaya ağırlık vermemiz gerektiği hep söylenmektedir. 
Bununla ilgili girişimler muhakkak yapılmalıdır. Sporcuların ailelerini 
çağırmalarını sağlamalıyız. Biz basında da eğitici bazı faaliyetlerin yer 
almasını istiyoruz. Örneğin, güreş esnasında kameraların yetersiz 
çekimler yapmakta, bazı filmler ve belgeseller sunulmamaktadır. Renkli 
ve profesyonel filmler olmalı, sponsorluk kazanç sağlamak için değil de 
daha çok reklam amaçlı olmalı ve sponsorların reklamları yapılmalı ki 
güreşe olan desteği daha çok olsun. Çeşitli şekillerde reklamını 
yaptığımız sponsor şirket ve kuruluşların güreşlerle yakından ve uzaktan 
hiçbir ilişkisi yoktur. Bunu da göz önünde tutarak güreş camiası olarak 
bize katkı sağlayan firmaların mallarını kullanmaya ve ihalelerini vermeye 
özen göstermeliyiz.

Bir de gerek sponsor olarak gerekse federasyon olarak ödül 
yönetmeliği sporcuya ve antrenör ilişkisine bir çok zarar vermektedir.

Teşekkürler ediyor saygılar sunuyorum.

Oturum Başkanı Refaiddin ŞAHİN:Şimdide sözü konuşmasını yapmak 
üzere Avrupa, dünya ve olimpiyat eski şampiyonlarından Sayın Mustafa 
DAĞISTANLI'ya sözü bırakıyorum.

Konuşmacı: Mustafa DAĞISTANLI
Dünya ve Olimpiyat Oyunları 
Eski Şampiyonu-SAMSUN

Konu: Güreş Camiasında Yeniden Bütünleşme
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Sayın Başkan, spor sever arkadaşlar ve değerli konuklar; hepimiz 
milli spora hizmet ediyoruz. Kimimiz bedenen kimimiz fikren bir birlik 
içerisindeyiz. Türk güreşinde hiç kimse ayrılmayı ve dargın olmayı 
sevmez. Çünkü biz minderde ter arkadaşlarıyız. Terlerimiz birbirine 
karışıyor. Ben diliyorum ki herkes elini taşın altına koymalıdır. Türk 
güreşinin bugünkü durumlardan çok daha ileri gitmesini temin etmek için 
genç arkadaşımız ve federasyon başkanımız Osman ŞANSAL’a 
yardımcı olmalıyız. Nasıl olmayız? Kimimiz bedenen çalışarak, kimimiz 
fikren çalışarak maddi durum iyi ise katkıda bulunarak bu sporu popüler 
duruma getirmemiz lazımdır. Değerli arkadaşlar güreş son zamanlarda 
pek iç açıcı durumda değildir. Zaman zaman çıkış ve inişler 
göstermektedir. Bunun sebebini ben şuraya bağlıyorum. Bir kere güreş 
kaynaklarımız kurumuştur. Çok az insan güreş yapıyor. Kulüplerimiz 
kapanmıştır. Bunun çaresi güreşin üniversitesi olan kulüplerdir. Ama 
kulüpler her yerde yok. Öğleden evvel İstanbul güreş temsilcisi 
arkadaşımız Taştan konuştu diyor ki “İlk okullarda biz karakucak güreşi 
başlattık” soruyorum size İstanbul gibi metropolde karakucak güreşi nasıl 
yapılacaktır. Karakucak çayırda ve sahada yapılan bir güreştir. Bu çocuk 
terleyecek eşofmanı olması lazım, yıkanacak duşları olması lazım. “ İlk 
başladığımız zaman” diyor “okulda seksen yüz çocuk güreş yapıyordu, 
sonra zaman zaman aileleri çekti bunları” diyor. Şimdi o çocuklar terli 
elbiselerini giyip evine gidene kadar üşüyüp zatürre olmaktadır. Ailesi 
gönderir mi? Göndermez tabi ki. Biz şimdi bu kaynakları faaliyete 
geçirerek mutlak suretle okullara girmeliyiz. FILA Başkanı dedi ki 
“Mustafa İstanbul’da nüfus bir milyonken, elli bin kişi seyirci geliyordu. 
Şimdi nüfus on milyonken, beş yüz kişi gelmiyor, bunun sebebi nedir” 
dedi. Ben dedim ki ekselans bunun sebebi başta sizsiniz dedim.”Ne 
demek istiyorsunuz" dedi. "Güreşte o kadar kaide değiştiriyorsunuz ki 
ben bu kadar dünya olimpiyat şampiyonuyum, kaideleri bilmiyorum, 
bilemiyorum, takip edemiyorum ve onun için zevkte alamıyorum" dedim. 
İnsanlarda zevk alamadığı bir sporu seyretmek için gelmiyor. FILA 
Başkanı bana “Biz kısalttık güreşi beş dakikaya indirdik seyirci gelsin 
diye” açıklama yaptı. "Yanlış orda zaten kaidelerde de yanlış yaptınız 
ekselans""dedim. “Nasıl yapalım” dedi. Bende cevaben dedim ki 
"ekselans bu güreşi beş dakika değil de altı dakika yapalım bu altı 
dakikayı iki devre yapalım. Üç puan fark yapamıyorsa rakibine üç dakika 
daha uzatalım. Dokuz dakika yapalım".

Ben diyorum ki güreşe kaynak bulmak lazım. Kulüpleri 
destekleyecek kaynakları yaratalım. Şimdi bütçeden güreşe ayrılan 
miktar belli ve güreş federasyonunda o bütçenin nasıl harcanacağı da 
bellidir. Ancak yurt dışına seyahat yaptırırsa, yurt içinde bazı faaliyetler 
yaparsa oralara harcar fakat kulüplere yardım yapamaz. Kulüplere
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yardım yapmak için bir fon kuruluşu teşkil etmek lazım. Biz bunun 
sıkıntılarını çektiğimiz için rahmetli Cemil federasyonunda bulunduğum 
zaman paramızı tesislere döndürdüler. "Kamp tesislere yaptıracağız" 
dediler. İsim vermeden söylüyorum o kamp tesislerinin bir kısmını 
yaptılar. GSGM böyle beş yıldızlı otelde kamp yapar gibi Kızılcahamam 
Çam oteline on iki ay para ödüyor. Devamlı kamp diye. İster kamp olsun 
veya olmasın, para o kanallarla spor bakanlıklarına aktarılıyor. Ama 
nerelere harcanıyor bilemiyorum. Sayın Federasyon Başkanımız 
herhalde o konuda bir çalışma yapacaktır. El birliğiyle mutlak suretle 
kaynak sağlayacağız, ne olursa olsun. Vakıfı da güçlendirmek için 
kaynak bulacağız. Vakfı kurduğumuz zaman spor totodan %5 vakfa gelir 
sağlamıştım. Fakat gelir ve kaynak lazım, bu kaynakları şöyle 
düşünüyorum. Spor LOTO’dan, at yarışlarından ve Milli Piyangodan 
Olimpiyat Komitesine hatırı sayılır bir para veriliyor. Bu Olimpiyat 
Komitesi de Türkiye’ye Olimpiyat açacağım diye uğraşıyor. Ben burada 
da söylüyorum. Olimpiyat Komitesi üyesiyim. Bize "siz olamazsınız" 
dediler. Olimpiyatların Türkiye’ye gelmesi için bazı şartların olduğu 
söylendi. Bu kaynaklardan vakıfı daha iyi bir yere getirmek, vakıfı 
zenginleştirmek, vakıfı daha iyi hizmet eder bir duruma getirmek 
lazımdır. Vakıfta değişiklik yaparak kuruluşta vakıfın başkanı seçilen 
federasyon başkanı otomatik olarak vakıf başkanı oluyordu. Daha sonra 
tüzükte bir değişiklik yaparak "vakıf yönetim kurulu arasından bir başkan 
seçer" diye bir değişiklik getirdiler. Vakıfta üye olan değerli 
arkadaşlarımız vardı. Burada müfettişler vardı. Milli Eğitim Bakanlığı 
müfettişleri vardı. Bunların hepsinin ismini silmişler. Vakıfı yönetenler aile 
şirketi haline getirmişlerdir. Çocuklarını, yakınlarını vakıfa üye yaparak 
seçimi kazansınlar diye vakıfı aile şirketi haline getirmişler. Bunların 
düzeltilmesinin gerektiğine inanıyorum. İnşallah yeni başkanımız o 
konuda da gayret gösterecektir. Ben öğleden önceki bölümde, Serdar 
GAYDALI arkadaşımız bir proje yapmış ona katılıyor ve imza ediyorum. 
Fakat o projeyi tahakkuk ettirebilmek için kaynağa ihtiyaç var. Paraya 
ihtiyaç var. Daha doğrusu o projeyi yönetecek insanlarda paraya bağlı 
yani “salavat nefese bağlı” diye bir kaide var. Son nefesi bulabilirsek bu 
sıkıntılardan kurtulacağız. İnşallah yeni seçilen arkadaşlarımız bıkmazlar, 
usanmazlar ve şunu söylemek istiyorum ki; “bu toplantı Türk Güreşi’nin 
kaderidir”. Eğer bunu değerlendiremezsek, samimi söylüyorum, üzülerek 
söylüyorum, ömrümün yarısını bu spora verdim, çok yazık olacaktır. Bu 
sporu sevmeyen köşe yazarlarının da söyledikleri gibi milli sporda da 
çıkarcılık kaynakları da kurutur ve sporu da ortadan kaldırır. Türk Güreşi 
dünyada, güreş sporunda söz sahibi ve popülerdir. Türksüz Dünya 
Şampiyonası ve Olimpiyatlar olmaz. Güreşte, o bakımdan biz bu yükün 
altından çok çalışarak, bu günkü çalışan arkadaşlara yardımcı olarak bu
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sporu kurtarmalıyız. Sayın Başkanım benim söyleyeceklerim bu kadar 
herkese teşekkür ediyorum.

Oturum Başkam Refaiddin ŞAHİN: Uzun yıllar Milli Takımlarda 
antrenörlük yapmış şampiyonlar çıkarmış Sayın Ali TOKUŞ’a söz 
veriyorum. Buyurun Ali Bey.

Konuşmacı: Âli TOKUŞ
Milli Takım ve Şekerspor 
Kulübü Antrenörü- ANKARA

Konu: Örnek Kulüp

Sayın milletvekilleri, Sayın Başkanım, Türk Güreşi’nin gönül 
dostlan ve idarecileri; sözlerime başlamadan önce en derin saygı ve 
sevgilerimle sizleri selamlarım.

Bana verilen Türk Güreşi’nin ve kurumlarının çerçevesi içerisinde 
örnek kulüp tanımı. Ben örnek kulüp tanımını yaparken, örnek kulüp diye 
kesin bir tanımlamaya girmek, ortaya bir model koymak umarım şu anda 
büyük bir öz veriyle çalışan kulüplerimizde yanlış anlaşılmalara yol açar 
diyerekten değişik başlıklarla tanımlama getirmek isterim. Kulüplerimizin 
hepsi bugün birbirinden rezil, örnek kulüp tanımı getirildiği anda 
ayrıcalıklar oluştu. Ben şöyle diyorum kulüplerimiz şu an içinde 
bulundukları açmazları örnek kulüp özdeyişlerimizin tanımlamasına 
basamak olarak gündeme geçer. Kuruluş işleyişleri açısından bir kulübün 
Türk sporuna dolayısıyla Türk güreşine ideal ölçülerde hizmet 
verebilmesi için ayrı yasaların kapsamında kurulmuş olması 
gerekmektedir. İdari yapıda devletçi spor anlayışı terk edilmelidir. Gençlik 
ve Spor Kulübü gibi İhtisas Kulübü gibi kavramlar artık Türk sporu ve 
Türk sporcusuna dar gelmektedir. Bunlar biran önce terk edilmelidir. 
Sporda ileri ülkelerdeki kulüp yapılanması iyi analiz edilerek kendi 
bünyemizde uygun modeller ortaya konulmalıdır. Kulüplerimiz 
yapılanması itibariyle Türk sporunun ilerlemesi gelişmesi doğrultusunda 
siyasilerimiz, diğer kurum ve sivil örgütlerle dirsek temasında olmaktan 
çekinmemelidir.

Sponsorluk yasası bir an önce çıkartılmalı, kulüplerimiz artık çağın 
gerektirdiği yapılaşmaya kavuşturulmalıdır. Kulüp yöneticilerinde daima 
demokrasi anlayışı egemen olmalıdır. Kulüplerimiz profesyonel 
yöneticilik anlayışıyla yönetilmeli, amatör anlayış sadece erdemcilik 
bazında kalmalıdır. Teknik adam ve sporcu açısından örnek bir kulüp 
işinin icra edilebilmesi için yeterli teknik adamları istihdam etmek 
lazımdır. Sporcuları alt yapısından itibaren yetiştirerek, Türk sporunun 
emrine elit sporcular olarak sunmalıdır. Bu sporcuları sunan kulüp örnek
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bir kulüp sayılmalıdır. Teknik adam ve sporcular istihdam, sağlık, 
barınma ve beslenme gibi konularda tam güvence altına alınmalıdır. 
Teknik adam ve sporcuların kültürel ve sosyal yönlerinin geliştirilmesi 
öncelikle sağlanmalıdır. Örnek bir spor kulübünde sporcuların, 
antrenörlerin, yöneticilerin, masör ve hizmetlilerin sosyal güvencesinin 
tam olması gerekmektedir. Teknik adam ve sporcular kulüp hiyerarşisini 
bozmadan demokratik çerçeve içerisinde sorunlarını yöneticilere 
bildirebilmeli, çözüm aramalı, kendilerini ifade edebilme özgürlüğüne 
sahip olmalıdır. İkinci yapılanmasında örnek bir kulübün fiziki alt yapısı 
tam olmalıdır. Branşların özelliğine uygun salonlar, sahalar, ileri 
teknolojiyle donatılmış salonlar ve sahalar, salon koşullarına uygun 
saunalar, spor sakatlıkları ve yaralanmasıyla ilgili acil personel ve 
hekimler, hazır donanımlı ambulanslar, bazı testler için bir merkez, 
sporcuların ve teknik adamların konaklaması için modern konaklama 
yerleri, küçük aktiviteler içi oyun eğlence dinlenme salonu ve büfeleri, 
İnternet ağından bir site alınmalı, kulüp bu bilgi ağından mahrum 
bırakılmamalıdır. Kulübün araştırma ve inceleme, dokümantasyonu ve 
tarihçesi bulunmalıdır. Bu nedenle medya ile devamlı ilişki içerisinde 
bulunulmalıdır. Kaynak açısından örnek bir kulübün maddi kaynakları 
çok sağlam ve sürekli olmalıdır. Sporcular ve teknik adamlar başarı 
yolunda desteklenmelidir. Parasal kaynaklara sahip olamayan bir 
kulübün Türk sporuna sporcu yetiştirme olasılığı mevcut değildir. Örnek 
bir spor kulübünde sporcuların aile ve kendi geçimlerinin temin edilmesi 
gerekmektedir. Sporcu malzemesinin en güzeliyle donatılmalıdır. Eğitim 
açısından örnek bir kulüp, sporculara sadece branşla ilgili teknikleri 
öğretmekle yetinmemelidir. Sporcular ruhsal olarak ta sağlıklı eğitilmeli, 
yurt sevgisi, bayrak sevgisi, milli takım sporcusu olabilme özelliği ve 
temsil yeteneğini geliştirilmelidir. Örnek bir kulüpte antrenör ve sporcular 
kulüplerine aşk derecesinde bağlı olarak eğitilmelidir diyorum. Aramızda 
bulunan Sayın Millet Vekillerimize şunu belirtmek isterim ki; “güreşimiz 
bugün bilim adamıyla, tiyatrocuyla, yetişkin antrenörlerle, milletvekiliyle, 
profesörüyle, işadamıyla, asker ve polisiyle ve nihayet şampiyonlarıyla 
bir büyük toplum haline gelmiş, önümüzdeki engelleri aşmayı 
sabırsızlıkla beklemektedir.

Sayın Devlet Bakanımız’a ve de Millet Vekilimize izafeten diyorum 
ki; “güreşimizin sorunlarını yüce meclisimizin kürsüsüne taşıyalım, 
güreşimizin sorunlarının çözümüne yönelik önergeler verelim, güreşimiz 
sorunlarını bütün siyasi partilerimizin programlarına aktaralım.

Geliniz, güreşimizin önünü tıkayan sorunların bertaraf etmek için, 
güreş federasyonumuzu diğer federasyonlardan ayrıcalıklı bir duruma 
getirebilmek için yasalar çıkartalım. Son olarak diyorum ki; geliniz, acilen 
yeni bir federasyon kuruluşu içerisinde olan bu federasyonun işlerini 
kolaylaştırmak için acil önlemleri bizzat önce gerçekleştirelim. İlmin ve
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bilimin kapılarını Türk Güreşi’ne açınız ki cehaletin ve çekişmenin kirli 
zindanları sonuna dek kapalı kalsın. En derin saygılarımla.

Oturum Başkam Refaiddin ŞAHİN: Değerli konuklarımız, şimdi sözü 
Kütahya Milletvekili Sayın Şeydi KARAKUŞ’a veriyorum, Buyurun Şeydi
Bey.

Konuşmacı: Doç.Dr. Şeydi KARAKUŞ
Kütahya Milletvekili, TBMM-ANKARA

Konu: Güreşte Kulüpleşmenin Önemi

Saygı değer güreş arkadaşlarım; iki gündür devam eden Birinci 
Kurultay’ın bize neler kazandırdığını hepiniz biliyorsunuz. Dünkü 
konuşmamızda söylediğim gibi çok problemler var. Bu problemleri 
yıllardır yaşıyoruz. Çözülemeyen bu problemler giderek bizi ümitsizliğe 
itmiştir. Son konuşmacı arkadaşımız da güzel taleplerde bulundu. Ben 
ilaveten diyorum ki; “teyit manasında, güreşin sosyal doyumuyla da 
uyumunun artırılması ekonomik yönüyle bir kesim Türk kültürü düşmanı 
tabirini kullanmaya dilim varmıyor. Türk kültürünü kendinde görmek 
istemeyenler yada Türk kültürünün ebediyete kadar devam etmesini 
istemeyen bir takım insanlar, çoğununda bir takım aydın geçinenler 
vardır. Belki değişik kesimlerde güreşçinin yada onların ifadesiyle 
pehlivanın hamallığından, aptallığından affedersiniz bahseder. Gazanfer 
Hocam kısaca bahsetti. Hiçbir spor dalında yapacağı hareketi 
karşısındakinin yapacağı hareketi ve ondan sonraki varyasyonları bir 
saniyeden daha kısa süreç içerisinde düşünen ikinci bir spor branşı 
yoktur. Hem yapacağınızı düşüneceksiniz hem karşıdakinin ne 
yapacağını düşüneceksiniz. Onun arkasından ne yapabileceğinizi 
düşüneceksiniz. Adalenizi ona göre harekete geçireceksiniz. Demek ki 
hem bu çeviklik, hem bu zeka, hem kuvveti ve bu hareketin modülünü 
sadece eylem planlı değil, centilmenlik anlayışını Türk kültürünün bir 
takımının özelliklerini ısınmadan güreş bittikten sonra kendisini yenen bir 
elin öpülmesine kadar varan değişik anlayışları getirmiştir. Birkaç senedir 
hep "fair play" diye duyuruyorsunuz. Beş on senelik bir hadise vardır 
centilmenlik, centilmenlik diye. Bu Türk Güreşi’nin kendisiyle Türk 
Kültürü’nün kendisiyle olan bir hadisedir. Yenildiğin kişinin elini 
öpüyorsun. O senin alnını öpüyor. Bundan daha iyi centilmenlik olur mu. 
Ama biz anlatamıyoruz. Bazı noktalarda başkalarına kabahat bulmamak 
lazım anlatamıyoruz. Burada bir sıkıntımız veya tıkandığımız nokta 
vardır. Bunu iyi tespit etmek lazım. Şükürler olsun işadamları içimizde, 
bilim adamları içimizde, ben siyasetçi olarak gelmedim buraya. Yıllarca 
da bu toplantılarda bulundum. Demek ki artık her yerde arkadaşımız var.
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O zaman bir organizasyon bozukluğu var yada anlayamadığım veya öyle 
düşünmek istemediğimiz bir takım hesaplarımız var, ne olabilir? 
Ekonomik hesap, rant hesabı mı?, siyasi hesap mı?, nedir bu hesap? 
Şayet böyle bir hesabımız varsa bu hesabı bir kenara koymamız lazım. 
Allah rızası için ülkemizi seviyorsak, ülkemizin kültürünü dünyaya birinci 
planda tanıtan güreşi ve güreşçiyi seviyorsak, onu yaygınlaştırmak 
istiyorsak, ne yapılması gerektiğini burada arkadaşlar söyledi. Yazıyla 
beyan edenler de var. Biz ne yapmalıyız? Ayrıca buradaki 
tıkanmalardan, nemelazımcılıktan, sorumluluktan veya işten kaçma 
mantığıyla çıkamayız. Türk toplumunun şu anda içerisinde bulunduğu 
sıkıntı budur. Herkes çözümü yada ortadaki problemi benden sonraki biri 
yapsın diyor. Farz edelim kapıdan çıkıyoruz ayağımıza bir şey takılsa 
niye böyle kapının önüne bir taş atıldı, takoz kondu yada bu kapı niye 
açılmadı diye eleştiririz ama gülmeye de devam ederiz. Arkadan gelen 
yine aynı engele çarpar, yine o eleştirir, yine gider hiç birimiz o etapta o 
hareketi ve o yanlışlığı düzeltmeye yönelmeyiz. Biz engeli oradan almış 
olsak, bunu genel karakterimizin bir parçası yapsak arkadakiler rahat 
edecektir. Yolda şoförlük yapıyoruz, hepimiz arabamızı kullanıyoruz, 
lastik patladığında takoz yerine araba kaymasın diye taş koyup 
gidiyoruz. Daha sonra taşı oradan yolun dışına atmıyoruz. Arkadan 
gelene ne olur diye düşünmüyoruz. Ama biz arkadan geldiğimizde, 
aniden yolun üzerindeki taşı görünce kazadan zor kurtuluyoruz. 
Sinirlenip niye bunu koydun diyerek belki de küfür ediyoruz. Artık o 
sorumluluğa ve o vebale bizde giriyoruz... Hadiseye bakarsak, çözüm 
yolları daha kısa olabilir diye düşünüyoruz. İşte bu çerçevede Türkiye’de 
güreş kulüplerinin önemi nedir arkadaşlarımız güzelce izah etti. 
Kulüpleşmeden hiçbir spor dalında başarı elde edilemediği gibi bizde de 
bu şekilde, hele günümüzde her şey maddiyatla ölçüldüğü her noktada 
gizli bir profesyonelleşmenin olduğunu dikkate alırsak, tek tek kişilerle 
uğraşamayacağımıza göre en güzeli, güreşi desteklemenin de kulüpler 
vasıtasıyla olabileceğini düşünürsek, kulüplerin ne kadar önemli 
olduğunu hepimiz bir kez daha anlamış oluruz. Kulüplerin kaderi, 
yaşaması ve yaşatılması bilhassa mevcut kamu kuruluşlarının 
kulüplerine düşmektedir. Şeker gibi, TEDAŞ ve MTA gibi hepimizin 
bildiği kulüpler vardır.

Ülkenin içinde bulunduğu ekonomik sıkıntı ve sistem anlayışıyla 
artık özelleşmenin hızlı olması nedeniyle kulüplerimiz hızla büyük 
sıkıntılar çekmektedir. Mevcutların kapalı, devam edenlerin de, içindeki 
sorunlardan dolayı durumları kötü gitmeye devam etmektedir. Yeni 
kadrolar açılmadığı için istihdam problemleri yaşanmaktadır. Daha önce 
güreşçi olarak gelen bir arkadaşımız şimdi güreşi bırakmıştır. Sadece 
orada kadro olduğu için çalışmaktadır. Bununla ilgili mevzuat açık 
olmadığından dolayı kırk veya elli yaşına gelmiş hala emekli olmuyor. Bir
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başka yere geçmek için kadro boş değil, orada durduğu için yukarıdan 
diyorlar ki altmış kişilik güreşçi kadrosu var. Yani genç yetenekli 
güreşçileri buraya alamıyoruz. Yeni gelenlere de, Kulüpler Yasası gereği 
ek bir para veremiyoruz. Bu sıkıntı son bir-iki yıl içerisinde hızla 
büyümektedir. O zaman şunu yapabiliriz. Mevcut kısa vadeli 
çözümlerimiz için biraz önceki örnekleri şimdi kullanacağım için özellikle 
verdim. Milletvekili arkadaşımız var çözsün. Federasyon başkanımız var 
çözsün. Hayır arkadaşlar Türkiye’nin yapısı belli dün Sayın Başkan 
Refaiddin ŞAHİN çok güzel örnek verdi. Ben de teyit ettim “gençlik spor 
alt yapısının en üstüne kadar gittiğini ve her alt basamaktan üste çıktığı 
zaman problemleri çözeceğini zannettiğini” ifade etti. Biz de kendisinden 
sonra gelen nesiliz. Ben de Gençlik Spor Bakanlığı’nın içerisinde altta 
memur ve idareci olarak çalıştım. Üniversiteye geçtik. Yine aynı şekilde 
öğretim üyeliğinden idareciliğe kadar çalıştım. Sorunlar daha da 
büyüyerek çözümsüzlüğü artırmaktadır. Tıkanan yerler var. Bu, tabii 
ülkenin genel yapısından kaynaklanıyor. Biraz fazla devletçi 
oluşumuzdan, devletçilik ile devletin bütünlüğüyle bazı konuları belki de 
iyi ayırt edemediğimizden ya da başka sebepler var. Sebepleri ayırt 
edemiyorum, bilmiyorum.

Bu konumumuzun dışında. Bu tıkanıklık var. Bu tıkanıklılığı biz 
asgari nasıl giderebiliriz? İşte bunun için birinci çözüm, herkes bulunduğu 
yerden, her partiden arkadaşlar var. Bir siyasi bazda partilerin kendi 
programlarının ötesinde en azından hükümet programı içerisinde bu 
kulüplerin yasası önümüze gelecektir. Bende bu komisyondayım ama 
belki bizim bile gücümüz yetmeyebilir. Partiler daha düzeyli insanlara 
ulaşabilme noktasında. Siz kulüpler olarak sıkıntıları çok kısa ve öz 
olarak bu kadronun verilme işinden, mevcut kadronun yetersiz oluşundan 
ve bu tıkanmanın en azından sporculuğu bıraktıysa veya antrenör olarak 
çalışmıyorsa, sade orada gelip gidiyor görünüyorsa bu arkadaşımızı 
daha uygun bir yere işe verelim orda çalışsın, yerine halktan arkadaş 
gelsin. Bu noktanın çözümü için geri kadroların verilmesi noktasında 
yarından tezi yok biri yapsın demeyelim, biz yapalım. Yazın hatta bütün 
kulüpler bu noktadaki sıkıntılı kulüpler organize olabiliyorsa gelsinler 
benim önderliğimde ben rehberlik edeyim. Sizi, bütün partilere 
ulaştıralım. Bu raporları hatta ilgili devlet bakanına ve diğer partilerin bu 
noktadaki olacak yöneticilerinden randevu alalım. Olayı birebir anlatalım, 
çözümü daha kolay olsun. Bırakırsanız ki bu işi, Şeydi Karakuş çözsün, 
diğer milletvekillerimiz var diğer partilerden ben şunu tanıyorum derseniz 
bir noktaya kadar geliyoruz ondan sonra tıkanıyoruz. Bu böyle gerekli, 
şimdi diyorum. Bir yerden sesin çıktığı kadar bağırsan daha fazla 
bağırmaya ihtiyacın varsa ya megafon kullanırsın ya da hopörler 
kullanırsın. Ya da telefon - telsiz kullanırsın. Biz sesimizin çıktığı kadar 
bağırırız ama öbür tarafa sesimiz yetmiyorsa işte o zaman sizin
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seslerinizle beraber birleştirmemiz lazım. Ana çözümlerden biri bu. 
Arkadaşlar bu sorunu düzeltmek gerekmektedir. Türk Güreşi’nin ileri 
noktaya taşınması için, daha iyi yaygınlaşması için istediğimiz o İnönü 
Statlarının dolduğu gibi seyircilerin tekrar doldurulup televizyon 
ekranlarında kendi kültürümüzde, kendi şampiyonlarımızı
tanıyabilmemiz için bu yeterli mi? Kanaatimce yeterli değildir. O zaman, 
kulüp sayısını artırmamız lazımdır. Avrupa’nın ve dünyanın gelişmiş 
ülkelerindeki bir eyaletin toplam kulübü kadar ülkemizde kulüp mevcut 
değildir. Türkiye’de sadece güreşi bırak, diğer kulüplerde dahil en çok 
olan futbol, onlar bile değil. Kulüpçülük anlayışımız yok zaten. Dernekler 
Kanununda da öyle görülüyor, hele hele kulüplerden ve sporun başarıya 
ulaşmasında ana faktörlerden birisi olan, okul - kulüp işbirliği hiç yok. Bu 
gün sporcunun potansiyeli ne yüzde yüz, artık gençlerimiz ya da yüzde 
doksan sekizi diyelim ilköğretime zorunlu gitmiştir. Kaçamak olduğunu 
farz edin yüzde doksan sekizi ilköğretim çağındaki çocuklarımız mutlaka 
okula gitmektedir. Zaten güreşin potansiyeli buradan kaynaklanmaktadır. 
O zaman şunları yapabiliriz; Yasa çerçevesinde de hem Milli Eğitim’de 
hem Gençlik Spor Genel Müdürlüğü bünyesindeki organizasyonla 
yasallaşmak olduğunu tespit ederken, mevcut kulüplerimiz 
canlandırılarak en az bir okulda, gerekirse iki yada üç okulda alt yapısını 
oluşturmak için diyaloga geçecektir. Velilerle diyaloga geçecek bu 
Gençlik Spor Genel Müdürlüğü’ne ait illerdeki spor tesisleri olabilir. 
Müessese dahil, spor tesisleri olabilir ya da özel kişi yada kuruluşlar 
olabilir. Haftada üç ya da dört gün bir yetenek seçiminden sonra bu 
öğrenciler tespit edilir. Bu noktada ne yapılmalı? Sadece bunu alıp kulüp, 
seni güreşçi yapacağım derse, artık trilyonların transfer olduğu futbolu 
gören öğrenci güreşe gelmemektedir. O kendine göre arkadaşlarından 
bahsettiği için kendine güveninden, sosyal saygınlığına kadar ayrı ayrı 
anlatmaya lüzum yoktur. Ekonomik gelişmesine kadar, tahsil hayatındaki 
maddi desteğine kadar, verileceği çocuğun kendisine iyi anlatılmalı ve 
boş zamanlarda topluca antrenman yaptırılmalıdır. Değişik finans 
kaynaklarıyla, sponsorlar aracılığıyla eşofmanı ve bir otobüs bileti bile 
sağlanabilir. Hatta küçük şehirlerimizde buna bile ihtiyaç 
duyulmamaktadır. Biz gel-git bir otobüs bileti versek, antrenmandan 
çıktıktan sonra fındığımızı-fıstığımızı dışarıda satacağız diye 
konuşuyoruz. Hayvancılıkla geçindiğimizi söylüyoruz. Süt içmeyen bir 
toplumuz. Her antrenmandan sonra bir avuç fındık, bir avuç üzüm, bir 
bardak süt, devletin teşvikiyle veya sponsorluk müessesesi ile, bu süt 
üreten değişik firmalarla, bunları reklam adıyla versek, sporcunun 
beslenmesine hem protein, hem enerji bakımından katkı sağlarız. Çocuk 
çok büyük bir destek olarak bunu görür. Yine çocukları, elitleştirmek 
istiyorsak; bunlarında ilk öğretiminden orta öğretimine kadar, öncelikle 
kırtasiye malzemesi, aylık burs, üniversite ya da yatılı okullardaysa
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ekonomik destek sağlayarak, bunların mali hesaplarını da yapabiliriz. 
Çok büyük rakamlarla değil, bunları hayır kurumlan, sponsorlar ayrıca 
devletin bile katkısı karşılamaya yeter. Bunların da arasına girmiyorum, 
sponsorluk müessesiyle bunları geliştirdiğinizde çocuk şunu görebilir; 
ben bu işi yapıyorum ama okulumu kazanamam diye bir derdim yok. 
Niye antrenmanları bırakıyorum? Arkasında bu kişi ve kuruluşlar dersime 
çalıştırıyor, hocalarla dersimi görüşüyorum, sıkıntılarımı takip ediyor 
hatta beni dershaneye göndermiyor ve özel hoca tutarak on beş tane, on 
tane güreşçi arkadaşa ders veriyorlar. Matematik ve Türkçe derslerinde 
biz sınavları kazanıyoruz. Kazandığımız zamanda, üniversitede bizim 
bursumuzu verecek diye öğrenciye anlatılır. Bunu da hayata 
geçirebilirsek, alsana işte bir ahidir. Bugün bırakın diğer işleri yapmak, 
okumak için bir bursu almak için siyasi konumda olduğunuz için yüzlerce, 
binlerce öğrenci müracaat ediyor. Ekonomik durumumuz ülke olarak 
malumunuzdur. O bakımdan böyle istikbali kendisinde bir arzu gören 
güreşçi çocuk, kesinlikle bu işe giremez. Hele hele birde yıldızlaşmaya 
başlarsak, yıldızlaştığını gösterirsek ev aldığını araba aldığını yeni 
teşvikle ailesinin de kurtulduğunu gösterirsek daha başarılı olabiliriz.

Başkan Refaaddin ŞAHİN: Şimdi son konuşmacımız Güreş 
Federasyonu Başkanı Osman ŞANSAL, buyurun Sayın ŞANSAL.

Konuşmacı: Osman ŞANSAL
Güreş Federasyonu Başkanı-ANKARA

Konu: Genel Anlamda Türk Güreşi’nin Sorunları ve Çözümleri

Sayın Başkan, Sayın Milletvekilleri, Sayın Eski Gençlik ve Spor 
Genel Müdürleri, Değerli Şampiyonlar ve kıymetli arkadaşlar. İlk önce 
ben Haşan GEMİCİ ağabeyimizle konuya girmek istiyorum. Haşan 
Gemici şampiyonumuzla ilgili olarak bir gece düzenlemek istiyorum. 
Konuyu Sayın Bakanıma ilettim. 7-8 milyar lira faizli, belki biraz daha 
fazla borcu olduğunu öğrendim. Bu borcu kapatmak ve aynı zamanda 
vefa maksadıyla bir gece düzenleyeceğiz. Sponsorlar sayesinde Haşan 
Ağabeyin 7-8 milyar borcunu kapatalım. Daha sonra da diğer mağdur 
olan eski şampiyonlarımıza bu tür faaliyetlerle maddi imkanlar 
sağlayalım.

Şimdi bu kurultayın asıl maksadı, seçimden öncede söylediğimiz 
gibi birlik ve beraberliği sağlamaktır. Biz buraya hiçbir ayrım yapmadan 
bütün güreş camiasını davet ettik. Bundan önceki federasyonumuzun 
yöneticileri o dönemde görev almış bütün güreşle uğraşan bay-bayan 
herkesi davet ettik. Kimsenin söyleyecek bir şeyi kalmasın istedik. Şimdi 
burada bulunan bütün arkadaşlar, herkes söyleyecek bir şeyi varsa
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söylemişlerdir. Eğer söylemeyenler de varsa lütfen söylesinler. Bizler, 
bunun için buraya herkesi davet etmeye gayret ettik.

Dün burayı basına kapalı tuttuğumuzu belki sizlere bildirmedik. 
Basına buraya gelsinler diye dün herhangi bir duyuru yapmadık. Onun 
için dün basının haksız yere eleştirildiğini sanıyorum. Biz kendi aramızda 
kendi problemlerimizi tartışalım, konuşalım istedik. Dün değişik oturumlar 
yaptık insanlarımızı rahatça konuşsun, tartışsın, söyleyecek ne varsa 
söylesin diye.

Şimdi birazdan yaklaşık beş dakika sonra basın toplantısı 
yapacağız bunu da bilmenizde fayda var. Ben konuşmamı kısa keseyim 
ki bu toplantıya kadar konuşmamış ya da konuşmak isteyen 
arkadaşlarımız konuşsun. Yalnız söylemek istediğim iki şey vardır. 
Benim vitrin yapmak gibi bir niyetim yok. Bir daha söylüyorum. Buradaki 
değerli arkadaşları ve kardeşlerimi tenzih ediyorum. "Ben siyasete 
girmeyeceğim, politikaya da girmeyeceğim, dört yıl sonra da federasyon 
başkanlığına adaylığımı da koymayacağım" diyorum. Daha ne vitrine ne 
vekilliğinden bahsediyorsunuz kardeşim. Biz iş yapmaya geldik, işimizi 
adam gibi yapacağız. Yılmaya filan da hiç niyetimiz yoktur.

Potansiyel olarak Milli Eğitimi hedef aldığımızı söyledik. Onun için 
başta üniversite öğretim üyeleri olmak üzere herkese çok iş düşüyor.

* Sekiz yıllık, daha sona da on iki yıllık eğitimi minder güreşi için hedef 
aldığımızı, çünkü kaynağımızın ve hedefimizin bu olduğunu daha öncede 
belirttiğim gibi yine bu olduğunu söylüyorum. Bunun için yeniden bir 
eğitim politikası belirlenmeli, Milli Eğitimle iş birliği yapılmalıdır. Şu ana 
kadar sekiz yıllık veya on iki yıllık zorunlu eğitime uygulanacak olan 
öğretimle ilgili bir yaklaşım şu anlık elimize doğru dürüst yok. Biz bu 
çocukları illa güreş yapmaları için sporun içine çekmeye, illa mindere 
çıksın, güreşsin diye bir gayret içinde değiliz.

Çocuklar potansiyel kafalarıyla, jimnastik, atletizm gibi birçok 
sporun alt yapısıyla, güreşin temel tekniklerini öğrensinler. Hamuru 
güreşle yoğrulup, yıldız ve gençler düzeyine geldiğinde teknikleri bilen 
potansiyel bir güreşçi meydana getirmek istiyoruz. Eğer buna 
organizmasının bütünlüğü, ilkesi, güreş yapmasına ve güreşte başarılar 
veya dereceler almasına müsaade ediyor daha doğrusu müsait ise, bunu 
destekleyip belli bir düzeyin üstüne çıkartmak amacındayız.

Bunun içinde yeni plan ve programlara ihtiyacımız var. Onun için üç 
ayda bir güreş camiasının değerli büyükleriyle, üniversitelerde 
toplantılarımız olacaktır. Bu yıllık kurultayları da inşallah bundan sonra 
yapacağız.

Bu yağlı güreşte, milli takımlarda, kulüplerle diğer milli eğitimle ilgili 
bir takım değerlendirmeleri bölgesel yapılanmada zaten göreceğiz. 
Ancak, genel olarak şunları söyleyebilirim. Yağlı güreşte, bilhassa çok 
net söylenmesi gereken prensipler vardır. Burada yabancı antrenör filan
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mevzuu olmadığı için söylüyorum. Yağlı güreşle ilgili yağlı güreş yapan 
pehlivan arkadaşlara söylüyorum. “Yağlı güreşi mertçe yapsınlar. 
Dürüstçe organizasyonlar yapsınlar. Aslına yakışır bir şekilde bu sporu 
icra etsinler”. Bu şekilde kendilerinin sonuna kadar arkalarındayız. 
Kendilerini federasyonun bürokrasisi içinde bağlamayacağız. 
Federasyon içerisinde aynı bir kurula bağlayacağız. Biz yağlı güreşi 
minder güreşine potansiyel olarak kabul etmiyoruz. Yani, yağlı güreş 
minder güreşimizin kaynağı değil, kendi kendimizi kandırmamıza lüzum 
yok. Bunu ben araştırdım. Kendisine özgü bir tarzı ve stili var. Karakucak 
ve diğer güreşler gibi değildir. Yağlının aslına uygun olarak devam 
etmesini istiyorum. Daha doğrusu yağlı güreşi, milli kültür unsurlarıyla 
yapmayan veya organize edenlerin canları çok yanacaktır. Bunu açıkça 
kendilerine söylüyorum.

Bu bölgesel yapılanmayla ilgili, Türkiye’yi biliyorsunuz sekiz 
bölgeye ayırdık. Burada liglerde şu anda ne kadar insanları ve güreşçileri 
ayakta tutmaya yarıyorsa da, bu güreşçiler fayda sağlıyor olsa dahi çok 
büyük problemleri de var. Güreş için acı da olsa gerçekleri düşünmek 
zorundayız. Hakemlerimizi istihdam edelim diye, kulüplerimizin bir 
faaliyeti olsun diye, bunların çoğu kamu kuruluşları, başındaki olan 
müdürlere "Yahu kardeşim siz ne iş yapıyorsunuz?" diye sorulduğunda 
"şuraya gittik bir iki müsabaka yaptık" diye bunun bir katkı sağlandığı 
söylenemez.

Zaten, başı da belli sonu da; İstanbul Belediyesi birinci, Gebze 
Belediyesi ikinci veya bunlar aralarında ilk iki sıra paylaşıyorlar. Onun 
için bu milleti razı etmemiz lazım. Kadronun demiyorum, liglerin sağ 
olması lazım. Biz bölgesel yapılanmada, mutlaka bölgelere birer bölge 
federasyon başkanlığı ihdas edeceğiz ve birde orada federasyon binası 
da olacaktır. Oradan hakem komiteleri ve diğer komiteler teşekkül 
edecektir ve yerinden yönetime geçirilecektir. Dolayısıyla bunları da 
bölgeler, kendi arasında seçecektir. Merkezi yapıya bağlantıları ve 
organizasyonlarını da hep birlikte açıklayacağız, bunları göreceksiniz. 
Çünkü onlarla toplantı yapacağız. İlla bölge merkezi seçilen ilden, illa 
yönetim kurulu teşekkül etmesi gerekmiyor. O bölgeye bağlı diğer 
illerden de, o yönetime insan seçilebilir. Bu o bölgenin sorunudur. Biz de 
kendilerine yardımcı olacağız. Ancak bir takım kriterlerimiz var. Onları da 
zaten söyleyeceğiz. İllerdeki temsilcilikler mutlaka doğru dürüst bir işlev 
kazanmak zorunda, yani azınlık sistemiyle, il temsilcilik sistemi ayrı ve 
farklıdır.

Yağlı ve karakucak güreşlerinin çok yoğun olduğu yerlerde il 
temsilcileri karakucağı, yağlıyı, milli eğitim ve hem de kulüpleri birlikte 
yürütmesi mümkün gözükmemektedir. Soruyorum böyle süper bir insan 
nerde kardeşim. 10 milyonluk 15 milyonluk TAŞTAN hocamın ellerinden 
öperim. 15 milyonluk bir İstanbul iline bir il temsilcisi bir il ajanı yönetebilir



mi? Hangi okula ve organizasyona gücü yeter? Onun yanına yardımcılar 
vermek gerekir. Antrenör seçimlerinde hepimizin bildiği gibi Ruslar filan 
üçüncü kampı bitirdi. Bizler daha birinci kampa geçici antrenörler 
görevlendirdik. Sağ olsunlar herkes geçici antrenör olarak görev yapmayı 
kabul etmez. Bana göre o iki arkadaş da yanındaki yardımcılarda 
fedakarlık yapmışlardır. Kampları başlattık. Ancak, önüne gelen “başkan 
bir dakika konuşabilirmiyiz, bu adam böyle şu adam şöyle” adam öner 
kardeşim bir isim söyle, kefil olacağın bir isim söyle, cevaben 
“bilemiyorum filan” artık bunları bir tarafa bırakalım beyler. Biz insanlara 
iyi niyetli yaklaşıyorsak, fikirlerini alıyorsak, dedikodu yapmak için 
insanlara yaklaşmıyoruz. Bana kimse kimseyi şikayet etmek için 
gelmesin. Dedikoducu insanların camiaya fayda yerine zarar verdiklerini 
kendileri de anlasın. Bırakalım bu çekişmeleri. Öneri getir, teklif getir, bir 
gayret içinde ol. Bir defa, bahane bulma ruhundan sıyrılmamız lazım. İşte 
teşbihimi mazur görsün Sayın Refaiddin ŞAHİN Bakanım "halledemediği 
sorunları bir üst makama geldiğinde çözebileceğini düşündüğünü, üst 
makama geldiğinde ise o sorunun halledilmediğini gördüğünü, makam 
değişikliklerinin sorunları çözmediğini, kişilerin sorunları çözdüğünü" bize 
anlatmıştı. Aslında insanlar bulundukları yerlerde bir şeyleri halletmelidir. 
O hangimizde var? Her insan bulunduğu yerde misyonunu ifa 
edebilmelidir. Herkes başkan olacak diye bir şey yok. Herkes teknik 
direktör olacak diye bir şey yok. Herkes hakem kurulu başkanı olacak 
diye bir şey yok. Buralarda birer kişi görev alır, ikişer kişi görev alır. Yani 
öbür insanlar görev alamadık diye onun veya bunun dedikodusunu mu 
yapmalı? Küsmeli mi? Ayrımcılık mı yapmalı? Bu mantığı bırakalım, 
bunlar yanlış şeyler. Bakıyoruz, teke tek insanlar birbirlerini kucaklıyor. 
Ama emin olun ayrılıktan sonra, birbirinin aleyhine konuşuyorlar. Bu 
bizim gibi milli manevi duygulara sahip bir camiaya hiç yakışmıyor. Çok 
samimi olarak söylüyorum. İnşallah bu değişir.

Son olarak sistem konusunda bir şey söylemek istiyorum. Bizim şu 
anda belli bir sistemimiz yok. Biz şu anki mevcut sistemi, anlamaya 
çalıştık. İki aydır bu sistem niçin kurulmuş, neye hizmet ediyor? Samimi 
olarak söylüyorum ki bir çok arkadaşı çağırdım. Bunların içersinde eski 
yöneticiler de vardı. Bunların hepsiyle konuştum. Bu sistemin özünde ne 
var? Çünkü merkezi bir yapılanma neticede daha önceki 
federasyonlarımızda da bu merkezi sistemde de bu işi bir iki kişi 
yönetecek ve idare edecektir. En iyi ihtimalle başkan iyi adam ama, 
filanca daha kötü olduğu için başkanı kötü yönlendiriyor. İşte şu adamı 
bitir dediği için; şu iki adam günah keçisi olmalı. Bende bu politikaya 
sığınıp, iki tane adamı kötü polis yaparım. Hissemde aynen devam eder. 
Böyle bir şey yok, bu sistemin neye hizmet ettiği bellidir.

Bakınız, 2001 yılı Güreş Federasyonu bütçesi; daha önce yapılmış, 
onaydan geçmiş, mâliyeye bildirilmiştir. Bu Türkiye'deki en büyük
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bütçedir. Arkadaşlar bu bütçeyi daha önceki federasyon imzalamış, 
%91’i seyahat harcamalarına ayrılmış, %9’u da güreşe hizmet için 
kullanılacak. Bunu Bakanla, Genel Müdürle ve yetkililerle konuştum. Bu 
maalesef böyle onaylanmış. Yani Milli Takım kampları, kulüpler, 
hakemler, eğitim, seminer, bayan takımı, milli eğitim harcamaların hepsi 
dahil %9 alırken, %91’i seyahat harcamalarına gidecekmiş. Bu neyin 
harcaması arkadaşlar? Bu düpedüz seyahat bütçesi, bu federasyon 
bütçesi olamaz.

Sayın Genel Müdür’üm, Sayın MKK Üyeleri; bunların içerisinden 
burada olan Prof.Dr.Eyüp İSBİR hocada var. Size kurultaydan sonra 
kitap halinde ne yapacaklarımızı anlatacağız. Ama size laf olsun diye 
konuşmayacağız. Kitap halinde ortaya koyacağız. Ama %91 seyahat 
bütçesini yapanlar MKK Üyeleri değildir. Aslında bunu yapanlar bizim 
arkadaşlarımızdır. MKK sadece dinler. Bu yanlıştır. Bütçeyi bu şekilde 
kullanmak günahtır. Yetimin, fukara insanın hakkını yemektir. Ondan 
sonra kavga olur. Niye bu çekişmelere sebep verelim. Kavganın bu tip 
haksızlıklardan çıktığını zaten söylüyoruz.

Güreş Federasyonu’nun bütçesinin, 2001 bütçesinin en az dört katı 
olması gerektiğini de söyledik. Gerçekten güreş federasyonu faaliyetlerini 
normal bir şekilde yürütebilmesi için bu bütçenin, en az dört katı bütçe 
olması gerekirdi. Son olarak da şunu söylüyorum. Aslında bu konuya 
girmek istemiyorum ancak Mustafa DAĞISTANLI hocam girdiği için 
değineceğim. Değerli arkadaşlar bakınız; benim Güreş Vakfı’na filan el 
atmaya niyetim yok. Ama, bildiğiniz gibi eskiden Güreş Federasyonu 
Başkanı aynı zamanda otomatikman Türk Güreş Vakfı Başkanı oluyordu. 
Onu değiştirdiler. Daha sonra Federasyon Başkanı otomatik olarak yine 
Yönetim Kurulu Üyesi oluyordu. Onu da bizden önceki federasyon yeni 
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altın vererek TGV’ye üye olunurmuş. Mesela 20 altın değil, 50 değil, 100 
veya 150 altın da veririz. Kimse bu vakfı kendi cebinden para ile 
kurmadı. Bu vakfın bütün varlığı tamamıyla devletindir. Bu para 
milletindir. Herhangi bir etkinliğe, herhangi bir güreş hizmetine 
harcanmıyorsa, sadece inşaat ihalesiyle uğraşıyorsa, bu hesabı ben 
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Bundan böyle Türkiye Şampiyonları’na bütün camia ve camia dışı 
herkesi çağırmalıyız. Aileleri de gelmesi için bir şekilde teşvik etmeliyiz. 
2001 greko - romen Avrupa Şampiyonası’nı Abdi İpekçi Spor Salonunda 
yapmakta ısrarlıyız. Antalya’dan aldık şampiyonayı İstanbul’a getirdik. 
15.000 kişilik salonu hem de biletli seyirci olarak dolduracağız. Burada 
da tarihi bir görevimiz var. Bunu da bilin. Bu 15.000 kişilik bileti satıp, 
olduğu gibi güreş fonuna aktaracağız. Bu fonu da sîzlerden faydalı 
olabilecek insanlara teslim edeceğiz. Bunlar da Türk Güreşi’nin ve 
güreşçilerinin hizmetine harcayacaklardır. Bir dahaki seneye inşallah bu
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problemlerin çoğunu çözmüş olarak toplanırız. Hepinize saygılar 
sunarım.

Oturum Başkanı Refaaddin ŞAHİN: Arkadaşlar, Kurultayın ikinci 
oturumunu burada tamamlamış bulunuyoruz. Yalnız bu arada dört 
katılımcıdan konuşma talebi geldi. Bunlara da üçer dakikalık söz hakkı 
vermek istiyorum. Ancak, yola gidecek arkadaşlar var. Ayrıca, basın 
toplantımızın saati geçmektedir. Bu arada gitmek, ayrılmak isteyenler 
varsa, buyursunlar. Konuşma talebinde bulunanlardan Dr.İlyas KESKİN 
Beye, sonra Nihat ÖZTAYFA’ya sonra öğretim görevlisi Metin KAPLAN 
Bey’e söz vermek istiyorum. Daha sonra da kapanışı yapacağım. İlyas 
Bey buyurun.
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DİĞER KONUŞMACILAR

Dr. İlyas KESKİN'in Konuşması: Kurultay’ın bu bölümünde dört yıl 
süreyle her geçen gün daha da genişleterek organize ettiğimiz 
Hollanda’daki “Yağlı Güreşler ve Türk Kültürünü Tanıtma” faaliyeti 
organizasyonunu yaptığımızı bildirmek ve takdim etmek istiyorum. 
Konuşmamı Hollanda’daki yağlı güreşlerin organizasyonu ve Türkiye’nin 
mini tanıtımıyla başlayıp güreş organizasyonlarının insan üzerindeki çok 
yönlü etkileriyle ve çok kültürlü Avrupa toplumlarıyla yağlı güreşlerin 
ulaştığı düzeyi açıklamakla sonuçlandıracağım. Türkiyeli Derneği, 
Hollanda’nın Amsterdam kentinde 1992 yılında kuruldu. Türk kültürünün 
her yönüyle HollandalIlara ve Türk çocuklarına tanıtılması, Hollanda ve 
Türk çocuklarının arasındaki diyalogun geliştirilmesi, Türklerin sosyal, 
ekonomik ve eğitim konularının birleştirilmesi, Türkler ile mahalli 
yönetimleri daha sıhhatli ilişkiye girmesini sağlanması, Türk ve 
Müslüman kimliğimizin ve kültürel yapımızın korunarak geliştirilmesi 
amacıyla kurulmuştur. Bunlardan en başta kültür faaliyetlerimizde spor, 
halk sanatları, Türk kültürü gibi ve kendi içimizde bünyemizde 
oluşturduğumuz fonlardan dolayı Türkiye’deki bir çok eğitim kurumlan 
dahil deprem bölgelerindeki okul yaptırılması dahil ve oradaki on sekiz 
öğrenciye, iki yıl süreyle eğitim bursu verilmiştir. Deprem bölgesindeki 
otuz tane sakat insanımıza özürlü arabası tahsis edilmiştir. Ayrıca, 
özürlülere on iki tane bilgisayar götürülmüştür.

Türkiyeli Derneğini böyle takdim ettikten sonra, hızlı bir şekilde 
konu başlıkları olarak girmek istiyorum. Yağlı güreşler, Türk kültüründe 
önemli bir yere sahip olan ve yüzyıllardır devam eden geleneği Türklerin 
Avrupa ülkelerine girişinin kırkıncı yılından sonra Hollanda’ya taşımış 
oldu. Bu tarihi görev, Türk derneğine biçildi. Birincisi 1997 yılında 
gerçekleştirilen Avrupa Yağlı Güreş Festivali, başta Hollanda medyası 
olmak üzere, Türkçe gazetelerde de geniş yankı uyandırdı. Konuya CNN 
altı dakika ayırdı. Tüm dünya bu şekilde geleneksel Türk kültünü tanımış 
oluyordu. Hollanda tarihinde ilk defa gerçekleşen bir yağlı güreş 
müsabakaları, bir taraftan HollandalIların derin ilgisini çekerken, diğer 
taraftan da o ülkelerde doğup büyüyen Türk gençlerinin övünç kaynağı 
haline gelmişti. Yağlı güreşler 1998-2000 yılında da genişleyerek 
organize edildi. Artık yağlı güreşler Hollanda kültürüne girmiş oldu. 
Türkiye böyle bir misyonun yerine getirilmesinin hak ve mutluluğunu 
yaşamaktadır. Zira Avrupa’nın hiçbir ülkesinde aksamadan devam eden 
bir yağlı güreş etkinliği, maalesef hiç olmamıştır.

Yağlı güreşlerin Hollanda da düzenlenmesinde ve bir nebze Türk 
kültürünün tanıtılmasından sonra, 45 tane yabancı uyruklu gazeteci yağlı 
güreşleri yerinde incelemek için bize başvurmuşlardır. Bu sayede 
Hollanda ile Türkiye’nin meşru bağlarının gelişeceğini, oradaki Türk
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büyükelçisi dile getirmiştir. Türk kültürünü diğer ülkelere tanıtmak için 
yağlı güreşleri örnek verebiliriz. Hollanda’da olumlu gelişmeler 
sağladığımızdan dolayı sayın Federasyon başkanımız Osman ŞANSAL 
ve ekibi diğer ülkelerde bu etkinliği yineleyebilir. Yeni federasyonumuzun 
Türk Kültürü’nün ve Türk Güreşi’nin tanıtılmasında bize destek 
vereceğini ümit ediyorum. Hepinizi Hollanda ve Batı Avrupa Türkleri 
adına saygıyla selamlıyorum.

Prof. Dr. Gazanfer DOĞU'nun Sorusu: Bu kadar uğraşlar arasında her 
hangi bir HollandalI guruba yağlı güreşi öğrettiniz mi, yaptırtınız mı ve 
festivallerinizde bulundurdunuz mu?

Dr. İlyas KESKİN'in Cevabı: HollandalI milli güreşçi Melfin, milli 
güreşlere denk geldiği bir günde milli güreş yapmayarak yağlı güreşlere 
katılmıştır. Burada sayın Ahmet TAŞÇI ve Cengiz ELBEY bilirler ve 
ayrıca dört beş tane HollandalI genç Edirne’de düzenlenen Kırkpınar 
Güreş’lerine katılmak için kispetlerini bizden temin etmişlerdir.

Bir Hollanda gazetesi, bizim HollandalI sporculara verdiğimiz 
teşekkür plaketinin haberini baş sayfanın yarısını dolduracak bir şekilde 
halka arz etmiştir. Hollanda Amsterdam Belediye Başkanımız diyor ki “bu 
kadar güzel bir organizasyona iştirak ettiğiniz için size teşekkür 
ediyorum". Hollanda’nın Amsterdam kentinde ünlü Kuzey Buz denizinin 
kenarına bize iki dönüm arazi tahsis etmişlerdir. Her türlü alt yapınızı 
bize sağlayacaklarını vaat etmişlerdir. Türkiyeli Derneğini kurup ve böyle 
bir spor okulu, kültür okulu açmamıza yardımcı olacaklar.

Oturum Başkanı Refaaddin ŞAHİN: Arkadaşlar biraz önce 
Hollanda’dan Dr.İlyas Bey yağlı güreşten bahsetti. Hakikaten yağlı güreş 
bizim kültürümüzün bir ürünüdür. Burada bizlerinde çok hatası vardır. 
Çünkü kendi kültürümüzü, kendimiz tanımıyor ve tanıtmıyoruz. Yağlı 
güreşte her türlü incelik var. Biri yenildiği zaman diğerinin elini, diğeri ise 
onun alnını öpüyor. Söyler misiniz bu incelik hangi sporda ya da hangi 
ulusun milli sporunda vardır?

Eğer bir arkadaşımız “bale” sporu kadar zarif bir spor olduğunu 
söylediyse bu baleyi kötülemek değil, yağlı güreşin inceliğini söylemek 
istemesindendir. Yani birilerinin dediği gibi yağlı güreş, tepeden bir kova 
yağın boşaltılması değildir.

Dr.İlyas KESKİN'in Konuşmasına İlavesi Hollanda’da bir grup 
gazeteci, yağlı güreşin mükemmelliğinden bahsedip "biz bu sporu 
yerinde yani Türkiye’de görmek istiyoruz" dediler. Amsterdam’da “bu 
spor hakkında uluslararası sempozyum yapalım” dedi. Biz böyle bir 
sempozyumu Nisan ayının ortalarında Hollanda’da veya yeni
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Oturum Başkam Refaaddin ŞAHİN: Şimdi Sayın Taştan KOÇAK bazı 
açıklamalarda bulunmak istiyor, buyursunlar.

Taştan KOÇAK'ın Konuşması: Değerli arkadaşlarım sabahki 
konuşmamda İstanbul’daki karakucak güreşinden bahsetmiştim. Sayın 
Dağıstanlı bunu açıklamamı istemişti. Şimdi ondan bahsedeceğim. Bu 
istek aslında Milli Eğitim’den geldi. Yani bize ilköğretimden karakucak 
karşılaşmalarının yapılması isteği geldi. Bizde bu organizasyonu yaptık. 
Çok güzel tablolar ortaya çıktı. 2000’de 795 okul vardı 405’de finallerde 
güreşti. Türk güreşi için büyük bir kaynaktı. Buradan gerçi çıkan 
çocukları okula imtihana gönderiyoruz. Kazanıyorlar ama maalesef 
velilerin durumu iyi değil, maalesef gönderemiyorlar. İstanbul’a bu okul 
açılırsa, büyük bir kaynaktır. Birde, bir noktaya daha arz etmek istiyorum. 
Güreşi çok tenkit ettim. Hem sevindim hem üzüldüm. Türkiye’de güreş 
yok deyin. Var beyler. Potansiyel dolu, şampiyon dolu, antrenör dolu, 
hepsi var. Bunları gerekli şekilde organize edersek her şeyimiz var. 
Bugün İstanbul’da 12 tane güreş kulübü var. Bunlar imkanlar içerisinde 
çalışıyorlar, devam ediyorlar ve bizim şampiyonumuzda var, milli 
güreşçimizde var. Bunları ne yapmak lazım? Başkanım "kulüplerde 
güreşi bırakan güreşçi bazılarını bundan ayırıyorum ama artık güreşe bir 
faydası olmayan antrenörlük taslayan bu insanların yönetime verdikleri 
zararında artık görülerek bunun bir çaresine bakılmasını istiyorum" 
demişti. Ayrıca biliyorsunuz İstanbul’da dünyanın hiçbir yerinde 
yapılmayan uluslararası gençler, serbest, greko - romen şampiyonası 
yapılıyor. Dünyada eşi yok. 1975’ten beri bunu yapmaya çalışıyorum. 
Biraz ayrıldığım zaman ara verildi. Ama bu gün proje yerine oturmuştur. 
Bizde bu sene, biraz önceki İlyas arkadaşımız burada mı acaba? Bir 
haber vermek istiyorum. 2001’de yağlı güreş uluslararası müsabaka 
yapacağız. Bunu da burada ilk defa açıklıyorum. Teşekkür eder saygılar 
sunarım.

Oturum Başkanı Refaiddin ŞAHİN: Sayın Taştan KOÇAK’a teşekkür 
ediyorum ve Sayın Nihat ÖZTAY Bey’i davet ediyorum.

Nihat ÖZTAY'ın Konuşması: Sayın Başkan, Değerli Şampiyonlar, 
basınımızın değerli mensupları, güreşe hizmet eden saygı değer 
arkadaşlar ve Genel Müdürüm hepinizi saygı ile selamlıyorum.

İşte açık ve net söylemek lazım biz buyuz. Buralara bakın 
TBMM’de zaman zaman belli oluyor. Bu tablo bizim aynamızdır. Efendim 
550 kişi gönderdik oraya 30 kişi katılım var. Buraya da 550 kişi geldik işte

Başkanımızın gayretiyle Türkiye’de yapmak istiyoruz. Böylece Türk
kültürünü Avrupa’ya ve dolayısıyla dünyaya yaymış olacağız.
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güreşte her türlü incelik var. Biri yenildiği zaman diğerinin elini, diğeri ise 
onun alnını öpüyor. Söyler misiniz bu incelik hangi sporda ya da hangi 
ulusun milli sporunda vardır?

Eğer bir arkadaşımız “bale” sporu kadar zarif bir spor olduğunu 
söylediyse bu baleyi kötülemek değil, yağlı güreşin inceliğini söylemek 
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Dağıstanlı bunu açıklamamı istemişti. Şimdi ondan bahsedeceğim. Bu 
istek aslında Milli Eğitim’den geldi. Yani bize ilköğretimden karakucak 
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Güreşi çok tenkit ettim. Hem sevindim hem üzüldüm. Türkiye’de güreş 
yok deyin. Var beyler. Potansiyel dolu, şampiyon dolu, antrenör dolu, 
hepsi var. Bunları gerekli şekilde organize edersek her şeyimiz var. 
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güreşçimizde var. Bunları ne yapmak lazım? Başkanım "kulüplerde 
güreşi bırakan güreşçi bazılarını bundan ayırıyorum ama artık güreşe bir 
faydası olmayan antrenörlük taslayan bu insanların yönetime verdikleri 
zararında artık görülerek bunun bir çaresine bakılmasını istiyorum" 
demişti. Ayrıca biliyorsunuz İstanbul’da dünyanın hiçbir yerinde 
yapılmayan uluslararası gençler, serbest, greko - romen şampiyonası 
yapılıyor. Dünyada eşi yok. 1975’ten beri bunu yapmaya çalışıyorum. 
Biraz ayrıldığım zaman ara verildi. Ama bu gün proje yerine oturmuştur. 
Bizde bu sene, biraz önceki İlyas arkadaşımız burada mı acaba? Bir 
haber vermek istiyorum. 2001’de yağlı güreş uluslararası müsabaka 
yapacağız. Bunu da burada ilk defa açıklıyorum. Teşekkür eder saygılar 
sunarım.

Oturum Başkanı Refaiddin ŞAHİN: Sayın Taştan KOÇAK’a teşekkür 
ediyorum ve Sayın Nihat ÖZTAY Bey’i davet ediyorum.

Nihat ÖZTAY'ın Konuşması: Sayın Başkan, Değerli Şampiyonlar, 
basınımızın değerli mensupları, güreşe hizmet eden saygı değer 
arkadaşlar ve Genel Müdürüm hepinizi saygı ile selamlıyorum.

İşte açık ve net söylemek lazım biz buyuz. Buralara bakın 
TBMM’de zaman zaman belli oluyor. Bu tablo bizim aynamızdır. Efendim 
550 kişi gönderdik oraya 30 kişi katılım var. Buraya da 550 kişi geldik işte
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30 kişi. Hepsi birbirine zincirleme giden bir usul içerisinde yapılanlar bu, 
ama güzel bir çalışma vardır. Ben bunu diyorum. Bu sabahleyin geldim. 
Çünkü bir görevden dolayı oradaydım. Ankara’dan geç geldim. 
Müjdeliyorum liseler, teknik liseler, kız meslek lisesi müdürleriyle 
yaptığım bir toplantıda Ankara’da bayan güreş takımını dün kurduk. 
Müjdeliyorum okul müdürlerimizle yaptığımız toplantılarda buna çok 
samimi olarak açık olduklarını söylediler. Malzeme istiyorlar başkana ve 
yeni yönetime olan güvenime dayanarak evet dedim. Çünkü 
güveniyorum. Daha fazla bir şeyler konuşmak istiyordum ama kısa 
kesiyorum. Başkana da her türlü desteği yeni yönetime vermeye hazır 
olduğumu söylüyorum. Her kesimle birlikte güreş için beraber olalım. 
Size saygılarımı sunuyorum. Hepinize çok teşekkür ediyorum.

Oturum Başkam Refaiddin ŞAHİN: Sayın Nihat ÖZTAY’a teşekkür 
ediyor ve Metin KAPLAN Bey’i kürsüye davet ediyorum.

Öğr.Gör.Metin KAPLAN'ın Konuşması: Saygıdeğer Büyüklerim, 
değerli meslektaşlarım; Türkiye’nin bölgelere ayrılması her bölgenin 
sorumlusu veya sorumluları belirlenip çalışmalar büyük bir gizlilik içinde 
takip edilmesi lazımdır. Sorumlu ve yetkilinin, görevli tarafından olumlu 
veya olumsuz her şey disiplinli bir şekilde rapor edilmeli federasyona 
bildirilmelidir. Bölgelerdeki sorumlulara çalışma odası oluşturulmalı 
(telefon, faks, video, kamera, bilgisayar gibi) teknik malzemeler temin 
edilip maaş karşılığı hizmet ettirilmelidir.

Alt yapının zenginleştirilmesi ve iyileştirilmesi için pilot bölgeler 
tespit edilip, bu bölgelerde yine tespit edilen ilköğretim okullarına 
Üniversitelerin Beden Eğitimi ve Spor Bölümü güreş ihtisas 
branşlarından mezun olan antrenör ve beden eğitimi öğretmenlerinden 
faydalanılarak kendi okullarında minik, yıldız, genç yaş gruplarından 
güreş takımları oluşturmaları çalışmaları yapılmalıdır. Okul müsabakaları 
düzenli olarak bölge, grup, Türkiye Şampiyonaları organize edilmelidir. 
Bu çalışmalara gönülden katılan eğitimcilere ya federasyon kanalıyla 
yada Milli Eğitim Bakanlığfnm desteğiyle ders ücretleri dışında 
emeklerinin karşılığı olarak ek bir ödeme yapılmalıdır. Çünkü hizmet 
edecek eğitimcilerin başarı ve motivasyon açısından daha hırslı 
çalışmaları sağlanacaktır. Federasyon Bölge sorumlusunun denetim ve 
nezaretinde çalışmaların daha sağlıklı yürümesi, daha ciddi ve disiplinli 
takip edilmesi sağlanacaktır. Bu faaliyet hayata geçirildiğinde belirlenen 
aylarda ve günlerde müsabakalar yaptırılıp, sporcu ve antrenörlerin 
performans ve başarıları da takip edilmiş olacaktır. Daha sonra bütün 
bölgeler Türkiye Şampiyonası gibi bir organizasyonla bir araya getirilip ' 
başarılı olanlar çeşitli gruplara ayrılarak bölgelerinde kamp çalışmalarına 
alınarak güzel bir çalışıma ve disiplin ortamı sağlanmış olacaktır. Her
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Ata sporumuz güreşin diğer branşlarından ayrı tutularak güzel ve 
iyi bir çalışmayla Avrupa, Dünya ve Olimpiyat Şampiyonlarına kırk 
yaşından sonra verilen şeref maaşı iyileştirilerek birinci derece devlet 
memuru maaşı seviyesine getirilmelidir. Yine maaş artışı memurlara 
yapılan zam oranında olmalıdır. Yine Avrupa, Dünya ve Olimpiyat 
şampiyonlarına diğer spor branşlarından ayrı tutularak ata sporumuz 
güreşe özel bir yasa çıkartılarak korunması ve kollanması ile ilgili Devlet 
Sporcusu Unvanı verdirilip Devlet Sanatçısı Unvanı olanlarla aynı özlük 
haklara sahip olması sağlanmalıdır. Ölene kadar, öldükten sonrada 
eşinin faydalanacağı bir şekilde hak tanınmalıdır. Hepinize saygılar 
sunarım.

Oturum Başkanı Refaiddin ŞAHİN: Kurultayı bu gün tamamlamış 
oluyoruz. Böylesine güzel bir Kurultayı tertip ettikleri için evvela 
Federasyon Başkam’na teşekkür ediyoruz. Böyle bir kurultaya katılan 
yurt içinden, yurt dışından herkese teşekkür ediyoruz. Çok yararlı ve çok 
renkli bir Kurultay oldu. Bu birinci Güreş Kurultayı; başta Türk Güreşi’ne 
ve Türk Sporu’na hayır ve uğur getirmesini temenni ediyor, hepinizi saygı 
ile selamlıyor gelecek kurultayda görüşmek dileğiyle diyor, tekrar saygılar 
sunuyorum.
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TÜİtICİYE 
GÜREŞ FEDERASYONU BAŞKANI 

OSMAN ŞANSAL’IN 
BASIM TOPLANTISI

7 Ocak 2001 Pazar

Birinci Güreş Kurultayı’mızı bitirmiş olduk. Biliyorsunuz bu I.Güreş 
Kurultayı bizim seçimlerden önce hem güreş camiasına hem kamuoyuna 
vermiş olduğumuz bir sözün yerine getirilmesidir. Bu kurultayın birtakım 
fonksiyonları vardır. Onları ileriki günlerde neticeleriyle birlikte kitap 
halinde spor camiasına kazandıracağız. Ayrıca bizler burada serbest 
güreş, greko - romen güreşi, bayan güreşi, yağlı güreş, karakucak 
güreşi, güreş hakemleri ve üniversiteler olmak üzere branş çalışmaları 
sempozyumları yaptık. İki buçuk gün süren bu kurultayımız, geleneksel 
olarak devam edecektir. İhtiyaç duyduğumuz branş çalışmalarımız üç 
ayda bir yapılabilir diye düşünüyoruz. Bunu biraz öncede kurultay 
kapanışında konuştuk. Bilhassa Milli Eğitimi kapsayan organizasyonla 
ilgili ve gerekli olduğu için bunu söylüyorum. Türk Güreşi’ne hayırlı 
olmasını diliyorum. Sorularınız varsa cevaplamaya hazırım arkadaşlar.

Basından Gelen Sorular ve Federasyon Başkanı Osman 
ŞANSAL’ın Cevaplan

Soru: Başkanım, kurultaydan beklentileriniz nelerdir, bunlar gerçekleşti 
mi? Sonuçları alabildiniz mi?

Osman ŞANSAL’m Cevabı:Şu anda bizim kurultayda oturum başkanlığı 
yapmış olan Sayın Refahattin ŞAHİN, Sayın Bakanımız ve diğer 
milletvekilleri arkadaşlar, şampiyonlarımız ve herkesle birlikte burada 
aşağı yukarı sempozyumu yöneten insanlar olarak bulunuyor. Hepsinin 
tabi video kayıtlarını aldık. Bu konuşmalar tabii ki çözülecektir. Bir kurul 
tarafından değerlendirilecektir. Bildiğiniz gibi değerlendirilen bu görüş ve 
düşünceler bizim yönetim veya organizasyon şemasının 
oluşturulmasında da çok etkili olacaktır. Yeni sistemi yeniden 
yapılandırırken, bu çalışmalardan azami ölçüde istifade edeceğiz.

Soru: Sayın Başkanım kurultayda çok güzel şeyler konuşuldu. Önemli 
olan bu konuşulan şeylerin icraata dönüştürülmesidir. Bunun bir yıllık, iki 
yıllık, üç yıllık, dört yıllık bir uygulama planı ve bunların kamuoyuna 
açıklanması, kamuoyunda bunun takipçisi olması gerekir. Ama en 
önemlisi icraat ne olacak?
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Osman ŞANSAL’ın Cevabı: Sayın Merkez Danışma Kurulu (MDK) 
üyelerimizden Prof. Dr. Eyüp İSBİR hocamız, on beş gün önce yapmış 
olduğumuz MDK ile ilgili toplantımızda buna şahit olmuştur. Sayın genel 
müdürümüzde, diğer MDK üyelerimiz de şahittir. Biz kendilerine ve 
kamuoyuna, Bakan Bey’e, güreş camiasına bu çalışmaların sonuçlarını 
açıklayacak ve kendi sistemimizi, kendi yapılanmamızı, güreşi nasıl 
yöneteceğimizi, bölgeleri, kurullarımızı, her şeyi bir hafta - on gün 
içerisinde ayın on beşine kadar yönetim kurulu dahil açıklamış olacağız. 
Bu kurullar açıklanmadan önce bu çalışmayı yaptık. Zaten daha önce 
yoğun çalışmamız oldu. Şimdi şu bir hafta - on günlük kısa zaman için 
konuşmuyorum. Bu çalışmaların derlenip toparlanması, iki ay kadar 
sürer. Bunları gayet tabii, sonuçları itibariyle bizi bağlayacak neticeleri 
kamuoyuna vereceğiz ve ortaya koyacağız. Sadece bunları yayınlamakla 
kalmayacağız. Bundan çıkan netice budur. Biz bunu aldık ve algıladık. 
Bir dahaki kurultaya kadar mesela bir yıllık bir periyotlarla kısa vadeli 
hedeflerimizi ortaya koyacağız. Yine, Milli Takımlar, Milli Eğitim, 
Üniversiteler, Güreş Eğitim Merkezleri (GEM) ve klüpler için bir yıllık kısa 
vadeli planlar ortaya koyacağız. Ayrıca, bir yıllık, iki yıllık, üç yıllık ve dört 
yıllık plan derken tabii ki bunlar iki yıl, üç yıl, dört yıl şeklinde ortaya 
konulacaktır. Çok açık ve net söylüyoruz. Ama dört yıllık bir plan orta 
vadeli bir plandır. Kesinlikle uzun vadeli bir plan değildir. Sekiz yıllık bir 
plân ortaya koyma niyetindeyiz. Yönetimin dört yıl işbaşında kalacak 
olması hiçbir şey değiştirmez. Biz bu işin bir başlangıç olduğunu 
düşünüyoruz. Bundan sonra güreş camiasının başına gelecek olan kim 
olursa olsun, yine aynı mantalitenin ve aynı misyonun adamı olacaktır.

Som: Saygılar sunuyorum. Türkiye Gazetesi olarak soruyorum. Yıllardır 
Türkiye’de olan, yapılan bir haksızlığı dile getirmek istiyorum. “Bu ülke, 
Futbol milli takımı teknik direktörüne 50 bin dolar maaş verirken, 
Güreşimizi Avrupa, Dünya ve Olimpiyata hazırlayan teknik adamlara çok 
cimri davranmaktadır. Aceleciliğimi bağışlayın sayın başkanım, bu sizin 
için sorulan çok erken bir soru ama, bundan sonra kısa, orta ve uzun 
vadeli kamplarınız olacak. O kamplarda çalışan antrenörler olacak, 
bunlara maddi açıdan doyurucu bir katkıda bulunmayı düşünüyor 
musunuz?

Osman ŞANSAL’ın Cevabı: Bakınız, sadece güreş antrenörlerin değil, 
hakemlerin de çok sorunları vardır. Kulüplerin, G.E.M.’lerin de sorunları 
çok büyüktür. Biz bunları burada anlatmak istemiyoruz. Bunları biz kendi 
aramızda konuştuk. Biz ödül yönetmeliği, Milli Takımların takım 
şampiyonlukları, bireysel şampiyonluklar dahil olmak üzere ödül 
yönetmeliklerinde değişikliklere gideceğimizi, bunu bürokratik olarak bir 
takım engellerle karşılaşırsak aşana kadar kendi bütçemizden, kendi
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imkanlarımızla karşılayacağımızı daha önceleri (seçim çalışmaları) 
sırasında da deklare etmiştik. Sözümüzün arkasındayız. Takım 
şampiyonluklarına pirim vereceğiz. Çünkü, milli takımda yer alan 
sporcular, birbirini destekler birbirinin başarısı için dualar eder ve 
birbirine yardım ederler diye düşündük. Böylece milli takımda ters 
rekabetin ortadan kalkacağını da göz önüne aldık. Olimpiyatta gördük ki, 
birbirinin yenilmesine üzülmeyen sporcular oldu. Biz istiyoruz ki, birbirinin 
yenilmesine kahrolunsun, birbirinin yenilmesine üzülsünler. Tabi ki bunu 
önce eğitimle vermeyi daha sonra ise maddi destek vererek ortadan 
kaldırmayı düşünüyoruz. Bunun içinde sistemin bozukluğunu yeniden 
gözden geçirip, bu ödül yönetmeliğini (hakemi, hocası, sporcusu, kulübü 
vs.) mutlaka halledeceğiz.

Soru: Bu kriz aşamasında bu tür ağır sorunları nasıl aşacaksınız? Yeni 
federasyonun fazla imkanları yok deniliyor. Büyük ve köklü bir sistem 
ortaya koymayı düşünüyorsunuz. Bu imkanlarla bu krizi nasıl 
aşacaksınız?

Osman ŞANSAL’ın Cevabı: Şimdi önümüzdeki bu kriz, ülke krizi değil 
inşallah. Bizde bu görünen krizde bu toplantıyı, bu büyük güreş 
kurultayını yaptığımıza göre; her halde bir yıllık harcama periyodu bu 
kurultaydan daha fazlaya mal olmaz. Antrenör, teknik direktör, hakem vs. 
iyileştirilmesi bizim için öyle çok fazla bir rakam değildir.

Soru: Sayın Başkan, siz dediniz ki; “yaptığımız uzun vadeli plan, sekiz 
yıllık plan”, siz aynı zamanda “dört yıl sonra başkanlığa aday değilim” 
dediniz. Halbuki Türkiye’deki sistemde biliyoruz ki giden birinin yerine 
gelen her şeyi baştan aşağıya değiştirir. Sizce sizin bir dört yıl daha Türk 
güreşine hizmet için devam etmeniz gerekmez mi?

Osman ŞANSAL’ın Cevabı: Biz bunun cevabını biraz önce verdik. 
Dedik ki bizden sonra gelecek arkadaşlar bizim misyonumuzu aynen 
devam ettirecektir. Çünkü, camianın standartlan değişmiştir. Bu misyona 
ve bu standartlara uygun arkadaşlarla devam edecektir.

Soru: Sayın Başkan, bir soru daha soracağım. Biraz önce uluslararası 
düzeyde başarı elde etmiş sporcuların ödül alamadıklarını, alsalar da çok 
düşük düzeyde aldıklarını, dolayısıyla maddi bakımdan perişan 
olduklarını duyduk. Ayrıca, sporcular için kamu kuruluşlarında 
işsizliklerini önleyici tedbirlerin alınmadığını da biliyoruz. Bu şampiyon ve 
sporcu güreşçilere nasıl iş imkanı sağlayacaksınız, yoksa yine 
kesenizden mi bu insanları beslemeyi düşünüyorsunuz?
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Osman ŞANSAL’ın Cevabı: Hayır, bu bir sistem meselesidir. İstihdam 
sorununu aslında devlet 1982-84 yıllarında aşmak için azami gayreti 
göstermiştir. Ama, camia olarak bizlerde kendimizi kontrol etmek 
durumundayız. Kadrolar güreşe, güreşçiye tahsis edilmiştir. Ancak, güreş 
için hala kullanılmamaktadır. Örneğin, Bir TEAŞ’tan bahsedecek olursak; 
zamanında güreşçi için verilen kadrodaki güreşçi, bir yere transfer oluyor 
veya “ben artık güreş yapamayacağım”, diyor ve ayrılıyor. Ancak devlet 
bunun yerine tekrar bir güreşçi almıyor ve o kadroyu iptal ediyor. Bu 
kadrolar hala güreş için kullanılmamaktadır. Hatta bazı güreşçiler ben 
güreşi bıraktım diyor veya emekli olmak istiyor. Ama sistem buna izin 
vermiyor. Israrla insanlarımız orada işgalci duruma düşürüyor. Bunlar, 
saçma sapan bir takım bürokratik engellerdir. Bunların kaldırılması 
gerekir. Sayın vekillerimizde buradayken söylemiş oluyorum. Çünkü, bu 
tür sistem tamamen hatadır. Suistimal düşünmeyen, dürüst düşünen 
insanları cezalandırmış oluyorsun. Kaç kadro tahsis ettiysen o dursun, 
ama bu kadrolar güreş için kullanılsın. 40-60 yaşına gelmiş bir insandan 
güreşçi olmaz. 60 tane kadro var. Bunların içinde 10 güreşçi var. 
Diğerlerine bir türlü çöreklenilmiş. Bunları söküp atmak lazım. Ama, 
devletinde bu ayıbı ortadan kaldırması lazım. Herkes üzerine düşen 
görevi iyi telakki ederse, bu problem de çözülür kanaatindeyiz.

Soru: Sayın başkanım bu kurultayı toplarken beklentileriniz nelerdi? İki 
gün geçti, kurultay yapıldı beklentilerinize kavuştunuz mu? Ve güreş 
camiasında o beklentileri ve heyecanı gördünüz mü? Biz kendimize göre 
güreş tabanında bir çok heyecan ve aşkı gördük. Sizin açınızdan nedir?

Osman ŞANSAL’ın Cevabı: Şimdi biz, güreşin tabanını ve tavanını 
biraz genişletip heyecanlandırdığımız kanaatindeyiz. Bunu inşallah ileriki 
zamanlarda göreceğiz. En azından şurada birkaç kulüp sözü bizzat 
aldım. Yetkililer ve belediyeler tarafından, bazı özel teşebbüsler vs. Hatta 
şu anda arazi-yer bağışlamak isteyen, tesisi de su başmanına kadar 
yapabileceğini söyleyen bir takım insanlar oldu. Bunları önümüzdeki 
haftalarda biz programımızı oluşturduktan sonra başlatacağız. Daha 
doğrusu bizler umduğumuzdan fazlasını bulduk.

Biz hocalarımızla eski-yeni demeden kucaklaşmak, kaynaşmak 
durumundayız. Biz; eski, şu veya bu diye bir yolsuzluk iddiasında 
bulunmadık ve bulunmayız da. Bu başkalarına ait bir iddia. Biz öyle bir 
iddiada bulunmadık. Ağzımızdan öyle bir söz çıkmadı. Ahmet AYIK 
değerli bir şampiyondur. O da görevini elinden geldiği kadar iyi yapmaya ' 
çalışmıştır. Bizlerde elimizden geldiği kadarıyla daha fazlasını ve daha 
iyisini yapmaya çalışacağız. Her şey bundan ibarettir.
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Soru: Peki, eski federasyon tarafından bütçenin %91’inin seyahatlara 
harcandığı söylendi?

Osman ŞANSAL’ın Cevabı: Seyahat bütçesi yapılmıştır. 2001 yılı için 
söylüyoruz. Bu sadece federasyonun hatası değildir. GSGM. Bütçeleri 
onaylar. Merkez Danışma Kuruluda bütçeleri sorgular. Halen 2001 yılı 
Güreş Federasyonu bütçesinin %91’i seyahat giderlerine, %9’u da 
güreşe yatırım şeklindedir. Şu andaki fiili durumdan bahsediyoruz, yoksa 
bunun yolsuzlukla alakası yoktur. Demek istediğimiz bütçenin aslına 
uygun hazırlanmadığıdır. Bu bütçeyle hem miktar bakımından, hem de 
orantı açısından Türk Güreşi’nin doğru ve iyi bir yere gelebilmesi 
mümkün değildir. Bir şeyin planlama hatası ile yolsuzluk kavramı 
birbirinden farklı şeylerdir. Yolsuzluk iddiasında bulunmuyoruz.

Soru: Bu bütçe çarpıklığı ile ilgili bir rakam verebilir misiniz? Yani 2001 
yılı bütçesi için %91’i seyahat için ayrılmış dediniz?

Osman ŞANSAL’ın Cevabı: Bir trilyon yüz milyarın %91’i evet. Durum 
budur.

Q

Soru: Sayın Başkanım, Parlamenterlerin burada olması basın toplantısı 
olarak sizi heyecanlandırıyor mu? Ancak, burada bir spor tartışılıyor, her 
ne kadar yoğunluk güreş olsa da. Spordan Sorumlu Devlet Bakanı Sayın 
ÜNLÜ ve bunun genel müdürü Kemal MUTLU, yine kısa bir dönem önce 
federasyon başkanlığı yapan Ahmet AYIK, bunun dışında 2000 yılında 
Olimpiyatlarda olacağız diyen MDK. Üyelerini düşündüğümüzde bunların 
burada olmayışını biz kendi aramızdan bir eksiklik olarak görüyoruz. 
Sizin değerlendirmeniz nasıldır acaba?

Osman ŞANSAL’ın Cevabı: Bizim için güreş camiasının birlik çağrısına 
uyup gelmesi önemlidir. Sayın Bakanımız Fikret ÜNLÜ dün buraya gelip 
konuşma yaptılar. Kendilerine teşekkür ediyoruz. Sayın Genel Müdür 
sizin TSYD’de yaptığınız toplantıya iştirak ettiler. Orası da Türk sporunun 
genel manada bir toplantısı ve organizasyonudur. Sinan Erdem bey 
zannediyorum işleri çok yoğundur. Ahmet AYIK Bey’in Antalya’daki bir 
tatil köyünü sel basmış, onunla ilgili gelemeyeceğini bildirdi. Hatta çok 
katılmak istediğini söylemiştir. Biz hiç ayırım yapmadan herkesi buraya 
davet ettik.

Soru: Efendim! ben bir soru soracağım. Demin dediniz ki; "Federasyon 
bütçesinin %91’i seyahat giderleridir”. Bu giderler Avrupa, dünya vs. 
yerlere gidip gelirken mi, yani sporcuları götürüp getirirken mi 
harcanacak, yoksa başka bir kasıt mı var?



Osman ŞANSAL’ın Cevabı: Elbette ki seyahat giderleri gidiş-gelişleri, 
bir ihaleyle bir firmaya veriyorsunuz. Tabi ki ihale en ucuz verende 
kalıyor. Ucuz etinde yahnisi pek yenmiyor. Bazen, bir günde gideceğiniz 
yere üç günde gidiyorsunuz. Üç saatte gideceğiniz yere bir günde 
gidiyorsunuz. Amerika 10 saatse iki günde gidiyorsunuz. O ülkeden bu 
ülkeye, o hava alanından bu hava alanına bekliyorsunuz, 
bekletiliyorsunuz. Bunun adı tasarrufsa ne demek oluyor. Sekiz - on 
saatlik yolu iki günde alan sporcunun halini düşünün. Havaalanında rezil 
oluyorsunuz. Bu ayrılan bütçe yurtiçi ve yurtdışı seyahatiyle ilgilidir. Alt 
yapıya, kamplara, klüplere vs. ilgisi yoktur bu bütçenin.

Soru: Sizce doğrusu ne olmalı?

Osman ŞANSAL’ın Cevabı: Doğrusu üç - dört trilyonluk bir bütçe 
olmalıdır. Bunun 800-900 milyarı yine seyahate, yine gidiş gelişlere, 
diğer kalanlar ise güreşteki asıl hizmet birimlerine harcanmalıdır. Böylece 
uluslararası arenalarda Türk güreşi hak ettiği yere gelebilsin ve daha çok 
madalya alınsın. Şampiyonluklar gelsin. Böyle bir bütçe istiyoruz. Bu 
konudaki talebimizi MDK.’ya ilettik. Bundan daha normal istek olamaz.

Soru: Bir trilyon yüz milyar lirayı baz aldığınızda bütçedeki doğru taksim 
ne olmalı?

Osman ŞANSAL’ın Cevabı: Bu şimdi var sayımlarla ilgili bir soru. Bu 
konuya girmesek iyi olur. Ama benim bütçem bu olsa daha ziyade alt 
yapıya ağırlık veririm. Yurt dışına gidilmiyorsa da gidilemez. Nitekim bu 
zaman zaman Türk Güreşi’nin başına gelmiştir. Bütçe yetersizliğinden bir 
çok şampiyonalara Türk Güreşçileri katılamamıştır. Alt yapıdan kalanla 
iş yapacaksın.

Soru: Başkanım bende güreşin içinden gelmiş biri olarak bir soru sormak 
istiyorum. Geçmişten bu tarafa hep izlerim. İlk kez özel müteşebbisten 
biri olarak ilk kez güreş federasyonu başkanı oldunuz. Özel sektör olarak 
Türk güreşinin müdavimi durumuna girdiniz. Son dört yılda serbest güreş 
birkaç madalyanın dışında oldukça başarısız duruma düştü. Bu 
madalyaları alan ve banko gözüken iki kişi de ceza aldı. Sizin serbest 
güreşteki başarılı olma ve bu iki kişinin cezası hakkındaki düşünceleriniz 
nelerdir?

Osman ŞANSAL’ın Cevabı: Üzülerek söylüyorum. Ben serbest ve 
greko - romen’de de takımın başına yabancı antrenör getireceğim. Buna 
mecbur olduğumuz için çok üzgünüm. Çünkü camiada herkesin



beklentisi milli takımda antrenör olmaktır. Şu andaki kamptaki 
hocalarımız bile kendi durumlarından şikayetçidir. Tahmin ediyorum ki, 
geçici olarak atamamıza rağmen. 100 tane milli takım teknik direktörlüğü 
yok. İki tane milli takım teknik direktörlüğü var. Herkes bu teknik 
direktörlüğe hücum ettiği zaman birbiriyle bir çekişme, kamplaşma 
durumuna giriliyor. Ama gerekçemiz sadece bu değil yetişmiş kalifiye 
adam açısından altta bir eksiklik var. Dünya güreşinin şu anki gereklerini 
yerine getirmek açısından alt yapıyı güçlendirmek ve oraya antrenör 
yetiştirmek açısından güreşe milli eğitimi potansiyel seçmiş bizler, örnek 
sisteme geçebilmek açısından sistemi çok iyi tahlil eden greko - romen 
ve serbest sitili bilen, antrenörle yolumuza devam edeceğiz.

Soru: Başkanım bir sorum daha var. Güreş eğitim merkezlerinde başarılı 
olan birkaç sporcu bu merkezlerden alınarak Aksaray’a toplanmıştır. 
Dolayısıyla güreş eğitim merkezleri, gönderilen bu sporcuların 
yokluğundan zor duruma düşmüşlerdir. Aksaray’da toplanan bu başarılı 
çocuklar her türlü imkansızlık yüzünden geldikleri yere gitmek için can 
atmaktadırlar. Bu konuyla ilgili siz ne düşünüyorsunuz?

Osman ŞANSAL’ın Cevabı: Şimdi Avni hocam, siz biliyorsunuz; 
Türkiye’yi sekiz bölgeye ayırmış bir projemiz var. Dolayısıyla bundan 
sonraki sistemin güreş eğitim merkezi, hakemler ve kulüpler açısından 
daha az aksaklıklar olacağı düşüncesindeyiz. Çünkü her bölge kendine 
bağlı illerden sorumlu olarak bütün organizasyonları ile müdürlüklerine 
bağlı okulları dahil olmak üzere hepsini denetleyerek genel yapılanma 
içerisindeki yerlerini alacaklardır. Oluşan kurumlar bu işin üstesinden 
gelebilecek kalitede olacaklardır. Buna canı gönülden inanıyoruz.

Soru: Sayın Başkanım birde sizin seçimlerden çok şikayet ettiğiniz bir 
konu vardı. Federasyon başkanlığı seçimlerinde, güreşte alakasız olanlar 
oy kullanıyor. Nitekim bu seçimler de bir çok federasyonlarda bazı 
sıkıntılar vardı ve aşılamadı. Bu nedenle örneğin, Gençlik Spor İl 
Müdürlüklerinde (GSİM) hiç alakası olmayan insanlar gelip oy kullanıyor. 
Yani bundan sonra uzun vadeli program yapıyorsunuz. Mademki sizden 
sonra gelecek daimi insan çıkabilir elbette. Bu seçimlerde sizin 
yaşadığınız sıkıntıyı yaşamaması için siz bir tedbir alacak mısınız?

Osman ŞANSAL’ın Cevabı:Tabii şimdi bu sayın milletvekili 
arkadaşlarımız, ağabeylerimiz buradadır. Bu beni aşan spor teşkilatımın 
karar verdiği bir konudur. Şeydi Hocamızda, Sayın Kütahya 
Milletvekilimiz bu konuyu açıklar mı efendim?
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Şeydi KARAKUŞ’un Cevabı: Federasyon başkanlığı seçimi yasayla 
düzenlenmiş bir hadisedir. Bu yasa çerçevesinde kimin oy kullanıp 
kullanmayacağı belirlenmiştir. O bakımdan federasyon başkanlarının şu 
şartlarda bu yasa çerçevesinde fonksiyonları hiç yoktur. Bununla ilgili 
tabii. İllerde sıkıntılar var. Diğer federasyondaki arkadaşlarla da 
görüşüyoruz. Yeni oluşabilecek durumdan daha demokratik bir 
yapılanmada oylama sistemi kim olur olmaz tartışılır. Onun durumu ayrı. 
Ama şu anda sayın federasyon başkanının bu konuda hiç fonksiyonu 
yoktur.

Soru: Bu çıkacak spor yasasında, Avrupa Şampiyonaları yönetmelikte 
devre dışı kalıyor. Yaptığım araştırmalara göre Avrupa şampiyonları bu 
gün herkesin bildiği üzere Dünya güreşinin şekillendiği bir kıtada. Orada 
şampiyonlar parmakla sayılacak kadar az. Avrupa şampiyonalarına çok 
uzun bir dönem katılınamadı. Gerçi o zaman katılmış olsa bu gün çok 
fazla miktarlarda olur. Bu seçimlerde de Avrupa şampiyonları devre dışı 
bırakıldı. Yani bu hiçbir hakkı olmayan bir hadise. Bu çıkacak yasada 
sizler bu olayın içerisinde olan kimseler olarak Avrupa şampiyonları için 
ne düşünüyorsunuz? Bunları bu şampiyonlar kategorisinde maaş 
almaları için bir girişiminiz olacak mı? Bilgilerinizi öğrenebilir miyiz?

Şeydi KARAKUŞ’un Cevabı: Şimdi bu yasa tasarı halinde meclise de 
gelmedi. Bakan bey bürokratlarıyla hazırladı. Biz de sizin duyduğunuz 
gibi dışarıdan duyduk. Komisyonda ben de varım. Henüz bizim 
komisyona gelmedi. Ama tabi ne var ne yok şimdi ayrıntısını bilmiyorum. 
Ne desek yanlış olur. Son dakikada bakarsınız değiştirirler. Ama geldiği 
zaman bu dediğiniz doğrultuda mücadele ederiz. Ama komisyonda seçim 
var.

Soru: Sabahleyin, büyük bir şampiyon ağabeyimizle konuşmuştuk. 
Bundan 15 sene evvel emekli olan bu şampiyon, SSK’dan 126 milyon lira 
emekli ücreti alıyor. Bu ücret, gerçekten çok esef verici bir hadise. 
Aslında şeref aylıkları denen hadise olarak aynı statüde bende maaş 
alıyorum. Üç ayda 60 küsür milyon. Bu arada sayın başkan bu konuda 
seçim öncesinde gayet güzel söylemeleri ve.ilişkileri vardı. Bu konuda 
gerek sîzlerden gerek sayın başkanımızın ve tüm güreşe dahil olan 
büyüklerimizin ciddi gayret içerisinde olmasını, güreş kamu oyumuz 
bekliyor. Hakikaten alt üste bakıyor, bakıyor ki bir ideal göremediği 
zaman, netice olarak alt yapının da çökmesi bir bakıma kanunla ilgili siz 
ağabeylerimiz olarak, bu konuda bir girişim yapmanızı bekliyoruz. Ne 
söylersiniz?
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Osman ŞANSAL’ın Cevabı: Seçimden önce belirttiğimiz gibi bu 
konunun üzerine hassasiyetle eğileceğiz. Sayın milletvekillerimizin 
diyeceği gibi, benim bildiğini bildiğim İsmet ATLI’da bu konuda kendisine 
söylenmiş olduğunu tahmin ediyorum. Bana da söylediler. Çünkü 
Olimpiyat ve dünya şampiyonlarını bakanlık müşaviri olarak 
görevlendireceğini ve bu atamaları yapacağını, şu anda hükümette 
bulunan sayın parti başkanı bize bu sözü vermiştir. Bende bu konuyla 
ilgilenebilmeliyim demiştim. O da ilgilenebilirsin demişti?

Şeydi KARAKUŞ’un Cevabı: O karar, önceki çalışmada Şampiyon 
olmuşlar, müşavir kadrosu adı altında çıktı. Ama belli bir senesi var. Onu 
tam hatırlayamıyorum. Gençlerin daha çok faydalanması noktasında.

Orada bir çalışma yapılacak. Şu anda bize görev çıktı. Biz 
seçimden önce sözünü almıştık. Bütün gayretimizle yüklendik. Sayın 
milletvekillerimiz yeniden yapmamız gereken bir şey, 65 yaşın altına 
çekmek bunu. Yapmamız gereken budur. Şu anda fiili spor yapan bir 
insanda müşavirlik bağlanamaz. Müşavirlik kadrosu verilemez. 
Dolayısıyla bir yaş farkı olmalıdır. Burada da haksız bir istek içinde 
olmayalım. En azından antrenörlük döneminin teknik direktörlük 
dönemini verimli olarak kullanabilelim. Bu adamın 45 yaşları filan 
olabilsin ki 65 yaş tabi fazla bir şey. Bu yasa böyle çıktı seçimden önce 
bu sözü vermiştik, bu böyle olacak.

Soru: Sayın Başkan, son bir sorum daha var. Efendim bu zamana kadar 
bu kurultay güreş tarihimizin en büyük kurultayıdır. Olayları burada basın 
mensubu arkadaşlar yakından takip ediyorlar. Kurultay gerçekten son 
derece olumludur. Güreşimizin buna ihtiyacı vardı zaten. Hiçbir dönemi 
eleştirmemek kaydıyla konuşuyorum. Basın daha önce güreşimize, yani 
daha açık olarak antrenörlerimize, federasyon üyelerimize yer vermedi. 
Değerli basın mensubu arkadaşlarda biliyorlar bu konuyu. Siz şimdi 
yönetimi devraldınız Allah hayırlı uğurlu eylesin. Basınla olan 
diyalogunuzun nasıl olacağını merak ediyorum?

Osman ŞANSAL’ın Cevabı: Şimdi burada kurullarımız bunlara !;arar 
verecektir. Bu konu teknik kurula bağlı olacaktır. Tabii teknik kurul bu 
konuda konuşma yetkisi verirse konuşurlar. Eğer yetki vermezse 
konuşmazlar. Ama diyalogdan basınla kaynaşmaktan yana olduğumuzu, 
gerekirse sporcularımızın bile magazin, tabii magazin derken bunu tele- 
vole cinsi magazinden bahsetmiyorum. Seviyeli, kaliteli bir takım 
magazin programları ve aktivitelerinde yer alabilecek tarzda bir serbestlik 
tanıyacağız. Ama bu teknik kurulun kararı olacaktır.

Hepinize teşekkür ediyor ve saygılarımı sunuyorum.
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54 Ercan YILMAZ Etlik Gn. Dr. Tevfik Sağlam 
Cd. 70/5 Ankara 05326087071 03123255514

55 Erdoğan KARAALİ Tekel Merkez Md. 
Alsancak/lzmir 05323644305

56 Erdoğan KOÇAK Gençlik ve Spor II 
Müdürülüğü Konya 05323558845 03323219318

57 Erol ARSLAN D.U. Spor Yüksek Okulu 
Diyarbakır 05325276952 04122488049

58 Erol DİNÇER TULOMSAŞ Genel Md. 
Eskişehir Demirspor Kulübü 05327652065

59

60

Erol KOCA Kumluca Lisesi Antalya 05324969649

Eyüp ERDÜRAN MEDAŞ TEK Meram Spor 
Konya 05322369820 03322550082

61 Fahri YENİGÜN D.S.İ. Nilüfer Spor Bursa 05358586233 02243603691

62 Fatih ÖZBAŞ Almanya 00491727643639

63 Fehmi SARI Tabakhane Mh. 11 .Sk.No:9 
Adapazarı 05327802644

64 Ferhat
GÜMÜŞTEKİN

Tekel Ambalaj Fb. Cevizli / 
İst. 05426753958

65 Fevzi ÇAKIR Ali Hikmet Paşa Mh.Sümbül 
Sk.No:27/3 B.esir 05326327386 02662463223

66

67

Fevzi ÇELİK Gençlik ve Spor II Müdürlüğü 
Afyon 05324451816 02722421042

Fevzi ŞEKER İstanbul Güreş Kulübü 
Aksaray 05322773011

68 Fikret DEMİR Tekel Spor Kulübü 05352163542

69 Fikret ERSOY Kapatılan Türkiye Gemi 
Sanayi 05422435246

70 Fikret POLAT Kartal Spor Kulübü İstanbul 05322547938 02163533330

71 Fikret UYGUN Kozluk Mh. Muhabere 
Sk.No:24/4 İzmit 05322344849 02623318445

72 Gürsel UZUNCA Kırıkkale Üniversitesi BESYO 05322722762

73 Hakkı BAŞAR İst.BŞ.Belediye Spor Kulübü 
Çapa No:9 İst. 05358293768

74 Halil DELİCE Türkiye Gazetesi İstanbul 02124543523 02124542564

75 Halil KARAÇOR Medaş İstanbul Yolu 12.km 
Selçuklu/Konya 05334315460

76 Halil SEZGİN Güneşli Hürriyet Mh. 
Menekşe Sk. No:26 İstanbul 05424164355

77 Haşan AKYILDIRIM Söke Belediyespor Aydın 05332414680

78 Haşan ARI M.T.A. Genel Müdürü Ankara 05322722258

79

80

Haşan ASLAN Şeker Fb Malatya 05426927520

Haşan GEMİCİ Yenikent Derince/Kocaeli 05326701569 02622332055
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81 Haşan OĞUZ B.Ş.B Spor Kulübü Başkanı 
Konya 05428161161 03322354630

82 Haşan SEVİNÇ F.Çakmak Mh.133.Ev!er 
Haydar Ö. Cd. No:32 Turhal 05358286138 03562751288

83 Hasari GÜLER Adıyaman Milletvekili 03124206206-07 03124206957

84 Hayrettin BAYDUR Tokat 05325612417

85 Hayrettin ENDİZ Tekel Güreş Kulübü 
Alsancak/İzmir 05333632342

86 Hüseyin ÇEVAL 05322858221

87 Hüseyin ÇİÇEK M.T.A. Spor Kulübü Ankara 05333364841

88 Hüseyin Çolakoğlu Gençlik ve Spor II Md. 
Aksaray 05425832042

89 Hüseyin
KARAKAYA

Üsküdar Cd. Uğraş İşhanı 
Kat4/10 Kartal/İst 05323421523 02163898049

90 Hüseyin PEHLİVAN Uluslar arası Hakem Ankara 05425864635

91 İbrahim AKGÜN TEDAŞ Gölbaşı Spor 
Tesisleri Gölbaşı/Ankara 03124842121/2193

92 İbrahim ARSLAN Abdullah Kayahan Sk. No:5/3 
Salihli/Manisa 05325642292

93 İbrahim ASLAN Serik/Antalya 05324923425

94 İbrahim BOLDAĞ Zile Belediyesi Zile/Tokat 05325215445 03563171389

95 İbrahim ŞAHİN Niğde Üniversitesi BESYO 
(Aksaray) 05424044980 03822171610

96 İbrahim
TOPALOĞLU Şeker Fb Erzurum 05324746256

97 İdris ÇALIŞKAN Fatih Mh. Mine Sk. No:15 
Osmangazi/Bursa 05323568833

98 İlham» TOPALOĞLU T.S.İ.Spor Kulübü Erzurum 05324746256

99 İlhan ERİŞ Sinanlı Beldesi Babaeski 05423513631 02885222205

100 İlhan KAJAN Yeni Asya Gazetesi 02126558895/414

101 İlyas KESKİN Hollanda Türkevi Amsterdam 05322963375 0031756846926

102 İlyas KÖLÜK
Huzurevleri Mh. 

57.Sk.Şendaş Apt.5/15 
Seyhan/Adana

05462244299

103 İrfan ERDOĞAN Gençlik ve Spor İl 
Müdürülüğü 05332120488 02722152626

104 İrfan GÜLIRMAK M.T.A. Genel Müdürü Ankara 05325653766

105 İsmail
AKYAVAŞOĞLU Kuyucak Spor Kulübü Aydın 05324009041 02563714493

106 İsmail CAFO 37 Cd.No:98 Antalya 05322923345

107 İsmail NİZAMOĞLU B32 D6 Ataköy/İstanbul 05422447181

108 İsmet ATLI Türkiye Gazetesi Adana 05324780033
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109 K.Ahmet TAŞÇI
Cumhuiyet Cd. Kafe Er 

Meydanı No:2-Karamürsel / 
Kocaeli

05323216442

110 Kadir BİRLİK Kocaeli Karamürsel 
Belediyesi. 05327780838

111 Kamber GÖKAY Bahçelievier Mh. 4Şenyurt 
3/6 Çorum 03644054252 03642213340

112 Kamil CESUR Niğde Üniversitesi BESYO 
Niğde 05322244118 03882327690

113 Kamil
KOCAAGAOĞLU

Fevzi Çakmak Cd. I.No'lu 
Şeref Sit. C.1D Avcılar/İst 05324354735

114 Kamil OCAK Şeker Fb. Babaeski 05327623234 02885231261

115 Kamil ÖZDAĞ Sakarya Akyazı Belediyesi 05358589499 4181435

116 Kaplan YAPAR 9.Cd. 27/26 Demetevler/Ank 05324147502

117 Kayahan
İZMİRLİOĞLU il Genel Meclis Üyesi Afyon

118 Kazım İPEKOĞLU Tekel Spor Sitesi 
Cevizli/İstanbul 05323734655 02163772749

119 Kemal
DEMİRSÜREN

I.Soğanlık Cd.Batı Sk.No:7 
Erbil Ap Kartal/İst. 02163873181

120 Kenan
SARIZEYBEK Söke Belediyespor Aydın 05423124798

121 Kenan ŞİMŞEK Ankara B.Ş.B. Spor Kulübü 05422376106

122 Kenan TOPÇUOĞLU Tekel Spor Kulübü 
Cevizli/İstanbul 05323734655

123 Lütfi YILMAZ Belediyespor Kulübü Bursa 05324641007

124 M.Emin YAĞIMLI Tekbir Ciltevi Çavuşoğlu 
Pasajı Adıyaman 05325429095 04162142850

125 M.Hanifi CENGİZ Tekel Merkez Md. 
Alsancak/İzmir 05326905321 02324647381

126 M.Tevfik ERÇETİN A.A.G.M.K Bulvarı 128/C 
Maltepe/Ank 03122317000

127 Mahmut AÇAK İnönü üniversitesi BESYO 
Malatya 04223261171

128 Mehmet AÇAK TEDAŞ Spor Kulübü Ankara 05427338717

129 Mehmet
AKZAMBAK P.K. 10. 07401-Alanya 02425181217

130 Mehmet ALHAN Derbent Mh. 2.Cd. No:50 
Mamak/Ank. 05352956957

131 Mehmet ARI Anadolu Lisesi Malatya 05352931972

132 Mehmet ATMACA Cumhuriyet Mh. M.Paşa Sk. 
No:28 Pamukova/Sakarya 05326746038

133 Mehmet BAYKAN Konya A.S.K.F.Gn.Bşk. 05424242795 03323536613

134 Mehmet BİÇİCİ Aksaray G.E.G.M. 05322273614

135 Mehmet ESENCELİ Dörtyol Belediye Bşk. 
Dörtyol Hatay 7124658
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136 Mehmet GÜÇLÜ Milas İlçe Spor Md. 02525127139

137 Mehmet KÖSE Yüzbin A.Ş. Hükümet Cd. 
No:23 Çan 02861161330

138 Doç.Dr.Mehmet
KUTLU

Fırat Üniversitesi BESYO 
Elazığ 05325925793 04242367743

139 Mehmet ORUK Gebze Belediyesi Güreş 
ihtisas Kulübü 05322941668

140 Mehmet ÖZSOY Erzincan Şekerspor Kulübü 05422620994

141 Mehmet ÖZTÜRK Soğuksu Mh. 311 .Sk. Oztürk 
Ap.4/8 İst 05322479008

142 Mehmet ÖZTÜRK Tekel Kulübü İzmir 05322209143

143 Mehmet PELESAN Çetin Emeç Bulvarı 
7.Cd.61/2-3-4 Ankara 05322620219

144 Mehmet TUTAR Mahatma Gandi Cd. No:39-3 
G.Osmanpaşa Ankara 05332711605 03124475678

145 Mehmet TÜRKKAYA Refik Saydam Cd. 7/15 
İncirli/Ank. 05358185098

146 Metin BAŞDEMİR
Orantepe Mh. 30 Ağustos 
Cd.Tekel İşçi Loj.-Kat:3/17 

Cevizli/Kartal/İst.
05324923425

147 Metin CENGİZ M.E.B. Spor 
Şb.Md.Beşevler/Ank. 03124133221 03122222510

148 Metin KAPLAN Sütçüimam Üniversitesi 
BESYO K.Maraş 05424213906 03442237409

149 Metin TOPAKTAŞ Tedaş Sosyal Tesisleri 24-4 
Gölbaşı/Ank 05422367116

150 Miktat BOZKURT 12 Cd. Demetevler 35/24 
Ankara 05334207555 03123972090

151 Muammer ERÇELİK Tekel Greş Kulübü 
Alsancak/lzm. 05326225884 02324647381

152 Öğr.Gör.Muhammet
BODUR

Ankara Üniversitesi BESYO 
Tandoğan/Ank. 03122822120

153 Y.Doç.Dr.Muharrem
ATİK

Dicle üniversitesi BESYO 
Diyarbakır 05325754290 04122488249

154 Muharrem
DEMİREĞE TEDAŞ Spor Kulübü Ankara 05326171517

155 Murat ATMACA TEDAŞ Spor Kulübü Ankara 05427636827

156 Murat GÖZÜTOK Milas Spor Salonu 
Milas/Muğla 05357399249 02422487396

157 Murat GÜNAYDIN Şeker Spor Kulübü Ank. 05427151996

158 Murat VURAL Gençlik ve Spor İl Müdürlüğü 
Muş 05323560717

159 Musa ARIK Güneş Basın Sitesi Gökmen 
Sk. Aktepe/Ankara 05426756890

160 Musa YILMAZ T.B.M.M. FP.Grubu Ankara 03124205310-11 03124205319

161 Mustafa BOYLU Fatih I.O. Milas/Muğla 05462135776

162 Mustafa
DAĞISTANLI

Köprü Çatalesi Koza Sk. 
119/10 Ankara 05322764326 03124475718
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163 Mustafa ERGÜN Pınarbaşı Belediye Bşk. 
Kayseri 03525121035 03525121017

164 Mustafa KÜÇÜKEFE Hisariçi Mh. Muhtarlığı 
Balıkesir 02662450100

165 Mustafa ŞAHİN Gençlik ve Spor İl Md. Konya 05322466290

166 Mustafa TÜRKMEN Karamanoğlu Mh. No:28 
Afyon 05333570393

167 Mustafa YEŞİL Gazi Osmanpaşa Güreş 
ihtisas Kulübü Bşk. İstanbul 05324832576 02125454530

168 Muzaffer AYDIN Demirspor Kulübü 
Haydarpaşa/İstanbul 05427751657 02163499070

169 Müjdat KAYAYERLİ T.B.M.M. Afyon Milletvekili 05425442483 03124206979

170 Naci NUMANOĞLU Gençlik ve Spor II Müdürlüğü 
Artvin 05326241265 04662121309

171 Necati TEMEL Gençlik ve Spor II Müdürlüğü 
Tokat 03562143309

172 Necip Fazıl KİSHALI Atatürk Üniversitesi BESYO 
Erzurum 05424165147 04422330071

173 Necmi GENÇALP Şeker Spor Kulübü Ank. 05322122132

174 Nesim GEZER Van Emniyet Md.Ter. 
Müc.Şb.Md. 05425977017

175 Nezir BERÇİN Gençlik ve Spor Kulübü 
Çorum 05423264063 03642134101

176 Niyazi KORKMAZ İstiklal Cd. No:19 Biga/İzmir 05424870925 02324870925

177 Nizamettin ORUÇ Tekel Spor Sitesi 
Cevizli/İstanbul 05426463757

178 Nuri KILIÇ Gençlik ve Spor Müdürlüğü 05324226387

179 Nusret ATİK Elmabahçeler Yüksel Sk. 
No:13 D:2 Bursa 05424862299

180 Osman DEMİR D.S.i.26 Bölge Müdürlüğü 
Artvin 04662121277 04662125036

181 Osman SAYIN Fevzipaşa Mh. il Sk. No:11 
K.Maraş 05428327704 3442141155

182 Osman ŞENEL
Acıbadem Saray adı 

Bedrettin Sk.Şenel Apt No:26 
-D:1 Kadıköy/İstanbul

05356550828-
02163300395

183 Oğr.Gör. Hamdi 
SANCAKLI

Marmara Üniversitesi 
İstanbul 05324167282 02163321620

184 Öğr.Gör. Metin 
AKBAL

Selçuk üniversitesi BESYO- 
Konya 03322410041/1057

185 Ömer ERSÖZ Gençlik ve Spor il Müdürlüğü 
İçel 05327137694 03243253336

186 Ömer SUZAN Güreş Federasyonu 05326974648

187 Özcan ÖCALAN Karamürsel / Kocaeli 05324403923

Prof.Dr. Abdülkadir 
AKCAN188 Afyon Milletvekili 03124205496 03124206946

189 Prof.Dr. Fehim 
ÜÇIŞIK

Fenerbahçe, A.Mithat Efendi 
Cd. 7/6 81030 İstanbul 05422961806 02164148626
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190 Prof.Dr. Gazanfer 
DOĞU

İzzet Baysal Üniversitesi 
Abant/Bolu 05424270766 03742534636

191 Prof.Dr. M.Akif 
ZİYAGİL

Amasya Eğitim Fakültesi 
Amasya 05327226779 03624577600

192 Ramazan ÇELİK Sülekler Köyü Korkuteli/Ant. 05322550866

193 Ramazan TOPAL Konaklı Köyü Düzce 05326972759

194 Recep GENÇ T.B.M.M. Personel Loj.14/3 
Dikmen/Ank 05426422290 03124911882

195 Recep KILIÇ Taşkent Sk.27/9 
Kurtuluş/Ank. 05332449697 03122120882

196 Refik TELLİ Fevzi Paşa Cd. Oda Çarşı 
No:7 Erzincan 05424344623 04462148744

197 Remzi ARKALTI Gençlik ve Spor II Müdürlüğü 
Muş 05323560717

198 Remzi AY MEDAŞ TEK Meram Spor 
Konya

033225550060/132
6 03322550083

199 Remzi MUSAOĞLU Dumlupınar Cd. 146/25 
Bornova/İzmir 05327315190

200 Remzi ÖZTÜRK Demirspor Kulübü 
Haydarpaşa/İstanbul 05423713465 02163499070

201 Resul ALPTEKİN Bitlis Gençlik Spor il Md. 04342266360 04342266355

202 Reşit KARABACAK Gürgen Mh. Mesiroğlu Sk. 
No: 12/9 Bursa 05322455544

203 Ruhi KOÇER Gazi Osmanpaşa I.O. 
Bafra/Samsun 05324229891

204 Ruhi SEREN Emrullah Efendi I.Ö.Okulu 
Öğrt. Samsun 05422359272

205 Sadettin YÜCEL Demetevler 2.Cad.4/6 
Yenimahalle/Ankara 05323653963 03123463280

206 Salih AŞÇI Incirlibostan Avşar Sk.No:5/7 
H.Paşa Kadıköy 02163401468

207 Salim ATICI llyas Kuyu Mh. Yenice 
Sk.No:16/18 Samsun 03622364590

208 Salim KÖLEBAŞ Samsun/Ladik 03627714006 03627711121

209 Satılmış BAYKUŞ 12.Cd.33.Sk.33/8
Demetevler/Ankara 05352571326 03123458734

210 Savaş BAŞ Bayındır Sk. 7/5 
Kızılay/Ankara 05322069560 03123155117

211 Sebahattin KASAP Özel Yamanlar Lisesi 
Örnekköy/İzmir 02323676138 02323672245

212 Sebahattin ÖZTÜRK Ece Mh. Arapevliya Sk. 
Emanet Ap. No:2 Sivas 05322662890 03462248963

213 Selim KELEŞ Siirt Lisesi Öğrt. Siirt 05434522622 04842231520

214 Selman MÜLAYİM Gençlik ve Spor Müdürlüğü 
Siirt 05426675829

215 Semra AYDIN G.Ü. BESYO Ankara 05355123664

216 Serdar KESEN Güreş Federasyonu Memuru 03123119677 03123119677

217 Seyfi KARADAVUT Güreş Eğitim Merkezi Kayseri 03522411022
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218 Seyit EFE MEDAŞ Genel Müdürlüğü 
Konya 03322550060 03322550082

219 Sezai IŞKIN Gençlik ve Spor İl Md. Tokat 05424244603

220 Sinan AMAN 05352501361

221 Suat BEYENAL Karaelmas Sit,No:58 Arabacı 
alanı-Serdivan Sakarya 05327418903

222 Süleyman KAPLAN
Ambarlı Sümbül 

Sk.Pehlivanlar Kıraathanesi- 
Avcılar/istanbul

02125915005-
05322435512 02125915005

223 Sümer KOÇAK Kocatepe Üniversitesi 
BESYO Afyon 05327220465

224 Şefik KARA Bingöl Gençlik Spor İl Md. 04262131114 04262136118

225 Şehzade ARSLAN Güreş Federasyonu 
Başkanlığı Ulus/Ankara 03123119677 03123119677

226 Şevket DEMİRKAYA Ensar Koleji Demirkaya Mh. 
Nergiz Sk. Mahbutbey/İst 05424339231 02126562156

227 Şükrü KAYABAŞ Efeler Sk.No:15 D.2 
Şenlikköy/Florya/İst 05323130435

228 Tahir ÖZGELİŞ Gençlik ve Spor İl Müdürlüğü 
Ş.Urfa 05322454600

229 Talat TEZEL K.Maraş/Göksun 03447142492

230 Turan CEYLAN Beyhamam Sk. 2.Geçit 
No;204 Tokat 05335452064

231 Tülay KARAYAZI Yamanevler I.O.O Oğrt. 
Ümraniye İstanbul 05323525012 02163160896

232 Ünal GÜNDÜZ Turhal Belediyesi 
Turhal/Tokat 05423229524

233 Vedat ERGİN Ankara B.Ş.B. Spor Kulübü 05323542612

234 Veli AKBABA
Gençlik ve Spor Genel 
Md.Güreş Federasyon 

Bşk.'lığı
05425770311

235 Veyis GÜNGÖR Hollanda Türkevi Amsterdam 0031624621562 0031756846926

236 Yakup TOPUZ Tek Lojmanları N:42-10 
Gölbaşı/Ank 03124842121-1714

237 Yalçın KARAPINAR TEDAŞ Ankara 05427471625

238 Yaşar BAŞARAN Sıraselviler Cd. No:57 
Taksim /İstanbul 05324158779 02122517349

239 Yaşar KALE Ankara B.Ş.B. Spor Kulübü 05422376139

240 Yaşar YILMAZ Acıbadem Cd.Haşimbey Sk. 
Ziya Ap. No:5 D:3 Kadıköy 02163374380

241 Yıldırım YANILMAZ Metro Cd. Merterevleri no:19 
Ablok Merter/İstanbul 05325264079 02124820478

242 Yılmaz ARSLAN D.S.İ. Nilüfer Spor Bursa 05322216552

243 Yrd.Doç.Dr. Celal 
TAŞKIRAN İnönü Üniversitesi Malatya 05425762215 04223410042

244 Yrd.Doç.Dr. Mehmet 
TÜRKMEN O.M.Ü. BESYO Samsun 05326588027 03624577600
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245 Yrd.Doç.Dr.Haluk
KOÇ Gazi Üniversitesi BESYO

246 Yrd.Doç.Mürsel
AKDENK O.M.Ü. BESYO Samsun 03624577600 03624577600

247 Yusuf ARIKAN Polis Akademisi 
Gölbaşı/Ankara 05358230933 03124997064

248 Yusuf Sadri 
KİSHALI

Normanlı Mh. Dere Sk. No:33 
Erzurum 05422323484

249 Yusuf Ziya 
GÜNAYDIN İsparta Belediye Bşk. 2188570

250 Yüksel DÜZGÜN DSİ Nilüfer Spor Bursa 02243605000 02243605027

251 Yüksel KARAPINAR Gençlik ve Spor II Müdürlüğü 
Uşak 05335277520 02762233179

252 Zafer ALTUĞ Altuğ Alabalık Tesisleri 
Pasinler/Erzurum 05334335476

253 Zarife YILDIRIM Mustafa Kemal Mh. 3100 Sk. 
No:36 Ümraniye/İst. 05354187337

254 Zekai ERTEN Denizli Güreş Eğitim Merkezi 
Denizli

05356729514-
05326729514

255 Zekai KAYA 05324458556

256 Zekeriya GÜÇLÜ Cihangir Mh. Osmanlı Cd. 
Lale Sk. 14/4 Avcılar/İstanbul 05323470027

257 Zeki ŞAHİN İstanbul

258 Ziya KAYA Emn.Md. Eğitimi ve Şb. Md. 
Ankara 05335656059

259 Ziya ÜNLÜ İzmit B.Ş.Belediye Spor 05322759462

* Kurultaya katılanların gerçek sayısı 700’dür. Bu 259 kişilik listede, sadece Tertip 
Komitesine katılım formlarını teslim edenlerin isimleri vardır.
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